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سه شنبه ۲۵ آذر ۱۳۹۹

 
December 15, 2020

اول جمادی الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۲۵ آذر روز پژوهش
۲۶ آذر روز حمل و نقل



 

1- تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند - باشگاه خبرنگاران جوان

2- «سینما حقیقت» چهاردهم به روایت آمار - پایگاه خبري 598

3- ساخت نیروگاه برق اندیمشک با اشتغال 4000 نفر کلید خورد - قلمنا

4- توزیع 7 هزار بسته معیشتی درمناطق محروم استان سیستان و بلوچستان - باشگاه خبرنگاران جوان

5- 85درصد نیرو هاي پتروشیمی ماهشهر از نیرو هاي بومی - اکونا پرس

6- قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 546 مگاواتی اندیمشک به امضاء رسید - اکونا پرس

7- آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي - فلزات آنلاین

8- فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت - وب دا

9- فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت - پایگاه دولت

10- رفع موانع مالی تعاونی هاي متقاضی تسهیلات - ایسنا

11- از ظرفیت طرح تامین مالی صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون استفاده شود - ایسنا

12- اصلاح اساسنامه صندوق کارآفرینی امید - تابناك

13- پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر ایران/ تسهیلات قرض الحسنه عامل محرك جهش تولید - خبر
آنلاین

14- دو هزار نفر در قزوین با معرفی کاریابی ها صاحب شغل شدند - خبر آنلاین

15- ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال در استان - تابناك

16- مدیرکل میراث فرهنگی : دهکده سفال در البرز راه اندازي می شود - ایرنا

17- واحد تولید آهن اسفنجی قائنات در دهه فجرافتتاح و به بهره برداري می رسد - رصد اقتصادي

18- تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند / ظرفیت هاي فراوان استان فارس می تواند بخش تعاون را شکوفا کند/ حاشیه

سازي ها در خدمت رسانی دولت تاثیري نخواهد داشت - ایلنا

19- حذف یارانه پردرآمدها به کجا رسید؟ - گسترش صنعت معدن تجارت

20- بانک قرض الحسنه مهر ایران حامی اقتصاد ، اشتغال و عد الت مالی - روزنامه خبر جنوب

21- براي رشد بیشتر اقتصاد چین؛ دولت باید بیشتر خرج کند - اتاق بازرگانی ایران

22- مبارزه با مواد مخدر بازخورد خوبی ندارد - روزنامه شیراز نوین

23- رئیس دانشگاه شیراز: دانشگاه نمی تواند به اشتغال دانش آموختگان بی تفاوت باشد - روزنامه شیراز نوین

24- بازسازي 1000 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی و عمومی در دستور کار شهرداري قرار گرفت - آریا نیوز

25- مدرسه سازي شرکت ملی مس ایران در ورزقان - خبرگزاري صدا و سیما

26- فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت - میزان

27- وام صندوق کارآفرینی امید براي سینمایی ها - رکنا

28- قصه کارآفرینی یک زن در «خلق موقعیت»/ تولید سفال با دست خالی - خبرگزاري مهر

29- صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین پس از 6 ماه فعالیت رونمایی می شود - ایستنا



30- استاندارد کالا و خدمات مایه آرامش مصرف کننده است/ تعامل کانون هاي مساجد در تبیین فرهنگ استاندارد - شبستان

31- پیام مدیرعامل ایزوایکو به مناسبت روز پژوهش - روزنامه شروع

32- 30 آذر آخرین فرصت براي متقاضیان تسهیلات حمایتی سینما اعلام شد - ایمنا

33- آموزش هاي مهارتی در مناطق شهري و روستایی کردستان توسعه می یابد - خبرگزاري فارس

34- 30 آذر آخرین فرصت براي متقاضیان تسهیلات حمایتی سینما اعلام شد - خبرگزاري مهر

35- افزایش 5 برابري سود صندوق بازنشستگی کشوري/ اشتغال مجدد 40 درصد بیکاران کرونایی - نما

36- شناسائی 4 هزار زن سرپرست خانوار در تهران - نما

37- فاجعه خودکشی پسر 12 ساله مقابل دوربین روشن؛ چرا به اینجا رسیدیم؟ / هشدار هایی از 3 سال پیش درمورد اپیدمی

خودکشی نوجوانان که جدي گرفته نشد / وقتی از در و دیوار عامل خودکشی می بارد - نما

38- تهیه و توزیع 31 تبلت در بین دانش آموزان نیازمند دشتستان - حوزه نیوز

39- پرداخت 70 میلیارد تومان وام قرض الحسنه ازدواج در قم - نما

40- مراسم آغاز نهال کاري بیولوژیک و زراعت چوب جهت جهش تولید در لپوي زاغمرز بهشهر برگزار شد. - روزنامه جهان اقتصاد

41- آخرین وضعیت صنعت فولاد/ افزایش 4.5 درصدي تولید فولاد خام - اتاق بازرگانی تهران

42- فرهنگ شهادت کشور را در مقابل زورگویی نظام استکبار بیمه می کند - خبرگزاري قرآن

43- اجراي 10 عنوان خدمت در جهت محرومیت زدایی مناطق محروم ویژه کنگره شهداي استان یزد - شبستان

44- برگزاري هشتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان ورامین - شبستان

45- انقعاد تفاهم نامه همکاري مابین سازمان فنی و حرفه اي و استانداري کردستان - موج

46- بهترین فیلم جشنواره حقیقت از نگاه تماشاگران چگونه انتخاب می شود؟ - آخرین خبر

47- تفاهم نامه همکاري آموزشی بین استانداري کردستان و سازمان فنی و حرفه اي کشور امضا شد - کرد پرس

48- ایجاد اشتغال براي 924 مددجوي ایلامی در سال جاري - کرد پرس

49- نگاه جامعه، دولت و مجلس به آموزش هاي علمی کاربردي بسیار توسعه یافته است - دانشگاه جامع علمی کاربردي

50- نشست هم اندیشی رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر با رؤساي مراکز آموزش علمی کاربردي استان

برگزار شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

51- پرداخت 70 میلیارد تومان وام قرض الحسنه ازدواج در قم - خبرگزاري مهر

52- هم سرمایه گذاري 44 میلیارد تومانی صندوق نوآوري و صندوق هاي فناوري در هفت طرح فناورانه پارك هاي علم و

فناوري - سیتنا

53- دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند - شبستان

54- 202 شرکت تعاونی روستایی در چهارمحال و بختیاري فعالیت می کنند - روستا نیوز

55- 2 هزار و 810 طرح اشتغال روستایی در هرمزگان تسهیلات دریافت کردند - روستا نیوز

56- فاجعه خودکشی پسر 12 ساله مقابل دوربین روشن؛ چرا به اینجا رسیدیم؟ / هشدار هایی از 3 سال پیش درمورد اپیدمی

خودکشی نوجوانان که جدي گرفته نشد / وقتی از در و دیوار عامل خودکشی می بارد - خبر داغ

57- هشداریک نماینده به وزیر کشور در پارتی بازي ها ي استخدامی - فردا نیوز

58- واکنش نمایندگان به اظهارات رئیس جمهور درباره عمل به وعده ها و قوانین مجلس - پارس نیوز

59- بی عدالتی در تعیین دستمزد کارگري/ این حقوق براي 10 روز زندگی است - روزنامه تجارت



60- اعتبار اندك بهداشت روستایی در بودجه 1400 - روزنامه تجارت

61- بهره برداري از پروژه 5 هزار تنی پرورش ماهی در قفس در آینده اي نزدیک - روزنامه صبح ساحل

62- شبکه ي فارغ التحصیلان، پل میان صنعت و دانشگاه - بهار نیوز

63- بی عدالتی در تعیین دستمزد کارگري - بهار نیوز

64- اعطاي تسهیلات شغلی و کرونایی به هنرمندان/ هنرمندان در سامانه تحفه و کارا درخواستشان را ثبت کنند - شمس نیوز

65- مددجویان شهرستان اهر 18 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال می گیرند - باشگاه خبرنگاران جوان

66- «سینما حقیقت» چهاردهم به روایت آمار - برترین ها

67- جاي خالی صنایع تبدیلی در بخش معادن چهارمحال وبختیاري - شعار سال

68- یک امکان حمایتی براي فعالان سینما فراهم شد - ایسنا

69- خبر خوش معاون وزیر تعاون براي کارفرمایان / تخفیف 20 درصدي سهم بیمه کارفرمایان براي شاغلان - تسنیم

70- حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی در خوزستان - آریا نیوز

71- کلاته رودبار دامغان شهر گردشگر می شود - ایرنا

72- تذکر یک نماینده مجلس به وزیر کشور در خصوص استخدام ها - بازار کار

73- جانبازان حالت اشتغال ناجا از ضریب 5 درصد بهره مند می شوند - بازار کار

74- دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند - بازار کار

75- مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد بهره برداري می شود - بازار کار

76- ایجاد اشتغال براي 924 مددجوي ایلامی - بازار کار

77- بستر رسیدن به تمدن اسلامی فرهنگ ایثار و شهادت است - باشگاه خبرنگاران جوان

78- ضرورت توجه به شکاف میان صنعت و دانشگاه در هفته ي پژوهش - تجارت نیوز

79- واکنش نمایندگان به اظهارات رئیس جمهور درباره عمل به وعده ها و قوانین مجلس - خانه ملت

80- اصلاح بخشنامه تامین اجتماعی؛ کارگران اخراجی هم بیمه بیکاري می گیرند - انتخاب

81- بازدید دادستان و معاون غذا و دارو از واحدهاي تولیدي دارو در تویسرکان - دانشگاه علوم پزشکی همدان

82- توسعه آموزش هاي مهارتی در کردستان با شتاب بیشتري پیگیري می شود - برنا نیوز

83- حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی در خوزستان - شما نیوز

84- سخت گیري قضایی، مانع توسعه کارآفرینی - اتاق بازرگانی تهران

85- مجوز بین المللی مرکز سنجش و صلاحیت حرفه اي سنندج صادر شد - تسنیم

86- طرح ملی ایران قوي فرصتی براي شناسایی استعدادهاي فرهنگی هنري انقلاب اسلامی است - دانشجو

87- پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر ایران/ تسهیلات قرض الحسنه عامل محرك جهش تولید - قم نیوز

88- آسیب کرونا به درآمدهاي شهرداري و تاب آوري شهر تهران - آریا نیوز

89- فراخوان جشنواره تئاتر استانی آذربایجان شرقی منتشر شد - ارك خبر

90- تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند - برنا نیوز

91- امسال 4 هزار هکتار از اراضی شیبدار استان به باغات مثمر تبدیل می شوند - برنا نیوز

92- سرانجام تلخ تولید و اشتغال در کارخانه قند یاسوج/برخی به نام سرمایه گذار دنبال فریب هستند - برنا نیوز



93- بستر رسیدن به تمدن اسلامی فرهنگ ایثار و شهادت است - میزان

94- پروژه 5 هزار تنی پرورش ماهی در قفس در هرمزگان به بهره برداري می رسد - تابناك

95- این کارخانه تنها واحد تولیدي است که کمترین مشکل را دارد - تابناك

96- 4 هزار هکتار از اراضی شیبدار گلستان به باغات مثمر تبدیل می شود - خبرگزاري مهر

97- لزوم رفع موانع سرمایه گذاري در شهرستان رزن - دانا

98- بهره مندي 6400 مددجوي ایلامی از تسهیلات و امکانات شغلی - خبرگزاري مهر

99- پیشران هاي خلاق رسیدن به جهش تولید را سرعت می بخشند - رادیو گفت و گو

100- ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در کشور - رادیو گفت و گو

101- انحراف تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی به صفر می رسد - روستا نیوز

102- یک طرح اشتغال زایی روستایی در دیلم بوشهر بهره برداري شد - روستا نیوز

103- دلجویی حناچی از نماینده فرزندان تاکسیرانان تهرانی - همشهري

104- افتتاح و بهره برداري طرح اشتغال زایی تولید "ماسک و پوشاك "در روستاي لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم با

حمایت تسهیلاتی صندوق کارآفرینی امید - صندوق کارآفرینی امید

105- حمایت صندوق کارآفرینی امید با کمک هاي مالی و تسهیلاتی به مناطق سیل زده اخیر استان بوشهر - صندوق کارآفرینی
امید

106- تخصیص ماهانه 38 درصد از نیاز نهاده هاي دامی راز و جرگلان - اترك نیوز

107- بیکار شدن 100 نفر از پرسنل تالارهاي شیروان در ایام کرونا - اترك نیوز

108- "سینما حقیقت" چهاردهم به روایت آمار/ چگونه مستندها را ببینیم؟ - دانا

109- سامان دهی پروژه هاي بر زمین مانده براي سرمایه گذاري بهتر براي بازنشستگان - باشگاه خبرنگاران جوان

110- بی عدالتی در تعیین دستمزد کارگري/ این حقوق براي 10 روز زندگی است - سلامت نیوز

111- سرمایه گذاري چینی ها در منطقه ویژه اقتصادي بوشهر - فرینا

112- وقتی کشور هاي آسیاي میانه براي بندر چابهار ایران سر و دست می شکنند - فرینا

113- سینمایی هاي متقاضی تسهیلات حمایتی تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند - شبکه ایران

114- تدوین برنامه توسعه اقتصادي و اشتغالزایی 80 روستا - خبرگزاري صدا و سیما

115- 95 درصد قاچاق از گمرکات رسمی است - شعار سال

116- خیز شستا براي کمک به عمران و آبادي شمال آذربایجان شرقی - شبکه ایران

117- افزایش 4٫5 درصدي تولید فولاد خام در کشور - خبرگزاري صنایع

118- پرداخت بیش از 68 میلیارد ریال تسهیلات بانکی در حوزه کشاورزي اهر - ایسنا

119- 250 دستگاه اتوبوس و مینی بوس جدید خریداري می شود - آریا نیوز

120- لزوم ورود دانشگاه فنی وحرفه اي به حوزه تولید فناوري - میزان

121- شترمرغ هایی که پول می سازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال - باشگاه خبرنگاران جوان

122- برنامه هاي اشتغال کمیته امداد منجر به کاهش بیکاري در ایلام شد - خبرگزاري مهر

123- مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد به بهره برداري رسید - روزنامه سپهر غرب

124- بررسی درخواست وزارت صمت در هیات دولت - پدال نیوز



125- امام جماعتی که 203 معتاد را ترك داد - شهید نیوز

126- آگهی هاي استخدام برق 25 آذر 99 - برق نیوز

127- اقامت 5 ساله ایران به سپرده گذاران و سرمایه داران خارجی+جزئیات/ 34 فرزند مادر ایرانی شناسنامه دریافت

کردند - پارسینه

128- مخالفت وزیر اقتصاد با افزایش درآمدهاي مالیاتی در لایحه بودجه 1400 - پارسینه

129- وزیر دفاع: هر روز قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم - پارسینه

130- افزایش 256 درصدي بودجه «سپند» - پایداري ملی

131- جزییات جدید از وضعیت صنعت فولاد خام - گسترش صنعت معدن تجارت

132- مدیرکل بهزیستی: 924 مددجوي ایلامی شاغل شدند - ایرنا

133- برگزاري کارگاه آموزشی کارشناسان اشتغال بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان - بنیاد شهید و امور ایثارگران

134- برنامه هاي اشتغال کمیته امداد تاثیر قابل توجهی در کاهش فقر و بیکاري در استان داشته است. - باشگاه خبرنگاران جوان

135- انحراف تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی به صفر می رسد - ارك خبر

136- ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در کشور - رادیو گفت و گو

137- بهترین فیلم جشنواره حقیقت از نگاه تماشاگران چگونه انتخاب می شود؟ - ایسنا

138- مدیرعامل برق غرب؛ پیشرفت 22 درصدي اجراي پروژه پست 63. ... - توانیر

139- روایت یک کارگاه متفاوت که ماه هاست براي افراد نیازمند ماسک می دوزد - شهرآرا آنلاین

140- یک اتاق کوچک و صد کار بزرگ - شهرآرا آنلاین

141- ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در کشور - بازار کار

142- انحراف تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی به صفر می رسد - بازار کار

143- دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند - خبرگزاري مهر

144- بررسی استفاده از داروهاي سنتی براي ترك اعتیاد - ایسنا

145- مبارزه اثرگذار با موادمخدر نیازمند طرح هاي جدید است - ایسنا

146- اصلاح موادي از قانون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس/ شکایت هایی از سازمان برنامه و بودجه به کمیسیون اصل 90

واصل شده است - دانشجو

147- شهرهاي هوشمند، از رویا تا واقعیت - ایسنا

148- انحراف 3 درصدي تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی - ایسنا

149- 58 دانشگاه براي جشنواره ملی کارآفرین دانشگاهی مشارکت کردند / «استارپوزال»، فرهنگسازي انجام پایان نامه هاي

هدفمند - دانشجو

150- بررسی درخواست وزارت صمت در هیات دولت - روزنامه اعتماد

151- 120 واحد معدنی استان بوشهر فعال است - اتحاد خبر

152- آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي - عصر معدن

153- پتروشیمی لردگان؛ ششمین واحد بزرگ تولید آمونیاك و بومی ترین صنایع پتروشیمی کشور - رصد اقتصادي

154- آیین تکریم علی محمدي مدیرعامل سابق شرکت فولاد خوزستان برگزار شد - رصد اقتصادي

155- افتتاح خط تولید داروي موثر بر درمان کرونا در ساوه - باشگاه خبرنگاران جوان



156- برنامه نمایش مستندهاي نخستین روز جشنواره سینماحقیقت - ایرنا

157- 30آذر ماه آخرین مهلت سینمایی ها براي ثبت نام در سامانه تحفه - ایلنا

158- یک تیم تخصصی در حوزه ناامنی هاي دزفول در حال تحقیق است - خبرگزاري مهر

159- جوانانی که 10 ماه است هر هفته هزار پرس غذا به نیازمندان می دهند - بلاغ

160- 10 سال انتظار براي سدي که آب ندارد! - بلاغ

161- مخالفت وزیر اقتصاد با افزایش درآمدهاي مالیاتی در لایحه بودجه 1400 - خبر فوري

162- شکم هایی که گرسنه تر می شوند - بهار نیوز

163- معرفی 2 طرح پژوهشی برتر دانشگاهی توسط وزارت علوم - خوزنا

164- چه فیلم هایی در اولین روز جشنواره «سینما حقیقت» اکران می شوند؟ - ایلنا

165- خطر ''زنانه و کودکانه'' شدن آسیبهاي اجتماعی/ تجویز مصرف ''شیشه'' در آرایشگاه ها و باشگاه هاي زنانه! - تسنیم

166- امکان ثبت نام اینترنتی براي متقاضیان دریافت تابعیت ایرانی - شیعه

167- بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی256 درصد افزایش یافت - موج

168- ایران در حوزه تحقیقات و پژوهش بین 15 کشوردنیا قرار دارد - موج

169- 195هزار میلیارد، حداقل کسري بودجه 1400 - خبرخودرو

170- آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي/ افزایش 4.5 درصدي تولید فولاد خام در کشور - دنیاي معدن

171- لزوم تبدیل دانشگاه ها به یک سازمان کارآفرین - تفاهم آنلاین

172- منابع مالی دانشگاه هاي برتر جهان / نقش بودجه دولتی در دانشگاه هاي دنیا چقدر مهم است؟ - دانشجو

173- سینمایی هاي متقاضی تسهیلات حمایتی تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند - ایرنا

174- چرا نظام دانشگاهی از دغدغه کارآفرینی فاصله گرفته است؟ - تسنیم

175- کالج حسابداري؛ مسیري متفاوت در آموزش حسابداري - فصل اقتصاد

176- 55میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در استان پرداخت شد - خلیج فارس نیوز

177- 120 واحد معدنی استان بوشهر فعال است - خلیج فارس نیوز

178- 34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شود - درآمد نیوز

179- 34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند - درآمد نیوز

180- موضوعات موشکی ما خار چشم دشمنان شده است/ افزایش بودجه سازمان سپند - خبرگزاري مهر

181- مخالفت وزیر اقتصاد با افزایش درآمدهاي مالیاتی در لایحه بودجه 1400 - خبرگزاري مهر

182- گام هاي بلند مهر ایران براي توسعه فرهنگ قرض الحسنه در کردستان - خبر آنلاین

183- بررسی شکایات خصوصی سازي در کمیسیون اصل نود - ایمنا

184- خدابخشی: منابع حاصل از واگذاري دارایی هاي سرمایه اي باید براي اجراي طرح هاي عمرانی استفاده شود/ قالیباف:

این موضوع باید در اصلاح ساختار بودجه لحاظ شود - خانه ملت

185- وزیر دفاع:دولت بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد - روزنامه قدس

186- اجراي طرح " ایران مهارت " به صورت مجازي در مدارس استان همدان - خبرگزاري صدا و سیما

187- اعطاي تسهیلات بانکی به اشتغال روستایی درهرمزگان - خبرگزاري صدا و سیما



188- معرفی 2 طرح پژوهشی برتر دانشگاهی توسط وزارت علوم - خبرگزاري صدا و سیما

189- بهره برداري یک کارگاه تولید پوشاك در دیلم - خبرگزاري صدا و سیما

190- فساد، رانت و نهاد غارت عوامل انحراف جهش تولید در نظام اقتصاد مقاومتی - صبج زاگرس

191- پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر ایران/ تسهیلات قرض الحسنه عامل محرك جهش تولید -
خبرگزاري فارس

192- شناسایی 25 کارگاه کارآفرین در طرح توانمندسازي تشکل هاي کارآفرینی محله - تابناك

193- اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد - روزنامه اعتماد

194- سهم 3درصدي اصفهان از اعتبارات سرمایه اي بودجه هاي عمرانی کشور - قلمنا

195- ورود بسیج براي ایجاد کارگاه هاي کوچک زودبازده/ کشاورزان؛ خواستار حمایت دولت و توجه به فرآوري محصولات -
دانا

196- دانشگاه فنی و حرفه اي کانون مهارت آموزي همه ي دانشگاه هاي کشور است - آریا نیوز

197- رونمایی از اطلس کارگاه ها و آزمایشگاه هاي دانشگاه فنی و حرفه اي - آریا نیوز

198- تجلیل از پژوهشگران برتر دانشگاه فنی و حرفه اي - آریا نیوز

199- درآمدهاي انتزاعی نفت - ساعت 24

200- فعالیت و حمایت از طرح مثلت اقتصادي نباید متکی به افراد باشد - دانا

201- این صنعت یاتاقان زده! - تین نیوز

202- ارزش گذاري شغلی پدر، درست یا غلط؟/ پیامد هاي تحقیر مشاغل در جامعه - دیار آفتاب

203- متزلزل شدن پایه هاي اقتصاد در مهاجرت روستائیان به شهرها/ روستانشینان بهانه اي براي ماندن ندارند - دانا

204- ضرورت کاربردي کردن پژوهش هاي دانشگاهی در خدمت توسعه/ نهادینه کردن تفکر کارآفرینی در اولویت باشد - دانا

205- ایده هاي فناورانه در 4 بخش فناوري تجاري سازي می شوند - خبرگزاري مهر

206- صدور مجوز انتشار 25 نشریه دانشجویی دانشگاه تهران - شفقنا

207- دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نقش مهمی در توسعه اقتصادي کرمانشاه دارد - اخبار علمی

208- اجراي طرح برکت جهت اشتغال زایی و حمایت از کارآفرینان دماوند و فیروزکوه - پانا

209- صدور مجوز فعالیت کشت بافت سلولی در سازمان پارك هاي اصفهان - خبرگزاري صدا و سیما

210- یک طرح اشتغال زایی روستایی در دیلم بوشهر بهره برداري شد - اتحاد خبر

211- 450 صندوق قرض الحسنه در استان سمنان ایجاد شد - باشگاه خبرنگاران جوان

212- فروشگاه هاي زنجیره اي و رفاه همگانی - برنا نیوز

213- 90 زندانی رجایی شهر کرج آزاد شدند - ایرنا

214- رشد 40 درصدي بودجه «فرهنگ و هنر» وزارت ارشاد در لایحه 1400 - ایرنا

215- 34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند - فصل اقتصاد

216- این صنعت یاتاقان زده! - فصل اقتصاد

217- معاون دادستان کل کشور خبرداد: پیگیري تعطیلی کارخانه نساجی الیاف از بنیاد مستضعفان - خبرگزاري فارس

218- شترمرغ هایی که پول می سازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال - خبرگزاري فارس

219- کرونا زمینه اي براي دیجیتالی شدن ایران عزیز/ از آموزش تا ''پارلمان'' مجازي شدند - آریا نیوز



220- پیگیري لوایحی براي بهبود وضعیت مناطق آزاد کشور و منطقه آزاد قشم - فرینا

221- 10 ماه هر هفته هزار پرس غذا - شهید نیوز

222- شرط استخدام در این کارخانه «سوءپیشینه» است/ تا ابد تاوان ندهید - خبرگزاري مهر

223- جذب 16 میلیاردریال براي طرحهاي ارتباط با صنعت دانشگاه جندي شاپور دزفول - ایرنا

224- کاربردي کردن پژوهش هاي دانشگاهی در خدمت توسعه جامعه/ وقتی کارآفرینی و مهارت آموزي در اولویت قرار می

گیرد - عصر هامون

225- 2 هزار و 500 قالیباف در نهاوند بیمه هستند - باشگاه خبرنگاران جوان

226- فرار چند باره روحانی از پاسخگویی در مورد گرانی ها/ آزادسازي قسطی قیمت خودرو/ درآمدهاي انتزاعی نفت در

بودجه 1400/ تبر کسري بودجه بر ریشه ارزش پول ملی - مشرق

227- کشف 4 تن چوب جنگلی در گلستان - باشگاه خبرنگاران جوان

228- در شیوه تهاتر لایحه بودجه 1400 زمینه براي فساد و رانت فراهم می شود - کبنا نیوز

229- مبادي رسمی جولانگاه کالاي قاچاق! - روزنامه اسکناس

230- مبادي رسمی جولانگاه کالاي قاچاق! - روزنامه اسکناس

231- آیا باید MBA بگیرید؟ - اقتصاد آنلاین

232- بازماندگی از تحصیل مجازي - روزنامه دریا

233- شترمرغ هایی که پول میسازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال | خبرگزاري فارس - مناظره

234- 34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند - ایرنا

235- حضور جهانی ایران در شناسایی گونه هاي دریایی - ایرنا

236- پیام تبریک معاون پژوهشی دانشکده پیراپزشکی به مناسبت روز پژوهش - دانشگاه علوم پزشکی تهران

237- تعامل مؤثر با صنعتگران اولویت بانک صنعت و معدن در وصول مطالبات است - بانکداري ایرانی

238- شترمرغ هایی که پول میسازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال - خبرگزاري فارس

239- رشد اعتبارات عمرانی اصفهان در بودجه 1400 معادل 40 درصد است - ایرنا

240- اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد - افکارنیوز

241- 2 هزار 500 قالیباف در نهاوند بیمه هستند - باشگاه خبرنگاران جوان

242- تعامل مؤثر با صنعتگران اولویت این بانک در وصول مطالبات است - روزنامه عصر ایرانیان

243- حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی در خوزستان - روزنامه عصر ایرانیان

244- ثبت نام اینترنتی براي متقاضیان تابعیت ایرانی - اتحاد خبر

245- 15.4 میلیارد تومان سرمایه گذاري در رویداد سکوي پرتاب زاینده رود - ایسنا

246- 470 نفر از طرح کارورزي فارغ التحصیلان دانشگاهی لرستان استفاده کردند - ایسنا

247- پیوستگی و وابستگی دنیا و آخرت - روزنامه جام جم

248- انسان در لحظه مرگ چه چیزي می بیند؟ - روزنامه جام جم

249- بودجه 1400 در اتاق شیشه اي - ایرنا

250- کشت مکانیزه غلات در تایباد افزایش یافت - روزنامه قدس



251- ارتباط دانشگاه و صنعت کهگیلویه و بویراحمد در مرحله طفولیت - ایرنا

252- دکتر صالحی عمران در همایش روز ملی پژوهش و فناوري تاکید کرد: لزوم ورود دانشگاه فنی وحرفه اي به حوزه تولید

فناوري - اخبار علمی

253- کابردي نبودن نظام آموزشی تیغ ارتباط صنعت با دانشگاه را کند کرده است - تسنیم

254- رشد حرفه اي مدیران؛ باید "MBA" بگیرند؟! - فرادید

255- کشت مکانیزه غلات در تایباد افزایش یافت - ایرنا

256- چند درصد از واردات کشور قاچاق است؟ - گسترش صنعت معدن تجارت

257- 450 صندوق قرض الحسنه از سوي بسیج در استان سمنان ایجاد شد - باشگاه خبرنگاران جوان

258- نمایندگان به جاي اعلام عدد و رقم براي دستمزد به بیمه بیکاري ورود کنند - ایلنا

259- خشن ترین چهره ي نئولیبرالیسم از پرده بیرون آمده/ دستمزد ناچیز، بدون بیمه و بدون امید به مقرري بیکاري! - ایلنا

260- 55میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در استان بوشهر پرداخت شد - تسنیم

261- 49درصد راه هاي روستایی قزوین نیازمند آسفالت است/ به دنبال محرومیت زدایی بیمارستان ها هستیم - دانا

262- تغییر تدریجی آئین نامه ارتقاي دانشگاه فنی و حرفه اي - افکارنیوز

263- 195هزار میلیارد، حداقل کسري بودجه 1400 - برترین ها

264- منطقه ویژه اقتصادي گرمسار در انتظار تحقق وعده حل مشکلات؛ کِی زمان استقرار گمرك می رسد؟ - تسنیم

265- جدول آموزش تا خلاصه اي از رویداد هاي خبري - خبرگزاري صدا و سیما

266- کیایی: اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد/ اولتیماتوم صندوق اعتباري هنر به بدهکاران اکران فیلم

ها - باشگاه خبرنگاران جوان

267- تاثیر شیوع کووید19 بر معیشت هزاران خانواده ایرانی - اقتصاد آنلاین

268- انعقاد تفاهم نامه همکاري سازمان پارك ها و انجمن علمی کشت سلول ایران - ایمنا

269- معادن راکد گیلان با مزایده عمومی به افراد داراي صلاحیت واگذار می شود - تسنیم

270- کاشت درخت مثمر در 27 هزار هکتار اراضی شیبدار گلستان/ 110 هزار هکتاري که قرار بود از 17 سال پیش درختان

مثمر کشت شود | خبرگزاري فارس - مناظره

271- چه کنم تا فرزند کارآفرین تربیت کنیم؟ - تیتر 20

272- نماینده مردم بیجار در مجلس: دنبال تکمیل زنجیره فولاد کردستان هستم - تسنیم

273- تولید 3 میلیون تن انواع محصولات کشاورزي در زنجان - خبرگزاري فارس

274- سناریوهاي بازپرداخت بدهی در بودجه 1400 - ایرنا

275- سامانه هوشمند اشتغال منطقه آزاد کیش به روز رسانی شد - سپاهان نیوز

276- 1000 بسته معیشتی یلدایی بین مددجویان بهزیستی مازندران توزیع می شود - تسنیم

277- حمایت 18میلیارد ریالی بانک کشاورزي از پروژه بزرگ تولید قارچ در اصفهان - اقتصاد طلایی

278- حمایت 2000 میلیاردي بانک کشاورزي از مجتمع بزرگ صنایع غذایی میهن - اقتصاد طلایی

279- حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی در خوزستان - اقتصاد طلایی

280- مرکز مطالعات شورا قلب تپنده تحقیقات شهري - روزنامه هگمتانه

281- بهره برداري از مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد - روزنامه هگمتانه



282- 673 خانواده زندانیان از حمایت کمیته امداد استان مرکزي برخوردار شدند - خبر فوري

283- آغاز چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت - شبکه ایران

284- کارآفرینی بانوي کازرونی با کشت طلاي قرمز - باشگاه خبرنگاران جوان

285- پرداخت مبلغ 70 میلیارد تومان وام ازدواج - تابناك

286- تسهیلات؛ درمان همه دردها - روزنامه دنیاي اقتصاد

287- طرح هاي جهش تولید در آذربایجان شرقی - روزنامه دنیاي اقتصاد

288- کم کارتر از همیشه - همشهري

289- خـــــــبر - روزنامه شهرآرا

290- دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نقش مهمی در توسعه اقتصادي کرمانشاه دارد - باشگاه خبرنگاران جوان



 

تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/09/25

استاندارفارس با اشاره به ظرفیت هاي فراوان این استان در زمینه هاي مختلف، گفت: اگر با برنامه ریزي مدون مردم را به
سمت این حوزه هدایت کنیم، بخش تعاون با تکیه بر این توانمندي ها می تواند به شکوفایی برسد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، عنایت االله رحیمی در جلسه شوراي عالی تعاون
استان که با حضور معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و مدیرعامل بانک تعاون برگزار شد، گفت: این
استان داراي 122 هزارکیلومتر مربع وسعت، پنج میلیون
نفر جمعیت، 115 شهر و 36 شهرستان است که بزرگ

 
ترین تقسیمات سیاسی سطح کشور محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با بیان این که این استان پتانسیل هاي فراوانی در حوزه هاي صنعتی، کشاورزي،
معدنی و خدماتی دارد، افزود: فارس رتبه اول و دوم در تولیدات کشاورزي و رتبه برتر در معدن سنگ هاي تزئینی و خاك نسوز را در

 
اختیار دارد. 

او با اشاره به این که استان فارس داراي سابقه طولانی در تجارت با کشور هاي حوزه خلیج فارس و شبه قاره هند است، ادامه داد: در
زمینه گردشگري استان فارس مهد فرهنگ، تاریخ و تمدن ایران است که تعدادي زیادي آثار ثبت جهانی مانند تخت جمشید و

 
پاسارگاد و حدود سه هزار اثر ثبت ملی را در خود جاي داده است. 

استاندار فارس اظهارداشت: 80 درصد از رشته هاي هنري موجود در کشور در این استان فعال است و حدود 200 هزار نفر هنرمند نیز

 
در این حوزه فعال هستند که تعداد زیادي از آن ها در قالب تعاونی به فعالیت مشغول هستند. 

رحیمی با بیان این که در استان فارس با توجه به آموزه هاي دینی و فرهنگ تاریخی، فعالیت هاي تعاونی از گذشته داراي سابقه
طولانی بوده و به شکل هاي مختلفی بروز و ظهور داشته است، افزود: در زمینه تاسیس تعاونی هاي جدید تولید، توریع و مصرف نیز

 
استان فارس پیشرو بوده و تعداد قابل توجهی تعاونی در این استان شکل گرفته اند که باید تقویت شده و ارتقا پیدا کنند. 

استاندار فارس با اشاره به این که توجه به بخش تعاون مورد تاکید قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران و موجب گسترش عدالت
اجتماعی به عنوان مطلوب مورد نظر جامعه و حاکمیت و کاهش نابرابري است، گفت: تعاونی موجب جمع آوري سرمایه هاي خرد و

 
بهره گیري از آن ها در زمینه هاي مختلف می شود. 



او با تاکید بر این که هر اقدام مناسب ممکن است داراي نقاط ضعف و کاستی باشد، ادامه داد: باید فعالیت هاي فرهنگی و اجتماعی

 
بیشتري براي گسترش تعاونی در جامعه صورت گیرد و ترجیح منافع جمعی بر منافع فردي مورد تاکید قرار گیرد. 

استاندار فارس با بیان این که شناسایی بازار هایی که منافع تعاونی ها را افزایش دهد در داخل و خارج از کشور باید مورد توجه قرار
گیرد، اظهارداشت: مدیریت تعاونی ها نیز باید علمی و به روز باشد و شفافیت عملکرد تعاونی در همه ابعاد باید مورد تاکید قرار گیرد

 
تا پایداري در فعالیت ها ایجاد شود. 

رحیمی بر اهمیت اجراي سند راهبردي توسعه بخش تعاونی تاکید کرد و گفت: اجراي این سند اهدافی همچون افزایش سهم بخش
تعاونی در اقتصاد کشور، اقدام موثر دولت براي گسترش تعاونی هاي در بخش اشتغال مولد، گسترش عدالت اجتماعی و مبارزه با

 
تبعیض و فقر را به دنبال خواهد داشت. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با تاکید بر تقویت تعاونی هاي دانش بنیان و مدیریت سرمایه براي هدایت به سمت
تولید و تقویت رقابت پذیري تعاونی ها، افزود: این اهداف با اهتمام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قابل تحقق است و در استان
فارس نیز بر محور سند راهبردي توسعه بخش تعاون تلاش هایی براي حرکت شتابان و پایه گذاري براي فعالیت آیندگان صورت

 
گرفته است. 

او اعمال تخفیف بیمه کارفرمایان بخش تعاونی، تسریع در فرایند دریافت تسهیلات تعاونی ها، افزایش سهم تعاونی ها به ویژه در بخش

 
دانش بنیان و افزایش اختیارات صندوق ضمانت تعاون فارس را از جمله راهکار هاي مهم تقویت تعاونی در استان فارس برشمرد. 

استاندار فارس با بیان این که بانک تعاون در این استان باید میزان اعتبارات را افزایش دهد، اظهارداشت: فعالان تعاونی هاي

 
گردشگري نیازمند دریافت سرمایه ثابت براي فعالیت هاي گسترده تر هستند که باید مورد حمایت بانک تعاون قرار گیرند. 

رحیمی خواستار افزایش درصد تسهیلات ثابت از 40 به 70 درصد شد و گفت: ارزیابی مجدد وثایق رهنی تعاونی ها نزد بانک تعاون

 
می تواند در زمینه دریافت تسهیلات آنان راهگشا باشد. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با تاکید بر مشارکت بانک تعاون در تامین مالی طرح هاي شرکت توسعه و عمران
فارس، گفت: تلاش می کنیم با تقویت شرکت هاي عمران و توسعه شهرستان ها سود فعالیت هاي عمرانی و اقتصادي نصیب همه

 
مردم شود و این شرکت ها می توانند جایگزین مناسبی براي برخی شرکت هاي خصولتی باشند که فعالیت هاي مبهم است. 

او همچنین خواستار مشارکت بانک تعاون در تکمیل طرح هاي قابل افتتاح تا پایان دولت به منظور بهره برداري سریع تر از طرح ها و
بهره مندي مردم شد و افزود: افتتاح شعب بانک تعاون در شهرستان هاي فاقد بانک تعاون و توجه ویژه به تعاونی هاي بخش

 
کشاورزي و حمایت از زنجیره هاي تولید از دیگر اقداماتی است که بانک تعاون باید در استان فارس مورد توجه قرار دهد. 

استاندار فارس با اشاره به برخی حاشیه سازي ها در سطح استان و تلاش براي کند کردن روند فعالیت هاي دولت در سطح استان،
تاکید کرد: بدون توجه به حاشیه سازي ها در مدت زمان باقی مانده از دولت تلاش می کنیم خدمت رسانی به مردم را در دستورکار

قرار دهیم و از فرصت مفیدي پیش رو بهترین بهره برداري را داشته باشیم.



«سینما حقیقت» چهاردهم به روایت آمار

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/09/25

شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» به تشریح آمار و برنامه هاي این دوره از جشنواره
پرداخت.

به گزارش پایگاه 598، شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» به تشریح آمار و برنامه هاي

 
این دوره از جشنواره پرداخت. 

شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره بین
المللی «سینما حقیقت» در گفتگو با ما درباره برنامه هاي این
رویداد که از امروز 25 آذرماه آغاز شه است، اعلام کرد: سامانه
هاشور، خانه جشنواره «سینما حقیقت» است و همه افرادي که
روي وب سایت جشنواره ثبت نام کرده اند، اعم از اعضاي صنوف،
اهالی رسانه، هنرجویان کارگاه ها، صاحبان آثار و مهمانان ویژه
می توانند به صورت رایگان از تمامی برنامه هاي نمایشی و

 
آموزشی و دیگر رویدادهاي «سینما حقیقت» استفاده کنند. 

وي عنوان کرد: عموم علاقمندان نیز با مراجعه به 4 سامانه یادشده و تهیه بلیت تک سانس یا باکس کامل فیلم ها می توانند نسبت به

 
تماشاي آنلاین فیلم هاي مورد نظر خود اقدام کنند. 

مدیر روابط عمومی جشنواره افزود: هر روز جشنواره، هر فیلمی که در جدول همان روز هست، از ساعت 7 صبح تا 24 شب قابل

 
بازبینی در این سامانه هاست و همه برنامه ها طی 8 روز و براساس همین الگو به رویت مخاطبان درمی آید. 

 
کارگاه ها چگونه برگزار می شود؟ 

صفاجو در ادامه صحبت هاي خود، به سمینارهاي کارگاهی جشنواره اشاره کرد و گفت: این مسترکلاس ها و کارگاه هاي آموزشی،
همه روزه از ساعت 17:30 تا 20:30 براي هنرجویانی که ثبت نام کرده و درخواست آنها مورد تایید قرار گرفته است، به شکل آنلاین

 
برگزار می شود. 

وي اضافه کرد: هر روز جشنواره چهاردهم «سینماحقیقت»، به نام و یاد یکی از بزرگان عرصه سینماي مستند نامگذاري شده است.
امروز سه شنبه 25 آذرماه و در روز اول جشنواره، آیین بزرگداشت مرحوم خسرو سینایی مستندساز و فیلمساز مؤلف سینماي ایران
برگزار خواهد شد که چندي پیش، به دلیل ابتلا به ویروس کرونا فوت کرد. برنامه روز چهارشنبه هم به نکوداشت مهوش شیخ

 
الاسلامی مستندساز برجسته کشور اختصاص یافته است. 



صفاجو با اشاره به ثبت نام اهالی رسانه روي وب سایت جشنواره اظهار کرد: 231 منتقد، نویسنده و خبرنگار سینما از رسانه هاي
جمعی کشور متقاضی شرکت در این دوره جشنواره شده بودند که براي اکثر آنها دسترسی لازم به منظور ورود به پنل

 
«سینماحقیقت» و تماشاي تمامی فیلم هاي جشنواره صادر شده است. 

 
پخش 142 مستند در جشنواره چهاردهم 

مدیر روابط عمومی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی تاکید کرد: امسال 142 فیلم مستند ایرانی در بخش هاي مسابقه ملی،
جایزه شهید آوینی، کارآفرینی، کرونا و نمایش هاي ویژه به نمایش گذاشته می شوند. از این جمع، 19 فیلم توسط بانوان مستندساز

 
کارگردانی شده که نشان از حضور 13.3 درصدي زنان در بخش هاي مختلف ملی سینماحقیقت دارد. 

وي افزود: امسال درصد مشارکت مستندسازان شهرستانی هم با 60 فیلم در بخش هاي مختلف ملی «سینماحقیقت»، 42.2 درصد

 
است که بسیار قابل توجه بوده و دقیقاً 50% رشد نسبت به آمار سال گذشته (40 فیلم) نشان می دهد. 

صفاجو اظهار کرد: میزان مشارکت بخش خصوصی در این دوره نیز با 47 فیلم در بخش هاي ملی جشنواره، کمی بیش از 33 درصد

 
می شود که این آمار هم حائز اهمیت است. 

مدیر روابط عمومی جشنواره «سینماحقیقت» با اشاره به این نکته که امسال بخش بین الملل جشنواره به دلیل شیوع ویروس کرونا و
تبعات آن، به صورت غیررقابتی برگزار می شود، یادآور شد که 25 فیلم منتخب خارجی در 4 بخش بهترین هاي جهان مستند،

 
نمایش هاي ویژه، پرتره و چشم انداز سینماي مستند شیلی به نمایش گذاشته می شوند. 

وي در پایان گفت: مجموعه رویدادهاي چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» از طریق برنامه هاي اختصاصی تلویزیونی
شبکه یک، شبکه دو، شبکه چهار، شبکه مستند، برنامه هفت شبکه سه، برنامه نردبان شبکه مستند، شبکه افق و برنامه هاي خبري
شبکه هاي تلویزیونی پخش خواهند شد. ضمن اینکه نسخه دیجیتال کاتالوگ فیلم ها و نشریه روزانه جشنواره هم از طریق سایت

جشنواره قابل دسترسی است



ساخت نیروگاه برق اندیمشک با اشتغال 4000 نفر کلید خورد

منبع: قلمناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/09/25

با امضاي قرارداد میان صندوق بازنشستگی کشوري و گروه مپنا، ساخت نیروگاه سیکل ترکیبی اندیمشک با اشتغالزایی بیش
از چهار هزار نفر کلید خورد تا بازنشستگان کشوري از عواید آن بهره مند شوند. نوشته ساخت نیروگاه برق اندیمشک با

... | qalamna.ir | اشتغال 4000 نفر کلید خورد اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم

ساخت نیروگاه برق اندیمشک با اشتغال 4000 نفر کلید
خورد با امضاي قرارداد میان صندوق بازنشستگی کشوري و
گروه مپنا، ساخت نیروگاه سیکل ترکیبی اندیمشک با
اشتغالزایی بیش از چهار هزار نفر کلید خورد تا

 
بازنشستگان کشوري از عواید آن بهره مند شوند. 

به گزارش ایسنا، قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی
546 مگاواتی اندیمشک امروز با حضور وزیر تعاون کار و

 
رفاه اجتماعی به امضا رسید. 

عملیات اجراي پروژه عظیم نیروگاه سیکل ترکیبی اندیمشک 12 بهمن ماه امسال با اشتغالزایی بالاي   4000 نفر در استان خوزستان

 
آغاز و بازنشستگان کشور از عواید آن بهره مند خواهند شد. 

پنجاه درصد تامین مالی اجراي پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی اندیمشک برعهده گروه مپنا و 50 درصد دیگر برعهده صندوق

 
بازنشستگی کشوري است. 

این قرارداد میان شرکت نیروز تراز پی ریز، زیرمجموعه وزارت کار &– صندوق بازنشستگی وشوري به عنوان کارفرما و شرکت احداث

 
و توسعه پروژه هاي ویژه مپنا به نمایندگی از گروه مپنا و به عنوان پیمانکار اصلی پروژه امضا شد. 

به موجب این تفاهم نامه  یک بلوك نیروگاه سیکل ترکیبی به ظرفیت 546 مگاوات در استان خوزستان احداث می شود و همه

 
تجهیزات اصلی این نیروگاه شامل توربین، ژنراتور، بویلر و سامانه کنترل در کارخانجات گروه مپنا ساخته خواهد شد. 

انتهاي پیام



توزیع 7 هزار بسته معیشتی درمناطق محروم استان سیستان و بلوچستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/09/25

به همت ستاد اجرایی فرمان امام چهارمین مرحله رزمایش "همدلی و احسان" در زاهدان برگزار شد.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان،
درمراسمی با حضور مسئولین نمایندگی، ولی فقیه در
زاهدان، مدیرکل استانی ستاد اجرایی فرمان امام و جمعی
از مسئولان استانی و مدیران گروه هاي مردمی و خیریه،
توزیع 7 هزار بسته معیشتی درمناطق محروم استان با
اولویت اقشار آسیب دیده از کرونا در سیستان و بلوچستان

 
آغاز شد. 

علیرضا راشکی مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام در سیستان و بلوچستان با اعلام این خبر افزود: توزیع این بسته هاي معیشتی به

 
همت بنیاد احسان و توسط 40 گروه جهادي همکار ستاد اجرایی فرمان امام صورت میگیرد. 

وي خاطرنشان کرد: براي حل مشکلات معیشتی مردم، ستاد اجرایی فرمان امام به طور مرتب برنامه هاي کوتاه مدتی نظیر توزیع
بسته هاي معیشتی و همچنین برنامه هاي بلندمدت مانند ایجاد اشتغال در حوزه معدن، کشاورزي و دامپروري با اولویت آسیب

 
دیدگان از کرونا را در دستورکار خود دارد. 

 
بیشتر بخوانید 

- تولید 25 هزار تن گوشت قرمز توسط مشاغل خرد ایجاد شده بنیاد برکت



85درصد نیرو هاي پتروشیمی ماهشهر از نیرو هاي بومی

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی ماهشهر گفت: از این تعداد 40درصد بومی شهرستان ماهشهر و 15درصد
تنها از نیرو هاي غیر بومی می باشند

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی ماهشهر گفت: از این تعداد 40درصد بومی شهرستان ماهشهر و 15درصد

 
تنها از نیرو هاي غیر بومی می باشند 

به گزارش اکونا پرس، سید امید شهیدي نیا افزود: نباید از صنایع
پتروشیمی انتظار اشتغال هاي فراگیر داشت، زیرا که براي یک
پالایشگاه پتروشیمی با تمامی تجهیزات کامل براي فعالیت آن

 
فقط نیاز به 300نفر دارد. 

وي یکی از برنامه صنایع پتروشیمی ماهشهر توسعه صنایع پایین دست بیان کرد و ادامه داد:30 طرح در منطقه ویژه اقتصادي
پتروشیمی ماهشهر طبق برنامه ریزي هاي انجام می گردد که تاکنون 20طرح آن براي انجام کار هاي سرمایه گذاري درحال مذاکره

 
هستند و پیش بینی می شود این طرح ها در سه، چهار سال آینده به پایان رسیده و زمینه اشتغال 36هزار نفر را فراهم کند. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی ماهشهر گفت: با وقوع آبگرفتگی در شهرهاي بندر امام خمینی و شهر چمران صنایع
پتروشیمی به یاري و کمک مردم وارد شدند و واحدهاي پتروشیمی در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی خود در کنار مردم شهرستان

 
بندر ماهشهر هستند. 

شهیدي نیا افزود: صنایع پتروشیمی بنا بر مسئولیت هاي اجتماعی خود براي توسعه شهرستان ماهشهر حرکت می کنند، اما توسعه

 
در شهرستان زمانی محسوس تر می شود که همه دستگاه ها نیز پاي کار باشند. 

وي ایجاد 100هکتار فضاي سبز، هزینه 80میلیارد تومانی و تولید آب ژاول براي مقابله با کرونا را از جمله اقدامات مسئولیت هاي

 
اجتماعی بیان کرد و ادامه داد: با اقداماتی که در چند سال اخیر صورت گرفته برخی صنایع پتروشیمی به صنایع سبز تبدیل شده اند 

فرماندار ماهشهر نیز در این برنامه گفت: هر وقت صنایع و صنعتی در یک منطقه ایجاد می شود ساکنان و مردم انتظار عمران و آبادي

 
از سوي این بنگاه هاي اقتصادي دارند. 

محسن بیرانوند افزود: در سال هاي اخیر سازمان منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی و بندر امام خمینی در جهت توسعه و حل مشکلات

 
شهرستان ماهشهر اقداماتی مناسب در جهت مسئولیت هاي اجتماعی خود انجام داده اند. 

وي با اشاره به مشکلات آب هاي سطحی و فاضلاب در شهرستان بندر ماهشهر ادامه داد: با همکاري سازمان منطقه ویژه اقتصادي



ماهشهر یک طرح کوتاه مدت دو سه ماه براي حل موقت جمع آوري آب هاي سطحی در شهر هاي بندر امام خمینی و شهر چمران
اجرا می شود، ولی براي حل بلند مدت فاضلاب و آب هاي سطحی نیاز به برنامه ریزي و اعتبارات دارد که با کمک دولت و یا صنایع

مستقر در این شهرستان این مشکل حل می شود.



قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 546 مگاواتی اندیمشک به امضاء رسید

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/09/25

قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 546 مگاواتی اندیمشک با حضور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
به امضاء رسید.

قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 546 مگاواتی اندیمشک با حضور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به

 
امضاء رسید. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل ازمرکز روابط عمومی و اطلاع
رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیران عامل شرکت
نیرو تراز پی ریز (زیرمجموعه صندوق بازنشستگی کشوري -
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی) به عنوان کارفرما و گروه مپنا
به عنوان پیمانکار، قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی
اندیمشک را با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نهایی و

 
امضاء کردند. 

بر اساس مفاد قرارداد، یک بلوك نیروگاه سیکل ترکیبی، به
ظرفیت 546 مگاوات در شرایط ایزو، شامل دو واحد گازي کلاس

E پیشرفته مدل MGT-70 (3)، دو دستگاه بویلر بازیاب حرارت با ظرفیت تولید بخار 290 تن بر ساعت، یک واحد توربین بخار مدل
MST-54C، سیستم خنک کن اصلی از نوع ACC و سیستم کنترل نوع MAPCS در شهرستان اندیمشک استان خوزستان احداث

 
خواهد شد. 

واحدهاي گاز و بخار این نیروگاه توسط سه دستگاه ترانسفورماتور قدرت و از طریق یک پست بلافصل به شبکه برق سراسري 400

 
کیلو ولت متصل می شود. 

همه تجهیزات اصلی این نیروگاه شامل توربین، ژنراتور، بویلر، سیستم خنک کن و سامانه کنترل در کارخانجات گروه مپنا ساخته می

 
شود. 

شرکت احداث و توسعه پروژه هاي ویژه مپنا (توسعه 3) به نمایندگی از گروه مپنا، به عنوان پیمانکار اصلی پروژه نیروگاه اندیمشک، به

 
کارگیري تجهیزاتMGT - 70 (3) را در دستور کار قرار می دهد. 

عملیات اجرایی پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی اندیمشک، 12 بهمن ماه 99 آغاز می شود. اشتغال مستقیم و غیرمستقیم بیش از 4000
نفر در دوران احداث و بهره برداري پروژه، از اثرات مثبت این طرح در خوزستان خواهد بود.



آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/09/25

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت صنعت فولاد
خام و محصولات فولادي را منتشر کرد. طبق آمار، تولید فولاد خام کشور با 4.5 درصد افزایش، به 25.6 میلیون تن رسیده

است.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین» و به نقل از شاتا، صنعت فولاد یکی از صنایعی است که نقش مهمی در رشد و
توسعه کشورهاي پیشرفته صنعتی ایفا کرده است و همواره مصرف سرانه فولاد، به عنوان یکی از شاخص هاي رشد و توسعه کشورها

 
مورد ارزیابی قرار می گیرد. 

 
در ایران این صنعت به دلیل ایجاد اشتغال، درآمد ارزي و ایجاد تحرك در صنایع پایین دستی از اهمیت بیشتري برخوردار است. 

این کالا بعد از نفت و گاز دومین کالاي پرحجم تجارت جهانی را تشکیل می دهد و تعداد زیادي از صنایع پایه از قبیل حمل ونقل،
ساختمان، ساخت ماشین آلات، معدن و دیگر صنایع مرتبط با تولید و انتقال انرژي، به صنعت فولاد وابسته هستند. از این رو بهبود و

 
توسعه صنعت فولاد از اهمیت ویژه اي در توسعه اقتصادي کشورها برخوردار است. 

بنا بر این گزارش، براساس مطالعات انجمن جهانی فولاد، به ازاي هر یک دلار ارزش افزوده در صنعت فولاد، 2.50 دلار ارزش افزوده

 
در سایر بخش هاي اقتصادي جهانی ایجاد می شود. 

 
همچنین هر دو نفر اشتغال در بخش صنایع فولاد، منجر به 13 نفر اشتغال در سایر زنجیره هاي تامین آن می شود. 

آمار انجمن جهانی فولاد نشان داد، تولید جهانی فولاد خام در سال 2019 نسبت به سال گذشته 3.0 درصد افزایش یافته و به یک

 
هزار و 868.8 میلیون تن رسید. 

 
افزایش 4.5 درصد تولید فولاد خام در کشور 

در ایران، تولید فولاد خام با 4.5 درصد افزایش، به 25.6 میلیون تن رسید. همچنین تولید جهانی محصولات فولادي در سال 2019
نسبت به سال گذشته 3.4 درصد افزایش یافت و به یک هزار و 767 میلیون تن رسید. در ایران، تولید محصولات فولادي با 5.6 درصد

 
کاهش، به 18.5 میلیون تن رسیده است. 

 
آخرین وضعیت طرح هاي در دست اجرا 

در طرح هاي در دست اجراي تولید فولاد خام، استان هاي کرمان، خوزستان، یزد، فارس و گیلان به ترتیب با 14، 13، 10، 8 و 6

 
درصد، مجموعا با 51 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 



در طرح هاي در دست اجراي تولید محصولات فولادي، استان هاي خوزستان، کرمان، قزوین، زنجان، آذربایجان شرقی و یزد به ترتیب

 
با 18، 9، 7، 6، 5.4 و 5.1 درصد، مجموعا با 52 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

54 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت فولاد خام به استان هاي خوزستان، یزد، هرمزگان و اصفهان به ترتیب با 16، 15، 12

 
و 11 درصد تعلق دارد. 

66 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت محصولات فولادي به استان هاي اصفهان، قزوین، یزد، خوزستان، مرکزي و آذربایجان

 
شرقی به ترتیب با 20، 12، 9، 9، 8 و 8 درصد تعلق دارد. 

 
متن کامل این گزارش در پورتال وزارت صنعت، معدن و تجارت بخش گزارش محصولات قابل مشاهده است. 

انتهاي پیام//



فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت

منبع: وب داشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/09/25

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان
30 درصد یعنی 1650 شرکت در حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت

داشتیم، 12600 نفر در سطح کشور بوده و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، ...

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت در دوازدهمین آیین پویش ره سلامت: فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان

 
در حوزه سلامت 

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان 30 درصد
یعنی 1650 شرکت در حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت داشتیم، 12600

 
نفر در سطح کشور بوده و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، حدود 750 میلیون دلار بوده است. 

به گزارش وبدا، دکتر فرید نجفی، در دوازدهمین آیین پویش ره
سلامت که با حضور وزیر بهداشت و به صورت ویدئوکنفرانس
برگزار شده و با افتتاح 9 پروژه سلامت، پژوهشی و فناوري در 7
دانشگاه علوم پزشکی کشور همراه است، اظهار کرد: روز ملی
پژوهش و فناوري درواقع یک روز نمادین است که هر سال آن را
جشن می گیریم و امروز این تلاش ها با بحث بیماري کووید 19
همراه شده است که در کنار آن پزشکان، پرستاران و تیم
بهداشت و درمان کشور با تلاشی خستگی ناپذیر در کنترل این

 
اپیدمی جانفشانی کردند و امروز مفتخر هستیم که از دستاوردهایی رونمایی کنیم که به نوعی به مبحث کووید 19 نیز مرتبط است. 

وي در ادامه گفت: رتبه ما در حوزه پژوهش در سال هاي اخیر رشد چشمگیري داشته است، اما در کنار آن رتبه فناوري ما و رتبه
ابداعات و اختراعاتمان فاصله معناداري با رتبه هاي پژوهشی مان دارد و این موضوع پیام مهمی برایمان دارد، مثلا اینکه چقدر از
تحقیقات ما به خلق ثروت و رفاه جامعه منجر می شود یا پرسش هایی از این قبیل که همه آنها به نوعی در مبحث ابداعات، اختراعات

 
و فناوري می تواند ترجمه شود. 

 
لزوم حرکت سریع تر به سمت دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم 

دکتر نجفی تصریح کرد: رتبه تحقیقاتی و پژوهشی کشور براساس نمایه اسکوپوس، در رشته هاي مختلف بین 8 تا 15 یا 16 متفاوت
بوده است، اما رتبه Global Innovation Index ما در دنیا براساس آخرین رتبه بندي، 67 بوده است که رتبه بسیار پایینی
بوده و در شان جمهوري اسلامی ایران نیست. لذا حرکت به سمت دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم رسالتی مهم در این شرایط است.
شاید یکی از بهترین مثال هایی که می توان زد، مبحث اپیدمی کووید 19 است که همه کشورهاي دنیا درگیر آن هستند و اینکه



دانش کشورمان چقدر به حل این مشکل کمک کرده نیز یک ملاك هاي بسیار خوب براي سنجش اثربخشی دانش ما در داخل کشور

 
و در کل دنیا است. 

 
فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان حوزه سلامت در کشور 

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت در ادامه به چند آمار در حوزه فناوري اشاره و تاکید کرد: نیاز داریم که کشور در

 
این زمینه شتابان تر از گذشته حرکت کند 

وي در تببین این آمارها گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان 30 درصد یعنی 1650 شرکت در
حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت داشتیم، 12600 نفر در سطح کشور بوده
و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، حدود 750 میلیون دلار بوده است. تعداد شرکت هاي صادراتی یعنی

 
شرکت هاي دانش بنیانی که موفق به صادرات محصولات خود شده اند نیز از 1650 شرکت، 109 شرکت بوده است. 

وي افزود: ثبت اختراعات ما و تغییر نگرشی که در سطح دانشگاه ها اتفاق افتاده و زیرساخت هایی که با همت روساي دانشگاه ها و
کمک معاونت علمی فناوري ریاست جمهوري در سطح کشور ایجاد شده از جمله تاسیس اتاق هاي تمیز، باعث شده در حال حاضر
17 اتاق تمیز فعال دانشگاهی در سطح دانشگاه هاي علوم پزشکی به کار خود ادامه دهد که همه اینها به معناي وجود زیرساخت هاي

 
یک تحول بزرگ و شتاب روزافزون در حوزه فناوري است. 

دکتر نجفی در ادامه با ابراز امیدواري از این که رونمایی از دستاوردهاي حوزه پژوهش می تواند سرآغازي بر حرکت هاي شتابان
دیگري باشد، بیان کرد: امروز 9 محصول پژوهشی که همگی تجاري شده و پروانه کسب کرده اند، رونمایی می شود، این حرکت بسیار
مهم، با تلاش اعضاي هیات علمی 7 دانشگاه علوم پزشکی در کنار دانشجویان شان انجام شده که منجر به تولید محصولاتی گشته که

تجاري شده و یا به خارج از کشور صادر می شوند./207



فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/09/25

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان
30 درصد یعنی 1650 شرکت در حوزه سلامت فعالیت د...

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان 30 درصد
یعنی 1650 شرکت در حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت داشتیم، 12600

 
نفر در سطح کشور بوده و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، حدود 750 میلیون دلار بوده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وبدا، دکتر فرید نجفی، در دوازدهمین آیین پویش ره سلامت که با حضور وزیر بهداشت
و به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شده و با افتتاح 9 پروژه سلامت، پژوهشی و فناوري در 7 دانشگاه علوم پزشکی کشور همراه است،
اظهار کرد: روز ملی پژوهش و فناوري درواقع یک روز نمادین است که هر سال آن را جشن می گیریم و امروز این تلاش ها با بحث
بیماري کووید 19 همراه شده است که در کنار آن پزشکان، پرستاران و تیم بهداشت و درمان کشور با تلاشی خستگی ناپذیر در
کنترل این اپیدمی جانفشانی کردند و امروز مفتخر هستیم که از دستاوردهایی رونمایی کنیم که به نوعی به مبحث کووید 19 نیز

 
مرتبط است. 

وي در ادامه گفت: رتبه ما در حوزه پژوهش در سال هاي اخیر رشد چشمگیري داشته است، اما در کنار آن رتبه فناوري ما و رتبه
ابداعات و اختراعاتمان فاصله معناداري با رتبه هاي پژوهشی مان دارد و این موضوع پیام مهمی برایمان دارد، مثلا اینکه چقدر از
تحقیقات ما به خلق ثروت و رفاه جامعه منجر می شود یا پرسش هایی از این قبیل که همه آنها به نوعی در مبحث ابداعات، اختراعات

 
و فناوري می تواند ترجمه شود. 

 
لزوم حرکت سریع تر به سمت دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم 

دکتر نجفی تصریح کرد: رتبه تحقیقاتی و پژوهشی کشور براساس نمایه اسکوپوس، در رشته هاي مختلف بین 8 تا 15 یا 16 متفاوت
بوده است، اما رتبه Global Innovation Index ما در دنیا براساس آخرین رتبه بندي، 67 بوده است که رتبه بسیار پایینی
بوده و در شان جمهوري اسلامی ایران نیست. لذا حرکت به سمت دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم رسالتی مهم در این شرایط است.
شاید یکی از بهترین مثال هایی که می توان زد، مبحث اپیدمی کووید 19 است که همه کشورهاي دنیا درگیر آن هستند و اینکه
دانش کشورمان چقدر به حل این مشکل کمک کرده نیز یک ملاك هاي بسیار خوب براي سنجش اثربخشی دانش ما در داخل کشور

 
و در کل دنیا است. 

 
فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان حوزه سلامت در کشور 

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت در ادامه به چند آمار در حوزه فناوري اشاره و تاکید کرد: نیاز داریم که کشور در
این زمینه شتابان تر از گذشته حرکت کند 



وي در تببین این آمارها گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان 30 درصد یعنی 1650 شرکت در
حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت داشتیم، 12600 نفر در سطح کشور بوده
و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، حدود 750 میلیون دلار بوده است. تعداد شرکت هاي صادراتی یعنی

 
شرکت هاي دانش بنیانی که موفق به صادرات محصولات خود شده اند نیز از 1650 شرکت، 109 شرکت بوده است. 

وي افزود: ثبت اختراعات ما و تغییر نگرشی که در سطح دانشگاه ها اتفاق افتاده و زیرساخت هایی که با همت روساي دانشگاه ها و
کمک معاونت علمی فناوري ریاست جمهوري در سطح کشور ایجاد شده از جمله تاسیس اتاق هاي تمیز، باعث شده در حال حاضر
17 اتاق تمیز فعال دانشگاهی در سطح دانشگاه هاي علوم پزشکی به کار خود ادامه دهد که همه اینها به معناي وجود زیرساخت هاي

 
یک تحول بزرگ و شتاب روزافزون در حوزه فناوري است. 

دکتر نجفی در ادامه با ابراز امیدواري از این که رونمایی از دستاوردهاي حوزه پژوهش می تواند سرآغازي بر حرکت هاي شتابان
دیگري باشد، بیان کرد: امروز 9 محصول پژوهشی که همگی تجاري شده و پروانه کسب کرده اند، رونمایی می شود، این حرکت بسیار
مهم، با تلاش اعضاي هیات علمی 7 دانشگاه علوم پزشکی در کنار دانشجویان شان انجام شده که منجر به تولید محصولاتی گشته که

تجاري شده و یا به خارج از کشور صادر می شوند.



رفع موانع مالی تعاونی هاي متقاضی تسهیلات

منبع: ایسناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس خواستار رفع موانع و مشکلات مالی تعاونی هاي متقاضی تسهیلات و همچنین
موافقت با درخواست 6 شرکت تعاونی متقاضی تسهیلات از محل ماده 5 در بخش کمک به اقشار آسیب پذیر به مبلغ 6

میلیارد ریال شد.

سهراب مختاري سه شنبه 25 آذر در شوراي عالی تعاون
فارس با اشاره به شاخص تعداد تعاونی ها در دولت تدبیر و
امید، گفت: تعداد 2305 شرکت تعاونی با 53637عضو و
652 میلیارد ریال سرمایه و اشتغال 36878 نفري طی

 
سال هاي 92 تاکنون در فارس اضافه شده است. 

او در این جلسه که با حضور معاون وزارت تعاون برگزار
شد، به مقایسه نقش بخش تعاون در اقتصاد کشور تا پایان
سال 92 پرداخت و افزود: فارس در این بازه زمانی مقام

 
هفتم کشور با 3136 شرکت تعاونی داشته که با تلاش هاي انجام شده به رتبه چهارم ارتقا پیدا کرده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس با بیان اینکه خدمات بیشترین سهم را در تعاونی این استان با 1615شرکت به خود
اختصاص داده، عنوان کرد: پس از خدمات، بخش کشاورزي با 1281، صنعت با 1703، مسکن با 391 شرکت در جایگاه هاي بعدي

 
قرار دارند. 

مختاري همچنین اعلام کرد که 30 درصد از کل تعاونی هاي فارس مربوط به بخش خدمات، 23 درصد کشاورزي 19 درصد صنعت و

 
مابقی در دیگر بخش ها فعال هستند. 

او ادامه داد: تا سال 98 شهرستان هاي شیراز، ممسنی، کازرون، جهرم، سپیدان، فسا، نی ریز و مرودشت به ترتیب بیشترین سهم را

 
در تعداد شرکت تعاونی فارس به خود اختصاص داده اند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس به سهم این استان بخش در توسعه مسکن هم اشاره و عنوان کرد که فارس جایگاه ششم

 
کشور در سه بخش متعارف، مهر و خودمالکلی با 391 شرکت دارد. 

مختاري در این جلسه خواستار حل مسائل و مشکلات تعاونی هاي مسکن مهر و متعارف در شهرستان هاي این استان شد و سپس به
سهم شرکت هاي تعاون در توسعه روستاهاي فارس هم اشاره و بیان کرد که فارس بیشترین تلاش را بین استان هاي کشور به ویژه از

 
سال 95 داشته و 51 طرح در قالب 39 میلیارد تومان در تعاونی هاي روستایی اجرایی شده است. 



او با بیان اینکه فارس در تشکیل تعاونی هاي بانوان نیز رتبه سوم کشور در سال 98 را به خود اختصاص داد، گفت: فارس در تعداد

 
تعاونی هاي توسعه عمران کشور نیز بهترین وضعیت دارد و تنها استانی است که در کلانشهر خود داراي شرکت توسعه عمران است. 

به گفته مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس، علاوه بر شیراز، داراب، لامرد، مهر، فیروزاباد، قیر و کارزین، بوانات، نی ریز، زرین

 
دشت، فسا، فراشبند، لارستان، زرقان هم تعاونی هاي خود را تشکیل داده اند. 

مختاري با بیان اینک فارس در بخش تعاونی هاي دانش بنیان نیز فارس مقام سوم کشور را دارد، اظهار کرد: علی رغم اینکه فارس
استانی بزرگ با 36 شهرستان است اما در مدیریت بیماري کرونا به خوبی عمل کرد و اقدامات اجرابی و عمرانی ها با کمک خانواده

 
بزرگ تعاون در دوران شیوع این بیماري تداوم پیدا کرد. 

او اضافه کرد: براساس آمارهاي موجود 10 هزار و 668 میلیار ریال در سال 98 و 9 هزار و 33 میلیارد ریال در سال 99 توسط بانک

 
توسعه تعاون فارس تسهیلات به تعاونی ها ارائه شده است. 

انتهاي پیام



از ظرفیت طرح تامین مالی صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون استفاده شود

منبع: ایسناشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر استفاده از ظرفیت طرح نوین تامین مالی خرد تضمین شده
توسط صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون، گفت: این موضوع می تواند انقلابی در بخش تعاون در زمینه جذب سرمایه هاي

خرد مردم ایجاد کند.

محمدجعفر کبیري سه شنبه 25 آذر در شوراي عالی
تعاون فارس بیان کرد: قانون براي تعاون سهم 25 درصدي
را در کسب و کار تعیین کرده اما باید اذعان کرد که این
بخش غیردولتی است که باید این سهم را از آن خود کند و

 
بخش دولتی باید امور را براي شما تسهیل کند. 

او با بیان اینکه در همین مدت اخیر چند رویکرد اصلی در
بخش تعاون دنبال شده است، افزود: اول از همه معتقدیم
که اعتماد عمومی مردم و مسئولان در ارکان مختلف کشور

نسبت به بخش تعاون باید احیا شود و لازمه این کار، توسعه شفافیت در بخش تعاون است تا مردم اعتماد کنند و سرمایه هاي خرد
خود را در اختیار تعاونی ها قرار دهند بنابراین این موضوع باید در یک همکاري مشترك اتفاق بیافتد و این سرمایه هاي خرد در

 
توسعه زنجیره هاي کسب و کار در رسته هاي متنوع بتواند سهم بخش تعاون را در حوزه هاي مختلف افزایش دهد. 

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه قطعا گام نخست این کار توسعه شفافیت است و بخش تعاون باید
از یک بخش نسبتا سنتی به یک بخش مدرن و پویا تبدیل شود و فعالیت هاي کنشگران آن باید در یک اتاق شیشه اي انجام شود،
اظهار کرد: براي تحقق شفافیت در گام نخست سامانه جامع هوشمند بخش تعاون راه اندازي شده و به دنبال این هستیم که این

 
سامانه به کدال بخش تعاون و پنجره واحد خدمات بخش دولتی به بخش غیردولتی تبدیل شود. 

کبیري ادامه داد: در حال حاضر این سامانه به 9 سامانه دیگر در دستگاه هاي مختلف وصل شده است و فاز دوم آن در دهه فجر

 
رونمایی خواهد شد. 

او با بیان اینکه گام دوم ما توسعه نوآوري است که اولین مرکز نوآوري توسعه تعاون (منتا) در استان فارس افتتاح شد و تاکنون
مجموعا 11 مرکز در کشور افتتاح شده است، گفت: مرکز ملی نوآوري توسعه تعاون نیز این هفته با حضور وزیر تعاون و معاون علمی

 
رئیس جمهور افتتاح می شود. 

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در گام سوم حمایت هدفمند از تعاونی ها مدنظر است که در همن راستا
تسهیلاتی در قالب خطوط اعتباري مختلف با همکاري بانک توسعه تعاون و صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون در نظر گرفت شده

 
است، خاطرنشان کرد: خط اعتباري با نرخ 12 درصد براي تعاونی هاي جوانان، توانیابان، زنان و دانش بنیان ها ایجاد شده است. 



کبیري با بیان اینکه خط اعتباري براي تعاونی هاي توسعه عمران شهرستان ایجاد شده که بدون نیاز به سپرده گذاري است، گفت: با
همکاري وزارت مسکن در راستاي تکمیل و توسعه طرح اقدام ملی 7 هزار و500 میلیارد تومان براي تعاونی هاي مسکن در نظر گرفته

 
شده است. 

او با بیان اینکه از طریق صندوق کارآفرینی امید خط اعتباري جداگانه با نرخ 14 درصد براي توسعه بازار تعاونی ها در نظر گرفته شده
است، افزود: خط اعتباري با نرخ 12 درصد براي تعاونی هایی که در حوزه بهداشتی در زمینه تولید ماسک، گان و غیره فعالیت داشتند

 
در نظر گرفته شده که تا کنون نزدیک 70 میلیارد تومان نیز پرداخت شده است. 

معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه کاري با همکاري معاونت اشتغال در دهه فجرامسال تفاهم نامه اي که در
هفته تعاون امضا شده اجرایی می شود، گفت: حدود 10 هزار نفر شناسایی شدند که از ظرفیت قانونی تخفیف 20 درصدي سهم

 
کارفرمایان براي شاغلین عضو استفاده کنند و با صحبت هایی که با رئیس تامین اجتماعی شده این موضوع به زودي اجرا می شود. 

کبیري براي حمایت از تکمیل و توسعه زنجیره هاي تعاونی ها در رسته هاي مختلف با رویکرد الگوي بنگاه هاي پیشران اعلام آمادگی

 
کرد. 

او در بخس دیگري از سخنان خود با بیان اینکه در سطح کشور همیشه جز رتبه هاي برتر در زمینه تعاون است، اظهار کرد: در
شرایطی که کشور در مقابل شدیدترین تحریم هاي ظالمانه ایستادگی می کند و همینطور بیماري کرونا آثار شدید اقتصادي را به
فضاي کسب و کار کشور تحمیل کرده ما باورمان این است که توسعه بخش تعاون می تواند کمک کند به افزایش تاب آوري اقتصادي

 
کشور و محوریت اقتصاد مقاومتی را می تواند به دست بگیرد. 

کبیري با بیان اینکه واقعیت این است که در قوانین کشور به شدت به بخش تعاون توجه شده ولی در میدان عمل آنچنان که باید و
شاید این اتفاق نیفتاده است، عنوان کرد: با این وجود ما تمام تلاش خود را کرده ایم چرا که باور داریم توسعه بخش تعاون بهترین
مسیر براي بازتوزیع عادلانه ثروت و همین طور بهترین راه براي توسعه رفاه اجتماعی به دست خود مردم است و راهی است که با

 
توسعه آن از طریق جذب سرمایه هاي خرد مردمی اشتغال پایدار منطقه اي ایجاد می شود. 

انتهاي پیام



اصلاح اساسنامه صندوق کارآفرینی امید

منبع: تابناكشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/09/25

 
اصلاح اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

 
هیات وزیران به منظور تأمین نظر شوراي نگهبان، اساسنامه صندوق کارآفرینی امید را مورد بازنگري قرار داد. 

بر اساس این اصلاحیه، صندوق کارآفرینی امید، مؤسسه اي مالی
است که به عنوان مؤسسه عمومی غیردولتی و داراي شخصیت

 
حقوقی و استقلال اداري و مالی اداره می شود. 

به گزارش تابناك همدان؛ همچنین کمک هاي دولت، دستگاه
هاي اجرایی، بانک ها، مؤسسات اعتباري و بیمه ها، اقساط دریافتی تسهیلات و وام هاي اعطایی، تسهیلات قرض الحسنه بانکی، کمک
ها و هدایاي نقدي و غیرنقدي و تسهیلات اعطایی اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی و بین المللی، درآمد هاي ناشی از فعالیت هاي

 
صندوق، فروش اموال، منابع وقفی و نذورات و ... به عنوان منابع مالی این صندوق به شمار می روند. 

علاوه بر این، موضوع فعالیت و حدود عملیات صندوق موارد متعددي، چون تجهیز منابع مالی جهت فعالیت هاي اعتباري، اعطاي
تسهیلات، ارائه خدمات الکترونیکی و کمک مالی با اولویت مناطق روستایی و محروم، اعطاي تسهیلات به منظور حمایت از زنجیره
هاي تولید، خوشه هاي کسب و کار، پشتیبانان مشاغل خانگی و خویش فرمایی، طرح هاي کارآفرینی و کسب و کار هاي خرد، اعطاي
تسهیلات براي اشتغال، ازدواج، مسکن و نیاز هاي ضروري با اولویت مناطق کمتر توسعه یافته و گروه هاي اجتماعی کم درآمد و ... را

شامل می شود.



پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر ایران/ تسهیلات قرض

الحسنه عامل محرك جهش تولید

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با تاکید براینکه نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت: اغلب
تسهیلات قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است.

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با تاکید براینکه
نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت:
اغلب تسهیلات قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به

 
نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است. 

به گزارش خبرآنلاین از قم : سید حسین دامادي به
مناسبت فرارسیدن سیزدهمین سالروز تأسیس بانک مهر
ایران گفت: بانک مهر ایران در راستاي اشاعه فرهنگ

نیکوي قرض الحسنه و با هدف کمک به برقراري عدالت اقتصادي و حمایت از اقشار ضعیف و کمتر برخوردار جامعه، در آذرماه 1386

 
و با مشارکت 10 بانک بزرگ و معتبر کشور شکل گرفته است. 

مدیر شعب استان قم با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در راستاي کمک به نیازمندان و رفع دغدغه هاي مالی آنها
بوده است، افزود: در حال حاضر این بانک داراي 530 شعبه فعال در 308 شهر کشور است و از بدو تأسیس تاکنون توانسته قریب به

 
8 میلیون و 300 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به ارزش تقریبی 785 هزار میلیارد ریال در کل کشور پرداخت کند. 

این پیشکسوت نظام بانکی استان قم با بیان اینکه از کل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده از سوي این بانک در استان قم ، مبلغ
700 میلیارد ریال آن مربوط به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به جوانان بوده است عنوان کرد: در زمینه کارآفرینی و رونق

 
اشتغال هم این بانک در سطح استان قم عملکرد مناسبی از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه داشته است. 

دامادي با اشاره به نامگذاري سال 1399 از سوي مقام معظم رهبري(مدظله العالی) بنام سال «جهش تولید»، از تدوین و اجراي دو
طرح تسهیلاتی کالا کارت و «حمایت از خرید کالا و خدمات ایرانی» در راستاي تحقق شعار سال خبر داد و افزود: طرح هاي یاد شده
در راستاي سیاست هاي اعتباري کلان بانک و با هدف تقویت قدرت خرید مردم و نیز تشویق هموطنان به استفاده از کالاها و خدمات

 
تولید داخل و متعاقب آن گردش سریعتر و بهتر چرخ هاي تولید در کشور عزیزمان ، طراحی و اجرا شده است. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با بیان اینکه این دو طرح، با مشارکت بانک و همراهی عرضه کنندگان و مراکز فروش کالاها و
خدمات در سراسر کشور عملیاتی می گردد افزود: مدت بازپرداخت اقساط در این طرح ها از 6 تا 60 ماه در نظر گرفته شده و نرخ

 
کارمزد تسهیلات آن نیز 2 تا 4 درصد است. 

 
«کالا کارت» طرحی براي حمایت از کالاي ایرانی 



وي با اشاره به طرح "همیاران مهر" اظهار کرد: این طرح در واقع صدقه جاریه اي است که علاوه بر رفع نیازهاي مادي نیازمندان، از

 
ریخت و پاش هاي غیر ضرور و تشریفات بی مورد در زندگی هاي شخصی نیز جلوگیري می کند. 

وي افزود: طرح "همیاران مهر" یکی از طرح هاي تسهیلاتی بانک مهر ایران در حوزه مسئولیتهاي اجتماعی است که با هدف ایجاد
یک چرخه دائمی از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه جهت اشتغال آفرینی براي جوانان ، زندانیان آزاد شده ، زنان سرپرست خانوار و
همچنین درمان بیماران نیازمند، با کمکهاي هموطنان نوع دوست و نیکوکار طراحی شده و ایشان را ترغیب می نماید که کمک هاي

 
خود را بجاي صدقه، در قالب تسهلات قرض الحسنه به دست نیازمندان واقعی برسانند. 

 
لزوم توجه بنگاه هاي اقتصادي به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی 

این پیشکسوت نظام بانکی، راه اندازي سامانه هاي افتتاح حساب آنلاین، پرداخت تسهیلات آنلاین، (تشکیل پرونده وام بصورت
غیرحضوري)، عدم اخذ سفته از متقاضیان تسهیلات، تشکیل پرونده هاي تسهیلاتی بصورت تمام الکترونیکی و بدون استفاده از کاغذ
(موسوم به سامانه میعاد)، احراز هویت بیومتریک از طریق اتصال مستقیم به سامانه هاي ثبت احوال، اخذ امضاي الکترونیکی از
مشتریان از طریق پدهاي مخصوص، احراز هویت غیرحضوري سجامی (جهت دریافت کد بورسی) و ... را از جمله اقدامات ارزنده بانک

 
مهر ایران در راستاي مشتري مداري و ایجاد سهولت و سرعت بیشتر در انجام امورات بانکی مشتریان برشمرد. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با اشاره به افتخارات اخیر بانک مهر ایران در عرصه هاي بین المللی همچون کسب عنوان
بهترین بانک ایران و سومین بانک جهان اسلام از سوي مؤسسه بنکر (معتبرترین نهاد رتبه بندي بانکها در سطح دنیا)، کسب عنوان
نخبه اقتصادي جهان اسلام به انتخاب سازمان همکاري اسلامی و استانی مانند افتتاح نخستین صندوق امانات بانک، حرکت این بانک

 
در مسیر رشد و تعالی بانکداري اسلامی را بسیار ارزنده و پرشتاب عنوان کرد. 
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دو هزار نفر در قزوین با معرفی کاریابی ها صاحب شغل شدند

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: در هشت ماهه سال جاري 2هزار و 561نفر توسط کاریابی هاي استان
مشغول به کار شدند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: در
هشت ماهه سال جاري 2هزار و 561نفر توسط کاریابی

 
هاي استان مشغول به کار شدند. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از قزوین؛ رضا گروسی،
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت:
15دفتر کاریابی و مشاوره شغلی حضوري و پنج کاریابی
الکترونیکی در قزوین مجوز فعالیت دریافت کرده و
متقاضیان جویاي کار را به واحدهاي صنعتی، خدماتی و

 
کشاورزي معرفی می کنند. 

گروسی افزود: کاریابی هاي غیر دولتی که از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین مجوز فعالیت دریافت کرده اند در

 
معرفی کارجویان جهت اشتغال در فرصت هاي شغلی موظف به رعایت موارد قانونی، آیین نامه ها و دستور العمل هاي ابلاغی هستند. 
او با اشاره به شیوع ویروس کرونا و ضرورت ارائه خدمات در بستر فضاي مجازي افزود: در این راستا پنج کاریابی الکترونیکی به نام
هاي بردیا مهر، ایران کار، رسا کار، آریان مهر و کارا فن در سال جاري فعال شد تا کارجویان ب توانند به صورت مجازي از خدمات

 
آنها استفاده کنند. 

این مقام مسئول گفت: کاریابی ها می توانند در زمان معرفی کارجو به فرصت شغلی و در صورت تمایل وي مبلغ 2میلیون ریال به

 
صورت علی الحساب و به عنوان پیش پرداخت حق الزحمه به کارگماري دریافت کنند. 

گروسی گفت: این مبلغ در صورت به کارگماري نشدن کارجو همان روز قابل عودت و بازپس گیري است، در ضمن کاریابی ها حق

 
دریافت حق الزحمه به کارگماري براي مدت اشتغال کمتر از یک ماه را ندارند. 

او تصریح کرد: در سال جاري هفت هزار و 404نفر با مراجعه به کاریابی هاي استان تقاضاي شغل داشته اند که از این تعداد هزار و

 
849نفر زن و پنج هزار و 555نفر مرد هستند. 

او بیان کرد: به کارگمارده شدگان توسط کاریابی هاي استان در هشت ماهه سال جاري 2هزار و 561نفر بوده که از این تعداد 530نفر

 
زن و 2هزار و 28نفر مرد بوده اند. 

گروسی تاکید کرد: کاریابی هاي غیر دولتی داراي مجوز مکلفند جدول تعرفه هاي قانونی خود اعم از ثبت نام و به کارگماري را در

 
معرض دید عموم قرار دهند و به هیج عنوان حق ندارند خارج از تعرفه مبلغی از مراجعان دریافت کنند. 

این مقام مسئول گفت: از کلیه کارجویان و مراجعان به کاریابی هاي غیر دولتی جهت اخذ خدمات خواسته می شود در صورت
درخواست و مشاهده هرگونه تخلف و دریافت وجه اضافی، غیر متعارف و خارج از تعرفه هاي ابلاغی را به واحد اشتغال و کارآفرینی

 
اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان ها گزارش کنند تا برابر مقررات اقدام شود. 
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ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال در استان

منبع: تابناكشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/09/25

 
ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت یک سال در استان 

کارآفرین موفق شهرستان ملکشاهی توانسته است با پرورش شترمرغ علاوه بر کسب سود، براي دیگران هم اشتغالزایی ایجاد و ظرف

 
مدت یکسال 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی را راه اندازي کند. 

به گزارش تابناك ایلام؛ پرنده اي اجتماعی با چهره اي با نمک، چشمانی درشت و مژگانی بلند که با هر نگاه خود
حس لبخند را می توان در چهره اش دید؛ گردن دراز و هیکل بزرگ او شبیه شتر و داشتن پر، بال، نوك و داشتن دو پا مانند مرغان

 
او را شبیه مرغ کرده و با این دو ویژگی برجسته به این پرنده خوشرو «شترمرغ» گفته می شود. 

پرورش شترمرغ که از کسب و کارهاي کمتر شناخته شده در حوزه کشاورزي و کارآفرینی به شمار می رود یکی از عرصه هاي بسیار

 
سودآور و منطبق سال جهش تولید است که در صورت به نتیجه رسیدن ارزش اقتصادي بالایی را متوجه فعالان این بخش می کند. 

شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن نسبت به
سایر پرندگان کمتر است؛ با توجه به رشد سریعی که دارد می تواند یکی از عرصه هاي بسیار سود آور و منطبق سال جهش تولید

 
باشد. 

بیکاري امروزه یکی از مهمترین معضلات استان ایلام است به گونه اي که رفع آن به یکی از دغدغه هاي اصلی جوانان، تبدیل شده
است؛ در چنین شرایطی توجه به سال جهش تولید و معرفی الگو هاي موفق آن می تواند بارقه امیدي براي رفع بیکاري در استان

 
ایلام باشد. 

 
 

 
آغاز پرورش شتر مرغ با 20 قطعه مرغ 



منصور پرهیز کارآفرین 40 ساله ملکشاهی گفت: پرورش شتر مرغ را سال گذشته با 20 قطعه و با هزینه شخصی آغاز کردم و در
ابتداي سال جاري براي توسعه و تکمیل چرخه کامل اعم از جوجه کشی، شترمرغ هاي پروار و شترمرغ هاي مولد 36 میلیارد ریال

 
تسهیلات دریافت و جهت توسعه کامل هزینه کرده ام. 

وي ظرفیت کامل پرورش شترمرغ خود را یک هزار قطعه اي عنوان کرد و افزود: این واحد پرورش شترمرغ در زمینی به مساحت 4/5

 
هکتار احداث شده که شامل سالن هاي پرواربندي، مولد و دستگاه هاي جوجه کشی است. 

این کارآفرین اهل ملکشاهی تصریح کرد: براي 6 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده ام و با توجه به نیاز شهرستان و استان به

 
مواد پروتئینی و گوشت شترمرغ این مزرعه پرورش شترمرغ را اجرایی کردم. 

 
 

وي ادامه داد: در حال حاضر 3 مرکز اشتغالزایی از جمله مرغداري 30 هزار قطعه اي را با 6 نفر اشتغالزایی، پرورش شترمرغ 75 قطعه

 
اي مولد هزار قطعه پرواري و نیز مرکز اصلاح نژاد دام را ایجاد کرده ام و امیدوارم بتوانم با حمایت مسوولین آن ها را ارتقا دهم. 

پرهیز به مشکلات پیشرو اشاره کرد و گفت: نبود سرمایه در گردش، عدم تامین نهاده ها، نبود دامپزشک شتر مرغ در کل کشور از
جمله استان ایلام و عدم آشنایی کارگران حرفه اي از جمله مشکلاتی است که در صورت بی توجهی به آن ها کارخانه ها تعطیل و

 
کارآفرینان بی رغبت خواهند شد. 

 
 

 
پرورش شترمرغ سوددهی خوبی دارد 

فرهاد طاهرپور یکی از کارگران پرورش شتر مرغ گفت: پرورش شترمرغ یکی از طرح هاي جذاب، با سوددهی خوب است که هر سال

 
می تواند گسترش پیدا کند. 



وي افزود: شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن
نسبت به سایر پرندگان کمتر است؛ توجه و حمایت مسوولین از این طرح ها باید بیشتر شود؛ نگاه ها به این حوزه متاسفانه نادیده

 
گرفته شده و این یک ظلم در حق کارآفرینان است. 

 
 

 
با شیوع کرونا بازار فروش نداریم 

فتح االله جلیلیان نیز یکی دیگر از کارگران پرورش شترمرغ در مزرعه گفت: من به همراه خانواده ام در این مزرعه پرورش شتر مرغ
شبانه روزي کار می کنیم؛ با توجه به بیماري کرونا در کشور متاسفانه فعلا بازار فروش خوبی نداریم و این شرایط براي ما سخت است.

وي افزود: غذاي شترمرغ به صورت طبیعی یونجه، علف، غلات، شکوفه ها، تخم علف ها، دانه ها، جوانه هاي سبز، میوه و گیاهان دانه

 
دار است؛ از آنجایی که غذا به مدت 42 ساعت در معده این پرنده گردش می کند تمام مواد مغذي در بدنش جذب می شود. 

 
 

 
فعالیت 4 طرح پرورش شتر مرغ در استان 

بهنام فرخزاد مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام نیز گفت: تعداد 4 طرح پرورش شتر مرغ در سطح استان فعالیت می کنند و

 
خوشبختانه براي بیش از 9 نفر به صورت مستقیم و 15 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

وي افزود: در حال حاضر 2 طرح بزرگ پرورش شترمرغ در شهرستان ملکشاهی و بدره با اعتباري بالغ بر 4 میلیارد تومان در سال 97

 
به بهره برداري رسیده که هم اکنون در حال فعالیت هستند. 



مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام تصریح کرد: تولید گوشت شترمرغ نیز در سطح استان 45 تن در سال بوده که البته در واحد شترمرغ

 
توام نیز سالانه 400قطعه جوجه تولید می شود. 

وي ادامه داد: واحد شتر مرغ توام علاوه بر تولید گوشت شتر مرغ سالانه بیش از 400 قطعه جوجه شتر مرغ یک الی 3 ماه جهت پروار

 
را به واحدهاي پرورش شتر مرغ گوشتی در استان و خارج از استان عرضه می کند. 

 
 

 
گوشت شترمرغ کم چرب تر و سالم تر است 

در مورد خاصیت این ماده پروتئینی نیز گفته شده که گوشت شتر مرغ جزو گوشت هاي قرمز محسوب می شود اما از نظر چربی، کم

 
چرب تر و سالم تر است و از نظر سلامت بعد از گوشت ماهی رتبه دوم را داشته و 90 درصد آن قابلیت هضم دارد. 

گوشت شتر مرغ کلسترول کمی دارد و با طبیعتی گرم داراي آهن است؛ همچنین پوست این پرنده نرم و لطیف است و مقاومت بالایی

 
براي تولید منسوجات چرمی دارد./ح 

فارس



مدیرکل میراث فرهنگی : دهکده سفال در البرز راه اندازي می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/09/25

کرج – ایرنا - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی البرز گفت:نخستین دهکده سفال با هماهنگی با معاونت
صنایع دستی کشور در این استان راه اندازي می شود.

کرج – ایرنا - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی البرز گفت:نخستین دهکده سفال با هماهنگی با
معاونت صنایع دستی کشور در این استان راه اندازي می

 
شود. 

فریدون محمدي روز سه شنبه به خبرنگار ایرنا گفت: براي
راه اندازي این دهکده سفال، یک روستاي هدف گردشگري
استان البرز به عنوان پایلوت، انتخاب و معرفی شده است تا
با بررسی ها و فراهم کردن شرایط نهایی از طرف

 
کارشناسان، این طرح اجرایی شود. 

وي بیان داشت: اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگري و صنایع دستی البرز براي حمایت از هنرمندان و گسترش کارگاه هاي تولیدي

 
سفال راه اندازي دهکده سفال را در اولویت کاري قرار داده تا ضمن 

 
ساماندهی هنرمندان این حوزه زمینه اشتغال و توسعه اقتصادي منطقه فراهم شود. 

محمدي گفت: استان البرز در سال هاي اخیر با وجود مراکز تولیدي انفرادي و کارگاهی سفال، در جایگاه سوم کشوري قرار گرفته و
می توان گفت یکی از قطب هاي این حوزه محسوب می شود و باید با همکاري مسوولان و نهادهاي مرتبط، زمینه رشد و شکوفایی هر

 
چه بیشتر این رشته هنري را فراهم کرد. 

 
استان البرز داراي سه هزار هنرمند صنایع دستی در 72 رشته است. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- البرز 

 
- نمایشگاه سفال 

 
- جهش تولید 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید





واحد تولید آهن اسفنجی قائنات در دهه فجرافتتاح و به بهره برداري می رسد

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرعامل شرکت ملی فولاد زمان افتتاح و به بهره برداري رسیدن واحداحیاء مستقیم قائنات (تولیدآهن اسفنجی) را دهه
فجر اعلام کرد.

به گزارش رصد اقتصادي و به نقل از روابط عمومی شرکت
ملی فولادایران، دکترامیرحسین نادري با اعلام این
خبردرگفت وگوبا واحد مرکزي خبرصداوسیماي خراسان
جنوبی افزود:این طرح درزمره طرح هاي هفتگانه فولادي
است که باظرفیت تولید سالیانه 800هزارتن آهن اسفنجی

 
آغاز بکارخواهد کرد 

بنا به این گزارش ، نامبرده بااعلام اینکه اموراستخدام پرسنل این مجتمع با همکاري دانشگاه قائنات انجام شده است وبزودي نتایج
نهایی آن اعلام می شود گفت؛ همه تلاش ما این بوده است که ازنیروهاي متخصص وفنی بومی استفاده کنیم تابطورموثري درکاهش

 
بیکاري جوانان تحصیلکرده منطقه گام برداشته باشیم. 

دکترنادري بابیان این نکته که بطورموازي کاراحداث واحد فولادسازي مجتمع قائنات نیز دردست اقدام است خاطر نشان ساخت:طی

 
دوسال آینده با تکمیل واحدهاي فولادسازي هفتگانه بالغ برپنج ونیم میلیون تن فولاد برظرفیت فولاد کشورافزوده خواهد شد. 

مدیرعامل شرکت ملی فولادایران باتاکید برنقش موثر صنعت فولاد درتوسعه مناطق هدف افزود: ورود صنعت فولاد درهرمنطقه عامل
اساسی دررشد و پیشرفت اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی آن منطقه خواهد شد واصولا جغرافیاي اقتصادي مناطق را تغییرمی دهد

 
وعملا شاهد تثبیت اشتغال وتوسعه پایداردراین مناطق خواهد شد. 

نادري خاطرنشان ساخت: با راه اندازي واحد احیاء مستقیم قائنات علاوه بررشد وتوسعه همه جانبه صنعت، تجارت وبازرگانی منطقه
مشاغل مستقیم وغیرمستقیم نیزرشد خواهدکرد بنحوي که همه اهالی منطقه واستان خراسان جنوبی ازثمرات این مجتمع بهره

 
مندخواهند شد. 

نامبرده با تاکید برنقش واحداحیاء مستقیم قائنات در درامدزایی وتاثیرآن درمنطقه گفت:ان شااالله وقتی که این واحد به ظرفیت
800هزارتن سالیانه خودبرسد رقمی بالغ بر5هزارمیلیاردتومان درامدزایی خواهدشد که این حجم ازدرامد قطعا ویقینا تاثیرات شگرفی
براقتصاد استان وحتی کشورخواهد گذاشت.علاوه براین رقم درامدي وقتی واحدفولادسازي نیزبه بهره برداري برسد میزان فروش

 
ودرامد این مجتمع کلا به 10هزارمیلیاردتومان وحدود 2هزارمیلیارد تومان سوداوري خواهد رسید. 

بنابه این گزارش مدیرعامل شرکت ملی فولادایران وهیئت همراه که درراستاي بازدید ماهانه ازروند پیشرفت واحدتولید آهن اسفنجی



به قائنات سفرکرده بود درخاتمه این گفت وگو افزود:مادرستاد مرکزي شرکت ملی فولادایران با تشکیل کمیته راه اندازي
احیاءمستقیم قاینات بطورروزانه وهفتگی روندپیشرفت این واحد رابا پیمانکاران ومشاورین ومدیران طرح رصد می کنیم وهمه
تلاشمان رابکاربسته ایم درموعدمقرر شاهدافتتاح وبهره برداري این واحدکه نقش بسزایی درمحرومیت زدایی وپیشرفت منطقه دارد

باشیم.



تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند / ظرفیت هاي فراوان استان فارس

می تواند بخش تعاون را شکوفا کند/ حاشیه سازي ها در خدمت رسانی دولت

تاثیري نخواهد داشت

منبع: ایلناشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/09/25

استاندارفارس گفت: این استان داراي ظرفیت هاي فراوانی در زمینه هاي مختلف است و اگر با برنامه ریزي مدون مردم را به
سمت این حوزه هدایت کنیم، بخش تعاون با تکیه بر این توانمندي ها می تواند به شکوفایی برسد.

استاندارفارس گفت: این استان داراي ظرفیت هاي فراوانی
در زمینه هاي مختلف است و اگر با برنامه ریزي مدون
مردم را به سمت این حوزه هدایت کنیم، بخش تعاون با

 
تکیه بر این توانمندي ها می تواند به شکوفایی برسد. 

به گزارش ایلنا و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی استانداري
فارس، عنایت االله رحیمی در جلسه شوراي عالی تعاون
استان که با حضور معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و مدیرعامل بانک تعاون برگزار شد، اظهارداشت:

این استان داراي 122 هزارکیلومتر مربع وسعت، پنج میلیون نفر جمعیت، 115 شهر و 36 شهرستان است که بزرگ ترین تقسیمات

 
سیاسی سطح کشور است. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با بیان این که این استان پتانسیل هاي فراوانی در حوزه هاي صنعتی، کشاورزي،
معدنی و خدماتی دارد، افزود: فارس رتبه اول و دوم در تولیدات کشاورزي و رتبه برتر در معدن سنگ هاي تزئینی و خاك نسوز را در

 
اختیار دارد. 

وي با اشاره به این که استان فارس داراي سابقه طولانی در تجارت با کشورهاي حوزه خلیج فارس و شبه قاره هند است، ادامه داد: در
زمینه گردشگري استان فارس مهد فرهنگ، تاریخ و تمدن ایران است که تعدادي زیادي آثار ثبت جهانی مانند تخت جمشید و

 
پاسارگاد و حدود سه هزار اثر ثبت ملی را در خود جاي داده است. 

استاندار فارس اظهارداشت: 80 درصد از رشته هاي هنري موجود در کشور در این استان فعال است و حدود 200 هزار نفر هنرمند نیز

 
در این حوزه فعال هستند که تعداد زیادي از آن ها در قالب تعاونی به فعالیت مشغول هستند. 

رحیمی با بیان این که در استان فارس با توجه به آموزه هاي دینی و فرهنگ تاریخی، فعالیت هاي تعاونی از گذشته داراي سابقه
طولانی بوده و به شکل هاي مختلفی بروز و ظهور داشته است، افزود: در زمینه تاسیس تعاونی هاي جدید تولید، توریع و مصرف نیز

 
استان فارس پیشرو بوده و تعداد قابل توجهی تعاونی در این استان شکل گرفته اند که باید تقویت شده و ارتقا پیدا کنند. 



نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با اشاره به این که توجه به بخش تعاون مورد تاکید قانون اساسی جمهوري اسلامی
ایران و موجب گسترش عدالت اجتماعی به عنوان مطلوب مورد نظر جامعه و حاکمیت و کاهش نابرابري است، گفت: تعاونی موجب

 
جمع آوري سرمایه هاي خرد و بهره گیري از آن ها در زمینه هاي مختلف می شود. 

وي با تاکید بر این که هر اقدام مناسب ممکن است داراي نقاط ضعف و کاستی باشد، ادامه داد: باید فعالیت هاي فرهنگی و اجتماعی

 
بیشتري براي گسترش تعاونی در جامعه صورت گیرد و ترجیح منافع جمعی بر منافع فردي مورد تاکید قرار گیرد. 

استاندار فارس با بیان این که شناسایی بازارهایی که منافع تعاونی ها را افزایش دهد در داخل و خارج از کشور باید مورد توجه قرار
گیرد، اظهارداشت: مدیریت تعاونی ها نیز باید علمی و به روز باشد و شفافیت عملکرد تعاونی در همه ابعاد باید مورد تاکید قرار گیرد

 
تا پایداري در فعالیت ها ایجاد شود. 

رحیمی بر اهمیت اجراي سند راهبردي توسعه بخش تعاونی تاکید کرد و گفت: اجراي این سند اهدافی همچون افزایش سهم بخش
تعاونی در اقتصاد کشور، اقدام موثر دولت براي گسترش تعاونی هاي در بخش اشتغال مولد، گسترش عدالت اجتماعی و مبارزه با

 
تبعیض و فقر را به دنبال خواهد داشت. 

استاندار فارس با بیان این که بانک تعاون در این استان باید میزان اعتبارات را افزایش دهد، اظهارداشت: فعالان تعاونی هاي

 
گردشگري نیازمند دریافت سرمایه ثابت براي فعالیت هاي گسترده تر هستند که باید مورد حمایت بانک تعاون قرار گیرند. 

رحیمی خواستار افزایش درصد تسهیلات ثابت از 40 به 70 درصد شد و گفت: ارزیابی مجدد وثایق رهنی تعاونی ها نزد بانک تعاون

 
می تواند در زمینه دریافت تسهیلات آنان راهگشا باشد. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با تاکید بر مشارکت بانک تعاون در تامین مالی طرح هاي شرکت توسعه و عمران
فارس، گفت: تلاش می کنیم با تقویت شرکت هاي عمران و توسعه شهرستان ها سود فعالیت هاي عمرانی و اقتصادي نصیب همه

 
مردم شود و این شرکت ها می توانند جایگزین مناسبی براي برخی شرکت هاي خصولتی باشند که فعالیت هاي مبهم است. 

وي همچنین خواستار مشارکت بانک تعاون در تکمیل طرح هاي قابل افتتاح تا پایان دولت به منظور بهره برداري سریع تر از طرح ها
و بهره مندي مردم شد و افزود: افتتاح شعب بانک تعاون در شهرستان هاي فاقد بانک تعاون و توجه ویژه به تعاونی هاي بخش

کشاورزي و حمایت از زنجیره هاي تولید از دیگر اقداماتی است که بانک تعاون باید در استان فارس مورد توجه قرار دهد.



حذف یارانه پردرآمدها به کجا رسید؟

شماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 40 درصد بیکاران کرونایی مجدد مشغول کار شده اند، گفت: سود صندوق
بازنشستگی کشوري از سال گذشته تاکنون پنج برابر افزایش یافت.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 40 درصد بیکاران کرونایی مجدد مشغول کار شده اند، گفت: سود صندوق

 
بازنشستگی کشوري از سال گذشته تاکنون پنج برابر افزایش یافت. 

 
اقتصاد 

محمد شریعتمداري، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، امروز در
حاشیه امضاي قرارداد احداث نیروگاه برق در اندیمشک در محل
سالن تلاش وزارت کار، در پاسخ به خبرنگاري که از وي پرسید
آیا صندوق بازنشستگی کشوري از حالت زیان دهی خارج شده
است، بیان کرد: صندوق بازنشستگی کشوري نه تنها از زیان
دهی خارج شده، بلکه سودآوري این صندوق از 2 هزار میلیارد
تومان سال 98 به 10 هزار میلیارد تومان در سال جاري افزایش

 
یافته که سود آن پنج برابر شده است. 

وي همچنین گفت : ما نیازمند اصلاحات ساختاري در صندوق بازنشستگی، قراردادهاي اولیه بین کارگر و کارفرما هستیم که این

 
تصمیمات فراسازمانی بوده و به تصمیم قوا بستگی دارد و این روندها ادامه پیدا می کند. 

وي ادامه داد: با تکمیل پروژه هاي نیمه کاره و اجراي پروژه هاي جدید مانند همین احداث نیروگاه برق اندیمشک در جهت سودآوري

 
و پایداري درآمد صندوق بازنشستگی حرکت می کنیم. 

شریعتمداري ادامه داد: در احداث نیروگاه اندیمشک به عنصر بازنشستگان مپنا به عنوان قطب صنعت کشور و اندیمشک، به عنوان

 
شهري که در دفاع مقدس بسیار اهمیت داشت، توجه شد. 

به گفته وزیر کار، بعد از بهره برداري از این نیروگاه، یک هزار نفر اشتغال ایجاد خواهد شد که 400 نفر به صورت مستقیم در دوره
بهره برداري و در دوره ساخت حدود 1800 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد و از طرفی تولید برق به عنوان م نشأ تولید اشتغال، کالا و

 
خدمات در اندیمشک انجام خواهد شد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد آخرین آمار بیکاري نیز گفت: مرکز آمار ایران به عنوان مرجع آمار، نرخ بیکاري را اعلام می
کند؛ البته به دلیل شرایط کرونا در کشور، فشار زیادي بر نیروي کار به ویژه بر بخش خدمات وارد شد و ما سعی کردیم این فشارها به



حداقل کاهش پیدا کند و در این زمینه سامانه اي براي افراد بیکارشده از کرونا طراحی کردیم، البته 40 درصد از افراد بیکار شده از

 
کرونا، اشتغال مجدد پیدا کردند. 

شریعتمداري همچنین در مورد حق بیمه خویش فرما که براي دارندگان مشاغل بدون کارفرما سنگین است، گفت: ما مجري قانون و
تابع تصمیمات قانونی هستیم، از طرفی باید صندوق بازنشستگی با پایداري منابع همراه باشد. ما با محدودیت منابع همراه هستیم و از
طرفی انتظار داریم خدمات به بیمه شدگان را گسترش دهیم، در حالی که بسیاري از کارگاه ها به ویژه کارگاه هاي خدماتی در شرایط
کرونا با مشکل مواجه شده اند و همچنین در بخش اشتغال زنان با مشکلات اشتغال مواجه شدیم، سعی می کنیم با تمهیداتی این

 
فشارها به نیروي کار را کمتر کنیم. 

 
شریعتمداري گفت: امهال دریافت حق بیمه کارفرما در کارگاه هایی که از کرونا لطمه خورده اند، از سه ماه به 6 ماه تمدید شد. 

حذف یارانه پردرآمدها وزیر کار همچنین در مورد مصوبه مجلس مبنی بر حذف یارانه پردرآمدها گفت: مصوبه مجلس در سالی صادر
شد که قابلیت حذف یکجاي سه دهک پردرآمد وجود داشت، اما الان شرایط جامعه به خاطر کرونا به گونه اي شده است که نمی
توانیم سه دهک جامعه را از یارانه محروم کنیم و هر چه جلوتر رفتیم سطح عمومی قیمت ها و استاندارد خط فقر، وضعیت درآمد

 
جامعه به گونه اي شد که امکان حذف سه دهک جامعه از یارانه وجود نداشت، چون نارضایتی ایجاد می کرد و به زیان جامعه بود. 

شریعتمداري این را هم اضافه کرد: البته دولت تلاش کرد با تقویت پرداخت ها به دهک هاي کم درآمد جامعه، به جبران هزینه ها

 
بپردازد، در این زمینه به 3 میلیون خانوار کم درآمد ماهانه 200 هزار تا 600 هزار تومان کمک بلاعوض پرداخت شد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: براي جبران هزینه اقشار آسیب دیده با توزیع یارانه معیشتی بین 58 میلیون خانوار سعی در
کمک به جامعه شد، در شرایطی که 76 میلیون و 300 هزار نفر یارانه نقدي ماهانه دریافت می کردند. بنابراین دولت تلاش می کند با
تقویت پرداخت ها به طبقات پایین جامعه، قدرت خرید آنها را تقویت کند. از طرفی با جلوگیري از حذف یارانه افراد، از نارضایتی

 
جامعه هم جلوگیري کرده است. 

شریعتمداري همچنین در مورد گلایه بازنشستگان کارگري تأمین اجتماعی نسبت به بازنشستگان کشوري، گفت: این حرف حق و
صحیح بازنشستگان تأمین اجتماعی است، البته در جلساتی که با کانون بازنشستگان برگزار شد، قرار شد در مورد مشاغل سخت و
زیان آور، کارفرمایان 1.5 برابر کارگران معمولی حق بیمه بپردازند و بنابراین حق کارفرمایی مشاغل سخت و زیان آور 4 تا 8 درصد

 
سهم کارفرما پرداخت می شود، از طرفی باید سازمان تأمین اجتماعی هم خدمات به بازنشستگان را بیشتر کند. 

تشکیل کمیته دستمزد کارگران در سال آیند وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد تشکیل کمیته دستمزد کارگران در سال آینده
نیز گفت: جلسات کمیته هاي مزد به صورت مستمر برگزار می شود و در مورد پیشنهاد مزد منطقه اي، بررسی دستمزد موضوعی و
سایر مباحث برگزار می شود، اما تصمیم گیري در مورد دستمزد سال آینده معمولاً به روزهاي پایان سال موکول می شود، به خاطر
اینکه شاخص بهاي خرده فروشی کالاها و خدمات در کشور در روزهاي پایان سال به و اقعیت نزدیک تر می شود و سعی می کنیم به

 
گونه اي انتخاب شود که فشار کمتري به کارگران وارد شود. 

وي در مورد گلایه کارگران در پرداخت بیمه بیکاري و اینکه عده اي می گفتند بیمه بیکاري به صورت علی الحساب گرفته اند، گفت:
در شرایط طبیعی، کسانی که به صورت اجباري بیکار می شوند و مشمول بیمه بیکاري می شوند، مسیر قانونی خود را طی می کنند،
اما با بیکار شدن عده زیادي از کارگران به خاطر کرونا، با دو قانون بیمه بیکاري و نیز قانون مصوبه ستاد ملی کرونا مواجه شدیم که در



قانون بیکاري مواد 6 و 7 در مورد مقرري بیمه بیکاري تصمیم گرفته می شود، اما ستاد ملی مقابله با کرونا مصوب کرد براي
بیکارشدگان حداقل به اندازه 50 درصد حداقل مزد باید پرداخت شود، بنابراین سامانه اي براي ثبت نام کارگران بیکار شده ظرف یک
هفته طراحی کردیم و افراد بدون مراجعه حضوري، در این سامانه ثبت نام کردند و مقرري بیکاري هم گرفتند بدون اینکه مدارك آنها

 
سیر بررسی قانونی را طی کند. 

شریعتمداري گفت: براي بیکار شدگان اسفند سال قبل، فروردین و اردیبهشت امسال از 2500 میلیارد تومان تا 3600 میلیارد تومان
افزایش پرداختی بیکاري را شاهد بودیم؛ همچنین بیش از 800 هزار کارگر بیکار شده متقاضی دریافت بیمه بیکاري بودند که به
صورت طبیعی 6 ماه طول می کشید تا مدارك آنها بررسی شود، اما طبق مصوبه ستادملی مقابله با کرونا قرار شد همه تقاضاها تأیید
شود و براساس آخرین پرداختی به کارگران، بیمه بیکاري انجام شود، زیرا مصوبه ستاد کرونا در حکم قانون بود. البته این قانون با

 
قانون بیمه بیکاري قدري تفاوت داشت. 

شریعتمداري گفت: به هر حال پرداخت به کارگران بیکار شده کرونا انجام شد و همه تلاش ما این است که بدون مراجعه حضوري

 
کارگران این کارها انجام شود و جمع زیادي از کارگران خدماتی بیکار شده بودند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین افزود: وام معیشتی کرونایی هم براي کارگران پرداخت شد و قرار شد کسانی که یارانه

 
معیشتی دریافت می کنند، غیر از آنهایی که درآمد ثابت دارند، وام یک میلیون تومانی جدید کرونایی هم دریافت کنند. 

وي اضافه کرد: در مورد سبد معیشتی بلاعوض به خانوارها قرار شد سازمان برنامه و بودجه الگو به ما معرفی کند. مذاکرات با مجلس و
سازمان برنامه و بودجه در جریان است و اگر دولت ابلاغ کند، به زودي کمک معیشتی به خانوارها پرداخت می شود و ممکن است

حتی به آخر ماه جاري هم برسد. باید این موارد را از سازمان برنامه و بودجه پیگیري کنید.



بانک قرض الحسنه مهر ایران حامی اقتصاد ، اشتغال و عد الت مالی

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/09/25

مد یر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران د ر استان فارس همزمان با سیزد همین سالروز تأسیس این بانک گفت: بانک مهر

 
ایران یک بانک تخصصی قرض الحسنه است و د ر حوزه بانکد اري خرد فعالیت می کند . 

غلامرضا مختاري با بیان این که بانک با تعریف طرح هاي تسهیلاتی متنوع و همچنین امضاي تفاهم نامه با نهاد هاي حمایتی مختلف،
اقد امات موثري د ر حوزه اشتغالزایی و کارآفرینی با اولویت د هک هاي پایین د رآمد ي انجام د اد ه است افزود : د ر چارچوب یکی
از تفاهم نامه ها، این بانک توانسته 360 هزار فقره تسهیلات به مبلغ 29 هزار و 500 میلیارد ریال به مد د جویان کمیته امد اد

 
حضرت امام خمینی (ره) پرد اخت کند که عمد ه آن، تسهیلات د ر حوزه اشتغال است. 

وي اد امه د اد : البته این تنها اقد ام بانک مهر ایران براي کمک به مد د جویان نهاد هاي حمایتی نبود ه است. د ر راستاي همکاري

 
با سازمان بهزیستی نیز 9500 فقره تسهیلات به ارزش 1700 میلیارد ریال پرد اخت کرد ه است. 

مد یر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران اظهار د اشت: سایر اقد امات این بانک د ر حوزه اشتغالزایی، انجام همکاري هاي گسترد ه
اي با بنیاد برکت بود ه که د ر چارچوب تفاهم نامه با این بنیاد ، تسهیلات قابل توجهی د ر حوزه اشتغال و کارآفرینی پرد اخت کرد ه

 
است. 

به گفته وي، تا کنون بیش از 96 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به ارزش بیش از 16 هزار میلیارد ریال د ر جریان همکاري با بنیاد

 
برکت پرد اخت شد ه است. 

مختاري خاطرنشان کرد : بانک مهر ایران با آستان قد س رضوي نیز همکاري د اشته و 1700 فقره تسهیلات به مبلغ 570 میلیارد

 
ریال د ر چارچوب تفاهم نامه به آن آستان پرد اخت نمود ه است. 

مد یر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران تصریح کرد : این اقد امات، گوشه اي از اقد امات بانک قرض الحسنه مهر ایران توسط
نخستین و بزرگ ترین بانک قرض الحسنه کشور براي محرومیت زد ایی و حمایت از اقشار کمتر برخورد ار است. به عنوان نمونه، از
آن جایی که مسکن روستایی یکی از پاشنه آشیل هاي آسیب پذیري روستاها د ر حواد ث طبیعی بود ه است این بانک تسهیلاتی را

 
نیز براي بهسازي و نوسازي خانه هاي روستایی پرد اخت کرد ه است. 

مختاري گفت: بر این اساس این بانک با همکاري بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 8200 فقره به مبلغ 720 میلیارد ریال د ر این حوزه

 
پرد اخت کرد ه است. این روند همکاري اد امه د ار است و هر روز به تعد اد د ریافت کنند گان اضافه می شود . 

وي گفت: همچنین زنان سرپرست خانوار یکی از اقشاري بود ه اند که این بانک به آن ها توجه ویژه د اشته است. بانک قرض الحسنه
مهر ایران، با همکاري معاونت امور زنان و خانواد ه ریاست جمهوري 1000 میلیارد ریال تسهیلات به 33 هزار زن سرپرست خانوار پرد

 
اخت کرد ه است. 

مد یر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران تاکید کرد : د ر مجموع این بانک 500 هزار فقره تسهیلات به ارزش حد ود 50 هزار
میلیارد ریال د ر حوزه محرومیت زد ایی و حمایت از د هک هاي پایین د رآمد ي پرد اخت کرد ه است. عمد ه این تسهیلات د ر 4
سال گذشته و د ر حوزه اشتغالزایی و ایجاد د رآمد پاید ار براي تسهیلات گیرند گان پرد اخت شد ه است.مختاري ابراز امید واري کرد
که این اقد امات بانک قرض الحسنه مهر ایران توانسته باشد د غد غه هاي بخشی از مرد م کشور را د ر حوزه اقتصاد ي کاهش د هد
.مد یر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران اد امه د اد : این بانک د ر استان فارس د اراي 18 شعبه می باشد که 6 شعبه د ر شهر

 
شیراز و 12 شعبه د ر شهرستان هاي استان قرار د ارد و 3 شعبه نیز د ر شرف افتتاح می باشد . 

مختاري گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران د ر استان فارس تا پایان 15 آذر ماه سال جاري 10 هزار و 746 میلیارد ریال تسهیلات
به افراد آسیب پذیر جامعه منجمله مد د جویان کمیته امد اد حضرت امام خمینی (ره)، بنیاد برکت، بهزیستی، زنان سرپرست خانوار



و خانواد ه زند انیان پرد اخت نمود ه و آماد ه هر نوع همکاري با سازمان هاي مرد م نهاد و خیرین استان جهت یاري رساند ن به

 
محرومین و افراد بی بضاعت و کم برخورد ار می باشد . 

/انتهاي متن/



براي رشد بیشتر اقتصاد چین؛ دولت باید بیشتر خرج کند

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/09/25

یو یانگ دینگ، رئیس مؤسسه مطالعات اقتصاد و سیاست هاي جهانی آکادمی علوم اجتماعی چین، طی یادداشتی در پایگاه
خبري-تحلیلی پراجکت سیندیکت تأکید کرد که دولت و بانک مرکزي چین براي کمک به استمرار رشد اقتصادي چین در

سطحی قابل قبول طی سال هاي آتی باید منابع بیشتري را به اقتصاد این کشور تزریق کنند.

به نظر می رسد اقتصاد چین تا حد زیادي از تکانه هاي
اقتصادي ناشی از همه گیري کووید-19 عبور کرده و

 
تقریباً به حالت عادي بازگشته است. 

تولید ناخالص داخلی چین در سه ماهه سوم سال جاري
میلادي 4.9 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل افزایش

نشان می دهد و انتظار می رود که این رقم در سه ماهه چهارم به بیش از 5 درصد برسد. در این صورت نرخ رشد اقتصادي چین در
کل سال 2020 دست کم 2 درصد خواهد بود که در مقایسه با سایر اقتصادهاي بزرگ جهان که بر اثر همه گیري ویروس کرونا وارد
رکود شده اند، رقم بدي محسوب نمی شود. اما این رشد اقتصادي قابل قبول (البته براي شرایط کنونی) لزوماً بدین معنا نیست که

 
اقتصاد چین از این پس مسیر همواري را پیش رو خواهد داشت. 

نرخ رشد مصرف یک شاخص کلیدي براي تعیین عملکرد کلی اقتصاد چین در سال 2020 به شمار می رود. اگرچه آمارهاي نهایی
مصرف در چین طی سه ماهه سوم امسال هنوز در دسترس نیست، اما شاخص خرده فروشی کالاهاي مصرفی می تواند تا حدي نشان
دهد که شاخص مصرف در چین چه مسیري را دنبال می کند و متأسفانه باید گفت که اوضاع چندان امیدوارکننده نیست؛ چراکه در
ده ماهه نخست سال 2020 شاخص خرده فروشی کالاهاي مصرفی در چین 5.9 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل افت کرده

 
است. 

یکی دیگر از شاخص هاي تعیین کننده در اقتصاد چین، شاخص تشکیل سرمایه است. آمارهاي نهایی سه ماهه سوم سال جاري
میلادي براي این شاخص نیز هنوز منتشر نشده است و اخبار ضد و نقیضی درباره آن به گوش می رسد. در ده ماهه نخست سال
2020 سرمایه گذاري در دارایی هاي ثابت در چین 1.8 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل افزایش یافته است. بخش مسکن با
رشد 5.6 درصدي طی دوره مذکور بیشترین اثر را بر رشد سرمایه گذاري در دارایی هاي ثابت در چین داشته است. اما اکنون نشانه

 
هایی از افت شتاب سرمایه گذاري در بخش مسکن چین مشاهده می شود. 

علاوه بر این، مهم ترین مؤلفه شاخص سرمایه گذاري در دارایی هاي ثابت، یعنی سرمایه گذاري در بخش تولید- طی 9ماهه نخست
سال جاري میلادي 6.5 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش نشان می دهد. اگرچه سرمایه گذاري در بخش تولید چین طی

ماه اکتبر اندکی رشد داشت اما این رشد اندك براي خارج کردن شاخص از محدوده منفی کفایت نمی کند. 



معمولاً وقتی نرخ رشد تولید ناخالص چین کمتر از ظرفیت باشد، دولت چین از تمامی اهرم هاي موجود براي تقویت سرمایه گذاري
در زیرساخت ها استفاده می کند. به عنوان مثال، پس از بحران اقتصادي 2008 دولت و بانک مرکزي چین بسته هاي محرك
اقتصادي به ارزش 4 تریلیون یوان (609 میلیارد دلار) را به اقتصاد این کشور تزریق کردند که بخش زیادي از این مبلغ صرف توسعه
زیرساخت ها در چین شد؛ طوري که در سال 2009 سرمایه گذاري در زیرساخت هاي چین 44.3 درصد نسبت به سال 2008
افزایش یافت. اما این بار چنین اتفاقی رخ نداده است و اثرات آن نیز کاملاً مشهود است. سرمایه گذاري در زیرساخت هاي چین طی

 
9ماهه نخست سال 2020 تنها 0.2 درصد نسبت به سال گذشته افزایش نشان می دهد. 

یکی از حوزه هایی که اقتصاد چین در آن فراتر از انتظار عمل کرده است، حوزه صادرات است. اگرچه آمارهاي رسمی و نهایی هنوز در
دسترس نیست، اما شواهد حاکی از این است که نرخ رشد خالص صادرات چین در 10ماهه نخست سال جاري میلادي بیش از 10
درصد بوده است. البته باید توجه داشت که خالص صادرات کمتر از 1 درصد تولید ناخالص داخلی چین را تشکیل می دهد و به همین

 
دلیل اثر آن بر رشد اقتصادي چین محدود است. 

با توجه به آنچه گفته شد، پیش بینی می شود که نرخ رشد اقتصادي چین در سال 2020 حدود 2 درصد باشد که در مقایسه با سایر
اقتصادهاي بزرگ جهان- که با رکود دست وپنجه نرم می کنند- بسیار بالاتر است. اما اقتصاد چین با چالش هاي جدید مواجه است

 
که از مهم ترین آنها باید به دو چالش کیفیت اشتغال و مخارج مالی اشاره کرد. 

از ابتداي سال جاري میلادي تاکنون بیش از 10 میلیون شغل جدید در چین ایجاد شده که این رقم بالاتر از هدف رسمی (9 میلیون
شغل) است. اما تجربیات گذشته نشان می دهد که نرخ رشد اقتصادي 2.5 درصدي کفاف ایجاد 9 میلیون شغل باکیفیت را نمی دهد.
در عمل می بینیم که بسیاري از فارغ التحصیلان دانشگاهی در چین براي یافتن شغل مناسب دچار مشکل هستند. در واقع رشد کمّی

 
اشتغال در چین طی سال جاري به قیمت کاهش بهره وري نیروي کار حاصل شده است. 

در جبهه مخارج مالی نیز دولت چین باید مخارج خود را افزایش دهد. وزارت دارایی چین برآورد کرده است که درآمدهاي عمومی
دولت در سال 2020 مجموعاً 21 تریلیون یوان (3.2 تریلیون دلار) و کسري بودجه حدود 3.7 تریلیون یوان (564 میلیارد دلار) یعنی

 
معادل 3.6 درصد تولید ناخالص داخلی خواهد بود. 

این محاسبات نشان می دهد که دولت چین نرخ رشد اقتصادي این کشور در سال 2020 را 5.4 درصد در نظر گرفته است که این
رقم بسیار بالاتر از رشد 3 درصدي احتمالی (2 درصد رشد سالانه به اضافه 1 درصد تعدیل کننده تولید ناخالص داخلی) خواهد بود.

 
در این شرایط تنها راه ممکن براي جبران کسري بودجه، کاهش مخارج دولت خواهد بود. 

در 9ماهه نخست سال 2020 دولت چین دقیقاً همین کار را انجام داد و اقدام به کاهش 1.9 درصدي مخارج قید شده در بودجه
عمومی کرد. اما کاهش مخارج عمومی نیز کافی نبود زیرا از سوي دیگر درآمدهاي دولت نیز با افت 6.4 درصدي مواجه شد. در مقابل،

 
دولت هاي محلی چین با تکیه بر صندوق هاي پس انداز و سرمایه گذاري خود، مخارجشان را افزایش دادند. 

دولت هاي محلی چین براي تأمین مالی بدهی هاي خود، اوراق ویژه پروژه هاي زیرساختی منتشر می کنند و در سال جاري میلادي
نیز دولت مرکزي به آنها اجازه داد که 3.75 تریلیون یوان (بیش از 572 میلیارد دلار) اوراق منتشر کنند که این سهمیه خیلی زود پر
شده است. دولت مرکزي نیز تاکنون 3.76 تریلیون یوان اوراق قرضه دولتی و 1 تریلیون دلار اوراق قرضه ویژه تأمین مالی مقابله با

 
کرونا منتشر کرده است. 



این بدان معنا نیست که دولت چین باید افزایش مخارج خود را متوقف کند؛ بلکه براي مقابله با چالش هاي پیش رو، دولت چین باید
کسري بودجه انتظاري خود را بالاتر برده و سیاست هاي مالی انبساطی جدیدي را توأم با سیاست هاي پولی انبساطی بانک مرکزي
این کشور اتخاذ کند. چنین رویکردي براي اقتصاد چین ریسک حداقلی را به دنبال خواهد داشت. بدهی عمومی چین به 52.6 درصد
تولید ناخالص داخلی خواهد رسید که رقم معتدلی است و همچنان فضاي زیادي براي انتشار اوراق قرضه جدید به منظور تأمین مالی

 
پروژه هاي زیرساختی که به بهبود رشد اقتصادي این کشور کمک می کنند، باقی خواهد ماند. 

core) علاوه بر این، نرخ رشد واقعی اقتصادي چین در سال جاري میلادي پایین تر از ظرفیت آن است؛ شاخص تورم هسته
inflation) در چین طی ماه اکتبر تنها 0.5 درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش نشان می دهد و شاخص تورم تولیدکننده
نیز از ماه ژوئیه (اوایل تابستان) در محدوده منفی بوده است. موفقیت چین در مهار ویروس کرونا و اینکه در حال حاضر و در کوتاه
مدت نگرانی چندانی از بابت افزایش نرخ تورم یا بدتر شدن شاخص هاي مالی در این کشور احساس نمی شود را نیز باید به موارد فوق
اضافه کرد. در واقع باید گفت که بزرگترین ریسک براي شاخص هاي مالی چین در این شرایط، «خرج نکردن» و اتخاذ رویکرد

 
ریاضتی است. 

البته اقتصاد چین همچنان درگیر چالش هاي ساختاري است و اگر قرار باشد که رشد اقتصادي این کشور طی سال هاي آتی همچنان
در سطحی قابل قبول استمرار داشته باشد، این چالش ها باید رفع شوند. اما رفع چالش هاي ساختاري اقتصاد چین چیزي فراتر از

 
حیطه اقتصاد کلان است. 

 
موضوعات: 

بحران اقتصادي کسري بودجه کرونا رشد اقتصادي اقتصاد جهان اقتصاد چین



مبارزه با مواد مخدر بازخورد خوبی ندارد

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/09/25

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس گفت: توسعه فعالیت هاي اجتماعی و فرهنگی با کمک افراد خیر، آینده اي

 
روشن و پُرامید را رقم می زند. 

به گزارش شیرازنوین به نقل از روابط عمومی شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس، سلیمان کرمی در نشست هم اندیشی با
حضور اسماعیل اکبري معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري فارس اظهار داشت: امروزه اعتیاد و گرایش به سمت

 
مصرف مواد مخدر مهم ترین نگرانی مردم محسوب می شود. 

وي خسارت هاي ناشی از مصرف مواد مخدر را متعدد و جبران ناپذیر دانست و افزود: اعتیاد به مواد مخدر و روان گردان ها، مادر

 
آسیب هاي اجتماعی است. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس در ادامه این نشست ضمن گرامیداشت هفته پژوهش به ظرفیت هاي علمی استان
اشاره نمود و گفت: استفاده از توان علمی نخبگان، مراکز علمی و شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي پیشگیري، درمان، صیانت و

 
توانمندسازي می تواند یک مسیر به روز و نو را در این عرصه به وجود بیاورد. 

کرمی افزود: از ظرفیت پژوهشی مراکز علمی، صاحب نظران و نخبگان در مسائل و آسیب هاي اجتماعی در چرخه سامان دهی
معتادان باید بهره گرفت. وي بیان کرد: براي داشتن یک جامعه عاري از اعتیاد از هر نوع طرح و پیشنهاد اصولی و کاربردي استقبال

 
خواهیم نمود. 

این مقام مسئول در استان فارس، عملکرد جزیره اي و کم رنگ برخی از دستگاه ها مرتبط در این عرصه را علت مهمی در تأخیر
رسیدن به اهداف عنوان نمود و بیان داشت: معمولاً فعالیت هاي انجام شده از سوي دستگاه هاي ذي ربط در عرصه مبارزه با مواد
مخدر پراکنده انجام می گیرد که ما را از رسیدن به اهداف اصلی دور می کند؛ به طوري که میزان فعالیت و اجراي برنامه هاي صورت

 
گرفته مشخص نمی گردد و بازخورد خوبی در بین مردم ندارد. 

کرمی، توانمندي دستگاه قضائی را در حوزه مبارزه با مواد مخدر و کاهش آسیب هاي اجتماعی مهم برشمرد و گفت: نشست هاي
تخصصی با مجموعه قضائی به ویژه معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم می تواند تأثیرات بسزایی در جهت رسیدن به اهداف
مشترك یعنی مبارزه همه جانبه با مواد مخدر و روان گردان ها داشته باشد. دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس در ادامه
سخنان خود به نقش مؤثر خیرین در یاري رساندن به اقشار آسیب دیده از اعتیاد اشاره نمود و اظهار داشت: افراد خیر در سطح
محلات سکونت خود، می توانند با رویکرد پیشگیري و دستگیري از این قشر آسیب پذیر علاوه بر ایفاي نقش تسهیل گري در راستاي
ایجاد جامعه اي سالم و عاري از اعتیاد حتی در جمعیت کوچک محله خود نقش مؤثري ایفا کنند و زمینه ایجاد توسعه فعالیت هاي

 
اجتماعی و فرهنگی جهت رسیدن به آینده اي روشن و پُرامید فراهم کنند. 

وي در پایان گفت: امیدواریم روزي فرا برسد که خیرین همان طور که براي کمک به ایتام و کودکان محروم پیش قدم هستند، بتوانیم

 
از آن ها در امر پیشگیري از اعتیاد نیز بهره مند شویم. 

در ادامه این نشست اسماعیل اکبري معاون پیشگیري از وقوع جرم دادگستري استان فارس ضمن تأکید بر حمایت دستگاه قضا در
اجراي طرح ها و برنامه هاي اثرگذار در بخش هاي مختلف فرهنگی، درمان و مقابله اي، سخنانی پیرامون استفاده از ظرفیت سمن ها،
فراهم ساختن اشتغال براي خانواده هاي آسیب دیده از اعتیاد، برنامه ریزي براي گروه هاي همسال، حمایت از بهبودیافتگان و... تأکید

نمود.



رئیس دانشگاه شیراز: دانشگاه نمی تواند به اشتغال دانش آموختگان بی تفاوت

باشد

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس دانشگاه شیراز با تأکید بر اینکه دانشگاه ها دیگر نمی توانند به وضعیت اشتغال دانش آموختگان بی تفاوت باشند، گفت:
مأموریت دانشگاه هاي نسل سوم کارآفرینی و نوآوري است و این مهم باید در قاعده مشخص با برنامه ریزي هدفمند در دانشگاه

 
نهادینه شود. 

با آغاز هفته پژوهش، دکتر حمید نادگران، رئیس دانشگاه شیراز، طی سخنانی ضمن گرامیداشت این ایام، به موضوع مأموریت هاي

 
اصلی دانشگاه هاي امروزي و چالش هاي پیش روي آن ها پرداخت. 

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی دانشگاه شیراز، نادگران با بیان اینکه دانشگاه هاي امروزي، علاوه بر «آموزش» و «پژوهش»
دو مأموریت دیگر یعنی «کارآفرینی و نوآوري» و «جامعه محور بودن» نیز دارند، به تشریح هرکدام از مأموریت هاي پیش روي

 
دانشگاه ها پرداخت. 

رئیس دانشگاه شیراز گفت: اولین مأموریت نظام آموزش عالی، «آموزش» است. امروزه یکی از شاخص هاي رتبه بندي دانشگاه ها
میزان مهارت دانش آموختگان دانشگاه هاست؛ به همین دلیل آموزش مهارتی به عنوان یکی از وظایف دانشگاه ها اهمیت ویژه اي

 
دارد. 

او همچنین «پژوهش» را دومین مأموریت نظام آموزش عالی معرفی و اضافه کرد: در حوزه پژوهش یکی از وظایف اصلی، حرکت روي
مرزهاي دانش و درحقیقت کارکردن روي مسائل علمی موجود در دنیا به شکل تیمی است که باید با هدف هاي مشخصی صورت
گیرد و این اهداف می تواند کوتاه مدت، میان مدت یا درازمدت باشد. نادگران به مأموریت سوم دانشگاه ها یعنی «کارآفرینی و
نوآوري» اشاره کرد و گفت: امروزه دانشگاه ها موظف اند در خود و در حیطه وظایف خود به کارآفرینی و نوآوري بپردازند؛ باید تا آنجا

 
که می توانند از دانشجو یک موجود کارآفرین تربیت کنند که با دادن ایده و پیگیري آن تا عمل، بتواند در اجتماع کار کند. 

او همچنین از «جامعه محور و مسئله محور بودن» دانشگاه ها به عنوان یکی دیگر از مأموریت هاي دانشگاه امروزي یاد کرد و افزود:
دانشگاه هاي نسل چهارم، دانشگاه هایی جامعه محور و مسئله محور هستند؛ یعنی دانشگاهی که با عنایت به مسائل جامعه، مشکلات

جامعه را شناسایی کرده، زیر تیغ پژوهش برده و براي حل آن راه حل ارائه می دهد.



بازسازي 1000 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی و عمومی در دستور کار

شهرداري قرار گرفت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا - شهر: بازسازي یک هزار دستگاه اتوبوس
بخش خصوصی و عمومی (تک کابین و دوکابین) در دستور
کار شهرداري تهران قرار گرفته است که اتوبوس هاي
بخش خصوصی با تسهیلات صندوق کارآفرینی امید و
اتوبوس هاي بخش عمومی از محل بودجه شهرداري تهران،

 
بازسازي می شود. 

محمود ترفع، مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران و
حومه در گفتگو با شهر، درباره بازسازي یک هزار دستگاه
اتوبوس، توضیح داد: این هزار دستگاه مربوط به بخش

خصوصی و عمومی هستند. اتوبوس هاي بخش خصوصی، تک کابین و بخش عمومی، دوکابین (اتوبوس هاي تندرو) هستند. بازسازي

 
اتوبوس هاي فرسوده بخش خصوصی با اعطاي تسهیلات صندوق کارآفرینی امید صورت می پذیرد. 

 
او در ادامه افزود: اتوبوس هاي دوکابین بخش عمومی نیز در قالب ردیف بودجه جاري شهرداري تهران، بازسازي می شود. 

ترفع ضمن اشاره به انعقاد قرارداد بازسازي 100 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی، گفت: نخستین شرکت بخش خصوصی که براي
اعطاي وام معرفی شده در گام پایانی نهایی شدن تسهیلات است. پس از اینکه شرکت نخست تسهیلات خود را دریافت کرد، باقی

 
شرکت هاي بخش خصوصی به صندوق کارآفرینی امید براي دریافت وام هاي کم بهره معرفی خواهند شد. 

به گفته مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران و حومه؛ شهرداري تهران، سازمان برنامه و بودجه، شرکت هاي بخش خصوصی و

 
صندوق کارآفرینی امید در این فرآیند بازسازي دخیل هستند. 

ترفع با بیان اینکه صندوق کارآفرینی امید به ازاي هر دستگاه اتوبوس بخش خصوصی، 250 میلیون تومان تسهیلات اعطا می کند،

 
افزود: باتوجه به افزایش متوسط سن اتوبوس هاي عمومی یا دوکابین، این بخش به صورت مستمر درحال تعمیر و نگهداري است. 

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران و حومه در پایان بیان کرد: اتوبوس هاي عمومی به علت سن بالا، نیاز به تعمیرات دوره اي
دارند که منابع مالی این تعمیرات دوره اي و تعدادي از اتوبوس ها که نیاز به اورهال اساسی دارند، از محل ردیف بودجه جاري

 
شهرداري انجام می شود. 

خبرنگار: ملیکا هاشمی



مدرسه سازي شرکت ملی مس ایران در ورزقان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/09/25

تفاهم نامه ساخت مدارس شهرستان ورزقان و خاروانا بین اداره کل نوسازي و تجهیز مدارس آذربایجان شرقی و شرکت ملی
صنایع مس ایران امضا شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز آذربایجان شرقی،
استاندار آذربایجان شرقی امروز در آیین انعقاد این تفاهم
نامه گفت: بر اساس تفاهم نامه بین شرکت ملی صنایع
مس ایران و اداره کل نوسازي و تجهیز مدارس آذربایجان
شرقی 20 مدرسه در ورزقان و خاروانا ساخته و نوسازي

 
می شود. 

محمدرضا پورمحمدي اظهار کرد: در مجموع بیش از 30
مدرسه توسط صنایع مس ایران و بنیاد علوي در منطقه

 
ساخته شده و در اختیار دانش آموزان قرار می گیرد. 

 
وي همچنین یادآوري کرد: آزادراه خواجه- ورزقان نیز توسط صنایع مس ایران آماده سازي شده است. 

استاندار آذربایجان شرقی ادامه داد: پیمانکار طرح فاز 3 کنسانتره مس سونگون نیز به زودي تعیین و تا یک ماه آینده تکلیف آن

 
مشخص می شود. 

پورمحمدي افزود: با اجراي مرحله سوم کنسانتره مس سونگون و کارخانه ذوب و پالایش مس و سایر طرح هاي در دست اقدام در

 
منطقه حدود 700 تا 1000 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. 

مدیر عامل شرکت ملی صنایع مس ایران نیز در این آیین گفت: 14 مدرسه در شهرستان ورزقان توسط شرکت ملی مس ایران ساخته

 
می شود که براي شروع این کار 3 میلیارد تومان اعتبار اولیه در نظر گرفته شده است. 

 
سعد محمدي اضافه کرد: ساخت آزادراه خواجه ورزقان نیز 430 میلیارد تومان اعتبار در برداشته است. 

شهرستان ورزقان با 50 هزار نفر جمعیت در 70 کیلومتري شمال شرق تبریز قرار گرفته است و معدن مس سونگون با بیش از 1.3
میلیارد تن ذخیره شناسایی شده در این شهرستان واقع است.



فعالیت 1650 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت

منبع: میزانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/09/25

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان
30 درصد یعنی 1650 شرکت در حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت

داشتیم، 12600 نفر در سطح کشور بوده و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، ...

خبرگزاري میزان - بنا بر اعلام پایگاه خبري وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، فرید نجفی، در دوازدهمین آیین پویش
ره سلامت که با حضور وزیر بهداشت و به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شده و با افتتاح 9 پروژه سلامت، پژوهشی و فناوري در 7
دانشگاه علوم پزشکی کشور همراه است، اظهار کرد: روز ملی پژوهش و فناوري درواقع یک روز نمادین است که هر سال آن را جشن
می گیریم و امروز این تلاش ها با بحث بیماري کووید 19 همراه شده است که در کنار آن پزشکان، پرستاران و تیم بهداشت و درمان
کشور با تلاشی خستگی ناپذیر در کنترل این اپیدمی جانفشانی کردند و امروز مفتخر هستیم که از دستاورد هایی رونمایی کنیم که

 
به نوعی به مبحث کووید 19 نیز مرتبط است. 

وي در ادامه گفت: رتبه ما در حوزه پژوهش در سال هاي اخیر رشد چشمگیري داشته است، اما در کنار آن رتبه فناوري ما و رتبه
ابداعات و اختراعاتمان فاصله معناداري با رتبه هاي پژوهشی مان دارد و این موضوع پیام مهمی برایمان دارد، مثلا اینکه چقدر از
تحقیقات ما به خلق ثروت و رفاه جامعه منجر می شود یا پرسش هایی از این قبیل که همه آن ها به نوعی در مبحث ابداعات،

 
اختراعات و فناوري می تواند ترجمه شود. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- فوت 223 بیمار مبتلا به کرونا طی شبانه روز گذشته لزوم حرکت سریع تر به سمت دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم 

نجفی تصریح کرد: رتبه تحقیقاتی و پژوهشی کشور براساس نمایه اسکوپوس، در رشته هاي مختلف بین 8 تا 15 یا 16 متفاوت بوده
است، اما رتبه Global Innovation Index ما در دنیا براساس آخرین رتبه بندي، 67 بوده است که رتبه بسیار پایینی بوده و
در شان جمهوري اسلامی ایران نیست؛ لذا حرکت به سمت دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم رسالتی مهم در این شرایط است. شاید
یکی از بهترین مثال هایی که می توان زد، مبحث اپیدمی کووید 19 است که همه کشور هاي دنیا درگیر آن هستند و اینکه دانش
کشورمان چقدر به حل این مشکل کمک کرده نیز یک ملاك هاي بسیار خوب براي سنجش اثربخشی دانش ما در داخل کشور و در

 
کل دنیا است. 

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت در ادامه به چند آمار در حوزه فناوري اشاره و تاکید کرد: نیاز داریم که کشور در

 
این زمینه شتابان تر از گذشته حرکت کند. 

وي در تببین این آمار ها گفت: در حال حاضر 5500 شرکت دانش بنیان داریم که از این میزان 30 درصد یعنی 1650 شرکت در
حوزه سلامت فعالیت دارد. اشتغال زایی که در حوزه شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت داشتیم، 12600 نفر در سطح کشور بوده
و رقم کل صادرات که از محل این شرکت ها به دست آمده، حدود 750 میلیون دلار بوده است. تعداد شرکت هاي صادراتی یعنی



 
شرکت هاي دانش بنیانی که موفق به صادرات محصولات خود شده اند نیز از 1650 شرکت، 109 شرکت بوده است. 

وي افزود: ثبت اختراعات ما و تغییر نگرشی که در سطح دانشگاه ها اتفاق افتاده و زیرساخت هایی که با همت روساي دانشگاه ها و
کمک معاونت علمی فناوري ریاست جمهوري در سطح کشور ایجاد شده از جمله تاسیس اتاق هاي تمیز، باعث شده در حال حاضر
17 اتاق تمیز فعال دانشگاهی در سطح دانشگاه هاي علوم پزشکی به کار خود ادامه دهد که همه این ها به معناي وجود زیرساخت

 
هاي یک تحول بزرگ و شتاب روزافزون در حوزه فناوري است. 

نجفی در ادامه با ابراز امیدواري از این که رونمایی از دستاورد هاي حوزه پژوهش می تواند سرآغازي بر حرکت هاي شتابان دیگري
باشد، بیان کرد: امروز 9 محصول پژوهشی که همگی تجاري شده و پروانه کسب کرده اند، رونمایی می شود، این حرکت بسیار مهم، با
تلاش اعضاي هیات علمی 7 دانشگاه علوم پزشکی در کنار دانشجویان شان انجام شده که منجر به تولید محصولاتی گشته که تجاري

 
شده و یا به خارج از کشور صادر می شوند. 

انتهاي پیام/



وام صندوق کارآفرینی امید براي سینمایی ها

منبع: رکناشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/09/25

رکنا: صندوق کارآفرینی امید وامی با کارمزد 4 درصد به کسب و کارهاي سینمایی در نظر گرفته است.

به گزارش رکنا، متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض
الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و

 
سمعی بصري تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند. 

براي حمایت از کسب وکارهاي سینمایی و سمعی بصري،
حفظ فرصت هاي شغلی و رونق هنر صنعت سینما،

 
تسهیلات حمایتی با کارمزد چهار درصد با عاملیت صندوق کارآفرینی امید داده می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما (پردیس سینمایی امید)، صنایع سینمایی (تولید ابزار و تجهیزات سینمایی)،
موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی/ تهیه کنندگان سینما، سامانه نمایش درخواستی VOD، آموزشگاه آزاد سینمایی، موسسات

 
سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و تا

 
30 آذر ادامه خواهد یافت و این مهلت تمدید نمی شود. 

 
متفاضبان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس: https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر، شماره تلفن هاي 38512549- 38513356 پاسخگو هستند.آخرین
قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک کنید.



قصه کارآفرینی یک زن در «خلق موقعیت»/ تولید سفال با دست خالی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/09/25

زنی که تولید مجسمه و کار هنري را از یک زیرزمین متروك شروع کرده و حالا با چندین کارگاه، کارآفرینی کرده است سوژه
یک مستند شد.

زنی که تولید مجسمه و کار هنري را از یک زیرزمین
متروك شروع کرده و حالا با چندین کارگاه، کارآفرینی

 
کرده است سوژه یک مستند شد. 

امیرحسین خلیل زاده تهیه کننده و کارگردان مستند
«خلق موقعیت» که به جشنواره مستند «سینماحقیقت»
راه یافته است در این باره به خبرنگار مهر گفت: «خلق
موقعیت» از مجموعه «قصه رسیدن» در شبکه مستند
سیما تولید شده و موضوع آن اشاره به افرادي دارد که با
دست خالی با خلق امکان هاي مختلف در شرایط فعلی

 
جامعه و در حوزه صنعت شروع به کار تولید کرده اند. 

وي افزود: این قسمت که به جشنواره مستند «سینماحقیقت» راه پیدا کرده است، روایتگر قصه یک خانم جوان در شهرستان درود
واقع در استان لرستان است که توانسته از هیچ، با کمترین امکانات کسب و کار متفاوتی در زمینه رشته هنرهاي تجسمی راه بیندازد

 
و براي حدود 10 نفر به طور مستقیم کار ایجاد کند. 

خلیل زاده گفت: سوژه این مستند مهدیه سعیدي علاوه بر این ایجاد شغل با زنده نگه داشتن سنت هاي اصیل ایرانی جریانی فرهنگی
فراهم کرده است. او با فروختن طلاهاي ازدواجش و قرض گرفتن از دیگران و تحمل سختی ها، کارش را از یک زیر زمین متروکه آغاز
کرده و حالا خودش و همسرش بسیار نیرومند و سرحال و امیدوارانه با هدف جهانی شدن مجسمه هایی که می سازند در مسیر رشد

 
و پیشرفت قرار دارند. 

وي در پایان گفت: مهدیه دختري است که در سال هاي اخیر با وجود شرایط اقتصادي کنونی جامعه توانست کارگاه تولید سفال و

 
سرامیک خود را با اجراي نقش هاي اصیل اقوام ایرانی روي مجسمه ها راه اندازي و به اجرا در بیاورد. 

این مستند 27 دقیقه اي به جشنواره مستند «سینماحقیقت» راه پیدا کرده است و طبق تاریخ اعلام شده از طرف جشنواره اکران می
شود.



صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین پس از 6 ماه فعالیت رونمایی می شود

منبع: ایستناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/09/25

صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 6 ماه پس از آغاز فعالیت، در یلداي کارآفرینان استارتاپی 99 رونمایی می شود. صندوق
پژوهش و فناوري نوآفرین 6 ماه است که فعالیت خود را آغاز کرده؛ اما مراسم رونمایی آن به دلیل شیوع ویروس کرونا

تاکنون به تعویق افتاد. حال اعضاي هیئت مدیره ي صندوق، رویداد یلداي کارآفرینان ...

 
صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 6 ماه پس از آغاز فعالیت، در یلداي کارآفرینان استارتاپی 99 رونمایی می شود. 

صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 6 ماه است که فعالیت خود را
آغاز کرده؛ اما مراسم رونمایی آن به دلیل شیوع ویروس کرونا
تاکنون به تعویق افتاد. حال اعضاي هیئت مدیره ي صندوق،
رویداد یلداي کارآفرینان استارتاپی 99 را براي رونمایی انتخاب

 
کرده اند. 

صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین در راستاي تقویت اقتصاد
دیجیتال و جبران خلأ اکوسیستم تأمین مالی نوآوري در کشور

راه اندازي شد. این صندوق مکلف است از شرکت هاي فعال در حوزه ي فناوري اطلاعات و ارتباطات از جمله حوزه هاي اینترنت
اشیاء، گردشگري، فین تک، سلامت دیجیتال، بازي، تجارت الکترونیک، هوش مصنوعی، آموزش، سخت افزار و نرم افزار به عنوان

 
سرویس (SAAS) حمایت کند. 

صندوق نوآفرین بزرگ ترین صندوق پژوهش و فناوري حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات در ایران با سرمایه 100 میلیارد تومانی است
که از طریق مشارکت اهرمی با دیگر بازیگران و سرمایه گذاران اکوسیستم و سهام داران خود، تا سقف 60 میلیارد تومان روي هر

 
استارتاپ سرمایه گذاري می کند. 

سهام داران صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین، سازمان فناوري اطلاعات ایران، شرکت ارتباطات زیرساخت، شرکت مهندسی صنایع

 
یاس ارغوانی (زیرمجموعه بانک ملت)، شرکاي سرمایه گذاري ویستا (زیرمجموعه ایرانسل) و توسعه کارآفرینی بهمن هستند. 

اعضاي هیئت مدیره ي نوآفرین در رویداد یلداي کارآفرینان استارتاپی کشور ضمن رونمایی از صندوق پژوهش و فناوري، به ارائه ي
دستاورد هاي صندوق در مدت زمان فعالیت آن می پردازند.



استاندارد کالا و خدمات مایه آرامش مصرف کننده است/ تعامل کانون هاي

مساجد در تبیین فرهنگ استاندارد

منبع: شبستانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/09/25

حجت الاسلام چراغی پور با بیان اینکه کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد از آمادگی لازم براي توسعه و ترویج فرهنگ
استاندارد برخوردار هستند، گفت: داشتن علامت استاندارد در هر کالایی موجب اطمینان خاطر و آرامش مصرف کننده می

شود.

حجت الاسلام چراغی پور با بیان اینکه کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد از آمادگی لازم براي توسعه و ترویج فرهنگ

 
استاندارد برخوردار هستند، گفت: داشتن علامت استاندارد در هر کالایی موجب اطمینان خاطر و آرامش مصرف کننده می شود. 

 
 

به گزارش خبرگزاري شبستان از ایلام، مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام در جریان بازدید
مدیرکل استاندارد استان از مجموعه ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري و خبرگزاري شبستان در ایلام، اظهار کرد: کانون
هاي فرهنگی و هنري مساجد استان از ظرفیت و قابلیت هاي گسترده اي در راستاي توسعه و ترویج فرهنگ استاندارد در سطح استان

 
برخوردار هستند. 

حجت الاسلام « علی چراغی پور» با بیان اینکه کاربرد استاندارد در کالاها و خدمات ارائه شده نقش مهمی در سلامتی مردم دارد،
یادآور شد: کانون هاي فرهنگی و هنري در زمینه ضرورت هاي تبیین و ترویج ضوابط و مقررات مربوط به استفاده از کالاهاي
استاندارد و وجوب به کار بردن علامت استاندارد در تولید کالاها و خدمات می توانند با اداره کل استاندارد استان تعاملات ویژه اي

 
داشته باشند. 

وي با بیان اینکه داشتن علامت استاندارد در کالاهاي مصرفی موجب اطمینان و آرامش خاطر مصرف کننده می شود، تصریح کرد:
علامت استاندارد نشان دهنده مرغوبیت یک کالا و داشتن پارامترهاي قانونی در تولید یک کالا است و همین امر اهمیت بحث

 
استاندارد را نشان می دهد که باید در همه کالاها و خدمات مورد استفاده قرار گیرد. 



مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام یادآور شد: در حال حاضر 307 کانون فرهنگی و هنري مسجد
در مناطق مختلف روستایی و شهري استان فعالیت دارند که بیش از 90 درصد فعالان و اعضاي این کانون ها را جوانان و نوجوانان
تشکیل می دهند و در طول سال برنامه هاي مختلف آموزشی، فرهنگی، هنري، فضاي مجازي و حتی کارآفرینی با محوریت جوانان و

 
مسجد در کانون هاي فرهنگی و هنري برگزار می شود. 

 
 

چراغی پور با بیان اینکه تفاهم نامه هاي متعددي نیز در راستاي تعامل و همکاري با نهادها و سازمان هاي مختلف استان از جمله
هلال احمر، کمیته امداد، سازمان فرش، بسیج سازندگی و مستضعفین، میراث فرهنگی و سایر نهادهاي استان منعقد شده است، ابراز
کرد: حدود 24 هزار نفر از جوانان و نوجوانان خواهر و برادر استان عضو کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد هستند که از این ظرفیت

 
در راستاي اجراي برنامه ها و فعالیت هاي مشترك با سایر نهادها نیز استفاده می شود. 

وي با تاکید بر اینکه در راستاي توسعه و پیشبرد اهداف نظام مقدس اسلامی، آشنایی نسل جوان و اعضاي کانون هاي فرهنگی و
هنري مساجد با اهمیت فرهنگ استاندارد، ضروري است، گفت: همکاري و مشارکت در فعالیت علمی، آموزشی، پژوهشی، تبیین
مفهوم استاندارد در بین نسل جوان، برگزاري دوره هاي اموزشی استفاده از کالاهاي استاندارد، تبلیغات محیطی استاندارد، بهره گیري
از فضاي مجازي کانون هاي مساجد در راستاي توسعه فرهنگ استاندارد و حضور اعضاي کانون هاي مساجد و کارآفرینان کانون هاي
مساجد کارخانجات و کارگاه هاي تولید کالاهاي استاندارد و تبیین مفهوم استاندارد در سطح جامعه از جمله محورهایی است که می

 
تواند با مشارکت اداره کل استاندارد استان در سطح کانون هاي مساجد اجرایی شود. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام خاطرنشان کرد: خبرگزاري شبستان نیز در حوزه هاي مختلف
نیز یکی از ظرفیت هاي بسیار مهمی است که می شود در راستاي تبیین و توسعه فرهنگ استاندارد در سطح جامعه از طریق گزارش،

 
خبر و عکس در زمینه اطلاع رسانی مورد استفاده قرار گیرد. 

گفتنی است در این نشست مقرر شد که تفاهم نامه اي ما بین اداره کل استاندارد استان و ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و
هنري مساجد استان ایلام در راستاي توسعه و ترویج فرهنگ استاندارد در سطح جامعه و فعالیت هاي آموزشی و اطلاع رسانی منعقد

شود.



پیام مدیرعامل ایزوایکو به مناسبت روز پژوهش

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش حوزه ارتباطات و امور بین الملل مجتمع کشتی سازي و صنایع فراساحل ایران، دکتر حمید رضاییان اصل
مدیرعامل ایزوایکو در پیامی هفته پژوهش و فناوري را به تمامی پژوهشگران و فعالان عرصه علم و دانش ایران اسلامی و

همچنین پژوهشگران مجتمع کشتی سازي و صنایع فراساحل ایران که به عنوان پژوهشگران برتر در ...

 
متن پیام به شرح ذیل می باشد: 

پژوهش به بشر این توانایی را می دهد که بهتر با دنیاي
پیرامون خود ارتباط برقرار کند و به اهدافش دست یابد از
همین رو هفته پژوهش فرصت مغتنمی براي تقدیر از
تلاش هاي پژوهشگران دانشگاه و تشریح دستاوردهاي
پژوهشگران حوزه صنعت دریایی در حوزه پژوهش و

 
فناوري است. 

روز پژوهش روز ارج نهادن به مقام شامخ محققان و
پژوهشگران خستگی ناپذیر کشور عزیزمان است، نامگذاري

 
هفته پژوهش نشان از اهمیت آن در توسعه همه جانبه کشور را دارد. 

مجموعه ایزوایکو گواهینامه هاي متعددي در حوزه پژوهش را دریافت کرده است که این نشان دهنده اهمیت فناوري و پژوهش در

 
این شرکت می باشد. 

پژوهش، فناوري و کارآفرینی از محورهاي اصلی رشد و توسعه است و از نظر برنامه ریزي توسعه اقتصادي و توسعه پایدار، داراي
اهمیت بسیاري است و تأثیرگذاري آن در تمدن کنونی و آینده، بسیار روشن و بدیهی است و هر چه در تاریخ بشري به زمان هاي

اخیر نزدیکتر می شویم این تأثیرگذاري بیشتر نیز می گردد.



30 آذر آخرین فرصت براي متقاضیان تسهیلات حمایتی سینما اعلام شد

منبع: ایمناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/09/25

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا 30 آذرماه
فرصت ثبت نام دارند.

 
30 آذر آخرین فرصت براي متقاضیان تسهیلات حمایتی سینما اعلام شد 

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و
کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا 30 آذرماه

 
فرصت ثبت نام دارند. 

به گزارش ایمنا و به نقل از روابط عمومی سازمان سینمایی، به
منظور حمایت از کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري،
حفظ فرصت هاي شغلی و رونق هنرصنعت سینما، تسهیلات
حمایتی با کارمزد 4 درصد با عاملیت صندوق کارآفرینی امید

 
داده می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما (پردیس
سینمایی امید)، صنایع سینمایی (تولید ابزار و تجهیزات
سینمایی)، موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی، تهیه کنندگان
سینما، سامانه نمایش در خواستی VOD، آموزشگاه آزاد

 
سینمایی، موسسات سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و تا

 
30 آذر ادامه خواهد یافت که این مهلت تمدید نمی شود. 

 
متفاضیان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر، شماره تلفن هاي 38512549- 38513356 پاسخگو است.



آموزش هاي مهارتی در مناطق شهري و روستایی کردستان توسعه می یابد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، بهمن مرادنیا در
مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاري بین استانداري کردستان
و سازمان فنی و حرفه اي کشور، اظهار کرد: این تفاهم نامه
با هدف ارتقاي توانمندي و مهارت افزایی نیروي انسانی در
عناوین آموزشی مرتبط با مزیت هاي رقابتی،  ظرفیت ها و
پتانسیل هاي بالقوه کردستان در حوزه اشتغال روز سه
شنبه به امضاي علی اوسط هاشمی معاون وزیر تعاون، کار
و رفاه اجتماعی و رییس سازمان آموزش فنی و حرفه اي

 
کشور و بهمن مرادنیا استاندار کردستان منعقد شد. 

وي گفت: توانمندسازي مهارتی کارجویان و شاغلین مناطق شهري و روستایی در استان کردستان به منظور ایجاد اشتغال پایدار

 
براساس ظرفیت هاي استان، تقویت و توسعه آموزش هاي مهارتی با رویکرد فناورانه از جمله موضوعات این تفاهم نامه است. 

استاندار کردستان با بیان اینکه محوریت کارآفرینی و ارتقاي مهارت هاي کسب و کار در جمعیت فعال اقتصادي استان و ایفاي نقش
موثر در رشد اقتصادي دارد، گفت: ایجاد و توسعه اشتغال پایدار و استفاده بهینه از فرصت ها و منابع انسانی در استان به منظور رفع
نیاز همه طرح هاي توسعه اي دولتی و غیردولتی استان کردستان بر اساس اولویت هاي توسعه منطقه اي از جمله دیگر موضوعات

 
دنبال شده در این تفاهم نامه همکاري است. 

استاندار کردستان اضافه کرد: همکاري و استفاده از تشریک مساعی تمام بخش هاي دولتی و خصوصی در ایجاد دپارتمان هاي ملی
گلخانه در شهرستان هاي دیواندره، قروه مریوان و دهگلان، دپارتمان ملی ساخت آلات موسیقی سنندج، دپارتمان ملی بورس در

 
سنندج، دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بومگردي از جمله تعهدات استانداري کردستان در این تفاهمنامه است. 

مرادنیا گفت: همکاري در شناسایی و اجراي طرح مهارتی روستاها در قالب هر شهرستان 20 روستا، همکاري در تدوین و تصویب سند
راهبردي مهارت، همکاري و تسهیل در تخصیص اعتبار به مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان به منظور تجهیز کارگاه از طریق

 
فرمانداري شهرستان ها و سازمان مدیریت و برنامه ریزي از جمله دیگر تعهدات استانداري است. 

مرادنیا خاطرنشان کرد: بر اساس این تفاهم نامه همکاري در برگزاري مسابقات آزاد با بکارگیري ظرفیت تمامی سازمان ها و نهادهاي
استان در زمینه ساخت ادوات موسیقی و لباس اقوام ایرانی از طریق بکارگیري ظرفیت بخش دولتی و خصوصی مرتبط در استان مورد

 
توجه قرار گرفته است. 



وي اظهار داشت: توجه و تامین اعتبار براي اتمام پروژه هاي عمرانی نیمه تمام شهرستان هاي سقز، کامیاران و بانه از طریق سازمان
مدیریت و برنامه ریزي استان، همکاري در پیاده سازي طرح هاي مهارت جامعه محور و توان افزایی ساکنین مناطق مرزي بر اساس

 
توافق مصوبات ابلاغی سازمان با همکاري ذینفعان طرح از جمله تعهدات دیگر استانداري کردستان در این تفاهم نامه است. 

انتهاي پیام/2330/71



30 آذر آخرین فرصت براي متقاضیان تسهیلات حمایتی سینما اعلام شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/09/25

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا 30 آذرماه
فرصت ثبت نام دارند.

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه
کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا

 
30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی سازمان
سینمایی، به منظور حمایت از کسب و کارهاي سینمایی و
سمعی بصري، حفظ فرصت هاي شغلی و رونق هنرصنعت
سینما، تسهیلات حمایتی با کارمزد 4 درصد با عاملیت

 
صندوق کارآفرینی امید داده می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما (پردیس سینمایی امید)، صنایع سینمایی (تولید ابزار و تجهیزات سینمایی)،
موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی، تهیه کنندگان سینما، سامانه نمایش در خواستی VOD، آموزشگاه آزاد سینمایی، موسسات

 
سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و

 
تا30 آذر ادامه خواهد یافت که این مهلت تمدید نمی شود. 

 
متفاضیان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر، شماره تلفن هاي 38512549- 38513356 پاسخگو است.



افزایش 5 برابري سود صندوق بازنشستگی کشوري/ اشتغال مجدد 40 درصد

بیکاران کرونایی

منبع: نماشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 40 درصد بیکاران کرونایی مجدد مشغول کار شده اند، گفت: سود صندوق
بازنشستگی کشوري از سال گذشته تاکنون پنج برابر افزایش یافت.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 40 درصد
بیکاران کرونایی مجدد مشغول کار شده اند، گفت: سود
صندوق بازنشستگی کشوري از سال گذشته تاکنون پنج

 
برابر افزایش یافت. 

به گزارش نما ،محمد شریعتمداري، وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، امروز در حاشیه امضاي قرارداد احداث نیروگاه
برق در اندیمشک در محل سالن تلاش وزارت کار، در
پاسخ به خبرنگار فارس که از وي پرسید آیا صندوق

بازنشستگی کشوري از حالت زیان دهی خارج شده است، بیان کرد: صندوق بازنشستگی کشوري نه تنها از زیان دهی خارج شده، بلکه
سودآوري این صندوق از 2 هزار میلیارد تومان سال 98 به 10 هزار میلیارد تومان در سال جاري افزایش یافته که سود آن پنج برابر

 
شده است. 

وي همچنین گفت : ما نیازمند اصلاحات ساختاري در صندوق بازنشستگی، قراردادهاي اولیه بین کارگر و کارفرما هستیم که این

 
تصمیمات فراسازمانی بوده و به تصمیم قوا بستگی دارد و این روندها ادامه پیدا می کند. 

وي ادامه داد: با تکمیل پروژه هاي نیمه کاره و اجراي پروژه هاي جدید مانند همین احداث نیروگاه برق اندیمشک در جهت سودآوري

 
و پایداري درآمد صندوق بازنشستگی حرکت می کنیم. 

شریعتمداري ادامه داد: در احداث نیروگاه اندیمشک به عنصر بازنشستگان مپنا به عنوان قطب صنعت کشور و اندیمشک، به عنوان

 
شهري که در دفاع مقدس بسیار اهمیت داشت، توجه شد. 

به گفته وزیر کار، بعد از بهره برداري از این نیروگاه، یک هزار نفر اشتغال ایجاد خواهد شد که 400 نفر به صورت مستقیم در دوره
بهره برداري و در دوره ساخت حدود 1800 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد و از طرفی تولید برق به عنوان م نشأ تولید اشتغال، کالا و

 
خدمات در اندیمشک انجام خواهد شد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد آخرین آمار بیکاري نیز گفت: مرکز آمار ایران به عنوان مرجع آمار، نرخ بیکاري را اعلام می
کند؛ البته به دلیل شرایط کرونا در کشور، فشار زیادي بر نیروي کار به ویژه بر بخش خدمات وارد شد و ما سعی کردیم این فشارها به
حداقل کاهش پیدا کند و در این زمینه سامانه اي براي افراد بیکارشده از کرونا طراحی کردیم، البته 40 درصد از افراد بیکار شده از

 
کرونا، اشتغال مجدد پیدا کردند. 



شریعتمداري همچنین در مورد حق بیمه خویش فرما که براي دارندگان مشاغل بدون کارفرما سنگین است، گفت: ما مجري قانون و
تابع تصمیمات قانونی هستیم، از طرفی باید صندوق بازنشستگی با پایداري منابع همراه باشد. ما با محدودیت منابع همراه هستیم و از
طرفی انتظار داریم خدمات به بیمه شدگان را گسترش دهیم، در حالی که بسیاري از کارگاه ها به ویژه کارگاه هاي خدماتی در شرایط
کرونا با مشکل مواجه شده اند و همچنین در بخش اشتغال زنان با مشکلات اشتغال مواجه شدیم، سعی می کنیم با تمهیداتی این

 
فشارها به نیروي کار را کمتر کنیم. 

 
شریعتمداري گفت: امهال دریافت حق بیمه کارفرما در کارگاه هایی که از کرونا لطمه خورده اند، از سه ماه به 6 ماه تمدید شد. 

وزیر کار همچنین در مورد مصوبه مجلس مبنی بر حذف یارانه پردرآمدها گفت: مصوبه مجلس در سالی صادر شد که قابلیت حذف
یکجاي سه دهک پردرآمد وجود داشت، اما الان شرایط جامعه به خاطر کرونا به گونه اي شده است که نمی توانیم سه دهک جامعه را
از یارانه محروم کنیم و هر چه جلوتر رفتیم سطح عمومی قیمت ها و استاندارد خط فقر، وضعیت درآمد جامعه به گونه اي شد که

 
امکان حذف سه دهک جامعه از یارانه وجود نداشت، چون نارضایتی ایجاد می کرد و به زیان جامعه بود. 

شریعتمداري این را هم اضافه کرد: البته دولت تلاش کرد با تقویت پرداخت ها به دهک هاي کم درآمد جامعه، به جبران هزینه ها

 
بپردازد، در این زمینه به 3 میلیون خانوار کم درآمد ماهانه 200 هزار تا 600 هزار تومان کمک بلاعوض پرداخت شد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: براي جبران هزینه اقشار آسیب دیده با توزیع یارانه معیشتی بین 58 میلیون خانوار سعی در
کمک به جامعه شد، در شرایطی که 76 میلیون و 300 هزار نفر یارانه نقدي ماهانه دریافت می کردند. بنابراین دولت تلاش می کند با
تقویت پرداخت ها به طبقات پایین جامعه، قدرت خرید آنها را تقویت کند. از طرفی با جلوگیري از حذف یارانه افراد، از نارضایتی

 
جامعه هم جلوگیري کرده است. 

شریعتمداري همچنین در مورد گلایه بازنشستگان کارگري تأمین اجتماعی نسبت به بازنشستگان کشوري، گفت: این حرف حق و
صحیح بازنشستگان تأمین اجتماعی است، البته در جلساتی که با کانون بازنشستگان برگزار شد، قرار شد در مورد مشاغل سخت و
زیان آور، کارفرمایان 1.5 برابر کارگران معمولی حق بیمه بپردازند و بنابراین حق کارفرمایی مشاغل سخت و زیان آور 4 تا 8 درصد

 
سهم کارفرما پرداخت می شود، از طرفی باید سازمان تأمین اجتماعی هم خدمات به بازنشستگان را بیشتر کند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد تشکیل کمیته دستمزد کارگران در سال آینده نیز گفت: جلسات کمیته هاي مزد به صورت
مستمر برگزار می شود و در مورد پیشنهاد مزد منطقه اي، بررسی دستمزد موضوعی و سایر مباحث برگزار می شود، اما تصمیم گیري
در مورد دستمزد سال آینده معمولاً به روزهاي پایان سال موکول می شود، به خاطر اینکه شاخص بهاي خرده فروشی کالاها و
خدمات در کشور در روزهاي پایان سال به و اقعیت نزدیک تر می شود و سعی می کنیم به گونه اي انتخاب شود که فشار کمتري به

 
کارگران وارد شود. 

وي در مورد گلایه کارگران در پرداخت بیمه بیکاري و اینکه عده اي می گفتند بیمه بیکاري به صورت علی الحساب گرفته اند، گفت:
در شرایط طبیعی، کسانی که به صورت اجباري بیکار می شوند و مشمول بیمه بیکاري می شوند، مسیر قانونی خود را طی می کنند،
اما با بیکار شدن عده زیادي از کارگران به خاطر کرونا، با دو قانون بیمه بیکاري و نیز قانون مصوبه ستاد ملی کرونا مواجه شدیم که در
قانون بیکاري مواد 6 و 7 در مورد مقرري بیمه بیکاري تصمیم گرفته می شود، اما ستاد ملی مقابله با کرونا مصوب کرد براي
بیکارشدگان حداقل به اندازه 50 درصد حداقل مزد باید پرداخت شود، بنابراین سامانه اي براي ثبت نام کارگران بیکار شده ظرف یک



هفته طراحی کردیم و افراد بدون مراجعه حضوري، در این سامانه ثبت نام کردند و مقرري بیکاري هم گرفتند بدون اینکه مدارك آنها

 
سیر بررسی قانونی را طی کند. 

شریعتمداري گفت: براي بیکار شدگان اسفند سال قبل، فروردین و اردیبهشت امسال از 2500 میلیارد تومان تا 3600 میلیارد تومان
افزایش پرداختی بیکاري را شاهد بودیم؛ همچنین بیش از 800 هزار کارگر بیکار شده متقاضی دریافت بیمه بیکاري بودند که به
صورت طبیعی 6 ماه طول می کشید تا مدارك آنها بررسی شود، اما طبق مصوبه ستادملی مقابله با کرونا قرار شد همه تقاضاها تأیید
شود و براساس آخرین پرداختی به کارگران، بیمه بیکاري انجام شود، زیرا مصوبه ستاد کرونا در حکم قانون بود. البته این قانون با

 
قانون بیمه بیکاري قدري تفاوت داشت. 

شریعتمداري گفت: به هر حال پرداخت به کارگران بیکار شده کرونا انجام شد و همه تلاش ما این است که بدون مراجعه حضوري

 
کارگران این کارها انجام شود و جمع زیادي از کارگران خدماتی بیکار شده بودند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین افزود: وام معیشتی کرونایی هم براي کارگران پرداخت شد و قرار شد کسانی که یارانه

 
معیشتی دریافت می کنند، غیر از آنهایی که درآمد ثابت دارند، وام یک میلیون تومانی جدید کرونایی هم دریافت کنند. 

وي اضافه کرد: در مورد سبد معیشتی بلاعوض به خانوارها قرار شد سازمان برنامه و بودجه الگو به ما معرفی کند. مذاکرات با مجلس و
سازمان برنامه و بودجه در جریان است و اگر دولت ابلاغ کند، به زودي کمک معیشتی به خانوارها پرداخت می شود و ممکن است

 
حتی به آخر ماه جاري هم برسد. باید این موارد را از سازمان برنامه و بودجه پیگیري کنید. 

در حاشیه این جلسه، مدیرعامل مپنا اظهار داشت: پروژه احداث نیروگاه اندیمشک قرار است ظرف 18 ماه توسط مهندسان ایرانی با

 
توربین و نیروگاه ساخت مپنا اجرا شود و حتی مواد اولیه ساخت این دستگاه ها نیز ایرانی است. 

 
عباس علی آبادي فت: مردم خوزستان حق دارند برق داشته باشند و اشتغال از این محل براي آنها ایجاد شود. 

وي همچنین ادامه داد: مپنا در زمینه برخی کالاهاي پزشکی هم وارد شده و دستگاه اکسیژن ساز هم در مپنا تولید می شود که در

 
بیمارستان ها کاربرد دارد. 

فارس



شناسائی 4 هزار زن سرپرست خانوار در تهران

منبع: نماشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیر کل اداره امور بانوان معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران از شناسایی 4 هزار زن سرپرست خانوار در مناطق
تهران خبر داد و گفت: براي این افراد پرونده مددکاري تشکیل می شود.

مدیر کل اداره امور بانوان معاونت اجتماعی و فرهنگی
شهرداري تهران از شناسایی 4 هزار زن سرپرست خانوار در
مناطق تهران خبر داد و گفت: براي این افراد پرونده

 
مددکاري تشکیل می شود. 

به گزارش نما ،زهرا بهروز آذر، مدیر کل اداره امور بانوان
معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران به مهم ترین
ماموریت ها و اولویت هایی که هم اکنون در این اداره کل
در حال پیگیري است و تشریح سه ماموریت توانمندسازي
زنان، توسعه فضاهاي مختص زنان و افزایش مشارکت
اجتماعی بانوان با مناسب سازي شهر پرداخت. و گفت: در

حال حاضر در اداره کل امور بانوان، سه ماموریت مهم و اساسی را پوشش می دهیم. اولین ماموریت ما در حوزه توانمندسازي زنان
شهر، دومین ماموریت ما تجهیز و توسعه فضاهاي مختص بانوان همانند بوستان هاي بانوان و شَهربانو ها و سومین ماموریت ما

 
مشارکت اجتماعی زنان و فرهنگ سازي فضاي شهري براي افزایش این مشارکت است. 

وي ادامه داد: در حوزه توانمندسازي زنان بیشتر تمرکز ما بر روي مسئله توانمندسازي زنان سرپرست خانوار است. این حوزه اولویت
اول ماست چون تقریباً هیچکس کاري در این حوزه انجام نمی دهد و ما تنها عقبه و متولی آن هستیم. از این نظر خانه هاي کوثر

 
یکی از بهترین طرح هایی است که در حوزه توانمندسازي زنان در حال انجام و اجراي آن هستیم. 

وي همچنین با اشاره به اینکه از سیاست هاي کلی نظام در بحث حمایت از خانواده و زنان خانه دار توانمندسازي زنان سرپرست
خانوار است، گفت: اولویت اول این است که زن ابتدا بتواند مادري و خانه داري کند بنابراین خیلی از زنان ما هستند که مدرك عالی
دانشگاهی هم دارند و پیش تر شاغل هم بودند اما پس از مادر شدن ترجیح داده اند شغل خود را کنار بگذراند و خانه داري کنند، ما

 
با چنین رویکردي خانواده ها را حمایت می کنیم. 

بهروز آذر با بیان اینکه 70 درصد زنانی که سرپرست خانوار هستند بر اثر فوت همسرشان، زن سرپرست خانوار شده اند نه بر اثر طلاق
ابراز داشت: این در سیاست گذاري ما مهم است. هنگامی که خانمی به هر دلیلی همسر خود را از دست داده است و این خانم پیش از
فوت همسرش خانه دار بوده است و هیچ گونه مسأله اقتصادي و معیشتی نیز نداشته است این زن خانه دار پس از فوت همسرش باید
علاوه بر نقش مادري نقش یک فعال اقتصادي را هم داشته باشد در حالی که او به علت دوري از محیط کار آمادگی ورود به این حوزه
را ندارد، ممکن است 10 یا 20 سال پیش یک مدیر یا کارمند خوب و نمونه اي هم بوده و تحصیلات عالیه هم دارد اما در این مدت

 
در حوزه کاري خود دیگر فعالیت و حضوري نداشته است. 



 
تاکنون در 22 منطقه تهران 4 هزار زن سرپرست خانوار شناسایی کردیم 

وي در خصوص نحوه شناسایی این زنان توضیح داد: ما این خانم ها را به صورت خوداظهاري پیدا می کنیم، این افراد به ادارات امور
بانوان ما در مناطق مراجعه می کنند و ما از این خوداظهاري ها تاکنون در 22 منطقه تهران 4 هزار زن سرپرست خانوار شناسایی
کردیم پس از شناسایی خانم ها بازدید از منزل انجام می شود و پرونده مددکاري برایشان تشکیل می شود و ذیل این پرونده

 
مددکاري به آنان کمک می کنیم براي اینکه بتوانند مسایل شان را حل کنند و عمده این کار بر دوش خانواده هاست. 

مدیر کل اداره امور بانوان معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران با اشاره به اینکه سابقه حمایت از این زنان از حدود ده سال
پیش، از سوي شهرداري شروع شده است، اظهار داشت: از دفتر شهردار شروع می شود به یک سري از زنان سرپرست خانوار کمک
کردن اما بعد متوجه می شوند با این روال کمیته امدادي داستان حل نمی شود بنابراین تصمیم گیري می شود که ایجاد اشتغال

 
کنیم و دو مسیر در نظر گرفته می شود. 

وي ادامه داد: اولین مسیر این بود که خود شهرداري ظرفیت بدهد بنابراین بخشی از این زنان را به مجموعه شهروند معرفی می کند،
بخش دیگر را به سازمان ورزش و دیگر سازمان ها و شرکت هاي زیر مجموعه شهرداري اما ظرفیت خودش هم براي استخدام محدود
است در نتیجه تصمیم بر این می شود که این افراد را به فضاهایی براي ایجاد اشتغال معرفی کنند که بعد متوجه می شوند محیط
هاي کاریابی براي زنان ناامن هستند و به شدت در معرض آسیب اجتماعی قرار می گیرند در حالی که این خانم ها بیمه ندارند و
حقوق پایینی هم به آنان داده می شود و دچار مسائل اخلاقی می شوند در نتیجه شهرداري تصمیم می گیرد فضاهایی را در اختیار
کارآفرینان قرار دهد البته به این شرط که این کارآفرینان فضاي کار و شغل به خانم ها بدهند و آنان را استخدام کند، این زنان وقتی

 
وارد محیط کار می شوند حقوق و بیمه شان هم درست می شود و ما هم خیالمان راحت که آنها دچار آسیب نمی شوند. 

بهروز آذر با بیان اینکه در حال حاضر 50 مرکز کوثر در شهرداري وجود دارد که حدود 800 زن سرپرست خانوار در این مراکز
مشغول به کارند، گفت: ما در بررسی هاي لایه لایه افراد در آخر به زنانی می رسیم که آنان هیچ مسیري ندارند و براي این زنان دو
سناریو و دو شیوه اشتغال زایی داریم یک مسیر بانوانی هستند که مهارت هاي حداقلی دارند و سرمایه خرد اولیه هم دارند. مهارت
اولیه بدین معنی که فرد قلاب بافی یا خیاطی بلد است یا حتی توان یادگیري دارد و می تواند با یک سرمایه خُرد براي خود ایجاد
کسب و کار کند و ما براي این زنان دوره هاي ارتقاي مشاغل خانگی و راه هاي کار از منزل آموزش می دهیم و در نهایت براي آنان

 
بازار فروش ثابت، فصلی و روزانه ایجاد می کنیم. ما 200 شغل را بدین شیوه ساماندهی کردیم و توانستیم به توسعه برسیم 

وي ادامه داد: اما یک سري از زنان هستند که اصلاً نمی توانند بدین صورت فعالیت کنند که زنجیره تهیه تا تولید و فروش را مدیریت
کند چون کار پیچیده اي است که خودت مواد اولیه بخري، خودت تولید بکنی و در نهایت خودت مشتري پیدا کنیّ برخی این کار را

 
نمی توانند انجام دهند اما می توانند کارگري و کارمندي کنند براي این افراد در مراکز کوثر ایجاد ظرفیت کردیم. 

مدیر کل اداره امور بانوان معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران در پاسخ به این سوال که پروژه شهر امن براي زنان با چه
اولویت و ضرورتی آغاز شده است پاسخ داد: یکی از فعالیت هاي ما در جلب مشارکت اجتماعی که از پروژه هاي مهم معاونت به شمار

 
می رود پروژه شهر امن زنان است که هدف از آن، امن سازي فضاي شهر براي بیرون آمدن زنان است. 

وي اظهار داشت: البته در این راستا فضاهاي بی دفاع بوده را تعریف کردیم که به لحاظ کاربري فضاهایی هستند که به علت خالی و
متروکه بودن از توجه و نظارت اجتماعی به دور هستند و اگر کسی از شهروندان در آن فضاها قرار بگیرد به خاطر اینکه دسترسی براي
او وجود ندارد در معرض خطر قرار می گیرد. اینها البته بیشتر در محلاتی هستند که معتادان متجاهر در آن محلات حضور دارند، در



کنج خیابان ها، ساختمان ها یا زمین هاي متروکه و خالی که قبلاً هم شناسایی شده بودند، در کنار این مکان ها ما فضاهاي ناامن را
هم داریم که از نقاط تمرکز ما هستند. ممکن است خیابانی که اتفاقاً خیلی هم شلوغ باشد و پر از ازدحام اما خود این شلوغی براي

 
یک زن ایجاد ناامنی کند. 

بهروزآذر تغییرات کاربري و اصلاح مبلمان شهري است. را از جمله راه هاي حل این معضل برشمرد و گفت: از تجربه خودم می گویم.
دوران دانشجویی ضلع جنوبی میدان انقلاب به سمت کارگر جنوبی، پیاده رو باریکی بود و یک نرده، راننده ها روي نرده ها می
نشستند و روي سکو، کارگران فصلی و ما که از دانشگاه می آمدیم از معبري که عملاً سد شده بود می خواستم عبور کنیم، این تکه
فضاي ناامنی بود و مرتب در معرض تکه پرانی و آزار بصري بودیم، شهرداري آن موقع آمد نرده ها و پل هوایی را برداشت و آن فضاي

 
محصور و آن معبر یک و نیم متري به یک معبر سه متري تبدیل شد. 

وي درباره نحوه اصلاح این فضاها توضیح داد: اول کارهاي مطالعاتی و میدانی و گفتگو با مردم انجام و به صورت پایلوت اجرا می شود.
مثلاً ما این فعالیت ها را در منطقه 10 به صورت پایلوت انجام دادیم و بعد به 22 منطقه رفت. در حال حاضر نقاط بی دفاع و ناامن را
شناسایی می کنیم که چهار مسیر دارد: اول با خود مردم در سراهاي محله گفتگو و از آنها پرسیده می شود شما که از خانه می
خواهید بیرون بیایید و بروید مسجد، محل کار، مدرسه، خرید، خانه بهداشت و سراي محله کجا احساس ناامنی می کنی و آزار می
بینی؟ دومین مسیر، 137 است که هماهنگ شده ما از این طریق، داده ها را دریافت کنیم. سومین مسیر، نیروي انتظامی است که
کلانتري ها اعلام می کنند کجا بیشترین نقاط کیف قاپی و جرم و خفت گیري انجام می شود یا زنان شکایت دارند، اما چهارمین

 
سامانه متعلق به شهرداران نواحی است که در این سامانه نقاط بی دفاع را اعلام می کنند. 

مدیر کل اداره امور بانوان معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران از شناسائی 200 نقطه بی دفاع در منطقه 10 اشاره کرد و
گفت: که از این تعداد 85 نقطه رفع شده است. 35 مورد از این تعداد، فضاهاي تاریک بود که روشنایی کافی براي این نقاط تامین
شد. تعدادي هرس کردن بوته هاي کنار خیابان بود. درختچه هاي شمشاد نباید بلندتر از یک و نیم متر باشد و ناظر خیابان باید عابر
را در پیاده رو ببیند. سه چهار فضاي متروکه هم داشتند که الان روي این فضاها کار می کنند که بخشی از آن دیوارکشی است و
بخشی هم تغییر کاربري، مثلاً تبدیل کردن آن فضا به یک فضاي سبز یا احداث آلاچیق یا کانکس فروش. به عنوان نمونه ما در جردن
تقاطع همت و شریعتی یک فضاي ناامن داشتیم، دو سه کانکس فروش گل و اغذیه فروشی تعبیه کردند که نور و تردد دارد و مشتري

 
جمع می شود. 

وي با بیان اینکه متولی اصلاح این نقاط شهرداران مناطق هستند، از تعامل خوب شهرداران مناطق با این اداره کل خبر داد و گفت:

 
تقریباً تعامل خوبی است. چون می دانند این طرح مورد حمایت شهردار و شوراي شهر است. 

بهروز آذر پروژه دیگر این اداره کل را کوچه دوستی برشمرد و گفت: که پروژه اي براي مشارکت اجتماعی زنان است. ما این کار را
پارسال شروع کردیم و امسال به مرحله دستورالعمل رسیده است و ان شاء االله محقق کنیم. ما اولین بار این پروژه را در منطقه 15
انجام دادیم دو کوچه داشتیم که به شدت سیاه و تاریک و به لحاظ بصري و زیبایی ضعیف بود و خود مردم بسیار ناراضی بودند. ما در
این محله آمدیم گفتیم ما رنگ را خودمان می دهیم خود مردم کوچه شان را رنگ کنند گرافیست و طراح و نقاش کنارشان گذاشتیم
و تسهیلگر اجتماعی هم آمد کنار مردم با آنها گفتگو کردو هویت کوچه را با خود مردم احصا کرد و با توجه به اینها شروع کردیم به

 
رنگ کردن کوچه، ما می خواهیم همه مناطقها را با این پروژه پوشش دهیم که با مشارکت خود مردم این کار را انجام دهیم. 

وي در ادامه توضیح داد: ستاد کل بانوان از ایده هاي مناطق مختلف حمایت می کند تا این ایده ها در همان منطقه اجرا شود و اگر
قابلیت توسعه داشته باشد توسعه می دهیم. ایده کوچه دوستی هم متعلق به معاون اجتماعی شهرداري منطقه 15 بود. ما پارسال



جشنواره خلاقیت هاي هنري داشتیم. در این جشنواره به خود مناطق دستورالعمل فرستادیم و گفتیم ایده هایتان را درباره مشارکت
زنان ارائه کنید، خب هر منطقه اي ایده خود را به شکلی اجرا کرد، مثلاً دو منطقه ما آمدند در خود بوستان ها جشنواره هایشان را
اجرا کردند. مثلاً آمدند گفتند ما می خواهیم مبلمان بوستان را رنگ کنیم یکی شان با استفاده از چوب هایی که در هرس درختان به
دست آمده بود محصول هایی به صورت گلدان درست کرد، یکی آمد گفت ما می خواهیم دیوار بوستان را با کمک مردم رنگ کنیم.
منطقه 15 کار متفاوت تري انجام داد و اعلام کرد می خواهیم یک فضاي شهري را با خلاقیت زنان رنگ کنیم و این کار آرام آرام

 
پخته شد. در واقع از 22 طرح دیدیم کاري که منطقه 15 انجام داد این قابلیت را دارد که در همه مناطق توسعه پیدا کند. 

 
بیشترین تلاش ما باید روي این باشد که زنان و کودکان را وارد شهر کنیم 

بهروز آذر گفت: مهم ترین مساله ما این است که وقتی قرار است تهران شهري براي همه باشد پنجاه درصد این جمعیت زنان هستند
در حالی که این امر در سیاست گذاري ها عموماً مغفول قرار می گیرد بنابراین بیشترین تلاش ما باید روي این باشد که زنان و

 
کودکان را وارد شهر کنیم. 

وي ادامه داد: چند وقت پیش مطلبی می خواندم که چکیده اش این بود: اگر می خواهید حمل و نقل پاك در شهر داشته باشید براي
حمل و نقل پاك مجبورید که حمل و نقل عمومی را توسعه دهید براي توسعه حمل و نقل عمومی باید مصرف کنندگان را کامل
ببینی، در حالی که ما در حمل و نقل عمومی زنان و مادران را نمی بینیم. خیلی سخت است که یک مادر با کودك خود سوار اتوبوس
شود، فکر کنید یک مادر با کوله پشتی و ساك کودك می خواهد درآن ازدحام سوار اتوبوس شود. خب شما اگر می خواهی روي حمل
و نقل عمومی کار کنی باید زن مادر و شاغل راحت تر از این وسیله استفاده کند. این یعنی فاصله ایستگاه ها را کم کنی، جاي

 
مخصوصی براي زنان تعبیه و اولویت بندي کنی و در فرهنگ عمومی جا بیندازي که اولویت با زن باردار و افراد سالمند است. 

مدیر کل اداره امور بانوان معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران درخصوص ایجاد اتاق هاي ماد رو کودك در مراکز عمومی شهر
نیز گفت: شهرداري در یک دوره اي، 28 اتاق شیر و مادر و کودك درست کرد، ما هم الان مهم ترین مساله مان براي افزایش
مشارکت اجتماعی زنان ایجاد همین فضاهاست. یکی از نگرانی هاي دختران جوان براي بچه دار شدن این است که همه فرصت هاي
سرگرمی و تفریح از بین می رود. می گویند من یک سینما با بچه ام نمی توانم بروم، یک استخر نمی توانم بروم، بچه ام را چه کار
کنم، به نظر می رسد ما باید در فضاهاي فرهنگی و ورزشی، فضاهاي نگهداري کودك را راه اندازي کنیم. ما از سال گذشته شروع
کرده ایم اما متاسفانه چون در تهران و دیگر شهرهاي ما مدیریت شهري یکپارچه نیست ما اختیار چندانی در فضاهاي زیادي نداریم،
مثلاً می خواهیم برویم سینما و آنجا فضاي نگهداري کودك را راه بیندازیم در صورتی که متولی این فضاها وزارت ارشاد است و آنجا

 
باید اجازه ش را صادر کند. 

وي افزود: یک سري از این فضاها توسعه پیدا کرده و در اختیار شرکت هایی قرار گرفته اند مثلاً ما سال گذشته با پردیس ملت مذاکره
کردیم گفتند ما دیزاین کرده ایم و همه فضاهاي ما مشخص است و فضایی براي کودك نداریم و ما نمی توانیم به این شرکت دستور
بدهیم در صورتی که اگر پیشتر این پیش بینی ها صورت می گرفت ما امروز این گرفتاري ها را نداشتیم. خب عملاً خیلی از فضاهاي
شهري در اختیار شرکت هاست که ما نمی توانیم روي آنها کاري انجام دهیم. اگر می خواهیم تهران شهري براي همه باشد نمی

 
توانیم چشم هایمان را بر پیش نیازهاي حضور گسترده و امن زنان در شهر ببندیم. 

مهر



فاجعه خودکشی پسر 12 ساله مقابل دوربین روشن؛ چرا به اینجا رسیدیم؟ /

هشدار هایی از 3 سال پیش درمورد اپیدمی خودکشی نوجوانان که جدي

گرفته نشد / وقتی از در و دیوار عامل خودکشی می بارد

منبع: نماشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/09/25

سال 96 پس از خودکشی دو دختر نوجوان در اصفهان، امان االله قرایی مقدم، جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفتگو با
«انتخاب» در پاسخ به این سوال که آیا اتفاقات اینچنینی می تواند به یک اپیدمی تبدیل شود، با تایید این موضوع  گفت: یکی

از عوامل خودکشی از بین رفتن قبح مسئله است؛ خودکشی یک بیماري است که می ...

سال 96 پس از خودکشی دو دختر نوجوان در اصفهان، امان االله قرایی مقدم، جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفتگو با
«انتخاب» در پاسخ به این سوال که آیا اتفاقات اینچنینی می تواند به یک اپیدمی تبدیل شود، با تایید این موضوع  گفت: یکی از
عوامل خودکشی از بین رفتن قبح مسئله است؛ خودکشی یک بیماري است که می تواند در نسل جوان اپیدمی  شود. وقتی نسل جوان

 
بگوید براي چه زنده ایم، وقتی 27.5 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه بیکارند این موضوع ناامیدي به  همراه می آورد.   

به گزارش نما ،محسن افشاري / سرویس اجتماعی «انتخاب»: ظهر شنبه 22 آذر، پسري 12 ساله در منطقه سعادت آباد تهران با
شلیک گلوله از کلت کمري به زندگی خود پایان داد. پسر نوجوان قبل از مرگش، دوربین فیلمبرداري را روشن کرده و در مقابل
دوربین انگیزه خود از این مرگ را بیان کرده بود. او گفته بود از زندگی خسته شده و دیگر نمی تواند به زندگی اش ادامه دهد. حتی
دستنوشته اي با این مضمون نیز از خود به جا می گذارد. در پایان این فیلم 12 دقیقه اي پسر نوجوان اسلحه کلت کمري را برداشته

 
و به سرش شلیک می کند. 

 
مدتی قبل پدر و مادر این پسر 12 ساله از هم جدا شده و او با پدرش که پزشک است زندگی می کرد. 

در زمان حادثه مادربزرگ این پسر دانش آموز در خانه بوده اما وقتی او در اتاق پذیرایی حضور داشته نوه اش به اتاقش رفته و دقایقی

 
بعد نیز صداي شلیک گلوله اي شنیده شد، مادر بزرگ وحشتزده به اتاق پسر نوجوان می رود و با جسدش مواجه می شود. 

 
خودکشی هاي اخیر در میان نوجوانان 

از دو ماه پیش به این سو اخبار مربوط به خودکشی نوحوانان به شدت نگران کننده شده است. خبر خودکشی یک نوجوان 11 ساله در
دیر بوشهر آغازگر این نگرانی ها بود. بر اساس اخبار، این نوجوان به دلیل آنکه گوشی موبایل مناسب نداشت و نمی توانست در کلاس
هاي آنلاین مدارس شرکت کند، خودکشی کرده بود. اما روز 21 مهر 1399 آموزش و پرورش مرگ این نوجوان را تایید اما اینکه علت
آن خودکشی به دلیل نداشتن موبایل بوده را تکذیب کرد. کمی بعد، پدرِ این دانش آموز 11 ساله گرفتن گوشی یا تبلت از مدرسه
تکذیب کرد و گفت که قول داده بود خودش براي پسرش گوشی بخرد. او همچنین گفت که نمی دانند انگیزه خودکشی چه بوده. در
همین حال، آموزش وپرورش اعلام کرد که هنوز مشخص نیست این حادثه قتل بوده یا خودکشی. دادستانی هم گفت که علت جان

 
باختن براي آنها محرز نشده. 

کمتر از یک هفته بعد، استانداري بوشهر دومین خودکشی میان نوجوانان این استان را تایید کرد. مجید خورشیدي معاون سیاسی
استاندار بوشهر گفت: خودکشی 2 کودك و نوجوان در شهرهاي جنوبی استان بوشهر در کمتر از یک هفته موضوع بزرگی است و

 
نگرانی هایی را در جامعه ایجاد کرده است. 



روابط عمومی استانداري بوشهر هم اعلام کرد: برابر بررسی هاي به عمل آمده، متاسفانه خانواده این نوجوان 15 ساله ساکن کنگان، به
دلیل حبس پدر با محکومیت قتل عمد، از فقر اقتصادي و آسیب هاي اجتماعی رنج می برده است. این نوجوانان در یک کارگاه سنگ

 
فروشی اشتغال داشته و در پی محکومیت و حبس پدر، از دو سال پیش ترك تحصیل کرده بود. 

پس از آن د شایعه شد که دانش آموز 11 ساله خوزستانی تحت تاثیر چالش "مومو" در واتساپ جان خود را از دست داده است؛ در
واکنش به جان باختن این کودك اهوازي، رییس دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز گفت: محدودیت هاي دوران کرونا کودکان

 
را در معرض افسردگی قرار می دهد بنابراین والدین باید از کودکان در برابر اطلاعات بیش از حد منفی فضاي مجازي محافظت کنند. 

روز یکم آبان 1399 فرماندار شهرستان نیشابور از خودکشی سه جوان 15 ،16 و 22 ساله خبر داد. شایعات درمورد این خودکشی ها
هم زیاد بود اما به گفته فرماندار، این سه خودکشی هیچ ارتباطی با یکدیگر نداشته اند، به خاطر چالش مومو هم نبوده اند و هر سه به

 
دلیل اختلافات خانوادگی رخ داده اند و البته متاسفانه هر سه منجر به مرگ شده اند. 

فوت یک دانش آموز دیگر در بخش نازلو ارومیه بار دیگر یادآوري کرد که ماجرا جدي تر از آنی است که نادیده گرفته شود. شایعات
می گفت این بار هم پاي نبود امکانات براي حضور در کلاس هاي آنلاین وسط بوده. اما آموزش و پرورش آذربایجان غربی ضمن وعده
پیگیري این موضوع اعلام کرد: «این دانش آموز از طریق تلویزیون مطالب آموزشی را فرا می گرفت و مدیر و معاون مدرسه نیز پیگیر
این موضوع بودند. لازم به توضیح است دانش اموز مذکور سال گذشته نیز از طریق تلویزیون و بسته هاي آموزشی ارائه شده و توانسته

 
بود نمره قبولی را در مقطع هفتم اخذ کند.» 

 
آمار چه می گوید؟ 

سازمان پزشکی قانون می گوید آمار خودکشی در سال 98 نزدیک به 0.8 درصد رشد داشته است و حالا زنگ هشدار خودکشی هاي
سال 99 به صدا درآمده است. طبق سالنامه پزشکی قانونی در سال 98، 5143 نفر خودکشی کامل داشتند که از این تعداد 3626 نفر
از آنها مرد و 1517 نفر از آنها زن بودند. استان هاي ایلام، کهگیلویه و بویراحمد، لرستان و کرمانشاه بیشترین آمار خودکشی را دارند
و سیستان وبلوچستان و خراسان رضوي و جنوبی کم ترین آمار را به خود اختصاص می دهد. طبق آمار هاي رسمی خودکشی و
خوکشی نوجوانان در ایران در مقایسه با دنیا وضعیتی بحرانی و حاد ندارد. اما مسئله اینجاست که مددکاران اجتماعی و پژوهشگران

 
معتقد هستند آمار واقعی خودکشی در ایران بسیار بیش از این ارقام رسمی است. 

 
هشدارهایی در مورد اپیدمی خودکشی نوجوانان که جدي گرفته نشد 

سال 96 که نشانه هاي تغییر اوضاع اقتصادي آشکار شده بود، پس از خودکشی دو دختر نوجوان در اصفهان، امان االله قرایی مقدم،
جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفت و گو با «انتخاب» گفت: اصولا وقتی فرد از جامعه بریده می شود به خودکشی روي می آورد،
حال ممکن است این فرد صادق هدایت  باشد یا کسی دیگر. خودکشی بریدگی فرد از جامعه و سرخوردگی او را نشان می دهد. وقتی

 
جامعه نمی تواند خواسته ها و  نیازهاي فرد را برآورده کند، در نتیجه فرد از «مرگ» احساس آرامش فکري و شادمانی می کند.  

این استاد دانشگاه درباره میزان اثرگذاري جامعه یا خانواده در بروز این ناهنجاري ها گفت: خانواده از جامعه جدا نیست؛ خانواده مانند
سیاه  چال است که همه چیز را به درون می کشد و بیرون می دهد. جامعه فقط یکی از عوامل خودکشی است؛ یعنی خودکشی در

 
متاهل ها نسبت به مجردها کمتر است. 



او ادامه داد: بحران اقتصادي و بی اعتقادي و نبود شعف و شادي، تنهایی و بی کسی و در خود فرورفتن، محدودیتها و  محرومیتها

 
خودکشی را بالا می برد.  

این جامعه شناس در پاسخ به این سوال که آیا اتفاقات اینچنینی می تواند به یک اپیدمی تبدیل شود، با تایید این موضوع  گفت: یکی
از عوامل خودکشی از بین رفتن قبح مسئله است؛ خودکشی یک بیماري است که می تواند در نسل جوان اپیدمی  شود. وقتی نسل

 
جوان بگوید براي چه زنده ایم، وقتی 27.5 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه بیکارند این موضوع ناامیدي به  همراه می آورد.  

وي در مورد میزان تاثیر عاومل دیگر در خودکشی هاي اینچنینی هم گفت: همه عوامل اعم از تلویزیون،  ماهواره و ... موثرند. به طور

 
مثال موضوعاتی مانند رگ زنی و خون بازي که دیده شده روي این موضوع اثرگذارند.  

دکتر قرایی مقدم با بیان اینکه «از در و دیوار عامل خودکشی می بارد» گفت: خودکشی یک تئوري است؛ قانون و مقررات دارد هر
وقت  اعتفادات کم شود، افراد در جمع خانواده و در سر یک سفره حاضر نشوند، مادیات تبدیل به «اصل» شود زمینه هاي افزایش

 
 خودکشی را فراهم می کند.  

خبرداغ



تهیه و توزیع 31 تبلت در بین دانش آموزان نیازمند دشتستان

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیر پایگاه فرهنگی اجتماعی محله ي والفجر دشتستان از توزیع 31 دستگاه تبلت و 350 کیف مدارس و بسته هاي آموزشی
در بین دانش آموزان نیازمند دشتستان خبر داد.

 
تهیه و توزیع 31 تبلت در بین دانش آموزان نیازمند دشتستان 

مدیر پایگاه فرهنگی اجتماعی محله ي والفجر دشتستان از توزیع
31 دستگاه تبلت و 350 کیف مدارس و بسته هاي آموزشی در

 
بین دانش آموزان نیازمند دشتستان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري حوزه از بوشهر، حجت الاسلام
مهدي بهزادي، امروز در جمع خبرنگاران ضمن تشریح اقدامات و
فعالیت هاي پایگاه فرهنگی اجتماعی دشتستان در عملیات حاج
قاسم سلیمانی، اظهار داشت: در این ایام کرونایی به واسطه
حضور مثبت مردم و لطف پروردگار اعضاي این پایگاه در مناطق
آسیب پذیر و مناطقی که مشکلات فرهنگی، اجتماعی، اقتصادي

 
و غیره دارند مستقر شده اند. 

مدیر پایگاه فرهنگی اجتماعی محله ي والفجر دشتستان ادامه داد: در این راستا با شناسایی دانش آموزان نیازمند توانسته ایم 31
دستگاه تبلت را به دست دانش آموزان برسانیم و همچنین با جذب و جلب کمک هاي مردمی بالغ بر 350 کیف مدارس و بسته هاي

 
آموزشی در دو مرحله بین دانش آموزان توزیع شد. 

وي، تهیه و توزیع توزیع دو هزار بسته معیشتی هر بسته 250 هزار تومان، کمک 100 میلیون ریالی به بیماران خاص، قربانی کردن
شش رأس گوسفند، تأسیس صندوق قرض الحسنه مسجد امام جعفر صادق(ع) با گردش حساب بالاي 100 میلیون تومان و ایجاد

 
شغل خانگی به تعداد 20 خانوار را از اقدامات مهم این تشکل عنوان کرد. 

مدیر پایگاه فرهنگی اجتماعی محله ي والفجر دشتستان تهیه و اهداء کارت هدیه 200 هزار تومانی به مبلغ 15 میلیون تومان به 75
خانواده نیازمند، تاسیس یک کارگاه صنایع ام دي اف با اشتغال زایی براي پنج نفر، تاسیس کارگاه تهیه محصولات ارگانیک براي سه
خانواده با اشتغال زایی براي 9 نفر، تاسیس کارگاه خیاطی براي سه نفر، تاسیس کارگاه گلیم بافی براي سه خانواده و توزیع 10 هزار

 
پرس غذاي گرم در مناطق نیازمند حاشیه نشین در بین نیازمندان از دیگر فعالیت هاي انجام شده برشمرد. 

حجت الاسلام بهزادي گفت: ایجاد مرکز ترمیم و بازسازي منازل فقرا در محلات حاشیه نشین توسط گروه هاي جهادي محله، طرح
ازدواج آسان با هماهنگی با آرایشگاه ها و پیرایشگاه ها، گل فروشی ها و شیرینی فروشی ها در جهت ارائه تخفیفات مناسب و معرفی
زوجین نیازمند به آنها، تغسیل و تدفین اموات کرونایی، سرکشی به بیماران کرونایی در منازل از دیگر اقداماتی است که در این مدت



 
انجام شده است. 

مدیر پایگاه فرهنگی اجتماعی محله ي والفجر دشتستان تصریح کرد: در این ایام کرونایی پایگاهی در منطقه حسین آباد شهر برازجان
تشکیل دادیم و مواد گندزدایی معابر را با نظارت شبکه بهداشت تهیه کردیم که براي بیمارستان، بازار، پارك، معابر عمومی و سایر

 
جاها فرستادیم و ارسال شد. 

انتهاي پیام/



پرداخت 70 میلیارد تومان وام قرض الحسنه ازدواج در قم

منبع: نماشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/09/25

قم- مدیر شعب بانک مهر ایران قم باتاکید براینکه نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت: اغلب تسهیلات
قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است.

قم- مدیر شعب بانک مهر ایران قم باتاکید براینکه
نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت:
اغلب تسهیلات قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به

 
نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است. 

به گزارش نما ،سید حسین دامادي در گفتگو با خبرنگار
مهر به مناسبت فرارسیدن سیزدهمین سالروز تأسیس
بانک مهر ایران گفت: بانک مهر ایران در راستاي اشاعه
فرهنگ نیکوي قرض الحسنه و با هدف کمک به برقراري
عدالت اقتصادي و حمایت از اقشار ضعیف و کمتر برخوردار
جامعه، در آذرماه 1386 و با مشارکت 10 بانک بزرگ و

 
معتبر کشور شکل گرفته است. 

مدیر شعب استان قم با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات
قرض الحسنه در راستاي کمک به نیازمندان و رفع دغدغه هاي مالی آنها بوده است، افزود: در حال حاضر این بانک داراي 530 شعبه
فعال در 308 شهر کشور است و از بدو تأسیس تاکنون توانسته قریب به 8 میلیون و 300 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به ارزش

 
تقریبی 785 هزار میلیارد ریال در کل کشور پرداخت نماید. 

این پیشکسوت نظام بانکی استان قم با بیان اینکه از کل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده از سوي این بانک در استان قم، مبلغ
700 میلیارد ریال آن مربوط به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به جوانان بوده است گفت: در زمینه کارآفرینی و رونق اشتغال

 
هم، این بانک در سطح استان قم عملکرد مناسبی از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه داشته است. 

دامادي با اشاره به نامگذاري سال 1399 از سوي مقام معظم رهبري بنام سال «جهش تولید»، از تدوین و اجراي دو طرح تسهیلاتی
«کالا کارت» و «حمایت از خرید کالا و خدمات ایرانی» در راستاي تحقق شعار سال خبر داد و افزود: طرح هاي یاد شده در راستاي
سیاست هاي اعتباري کلان بانک و با هدف تقویت قدرت خرید مردم و نیز تشویق هموطنان به استفاده از کالاها و خدمات تولید

 
داخل و متعاقب آن گردش سریع تر و بهتر چرخ هاي تولید در کشور عزیزمان، طراحی و اجرا شده است. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با بیان اینکه این دو طرح، با مشارکت بانک و همراهی عرضه کنندگان و مراکز فروش کالاها و
خدمات در سراسر کشور عملیاتی می گردد افزود: مدت بازپرداخت اقساط در این طرح ها از 6 تا 60 ماه در نظر گرفته شده و نرخ

 
کارمزد تسهیلات آن نیز 2 تا 4 درصد است. 



 
طرح کالا کارت به منظور حمایت از خرید کالاي ایرانی 

وي با اشاره به طرح "همیاران مهر" و اینکه این طرح در واقع صدقه جاریه اي است که علاوه بر رفع نیازهاي مادي نیازمندان، از
ریخت و پاش هاي غیر ضرور و تشریفات بی مورد در زندگی هاي شخصی نیز جلوگیري می کند، افزود: طرح "همیاران مهر" یکی
دیگر از طرح هاي تسهیلاتی بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی است که با هدف ایجاد یک چرخه دائمی از پرداخت
تسهیلات قرض الحسنه جهت اشتغال آفرینی براي جوانان، زندانیان آزاد شده، زنان سرپرست خانوار و همچنین درمان بیماران
نیازمند، با کمک هاي هموطنان نوع دوست و نیکوکار طراحی شده و ایشان را ترغیب می نماید که کمک هاي خود را به جاي صدقه،

 
در قالب تسهیلات قرض الحسنه به دست نیازمندان واقعی برسانند. 

 
لزوم توجه بنگاه هاي اقتصادي به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی 

این پیشکسوت نظام بانکی، راه اندازي سامانه هاي افتتاح حساب آنلاین پرداخت تسهیلات آنلاین (تشکیل پرونده وام به صورت
غیرحضوري)، عدم اخذ سفته از متقاضیان تسهیلات، تشکیل پرونده هاي تسهیلاتی به صورت تمام الکترونیکی و بدون استفاده از
کاغذ (موسوم به سامانه میعاد)، احراز هویت بیومتریک از طریق اتصال مستقیم به سامانه هاي ثبت احوال، اخذ امضاي الکترونیکی از
مشتریان از طریق پدهاي مخصوص، احراز هویت غیرحضوري سجامی (جهت دریافت کد بورسی) و … را از جمله اقدامات ارزنده بانک

 
مهر ایران در راستاي مشتري مداري و ایجاد سهولت و سرعت بیشتر در انجام امورات بانکی مشتریان برشمرد. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با اشاره به افتخارات اخیر بانک مهر ایران در عرصه هاي بین المللی همچون کسب عنوان
بهترین بانک ایران و سومین بانک جهان اسلام از سوي «مؤسسه بنکر» (معتبرترین نهاد رتبه بندي بانک ها در سطح دنیا)، کسب
عنوان نخبه اقتصادي جهان اسلام به انتخاب سازمان همکاري اسلامی و استانی مانند افتتاح نخستین صندوق امانات بانک، حرکت این

 
بانک در مسیر رشد و تعالی بانکداري اسلامی را بسیار ارزنده و پرشتاب عنوان نمود. 

مهر



مراسم آغاز نهال کاري بیولوژیک و زراعت چوب جهت جهش تولید در لپوي

زاغمرز بهشهر برگزار شد.

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش روزنامه جهان اقتصاد به نقل ازروابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري مازندران- ساري، مراسم آغاز
نهال کاري بیولوژیک و زراعت چوب در راستاي جهش تولید استان در منطقه ي لپوي زاغمرز شهرستان بهشهر، همزمان در

سراسر کشور به مناسبت روز جهانی خاك و با حضور مهندس خیریانپور معاون محترم ...

به گزارش روزنامه جهان اقتصاد به نقل ازروابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري مازندران- ساري، مراسم آغاز نهال کاري
بیولوژیک و زراعت چوب در راستاي جهش تولید استان در منطقه ي لپوي زاغمرز شهرستان بهشهر، همزمان در سراسر کشور به
مناسبت روز جهانی خاك و با حضور مهندس خیریانپور معاون محترم استاندار، مهندس شهیدي فر ریاست محترم سازمان جهاد
کشاورزي استان، دکتر عطایی سرپرست و مهندس غفاري چراتی معاون امور جنگل اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري مازندران-
ساري، فرماندار و روساي ادارات شهرستان بهشهر، امام جمعه محترم شهر زاغمرز، شوراي اسلامی شهر زاغمرز، رئیس اداره منابع
طبیعی و آبخیزداري شهرستان بهشهر، بسیج و مردم بومی منطقه در عرصه ي 100 هکتاري لپوي زاغمرز شهرستان بهشهر برگزار

 
شد. 

خیریانپور معاون محترم استاندار در این مراسم گفت: بسیار خوشحال و خرسند هستیم که در جهت تحقق یکی از برنامه هاي مهم
جهش تولید استان، عملیات برنامه توسعه زراعت چوب را در شهرستان بهشهر در یک عرصه ي بالغ بر 100 هکتاري آغاز کردیم که
جا دارد از فرماندار محترم شهرستان، مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري مازندران- ساري، جهاد کشاورزي استان مازندران، بسیج

 
سازندگی و همه ي دست اندرکاران صمیمانه تقدیر و تشکر نمایم. 

وي افزود: با توجه به تاکیدات ویژه اي که استاندار محترم مازندران داشته و دارند، ما به جهت این که در استانمان بالغ بر 235 واحد
سلولزي، نئوپان و صنایع چوب و کاغذ داریم بنابراین براي تامین مواد اولیه ي مورد نیاز این کارخانجات که به دلیل اشتغال زیاد و
تولید مهمی که دارند، نیازمند به تامین مواد اولیه هستیم. معاون هماهنگی و امور اقتصادي استانداري مازندران اظهار کرد: با توجه به
طرح تنفس جنگل و ضرورت صیانت و حفاظت از این جنگل هیرکانی که یک میراث ماندگار است، ناگزیر به توسعه زراعت چوب
هستیم. لذا بر اساس برنامه هاي مدون شده ي جهش تولید که مصوب شوراي برنامه ریزي و توسعه استان هست، ما 4000 هکتار
توسعه زراعت چوب در استان مازندران را تصویب کردیم که بالغ بر 6 میلیون اصله نهال مورد نیاز است.جلسات متعددي برگزار شد،
عرصه ها شناسایی شدند، فرمانداران محترم در شهرستان ها مسئولیت پذیرفتند با همکاري دستگاه هاي مرتبط، تفاهم نامه ها امضا
شد، عرصه ها آماده ي درخت کاري گردید و الان که شرایط مهیا شده است براي کاشت نهال، عملیات توسعه زراعت چوب را در

سراسر استان و در حال حاضر در شهرستان بهشهر شروع کردیم.



آخرین وضعیت صنعت فولاد/ افزایش 4.5 درصدي تولید فولاد خام

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/09/25

طبق آمار انجمن جهانی فولاد، تولید فولاد خام ایران 4.5 درصد افزایش یافت.

فارس به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس،
صنعت فولاد یکی از صنایعی است که نقش مهمی در رشد
و توسعه کشورهاي پیشرفته صنعتی ایفا کرده است و
همواره مصرف سرانه فولاد، به عنوان یکی از شاخص هاي

 
رشد و توسعه کشورها مورد ارزیابی قرار می گیرد. 

در ایران این صنعت به دلیل ایجاد اشتغال، درآمد ارزي و
ایجاد تحرك در صنایع پایین دستی از اهمیت بیشتري

 
برخوردار است. 

این کالا بعد از نفت و گاز دومین کالاي پرحجم تجارت جهانی را تشکیل می دهد و تعداد زیادي از صنایع پایه از قبیل حمل و نقل،
ساختمان، ساخت ماشین آلات، معدن و دیگر صنایع مرتبط با تولید و انتقال انرژي، به صنعت فولاد وابسته هستند. از این رو بهبود و

 
توسعه صنعت فولاد از اهمیت ویژه اي در توسعه اقتصادي کشورها برخوردار است. 

بر اساس مطالعات انجمن جهانی فولاد، به ازاي هر 1 دلار ارزش افزوده در صنعت فولاد، 2.5 دلار ارزش افزوده در سایر بخش هاي

 
اقتصادي جهانی ایجاد می شود. 

 
همچنین هر 2 نفر اشتغال در بخش صنایع فولاد، منجر به 13 نفر اشتغال در سایر زنجیره هاي تامین آن می شود. 

آمار انجمن جهانی فولاد نشان داد، تولید جهانی فولاد خام در سال 2019 نسبت به سال گذشته 3.0 درصد افزایش یافته و به

 
1868.8 میلیون تن رسید. 

 
افزایش 4.5 درصد تولید فولاد خام در کشور 

در ایران طی این مدت تولید فولاد خام با 4.5 درصد افزایش، به 25.6 میلیون تن رسید. همچنین تولید جهانی محصولات فولادي در
سال 2019 نسبت به سال گذشته 3.4 درصد افزایش یافت و به 1767 میلیون تن رسید. در ایران، تولید محصولات فولادي با 5.6

 
درصد کاهش، به 18.5 میلیون تن رسیده است. 

 
آخرین وضعیت طرح هاي در دست اجرا 



در طرح هاي در دست اجراي تولید فولاد خام، استان هاي کرمان، خوزستان، یزد، فارس و گیلان به ترتیب با 14، 13، 10، 8 و 6

 
درصد، مجموعا با 51 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

در طرح هاي در دست اجراي تولید محصولات فولادي، استان هاي خوزستان، کرمان، قزوین، زنجان، آذربایجان شرقی و یزد به ترتیب

 
با 18، 9، 7، 6، 5.4 و 5.1 درصد، مجموعا با 52 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

54 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت فولاد خام به استان هاي خوزستان، یزد، هرمزگان و اصفهان به ترتیب با 16، 15، 12

 
و 11 درصد تعلق دارد. 

66 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت محصولات فولادي به استان هاي اصفهان، قزوین، یزد، خوزستان، مرکزي و آذربایجان

 
شرقی به ترتیب با 20، 12، 9، 9، 8 و 8 درصد تعلق دارد. 

به گزارش فارس، برخی مخاطبان سامانه «فارس من» با ثبت سوژه هایی با عناوین «از تولیدات کارگر ایرانی حمایت کنیم» و «به
جاي اهداي یارانه به واردات،از تولید داخلی حمایت شود» خواستار تقویت تولیدات داخلی شده اند.



فرهنگ شهادت کشور را در مقابل زورگویی نظام استکبار بیمه می کند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/09/25

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه موضوعات موشکی ما خار چشم دشمنان شده است، گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه
این پیشرفت هاست و ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در

واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام استکبار بیمه می کند فرهنگ ...

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه موضوعات موشکی ما خار چشم دشمنان شده است، گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این
پیشرفت هاست و ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي

 
که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 

به گزارش ایکنا، به نقل از روابط عمومی وزارت دفاع، امیر
سرتیپ حاتمی، وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح، در نشست
مشاوران ایثارگر وزرا که با حضور مدیران بنیاد شهید کشور در
محل ستاد وزارت دفاع برگزار شد با درود به ارواح طیبه شهدا،
امام شهدا و به ویژه شهید دانشمند دکتر فخري زاده اظهار کرد:
حرکت ها و اقدامات خوبی در زمان مدیریت جناب آقاي مهندس
اوحدي در بنیاد شهید به وجود آمده است و بنده در جلسات
هیئت دولت تلاش و کوشش این برادر ارجمند را در دفاع از

 
حقوق خانواده شهدا و ایثارگران از نزدیک شاهد هستم. 

امیر حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هواي شهادت دکتر فخري زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز
همچنان بر ما سنگینی می کند، گفت: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند: «دو موضوع مهم را همه
دست اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیري

 
تلاش علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي بدانها اشتغال داشت.» 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی
در عرصه فناوري هاي نوین بود گفت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا
کردیم که براي جمهوري اسلامی ایران اقتدارآفرین بوده است؛ لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و اقتدار

 
ایران خدشه وارد سازد. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت، گفت:
تمامی کارکنان و مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده جزم کردند و دولت

خدمتگزار جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد. 



امیر حاتمی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و
قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم، گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته
باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام

 
استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 

وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد

 
داشت. 

وزیر دفاع با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آنها با اهداي جان خود و در طبق اخلاص
گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره این عزیزان

 
و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان ورزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی

 
از این عزیزان را ادا نماییم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاري براي دفاع از میهن انجام می دهد و جان فشانی می کند باید اطمینان خاطر

 
داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت هاي او خواهند بود. 

انتهاي پیام



اجراي 10 عنوان خدمت در جهت محرومیت زدایی مناطق محروم ویژه کنگره

شهداي استان یزد

منبع: شبستانشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/09/25

زارع با اشاره به اقدامات انجام شده در راستاي محرومیت زدایی به مناسبت برگزاري کنگره شهداي استان یزد گفت: 10 عنوا
خدمت در جهت محرومیت زدایی مناطق محروم ویژه کنگره شهدا انجام می شود.

زارع با اشاره به اقدامات انجام شده در راستاي محرومیت زدایی به مناسبت برگزاري کنگره شهداي استان یزد گفت: 10 عنوا

 
خدمت در جهت محرومیت زدایی مناطق محروم ویژه کنگره شهدا انجام می شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یزد، « محمود زارع
رشکوئیه» ظهر امروز در نشست خبري در جمع اصحاب رسانه
استان یزد به مناسبت برگزاري کنگره 4 هزار شهید استان یزد
گفت: به برکت برگزاري این کنگره در استان یزد تعداد 40
خدمت در دستور کار قرار گرفته است که 10 خدمت آن مربوط

 
به کمیته محرومیت زدایی است 

مسئول کمیته خدمات رسانی و محرومیت زدایی کنگره 4 هزار
شهید استان یزد افزود: از مجموعه 10 به تعداد 400 پروژه عمرانی و بازسازي مناطق محروم، 400 واحد در مناطق محروم، ایجاد 4
هزار شغل ، ایجاد 40 واحد خانه روستایی، تهیه و توزیع 40 هزار بسته معیشتی، 4 هزار حمایت از دانش آموزان کم بضائت و بی

 
بضائت، تحت پوشش قرار دادن 4 هزار نفر از ایتام در این مدت در حال انجام است. 

وي افزود: تاسیس 40 خانه هلال در استان، تهیه 40 هزار بسته بهداشتی، تامین 400 بسته جهیزیه، ساخت و تجهیز 4 هزار متر مربع

 
خانه عالم و مساجد نیز از جمله اقدامات دیگر در این راستا است. 

زارع گفت: ما سعی کردیم براي پروژه هاي عمرانی استان در حوزه هاي محرومیت زدایی ویژه کنگره ظرفیت هاي جدید را بشناسیم و

 
آنها را انجام دهیم. 

مسئول کمیته خدمات رسانی و محرومیت زدایی کنگره 4 هزار شهید استان یزد بیان کرد: استفاده از ظرفیت خیرین و بانک ها و

 
همچنین بنیادهاي برکت و علوي از دیگر اقداماتی بود که در این راستا انجام شد. 

وي ادامه داد: در حوزه بهداشت و درمان توسعه بیمارستان شهرستان خاتم، ساخت اورژانس بین جاده اي ساغند، ساخت مرکز جامع

 
سلامت احمدآباد بافق، ساخت 5 خانه بهداشت در دستور کار قرار گرفته و در حال انجام است. 



زارع ادامه داد: اجراي طرح هاي هادي در روستاها با اعتباري بالغ بر 15 میلیارد ریال، پروژه گازرسانی به 4 روستا و دهستان محروم،
برق رسانی به 22 روستا در شهرستان هاي استان با اعتباري بالغ بر 45 میلیارد ریال، احداث 15 مدرسه توسط بنیاد برکت ،
ساماندهی گلزارهاي شهدا، تامین چمن مصنوعی، فعالیت هاي حوزه هاي ارتباطات و فناوري اطلاعات، تسهیلات معیشتی نیز از دیگر

 
اقدامات ما بوده است. 

وي گفت : با همکاري بنیاد برکت تسهیلات معیشتی و اشتغال و ازدواج در نظر گرفته شده است که 1200 پروژه براي ان تعریف شده

 
که 950 مورد اعتبار آن پرداخت شده و سعی داریم تا 4 هزار تسهیلات نیز در این راستا تامین و پرداخت کنیم. 

لازم به ذکر است، کنگره 4 هزار شهید استان یزد در اسفندماه سال جاري برگزار می شود.



برگزاري هشتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان ورامین

منبع: شبستانشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/09/25

هشتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان ورامین برگزار شد.

 
هشتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان ورامین برگزار شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان هاي تهران، هشتمین جلسه
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان ورامین به ریاست فرماندار و حضور
معاون امور مالی و برنامه ریزي فرمانداري و دبیري ریاست اداره صنعت ، معدن و
تجارت و حضور دیگر اعضاء مرتبط با کارگروه و مدیران چند واحد تولیدي درمحل

 
فرمانداري برگزار گردید. 

حسین کاغذلو فرماندار شهرستان ورامین، ضمن تاکید به رفع موانع و مشکلات تولید
و فراهم نمودن شرایط لازم براي سرمایه گذاري وایجاد اشتغال گفت: شناسایی

عوامل رکود یا توقف واحدهاي تولیدي و صنعتی و تلاش در جهت پیشرفت طرح هاي سرمایه گذاري و رفع مشکلات انهااز جمله

 
وظایف و ماموریت هاي این کارگروها می باشد. 

وي در ادامه افزود : مشکل بیکاري یکی از اساسی ترین مشکلات اقتصادي و اجتماعی است لذا ضروري است با همکاري و تعامل
سازنده بین دستگاهها و رویکرد تعاملی بین بانکهاي عامل حداکثر توان خود را براي جذب سرمایه گذار به کار گیریم و با ایجاد فرصت

 
هاي شغلی،آموزش و تربیت افراد ماهر زمینه تقویت تولید و توسعه اشتغال را فراهم نماییم 

کاغذلو اظهار داشت : اجراي تمامی مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، لازم الاجراست و مسوولان مربوطه باید همکاري و

 
هماهنگی لازم را با واحدهاي تولیدي داشته باشند. 

در ادامه حسن میرزایی ریاست اداره صمت و دبیر جلسه عنوان نمود : گاهی رفع موانع و گره هایی که ایجاد می شود خارج از حیطه
اختیار مدیران شهرستان است؛ لذا باید از ظرفیت ستادهاي فرادستی که قانون اختیارات ویژه اي براي آن دیده و در راستاي سیاست

 
هاي حمایت از تولید و جهش تولید است، استفاده شود. 

در این جلسه مشکلات 8 واحد تولیدي ، اعم ازتقسیط مالیات و بیمه، تامین سرمایه در گردش، عدم وصول مطالبات و اعطاي
تسهیلات با بهره کم، مشکلات زیست محیطی ، برق ،عدم همکاري برخی از دستگاه هاي خدمات رسان و بانک ها از سوي نمایندگان
واحدهاي تولیدي حاضر دراین جلسه مطرح و روساي دستگاه هاي مربوطه نسبت به رفع این مشکلات نکاتی را بیان نمودند که پس

از بررسی ، مصوبات لازم براي رفع مشکلات به تصویب رسید .



انقعاد تفاهم نامه همکاري مابین سازمان فنی و حرفه اي و استانداري کردستان

منبع: موجشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/09/25

تفاهم نامه همکاري آموزشی با هدف ارتقاي توانمندي و
مهارت افزایی نیروي انسانی مابین سازمان آموزش فنی و

 
حرفه اي کشور و استانداري کردستان منعقد شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري موج کردستان، تفاهم نامه
همکاري آموزشی با هدف ارتقاي سطح توانمندي و مهارت
افزایی نیروي انسانی در عناوین مختلف آموزشی بین
استانداري کردستان و سازمان فنی و حرفه اي کشور امضا

 
شد. 

این تفاهم نامه با هدف ارتقاي توانمندي و مهارت افزایی نیروي انسانی در عناوین آموزشی مرتبط با مزیت هاي رقابتی، ظرفیت ها و
پتانسیل هاي بالقوه کردستان در حوزه اشتغال روز سه شنبه به امضاي علی اوسط هاشمی معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و

 
رییس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و بهمن مرادنیا استاندار کردستان منعقد شد. 

بهمن مرادنیا در این رابطه گفت: توانمندسازي مهارتی کارجویان و شاغلین مناطق شهري و روستایی در استان کردستان به منظور
ایجاد اشتغال پایدار براساس ظرفیت هاي استان، تقویت و توسعه آموزش هاي مهارتی با رویکرد فناورانه از جمله موضوعات این تفاهم

 
نامه است. 

استاندار کردستان اضافه کرد: محوریت کارآفرینی و ارتقاي مهارت هاي کسب و کار در جمعیت فعال اقتصادي استان و ایفاي نقش
موثر در رشد اقتصادي، ایجاد و توسعه اشتغال پایدار و استفاده بهینه از فرصت ها و منابع انسانی در استان به منظور رفع نیاز همه
طرح هاي توسعه اي دولتی و غیردولتی استان کردستان بر اساس اولویت هاي توسعه منطقه اي از جمله دیگر موضوعات دنبال شده

 
در این تفاهم نامه همکاري است. 

مرادنیا در ادامه افزود: همکاري و استفاده از تشریک مساعی تمام بخش هاي دولتی و خصوصی در ایجاد دپارتمان هاي ملی گلخانه در
شهرستان هاي دیواندره، قروه مریوان و دهگلان، دپارتمان ملی ساخت آلات موسیقی سنندج، دپارتمان ملی بورس در سنندج،

 
دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بوم گردي از جمله تعهدات استانداري کردستان در این تفاهمنامه است. 

وي یادآور شد: همکاري در شناسایی و اجراي طرح مهارتی روستاها در قالب هر شهرستان 20 روستا، همکاري در تدوین و تصویب
سند راهبردي مهارت، همکاري و تسهیل در تخصیص اعتبار به مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان به منظور تجهیز کارگاه از طریق

 
فرمانداري شهرستان ها و سازمان مدیریت و برنامه ریزي از جمله دیگر تعهدات استانداري است. 



مرادنیا تاکید کرد: بر اساس این تفاهم نامه همکاري در برگزاري مسابقات آزاد با بکارگیري ظرفیت تمامی سازمان ها و نهادهاي استان
در زمینه ساخت ادوات موسیقی و لباس اقوام ایرانی از طریق بکارگیري ظرفیت بخش دولتی و خصوصی مرتبط در استان مورد توجه

 
قرار گرفته است. 

وي اظهار داشت: توجه و تامین اعتبار براي اتمام پروژه هاي عمرانی نیمه تمام شهرستان هاي سقز، کامیاران و بانه از طریق سازمان
مدیریت و برنامه ریزي استان، همکاري در پیاده سازي طرح هاي مهارت جامعه محور و توان افزایی ساکنین مناطق مرزي بر اساس

توافق مصوبات ابلاغی سازمان با همکاري ذینفعان طرح از جمله تعهدات دیگر استانداري کردستان در این تفاهم نامه است.



بهترین فیلم جشنواره حقیقت از نگاه تماشاگران چگونه انتخاب می شود؟

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/09/25

بهترین فیلم جشنواره حقیقت از نگاه تماشاگران چگونه

 
انتخاب می شود؟ 

ایسنا/ تمام فیلم هاي ایرانی حاضر در چهاردهمین
جشنواره بین المللی سینما حقیقت براي انتخاب "اثر

 
برگزیده تماشاگران" با هم رقابت می کنند. 

در چند سال گذشته محل اصلی جشنواره سینما حقیقت
پردیس سینمایی چارسو بود و فیلم هاي بخش مسابقه

ملی به داوري مخاطبان گذاشته می شدند تا بهترین فیلم از نگاه تماشاگران انتخاب شود، اما امسال با توجه به آنلاین بودن جشنواره

 
و نمایش فیلم ها در چهار سامانه اینترنتی تمام آثار ایرانی در این رقابت گنجانده شده اند. 

در این باره حامد شکیبانیا - عضو هیات مدیره انجمن صنفی تهیه کنندگان سینماي مستند و معاون مرکز گسترش سینماي مستند و

 
تجربی - در گفت وگویی با ایسنا به تشریح چگونگی شمارش آراي مردمی در این دوره از جشنواره پرداخت. 

او توضیح داد: هر سال در جشنواره حقیقت آن بخش از تماشاگرانی که به سالن هاي 200 تا 300 نفره می آمدند، با انتخاب یک
گزینه از میان خوب، ضعیف و متوسط به فیلمی که تماشا کرده بودند رأي می دادند. این کار فقط در محل اصلی جشنواره انجام می
شد. امسال هم جایزه فیلم برگزیده از نگاه تماشاگران را در جشنواره حقیقت داریم که در خانه جشنواره رأي گیري می شود و تمام
حدود چهار هزار نفري که اعم از اهالی رسانه، صاحبان آثار، فیلمسازان و برخی اعضاي کلوپ مستند عضو این خانه هستند، امکان
امتیازدهی به فیلم ها را با همان گزینه هاي خوب، ضعیف و متوسط دارند. درواقع سال هاي قبل افرادي که با کارت جشنواره امکان
( www.irandocfest.ir ) ورود به سالن و تماشاي فیلم داشتند می توانستند رأي دهند و امسال هر کسی که در خانه جشنواره

 
اکانت یا حساب کاربري ورود به فضاي مجازي جشنواره را دارد، می تواند فیلم ببیند و امتیاز دهد. 

وي ادامه داد: در سایت www.irandocfest.ir که راه ورود به خانه جشنواره است، اهالی رسانه، فیلمسازان، منتقدان و تعدادي از
علاقه مندان حضور دارند که از سال قبل عضو کلوپ شده و به طور رایگان امکان تماشاي فیلم را در خانه جشنواره دارند. براساس
بانک اطلاعاتی که در اختیار مرکز گسترش است، نام و نشان افراد علاقه مند دیگري هم بود که آن ها هم پس از دعوت جشنواره با

 
پرداخت مبلغی می توانند در این بخش فیلم ببینند. 

شکیبانیا در پاسخ به اینکه آیا مثل هر سال فقط آثار بخش مسابقه ملی در جشنواره رأي گیري می شوند؟ گفت: امسال به دلیل آن
که جشنواره آنلاین شده و امکان تماشاي فیلم با وقت بیشتري براي مخاطب فراهم است، تمام فیلم هاي ایرانی حاضر در جشنواره در
بخش هاي مسابقه ملی، ویژه، آوینی، کرونا و کارآفرینی در رأي گیري تماشاگران قرار دارند. پیش تر عملیات امتیازدهی و جمع آوري



رأي مخاطب کار پرهزینه اي بود چون باید کارت چاپ می شد، صندوق هاي رأي تعبیه می شدند و نیروي انسانی هم به کار می
گرفتیم، به همین دلیل فقط بخش ملی درنظر گرفته می شد، ولی امسال دیگر آن هزینه هاي جانبی وجود ندارد و هر کسی که فیلم
را دید می تواند با یک کلیک، نظر خود را ابراز کند. بنابراین ممکن است بهترین فیلم از نگاه تماشاگران در جشنواره فیلم حقیقت

 
امسال مثلا از بخش کرونا یا بخش ویژه باشد. 

او اضافه کرد: البته جدا از این، یک امکان ویژه دیگري هم فراهم شده و بجز انتخاب بهترین اثر از نگاه تماشاگران براساس امتیازدهی
در خانه جشنواره، در چهار سامانه فیلمیمو، نماوا، تیوا و هاشور هم امکان انتخاب بهترین فیلم از نگاه مخاطب وجود دارد، منتها در آن
سامانه ها به دلیل آنکه گزینه «لایک» کاربرد جشنواره اي ندارد و بدون خرید بلیت هم می توان فیلمی را لایک کرد، قرار براین شده

 
که هر کدام از سامانه ها پرفروش ترین فیلم خود را معرفی کند و به آن جایزه دهد که رقم دقیق جایزه فعلا قطعی نشده است. 

وي همچنین بیان کرد: بجز فیلم هاي خارجی که امکان خریداري حق پخش گسترده آن ها نبود و نیز حدود هشت فیلم ایرانی که
کارگردان یا تهیه کننده و سرمایه گذار به دلایل مختلف اجازه نمایش آن ها را در سامانه هایی غیر از خانه جشنواره ندادند، همه فیلم

 
هاي ایرانی در این چهار سامانه به صورت آنلاین و با خرید بلیت قابل تماشا هستند. 

این عضو هیات مدیره انجمن صنفی تهیه کنندگان سینماي مستند که مسئولیت بخش آراي تماشاگران جشنواره حقیقت را برعهده
دارد، در پایان درباره چگونگی شمارش آراء و اینکه آیا روزانه اعلام می شود؟ گفت: براي آن چهار سامانه به دلیل آنکه تعداد مشترکان
هر کدام متفاوت است قرار شد که هر کدام جداگانه پرفروش ترین اثر را در سامانه خود انتخاب کنند، ولی در خانه جشنواره باید یک
حداقلِ تعدادِ رأي را در نظر بگیریم. براي این کار هم باید دو روز صبر کنیم تا به یک عدد حداقلی برسیم که البته پیش بینی خود
من 100 رأي براي شروع شمارش آراء است. سال گذشته این میزان 120 نفر بود یعنی اگر فیلمی 120 راي داشت آراء آن محاسبه
می شد ولی امسال که جشنواره آنلاین است باید دو روز بگذرد تا میزان کف رأي را به دست آوریم و بر آن اساس محاسبه را انجام

 
دهیم. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



تفاهم نامه همکاري آموزشی بین استانداري کردستان و سازمان فنی و حرفه

اي کشور امضا شد

منبع: کرد پرسشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش خبرگزاري کُردپرس، استاندار کردستان گفت:
توانمندسازي مهارتی کارجویان و شاغلین مناطق شهري و
روستایی در استان کردستان به منظور ایجاد اشتغال پایدار
براساس ظرفیت هاي استان، تقویت و توسعه آموزش هاي
مهارتی با رویکرد فناورانه از جمله موضوعات این تفاهم

 
نامه است. 

بهمن مرادنیا اضافه کرد: محوریت کارآفرینی و ارتقاي مهارت هاي کسب و کار در جمعیت فعال اقتصادي استان و ایفاي نقش موثر در
رشد اقتصادي، ایجاد و توسعه اشتغال پایدار و استفاده بهینه از فرصت ها و منابع انسانی در استان به منظور رفع نیاز همه طرح هاي
توسعه اي دولتی و غیردولتی استان کردستان بر اساس اولویت هاي توسعه منطقه اي از جمله دیگر موضوعات دنبال شده در این

 
تفاهم نامه همکاري است. 

استاندار کردستان افزود: همکاري و استفاده از تشریک مساعی تمام بخش هاي دولتی و خصوصی در ایجاد دپارتمان هاي ملی گلخانه
در شهرستان هاي دیواندره، قروه مریوان و دهگلان، دپارتمان ملی ساخت آلات موسیقی سنندج، دپارتمان ملی بورس در سنندج،

 
دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بومگردي از جمله تعهدات استانداري کردستان در این تفاهمنامه است. 

وي یادآور شد: همکاري در شناسایی و اجراي طرح مهارتی روستاها در قالب هر شهرستان 20 روستا، همکاري در تدوین و تصویب
سند راهبردي مهارت، همکاري و تسهیل در تخصیص اعتبار به مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان به منظور تجهیز کارگاه از طریق

 
فرمانداري شهرستان ها و سازمان مدیریت و برنامه ریزي از جمله دیگر تعهدات استانداري است. 

مرادنیا تاکید کرد: بر اساس این تفاهم نامه همکاري در برگزاري مسابقات آزاد با بکارگیري ظرفیت تمامی سازمان ها و نهادهاي استان
در زمینه ساخت ادوات موسیقی و لباس اقوام ایرانی از طریق بکارگیري ظرفیت بخش دولتی و خصوصی مرتبط در استان مورد توجه

 
قرار گرفته است. 

وي اظهار داشت: توجه و تامین اعتبار براي اتمام پروژه هاي عمرانی نیمه تمام شهرستان هاي سقز، کامیاران و بانه از طریق سازمان
مدیریت و برنامه ریزي استان، همکاري در پیاده سازي طرح هاي مهارت جامعه محور و توان افزایی ساکنین مناطق مرزي بر اساس

 
توافق مصوبات ابلاغی سازمان با همکاري ذینفعان طرح از جمله تعهدات دیگر استانداري کردستان در این تفاهم نامه است. 

علی اوسط هاشمی معاون وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور هم صدور و تسهیل مجوز



براي دپارتمان ملی گلخانه در شهرستانهاي دیواندره، قروه مریوان، دهگلان ، دپارتمان ملی ساخت آلات موسیقی سنندج، دپارتمان
ملی بورس در سنندج، دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بومگردي، ارائه ساختار و فرآیندهاي مرتبط با ایجاد
دپارتمان هاي آموزش مهارتی ، تدوین چارچوب اجرایی طرح مهارت جامعه محور جهت اجراء در استان کردستان به عنوان پایلوت
کشوري ، تدوین و ارائه ساختار بهرهبرداري از ظرفیت مرزي مبتنی بر توان افزایی ساکنین مناطق مرزي ، صدور مجوز مرکز تربیت
مربی براي آموزش مربیان اقلیم کردستان عراق و منطقه غرب ، همکاري در تامین اعتبار اتمام پروژههاي عمرانی نیمه تمام
شهرستانهاي سقز، کامیاران و بانه از طریق سازمان برنامه و بودجه کشور و ... را از جمله تعهدات سازمان آموزش فنی و حرفه اي

 
کشور در این تفاهم نامه همکاري برشمرد . 

گفتنی است مدت اجراي این تفاهم نامه همکاري 2 سال پیش بینی شده است که مشارکت سایر دستگاههاي اجرایی استان در
راستاي تحقق اهداف این تفاهمنامه، با توجه به ظرفیت هاي مختلف ایجادي منتج از تفاهمنامه، باعث تحقق اهداف و انجام ماموریت

هاي سازمانی در راستاي ایجاد اشتغال پایدار خواهد شد.



ایجاد اشتغال براي 924 مددجوي ایلامی در سال جاري

منبع: کرد پرسشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش خبرگزاري کردپرس، زهرا همتی پرداخت بیش
از 27 میلیارد ریال از محل اعتبارات تبصره 16 در قالب
تسهیلات، اعمال سهمیه سه درصد استخدام، اشتغال
مددجویان از طریق تشکیل گروههاي همیار، گروههاي
مالی خرد و جذب در مراکز ماده 26 تحت نظارت سازمان
از طریق طرح هاي کارفرمایی و استاد شاگردي را از جمله

 
شیوه هاي اشتغال این مددجویان عنوان کرد. 

به گفته وي، همچنین در این مدت بیش از 30 میلیارد ریال به عنوان اعتبارات بیمه خویش فرمایی و کارفرمایی مددجویان پرداخت

 
شده است. 

مدیرکل بهزیستی ایلام همچنین با اشاره به پرداخت تسهیلات کرونا به کارکنان مراکز و موسسات زیر نظر سازمان گفت: تاکنون از
مجموع 492 پرونده که در این زمینه تشکیل شده تسهیلاتی به مبلغ 47 میلیارد و 680 میلیون ریال به 381 متقاضی پرداخت شده

 
است. 

همتی پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون ریالی صندوق امداد ولایت به 63 نفر و همچنین معرفی 110 نفر از مددجویان
جهت دریافت تسهیلات قرض الحسنه 70 میلیون ریالی به صندوق کارآفرینی امید را از دیگر فعالیت هاي این اداره کل جهت کمک

به پایداري شغل در سال جاري بر شمرد.



نگاه جامعه، دولت و مجلس به آموزش هاي علمی کاربردي بسیار توسعه یافته

است

شماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

به نقل از روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان تهران شرق، با حضور دکتر محمدحسین امید رئیس دانشگاه
جامع علمی کاربردي، دکتر خداداد واحدي رئیس واحد استانی تهران شرق، دکتر روحیان مدیرکل امور دانشجویی و مهندس اشرفی
مدیرکل خدمات آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي، دکتر پیروي رئیس مرکز مشاوره دانشگاه تهران، روساي مراکز آموزشی واحد

 
استان تهران شرق و دانشجویان جدیدالورود، جشن نودانشجویان این واحد استانی به صورت مجازي برگزار شد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در این مراسم طی سخنانی اظهار داشت: نگاه کشور، دولت و مجلس به آموزش هاي مهارتی

 
بسیار متفاوت تر از گذشته است و بسیار وسعه یافته تر شده است. 

دکتر محمدحسین امید افزود: همه کشور به این نتیجه رسیده اند که رفع مشکلات تولید و حل مشکلات در کشور از مسیر آموزش

 
هاي مهارتی می گذرد. 

وي در ادامه گفت: تا چهار سال پیش این نگاه در کشور وجود نداشت، امروز همه دانشگاه ها با درس هاي کارورزي و کاربینی سعی

 
دارند تا نشان دهند که مهارتی شده اند، پس نگاه جامعه تغییر کرده است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: توافق با نیروهاي مسلح براي ورود سربازان وظیفه به دوره هاي علمی کاربردي نشان از این

 
موضوع دارد که همه دستگاه ها، نگاه متفاوت تري به این دانشگاه پیداکرده اند. 

دکتر محمدحسین امید تصریح کرد: دانشگاه جامع علمی کاربردي در سال هاي اخیر و در انتهاي دوره پنج ساله توسعه خود، بسیار
توسعه یافته و اوضاع بهتري به نسبت چهار سال گذشته دارد و در حوزه هاي آموزش مهارتی به عنوان یک دانشگاه کیفیت گرا و

 
معتبر شناخته می شود. 

وي افزود: تقدیر وزارت علوم، تحقیقات و فناوري از ساماندهی کلی این دانشگاه و اقدامات اخیر رخ داده در مراکز آموزش علمی

 
کاربردي، نشان از عملکرد مناسب دانشگاه دارد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در ادامه اظهار داشت: تا دو سال پیش 90 هزار نفر مدرس در دانشگاه جامع علمی کاربردي
حضور داشتند که هیچ گاه به طور کامل مورد بررسی علمی و عمومی قرار نگرفته بودند، برهمین اساس این دانشگاه در طی یک
برنامه کامل دو ساله، همه این مدرسین را مورد بررسی و ارزیابی دقیق قرارداد. دکتر محمدحسین امید افزود: حدود 25 هزار نفر
مدرس توانستند شرایط ادامه همکاري را با دانشگاه جامع علمی کاربردي کسب کنند؛ یعنی از هر 4 مدرس تنها 1 مدرس تائید شد.

 
پس شرایط خوبی براي مدرسین فعلی این دانشگاه ایجاد شده و افراد داراي کد مدرسی از بهترین افراد هستند. 



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: تعیین مأموریت دقیق و تخصصی مراکز علمی کاربردي، امتیازدهی و بهبود شرایط مراکز
سطح کشور به صورت تخصصی انجام شده است؛ یعنی شما الان در مرکزي درس می خوانید که به طور تخصصی براي آن رشته ایجاد

 
شده و در حال فعالیت است در صورتی که پیش از این مراکز مملو از رشته ها و دروس غیر تخصصی بودند. 

وي در ادامه اظهار داشت: ارتباطات بین المللی دانشگاه جامع علمی کاربردي در این دوره توسعه، بسیار پیشرفت داشته است. توافق با

 
مطرح ترین دانشگاه هاي جهان مثل آلمان براي حضور و اعزام دانشجویان برتر جهت تحصیل انجام شده است. 

دکتر محمدحسین امید تصریح کرد: مراکز وضعیت بسیار بهتري به نسبت قبل پیدا کرده و به ثبات رسیده اند، ضمن تشکر فراوان از

 
روساي مراکز باید بگویم که در حال حاضر همه مراکز تکلیف مشخصی داشته و مرکز بدون برنامه یا بلاتکلیف نداریم. 

 دکتر امید افزود: توافق با صندوق هاي مختلف براي ارائه تسهیلات دانشجویی و مالی از دیگر فعالیت هاي مهم در این دوره بوده

 
است، شما هم اکنون می توانید تا 75 درصد از شهریه خود را از صندوق رفاه دانشجویان وام قرض الحسنه دریافت کنید. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در ادامه اظهار داشت: ایجاد مراکز نوآوري جدید خصوصاً در واحد استان تهران شرق، انجام شده
است، شما می توانید در مرکز محل تحصیل با کمک دوستان خود براي راه اندازي هر کسب وکار یا ایده اي مراجعه کرده و مورد
حمایت مالی و معنوي این مراکز نوآوري قرار گیرید، این شرایطی است که به شما کمک می کند کارفرما شوید؛ یعنی وقتی دانش
آموخته این دانشگاه شدید با شرکتی ثبت شده از محیط دانشگاهی خارج شده و به دنبال نیروي کار براي خودتان باشید و اشتغال

 
ایجاد کنید. 

 دکتر محمدحسین امید افزود: دانشجویان عزیز، دوران دانشجویی از بهترین دوران زندگی شما خواهد بود که هیچ گاه تکرار نخواهد
شد، در این دوره پرسشگري و مطالبه گري آموزشی براي دانشجویان یک حسن بزرگ است و براي رسیدن به پاسخ سؤالاتتان و
رسیدن به منابع علمی، دسترسی نامحدودي وجود دارد، در این دوره شما آزاداندیشی و تفکر را یاد می گیرید و آینده خودتان را

 
انتخاب می کنید. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي تصریح کرد: در این دوره درس بخوانید و کارهاي اجتماعی را تمرین کنید، کارگروهی را تمرین

 
کنید، دانشگاه فرصت خوبی براي تمرین کارهاي تیمی و گروهی است. 

دکتر محمدحسین امید در ادامه گفت: در دانشگاه جامع علمی کاربردي، در کنار آموزشهاي مهارتی، شرایطی هم براي کارهاي فوق
برنامه پیش بینی شده است و براي علایق مختلف، گردهمائی ها و جشنواره هاي مختلف قرآنی، ورزشی، هنري و فرهنگی برگزار می

 
شود، از این فرصت ها استفاده کنید. 

وي افزود: مهم ترین درخواست من از شما دانشجویان این است که با وجود تمام کارهاي انجام شده در این دانشگاه، از ساماندهی
مدرسین و مراکز تا بهبود اوضاع کلی دانشگاه، باتوجه به اینکه در کل کشور نزدیک به 600 مرکز علمی کاربردي و حدود 35 هزار
مدرس فعال داریم؛ امکان نظارت مستمر و کلاس به کلاس قطعاً براي ما مهیا نخواهد بود، پس باید به ما کمک کنید، اگر کوتاهی

 
دیدید مطالبه داشته باشید، حل مشکلات را با رعایت سلسله مراتب پیگیري کنید. 

 
وي تصریح کرد: مدرس مربوطه، همکاران مرکز، رئیس مرکز، واحد استانی و درنهایت شخص من براي حل مشکلات شما آماده ایم. 



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: در این دانشگاه 512 ساعت کارورزي و کاربینی دیده شده است، 70 درصد دروس ما عملی

 
است و فرق ما با سایر دانشگاهها اینجاست، نگذارید دروس عملی را با شما تئوري کار کنند، مطالبه کنید و پیگیر باشید. 

 
دکتر محمدحسین امید در خاتمه براي دانشجویان جدیدالورود دانشگاه جامع علمی کاربردي آرزوي موفقیت کرد. 

همچنین در این مراسم، دکتر خداداد واحدي رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی تهران شرق ضمن تبریک آغاز سال
تحصیلی جدید به نودانشجویان این دانشگاه طی سخنانی اظهار داشت: انتخاب رشته تحصیلی یکی از مهم ترین تصمیمات استراتژیک

 
زندگی است و دانشگاه جامع علمی کاربري یک دانشگاه مهارت محور به معناي واقعی است و در نوع خود اولین و متفاوت ترین است. 

دکتر واحدي افزود: دانشگاه جامع علمی کاربردي یک دانشگاه کارآفرین است و این دانشگاه یکی از مهم ترین و اثرگذارترین دانشگاه

 
هاي کشور است. 

وي تصریح کرد: دانش آموختگان این دانشگاه می توانند اول براي خود و سپس براي سایرین شغل ایجاد کنند، باتوجه به کاربردي

 
بودن دانشگاه، خلاقیت و ابتکار جزء مهم ترین ویژگی هاي این دانشگاه به شمار می رود. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی تهران شرق در ادامه اظهار داشت: بیشترین مراکز نوآوري کشور مربوط به واحد

 
استان تهران شرق می باشد. 

دکتر واحدي افزود: در عمل ثابت شده است دانشگاه جامع علمی کاربردي براي حل مسائل کشور، بسیار تأثیرگذار است و حل

 
مشکلات اشتغال مهم ترین ویژگی این دانشگاه است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی تهران شرق در ادامه اظهار داشت: رشته هاي این دانشگاه شغل محور هستند، ما

 
فقط به دنبال تربیت کارمند نیستیم بلکه ما به دنبال تربیت کارفرما هستیم. 

دکتر واحدي تصریح کرد: سبک دانشگاه جامع علمی کاربردي مورد تقلید دیگر دانشگاه هاي کشور قرارگرفته است و امروز ما در حال

 
مدل شدن و الگو شدن براي سایر دانشگاه هاي کشور هستیم. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی تهران شرق در ادامه اظهار داشت: از مهم ترین ارزش هایی که در این دانشگاه بر
روي آن تأکید می شود می توان به مواردي چون کیفیت گرایی و بالا بردن سطح کیفی دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاه، انتقال

 
دانش و مهارت به بهترین شکل ممکن، مأموریت محوري، خودباوري و کارآفرینی اشاره کرد. 

دکتر واحدي افزود: دانشگاه جامع علمی کاربردي طی چند سال اخیر، بستري بسیار مناسب براي تحصیل و کارآفرینی مهیا کرده

 
است و حال نوبت شما دانشجویان عزیز است که از این محیط استفاده کافی و لازم را ببرید. 

در ادامه مراسم،  مهندس اشرفی مدیرکل خدمات آموزشی و دکتر روحیان مدیرکل امور دانشجویی دانشگاه جامع علمی کاربردي و

 
دکتر پیروي رئیس مرکز مشاوره دانشگاه تهران به ارائه مطالب مرتبط با حوزه فعالیت خود براي دانشجویان نو ورود پرداختند. 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 



نشست هم اندیشی رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر با رؤساي

مراکز آموزش علمی کاربردي استان برگزار شد

شماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان بوشهر - به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر، نشست هم اندیشی مجازي
دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي و معاونین واحد استانی بوشهر با رؤساي مراکز آموزش علمی

کاربردي استان، روز سه شنبه مورخ 25 آذر ماه سال جاري از طریق ارتباط ویدئو کنفرانسی ...

در ابتداي این نشست مهدي فرازجا معاون آموزشی واحد استانی بوشهر ضمن تشکر و خیرمقدم به رؤسا مراکز آموزش علمی
کاربردي استان براي حضور در این جلسه ، هدف از برگزاري این نشست را هم اندیشی در خصوص گزارش دقیق کلاس هاي برگزار
شده براي دانشجویان نو ورود، گزارش روند تکمیل پرونده هاي دانش آموختگان بهمن ماه سال جاري، گزارش برنامه ریزي صورت
گرفته در خصوص برگزاري آزمون هاي پایان ترم و توجیه دانشجویان و اساتید در خصوص نحوه طراحی سوالات، معرفی سامانه هاي

 
مربوطه و برنامه هاي هفته پژوهش، عنوان کرد. 

در ادامه دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر ، ضمن تشکر جهت حضور  رؤساي مراکز آموزش
علمی کاربردي استان در این جلسه از عملکرد مطلوب در برگزاري کلاس هاي مجازي بعد از پایش ها و گزارش گیري هاي مفید و
روزانه از روند اجراي برنامه ها و کلاس هاي مجازي توسط مراکز ، پیگیري جدي و مستمر در تشکیل به موقع کلاس هاي درس
آنلاین و غیر حضوري توسط رؤساي مراکز و کارشناسان آموزش تقدیر نموده و در خصوص مسائل و سیاست هاي مختلف دانشگاه،
ارزیابی فعالیت هاي کلاسی مجازي دانشجویان و تأکید بر حداقل 50 درصد حضور آنلاین و 50 درصد آفلاین مدرسان در سامانه

 
ریلاین  با بارگذاري محتواي مفید توسط مدرسان، از فضا، امکانات، کارگاه ها مرکز بازدید تأکید به عمل آورد. 

دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر، ضمن بیان اهمیت اجراي دروس کاربینی، کارورزي و
عملی دانشجویان با عقد تعهد نامه و تفاهم نامه با دستگاه هاي اجرایی ذیربط، به رصد مرتب فعالیت هاي کلاسی مدرسان از سوي
رئیس مرکز آموزش و برگزاري کارگاه هاي آموزشی و وبینارها براي دانشجویان و علاقه مندان به فعالیت هاي کارآفرینانه و اهمیت
مرتفع نمودن موارد اعلامی نظارتی و همچنین لزوم بالابردن شاخص هاي کیفی فضا و امکانات آموزشی، تبیین و انجام سیاست ها،

 
برنامه ها و اهداف دانشگاه تأکید کرد. 

در ادامه این نشست فرازجا معاون آموزشی دانشگاه در خصوص گزارش روند استفاده از سامانه ریلاین براي تشکیل کلاس  هاي
مجازي آموزشی نیمسال اول تحصیلی 1400-  1399 ، تهیه جزوات و منابع درسی از طرف مدرسان مراکز ، آزمون هاي متمرکز و
تهیه منابع درسی آزمون هاي متمرکز ،  ارزیابی روند ثبت نام دانشجویان جدید در سامانه ثبت نام دانشگاه، جدیت و اهتمام ویژه
مراکز براي تشکیل فوري و بدون نقص کلاس هاي درس به صورت مجازي و حضوري مطابق با تقویم آموزشی ، تقویم آموزشی ،
اهمیت در برگزاري دروس کاربینی و کارورزي ، گزارش اجراي دروس عملی  ( کارگاهی و آزمایشگاهی ) در نیمسال تحصیلی جاري ،
رعایت دقیق ساختار سازمانی مراکز آموزش علمی کاربردي مطابق با چارت مصوب دانشگاه ، ارائه گزارش هفتگی وضعیت پرونده هاي
دانش آموختگان و ثبت در اتوماسیون مربوطه توسط کارشناسان مراکز به واحد استان ، سطح بندي مراکز آموزشی و حساسیت در
اصلاح نواقص و کمبودها ، تهیه و ارسال گزارشات مستند برگزاري وبینارها ، کارگاه هاي آموزشی ، چاپ نشریات دانشجویی و استارت



آپ ها به واحد استان و در آخر بر اهمیت دادن مراکز آموزشی به شاخص هاي ارزیابی به منظور بهتر کردن کیفیت آموزشی در مراکز

 
و مطالعه دقیق شیوه نامه پیشنهادي با رعایت کامل پروتکل هاي مورد نظر در هر یک از ارکان آموزشی مواردي را بیان کرد. 

در ادامه این نشست اکبر احمدي سرپرست اداره فعالیت هاي پژوهشی و نظارت و ارزیابی واحد استان با توجه به برگزاري هفته
پژوهش و فناوري به میزبانی مرکز آموزش علمی کاربردي اتاق اصناف بوشهر، نسبت به حضور فعال همه مراکز علمی کاربردي استان
جهت ارائه دستاوردهاي پژوهش و فناوري مرکز و معرفی پژوهشگران و فناوران برتر به این واحد استانی به منظور تقدیر از آنان
تأکیدات لازم را به عمل آورد. برنامه هاي استانی نمایشگاه دستاوردهاي پژوهش و فناوري شامل برگزاري تورهاي فناوري و پژوهشی
جهت بازدیدهاي مجازي و برگزاري نشست هاي تخصصی، سمینارهاي علمی پژوهشی، کارگاه هاي آموزشی و برپایی کلینیک مشاوره

 
شغلی و کارآفرینی با حضور متخصصین این حوزه خواهد بود. 

در ادامه سرپرست اداره نظارت و ارزیابی واحد استان، در خصوص بروزرسانی سامانه هاي سطح بندي و  سایر سامانه هاي برخط

 
دانشگاه توضیحات لازم را به عمل آورد. 

درانتهاي این جلسه ارائه گزارش اقدامات، نظرات و پیشنهادات رؤساي مراکز آموزشی استان در خصوص سامانه مورد نظر جهت
تشکیل کلاس هاي مجازي مطابق با تقویم آموزشی، روند ثبت نام دانشجویان جدید در سامانه ثبت نام دانشگاه، اقدامات صورت گرفته
در خصوص عملکرد مراکزبراي تدوین و تولید محتوا توسط مدرسین و بارگذاري مطالب درسی در سامانه آموزش آنلاین و دیگر مسائل

 
مطرح شده بیان شد. 

 
 

 
 



 
 



پرداخت 70 میلیارد تومان وام قرض الحسنه ازدواج در قم

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/09/25

قم- مدیر شعب بانک مهر ایران قم باتاکید براینکه نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت: اغلب تسهیلات
قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است.

قم- مدیر شعب بانک مهر ایران قم باتاکید براینکه
نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت:
اغلب تسهیلات قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به

 
نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است. 

سید حسین دامادي در گفتگو با خبرنگار مهر به مناسبت
فرارسیدن سیزدهمین سالروز تأسیس بانک مهر ایران
گفت: بانک مهر ایران در راستاي اشاعه فرهنگ نیکوي
قرض الحسنه و با هدف کمک به برقراري عدالت اقتصادي
و حمایت از اقشار ضعیف و کمتر برخوردار جامعه، در
آذرماه 1386 و با مشارکت 10 بانک بزرگ و معتبر کشور

 
شکل گرفته است. 

مدیر شعب استان قم با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در راستاي کمک به نیازمندان و رفع دغدغه هاي مالی آنها
بوده است، افزود: در حال حاضر این بانک داراي 530 شعبه فعال در 308 شهر کشور است و از بدو تأسیس تاکنون توانسته قریب به

 
8 میلیون و 300 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به ارزش تقریبی 785 هزار میلیارد ریال در کل کشور پرداخت نماید. 

این پیشکسوت نظام بانکی استان قم با بیان اینکه از کل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده از سوي این بانک در استان قم، مبلغ
700 میلیارد ریال آن مربوط به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به جوانان بوده است گفت: در زمینه کارآفرینی و رونق اشتغال

 
هم، این بانک در سطح استان قم عملکرد مناسبی از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه داشته است. 

دامادي با اشاره به نامگذاري سال 1399 از سوي مقام معظم رهبري بنام سال «جهش تولید»، از تدوین و اجراي دو طرح تسهیلاتی
«کالا کارت» و «حمایت از خرید کالا و خدمات ایرانی» در راستاي تحقق شعار سال خبر داد و افزود: طرح هاي یاد شده در راستاي
سیاست هاي اعتباري کلان بانک و با هدف تقویت قدرت خرید مردم و نیز تشویق هموطنان به استفاده از کالاها و خدمات تولید

 
داخل و متعاقب آن گردش سریع تر و بهتر چرخ هاي تولید در کشور عزیزمان، طراحی و اجرا شده است. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با بیان اینکه این دو طرح، با مشارکت بانک و همراهی عرضه کنندگان و مراکز فروش کالاها و
خدمات در سراسر کشور عملیاتی می گردد افزود: مدت بازپرداخت اقساط در این طرح ها از 6 تا 60 ماه در نظر گرفته شده و نرخ

 
کارمزد تسهیلات آن نیز 2 تا 4 درصد است. 



 
طرح کالا کارت به منظور حمایت از خرید کالاي ایرانی 

وي با اشاره به طرح "همیاران مهر" و اینکه این طرح در واقع صدقه جاریه اي است که علاوه بر رفع نیازهاي مادي نیازمندان، از
ریخت و پاش هاي غیر ضرور و تشریفات بی مورد در زندگی هاي شخصی نیز جلوگیري می کند، افزود: طرح "همیاران مهر" یکی
دیگر از طرح هاي تسهیلاتی بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی است که با هدف ایجاد یک چرخه دائمی از پرداخت
تسهیلات قرض الحسنه جهت اشتغال آفرینی براي جوانان، زندانیان آزاد شده، زنان سرپرست خانوار و همچنین درمان بیماران
نیازمند، با کمک هاي هموطنان نوع دوست و نیکوکار طراحی شده و ایشان را ترغیب می نماید که کمک هاي خود را به جاي صدقه،

 
در قالب تسهیلات قرض الحسنه به دست نیازمندان واقعی برسانند. 

 
لزوم توجه بنگاه هاي اقتصادي به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی 

این پیشکسوت نظام بانکی، راه اندازي سامانه هاي افتتاح حساب آنلاین پرداخت تسهیلات آنلاین (تشکیل پرونده وام به صورت
غیرحضوري)، عدم اخذ سفته از متقاضیان تسهیلات، تشکیل پرونده هاي تسهیلاتی به صورت تمام الکترونیکی و بدون استفاده از
کاغذ (موسوم به سامانه میعاد)، احراز هویت بیومتریک از طریق اتصال مستقیم به سامانه هاي ثبت احوال، اخذ امضاي الکترونیکی از
مشتریان از طریق پدهاي مخصوص، احراز هویت غیرحضوري سجامی (جهت دریافت کد بورسی) و … را از جمله اقدامات ارزنده بانک

 
مهر ایران در راستاي مشتري مداري و ایجاد سهولت و سرعت بیشتر در انجام امورات بانکی مشتریان برشمرد. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با اشاره به افتخارات اخیر بانک مهر ایران در عرصه هاي بین المللی همچون کسب عنوان
بهترین بانک ایران و سومین بانک جهان اسلام از سوي «مؤسسه بنکر» (معتبرترین نهاد رتبه بندي بانک ها در سطح دنیا)، کسب
عنوان نخبه اقتصادي جهان اسلام به انتخاب سازمان همکاري اسلامی و استانی مانند افتتاح نخستین صندوق امانات بانک، حرکت این

بانک در مسیر رشد و تعالی بانکداري اسلامی را بسیار ارزنده و پرشتاب عنوان نمود.



هم سرمایه گذاري 44 میلیارد تومانی صندوق نوآوري و صندوق هاي فناوري

در هفت طرح فناورانه پارك هاي علم و فناوري

منبع: سیتناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش خبرنگار سیتنا، در این مراسم که صبح امروز سه
شنبه (25 آذر ماه) برگزار شد، دکتر منصور غلامی وزیر
علوم، تحقیقات و فناوري، دکتر علی وحدت رییس صندوق
نوآوري و شکوفایی، دکتر مهدي کشمیري عضو هیات
عامل صندوق نوآوري و مدیرکل دفتر دفتر سیاست گذاري
و برنامه ریزي امور فناوري وزارت علوم، دکتر علی ناظمی
معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی و مدیران
پارك هاي علم و فناوري و صندوق هاي پژوهش و فناوري

 
حضور داشتند. 

بر اساس این گزارش، صندوق نوآوري و شکوفایی با هدف حمایت از زیست بوم کسب و کارهاي نوپا در ایران و تزریق سرمایه لازم
براي به جریان افتادن امر کارآفرینی و رشد و توسعه اقتصاد دانش بنیان، هفت قرارداد هم سرمایه گذاري را در هفته پژوهش و
فناوري طرح ریزي کرده بود. هم سرمایه گذاري در این طرح هاي فناورانه به منظور فراهم آوردن زمینه همکاري هاي سازنده و کمک

 
به گسترش تعاملات بین پارك هاي علم و فناوري با صندوق هاي پژوهش و فناوري صورت گرفته است. 

در این مراسم، هفت طرح فناورانه در قالب قرارداد هم سرمایه گذاري سه جانبه بین صندوق نوآوري و شکوفایی و صندوق هاي
پژوهش و فناوري به عنوان عامل و پارك هاي علم و فناوري به ارزش 44.6 میلیارد تومان امضا شد که از این میزان 34 میلیارد تومان

 
آن به صورت سرمایه گذاري خطرپذیر از سوي صندوق نوآوري و شکوفایی تامین شده است. 

یک طرف این طرح هاي سه جانبه صندوق نوآوري و شکوفایی است که در طرح هاي «تولید لوله هاي خون گیري وکیوم PET با
ظرفیت سالیانه 107 میلیون عدد» با شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان و صندوق پژوهش و فناوري اصفهان با رقم کل سرمایه گذاري
اولیه مورد نیاز 120،000 میلیون ریال و طرح «محصولات آرایشی بهداشتی با منشا گیاهی» با صندوق پژوهش و فناوري غیر دولتی

 
استان اصفهان و پارك علم و فناوري هرمزگان با رقم کل سرمایه گذاري اولیه مورد نیاز 20.0000 میلیون ریال مشارکت کرده است. 

همچنین طرح «تولید ادوات تراش لیزري با دقت زیر میکرون» با صندوق پژوهش و فناوري غیر دولتی استان اصفهان و شهرك علمی
تحقیقاتی اصفهان با رقم کل سرمایه گذاري اولیه مورد نیاز 75،000 میلیون ریال، طرح «زیبال» با صندوق پژوهش و فناوري دانشگاه
تهران و پارك علم و فناوري دانشگاه تهران با رقم کل سرمایه گذاري اولیه مورد نیاز 50،000 میلیون ریال، طرح «آمیار 24» با
صندوق پژوهش و فناوري کریمه و همچنین پارك علم و فناوري قم با رقم کل سرمایه گذاري اولیه مورد نیاز 25،000 میلیون ریال،
طرح «تولید صنعتی حلال GS4 » با صندوق پژوهش و فناوري مازندران و پارك علم و فناوري مازندران با رقم کل سرمایه گذاري



اولیه مورد نیاز 58،760 میلیون ریال و طرح «مرکز خدمات امنیت شبکه مدیریت شده» با صندوق پژوهش و فناوري استان یزد و
پارك علم و فناوري یزد با رقم کل سرمایه گذاري اولیه مورد نیاز 98،000 میلیون ریال در قالب مدل سرمایه¬گذاري غیر مستقیم

صندوق نوآوري و شکوفایی از دیگر قراردادهاي منعقد شده در هفته پژوهش و فناوري است.



دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند

منبع: شبستانشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و
دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند.

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و

 
دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند. 

به گزارش خبرگزاري شبستان به نقل از دانشگاه جامع علمی
کاربردي، «محمدحسین امید» رئیس دانشگاه جامع علمی
کاربردي، در آیین معارفه نودانشجویان واحد استانی کرمانشاه که
به صورت مجازي برگزار شد گفت: شما دانشجویان به دو علت در
زمان بسیار خوبی به این دانشگاه ورود پیدا کرده اید، اول آنکه
توجه به آموزش هاي مهارتی در کشور بیشتر از گذشته شده و
تمایل به مدرك گرایی کاهش یافته است و دوم اینکه با توجه به
اقدامات صورت گرفته سالهاي اخیر در دانشگاه جامع علمی

 
کاربردي، این دانشگاه در بهترین دوران خود از نظر علمی و آموزشی قرار گرفته است. 

وي تصریح کرد: با توجه به مشخص شدن ماموریت مراکز علمی کاربردي در طرح خوشه بندي شغلی دوره هاي آموزشی و طرح پایش
مدرسان این دانشگاه که منجر به همکاري با اساتید با تجربه و توانمند گردیده، کیفیت آموزش هاي مهارتی دانشگاه جامع علمی

 
کاربردي ارتقا یافته است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي خاطرنشان کرد: در دانشگاه جامع علمی کاربردي به دنبال تربیت دانشجویان کارآفرینی هستیم

 
که پس از اتمام تحصیلات، بتوانند به مرحله ثبت شرکت کارآفرینانه خود برسند. 

وي ادامه داد: تاسیس مراکز نوآوري و برگزاري رویدادهاي شتاب با هدف معرفی ایده هاي دانشجویان و تجاري سازي آنها، توسعه
مناسبی در دانشگاه جامع علمی کاربردي داشته و همچنین مراکز مشاوره و کلینیک هاي کسب و کار نیز در مجموعه این دانشگاه در

 
حال فعالیت هستند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و دانشجویان هیچ

 
دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند. 

وي ادامه داد: تربیت دانش آموختگان کارآفرین هدف ما است و شما دانشجویان بهترین دوران زندگی و شکوفایی دوران تحصیل است



 
و شما در این زمان به منابع مختلف علمی، آموزشی و اساتید دانشگاه دسترسی دارید. 

امید در ادامه صحبت هاي خود از دانشجویان نو ورود خواست از وجود کانون هاي فرهنگی و هنري بر حسب علاقه مندي خود

 
استفاده کنند و در مسابقات و جشنواره هاي علمی و فرهنگی و ورزشی شرکت کنند. 

وي مطالبه گري دانشجویان را در حوزه آموزشی عامل افزایش کیفیت آموزش هاي مهارتی دانست و گفت: استاندارهاي آموزشی

 
مشخص شده در دانشگاه از جمله تعداد و ساعات کلاس هاي درس باید رعایت شود. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن اشاره به اینکه دروس عملی و کارگاهی دانشجویان این دانشگاه باید به صورت حضوري
برگزار شوند، گفت: امیدوارم در این دانشگاه به اهداف علمی و آموزشی خود برسید و ما نیز براي این مهم تلاش می کنیم.



202 شرکت تعاونی روستایی در چهارمحال و بختیاري فعالیت می کنند

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل تعاون روستایی چهارمحال و بختیاري گفت: 202 شرکت تعاونی روستایی در استان چهارمحال و بختیاري فعالیت
می کنند.

مدیرکل تعاون روستایی چهارمحال و بختیاري گفت: 202 شرکت تعاونی روستایی در

 
استان چهارمحال و بختیاري فعالیت می کنند. 

افشین حیدري در گفت و گو با  خبرنگار ما با اشاره به اینکه 202 شرکت تعاونی
روستایی در چهارمحال و بختیاري فعالیت می کنند، اظهار داشت: بیشترین شرکت

 
هاي تعاونی روستایی چهارمحال و بختیاري در شهرستان شهرکرد قرار دارد. 

 
مدیرکل تعاون روستایی چهارمحال و بختیاري افزود: 75 شرکت تعاونی در شهرستان هاي شهرکرد قرار دارد. 

وي با بیان اینکه 39 شرکت تعاونی در شهرستان کوهرنگ و فارسان فعالیت می کنند، اظهار داشت: 27 شرکت تعاونی در شهرستان

 
بروجن و 24 تعاونی در لردگان قرار دارد. 

مدیرکل تعاون روستایی چهارمحال و بختیاري گفت: شرکت هاي تعاونی روستایی نقش مهمی در مشارکت روستاییان در فعالیت هاي

 
اقتصادي در سطح استان دارد. 

وي بیان کرد: توسعه شرکت هاي تعاونی زمینه ساز افزایش اشتغال در بخش هاي مختلف کشاورزي و صنعت در این استان است.



2 هزار و 810 طرح اشتغال روستایی در هرمزگان تسهیلات دریافت کردند

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل تعاون،کار ورفاه اجتماعی هرمزگان گفت: 2 هزار و 810 طرح در قالب طرح حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار
در مناطق روستایی و عشایري استان، تسهیلات دریافت کردند.

مدیرکل تعاون،کار ورفاه اجتماعی هرمزگان گفت: 2 هزار و 810 طرح در قالب طرح
حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري استان،

 
تسهیلات دریافت کردند. 

به گزارش خبرنگار ما، هادي ابراهیمی در جمع خبرنگاران مجموع تسهیلات پرداخت
شده به این طرح ها را بیش از 377 میلیارد تومان با پیش بینی اشتغال 9هزار و174

 
نفر ذکر و اضافه کرد: با پرداخت این تسهیلات رونق مناطق روستایی استان و ایجاد فرصت هاي شغلی فراهم می شود. 

وي افزود: با اجراي طرح حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري، تاکنون 454 میلیارد تومان تسهیلات

 
به استان هرمزگان اختصاص داده شده است. 

وي اظهارداشت: 3 هزار و 399 طرح با مبلغ بیش از 561 میلیارد تومان به بانک هاي عامل معرفی شده که 2 هزار و 821 طرح با

 
مبلغ بیش از 407 میلیارد و پیش بینی اشتغال 9هزار و 327 طرح مصوب شده است. 

ابراهیمی اظهارداشت: ایجاد اشتغال پایدار در روستاها به عنوان یکی از عوامل جلوگیري از مهاجرت و تأمین معیشت مردم در روستاها
مطرح است که پرداخت تسهیلات بانکی براي ایجاد اشتغال در روستاها به منظور حمایت از این موضوع شکل گرفته و این تسهیلات

 
به رسته هاي اولویت دار و طرح هاي داراي توجیه اقتصادي و متناسب با ظرفیتهاي استان و ایجاد اشتغال پرداخت می شود. 

وي اضافه کرد: یکی از مهم ترین اولویت هاي دولت تدبیر و امید، توسعه اشتغال پایدار در روستاها است و آئین نامه اجرایی قانون
حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی به عنوان یکی از

طرحهاي دولت در سال 96 به اجرا درآمد که تا کنون بیش از 454 میلیارد تومان به استان هرمزگان اختصاص یافته است.



فاجعه خودکشی پسر 12 ساله مقابل دوربین روشن؛ چرا به اینجا رسیدیم؟ /

هشدار هایی از 3 سال پیش درمورد اپیدمی خودکشی نوجوانان که جدي

گرفته نشد / وقتی از در و دیوار عامل خودکشی می بارد

منبع: خبر داغشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/09/25

سال 96 پس از خودکشی دو دختر نوجوان در اصفهان، امان االله قرایی مقدم، جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفتگو با
«انتخاب» در پاسخ به این سوال که آیا اتفاقات اینچنینی می تواند به یک اپیدمی تبدیل شود، با تایید این موضوع  گفت: یکی

از عوامل خودکشی از بین رفتن قبح مسئله است؛ خودکشی یک بیماري است که می ...

به گزارش خبرداغ ، محسن افشاري / سرویس اجتماعی «انتخاب»: ظهر شنبه 22 آذر، پسري 12 ساله در منطقه سعادت آباد
تهران با شلیک گلوله از کلت کمري به زندگی خود پایان داد. پسر نوجوان قبل از مرگش، دوربین فیلمبرداري را روشن کرده و در
مقابل دوربین انگیزه خود از این مرگ را بیان کرده بود. او گفته بود از زندگی خسته شده و دیگر نمی تواند به زندگی اش ادامه دهد.
حتی دستنوشته اي با این مضمون نیز از خود به جا می گذارد. در پایان این فیلم 12 دقیقه اي پسر نوجوان اسلحه کلت کمري را

 
برداشته و به سرش شلیک می کند. 

 
مدتی قبل پدر و مادر این پسر 12 ساله از هم جدا شده و او با پدرش که پزشک است زندگی می کرد. 

در زمان حادثه مادربزرگ این پسر دانش آموز در خانه بوده اما وقتی او در اتاق پذیرایی حضور داشته نوه اش به اتاقش رفته و دقایقی

 
بعد نیز صداي شلیک گلوله اي شنیده شد، مادر بزرگ وحشتزده به اتاق پسر نوجوان می رود و با جسدش مواجه می شود. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
پسر 12 ساله اي در سعادت آباد تهران، در برابر دوربین روشن، با کلت کمري خودکشی کرد خودکشی هاي اخیر در میان نوجوانان 

از دو ماه پیش به این سو اخبار مربوط به خودکشی نوحوانان به شدت نگران کننده شده است. خبر خودکشی یک نوجوان 11 ساله در
دیر بوشهر آغازگر این نگرانی ها بود. بر اساس اخبار، این نوجوان به دلیل آنکه گوشی موبایل مناسب نداشت و نمی توانست در کلاس
هاي آنلاین مدارس شرکت کند، خودکشی کرده بود. اما روز 21 مهر 1399 آموزش و پرورش مرگ این نوجوان را تایید اما اینکه علت
آن خودکشی به دلیل نداشتن موبایل بوده را تکذیب کرد. کمی بعد، پدرِ این دانش آموز 11 ساله گرفتن گوشی یا تبلت از مدرسه
تکذیب کرد و گفت که قول داده بود خودش براي پسرش گوشی بخرد. او همچنین گفت که نمی دانند انگیزه خودکشی چه بوده. در
همین حال، آموزش وپرورش اعلام کرد که هنوز مشخص نیست این حادثه قتل بوده یا خودکشی. دادستانی هم گفت که علت جان

 
باختن براي آنها محرز نشده. 

کمتر از یک هفته بعد، استانداري بوشهر دومین خودکشی میان نوجوانان این استان را تایید کرد. مجید خورشیدي معاون سیاسی
استاندار بوشهر گفت: خودکشی 2 کودك و نوجوان در شهرهاي جنوبی استان بوشهر در کمتر از یک هفته موضوع بزرگی است و

 
نگرانی هایی را در جامعه ایجاد کرده است. 



روابط عمومی استانداري بوشهر هم اعلام کرد: برابر بررسی هاي به عمل آمده، متاسفانه خانواده این نوجوان 15 ساله ساکن کنگان، به
دلیل حبس پدر با محکومیت قتل عمد، از فقر اقتصادي و آسیب هاي اجتماعی رنج می برده است. این نوجوانان در یک کارگاه سنگ

 
فروشی اشتغال داشته و در پی محکومیت و حبس پدر، از دو سال پیش ترك تحصیل کرده بود. 

پس از آن د شایعه شد که دانش آموز 11 ساله خوزستانی تحت تاثیر چالش "مومو" در واتساپ جان خود را از دست داده است؛ در
واکنش به جان باختن این کودك اهوازي، رییس دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز گفت: محدودیت هاي دوران کرونا کودکان

 
را در معرض افسردگی قرار می دهد بنابراین والدین باید از کودکان در برابر اطلاعات بیش از حد منفی فضاي مجازي محافظت کنند. 

روز یکم آبان 1399 فرماندار شهرستان نیشابور از خودکشی سه جوان 15 ،16 و 22 ساله خبر داد. شایعات درمورد این خودکشی ها
هم زیاد بود اما به گفته فرماندار، این سه خودکشی هیچ ارتباطی با یکدیگر نداشته اند، به خاطر چالش مومو هم نبوده اند و هر سه به

 
دلیل اختلافات خانوادگی رخ داده اند و البته متاسفانه هر سه منجر به مرگ شده اند. 

فوت یک دانش آموز دیگر در بخش نازلو ارومیه بار دیگر یادآوري کرد که ماجرا جدي تر از آنی است که نادیده گرفته شود. شایعات
می گفت این بار هم پاي نبود امکانات براي حضور در کلاس هاي آنلاین وسط بوده. اما آموزش و پرورش آذربایجان غربی ضمن وعده
پیگیري این موضوع اعلام کرد: «این دانش آموز از طریق تلویزیون مطالب آموزشی را فرا می گرفت و مدیر و معاون مدرسه نیز پیگیر
این موضوع بودند. لازم به توضیح است دانش اموز مذکور سال گذشته نیز از طریق تلویزیون و بسته هاي آموزشی ارائه شده و توانسته

 
بود نمره قبولی را در مقطع هفتم اخذ کند.» 

 
آمار چه می گوید؟ 

سازمان پزشکی قانون می گوید آمار خودکشی در سال 98 نزدیک به 0.8 درصد رشد داشته است و حالا زنگ هشدار خودکشی هاي
سال 99 به صدا درآمده است. طبق سالنامه پزشکی قانونی در سال 98، 5143 نفر خودکشی کامل داشتند که از این تعداد 3626 نفر
از آنها مرد و 1517 نفر از آنها زن بودند. استان هاي ایلام، کهگیلویه و بویراحمد، لرستان و کرمانشاه بیشترین آمار خودکشی را دارند
و سیستان وبلوچستان و خراسان رضوي و جنوبی کم ترین آمار را به خود اختصاص می دهد. طبق آمار هاي رسمی خودکشی و
خوکشی نوجوانان در ایران در مقایسه با دنیا وضعیتی بحرانی و حاد ندارد. اما مسئله اینجاست که مددکاران اجتماعی و پژوهشگران

 
معتقد هستند آمار واقعی خودکشی در ایران بسیار بیش از این ارقام رسمی است. 

 
هشدارهایی در مورد اپیدمی خودکشی نوجوانان که جدي گرفته نشد 

سال 96 که نشانه هاي تغییر اوضاع اقتصادي آشکار شده بود، پس از خودکشی دو دختر نوجوان در اصفهان، امان االله قرایی مقدم،
جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفت و گو با «انتخاب» گفت: اصولا وقتی فرد از جامعه بریده می شود به خودکشی روي می آورد،
حال ممکن است این فرد صادق هدایت باشد یا کسی دیگر. خودکشی بریدگی فرد از جامعه و سرخوردگی او را نشان می دهد. وقتی

 
جامعه نمی تواند خواسته ها و نیازهاي فرد را برآورده کند، در نتیجه فرد از «مرگ» احساس آرامش فکري و شادمانی می کند. 

این استاد دانشگاه درباره میزان اثرگذاري جامعه یا خانواده در بروز این ناهنجاري ها گفت: خانواده از جامعه جدا نیست؛ خانواده مانند
سیاه چال است که همه چیز را به درون می کشد و بیرون می دهد. جامعه فقط یکی از عوامل خودکشی است؛ یعنی خودکشی در

 
متاهل ها نسبت به مجردها کمتر است. 



او ادامه داد: بحران اقتصادي و بی اعتقادي و نبود شعف و شادي، تنهایی و بی کسی و در خود فرورفتن، محدودیتها و محرومیتها

 
خودکشی را بالا می برد. 

این جامعه شناس در پاسخ به این سوال که آیا اتفاقات اینچنینی می تواند به یک اپیدمی تبدیل شود، با تایید این موضوع گفت: یکی
از عوامل خودکشی از بین رفتن قبح مسئله است؛ خودکشی یک بیماري است که می تواند در نسل جوان اپیدمی شود. وقتی نسل

 
جوان بگوید براي چه زنده ایم، وقتی 27.5 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه بیکارند این موضوع ناامیدي به همراه می آورد. 

وي در مورد میزان تاثیر عاومل دیگر در خودکشی هاي اینچنینی هم گفت: همه عوامل اعم از تلویزیون، ماهواره و ... موثرند. به طور

 
مثال موضوعاتی مانند رگ زنی و خون بازي که دیده شده روي این موضوع اثرگذارند. 

دکتر قرایی مقدم با بیان اینکه «از در و دیوار عامل خودکشی می بارد» گفت: خودکشی یک تئوري است؛ قانون و مقررات دارد هر
وقت اعتفادات کم شود، افراد در جمع خانواده و در سر یک سفره حاضر نشوند، مادیات تبدیل به «اصل» شود زمینه هاي افزایش

خودکشی را فراهم می کند.



هشداریک نماینده به وزیر کشور در پارتی بازي ها ي استخدامی

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/09/25

نماینده مردم بجنورد در مجلس شوراي اسلامی خطاب به وزیر کشور در مورد استخدام هاي افراد در مسئولیت هاي اجرایی
هشدار داد و گفت: به کارگیري افراد از ستاد انتخاباتی رییس جمهور پارتی بازي آشکار است.

 
25 آذر 1399 - 14:16 

نماینده مردم بجنورد در مجلس شوراي اسلامی خطاب به وزیر کشور در مورد استخدام هاي افراد در مسئولیت هاي اجرایی هشدار

 
داد و گفت: به کارگیري افراد از ستاد انتخاباتی رییس جمهور پارتی بازي آشکار است. 

خبرگزاري ایسنا: سید محمد پاك مهر در جلسه علنی امروز (سه
شنبه) مجلس شوراي اسلامی در تذکري شفاهی خطاب به وزیر
کشور گفت: استخدام ها و انتصاب هاي نورچشمی ها و تولد ژن
هاي خوب در مسئولیت ها خارج از ضوابط و مقررات جاري انجام
می شود؛ این اتفاق بی حرمتی به قانون و برخلاف اعتقاد به
عدالت و وجدان و نوعی تبعیض و بی توجهی به اعتماد عمومی

 
است. 

نماینده مردم بجنورد در مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: به کارگیري افراد خاص از ستاد انتخاباتی ریاست جمهوري بدون آزمون و
رقابت یک امتیازدهی و به عبارتی پارتی بازي آشکار و قانون شکنی است. حداقل انتظار مردم در شرایط فعلی یعنی شرایط نبود
اشتغال و تورم افسارگسیخته از مسئولان این است که قانون را رعایت کرده و اجراي عدالت در استخدام ها و انتصاب ها را جدي

 
بگیرند. 

نایب رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی با بیان این که آرامش امروز ما نتیجه مجاهدت شهید حاج قاسم
سلیمانی است، اظهار کرد: هر کرسی خدمت در جمهوري اسلامی ایران حاصل خون 72 شهید است؛ کرسی حاصل از خون شهید،

کرسی خدمت، عبادت، اخلاق و عدالت طلبی است.



واکنش نمایندگان به اظهارات رئیس جمهور درباره عمل به وعده ها و قوانین

مجلس

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس جمهور در نشست خبر اخیر خود بارسانه هاي داخلی و خارجی مطالبی مرتبط با مجلس و تحقق وعده هاي انتخاباتی
خود مطرح کرد که واکنش نمایندگان مجلس در صحن علنی را به دنبال داشت.

روز گذشته 24 آذر ماه حسن روحانی رئیس جمهور پس از مدت ها در جمعی به غیر از جمع مسئولان حضور یافت و به سوال
17 رسانه داخلی و خارجی در نشست خبري پاسخ داد و از عملکرد دولت در طول 7 سال اخیر دفاع کرد. رئیس جمهور بر این باور
است که تاکنون هر وعده اي به مردم داده را عملیاتی کرده است. وي همچنین در بخشی دیگر از نشست خبر خود با رسانه ها بیان
کرد: ""مجلس به طرح هاي خود اهمیت می دهد که این امر به نفع کشور نیست."" روحانی همچنین عنوان کرد که لوایح مهم دولت
متاسفانه درمجلس دهم به سرانجامی نرسیدند و در مجلس یازدهم نیز این لوایح هنوز به تصویب نرسیده اند؛ لوایحی چون تعارض
منافع، مبارزه با فساد و شفافیت از جمله لوایح مدنظر رئیس جمهور بود. صحبت هاي رئیس جمهور با واکنش برخی از نمایندگان در

 
صحن علنی مواجه شد. 

 
عضو هیات رئیسه مجلس سرنوشت لوایح دولت در مجلس را تشریح کرد 

احمد امیرآبادي فراهانی در ابتداي نشست علنی امروز (سه شنبه 25 آذرماه) مجلس شوراي اسلامی در مورد اظهارنظر رئیس جمهور
پیرامون عدم رسیدگی مجلس به لوایح دولت گفت: با توجه به اینکه مسئولیت لحاظ طرح ها و لوایح در دستور هفتگی در هیات
رئیسه مجلس را برعهده دارم ، لازم می دانم توضیحی پیرامون مسائل مطرح شده از سوي رئیس جمهور مبنی بر اینکه مجلس

 
درخصوص لوایح دولت کم لطفی می کند و به سونامی طرح ها پرداخته است، ارائه کنم. 

نماینده مردم قم در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: ملت شریف ایران در جریان باشند که 93 لایحه از طرف دولت در این مجلس
ارائه شده که همه آنها را طبق آیین نامه اعلام وصول کردیم، کما اینکه تنها 70 لایحه در یک روز اعلام وصول شد که معوق از مجلس

 
قبل بود و با یک نامه به مجلس ارسال شد. 

وي تصریح کرد: ما این لوایح را به کمیسیون ها ارجاع دادیم، کما اینکه 31 لایحه فقط در کمیسیون قضایی و حقوقی در حال بررسی
است و سایر کمیسیون ها نیز در حال بررسی لوایح دولت هستند، حتی چند مورد از لوایح دولت با فوریت به مجلس ارسال شد و با
اینکه نمایندگان مجلس حدود 54 طرح فوریت دار در نوبت داشتند، اما مجلس لوایح فوریت دار دولت را در اولویت قرار داده و

 
رسیدگی کردیم که تعدادي از آنها به قانون تبدیل شد و 7 قانون از لوایح دولت در این مجلس ابلاغ شد. 

عضو هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: خواهش می کنم آقاي رئیس جمهور کم لطفی نکنند و به جاي طرح موضوعات
تفرقه انگیز، لوایحی که مشکلات اساسی مردم را حل می کند، به مجلس ارسال کنند و مطمئن باشند مجلس براساس آیین نامه

 
داخلی به آنها رسیدگی خواهدکرد. 

امیرآبادي فراهانی یادآور شد: تعجب می کنم که آقاي رئیس جمهور با وجود اینکه سابقه فعالیت در مجلس را دارند، موضوعات این



 
چنینی را مطرح می کنند. 

 
آیا چرخ سانتریفیوژها و چرخ اقتصاد می چرخند؟ 

همچنین سیدعلی یزدي خواه در تذکري خطاب به رئیس جمهور در ارتباط با اظهارات ایشان پیرامون عدم رسیدگی مجلس به لوایح
دولت، گفت: به عنوان خادمان ملت از روز گذشته مورد سوال واقع شدیم که چگونه به همه وعده ها عمل شده؛ چرخ سانتریفیوژها و
چرخ اقتصاد می چرخند، پاسپورت ایرانی داریم و وضع معیشت مردم خوب است، در حالی که آقاي رئیس جمهور در قرنطینه حضور

 
قرار دارند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: از آقاي رئیس جمهور تقاضا می شود از
قرنطینه بیرون آمده و به مردم سر بزند و درد مردم تهران به خصوص مردم جنوب تهران را بشنود و مشکلات آن ها از حیث بیکاري،
تورم و قیمت هاي افسارگسیخته را از نزدیک ببیند. در حالی که نزدیک به 8 ماه است کشور را معطل کرده و می خواهد براي 4 سال

 
آینده نیز مشکل ایجاد کند. 

وي افزود: ایشان در رابطه با اظهارات اردوغان نیز موضوع را به شوخی گرفته در حالی که رئیس جمهور ترکیه باید در خصوص دخالت
هاي خود پاسخ بدهد زیرا وي در امور سوریه، لبنان، لیبی و قبرس نیز دخالت داشته و می خواهد و اکنون می خواهد به وحدت ملی

 
ما نیز آسیب بزند. 

 
مرجع تفسیر قانون دولت نیست 

رئیس جمهور در بخش دیگر نشست خبر خود در پاسخ به سوال خبرنگاري مبنی بر اینکه نظر دولت درباره قانون اقدام راهبردي براي
رفع تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران، عنوان کرد که دولت آیین نامه اجرایی آن را بر اساس برداشتی که دارد تهیه می کند.
علیرضا سلیمی در واکنش به این بخش از صحبت هاي روحانی در اخطاري با استناد به اصول 71 ، 73 و 98 قانون اساسی گفت:
براساس اصل 73 شرح و تفسیر قوانین عادي در صلاحیت مجلس شوراي اسلامی است، این در حالی است که برخی می گویند به
تفسیر خود قانون مجلس را اجرا کرده و براي آن آیین نامه می نویسیم که این امر مغایر با اصل 73 قانون اساسی است، به این افراد

 
توصیه می کنم این اصل را یک بار مطالعه کنند. 

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شوراي اسلامی افزود: اصل 71 قانون اساسی می گوید مجلس می تواند در عموم مسائل،

 
قانون وضع کرده و براي همه خط مشی تعیین کند و دیگران نمی توانند خط مشی وضع کنند. 

وي اضافه کرد: براساس اصل 98 قانون اساسی تفسیر قانون اساسی با شوراي نگهبان است، اي کاش افرادي که مطالب فوق را مطرح
می کنند فرصتی پیدا کرده و اصول قانون اساسی را یک بار دیگر از نو مطالعه کنند، تفسیر قوانین عادي با مجلس و تفسیر قانون

 
اساسی با شوراي نگهبان است. 

 
صباغیان: این که رئیس جمهور قانون مصوب را مضر می داند توهین به مجلس است 

همچنین محمدرضا صباغیان بافقی در نشست علنی امروز (سه شنبه، 25 آذرماه) مجلس شوراي اسلامی با استناد به اصول 71 و 96
قانون اساسی گفت: در چند سخنرانی آقاي رئیس جمهور مطرح کرده اند که دولت فقط از من دستور می گیرد و از من تبعیت می



 
کند. 

وي ادامه داد: همچنین اخیرا عنوان شد قانونی که مجلس مصوب کرده مضر است. به نظر بنده این الفاظ توهین بزرگی به مجلس
است، وقتی 290 نفر نماینده موضوعی را تصویب و 12 عضو شوراي نگهبان آن را تائید می کند کلمه مضر است همه فکر، نگاه و کار

 
این عزیزان را خلاف و نسنجیده می داند. 

نماینده مردم مهریز، بافق، بهاباد، خاتم و ابرکوه در مجلس شوراي اسلامی گفت: خواهش می کنم در این جور مواقع رئیس مجلس بی

 
تفاوت نباشد و فرداي آن رئیس جمهور را بخواهد تا پاسخ دهد. 

این نماینده مجلس تاکید کرد: ضمن اینکه باید احترام رئیس جمهور را نگه داریم به نظر بنده چنین مواضعی مجلس را در سطح افکار

 
عمومی بسیار تضعیف می کند و تصمیمات آن را غیرکارشناسی شده نشان می دهد. 

علی نیکزاد نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی که ریاست جلسه را برعهده داشت، تاکید کرد: مجلس نمی خواهد وارد حاشیه شود،

 
کسانی که این مطالب را مطرح می کنند حقوق دان هستند و نباید از این الفاظ استفاده کنند. 

رئیس جمهور در نشست خبري روز گذشته خود تاکید داشت که قانون اقدام راهبردي براي رفع تحریم ها و صیانت از حقوق ملت را

 
""براي کشور مفید نمی داند."" 

 
کدام قول هاي رئیس جمهور محقق شده است؟ 

سید البرز حسینی نماینده دیگري بود که به نشست خبري رئیس جمهور واکنش نشان داد و با استناد به اصول 122، 133، 134،
137، 43 و 73 گفت: روز گذشته آقاي رئیس جمهور جلسه اي با خبرنگاران داشت و به سوالات عزیزان در خصوص کشور پاسخ هایی

 
ارائه کرد. بسیاري از صحبت هاي رئیس جمهور در جهت وحدت آفرینی و یکپارچگی نبود. 

این نماینده مجلس گفت: آقاي رئیس جمهور در بخشی از صحبت هاي خود کسانی که منتقد دولت بوده اند را با عنوان ""همراه با
مخالفان جهانی نظام جمهوري اسلامی ایران"" تلقی کرده است. این عنوان بسیار سنگین بوده و نیاز است از طرف مجلس و منتقدان

 
وضعیت موجود و عملکرد رئیس جمهور و دولت جواب لازم داده شود. 

نماینده مردم خدابنده در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه رئیس جمهور گفته است در دولت وزیر وجود ندارد که از معیشت
مردم حمایت کند نداریم، بیان کرد: مرحوم شهریار شعري دارد""آمدي جانم به قربانت ولی حالا چرا"" بعد از 8 سال ریاست
جمهوري تازه آقاي رئیس جمهور عنوان می کند که براي حمایت از وضعیت معیشت مردم در هیات دولت وزیري وجود ندارد باید این

 
شعر را خواند: ""وه که با این عمرهاي کوته بی اعتبار/این همه غافل شدن از مردم ایران چرا."" 

سخنگوي کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: آقاي رئیس جمهور گفته به قول هایی که در مورد تورم، رونق اقتصادي داده بودند
عمل کرده است، قرار بود امسال سال تولید باشد، اشتغال براي جوانان و رفاه بیشتر براي مردم شکل بگیرد، مهار تورم، تعادل نرخ ارز
در اقتصاد رقم بخورد و وضعیت مردم به نحوي بهبود پیدا کند که مردم به یارانه 45 هزار تومان نیاز نداشته باشند؛ قضاوت عموم

 
کاملا روشن است. 



حسینی گفت: آیا امروز مردم به 45 هزار تومان نیاز ندارند؟ کاري کردید که مجلس براي کمک معیشت ورود پیدا کند و طرحی را در
این زمینه ارائه دهد.



بی عدالتی در تعیین دستمزد کارگري/ این حقوق براي 10 روز زندگی است

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/09/25

سلامت نیوز: دبیر اجرایی خانه کارگري استان بوشهر با بیان اینکه دستمزد و حقوق ماهانه کارگري، براي 10 روز زندگی است
گفت: هر ساله دستمزد کارگران در لایحه بودجه بر اساس تورم اعلامی بانک مرکزي لحاظ می شود ولی بر اساس لایحه بودجه اجرا

 
نمی شود. 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از تسنیم، تحقق عدالت اجتماعی در لایحه بودجه یکی از ضروریات است که در این راستا یکی از

 
دغدغه هاي جامعه کارگري وضعیت دستمزد و حقوق آنان است. 

به منظور وضعیت دستمزد کارگران در لایحه بودجه 1400 در گفت وگویی با دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر این مهم مورد

 
بررسی قرار گرفته است. 

سیدموسی میرجهان مردي با بیان اینکه مشکلات جامعه کارگري در استان بوشهر زیاد است به عقب افتادگی سالانه دستمزد کارگران
پرداخت و اظهار داشت: از سال 1389 تاکنون اجراي افزایش حقوق کارگران طبق تورمی که دولت اعلام می کند بر اساس قانون کار،
اجرا نشده و متأسفانه سال به سال و با توجه به مشکلات اقتصادي و تحریم ها سبب شده جامعه کارگري از حق قانونی خودشان عقب

 
بماند. 

وي با بیان اینکه اکنون جامعه کارگري زیر خط فقر قرار دارند تصریح کرد: همه مسئولان و دست اندرکاران به این مهم اعتراف دارند،

 
دستمزد و حقوق ماهانه کارگري، براي 10 روز زندگی است و معیشت زندگی خود را به سختی تأمین می کنند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر بیان کرد: در لایحه بودجه همه شاخص ها و جنبه ها براي حقوق کارگران در نظر گرفته نمی
شود و شاخص ها بر اساس شرایط کارگاه ها و کارفرماها مورد توجه قرار می گیرد و دیگر آیتم ها از جمله شرایط مسکن، تسهیلات

 
رفاهی و دیگر موارد در سبدهاي هزینه اي کارگران در نظر گرفته نمی شود. 

میرجهان مردي با اشاره به اینکه اگر اجاره مسکن براي کارگران در حقوق آنان لحاظ می شود خیلی با اجاره مسکن واقعی تفاوت دارد
گفت: هر ساله دستمزد کارگران در لایحه بودجه بر اساس تورم اعلامی بانک مرکزي لحاظ می شود و در اجراي آن با رفتارهاي

 
ضدنقیض مواجه هستیم و در واقع دستمزد کارگران بر اساس لایحه بودجه اعمال نمی شود. 

وي از اجرایی نشدن دستمزد کارگران بر اساس لایحه بودجه و تورم پیش بینی شده خبر داد و بیان کرد: دولت این افزایش حقوق

 
مورد پذیرش قرار می دهد ولی اجرا نمی شود و در واقع کارگران پیشتوانه اي براي اجرا آن ندارند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر افزود: هر چند نماینده کارگران در جلسات شوراي عالی کار حضور دارند و نظر خود را ارائه می
دهد ولی در مجلس شوراي اسلامی نماینده جامعه کارگري وجود ندارد و حق کارگران در این حوزه پایمال می شود و از بین می رود

 
و چیزي که بر اساس قانون باید به کارگر داده شود مورد توجه قرار نمی گیرد. 



میرجهان مردي با اشاره به اینکه هر ساله شوراي عالی کار در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی براي افزایش حقوق کارگران اقدام می
کند گفت: در این جلسه که نماینده دولت، کارگر، کارفرما حضور دارند ولی 3 نفر نمایندگان کارگران نسبت به شش نفر طرف دیگر

 
کمتر است و اولویت با طرف مقابل که داراي اعضاي بیشتر است می باشد و خواسته هاي کارگران تصویب نمی شود. 

وي، با اشاره به نرخ حداقل دستمزد به عقیده انجمن هاي کارگري افزود: ما تابع قانون هستیم و باید موارد قانونی اعمال و اجرا شود و
دستمزد کارگران باید بر اساس تورم تعیین شده از سوي بانک مرکزي نه بر اساس نظرات و نظرات افراد پرداخت شود ولی متأسفانه

 
رعایت نمی شود. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر در پاسخ به این سوال که برخی از کارشناسان افزایش مناسب حقوق و دستمزد کارگران را عامل
تورم می دانند تصریح کرد: این دیدگاه آنان است که مورد قبول و پذیرش نیست، کارگران مانند حقوق بگیران باید مورد توجه قرار
بگیرند توقع بیشتر از این ندارند چون می خواهند زندگی کنند و آیا این چند سالی که تورم افزایش یافته، حقوق و دستمزد کارگران

 
رشد داشته است؟ مشخصاً جواب منفی است و این دیدگاه قابل قبول نیست. 

میرجهان مردي با بیان اینکه کارگران با پایین ترین دستمزد بیشترین کارآیی دارند تأکید کرد: کارگران در همه سطوح جامعه نقش

 
مهمی در تولید و اقتصاد ایفا می کنند که لازم است توجه ویژه اي به این قشر زحمکتش شود. 

امنیت شغلی، تأمین معیشت و پرداخت به موقع حقوق از جمله مطالبات جامعه کارگري محسوب می شود که این مثلث، دغدغه

 
جامعه کارگري را روزافزون کرده است. 

بر اساس آمارهاي موجود بخش عمده اي از اشتغال استان بوشهر به جامعه کارگري تعلق دارد و وجود و بروز هر گونه مشکلی در

 
اشتغال و معیشت این قشر، اشتغال و معیشت جامعه را تحت تأثیر قرار می دهد. 

کارگران به عنوان سرمایه هاي مهم جامعه نقش محوري در تحولات اقتصادي، تولیدي و اجتماعی دارد که حمایت و رفع مشکلات و
چالش هاي آنها در جامعه بسیار مهم و اثرگذار است.



اعتبار اندك بهداشت روستایی در بودجه 1400

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/09/25

سلامت نیوز:لایحه بودجه عمومی 1400، چند هفته است از سوي دولت به مجلس تقدیم شده تا از سوي نمایندگان مورد
بررسی قرار گیرد. گرچه به گفته کارشناسان اقتصادي و استانداران، همه دستگاه هاي اجرایی و ستادي استانی، طی یک سال گذشته
باید وزارتخانه ها و سازمان برنامه و بودجه را براي تعیین اعتبار مکفی تکمیل طرح ها متقاعد می کردند، اما این روزها در فرصت

 
اصلاح و بازبینی لایحه زمان چکش کاري آخر و چانه زنی هاي نهایی است. 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از روزنامه همشهري ، یکی از بخش هاي مهم لایحه، توسعه روستایی است که معمولا از بخش هاي
متفاوتی اعتبار جذب می کند. لایحه بودجه به دو شکل غیرمستقیم (سهم نهفته در دل بودجه دستگاه هاي اجرایی) و مستقیم
(اعتبار تعیین شده در بخش ماده واحده کلیات و اعتبارات استانی تملک دارایی هاي سرمایه اي که دستگاه هاي گوناگون را مکلف به

 
هزینه در بخش هاي توسعه و آبادانی روستاها کرده است) تأثیر دارد. 

بررسی کامل لایحه نشان می دهد اولویت مدیریت کلان در اعتبارات 1400در حوزه روستاها، بهسازي جاده هاي روستایی و حمل
ونقل، ساماندهی عشایر، گسترش خدمات به روستانشینان، اجرا و تکمیل طرح هاي هادي، ساماندهی آب آشامیدنی و بهداشت
روستایی است. در بخش اعتبارات تملک دارایی هاي سرمایه اي استانی یا همان اعتباراتی که با نام توسعه عمرانی می شناسیم در

 
7برنامه از مجموع فصل- برنامه هاي تعریف شده، ردیف بودجه اي با نام روستا و عشایر اختصاص دارد. 

 
بیشترین اعتبار جاده ها از آن آذربایجان غربی 

برنامه توسعه و بهسازي راه هاي روستایی در مجموع کل استان ها، 11میلیون و 154هزار و 480میلیون ریال اعتبار را به خود
اختصاص داده است که آذربایجان غربی با 734هزار و 15میلیون ریال بیشترین اعتبار این بخش را دارد و در مقابل، اردبیل هیچ
اعتباري در این زمینه دریافت نکرده است. خراسان رضوي، فارس، سیستان و بلوچستان و گیلان در رتبه هاي بعدي بیشترین اعتبار

 
بعد از آذربایجان غربی قرار دارند. 

 
بیشترین اعتبار عشایري براي خوزستان 

در برنامه ساماندهی عشایر در مجموع یک میلیون و 240هزار و 64میلیون تومان اعتبار براي مجموع استان هاي داراي جمعیت
عشایري درنظر گرفته شده است. در این میان خوزستان با جذب 370هزار و 500میلیون ریال بیشترین اعتبار این حوزه و قم با رقم
1316میلیون ریال کمترین اعتبار را داراست. البته باید توجه داشت استان هاي بدون جمعیت عشایري، هیچ اعتباري دریافت نکرده

 
اند. 

 
جزئیات اعتبار خدمات شهري، روستایی و عشایري 

در فصل توسعه و خدمات شهري، روستایی و عشایري 4میلیون و 716هزار و 180میلیون ریال اعتبارات عمرانی براي ارائه خدمات



شهري و روستایی، 9میلیون و 874هزار و 183میلیون ریال براي بخش حمل ونقل و 8میلیون و 717هزار و 530میلیون ریال براي
برنامه ساماندهی کالبدي شهري و روستایی درنظر گرفته شده است. در برنامه خدمات، تهران با اعتبار یک میلیون و 525هزار و

 
705میلیون ریال رتبه نخست و یزد با اعتبار 290هزار و 250میلیون ریال رتبه دوم را دارد. 

آذربایجان شرقی در این بخش فاقد اعتبار است. همچنین در برنامه حمل ونقل خوزستان با یک میلیون و 926هزار و 836میلیون
ریال بیشترین و بوشهر با یک میلیون و 59هزار و 188میلیون ریال دومین رتبه اعتباري این بخش را دارد. همچنین چهارمحال و
بختیاري و خراسان شمالی به ترتیب با 70هزار و 777و 57میلیون و 656هزار میلیون ریال کمترین اعتبار بخش حمل ونقل را دارا

 
هستند. 

اما در بخش کالبدي که به طور مستقیم با اجراي طرح هادي روستاها در ارتباط است، خوزستان با یک میلیون و 313هزار میلیون
ریال و فارس با 769هزار و 876میلیون ریال رتبه هاي نخست و استان هاي خراسان شمالی و زنجان با 81هزار و 556و 61هزار و

 
647میلیون ریال، رتبه هاي آخر این ردیف اعتباري را در اختیار دارند. 

 
البرز و کمترین اعتبار آب 

در برنامه ارائه خدمات آب شهري و روستایی براي مجموع استان ها، 15میلیون و 175هزار و 337میلیون ریال اعتبار قید شده است
که از این میان البرز با 59هزار و 469میلیون ریال کمترین اعتبار و خوزستان به عنوان استانی با مشکلات عدیده در بخش آب

 
آشامیدنی روستایی و شهري با اعتبار 2میلیون و 903هزار میلیون ریال، بیشترین اعتبار را داراست. 

 
اعتبار اندك بهداشت روستایی 

در فصل بهداشت و در ردیف برنامه بهداشت روستایی به ویژه در این روزهاي کرونایی، براي مجموع استان ها فقط یک میلیون و
523هزار و 343میلیون ریال درنظر گرفته شده است. در این ردیف آذربایجان غربی با 210هزار و 520میلیون ریال بیشترین اعتبار و
پس از آن کرمان با 183هزار و 388میلیون ریال دومین رتبه اعتباري را دارند. همچنین گلستان و اردبیل به ترتیب با 66385و

 
1080میلیون ریال، جزو قعرنشینان این بخش هستند. 

 
دیگر منابع اعتباري کدامند؟ 

اما این همه اعتبارهایی نیست که نصیب روستاها می شود. مطابق بند «د» تبصره یک ماده واحده کلیات بودجه 1400کشور، وزارت
نفت از طریق شرکت تابعه ذیربط موظف است از محل سهم 14و نیم درصدي که از صادرات نفت و میعانات گازي دریافت می کند تا
سقف (15هزار میلیارد ریال) به گازرسانی در روستاها، تکمیل طرح هاي نیمه تمام گازرسانی روستاها، تداوم گازرسانی به روستاهاي

 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، خراسان جنوبی، جنوب کرمان و شهرستان هاي خور و بیابانک اقدام کند. 

همچنین مطابق بند «ه» تبصره 4این ماده واحده دولت درصورت اجازه از مقام معظم رهبري براي برداشت دولت از صندوق توسعه
ملی به صورت تسهیلات ارزي-ریالی می تواند تا سقف 100میلیون یورو براي طرح هاي آبرسانی روستایی و عشایري و توسعه شبکه

 
هاي آن برداشت کند. 

 
تسهیلات در راه روستاها 



از سوي دیگر جزء 4 بند «ب» تبصره 16، بانک مرکزي را مکلف کرده است تا مبلغ 10هزار میلیارد ریال براي توانمندسازي، پرداخت
تسهیلات و خرید انشعابات و توسعه تاسیسات خانگی، کارگشایی امور کسب و کار خرد روستایی و همچنین صندوق هاي اعتباري
خرد زنان روستایی با پیشنهاد معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم معاون اول رئیس جمهوري براي پرداخت به متقاضیان
روستایی اختصاص دهد. همچنین در بخش اعتبارات متفرقه، با موضوع سازمان امور شهرداري ها و دهیاري هاي کشور، از محل

 
اعتبارات تملک دارایی هاي سرمایه اي 950هزار میلیون ریال براي پرداخت به دهیاري ها و خرید ماشین آلات معین شده است. 

اگر ساکن یکی از روستاهاي ایران هستید، لازم نیست کاغذ و قلم به دست بگیرید تا با جمع و کسر این اعداد متوجه شوید دولت
براي شما چقدر پول گذاشته است. در چند ردیف براي طرح هاي توسعه و آبادانی از سوي ستاد مشترك سپاه پاسداران به ویژه در
مناطق محروم، سازمان مرکزي تعاونی روستایی ایران، اتحادیه مرکزي فرش دستباف روستایی ایران، طرح هاي تعادل بخشی و در
بخش هاي زیادي از اعتبارات سایر بخش ها مانند کشاورزي، آبخیزداري و گردشگري، روستاها در برش هاي استانی و ملی دیده شده
اند. اما در نهایت بررسی تأثیر این لایحه و بودجه هاي درنظر گرفته شده بر بهبود معیشت و رفاه روستاییان را باید به زمان واگذار

 
کرد. 

 
بار اصلی توسعه روستاها بر دوش شرکت هاي دولتی 

یک کارشناس اقتصادي درباره سهم روستاها از بودجه عمومی به همشهري می گوید: «چند عنوان اصلی مانند گازرسانی، آبرسانی،
برق رسانی به روستاها و مانند آن به شکل کلی در اعتبار عمومی شرکت ها مانند شرکت گاز، شرکت توزیع برق و ... درنظر گرفته می
شود.» هادي حق شناس با بیان اینکه در لایحه بودجه 1400 کمتر از یک چهارم از مجموع 104 هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی

 
کشور به عنوان اعتبار استانی بین 31 استان توزیع می شود، می افزاید: 

«از این مبلغ براي برنامه هاي مختلف در طول سال اعتباراتی مشخص می شود، اما باید توجه داشت در مجموع سهم روستاها فقط
اعدادي نیست که با عنوان روستا یا عشایر در لایحه می بینید. توسعه روستا با توجه به ماهیت هر منطقه در گرو توسعه طرح هاي

 
جهادکشاورزي ازجمله طرح هاي آبخیرداري و آبخوان داري، جاده سازي، اشتغال زایی، دامپروري و موارد مشابه است.» 

استاندار گلستان با ذکر این موارد تأکید می کند استخراج عددي به عنوان سهم روستا از بودجه عمرانی کشور اقدامی پیچیده است،
اما از آنجایی که لایحه هاي بودجه باید براساس اسناد توسعه کشور تهیه شود، لازم است که مسیر توسعه روستاها مانند سایر بخش

ها در این اسناد قابل ردیابی و پیگیري باشد.



بهره برداري از پروژه 5 هزار تنی پرورش ماهی در قفس در آینده اي نزدیک

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل شیلات هرمزگان از بهره برداري از پروژه پنج هزار
تنی پرورش ماهی در قفس در آینده اي نزدیک در استان

 
خبر داد. 

به گزارش صبح ساحل، عبدالرسول دریایی ظهر امروز در
جمع خبرنگاران اظهار داشت: با طرح بزرگ پرورش ماهی

 
در قفس براي بالغ بر 400 نفر ایجاد اشتغال می شود. 

 
وي افزود: خوشبختانه استان هرمزگان با حرکت در مسیر اقتصاد دریا محور گام هاي خوب و سازنده ایی برداشته است. 

مدیرکل شیلات هرمزگان با با بیان اینکه خوشبختانه شیلات در سال جاري گام هاي موفقی در اجراي سیاست هاي اقتصاد دریامحور
و اقتصاد مقاومتی برداشته است گفت: به بهره برداري رسیدن این طرح ها و تداوم چرخه تولید در شیلات نشان از موفقیت فعالیت
هاي شیلاتی در شرایط تحریم و بیماري کرونا در کشور دارد که این مهم نشان داد که حمایت از توسعه فعالیت هاي شیلاتی در هر

 
شرایطی باعث رونق تولید و اشتغال زایی می شود. 

دریایی تصریح کرد: در راستاي رونق و جهش تولید به زودي پروژه پنج هزار تنی پرورش ماهی در دریاي صلخ قشم راه اندازي خواهد

 
شد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان افزود: خوشبختانه مونتاژ قفس هاي این پروژه آغاز شده و پیش بینی می شود تا پایان سال پنج هزار تن

 
پرورش ماهی در قفس این پروژه به بهره برداري برسد. 

 
دریایی گفت: این طرح تا کنون بدون دریافت تسهیلات انجام شده و نقش مهمی در ارتقاي تولید ماهی خواهد داشت. 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 



 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



شبکه ي فارغ التحصیلان، پل میان صنعت و دانشگاه

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه جامعه:

 
گروه جامعه: 

 
در گفت وگو با موسس ایران تلنت بیان شد. 

25 آذر در تقویم به منظورترویج فرهنگ پژوهش، به نام روز پژوهش؛ نام گذاري شده و هفته ي پژوهش و فناوري، فرصتی است براي
دانشگاه ها تا عملکرد خود را ارائه کنند، عملکردي که معمولا بر اساس تعداد مقاله هاي علمی منتشر شده و نه پروژه هاي منتهی به
عملیاتی شدن، ارزیابی می شود؛ آنچه همه بر سر آن توافق دارند، این است که پژوهش براي دستیابی به توسعه و پیشرفت ضروي
است، اما پرسش اساسی اینجاست که آیا اثر پژوهش هاي انجام شده در صنعت دیده می شود تا بتوانیم شاهد رقابتی شدن محصولات
داخلی و پیشرفت باشیم؟ خانم آسیه حاتمی، در این رابطه گفت:« نهادهاي پژوهشی در حوزه هاي مختلفی می توانند نتیجه ي کار را
بهینه کنند، در واقع آنها با علم خود می توانند کمک کنند تا نتیجه اي که صنعت قرار است از فعالیت هایش به دست بیاورد، بهتر

 
شود و محصول تولید داخل را رقابتی کنند!» 

موسس و مدیر عامل ایران تلنت، علت توجه کمتر دانشگاه ها به پژوهش براي یافتن راه حل چالش هاي صنعتی را، معیارهاي کنونی
رتبه بندي دانشگاه ها، ارزیابی کرد:« وقتی معیار رتبه گرفتن، تعداد مقالات منتشر شده باشد، آنها هم به دنبال انتشار مقاله می روند،
اما اگر معیار سنجش این بود که در سال چند چالش را چه در حوزه ي فنی و مهندسی و چه در حوزه ي علوم انسانی حل کردید،
مسیر حرکت نیز عوض می شد؛ درواقع اگر شاخص هاي ارزیابی دانشگاه ها و اساتید تغییر می کرد به اینکه چند چالش را در سازمان

 
ها برطرف کردید، دغدغه ها نیز تغییر می کرد، اما اکنون دغدغه ي دانشگاه، صنعت نیست!» 

خانم حاتمی، با هدف ایجاد یک پل ارتباطی میان صنعت و دانشگاه، چند سالی است که با راه اندازي Talent Coach به دانشگاه
ها کمک می کنند تا سامانه ي اشتغال و شبکه فارغ التحصیلان خود را بر روي این فضا فعال کنند. مهم ترین منفعت این سامانه براي
دانشگاه برقراري ارتباط با صنعت است که به تبع آن دانشگاه و اساتید می توانند پروژه هاي صنعتی بگیرند، دانشجویان تازه فارغ
التحصیل می توانند راحت تر وارد بازار کار شوند و در نهایت دانشگاه می تواند اثر بخشی آموزشی خود در بازار کار را ارزیابی کند.
دانشگاه امیرکبیر(aut.talentcoach.ir)، دانشگاه صنعت نفت آبادن ((put.talentcoach.ir ، دانشگاه صنعتی شیراز، دانشگاه
گلستان و دانشگاه چمران با ایجاد شبکه فارغ التحصیلان بستري فراهم کردند که فارغ التحصیلان این دانشگاه ها بتوانند در فضاي
صنعت یکدیگر را پیدا کنند و همچنین امکاناي را فراهم کردند که شرکت ها فرصت هاي شغلی کارآموزي و پروژه هاي صنعتی خود

 
را روي این سامانه قرار دهند. 

خانم حاتمی، چاره ي پویاتر شدن فضاي دانشگاهی را در سیاست گذاري و بستري سازي بخش هاي دولتی مثل وزرات علوم،
تحقیقات و فناوري و سپردن کارهاي اجرایی به بخش خصوصی می داند:« وزارت علوم نباید ما را رقیب خود بداند. با تغییر نگاه وزارت

خانه و قدرت گرفتن بخش خصوصی است که می توان پویایی را به دانشگاه برگرداند.»



بی عدالتی در تعیین دستمزد کارگري

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه اقتصادي: تحقق عدالت اجتماعی در لایحه بودجه
یکی از ضروریات است که در این راستا یکی از دغدغه هاي
جامعه کارگري وضعیت دستمزد و حقوق آنان است.به
منظور وضعیت دستمزد کارگران در لایحه بودجه 1400
در گفت وگویی با دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر
این مهم مورد بررسی قرار گرفته است.سیدموسی میرجهان
مردي با بیان اینکه مشکلات جامعه کارگري در استان

بوشهر زیاد است به عقب افتادگی سالانه دستمزد کارگران پرداخت و اظهار داشت: از سال 1389 تاکنون اجراي افزایش حقوق
کارگران طبق تورمی که دولت اعلام می کند بر اساس قانون کار، اجرا نشده و متأسفانه سال به سال و با توجه به مشکلات اقتصادي و
تحریم ها سبب شده جامعه کارگري از حق قانونی خودشان عقب بماند.وي با بیان اینکه اکنون جامعه کارگري زیر خط فقر قرار دارند
تصریح کرد: همه مسئولان و دست اندرکاران به این مهم اعتراف دارند، دستمزد و حقوق ماهانه کارگري، براي 10 روز زندگی است و
معیشت زندگی خود را به سختی تأمین می کنند.دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر بیان کرد: در لایحه بودجه همه شاخص ها و
جنبه ها براي حقوق کارگران در نظر گرفته نمی شود و شاخص ها بر اساس شرایط کارگاه ها و کارفرما ها مورد توجه قرار می گیرد و
دیگر آیتم ها از جمله شرایط مسکن، تسهیلات رفاهی و دیگر موارد در سبد هاي هزینه اي کارگران در نظر گرفته نمی شود.میرجهان
مردي با اشاره به اینکه اگر اجاره مسکن براي کارگران در حقوق آنان لحاظ می شود خیلی با اجاره مسکن واقعی تفاوت دارد گفت: هر
ساله دستمزد کارگران در لایحه بودجه بر اساس تورم اعلامی بانک مرکزي لحاظ می شود و در اجراي آن با رفتار هاي ضدنقیض

 
مواجه هستیم و در واقع دستمزد کارگران بر اساس لایحه بودجه اعمال نمی شود. 

وي از اجرایی نشدن دستمزد کارگران بر اساس لایحه بودجه و تورم پیش بینی شده خبر داد و بیان کرد: دولت این افزایش حقوق

 
مورد پذیرش قرار می دهد، ولی اجرا نمی شود و در واقع کارگران پیشتوانه اي براي اجرا آن ندارند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر افزود: هر چند نماینده کارگران در جلسات شوراي عالی کار حضور دارند و نظر خود را ارائه می
دهد، ولی در مجلس شوراي اسلامی نماینده جامعه کارگري وجود ندارد و حق کارگران در این حوزه پایمال می شود و از بین می رود

 
و چیزي که بر اساس قانون باید به کارگر داده شود مورد توجه قرار نمی گیرد. 

میرجهان مردي با اشاره به اینکه هر ساله شوراي عالی کار در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی براي افزایش حقوق کارگران اقدام می
کند گفت: در این جلسه که نماینده دولت، کارگر، کارفرما حضور دارند، ولی 3 نفر نمایندگان کارگران نسبت به شش نفر طرف دیگر
کمتر است و اولویت با طرف مقابل که داراي اعضاي بیشتر است می باشد و خواسته هاي کارگران تصویب نمی شود.وي، با اشاره به
نرخ حداقل دستمزد به عقیده انجمن هاي کارگري افزود: ما تابع قانون هستیم و باید موارد قانونی اعمال و اجرا شود و دستمزد
کارگران باید بر اساس تورم تعیین شده از سوي بانک مرکزي نه بر اساس نظرات و نظرات افراد پرداخت شود، ولی متأسفانه رعایت

 
نمی شود. 



دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر در پاسخ به این سوال که برخی از کارشناسان افزایش مناسب حقوق و دستمزد کارگران را عامل
تورم می دانند تصریح کرد: این دیدگاه آنان است که مورد قبول و پذیرش نیست، کارگران مانند حقوق بگیران باید مورد توجه قرار
بگیرند توقع بیشتر از این ندارند، چون می خواهند زندگی کنند و آیا این چند سالی که تورم افزایش یافته، حقوق و دستمزد کارگران
رشد داشته است؟ مشخصاً جواب منفی است و این دیدگاه قابل قبول نیست.میرجهان مردي با بیان اینکه کارگران با پایین ترین
دستمزد بیشترین کارآیی دارند تأکید کرد: کارگران در همه سطوح جامعه نقش مهمی در تولید و اقتصاد ایفا می کنند که لازم است
توجه ویژه اي به این قشر زحمکتش شود.امنیت شغلی، تأمین معیشت و پرداخت به موقع حقوق از جمله مطالبات جامعه کارگري
محسوب می شود که این مثلث، دغدغه جامعه کارگري را روزافزون کرده است.بر اساس آمار هاي موجود بخش عمده اي از اشتغال
استان بوشهر به جامعه کارگري تعلق دارد و وجود و بروز هر گونه مشکلی در اشتغال و معیشت این قشر، اشتغال و معیشت جامعه را
تحت تأثیر قرار می دهد.کارگران به عنوان سرمایه هاي مهم جامعه نقش محوري در تحولات اقتصادي، تولیدي و اجتماعی دارد که

 
حمایت و رفع مشکلات و چالش هاي آن ها در جامعه بسیار مهم و اثرگذار است. 

مرجع : تسنیم



اعطاي تسهیلات شغلی و کرونایی به هنرمندان/ هنرمندان در سامانه تحفه و

کارا درخواستشان را ثبت کنند

منبع: شمس نیوزشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/09/25

علی پیروزمنش در مصاحبه اختصاصی با شمس اظهار داشت: با وجود محدودیت هاي کرونایی تلاشمان بر این است که
جشنواره هاي هنري مثل جشنواره تئاتر استانی، جشنواره فیلم تبریز و ... حتما برگزار شوند. البته نوع برگزاري هر جشنواره

به مصوبات ستاد ملی کرونا بستگی دارد. سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ...

 
 

سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی از اختصاص 18 میلیارد براي وام کرونایی و 8 میلیارد براي وام اشتغال

 
هنرمندان خبر داد. 

علی پیروزمنش در مصاحبه اختصاصی با شمس اظهار داشت: با وجود محدودیت هاي کرونایی تلاشمان بر این است که جشنواره هاي
هنري مثل جشنواره تئاتر استانی، جشنواره فیلم تبریز و ... حتما برگزار شوند. البته نوع برگزاري هر جشنواره به مصوبات ستاد ملی

 
کرونا بستگی دارد. 

سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی خاطر نشان کرد: بلاخره برگزاري هر جشنواره با محدودیت هایی همراه
خواهد بود. در جشنواره فیلم تبریز برنامه هایی به شرح دریافت آثار، داوري و اعلام برندگان انجام خواهد شد و مسلما پخش فیلم

 
براي مخاطبان نخواهیم داشت. 

 
سامانه کارا و تسهیلات کرونایی 



وي افزود: براي حمایت از هنرمندانی که از بابت کرونا آسیب اقتصادي دیده اند، سامانه «کارا» براي تسهیلات کرونایی ایجاد شده و از
زمان انتشار فراخوان، 1470 پرونده در سامانه کارا در رسته هاي فرهنگ و هنر ثبت شده است. ما 30 میلیارد درخواست تسهیلات
کردیم که تنها 18 میلیارد آن اختصاص داده شد. این تسهیلات با سود 12 درصد، تنفس سه ماهه و بازپرداخت دو ساله پرداخت

 
میشود. 

پیروزمنش مطرح کرد: در استان آذربایجان شرقی 3690 نفر عضو صندوق بیمه هنرمندان هستند که تعداد زیادي هم امسال عضو
صندوق شده اند. در سه ماهه اول سال بخاطر شرایط کرونایی اداره کل ارشاد تمام هزینه هاي بیمه هنرمندان را پرداخت کرده و یک

 
کمک بلاعوض یک و نیم میلیون تومانی هم به هر عضو صندوق پرداخت شده است. 

سرپرست اداره ارشاد استان تصریح کرد: 21 نفر از هنرمندانی که مشکل حاد اقتصادي داشتند، براي دریافت کمک بلاعوض معرفی
شده اند. البته سعی داریم این رویه ادامه پیدا کند. وزارت ارشاد و شخص وزیر پیگیر جذب اعتبارات ویژه جهت جبران خسارات

 
کرونایی می باشد. 

پیروزمنش افزود: طبق مصوبه هیئت وزیران تا اسفند سال جاري، هیچگونه مبلغ اجاره اي از مراکزي که به بخش خصوصی واگذار

 
شده اند، گرفته نخواهد شد. 

 
 

 
سامانه تحفه و ارائه تسهیلات ایجاد اشتغال براي هنرمندان 

وي در ادامه اظهاراتش خاطرنشان کرد: براي حمایت از هنرمندان و ایجاد اشتغال براي آن ها سامانه «تحفه» بین وزارت ارشاد و بانک
آینده ایجاد شده است. کارآفرینان در رشته هاي شغلی مرتبط می توانند درخواست خود را در سامانه تحفه ثبت کنند. کارگروه

 
استانی بعد از بررسی طرح هاي مصوب این درخواست ها را به بانک آینده براي ارائه تسهیلات ارجاع می دهد. 

سرپرست اداره ارشاد استان تصریح کرد: امسال با اطلاع رسانی در سامانه تحفه مبلغ 14 میلیارد تومان مصوب کردیم و 355 نفر به

 
بانک آینده براي دریافت تسهیلات اشتغال معرفی شده اند. 

وي افزود: در سال 99 تفاهم نامه اي بین وزارت ارشاد، سازمان مدیریت و صندوق کارآفرینی امید بسته شد. این تفاهم نامه براي ارائه
وام به صورت تسهیلات قرض الحسنه 4 درصد می باشد. سهم استان ما امسال مبلغ 8 میلیارد و سیصد و بیست میلیون تومان است.

 
این بودجه بین سه رسته اصلی هنري، فرهنگی، رسانه اي و تولید محتوا توزیع می شود. 



پیروزمنش اظهار داشت: تاریخ 25 آذر 99 را براي پایان ثبت نام اعلام کرده اند که البته حتما تمدید خواهد شد. اعتبارات جدیدي هم

 
جذب شده که در همین قالب به متقاضیان پرداخت خواهد شد 

سرپرست اداره ارشاد استان در پایان اظهاراتش مطرح کرد: سقف مبلغ وام هم براي متقاضیان هر رسته در سایت تحفه وجود دارد که
هنرمندان می توانند با مراجعه به سایت از شاخص هاي تعیین سقف وام اطلاع پیدا کنند.



مددجویان شهرستان اهر 18 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال می گیرند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/09/25

فرماندار اهر گفت: 18 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال به مددجویان کمیته امداد و بهزیستی در این شهرستان پرداخت می
شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از تبریز،خدابخش فرماندار اهر در جلسه هماهنگی
شوراي بانک هاي شهرستان اهر از اختصاص 18 میلیارد
ریال تسهیلات اشتغال به مددجویان کمیته امداد و
بهزیستی جهت کارآفرینی ، خوداشتغالی و خودکفایی خبر
داد و گفت: بانک ها در پرداخت تسهیلات به مددجویان

 
کمیته امداد و بهزیستی شرایط جامعه را لحاظ کنند. 

او افزود: گله مندي مردم از عدم رعایت ضوابط بهداشتی در برخی بانک هاي اهر مورد رسیدگی قرار گرفت و سعی کردیم تا خواسته

 
مردم در بانک ها و در شرایط کرونایی لحاظ شود. 

خدابخش گفت: ایراداتی در رابطه با وام ازدواج در سیستم بانکی وجود دارد که موجب شده تا گلایه هایی پیش بیاید و انتظار می رود

 
ایراد سیستم بانکی به مراجع بالادستی جهت رفع آن انتقال داده شود. 

فرماندار شهرستان اهر با اشاره به این که 25 درصد منابع مالی بانک هاي شهرستان اهر در قالب تسهیلات به کشاورزان باید تعلق
گیرد، گفت: روستاییان و عشایر براي بهره مندي از تسهیلات نیاز به ضامن کارمند دارند، ولی چون در اطرافیانشان کارمندي نیست

 
نمی توانند از این تسهیلات استفاده کنند. 

او با تاکید بر پرهیز از تبادل وجه نقد در بانک ها و اصناف شهرستان اهر گفت: تا حد امکان باید تبادل وجه نقد در صنوف و بازار از

 
رده خارج و به صورت کارت بانکی مراودات انجام شود. 

خدابخش با ذکر این که عدالت در پرداخت تسهیلات به اقشار مردم در بانک ها باید رعایت شود، افزود: تبعیض قائل شدن بین
مراجعان از لحاظ ضامن و سایر مراحل اداري به هیچ عنوان قابل قبول نیست و همچنین بانک ها در رابطه با دریافت مطالبات و

 
معوقات؛ می توانند با دستگاه هاي اجرایی و نهاد ها همکاري داشته باشند. 

فرماندار شهرستان اهر همچنین از پرداخت 6 میلیارد و 820 میلیون تومان تسهیلات به بخش هاي گلخانه و دامپروري در سال جاري
در این شهرستان خبر داد و گفت: از ابتداي امسال براي 72 طرح کشاورزي 63 میلیارد تومان تسهیلات تصویب شده است.





«سینما حقیقت» چهاردهم به روایت آمار

منبع: برترین هاشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/09/25

شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» به تشریح آمار و برنامه هاي این دوره از جشنواره
پرداخت.

خبرگزاري مهر: شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» به تشریح آمار و برنامه هاي این دوره

 
از جشنواره پرداخت. 

شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره بین
المللی «سینما حقیقت» در گفتگو با ما درباره برنامه هاي این
رویداد که از امروز 25 آذرماه آغاز شه است، اعلام کرد: سامانه
هاشور، خانه جشنواره «سینما حقیقت» است و همه افرادي که
روي وب سایت جشنواره ثبت نام کرده اند، اعم از اعضاي صنوف،
اهالی رسانه، هنرجویان کارگاه ها، صاحبان آثار و مهمانان ویژه
می توانند به صورت رایگان از تمامی برنامه هاي نمایشی و

 
آموزشی و دیگر رویدادهاي «سینما حقیقت» استفاده کنند. 

وي عنوان کرد: عموم علاقمندان نیز با مراجعه به 4 سامانه یادشده و تهیه بلیت تک سانس یا باکس کامل فیلم ها می توانند نسبت به

 
تماشاي آنلاین فیلم هاي مورد نظر خود اقدام کنند. 

مدیر روابط عمومی جشنواره افزود: هر روز جشنواره، هر فیلمی که در جدول همان روز هست، از ساعت 7 صبح تا 24 شب قابل

 
بازبینی در این سامانه هاست و همه برنامه ها طی 8 روز و براساس همین الگو به رویت مخاطبان درمی آید. 

 
کارگاه ها چگونه برگزار می شود؟ 

صفاجو در ادامه صحبت هاي خود، به سمینارهاي کارگاهی جشنواره اشاره کرد و گفت: این مسترکلاس ها و کارگاه هاي آموزشی،
همه روزه از ساعت 17:30 تا 20:30 براي هنرجویانی که ثبت نام کرده و درخواست آنها مورد تایید قرار گرفته است، به شکل آنلاین

 
برگزار می شود. 

وي اضافه کرد: هر روز جشنواره چهاردهم «سینماحقیقت»، به نام و یاد یکی از بزرگان عرصه سینماي مستند نامگذاري شده است.
امروز سه شنبه 25 آذرماه و در روز اول جشنواره، آیین بزرگداشت مرحوم خسرو سینایی مستندساز و فیلمساز مؤلف سینماي ایران
برگزار خواهد شد که چندي پیش، به دلیل ابتلا به ویروس کرونا فوت کرد. برنامه روز چهارشنبه هم به نکوداشت مهوش شیخ



 
الاسلامی مستندساز برجسته کشور اختصاص یافته است. 

صفاجو با اشاره به ثبت نام اهالی رسانه روي وب سایت جشنواره اظهار کرد: 231 منتقد، نویسنده و خبرنگار سینما از رسانه هاي
جمعی کشور متقاضی شرکت در این دوره جشنواره شده بودند که براي اکثر آنها دسترسی لازم به منظور ورود به پنل

 
«سینماحقیقت» و تماشاي تمامی فیلم هاي جشنواره صادر شده است. 

 
پخش 142 مستند در جشنواره چهاردهم 

مدیر روابط عمومی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی تاکید کرد: امسال 142 فیلم مستند ایرانی در بخش هاي مسابقه ملی،
جایزه شهید آوینی، کارآفرینی، کرونا و نمایش هاي ویژه به نمایش گذاشته می شوند. از این جمع، 19 فیلم توسط بانوان مستندساز

 
کارگردانی شده که نشان از حضور 13.3 درصدي زنان در بخش هاي مختلف ملی سینماحقیقت دارد. 

وي افزود: امسال درصد مشارکت مستندسازان شهرستانی هم با 60 فیلم در بخش هاي مختلف ملی «سینماحقیقت»، 42.2 درصد

 
است که بسیار قابل توجه بوده و دقیقاً 50% رشد نسبت به آمار سال گذشته (40 فیلم) نشان می دهد. 

صفاجو اظهار کرد: میزان مشارکت بخش خصوصی در این دوره نیز با 47 فیلم در بخش هاي ملی جشنواره، کمی بیش از 33 درصد

 
می شود که این آمار هم حائز اهمیت است. 

مدیر روابط عمومی جشنواره «سینماحقیقت» با اشاره به این نکته که امسال بخش بین الملل جشنواره به دلیل شیوع ویروس کرونا و
تبعات آن، به صورت غیررقابتی برگزار می شود، یادآور شد که 25 فیلم منتخب خارجی در 4 بخش بهترین هاي جهان مستند،

 
نمایش هاي ویژه، پرتره و چشم انداز سینماي مستند شیلی به نمایش گذاشته می شوند. 

وي در پایان گفت: مجموعه رویدادهاي چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» از طریق برنامه هاي اختصاصی تلویزیونی
شبکه یک، شبکه دو، شبکه چهار، شبکه مستند، برنامه هفت شبکه سه، برنامه نردبان شبکه مستند، شبکه افق و برنامه هاي خبري
شبکه هاي تلویزیونی پخش خواهند شد. ضمن اینکه نسخه دیجیتال کاتالوگ فیلم ها و نشریه روزانه جشنواره هم از طریق سایت

جشنواره قابل دسترسی است.



جاي خالی صنایع تبدیلی در بخش معادن چهارمحال وبختیاري

منبع: شعار سالشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/09/25

شعار سال: معادن یکی از مهمترین ظرفیت هاي اقتصادي در استان ها به شمار می روند که زمینه ساز اشتغال است. فعال
بودن معادن موجب ورود صنایع فرآوري و تبدیلی در مناطق می شود و در بخش هاي مختلف استخراج، تولید، حمل و نقل

و... اشتغال ایجاد می شود. در استان چهارمحال و بختیاري 178 معدن وجود دارد که بسیاري ...

شعار سال: معادن یکی از مهمترین ظرفیت هاي اقتصادي در استان ها به شمار می روند که زمینه ساز اشتغال است. فعال بودن
معادن موجب ورود صنایع فرآوري و تبدیلی در مناطق می شود و در بخش هاي مختلف استخراج، تولید، حمل و نقل و... اشتغال

 
ایجاد می شود. 

در استان چهارمحال و بختیاري 178 معدن وجود دارد که بسیاري از این معادن تعطیل هستند. اشتغال معادن چهارمحال و بختیاري

 
طبق اعلام سازمان صنعت، معدن و تجارت حدود یک هزار و 500 تا یک هزار و 600 نفر است. 

معادن آن گونه که باید در مسیر توسعه اقتصادي چهارمحال و بختیاري نقش مؤثري نداشته است. بسیاري از مواد معدنی استخراج

 
شده به صورت خام و بدون فرآوري از استان خارج می شود و ارزش افزوده اي براي استان ایجاد نمی کند. 

در استان چهارمحال و بختیاري 178 معدن وجود دارد که در حال حاضر 99 معدن فعال است معاون امور معادن و صنایع معدنی
سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري گفت: در استان چهارمحال و بختیاري 178 معدن وجود دارد که در حال حاضر

 
99 معدن فعال است. 

مهرداد قاسمی دستگردي، سنگ لاشه، سنگ نما، سیلیس، سنگ گچ، خاك نسوز، سنگ هاي تزئینی و مواد اولیه سیمان را از
مهمترین مواد استخراج شده معدنی استان عنوان و تصریح کرد: میزان ذخیره قطعی این معادن 401 میلیون تن برآورد شده که

 
سالانه حدود پنج میلیون تن استخراج می شود. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري تاکید کرد: معادن تعطیل در این استان

 
مشکلات مختلفی دارند که از مهمترین آن ها قدیمی بودن تجهیزات، نبود راه دسترسی و نداشتن سرمایه در گردش و... است. 

 
وي گفت: پنج معدن استان چهارمحال و بختیاري به علت نداشتن راه دسترسی در این استان تعطیل شده اند. 

وي ادامه داد: یک پل قدیمی و تاریخی در مسیر جاده دسترسی این معادن بوده است که اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی چهارمحال و بختیاري از تردد کامیون بر روي این پل جلوگیري کرده است. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري تاکید کرد: هم اکنون این معادن تعطیل

 
شده اند و بیش از 10 میلیارد تومان اعتبار براي احداث پل جایگزین و فعال شدن این تعداد معدن نیاز است. 



وي در ادامه با بیان اینکه فعال سازي معادن از مهمترین برنامه هاي سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري است،

 
عنوان کرد: شش معدن راکد در استان چهارمحال و بختیاري در سال جاري به چرخه تولید بازگشتند. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري ادامه داد: با فعال شدن این تعداد معدن

 
بیش از 35 شغل مستقیم در بخش معادن استان ایجاد شد. 

 
وي ادامه داد: این معادن در زمینه تولید سنگ تزئینی و تولید شن و ماسه فعال شدند. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري در ادامه با بیان اینکه ورود سرمایه گذار در
بخش فرآوري معادن چهارمحال و بختیاري ضروري است، ادامه داد: فرآوري مواد معدنی در این استان می توان زمینه ساز کاهش نرخ

 
بیکار و رونق اقتصادي در این استان شود. 

 
مطالعات اکتشافی در چهارمحال و بختیاري براي توسعه معادن مورد توجه قرار گرفته است 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان چهارمحال و بختیاري نیز در این زمینه گفت: بخش معادن از مهمترین ظرفیت هاي

 
استان چهارمحال و بختیاري به شمار می رود که توسعه این بخش مورد توجه جدي قرار گرفته است. 

سجاد رستمی با بیان اینکه مطالعات اکتشافی در چهارمحال و بختیاري براي توسعه معادن مورد توجه قرار گرفته است، گفت:
مطالعات اکتشافی در شهرستان هاي سامان و بن استان چهارمحال و بختیاري انجام شده است و محدوده هاي مهم معدنی در این

 
مناطق کشف شده است. 

 
وي ادامه داد: شش محدوده معدنی در این دو شهرستان شناسایی شده است. 

 
وي بیان کرد: جذب سرمایه گذار و توسعه معادن از مهمترین اولویت هاي این سازمان در مسیر جهش تولید و ایجاد اشتغال است. 

مدیر و مجري ایجاد طرح هاي زیربنایی معادن بزرگ و مناطق معدنی کشور در سفر به چهارمحال و بختیاري، این استان را جزو 12
استان غیر برخوردار ایران در حوزه معدن برشمرد و افزود: برنامه هایی براي اثربخشی مطلوب تر حوزه معدن در این استان براي سال

 
جاري و سال آینده در دستور کار قرار گرفته است. 

برنامه هایی براي اثربخشی مطلوب تر حوزه معدن در این استان براي سال جاري و سال آینده در دستور کار قرار گرفته است داریوش
دیودیده گفت: در همین راستا برق رسانی به مجتمع معدنی باباحیدر شهرستان فارسان و تأمین زیرساخت هاي صنایع سنگ کژدمی

 
گوشنگلی شهرستان بروجن تا پایان سال جاري آغاز می شود. 

وي تاکید کرد: با توجه به نیاز هاي فوري چهارمحال و بختیاري در حوزه زیرساخت هاي معدنی، مجتمع معدنی جونقان شهرستان

 
فارسان در مرحله مطالعه قرار گرفته است. 

وي یادآور شد: برق رسانی و احداث جاده دسترسی مناسب مجتمع معدنی شماره دو شهرکرد با 11 کارخانه سنگ شکن و آسفالت در
سال آینده با همکاري ایمیدرو، وزارت نیرو، توانیر، خودیاري معدن داران و صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري انجام می



 
شود. 

مجري طرح ایجاد زیربنا هاي لازم در معادن بزرگ و مناطق معدنی کشور تأمین زیرساخت هاي مناسب معدنی در استان هاي غیر
برخوردار را ضروري دانست و اظهار داشت: هزینه هاي زیرساخت ها قابل توجه است و در توان سرمایه گذاران نیست، به همین علت،

 
ایمیدرو حمایت هاي دولتی از سرمایه گذاران را انجام می دهد. 

وي بیشترین نوع مواد معدنی چهارمحال و بختیاري را رسوبی دانست و گفت: امید است در نتایج مطالعات جدید این استان به عناصر

 
فلزي و کمیاب دست یابیم. 

مجري طرح ایجاد زیربنا هاي لازم در معادن بزرگ و مناطق معدنی کشور تاکید کرد: معادن چهارمحال و بختیاري می تواند علاوه بر

 
تأمین نیاز هاي استان و استان هاي همجوار، براي صادرات پیشرو شود. 

جذب سرمایه گذار در استان و بهره گیري از تجهیزات مدرن فرآوري مواد معدنی می تواند زمینه جهش این استان در بخش تولید
شود کارشناس ارشد حوزه کارآفرینی با اشاره به ظرفیت هاي حوزه معدن اظهار داشت: فرآوري محصولات معدنی در چهارمحال و

 
بختیاري می تواند ارزش افزوده اي قابل توجهی براي استان ایجاد کند و این استان را به یکی از استان هاي برخوردار تبدیل کند. 

سید جلال موسوي بیان کرد: جذب سرمایه گذار در استان و بهره گیري از تجهیزات مدرن فرآوري مواد معدنی می تواند زمینه جهش

 
این استان در بخش تولید شود. 

وي گفت: به عنوان مثال هم اکنون معادن سنگ تزئینی در استان وجود دارد که فرآوري سنگ هاي تزئینی در استان و صادرات این

 
محصول جدا از توسعه اقتصادي استان موجب کاهش نرخ بیکاري می شود. 

این محقق و پژوهشگر دانشگاه تاکید کرد: فراهم آوردن زیر ساخت ها توسط دولت و تسهیل گیري در ارائه تسهیلات و مجوز ها و...

 
زمینه را براي ورود سرمایه گذاران فراهم می کند. 

وي بیان کرد: توسعه بخش فرآوري محصولات معدنی نیازمند تدوین یک برنامه منسجم وبرنامه ریزي شده در این بخش است که در

 
گام اول باید ظرفیت هاي استان در این بخش شناسایی و معرفی شوند. 

موسوي تاکید کرد: در گام هاي بعدي نیز زیر ساخت ها توسعه داده شود و حمایت هاي لازم براي جذب سرمایه گذاران در نظر

 
گرفته شود. 

توسعه بخش معدن در چهارمحال و بختیاري نیازمند توجه ویژه دولت به این استان است. فراهم آوردن زیر ساخت ها زمینه ساز ورود
سرمایه گذار در بخش هاي فرآوري مواد معدنی در این استان است. توجه به فرآوري و توسعه صنایع تبدیلی در این استان از جمله

 
تولید سنگ هاي تزئینی می تواند این استان در مسیر رونق اقتصادي قرار دهد. 
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یک امکان حمایتی براي فعالان سینما فراهم شد

منبع: ایسناشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/09/25

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا 30 آذرماه
فرصت ثبت نام دارند.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی سازمان سینمایی، به منظور حمایت از کسب وکارهاي سینمایی و سمعی بصري، حفظ

 
فرصت هاي شغلی و رونق هنرصنعت سینما، تسهیلات حمایتی باکارمزد 4 درصد با عاملیت صندوق کارآفرینی امید داده می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما ( پردیس سینمایی امید)، صنایع سینمایی ( تولید ابزار و تجهیزات سینمایی ) ،
موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی / تهیه کنندگان سینما ، سامانه نمایش در خواستی VOD ،آموزشگاه آزاد سینمایی ،موسسات

 
سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی ) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و
تا30اذر ادامه خواهد یافت و این مهلت تمدید نمی شودمتفاضبان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس:

 
https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

همچنین طبق این اطلاعیه، درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر،شماره تلفن هاي 38512549- 38513356

 
پاسخگو است. 

انتهاي پیام



خبر خوش معاون وزیر تعاون براي کارفرمایان / تخفیف 20 درصدي سهم بیمه

کارفرمایان براي شاغلان

منبع: تسنیمشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها- معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حدود 10 هزار نفر در کشور شناسایی شدند که از
ظرفیت قانونی تخفیف 20 درصدي سهم بیمه کارفرمایان براي شاغلین عضو استفاده کنند.

گروه استان ها- معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: حدود 10 هزار نفر در کشور شناسایی
شدند که از ظرفیت قانونی تخفیف 20 درصدي سهم بیمه
کارفرمایان براي شاغلین عضو استفاده کنند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز، محمدجعفر کبیري
پیش از ظهر امروز در شورایعالی تعاون فارس با بیان اینکه
استان فارس در سطح کشور همیشه جز رتبه هاي برتر در
زمینه تعاون است، اظهار داشت: در شرایطی که کشور در

مقابل شدیدترین تحریم هاي ظالمانه ایستادگی می کند و همینطور بیماري کرونا آثار شدید اقتصادي را به فضاي کسب و کار کشور
تحمیل کرده ما باورمان این است که توسعه بخش تعاون می تواند کمک کند به افزایش تاب آوري اقتصادي کشور و محوریت اقتصاد

 
مقاومتی را می تواند به دست بگیرد. 

وي با بیان اینکه واقعیت این است که در قوانین کشور به شدت به بخش تعاون توجه شده ولی در میدان عمل آنچنان که باید و شاید
این اتفاق نیفتاده است، عنوان کرد: با این وجود ما تمام تلاش خود را کرده ایم چرا که باور داریم توسعه بخش تعاون بهترین مسیر
براي بازتوزیع عادلانه ثروت و همین طور بهترین راه براي توسعه رفاه اجتماعی به دست خود مردم است و راهی است که با توسعه آن

 
از طریق جذب سرمایه هاي خرد مردمی اشتغال پایدار منطقه اي ایجاد می شود. 

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه ما باید با سرعت قابل قبولی به سمت بهبود فضاي کسب و کار
تعاونی ها برویم، افزود: قانون براي تعاون سهم 25 درصدي را در کسب و کار تعیین کرده اما باید اذعان کرد که این بخش غیردولتی

 
است که باید این سهم را از آن خود کند و بخش دولتی باید امور را براي شما تسهیل کند. 

وي با بیان اینکه در همین مدت اخیر چند رویکرد اصلی در بخش تعاون دنبال شده است، گفت: اول از همه معتقدیم که اعتماد
عمومی مردم و مسئولان در ارکان مختلف کشور نسبت به بخش تعاون باید احیا شود و لازمه این کار، توسعه شفافیت در بخش تعاون
است تا مردم اعتماد کنند و سرمایه هاي خرد خود را در اختیار تعاونی ها قرار دهند بنابراین این موضوع باید در یک همکاري
مشترك اتفاق بیافتد و این سرمایه هاي خرد در توسعه زنجیره هاي کسب و کار در رسته هاي متنوع بتواند سهم بخش تعاون را در

 
حوزه هاي مختلف افزایش دهد. 



کبیري با تاکید بر اینکه قطعا گام نخست این کار توسعه شفافیت است و بخش تعاون باید از یک بخش نسبتا سنتی به یک بخش
مدرن و پویا تبدیل شود و فعالیت هاي کنشگران آن باید در یک اتاق شیشه اي انجام شود، اظهار داشت: براي تحقق شفافیت در گام
نخست سامانه جامع هوشمند بخش تعاون راه اندازي شده و به دنبال این هستیم که این سامانه به کدال بخش تعاون و پنجره واحد

 
خدمات بخش دولتی به بخش غیردولتی تبدیل شود. 

وي افزود: در حال حاضر این سامانه به 9 سامانه دیگر در دستگاه هاي مختلف وصل شده است و فاز دوم آن در دهه فجر رونمایی

 
خواهد شد. 

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه گام دوم ما توسعه نوآوري است که اولین مرکز نوآوري توسعه تعاون
(منتا) در استان فارس افتتاح شد و تاکنون مجموعا 11 مرکز در کشور افتتاح شده است، گفت: مرکز ملی نوآوري توسعه تعاون نیز

 
این هفته با حضور وزیر تعاون و معاون علمی رئیس جمهور افتتاح می شود. 

وي با بیان اینکه در گام سوم حمایت هدفمند از تعاونی ها مدنظر است که در همن راستا تسهیلاتی در قالب خطوط اعتباري مختلف
با همکاري بانک توسعه تعاون و صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون در نظر گرفت شده است، خاطرنشان کرد: خط اعتباري با نرخ

 
12 درصد براي تعاونی هاي جوانان، توانیابان، زنان و دانش بنیان ها ایجاد شده است. 

 
انتصاب رئیس کمیته مرکزي تعاونی هاي مشکل دار کشور با حکم شریعتمداري 

 
ماجراي مجتمع تعاونی فرهنگیان در شیراز و خانه به دوشی 80 خانوار 

 
وزارت تعاون به آسیب دیدگان از سیل در استان بوشهر تسهیلات کم بهره پرداخت می کند 

کبیري با بیان اینکه خط اعتباري براي تعاونی هاي توسعه عمران شهرستان ایجاد شده که بدون نیاز به سپرده گذاري است، گفت: با
همکاري وزارت مسکن در راستاي تکمیل و توسعه طرح اقدام ملی 7 هزار و500 میلیارد تومان براي تعاونی هاي مسکن در نظر گرفته

 
شده است. 

وي با بیان اینکه از طریق صندوق کارآفرینی امید خط اعتباري جداگانه با نرخ 14 درصد براي توسعه بازار تعاونی ها در نظر گرفته
شده است، افزود: خط اعتباري با نرخ 12 درصد براي تعاونی هایی که در حوزه بهداشتی در زمینه تولید ماسک، گان و غیره فعالیت

 
داشتند در نظر گرفته شده که تا الان نزدیک 70 میلیارد تومان نیز پرداخت شده است. 

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه کاري با همکاري معاونت اشتغال در دهه فجر امسال تفاهم نامه اي که
در هفته تعاون امضا شده اجرایی می شود، گفت: حدود 10 هزار نفر شناسایی شدند که از ظرفیت قانونی تخفیف 20 درصدي سهم
بیمه کارفرمایان براي شاغلین عضو استفاده کنند و با صحبت هایی که با رئیس تامین اجتماعی شده این موضوع به زودي اجرا می

 
شود. 

وي با تاکید بر استفاده از ظرفیت طرح نوین تامین مالی خرد تضمین شده توسط صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون، افزود: این

 
موضوع می تواند انقلابی در بخش تعاون در زمینه جذب سرمایه هاي خرد مردم ایجاد کند. 

کبیري براي حمایت از تکمیل و توسعه زنجیره هاي تعاونی ها در رسته هاي مختلف با رویکرد الگوي بنگاه هاي پیشران اعلام آمادگی
کرد.



حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی

در خوزستان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا - استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به
شمار می آید. از لحاظ تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي، نخیلات از
مهم ترین استان هاي کشور محسوب می شود و اهمیت استراتژیک زیادي دارد. همچنین استان خوزستان در بخش صنعت از مهم

 
ترین و موثرترین استان هاي کشور به حساب می آید. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي ،شرکت نوین چوب با مدیرعاملی علی
حمدانی در شهرستان اهواز ، مرکز استان خوزستان، قرار دارد که با ظرفیت2000 متر مربع تولید انواع مصنوعات چوبی با روکش در

 
سال 1385 شروع به کار کرده است و انواع مصنوعات چوبی با روکش و MDF را تولید می کند. 

این شرکت با حمایت 1179 میلیارد ریالی بانک کشاورزي آغاز به کار کرد و در حال حاضر با ظرفیتی برابر با 26 میلیون متر مربع و
10000تن آغشته سازي کاغذ ملامینه براي بیش از 650 نفر به شکل مستقیم و 25000نفر به شکل غیر مستقیم زمینه اشتغال را

 
فراهم ساخته و نقش مهم و موثري در توسعه پایدار و رونق اقتصادي در منطقه ایفا کرده است. 

از دیگر قابلیت هاي شرکت نوین چوب علاوه بر تاثیر مستقیم بر کاهش نرخ بیکاري در استان خوزستان تامین بخش عمده اي از نیاز

 
منطقه و کشور به مصنوعات چوبی و MDF است. 

این پروژه بزرگ که افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی و تولید به ویژه در مناطق محروم و دور افتاده
کشور است،در صدد است میزان ظرفیت تولید MDF خام خود را تا 150هزار متر مکعب افزایش دهد.



کلاته رودبار دامغان شهر گردشگر می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/09/25

سمنان- ایرنا- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان سمنان گفت: کلاته رودبار، با برنامه ریزي و تفاهم
اداره میراث فرهنگی شهرستان دامغان و شهرداري، شهر گردشگر می شود.

سمنان- ایرنا- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی استان سمنان گفت: کلاته رودبار، با برنامه
ریزي و تفاهم اداره میراث فرهنگی شهرستان دامغان و

 
شهرداري، شهر گردشگر می شود. 

به گزارش ایرنا، مهدي جمال روز سه شنبه در دیدار با
شهردار کلاته رودبار افزود: کلاته رودبار با توجه به
برخورداري از طبیعت بکر و جاذبه هاي طبیعی گردشگري

 
زمینه تبدیل شدن به شهر گردشگر را دارد. 

وي با اشاره به اینکه ایجاد شهر گردشگر نگرشی جدید و نوآورانه در صنعت گردشگري است، بیان کرد: جاذبه هاي متعدد تاریخی،
طبیعی و انسان ساخت از مهم ترین منابع جذب گردشگر است و شهرها به عنوان بزرگ ترین جایگاه این جاذبه ها و آثار، جلوه گاه

 
متنوعی از جاذبه ها را فراهم می سازند. 

جمال اضافه کرد: توسعه اشتغال، پویایی اقتصاد شهري، توسعه زیرساخت ها و فراهم کردن زمینه سرمایه گذاري بخش خصوصی، از

 
جمله اهداف طرح شهر گردشگر است. 

جمال گفت: با طراحی لوگو و شعار گردشگري کلاته رودبار، سامان دهی بافت هاي تاریخی و طبیعی شهر، تعریف محورهاي جدید
گردشگري، برنامه ریزي شهري بر اساس برنامه هاي گردشگرمحور، آموزش نیروهاي انسانی کارآمد و افزایش آگاهی عمومی، حرکت

 
به سمت تحقق اهداف طرح آغاز می شود. 

وي ابراز امیدواري کرد: با ایجاد شهر گردشگر و حفظ هویت اصلی شهر کلاته رودبار، از این ظرفیت ها براي اشتغال زایی و رشد

 
اقتصادي منطقه، به شیوه مناسب بهره برداري شود. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان سمنان گفت: در حال حاضر یک اقامتگاه بوم گردي در کلاته رودبار فعال

 
است و 2 اقامتگاه جدید نیز در دست راه اندازي است. 

محسن امینیان، شهردار کلاته رودبار نیز با اشاره به موقعیت راهبردي این شهر گفت: برخوداري از طبیعت زیبا و منحصر به فرد،
معادن فعال و جاذبه هاي تاریخی، زمینه ساز تبدیل کلاته رودبار به شهري گردشگرپذیر است. 



کلاته رودبار در فاصله 42 کیلومتري شهر دامغان واقع است. این شهر در دامنه کوهستان البرز قرار دارد و آب و هواي آن نیز از

 
ویژگی هاي کوهستانی برخوردار است. 

زمستان هاي سرد و تابستان هاي معتدل باعث شده تا این شهر و ییلاق آن به یکی از زیباترین جاذبه هاي استان سمنان تبدیل شود.

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- سمنان 

 
- میراث فرهنگی 

 
- ایرانگردي 

- دامغان



تذکر یک نماینده مجلس به وزیر کشور در خصوص استخدام ها

منبع: بازار کارشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/09/25

نماینده مردم بجنورد در مجلس شوراي اسلامی خطاب به وزیر کشور در مورد استخدام هاي افراد در مسئولیت هاي اجرایی
هشدار داد و گفت: به کارگیري افراد از ستاد انتخاباتی رییس جمهور پارتی بازي آشکار است.

نماینده مردم بجنورد در مجلس شوراي اسلامی خطاب به وزیر کشور در مورد استخدام هاي افراد در مسئولیت هاي اجرایی

 
هشدار داد و گفت: به کارگیري افراد از ستاد انتخاباتی رییس جمهور پارتی بازي آشکار است. 

به گزارش ایسنا، سید محمد پاك مهر در جلسه علنی امروز (سه شنبه) مجلس شوراي اسلامی در تذکري شفاهی خطاب به وزیر
کشور گفت: استخدام ها و انتصاب هاي نورچشمی ها و تولد ژن هاي خوب در مسئولیت ها خارج از ضوابط و مقررات جاري انجام می

 
شود؛ این اتفاق بی حرمتی به قانون و برخلاف اعتقاد به عدالت و وجدان و نوعی تبعیض و بی توجهی به اعتماد عمومی است. 

نماینده مردم بجنورد در مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: به کارگیري افراد خاص از ستاد انتخاباتی ریاست جمهوري بدون آزمون و
رقابت یک امتیازدهی و به عبارتی پارتی بازي آشکار و قانون شکنی است. حداقل انتظار مردم در شرایط فعلی یعنی شرایط نبود
اشتغال و تورم افسارگسیخته از مسئولان این است که قانون را رعایت کرده و اجراي عدالت در استخدام ها و انتصاب ها را جدي

 
بگیرند. 

نایب رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی با بیان این که آرامش امروز ما نتیجه مجاهدت شهید حاج قاسم
سلیمانی است، اظهار کرد: هر کرسی خدمت در جمهوري اسلامی ایران حاصل خون 72 شهید است؛ کرسی حاصل از خون شهید،

کرسی خدمت، عبادت، اخلاق و عدالت طلبی است.



جانبازان حالت اشتغال ناجا از ضریب 5 درصد بهره مند می شوند

منبع: بازار کارشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/09/25

هیات عمومی دیوان عدالت اداري با ابطال یک مقرره ستاد کل نیروهاي مسلح اعلام کرد جانبازان حالت اشتغال ناجا از
ضریب 5 درصد بهره مند می شوند.

هیات عمومی دیوان عدالت اداري با ابطال یک مقرره ستاد کل نیروهاي مسلح اعلام کرد جانبازان حالت اشتغال ناجا از ضریب 5

 
درصد بهره مند می شوند. 

به گزارش بازارکار، به نقل از دیوان عدالت اداري، به دنبال شکایت از معاونت نیروي انسانی ستاد کل نیروهاي مسلح با خواسته ابطال
بند 3 نامه شماره 2212/1100/5 مورخ 98/3/12 ستاد کل نیروهاي مسلح، هیات عمومی دیوان عدالت اداري وارد بحث و بررسی شد
و اعلام کرد با توجه به ماده 182 قانون استخدامی نیروي انتظامی که مقرر داشته است ""حقوق شهدا، جانبازان از کار افتاده و مفقود
الاثر انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی بر اساس قانون حالت اشتغال مستخدمین شهید، جانباز از کار افتاده و مفقودالاثر انقلاب اسلامی
و جنگ تحمیلی مصوب 1372/6/30 مجلس شوراي اسلامی تعیین و افزایش حقوق پایه با ضریب پنج درصد تا رسیدن به شرایط
عمومی بازنشستگی (سی سال خدمت) محاسبه و پس از خاتمه سی سال مطابق قوانین و مقررات مربوط به حقوق مستمري تعیین و
به عائله تحت تکفل آنان پرداخت می گردد"" لذا افزایش حقوق پایه با ضریب پنج درصد تا رسیدن به شرایط عمومی بازنشستگی

 
(سی سال خدمت) با توجه به تصریح صدر ماده، شامل جانبازان حالت اشتغال نیز میباشد. 

بر این اساس هیات عمومی دیوان عدالت اداري بند 3 مقرره مورد شکایت را که به استناد فراز پایانی ماده 182 قانون استخدامی
نیروي انتظامی، جانبازان حالت اشتغال را از شمول افزایش حقوق پایه با ضریب 5 درصد خارج نموده است، مغایر با قانون دانست و

ابطال کرد.



دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند

منبع: بازار کارشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و
دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند.

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و

 
دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند. 

به گزارش بازارکار به نقل از دانشگاه جامع علمی کاربردي، محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي، در آیین معارفه
نودانشجویان واحد استانی کرمانشاه که به صورت مجازي برگزار شد گفت: شما دانشجویان به دو علت در زمان بسیار خوبی به این
دانشگاه ورود پیدا کرده اید، اول آنکه توجه به آموزش هاي مهارتی در کشور بیشتر از گذشته شده و تمایل به مدرك گرایی کاهش
یافته است و دوم اینکه با توجه به اقدامات صورت گرفته سالهاي اخیر در دانشگاه جامع علمی کاربردي، این دانشگاه در بهترین دوران

 
خود از نظر علمی و آموزشی قرار گرفته است. 

وي تصریح کرد: با توجه به مشخص شدن ماموریت مراکز علمی کاربردي در طرح خوشه بندي شغلی دوره هاي آموزشی و طرح پایش
مدرسان این دانشگاه که منجر به همکاري با اساتید با تجربه و توانمند گردیده، کیفیت آموزش هاي مهارتی دانشگاه جامع علمی

 
کاربردي ارتقا یافته است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي خاطرنشان کرد: در دانشگاه جامع علمی کاربردي به دنبال تربیت دانشجویان کارآفرینی هستیم

 
که پس از اتمام تحصیلات، بتوانند به مرحله ثبت شرکت کارآفرینانه خود برسند. 

وي ادامه داد: تاسیس مراکز نوآوري و برگزاري رویدادهاي شتاب با هدف معرفی ایده هاي دانشجویان و تجاري سازي آنها، توسعه
مناسبی در دانشگاه جامع علمی کاربردي داشته و همچنین مراکز مشاوره و کلینیک هاي کسب و کار نیز در مجموعه این دانشگاه در

 
حال فعالیت هستند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و دانشجویان هیچ

 
دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند. 

وي ادامه داد: تربیت دانش آموختگان کارآفرین هدف ما است و شما دانشجویان بهترین دوران زندگی و شکوفایی دوران تحصیل است

 
و شما در این زمان به منابع مختلف علمی، آموزشی و اساتید دانشگاه دسترسی دارید. 

امید در ادامه صحبت هاي خود از دانشجویان نو ورود خواست از وجود کانون هاي فرهنگی و هنري بر حسب علاقه مندي خود

 
استفاده کنند و در مسابقات و جشنواره هاي علمی و فرهنگی و ورزشی شرکت کنند. 

وي مطالبه گري دانشجویان را در حوزه آموزشی عامل افزایش کیفیت آموزش هاي مهارتی دانست و گفت: استاندارهاي آموزشی

 
مشخص شده در دانشگاه از جمله تعداد و ساعات کلاس هاي درس باید رعایت شود. 



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن اشاره به اینکه دروس عملی و کارگاهی دانشجویان این دانشگاه باید به صورت حضوري
برگزار شوند، گفت: امیدوارم در این دانشگاه به اهداف علمی و آموزشی خود برسید و ما نیز براي این مهم تلاش می کنیم.



مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد بهره برداري می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: مرکز آموزش مهارت هاي فنی و تخصصی متالورژي شهرستان اسدآباد
با هدف حرفه آموزي براي ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار در راستاي تحقق شعار محوري جهش تولید بهره برداري می شود.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: مرکز آموزش مهارت هاي فنی و تخصصی متالورژي شهرستان اسدآباد با

 
هدف حرفه آموزي براي ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار در راستاي تحقق شعار محوري جهش تولید بهره برداري می شود. 

"وهب مختاران" روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: آغاز بکار مرکز آموزشی متالورژي اسدآباد به عنوان مرکز مهارت
آموزي تخصصی غرب کشور با توانمندسازي افراد علاقهمند و ارائه آموزش هاي فنی و مهارتی نقش موثري در تکمیل برنامه هاي

 
دولت در زمینه فراهم آوردن فرصت هاي مولد و پایدار شغلی در این منطقه دارد. 

وي اظهار داشت: این مرکز مهارت آموزي با بهره گیري از توان کارشناسان سازمان آموزش فنی و حرفه اي و با سرمایه گذاري بخش

 
خصوصی در زمینه آموزش، تولید و اشتغال زایی راه اندازي و فعال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: فعالیت این مرکز زمینه مناسب ارائه آموزش هاي فنی، تخصصی و مهارتی به

 
متقاضیان و افرادجویاي کار به خصوص دانشجویان و دانش آموزان رشته کار و دانش را فراهم می کند. 

مختاران اظهار داشت: آموزش رشته ریخته گري تحت فشار یکی از بخش هاي مهم این مرکز تخصصی است که می تواند استان
همدان را به قطب فعالیت این رشته در منطقه تبدیل کند، به نحوي که ظرفیت ریخته گري تحت فشار در تولید تعداد زیادي از
قطعات با کیفیت، دقت بالا در اندازه و در ساخت دیواره ها و پله هاي نازك از جنس فلزات سبک در قالب هاي فلزي کاربرد فراوانی

 
دارد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مزایاي این روش تولید قطعات بسیار نازك و با استحکام بسیار زیاد است که ساخت آن با دیگر روش هاي

 
ریخته گري ممکن نیست. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان افزود: همچنین برگزاري و ارائه دوره هاي آموزشی آبکاري نمونه هاي مختلف فلزات
مانند نیکل و کروم و همچنین تولید و آموزش ساخت دستگیره هاي سرامیکی براي نخستین بار در این مرکز فنی و تخصصی انجام

 
می شود. 

مختاران، توسعه صنایع مرتبط را یکی از مهم ترین مزیت هاي مهارت آموزي دراین رشته هاي فنی عنوان کرد و گفت: ارتقاي فرهنگ
مهارت و کارآفرینی از جمله مهم ترین اهداف مراکز آموزشی فنی و حرفه اي است چراکه با مهارت آموزي به افراد توانمند، زمینه

 
ایجاد فرصت هاي شغلی براي این افراد فراهم می شود. 

شهرستان اسدآباد داراي سه مرکز آموزشی و تخصصی ویژه خواهران و برادران است که آموزش هاي مرتبط براي کسب مهارت در
رشته هاي فنی متالورژي، اتوماتیک، برق کار ساختمان، برق کار خودرو، جوشکاري، هنرهاي تجسمی، صنایع چوب، کشاورزي و کیف

دوزي را ارائه می کند.





ایجاد اشتغال براي 924 مددجوي ایلامی

منبع: بازار کارشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل بهزیستی ایلام از ایجاد اشتغال براي 924 نفر از مددجویان زیر پوشش این سازمان در سال جاري تاکنون خبر داد.

 
مدیرکل بهزیستی ایلام از ایجاد اشتغال براي 924 نفر از مددجویان زیر پوشش این سازمان در سال جاري تاکنون خبر داد. 

به گزارش بازارکار به نقل از روابط عمومی بهزیستی ایلام، زهرا همتی روز سه شنبه در حاشیه کارگروه اشتغال استان با ارائه گزارشی
از روند اقدامات حوزه اشتغال این اداره کل، با اشاره به اینکه تعهد اشتغال این سازمان در سال جاري 848 نفر است، گفت: تعداد

 
شغلهاي ایجاد شده بیشتر از میزان تعهد بوده است. 

وي پرداخت بیش از 27میلیارد ریال از محل اعتبارات تبصره 16 در قالب تسهیلات، اعمال سهمیه سه درصد استخدام، اشتغال
مددجویان از طریق تشکیل گروههاي همیار، گروههاي مالی خرد و جذب در مراکز ماده 26 تحت نظارت سازمان از طریق طرح هاي

 
کارفرمایی و استاد شاگردي را از جمله شیوه هاي اشتغال این مددجویان عنوان کرد. 

به گفته وي، همچنین در این مدت بیش از 30 میلیارد ریال به عنوان اعتبارات بیمه خویش فرمایی و کارفرمایی مددجویان پرداخت

 
شده است. 

وي همچنین با اشاره به پرداخت تسهیلات کرونا به کارکنان مراکز و موسسات زیر نظرسازمان گفت: تاکنون از مجموع 492 پرونده که

 
در این زمینه تشکیل شده تسهیلاتی به مبلغ 47 میلیارد و 680 میلیون ریال به 381 متقاضی پرداخت شده است. 

وي پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون ریالی صندوق امداد ولایت به 63 نفر و همچنین معرفی 110 نفر از مددجویان جهت
دریافت تسهیلات قرض الحسنه 70 میلیون ریالی به صندوق کارآفرینی امید را از دیگر فعالیت هاي این اداره کل جهت کمک به

پایداري شغل در سال جاري بر شمرد.



بستر رسیدن به تمدن اسلامی فرهنگ ایثار و شهادت است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/09/25

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران بستر رسیدن به تمدن اسلامی مد نظر مقام معظم رهبري و تحقق گام دوم انقلاب اسلامی
را فرهنگ ایثار و شهادت دانست.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان، سعید
اوحدي در یکصد و هشتاد و سومین نشست مشاوران وزرا
در امور ایثارگران که در محل ستاد وزارت دفاع و پشتیبانی
نیرو هاي مسلح برگزار شد ضمن گرامی داشت یاد شهدا به
ویژه شهید راه علم دکتر فخري زاده گفت: یکی از دغدغه
هاي مهمی که در طول تاریخ همواره ذهن انسان را درگیر

کرده است وجه تمایز انسان با دیگر پدیده هاي خلقت بوده است. راه دستیابی انسان به بالاترین درجه کمال به عنوان اشرف مخلوقات

 
بر روي زمین درك وجودي او به عنوان بالاترین پدیدهٔ خلقت بوده است. 

وي افزود: اصحاب پیامبر (ص) از ایشان در مورد ویژگی هاي انسان شایسته سؤال کردند و اینکه چه کسی نزد خداوند محبوب تر
است؟ پیامبر عظیم الشأن اسلام (ص) شایسته ترین مردم را انسان هایی دانستند که در خدمت بندگان خدا باشد و آن که نفعش به
انسان ها بیش تر برسد. امام حسن عسکري علیه السلام نیز در خصوص خدمت به خلق، دو خصلت ایمان به خداوند و خدمت به

 
برادران همنوع را جزو خصایص انسان هاي برجسته بر می شمارند. 

معاون رییس جمهور با اشاره به جایگاه رفیع ایثارگري گفت: اگر امام خمینی (ره) و مقام معظم رهبري خدمت در بنیاد شهید و امور
ایثارگران را افضل خدمات دانسته اند در واقع به اعتبار و شأن و جایگاهی است که خون و ایثارگري شهدا، جانبازان و آزادگان به این
مجموعه بخشیده است. خدماتی که به خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران ارائه می شود قطره اي در برابر عظمت وجود این عزیزان

 
است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه رسالت سنگینی در برابر شهدا و خانواده هاي صبور آنان بر عهده همه ما است گفت:

 
ارواح شهدا حاضر و ناظر بر اعمال ما هستند و این جلسات بستري براي بشارت شهدا است. 

اوحدي با بیان اینکه مقام معظم رهبري در کنار اقتدار اقتصادي، امنیتی، نظامی و دفاعی تأکید ویژه اي بر اقتدار معنوي دارند گفت:
در واقع تمام اقتداري که در کشور به وقوع می پیوندد در راستا و در عرض اقتدار معنوي معنا پیدا می کند و این اقتدار مؤلفه اساسی

 
و پیش زمینه هر اقتداري در کشور است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه بستر رسیدن به تمدن اسلامی مدنظر مقام معظم رهبري و تحقق گام دوم انقلاب



فرهنگ ایثار و شهادت است گفت: اگر اقتدار معنوي در انسان ها نباشد راه پیشرفت به روي وي بسته می شود. اقتدار معنوي باید در

 
تمامی مردم به ویژه مسئولان کشور به عنوان نقطه اتکا براي پیشبرد اهداف و برنامه هاي خود باشد. 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح نیز در این مراسم اظهار کرد: حرکت ها و اقدامات خوبی در زمان مدیریت جناب آقاي مهندس
اوحدي در بنیاد شهید و امور ایثارگران به وجود آمده است و بنده در جلسات هیئت دولت شاهد تلاش و کوشش این برادر ارجمند در

 
دفاع از حقوق خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران هستم. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح داغدار شهادت دکتر فخري زاده است گفت: فقدان این
دانشمند عزیز همچنان براي ما سنگین است. رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند: «دو موضوع مهم را
همه دست اندرکاران باید به جِد در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر

 
پیگیري تلاش علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي بدان ها اشتغال داشت». 

وي با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی در عرصه
فناوري هاي نوین بود گفت: دشمن متوجه شد که کشور ما در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا

 
کرده است لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و اقتدار ایران خدشه وارد سازد. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت گفت:
تمامی کارکنان و مدیران وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح بعد از ترور این شهید والامقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده
جزم کردند و دولت خدمتگزار جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش

 
داد. 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح در بخش دیگر سخنان خود گفت: اگرچه موضوعات موشکی ما خار چشم دشمنان شده است و
ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم، اما فرهنگ ایثار و شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که
فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید. در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و
بی منطقی هاي نظام استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ

 
قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد داشت. 

امیر حاتمی با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آن ها با اهداي جان خود و در طبق
اخلاص گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره

 
این عزیزان و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

وي افزود: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی از این
عزیزان را ادا کنیم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. اگر کسی در هر لباسی کاري براي
دفاع از میهن انجام می دهد و جان فشانی می کند باید اطمینان خاطر داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و

 
مجاهدت هاي او خواهند بود. 

 
بیشتر بخوانید 



- دانشجویان آگاه، مؤمن و متعهد پاکبازترین اقشار در عرصه ایثار و شهادت هستند



ضرورت توجه به شکاف میان صنعت و دانشگاه در هفته ي پژوهش

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/09/25

25 آذر در تقویم به منظور ترویج فرهنگ پژوهش، به نام روز پژوهش؛ نام گذاري شده و هفته ي پژوهش و فناوري، فرصتی
است براي دانشگاه ها تا عملکرد خود را ارائه کنند.

25 آذر در تقویم به منظور ترویج فرهنگ پژوهش، به نام
روز پژوهش؛ نام گذاري شده و هفته ي پژوهش و فناوري،
فرصتی است براي دانشگاه ها تا عملکرد خود را ارائه کنند.

25 آذر در تقویم به منظور ترویج فرهنگ پژوهش، به نام
روز پژوهش؛ نام گذاري شده و هفته ي پژوهش و فناوري،

فرصتی است براي دانشگاه ها تا عملکرد خود را ارائه کنند، عملکردي که معمولا بر اساس تعداد مقاله هاي علمی منتشر شده و نه
پروژه هاي منتهی به عملیاتی شدن، ارزیابی می شود؛  آنچه همه بر سر آن توافق دارند، این است که پژوهش براي دستیابی به توسعه
و پیشرفت ضروري است، اما پرسش اساسی اینجاست که آیا اثر پژوهش هاي انجام شده در صنعت دیده می شود تا بتوانیم شاهد
رقابتی شدن محصولات داخلی و پیشرفت باشیم؟ خانم آسیه حاتمی، در این رابطه گفت:« نهادهاي پژوهشی در حوزه هاي مختلفی
می توانند نتیجه ي کار را بهینه کنند، در واقع آنها با علم خود می توانند کمک کنند تا نتیجه اي که صنعت قرار است از فعالیت

 
هایش به دست بیاورد، بهتر شود و محصول تولید داخل را رقابتی کنند!» 

موسس و مدیر عامل ایران تلنت، علت توجه کمتر دانشگاه ها به پژوهش براي یافتن راه حل چالش هاي صنعتی را، معیارهاي کنونی
رتبه بندي دانشگاه ها، ارزیابی کرد: «وقتی معیار رتبه گرفتن، تعداد مقالات منتشر شده باشد، آنها هم به دنبال انتشار مقاله می روند،
اما اگر معیار سنجش این بود که در سال چند چالش را چه در حوزه ي فنی و مهندسی و چه در حوزه ي علوم انسانی حل کردید،
مسیر حرکت نیز عوض می شد؛ در واقع اگر شاخص هاي ارزیابی دانشگاه ها و اساتید تغییر می کرد به اینکه چند چالش را در

 
سازمان ها برطرف کردید، دغدغه ها نیز تغییر می کرد، اما اکنون دغدغه ي دانشگاه، صنعت نیست!» 

خانم حاتمی، با هدف ایجاد یک پل ارتباطی میان صنعت و دانشگاه،  چند سالی است که با راه اندازي Talent Coach به دانشگاه
ها کمک می کنند تا سامانه ي اشتغال و شبکه فارغ التحصیلان خود را بر روي این فضا فعال کنند. مهم ترین منفعت این سامانه براي
دانشگاه برقراري ارتباط با صنعت است که به تبع آن دانشگاه و اساتید می توانند پروژه هاي صنعتی بگیرند، دانشجویان تازه فارغ
التحصیل می توانند راحت تر وارد بازار کار شوند و در نهایت دانشگاه می تواند اثربخشی آموزشی خود در بازار کار را ارزیابی کند.
دانشگاه امیرکبیر (aut.talentcoach.ir)، دانشگاه صنعت نفت آبادن (put.talentcoach.ir)، دانشگاه صنعتی شیراز، دانشگاه
گلستان و دانشگاه چمران با ایجاد شبکه فارغ التحصیلان بستري فراهم کردند که فارغ التحصیلان این دانشگاه ها بتوانند در فضاي
صنعت یکدیگر را پیدا کنند و همچنین امکاناتی را فراهم کردند که شرکت ها فرصت هاي شغلی کارآموزي و پروژه هاي صنعتی خود

 
را روي این سامانه قرار دهند. 



خانم حاتمی، چاره ي پویاتر شدن فضاي دانشگاهی را در سیاست گذاري و بسترسازي بخش هاي دولتی مثل وزرات علوم، تحقیقات و
فناوري و سپردن کارهاي اجرایی به بخش خصوصی می داند: «وزارت علوم نباید ما را رقیب خود بداند. با تغییر نگاه وزارت خانه و

 
قدرت گرفتن بخش خصوصی است که می توان پویایی را به دانشگاه برگرداند.» 

 
- دانشگاه 

 
- صنعت 

 
- هفته پژوهش 

پاییز از آسمون سکه میباره!



واکنش نمایندگان به اظهارات رئیس جمهور درباره عمل به وعده ها و قوانین

مجلس

منبع: خانه ملتشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس جمهور در نشست خبر اخیر خود بارسانه هاي داخلی و خارجی مطالبی مرتبط با مجلس و تحقق وعده هاي انتخاباتی
خود مطرح کرد که واکنش نمایندگان مجلس در صحن علنی را به دنبال داشت.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، روز گذشته 24 آذر ماه حسن روحانی رئیس جمهور پس از مدت ها در جمعی به غیر
از جمع مسئولان حضور یافت و به سوال 17 رسانه داخلی و خارجی در نشست خبري پاسخ داد و از عملکرد دولت در طول 7 سال
اخیر دفاع کرد. رئیس جمهور بر این باور است که تاکنون هر وعده اي به مردم داده را عملیاتی کرده است. وي همچنین در بخشی
دیگر از نشست خبر خود با رسانه ها بیان کرد: ""مجلس به طرح هاي خود اهمیت می دهد که این امر به نفع کشور نیست.""
روحانی همچنین عنوان کرد که لوایح مهم دولت متاسفانه درمجلس دهم به سرانجامی نرسیدند و در مجلس یازدهم نیز این لوایح
هنوز به تصویب نرسیده اند؛ لوایحی چون تعارض منافع، مبارزه با فساد و شفافیت از جمله لوایح مدنظر رئیس جمهور بود. صحبت

 
هاي رئیس جمهور با واکنش برخی از نمایندگان در صحن علنی مواجه شد. 

 
عضو هیات رئیسه مجلس سرنوشت لوایح دولت در مجلس را تشریح کرد 

احمد امیرآبادي فراهانی در ابتداي نشست علنی امروز (سه شنبه 25 آذرماه) مجلس شوراي اسلامی در مورد اظهارنظر رئیس جمهور
پیرامون عدم رسیدگی مجلس به لوایح دولت گفت: با توجه به اینکه مسئولیت لحاظ طرح ها و لوایح در دستور هفتگی در هیات
رئیسه مجلس را برعهده دارم ، لازم می دانم توضیحی پیرامون مسائل مطرح شده از سوي رئیس جمهور مبنی بر اینکه مجلس

 
درخصوص لوایح دولت کم لطفی می کند و به سونامی طرح ها پرداخته است، ارائه کنم. 

 

نماینده مردم قم در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: ملت شریف ایران در جریان باشند که 93 لایحه از طرف دولت در این مجلس
ارائه شده که همه آنها را طبق آیین نامه اعلام وصول کردیم، کما اینکه تنها 70 لایحه در یک روز اعلام وصول شد که معوق از مجلس

 
قبل بود و با یک نامه به مجلس ارسال شد. 

وي تصریح کرد: ما این لوایح را به کمیسیون ها ارجاع دادیم، کما اینکه 31 لایحه فقط در کمیسیون قضایی و حقوقی در حال بررسی
است و سایر کمیسیون ها نیز در حال بررسی لوایح دولت هستند، حتی چند مورد از لوایح دولت با فوریت به مجلس ارسال شد و با



اینکه نمایندگان مجلس حدود 54 طرح فوریت دار در نوبت داشتند، اما مجلس لوایح فوریت دار دولت را در اولویت قرار داده و

 
رسیدگی کردیم که تعدادي از آنها به قانون تبدیل شد و 7 قانون از لوایح دولت در این مجلس ابلاغ شد. 

عضو هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: خواهش می کنم آقاي رئیس جمهور کم لطفی نکنند و به جاي طرح موضوعات
تفرقه انگیز، لوایحی که مشکلات اساسی مردم را حل می کند، به مجلس ارسال کنند و مطمئن باشند مجلس براساس آیین نامه

 
داخلی به آنها رسیدگی خواهدکرد. 

امیرآبادي فراهانی یادآور شد: تعجب می کنم که آقاي رئیس جمهور با وجود اینکه سابقه فعالیت در مجلس را دارند، موضوعات این

 
چنینی را مطرح می کنند. 

 
آیا چرخ سانتریفیوژها و چرخ اقتصاد می چرخند؟ 

همچنین سیدعلی یزدي خواه در تذکري خطاب به رئیس جمهور در ارتباط با اظهارات ایشان پیرامون عدم رسیدگی مجلس به لوایح
دولت، گفت: به عنوان خادمان ملت از روز گذشته مورد سوال واقع شدیم که چگونه به همه وعده ها عمل شده؛ چرخ سانتریفیوژها و
چرخ اقتصاد می چرخند، پاسپورت ایرانی داریم و وضع معیشت مردم خوب است، در حالی که آقاي رئیس جمهور در قرنطینه حضور

 
قرار دارند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: از آقاي رئیس جمهور تقاضا می شود از
قرنطینه بیرون آمده و به مردم سر بزند و درد مردم تهران به خصوص مردم جنوب تهران را بشنود و مشکلات آن ها از حیث بیکاري،
تورم و قیمت هاي افسارگسیخته را از نزدیک ببیند. در حالی که نزدیک به 8 ماه است کشور را معطل کرده و می خواهد براي 4 سال

 
آینده نیز مشکل ایجاد کند. 

 

وي افزود: ایشان در رابطه با اظهارات اردوغان نیز موضوع را به شوخی گرفته در حالی که رئیس جمهور ترکیه باید در خصوص دخالت
هاي خود پاسخ بدهد زیرا وي در امور سوریه، لبنان، لیبی و قبرس نیز دخالت داشته و می خواهد و اکنون می خواهد به وحدت ملی

 
ما نیز آسیب بزند. 

 
مرجع تفسیر قانون دولت نیست 

رئیس جمهور در بخش دیگر نشست خبر خود در پاسخ به سوال خبرنگاري مبنی بر اینکه نظر دولت درباره قانون اقدام راهبردي براي
رفع تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران، عنوان کرد که دولت آیین نامه اجرایی آن را بر اساس برداشتی که دارد تهیه می کند.



علیرضا سلیمی در واکنش به این بخش از صحبت هاي روحانی در اخطاري با استناد به اصول 71 ، 73 و 98 قانون اساسی گفت:
براساس اصل 73 شرح و تفسیر قوانین عادي در صلاحیت مجلس شوراي اسلامی است، این در حالی است که برخی می گویند به
تفسیر خود قانون مجلس را اجرا کرده و براي آن آیین نامه می نویسیم که این امر مغایر با اصل 73 قانون اساسی است، به این افراد

 
توصیه می کنم این اصل را یک بار مطالعه کنند. 

 

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شوراي اسلامی افزود: اصل 71 قانون اساسی می گوید مجلس می تواند در عموم مسائل،

 
قانون وضع کرده و براي همه خط مشی تعیین کند و دیگران نمی توانند خط مشی وضع کنند. 

وي اضافه کرد: براساس اصل 98 قانون اساسی تفسیر قانون اساسی با شوراي نگهبان است، اي کاش افرادي که مطالب فوق را مطرح
می کنند فرصتی پیدا کرده و اصول قانون اساسی را یک بار دیگر از نو مطالعه کنند، تفسیر قوانین عادي با مجلس و تفسیر قانون

 
اساسی با شوراي نگهبان است. 

 
صباغیان: این که رئیس جمهور قانون مصوب را مضر می داند توهین به مجلس است 

همچنین محمدرضا صباغیان بافقی در نشست علنی امروز (سه شنبه، 25 آذرماه) مجلس شوراي اسلامی با استناد به اصول 71 و 96
قانون اساسی گفت: در چند سخنرانی آقاي رئیس جمهور مطرح کرده اند که دولت فقط از من دستور می گیرد و از من تبعیت می

 
کند. 

وي ادامه داد: همچنین اخیرا عنوان شد قانونی که مجلس مصوب کرده مضر است. به نظر بنده این الفاظ توهین بزرگی به مجلس
است، وقتی 290 نفر نماینده موضوعی را تصویب و 12 عضو شوراي نگهبان آن را تائید می کند کلمه مضر است همه فکر، نگاه و کار

 
این عزیزان را خلاف و نسنجیده می داند. 

نماینده مردم مهریز، بافق، بهاباد، خاتم و ابرکوه در مجلس شوراي اسلامی گفت: خواهش می کنم در این جور مواقع رئیس مجلس بی

 
تفاوت نباشد و فرداي آن رئیس جمهور را بخواهد تا پاسخ دهد. 

 



این نماینده مجلس تاکید کرد: ضمن اینکه باید احترام رئیس جمهور را نگه داریم به نظر بنده چنین مواضعی مجلس را در سطح افکار

 
عمومی بسیار تضعیف می کند و تصمیمات آن را غیرکارشناسی شده نشان می دهد. 

علی نیکزاد نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی که ریاست جلسه را برعهده داشت، تاکید کرد: مجلس نمی خواهد وارد حاشیه شود،

 
کسانی که این مطالب را مطرح می کنند حقوق دان هستند و نباید از این الفاظ استفاده کنند. 

رئیس جمهور در نشست خبري روز گذشته خود تاکید داشت که قانون اقدام راهبردي براي رفع تحریم ها و صیانت از حقوق ملت را

 
""براي کشور مفید نمی داند."" 

 
کدام قول هاي رئیس جمهور محقق شده است؟ 

سید البرز حسینی نماینده دیگري بود که به نشست خبري رئیس جمهور واکنش نشان داد و با استناد به اصول 122، 133، 134،
137، 43 و 73 گفت: روز گذشته آقاي رئیس جمهور جلسه اي با خبرنگاران داشت و به سوالات عزیزان در خصوص کشور پاسخ هایی

 
ارائه کرد. بسیاري از صحبت هاي رئیس جمهور در جهت وحدت آفرینی و یکپارچگی نبود. 

این نماینده مجلس گفت: آقاي رئیس جمهور در بخشی از صحبت هاي خود کسانی که منتقد دولت بوده اند را با عنوان ""همراه با
مخالفان جهانی نظام جمهوري اسلامی ایران"" تلقی کرده است. این عنوان بسیار سنگین بوده و نیاز است از طرف مجلس و منتقدان

 
وضعیت موجود و عملکرد رئیس جمهور و دولت جواب لازم داده شود. 

نماینده مردم خدابنده در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه رئیس جمهور گفته است در دولت وزیر وجود ندارد که از معیشت
مردم حمایت کند نداریم، بیان کرد: مرحوم شهریار شعري دارد""آمدي جانم به قربانت ولی حالا چرا"" بعد از 8 سال ریاست
جمهوري تازه آقاي رئیس جمهور عنوان می کند که براي حمایت از وضعیت معیشت مردم در هیات دولت وزیري وجود ندارد باید این

 
شعر را خواند: ""وه که با این عمرهاي کوته بی اعتبار/این همه غافل شدن از مردم ایران چرا."" 

 



سخنگوي کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: آقاي رئیس جمهور گفته به قول هایی که در مورد تورم، رونق اقتصادي داده بودند
عمل کرده است، قرار بود امسال سال تولید باشد، اشتغال براي جوانان و رفاه بیشتر براي مردم شکل بگیرد، مهار تورم، تعادل نرخ ارز
در اقتصاد رقم بخورد و وضعیت مردم به نحوي بهبود پیدا کند که مردم به یارانه 45 هزار تومان نیاز نداشته باشند؛ قضاوت عموم

 
کاملا روشن است. 

حسینی گفت: آیا امروز مردم به 45 هزار تومان نیاز ندارند؟ کاري کردید که مجلس براي کمک معیشت ورود پیدا کند و طرحی را در

 
این زمینه ارائه دهد./ 

پایان پیام



اصلاح بخشنامه تامین اجتماعی؛ کارگران اخراجی هم بیمه بیکاري می گیرند

منبع: انتخابشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/09/25

بخشی از بخشنامه ي سازمان تامین اجتماعی که محرومیت کارگران اخراجی (ماده 27 قانون کار) از بیمه بیکاري را مورد
تصدیق قرار می دهد، ابطال شد.

بخشی از بخشنامه ي سازمان تامین اجتماعی که
محرومیت کارگران اخراجی (ماده 27 قانون کار) از بیمه
بیکاري را مورد تصدیق قرار می دهد، باراي هیات عمومی

 
دیوان عدالت اداري، ابطال شد. 

سعید کنعانی با اشاره به درخواست خود از هیات عمومی «دیوان عدالت اداري» در مورد ابطال بخشی از بخشنامه ي «سازمان تامین
اجتماعی» در مورد کارگرانی که در راستاي اجراي ماده 27 قانون کار بیکار شده اند، به ایلنا گفت: «تا پیش از تایید این درخواست در
هیات عمومی دیوان عدالت اداري، کارگرانی که در راستاي ماده 27 قانون کار، از کار خارج شده بودند، امکان استفاده از بیمه بیکاري

 
را نداشتند.» 

کنعانی افزود: «حال با صدور این راي، کارگران اخراجی هم می توانند از بیمه بیکاري استفاده کنند و دیگر آن بخش از بخشنامه

 
سازمان تامین اجتماعی نافذ نخواهد بود.» 

او با بیان اینکه راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري، عطف به ماسبق شده است، گفت: «بر این اساس، راي هیات عمومی دیوان از

 
سال 1395 که این بخشنامه صادر شده است، به اجرا درمی آید.» 

بر اساس ماده 27 قانون کار، هرگاه کارگر در انجام وظایف محوله کوتاهی کند و پس از دریافت تذکر کتبی، آیین نامه انضباطی کارگاه

 
را نقض نماید، کارفرما با جلب نظر تشکل صنفی درون کارگاه، امکان اخراج او را دارد. 

در همین حال، اگر در دورن کارگاه، امکان تصمیم گیري و اتفاق نظر وجود نداشت، هیات هاي تشخیص ادارات تصمیم گیري می

 
کنند و در صورتی که بازهم اختلاف حل نشد، هیات حل اختلاف تصمیم گیري می کند. 

 
درباره بیمه بیکاري 

از نظر قانون بیکاري، بیکار کسی است که بدون میل و اراده خود بیکار شده و در حال حاضر آماده به کار باشد. براساس قانون بیمه،
بیکاري اگر فردي بیکار موقت شناخته شود یا به علت حوادثی مانند سیل، زلزله، جنگ، آتش سوزي بیکار شود، می تواند از شرایط

 
بیمه بیکاري استفاده کند. توجه داشته باشید که بیکاري از طریق ترك شغل یا استعفا شامل بیمه بیکاري نمی شود. 



تشخیص ارادي و غیرارادي بودن بیکاري، بر عهده گروهی متشکل از نمایندگان اداره کار و رفاه اجتماعی، تعاون و سازمان تأمین
اجتماعی است و شعب تأمین اجتماعی پس از تأیید ادارات نامبرده، درخصوص برقراري و پرداخت مستمري بیکاري براي بیمه شدگان

 
اقدام می کنند. 

 
بیمه بیکاري به چه کسانی تعلق می گیرد؟ 

 
قبل از اینکه براي دریافت بیمه بیکاري اقدام کنید، باید شرایط آن را داشته باشید، این شرایط به شرح زیر است: 

 
افرادي که حداقل 6 ماه سابقه بیمه تامین اجتماعی دارند 

 
افرادي که به صورت غیرارادي بیکار شده اند 

شخصی که بر اثر حوادثی مانند آتش سوزي، سیل و یا زلزله بیکار شده است، نیاز به داشتن سوابق بیمه اي نداشته و بیمه بیکاري به

 
او تعلق می گیرد. 

 
افرادي که در زمره صاحبان حرفه و مشاغل آزاد و بیمه شدگان اختیاري نباشند 

 
تبعه کشورهاي دیگر نباشند 

 
مستمري بگیر بازنشسته و یا از کارافتاده کلی نباشند 

 
یک سال قرارداد کار با پرداخت حق بیمه داشته باشند 

 
افرادي که از شرکت در کلاس هاي آموزشی و کارآموزي که سازمان تامین اجتماعی براي شغل پیشنهاد می کند خودداري کرده اند. 

کارگران فصلی در صورتی که صرفا در اثناي فصل کار اخراج گردیده و بیکاري آنها غیرارادي تشخیص داده شود مشمول دریافت

 
مقرري بیمه بیکاري خواهند بود. 

افراد شاغل در کارهایی که ماهیت آن جنبه دائمی دارد و براساس قرارداد کار در مدت معینی مشغول کار بوده اند. با تشخیص
واحدهاي تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در صورتی که در پایان قرارداد بیکار شوند و در آخرین کارگاه حداقل یک سال سابقه پرداخت

 
حق بیمه داشته باشند، مورد حمایت قرارگرفته و مشمول دریافت مقرري بیمه بیکاري خواهند شد. 

چنانچه بیمه شده اي حداکثر ظرف مدت دوماه پس از طی دوران سربازي به محل کار خود بازگردد ولی کارفرما از به کارگیري مجدد

 
او خودداري کند، با احراز سایر شرایط می تواند از مقرري بیمه بیکاري استفاده کند. 

 
چطور می توان از بیمه بیکاري استفاده کرد؟ 

براي دریافت مقرري، متقاضیان بیمه بیکاري که شغل خود را به صورت غیرارادي از دست داده اند ، حداکثر 30 روز از تاریخ بیکاري
فرصت دارند موضوع را به واحد تعاون، کار و رفاه اجتماعی اطلاع دهند و آمادگی خود را براي اشتغال به کار تخصصی خود یا کار

 
مشابه آن اعلام نمایند. 

در صورتی که متقاضی نتواند صرف مدت 30 روز از تاریخ بیکاري موضوع را به ادارات ذکر شده اطلاع دهد، مراجعه وي بعد از 30 روز

 
با عذر موجه و با تایید هیأت حل اختلاف اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی تا 3 ماه امکانپذیر خواهد بود. 

براي دریافت بیمه بیکاري، کارفرما باید در نامه اي به اداره کار مرکزي استان، دلیل بیکار شدن ناخواسته شما را با درج زمان، به

 
صورت مکتوب اعلام کند. 



 
مدت بیمه بیکاري چقدر است؟ 

مدت پرداخت مقرري به بیمه شدگان واجد شرایط، بستگی به سابقه پرداخت حق بیمه از سوي آنان دارد، در حال حاضر کمترین
مدت دریافت بیمه بیکاري براي مجردان و متاهلان به ترتیب 6 و 12 ماه است، بیشترین مقدار آن نیز به ترتیب 36 و 50 ماه براي

 
بیمه شدگان مجرد و متأهل (یا متکفل) است. 

 
کارگران اخراجی هم بیمه بیکاري می گیرند +جزییات بیمه بیکاري 

استثناء: افراد مسن مشمول قانون بیکاري که در زمان بیکار شدن 55 سال سن یا بالاتر دارند و سابقه پرداخت 10 سال حق بیمه

 
دارند، می توانند تا رسیدن به سن بازنشستگی از بیمه بیکاري استفاده کنند. 

 
مبلغ بیمه بیکاري چقدر است؟ 

میزان پرداخت مقرري بیمه بیکاري 55 درصد متوسط حقوق و دستمزد بیمه شده است که بر اساس تعداد افراد تحت تکفل، تا 4 نفر
و هر نفر 10 درصد قابل افزایش است، مشروط بر آنکه از حداقل دستمزد همان سال که توسط شوراي عالی کار تعیین می شود کمتر

 
نباشد و از 80 درصد حقوق بیمه شده نیز بیشتر نباشد. 

 
فردي که از مستمري از کار افتادگی جزئی استفاده می کند همزمان می تواند از مقرري بیمه بیکاري نیز بهره مند شود. 

واریز حقوق بیمه بیکاري معمولا بین 10 ام الی 15 ام هر ماه انجام می شود. اگر بعد از این مدت واریزي صورت نگرفت باید به شعبه

 
تامین اجتماعی مراجعه کرده و علت را جویا شوید. 

 
در چه شرایطی بیمه بیکاري لغو می شود؟ 

 
در صورتی که بیمه شده دوباره به کار اشتغال یابد 

 
بیمه شده از قبول شغل مشابه پیشنهاد شده خودداري کند 

 
بیمه شده مستمري بازنشستگی دریافت کند و یا دچار از کار افتادگی کلی شود 

 
مدت زمانی که بیمه بیکاري به او تعلق میگیرد پایان یابد 

 
بیمه شده فوت کند 

 
بیمه شده بدون دلیل موجه از شرکت در دوره هاي کارآموزي خودداري کند 

 
براي دریافت بیمه بیکاري چه مدارکی را باید همراه داشته باشیم؟ 

 
اصل و کپی یکسال آخر قرارداد کار یا راي صادر شده 

 
عکس 43 جدید (4 قطعه) 

 
اصل و کپی مدرك تحصیلی یا مدرك فنی 

 
اصل و کپی تمام صفحات شناسنامه 

 
اصل و کپی کارت ملی 

 
اصل و کپی گواهی کار از شرکت 

 
اصل و کپی کارت پایان خدمت (فقط براي آقایان) 



 
کپی صفحه اول دفترچه بیمه 

منبغ: فرارو



بازدید دادستان و معاون غذا و دارو از واحدهاي تولیدي دارو در تویسرکان

شماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: دانشگاه علوم پزشکی

همدان

 
بازدید دادستان و معاون غذا و دارو از واحدهاي تولیدي دارو در تویسرکان 

دکتر خدادادي معاون غذا و داروي دانشگاه به همراه دادستان استان از کارخانجات داروسازي مستقر در

 
شهرستان تویسرکان بازدید کردند. 

دکتر خدادادي معاون غذا و داروي دانشگاه به همراه دادستان استان از کارخانجات داروسازي مستقر در شهرستان تویسرکان بازدید

 
کردند. 

به گزارش روابط عمومی معاونت غذا و داروي دانشگاه علوم پزشکی همدان، در جریان این بازدید که با همراهی مدیر نظارت بر امور
دارو دکتر مرضیه مساعد و دادستان استان و همچنین نمایندگان فرماندهی نیروي انتظامی صورت گرفت از کارخانجات هگمتان دارو،

 
تدبیر دارو سلامت و فاران شیمی بازدید بعمل آمد. 

در این بازدید با قدردانی از همکاري هاي واحدهاي تولیدي در تامین نیازهاي دارویی کشور از توانمندي ها و ظرفیت بالاي واحدهاي

 
تولیدي، شرایط فنی و بهداشتی کارخانجات و بخش هاي در حال توسعه آنها بازدید شد. 

 
همچنین مشکلات واحدهاي یاد شده در تامین مواد اولیه و تامین اعتبارات مورد نیاز مطرح و راهکارهاي مساعدت بررسی شد. 

شهرستان تویسرکان با داشتن سه کارخانه فعال دارویی بعنوان قطب دارویی منطقه غرب کشور شناخته می شود که ضمن اشتغال
زایی، تامین بخش عظیمی از نیازهاي دارویی کشور را نیز بر عهده دارد.



توسعه آموزش هاي مهارتی در کردستان با شتاب بیشتري پیگیري می شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/09/25

ظهر امروز بهمن مرادنیا استاندار استان کردستان با حضور در سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور تفاهم نامه همکاري
آموزشی با هدف ارتقا ء توانمندي و مهارت افزایی نیروي انسانی در عناوین آموزشی مرتبط با مزیت هاي رقابتی و ظرفیت ها

و پتانسیل هاي بالقوه استان کردستان در حوزه اشتغال را با علی اوسط هاشمی معاون ...

استاندار کردستان: توسعه آموزش هاي مهارتی در
کردستان با شتاب بیشتري پیگیري می شود ظهر امروز
بهمن مرادنیا استاندار استان کردستان با حضور در سازمان
آموزش فنی و حرفه اي کشور تفاهم نامه همکاري آموزشی
با هدف ارتقا ء توانمندي و مهارت افزایی نیروي انسانی در
عناوین آموزشی مرتبط با مزیت هاي رقابتی و ظرفیت ها و
پتانسیل هاي بالقوه استان کردستان در حوزه اشتغال را با
علی اوسط هاشمی معاون وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی
و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور منعقد کرد

 
 .

به گزارش خبرگزاري برنا از کردستان؛ ظهر امروز بهمن مرادنیا استاندار استان کردستان با حضور در سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور تفاهم نامه همکاري آموزشی با هدف ارتقا ء توانمندي و مهارت افزایی نیروي انسانی در عناوین آموزشی مرتبط با مزیت هاي
رقابتی و ظرفیت ها و پتانسیل هاي بالقوه استان کردستان در حوزه اشتغال را با علی اوسط هاشمی معاون وزیر تعاون ، کار و رفاه

 
اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور منعقد کرد . 

مرادنیا توانمندسازي مهارتی کارجویان و شاغلین مناطق شهري و روستایی در استان کردستان به منظور ایجاد اشتغال پایدار براساس
پتانسیل هاي استان ، تقویت و توسعه آموزش هاي مهارتی با رویکرد فناورانه و محوریت کارآفرینی و ارتقاي مهارت هاي کسب و کار
در جمعیت فعال اقتصادي استان و ایفاي نقش موثر در رشد اقتصادي، ایجاد و توسعه اشتغال پایدار و استفاده بهینه از فرصت ها و
منابع انسانی در استان به منظور رفع نیاز کلیه طرح هاي توسعه اي دولتی و غیردولتی استان کردستان بر اساس اولویت هاي توسعه

 
منطقه اي را از جمله مهمترین موضوعات دنبال شده در این تفاهم نامه همکاري برشمرد . 

استاندار استان کردستان همکاري و استفاده از تشریک مساعی تمامی بخش هاي دولتی و خصوصی در ایجاد دپارتمان هاي ملی
گلخانه در شهرستان هاي دیواندره، قروه مریوان و دهگلان ، دپارتمان¬ ملی ساخت آلات موسیقی سنندج، دپارتمان ملی بورس در
سنندج، دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بومگردي ، همکاري در شناسایی و اجراي طرح مهارتی روستاهایی در
قالب هر شهرستان 20 روستا ، همکاري در تدوین و تصویب سند راهبردي مهارت ، همکاري و تسهیل در تخصیص اعتبار به مراکز
آموزش فنی و حرفه اي استان به منظور تجهیز کارگاه از طریق فرمانداري شهرستان و سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان ،
همکاري در برگزاري مسابقات آزاد با بکارگیري ظرفیت تمامی سازمان ها و نهادهاي استان در زمینه ساخت ادوات موسیقی و لباس



اقوام ایرانی از طریق بکارگیري ظرفیت بخش دولتی و خصوصی مرتبط در استان ،توجه و تامین اعتبار جهت اتمام پروژه هاي عمرانی
نیمه تمام شهرستان هاي سقز، کامیاران و بانه از طریق سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان ، همکاري در پیاده سازي طرحهاي
مهارت جامعه محور و توان افزایی ساکنین مناطق مرزي بر اساس توافق مصوبات ابلاغی سازمان با همکاري کلیه ذینفعان طرح ،
اختصاص زمین با کاربري آموزشی در سطح شهرستان هاي استان به آموزشگاه¬هاي آزاد استان با هماهنگی دستگاه هاي اجرایی
ذیربط ، الزام دستگاههاي اجرایی به تهیه پیوست آموزش مهارتی براي کلیه طرح هاي سرمایه گذاري استان و ارائه به اداره کل
آموزش فنی و حرفهاي استان به عنوان دبیرخانه شوراي مهارت و معرفی آموزشگاه هاي آزاد به سازمان مدیریت و برنامهریزي استان
جهت اختصاص کمک هاي فنی و اعتباري به منظور تامین زیرساختهاي مورد نیاز آنان را از جمله تعهدات استانداري استان کردستان

 
در این تفاهم نامه همکاري ذکر کرد . 

علی اوسط هاشمی معاون وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور نیز صدور و تسهیل مجوز
براي دپارتمان ملی گلخانه در شهرستان هاي دیواندره، قروه مریوان، دهگلان ، دپارتمان ملی ساخت آلات موسیقی سنندج، دپارتمان
ملی بورس در سنندج، دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بومگردي ، ارائه ساختار و فرآیندهاي مرتبط با ایجاد
دپارتمان هاي آموزش مهارتی ، تدوین چارچوب اجرایی طرح مهارت جامعه محور جهت اجراء در استان کردستان به عنوان پایلوت
کشوري ، تدوین و ارائه ساختار بهرهبرداري از ظرفیت مرزي مبتنی بر توان افزایی ساکنین مناطق مرزي ، صدور مجوز مرکز تربیت
مربی براي آموزش مربیان اقلیم کردستان عراق و منطقه غرب ، همکاري در صدور مجوز و ارتقا مرکز آموزش فنی و حرفه اي مریوان
به بین المللی و تخصیص اعتبار تکمیل و ارتقا تجهیزات کارگاهی ، صدور مجوز بین المللی براي مرکز سنجش و صلاحیت حرفه اي
سنندج به منظور همکاري و توسعه خدمات به اقلیم کردستان عراق ، صدور مجوز برگزاري مسابقات آزاد در زمینه ساخت ادوات
موسیقی، لباس اقوام ایرانی و اپلیکیشن موبایل ، همکاري در تامین اعتبار اتمام پروژه هاي عمرانی نیمه تمام شهرستانهاي سقز،
کامیاران و بانه از طریق سازمان برنامه و بودجه کشور (تبصره 27) ، تدوین و تصویب سند راهبردي مهارت استان و برنامه¬ریزي
اجراي طرح آموزش هاي فنی وحرفه اي روستایی به ازاي هر شهرستان 20 روستا در استان کردستان را از جمله تعهدات سازمان

 
آموزش فنی و حرفه اي کشور در این تفاهم نامه همکاري برشمرد . 

گفتنی است مدت اجراي این تفاهم نامه همکاري 2 سال پیش بینی شده است که مشارکت سایر دستگاههاي اجرایی استان در
راستاي تحقق اهداف این تفاهمنامه، با توجه به ظرفیت هاي مختلف ایجادي منتج از تفاهمنامه، باعث تحقق اهداف و انجام ماموریت

هاي سازمانی در راستاي ایجاد اشتغال پایدار خواهد شد.



حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی

در خوزستان

منبع: شما نیوزشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/09/25

استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به شمار می آید. از
لحاظ تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي، نخیلات از مهم

ترین استان هاي کشور محسوب می شود و اهمیت استراتژیک زیادي دارد. همچنین استان ...

 
کد خبر : 971608 1399/09/25 13:47:34 

استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر
کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به شمار می
آید. از لحاظ تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات
ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي،
نخیلات از مهم ترین استان هاي کشور محسوب می شود و
اهمیت استراتژیک زیادي دارد. همچنین استان خوزستان
در بخش صنعت از مهم ترین و موثرترین استان هاي کشور

 
به حساب می آید. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي ،شرکت نوین چوب با مدیرعاملی علی حمدانی
در شهرستان اهواز ، مرکز استان خوزستان، قرار دارد که با ظرفیت2000 متر مربع تولید انواع مصنوعات چوبی با روکش در سال

 
1385 شروع به کار کرده است و انواع مصنوعات چوبی با روکش و MDF را تولید می کند. 

این شرکت با حمایت 1179 میلیارد ریالی بانک کشاورزي آغاز به کار کرد و در حال حاضر با ظرفیتی برابر با 26 میلیون متر مربع و
10000تن آغشته سازي کاغذ ملامینه براي بیش از 650 نفر به شکل مستقیم و 25000نفر به شکل غیر مستقیم زمینه اشتغال را

 
فراهم ساخته و نقش مهم و موثري در توسعه پایدار و رونق اقتصادي در منطقه ایفا کرده است. 

از دیگر قابلیت هاي شرکت نوین چوب علاوه بر تاثیر مستقیم بر کاهش نرخ بیکاري در استان خوزستان تامین بخش عمده اي از نیاز

 
منطقه و کشور به مصنوعات چوبی و MDF است. 

این پروژه بزرگ که افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی و تولید به ویژه در مناطق محروم و دور افتاده
کشور است،در صدد است میزان ظرفیت تولید MDF خام خود را تا 150هزار متر مکعب افزایش دهد.



سخت گیري قضایی، مانع توسعه کارآفرینی

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/09/25

شاخص اندازه دولت در کارآفرینی نوظهور سهم بیشتري از دیگر انواع کارآفرینی دارد که نشان می دهد کارآفرینان در این
بخش ها، به حمایت هاي دولت و اصلاح قوانین دولتی به نفع این نوع کارآفرینی نیاز دارند.

یکی از عوامل مهم در افزایش فعالیت هاي کارآفرینانه و
خوداشتغالی، آزادي اقتصادي و جهانی شدن اقتصاد است.
با جهانی شدن و آزادي اقتصاد، کارآیی و بهینه سازي
منابع کلید خورد و اشتغال در فعالیت هاي ناکارآمد مثل
شغل هایی که صرفا با حمایت دولت ها قابل دوام است،
کاهش یافت. باتوجه فضاي آزادتر در بازارهاي بین المللی،
هر اندازه در بازارهاي داخلی، دخالت و محدودیت کمتر
شود، بنگاه ها آمادگی بیشتري براي خوداشتغالی و فعالیت
در بخش خصوصی و به دست آوردن سهم از بازارهاي

 
جهانی دارند. 

پژوهشگران در یک مقاله تلاش کردند اثر میزان آزادي اقتصادي بر فعالیت هاي کارآفرینی را اندازه بگیرند. آن ها کارآفرینی را به چند
دسته تقسیم کردند. کارآفرینی نوظهور، جدید، نوپا و تثبیت شده. کارآفرین نوظهور شخصی است که درحال حاضر، به طور فعال
درگیر مدیریت کسب وکار جدید بوده و براي هیچ کارمندي حقوقی بیش از سه ماه پرداخت نکرده است. کارآفرین جدید، فردي است
که به کارکنان خود، بیش از سه ماه و کمتر از 42 ماه، حقوق پرداخت کرده و شخصا مالک تمام یا قسمتی از کسب وکار است.
کارآفرین نوپا، فردي است که ویژگی هاي دو شاخص کسب وکارهاي نوظهور و جدید را دارد. کارآفرین تثبیت شده، فرد بزرگسالی
است که هم اکنون کسب وکاري را که شخصا مالک تمام یا بخشی از آن بوده، و این کسب وکار بیش از 42 ماه عمر دارد، مدیریت

 
می کند. 

نتایج بررسی هاي آن ها نشان داد شاخص اندازه دولت در کارآفرینی نوظهور سهم بیشتري از دیگر انواع کارآفرینی دارد که نشان می
دهد کارآفرینان در این بخش ها، به حمایت هاي دولت و اصلاح قوانین دولتی به نفع این نوع کارآفرینی نیاز دارند. پژوهشگران هم
چنین به این نتیجه رسیده اند که اگر به یک اندازه درصد امنیت حقوقی و قضایی افزایش پیدا کند، کارآفرینی نوپا 2.17 درصد و
کارآفرینی نوظهور 1.81 درصد کاهش پیدا می کند. دلیل عمده حصول این نتیجه، وجود سخت گیري هاي قضایی و محدودیت هاي
قانونی شدید است که به عنوان افزایش درصد امنیت حقوقی و قضایی مطرح می شود. درواقع سخت گیري هاي قضایی، مانع توسعه

 
کارآفرینی هایی نوظهور است. 

براي مطالعه تاثیر آزادي اقتصادي بر فعالیت هاي کارآفرینانه: رویکرد دیده بان جهانی کارآفرینی را بخوانید.



مجوز بین المللی مرکز سنجش و صلاحیت حرفه اي سنندج صادر شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها ــ رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از صدور مجوز بین المللی براي مرکز سنجش و صلاحیت
حرفه اي سنندج خبر داد.

گروه استان ها ــ رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور از صدور مجوز بین المللی براي مرکز سنجش و

 
صلاحیت حرفه اي سنندج خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سنندج ، تفاهم نامه
همکاري آموزشی میان استانداري کردستان و سازمان
آموزش فنی و حرفه اي کشور با هدف ارتقاء توانمندي و
مهارت افزایی نیروي انسانی در عناوین آموزشی مرتبط با
مزیت هاي رقابتی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي بالقوه استان

 
کردستان در حوزه اشتغال منعقد شد. 

علی اوسط هاشمی؛ معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور در این مراسم «صدور و
تسهیل مجوز براي دپارتمان ملی گلخانه در شهرستان هاي دیواندره، قروه مریوان، دهگلان، دپارتمان ملی ساخت آلات موسیقی
سنندج، دپارتمان ملی بورس در سنندج، دپارتمان ملی سنگ شهرستان قروه و دپارتمان ملی بوم گردي، ارائه ساختار و فرآیندهاي

 
مرتبط با ایجاد دپارتمان هاي آموزش مهارتی» را جمله تعهدات سازمان در این تفاهم نامه همکاري برشمرد. 

وي افزود: همچنین «تدوین چارچوب اجرایی طرح مهارت جامعه محور جهت اجراي در استان کردستان به عنوان پایلوت کشوري،
تدوین و ارائه ساختار بهره برداري از ظرفیت مرزي مبتنی بر توان افزایی ساکنین مناطق مرزي، صدور مجوز مرکز تربیت مربی براي
آموزش مربیان اقلیم کردستان عراق و منطقه غرب، همکاري در صدور مجوز و ارتقاي مرکز آموزش فنی و حرفه اي مریوان به بین

 
المللی و تخصیص اعتبار تکمیل و ارتقاي تجهیزات کارگاهی» جزو برنامه هاي پیش رو سازمان است. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از صدور مجوز بین المللی براي مرکز سنجش و صلاحیت حرفه اي سنندج به منظور
همکاري و توسعه خدمات به اقلیم کردستان عراق، صدور مجوز برگزاري مسابقات آزاد در زمینه ساخت ادوات موسیقی، لباس اقوام
ایرانی و اپلیکیشن موبایل، همکاري در تامین اعتبار اتمام پروژه هاي عمرانی نیمه تمام شهرستان هاي سقز، کامیاران و بانه از طریق
سازمان برنامه و بودجه کشور (تبصره 27) خبر داد و تصریح کرد: تدوین و تصویب سند راهبردي مهارت استان و برنامه ریزي اجراي
طرح آموزش هاي فنی و حرفه اي روستایی به ازاي هر شهرستان 20 روستا در استان کردستان از دیگر برنامه هاي پیش رو و اولویت

 
دار است. 

 
40درصد مراجعه کنندگان فنی و حرفه اي فارغ التحصیلان بیکار هستند 



 
اخذ مجوز 244 رشته محل جدید در دانشگاه فنی و حرفه اي 

بهمن مرادنیا استاندار کردستان نیز در این دیدار از حمایت از توانمندسازي مهارتی کارجویان و شاغلان مناطق شهري و روستایی به
منظور ایجاد اشتغال پایدار براساس پتانسیل هاي استان خبر داد و گفت: تقویت و توسعه آموزش هاي مهارتی با رویکرد فناورانه و
محوریت کارآفرینی و ارتقاي مهارت هاي کسب و کار در جمعیت فعال اقتصادي استان و ایفاي نقش موثر در رشد اقتصادي، ایجاد و
توسعه اشتغال پایدار و استفاده بهینه از فرصت ها و منابع انسانی به منظور رفع نیاز کلیه طرح هاي توسعه اي دولتی و غیردولتی بر

 
اساس اولویت هاي توسعه منطقه اي از جمله مهمترین موضوعات دنبال شده در این تفاهم نامه همکاري است. 

وي از همکاري در پیاده سازي طرح هاي مهارت جامعه محور و توان افزایی ساکنین مناطق مرزي بر اساس توافق مصوبات ابلاغی

 
سازمان با همکاري کلیه ذي نفعان طرح، اختصاص زمین با کاربري آموزشی در سطح شهرستان ها خبر داد. 

استاندار کردستان گفت: دستگاه هاي اجرایی ملزم به تهیه پیوست آموزش مهارتی براي کلیه طرح هاي سرمایه گذاري استان هستند.

گفتنی است؛ مدت اجراي این تفاهم نامه همکاري 2 سال پیش بینی شده است.



طرح ملی ایران قوي فرصتی براي شناسایی استعدادهاي فرهنگی هنري

انقلاب اسلامی است

منبع: دانشجوشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/09/25

رویداد ملی فهما (کانون هاي فرهنگی هنري مساجد ایران) در دومین سال پیاپی توسط ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد
کشور و در قالب طرح ملی ایران قوي در حال برگزاري است. نخستین رویداد ملی فهما سال گذشته براي ایجاد فرصتی براي

دیده شدن حرکت هایی که در کانون هاي فرهنگی هنري مساجد اتفاق می افتد، در هشت موضوع ...

رویداد ملی فهما (کانون هاي فرهنگی هنري مساجد ایران)
در دومین سال پیاپی توسط ستاد هماهنگی کانون هاي
مساجد کشور و در قالب طرح ملی ایران قوي در حال
برگزاري است. نخستین رویداد ملی فهما سال گذشته براي
ایجاد فرصتی براي دیده شدن حرکت هایی که در کانون
هاي فرهنگی هنري مساجد اتفاق می افتد، در هشت
موضوع و 18 عرصه با رقابت سنگین بیش از 24 هزار
کانون فرهنگی هنري مساجد یعنی مشارکت 98 درصدي

 
بچه هاي مسجد برگزار شد. 

حجت الاسلام المسلمین دکتر ارزانی مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور در گفتگو
با دانشجو جزییات طرح ملی ایران قوي را تشریح کرد: «طرح ملی ایران قوي در راستاي طرح ملی پایتخت فهما که سال گذشته
برگزار شد، اجرا می شود. طبق سند تحول ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور در نظر داریم که همه ساله طرحی با نام پایتخت

 
فرهنگ و هنر مساجد ایران داشته باشیم و در آن استان هاي فعال تر، کانون هاي برتر و همین طور اعضاي فعال معرفی شوند. 

طرح پایتخت فرهنگ و هنر مساجد ایران سال گذشته اجرا شد و باید در پایان سال 98 استان و کانون هاي برتر را اعلام می کردیم،
اما شیوع کرونا در همان روز ها آغاز شد و صبر کردیم تا خطر کرونا رفع شود، ولی متاسفانه این موضوع ادامه پیدا کرد و در نهایت در
تابستان استان قم را به عنوان پایتخت فهما، فرهنگ و هنر مساجد ایران، انتخاب کردیم. به دلیل اینکه انتخاب پایتخت با تاخیر انجام
شد و تقریبا نیمی از سال گذشته بود، وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی فرمودند که در سال 99 و 1400 مجموعا یک پایتخت
داشته باشیم. به همین دلیل پایختت فهما در سال 99 برگزار نشد و طرح جایگزینی براي ادامه رقابت هاي کانونی و ارتباط استان ها

 
و کانون ها و هم افزایی قرار دادیم. 

به مناسبت چهلمین سالگرد دفاع مقدس و این طرح را با توجه به فرمایش رهبر انقلاب که فرمودند: «ملت عزیز ایران باید همتشان

 
این باشد که قوي بشوند» ایران قوي نامگذاري کردیم.» 



 
 

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به سوالی درباره اهداف این طرح گفت: «در طرح ملی ایران قوي، که الان در حال
اجراست، اهداف اصلی شناسایی و توانمندسازي استعداد هاي فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی، جریان سازي گفتمان ایران قوي،
ترویج روحیه امید و تلاش و حضور موثر وهدفمند فعالان مساجد در فضاي مجازي است. این طرح البته اهدافی فرعی را هم ذیل
اهداف اصلی طرح دنبال می کند مثل رقابت، همدلی و ارتباط منسجم اعضاي کانون بر محور وحدت و همدلی و ترویج مولفه هاي

 
عالی نظام مقدس جمهوري اسلامی بر اساس آنچه در سند تحول فرهنگی آمده است. 

طرح ایران قوي چهار محور اصلی دارد که شامل قرآن و سیره اهل بیت، مسجد و گام دوم انقلاب، پیشرفت و امید به آینده و مقاومت

 
و عزت اسلامی است. ذیل این محور ها نیز زیر مجموعه هایی مثل فرهنگ ولایتمداري تعریف شده اند.» 

دکتر ارزانی درباره شیوه اجراي طرح افزود: «در این طرح ما یک جدول ماتریسی داریم که در قسمت افقی آن چهار محور اصلی طرح
قرار دارد و در قسمت عمودي، دوازده رواق با نام هاي نور، کتاب، دانش، همدلی، رسانه، سرود، ترنج، قلم، فیلم، نمایش، کارآفرینی و
فناوري است. به این معنا که هرکدام از کانون ها با توجه به ظرفیتی که در آن کانون و محله وجود دارد، محوري را انتخاب می کنند
و در مرحله بعد انتخاب می کنند که در چه قالبی از این موارد دوازده گانه عرضه کنند. به طور مثال با توجه به ظرفیتی که در آن
منطقه وجود دارد تصمیم گیري می کند که در قالب رواق نورکه مسابقات قرآنی است یا در قالب سرود عرضه کنند. در واقع براي

 
مثال در این جدول قالب یک اثر سرود و محور آن قرآن و اهل بیت انتخاب می شود. 

براي هر کدام از این قالب ها سازوکار هاي مخصوص به خودش نیز دیده شده. مهمترین مسئله این است که این ظرفیت بسیار عظیم
که مجموعا 48 آیتم است را در سامانه بچه هاي مسجد بارگزاري کردیم و هر کدام از بچه ها با توجه به ظرفیت خودشان می توانند
در یکی از این آیتم ها حضور پیدا کنند و در رابطه با این چهار محور اصلی، با توجه به توانمندي و ظرفیت محل، آثار خودشان را

 
تولید و براي ما ارسال کنند.» 



 
 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد درباره دستاورد طرح ملی ایران قوي هم گفت: «آنچه در پایان دستاورد این طرح خواهد بود
این است که ما با سرودها، نمایش ها، فیلمنامه ها و آثاري متعدد در این چهار محور مواجه خواهیم شد. همینطور مسابقات کتابخوانی
متعددي که برگزار شده و اعضاي محترم کانون ها در آن شرکت کرده اند. علاوه بر این کانون ها در فضاي مجازي یک رقابت سالم را

 
ایجاد کردند و با یکدیگر نیز ارتباط برقرار کردند. در پایان برگزیدگان طرح و نفرات برتر انتخاب و از آن ها تقدیر خواهد شد.» 

اطلاع رسانی این طرح توسط ستاد هاي استانی از 19 مهر مصادف با بیانات مقام معظم رهبري آغاز شده و ارزیابی و داوري آثار هم
نیمه دوم دي ماه تا بهمن ماه 99 صورت می گیرد.



پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر ایران/ تسهیلات قرض

الحسنه عامل محرك جهش تولید

منبع: قم نیوزشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با تاکید براینکه نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت: اغلب
تسهیلات قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است.

پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر

 
ایران/ تسهیلات قرض الحسنه عامل محرك جهش تولید 

به گزارش قم نیوز سید حسین دامادي به مناسبت
فرارسیدن سیزدهمین سالروز تأسیس بانک مهر ایران
گفت: بانک مهر ایران در راستاي اشاعه فرهنگ نیکوي
قرض الحسنه و با هدف کمک به برقراري عدالت اقتصادي
و حمایت از اقشار ضعیف و کمتر برخوردار جامعه، در
آذرماه 1386 و با مشارکت 10 بانک بزرگ و معتبر کشور

 
شکل گرفته است. 

مدیر شعب استان قم با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در راستاي کمک به نیازمندان و رفع دغدغه هاي مالی آنها
بوده است، افزود: در حال حاضر این بانک داراي 530 شعبه فعال در 308 شهر کشور است و از بدو تأسیس تاکنون توانسته قریب به

 
8 میلیون و 300 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به ارزش تقریبی 785 هزار میلیارد ریال در کل کشور پرداخت کند. 

این پیشکسوت نظام بانکی استان قم با بیان اینکه از کل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده از سوي این بانک در استان قم ، مبلغ
700 میلیارد ریال آن مربوط به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به جوانان بوده است عنوان کرد: در زمینه کارآفرینی و رونق

 
اشتغال هم این بانک در سطح استان قم عملکرد مناسبی از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه داشته است. 

دامادي با اشاره به نامگذاري سال 1399 از سوي مقام معظم رهبري(مدظله العالی) بنام سال «جهش تولید»، از تدوین و اجراي دو
طرح تسهیلاتی کالا کارت و «حمایت از خرید کالا و خدمات ایرانی» در راستاي تحقق شعار سال خبر داد و افزود: طرح هاي یاد شده
در راستاي سیاست هاي اعتباري کلان بانک و با هدف تقویت قدرت خرید مردم و نیز تشویق هموطنان به استفاده از کالاها و خدمات

 
تولید داخل و متعاقب آن گردش سریعتر و بهتر چرخ هاي تولید در کشور عزیزمان ، طراحی و اجرا شده است. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با بیان اینکه این دو طرح، با مشارکت بانک و همراهی عرضه کنندگان و مراکز فروش کالاها و
خدمات در سراسر کشور عملیاتی می گردد افزود: مدت بازپرداخت اقساط در این طرح ها از 6 تا 60 ماه در نظر گرفته شده و نرخ

 
کارمزد تسهیلات آن نیز 2 تا 4 درصد است. 



 
«کالا کارت» طرحی براي حمایت از کالاي ایرانی 

وي با اشاره به طرح ""همیاران مهر"" اظهار کرد: این طرح در واقع صدقه جاریه اي است که علاوه بر رفع نیازهاي مادي نیازمندان،

 
از ریخت و پاش هاي غیر ضرور و تشریفات بی مورد در زندگی هاي شخصی نیز جلوگیري می کند. 

وي افزود: طرح ""همیاران مهر"" یکی از طرح هاي تسهیلاتی بانک مهر ایران در حوزه مسئولیتهاي اجتماعی است که با هدف ایجاد
یک چرخه دائمی از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه جهت اشتغال آفرینی براي جوانان ، زندانیان آزاد شده ، زنان سرپرست خانوار و
همچنین درمان بیماران نیازمند، با کمکهاي هموطنان نوع دوست و نیکوکار طراحی شده و ایشان را ترغیب می نماید که کمک هاي

 
خود را بجاي صدقه، در قالب تسهلات قرض الحسنه به دست نیازمندان واقعی برسانند. 

 
لزوم توجه بنگاه هاي اقتصادي به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی 

این پیشکسوت نظام بانکی، راه اندازي سامانه هاي افتتاح حساب آنلاین، پرداخت تسهیلات آنلاین، (تشکیل پرونده وام بصورت
غیرحضوري)، عدم اخذ سفته از متقاضیان تسهیلات، تشکیل پرونده هاي تسهیلاتی بصورت تمام الکترونیکی و بدون استفاده از کاغذ
(موسوم به سامانه میعاد)، احراز هویت بیومتریک از طریق اتصال مستقیم به سامانه هاي ثبت احوال، اخذ امضاي الکترونیکی از
مشتریان از طریق پدهاي مخصوص، احراز هویت غیرحضوري سجامی (جهت دریافت کد بورسی) و ... را از جمله اقدامات ارزنده بانک

 
مهر ایران در راستاي مشتري مداري و ایجاد سهولت و سرعت بیشتر در انجام امورات بانکی مشتریان برشمرد. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با اشاره به افتخارات اخیر بانک مهر ایران در عرصه هاي بین المللی همچون کسب عنوان
بهترین بانک ایران و سومین بانک جهان اسلام از سوي مؤسسه بنکر (معتبرترین نهاد رتبه بندي بانکها در سطح دنیا)، کسب عنوان
نخبه اقتصادي جهان اسلام به انتخاب سازمان همکاري اسلامی و استانی مانند افتتاح نخستین صندوق امانات بانک، حرکت این بانک

 
در مسیر رشد و تعالی بانکداري اسلامی را بسیار ارزنده و پرشتاب عنوان کرد. 

انتهاي پیام / 106



آسیب کرونا به درآمدهاي شهرداري و تاب آوري شهر تهران

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا - پژوهشگران حاضر در وبینار آنلاین تامین
مالی شهرداري ها در شرایط بحران از سلسله نشست هاي
علمی دوازدهمین جشنواره پژوهش و نوآوري در مدیریت
شهري(مجمع شهري تهران) عنوان کردند شیوع بیماري
کرونا بیشترین آسیب را به منابع مالی شهرداري ها به ویژه
شهرداري تهران وارد کرده و تاب آوري این کلانشهر را در
مواجهه با این بحران پایین آورد. بر همین اساس در شرایط
کنونی بدون سیاستگذاري مشترك بین شورا و شهرداري

 
تهران بودجه این نهاد مردمی محقق نمی شود. 

به گزارش شهر به نقل از ستاد خبري دوازدهمین جشنواره مجمع شهري تهران؛ معاون وزیر کار، رفاه و تامین اجتماعی در امور
اقتصادي در این نشست که با حضور مجید فراهانی رئیس کمیته برنامه و بودجه شوراي شهر تهران، علی اکبر اسدي مدیرکل سازمان
برنامه و بودجه شهرداري ها و دهیاري هاي کشور، نادر مهرگان استاد دانشگاه تربیت مدرس، عبدالحمید امامی معاون مالی و
اقتصادي شهرداري تهران، ناصر یارمحمدیان، عضو هیئت علمی دانشکده پژوهش هاي عالی هنر و کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان و
ابراهیم جمشید زاده، مدیر مطالعات مالی و اقتصاد شهري مرکز مطالعات و برنامه ریزي شهر تهران برگزار شد، گفت: در حوزه
شهرداري ها باید به دو بحران همزاد یا هم افزا در شرایط فعلی توجه شود که شامل تحریم هاي اقتصادي و دیگري بیماري جهان گیر
کرونا است. در حال حاضر تحریم هاي بین المللی اي که در سال 96 براي کشور ایجاد شده بود، دوباره ایجاد و افزایش پیدا کرده

 
است که این شرایط، وضعیت نگران کننده اي را براي تامین مالی و منابع درآمدي شهرداري ها به وجود آورده است. 

حجت میرزایی با بیان این مطلب افزود: شهرداري هاي کلان شهرها و به خصوص تهران، براي تامین مالی پروژه هاي حمل و نقل

 
شهري با تاکید بر مترو که نیاز به تامین مالی و تامین تجهیزات دارد، با محدودیت هاي زیادي مواجه شدند. 

او درباره تاثیرات تحریم ها بر شهرداري ها ادامه داد: افزایش شدید و بی سابقه نرخ ارز تا حدود 10 برابر و نوسانات مداوم نرخ ارز و
کاهش دسترسی به ارز و کاهش دسترسی به تجهیزات آثار و پیامدهایی بود که تحریم براي شهرداري کلان شهرها رقم زد اما هنوز در

 
حال بررسی آثار تحریم بر امور مالی شهري و تامین مالی پروژه ها بودیم که کرونا آغاز شد. 

معاون وزیرکار بیان کرد: بیشترین آثار را کرونا به طور جغرافیایی بر شهرها داشته و بیشترین تاثیر را بخش هاي اقتصادي و بخش
خدمات متحمل شدند، به گونه اي که تفریح، حمل و نقل، گردشگري و حوزه خدماتی که در واقع با اجتماعات انسانی سر و کار داشته

 
از کرونا تاثیر پذیرفتند. 

میرزایی با تاکید براینکه کرونا باعث شد اقتصادها از رشد اقتصادي پیش بینی شده باز بمانند، یادآور شد: پیش بینی می شود در دنیا
رشد اقتصادي در سال 2021 به حدود سه درصد کاهش پیدا کند و در اقتصاد ایران نیز همین آثار تا به امروز کاملا تجلی پیدا کرده

 
است. 

او تاکید کرد: متاسفانه در میزان شناسایی بخش غیر رسمی در اقتصاد و فعالیت هاي شهري کمترین آمادگی را داشتیم و این امر بر

 
تاب آوري ما موثر بود. 



معاون وزیر کار، رفاه و تامین اجتماعی در امور اقتصادي با بیان اینکه قدرتمندي نظام هاي آموزش شهروندي و نهادهاي مدنی شهري
و رسانه هاي قدرتمند شهري می توانند به عنوان یک ابزار حمایتی مهم از گروه هاي آسیب دیده و یک واسطه مهم بین سیاست
گزاران شهري و مردم عمل کنند، گفت: در همه این موارد متاسفانه با سطح پایینی از آمادگی یا تاب آوري در مقابل این شوك مواجه

 
بودیم. 

به گفته میرزایی حوزه گردشگري، رستوران داري و عرضه خدمات تفریحی که شهرداري متولی و متصدي بسیاري از این فعالیت ها
در پهنه تهران است، درآمدهایی را از آنها کسب می کرده و هم عوارضی را از محل این فعالیت ها کسب می کرده، آسیب دیده و کرونا
در شهر تهران که حدود 75 درصد از فعالیت ها در بخش خدمات است به طور غیرمستقیم و مستقیم به درآمدهاي شهرداري آسیب

 
زده است. 

او معضل دیگر را ساختار درآمدهاي شهرداري دانست و افزود: اگرچه سطح جهانی شدن اقتصاد تهران در مقایسه با بسیاري از کلان
شهرها محدود است، اما در مطالعاتی که براي جهان سوم صورت گرفت، مشخص شد تهران همچنان تا جهانی شدن فاصله زیادي

 
دارد؛ ولی تهران سرپل ارتباطی اصلی اقتصاد ما و اقتصاد جهان است. 

به گفته میرزایی؛ با کاهش نرخ رشد ساخت و ساز در شهري که حدود 80 درصد درآمدهاي آن وابسته به ساخت و ساز است، به طور
مشخصی درآمدها آسیب دیده است. در سه ماهه آخر سال 98 بخش ساختمان حدود منفی سه و دو دهم درصد نرخ رشد منفی
داشته و در شش ماهه گذشته دو درصد نرخ رشد مثبت داشته است. در مجموع بخش ساختمان در 9 ماهه گذشته یعنی در سه ماهه

 
زمستان و شش ماهه اول سال 99 چیزي حدود یک و نیم درصد رشد منفی داشته و بخش خدمات وضع بدتري را شاهد بود. 

معاون وزیر کار در امور اقتصادي همچنین افزایش بودجه تهران در چند سال اخیر را خطاي استراتژي خواند و ادامه داد: افزایش
بودجه تهران در سال 98 از 18 هزار میلیارد تومان به 24 هزار میلیارد تومان و در سال 99 از 24 هزار میلیارد تومان به 30 هزار
میلیارد تومان یک خطا بود؛ چراکه به نظر می رسد این افزایش ها واقع بینانه نبوده است، اما ملاحظاتی که براي پایان پروژه هاي

 
نیمه تمام در سال آخر وجود دارد قابل قبول است. 

به گفته او؛ درآمدهاي حاصل از حمل و نقل هم کاهش پیدا کرده به گونه اي که در هشت ماهه اول سال درآمدهاي بی آرتی حدود
60 درصد کاهش پیدا کرده و درآمدهاي حاصل از اتوبوس هاي بخش خصوصی حدود 70 درصد و درآمدهاي مترو در بهترین شرایط

 
چیزي حدود 50 درصد کاهش یافته است. 

میرزایی تاکید کرد: در هشت ماهه اول امسال در بهترین شرایط بودجه شهرداري حدود 70 درصد محقق شد و به نظر نمی رسد که
تا پایان سال میزان تحقق بیشتر شود. چراکه با نوسانات هزینه ها شهرداري بخش زیادي از درآمدهایش را ازدست داده و از این جهت

 
با خسران زیادي مواجه شده است و این امر بر عملکرد مدیریت شهري پنجم کاملا محسوس است. 

او با بیان اینکه شهرداري تهران فرصت طلایی تامین مالی در بازار سرمایه را در سال 97 و 98 از دست داد، گفت: شهرداري می
توانست با اوراق بهادارسازي دارایی هاي خود و عرضه آن در بازار سرمایه تامین مالی و پروژه هاي ناتمام خود را تمام کند. اکنون تنها
راه حلی که وجود دارد منابعی است که در کمیسیون ماده 100 وجود دارد؛ شهرداري باید با یک تصمیم جدي بخش بزرگی از جرایم

 
غیر نقد را به نقد تبدیل و مشکل شهروندان خود را حل کند. 

 
شهرداري مسؤلیت اصلی براي حفظ اقتصاد شهر را بر عهده ندارد 

در ادامه این نشست رئیس کمیته برنامه و بودجه شوراي شهر تهران ضمن گرامی داشت هفته پژوهش، گفت: پاندمی کرونا یک تصویر

 
جدیدي از جهان به نمایش گذاشت و واقعیت هایی رابه ما یادآور شد که در بحران هاي پیشین کمتر به آنها توجه کرده بودیم. 

مجید فراهانی با بیان این مطلب افزود: این اخلال در تاب آوري شهري فقط منحصر به سازه ها و بناهاي شهر نیست، بلکه اکو
سیسیتم شهر و زندگی شهروندان به آن وابسته است. ازاین رو براي نظافت و گندزدایی مؤثر در شهر و حمل و نقل عمومی، مترو،
اتوبوس، ایستگاه هاي اتوبوس بیش از پیش برنامه ریزي صورت گرفت و ماشین آلات جدید در همین راستا براي آتش نشانی

 
خریداري شد و ماشین آلات گذشته نوسازي شد. 

او با بیان اینکه شهرداري مسؤلیت اصلی براي حفظ اقتصاد شهر را بر عهده ندارد ولی نمی تواند به آسیب هاي اجتماعی بی توجه
باشد، ادامه داد: آمارها نشان می دهد میزان کارتن خوابهاي تهران که به گرمخانه ها مراجعه می کنند بیش از دو برابر شده است و



 
همین آمار نشان می دهد که جرم و جنایت در شهر تهران بیش از دو برابر شده که نیازمند توجه است. 

عضو شوراي شهر تهران بیان کرد: اعطاي تسهیلات، معافیت و تخفیف در پرداخت عوارض و بهاي خدمات خصوصا به مجموعه هایی
که آسیب دیدند جزو کارهایی بود که صورت گرفت و با مصوبه شوراي شهر بیش از 50 درصد از اجاره بهاي کسانی که از خدمات

 
شهرداري استفاده می کردند، بخشیده شد. 

فراهانی با اشاره به بررسی شورا در بحث هزینه اجتناب ناپذیر شهرداري یادآور شد: براي اداره شهرداري، حقوق و دستمزد، نگهداشت
شهر و براي پرداخت بخشی از بدهی هایی که در سرفصل آمده، ماهانه حدود هزار میلیارد تومان نیاز است که متاسفانه با توجه به

 
هزینه هاي تحمیلی شیوع کرونا این رقم افزایش یافت. 

او با اشاره به اینکه براي تحقق بودجه سال 99 سه سناریو بدبینانه، میانه و خوشبینانه را پیش بینی کرده ایم، تاکید کرد: مساله
کسري بودجه شهرداري تهران در تمامی سال ها وجود داشت و از سال 87 تا سال 95 همواره بیش از 20 درصد این کسري بودجه را

 
داشتیم، اما در سال 95 رکورد عدد کسري بودجه به 38 و شش دهم درصد رسید که این امر باید با تلاش به حداقل خود برسد. 

رئیس کمیته برنامه و بودجه شوراي شهر تهران با تاکید بر اینکه تحقق بودجه بدون سیاستگذاري مشترك بین شوراي شهر و
شهرداري امکان پذیر نخواهد بود، گفت: در این راستا چند اقدام مهم از جمله تشویق و تحرك مبتنی بر مشوق هاي پرداخت به ویژه
تخفیف در بخش منابع مالی در بسته محرك اقتصادي کرونا که توسط شهرداري به شورا ارائه شد، دیده شد و در مورد بعدي الزام
شهرداري تهران به ارائه طرح ورود شرکت هاي شهرداري در بازارهاي سود ده و بازار بورس به عنوان یکی از فضاهایی که می تواند
درامد ایجاد کند را مطرح کردیم که متاسفانه شهرداري تهران با تعلل در اجراي برخی از احکام مصوبه، فرصت حضور در بازار بورس را
از دست داد و اکنون در حال برگزاري جلسات واگذاري دو شرکت شهروند و همشهري هستند که امیدواریم تا پایان سال این اتفاق

 
رخ دهد. 

او افزود: آخرین آمار در 9 ماهه اول سال نشان می دهد که حدود 30 درصد عدم تحقق منابع بودجه را شاهد هستیم، امیدواریم
شهرداري تهران علی رغم رکود در ساخت و ساز و کاهش جدي تقاضاي صدور پروانه ساختمانی تا پایان سال با روش هاي پیشنهادي

 
ما این مساله را پشت سر بگذارد و کسري بودجه را به حداقل برساند. 

مجید فراهانی با اشاره به بحث توسعه محلی و کاهش شکاف فقر شهري، ادامه داد: بحث توسعه محلی و کاهش شکاف فقر شهري به
عنوان دومین استراتژي دنبال شده از سوي شورا پیگیري شد، فقر شهري تهران در ابعاد گوناگون از فقر مسکن تا امکانات رفاهی
زندگی خصوصا در دوران کرونا افزایش جدي داشت که با یک شکاف نا برابر در دسترسی به امکانات و زیرساخت هاي شهري مواجه
هستیم. نقشه هاي وضعیت شهري در شیوع کرونا و انطباق آن با فقر شهري گویاي این نابرابري است و نشان می دهد که غفلت از

 
توزیع عادلانه سرانه چگونه بحران را تشدید و تاب آوري محلات را دچار معضل می کند. 

او با اشاره به اجتماعی سازي و مشارکت اجتماعات محلی این دو آیتم را بهترین الگوي مدیریت بحران خواند و بیان کرد: اجتماعی
سازي می تواند تحقق پذیري برنامه را افزایش دهد که در این میان شورایاري ها علی رغم محدودیت هاي بسیاري که دارند، نقش

 
موثري را در اراتقاء تاب آوري محلات ایفا کردند. 

به گفته او در تبصره 35 بودجه سال 1399 شهرداري تهران مکلف به اجراي پروژه هاي توسعه محلی شد تا نابرابري ها کاهش یابد و
شاهد افزایش کیفیت زندگی شهروندان باشیم؛ همچنین سیاست اجتماعی و رفاهی شهري در سال 1399 مورد توجه بود و در سال
1400 نیز با توجه به اثرات عمیق اجتماعی این مساله همچنان بخشی از بودجه آن به سمت فقرزدایی و کمک به آسیب دیدگان

 
اجتماعی است. 

رئیس کمیته برنامه و بودجه شوراي شهر تهران یادآور شد: شهرداري در قالب ایفاي مسئولیت اجتماعی شهري بخشی از اقدامات و

 
فعالیت هاي خود مثل مسکن اجتماعی استیجاري، بحث مشاغل غیر رسمی دستفروشان، کودکان کار و مهاجران را بازآفرینی کند. 

 
کرونا و رکود اقتصادي عامل اصلی کاهش درآمد شهرداري 

مدیرکل سازمان برنامه و بودجه شهرداري ها و دهیاري هاي کشور در ادامه این وبینار تخصصی گفت: بحث رکود و کرونا درآمد

 
شهرداري را بسیار کاهش داد و حوزه حمل و نقل به صورت جدي دچار آسیب شد. 

علی اکبر اسدي با ارائه راهکار براي رفع این معضلات افزود: در ابتدا باید هزینه هاي جاري را کاهش دهیم و سپس با افزایش بهره



 
وري در راستاي رفع معضل گام بر داریم. 

او اصلاح ساختار را بحثی جدي دانست و عنوان کرد: بسیاري از سازمان ها در شهرداري ایجاد شدند تا کمکی براي شهرداري باشند

 
اما در قالب یک شرکت زیان می رسانند؛ در نتیجه بحث اصلاح ساختار باید به صورت جدي دنبال شود. 

مدیر کل سازمان برنامه و بودجه شهرداري ها و دهیاري هاي کشور ادامه داد: باید تکمیل پروژه هاي نیمه تمام را در دستور کار قرار
دهیم و بعد به سمت پروژه هاي محله محور و خرد برویم، همچنین بحث دیگر بحث بازسازي به جاي خرید است، براي افزایش درآمد

 
شهرداري می توان به سمت فروش محصولات به صورت اینترنتی حرکت کرد. 

او بیان کرد: باید اخذ عوارض پروانه ساخت وساز بلند مدت شود و مردم در طولانی مدت پول را پرداخت کنند تا شهرداري در بحث

 
درآمد به یک ثبات برسد. 

اسدي یادآور شد: شرایط مالی دولت به لحاظ تحریم ها و کاهش فروش نفت سخت شده است. اما در حوزه حمل و نقل چه به صورت
نقد و چه با اعطاي تسهیلات، شهرداري را یاري کرده است. مصوبه اي هم از محل تبصره 19 در حوزه مترو داشتیم که کلیات آن

 
هفته گذشته به تصویب رسید و مقرر شده با ورود بخش خصوصی به این حوزه، دولت کمک هایی را هم به شهرداري داشته باشد. 

مدیرکل سازمان برنامه و بودجه شهرداري ها و دهیاري هاي کشور تاکید کرد: عوارض فرآورده هاي نفتی مابه التفاوت قیمت دارد که

 
براساس مصوبه مجلس و سران سه قوه عوارض آن در اختیار ما و شهرداري قرار نمی گیرد، لذا پیگیري کردیم امسال اصلاح شود. 

 
فعالیت زیان زا را نمی توان وارد بازار سرمایه کرد 

معاون مالی و اقتصادي شهرداري تهران نیز مسئولیت تامین منابع در شهرداري را بحث مهمی خواند و گفت: باید سه آیتم تنوع

 
درآمدها، تداوم و پایداري مولفه هاي کیفیتی و تعدد منابع را در نظر گرفت تا سه گام مشخص را پیش رو داشته باشیم. 

عبدالحمید امامی افزود: در سال جاري بودجه سرمایه گذاري 10 برابر شده است؛ سال 97 که براي سال 98 بودجه نویسی صورت
گرفت، بودجه را از رقم 16 هزار به 18 هزار میلیارد تومان افزایش دادیم تا فعالیت و عملکرد بیشتر شود که خوشبختانه در سال 98

 
بیش از 95 درصد بودجه محقق شد. 

او ادامه داد: استقلال نظام بهاي تمام شده براي شهرداري مهم است که خوشبختانه از این آیتم عبور کردیم، همچنین اختصاصی

 
سازي عملکرد بنگاه ها نیز بسیار مهم است که باید مورد توجه قرار گیرد. 

امامی با اشاره به تقسیم بندي سازمان ها به سه دسته بیان کرد: برخی از سازمان ها سودآور بوده، برخی نیز متناسب با شرایط
اجتماعی و اقتصادي شهرداري است، بخش هایی هم هستند که مثل سازمان پسماند کاملا خدمات ده هستند و باید با برنامه ریزي

 
صحیح سودآور شوند. 

او با بیان اینکه بحث استفاده از بازار سرمایه نیز در این میان مطرح شد، یادآور شد: بازار سرمایه باید سودده باشد، زیان را نمی توان
وارد چنین بازاري کرد، لذا امیدواریم دو شرکت شهروند و شرکت همشهري را به بورس وارد کنیم تا در جهت بازار سرمایه گام

 
برداریم. 

معاون شهردار تهران تاکید کرد: حداقل هزینه هزار و 100 میلیارد تومان حقوق ماهیانه است، در حالیکه اقساط اوراق مشارکت،
اقساط وام ها و ... هزینه اجتناب ناپذیر است، در ماه جاري در دو هفته تعطیلی اخیر درآمدها به پنج میلیارد درآمد در روز رسید،

 
رویکرد ما تعاملی است و خوشبختانه این رویکرد پروژه ها را سرپا نگه داشته است. 

به گفته امامی؛ در این راستا تعامل با دستگاه هاي مختلفی مثل دارایی، بانک ها و قوه قضائیه را داشتیم که در اغلب موارد این امر به

 
نفع شهرداري تمام شد و در این دوران افزایش بدهی نداشتیم و افزایش ها ناشی از افزایش سود بانکی وام هاي قبلی است. 

معاون مالی و اقتصادي شهرداري تهران با اشاره به طرح صدور "برات کارت" از سوي شهرداري تهران براي پرداخت بدهی پیمانکاران
گفت: خوشبختانه شهرداري وضعیت مطلوبی دارد اما این وضعیت مطلوب باید بالفعل شود و لازمه آن وجود یک متولی متمرکز

 
درآمدي است که آن را به عنوان پشتوانه تاب آوري سایر بخش ها ایجاد کند. 

 
تاثیر بحران هاي اقتصادي بر مدیریت هاي محلی 

استاد دانشگاه تربیت مدرس، با بیان اینکه شاخص رشد اقتصادي بحران ها را بیان می کند، گفت: آمارهاي بانک مرکزي نشان می
دهد چندین سال است پی درپی با رکود اقتصادي یکی از شاخص هاي مهم بحران اقتصادي مواجه هستیم، این بحران ها و رکود



 
اقتصادي نشانه هایی مثل نرخ بیکاري، کاهش سرمایه گذاري، سقوط بازار سهام و... را دارد. 

نادر مهرگان، افزود: معمولان بحران ها به گونه اي است که وقتی اتفاق می افتد در لحظه صورت می گیرد اما درمان آن به سادگی
نیست و زمان بر است. اگر بر بحران هاي اقتصادي از جنبه آن که بر درآمد شهرداري ها چه تاثیري دارند تاکید کنیم، می بینیم اگر
همه فعالیت هاي اقتصادي دچار بحران شود، تاثیر چندانی بر درآمد شهرداري ها نخواهد گذاشت، اما آنچه که بیشتر در مدیریت

 
شهري و درآمد شهري تاثیردارد، رکود و بحران اقتصادي است که در بخش هایی مثل مسکن و خدمات اتفاق می افتد. 

استاد دانشگاه تربیت مدرس افزود: باید در بحث رکود و بحران اقتصادي به طور خاص به بخش هاي خاصی از اقتصاد توجه کنیم که
خوشبختانه بخش هایی که شهرداري با آن سر و کار دارد، ارتباطی با بحث تحریم ها ندارند، اما آنچه که باعث رکود بحث اقتصادي در

 
مسکن شده است عوامل دیگري غیر از تحریم هستند. 

مهرگان با بیان اینکه مدیرانی که در بحث شهرداري فعالیت دارند، باید این نکته را مورد توجه قرار دهند که در آینده حتی اگر تحریم
ها برداشته شود و بیمار کرونا از بین برود ما کماکان شاهد رکود اقتصادي در بخش مسکن خواهیم بود، ادامه داد: قسمت عمده اي از
درآمد شهرداري ها در تهران و در اغلب کلانشهرهاي ایران وابسته به رونق اقتصادي بخش مسکن است، پروانه هاي ساخت و سازي
که شهرداري صادر می شود، نشانه هایی از این است که این رکود در سال هاي اخیر بسیار زیاد بوده و در آینده نیز بیشتر خواهد شد.
او بیان کرد: کرونا بحث خدمات را سرعت بخشیده و خدمات به صورت شبکه توزیع می شود که لزوماً ممکن است محل استقرار آنان
در شهر تهران نباشد؛ شهرداري ها باید سیاست خود را بر اساس رکودي که در بخش مسکن رخ می دهد، اصلاح کنند و پیش بینی

 
درآمدهایشان را مورد تجدید نظر قرار دهند. 

استاد دانشگاه تربیت مدرس با تاکید براینکه شهرداري ها باید یک صندوق ذخیره داشته باشند، یادآور شد: همانند دولت که یک
صندوق ذخیره ارزي دارد، شهرداري باید صندوقی را داشته باشد تا در سال هایی که درآمدها قابل توجه است، بخشی از آن را از
طریق خرید اوراق و سهام نگهداري کند تا بتواند روند با ثباتی را در درآمدها و هزینه هایشان به وجود آورد که متأثر از بحران

 
اقتصادي نشود. 

مهرگان یکی از وظایف دولت ها و نهادهاي اجتماعی و شهرداري ها متعادل کردن نوسانات و ریسک ها دانست و تاکید کرد: شهرداري
باید به این نکته توجه داشته باشد که وقتی رکود بوده است، بازهم درآمد وجود دارد، اما در رکود اقتصادي درآمدها در فعالیت هاي

 
اقتصادي دیگري هم هست. 

استاد دانشگاه تربیت مدرس یادآور شد: ورود به بورس نیز نکته دیگري است که شهرداري می تواند به آن توجه کند، همچنین

 
مشارکت بخش خصوصی می تواند شهرداري را در شرایط بحران مالی کمک کند. 

 
نقش نهادها در تقویت نظام مالی و چالش هاي مرتبط 

عضو هیئت علمی دانشکده پژوهش هاي عالی هنر و کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان نیز با حضور در این وبینار گفت: بحرانی که

 
شهرداري و نظام مالی شهرداري با آن مواجه هست به دو بحران درونی و بحران بیرونی تقسیم می شود. 

ناصر یارمحمدیان، افزود: بحران درونی شهرداري ها بخش عمده آن است که به ساختار نامناسب شهرداري و بحث نظام مالی
نامناسبی که طی 50 سال اخیر گریبانگیر شهرداري ها شده مرتبط است و برخی چالش هاي قانونی که نظام مالی شهرداري با آن

 
مواجه است نیز بر این بحران ها می افزاید. 

عضو هیئت علمی دانشگاه هنر اصفهان با بیان اینکه در بحث بحران هاي بیرونی نیز کرونا، تحریم و جهش هاي قیمتی متاثر از کرونا،
تحریم و سیاست هاي دولت دخیل هستند، ادامه داد: مطالعاتی را در مورد چالش هاي قانونی و حقوقی که شهرداري ها به واسطه
قانونگذار مواجه شدند انجام داده ایم، در این مطالعات مشخص شد به لحاظ منابع درآمدي نقش مجلس و دولت را بیش از شوراها

 
براي شهرداري تعریف کرده ایم. 

یارمحمدیان ادامه داد: چالش هایی توسط نظام هاي حقوقی براي شهرداري ها به وجود آمده که دو هفته پیش با تصویب ماده 53
نگاه و نظر شهرداري ها و حوزه شهري را به موضوع جلب کرد، بحث عدم استقلال شهرداري ها و اختیارات مالی ضعیف آنها بود که
این امر ناشی از شناخت شهرداري به عنوان نهاد عمومی غیردولتی در کشور است که این اولین چالشی است که نظام قانونی براي

 
شهرداري ایجاد کرده و پیامدهایی را به دنبال داشته است. 



او افزود: با وجود آنکه اصول متعدد قانون اساسی شوراي شهر را به عنوان یک رکن اساسی در نظام مدیریت پذیرفته اما تفسیر مضیقی
که شوراي نگهبان نسبت به این اصول دارد مشکلاتی را براي شهرداري ها ایجاد کرده است؛ همچنین مشخص نیست شوراها در در

 
نظام جمهوري اسلامی جزو موسسات عمومی یا نهاد عمومی محسوب می شوند که این امر نیز معضلاتی را به همراه دارد. 

عضو هیئت علمی دانشگاه هنر اصفهان تاکید کرد: اولین نکته مهم این است که شهرداري رویکرد مالی خود را از دو رویکرد استقراض
و ریاضت اقتصادي در شرایط بحران مشخص کند و بر اساس افق زمانی و انتظاراتی که شهرداري ها دارند، بحث اولویت بندي پروژه
ها نیز بسیار مهم است، همچنین بحث انعطاف پذیري برنامه ها نیز حائز اهمیت است که شهرداري ها در شرایط بحران باید این را

 
مدنظر قرار دهند. 

در پایان این وبینار براساس یکی از محورهاي دوازدهمین جشنواره که تقدیر از آثار ارسالی متخصصان حوزه ها بود، اثر محمدحسین
شریف زادگان، استاد دانشگاه شهید بهشتی تحت عنوان "توسعه درون زایی منطقه اي و رهبري نهادها" به عنوان اثر برتر شناخته و

قدردانی شد.



فراخوان جشنواره تئاتر استانی آذربایجان شرقی منتشر شد

منبع: ارك خبرشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون هنري و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی از انتشار فراخوان سی و دومین جشنواره تئاتر...

معاون هنري و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی از انتشار فراخوان سی و دومین جشنواره تئاتر

 
استان خبر داد. 

علی محرمی گفت: در سال جهش تولید انجمن هنرهاي نمایشی آذربایجان شرقی، با همکاري و حمایت اداره کل فرهنگ و ارشاد
اسلامی استان و مرکز هنرهاي نمایشی، در راستاي سیاست هاي کلان فرهنگی و هنري،به منظور کشف استعدادهاي خلاق، اشاعه
هنر تئاتر و تقویت آن، هدایت و حمایت از گروه هاي تئاتري با هدف و تجربه هاي نوین در عرصه هنرهاي نمایشی، و نگاه خلاق و
مبتنی بر اصول علمی به هنر نمایش، سی و دومین جشنواره تئاتر استان را با توجه به وضعیت موجود جامعه که متاثر از ویروس

 
کروناست، با شیوه اجرایی متفاوت در بخش صحنه اي براي انتخاب آثار برتر جهت معرفی به دبیرخانه فجر برگزار می کند. 

وي محور هاي جشنواره را شامل ؛ فرهنگ و سنن بومی و محلی؛ جهش تولید(تولید و اشتغال با کالاي ایرانی)، کرونا و مقابله با آن(
زندگی در شرایط بحرانی و مقابله با آن_ کرونا و آسیب هاي اجتماعی)، فرهنگ ایثار و شهادت، آسیب هاي

 
اجتماعی(اعتیاد،طلاق،کودکان کار و خیابان و...) و جهانی عاري از جنگ و تروریسم و موضوعات آزاد عنوان کرد. 

محرمی با اشاره به شرایط و مقررات جشنواره تصریح کرد: هر کارگردان با یک اثر می تواند در این بخش شرکت کند و متون
اورجینال و فولکلور برگرفته شده از ادبیات ملی و فرهنگ و سنن و آداب و رسوم بومی-مذهبی،جهش تولید، دفاع مقدس و انقلاب

 
اسلامی ،کرونا و مقابله با آن و نیز توجه به مضامین اجتماعی فرهنگی و انسانی از اولویت برخوردار خواهند بود. 

وي افزود: متون شرکت کننده که برگزیده آن به دبیرخانه جشنواره فجر معرفی خواهد شد، بایستی ایرانی بوده و انتخاب موضوع آزاد
می باشد و متون اقتباسی (آداپته شده ایرانی)می تواند با ذکر دقیق مشخصات صاحب اثر و تشخیص هیئت انتخاب آثار در بخش

 
رقابتی شرکت کند. 

وي گفت: با توجه به وضعیت موجود جامعه و شیوع بیماري کرونا اجراي عمومی گروه ها با تعهد به بعد از جشنواره موکول خواهد شد

 
و بازبینی و داوري آثار صرفاً از طریق مشاهده فیلم ارسالی صورت می گیرد. 

محرمی گفت: به علت شرایط موجود جامعه که متاثر از شیوع بیماري کرونا است و عدم برگزاري جشنواره به صورت حضوري بنا به

 
نظر هیئت داوران به گروه هاي منتخب تا سقف 80 میلیون ریال کمک هزینه پرداخت خواهد شد. 

براساس این گزارش مدارك مورد نیاز براي شرکت شامل ؛ فرم تکمیل شده تقاضاي حضور در جشنواره، 3نسخه با کیفیت از اثر در
قالب dvd، خلاصه سوابق هنري کارگردان در یک صفحه a4، یک قطعه عکس پرسنلی کارگردان و ارائه مجوز کتبی نویسنده می

 
باشد و آخرین مهلت دریافت آثار 27 آذر 99 و اعلام نتایج ارزیابی آثار 2 دي ماه 99 خواهد بود. 



علاقمندان می توانند آثار خود را تا مهلت یاد شده به  آدرس دبیرخانه واقع در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی،
طبقه سوم اتاق امور هنري ارسال نموده و یا با  شماره 09353934842 تماس حاصل نمایند.



تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/09/25

استاندارفارس گفت: این استان داراي ظرفیت هاي فراوانی در زمینه هاي مختلف است و اگر با برنامه ریزي مدون مردم را به
سمت این حوزه هدایت کنیم، بخش تعاون با تکیه بر این توانمندي ها می تواند به شکوفایی برسد

استاندارفارس: تعاونی هاي دانش بنیان باید تقویت شوند
استاندارفارس گفت: این استان داراي ظرفیت هاي فراوانی
در زمینه هاي مختلف است و اگر با برنامه ریزي مدون
مردم را به سمت این حوزه هدایت کنیم، بخش تعاون با

 
تکیه بر این توانمندي ها می تواند به شکوفایی برسد 

به گزارش خبرگزاري برنا از فارس، دکتر عنایت االله رحیمی
در جلسه شوراي عالی تعاون استان که با حضور معاون
تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیرعامل بانک

تعاون برگزار شد، اظهارداشت: این استان داراي 122 هزارکیلومتر مربع وسعت، پنج میلیون نفر جمعیت، 115 شهر و 36 شهرستان

 
است که بزرگ ترین تقسیمات سیاسی سطح کشور محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با بیان این که این استان پتانسیل هاي فراوانی در حوزه هاي صنعتی، کشاورزي،
معدنی و خدماتی دارد، افزود: فارس رتبه اول و دوم در تولیدات کشاورزي و رتبه برتر در معدن سنگ هاي تزئینی و خاك نسوز را در

 
اختیار دارد. 

وي با اشاره به این که استان فارس داراي سابقه طولانی در تجارت با کشورهاي حوزه خلیج فارس و شبه قاره هند است، ادامه داد: در
زمینه گردشگري استان فارس مهد فرهنگ، تاریخ و تمدن ایران است که تعدادي زیادي آثار ثبت جهانی مانند تخت جمشید و

 
پاسارگاد و حدود سه هزار اثر ثبت ملی را در خود جاي داده است. 

استاندار فارس اظهارداشت: 80 درصد از رشته هاي هنري موجود در کشور در این استان فعال است و حدود 200 هزار نفر هنرمند نیز

 
در این حوزه فعال هستند که تعداد زیادي از آن ها در قالب تعاونی به فعالیت مشغول هستند. 

دکتر رحیمی با بیان این که در استان فارس با توجه به آموزه هاي دینی و فرهنگ تاریخی، فعالیت هاي تعاونی از گذشته داراي سابقه
طولانی بوده و به شکل هاي مختلفی بروز و ظهور داشته است، افزود: در زمینه تاسیس تعاونی هاي جدید تولید، توریع و مصرف نیز

 
استان فارس پیشرو بوده و تعداد قابل توجهی تعاونی در این استان شکل گرفته اند که باید تقویت شده و ارتقا پیدا کنند. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با اشاره به این که توجه به بخش تعاون مورد تاکید قانون اساسی جمهوري اسلامی
ایران و موجب گسترش عدالت اجتماعی به عنوان مطلوب مورد نظر جامعه و حاکمیت و کاهش نابرابري است، گفت: تعاونی موجب

 
جمع آوري سرمایه هاي خرد و بهره گیري از آن ها در زمینه هاي مختلف می شود. 

وي با تاکید بر این که هر اقدام مناسب ممکن است داراي نقاط ضعف و کاستی باشد، ادامه داد: باید فعالیت هاي فرهنگی و اجتماعی

 
بیشتري براي گسترش تعاونی در جامعه صورت گیرد و ترجیح منافع جمعی بر منافع فردي مورد تاکید قرار گیرد. 

استاندار فارس با بیان این که شناسایی بازارهایی که منافع تعاونی ها را افزایش دهد در داخل و خارج از کشور باید مورد توجه قرار
گیرد، اظهارداشت: مدیریت تعاونی ها نیز باید علمی و به روز باشد و شفافیت عملکرد تعاونی در همه ابعاد باید مورد تاکید قرار گیرد



 
تا پایداري در فعالیت ها ایجاد شود. 

دکتر رحیمی بر اهمیت اجراي سند راهبردي توسعه بخش تعاونی تاکید کرد و گفت: اجراي این سند اهدافی همچون افزایش سهم
بخش تعاونی در اقتصاد کشور، اقدام موثر دولت براي گسترش تعاونی هاي در بخش اشتغال مولد، گسترش عدالت اجتماعی و مبارزه

 
با تبعیض و فقر را به دنبال خواهد داشت. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با تاکید بر تقویت تعاونی هاي دانش بنیان و مدیریت سرمایه براي هدایت به سمت
تولید و تقویت رقابت پذیري تعاونی ها، افزود: این اهداف با اهتمام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قابل تحقق است و در استان
فارس نیز بر محور سند راهبردي توسعه بخش تعاون تلاش هایی براي حرکت شتابان و پایه گذاري براي فعالیت آیندگان صورت

 
گرفته است. 

وي اعمال تخفیف بیمه کارفرمایان بخش تعاونی، تسریع در فرایند دریافت تسهیلات تعاونی ها، افزایش سهم تعاونی ها به ویژه در
بخش دانش بنیان و افزایش اختیارات صندوق ضمانت تعاون فارس را از جمله راهکارهاي مهم تقویت تعاونی در استان فارس برشمرد.
استاندار فارس با بیان این که بانک تعاون در این استان باید میزان اعتبارات را افزایش دهد، اظهارداشت: فعالان تعاونی هاي

 
گردشگري نیازمند دریافت سرمایه ثابت براي فعالیت هاي گسترده تر هستند که باید مورد حمایت بانک تعاون قرار گیرند. 

دکتر رحیمی خواستار افزایش درصد تسهیلات ثابت از 40 به 70 درصد شد و گفت: ارزیابی مجدد وثایق رهنی تعاونی ها نزد بانک

 
تعاون می تواند در زمینه دریافت تسهیلات آنان راهگشا باشد. 

نماینده عالی دولت تدبیر و امید در استان فارس با تاکید بر مشارکت بانک تعاون در تامین مالی طرح هاي شرکت توسعه و عمران
فارس، گفت: تلاش می کنیم با تقویت شرکت هاي عمران و توسعه شهرستان ها سود فعالیت هاي عمرانی و اقتصادي نصیب همه

 
مردم شود و این شرکت ها می توانند جایگزین مناسبی براي برخی شرکت هاي خصولتی باشند که فعالیت هاي مبهم است. 

وي همچنین خواستار مشارکت بانک تعاون در تکمیل طرح هاي قابل افتتاح تا پایان دولت به منظور بهره برداري سریع تر از طرح ها
و بهره مندي مردم شد و افزود: افتتاح شعب بانک تعاون در شهرستان هاي فاقد بانک تعاون و توجه ویژه به تعاونی هاي بخش

 
کشاورزي و حمایت از زنجیره هاي تولید از دیگر اقداماتی است که بانک تعاون باید در استان فارس مورد توجه قرار دهد. 

استاندار فارس با اشاره به برخی حاشیه سازي ها در سطح استان و تلاش براي کند کردن روند فعالیت هاي دولت در سطح استان،
تاکید کرد: بدون توجه به حاشیه سازي ها در مدت زمان باقی مانده از دولت تلاش می کنیم خدمت رسانی به مردم را در دستورکار

قرار دهیم و از فرصت مفیدي پیش رو بهترین بهره برداري را داشته باشیم.



امسال 4 هزار هکتار از اراضی شیبدار استان به باغات مثمر تبدیل می شوند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/09/25

استاندار گلستان گفت: امسال 4 هزار هکتار از اراضی شیبدار استان درختکاري و به باغات مثمر تبدیل می شوند.

استاندار گلستان: امسال 4 هزار هکتار از اراضی شیبدار
استان به باغات مثمر تبدیل می شوند استاندار گلستان
گفت: امسال 4 هزار هکتار از اراضی شیبدار استان

 
درختکاري و به باغات مثمر تبدیل می شوند. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گرگان؛ هادي حق شناس آیین
متمرکز آغاز عملیات اجرایی طرح توسعه باغات در اراضی
شیبدار استان گلستان در مجتمع کشت و صنعت دکتر
بسکی شهرستان مینودشت، با اشاره به مزایاي این طرح،

خاطر نشان کرد: حفظ خاك به عنوان یک سرمایه ارزشمند، جلوگیري از خسارات ناشی از سیلاب، اشتغال و درآمد پایدار، خودکفایی
در تولیدات باغی، افزایش ماندگاري در روستاها و شهرها و کاهش آسیب هاي اجتماعی ناشی از حاشیه نشینی، بخشی از مزایاي

 
توسعه باغات در اراضی شیبدار است. 

وي با بیان اینکه وقوع بیش از 300 سیل بزرگ و کوچک طی 20 سال گذشته در استان گلستان، بالغ بر 700 میلیارد تومان به بخش
هاي مختلف خسارت وارد کرد، گفت: سیل سال گذشته منجر به خسارت 5 هزار میلیارد تومانی به ابنیه، تأسیسات، واحدهاي

 
مسکونی و کشاورزي شد. 

حق شناس با تأکید بر اینکه باید بسته مقابله با سیلاب در استان داشته باشیم، لایروبی رودخانه ها، زهکشی اراضی، بازگشایی دریچه
هاي سد وشمگیر، تلاش براي آبگیري سد نرماب، ایجاد کانال حفاظتی در شهرهاي سیل خیز و ... را از جمله اقدامات در راستاي
پیشگیري از خسارات سیلاب عنوان کرد و افزود: علیرغم همه این اقدامات، درختکاري در اراضی شیبدار، یکی از موثرترین راهکارها

 
در مقابله با سیل است. 

استاندار گلستان با اشاره به دستاوردهاي دولت در حوزه هاي مختلف علیرغم شدیدترین تحریم ها، تصریح کرد: افزایش تولیدات
کشاورزي از 95 میلیون تن به 130 میلیون تن، افزایش تولید گاز از 350 میلیون متر مکعب به هزار میلیون مترمکعب، افزایش سهم

 
بهره برداري از میدان مشترك گازي از 40 درصد به بیش از 60 درصد و ... از جمله دستاوردهاي دولت در این سالها بوده است. 

وي افزود: در استان گلستان، علیرغم تنگناهاي مالی، در سال گذشته 22 هزار واحد مسکونی احداث یا تعمیر شد و از ابتداي سال نیز

 
نوسازي و مقاوم سازي هزار واحد مسکونی در مناطق خسارت دیده از سیل و زلزله در دست اقدام قرار گرفته است. 



 
در این مراسم، فرمانداران شهرستان هاي تابعه که این طرح در آن ها نیز اجرا خواهد شد، به صورت ویدئو کنفرانس حضور داشتند. 

در ادامه این برنامه، استاندار گلستان از بخش هاي مختلف مجتمع کشت و صنعت دکتر بسکی (پدر طبیعت ایران) بازدید کرد.



سرانجام تلخ تولید و اشتغال در کارخانه قند یاسوج/برخی به نام سرمایه گذار

دنبال فریب هستند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/09/25

نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد گفت: تعداد زیادي کارگر در این کارخانه کار می کردند اما تولید و اشتغال جلوي
آن ها پرپر شد و همین موجب گردید که آستانه تحمل خود را از دست داده و مطالبه گري کنند تا این که دستگاه قضا وارد

میدان عمل شود.

سرانجام تلخ تولید و اشتغال در کارخانه قند یاسوج/برخی
به نام سرمایه گذار دنبال فریب هستند نماینده ولی فقیه
در کهگیلویه و بویراحمد گفت: تعداد زیادي کارگر در این
کارخانه کار می کردند اما تولید و اشتغال جلوي آن ها
پرپر شد و همین موجب گردید که آستانه تحمل خود را از
دست داده و مطالبه گري کنند تا این که دستگاه قضا وارد

 
میدان عمل شود. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛
یکی از موضوعاتی که در استان کهگیلویه و بویراحمد طی سال هاي اخیر مورد مطالبه گري اقشار محتلف قرار گرفته بحث واگذاري
هاي مساله دار است که سر و صداي زیادي در سطح استانی و ملی به پا کرد و یکی از این واگذاري ها مربوط به کارخانه قند یاسوج

 
قدیمی ترین واحد صنعتی در استان است. 

کارخانه قند یاسوج که نماد صنعت استان و به ویژه شهر یاسوج است قدمتی چند دهه اي دارد و مردم در شرایط سخت اقتصادي

 
امروزي چشم به ایجاد اشتغال در چنین واحدهایی دارند. 

در همین خصوص بعد از کش و قوس هاي فراوان و بررسی پرونده این واگذاري در مجامع قضایی استانی و کشوري حکم ابطال

 
واگذاري به صورت رسمی صادر شده و اکنون همه چشم انتظار بازگشت آن به چرخه تولید و اشتغال هستند. 

به همین منظور اویسی معاونت دعاوي بانک تجارت کشور با حضور در دفتر نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد در
خصوص آینده این واحد تولیدي صنعتی با آیت االله سید نصیر حسینی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه شهر یاسوج تبادل

 
نظر کرد. 

در این نشست نماینده بانک تجارت با قدردانی از رئیس کل دادگستري و مجموعه قضایی استان به دلیل همکاري گسترده در تعیین
تکلیف این واحد راکد تولیدي اظهار کرد: خریدارهاي مختلفی تاکنون بر خرید این واحد صنعتی با بانک تجارت وارد مذاکره شده اند
اما دیدگاه کلی بانک تجارت این است که کارخانه به مجموعه اي واگذار شود که به دنبال منفعت عمومی باشد و این چراغ براي

 
همیشه روشن بماند. 



اویسی اظهار کرد: هدف بانک تجارت بعد از مشکلاتی که براي این واحد صنعتی پیش آمد صرفا سود نیست بلکه به دنبال آن هستیم

 
که نماد صنعت یک استان دوباره زنده و پویا در خدمت تولید در سال جهش تولیدقرار گیرد. 

وي ادامه داد: بر همین اساس با مجموعه ها و سازمان هاي مختلفی وارد مذاکره شده ایم و در همین راستا استاندار کهگیلویه و

 
بویراحمد نیز به جد پی گیر موضوع بوده و به دنبال راه ا ندازي مجدد کارخانه و پیوستن به چرخه تولید است. 

اویسی گفت: هر چند خط تولید کارخانه به 50 تا 60 سال پیش باز می گردد اما با این اوصاف قابلیت هاي بالایی دارد که در کمتر
واحد تولیدي از این دست چنین ظرفیتی وجود دارد و استان نیز تشنه چنین ظرفیتی براي رونق تولید و ایجاد اشتغال جوانان جویاي

 
کار است. 

این مسوول در بانک تجارت با درخواست از نماینده ولی فقیه براي ورود به این موضوع و ایجاد آینده اي روشن جهت پیوستن کارخانه
قند یاسوج به تولید و اشتغال تصریح کرد: مجوز مهر شرکت را گرفته ایم که به نام بانک ثبت شود و کارهاي ثبتی آن نیز عن قریب

 
انجام می شود. 

معاونت دعاوي بانک تجارت در این نشست با بیان اینکه کارخانه قند یاسوج هم ظرفیتی عالی براي تولید دارد و هم می توان از اراضی
آن به خوبی براي کمک به توسعه و رونق شهر یاسوج استفاده کرد افزود: با این املاك می توان مجتمع هاي تجاري بسیار خوب و
درآمدزا ایجاد کرد در حالی که در مرکز استان از این دست مجتمع ها به چشم ندیدم تا با ایجاد 100 تا 200 واحد صنفی 400 تا

 
500 خانوار از این محل ارتزاق کنند. 

اویسی ادامه داد: در صحبت هایی که با برخی مجموعه ها و سازمان ها داشتیم به آن ها گفته ایم که در صورت خرید کارخانه قند
یاسوج اینجا صرفا یک واحد تولیدي نیست بلکه می توان از اراضی آزاد آن جهت ایجاد مجتمع مسکونی جهت محرومان و نیازمندان

 
هم استفاده کرد به نحوي که می توان تا 200 واحد آپارتمانی براي قشر جوان در آن پیش بینی کرد. 

این مسوول در بانک تجارت در ادامه اظهارات خود با اشاره به این که بانک تجارت براي چنین اهدافی وام و تسهیلات خوب و ارزان
قیمت هم در اختیار سرمایه گذار قرار می دهد افزود: بانک همه بسترها را براي سرمایه گذاري آماده می کند و در اختیار خریدار قرار

 
می دهد در سال هایی که مردم در تنگناي معیشتی قرار دارند باید در استان از چنین ظرفیت بزرگی به خوبی استفاده کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در رایزنی و نشست با برخی افراد خریدار کارخانه به این موضع پی بردیم که عده اي با هدف خرید کارخانه به
دنبال اهدافی غیر از ایجاد اشتغال و تولید و تنها به دنبال دست یافتن به اراضی و قطعه بندي و فروش آن هستند که بانک تجارت با

 
چنین خریدارانی و با چنین نیاتی وارد معامله نشد. 

در ادامه این نشست آیت االله سید نصیر حسینی نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد با قدردانی از پی گیري هاي خوب
بانک تجارت جهت به سرانجام رسیدن وضعیت کارخانه قند یاسوج اظهار کرد: این واحد تولیدي نماد صنعت در مرکز استان به شمار

 
می رود که مردم همواره انتظار فعال شدن آن را داشته و رکود آن را برنمی تابند. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اهداف و نیات برخی افراد از دستیابی به چنین واحدهایی گفت: عده اي تنها
به دنبال چنگ انداختن به روي نقاط حساس و اراضی چنین واحدهایی هستند و نیت تنها تصرف است که چنین اهدافی به اشتغال و



 
تولید در کشور و استان ضربه مهلک وارد می کند. 

امام جمعه مرکز استان با بیان اینکه آیت االله رئیسی با حضور در راس قوه قضاییه مردم را امیدوار کرده و اقدامات بسیار خوبی جهت
باز پس گیري این واحدها انجام داده است افزود: سرمایه گذار نیابد به دنبال فریب باشد و امروز گزارشات ارزشمندي از بانک تجارت

 
شنیدیم که جاي امیدواري براي بازگشت تولید و اشتغال به این واحد صنعتی داریم. 

حسینی با بیان این که کارخانه قند یاسوج محل امید بسیاري از جوانان بیکار در استان است افزود: تعداد زیادي کارگر در این کارخانه
کار می کردند اما تولید و اشتغال جلوي آن ها پرپر شد و همین موجب گردید که آستانه تحمل خود را از دست داده و مطالبه گري

 
کنند تا این که دستگاه قضا وارد میدان عمل شود. 

نماینده رهبري در استان با این که به جد مشکل واحدهاي تولیدي صنعتی در استان را پی گیري می کنیم و از استاندار و معاون
اقتصادي وي جهت کمک به رونق تولید قدردانی می شود افزود: چنین کارهایی مردم را خوشحال و از همه مهم تر امیدوار می کند
که تا حصول نتیجه نهایی واگذاري آن به متقاضیانی که تنها به دنبال رونق تولید هستند به سهم خود از هرگونه کمکی دریغ نخواهیم

کرد.



بستر رسیدن به تمدن اسلامی فرهنگ ایثار و شهادت است

منبع: میزانشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران بستر رسیدن به تمدن اسلامی مد نظر مقام معظم رهبري و تحقق
گام دوم انقلاب اسلامی را فرهنگ ایثار و شهادت دانست.

خبرگزاري میزان- سعید اوحدي در یکصد و هشتاد و سومین نشست مشاوران وزرا در امور ایثارگران که در محل ستاد وزارت
دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح برگزار شد ضمن گرامی داشت یاد شهدا به ویژه شهید راه علم دکتر فخري زاده گفت: یکی از دغدغه
هاي مهمی که در طول تاریخ همواره ذهن انسان را درگیر کرده است وجه تمایز انسان با دیگر پدیده هاي خلقت بوده است. راه
دستیابی انسان به بالاترین درجه کمال به عنوان اشرف مخلوقات بر روي زمین درك وجودي او به عنوان بالاترین پدیدهٔ خلقت بوده

 
است. 

وي افزود: اصحاب پیامبر (ص) از ایشان در مورد ویژگی هاي انسان شایسته سؤال کردند و اینکه چه کسی نزد خداوند محبوب تر
است؟ پیامبر عظیم الشأن اسلام (ص) شایسته ترین مردم را انسان هایی دانستند که در خدمت بندگان خدا باشد و آن که نفعش به
انسان ها بیش تر برسد. امام حسن عسکري علیه السلام نیز در خصوص خدمت به خلق، دو خصلت ایمان به خداوند و خدمت به

 
برادران همنوع را جزو خصایص انسان هاي برجسته بر می شمارند. 

معاون رییس جمهور با اشاره به جایگاه رفیع ایثارگري گفت: اگر امام خمینی (ره) و مقام معظم رهبري خدمت در بنیاد شهید و امور
ایثارگران را افضل خدمات دانسته اند در واقع به اعتبار و شأن و جایگاهی است که خون و ایثارگري شهدا، جانبازان و آزادگان به این
مجموعه بخشیده است. خدماتی که به خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران ارائه می شود قطره اي در برابر عظمت وجود این عزیزان

 
است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه رسالت سنگینی در برابر شهدا و خانواده هاي صبور آنان بر عهده همه ما است گفت:

 
ارواح شهدا حاضر و ناظر بر اعمال ما هستند و این جلسات بستري براي بشارت شهدا است. 

اوحدي با بیان اینکه مقام معظم رهبري در کنار اقتدار اقتصادي، امنیتی، نظامی و دفاعی تأکید ویژه اي بر اقتدار معنوي دارند گفت:
در واقع تمام اقتداري که در کشور به وقوع می پیوندد در راستا و در عرض اقتدار معنوي معنا پیدا می کند و این اقتدار مؤلفه اساسی

 
و پیش زمینه هر اقتداري در کشور است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه بستر رسیدن به تمدن اسلامی مدنظر مقام معظم رهبري و تحقق گام دوم انقلاب
فرهنگ ایثار و شهادت است گفت: اگر اقتدار معنوي در انسان ها نباشد راه پیشرفت به روي وي بسته می شود. اقتدار معنوي باید در

 
تمامی مردم به ویژه مسئولان کشور به عنوان نقطه اتکا براي پیشبرد اهداف و برنامه هاي خود باشد. 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح نیز در این مراسم اظهار کرد: حرکت ها و اقدامات خوبی در زمان مدیریت جناب آقاي مهندس
اوحدي در بنیاد شهید و امور ایثارگران به وجود آمده است و بنده در جلسات هیئت دولت شاهد تلاش و کوشش این برادر ارجمند در



 
دفاع از حقوق خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران هستم. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح داغدار شهادت دکتر فخري زاده است گفت: فقدان این
دانشمند عزیز همچنان براي ما سنگین است. رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند: «دو موضوع مهم را
همه دست اندرکاران باید به جِد در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر

 
پیگیري تلاش علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي بدان ها اشتغال داشت». 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- پیام تسلیت رییس سازمان اورژانس کشور در پی شهادت یکی از پرسنل مرکز اورژانس تهران 

وي با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی در عرصه
فناوري هاي نوین بود گفت: دشمن متوجه شد که کشور ما در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا

 
کرده است لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و اقتدار ایران خدشه وارد سازد. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت گفت:
تمامی کارکنان و مدیران وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح بعد از ترور این شهید والامقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده
جزم کردند و دولت خدمتگزار جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش

 
داد. 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح در بخش دیگر سخنان خود گفت: اگرچه موضوعات موشکی ما خار چشم دشمنان شده است و
ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم، اما فرهنگ ایثار و شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که
فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید. در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و
بی منطقی هاي نظام استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ

 
قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد داشت. 

امیر حاتمی با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آن ها با اهداي جان خود و در طبق
اخلاص گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره

 
این عزیزان و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

وي افزود: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی از این
عزیزان را ادا کنیم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. اگر کسی در هر لباسی کاري براي
دفاع از میهن انجام می دهد و جان فشانی می کند باید اطمینان خاطر داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و

 
مجاهدت هاي او خواهند بود. 

انتهاي پیام/



پروژه 5 هزار تنی پرورش ماهی در قفس در هرمزگان به بهره برداري می

رسد

منبع: تابناكشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/09/25

 
پروژه 5 هزار تنی پرورش ماهی در قفس در هرمزگان به بهره برداري می رسد 

 
مدیرکل شیلات هرمزگان از بهره برداري از پروژه پنج هزار تنی پرورش ماهی در قفس در آینده اي نزدیک در استان خبر داد. 

عبدالرسول دریایی ظهر امروز در جمع خبرنگاران اظهار داشت: با
طرح بزرگ پرورش ماهی در قفس براي بالغ بر 400 نفر ایجاد

 
اشتغال می شود. 

وي افزود: خوشبختانه استان هرمزگان با حرکت در مسیر اقتصاد

 
دریا محور گام هاي خوب و سازنده ایی برداشته است. 

مدیرکل شیلات هرمزگان با با بیان اینکه خوشبختانه شیلات در
سال جاري گام هاي موفقی در اجراي سیاست هاي اقتصاد
دریامحور و اقتصاد مقاومتی برداشته است گفت: به بهره برداري

رسیدن این طرح ها و تداوم چرخه تولید در شیلات نشان از موفقیت فعالیت هاي شیلاتی در شرایط تحریم و بیماري کرونا در کشور

 
دارد که این مهم نشان داد که حمایت از توسعه فعالیت هاي شیلاتی در هر شرایطی باعث رونق تولید و اشتغال زایی می شود. 

دریایی تصریح کرد: در راستاي رونق و جهش تولید به زودي پروژه پنج هزار تنی پرورش ماهی در دریاي صلخ قشم راه اندازي خواهد

 
شد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان افزود: خوشبختانه مونتاژ قفس هاي این پروژه آغاز شده و پیش بینی می شود تا پایان سال پنج هزار تن

 
پرورش ماهی در قفس این پروژه به بهره برداري برسد. 

دریایی گفت: این طرح تا کنون بدون دریافت تسهیلات انجام شده و نقش مهمی در ارتقاي تولید ماهی خواهد داشت.



این کارخانه تنها واحد تولیدي است که کمترین مشکل را دارد

منبع: تابناكشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/09/25

 
این کارخانه تنها واحد تولیدي است که کمترین مشکل را دارد 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس با بیان اینکه این کارخانه تنها واحد تولیدي است که کمترین مشکل را دارد گفت:

 
در حال حاضر هیچگونه مشکلی در سطح بازار در تامین لاستیک نداریم و انبار ها پر و روزانه بارگیري می شود. 

تابناك فارس به نقل از فارس:حمید رضا ایزدي در حاشیه بازدید از شرکت تولیدي لاستیک دنا اظهار داشت: کارخانه تولید لاستیک
دنا در شیراز علی رغم فراز و نشیب هاي بسیار از جمله فشارها و تحریم هاي خارجی نه تنها از میزان تولیدات خود نکاسته بلکه با

 
تلاش متخصصان توانمند خود توانسته گام هاي بزرگی در جهت افزایش ظرفیت تولیدات بردارد. 

وي افزود: در پی بازدید دادستان عمومی استان فارس از کارخانه لاستیک دنا در کلانشهر شیراز مشکلات تولید و همچنین روند

 
عرضه و قیمت گذاري لاستیک بررسی شد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس ادامه داد: کارخانه لاستیک دنا از سال 1353 نسبت به تولید انواع لاستیک و

 
تیوپ شروع به کار کرد و هم اکنون این واحدتولیدي با میزان اشتغال هزار و 800 کارگر با تمام ظرفیت مشغول به تولید است. 

ایزدي اضافه کرد: این کارخانه با ظرفیت تولید 120 تن انواع لاستیک ها از جمله لاستیک هاي سبک، سنگین و تسمه نقاله در روز ،

 
سالانه حدود 36 هزار تن لاستیک در این کارخانه تولید می کند. 

وي با بیان اینکه این کارخانه تنها واحد تولیدي است که کمترین مشکل را دارد گفت: در حال حاضر هیچگونه مشکلی در سطح بازار

 
در تامین لاستیک نداریم و انبار ها پر و روزانه بارگیري می شود. 

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان فارس در پایان تصریح کرد: با توجه به اهمیت موضوع صاحبان ملزم به ثبت اطلاعات
موجودي انبار ها بوده و تمام لاستیک ها در سامانه جامع انبار ها ثبت می شود و تحت رصد سامانه سازمان صمت و اداره تعزیرات

قرار دارد.



4 هزار هکتار از اراضی شیبدار گلستان به باغات مثمر تبدیل می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/09/25

مینودشت- استاندار گلستان از اجراي تبدیل کاربري اراضی زراعی شیبدار به باغات مثمر خبرداد و گفت: امسال چهار هزار
هکتار از اراضی شیبدار گلستان به باغات مثمر تبدیل می شود.

مینودشت- استاندار گلستان از اجراي تبدیل کاربري
اراضی زراعی شیبدار به باغات مثمر خبرداد و گفت: امسال
چهار هزار هکتار از اراضی شیبدار گلستان به باغات مثمر

 
تبدیل می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، آئین متمرکز آغاز عملیات اجرایی
طرح اراضی شیبدار ظهر سه شنبه با حضور استاندار
گلستان و جمعی از مقامات در عرصه هاي شیبدار
شهرستان مینودشت و همزمان از طریق ارتباط تصویري
ویدئو کنفرانسی با هشت شهرستان دیگر استان برگزار شد.

استاندار گلستان در این آیین اظهارکرد: طرح مشارکت در تبدیل کاربري اراضی زراعی شیبدار به باغات مثمر براي هجدهمین سال

 
متوالی در استان اجرا می شود. 

هادي حق شناس وي افزود: از سال 82 که اجراي طرح آغاز شده است، به طور میانگین سالانه هزار و 600 هکتار از اراضی شیبدار

 
درختکاري شد که امسال درختکاري چهار هزار هکتار از این اراضی در دستورکار است. 

حق شناس گفت: با تبدیل این اراضی به باغات مثمر، اشتغال و درآمد پایدار ایجاد شده و از مهاجرت مردم به شهرها و حاشیه نشینی

 
جلوگیري می کند. 

وي یکی از اهداف مهم این طرح را کاهش خسارت سیل برشمرد و بیان کرد: بیش از 300 سیل بزرگ و کوچک طی 20 سال گذشته
در استان گلستان، بالغ بر 700 میلیارد تومان به بخش هاي مختلف خسارت وارد کرده و سیل سال 98 هم حدود پنج هزار میلیارد

 
تومانی به ابنیه، تأسیسات، واحدهاي مسکونی و کشاورزي خسارت زد. 

رئیس سازمان جهادکشاورزي استان گلستان هم گفت: از سال 1382 طرح کاشت درختان مثمر در اراضی شیبدار براي 110 هزار
هکتار عرصه هاي مستعد استان آغاز شده و طی 17 سال گذشته با اعتباري بالغ بر 400 میلیار ریال، تاکنون 27 هزار هکتار از عرصه

 
هاي مورد نظر به زیر کشت انواع درختان مثمر و گیاهان دارویی رفته است. 

 
مختار مهاجر افزود: درختکاري در اراضی شیبدار، یکی از موثرترین راهکارها در مقابله با سیل است. 



گفتنی است غرس اولین اصله نهال توسط استاندار گلستان، بازدید از گلخانه در حال بهره برداري، بازدید از نهالستان توت، بازدید از
باغ کلکسیون زیتون و بازدید از باغات گردو و زیتون پیوند شده به روش سرشاخه کاري از دیگر برنامه هاي این مراسم بود.



لزوم رفع موانع سرمایه گذاري در شهرستان رزن

منبع: داناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/09/25

سید رضا سلامتی گفت: تلاش در جهت رفع موانع سرمایه گذاري در شهرستان رزن با جدیت دنبال می شود.

سید رضا سلامتی گفت: تلاش در جهت رفع موانع سرمایه

 
گذاري در شهرستان رزن با جدیت دنبال می شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از عصر
همدان؛ سید رضا سلامتی، فرماندار رزن پیش از ظهر امروز
در نشست با سرمایه گذاران صندوق بازنشستگی کشوري
اظهار کرد: تلاش در جهت رفع موانع سرمایه گذاري در

 
شهرستان یکی از ضرورتهاي مهم است. 

وي با بیان اینکه رفع موانع باید تبدیل به یک اصل در
فعالیت مدیران شود ،ادامه داد:رویکرد ما در شهرستان رفع

 
موانع موجود و ایجاد اشتغال پایدار است. 

فرماندار رزن با اشاره به اینکه از حضور سرمایه گذاران در شهرستان به گرمی استقبال می کنیم ،اضافه کرد: همه شرایط و بستر هاي

 
لازم براي سرمایه گذاري آنان در شهرستان را فراهم خواهیم کرد. 

سلامتی استفاده از تمام ظرفیت هاي موجود در شهرستان را لازم دانست و گفت:براي اجراي طرح هاي داراي توجیه فنی و اقتصادي

 
استفاده از همه ظرفیتها ضروري است. 

 
در ادامه سرمایه گذاران در مورد ارائه طرح خود مواردي را بیان نمودند. 

انتهاي پیام/



بهره مندي 6400 مددجوي ایلامی از تسهیلات و امکانات شغلی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/09/25

ایام-مدیرکل کمیته امداد استان ایلام گفت: از ابتداي امسال تا کنون 6 هزار و 400 مددجو و نیازمند جویاي شغل در این
استان از تسهیلات و امکانات شغلی بهره مند شده اند.

ایام-مدیرکل کمیته امداد استان ایلام گفت: از ابتداي
امسال تا کنون 6 هزار و 400 مددجو و نیازمند جویاي
شغل در این استان از تسهیلات و امکانات شغلی بهره مند

 
شده اند. 

به گزارش خبرنگار مهر، قنبر موسی نژاد ظهر سه شنبه در
نشست کارگروه اشتغال استان ایلام که به ریاست قاسم
سلیمانی دشتکی استاندار ایلام برگزار شد، با ارائه گزارشی
از فعالیت هاي اشتغال زایی و کارآفرینی این نهاد، اظهار
کرد: از ابتداي امسال تا کنون 6 هزار و 400 مددجو و

نیازمند جویاي شغل در این استان از تسهیلات و امکانات شغلی بهره مند شده اند که براي ارائه این تعداد خدمت بیش از 121

 
میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

وي با تقدیر از همکاري خوب بانک هاي عامل استان در زمینه مشارکت در ایجاد اشتغال براي مددجویان این استان، گفت: از این
تعداد خدمت شغلی، بیش از 2 هزار مورد آن از محل تبصره 16 بانک هاي استان بوده که در این زمینه حدود 95 میلیارد تومان

 
تسهیلات بانکی پرداخت شده است. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام با عنوان اینکه صندوق قرض الحسنه امداد ولایت کمیته امداد امام خمینی «ره» استان نیز مشارکت
بسیار خوبی در زمینه اشتغال مددجویان این استان دارد تصریح کرد: این صندوق امسال تاکنون 25 میلیارد تومان تسهیلات قرض

 
الحسنه اشتغال به بیش از 760 مددجوي جویاي کار پرداخت کرده است. 

موسی نژاد در ادامه با بیان اینکه ایجاد اشتغال بدون پرداخت تسهیلات یکی دیگر از فعالیت هاي جدي این نهاد در زمینه کارآفرینی
است، تصریح کرد: امسال در این زمینه از طریق طرح راهبري شغلی 2 هزار و 100 شغل، کاریابی 360 شغل و اشتغال از طریق

مجریان طرح هاي اشتغالزایی نیز یک هزار و 160 شغل ایجاد شده است.



پیشران هاي خلاق رسیدن به جهش تولید را سرعت می بخشند

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/09/25

یک کارشناس نامولوژیست گفت: از آنجا که استارت آپ ها و شرکت هاي مبتنی بر ایده هاي نو در ایران فاصله زیادي با
دنیاي مدرن ندارند می توانند با سرعت ما را به جهش تولید برسانند.

یک کارشناس نامولوژیست گفت: از آنجا که استارت آپ ها
و شرکت هاي مبتنی بر ایده هاي نو در ایران فاصله زیادي
با دنیاي مدرن ندارند می توانند با سرعت ما را به جهش

 
تولید برسانند. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت و گو؛ برنامه
""ضرب سکه "" با حضور مهندس حمید توکلی، مدیر
برگزار کننده رویدادهاي استارت آپی و کارشناس

 
نامولوژیست با موضوع اقتصاد خلاق، موتور محرك کارآفرینی و اشتغال پایدارروانه آنتن شد. 

توکلی در آغاز با یادآوري این که اقتصاد خلاق تنها محدود به حوزه فناوري اطلاعات نیست، اظهار کرد: خلاقیت می تواند درحوزه

 
هایی مانند گردشگري، هنر و حتی بخش هاي سنتی مانند کشاورزي هم ورود و تحول ایجاد کند و اقتصاد مربوط به آنها را پویا کند. 

وي تاکید کرد: لازمه ایجاد خلاقیت بهره مندي از وجود و آرا افراد صاحب فکر و متخصص است. بنابراین این که بتوانیم افراد صاحب

 
ایده را به کسب و کار خود جذب کنیم گام بسیار مهمی براي ایجاد اقتصاد خلاق است. 

این کارشناس نامولوژیست با بیان این که در بسیاري از مواقع کارآفرینی مبتنی بر نوآوري نیست، عنوان کرد: در این کسب و کارها

 
رقابت در بازار به سختی صورت می گیرد چرا که در این روزها همواره باید حرف جدیدي براي گفتن داشت. 

توکلی ادامه داد: استارت آپ ها گاهی با برطرف کردن یک مشکل کوچک در زندگی قشري از جامعه به محبوبیت و پیشرفت دست
پیدا می کنند. به عنوان مثال بانوان به مد و لباس بسیار علاقه مند و همواره به دنبال لباس خاص و غیرتکراري هستند. یک بانوي
کارآفرین اپلیکیشنی را ابداع کرده است که بانوان می توانند در آن لباس هایی که در حال حالا نیاز ندارند را اجاره دهند یا بفروشند و

 
آنچه می خواهند را با قیمت پایین تر از بازار تهیه کنند. 

وي درباره پیشران هاي صنایع خلاق گفت: استارت آپ ها و شرکت هاي دانش بنیان تمام ظرفیت ها و ویژگی هاي پیشران هاي
خلاق را دارند. به عنوان مثال اگر بخواهیم در صنایع خودرویی رقابت را ایجاد کنیم با خودروسازان ژاپنی و اروپایی فاصله بسیار زیادي
داریم و به این راحتی نمی توانیم آن را پر کنیم اما در پیشران هایی مانند تاکسی هاي آنلاین اختلاف ما با کشورهاي پیشرفته خیلی

 
زیاد نیست. 



این مدیر برگزار کننده رویدادهاي استارت آپی، بهترین مسیر براي رسیدن به جهش تولید را در گسترش پیشران هاي خلاق دانست
و عنوان کرد: از آنجا که استارت آپها و شرکت هاي مبتنی بر ایده هاي نو در زمان حرکت می کنند و فاصله زیادي با دنیاي مدرن

 
ندارند می توانند با سرعت ما را به جهش برسانند. 

توکلی در پاسخ به سوالی درباره این که چگونه کسب و کار پایدار داشته باشیم، گفت: گاهی کسب و کار ما با یک نوآوري آغاز می
شود اما آن ایده براي پایستگی حرفه ما پاسخگو نیست و باید سیستمی طراحی کنیم که بتواند نوآوري را به صورت پیوسته تزریق

 
کند. 

وي در ادامه مطلب فوق گفت: واحدهاي تحقیق و توسعه یکی از بخش هاي مهم براي کسب و کار است که افرادي در آن همیشه به
دنبال ارائه طرح ها و ایده هاي نو هستند. همچنین از روش نوآوري باز وجود دارد که در آن صاحبان یک برند یا محصول به مردم و

 
مشتري هاي خود مراجعه می کنند و از آنها ایده می گیرند. 

توکلی خاطر نشان کرد: چگونگی برگزاري جلسات کاري توسط یک مدیر اهمیت بسیار زیادي دارد. گاهی یک فرد کارآفرین با نوع
برخورد و رفتار خود می تواند مسیري ایجاد کند که حتی افرادي که هیچ قدرتی در خلاقیت ندارند هم ایده پرور شوند.



ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در کشور

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در سراسر کشور
خبر داد و گفت: تعداد مراکز نیکوکاري کارآفرینی کشور تا پایان سال به بیش از 500 مرکز خواهد رسید.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجاد حدود
400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در
سراسر کشور خبر داد و گفت: تعداد مراکز نیکوکاري
کارآفرینی کشور تا پایان سال به بیش از 500 مرکز خواهد

 
رسید. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد به نقل از رادیو
گفتگو، حجت االله عبدالملکی با بیان اینکه مهم ترین

رویکرد کمیته امداد براي رفع فقر، توانمندسازي و ایجاد درآمد با ثبات براي خانواده هاي تحت حمایت است، گفت: کمیته امداد سه

 
راهبرد در این راستا در دستور کار قرار داده است که یکی از این راهبردها توسعه همکاري فعالان کسب و کار است. 

وي با تاکید بر اینکه رفع مشکل بیکاري و تولید اشتغال براي محرومان کار بزرگ و سنگینی محسوب می شود، ادامه داد: با منابعی
که به صورت رسمی در اختیار کمیته امداد است، نمی توانیم این بار بزرگ را به تنهایی به دوش بکشیم و لازم است از همکاري

 
فعالان فضاي کسب و کار استفاده کنیم. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد با اشاره به اینکه براي اشتغال زایی در این حوزه سه گروه اصلی را مدنظر قرار دادیم، بیان
کرد: خیرین کارآفرین، جهادگران کارآفرین و کارآفرینان حرفه اي به عنوان راهبران شغلی سه جریانی بودند که می توانند کمیته

 
امداد را در این زمینه یاري کنند. 

وي درباره مراکز نیکوکاري کارآفرینی گفت: این وعده را داده بودیم که تا انتهاي سال 500 مرکز نیکوکاري کارآفرینی افتتاح خواهد
شد و به عنوان محل هایی براي تجمع خیرین کارآفرین فعالیت خواهند کرد. در حال حاضر بیش از 80 درصد از برنامه را عملیاتی

 
کرده ایم و پیش بینی این است که تعداد مراکز نیکوکاري کارآفرینی به بیش از آنچه برنامه ریزي کرده بودیم خواهد رسید. 

عبدالملکی افزود: خیرانی که براي ایجاد شغل براي محرومان در مراکز نیکوکاري گرد هم می آیند، می توانند از خود فعالان کسب و

 
کار، کارمندان دستگاه هاي اجرایی و دولتی، اساتید دانشگاه، اصناف و کسبه و بازار و به طور کلی همه مردم باشند. 

وي درباره انواع خدماتی که این مراکز به نیازمندان ارائه می کنند، عنوان کرد: آموزش هاي کسب و کار، مشاوره شغلی، مشاوره



حقوقی و فنی در اجراي کسب و کار، پیگیري امور اداري، کمک به تامین سرمایه و وثایق بانکی و از همه مهم تر کمک به بازاریابی و
فروش محصولات از جمله کمک هایی است که توسط خیران کارآفرین ارائه می شود.



انحراف تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی به صفر می رسد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: انحراف تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و
عشایري در آذربایجان شرقی به صفر می رسد.

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: انحراف

 
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی به صفر می رسد. 

به گزارش خبرنگار ما، یونس طاهري، معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی آذربایجان شرقی در آئین تودیع و معارفه رئیس اداره تعاون، کار و رفاه
اجتماعی شهرستان اهر گفت: در بخش تعاون، در مدارس شرکت تعاونی مصرف

 
تشکیل دادیم تا روح همکاري و مشارکت را از مدارس آغاز کرده باشیم. 

وي افزود: باید مسائل اشتغال و کارآفرینی را از آموزش و پرورش شروع کنیم؛ از این رو باشگاه کارآفرینان نوجوان را براي آموزش و
پرورش تعریف کردیم و از سازمان فنی و حرفه اي نیز همکاري گرفتیم تا دانش آموزان مهارت محور مدارس را به دانشگاه ترك کنند.

 
دانش آموزي که فنی تربیت شود یقیناً در دانشگاه و جامعه به دنبال فعالیت و رشته فنی و نیاز جامعه خواهد بود. 

طاهري ادامه داد: دانشگاه هاي ما عملاً تئوري محور هستند و دانشجویانی که تربیت می کنند آن چنان در بازار کار نمی توانند
بازدهی داشته باشند از این رو کارفرمایان به جهت نبود زمینه فنی گلایه می کنند. در دانشکدهٔ هاي دانشگاه تبریز به عنوان دانشگاه

 
مادر؛ کمیته هاي اشتغال تشکیل داده ایم و از اساتید فنی و مجرب براي تربیت و آموزش دانشجویان استفاده می کنیم. 

وي گفت: سعی ما بر این است تا دانشجویان و جوانان مستعد را به سمت خوداشتغالی و کارآفرینی سوق دهیم تا این که بگوییم در

 
واحدهاي تولیدي و صنعتی دیگران کارگري کنند. تاکنون سعی نکرده ایم تا در مسائل اشتغال و کارآفرینی، سیاسی کاري کنیم. 

معاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی اظهار داشت: گزارشات از تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در

 
آذربایجان شرقی حاکی از انحراف 7 درصدي بود که با پیگیري هاي انجام شده 4 درصد انحراف برطرف شد. 

وي افزود: حال 3 درصد تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی انحراف دارد که به دریافت کنندگان
تسهیلات هشدار داده ایم تا تعیین تکلیف کنند یا تسهیلات را بازگردانند و یا این که با کارمزد بانکی 18 درصدي محاسبه می کنیم.
بازپرداخت اقساط تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی مجدداً به طرح هاي اشتغال زایی جدید تزریق می

 
شود تا منابع مالی درگردش باشد. 

طاهري ادامه داد: اختیارات اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی به شهرستان ها تفویض می شود و از طرفی سعی
می کنیم تا چارت ادارات شهرستانی را تکمیل کنیم.





یک طرح اشتغال زایی روستایی در دیلم بوشهر بهره برداري شد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/09/25

طرح اشتغال زایی تولید ماسک و پوشاك در روستاي لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم استان بوشهر با سرمایه گذاري
5 میلیارد ریال در آیینی به بهره برداري رسید.

طرح اشتغال زایی تولید ماسک و پوشاك در روستاي لیلتین بخش امام حسن
شهرستان دیلم استان بوشهر با سرمایه گذاري 5 میلیارد ریال در آیینی به بهره

 
برداري رسید. 

به گزارش خبرنگار ما، فرماندار دیلم در این آیین گفت: این طرح  با همت
کارآفرین بومی و حجم سرمایه گذاري 5 میلیاردریال و ظرفیت اشتغالزایی

 
10نفراز محل اعتبارات تسهیلات مشاغل روستایی به بهره برداري می رسد. 

احمد دشتی افزود: اهمیت به تولید و دغدغه اشتغال بویژه طرح اشتغال روستایی یکی از نیازمندي هاي اساسی شهرستان دیلم باتوجه

 
به نرخ بالاي بیکاري و  ظرفیت هاي فراوان این شهرستان است. 

وي اظهار کرد: باتوجه به تنوع چهل مدل تولیدي این کارگاه پوشاك  و کیفیت بالاي آن  از واحدهاي صنفی پوشاك فروشی

 
شهرستان دیلم انتظار می رود براي حمایت از تولیدات آن ، به سفارش و خرید عمده از آن اقدام کنند. 

محمدصادق حاجیانی مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر گفت: در شهرستان دیلم بیش از  21 طرح اشتغال زایی از نیمه
دوم سال 97 تاکنون با پرداخت مبلغ 3 میلیارد و 700 میلیون تومان از این صندوق  در حوزه توسعه مشاغل روستایی بهره برداري

 
شده  که زمینه اشتغال  39 نفر از نیروهاي بومی بویژه زنان سرپرست خانوار فراهم شده است. 

روستاي لیلتین از توابع بخش مرکزي دیلم در شمال استان بوشهر قرار دارد.



دلجویی حناچی از نماینده فرزندان تاکسیرانان تهرانی

منبع: همشهريشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/09/25

پیروز حناچی با «الینا سعیدان» دختري که در برنامه تلویزیونی دستپخت، مجري درباره شغل پدر او که تاکسیران بود اظهار
نظرکرده بود، دیدار و از پدر او قدردانی کرد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از پایگاه خبري شهر،
پیروز حناچی شهردار تهران امروز سه شنبه 25 آذر ماه در
ادامه پویش سه شنبه هاي بدون خودرو، از منزل خود تا
بهشت رکاب زد. پیروز حناچی در میانه مسیر به پارك لاله
رفت. او از سامانه جامع پرداخت الکترونیک کرایه هاي
تاکسی، کارگوبایک (سه چرخه هاي ویژه حمل بار و
مسافر) رونمایی و از برگزیده هاي اپلیکیشن دوچرخه نیز

 
قدردانی کرد. 

حناچی همچنین در این مراسم که به مناسبت روز ملی
حمل و نقل با حضور معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري تهران، مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران و تعدادي از مدیران
شهري برگزار شد، از تاکسیرانان برتر در حوزه هایی از جمله پرداخت الکترونیک، امانتداري، بانوان تاکسیران و اقدام هاي خلاقانه براي

 
پیشگیري از بیماري کرونا قدردانی کرد. 

حناچی همچنین با «الینا سعیدان» دختري که در برنامه دستپخت، مجري درباره شغل پدر او که تاکسیران بود اظهارنظر کرده بود،
دیدار و از پدر او قدردانی کرد. شهردار تهران از این دختر به عنوان نماینده تمامی فرزندان تاکسیرانان تهرانی دلجویی کرد. در این

 
مراسم همچنین از دوچرخه سوارانی که به مناسبت اربعین معادل مسافت تهران تا کربلا را رکاب زده بودند هم قدردانی شد. 

پیروز حناچی در حاشیه این برنامه در جمع خبرنگاران گفت: در کلانشهرها یکی از محورهاي اصلی و شاید مهمترین موضوعات حمل
و نقل عمومی است که اصلی ترین آنها هم مترو و اتوبوس است. کاري که ما در این دوره از مدیریت شهري انجام دادیم، اضافه کردن
دوچرخه سواري به ناوگان حمل و نقل عمومی به عنوان یک مد ساده و ارزان قیمت است که استفاده از آن زیر یک درصد بود و

 
اکنون با تلاش هاي انجام گرفته به بیش از یک درصد رسیده است. 

او افزود: البته برنامه توسعه مترو را هم در دستور کار داریم. خط شش و هفت مترو تهران تا آخر امسال به صورت کامل بهره برداري
می شود. باقیمانده خط سه هم تکمیل خواهد شد. البته در تامین اعتبارات مشکل داریم. به هر حال مترو موضوعی است که پنج

 
میلیون نفر روزانه با آن درگیر هستند و موضوع حاکمیتی است و انتظار این است که دولت در این زمینه کمک کند. 

شهردار تهران درباره نوسازي ناوگان اتوبوس رانی هم گفت: اتوبوس هاي ساخت داخل به ناوگان پیوسته و آنها که وارداتش امکان
پذیر باشد به ناوگان اضافه می شود. البته باید به این نکته توجه کرد که آینده حمل و نقل عمومی براي خودروهاي برقی است که

 
براي آن برنامه داریم. 



او درباره بازسازي اتوبوس، واگن مترو و تاکسی هاي فرسوده هم گفت: هم اکنون بازسازي یکهزار دستگاه اتوبوس را در دستور داریم و
همچنین بازسازي 400 واگن نسل اول را هم در دستور داریم. بازسازي تاکسی ها با همکاري صنایع داخلی و پشتیبانی دولت انجام

 
می شود. 

بر طبق این گزارش، سید مناف هاشمی معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداري تهران نیز در حاشیه مراسم تجلیل از تاکسیرانان برتر
و «روز ملی حمل و نقل عمومی» که در بوستان لاله برگزار شد، در جمع خبرنگاران درباره خرید اتوبوس هاي جدید براي تهران،
گفت: هم اکنون 250 اتوبوس و مینی بوس خریداري شده است. 250 دستگاه هم در دستور کار است. همچنین در زمینه خرید پنج
هزار دستگاه اتوبوسی که در ستاد کرونا مصوب شده است تلاش می کنیم 50 درصد سهم براي تهران بگیریم. در زمینه بازسازي

 
خودروهاي فرسوده ناوگان حمل و نقل عمومی هم پیشنهادهایی را به دولت داده ایم، کمک هایی هم به بخش خصوصی می کنیم. 

هاشمی همچنین درباره نوسازي تاکسی ها گفت: تاکسی داران یک خانواده بسیار بزرگ 80 هزار نفري هستند که تلاش هایشان به
خصوص در این ایام کرونا جاي تشکر دارد. در حالی که بیشترین ضربه به این قشر وارد شده اما خیلی هم از آنها حمایت نشده است.
البته قرار بود وام هایی به آنها بدهیم. با دو بانک مهر اقتصاد و کارآفرینی امید هم توافق کرده ایم که 70 تا 90 میلیون وام بگیرند.
البته ما نوسازي 15 هزار دستگاه تاکسی را در دستور کار داشتیم اما به دلیل گرانی خودروها این اتفاق نیفتاد. چون با توجه به افزایش

قیمت ها، سهم راننده خیلی سنگین شده است، حالا در حال مذاکرات جدید هستیم که راهی براي حل مشکل پیدا کنیم.



افتتاح و بهره برداري طرح اشتغال زایی تولید "ماسک و پوشاك "در روستاي

لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم با حمایت تسهیلاتی صندوق کارآفرینی

امید

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/09/25

 
 

افتتاح و بهره برداري طرح اشتغال زایی تولید "ماسک و پوشاك "در روستاي لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم استان بوشهر با

 
حمایت تسهیلاتی صندوق کارآفرینی امید 

مراسم افتتاح و بهره برداري طرح اشتغال زایی تولید "ماسک و پوشاك "در روستاي لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم استان
بوشهر با سرمایه گذاري 5 میلیارد ریال با حضور مدیر صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر، فرماندار دیلم، مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی شهرستان و مسئولین محلی بخش امام حسن(ع) برگزار گردید. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر در این مراسم گفت: این طرح با اعطاي تسهیلات قرض الحسنه صندوق کارآفرینی امید و
با همت کارآفرین بومی شهرستان و حجم سرمایه گذاري 5 میلیارد ریال و ظرفیت اشتغالزایی10 نفراز محل اعتبارات تسهیلات

 
اشتغال روستایی به بهره برداري می رسد. 



حاجیانی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه افزود: وضعیت اشتغال بندر دیلم با توجه به موقعیت مرزي دریایی و وابستگی زیاد
اشتغال منطقه به دریا از طریق صید و صیادي و واردات پوشاك و کالاهاي مصرفی و عرضه آن در فروشگاه هاي شهرستان و یا دست
فروشی، هنوز داراي نرخ بالاي بیکاري می باشد و اهمیت ویژه به تولید با توجه ظرفیت هاي فراوان منطقه و دغدغه اشتغال بویژه

 
طرح هاي اشتغال روستایی، می تواند باعث گسترش نوع جدیدي از اشتغال و کاهش بیکاري در این شهرستان شود. 

فرماندار شهرستان دیلم نیز ضمن تشکر از دستگاه هاي ذیربط بویژه صندوق کارآفرینی امید در جهت حمایت از اشتغال در شهرسان
دیلم اظهار داشت: باتوجه به تنوع چهل مدل تولیدي این کارگاه پوشاك و کیفیت بالاي آن از واحدهاي صنفی پوشاك فروشی

 
شهرستان دیلم انتظار می رود براي حمایت از تولیدات آن، به سفارش و خرید عمده از آن اقدام کنند. 

مصطفی خدري مدیر صندوق کارآفرینی امید در شهرستان دیلم نیز ضمن ارائه آمار اشتغال شهرستان در این مراسم گفت: در
شهرستان دیلم بیش از 21 طرح اشتغال زایی از نیمه دوم سال 97 تاکنون با پرداخت مبلغ 37 میلیارد ریال توسط صندوق کارآفرینی
امید در حوزه توسعه مشاغل روستایی راه اندازي شده و به بهره برداري رسیده که زمینه اشتغال 39 نفر از نیروهاي بومی بویژه زنان

 
سرپرست خانوار در شهرستان فراهم شده است. 



حمایت صندوق کارآفرینی امید با کمک هاي مالی و تسهیلاتی به مناطق سیل

زده اخیر استان بوشهر
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حمایت صندوق کارآفرینی امید با کمک هاي مالی و تسهیلاتی به مناطق سیل زده اخیر استان بوشهر 

نهمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي اجرایی استان بوشهر با محوریت بررسی و رسیدگی به مشکلات سیل اخیر
شهرستان دشتستان با حضور مشاور وزیر و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اعضاي شوراي هماهنگی در سالن جلسات

 
اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر برگزار گردید. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر در این جلسه اظهار داشت: وظیفه انسانی و اسلامی هر فردي ایجاب می کند که در این
ایام به ویژه شرایط سخت اقتصادي و کرونایی با تمام توان به هموطنان آسیب دیده کمک کند که صندوق کارآفرینی امید نیز آمادگی

 
کامل را در زمینه هاي مرتبط با حمایت مالی و تسهیلاتی از مردم مناطق سیل زده را دارد. 

حاجیانی افزود: صندوق در جهت حمایت از سیل زده ها با اعطاي تسهیلات قرض الحسنه و اشتغال به ایشان حمایت خود را اعلام می
دارد و از افرادي که دچار حادثه سیل شده اند و به منطقه مسکونی و یا واحد کسب و کار ایشان خسارت وارد شده است و در گذشته

 
از صندوق کارآفرینی امید تسهیلات دریافت نموده اند، امهال در پرداخت اقساط تسهیلات در نظر گرفته خواهد شد. 

مشاور وزیر و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز که به منظور پیگیري دستور مقام عالی وزارت مبنی بر بررسی و
رسیدگی به شرایط هموطنان آسیب دیده به استان بوشهر سفر کرده بود، در این نشست گفت: بر حسب دستور وزیر از مناطق سیل
زده شهرستان دشتستان و با همکاري مسوولان و ستاد بحران استان در مناطق آسیب دیده نیاز هاي اولیه ضروري و مورد نیاز مردم

 
آسیب دیده به طرق مختلف به ویژه کمک هاي مردمی تامین شود. 

یاوري افزود: در این دستور آمده که تمام معاونان، سازمان ها، صندوق ها، بانک ها و شرکت هاي زیر مجموعه مکلف هستند در کنار



 
کمک هاي نوع دوستانه به هموطنان در مناطق سیل زده نسبت به تامین نیاز هاي اولیه آن ها با اولویت اقدام کنند. 

وي در پایان تاکید کرد: جامعه کار و تولید، کارگران، کارفرمایان، تعاون گران و دیگر فعالان این حوزه در این گونه حوادث با اشتیاق و

 
انگیزه به یاري هموطنان آسیب دیده بشتابند. 

سیل اخیر استان بوشهر بر اثر بارش شدید باران در نقاط مختلف استان موجب آب گرفتگی و انسداد مسیر ها و محور هاي مواصلاتی
در برخی نقاط ازجمله وحدتیه و سعدآباد در دشتستان و بروز مشکلات متعدد براي ساکنین این مناطق شد و بخش هاي مسکونی

 
بدلیل آب گرفتگی آسیب هاي شدیدي دیدند و به تاسیسات برق، راه ها و مبلمان هاي شهري نیز خسارت هایی وارد شده است. 

 
 

 
 





تخصیص ماهانه 38 درصد از نیاز نهاده هاي دامی راز و جرگلان
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خادمی گفت: میزان مصرف ماهانه نهاده هاي دامی در شهرستان رازوجرگلان ماهانه دو هزار  تن است، در حالی که درحال
حاضر 750 تن که حدود 38 درصد میزان نیاز است به شهرستان تخصیص داده شده است.

خادمی گفت: میزان مصرف ماهانه نهاده هاي دامی در شهرستان رازوجرگلان ماهانه دو هزار  تن است، در حالی که درحال

 
حاضر 750 تن که حدود 38 درصد میزان نیاز است به شهرستان تخصیص داده شده است.  

خادمی، مدیر جهاد کشاورزي شهرستان راز و جرگلان در گفتگو
با خبرنگار عصراترك در این شهرستان با اشاره به اینکه مردم این
شهرستان معمولا از طریق اشتغال در دامداري و کشاورزي امرار
معاش دارند، گفت: متاسفانه امسال در شهرستان کمبود بسیار
بالاي نهاده هاي دامی مشکلات زیادي براي دامداران ایجاد کرده

 
است. 

وي اضافه کرد: میزان مصرف ماهانه نهاده هاي دامی در
شهرستان رازوجرگلان ماهانه دو هزار تن است، در حالی که درحال حاضر 750 تن که حدود 38 درصد میزان نیاز است به شهرستان

 
تخصیص داده شده است. 

خادمی با اشاره به اینکه از ابتداي مهر ماه هیچ گونه جو خام به شهرستان تخصیص داده نشده است، گفت: 10 درصد از میزان کل

 
نهاده هاي دامی استان خراسان شمالی به شهرستان راز و جرگلان تخصیص داده می شود. 

وي یکی از علت هاي اصلی کمبود نهاده هاي دامی و در نهایت افزایش قیمت آن را کمبود تولیدات داخلی علوفه عنوان کرد و گفت:
این مشکلات باعث افزایش نیاز به واردات شده است که متاسفانه در ماه هاي اخیر واردات در بخش نهاده هاي دامی خیلی کم بوده

 
است. 

این مقام مسئول به تقسیم عادلانه نهاده هاي یارانه اي دریافتی بین دامداران اشار کرد و گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون یک هزار

 
و 700 تن جو بین دامداران و 60 تن جو و 10 تن سبوس بین پرورش دهندگان اسب شهرستان توزیع شده است. 

خادمی در ادامه با بیان اینکه 400 هکتار کشت آبی و یک هزار و 600 هکتار کشت دیم پاسخگو تامین نهاده هاي دام شهرستان

 
نیست، گفت: در حال حاضر 50 تن بذر جو وارد شهرستان شده و در بین کشاورزان توزیع شده است. 

وي اضافه کرد: قیمتها در مقایسه با ماه گذشته افزایش 100 درصدي داشته است، به گونه اي که کنسانتره طی یک ماه از قیمت
کیلویی دو هزار و 800 تومان و سه هزار و 200 تومان به قیمت کیلویی سه هزار و 800 تا چهارهزار و 200 تومان رسیده است. 



این مقام مسئول اضافه کرد: همچنین یکی دیگر از عوامل گرانی هاي اخیر نهاده هاي دامی کمبود علوفه، نیاز شدید دامدار،

 
خشکسالی و سرماي حادث شده در فصل بهار است که به محصولات خسارت وارد کرده است. 

 
وي افزود: در حال حاضر 200هزار دام سبک، 16هزار دام سنگین و 750 رأس اسب در شهرستان وجود دارد. 

انتهاي پیام/ یزدانی



بیکار شدن 100 نفر از پرسنل تالارهاي شیروان در ایام کرونا
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رضا مجیدي گفت: تالارها براساس مصوبات ستاد ملی کرونا از اوایل اسفندماه تاکنون تعطیل بوده اند و در این مدت بالغ بر
100 نفر در شهرستان شیروان که در این صنف اشتغال داشتند، بیکار شده اند.

رضا مجیدي گفت: تالارها براساس مصوبات ستاد ملی کرونا از اوایل اسفندماه تاکنون تعطیل بوده اند و در این مدت بالغ بر

 
100 نفر در شهرستان شیروان که در این صنف اشتغال داشتند، بیکار شده اند. 

رضا مجیدي رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان
شیروان در این باره در گفتگو با خبرنگار عصراترك در شیروان
اظهار داشت: در این مدت 10 ماهه که از شیوع ویروس کرونا می
گذرد، خسارت هاي زیادي به تالارداران وارد شد و آنها تعطیل و

 
نزدیک به 100 نفر در این صنف بیکار شده اند. 

وي با اشاره به اینکه صنف تالارداران در این مدت همکاري لازم
را با مجموعه دستگاه هاي دولت داشته اند، گفت: این در حالی است که جهت جبران خسارت هاي وارد شده به آنها در قانون اتفاق

 
خاصی رقم نخورده است و به صورت اختصاصی براي این صنف حمایت و تسهیلاتی در نظر گرفته نشده است. 

مجیدي خاطرنشان کرد: در گروه تسهیلاتی که براي اصناف به صورت کلی در نظر گرفته شد، تالارداران نیز مدنظر قرار گرفتند، اما با

 
خسارت سنگینی که به این صنف وارد شده است قطعا این تسهیلات نمی تواند پاسخگو باشد. 

انتهاي پیام/ حق بین



"سینما حقیقت" چهاردهم به روایت آمار/ چگونه مستندها را ببینیم؟

منبع: داناشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/09/25

شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره "سینماحقیقت" به تشریح آمار و برنامه هاي این دوره از جشنواره
پرداخت.

شهنام صفاجو مدیر روابط عمومی چهاردهمین جشنواره
"سینماحقیقت" به تشریح آمار و برنامه هاي این دوره از

 
جشنواره پرداخت. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ شهنام صفاجو مدیر
روابط عمومی چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینما
حقیقت» درباره برنامه هاي این رویداد که از امروز 25
آذرماه آغاز شده است، اعلام کرد: سامانه هاشور، خانه
جشنواره «سینما حقیقت» است و همه افرادي که روي
وب سایت جشنواره ثبت نام کرده اند، اعم از اعضاي
صنوف، اهالی رسانه، هنرجویان کارگاه ها، صاحبان آثار و
مهمانان ویژه می توانند به صورت رایگان از تمامی برنامه

 
هاي نمایشی و آموزشی و دیگر رویدادهاي «سینما حقیقت» استفاده کنند. 

وي عنوان کرد: عموم علاقمندان نیز با مراجعه به 4 سامانه یادشده و تهیه بلیت تک سانس یا باکس کامل فیلم ها می توانند نسبت به

 
تماشاي آنلاین فیلم هاي مورد نظر خود اقدام کنند. 

مدیر روابط عمومی جشنواره افزود: هر روز جشنواره، هر فیلمی که در جدول همان روز هست، از ساعت 7 صبح تا 24 شب قابل

 
بازبینی در این سامانه هاست و همه برنامه ها طی 8 روز و براساس همین الگو به رویت مخاطبان درمی آید. 

 
کارگاه ها چگونه برگزار می شود؟ 

صفاجو در ادامه صحبت هاي خود، به سمینارهاي کارگاهی جشنواره اشاره کرد و گفت: این مسترکلاس ها و کارگاه هاي آموزشی،
همه روزه از ساعت 17:30 تا 20:30 براي هنرجویانی که ثبت نام کرده و درخواست آنها مورد تایید قرار گرفته است، به شکل آنلاین

 
برگزار می شود. 

وي اضافه کرد: هر روز جشنواره چهاردهم «سینماحقیقت»، به نام و یاد یکی از بزرگان عرصه سینماي مستند نامگذاري شده است.
امروز سه شنبه 25 آذرماه و در روز اول جشنواره، آیین بزرگداشت مرحوم خسرو سینایی مستندساز و فیلمساز مؤلف سینماي ایران
برگزار خواهد شد که چندي پیش، به دلیل ابتلا به ویروس کرونا فوت کرد. برنامه روز چهارشنبه هم به نکوداشت مهوش شیخ

 
الاسلامی مستندساز برجسته کشور اختصاص یافته است. 



صفاجو با اشاره به ثبت نام اهالی رسانه روي وب سایت جشنواره اظهار کرد: 231 منتقد، نویسنده و خبرنگار سینما از رسانه هاي
جمعی کشور متقاضی شرکت در این دوره جشنواره شده بودند که براي اکثر آنها دسترسی لازم به منظور ورود به پنل

 
«سینماحقیقت» و تماشاي تمامی فیلم هاي جشنواره صادر شده است. 

 
پخش 142 مستند در جشنواره چهاردهم 

مدیر روابط عمومی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی تاکید کرد: امسال 142 فیلم مستند ایرانی در بخش هاي مسابقه ملی،
جایزه شهید آوینی، کارآفرینی، کرونا و نمایش هاي ویژه به نمایش گذاشته می شوند. از این جمع، 19 فیلم توسط بانوان مستندساز

 
کارگردانی شده که نشان از حضور 13.3 درصدي زنان در بخش هاي مختلف ملی سینماحقیقت دارد. 

وي افزود: امسال درصد مشارکت مستندسازان شهرستانی هم با 60 فیلم در بخش هاي مختلف ملی «سینماحقیقت»، 42.2 درصد

 
است که بسیار قابل توجه بوده و دقیقاً 50% رشد نسبت به آمار سال گذشته (40 فیلم) نشان می دهد. 

صفاجو اظهار کرد: میزان مشارکت بخش خصوصی در این دوره نیز با 47 فیلم در بخش هاي ملی جشنواره، کمی بیش از 33 درصد

 
می شود که این آمار هم حائز اهمیت است. 

مدیر روابط عمومی جشنواره «سینماحقیقت» با اشاره به این نکته که امسال بخش بین الملل جشنواره به دلیل شیوع ویروس کرونا و
تبعات آن، به صورت غیررقابتی برگزار می شود، یادآور شد که 25 فیلم منتخب خارجی در 4 بخش بهترین هاي جهان مستند،

 
نمایش هاي ویژه، پرتره و چشم انداز سینماي مستند شیلی به نمایش گذاشته می شوند. 

وي در پایان گفت: مجموعه رویدادهاي چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» از طریق برنامه هاي اختصاصی تلویزیونی
شبکه یک، شبکه دو، شبکه چهار، شبکه مستند، برنامه هفت شبکه سه، برنامه نردبان شبکه مستند، شبکه افق و برنامه هاي خبري
شبکه هاي تلویزیونی پخش خواهند شد. ضمن اینکه نسخه دیجیتال کاتالوگ فیلم ها و نشریه روزانه جشنواره هم از طریق سایت

 
جشنواره قابل دسترسی است. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع:مهر



سامان دهی پروژه هاي بر زمین مانده براي سرمایه گذاري بهتر براي

بازنشستگان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/09/25

افتخاري گفت: سامان دهی پروژه هاي بر زمین مانده در دستور کار است تا سرمایه گذاري خوبی براي بازنشستگان کشوري
داشته باشیم.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، مدیران عامل شرکت نیرو تراز پی
ریز (زیرمجموعه صندوق بازنشستگی کشوري - وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی) به عنوان کارفرما و گروه مپنا
به عنوان پیمانکار، قرارداد احداث نیروگاه سیکل ترکیبی
اندمشک را با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، روز
سه شنبه 25 آذر ماه 99، در سالن تلاش نهایی و امضاء

 
کردند. 

E بر اساس مفاد قرارداد، یک بلوك نیروگاه سیکل ترکیبی، به ظرفیت 546 مگاوات در شرایط ایزو، شامل دو واحد گازي کلاس
پیشرفته مدل MGT-70 (3)، دو دستگاه بویلر بازیاب حرارت با ظرفیت تولید بخار 290 تن بر ساعت، یک واحد توربین بخار مدل
MST-54C، سیستم خنک کن اصلی از نوع ACC و سیستم کنترل نوع MAPCS در شهرستان اندیمشک استان خوزستان احداث

 
خواهد شد. 

واحد هاي گاز و بخار این نیروگاه توسط سه دستگاه ترانسفورماتور قدرت و از طریق یک پست بلافصل به شبکه برق سراسري 400

 
کیلو ولت متصل می شود. 

همه تجهیزات اصلی این نیروگاه شامل توربین، ژنراتور، بویلر، سیستم خنک کن و سامانه کنترل در کارخانجات گروه مپنا ساخته می

 
شود. 

شرکت احداث و توسعه پروژه هاي ویژه مپنا (توسعه 3) به نمایندگی از گروه مپنا، به عنوان پیمانکار اصلی پروژه نیروگاه اندیمشک، به

 
کارگیري تجهیزات MGT - 70 (3) را در دستور کار قرار می دهد. 

عملیات اجرایی پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی اندیمشک، 12 بهمن ماه 99 آغاز می شود. اشتغال مستقیم و غیرمستقیم بیش از 4000

 
نفر در دوران احداث و بهره برداري پروژه، از اثرات مثبت این طرح در خوزستان خواهد بود. 

در مراسم امضاي تفاهم نامه بین صندوق بازنشستگی کشوري و مپنا که امروز (25 آذر ماه) افتخاري رییس صندوق بازنشستگی
کشوري اظهار کرد: روند کار در این تفاهم نامه نشان می دهد محصول یک کار تیمی است. در مذاکرات پیش از قرارداد مسیر خوبی

 
پیش گرفته شد. 



وي گفت: در مذاکراتِ قرار دادي یک ماه و نیم جلسات مستمر بین مپنا و صندوق بازنشستگی صورت گرفت و قرارداد خوبی تنظیم

 
شد ما به عنوان کارفرما وظایف خود را ایفا میکنیم و از طرفی دیگر قول داده اند تمام توان خود را بگذارند. 

افتخاري گفت: سامان دهی پروژه هاي بر زمین مانده و اجراي پروژه اي جدید در دستور کار است تا سرمایه گذاري خوبی براي

 
بازنشستگان کشوري داشته باشیم. 

رییس صندوق بازنشستگی کشوري تصریح کرد: پروژه هاي بر زمین مانده را پیگیري میکنیم و چند پروژه بر زمین مانده در چند ماه

 
اخیر سامان دهی شده اند، اما براي سایر پروژه ها کار هاي خوبی در حال انجام است تا تعیین تکلیف شده است. 

 
بیشتر بخوانید 

 
خروج صندوق بازنشستگی از بنگاه هاي کم بازده/ تعطیلی 25 شرکت کاغذي 

60 درصد بازنشستگان تامین اجتماعی حداقل بگیران هستند/ خروج 79 قلم داروي بازنشستگان از شمول بیمه



بی عدالتی در تعیین دستمزد کارگري/ این حقوق براي 10 روز زندگی است

منبع: سلامت نیوزشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/09/25

سلامت نیوز: دبیر اجرایی خانه کارگري استان بوشهر با بیان اینکه دستمزد و حقوق ماهانه کارگري، براي 10 روز زندگی
است گفت: هر ساله دستمزد کارگران در لایحه بودجه بر اساس تورم اعلامی بانک مرکزي لحاظ می شود ولی بر اساس لایحه

بودجه اجرا نمی شود. به گزارش سلامت نیوز به نقل از تسنیم، تحقق عدالت اجتماعی ...

سلامت نیوز: دبیر اجرایی خانه کارگري استان بوشهر با بیان اینکه دستمزد و حقوق
ماهانه کارگري، براي 10 روز زندگی است گفت: هر ساله دستمزد کارگران در لایحه
بودجه بر اساس تورم اعلامی بانک مرکزي لحاظ می شود ولی بر اساس لایحه بودجه

 
اجرا نمی شود. 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از تسنیم، تحقق عدالت اجتماعی در لایحه بودجه یکی از
ضروریات است که در این راستا یکی از دغدغه هاي جامعه کارگري وضعیت دستمزد و

 
حقوق آنان است. 

به منظور وضعیت دستمزد کارگران در لایحه بودجه 1400 در گفت وگویی با دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر این مهم مورد

 
بررسی قرار گرفته است. 

سیدموسی میرجهان مردي با بیان اینکه مشکلات جامعه کارگري در استان بوشهر زیاد است به عقب افتادگی سالانه دستمزد کارگران
پرداخت و اظهار داشت: از سال 1389 تاکنون اجراي افزایش حقوق کارگران طبق تورمی که دولت اعلام می کند بر اساس قانون کار،
اجرا نشده و متأسفانه سال به سال و با توجه به مشکلات اقتصادي و تحریم ها سبب شده جامعه کارگري از حق قانونی خودشان عقب

 
بماند. 

وي با بیان اینکه اکنون جامعه کارگري زیر خط فقر قرار دارند تصریح کرد: همه مسئولان و دست اندرکاران به این مهم اعتراف دارند،

 
دستمزد و حقوق ماهانه کارگري، براي 10 روز زندگی است و معیشت زندگی خود را به سختی تأمین می کنند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر بیان کرد: در لایحه بودجه همه شاخص ها و جنبه ها براي حقوق کارگران در نظر گرفته نمی
شود و شاخص ها بر اساس شرایط کارگاه ها و کارفرماها مورد توجه قرار می گیرد و دیگر آیتم ها از جمله شرایط مسکن، تسهیلات

 
رفاهی و دیگر موارد در سبدهاي هزینه اي کارگران در نظر گرفته نمی شود. 

میرجهان مردي با اشاره به اینکه اگر اجاره مسکن براي کارگران در حقوق آنان لحاظ می شود خیلی با اجاره مسکن واقعی تفاوت دارد
گفت: هر ساله دستمزد کارگران در لایحه بودجه بر اساس تورم اعلامی بانک مرکزي لحاظ می شود و در اجراي آن با رفتارهاي

 
ضدنقیض مواجه هستیم و در واقع دستمزد کارگران بر اساس لایحه بودجه اعمال نمی شود. 



وي از اجرایی نشدن دستمزد کارگران بر اساس لایحه بودجه و تورم پیش بینی شده خبر داد و بیان کرد: دولت این افزایش حقوق

 
مورد پذیرش قرار می دهد ولی اجرا نمی شود و در واقع کارگران پیشتوانه اي براي اجرا آن ندارند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر افزود: هر چند نماینده کارگران در جلسات شوراي عالی کار حضور دارند و نظر خود را ارائه می
دهد ولی در مجلس شوراي اسلامی نماینده جامعه کارگري وجود ندارد و حق کارگران در این حوزه پایمال می شود و از بین می رود

 
و چیزي که بر اساس قانون باید به کارگر داده شود مورد توجه قرار نمی گیرد. 

میرجهان مردي با اشاره به اینکه هر ساله شوراي عالی کار در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی براي افزایش حقوق کارگران اقدام می
کند گفت: در این جلسه که نماینده دولت، کارگر، کارفرما حضور دارند ولی 3 نفر نمایندگان کارگران نسبت به شش نفر طرف دیگر

 
کمتر است و اولویت با طرف مقابل که داراي اعضاي بیشتر است می باشد و خواسته هاي کارگران تصویب نمی شود. 

وي، با اشاره به نرخ حداقل دستمزد به عقیده انجمن هاي کارگري افزود: ما تابع قانون هستیم و باید موارد قانونی اعمال و اجرا شود و
دستمزد کارگران باید بر اساس تورم تعیین شده از سوي بانک مرکزي نه بر اساس نظرات و نظرات افراد پرداخت شود ولی متأسفانه

 
رعایت نمی شود. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان بوشهر در پاسخ به این سوال که برخی از کارشناسان افزایش مناسب حقوق و دستمزد کارگران را عامل
تورم می دانند تصریح کرد: این دیدگاه آنان است که مورد قبول و پذیرش نیست، کارگران مانند حقوق بگیران باید مورد توجه قرار
بگیرند توقع بیشتر از این ندارند چون می خواهند زندگی کنند و آیا این چند سالی که تورم افزایش یافته، حقوق و دستمزد کارگران

 
رشد داشته است؟ مشخصاً جواب منفی است و این دیدگاه قابل قبول نیست. 

میرجهان مردي با بیان اینکه کارگران با پایین ترین دستمزد بیشترین کارآیی دارند تأکید کرد: کارگران در همه سطوح جامعه نقش

 
مهمی در تولید و اقتصاد ایفا می کنند که لازم است توجه ویژه اي به این قشر زحمکتش شود. 

امنیت شغلی، تأمین معیشت و پرداخت به موقع حقوق از جمله مطالبات جامعه کارگري محسوب می شود که این مثلث، دغدغه

 
جامعه کارگري را روزافزون کرده است. 

بر اساس آمارهاي موجود بخش عمده اي از اشتغال استان بوشهر به جامعه کارگري تعلق دارد و وجود و بروز هر گونه مشکلی در

 
اشتغال و معیشت این قشر، اشتغال و معیشت جامعه را تحت تأثیر قرار می دهد. 

کارگران به عنوان سرمایه هاي مهم جامعه نقش محوري در تحولات اقتصادي، تولیدي و اجتماعی دارد که حمایت و رفع مشکلات و
چالش هاي آنها در جامعه بسیار مهم و اثرگذار است.



سرمایه گذاري چینی ها در منطقه ویژه اقتصادي بوشهر

منبع: فریناشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/09/25

نشست استاندار بوشهر و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي بوشهر با سرمایه گذار یک واحد تولیدي و اقتصادي در منطقه ویژه
اقتصادي بوشهر انجام شد....

نشست استاندار بوشهر و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي
بوشهر با سرمایه گذار یک واحد تولیدي و اقتصادي در

 
منطقه ویژه اقتصادي بوشهر انجام شد. 

به گزارش فرینا، نشستی با حضور عبدالکریم گراوند
استاندار بوشهر، زرین فر معاون امور اقتصادي استاندار
بوشهر، حسین نامور مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي بوشهر
و اکبرصابري جانشین مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي
بوشهر با سرمایه گذار یک واحد تولیدي و اقتصادي در

 
منطقه ویژه اقتصادي بوشهر برگزار شد. 

استاندار بوشهر در این نشست بیان کرد: نظر به روابط نزدیک ایران و چین، توسعه فعالیت هاي اقتصادي، این روابط را مستحکم تر
می کند و همچنین با توجه به اینکه ایران بعنوان یک قدرت منطقه اي است و چین نیز یک قدرت اقتصادي است، هر دو کشور می

 
توانند با فعالیت هاي اقتصادي، همکاري هاي بیشتري با هم داشته باشند. 

عبدالکریم گراوند افزود: با توجه به استقبال ایران و چین به فعالیت هاي اقتصادي بین دو کشور، علاوه بر تامین نیازهاي داخلی، می

 
توان از محصولات تولیدي براي صادرات هم استفاده کرد. 

گراوند تاکید کرد: استان بوشهر داراي ظرفیت هاي بسیار خوبی در حوزه اشتغال و سرمایه گذاري است که تلاش داریم با استقبال از
سرمایه گذاران زمینه توسعه تولید و افزایش اشتغال را در استان فراهم کنیم و حمایت از تولید و اشتغال را به صورت ویژه در دستور

 
کار داریم. 

در این نشست مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي بوشهر نیز گفت: شرکت تولیدي چین، در منطقه ویژه اقتصادي بوشهر اقدام به راه
اندازي یک واحد تولیدي کاغذ دیواري کرده و امید است با توکل به پروردگار متعال این کارخانه در دهه فجر امسال به بهره برداري

 
برسد. 

حسین نامور افزود: سرمایه گذار چینی براي تامین ماشین آلات و تجهیزات و براي راه اندازي این واحد تولیدي یک میلیون دلار

 
هزینه کرده و 70 میلیارد تومان هم از سوي سرمایه گذار ایرانی در این پروژه هزینه خواهد شد. 

نامور بیان کرد: این واحد تولیدي ظرفیت تولید روزانه 4 هزار رول کاغذ دیواري دارد و زمینه اشتغال 100 نفر را هم فراهم خواهد
کرد، قرار است واحد تولیدي دوم از سوي طرف چینی هم که براي تولید پوشش هاي دیواري است راه اندازي شود.





وقتی کشور هاي آسیاي میانه براي بندر چابهار ایران سر و دست می شکنند

منبع: فریناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/09/25

بندر چابهار به دلیل داشتن ظرفیت هاي بالاي ژئوپلیتیکی بسیار حائز اهمیت بوده و کشور هاي آسیاي مرکزي تمایل به
استفاده از این بندر را دارند....

بندر چابهار به دلیل داشتن ظرفیت هاي بالاي ژئوپلیتیکی
بسیار حائز اهمیت بوده و کشور هاي آسیاي مرکزي تمایل

 
به استفاده از این بندر را دارند. 

به گزارش فرینا به نقل از اتحاد آنلاین، هند، ایران و
ازبکستان اولین نشست سه جانبه خود را درباره استفاده
مشترك از بندر استراتژیک چابهار برگزار کردند. چندي
پیش وزارت امور خارجه هند در بیانیه اي اعلام کرد که

این نشست به شکل مجازي در 14 دسامبر (24 آذر) و به ریاست مشترك معاونان وزراي امور خارجه ایران و ازبکستان و یک وزیر

 
کابینه هند برگزار شد. 

در ادامه این بیانیه آمده است که هند از تمایل ازبکستان براي استفاده از بندر چابهار به عنوان بندري براي حمل و نقل استقبال می
کند. این موجب ایجاد فرصت هاي اقتصادي براي تاجران و جامعه تجاري منطقه می شود. علاوه بر ازبکستان، دیگر کشور هاي آسیاي
مرکزي نیز تمایل به استفاده از این بندر را نشان داده اند. هند به دنبال همکاري نزدیک با کشور هاي منطقه درباره این موضوع است.

 
بنادر ابزاري براي توسعه کشورها/ ظرفیت و قابلیت هاي بالاي ژئوپلیتیکی چابهار 

در واقع یکی از ابزار هاي مؤثر کشور ها به ویژه کشور هاي در حال توسعه که توسعه صادرات را الگویی در جهت رشد و توسعه
اقتصادي خود انتخاب کرده اند، تأسیس بنادر است، به طوري که در فرآیند توسعه کشورها، همبستگی مستقیمی بین توسعه بنادر و
دستیابی به نرخ رشد اقتصادي بالاتر وجود دارد، بنابراین بنادر از جمله عوامل تسریع در فرآیند توسعه اقتصاد ملی و منطقه اي و یکی
از حلقه هاي اصلی حمل و نقل دریایی و مبادي ورود و خروج کالا هستند که در سراسر جهان به عنوان عاملی راهبردي براي کشور

 
ها به شمار می آیند. 

در ایران نیز ایجاد بنادر به عنوان عاملی براي توسعه صادرات، ایجاد اشتغال و ارتقاء جایگاه اقتصادي کشور مورد توجه سیاست گذاران
بوده است. بندر چابهار به دلیل داشتن ظرفیت و قابلیت هاي بالاي ژئوپلیتیکی و ژئواکونومیکی بسیار حائز اهمیت بوده و به عنوان
مهم ترین بندر در جنوب شرقی کشور و تنها بندر اقیانوسی کشور شناخته شده است. موقعیت استراتژیک و منحصربه فرد جغرافیایی
این بندر که نزدیکترین راه دسترسی کشور هاي محصور در خشکی منطقه آسیاي میانه به آب هاي آزاد و نزدیکترین بندر اقیانوس
هند در مسیر هاي منتهی به افغانستان و جنوب شرقی اروپاست، اهمیت این بندر را در معادلات بین المللی و حمل و نقل جهانی

 
دوچندان ساخته است. 



بر همین اساس به نظر می رسد، طراحی سیاست هاي داخلی و خارجی کارآمد و مناسب در جنوب شرقی کشور براي بهره برداري از
فرصت ها و قابلیت هاي بندر چابهار ضروري است تا بتواند زمینه لازم براي توسعه پایدار را در این منطقه فراهم و ایران را به یکی از
کانون هاي سرمایه گذاري ها و فعالیت هاي اقتصادي و ترانزیتی در منطقه تبدیل کند. اهمیت این موضوع با توجه به حضور رقیب
اصلی بندر چابهار یعنی بندر گوادر در جنوب ایالت بلوچستان پاکستان که به سرعت در حال رشد و توسعه است و سرمایه گذاري

 
هاي قابل توجهی که از سوي قدرت هاي جهانی مانند چین در این منطقه در حال انجام است دوچندان خواهد بود. 

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان نیز سال گذشته در سفري که به چابهار داشت گفت که چابهار می تواند به توسعه
منطقه و کشور هاي همجوار؛ پاکستان و افغانستان کمک کند، ظرفیت هاي چابهار به توسعه، ثبات و امنیت منطقه کمک می کند و
منطقه آزاد چابهار نیز می تواند براي کشور موثر باشد. توسعه چابهار می تواند در شبکه حمل و نقل ایران و پاکستان و افغانستان
نقش مهم داشته باشد و موجب نزدیکی شرکاي ما شود و وزارت امور خارجه نیز تلاش می کند از فرصت هاي چابهار بیشتر استفاده

 
کند. 

 
کشور هاي آسیاي میانه منتظر بهره برداري از زیرساخت هاي ترانزیتی بندر چابهار 

به همین منظور قرارداد مشارکت هند در توسعه فاز یک بندر چابهار ایران اردیبهشت ماه سال 1394 در تهران به امضاي «نیتین
گادکاري» وزیر کشتیرانی و حمل و نقل هند و عباس آخوندي، وزیر راه و شهرسازي ایران رسید و مطابق این قرارداد، هند با سرمایه
گذاري 85 میلیون دلاري در تجهیز فاز یک طرح توسعه بندر چابهار به مدت 10سال بهره برداري از این فاز را به عهده خواهد داشت.
همچنین قرار است افغانستان نیز بخشی از واردات خود از هند را از طریق بندر چابهار ایران انجام دهد. به همین منظور، نخستین

 
محموله صادراتی گندم هند به افغانستان نیز در نوامبر سال 2017 میلادي به بندر چابهار رسید و از آنجا راهی افغانستان شد. 

هند و افغانستان از شرکاي تجاري ایران در توسعه بندر چابهار به حساب می آیند. پروژه چابهار دستیابی به فرصت هاي اقتصادي در
منطقه و بازار هاي آسیاي میانه را براي هند ایجاد خواهد کرد. هند همچنین از این راه می تواند به بازار افغانستان و تجارت با این

 
کشور دست یابد. این پروژه به کاهش هزینه هاي حمل و نقل، واردات نفت خام، اوره و خشکبار با قیمتی بسیار کمتر کمک می کند. 

قرارداد سه جانبه امضا شده توسط ایران، هند و افغانستان به نفع افغانستان هم خواهد بود. پروژه چابهار منجر به کاهش وابستگی
سرزمین محصور افغانستان به پاکستان جهت انجام تجارت خود می شود. هدف پروژه چابهار، ایجاد یک کریدور آزاد تجاري مبتنی بر
شبکه خط آهن است که از ایران به افغانستان و سایر کشور هاي آسیاي مرکزي می رود. پروژه چابهار با کاهش هزینه مالی، زمانی و
کوتاه تر شدن فواصل، منجر به ایجاد پیوستگی فرهنگی، روابط تجاري و مبادلات امنیتی بین سه کشور ایران، هند و افغانستان خواهد
شد. نه تنها افغانستان که کشور هاي آسیاي میانه، قفقاز، جنوب شرق روسیه و ازبکستان، منتظر بهره برداري از زیرساخت هاي

 
ترانزیتی بندر چابهار هستند. 

 
بی قراري هند براي چابهار 

پروژه چابهار نشان دهنده تمایل مردم ایران، افغانستان و هند براي دستیابی به روابط بهتر با یکدیگر و مبتنی بر احترام متقابل،
دوستی و همکاري است. همانطور که گفته شد، دهلی نو مدت هاست که براي توسعه بندر چابهار و تبدیل کردن آن به یک موفقیت
اقتصادي رابطه تنگاتنگی با تهران برقرار کرده است. بندر چابهار در فاصله کمتر از 900 مایلی بمبئی واقع شده و می تواند دروازه
بسیار مهمی براي دهلی نو در رسیدن به آسیاي میانه و افغانستان باشد و از زمانی که بحث توافق تجاري 25 ساله بین ایران و چین
جدي شده به نظر می رسد، کابینه هند خیال آرامی نسبت به چشم انداز حضور در ایران ندارد. در زمان سفر ناندرا مودي، نخست



وزیر هند در سال 2016 به تهران، ایران، هند و افغانستان توافق سه جانبه اي را به نام کریدور حمل و نقل بین المللی در راستاي

 
تسهیل انتقال کالا از هند به افغانستان از طریق چابهار امضا کردند. 

اما از زمان طرح موضوع توافق تجاري و سرمایه گذاري سنگین چینی ها در بنادر ایران این احتمال مطرح شده است که حضور هندي
ها در پروژه هاي ایران به خصوص بندر چابهار تحت تاثیر این مسئله قرار بگیرد. اگرچه هنوز توافق تجاري چین و ایران به صورت
نهایی امضا نشده، اما هندي ها در تلاش هستند تا جاي پا خود در تهران را حفظ کنند. در ماه هاي گذشته وزیر دفاع هند به ایران
سفر کرد، نکته حائز اهمیت اینکه سفر سینگ به ایران نخستین سفر یک وزیر دفاع هند طی 20 سال گذشته به ایران محسوب می

 
شود. 

 
وقتی کشور هاي آسیاي میانه براي ایران پیغام و پسغام می فرستند 

حسن هانی زاده کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با اتحاد آنلاین، درباره نشست سه جانبه هند، ایران و ازبکستان درباره
استفاده مشترك از بندر استراتژیک چابهار، گفت که بندر چابهار به عنوان یک بندر استراتژیک که شرق و غرب آسیا را به هم مرتبط
می کند و از یک ژئوپلیتیک دریایی بسیار بالایی هم برخوردار است، لذا به نظر می رسد که این بندر می تواند به عنوان یک بندر
ارتباطی بین کشور هاي مختلف منطقه به ویژه کریدور دریایی بین ایران، هند و شبه قاره هند تا چین مورد بهره برداري و استفاده

 
قرار بگیرد. 

او همچنین گفت که ظرفیت بالاي حمل و نقل دریایی چابهار به عنوان یک الگوي اقتصاد دریایی قابل قبولی در سطح منطقه از
اهمیت بالایی برخوردار است و در آینده هم کشور هاي دیگري خود را براي استفاده از بندر چابهار به عنوان یک بندر استراتژیک
دریایی ملزم می دانند و پیوسته درخواست خواهند کرد که به این پروژه بپیوندند، اکنون هم کشور هاي آسیاي میانه در این زمینه
پیام هایی ارسال کرده اند که در آینده بتوانند رابطه اقتصاد دریایی خود را از طریق چابهار، ایران و هند گسترش دهند. به نظر می
رسد که جهان به دلیل سیاست هایی که ترامپ علیه برخی از کشور ها مانند ایران، چین و روسیه اتخاذ کرده به سمت دوقطبی شدن
جریان اقتصادي حرکت خواهد کرد و هند، ایران، چین و روسیه به عنوان کشور هاي قطب مهم اقتصادي در عرصه جهانی ظهور پیدا

 
خواهند کرد و ایران این ظرفیت دریایی لازم را براي تبدیل شدن به یک قطب بزرگ اقتصادي دارد. 

 
چه چیزي چابهار را با اهمیت می کند؟ 

علاوه بر موقعیت جغرافیایی مناسب بندر چابهار، مزیت هاي اقتصادي نیز در استراتژیک بودن این بندر نقش مهمی دارند. یکی از
قابلیت ها و کارکرد هاي بسیار مهم بندر چابهار به لحاظ اقتصادي واقع شدن سواحل این بندر در مسیر ترانزیتی کالا ها است. با توجه
به موقعیت ویژه بندر چابهار در شرق تنگه هرمز و دریاي عمان، این بندر در مسیر خطوط اصلی کشتیرانی به آفریقا، آسیا و اروپا قرار
گرفته و به عنوان نزدیکترین راه ارتباطی و ترانزیتی کشور هاي آسیاي میانه (افغانستان، ترکمنستان، ازبکستان، تاجیکستان،
قرقیزستان، قزاقستان) به بازار هاي خلیج فارس، شرق آفریقا و دیگر نقاط جهان شناخته شده و دروازه ورودي کریدور بین المللی

 
شمال ـ جنوب به شمار می آید. 

قرار گرفتن بندر چابهار در مسیر کریدور هاي ترانزیتی شمال ـ جنوب به عنوان مسیر برقراري ارتباط ترازیتی بین کشور هاي روسیه،
آسیاي مرکزي، قفقاز و اروپاي شرقی با کشور هاي آسیاي جنوبی و کشور هاي حاشیه خلیج فارس، یک مزیت برجسته براي این بندر

 
به شمار می آید. از این رو، بندر چابهار می تواند جایگاه ویژه اي در ترانزیت کالا به سایر کشور هاي منطقه داشته باشد. 



 
سنگ اندازي آمریکا در چابهار با ابزار تکراري تحریم 

در حالی که مقامات افغان همواره از احتمال اعمال تحریم هاي آمریکا بر بندر استراتژیک چابهار ابراز نگرانی کرده اند، «گدام
دارمندرا» سفیر هند در تهران درباره بندر استراتژیک چابهار که براساس توافقنامه سه جانبه هند، افغانستان و ایران در حال توسعه
است، گفت که آمریکا حق دخالت در این باره را ندارد. دهلی نو مشغول توسعه این بندر است و تجهیزات سنگینی نیز براي این مهم

 
از کشورهایی، چون ایتالیا، فنلاند، آلمان و چین سفارش داده شده است. 

دارمندرا با اشاره به «فشارها» گفت که هند تنها کشوري است که در روابط تجاري دوجانبه با ایران توافق تجاري براساس رویپه-ریال
دارد. ما در حال کار بر روي چابهار، خرید تجهیزات و آماده سازي چابهار هستیم، ما به آمریکایی ها گفته ایم که حق دخالت درباره

 
چابهار را ندارند. 

علاوه بر این در سال هاي اخیر روابط تجاري کابل و تهران در حال افزایش بوده و ایران به بزرگترین شریک تجاري افغانستان تبدیل
شده است. افغانستان تجارت با ایران و استفاده از بندر «چابهار» را براي این کشور حیاتی اعلام کرده و خواستار لغو تحریم هاي

 
آمریکا در روابط با تهران است. 

«تامس لینچ» کارشناس دانشگاه دفاع ملی آمریکا نیز نقش بندر چابهار براي شکوفایی اقتصادي افغانستان را حیاتی دانسته و تاکید
می کند که افغانستان نمی تواند از طریق هوا واردات و صادرات کند. افغانستان نمی تواند از مسیر پاکستان به تجارت ادامه دهد،

 
چراکه این کشور براي هر چیزي باج گیري می کند. شاهرگ اقتصادي افغانستان از بندر چابهار می گذرد. 

 
چابهار براي ایران چه اهمیتی دارد؟ 

سید رضا صدرالحسینی، کارشناس روابط بین الملل و استاد دانشگاه در گفت وگو با اتحاد آنلاین، گفت که در دهه اخیر موضوع بندر
چابهار و اتصال کشور هاي علاقمند به این بندر به ویژه ایران، افغانستان و هند در ارتباط با گسترش توانمندي هاي منطقه غرب آسیا
و شرق دنیا مطرح شد، همچنین تاکیدات موکد مقام معظم رهبري منجر به این مسئله شد که علی رغم وجود مشکلاتی که در حوزه
اقتصادي کشور با آن روبه رو بود، اما باید براي ساخت بندر چابهار و همه موضوعات مرتبط با آن یعنی راه و راه آهن سرمایه گذاري
هاي قابل توجهی انجام شود، بر این اساس جز ایران، هند و افغانستان قطعا برخی از کشور هاي آسیاي میانه و قفقاز نیز می توانند از

 
این موهبتی که جمهوري اسلامی در یک منطقه ساحلی ایجاد کرده است، استفاده کنند. 

صدرالحسینی ادامه داد: قطعا بازکردن منافذ اقتصادي براي جمهوري اسلامی ایران در شرایط فعلی و توسعه همکاري هاي اقتصادي با
کشور هاي غیر غربی و غیر اروپایی در شرایط کنونی بسیار با اهمیت است. با توجه به شرایط جغرافیایی کشورمان بخش عمده اي از
روابط ما از طریق ترکیه به اروپا بود، اما باز شدن و استفاده همگانی از بندر چابهار قطعا می تواند ما را به یک امنیت منطقه اي پایدار
نزدیک کند ضمن اینکه می تواند در حوزه اقتصادي براي کشورمان، استان هاي همجوار و کشور هاي استفاده کننده از این بندر

 
توسعه اقتصادي پایداري ایجاد کند. 

این کارشناس مسائل بین الملل همچنین گفت که در شرایط فعلی به نظر می رسد هرچقدر در راه اندازي این بندر سرعت بخشیده
شود و به تاکیدات مقام معظم رهبري نیز توجه شود، می تواند کشور را در 2 حوزه مسائل راهبردي و اقتصادي با جایگاهی که در حال

 
حاضر دارد، متفاوت کند و ارتقاي قابل توجهی در این دو حوزه براي جمهوري اسلامی ایران ایجاد کند. 



گزارش از: فاطمه زهرا نصراللهی



سینمایی هاي متقاضی تسهیلات حمایتی تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/09/25

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا 30 آذرماه
فرصت ثبت نام دارند.

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه
کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا

 
30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند. 

به گزارش روابط عمومی سازمان سینمایی، به منظور
حمایت از کسب وکارهاي سینمایی و سمعی بصري، حفظ
فرصت هاي شغلی و رونق هنرصنعت سینما، تسهیلات
حمایتی باکارمزد 4 درصد با عاملیت صندوق کارآفرینی

 
امید داده می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما ( پردیس سینمایی امید)، صنایع سینمایی ( تولید ابزار و تجهیزات سینمایی )،
موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی / تهیه کنندگان سینما، سامانه نمایش در خواستی VOD، آموزشگاه آزاد سینمایی، موسسات

 
سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی ) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و
تا30 آذر ادامه خواهد یافت و این مهلت تمدید نمی شود متفاضبان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس:

 
https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر، شماره تلفن هاي 38512549- 38513356 پاسخگو است.



تدوین برنامه توسعه اقتصادي و اشتغالزایی 80 روستا

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/09/25

استاندار یزد گفت: تاکنون برنامه توسعه اقتصادي و اشتغالزایی 80 روستا تهیه شده و در برخی از آن ها طی دو مرحله به
اجرا درآمده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، محمدعلی طالبی در کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان که با حضور
ویدیو کنفرانسی مدیران مربوطه در سالن کوثر استانداري برگزار شد، با اشاره به ظرفیت بالاي روستا هاي استان براي تولید و گردش
چرخ اقتصاد، گفت: امیدواریم با تداوم اجراي این طرح شاهد برنامه محوري در فعالیت هاي اقتصادي و اشتغالزایی روستا ها و به

 
خدمت گرفتن ظرفیت روستا ها براي تولید و ایجاد اشتغال باشیم. 

وي بر ضرورت ارزیابی اقدامات و فعالیت هاي انجام شده تاکید
کرد و افزود: بخشداران و دیگر مدیران محلی مربوطه موظفند به
طور جدي بر اجراي برنامه توسعه اقتصادي و اشتغالزایی روستا
ها نظارت کرده و گزارش هاي منظم دوره اي را به سازمان

 
مدیریت و برنامه ریزي و حوزه اقتصادي استانداري ارائه دهند. 

استاندار یزد با بیان اینکه در روستا هاي استان ظرفیت هاي
خوبی در حوزه هاي مختلف وجود دارد، اظهار داشت: روستا هاي
استان و اقلیم آن ها متفاوت تر از روستا هایی است که صرفا

 
توان فعالیت در بخش کشاورزي و دامپروري را دارند. 

طالبی، کارکرد چندگانه روستا هاي استان در حوزه هاي مختلف اقتصادي و نزدیکی آن ها به مراکز جمعیت شهري را ظرفیت بسیار

 
مناسبی براي ایجاد اشتغال و توسعه روستایی در بخش هاي مختلف دانست. 

وي به طرح مشوق بیمه اي کارفرمایان و مزایاي آن اشاره کرد و گفت: دولت در دستورالعمل جدید این طرح، شرایط را تسهیل کرده

 
و باید با اطلاع رسانی مناسب و فراهم سازي زمینه هاي لازم، شاهد افزایش استفاده کنندگان از این طرح باشیم. 

این نشست به منظور بررسی برنامه هاي توسعه و اشتغالزایی روستا هاي شهرستان خاتم و میبد، تشریح دستورالعمل هاي اجرایی
معشوق بیمه اي سهم کارفرما و بررسی درخواست متقاضیان مجوز پشتیبان مشاغل خانگی حوزه فرهنگ و ارشاد برگزار شد.



95 درصد قاچاق از گمرکات رسمی است

منبع: شعار سالشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/09/25

شعار سال: داوود گودرزي دبیر قرارگاه ملی با مفاسد اقتصادي امروز در یک نشست خبري گفت: در حوزه شفافیت باید به این
پرسش پاسخ دهیم که چه چیزي را براي چه کسانی و براي چه چیزي می خواهیم شفاف کنیم. شفافیت دو بعد دارد. یک

بعد که شفافیت آراي نمایندگان مجلس و محرم بودن مردم بعد سیاسی آن است و بعد دیگر بعد ...

شعار سال: داوود گودرزي دبیر قرارگاه ملی با مفاسد اقتصادي امروز در یک نشست خبري گفت: در حوزه شفافیت باید به این
پرسش پاسخ دهیم که چه چیزي را براي چه کسانی و براي چه چیزي می خواهیم شفاف کنیم. شفافیت دو بعد دارد. یک بعد که
شفافیت آراي نمایندگان مجلس و محرم بودن مردم بعد سیاسی آن است و بعد دیگر بعد اقتصادي آن است. اینکه جریان پول، کالا و
خدمات بخشی از براي مردم، بخشی براي حاکمیت و بخشی براي دستگاه هاي نظارتی، امنیتی شفاف دهد بعد اقتصادي شفافیت

 
است. 

وي افزود: یعنی وقتی درآمد ایجاد می شود ویا خدماتی ارائه می شود، دستگاه هاي نظارتی باید بدانند این پول از کجا آمده و در
نهایت به چه کسی رسیده است. اگر این فرد یک شهروند عادي است که باید براي مبادلاتش یک کف و سقف مشخص شده باشد و
اگر این فرد تاجر است دستگاه هاي نظارتی باید بدانند علت این تراکنش مالی چه بوده است. در برخی موارد شاهد هستیم صاحب

 
حساب هفت سال پیش فوت کرده، اما هنوز گردش میلیاردي دارد. 

گودرزي با بیان اینکه فایده دیگر شفافیت این است که دستگاه هاي اجرایی بدانند نیاز کشور چقدر است تا بتوانند نیاز را مدیریت
کنند؟ اظهار داشت: محور اصلی شفافیت این است که سامانه هاي الکترونیکی جاي خودشان را به انسان محوري بدهند. در قانون
مبارزه با قاچاق که سال 92 به تصویب رسید، ایجاد برخی از سامانه ها و تبادل اطلاعات بین آن ها دیده شده بود. چرا که اگر ارتباط

 
بین سامانه ها برقرار نباشد با وجود حذف انسان محوري باز اعداد قابل جایگزینی هستندو امکان فساد وجود دارد. 

 
35 درصد کل واردات کشور قاچاق است 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي تصریح کرد: طبق گزارش تحقیق و تفحص مجلس شوراي اسلامی که در سال 96 و 97 انجام
شد، 95 درصد حجم قاچاق کشور از گمرکات و مبادي رسمی کشور صورت می گیرد. همچنین 35 درصد از حجم واردات کشور را

 
قاچاق تشکیل داده است. 

وي ادامه داد: نکته قابل توجه این گزارش این است که دستگاه قضائی ما در نهایت توانسته است تنها یک درصد از این حجم قاچاق را

 
رصد کند و فرآیند قضائی آن را طی کند. 

گودرزي با بیان اینکه ارزش مالی قاچاق در سال بین 21.5 تا 25.5 میلیارد دلار است، گفت: کل صادرات کشور در سال 97، 40

 
میلیارد دلار بوده است؛ بنابراین اگر می خواهیم اشتغال را تقویت کنیم باید جلوي این حجم گسترده از قاچاق را بگیریم. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي با اشاره به شاخص هاي شفافیت براي راه اندازي سامانه ها خاطرنشان کرد: در راه اندازي سامانه



ها باید چند شاخص مورد توجه قرار گیرد. شاخص اول این است که اگر کسی می خواهد کالایی را قانونی وارد کند باید این کار را به
سادگی انجام دهد و درگیر کاغذبازي نشود. شاخص بعدي افزایش درآمد هاي دولت است. اگر جلوي این حجم از قاچاق گرفته شود،

 
درآمد هاي مالیاتی و تعرفه هاي گمرکی نصیب دولت می شود و می تواند در تأمین بودجه اثرگذار باشد. 

وي بیان کرد: شاخص سوم این است که دولت باید در هر لحظه بداند که کالا کجاست و چه مقدار از آن کالا در کشور وجود دارد و
چه کسانی این کالا را خرید و فروش کرده و چه کسانی خدمات ارائه می کنند. یعنی این سامانه ها باید به مدیران داشبوردي را

 
درباره وضعیت کالا ها در کشور ارائه کند. 

 
چرا 7 سال سامانه جامع تجارت به تأخیر افتاد؟ 

گودرزي با اشاره به رونمایی از سامانه جامع تجارت که اخیراً توسط رئیس جمهور صورت گرفت، اظهار داشت: درباره این سامانه باید
رئیس جمهور به چند پرسش پاسخ دهند. اولاً اینکه قانون از سال 92، دولت را مکلف به ایجاد این سامانه کرده بود، اما چرا در سال
99 اجرا شد. سوال بعدي این است که این سامانه ها از قبل نیز فعال بود، رونمایی مجدد آن چه معنایی داشت. پرسش سوم این است
که طبق بیانات رئیس جمهوري، 70 درصد این سامانه فعال شده است؛ بنابراین باید به این پرسش پاسخ بدهد که این 70 درصد چه

 
اثري بر درآمد هاي دولت می گذارد. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي افزود: پرسش چهارمی که باید درباره سامانه جامع تجارت بدان پاسخ داده شود، این است که 30
درصد باقیمانده از اجراي این سامانه به چه دلیل است؟ چه دستگاه هایی در این زمینه مقصر هستند و چه برخورد هایی در این باره
صورت گرفته است و در نهایت آقاي روحانی اعلام کردند در تاریخ 99/11/11 مابقی این سامانه نیز به بهره برداري می رسد، اما آیا

 
همه سامانه ها و ارتباط بین آن ها فعال خواهد شد یا خیر. 

وي ادامه داد: قانون مبارزه با قاچاق 12 زیرسامانه اصلی دارد که وزارت بهداشت شناسایی پرونده هاي قاچاق، سامانه نیما، بانک
مرکزي، گمرك و ... جزئی از این سامانه ها هستند که همه آن ها باید ایجاد شده و به یکدیگر متصل شوند تا شفافیت مورد نظر ایجاد
شود. آقاي رئیس جمهوري باید به این سوال نیز پاسخ دهند که از اسفند 97 تا مهرماه 99 رهبر انقلاب چند بار به صورت کتبی به راه

 
اندازي این سامانه ها و برخورد با مدیران متخلف دستور داده اند. 

 
آقاي رئیسی بر ترك فعل ایجاد سامانه هاي مبارزه با قاچاق ورود کنند 

گودرزي با اشاره به نقش قوه قضائیه در اجراي این سامانه ها، گفت: آقاي رئیسی بر ورود بر ترك فعل ها تأکید دارند. در اجراي این
قانون نیز ترك فعلی واضح صورت گرفته است و جنایتکارانی بزرگ تر از کسانی که این قانون را اجرا نکرده اند در حق ملت وجود

 
ندارد. چرا که با اجرا شدن آن و با شفافیتی که ایجاد می شد، می توانستیم به اندازه فروش نفت درآمدزایی کنیم. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي درباره منشأ فساد، خاطرنشان کرد: در نگاه کلان فساد ریشه در ساختار ها و فرآیند هاي ناقص
مدیریت اداري- اقتصادي کشور دارد. چرا که نظام اداري- اقتصادي رژیم قبلی را تحویل گرفتیم، اما زیرساخت هاي آن را مبتنی بر

 
اهداف انقلاب اسلامی اصلاح نکردیم. دستگاه هاي نظارتی تعبیه کردیم، اما آن ها نیز کارآمدي لازم را نداشتند. 

وي ادامه داد: در مجلس زمان زیادي براي نوشتن یک قانون گرفته می شود، اما آئین نامه آن به دولت واگذار می شود و در بسیاري از

 
مواقع آئین نامه ها خلاف متن قانون است. 



گودرزي بیان کرد: مسئله بعدي مدیریت افراد است. این اهمیت بالایی دارد که افراد چگونه نظارت می شوند، چگونه ارتقا پیدا می
کنند؟ چرا عده اي همیشه مدیر هستند و در مقابل هیچ پاسخگویی ندارند. قا نون و شرع ما مدیر را مکلف به پاسخ گویی می کند، اما
در کشور ما در این زمینه پاسخ گویی وجود ندارد. مسئله بعدي شفافیت است. وقتی دولت از جریان پول در دستگاه هاي اجرایی
تسلطی نداشته باشد، مثلاً اینکه کالا در کدام مغازه است و به دست چه کسی می رسد، به راحتی می توان احتکار کرد و فساد ایجاد
کرد. منشأ بعدي فساد، تعارض منافع است. گاهی بخش خصوصی، تعاونی و عمومی را قاطی کردیم. مثلاً اتاق بازرگانی ایجاد کردیم

 
که بخش خصوصی را جمع آوري کند، اما به آن نهاد حاکمیتی دادیم. سازمان نظام پزشکی و کانون وکلا نیز این مشکلات را دارد. 

 
ریسک فساد در کشور پایین است / فرایند دادرسی قاطع، سریع و بازدارنده نیست 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي بیان کرد: فرآیند قضائی ما نیز قاطع، سریع و بازدارنده نیست و اطاله دادرسی داریم و در یک

 
کلام ریسک فساد در کشور بالا نیست و مجازات آن بازدارنده نیست. 

وي درباره راهکار هاي مبارزه با فساد اظهار داشت: یک راه کار فرهنگی است. متأسفانه به جاي وجود فرهنگ کار در بین جوانان،
جوانان در سوداي یک شبه میلیارد شدن هستند. دستگاه هاي تربیتی ما باید پاسخ بدهند آیا خدمت بی منت، مردم را بدهکار خود

 
ندانستن، چشم طمع به بیت المال نداشتن را به جوانان آموخته اند یا خیر. 

گودرزي گفت: در گام اول باید 10 هزار و 500 قانونی که در کشور وجود دارد، تنقیح شود و ویرایش مجدد صورت گیرد و نظم پیدا
کند. در گام بعدي باید عدم شفافیت و مبهم بودن آن اصلاح شود. هر کسی که قانون را می خواند باید یک برداشت از آن را داشته
باشد نه اینکه تفاسیر متعدد باشد. بخشی که در متن قانون می آید باید جلوي انحرافات را در آئین نامه بگیرد. یعنی متن باید به
شکلی نوشته شده باشد که در آئین نامه بی اثر نشود و نکته بعدي ضمانت اجراي قانون است. کاري که در طرح اخیر مجلس براي
رفع تحریم ها اجرا شد که براي مدیري که این قانون را اجرا نمی کرد، ضمانت اجرا قرار داده بود و آن را جرم انگاري کرده بود. این

 
کار اجرا نکردن را سخت می کند و مسئول را مجبور به پاسخگویی می کند. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري مهر، تاریخ انتشار: 24 آذر 1399، کد خبر: 5095659،
mehrnews.com



خیز شستا براي کمک به عمران و آبادي شمال آذربایجان شرقی
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شرکت سرمایه گذاري سازمان تامین اجتماعی (شستا) تصمیم گرفته براي کمک به عمران و آبادي شمال آذربایجان شرقی
در قالب اجراي طرح هاي توسعه اي وارد میدان شود، اتفاقی که در صورت تحقق می تواند به رونق و شکوفایی بخشی از

کشورمان در حاشیه رودخانه مرزي ارس منجر شود.

شرکت سرمایه گذاري سازمان تامین اجتماعی (شستا)
تصمیم گرفته براي کمک به عمران و آبادي شمال
آذربایجان شرقی در قالب اجراي طرح هاي توسعه اي وارد
میدان شود، اتفاقی که در صورت تحقق می تواند به رونق و
شکوفایی بخشی از کشورمان در حاشیه رودخانه مرزي

 
ارس منجر شود. 

هر چند هنوز تعداد و ارزش دقیق طرح هاي مد نظر شستا
براي سرمایه گذاري در شهرستان هاي خداآفرین و کلیبر

در شمال شرق تبریز مشخص نشده است، اما پیش بینی می شود ارزش سرمایه گذاري در این 2 شهرستان مرزي افزون بر سه هزار

 
میلیارد تومان باشد. 

کارشناسان محلی با اشاره به الگوي موفق برنامه ریزي براي توسعه مناطق پیرامونی در کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه، می
گویند که سرمایه گذاري «شستا» در حاشیه جنوبی رودخانه مرزي و خروشان ارس می تواند علاوه بر محرومیت زدایی از این منطقه

 
حساس و راهبردي، زمینه ساز اشتغالزایی بیش از یکهزار نفري جوانان شود. 

از سوي دیگر تحقق طرح هاي سرمایه گذاري «شستا» در شهرستان هاي کلیبر با 90 هزار نفر جمعیت و خداآفرین با 35 هزار نفر
جمعیت می تواند از مهاجرت مردم این مناطق مرزي جلوگیري کند؛ امري که ناظران محلی از آن به عنوان ضرورت صیانت از مرزهاي

 
کشورمان در یک منطقه حساس یاد می کنند. 

براي تبیین اهمیت سرمایه گذاري «شستا» در عمران و آبادانی شهرستان هاي کلیبر و خداآفرین و تثبیت جمعیت در این منطقه
مرزي، اشاره به این نکته خالی از لطف نیست که بنا بر اعلام یکی از نمایندگان اسبق منطقه، در دهه هاي گذشته بیش از 2 برابر

 
جمعیت فعلی این 2 شهرستان، به دلیل نبود زیرساخت هاي توسعه و طرح هاي اشتغالزایی، به مناطق دیگر کشور مهاجرت کرده اند. 

حال انتشار خبر خوش تصمیم «شستا» براي سرمایه گذاري در شهرستان هاي محروم خداآفرین و کلیبر، موجی از شادي و امید به
آینده را در بین مرزداران این منطقه پرآب و حاصلخیز دامن زده است که در صورت پیگیري و به ثمر نشستن، می تواند بخشی از

 
کمربند مرزي کشورمان را از نظر توسعه، شکوفا کند. 

شهرستان کلیبر در 180 کیلومتري و شهرستان خداآفرین در 210 کیلومتري شمال شرق تبریز در نزدیکی رودخانه مرزي ارس و در



محدوده جنگل هاي ارسباران واقع شده اند و به دلیل همجواري با جمهوري هاي آذربایجان و ارمنستان، ظرفیت هاي فوق العاده اي

 
براي توسعه دارند که تا به امروز به شکل شایسته مورد توجه قرار نگرفته است. 

 
سرمایه گذاري 2 هزار میلیارد تومانی براي ساخت نیروگاه 

 
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی(شستا) گفت: این شرکت 2 نیروگاه برق آبی در شهرستان خداآفرین ایجاد می کند. 

محمد رضوانی فر در جلسه مشترك کارگروه اشتغال شهرستان هاي خداآفرین، کلیبر و هوراند افزود: براي ساخت این نیروگاه ها در

 
سدهاي خداآفرین و قیزقلعه سی 2 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري خواهد شد. 

 
وي اضافه کرد: با بهره برداري از این نیروگاه ها 240 مگاوات برق، تولید و وارد مدار برق کشور خواهد شد. 

وي با بیان اینکه اولویت سرمایه گذاري شستا با طرح هایی است که ارز آوري بالا، ضریب اشتغال بیشتر و سازگاري با اقلیم منطقه
داشته باشند، خاطر نشان کرد: این شرکت افزون بر طرح نیروگاه برق آبی، در حوزه هاي گردشگري، دامپروري صنعتی و معادن با

 
چشم انداز اشتغال زایی 600 نفري در شهرستان هاي خداآفرین، کلیبر و هوراند سرمایه گذاري می کند. 

حسین حاتمی نماینده مردم شهرستان هاي کلیبر، خداآفرین و هوراند در مجلس شوراي اسلامی هم در این جلسه با اشاره به ظرفیت
هاي طبیعی و خدادادي فراوان در این سه شهرستان ابراز امیدواري کرد با سرمایه گذاري شستا، شاهد برقراري عدالت در توزیع

 
امکانات و منابع در آمایش سرزمینی از سوي این شرکت در شهرستان هاي کلیبر، خداآفرین و هوراند باشیم. 

 
خداآفرین در تولید برق و گیاهان دارویی و دامپروري داراي مزیت هاي منحصربفرد است 

فرماندار خداآفرین نیز در گفت و گو با ایرنا با اشاره به مزیت هاي این شهرستان در حوزه هاي مختلف تولید برق، گیاهان دارویی و
دامپروري، می گوید: مقرر شد تا 4 گروه تخصصی از کارشناسان شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی (شستا) طی 10 روز آینده با
حضور در شهرستان هاي خداآفرین و کلیبر، بررسی هاي لازم را در 4 حوزه تولید برق، دامپروري صنعتی، تولید دارو به ویژه سرم

 
حیوانی و معادن انجام دهند. 

امیري راد، با بیان اینکه میزان سرمایه گذاري و اشتغالزایی این طرح ها پس از بررسی هاي تخصصی مشخص خواهد شد، می افزاید:

 
پس از بررسی هاي گروه تخصصی عملیات اجرایی طرح ها تا دهه فجر امسال آغاز می شود. 

وي اظهار می کند: خداآفرین در حوزه سرمایه گذاري براي تولید برق به علت برخورداري از سدهاي خداآفرین و قیزقلعه سی شرایط
ویژه و منحصربفردي دارد و در حوزه دامپروري صنعتی نیز به علت اینکه بیش از 50 درصد از عسشایر استان را عشایر این شهرستان

 
به خود اختصاص داده اند جزو مستعدترین شهرستان ها براي دامداري در استان است. 

فرماندار خداآفرین جمعیت عشایري این شهرستان را بیش از 20 هزار نفر اعلام کرده و می گوید: این شهرستان به علت اقلیم و
اکوسیستم خاص خود و داشتن جنگل و مراتع سرسبز داراي گیاهان دارویی منحصربفردي مانند «رازك» است که زمینه را براي

 
سرمایه گذاري در این حوزه فراهم می کند. 



امیري راد، ادامه می دهد: این شهرستان در زمینه معادن داراي مزیت خاصی نبوده ولی در حوزه هاي مربوط به محیط زیست و منابع

 
طبیعی از مزیت هاي قابل توجهی برخوردار است. 

 
حوزه معدن و دامپروري از جمله مزیت هاي قابل سرمایه گذاري شستا در کلیبر است 

فرماندار کلیبر نیز با در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به توافقات انجام شده با شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی (شستا) براي سرمایه
گذاري در شهرستان هاي خداآفرین و کلیبر، می گوید: در جلسه اولیه مقرر شد تا تیم هاي تخصصی کارشناسی این شرکت با حضور
در این شهرستان ها اقدام به مطالعات میدانی و جمع آوري داده ها براي سرمایه گذاري کلان در 4 حوزه مشخص شده کنند و بعد از

 
آن عملیات اجرایی آغاز شود. 

عدالت حاجی پور، می افزاید: در این جلسه مقرر شد تا این شرکت در حوزه معدن و انرژي بیش از یکهزار میلیارد تومان و در حوزه

 
دامپروري نیز 400 میلیارد تومان در این شهرستان سرمایه گذاري کند. 

وي با اشاره به اینکه در زمینه دامپروري این شرکت در هر شهرستان مجتمع دامپروري 3 هزار راسی در زمینی به وسعت 50 تا 60
هکتار اجرا می کند، اظهار می دارد: زمین مورد نظر براي این مجتمع ها باید به زیرساخت هاي مورد نیاز از جمله آب، برق و گاز

 
نزدیک باشد و حوزه فعالیت آن در زمینه گاوداري صنعتی شیري خواهد بود. 

فرماندار کلیبر، میزان اشتغالزایی مستقیم این مجتمع ها را حدود 200 نفر اعلام کرده و می گوید: با توجه به اینکه این شهرستان از
مزیت هاي بالایی در زمینه پهنه هاي معدنی مانند سنگ لاشه، نفلین سینیت، تراورتن و سنگ هاي تزئینی دارد بنابراین سرمایه

 
گذاري در این حوزه و ایجاد صنایع پایین دستی آن ها از ارزش بالایی برخوردار است. 

حاجی پور، با اشاره به اینکه هم اکنون فاز 1 و 2 معدن نفلین سنیت این شهرستان در حال بهره برداري بوده و فازهاي بعدي آن نیز
مراحل اجرایی را طی می کند، ادامه می دهد: این شهرستان به علت داشتن رگه هاي معدن مس ورزقان قابلیت سرمایه گذاري در

 
این زمینه را نیز دارد. 

وي تولید محصولات گلخانه اي و آب هاي معدنی را از دیگر مزیت هاي ویژه این شهرستان اعلام کرده و یادآوري می کند: با توجه به
اینکه این شهرستان از قطب هاي مهم تولید زغال اخته در استان و منطقه است، سرمایه گذاري براي ایجاد کارگاه فرآوري این

محصول نیز به شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی پیشنهاد شده است. / ایرنا
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معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و
محصولات فولادي را منتشر کرد. نوشته افزایش 4٫5 درصدي تولید فولاد خام در کشور اولین بار در خبرگزاري صنایع.

پدیدار شد.

 
خبرگزاري صنایع گزارش می دهد: 

 
افزایش 4٫5 درصدي تولید فولاد خام در کشور 

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، در سلسله گزارش هاي
محصولات منتخب، آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات

 
فولادي را منتشر کرد. 

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي

 
را منتشر کرد. 

 
  

 
صنعت فولادسازي   

به گزارش خبرگزاري صنایع، صنعت فولاد یکی از صنایعی است که نقش مهمی در رشد و توسعه کشورهاي پیشرفته صنعتی ایفا

 
کرده است و همواره مصرف سرانه فولاد، به عنوان یکی از شاخص هاي رشد و توسعه کشورها مورد ارزیابی قرار می گیرد. 

 
در ایران این صنعت به دلیل ایجاد اشتغال، درآمد ارزي و ایجاد تحرك در صنایع پایین دستی از اهمیت بیشتري برخوردار است. 

این کالا بعد از نفت و گاز دومین کالاي پرحجم تجارت جهانی را تشکیل می دهد و تعداد زیادي از صنایع پایه از قبیل حمل و نقل،

 
ساختمان، ساخت ماشین آلات، معدن و دیگر صنایع مرتبط با تولید و انتقال انرژي، به صنعت فولاد وابسته هستند. 

 
از این رو بهبود و توسعه صنعت فولاد از اهمیت ویژه اي در توسعه اقتصادي کشورها برخوردار است. 

براساس مطالعات انجمن جهانی فولاد، به ازاي هر 1 دلار ارزش افزوده در صنعت فولاد، 2٫50 دلار ارزش افزوده در سایر بخش هاي

 
اقتصادي جهانی ایجاد می شود. 

 
همچنین هر 2 نفر اشتغال در بخش صنایع فولاد، منجر به 13 نفر اشتغال در سایر زنجیره هاي تامین آن می شود. 



آمار انجمن جهانی فولاد نشان داد، تولید جهانی فولادخام در سال 2019 نسبت به سال گذشته 3٫0 درصد افزایش یافته و به

 
1868٫8 میلیون تن رسید. 

 
  

 
افزایش تولید فولاد خام    

در ایران، تولید فولادخام با 4٫5 درصد افزایش، به 25٫6 میلیون تن رسید. همچنین تولید جهانی محصولات فولادي در سال 2019
نسبت به سال گذشته 3٫4 درصد افزایش یافت و به 1767 میلیون تن رسید. در ایران، تولید محصولات فولادي با 5٫6 درصد کاهش،

 
به 18٫5 میلیون تن رسیده است. 

 
  

 
آخرین وضعیت طرح هاي در دست اجرا   

به گزارش خبرگزاري صنایع، در طرح هاي در دست اجراي تولید فولاد خام، استان هاي کرمان، خوزستان، یزد، فارس و گیلان به

 
ترتیب با 14، 13، 10، 8 و 6 درصد، مجموعا با 51 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

در طرح هاي در دست اجراي تولید محصولات فولادي، استان هاي خوزستان، کرمان، قزوین، زنجان، آذربایجان شرقی و یزد به ترتیب

 
با 18، 9، 7، 6، 5٫4 و 5٫1 درصد، مجموعا با 52 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

54 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت فولاد خام به استان هاي خوزستان، یزد، هرمزگان و اصفهان به ترتیب با 16، 15، 12

 
و 11 درصد تعلق دارد. 

66 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت محصولات فولادي به استان هاي اصفهان، قزوین، یزد، خوزستان، مرکزي و آذربایجان

 
شرقی به ترتیب با 20، 12، 9، 9، 8 و 8 درصد تعلق دارد. 

اینستاگرام خبرگزاري صنایع: @sanaye_press / تلگرام خبرگزاري صنایع: @sanaye_press / توییتر خبرگزاري صنایع:

 
 sanaye_press@

 
  

انتهاي پیام///



پرداخت بیش از 68 میلیارد ریال تسهیلات بانکی در حوزه کشاورزي اهر

منبع: ایسناشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/09/25

فرماندار اهر از پرداخت شش میلیارد و 820 میلیون تومان تسهیلات بانکی براي بخش هاي دامپروري و گلخانه اي این
شهرستان خبر داد.

رسول خدابخش در جمع مسئولان شهرستان اهر اظهار
کرد: از ابتداي سال تاکنون، حدود 630 میلیارد ریال
تسهیلات بانکی براي 72 طرح کشاورزي در این شهرستان

 
پرداخت شده است. 

وي همچنین از پرداخت 180 میلیارد ریال تسهیلات خود
اشتغالی و کارآفرینی براي مددجویان تحت پوشش

 
بهزیستی و کمیته امداد در اهر نیز خبر داد. 

خدابخش از بانک هاي عامل خواست در پرداخت تسهیلات بانکی براي متقاضیان به دور از هرگونه تبعیض همکاري هاي لازم را انجام

 
دهند و در خصوص گلایه مندي مردم در رعایت پروتکل هاي بهداشتی در بانک ها نیز خواستار رسیدگی به این مشکل شد. 

به گزارش ایسنا، وي در ادامه با اشاره به شیوع بیماري کرونا و احتمال انتقال این بیماري از طریق اسکناس ها و وجوه نقدي، از

 
اصناف خواست تا حدامکان از تبادل اسکناس خودداري کرده و از طریق کارت بانکی اقدام به خرید و فروش کنند. 

انتهاي پیام



250 دستگاه اتوبوس و مینی بوس جدید خریداري می شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا - معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداري
تهران از ورود 250 دستگاه اتوبوس و مینی بوس به شهر
تهران خبر داد و این که 250 دستگاه جدید هم خریداري

 
می شود. 

به گزارش خبرنگار شهر، سیدمناف هاشمی معاون حمل و
نقل و ترافیک شهرداري تهران صبح امروز- 25 آذر- در
حاشیه مراسم تجلیل از تاکسیرانان برتر و «روز ملی حمل
و نقل عمومی» که در بوستان لاله برگزار شد در جمع
خبرنگاران گفت:روزهاي سه شنبه یک کار نمادین توسط

شهردار تهران صورت می گیرد و شهردار با دوچرخه به سر کار می رود. استفاده از دوچرخه در نتیجه تلاش هاي شهرداري تهران و
سایر همکاران از زیر یک درصد به حدود یک درصد رسیده هر چند این عدد قابل قبولی نیست. اما نشان می دهد که مردم به
دوچرخه سواري علاقه مند هستند، چرا که هم جنبه ورزشی و تفریحی دارد، هم فاصله اجتماعی رعایت می شود و هم می توانند

 
کارهاي خود را با دوچرخه انجام دهند. 

هاشمی درباره خرید اتوبوس هاي جدید براي تهران گفت: هم اکنون 250 اتوبوس و مینی بوس خریداري شده است. 250 دستگاه
هم در دستور کار است. همچنین در زمینه خرید پنج هزار دستگاه اتوبوسی که در ستاد کرونا مصوب شده است تلاش می کنیم 50
درصد سهم براي تهران بگیریم. در زمینه بازسازي خودروهاي فرسوده ناوگان حمل و نقل عمومی هم پیشنهادهایی را به دولت داده

 
ایم کمک هایی هم به بخش خصوصی می کنیم. 

هاشمی همچنین درباره نوسازي تاکسی ها گفت: تاکسی ها یک خانواده بسیار بزرگ 80 هزار نفري هستند که تلاش هایشان به
خصوص در این ایام کرونا جاي تشکر دارد و بیشترین ضربه به این قشر وارد شده است و خیلی هم از آنها حمایت نشد. البته قرار بود
وام هایی به آنها بدهیم. با دو بانک مهر اقتصاد و کارآفرینی امید هم توافق کرده ایم که 70 تا 90 میلیون وام بگیرند. البته ما نوسازي
15 هزار دستگاه تاکسی را در دستور کار داشتیم اما به دلیل گرانی خودروها این اتفاق نیفتاد. چون با توجه به افزایش قیمت ها سهم

 
راننده خیلی سنگین شده است حالا در حال مذاکرات جدید هستیم که راهی براي حل مشکل پیدا کنیم. 

خبرنگار: اکبر بیاتی



لزوم ورود دانشگاه فنی وحرفه اي به حوزه تولید فناوري

منبع: میزانشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/09/25

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي: حوزه فناوري یکی از رسالت هاي مهم این دانشگاه بوده که کارکرد آن نیز تولید فناوري هاي
سطوح میانی و پایین است.

خبرگزاري میزان- به گزارش اداره کل روابط عمومی دانشگاه فنی حرفه اي، ابراهیم صالحی عمران در همایش روز ملی پژوهش
و فناوري دانشگاه فنی و حرفه اي که دوشنبه 24 آذرماه در سالن آمفی تئاتر سازمان مرکزي این دانشگاه با حضور رحیمی معاون
پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، اسدي فرد مدیر آزمایشگاهی فناوري هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري، هیأت رییسه دانشگاه فنی و حرفه اي، روساي دانشکده هاي فنی و حرفه اي استان تهران و جمعی از استادان و پژوهشگران
دانشگاه برگزار شد ضمن عرض خیر مقدم به مدعوین و تبریک فرا رسیدن هفته پژوهش بیان داشت: امید است با جمع بندي مراسم

 
امروز، سرفصل جدیدي براي رونق پژوهش و فناوري در دانشگاه فنی و حرفه اي گشوده شود. 

صالحی عمران در آغاز این مراسم با اشاره به ضرورت هاي توجه به پژوهش در دانشگاه فنی و حرفه اي و قدردانی از همکاران حوزه
پژوهشی این دانشگاه گفت: بال پژوهش و فناوري هیچوقت از هم جدا نبوده و نباید به فراموشی سپرده شود. چرا که ما دو واژه در
دانشگاه فنی و حرفه اي داریم، تکنیکال (technical) به معناي فنی و وکیشنال (vocational) به معناي حرفه اي. از این دو واژه
ماموریت هاي این دانشگاه را می توان استخراج کرد لذا درمیابیم که این دانشگاه براي چه ماموریت هایی آمده و چه باید کرد.
همچنین، وضعیت موجود و مطلوب تکنیکال و وکیشنال را مورد ارزیابی قرار می دهیم. این دو واژه کلیدواژه هاي مهمی هستند و

 
ضرورت هاي پژوهشی در این دانشگاه را توجهیه می کنند. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي ادامه داد: من معتقدم در دانشگاه ها و آموزشکده هاي فنی و حرفه اي و مراکزي که در دنیا آموزش
هاي مهارتی را می دهند، پژوهش ها معنا هاي خاصی پیدا می کند. این معنا ها را می شود از این دو واژه استخراج کرد و می توانند

 
به عنوان کلیدواژه هاي خوبی در سیاست گذاري هاي کلان و خرد پژوهشی راهنما باشند. 

 
دانشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گرا 

صالحی عمران در ادامه تاکید کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاهی ماموریت گرا تلقی می شود. طبیعتا هم باید ماموریت هاي
خاص این دانشگاه را فهمید و پژوهش ها و فناوري در راستاي ماموریت هاي خاص این دانشگاه تعریف کرد و هیچوقت نباید این

 
فراموش و از آن دور شد. 

وي ادامه داد: اخیرا با نظر رحیمی نوع سوم آیین نامه ارتقا هم در این دانشگاه در هیات امنا تصویب شد و جزییات آن در حال اصلاح
است. تا پیش از این آیین نامه هاي آموزشی و پژوهشی را داشتیم، اما مهارتی نداشتیم. خوشبختانه چند ماه حاصل همکاري هاي
همکاران و کمیته اي انجام شد و قرار شد به زودي در این کمیته نوع سوم آیین نامه ارتقا که شاخص هاي آن با توجه به فلسفه

 
دانشگاه است، معرفی شود. حتی ترفیع هاي ما نیز بر اساس این مدل صورت می گیرد. 



رییس دانشگاه فنی و حرفه اي با اشاره به قرار گرفتن در هفته پژوهش تاکید کرد: ما در هفته پژوهش باید به خودمان نظم دهیم و
مسیر و جهت خود را در این دانشگاه بشناسیم. اگر بخواهیم مانند دانشگاه هاي نظري و عادي شویم راه را اشتباهی رفته ایم و باید
این سرمایه عظیم را یعنی 181 دانشکده، 180 هزار دانشجو و 20 هزار کادر حق التدریس را کنار بگذاریم. به عبارتی تمامی برنامه

 
ریزي هاي درسی، آموزشی و آزمایشگاه ها به خطا خواهد رفت. 

 
لزوم قرار گرفتن پژوهش ها در مسیر فنی و حرفه اي 

وي با تاکید دوباره بر ماموریت دانشگاه و با استفاده از دو واژه موجود در نام دانشگاه فنی و حرفه اي تاکید کرد: پژوهش ها نیز باید در
همین راستا صورت بگیرد. چرا که اولا حرفه، شغل، اشتغال و کارآفرینی واژه هاي مهمی هستند که به نظر می رسد به منزله بال
آموزش به شمار می روند. هدف از بال آموزشی دانشگاه تربیت تکنسین و نیرو هاي کاردانی است که قرار است پنجه هاي کارآمد براي
نظام هاي اجتماعی و اقتصادي باشند که می تواند در صنعت، کشاورزي، خدمات و بخش هاي مختلف و حتی علوم پزشکی هم وارد

 
شود. در این زمینه حتی با دکتر نمکی نیز مکاتبه اي کرده ایم و ایجاد تقاضا براي همکاري هاي مشترك داشته ایم. 

صالحی عمران با تاکید بر سایر اهداف دانشگاه فنی و حرفه اي، تاکید کرد: هدف اصلی و یکی از ماموریت هاي اصلی این دانشگاه،
تربیت تکنسین است. در این میان بال آموزش وزن بیشتري دارد حتی پژوهش ها در تربیت تکنسین و اشتغال نباید فراموش شود.
حتی در آموزش نیز اگرچه روي تربیت متخصص مانوور داده می شود، اما وزن آموزش هم بستگی به کیفیت آموزش و پژوهش این

 
دانشگاه دارد. این دو خیلی درهم تنیده و وصل هستند و گاهی نمی شود این دو را از هم جدا کرد. 

وي بیان داشت: اساس آموزش در دانشگاه فنی و حرفه اي بر اساس پاسخگویی به نیاز هاي بازار کار است. این جمله بسیار مهم است.
سوال اینجاست که بازار کار وبخش هاي مختلف اقتصادي، کشاورزي، خدماتی و ... به چه نیرو هاي انسانی نیاز دارند. فهم حرفه و
مشاغل در این جا بسیار مهم است بسیاري از آن ها در حال نابود شدن هستند. اینجا چه کسی می تواند کمک کند؟ این جا بحث
آینده پژوهی به میان می آید. در جایی که آموزش می خواهد خوب کار کند، اگر بال پژوهش خوب کار نکند، آموزش هم خوب کار

 
نخواهد کرد. 

 
بهره گیري از آینده پژوهی در شناسایی نیاز هاي بازار کار 

صالحی عمران در ادامه عنوان کرد: بسیاري از مشاغل و حرفه ها در حال تغییر هستند. آینده پژوهشی یکی از ضرورت هاي حوزه

 
پژوهش است چرا که فهم مشاغل بسیار مهم است. 

وي افزود: برنامه درسی ما هم متفاوت است برنامه هاي درسی ما باید برنامه هاي درسی صلاحیت محور و شایستگی محور باشد، به
عبارت دیگر متفاوت باشد. وقتی سخن از این هاست متفاوت می شود. در این دانشگاه مانند دانشگاه هاي دیگر عده اي اساتید پشت
در هاي بسته نمی نشینند و سرفصل ها را تعیین کنند. اصلا این مدل جواب نمی دهد. ما براي هر رسته اي که راه اندازي می کنیم
حتما نیازمند مطالعات بازار کار و پژوهش هم در حال هم در آینده هستیم. هر درسی که در مجموعه درسی هر رشته گذاشته می

 
شود باید یک شایستگی شغلی یعنی حرفه اي را درنظرگرفت. نمی شود پشت در هاي بسته سرفصل تعیین کرد. 

 
نقش کارفرما در روند هاي آموزش فنی و حرفه اي 

رییس دانشگاه فنی وحرفه اي در ادامه بر ضرورت استفاده ازکارفرما و صنعت در روند آموزش و پژوهش در فنی وحرفه اي اشاره کرد



و گفت: ما میگوییم کارفرما و صنعت. کارفرما و صنعت در بخش هاي کشاورزي و خدمات حوزه هاي مختلف باید براي ما سرفصل

 
بنویسند؛ یعنی همکاري ضلع چند جانبه اي را طلب می کند. 

صالحی عمران ادامه داد: در بخش اساتید، دانش و صنعت باید شایستگی را کشف کرد نه وزن کرد چرا که این مولفه ها وزن کردنی

 
نیستند. در حالتی که مدل برنامه ریزي درسی آموزش عالی عمدتا وزن کردنی است. 

وي گفت: در بسیاري از سیستم هاي آموزش مهارتی در دنیا کارفرما ها حضور دارند. این ها همان بحث پژوهش است. در این شرایط

 
اطلاعات بازار کار، بازاریابی و اطلاعات بسیار مهم هستند. یعنی بر اساس اطلاعات بازار کار که همان حوزه پژوهش است 

 
دانشگاه فنی وحرفه اي باید فناوري تولید کند. 

ابراهیم صالحی عمران در ادامه بر لزوم ورود دانشگاه فنی و حرفه اي به حوزه فناوري تاکید کرد و گفت: کارگاه ها و آزمایشگاه هاي

 
دانشگاه فنی وحرفه اي باید درگیر تولید فناوري در سطوح میانی و پایینی شود. 

وي ادامه داد: حوزه هاي مختلفی براي پژوهش وجود دارد؛ آموزش هاي الکترونیک و مجازي، کارگاه هاي مجازي و آزمایشگاه هاي

 
مجازي از جمله بخش هایی است که همکاران می توانند آن را وارد فناروي ها کرده و جزو زمینه هاي آموزش هاي مهارتی است. 

این استاد دانشگاه در ادامه به یکی از مشکلات آموزش هاي فنی و حرفه اي اشاره کرد و گفت: ارزش هایی عمدتا در دانشگاه توسط
خود ما صورت می گیرد. پشت اتاق هاي دربسته تصمیم می گیریم که کدام مهارت ها، سرفصل ها، دانش ها و نگرش هاي ارزشیابی

 
شود که این هم درست نیست. در حالی که باید از صلاحیت حرفه اي در این بخش ها بهره جست. 

صالحی عمران تاکید کرد: ارزشیابی ها گاهی باید به بیرون ارجاع داده شود تا تشخیص بدهند نیروي کار واقعا صلاحیت ورود به بازار

 
کار را دارد یا نه. یک مشکل دیگر بحث نظام پذیرش دانشجو است. 

وي گفت: هنوز آموزش هاي فنی و حرفه اي از برچسب آموزش درجه دوم رنج می برد. این چالش بزرگی است از این رو از پذیرفتن

 
دانشجویان مستعد عاجز هستیم. ما از دانشجویان مستعد برخوردار نیستیم. 

این مقام مسئول تصریح کرد: برچسب درجه دوم از نظر فرهنگی زمینه اي را براي ارتقاي آموزش هاي مهارتی ایجاد نمی کند که در
این حوزه نیازمند یک سري پژوهش ها هستیم. برخی پژوهش ها داخلی بوده و براي ارتقاي کیفیت حوزه آموزش و پژوهش است و

 
یک سري از پژوهش هاي باید خارج از دانشگاه در حوزه فرهنگی و آجتماعی باید صورت گیرد. 

صالحی عمران در پایان تاکید کرد: در دانشگاه فنی و حرفه اي پتانسیل و ظرفیت هاي خوبی داریم. در این سه سال گذشته تلاش
شده تا از این ظرفیت هاي استفاده کنیم. انشاالله که همکاري ادامه پیدا کند. امید است تا وزارت علوم هم همراه با دانشگاه کمک کند

 
تا رسالت آموزش عالی مهارتی به اجرا درآید. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
اعلام نتایج آزمون اصلح مهارت آموزان دانشگاه فرهنگیان اوایل دي ماه 

انتهاي پیام/



شترمرغ هایی که پول می سازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف

مدت یک سال

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/09/25

کارآفرین موفق شهرستان ملکشاهی توانسته است با پرورش شترمرغ علاوه بر کسب سود، طی مدت یک سال 3 مرکز بزرگ
اشتغالزایی را راه اندازي کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، پرنده
اي اجتماعی با چهره اي با نمک، چشمانی درشت و
مژگانی بلند که با هر نگاه خود حس لبخند را می توان در
چهره اش دید؛ گردن دراز و هیکل بزرگ او شبیه شتر و
داشتن پر، بال، نوك و داشتن دو پا مانند مرغان او را شبیه
مرغ کرده و با این دو ویژگی برجسته به این پرنده خوشرو

 
«شترمرغ» گفته می شود. 

پرورش شترمرغ که از کسب و کار هاي کمتر شناخته شده در حوزه کشاورزي و کارآفرینی به شمار می رود یکی از عرصه هاي بسیار

 
سودآور و منطبق سال جهش تولید است که در صورت به نتیجه رسیدن ارزش اقتصادي بالایی را متوجه فعالان این بخش می کند. 

شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن نسبت به
سایر پرندگان کمتر است؛ با توجه به رشد سریعی که دارد می تواند یکی از عرصه هاي بسیار سود آور و منطبق سال جهش تولید

 
باشد. 

بیکاري امروزه یکی از مهمترین معضلات استان ایلام است به گونه اي که رفع آن به یکی از دغدغه هاي اصلی جوانان، تبدیل شده
است؛ در چنین شرایطی توجه به سال جهش تولید و معرفی الگو هاي موفق آن می تواند بارقه امیدي براي رفع بیکاري در استان

 
ایلام باشد. 



 
 

آغاز پرورش شتر مرغ با 20 قطعه مرغ منصور پرهیز کارآفرین 40 ساله ملکشاهی گفت: پرورش شتر مرغ را سال گذشته با 20 قطعه
و با هزینه شخصی آغاز کردم و در ابتداي امسال براي توسعه و تکمیل چرخه کامل اعم از جوجه کشی، شترمرغ هاي پروار و شترمرغ

 
هاي مولد 36 میلیارد ریال تسهیلات دریافت و جهت توسعه کامل هزینه کرده ام. 

او ظرفیت کامل پرورش شترمرغ خود را یک هزار قطعه اي عنوان کرد و افزود: این واحد پرورش شترمرغ در زمینی به مساحت 4/5

 
هکتار احداث شده که شامل سالن هاي پرواربندي، مولد و دستگاه هاي جوجه کشی است. 

این کارآفرین اهل ملکشاهی تصریح کرد: براي 6 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده ام و با توجه به نیاز شهرستان و استان به

 
مواد پروتئینی و گوشت شترمرغ این مزرعه پرورش شترمرغ را اجرائی کردم. 

او ادامه داد: در حال حاضر 3 مرکز اشتغالزایی از جمله مرغداري 30 هزار قطعه اي را با 6 نفر اشتغالزایی، پرورش شترمرغ 75 قطعه

 
اي مولد هزار قطعه پرواري و نیز مرکز اصلاح نژاد دام را ایجاد کرده ام و امیدوارم بتوانم با حمایت مسئولین آن ها را ارتقا دهم. 

پرهیز به مشکلات پیشرو اشاره کرد و گفت: نبود سرمایه در گردش، عدم تامین نهاده ها، نبود دامپزشک شتر مرغ در کل کشور از
جمله استان ایلام و عدم آشنایی کارگران حرفه اي از جمله مشکلاتی است که در صورت بی توجهی به آن ها کارخانه ها تعطیل و

 
کارآفرینان بی رغبت خواهند شد. 

 
 

 
پرورش شترمرغ سوددهی خوبی دارد 



فرهاد طاهرپور یکی از کارگران پرورش شتر مرغ گفت: پرورش شترمرغ یکی از طرح هاي جذاب، با سوددهی خوب است که هر سال

 
می تواند گسترش پیدا کند. 

او افزود: شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن
نسبت به سایر پرندگان کمتر است؛ توجه و حمایت مسئولین از این طرح ها باید بیشتر شود؛ نگاه ها به این حوزه متاسفانه نادیده

 
گرفته شده و این یک ظلم در حق کارآفرینان است. 

 
با شیوع کرونا بازار فروش نداریم 

فتح االله جلیلیان نیز یکی دیگر از کارگران پرورش شترمرغ در مزرعه گفت: من به همراه خانواده ام در این مزرعه پرورش شتر مرغ
شبانه روزي کار می کنیم؛ با توجه به بیماري کرونا در کشور متاسفانه فعلا بازار فروش خوبی نداریم و این شرایط براي ما سخت است.

او افزود: غذاي شترمرغ به صورت طبیعی یونجه، علف، غلات، شکوفه ها، تخم علف ها، دانه ها، جوانه هاي سبز، میوه و گیاهان دانه

 
دار است؛ از آنجایی که غذا به مدت 42 ساعت در معده این پرنده گردش می کند تمام مواد مغذي در بدنش جذب می شود. 

 
 

 
فعالیت 4 طرح پرورش شتر مرغ در استان 

بهنام فرخزاد مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام گفت: تعداد 4 طرح پرورش شتر مرغ در سطح استان فعالیت می کنند و خوشبختانه

 
براي بیش از 9 نفر به صورت مستقیم و 15 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

او افزود: در حال حاضر 2 طرح بزرگ پرورش شترمرغ در شهرستان ملکشاهی و بدره با اعتباري بالغ بر 4 میلیارد تومان در سال 97

 
به بهره برداري رسیده که هم اکنون در حال فعالیت هستند. 

مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام تصریح کرد: تولید گوشت شترمرغ نیز در سطح استان 45 تن در سال بوده که البته در واحد شترمرغ

 
توام نیز سالانه 400 قطعه جوجه تولید می شود. 

او ادامه داد: واحد شتر مرغ توام علاوه بر تولید گوشت شتر مرغ سالانه بیش از 400 قطعه جوجه شتر مرغ یک الی 3 ماه جهت پروار



 
را به واحد هاي پرورش شتر مرغ گوشتی در استان و خارج از استان عرضه می کند. 

 
 

 
گوشت شترمرغ کم چرب تر و سالم تر است 

در مورد خاصیت این ماده پروتئینی نیز گفته شده که گوشت شتر مرغ جزء گوشت هاي قرمز محسوب می شود، اما از نظر چربی، کم

 
چرب تر و سالم تر است و از نظر سلامت بعد از گوشت ماهی رتبه دوم را داشته و 90 درصد آن قابلیت هضم دارد. 

 
 

گوشت شتر مرغ کلسترول کمی دارد و با طبیعتی گرم داراي آهن است؛ همچنین پوست این پرنده نرم و لطیف است و مقاومت بالایی

 
براي تولید منسوجات چرمی دارد. 

منبع: فارس



برنامه هاي اشتغال کمیته امداد منجر به کاهش بیکاري در ایلام شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/09/25

ایلام-استاندار ایلام گفت: برنامه هاي اشتغال کمیته امداد تاثیر قابل توجهی در کاهش فقر و بیکاري در استان داشته است.

ایلام-استاندار ایلام گفت: برنامه هاي اشتغال کمیته امداد
تاثیر قابل توجهی در کاهش فقر و بیکاري در استان داشته

 
است. 

به گزارش خبرنگار مهر، قاسم سلیمانی دشتکی ظهر سه
شنبه در نشست شوراي اشتغال استان ایلام بیان کرد:
کمیته امداد امام خمینی (ره) استان ایلام از دستگاه هایی
است که بیشترین موفقیت ها را در زمینه کارآفرینی و
ایجاد شغل داشته است و امسال هم توانسته بسیاري از
مددجویان جویاي شغل این استان را وارد عرصه کار و

 
تولید کند. 

وي با تجلیل از عملکرد مطلوب کمیته امداد استان در حوزه اشتغال و مبارزه با فقر و بیکاري تصریح کرد: عملکرد این نهاد در برنامه
ریزي براي محرومیت زدایی و همچنین اقدامات همه جانبه براي پیشگیري و کاهش تبعات منفی ناشی از گسترش ویروس کرونا

 
بسیار مطلوب بوده است. 

وي ادامه داد: این نهاد در زمینه جذب و پرداخت تسهیلات تبصره 16، پرداخت تسهیلات از طریق صندوق قرض الحسنه امداد ولایت

 
و طرح هاي راهبري شغلی عملکرد موفق و مطلوبی داشته است. 

استاندار ایلام در ادامه از بانک هاي عامل استان ایلام خواست در زمینه پرداخت تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان و هموار سازي

 
مسیر توانمندسازي این قشر و تسریع در پرداخت تسهیلات با کمیته امداد همکاري مطلوبی داشته باشند. 

 
وضعیت استان در برابر کرونا شکننده است 

وي با اشاره به اینکه وضعیت استان در برابر کرونا شکننده است، گفت: باید همه آگاه باشیم که وضعیت استان در برابر کرونا شکننده

 
است و اگر مردم رعایت نکنند موج ابتلا بازمی گردد. 

وي گفت: اکنون چهار شهرستان استان در وضعیت زرد و هفت شهرستان دیگر نارنجی هستند، تعداد بستري و ابتلا و فوتی ها در

 
استان بسیار کاهش یافته که این اعداد آرامشی به حوزه درمان و کادر درمانی می دهد. 



سلیمانی دشتکی با اشاره به اینکه دورهمی شب یلدا سم است، هشدار داد: شب نشینی و دورهمی یلدا بسیار خطرناك است زیرا
موجب انتشار و عامل ابتلا تعداد زیادي از افراد به کرونا می شود.



مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد به بهره برداري رسید

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/09/25

مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد به بهره برداري رسید >

 
مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد به بهره برداري رسید 

سپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان
همدان گفت: مرکز آموزش مهارت هاي فنی و تخصصی
متالورژي شهرستان اسدآباد با هدف حرفه آموزي براي ایجاد
فرصت هاي شغلی پایدار در راستاي تحقق شعار محوري جهش

 
تولید به بهره برداري رسید. 

«وهب مختاران» روز دوشنبه افزود: آغاز به کار مرکز آموزشی متالورژي اسدآباد به عنوان مرکز مهارت آموزي تخصصی غرب کشور با
توانمندسازي افراد علاقه مند و ارائه آموزش هاي فنی و مهارتی نقش مؤثري در تکمیل برنامه هاي دولت در زمینه فراهم آوردن

 
فرصت هاي مولد و پایدار شغلی در این منطقه دارد. 

وي اظهار کرد: این مرکز مهارت آموزي با بهره گیري از توان کارشناسان سازمان آموزش فنی و حرفه اي و با سرمایه گذاري بخش
خصوصی در زمینه آموزش، تولید و اشتغال زایی راه اندازي و فعال شده است.مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت:
فعالیت این مرکز زمینه مناسب ارائه آموزش هاي فنی، تخصصی و مهارتی به متقاضیان و افراد جویاي کار به خصوص دانشجویان و

 
دانش آموزان رشته کار و دانش را فراهم می کند. 

مختاران اظهار کرد: آموزش رشته ریخته گري تحت فشار یکی از بخش هاي مهم این مرکز تخصصی است که می تواند استان همدان
را به قطب فعالیت این رشته در منطقه تبدیل کند، به نحوي که ظرفیت ریخته گري تحت فشار در تولید تعداد زیادي از قطعات با

 
کیفیت، دقت بالا در اندازه و در ساخت دیواره ها و پله هاي نازك از جنس فلزات سبک در قالب هاي فلزي کاربرد فراوانی دارد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مزایاي این روش تولید قطعات بسیار نازك و با استحکام بسیار زیاد است که ساخت آن با دیگر روش هاي

 
ریخته گري ممکن نیست. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان افزود: همچنین برگزاري و ارائه دوره هاي آموزشی آبکاري نمونه هاي مختلف فلزات
مانند نیکل و کروم و همچنین تولید و آموزش ساخت دستگیره هاي سرامیکی براي نخستین بار در این مرکز فنی و تخصصی انجام

 
می شود. 

مختاران توسعه صنایع مرتبط را یکی از مهم ترین مزیت هاي مهارت آموزي در این رشته هاي فنی عنوان کرد و گفت: ارتقاي فرهنگ



مهارت و کارآفرینی ازجمله مهم ترین اهداف مراکز آموزشی فنی و حرفه اي است؛ چراکه با مهارت آموزي به افراد توانمند، زمینه

 
ایجاد فرصت هاي شغلی براي این افراد فراهم می شود. 

شهرستان اسدآباد داراي سه مرکز آموزشی و تخصصی ویژه خواهران و برادران است که آموزش هاي مرتبط براي کسب مهارت در
رشته هاي فنی متالورژي، اتوماتیک، برق کار ساختمان، برق کار خودرو، جوشکاري، هنرهاي تجسمی، صنایع چوب، کشاورزي و کیف

دوزي را ارائه می کند.



بررسی درخواست وزارت صمت در هیات دولت

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/09/25

پدال نیوز- وزرات صنعت، معدن و تجارت به دلیل عدم امکان اعمال استاندارد یورو 5 در صنعت موتورسیکلت از ابتداي سال
آینده، درخواست ارائه فرصت موردنیاز جهت اعمال استاندارد مزبور در این صنعت را به هیات دولت ارائه کرده است.

به گزارش پدال نیوز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، صنعت موتورسیکلت از جمله صنایع مهم حوزه حمل و نقل
در جهان به شمار می رود که با توجه به مزیت محصولات این صنعت، انواع موتورسیکلت از بازار مناسب و رو به رشدي برخوردار است.
صنعت موتورسیکلت کشورمان نیز همپاي روند جهانی از پیشرفت خوبی برخوردار بوده و با وجود مشکلات موجود، در حال حاضر
حدود 15 هزار نفر به صورت مستقیم در این صنعت اشتغال به کار داشته و توانمندي تامین نیاز داخلی توسط این واحدها وجود دارد.

در این میان ضرورت اعمال استاندارد یورو 5 از ابتداي سال 1400 به واسطه مصوبه سال 1397 دولت از جمله نگرانی واحدهاي فعال
تولیدي این صنعت به شمار می رود. به استناد این تصویب نامه، حداقل حد مجاز آلایندگی موتورسیکلت از سال 1400 برابر
استاندارد روز اتحادیه اروپا تعیین شده و با وجود اینکه حداقل فاصله زمانی بین این دو استاندارد در اتحادیه اروپا چهار سال مقرر

 
گردیده، مطابق این مصوبه، فاصله زمانی دوساله از سال 1398 تا 1400 جهت تغییر حد مجاز یورو 4 به یورو 5 تعیین شده است. 

از آنجایی که در کشورمان تامین قطعات اصلی موتورسیکلت سازي، شامل قواي محرکه از کشور چین صورت می پذیرد که حد مجاز
آلایندگی در آن کشور و سایر کشورهاي آسیاي جنوب شرقی معادل یورو 4 است و از طرف دیگر، امکانات آزمایشگاهی جهت آزمون
کامل الزامات استاندارد یورو 5 در کشور فراهم نمی باشد، بنابراین جهت جلوگیري از ایجاد مشکل در روند فعالیت واحدهاي تولیدي
صنعت یادشده به دلیل عدم امکان اعمال استاندارد یورو 5 از ابتداي سال آینده، وزرات صنعت، معدن و تجارت درخواست اصلاح
تصویب نامه فوق و ارائه فرصت انطباق با استاندارد یورو 5 به صنعت موتورسیکلت سازي مطابق متن پیشنهادي به شرح جدول زیر را

 
به هیات دولت ارائه نموده است. 

همچنین وزارت صمت بر این عقیده است که گرچه الزام ارتقا به یورو 4 به استاندارد یورو 5 می تواند تا حدي در مقابله با آلودگی هوا
موثر واقع شود ولی براي تحقق این مهم، لازم است معاینه فنی موتورسیکلت هاي درحال تردد و نظارت کامل بر روند اجراي آن و
اسقاط وسیله نقیله فرسوده (عمدتا با موتور کاربراتوري) توسط مالکان براساس مواد (6) و (8) قانون هواي پاك توسط مسئولان ذیربط

 
نیز مورد اقدام جدي قرار بگیرد. 

سال 1400 و 1401 : تعویق دوساله تا پایان سال 1401 براي تحقیقات، تهیه نقشه ها و تولید قطعات منیفولد و ECU و تجهیز

 
آزمایشگاه ها 

 
سال 1402 : اخذ علامت استاندارد قطعات و اخذ گواهی تایید نوع اول محصولات جدید جهت ارائه به بازار 

 
سال 1403 : تولیدمحصولات براساس استاندارد یورو 5 و انجام آزمون هاي مرتبط با اخذ گواهی تایید نوع اول تمامی محصولات 



سال 1404: تولید انبوه محصولات و انجام آزمون تطابق تولید و تعویض سیستم انژکتور موتورسیکلت هاي با پیمایش بیش از 100

 
کیلومتر داراي استاندارد یورو 4 

این پیشنهاد مراحل بررسی خود را در کمیسیون امور زیربنایی، صنعت و محیط زیست هیات دولت طی می کند.



امام جماعتی که 203 معتاد را ترك داد

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/09/25

امیرحسین کسائی: آسیب هاي اجتماعی مثل اعتیاد و بیکاري در هر خانواده اي مشکلاتی را براي اعضاء ایجاد می کند؛
مشکلاتی که شاید در پی آن طلاق و جرم هاي خانواده ها را در پی داشته باشد. این مسائل در محلات و مناطق کوچک اما با
حساسیت امام محله می تواند رفع و رجوع شود. روحانی محل که امام جماعت مسجد است، اگر پا را فراتر از محیط مسجد خود
بگذارد و حال و احوال مردم را جویا شود و پاي حرف آنان بنشیند، می تواند با کمی همت و کمک گیري از مردم براي رفع آن ها

 
تلاش کند. 

 
 

 
حجت الاسلام جهانگیري طلبه 24 ساله اي که امام محله خود شد 

 
طلبه 24 ساله اي که یک تنه محله را آباد کرده است 

کاري که این روزها حجت الاسلام محمد جهانگیري، امام محله اسلام آباد در شهرستان کنگاور در حال اجراست، فقط 24 سال دارد،
اما با سابقه هشت ساله تبلیغی در این کار استخوان خرد کرده به حساب می آید. جهانگیري می گوید: «کنگاور در استان کرمانشاه از
جمله شهرهاي مسیر کربلا محسوب می شود و مقام معظم رهبري آن را منزلگاه عاشقان حسینی توصیف کرده اند، اما در همین
شهرستان و در محله اسلام آبادش از 12 هزار نفر جمعیت، یک سوم اعتیاد دارند. من امام جماعت مسجد فاطمیه این محله هستم،

 
اما از همان ابتدا به صورت تخصصی براي ترك اعتیاد افراد وارد عمل شدم.» 



 
 

حجت الاسلام جهانگیري ارتباط نزدیکی با معتادان دارد و در هر مناسبت عید به جمع آن ها می رود و جشن می گیرند. او در این

 
تصویر در حال بازي پلی استیشن با آنان است 

 
دلیل بیکاري جوانان محله 

وضعیت زندگی مردم در شهرستان کنگاور متوسط رو به پایین است. البته برخی نیز از وضعیت مالی مناسبی برخوردارند، اما به دلیل
نبود کارخانه یا شرایط کاري مناسب در این منطقه، مردم به خصوص جوانان در زمینه اشتغال مشکلات فراوانی دارند و به سمت

 
آسیب هاي اجتماعی همچون اعتیاد سوق داده می شوند. 

 
 

 
حضور حجت الاسلام جهانگیري در خانه هاي مردم براي شنیدن مشکلات و حرف هاي آنان 

 
از هر 4 ازدواج 2 تا به طلاق ختم می شود 



جهانگیري براي این که خود جوان است و با این قشر ارتباط بیش تري داشته است، مهم ترین وظیفه خود را رفع بزرگ ترین آسیب
اجتماعی محله یعنی اعتیاد قرار داده است و در این خصوص تخصصی وارد عمل شده است. او می گوید: «زمانی که در این مرحله
وارد شدم، دیدم وظیفه من این است که الآن در این موقعیت به مسأله دشوار اعتیاد رسیدگی کنم؛ زیرا در کنگاور از هر 4 ازدواج، 2
مورد به طلاق ختم می شود که همگی ناشی از اعتیاد است. ما در مسجد ابتدا یک مرکز مشاوره راه انداختیم که توانسیتم این آمار را

 
نصف کنیم و از هر 4 ازدواج هم اکنون یک طلاق رخ می دهد. تا حدودي کارهاي ما مؤثر بوده است، اما باز هم باید کار شود.» 

 
 

 
حجت الاسلام جهانگیري در کنار معتادان ترك کرده 

 
ایجاد اشتغال براي 203 معتاد ترك کرده 

این امام محله، راه حل اصلی براي رفع مشکلات آسیب هاي اجتماعی محله را در بیکاري می بیند و براي رفع آن برنامه ریزي می
کند. در گام اول 214 معتاد مرد را به کمپ می فرستد که تاکنون 185 نفر ترك کردند و براي همه آن ها شغل ایجاد کرده است. 21
زن را نیز به کمپ فرستاد که از این میان 18 نفر تاکنون ترك کرده و مشغول به کار شده اند. جداي از آن هم 60 زن دیگر سرپرست
خانواده را مشغول به کار کرده است. او می گوید: «در زمینه اشتغال زایی ما با لطف خیرین، یک آشپزخانه اي را به نام حضرت
خدیجه (س) راه اندازي کردیم. در آن، خدمات مختلف مانند طبخ غذا به صورت بیرون بر به عنوان کترینگ را انجام می دهیم و
جداي از آن تولید سبزیجات، ترشیجات، شیره انگور، آبلیمو، آبغوره و ... را هم انجام داده و در اختیار مردم قرار می دهیم. تقریباً 10
خانم سرپرست خانوار یا بدسرپرست در این آشپزخانه مشغول به کار هستند. این افراد روزانه بین 30 تا 40 هزار و حتی 60 هزار

 
تومان درآمد دارند.» 

 
 

 
راه اندازي آشپزخانه اي براي اشتغال افراد نیازمند در شهرستان 



 
حرکت به سمت کشت گیاهان بدون نیاز به خاك 

جداي از ایجاد اشتغال، این امام محله با ارتباط گیري با تولیدي ها و مشاغل محله تلاش می کند تا بستر کار براي افراد بهبود یافته از
اعتیاد را فراهم کند. جهانگیري می گوید: «با یک تولیدي کفش ارتباط گرفتیم و توانستیم 6 نفر از آقایانی که اعتیاد را ترك کرده
بودند به آنجا معرفی کنیم. مابقی عزیزانی هم که اعتیاد را ترك کرده بودند، در سطح شهرستان پخش هستند و در جاهاي مختلف
اشتغال به کار دارند. جدیداً هم بحث کشت گیاهان هیدروکرومیک (کشت بدون خاك) را در دستور کار داریم. الحمدالله با این کار
تقریباً براي 10 نفر از آقایان اشتغال زایی می شود که درآمد خیلی خوبی هم خواهد داشت. تقریباً هر فرد در ماه می تواند ماهی 2

 
میلیون تا دو و نیم میلیون تومان درآمد داشته باشد.» 

 
 

 
زنان سرپرست خانوار در این محله به کسب و کارهاي خانگی روي آورده اند 

 
ایجاد مشاغل خانگی براي زنان 

ایجاد فرصت براي اشتغال خانگی نیز از دیگر برنامه هاي امام محله اسلام آباد شهرستان کنگاور است. او می گوید: «در این زمینه
تقریباً براي 35 خانم سرپرست خانوار، شغل خانگی ایجاد کردیم. براي آنهایی که توان خیاطی داشتند، چرخ خیاطی تهیه شد. دیگري
در زمینه خرد کردن سبزي فعال است و برایش دستگاه سبزي خردکن خریده ایم. دیگري بافندگی می کرد، برایش مواد لازم را
خریدیم. براي فردي که توانایی پخت نان داشت، تنور گازي تهیه کردیم؛ یعنی به هر طریقی، هر کسی را که کاري بلد بود، مشغول
کردیم و براي فروش محصولات آن ها نیز بازاري ایجاد کردیم. بسیاري از مردم و خیرین نیازهاي روزمره خود را از این کارگاه هاي

 
خانگی خریداري می کنند. فرزندان این خانواده ها را در کلاس هاي مختلف مانند آموزش قرآن تعلیم می دهیم.» 



 
 

 
 

 
راه اندازي لیگ فوتسال براي ارتباط بیش تر با جوانان شهرستان 

 
فعالیت هاي گروه جهادي علی بن موسی الرضا 

این امام محله با ظرفیت جوانان یگ گروه جهادي هم ایجاد کرده است مزین به نام امام هشتم، به نام گروه جهادي علی ابن موسی
الرضا؛ گروهی که با شیوع ویروس کرونا قابلیت هاي خود را به رخ کشید. این گروه جهادي قبل از سال 99 یعنی همان اوایل کرونا و
در ایام عید نوروز به دوخت ماسک پرداخت و تقریباً 15 هزار ماسک تولید کرد و بین محلات آسیب پذیر شهرستان و روستا پخش
کرد. ضدعفونی و گندزدایی معابر شلوغ شهرستان دیگر برنامه این جوانان جهادي حتی در روستاها بود. جهانگیري می گوید: «بروشور
آموزشی مقابله با کرونا را تهیه و آن را در سطح شهرستان توزیع کردیم. اعزام نیروهاي کارآمد و تیم هاي آموزش دیده پزشکی به
روستاهاي دورافتاده شهرستان و مناطق آسیب پذیر شهرستان از دیگر برنامه هاي ما بود. این افراد به مردم براي مقابله با کرونا
آموزش دادند و الحمدالله خیلی هم مؤثر بود. 500 محلول ضدعفونی کننده دست 250 میلی لیتري در بین اقشار آسیب پذیر توزیع
شد و اخیراً نیز 12 هزار ماسک مجددا در بین نیازمندان پخش کردیم. نصب دستکش یکبار مصرف در کنار عابربانک هاي سطح

 
شهرستان، کار هر روزه ماست تا بتوانیم سلامت مردم را حفظ کنیم.» 

 
فیلمی از تهیه بسته هاي ارزاق و معیشتی میان نیازمندان شهرستان کنگاور 



 
ایستگاه سلامت در مناطق مختلف شهرستان کنگاور 

این گروه در سطح شهرستان ایستگاه هایی با عنوان ایستگاه سلامت ایجاد کرده اند که نام آمران سلامت براي آن انتخاب شده است.
آن ها به تمام کسانی که از آنجا رد می شوند و ماسک ندارند، ماسک اهدا می کنند. ضدعفونی کردن تاکسی هاي شهري نیز هر روزه
انجام می شود. او می گوید: «خانواده هایی را که کرونامثبت شده اند، با همکاري مرکز بهداشت شناسایی می کنیم و با آن ها تماس
می گیریم تا اگر نیازي داشتند برطرف کنیم و کم تر در شهر تردد کنند. براي کارمندان بانک ها، راننده هاي تاکسی، عزیزان کادر
درمان، پرسنل درمانگاه هاي شبانه روزي و داروخانه ها نیز شیلد تولید کردیم و در میان تمام افرادي که به نحوي در معرض خطر

 
بودند، به نیت شهید سردار قاسم سلیمانی توزیع کردیم.» 

 
 

 
جمعی از اعضاي گروه جهادي علی ابن موسی الرضا در کنار امام محله خود 

 
تلاش براي حذف یک رسم و خرافه غلط در کنگاور 

این گروه جهادي با بیمارستان هاي شهرستان ارتباط برقرار کرده است تا هر خانواده اي که فرزندش به دنیا آمد و وضعیت مالی
مناسبی نداشت به آن ها معرفی کنند تا هزینه هاي بیمارستانی اش پرداخت شود. جهانگیري می گوید: «در منطقه ما یک رسم
عجیبی وجود دارد که هرکسی دختردار می شود، می گویند اجاق او کور است و وجهه بدي دارد. ما براي مبارزه با این خرافه، به
کسانی که بچه شان دختر باشد دو برابر هدیه می دهیم. یعنی علاوه بر پرداخت هزینه بیمارستان، 400 هزار تومان هم هدیه نقدي به

 
آ ن ها می دهیم.» 

 
ساخت 35 خانه براي نیازمندان 

این امام محله به همت گروه جهادي اش توانسته 35 خانه براي نیازمندان در طول دو سال بسازد و به آن ها تقدیم کند. با توجه به
مجازي شدن آموزش ها به دلیل شرایط کرونایی نیز آن ها با کمک خیرین، 68 گوشی موبایل و 68 تبلت تهیه کرده و به دانش
آموزان نیازمند ارائه داده است. آن ها یک مرکز نگهداري کودکان بی سرپرست و بدسرپرست هم در شهرستان در دست ساخت دارند

 
که نام آن مزین به نام حضرت ولی عصر (عج) خواهد بود. 

 
فیلمی از ساخت خانه براي نیازمندان 

تمام این برکات و خدمت رسانی ها از یک جا نشأت گرفته است؛ همان جایی که یک روحانی و امام جماعت مساجد در یک محله



تصمیم گرفت صرفا مسجد را پایگاه خود نکند، براي همین با پرداختن به جزیی ترین مسائل زندگی مردم تا عمق خانه هاي آنان
پیش رفت و شد امام محله.



آگهی هاي استخدام برق 25 آذر 99

منبع: برق نیوزشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/09/25

آگهی هاي استخدامی برق 25 آذر 99 (کارشناسی و کاردانی) در بخش هاي مختلف در این قسمت بصورت یکجا جمع آوري
شده است. می توانید همه را یکجا مشاهده نمایید. امکان تماس یا ارسال رزومه در روز هاي بعد نیز وجود دارد.

از یک نفر، ترجیحا خانم، ساکن تهران، حداکثر سن 28 سال، (به

 
صورت تمام وقت) دعوت به همکاري می گردد. 

ارسال رزومه فارسی به آدرس ایمیل

 
 jobtehran4212@gmail.com

یک شرکت معتبر با دارا بودن نمایندگی برند هاي اروپایی در زمینه
برق صنعتی جهت بازاریابی و فروش محصولات خود نیازمند استخدام

 
مهندس برق میباشد. 

لطفا رزومه خودر را یه آدرس info@technotoos.com ارسال

 
بفرمایید. 

 
مسلط به تحلیل و طراحی مدارات الکترونیکی 

 
 Altium Designer با نرم افزار PCB مسلط به طراحی

 
آشنایی با برنامه نویسی میکروکنترلر ها 

 
 SMD و DIP مسلط به مونتاژ قطعات

 
مسلط به تعمیرات برد هاي الکترونیکی 

 
 asr.office2@gmail.com :ایمیل

 
همکاري با مهندسین داراي پروانه نظام مهندسی 

 
سازه، معماري، مکانیک، برق 

 
پایه ارشد، 1، 2، 3 

 
طراحی و نظارت 

 
جهت مهندسین مشاور حقوقی 

 
خارج از شرکاء 

 
پرداخت نقدي 

 
09125691707 و 44040939 

 
برقکار صنعتی مسلط به PLC ومونتاژ تابلو وبرنامه نویسی درشهرقدس نیازمندیم 09333573984 



کارشناس فروش آقا رشته مهندسی پزشکی داراي کارت پایان خدمت مسلط به زبان انگلیسی جهت شرکت تجهیزات پزشکی

 
نیازمندیم 66490014، 021 

 
 pb2.1361@gmail.com :مهندس برق# جهت نظارت پروژه کرج با 10 سال سابقه کار ارسال رزومـه به ایمیل #

 
مهندس ناظر تاسیسات آقــا 

 
جهت شرکت مهندسی نیازمندیم. 

 
 retp112244@gmail.com :ارسال رزومه

 
مهندسین داراي پروانه اشتغال جهت شرکت مجري بدون سابقه بیمه با بالاترین قیمت 09128150642، 44871755 

 
یک شرکت معتبرتولیدي وصنعتی 

 
در شهرك وردآورد (اتوبان تهران کرج) 

 
جهت تکمیل کادر فنی خود از افراد ذیل دعوت به همکاري می نماید 

 
یکنفر آقا آشنا به اصول نگهداري و تعمیرات PLC، پنوماتیک 

 
آشنایی با ابزارآلات دریل، سنگ فرز، جوشکاري 

 
با 2 سال سابقه کار مفید 

 
حداقل مدرك تحصیلی فوق دیپلم برق یا مکانیک 

 
علاقمندان رزومه خود را به شماره 44987248 فاکس 

 
و یا به آدرس ایمیل زیر ارسال نمایند 

 
 Rezume1333@gmail.com

 
درج کد 9999 در قسمت موضوع الزامی میباشد 

 
شرکت فنی و بازرگانی گلدتکنیک براي تکمیل کادر فنی خود، از متقاضیان با شرایط ذکر شده دعوت به همکاري می نماید. 

 
شرایط: 

 
مسلط به الکترونیک و تعمیر تلویزیون 

 
سن کمتر از 40 سال 

 
مزایا: 

 
حقوق ثابت 

 
پورسانت 

 
بیمه 

 
تلفن: 02177362216 

 
 info@goldtechnic.ir :ایمیل

 
فوق دیپلم برق یا مکانیک جهت کار خدمات آسانسوري ستارخان تهران ویلاکوچه هورسر پ 30 

 
(داخلی 101 و 102) 66501609 



 
 khcalibration@yahoo.com 66934927 فوق دیپلم یا لیسانس برق الکترونیک، مخابرات، قدرت

 
به 2 نفر تکنسین فنی برق و مکانیک در محدوده تجریش نیازمندیم 22679061 

 
به دونفر مونتاژ کار تابلو برق نیازمندیم 

 
 ،33531372

09037537713



اقامت 5 ساله ایران به سپرده گذاران و سرمایه داران خارجی+جزئیات/ 34

فرزند مادر ایرانی شناسنامه دریافت کردند

منبع: پارسینهشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور اعلام کرد: سرمایه داران و فعالان اقتصادي اتباع و مهاجرین خارجی به
منظور تسهیل در انجام فعالیت هاي اقتصادي، خدمات و تسهیلات ویژه دریافت می کنند.

به گزارش پارسینه، مهدي محمودي با اشاره به شیوه نامه «اعطاي مجوز اقامت پنج ساله به سپرده گذاران و سرمایه داران
خارجی»، اظهارکرد: اتباعی که قصد فعالیت اقتصادي در قلمرو سرزمینی جمهوري اسلامی ایران دارند می توانند از امکان دریافت

 
مجوز اقامت پنج ساله بهره مند شوند. 

وي افزود: در قالب این شیوه نامه ابلاغی بانک ملی مجاز است نسبت به انعقاد قرارداد سپرده گذاري ارزي ویژه در قالب افتتاح حساب
به صورت حواله و اسکناس اقدام کند و حواله وارده را در حساب هاي موردنظر اداره مذکور کارسازي کرده یا اسکناس مأخوذه را به

 
بانک مرکزي تحویل دهد. 

دبیر کمیسیون ساماندهی اتباع و مهاجرین خارجی اعلام کرد: در ارائه این خدمات، فرم مربوط به درخواست سرمایه گذاران خارجی
روي خروجی پایگاه اطلاع رسانی وزرات کشور، وزارت امور خارجه، بانک مرکزي و همچنین سازمان سرمایه گذاري و کمک هاي

 
اقتصادي و فنی ایران قرار گرفته و قابل دسترسی است. 

دبیر کمیسیون ساماندهی اتباع و مهاجرین خارجی اظهار کرد: همسایگان ایران به ویژه فعالان اقتصادي کشور هاي افغانستان و عراق
با توجه به این برنامه ارائه شده، می توانند نسبت به سرمایه گذاري هاي کلان اقدام کنند و بدون شک انتفاع از این همکاري ها در

 
انحصار اتباع بیگانه نبوده و از تعامل با این صنعتگران و فعالان اقتصادي، مردم ایران نیز بیش از پیش بهره مند خواهند بود. 

محمودي با اشاره به خدمات کرونایی ارایه شده به اتباع خارجی نیز گفت: اعتقاد مسئولان عالی جمهوري اسلامی ایران فارغ از ملیت
و مذهب اتباع خارجی به ارتقاي سلامت پایدار و حفظ ارزش هاي انسانی معطوف است و از همین رو ضمن هماهنگی به عمل آمده
در شرایطی که دولت و ملت یکپارچه درگیر مقابله با شیوع ویروس کرونا هستند، خدمات رایگان بهداشتی به اتباع غیرایرانی ارایه

 
شده و می شود. 

وي ادامه داد: افزون بر این با تلاش هاي اداره کل اتباع و در وضعیت فعلی که دامنه تهدید دشمنان انقلاب روز به روز تشدید شده و
به دنبال آن دایره تحریم هاي جهانی علیه مردم ایران تنگ تر می شود، توانستیم محموله هاي حمایتی و بسته هاي بهداشتی
متعددي را از سوي برخی نهاد هاي بین المللی مانند کمیساریاي عالی سازمان ملل متحد دریافت کرده و با هدف مهارهمه گیري

 
کوید 19 آن ها را در اختیار مهاجرین خارجی و همچنین مجموعه هاي خدمت رسان قرار دهیم. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور بیان کرد: تا ریشه کن شدن اپیدمی کرونا مهمانشهر ها و پایگاه هاي ارائه دهنده
خدمات بهداشتی در سراسر کشور در دو نوبت نسبت به ارائه خدمات درمانی و غربالگري افراد با خطر بالاي ابتلا به پناهندگان و اتباع

 
غیر ایرانی اقدام میکنند. 



محمودي با تشریح وضعیت اتباع خارجی در ایران گفت: ایران به دلیل وسعت جغرافیایی و موقعیت استراتژیک خود در خاورمیانه
همواره میزبان خیل مهاجران و پناهندگان و مهمانانی از اقصی نقاط جهان بوده و هست، و این پناهندگان در قلمرو سرزمینی ما
سکونت دارند که جالب است تنها 3 درصد از این افراد در مهمان شهر هاي رسمی وزارت کشور، و بقیه اتباع کنار شهروندان ایرانی در

 
شهر هاي مختلف کشور سکونت دارند. 

 
34 فرزند مادر ایرانی شناسنامه دریافت کردند 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی با بیان اقدمات انجام شده براي صدور نخستین شناسنامه فرزند حاصل از ازدواج زنان ایرانی با
مردان خارجی اظهار کرد: در اجراي قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج این بانوان طبق مصوبه سال 1398 مجلس
شوراي اسلامی ایران، و آیین نامه اجراي آن، وزارت کشور شیوه نامه اجراي قانون مربوطه را تدوین و به استانداري هاي سراسر کشور

 
و دستگاه هاي ذیربط ابلاغ کرده است. 

محمودي اضافه کرد: در اجراي این قانون تاکنون 34 شناسنامه ایرانی براي فرزندان مادر ایرانی مزدوج با اتباع خارجی صادر و تحویل

 
آن ها شده است. 

وي ادامه داد: همچنین تاکنون تعداد 30 هزار و 895 مادر ایرانی بالاي 18 سال و 50 هزار و 541 مادر ایرانی زیر 18 سال براي
دریافت شناسنامه فرزندان خود در سایت اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور نام نویسی کردند. این میزان استقبال با

 
توجه به تبلیغات سوء از ایران اسلامی، براي رسانه هاي خارجی قابل اعتنا بود. 

 
به گزارش پارسینه، متن کامل شیوه نامه اعطاي مجوز اقامت پنج ساله به سپرده گذاران و سرمایه گذاران خارجی به شرح زیر است: 

 
"شیوه نامه اعطاي مجوز اقامت پنج ساله به سپرده گذاران و سرمایه گذاران خارجی" 

به استناد بند (8) مصوبات چهاردهمین جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي مورخ 10/7/1397 و مصوبه شماره 43772/ت56181
مورخ 15/4/1398 هیأت وزیران، شیوه نامه اعطاي مجوز اقامت پنج ساله به اتباع دولت هاي خارجی به منظور تشویق سرمایه گذاري

 
خارجی و جذب منابع مالی خارجی به شرح ذیل تصویب گردید: 

 
الف) کلیات: 

 
ماده 1- تعاریف: در این شیوه نامه واژه هاي زیر به جاي عبارت هاي مشروح مربوط به کار رفته اند: 

 
سازمان: سازمان سرمایه گذاري و کمک هاي اقتصادي و فنی ایران. 

 
بانک مرکزي: بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران. 

 
کمیسیون: «کمیسیون ویژه اقامت و تسهیلات» مستقر در وزارت کشور. 

 
دبیرخانه: دبیرخانه «کمیسیون ویژه اقامت و تسهیلات» مستقر در وزارت کشور. 

سرمایه گذار: اتباع دولت هاي خارجی که بر اساس این شیوه نامه و با رعایت قوانین و مقررات جمهوري اسلامی ایران اقدام به سرمایه

 
گذاري درکشور می نمایند. 

سپرده گذار: اتباع دولت هاي خارجی که بر اساس این شیوه نامه و با رعایت قوانین و مقررات جمهوري اسلامی ایران اقدام به سپرده

 
گذاري بلندمدت ارزي در بانک ها و مؤسسات اعتباري غیربانکی داراي مجوز از بانک مرکزي می نمایند. 

مجوز اقامت پنج ساله: مجوزي که بر اساس این شیوه نامه براي هر مورد درخواست اقامت از سوي اتباع دولت هاي خارجی در



 
کمیسیون ویژه اقامت وزارت کشور تأیید و توسط پلیس مهاجرت و گذرنامه نیروي انتظامی صادر می شود. 

ماده 2- طول دوره سپرده گذاري و یا سرمایه گذاري حداقل معادل طول مدت مجوز اقامت خواهد بود و برابر ضوابط این شیوه نامه

 
قابل تمدید می باشد. 

 
ب) مراحل رسیدگی به درخواست ها و مدارك واصله: 

ماده 3- به منظور رسیدگی و اتخاذ تصمیم در خصوص درخواست هاي صدور مجوز اقامت پنج ساله، کمیسیون ویژه اقامت و

 
تسهیلات با حضور نمایندگان سازمان و بانک مرکزي مسئولیت رسیدگی به درخواست هاي متقاضیان را بر عهده خواهد داشت. 

ماده 4- متقاضی به منظور استفاده از مزایاي این شیوه نامه باید فرم هاي مربوطه را پس از تکمیل به همراه مدارك مورد نیاز به
نمایندگی هاي سیاسی جمهوري اسلامی ایران در خارج از کشور و یا مستقیماً به سازمان و دبیرخانه ارسال نماید. وزارت امور خارجه
پس از دریافت فرم ها و مدارك لازم و احراز صحت آنها، مدارك فوق را همراه با اعلام نظر، حداکثر ظرف مدت سه روز کاري به

 
دبیرخانه کمیسیون ارسال و مراتب را جهت پیگیري به متقاضی اعلام خواهد نمود. 

تبصره 1- فرم هاي مورد نظر از طریق سایت هاي اینترنتی وزارت امور خارجه، سازمان، بانک مرکزي و دبیرخانه قابل دستیابی می

 
باشند. 

تبصره 2- کمیسیون حسب مورد در راستاي برون سپاري خدمات و تسهیل در امور، می تواند فرآیند هاي اجرایی این شیوه نامه و
خدمات مورد نیاز اتباع خارجی در داخل و خارج از کشور را با هماهنگی سازمان و وزارت امور خارجه به شرکت ها و مؤسسات

 
صلاحیت دار واگذار نماید. 

ماده 5- کمیسیون مکلف است ظرف مدت یک ماه نسبت به بررسی و اعلام نظر در خصوص درخواست متقاضی اقدام نموده و نتیجه

 
بررسی اعم از موافقت یا عدم موافقت را به اطلاع متقاضی و سازمان برساند. 

 
تبصره 1- مهلت لازم براي واریز وجوه سپرده گذاري و سرمایه گذاري دو ماه بعد از تاریخ ابلاغ موافقت کمیسیون است. 

تبصره 2- در صورتی که متقاضی در طی فرایند رسیدگی به درخواست خود تقاضاي تمدید روادید جهت پیگیري امور مربوطه را

 
داشته باشد پلیس مهاجرت و گذرنامه ناجا نسبت به تمدید روادید وي اقدام نماید. 

ماده 6- کمیسیون مکلف است ظرف مدت حداکثر دو ماه از تاریخ ابلاغ این شیوه نامه، نسبت به طراحی و راه اندازي سامانه جامع با
هدف دریافت، بررسی و اعلام نظر برخط در خصوص درخواست ها و ایجاد دسترسی براي مراجع ذیربط (بانک مرکزي، بانک هاي
عامل منتخب، نیروي انتظامی، وزارت امور خارجه، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان، مرکز اطلاعات مالی و ...) اقدام نماید.

 
اعتبارات لازم در این خصوص توسط وزارت کشور تأمین می گردد. 

 
ج) فرآیند سپرده گذاري و مقررات ناظر بر آن: 

ماده 7- حداقل مبلغ مورد نیاز براي اعطاي مجوز اقامت براي سرمایه گذار و یا سپرده گذار به همراه همسر، فرزندان پسر زیر (18)
سال و دختر مجرد و پدر و مادر (حداکثر به تعداد پنج نفر)، معادل دویست و پنجاه هزار (250.000) دلار یا معادل آن به ارز هاي

 
دیگر مورد قبول بانک مرکزي می باشد. 

تبصره- در صورتی که تعداد افراد فوق بیشتر از پنج نفر باشد، متقاضی باید به ازاي هر نفر، مبلغ50 هزار دلار یا معادل آن به ارز هاي

 
دیگر مورد قبول بانک مرکزي سرمایه گذاري و یا سپرده گذاري نماید. 

ماده 8- متقاضی مکلف است مبلغ موضوع ماده (7) را با استفاده از ارز با منشأ خارجی و از طریق نظام بانکی یا دیگر راه هاي انتقال
وجوه به کشور که مورد تأیید بانک مرکزي می باشد، در مهلت مقرر در تبصره ماده (5) در چارچوب ضوابط این شیوه نامه در حساب
بانکی سپرده گذاري نموده و تأییدیه آن را به سازمان ارایه نماید. ضوابط سپرده گذاري ارزي ویژه اتباع خارجی جهت صدور مجوز

 
اقامت پنج ساله به شرح پیوست شماره (1) می باشد. 

ماده 9- کمیسیون، پس از دریافت تأییدیه مبلغ سپرده گذاري از سوي سازمان، نسبت به صدور مجوز اقامت پنج ساله براي متقاضی و
خانواده وي مطابق با ماده (7) اقدام می نماید. مجوز یاد شده جهت صدور مدرك اقامت 5 ساله به پلیس مهاجرت و گذرنامه نیروي

 
انتظامی منعکس و آن نیرو حداکثر ظرف مدت یک ماه مدرك اقامتی مذکور را صادر می نماید. 

تبصره 1- صدور تأییدیه سپرده گذاري از سوي بانک عامل به منزله تضمین اصل و سود حاصل از آن و انتقال آن به خارج از کشور



 
طبق ضوابط شیوه نامه (پیوست شماره 1) می باشد. 

تبصره 2- اتباع موضوع این شیوه نامه که متقاضی اشتغال در کشور می باشند، لازم است پس از اخذ نظر کمیسیون، جهت اخذ مجوز

 
کار در چارچوب قوانین و مقررات مربوطه به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مراجعه نمایند. 

 
تبصره 3- اتباع موضوع این شیوه نامه پس از اخذ مجوز اقامت پنج ساله، محدودیت خروج و مراجعت به کشور نخواهند داشت. 

 
د) سایر مقررات: 

 
ماده10- پس از اتمام دوره پنج ساله حسب مورد اقدامات ذیل اجرایی می باشد: 

الف) در صورتی که متقاضی تمایل به تمدید دوره مجوز اقامت داشته باشد، باید سه ماه قبل از پایان دوره، درخواست خود را به

 
دبیرخانه ارسال نماید. 

 
ب) مقررات و مهلت هاي زمانی ناظر بر صدور مجوز اقامت براي تمدید دوره مجوز نیز برقرار خواهد بود. 

ج) متقاضی در صورت تمدید مجوز اقامت، می تواند سود حاصل از سپرده گذاري خود را نسبت به مبلغ موضوع ماده (7) برداشت

 
نماید. 

ماده 11- سپرده گذار می تواند اصل مبلغ سپرده گذاري به همراه تقاضاي لغو مجوز اقامت را با دادن درخواستی 6 ماه قبل از پایان

 
دوره به دبیرخانه، با تأیید کمیسیون برداشت و یا به خارج از کشور انتقال نماید. 

تبصره- به سپرده گذاري ها تا مدت دو سال سودي تعلق نخواهد گرفت و براي مقاطع تا پنج سال، میزان سود متعلقه مطابق ضوابط

 
اجرایی بانک مرکزي (پیوست شماره 1) خواهد بود. 

ماده 12- دستگاه ها و نهاد هاي بخش دولتی و عمومی مکلف اند به منظور بهره مندي دارندگان مجوز اقامت پنج ساله، از خدمات
عمومی از قبیل خدمات بهداشتی، درمانی، آموزشی و تحصیلی، اخذ گواهینامه رانندگی و خدمات سفر هاي داخلی که مدت زمان آن

 
برابر با مدت زمان اقامت قانونی متقاضی به موجب این شیوه نامه می باشد، نسبت به هماهنگی و ارایه تسهیلات اقدام نمایند. 

ماده 13- وزارتخانه ها، دستگاه هاي عضو کمیسیون و سایر دستگاه هاي ذیربط در مواردي که اجراي این شیوه نامه مستلزم اصلاح

 
قوانین و مقررات باشد، با هماهنگی دبیرخانه نسبت به تهیه و ارایه لایحه، آیین نامه، دستورالعمل و... اقدام می نمایند. 

ماده 14- چنانچه متقاضی قصد به کارگیري وجوه موضوع ماده (7) این شیوه نامه را در چارچوب قانون تشویق و حمایت سرمایه
گذاري خارجی و آیین نامه اجرایی آن داشته باشد، می تواند با طی تشریفات مربوطه اقدام و از مزایاي قانون یادشده و این شیوه نامه
بهره مند گردد. (متن قانون و آیین نامه در سایت سازمان سرمایه گذاري وکمک هاي اقتصادي و فنی ایران به آدرس

 
www.investiniran.ir قابل دریافت می باشد). 

تبصره 1: کمیسیون برابر اختیارات قانونی خود می تواند در خصوص انطباق سرمایه گذاري هاي انجام شده قبلی اتباع خارجی در

 
کشور بررسی و نسبت به اقامت متقاضیان اتخاذ تصمیم نماید. 

تبصره 2: در صورت درخواست متقاضی مبنی بر استفاده از وجوه سپرده گذاري به منظور سرمایه گذاري، دبیرخانه پس از اخذ تأییدیه
از سازمان، مراتب را به بانک مرکزي اعلام تا نسبت به آزادسازي تمام یا بخشی از سپرده متقاضی که در بانک هاي عامل سپرده

 
گذاري گردیده اقدام نماید. 

تبصره 3: چنانچه متقاضی، ظرف مدت 6 ماه از تاریخ صدور مجوز سرمایه گذاري خارجی اقدام به سرمایه گذاري در طرح مصوب

 
ننماید، اقامت اعطاء شده به موجب این شیوه نامه از طریق اعلام سازمان به کمیسیون ملغی می گردد. 

ماده 15- این شیوه نامه در جلسه مورخ 21/11/98 کمیسیون ویژه اقامت و تسهیلات در 15 ماده و 11 تبصره تصویب و از زمان ابلاغ

 
براي کلیه دستگاه ها و نهاد ها لازم الاجرا می باشد. 

 
ضوابط سپرده گذاري ارزي ویژه اتباع خارجی جهت صدور مجوز اقامت پنج ساله 

 
(پیوست شماره 1) 

1 - بانک ملی ایران مجاز است به نیابت از بانک مرکزي نسبت به انعقاد قرارداد سپرده گذاري ارزي ویژه در قالب افتتاح حساب ارزي
به میزان حداقل 250 هزار دلار آمریکا و یا معادل آن به ارز هاي یورو و درهم امارات به صورت حواله و اسکناس با اتباع خارجی اقدام



و با انجام هماهنگی لازم با اداره بین الملل بانک مرکزي، حواله وارده را در حساب هاي مورد نظر اداره مذکور کارسازي و یا اسکناس

 
مأخوذه را به بانک مرکزي تحویل نماید. 

تبصره- بانک ملی ایران در رابطه با سپرده هاي با منشأ اسکناس لازم است ضمن اطمینان از اصالت اظهارنامه گمرکی ارایه شده
توسط متقاضی، مراتب امکان خروج اصل سپرده به خارج از کشور به صورت اسکناس با ارایه اظهارنامه یادشده را به سپرده گذار اعلام

 
نماید. ضمناً استفاده از اظهارنامه مزبور جهت خروج ارز اشخاص ثالث امکان پذیر نمی باشد. 

 
2 - نرخ سود سپرده گذاري اسکناس/حواله سالانه براي اسعار فوق، نیم درصد می باشد. 

 
3 - دوره سپرده گذاري ارزي پنج ساله بوده و امکان فسخ قرارداد و برداشت اصل سپرده هاي مزبور کمتر از دو سال 

 
(از تاریخ انعقاد قرارداد سپرده گذاري)، صرفاً با تأیید کمیسیون ویژه اقامت و تسهیلات امکان پذیر می باشد. 

تبصره- درصورت موافقت کمیسیون با درخواست فسخ قرارداد سپرده گذاري ویژه تا کمتر از دو سال، سودي به سپرده تعلق نخواهد
گرفت. لیکن پس از گذشت دو سال از تاریخ انعقاد قرارداد، سود سپرده به طور کامل (از ابتداي انعقاد قرارداد تا زمان فسخ) محاسبه و

 
پرداخت خواهد شد. 

4- پرداخت اصل و سود سپرده به صورت یکجا و در پایان دوره پنج ساله یا در زمان فسخ قرارداد امکان پذیر بوده که بر این اساس
اصل و سود متعقله به سپرده هاي با منشاء حواله به صورت حواله ارزي و سپرده هاي با آورده اسکناس (حسب درخواست متقاضی) به

 
صورت اسکناس و یا حواله قابل پرداخت خواهد بود. 

5 - در صورت درخواست متقاضی جهت تمدید دوره سپرده گذاري (سه ماه قبل از سررسید)، دوره مذکور با موافقت کمیسیون براي

 
پنج سال دیگر قابل تمدید خواهد بود. 

6 - کارمزد عاملیت بانک ملی ایران دو در هزار نسبت به حجم سپرده دریافتی در پایان هر سال توسط بانک مرکزي پرداخت می

 
گردد. 

7 - بانک ملی ایران می تواند به منظور جذب سپرده هاي ارزي با منشأ حواله در خارج از کشور از طریق سایر بانک هاي عامل اقدام

 
لازم را به عمل آورد. 

 
8- بازپرداخت اصل و سود وجوه ارزي سپرده گذاري شده توسط بانک مرکزي تضمین می گردد. 

9- ارایه خدمات منوط به رعایت قوانین و مقررات مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم جمهوري اسلامی ایران، از سوي بانک
هاي عامل و همچنین سپرده گذاران می باشد.



مخالفت وزیر اقتصاد با افزایش درآمدهاي مالیاتی در لایحه بودجه 1400

منبع: پارسینهشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر اقتصاد گفت: در شرایطی که پایه هاي جدید مالیاتی تعریف نشده مخالف هر گونه افزایش مالیات هستم زیرا در این
صورت به بخش خصوصی فشار وارد می شود.

به گزارش اتاق بازرگانی ایران، فرهاد دژپسند در نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی، با اشاره به پیشنهادهاي ده
گانه بخش خصوصی براي اصلاح شرایط بازگشت ارز حاصل از صادرات که در نشست قبل شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی
مطرح شد، تأکید کرد: خوشبختانه با اجرایی شدن بخشنامه مذکور شاهد بودیم که روند صادرات غیرنفتی شتاب گرفت و کمک کرد
تا به سمت تحقق اهداف پیش بینی شده سال جاري حرکت کنیم که این امر خود اهمیت و اثرگذاري جلسات شورا را نشان می دهد.

وزیر اقتصاد با اشاره به آمارهاي منتشرشده از سوي بانک مرکزي تصریح کرد: در شرایطی که اقتصاد کشور درگیر شیوع ویروس کرونا
بوده است، آمار و ارقام نشان می دهد که رشد اقتصادي در سه ماهه اول و به عبارتی نیمه اول سال هم در حوزه نفتی و هم در حوزه
غیرنفتی مثبت بوده است؛ موضوعی که نشانگر تلاش و جدیت بخش واقعی اقتصاد است و از طرفی خود این موضوع تأثیر مثبتی در

 
میزان اشتغال دارد. 

دژپسند همچنین توضیحاتی درباره نرخ بیکاري و نرخ مشارکت اقتصادي داد و تأکید کرد: خوشبختانه طبق آمار، نرخ بیکاري بهبود

 
یافته است و به نظر می رسد اگر بخش خصوصی و دولت همگام با هم حرکت کنند نتایج بهتري در محیط کسب و کار حاصل شود. 

به عقیده وزیر امور اقتصاد و دارایی، شرایط فعلی ایجاب می کند تا هم بخش خصوصی و هم دولت تنگاتنگ تر باهم حرکت کنند تا

 
جهش تولید محقق شود. 

وزیر امور اقتصاد و دارایی با اعلام جذب سرمایه گذاري 3.8 میلیارد دلاري در نیمه اول سال و با تاکید بر اهمیت بخش خصوصی
افزود: معتقدم اتاق ایران و به طور کلی بخش خصوصی نقش پرباري را در شرایط تحریم ایفا می کند و با توجه به همت اتاق ایران و

 
تجهیز بخش بین الملل این اتاق قطعاً ما شاهد اهمیت و تأثیرگذاري این بخش در جذب سرمایه گذاري هاي خارجی خواهیم بود. 

دژپسند همچنین با اشاره به دستور جلسه اصلی صدمین نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی، تاکید کرد کوچک

 
کردن بخش دولتی به معناي میدان دادن به بخش خصوصی است. 

وي همچنین مباحثی را درباره لایحه بودجه 1400 مطرح کرد و با تاکید بر اینکه تأمین مالی بودجه کاري نیست که به راحتی انجام
گیرد، گفت: در شرایطی که پایه هاي مالیاتی جدید تعریف نشده است، به عنوان وزیر اقتصاد مخالف هرگونه افزایش درآمدهاي

 
مالیاتی هستم، چراکه تحقق این امر به معناي فشار به بخش خصوصی است. 

وزیر اقتصاد افزود: برخورد با معوقات و فرارهاي مالیاتی از جمله اقدامات مهمی بود که امسال انجام دادیم اما باید توجه داشته باشیم

 
که به دلیل شیوع ویروس کرونا ظرفیت بسیاري از بنگاه هاي اقتصادي کاهش یافته و نمی توانیم به آنها فشار بیاوریم. 



به گفته وزیر اقتصاد، علت کاهش سهم بودجه عمرانی در لایحه بودجه 1400، مسائلی از جمله اجراي طرح هاي رفاهی- اجتماعی به

 
خصوص افزایش ترمیمی حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان است. 

وي تاکید کرد: بدون شک سهم مالیات باید در بودجه افزایش یابد، اما این اقدام در صورتی عملیاتی است که بتوانیم سازمان دهی
مناسبی در این حوزه داشته باشیم.



وزیر دفاع: هر روز قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم

منبع: پارسینهشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر دفاع با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را
تقویت کرده ایم، گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه

پذیر نیست.

به گزارش پارسینه، امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح در نشست مشاوران ایثارگر وزرا که با حضور
مدیران بنیاد شهید کشور در محل ستاد وزارت دفاع برگزار شد با درود به ارواح طیبه شهدا، امام شهدا و به ویژه شهید دانشمند دکتر
فخري زاده اظهار کرد: حرکت ها و اقدامات خوبی در زمان مدیریت جناب آقاي مهندس اوحدي در بنیاد شهید به وجود آمده است و

 
بنده در جلسات هیئت دولت تلاش و کوشش این برادر ارجمند را در دفاع از حقوق خانواده شهدا و ایثارگران از نزدیک شاهد هستم. 

امیر حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هواي شهادت دکتر فخري زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز
همچنان بر ما سنگینی می کند گفت: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند:" دو موضوع مهم را همه
دست اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیري

 
تلاش علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي بدان ها اشتغال داشت. " 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی
در عرصه فناوري هاي نوین بود گفت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا
کردیم که براي جمهوري اسلامی ایران اقتدار آفرین بوده است؛ لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و اقتدار

 
ایران خدشه وارد سازد. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت گفت:
تمامی کارکنان و مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده جزم کردند و دولت

 
خدمتگزار جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد. 

امیر حاتمی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و
قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته
باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام

 
استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 

وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد

 
داشت. 

وزیر دفاع با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آن ها با اهداي جان خود و در طبق
اخلاص گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره



 
این عزیزان و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان ورزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی

 
از این عزیزان را ادا نماییم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاري براي دفاع از میهن انجام می دهد و جانفشانی می کند باید اطمینان خاطر
داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت هاي او خواهند بود.



افزایش 256 درصدي بودجه «سپند»

منبع: پایداري ملیشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/09/25

امیر حاتمی با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را
تقویت کرده ایم، گفت: دولت جمهوري اسلامی در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد

افزایش داد.

به گزارش پایداري ملی، به نقل از روابط عمومی وزارت
دفاع، امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهاي
مسلح در نشست مشاوران ایثارگر وزرا که با حضور مدیران
بنیاد شهید کشور در محل ستاد وزارت دفاع برگزار شد با
درود به ارواح طیبه شهدا، امام شهدا و به ویژه شهید
دانشمند دکتر فخري زاده اظهار کرد: حرکت ها و اقدامات
خوبی در زمان مدیریت جناب آقاي مهندس اوحدي در
بنیاد شهید به وجود آمده است و بنده در جلسات هیئت

 
دولت تلاش و کوشش این برادر ارجمند را در دفاع از حقوق خانواده شهدا و ایثارگران از نزدیک شاهد هستم. 

امیر حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هواي شهادت دکتر فخري زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز
همچنان بر ما سنگینی می کند، گفت: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند:" دو موضوع مهم را همه
دست اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیري

 
تلاش علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي بدانها اشتغال داشت." 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی
در عرصه فناوري هاي نوین بود گفت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا
کردیم که براي جمهوري اسلامی ایران اقتدار آفرین بوده است؛ لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و اقتدار

 
ایران خدشه وارد سازد. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت گفت:
تمامی کارکنان و مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده جزم کردند و دولت

 
خدمتگزار جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد. 

امیر حاتمی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و
قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته
باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام

 
استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 



وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد

 
داشت. 

وزیر دفاع با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آنها با اهداي جان خود و در طبق اخلاص
گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره این عزیزان

 
و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان ورزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی

 
از این عزیزان را ادا نماییم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاري براي دفاع از میهن انجام می دهد و جانفشانی می کند باید اطمینان خاطر
داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت هاي او خواهند بود.



جزییات جدید از وضعیت صنعت فولاد خام

شماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت صنعت فولاد
خام و محصولات فولادي را منتشر کرد.

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت صنعت فولاد

 
خام و محصولات فولادي را منتشر کرد. 

 
معدن 

صنعت فولاد یکی از صنایعی است که نقش مهمی در رشد و
توسعه کشورهاي پیشرفته صنعتی ایفا کرده است و همواره
مصرف سرانه فولاد، به عنوان یکی از شاخص هاي رشد و توسعه

 
کشورها مورد ارزیابی قرار می گیرد. 

در ایران این صنعت به دلیل ایجاد اشتغال، درآمد ارزي و ایجاد

 
تحرك در صنایع پایین دستی از اهمیت بیشتري برخوردار است. 

این کالا بعد از نفت و گاز دومین کالاي پرحجم تجارت جهانی را تشکیل می دهد و تعداد زیادي از صنایع پایه از قبیل حمل ونقل،
ساختمان، ساخت ماشین آلات، معدن و دیگر صنایع مرتبط با تولید و انتقال انرژي، به صنعت فولاد وابسته هستند. از این رو بهبود و

 
توسعه صنعت فولاد از اهمیت ویژه اي در توسعه اقتصادي کشورها برخوردار است. 

بنا بر این گزارش، براساس مطالعات انجمن جهانی فولاد، به ازاي هر 1 دلار ارزش افزوده در صنعت فولاد، 2.50 دلار ارزش افزوده در

 
سایر بخشهاي اقتصادي جهانی ایجاد می شود. 

 
همچنین هر 2 نفر اشتغال در بخش صنایع فولاد، منجر به 13 نفر اشتغال در سایر زنجیره هاي تامین آن می شود. 

در این گزارش تصریح شده، آمار انجمن جهانی فولاد نشان داد، تولید جهانی فولاد خام در سال 2019 نسبت به سال گذشته 3.0

 
درصد افزایش یافته و به 1868.8 میلیون تن رسید. 

افزایش 4.5 درصد تولید فولاد خام در کشور در ایران، تولید فولاد خام با 4.5 درصد افزایش، به 25.6 میلیون تن رسید. همچنین
تولید جهانی محصولات فولادي در سال 2019 نسسبت به سال گذشته 3.4 درصد افزایش یافت و به 1767 میلیون تن رسید. در

 
ایران، تولید محصولات فولادي با 5.6 درصد کاهش، به 18.5 میلیون تن رسیده است. 



آخرین وضعیت طرح هاي در دست اجرا در این گزارش تصریح شده است، در طرح هاي در دست اجراي تولید فولاد خام، استان هاي
کرمان، خوزستان، یزد، فارس و گیلان به ترتیب با 14، 13، 10، 8 و 6 درصد، مجموعا با 51 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل

 
کشور را به خود اختصاص داده اند. 

در طرح هاي در دست اجراي تولید محصولات فولادي، استان هاي خوزستان، کرمان، قزوین، زنجان، آذربایجان شرقی و یزد به ترتیب

 
با 18، 9، 7، 6، 5.4 و 5.1 درصد، مجموعا با 52 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

54 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت فولاد خام به استان هاي خوزستان، یزد، هرمزگان و اصفهان به ترتیب با 16، 15، 12

 
و 11 درصد تعلق دارد. 

66 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت محصولات فولادي به استان هاي اصفهان، قزوین، یزد، خوزستان، مرکزي و آذربایجان

 
شرقی به ترتیب با 20، 12، 9، 9، 8 و 8 درصد تعلق دارد. 

گفتنی است؛ متن کامل این گزارش در پورتال وزارت صنعت، معدن و تجارت بخش گزارش محصولات قابل مشاهده می باشد.



مدیرکل بهزیستی: 924 مددجوي ایلامی شاغل شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/09/25

ایلام - ایرنا - مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: امسال براي 924 نفر از مددجویان زیر پوشش این نهاد تاکنون شغل ایجاد شده
است.

ایلام - ایرنا - مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: امسال براي
924 نفر از مددجویان زیر پوشش این نهاد تاکنون شغل

 
ایجاد شده است. 

به گزارش ایرنا، زهرا همتی روز سه شنبه در کارگروه
اشتغال و سرمایه گذاري استان ایلام با اشاره به اینکه تعهد
اشتغال این سازمان در سال جاري 848 نفر است، افزود:
تعداد شغل هاي ایجاد شده بیشتر از میزان تعهد بوده

 
است. 

وي پرداخت بیش از 27 میلیارد ریال از محل اعتبارات تبصره 16 در قالب تسهیلات، اعمال سهمیه یک درصدي استخدام، اشتغال
مددجویان از طریق تشکیل گروه هاي همیار و گروه هاي مالی خرد و جذب در مراکز ماده 26 تحت نظارت سازمان از طریق طرح

 
هاي کارفرمایی و استاد شاگردي را از جمله شیوه هاي اشتغال این مددجویان عنوان کرد. 

به گفته وي، همچنین در این مدت بیش از 30 میلیارد ریال به عنوان اعتبارات بیمه خویش فرمایی و کارفرمایی مددجویان پرداخت

 
شده است. 

وي همچنین با اشاره به پرداخت تسهیلات کرونا به کارکنان مراکز و موسسات زیر نظر سازمان گفت: تاکنون از مجموع 492 پرونده

 
که در این زمینه تشکیل شده تسهیلاتی به مبلغ 47 میلیارد و 680 میلیون ریال به 381 متقاضی پرداخت شده است. 

وي پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون ریالی صندوق امداد ولایت به 63 نفر و همچنین معرفی 110 نفر از مددجویان براي
دریافت تسهیلات قرض الحسنه 70 میلیون ریالی به صندوق کارآفرینی امید را از دیگر فعالیت هاي این اداره کل در راستاي کمک به

 
پایداري شغل مددجویان در سال جاري بر شمرد. 

 
برچسب ها 

 
- استان ایلام 

 
- اشتغال زایی 

- سازمان بهزیستی کشور



برگزاري کارگاه آموزشی کارشناسان اشتغال بنیاد شهید و امور ایثارگران

هرمزگان

شماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

کارگاه آموزشی کارشناسان اشتغال هرمزگان با همکاري این اداره کل و به صورت ویدئوکنفرانس با کارشناسان اشتغال بنیاد
شهید و امور ایثارگران فارس برگزار شد.



برنامه هاي اشتغال کمیته امداد تاثیر قابل توجهی در کاهش فقر و بیکاري در

استان داشته است.

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/09/25

سلیمانی دشتکی گفت :برنامه هاي حوزه ي اشتغال و کارآفرینی کمیته امداد تاثیر قابل توجهی در کاهش فقر و بیکاري در
استان داشته است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ایلام ؛ سلیمانی دشتکی در نشست شوراي اشتغال
استان ایلام بیان کرد : کمیته امداد امام خمینی (ره)
استان ایلام از دستگاه هایی است که بیشترین موفقیت ها
را در زمینه کارآفرینی و ایجاد شغل داشته است و امسال
هم توانسته بسیاري از مددجویان جویاي شغل این استان

 
را وارد عرصه کار و تولید کند. 

سلیمانی دشتکی با تجلیل از عملکرد مطلوب کمیته امداد استان در حوزه اشتغال و مبارزه با فقر و بیکاري تصریح کرد: عملکرد این
نهاد در برنامه ریزي جهت محرومیت زدایی و همچنین اقدامات همه جانبه جهت پیشگیري و کاهش تبعات منفی ناشی از گسترش

 
ویروس کرونا بسیار مطلوب بوده است. 

او ادامه داد: این نهاد در زمینه جذب و پرداخت تسهیلات تبصره16، پرداخت تسهیلات از طریق صندوق قرض الحسنه امداد ولایت و

 
طرح هاي راهبري شغلی عملکرد موفق و مطلوبی داشته است. 

استاندار ایلام در ادامه از بانک هاي عامل استان ایلام خواست در زمینه پرداخت تسهیلات اشتغال زایی به مددجویان و هموار سازي

 
مسیر توانمندسازي این قشر و تسریع در پرداخت تسهیلات با کمیته امداد همکاري مطلوبی داشته باشند. 

انتهاي پیام / غ



انحراف تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی به صفر می رسد

منبع: ارك خبرشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/09/25

یونس طاهري، معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی عصر امروز در آئین تودیع و معارفه رئیس
اداره تعاون، کار...

یونس طاهري، معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی عصر امروز در آئین تودیع و معارفه رئیس
اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان اهر گفت: در بخش تعاون، در مدارس شرکت تعاونی مصرف تشکیل دادیم تا روح همکاري

 
و مشارکت را از مدارس آغاز کرده باشیم. 

وي افزود: باید مسائل اشتغال و کارآفرینی را از آموزش و پرورش شروع کنیم؛ از این رو باشگاه کارآفرینان نوجوان را براي آموزش و
پرورش تعریف کردیم و از سازمان فنی و حرفه اي نیز همکاري گرفتیم تا دانش آموزان مهارت محور مدارس را به دانشگاه ترك کنند.

 
دانش آموزي که فنی تربیت شود یقیناً در دانشگاه و جامعه به دنبال فعالیت و رشته فنی و نیاز جامعه خواهد بود. 

طاهري ادامه داد: دانشگاه هاي ما عملاً تئوري محور هستند و دانشجویانی که تربیت می کنند آن چنان در بازار کار نمی توانند
بازدهی داشته باشند از این رو کارفرمایان به جهت نبود زمینه فنی گلایه می کنند. در دانشکدهٔ هاي دانشگاه تبریز به عنوان دانشگاه

 
مادر؛ کمیته هاي اشتغال تشکیل داده ایم و از اساتید فنی و مجرب براي تربیت و آموزش دانشجویان استفاده می کنیم. 

وي گفت: سعی ما بر این است تا دانشجویان و جوانان مستعد را به سمت خوداشتغالی و کارآفرینی سوق دهیم تا این که بگوییم در

 
واحدهاي تولیدي و صنعتی دیگران کارگري کنند. تاکنون سعی نکرده ایم تا در مسائل اشتغال و کارآفرینی، سیاسی کاري کنیم. 

معاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی اظهار داشت: گزارشات از تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در

 
آذربایجان شرقی حاکی از انحراف 7 درصدي بود که با پیگیري هاي انجام شده 4 درصد انحراف برطرف شد. 

وي افزود: حال 3 درصد تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی انحراف دارد که به دریافت کنندگان
تسهیلات هشدار داده ایم تا تعیین تکلیف کنند یا تسهیلات را بازگردانند و یا این که با کارمزد بانکی 18 درصدي محاسبه می کنیم.
بازپرداخت اقساط تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی مجدداً به طرح هاي اشتغال زایی جدید تزریق می

 
شود تا منابع مالی درگردش باشد. 

طاهري ادامه داد: اختیارات اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی به شهرستان ها تفویض می شود و از طرفی سعی
می کنیم تا چارت ادارات شهرستانی را تکمیل کنیم.



ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در کشور

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري تا کنون خبر
داد.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجاد حدود
400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري تا

 
کنون خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، حجت االله عبدالملکی با بیان
اینکه مهم ترین رویکرد کمیته امداد براي رفع فقر،
توانمندسازي و ایجاد درآمد با ثبات براي خانواده هاي
تحت حمایت است، گفت: کمیته امداد سه راهبرد در این

 
راستا در دستور کار قرار داده است که یکی از این راهبردها توسعه همکاري فعالان کسب و کار است. 

وي با تاکید بر اینکه رفع مشکل بیکاري و تولید اشتغال براي محرومان کار بزرگ و سنگینی محسوب می شود، ادامه داد: با منابعی
که به صورت رسمی در اختیار کمیته امداد است، نمی توانیم این بار بزرگ را به تنهایی به دوش بکشیم و لازم است از همکاري

 
فعالان فضاي کسب و کار استفاده کنیم. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد با اشاره به اینکه براي اشتغال زایی در این حوزه سه گروه اصلی را مدنظر قرار دادیم، بیان
کرد: خیرین کارآفرین، جهادگران کارآفرین و کارآفرینان حرفه اي به عنوان راهبران شغلی سه جریانی بودند که می توانند کمیته

 
امداد را در این زمینه یاري کنند. 

وي درباره مراکز نیکوکاري کارآفرینی گفت: این وعده را داده بودیم که تا انتهاي سال 500 مرکز نیکوکاري کارآفرینی افتتاح خواهد
شد و به عنوان محل هایی براي تجمع خیرین کارآفرین فعالیت خواهند کرد. در حال حاضر بیش از 80 درصد از برنامه را عملیاتی

 
کرده ایم و پیش بینی این است که تعداد مراکز نیکوکاري کارآفرینی به بیش از آنچه برنامه ریزي کرده بودیم خواهد رسید. 

عبدالملکی افزود: خیرانی که براي ایجاد شغل براي محرومان در مراکز نیکوکاري گرد هم می آیند، می توانند از خود فعالان کسب و

 
کار، کارمندان دستگاه هاي اجرایی و دولتی، اساتید دانشگاه، اصناف و کسبه و بازار و به طور کلی همه مردم باشند. 

وي درباره انواع خدماتی که این مراکز به نیازمندان ارائه می کنند، عنوان کرد: آموزش هاي کسب و کار، مشاوره شغلی، مشاوره
حقوقی و فنی در اجراي کسب و کار، پیگیري امور اداري، کمک به تأمین سرمایه و وثایق بانکی و از همه مهم تر کمک به بازاریابی و

فروش محصولات از جمله کمک هایی است که توسط خیران کارآفرین ارائه می شود.





بهترین فیلم جشنواره حقیقت از نگاه تماشاگران چگونه انتخاب می شود؟

منبع: ایسناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/09/25

تمام فیلم هاي ایرانی حاضر در چهاردهمین جشنواره بین المللی سینما حقیقت براي انتخاب "اثر برگزیده تماشاگران" با هم
رقابت می کنند.

عکس آرشیوي است به گزارش ایسنا، در چند سال گذشته
محل اصلی جشنواره سینما حقیقت پردیس سینمایی
چارسو بود و فیلم هاي بخش مسابقه ملی به داوري
مخاطبان گذاشته می شدند تا بهترین فیلم از نگاه
تماشاگران انتخاب شود، اما امسال با توجه به آنلاین بودن
جشنواره و نمایش فیلم ها در چهار سامانه اینترنتی تمام

 
آثار ایرانی در این رقابت گنجانده شده اند. 

در این باره حامد شکیبانیا - عضو هیات مدیره انجمن
صنفی تهیه کنندگان سینماي مستند و معاون مرکز

گسترش سینماي مستند و تجربی - در گفت وگویی با ایسنا به تشریح چگونگی شمارش آراي مردمی در این دوره از جشنواره

 
پرداخت. 

او توضیح داد: هر سال در جشنواره حقیقت آن بخش از تماشاگرانی که به سالن هاي 200 تا 300 نفره می آمدند، با انتخاب یک
گزینه از میان خوب، ضعیف و متوسط به فیلمی که تماشا کرده بودند رأي می دادند. این کار فقط در محل اصلی جشنواره انجام می
شد. امسال هم جایزه فیلم برگزیده از نگاه تماشاگران را در جشنواره حقیقت داریم که در خانه جشنواره رأي گیري می شود و تمام
حدود چهار هزار نفري که اعم از اهالی رسانه، صاحبان آثار، فیلمسازان و برخی اعضاي کلوپ مستند عضو این خانه هستند، امکان
امتیازدهی به فیلم ها را با همان گزینه هاي خوب، ضعیف و متوسط دارند. درواقع سال هاي قبل افرادي که با کارت جشنواره امکان
( www.irandocfest.ir ) ورود به سالن و تماشاي فیلم داشتند می توانستند رأي دهند و امسال هر کسی که در خانه جشنواره

 
اکانت یا حساب کاربري ورود به فضاي مجازي جشنواره را دارد، می تواند فیلم ببیند و امتیاز دهد. 

وي ادامه داد: در سایت www.irandocfest.ir که راه ورود به خانه جشنواره است، اهالی رسانه، فیلمسازان، منتقدان و تعدادي از
علاقه مندان حضور دارند که از سال قبل عضو کلوپ شده و به طور رایگان امکان تماشاي فیلم را در خانه جشنواره دارند. براساس
بانک اطلاعاتی که در اختیار مرکز گسترش است، نام و نشان افراد علاقه مند دیگري هم بود که آن ها هم پس از دعوت جشنواره با

 
پرداخت مبلغی می توانند در این بخش فیلم ببینند. 

شکیبانیا در پاسخ به اینکه آیا مثل هر سال فقط آثار بخش مسابقه ملی در جشنواره رأي گیري می شوند؟ گفت: امسال به دلیل آن
که جشنواره آنلاین شده و امکان تماشاي فیلم با وقت بیشتري براي مخاطب فراهم است، تمام فیلم هاي ایرانی حاضر در جشنواره در
بخش هاي مسابقه ملی، ویژه، آوینی، کرونا و کارآفرینی در رأي گیري تماشاگران قرار دارند. پیش تر عملیات امتیازدهی و جمع آوري



رأي مخاطب کار پرهزینه اي بود چون باید کارت چاپ می شد، صندوق هاي رأي تعبیه می شدند و نیروي انسانی هم به کار می
گرفتیم، به همین دلیل فقط بخش ملی درنظر گرفته می شد، ولی امسال دیگر آن هزینه هاي جانبی وجود ندارد و هر کسی که فیلم
را دید می تواند با یک کلیک، نظر خود را ابراز کند. بنابراین ممکن است بهترین فیلم از نگاه تماشاگران در جشنواره فیلم حقیقت

 
امسال مثلا از بخش کرونا یا بخش ویژه باشد. 

او اضافه کرد: البته جدا از این، یک امکان ویژه دیگري هم فراهم شده و بجز انتخاب بهترین اثر از نگاه تماشاگران براساس امتیازدهی
در خانه جشنواره، در چهار سامانه فیلمیمو، نماوا، تیوا و هاشور هم امکان انتخاب بهترین فیلم از نگاه مخاطب وجود دارد، منتها در آن
سامانه ها به دلیل آنکه گزینه «لایک» کاربرد جشنواره اي ندارد و بدون خرید بلیت هم می توان فیلمی را لایک کرد، قرار براین شده

 
که هر کدام از سامانه ها پرفروش ترین فیلم خود را معرفی کند و به آن جایزه دهد که رقم دقیق جایزه فعلا قطعی نشده است. 

وي همچنین بیان کرد: بجز فیلم هاي خارجی که امکان خریداري حق پخش گسترده آن ها نبود و نیز حدود هشت فیلم ایرانی که
کارگردان یا تهیه کننده و سرمایه گذار به دلایل مختلف اجازه نمایش آن ها را در سامانه هایی غیر از خانه جشنواره ندادند، همه فیلم

 
هاي ایرانی در این چهار سامانه به صورت آنلاین و با خرید بلیت قابل تماشا هستند. 

این عضو هیات مدیره انجمن صنفی تهیه کنندگان سینماي مستند که مسئولیت بخش آراي تماشاگران جشنواره حقیقت را برعهده
دارد، در پایان درباره چگونگی شمارش آراء و اینکه آیا روزانه اعلام می شود؟ گفت: براي آن چهار سامانه به دلیل آنکه تعداد مشترکان
هر کدام متفاوت است قرار شد که هر کدام جداگانه پرفروش ترین اثر را در سامانه خود انتخاب کنند، ولی در خانه جشنواره باید یک
حداقلِ تعدادِ رأي را در نظر بگیریم. براي این کار هم باید دو روز صبر کنیم تا به یک عدد حداقلی برسیم که البته پیش بینی خود
من 100 رأي براي شروع شمارش آراء است. سال گذشته این میزان 120 نفر بود یعنی اگر فیلمی 120 راي داشت آراء آن محاسبه
می شد ولی امسال که جشنواره آنلاین است باید دو روز بگذرد تا میزان کف رأي را به دست آوریم و بر آن اساس محاسبه را انجام

 
دهیم. 

انتهاي پیام



مدیرعامل برق غرب؛ پیشرفت 22 درصدي اجراي پروژه پست 63. ...

منبع: توانیرشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرعامل شرکت برق منطقه اي غرب از پیشرفت 22 درصدي اجراي پروژه پست 63.20 کیلوولت جایگزین سنقر با اعتباري
بالغ بر 450 میلیارد ریال خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري توانیر به نقل از روابط عمومی شرکت برق منطقه اي غرب، مهندس ""علی اسدي"" گفت: با توجه به
قدمت و فرسودگی ساختمان و تجهیزات پست 63.20 کیلوولت سنقر و با عنایت به لزوم تأمین انرژي مورد نیاز مشترکین این
شهرستان و همچنین اهمیت در تحویل برق با کیفیت و استاندارد و با ضریب اطمینان بالا، احداث پست جدید جایگزین 63.20

 
کیلوولت سنقر در دستور کار معاونت طرح و توسعه برق غرب قرار گرفت. 

وي افزود: پس از برگزاري مناقصه بخش ساختمانی و تعیین پیمانکار برنده و مبادله قرارداد اجرایی کارهاي ساختمانی، فعالیت
ساختمانی پروژه از مرداد ماه سال جاري آغاز و هم اکنون با پیشرفت 22 درصدي در حال انجام است و تهیه اسناد مناقصه تأمین و

 
نصب تجهیزات توسط شرکت مشانیر به عنوان مشاور پروژه تهیه و در مرحله تأیید توسط دفتر مهندسی طرح ها است. 

مهندس اسدي خاطرنشان ساخت: با توجه به حجم فعالیت و زمان بر بودن این پروژه، براي پاسخگویی به نیازهاي فعلی مشترکین به
ویژه در زمان پیک شبکه تا زمان بهره برداري از پست جایگزین، نصب و راه اندازي فیدرخانه جدید شامل 6 فیدر 20 کیلوولت در
پست موجود سنقر توسط مجري طرح پست هاي استان کرمانشاه درکوتاه ترین زمان ممکن طراحی، اجرا و مورد بهره برداري قرار

 
گرفت. 

وي در ادامه به تشریح مشخصات فنی پروژه پرداخت و اظهار داشت: این پروژه شامل سه فیدر خط 63 کیلوولت، دو فیدر ترانس 63
کیلوولت، 15 فیدر خط 20 کیلوولت، دو دستگاه ترانسفورماتور قدرت هر یک به ظرفیت 30 مگاولت آمپر و در مجموع به ظرفیت 60

 
مگاولت آمپر، دو مجموعه بانک خازنی هر یک به ظرفیت 5.4 مگاوار و در مجموع به ظرفیت 10.8 مگاوار است. 

مهندس اسدي در بازدید معاون سیاسی امنیتی استاندار کرمانشاه و فرماندار سنقر از این پروژه، با تأکید بر آمادگی صنعت برق براي
تأمین برق مورد نیاز سرمایه گذاران، افزود: با توجه به اینکه ظرفیت منصوبه در این پست از انرژي مصرفی مشترکین شهرستان بیشتر
است، آمادگی داریم برق مورد نیاز سرمایه گذاران براي ایجاد اشتغال و کارآفرینی را تأمین کنیم و چنانچه نیاز به افزایش ظرفیت
داشته باشیم نیز هیچ محدودیتی براي افزایش ظرفیت این ایستگاه و تأمین برق مورد نیاز براي سرمایه گذاران و ایجاد اشتغال در این

 
شهرستان نداریم. 

مدیرعامل شرکت برق منطقه اي غرب در پایان گفت: این پروژه با هدف افزایش قابلیت اطمینان شبکه فوق توزیع شهرستان سنقر با
توجه قدمت و فرسودگی پست موجود و به منظور تداوم در ارائه خدمات برق رسانی به مشترکین فعلی و تأمین نیاز مشترکین جدید
با اعتباري بالغ بر 450 میلیارد ریال احداث و در اجراي این پروژه ها با توجه به منویات مقام معظم رهبري در بحث اقتصاد مقاومتی

تا حد امکان از تجهیزات ساخت داخل استفاده خواهد شد.



روایت یک کارگاه متفاوت که ماه هاست براي افراد نیازمند ماسک می دوزد
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از زمان شروع کرونا کارگاه هاي مختلف تولید ماسک به راه افتاد و هرکس در حد توانش براي محفوظ نگه داشتن جامعه از
این بیماري مرموز تلاش خود را به کار گرفت، اما در مدرسه استثنایی فاطمه هادوي، خیر مدرسه ساز این کارگاه عیار دیگري

دارد.

سیده نعیمه زنیبی | شهرآرانیوز؛ از زمان شروع کرونا کارگاه هاي مختلف تولید ماسک به راه افتاد و هرکس در حد توانش براي
محفوظ نگه داشتن جامعه از این بیماري مرموز تلاش خود را به کار گرفت، اما در مدرسه استثنایی فاطمه هادوي، خیر مدرسه ساز
این کارگاه عیار دیگري دارد. خانه رویش که از سال 86 در مدرسه هادوي افتتاح شده است و پیش از این ویژه استفاده دانش
آموختگان مدرسه بود در ایام بیماري مشغول به کار براي تولید ماسک است و حاصل زحماتش را با مهر و مهربانی تقدیم به مدارس

 
استثنایی و نیازمند مناطق محروم می کند. 

حضور کوتاه ما در کارگاه تولید ماسک رویش حال خوب ساکنان آن را به ما تقدیم کرد. خانم هادوي، مؤسس این کارگاه، با شوق
پشت دستگاه برش می ایستد و براي به سامان رساندن ماسک ها تلاش می کند. تلاشی که به آن نیاز ندارد و حضورش جز به مِهر
وابسته نیست. مهرور هم که مدیر بازنشسته مدرسه است حالا نقش تازه اي در این کار پذیرفته و همراه و پاي کار است و از مرداد ماه
همراه با هادوي شده تا ماسک هاي پارچه اي و زیبایشان هر چه زودتر به دست بچه ها و خانواده هایی برسد که براي تهیه ماسک با

 
مشکل روبه رو هستند. 

هادوي از ابتداي مصاحبه نگران این است که کار خیرشان تحت تأثیر مصاحبه قرار بگیرد. او نخواسته که فقط با پرداخت پول و خرید
ماسک و اهداي آن به نیازمندان در این اتفاق سهیم باشد. از او درباره حضور خودش در این محیط می پرسم. می گوید: براي ما این
اتفاق چند منظوره است. از طرفی نگاه به نیاز جامعه است. اوایل کرونا به دنبال بسته هاي معیشتی بودیم که به عنوان مُسکن است،
ولی در طولانی مدت با آن موافق نبودم. به همین دلیل به سراغ کارآفرینی رفتیم تا آن هایی که نیاز به کار دارند خودشان آذوقه شان
را تهیه کنند. الان حدود 23 مددجو که بیشتر از والدین دانش آموزان همین مدرسه هستند به واسطه این کارگاه مشغول به کار
هستند و ما به ازاي دوخت ماسک به آن ها دستمزد می دهیم. سرعت کارشان بسیار خوب است و ما از این ماجرا خیلی خوش حالیم.
یکی از مادران به ما می گفت که من این قدر فندق شکسته ام که دست هایم زخم شده است، ولی الان براي ما ماسک می دوزد. یکی

 
از بانوان گفته بود که پول هایم را جمع می کنم تا آخر ماه کرایه بدهم. گره گشایی براي این افراد برایمان ارزشمند است. 

هادوي درباره اینکه چرا این کار را شروع کرده است، هم می گوید: یک روز با خودم فکر کردم که من چه کاري می توانم انجام بدهم.
من همیشه به اشتغال خانگی اعتقاد داشتم. این کار ما باعث ایجاد یک مهارت در یک بانوي خانه دار می شود که در آینده برایش
کارکرد خواهد داشت. ما الان در کارگاه دوخت ماسک نداریم. اینجا فقط ضدعفونی و بسته بندي داریم. مدیریت کار از کارگاه رویش

 
اتفاق می افتد و دوخت در کارگاه هاي خانگی است. 

البته هدف از این کار فقط نان رساندن نیست. هادوي در این باره توضیح می دهد: مشارکت اجتماعی حال خود آدم را خوب می کند.

من دوستی دارم که پزشک است و ماسک می دوزد. دوست دیگرم معاون فنی یک سازمان بزرگ بود و او هم مشارکت می کند.
بسیاري از بچه هاي هنرمند روي ماسک ها نقاشی کرده اند. دانشجوي هنر داریم که براي زیباتر کردن ماسک ها کار می کند. یک

عده به واسطه این تولید به ما دلبسته اند و حالشان خوب است. 



او درباره تهیه مواد اولیه هم می گوید: ما اگر خودمان بخواهیم پارچه تهیه کنیم هزینه کارگاه بالا می رود در حالی که نگاه ما این
است که هزینه هاي کارگاه بیشتر صرف پرداخت دستمزد به مددجو شود. یکی از دوستانمان به نام خانم فرجامی با کارخانه ها آشنا
هستند و ما را براي تهیه مواد اولیه یاري می کنند. دلیل انتخاب ماسک پارچه اي هم ماندگاري و قابلیت شست وشو است. ما پارچه
ها را برش می دهیم و همراه با مواد اولیه به خیاط ها می دهیم تا ماسک هاي با کیفیت تولید کنیم. سپس آن ها را براي خانواده

 
هاي چهار نفره بسته بندي می کنیم. یک ماسک زنانه، یک مردانه و دو ماسک براي کودکان می گذاریم. 

هادوي درباره تشویق بچه ها و فرهنگ سازي براي کمک به هم نوع هم می گوید: نگاه من فرهنگ سازي است. بچه ها را به مشارکت
تشویق می کنیم. وقتی نوجوانی در دوخت ماسک ها مشارکت می کند می گوییم تصویرش را بفرستند تا در گروهی که براي همین
کار راه انداخته ایم قرار داده شود و ما از او سپاس گزاري می کنیم تا رسم نیکوکاري را بیاموزد. ما در جامعه مان باید روي این مسائل

 
کار کنیم تا نیکی از نوجوانی در نهاد او پایه گذاري شود. من این فرهنگ را دوست دارم. 

اتفاق خوب دیگري که در این کارگاه می افتد مکان هاي توزیع این ماسک هاي اهدایی است. مدارس استثنایی و نیازمندانی که شاید
تهیه یک ماسک برایشان سخت باشد هدف این تولید هستند. مهرور که کار توزیع ماسک ها را با کمک خیران انجام می دهد می
گوید: ما ابتدا به مدارس استثنایی و مدارس مناطق محروم سر زدیم. پس از توزیع ماسک در مدارس حاشیه و استثنایی کارمان را

 
گسترش دادیم و براي شهرستان ها هم ارسال کردیم. آخرین آمار ما ارسال ماسک براي تربت حیدریه بود. 

ما براي کارگران زعفران کار و پاکبانان حدود 5000 ماسک فرستادیم. حدود 10000 ماسک هم براي سیستان و بچه هاي تالاسمی و
کودکان کار دوختیم. ما هدفمان مدارس حاشیه و استثنایی مشهد و خراسان شمالی است و هرجایی که احساس کنیم نیاز دارند و

قدرت تهیه ماسک را ندارند با اشتیاق این تولیدات زیبا را به آن ها اهدا می کنیم.



یک اتاق کوچک و صد کار بزرگ
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گفتگو با طلبه جوانی که 2 سال است در قالب گروه جهادي مشغول باز کردن گره از کار مردم است

سعید جلائیان | شهرآرانیوز؛ گروه هاي جهادي زیادي در کشور فعال شدند که با همت خود اقدامات گسترده اي انجام دادند و
بار هاي سنگینی از روي دوش کشور و نیازمندان برداشتند. یکی از گروه هاي جهادي که توانست در مدت 2 سال با جلب اعتماد
خیران کار هاي بزرگی انجام دهد، گروه جهادي شمس الشموس است که ایده شکل گیري آن در ذهن یک روحانی جوان شکل گرفت

 
که 5 سال است براي تحصیل در مقطع دکتري به شهر مشهد مهاجرت کرده است. 

شمس آبادي توانست با انجام یک برنامه ریزي دقیق و ترسیم نقشه راه براي فعالیت گروه جهادي کمک در خور توجهی به نیازمندان
استان و دیگر نقاط کشور انجام دهد. مقر گروه جهادي شمس الشموس در مدرسه علمیه حضرت بقیه ا... در امام رضاي 18 است و از
میان یک اتاق کوچک دستگیري هاي بزرگی اتفاق می افتد. گروه جهادي شمس الشموس در شهرستان جوین به همت هادي شمس
آبادي، استاد سطوح عالی حوزه، فعالیت خود را آغاز کرد، اما خیلی زود با مشارکت خیران این تشکل مردمی توانست اقدامات خود را
در راستاي کمک به نیازمندان در روستا ها و شهر هاي مختلف کشور به ویژه استان گسترش دهد. شاید بتوان شروع فعالیت این گروه

 
جهادي را مدیون تحصیل بنیان گذار آن در مشهد دانست. 

شمس آبادي از 5 سال پیش براي دریافت مدرك دکتري در دانشگاه فردوسی مشغول به تحصیل شد، اما او مدام بین مشهد و زادگاه
خود در تردد بود. مشاهده شرایط نیازمندان در مناطق پیرامونی و روستا هایی که در مسیر او بودند زمینه ساز ایجاد ایده تشکیل یک

 
گروه جهادي در ذهن این روحانی جوان شد. 

شمس آبادي د رباره نحوه شکل گیري گروه جهادي شمس الشموس توضیح می دهد: من همیشه دنبال این بودم کار جهادي را در
همان محلی که هستم به همراه کار هاي فرهنگی شروع کنم، اما بازدید از منازل نیازمندان و دیدن مشکلات مالی آن ها انگیزه من را

 
براي تشکیل یک گروه جهادي که مشکلات اقتصاي مردم را برطرف کند، شدت بخشید. 

تدوین اساس نامه براي کار جهادي شروع هر کاري به برنامه ریزي نیاز دارد به ویژه کار جهادي که در آن چندین نفر در قالب یک
گروه فعالیت می کنند. علم به این حقیقت شمس آبادي را بنا می دارد تا براي شروع کار خود ضمن برنامه ریزي دقیق یک اساس

 
نامه نیز تدوین کند. او همچنین تمام اتفاق هایی که در آینده ممکن بود رخ دهد پیش بینی و در اساس نامه خود قید می کند. 

مسئول گروه جهادي شمس الشموس درباره اساس نامه این تشکل مردمی می گوید: من پیش از هر اقدامی 4 ماه براي تهیه اساس
نامه گروه جهادي زمان گذاشتم و روي آن فکر کردم. در این مدت پیش بینی می کردم که در آینده چه اتفاق هایی براي این گروه
جهادي ممکن است رخ دهد. براي نمونه اگر اموالی اهدا شد آن را چه باید کرد. همچنین وظایف اعضا و هیئت امنا را مشخص و قید
کردم. در نهایت یک اساس نامه با 14 صفحه و 50 بند تهیه کردم که در آن حتی براي 30 سال آینده نیز برنامه ریزي شده است و

 
اهدافی که باید به آن برسیم، مشخص کردم. 

در فصل اول اساس نامه اهداف گروه جهادي مانند گسترش اخلاق اسلامی در جامعه، انجام خدمات عام المنفعه، نشر و گسترش



فرهنگ غنی اسلامی، ترویج فرهنگ نو دوستی، تأمین مایحتاج ایتام و نیازمندان جامعه، تلاش در راستاي گسترش عدالت اجتماعی،
تلاش براي بهبود زندگی نیازمندان، توجه ویژه به کسب علم و دانش، تأمین امکانات تحصیلی براي نیازمندان، رفع نیاز هاي بهداشتی
و درمانی بیماران نیازمند، توجه شایسته به مسکن و تأمین محل سکونت، ایجاد فرهنگ کارآفرینی با اشتغال مولد، توجه ویژه به
تشکیل خانواده، گسترش و تشویق براي انجام کار هاي گروهی، جهادي و تشکیلاتی، همکاري و همفکري با دیگر گروه هاي جهادي،

 
ایجاد صلح و صفا بین خانواده ها با مشاوره و ... آمده است. 

توجه به ساختار و مشخص کردن وظایف فعالان در این گروه جهادي مورد دیگري است که به صورت دقیق شمس آبادي به آن
پرداخته است. وي با اشاره به ساختار هیئت امناي گروه جهادي شمس الشموس می گوید: در بخش دوم اساس نامه به ترکیب اعضاي
گروه از قبیل هیئت امنا توجه شده است، به طوري که حتی فعالیت بازرس را مشخص کردم. مطابق اساس نامه تعداد هیئت امنا 9
نفر باید باشد و، چون در ابتدا مشخص نبود چه میزان کمک هاي مردمی جمع آوري می شود این نکته را قید کردم که اعضا هر ماه

 
باید مبلغی براي تأمین هزینه ها پرداخت کنند. 

در گام بعدي نوبت به جذب نیروي جهادي می رسد. با توجه به سختی کار و اینکه هیچ درآمدي از مشارکت در گروه جهادي که هنوز
شکل نگرفته است براي افراد وجود ندارد، پیش بینی می شد که شمس آبادي کار دشواري براي جذب نیرو پیش رو دارد، اما این گونه
نشد. مسئول گروه جهادي شمس الشموس درباره نحوه جذب افراد به این تشکل توضیح می دهد: پس از اتمام اساس نامه آن را براي
25 نفر از افرادي که می شناختم متشکل از طلبه، مهندس و افراد بازاري ارسال کردم. از میان این افراد خوشبختانه 15 نفر استقبال
کردند و پاي ثابت گروه شدند، البته امروز 20 نفر به صورت ثابت به صورت جهادي پاي کار هستند، اما این تعداد در برخی مواقع که

 
نیاز است به 50 نفر نیز افزایش پیدا می کند. 

ساخت و ترمیم منازل نیازمندان نزدیک به 2 سال از شکل گیري گروه جهادي شمس الشموس می گذرد. در این مدت اعضاي گروه

 
کار هاي مختلفی را به سرانجام رساندند، اما اولین گام آن ها در احداث منزل براي نیازمندان بود. 

ایده انجام این کار نیز از دیدن شرایط منازل روستایی به ذهن شمس آبادي خطور کرد و او تصمیم می گیرد گام نخست را با انجام
کاري بزرگ بردارد. شمس آبادي درباره اولین پروژه گروه جهادي شمس الشموس می گوید: بسیاري از منازل روستایی قدیمی ساز
هستند و آسیب هاي زیادي دیدند. به همین دلیل تصمیم گرفتم اولین کاري که شروع می کنیم ساخت و تعمیر منازل مسکونی

 
باشد. 

خوشبختانه خبر انجام این کار و احداث اولین واحد مسکونی از سوي ما خیلی زود منتشر شد و پس از آن خیران پاي کار آمدند، به
طوري که ما پس از اتمام ساخت اولین منزل پروژه هاي بعدي خود را براي ساخت منازل مسکونی در پیش گرفتیم. این نکته را هم
اضافه کنم که تمام کمک ها مالی نبود و مردم با آوردن تجهیزات ساختمانی یا کمک به ساخت بنا ما را یاري می کردند به طوري که
ما توانستیم حدود 10 منزل مسکونی را احداث و نواقص خانه هاي زیادي را بر طرف کنیم، براي نمونه ما 8 حمام، 8 سقف، 8 مورد

 
تجهیز منزل و 10 مورد تکمیل بنا را انجام دادیم. 

هزینه درمان بیماران ساخت سرپناه براي گروه جهادي شمس الشموس تنها شروع کار بود. آن ها در ادامه یکی پس از دیگري کار
هاي بزرگی را در پیش گرفتند. دومین تجربه آن ها کمک به بیماران نیازمند بود. مسئول گروه جهادي شمس الشموس درباره
اقدامات بهداشتی و درمانی این تشکل بیان می کند: ما در همان شروع کار مراجعان زیادي داشتیم که می گفتند به پرداخت هزینه

 
هاي درمان خود قادر نیستند. با توجه به اهمیت این موضوع ما کارگروهی را تشکیل دادیم که به مسائل درمانی آشنایی داشتند. 



در گام بعدي براي بیماران کمک جمع آوري کردیم، البته این کمک ها پس از راستی آزمایی به درمان مراجعه کنندگان اختصاص می
یافت و ما هزینه درمان بیماران را به بیمارستان، پزشکان و داروخانه ها پرداخت می کردیم که همین کار باعث اعتماد بیشتر خیران
به ما شد. استاد سطوح عالی حوزه در مشهد درباره چگونگی جلب کمک هاي مردمی براي درمان بیماران توضیح می دهد: براي
کمک به بیماران نحوه کار ما این گونه است که ما به خیران اعلام می کنیم که بیماري داریم که به یاري نیاز دارد و خیران نیز با
پرداخت مبالغی به ما در روند درمان بیماران کمک می کنند، البته در این موضوع ما هر چه جلو رفتیم کار گسترش یافت. اکنون نیز
با گروهی از پزشکان در تهران ارتباط برقرار کردیم که آن ها حاضر هستند بیمارانی را که به جراحی هاي پیشرفته نیاز دارند بدون
پرداخت هزینه درمان کنند. در مجموع ما در ماه گذشته توانستیم حداقل هزینه درمان 20 بیمار نیازمند را در شهر هاي مشهد،

 
سبزوار، جوین و روستا هاي استان تأمین کنیم. 

وام هاي اشتغال زایی بیکاري یکی از دلایل بروز بزهکاري و جرم در هر جامعه است. با توجه به همین امر گروه جهادي شمس
الشموس اقداماتی براي اشتغال زایی همچون پرداخت وام انجام دادند. روحانی، جوان جوینی، درباره اقدامات این گروه براي اشتغال
توضیح می دهد: یکی از چندین موردي که ما به آن وارد شدیم در بحث اشتغال بود. ما با پرداخت مبالغی تلاش داریم به جوانانی که

 
قصد شروع کار دارند کمک کنیم. 

بسیاري از هموطنان ما این روز ها به واسطه مشکلات اقتصادي به سختی زندگی خود را می گذرانند، اما آن ها تنها و رها شده
نیستند. بسیاري از خیران و گروه هاي جهادي در کشور براي کمک به آن ها دست به کار شدند. آن ها به شکل هاي مختلف مانند
تهیه و توزیع بسته هاي معیشتی به نیازمندان کمک می کنند. شمس الشموس نیز در این راه گام هاي خوبی برداشته است. آن ها از
همان ابتداي کار در کنار برنامه هاي دیگر خود شروع به تهیه بسته هاي معیشتی و توزیع آن بین شهروندانی کردند که در یخچال آن

 
ها هیچ خوراکی به جز اقلام این بسته ها موجود نیست. 

بنیان گذار گروه جهادي شمس الشموس درباره توزیع بسته هاي معیشتی و افرادي که این بسته ها به آن ها تحویل داده می شود می
گوید: از ابتداي شروع به کار گروه به صورت ماهانه و حتی روزانه نسبت به تهیه و توزیع بسته هاي معیشتی اقدام کردیم. براي این
کار نیز ابتدا برنامه ریزي انجام شد و سپس با کمک معتمدان محلی در محلات یا روستا ها نیازمندان را در 4 دسته تقسیم کردیم.
بسته هاي معیشتی ما نیز با توجه به تعداد بسته ها و دسته بندي نیازمندان بین آن ها توزیع می شود، به طوري که اگر تعداد سبد

 
هاي معیشتی کم باشد ما آن ها را تنها بین نیازمندانی که در دسته اول جاي دارند و کمک به آن ها ضروري است توزیع می کنیم. 

مدیر گروه جهادي شمس الشموس با اشاره به توزیع بسته هاي معیشتی ادامه می دهد: درباره هموطنانی که این بسته ها به آن ها
تحویل می شود باید بگویم متأسفانه برخی از آن ها هیچ درآمدي ندارند. حتی برخی از این افراد با توجه به شرایطی که دارند نمی
توانند تحت پوشش کمیته امداد یا بهزیستی قرار بگیرند، ما براي کمک به این افراد ماهانه حدود 200 تا 250 بسته معیشتی تهیه و
توزیع می کنیم، اما با شیوع کرونا این کمک ها را افزایش دادیم و تنها 3 هزار بسته معیشتی در طول 2 ماه نخست شیوع کرونا در
شهرستان جوین توزیع کردیم. در همین زمان خوشبختانه شاهد افزایش کمک هاي مردمی بودیم به همین دلیل ما کمک ها را با
رضایت خیران مدیریت کردیم و بخشی از آن ها را براي تأمین جهیزیه براي زوج هاي جوان اختصاص دادیم. ما توانستیم در مجموع

 
15 جهیزیه را به ارزش 225 میلیون تومان تهیه کنیم. 

تقدیر رهبري از یک پویش شیوع کرونا مشکلات فراوانی را در جهان و کشور ما ایجاد کرد. مسائلی که باعث شد شمس آبادي به فکر
راه اندازي پویش هاي مختلف بیفتد. اولین پویش هر محله یک قربانی نام داشت که شمس آبادي آن را در جوین راه انداخت، البته
این پویش علاوه در این شهرستان در 2 شهر سبزوار و جغتاي نیز به صورت هم زمان به وسیله گروه هاي جهادي و خیران دیگر به
اجرا در آمد و حتی تحسین مقام معظم رهبري را به همراه داشت. شمس آبادي درباره این پویش اظهار می دارد: اولین پویشی که ما
راه انداختیم هر محله یک قربانی بود. این پویش را ما در شهرستان جوین اجرا کردیم و با کمک خیران 130 گوسفند قربانی شد که



از 2 شهر دیگر مجاور ما آمارش بیشتر بود. نکته جالب و خاطره انگیز براي ما این بود که در حال کار بودیم که خبر رسید رهبري در
تلویزیون نام پویش هر محله یک قربانی را بردند، البته ما به تازگی این پویش را دوباره راه انداختیم و تا همین لحظه 20 گوسفند در

 
این راه قربانی شدند و گوشت آن ها بین نیازمندان توزیع شده است. 

فروش سهم پرسود با توجه به موفقیت اولین پویش، شمس آبادي به فکر اجراي دومین پویش در شب شهادت امام جواد (ع) می افتد
که هم زمانی آن با رشد بورس ایده فروش سهم براي این کار خیر را در ذهن او ایجاد می کند. روحانی جوان شهرستان جوین درباره
این پویش و نحوه اجراي آن می گوید: دومین پویش ما بیمه امام جواد (ع) نام داشت. رونق بورس در آن بازه زمانی این ایده را به من
داد که اعلام کنم خیرانی که قصد مشارکت دارند، با پرداخت حداقل 10 هزار تومان سهم بخرند. خوشبختانه مردم نیز در این پویش
مشارکت کردند و خیلی زود 25 میلیون تومان پول جمع آوري کردیم. با این پول 200 بسته معیشتی و 4 رأس دام تهیه و بین

 
نیازمندان توزیع کردیم. 

هر عمود یک رحمت کرونا نعمت هاي زیادي را از ما گرفت که پیاده روي اربعین یکی از آن ها بود. دل میلیون ها شیعه امسال در
فراغ دوري از این نعمت اندوهگین شد، اما به دنبال آن برخی با مشارکت در کار هاي خیر تلاش کردند از راه دور دل خود را به زیارت
بفرستند. شمس آبادي در ایام اربعین امام حسین (ع) تصمیم می گیرد پویش دیگري راه اندازي کند تا زائران امام حسین (ع) بتوانند
در آن مشارکت کنند. شمس آبادي درباره این پویش بیان می کند: متأسفانه امسال امکان رفتن به پیاده روي اربعین نبود. همین
موضوع من را به فکر انداخت پویشی راه اندازي کنم که با انجام آن یک کار خیر انجام شود. این نکته را هم اضافه کنم که من پیش از

 
انجام هر پویش استخاره می کنم و اگر خوب آمد آن را انجام می دهم. 

براي این پویش نه تنها استخاره بسیار خوب آمد بلکه نامش نیز آمد و من نام هر عمود یک رحمت را روي این کار خیر گذاشتم و
اعلام کردم با توجه به 1452 عمودي که در مسیر نجف تا کربلا وجود دارد خیران می توانند به نیت هر عمود آن 10 هزار تومان
پرداخت کنند. به لطف خدا مردم این بار نیز ما را همراهی کردند و حتی تا 2 برابر تعداد عمود ها پول جمع شد. حتی برخی به جاي
پول، کالا یا خوراکی هایی مانند برنج کمک می کردند. در نهایت ما مبالغ جمع آوري شده را صرف تهیه و توزیع بسته هاي معیشتی،

 
تعمیر منازل نیازمندان، درمان بیماران و خرید اقلامی مانند بخاري کردیم. 

سلامت در جدال با کرونا آخرین پویش این گروه نیز براي حفظ سلامتی جامعه و مقابله با کرونا انجام شد و جهادگران سلامت نام
داشت. مسئول گروه جهادي شمس الشموس با اشاره به این پویش بیان می کند: یکی از آخرین پویش هاي ما جهادگران سلامت نام
داشت. دلیل راه اندازي این پویش نیز کمک به مرکز بهداشت جوین بود. من به خیران اعلام کردم که مرکز بهداشت شهرستان جوین
چه نیاز هایی دارد و یک کلیپی تهیه کردم. مردم خیلی زود واکنش نشان دادند و ما مبالغ جمع آوري شده را براي کمک به مرکز

 
درمانی و تهیه اقلام پیشگیري از بیماري کرونا خریداري کردیم. 

این پویش تنها اقدام این گروه جهادي در راستاي مقابله با کرونا نبود. آن ها در همان ابتداي شیوع کرونا نیز با ابتلاي نخستین
شهروندان به این ویروس پاي کار آمدند و اقداماتی مانند ضدعفونی شهر انجام دادند که متولی گروه جهادي درباره آن ها می گوید: با
شیوع ویروس کرونا در همان روز هاي نخست ما براي ضدعفونی شهرستان جوین فراخوان دادیم و مردم نیز به صورت گسترده ورود
کردند. با کمک آن ها مقدار زیادي مواد ضدعفونی خریداري شد و پس از آن با کمک 25 تراکتور به صورت شبانه این شهرستان را
ضدعفونی می کردیم. علاوه بر این ما براي برطرف کردن نیاز هاي بیماران کرونایی به در منازل آن ها می رفتیم و مایحتاج آن ها را

 
تهیه می کردیم. 

اعتماد به شمس الشموس تمامی اقدامات این گروه با مشارکت خیران انجام می شود، اما با وجود صد ها خیریه و سازمان که در



راستاي محرومیت زدایی تلاش می کنند چرا مردم به این گروه کمک می کنند؟ پاسخ آن تنها اعتماد است. امري که باعث شده
حساب بانکی شمس الشموس براي انجام کار هاي خداپسندانه خالی نماند و مردم روزانه به صورت ناشناس مبالغی را واریز کنند.
استاد سطوح عالی حوزه درباره چگونگی جذب اعتماد مردم بیان می دارد: به جرئت می توان گفت یکی از موفقیت هاي ما جلب

 
اعتماد و مشارکت خیران است که باعث شده ما امروز دغدغه مالی نداشته باشیم. 

به لطف خدا با وجود پروژه هاي بزرگی که انجام می دهیم به طور میانگین روزانه یک میلیون تومان براي ما واریز می شود. این
اعتماد البته به آسانی حاصل نشده است. ما به صورت ثابت تمامی گزارش هاي مالی و کار هایی که انجام می دهیم در فضاي مجازي
منتشر می کنیم. حتی فاکتور ها و کمک هاي مالی جزئی در گروه درج می شوند. اقدامات گروه جهادي تنها به جوین یا استان
خراسان رضوي خلاصه نمی شود. همان طور که در اساس نامه این گروه آمده است اعضاي آن ها در هر نقطه از کشورمان که مردم به
کمک نیاز داشته باشند براي یاري می روند. شمس آبادي درباره حضور و کمک هاي این گروه به هموطنانمان در استان هاي دیگر
می گوید: ما در مواقع حساس مانند سیل استان هاي گلستان و لرستان کمک هاي مردمی را جمع آوري و ارسال کردیم. در این سفر
تصاویري از ما در فضاي مجازي پخش شد که در حال بردن کمک هاي مردم با یک قاطر بودیم. پس از پخش این تصاویر در همان

 
روز 20 میلیون تومان به ما کمک شد. 

کار هاي فرهنگی در کنار تمام این برنامه ها من از ابتدا دغدغه هاي فرهنگی و تبلیغی را دنبال می کردم، البته اگر در همان ابتدا من
از خیران می خواستم براي چاپ یک کتاب به من کمک کنند کسی حاضر نمی شد، اما حالا شرایط متفاوت شده است و مردم حاضر
هستند در این موضوع نیز کمک کنند. براي نمونه امسال در همین هفته کتاب و کتاب خوانی من از مردم خواستم براي چاپ یک
کتاب شعر عاشورا که شاعر آن جوینی بود مشارکت کنند. خوشبختانه مردم نیز همراهی کردند و ما توانستیم این کتاب را چاپ کنیم

و در مسیر مسائل فرهنگی و تبلیغی گام هاي مختلفی برداریم.



ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري در کشور

منبع: بازار کارشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري تا کنون خبر
داد.

 
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجاد حدود 400 مرکز نیکوکاري کارآفرینی از ابتداي سال جاري تا کنون خبر داد. 

به گزارش بازارکار، حجت االله عبدالملکی با بیان اینکه مهم ترین رویکرد کمیته امداد براي رفع فقر، توانمندسازي و ایجاد درآمد با
ثبات براي خانواده هاي تحت حمایت است، گفت: کمیته امداد سه راهبرد در این راستا در دستور کار قرار داده است که یکی از این

 
راهبردها توسعه همکاري فعالان کسب و کار است. 

وي با تاکید بر اینکه رفع مشکل بیکاري و تولید اشتغال براي محرومان کار بزرگ و سنگینی محسوب می شود، ادامه داد: با منابعی
که به صورت رسمی در اختیار کمیته امداد است، نمی توانیم این بار بزرگ را به تنهایی به دوش بکشیم و لازم است از همکاري

 
فعالان فضاي کسب و کار استفاده کنیم. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد با اشاره به اینکه براي اشتغال زایی در این حوزه سه گروه اصلی را مدنظر قرار دادیم، بیان
کرد: خیرین کارآفرین، جهادگران کارآفرین و کارآفرینان حرفه اي به عنوان راهبران شغلی سه جریانی بودند که می توانند کمیته

 
امداد را در این زمینه یاري کنند. 

وي درباره مراکز نیکوکاري کارآفرینی گفت: این وعده را داده بودیم که تا انتهاي سال 500 مرکز نیکوکاري کارآفرینی افتتاح خواهد
شد و به عنوان محل هایی براي تجمع خیرین کارآفرین فعالیت خواهند کرد. در حال حاضر بیش از 80 درصد از برنامه را عملیاتی

 
کرده ایم و پیش بینی این است که تعداد مراکز نیکوکاري کارآفرینی به بیش از آنچه برنامه ریزي کرده بودیم خواهد رسید. 

عبدالملکی افزود: خیرانی که براي ایجاد شغل براي محرومان در مراکز نیکوکاري گرد هم می آیند، می توانند از خود فعالان کسب و

 
کار، کارمندان دستگاه هاي اجرایی و دولتی، اساتید دانشگاه، اصناف و کسبه و بازار و به طور کلی همه مردم باشند. 

وي درباره انواع خدماتی که این مراکز به نیازمندان ارائه می کنند، عنوان کرد: آموزش هاي کسب و کار، مشاوره شغلی، مشاوره
حقوقی و فنی در اجراي کسب و کار، پیگیري امور اداري، کمک به تأمین سرمایه و وثایق بانکی و از همه مهم تر کمک به بازاریابی و

فروش محصولات از جمله کمک هایی است که توسط خیران کارآفرین ارائه می شود.



انحراف تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی به صفر می رسد

منبع: بازار کارشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: انحراف تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و
عشایري در آذربایجان شرقی به صفر می رسد.

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: انحراف تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري

 
در آذربایجان شرقی به صفر می رسد. 

به گزارش خبرنگار مهر، یونس طاهري، معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی عصر امروز در آئین تودیع
و معارفه رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان اهر گفت: در بخش تعاون، در مدارس شرکت تعاونی مصرف تشکیل دادیم

 
تا روح همکاري و مشارکت را از مدارس آغاز کرده باشیم. 

وي افزود: باید مسائل اشتغال و کارآفرینی را از آموزش و پرورش شروع کنیم؛ از این رو باشگاه کارآفرینان نوجوان را براي آموزش و
پرورش تعریف کردیم و از سازمان فنی و حرفه اي نیز همکاري گرفتیم تا دانش آموزان مهارت محور مدارس را به دانشگاه ترك کنند.

 
دانش آموزي که فنی تربیت شود یقیناً در دانشگاه و جامعه به دنبال فعالیت و رشته فنی و نیاز جامعه خواهد بود. 

طاهري ادامه داد: دانشگاه هاي ما عملاً تئوري محور هستند و دانشجویانی که تربیت می کنند آن چنان در بازار کار نمی توانند
بازدهی داشته باشند از این رو کارفرمایان به جهت نبود زمینه فنی گلایه می کنند. در دانشکدهٔ هاي دانشگاه تبریز به عنوان دانشگاه

 
مادر؛ کمیته هاي اشتغال تشکیل داده ایم و از اساتید فنی و مجرب براي تربیت و آموزش دانشجویان استفاده می کنیم. 

وي گفت: سعی ما بر این است تا دانشجویان و جوانان مستعد را به سمت خوداشتغالی و کارآفرینی سوق دهیم تا این که بگوییم در

 
واحدهاي تولیدي و صنعتی دیگران کارگري کنند. تاکنون سعی نکرده ایم تا در مسائل اشتغال و کارآفرینی، سیاسی کاري کنیم. 

معاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی اظهار داشت: گزارشات از تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در

 
آذربایجان شرقی حاکی از انحراف 7 درصدي بود که با پیگیري هاي انجام شده 4 درصد انحراف برطرف شد. 

وي افزود: حال 3 درصد تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی انحراف دارد که به دریافت کنندگان
تسهیلات هشدار داده ایم تا تعیین تکلیف کنند یا تسهیلات را بازگردانند و یا این که با کارمزد بانکی 18 درصدي محاسبه می کنیم.
بازپرداخت اقساط تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان شرقی مجدداً به طرح هاي اشتغال زایی جدید تزریق می

 
شود تا منابع مالی درگردش باشد. 

طاهري ادامه داد: اختیارات اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی به شهرستان ها تفویض می شود و از طرفی سعی
می کنیم تا چارت ادارات شهرستانی را تکمیل کنیم.



دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و
دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند.

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش
آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی
نیست و دانشجویان هیچ دانشگاهی نباید به امید کار

 
دولتی تحصیل کنند. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از دانشگاه جامع علمی
کاربردي، محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی
کاربردي، در آیین معارفه نودانشجویان واحد استانی
کرمانشاه که به صورت مجازي برگزار شد گفت: شما
دانشجویان به دو علت در زمان بسیار خوبی به این دانشگاه

ورود پیدا کرده اید، اول آنکه توجه به آموزش هاي مهارتی در کشور بیشتر از گذشته شده و تمایل به مدرك گرایی کاهش یافته است
و دوم اینکه با توجه به اقدامات صورت گرفته سالهاي اخیر در دانشگاه جامع علمی کاربردي، این دانشگاه در بهترین دوران خود از نظر

 
علمی و آموزشی قرار گرفته است. 

وي تصریح کرد: با توجه به مشخص شدن ماموریت مراکز علمی کاربردي در طرح خوشه بندي شغلی دوره هاي آموزشی و طرح پایش
مدرسان این دانشگاه که منجر به همکاري با اساتید با تجربه و توانمند گردیده، کیفیت آموزش هاي مهارتی دانشگاه جامع علمی

 
کاربردي ارتقا یافته است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي خاطرنشان کرد: در دانشگاه جامع علمی کاربردي به دنبال تربیت دانشجویان کارآفرینی هستیم

 
که پس از اتمام تحصیلات، بتوانند به مرحله ثبت شرکت کارآفرینانه خود برسند. 

وي ادامه داد: تاسیس مراکز نوآوري و برگزاري رویدادهاي شتاب با هدف معرفی ایده هاي دانشجویان و تجاري سازي آنها، توسعه
مناسبی در دانشگاه جامع علمی کاربردي داشته و همچنین مراکز مشاوره و کلینیک هاي کسب و کار نیز در مجموعه این دانشگاه در

 
حال فعالیت هستند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: انتظار دانش آموختگی با هدف رسیدن به کار دولتی انتظار بجایی نیست و دانشجویان هیچ

 
دانشگاهی نباید به امید کار دولتی تحصیل کنند. 

وي ادامه داد: تربیت دانش آموختگان کارآفرین هدف ما است و شما دانشجویان بهترین دوران زندگی و شکوفایی دوران تحصیل است

 
و شما در این زمان به منابع مختلف علمی، آموزشی و اساتید دانشگاه دسترسی دارید. 



امید در ادامه صحبت هاي خود از دانشجویان نو ورود خواست از وجود کانون هاي فرهنگی و هنري بر حسب علاقه مندي خود

 
استفاده کنند و در مسابقات و جشنواره هاي علمی و فرهنگی و ورزشی شرکت کنند. 

وي مطالبه گري دانشجویان را در حوزه آموزشی عامل افزایش کیفیت آموزش هاي مهارتی دانست و گفت: استاندارهاي آموزشی

 
مشخص شده در دانشگاه از جمله تعداد و ساعات کلاس هاي درس باید رعایت شود. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن اشاره به اینکه دروس عملی و کارگاهی دانشجویان این دانشگاه باید به صورت حضوري
برگزار شوند، گفت: امیدوارم در این دانشگاه به اهداف علمی و آموزشی خود برسید و ما نیز براي این مهم تلاش می کنیم.



بررسی استفاده از داروهاي سنتی براي ترك اعتیاد

منبع: ایسناشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/09/25

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: مانایی در درمان پایین است، یعنی بیش از 80 درصد افرادي که درمان می شوند
دوباره به چرخه اعتیاد بازمی گردند.

به گزارش ایسنا، سردار اسکندر مومنی در حاشیه نشست
تخصصی ویدئو کنفرانسی معاونان، مدیران کل و دبیران
شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر سراسر کشور با
هدف ارائه دستاوردهاي علمی و اجرایی مبارزه با مواد
مخدر بیان کرد: ما براساس نتایج پژوهش هاي علمی مسیر
خود را انتخاب کردیم و مطالعه آسیب شناسانه از 40 ساله
گذشته داشتیم، چالش ها را احصاء کردیم و بر آن اساس
مسیر و اهداف را مشخص کردیم و امروزه مصمم و
معتقدیم که با برنامه سه، چهار ساله می توانیم موضوع
اعتیاد را در همه بخشها به سامان برسیم، کما اینکه طی

 
دو سال گذشته زیرساختهاي بسیار خوبی براساس نتایج پژوهش محور فراهم شده است. 

 
وي اظهار کرد: کشفیات 8 ماهه اول امسال از کل سال 95 بیشتر بوده؛ تلفات اشرار بیشتر و شهداي ما کمتر بوده است. 

مومنی اظهار کرد: در حوزه معتادان، یافته ها این بود که درمان به تنهایی به ترك اعتیاد و سم زدایی کفایت نمی کند و باید مهارت

 
آموزي و اشتغال هم باشد. 

وي افزود: یکی از مراکزي که حدود 600 معتاد متجاهر دارد، روزانه 50 هزار ماسک و 300 لباس گان تولید می کنند. اینها معتادان
معمولی نیستند، معتادانی که تا دیروز در زیر پلها و کوچه پس کوچه ها می خوابیدند، امروز این محصولات را تولید می کنند، به
عبارتی اردوگاه ها و مراکزي که ظرف یکی دو سال گذشته راه اندازي کردیم، امروز در این شرایط کرونایی نه تنها تعطیل نشده است

 
بلکه تجهیزات و امکاناتی تولید می کنند که به کشور کمک میکند. 

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر در ادامه با اشاره به حوزه درمان، گفت: یکی از آسیب شناسی هایی که صورت گرفت و با وزارت
بهداشت هم نظر هستیم و به یک نتیجه مشترك رسیدیم که مانایی در درمان پایین است، یعنی بیش از 80 درصد افرادي که درمان
می شوند دوباره به چرخه اعتیاد بازمی گردند؛ بخشی اعتماد به نفس، اشتغال و توانمندسازي است که محقق شده اما بخش دیگر

 
مربوط به استفاده از تکنیک هاي درمانی و روشهاي درمانی و داروهاي جدید است. 

وي ادامه داد: البته یکی از داروها در مراحل نهایی است و مقرر شده فعالیت بیشتري صورت گیرد و از کشورهایی که در این زمینه
دستاورد خوبی داشتند کمک بگیریم. به ویژه در حوزه داروهاي گیاهی و سنتی که در برخی از کشورها مطالعه میدانی داشتیم



استفاده بسیار خوبی از داروها کردند و بیش از 80 درصد آنها دوباره به اعتیاد بر نمی گردند؛ یعنی مانایی در ترك دارند، زیرا از

 
مجموعه داروهاي موجود صرفا از داروهاي آگونیستی و اعتیادآور استفاده نکردند و از داروهاي گیاهی و سنتی استفاده کردند. 

وي اعلام کرد: قرار شد با همکاري معاونت علمی و فناوري این داروهاي جدید به ویژه داروهاي سنتی در دستور کار قرار گیرد که

 
یکی از داروها مراحل پایانی خود را طی می کند. 

انتهاي پیام



مبارزه اثرگذار با موادمخدر نیازمند طرح هاي جدید است

منبع: ایسناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري استان فارس، با بیان اینکه در کشورهاي توسعه یافته اگر طرحی با
شکست مواجه شد، در آن تجدید نظر می شود، گفت: پس از سال ها تلاش، بعضی از طرح هاي ما واقعا موفق نبوده و براي

کسب موفیقت بیشتر، نیاز به بازبینی و اجراي طرح هاي به روزتر است.

اسمعیل اکبري سه شنبه 25 آذر در جلسه هم اندیشی با
دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با موادمخدر فارس، شناسنامه
دارکردن معتادین را زمینه ساز اجراي اقداماتی گسترده در
مسیر مبارزه اي اثرگذار با موادمخدر توصیف و اضافه کرد:
به حتم اگر تلاش هاي انجام شده طی سال هاي گذشته

 
نبود، اکنون وضعیت چندین برابر بدتر از حال حاضر بود. 

 
بخش زیادي از موادمخدر کشف نمی شود 

او با تاکید براینکه هر آنچه در مسیر مبارزه با موادمخدر
انجام شود، هنوز کافی نیست و درصد زیادي از موادمخدر

کشف نمی شود، گفت: اگر در خانواده اي فردي درگیر اعتیاد شود، آن خانواده به سختی می تواند مسئله اعتیاد و مشکلات پس از آن

 
را حل کند، پس تا جایی که امکان دارد باید از وقوع اعتیاد پیشگیري کرد. 

اکبري تعامل بیشتري بین شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر و دادگستري فارس را خواستار شد و افزود: دستگاه قضایی استان در
زمینه مواد مخدر و پیشگیري از اعتیاد از تمام توان خود در زمینه هاي قضائی، امنیتی، اجتماعی، فرهنگی و دیگر ابعاد استفاده می

 
کند. 

وي اضافه کرد: اخیرا پس از اجراي دستورالعمل نحوه مشارکت و تعامل نهادهاي مردمی با قوه قضاییه، تعامل بسیار مطلوبی بین این
نهادها و معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري کل استان فارس در زمینه ایجاد اشتغال براي خانواده هاي آسیب دیده

 
از اعتیاد، حمایت از بهبود یافتگان مواد مخدر و ... ایجاد شده که می تواند سهم موثري در کاهش اعتیاد در جامعه داشته باشد. 

 
آمار اعتیاد موضوعی امنیتی نیست 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس نیز تلاش هاي قوه قضاییه در مبارزه با موادمخدر را ستودنی توصیف و با اشاره به
فرصت ایجاد شده براي افزایش سطح تعاملات، اضافه کرد: مبارزه با مواد مخدر کار سنگینی است و همراهی همه دستگاه ها در این
مسیر نیاز می باشد اما متاسفانه بعضی از دستگاه ها هنوز به وظایف خود در این زمینه آشنا نیستند و حتی بعضی از مصوبات جلسات

 
را انجام نمی دهند. 



سلیمان کرمی افزود: در حوزه اعتیاد و آمار آن نباید تعارف داشته باشیم، این یک مسئله امنیتی نیست و در این زمینه نیاز به فعالیت

 
هاي علمی، پژوهشی و آماري می باشد. 

کرمی گفت: تلاش نهادهاي امنیتی و انتظامی زیاد اما متاسفانه آمار رو به افزایش است و باید در این زمینه تجهیزات نوسازي و نیروها

 
و گشت ها حتی در راه هاي فرعی گلوگاه ها افزایش یابد. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس با بیان اینکه اعتیاد شکل دهنده بسیاري از آسیب هاست، اضافه کرد: حضور و
مشارکت خیرین خصوصا در بحث اشتغال زایی بهبودیافتگان، در کاهش آسیب هاي ناشی از اعتیاد نقش موثري دارد و در این زمینه

 
باید حمایت و تسهیلات بیشتري در نظر گرفته شود. 

انتهاي پیام



اصلاح موادي از قانون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس/ شکایت هایی از

سازمان برنامه و بودجه به کمیسیون اصل 90 واصل شده است

منبع: دانشجوشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/09/25

علی خضریان سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس شوراي اسلامی در گفتگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري دانشجو، اظهار
کرد: با توجه به گزارش ها و شکایات نمایندگان مجلس از عملکرد سازمان برنامه و بودجه و طرز کار نگارش لایحه بودجه،

تاکید شد که کمیته اقتصادي، فنی و عمرانی کمیسیون اصل نود هرچه سریعتر پیش نویس این ...

علی خضریان سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس شوراي
اسلامی در گفتگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري دانشجو،
اظهار کرد: با توجه به گزارش ها و شکایات نمایندگان
مجلس از عملکرد سازمان برنامه و بودجه و طرز کار
نگارش لایحه بودجه، تاکید شد که کمیته اقتصادي، فنی و
عمرانی کمیسیون اصل نود هرچه سریعتر پیش نویس این
گزارش را با توجه به سوابق گذشته پرونده تهیه کند و به
صحن کمیسیون بیاورد تا پیرامون تمرکز بر کار بودجه

 
نویسی با تاکید بر بودجه سال 1400، کمیسیون اصل نود گزارش خود را تنظیم کند و به استحضار نمایندگان و مردم برساند. 

سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس شوراي اسلامی افزود: در جلسه کمیسیون اصل نود طرح اصلاح موادي از قانون نظارت بر رفتار
نمایندگان در دستور کار قرار گرفت، کمیسیون اصل نود یکی از کمیسیون هایی است که باید درباره اصلاح این قانون اظهارنظر کند
لذا آقایان حسن شجاعی علی آبادي و محمدرضا احمدي و خانم الهام آزاد به عنوان نمایندگان کمیسیون اصل نود براي حضور در

 
کمیسیون مشترکی که شکل گرفته است، انتخاب شدند. 

نماینده مردم تهران در مجلس یادآور شد: مسئله سازمان خصوصی سازي، شکایات واصله و مسائلی که درباره خصوصی سازي طی
سال هاي اخیر انجام گرفته در ادامه نشست امروز مورد بررسی قرار گرفت. با توجه به گزارش هاي واصله و بررسی هاي میدانی؛ طی
سال هاي اخیر اهداف هشت گانه سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی به ویژه شتاب بخشیدن به رشد اقتصادي ملی، ارتقاء
کارآیی بنگاه هاي اقتصادي و بهره وري منابع انسانی و فناوري، افزایش سطح عمومی اشتغال و گسترش مالکیت در سطح عمومی به

 
منظور تامین عدالت اجتماعی به دست نیامده و آنچه مورد نظر قانونگذار بوده، محقق نشده است. 

خضریان ادامه داد: همچنین نحوه اجراي قانون مذکور بر اساس نظرات نهاد هایی مانند مجمع تشخیص مصلحت نظام، دیوان
محاسبات کشور، سازمان بازرسی کل کشور، وزارت اطلاعات و همچنین گزارش واصله در کمیسیون اصل نود قانون اساسی مورد بی
اعتنایی و بعضا در واگذاري ها مورد سوء استفاده قرار گرفته، لذا به منظور اجراي صحیح این سیاست ها و قانون واگذاري اصل 44 و
نقش مهم آن در شکوفایی اقتصادي کشور براي نیل به اهداف سند چشم انداز 20 ساله و حفظ حقوق بیت المال، طرح انتظام بخشی

 
فرایند واگذاري بنگاه هاي دولتی در دستور کار کمیسیون قرار گرفت. 



وي همچنین اظهار کرد: بر اساس طرح انتظام بخشی فرایند واگذاري بنگاه هاي دولتی، مواد این قانون پیرامون اهلیت سنجی و

 
سوابق افراد که مشمول واگذاري می شوند مورد بررسی قرار گرفت و موادي از این طرح به تصویب رسید. 

سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس شوراي اسلامی در پایان یادآور شد: طرح اصلاح موادي از قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون
اساسی مورد نیز در ادامه بررسی شد و جهت بررسی بیشتر به کمیته قضایی کمیسیون ارجاع شد.



شهرهاي هوشمند، از رویا تا واقعیت

منبع: ایسناشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/09/25

با رشد روزافزون شهرنشینی و افزایش تراکم جمعیت در مناطق شهري، مدیریت جمعیت و خدمات رسانی به این مناطق به
دغدغه ي اصلی حکمرانی در کشورهاي مختلف تبدیل شد. در هم تنیدگی امور زیرساختی و فعالیت هاي روزمره باعث آن

شد تا مدیران شهري به فکر راهکارهایی براي افزایش سرعت تصمیم گیري و تسهیل در ارتباط با ...

هوشمندسازي شهرها با کمک فناوري اطلاعات و هوش مصنوعی به منظور یکپارچه سازي خدمات شهري، کنترل ترافیک،
مدیریت مصارف آب، گاز و انرژي و امنیتی، اتفاقی شگرف اما در دسترس است که امروزه به یک اصل غیرقابل انکار در مدیریت

 
شهرهاي جهان تبدیل شده است. 

رشته هاي مهندسی متفاوتی براي پیشرفت این حوزه در حال تلاش هستند، اما نقش مهندسین کامپیوتر و IT در قضیه پررنگ تر
است. این فعالان عرصه فناوري، وجهی از تکنولوژي را ارائه می کنند که رقابت در آن فراتر از مرزهاي جغرافیایی و محدودیت هاي

 
جاري در دیگر عرصه هاي علمی است. 

به همین منظور به سراغ یکی از پژوهشگران برتر و اساتید دانشگاه در حوزه مهندسی کامپیوتر رفته و از تحولات دانش مهندسی

 
کامپیوتر و فناوري اطلاعات گفت وگویی داشتیم. 

 
شهرهاي هوشمند، از رویا تا واقعیت 

عضو هیات علمی دانشگاه فنی و حرفه اي بوشهر در گفت وگو با ایسنا با تشریح ظرفیت هاي شهرهاي هوشمند گفت: «در حال حاضر
به کارگیري فناوري هاي پیشرفته در جهت تسهیل شرایط زندگی جدید براي ساکنان شهري می تواند زندگی راحت تر و ایمن تري
را فراهم آورد. هوش مصنوعی نیز به عنوان یکی از ابزارهاي مهم تکنولوژي جدید می تواند با ایجاد بستري هوشمند براي خدمات

 
مختلفی که میتوان به مردم ارائه داد، تاثیر فراوانی در حل مشکلات روزمره مردم دارد.» 

دکتر پیمان عاربی مختصات شهر هوشمند را این گونه تشریح کرد: «شهر هوشمند که تلفیقی از هوش مصنوعی و اینترنت اشیاء است
با استفاده از فرآیندهاي هوشمند در بستر اینترنت سعی کرده خدمات بهتر و ایمن تري را در اختیار مردم قرار دهد. خدماتی نظیر
مدیریت هوشمند ترافیک، پارکینگ هوشمند، مدیریت هوشمند پسماند و زباله، پلیس هوشمند، روشنایی هوشمند و... در ردیف این

 
نوع خدمات قرار می گیرد.» 

وي افزود: «در این راستا ترسیم یک نقشه عملیاتی از شهر هوشمند که شامل ابزارهاي مهم و حیاتی براي طراحی و توسعه شهر

 
هوشمند و کمک به مناطق شهري در استفاده از فن آوري هوش مصنوعی باشد بسیار حائز اهمیت است.» 

این مدرس دانشگاه با اشاره به ضعف هوشمندسازي شهرها در ایران تاکید کرد: «هم اکنون کشورهاي توسعه یافته با شتاب بسیار
بالایی از خدمات هوش مصنوعی استفاده کرده و هدف گذاري بر این مبنا قرار گرفته که تا سال 2026 کلان شهرها بایست به میزان



87 درصد هوشمند شوند. در کشور ما نیز فعالیت هایی به شکل پراکنده در جهت هوشمندسازي خدمات انجام شده اما به نظر می
رسد فاصله بسیاري به لحاظ زیرساخت و آشنایی مردم با فن آوري هاي جدید در مقایسه با کشورهاي توسعه یافته داریم. مهم ترین
مشکل در این راستا نبود یک نقشه جامع براي مدیریت شهر هوشمند و انجام فعالیت هاي پراکنده و جزیره اي به صورت ناهمگن

 
است.» 

 
هوش مصنوعی به کمک صنعت می آید 

فعال حوزه صنعت و فناوري معتقد است مهمترین ویژگی شرکت هاي دانش بنیان تولید محصولات بر مبناي آخرین تکنولوژي روز

 
دنیا است. این شرکت ها تمامی فرآیندهاي تولید محصول و همچنین خدمات رسانی را به صورت علمی انجام می دهند. 

عاربی مهم ترین فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان در زمینه آي تی و هوش مصنوعی را در دو بخش دسته بندي کرد و گفت:
«دسته اول با به روزرسانی زیرساخت هاي IT و هوش مصنوعی منطبق بر علم روز دنیا و افزایش کارایی و بهره وري ابزارهاي وابسته

 
به این حوزه مرتبط است؛ و دسته دوم نیز به کارگیري این دو فن آوري در کاربردهاي مختلف و صنایع وابسته است.» 

مدیر گروه رشته کامپیوتر دانشگاه فنی و حرفه اي بوشهر بیان کرد: «با توجه به اینکه بیشتر صنایع داراي مشکلات اساسی در
فرایندهاي صنعتی خود هستند که می توان این مشکلات را با استفاده از هوش مصنوعی حل کرد. لذا مهم ترین فعالیت شرکت هاي
دانش بنیان را می توان حل مشکلات صنعت به صورت علمی با استفاده از تکنولوژي هوش مصنوعی عنوان کرد. از طرفی افزایش بهره
وري صنعتی با استفاده از تکنولوژي هوش مصنوعی نیز یکی از زمینه هاي جذابی است که اینگونه شرکت ها می توانند از آن در

 
جهت پیشبرد اهداف صنعتی بهره لازم را بگیرند.» 

 
از پژوهشگران داخلی حمایت شود 

وي اظهار کرد: «یک پژوهش زمانی کاربردي است که بتوان آن را تبدیل به فن آوري کرد و آن فن آوري بر اساس کاربردي خاص در

 
صنعت تبدیل به تکنولوژي شود و از آن تکنولوژي در جامعه در جهت حل مشکلات مردم و صنعت استفاده شود.» 

پیمان عاربی استفاده از پژوهش را در دو گام مورد بررسی قرار داد و به خبرنگار ایسنا گفت: «گام اول تبدیل پژوهش به فن آوري
است که در این زمینه در کشور ضعیف عمل شده و یکی از مهم ترین دلایل عدم پیشرفت در تولید نیز، نداشتن فن آوري هاي بومی
با استفاده از پژوهش هاي روز دنیا است. نکته جالب در این زمینه آن که در کشورهاي توسعه یافته از پژوهش هاي انجام شده در
کشورمان که توسط محققان برجسته ایرانی انجام شده در جهت تولید فن آوري استفاده شده و سپس این فن آوري با قیمت هاي

 
بسیار بالاتر به ما فروخته می شود که جاي تاسف دارد.» 

عضو هیئت علمی دانشگاه فنی و حرفه اي بوشهر اظهار کرد: «گام دوم استفاده از تکنولوژي هاي برآمده از پژوهش ها است که در این
زمینه تا حدي موفق بوده ایم اما هنوز با استانداردهاي جهانی فاصله زیادي داریم. در این راستا بدیهی است در صورتی که از پژوهش

 
هاي داخلی از طرف دولت و صنایع حمایت شود می توان در راستاي پیشرفت و توسعه کشور از آنها بهره برد.» 

 
آموزش، بازار کار و کارآفرینی 

مدیر گروه رشته کامپیوتر دانشگاه فنی و حرفه اي بوشهر اظهار کرد: «در حال حاضر رشته هایی در گروه فنی و مهندسی طرفدار



دارند که عموماً بین رشته اي هستند؛ یعنی از تلفیق چند رشته مهندسی رشته جدیدي نظیر رشته هاي رباتیک، مکاترونیک،

 
بیوانفورماتیک، فن آوري اطلاعات و... ایجاد شده است.» 

وي افزود: «از طرفی با ایجاد تحول در تکنولوژي هاي روز دنیا رشته هایی در مهندسی بیشتر کاربردي هستند که همسو با این
تحولات باشند. در صورتی که در دوره تحصیلی، آموزش ها با بازار کار همسو و سازگار باشد، یک فارغ التحصیل رشته مهندسی خود

 
می تواند یک کارآفرین باشد و مشاغل جدیدي را ایجاد کند.» 

این استاد دانشگاه اضافه کرد: «دانشگاه فنی و حرفه اي به عنوان یک دانشگاه مهارت محور سعی کرده است با ایجاد تحول در

 
سرفصل دروس مهندسی تا حد زیادي این نیاز را برطرف ساخته و دانشجویان را علاقه مند به انتخاب رشته هاي مهندسی کند.» 

 
پژوهش هاي تحریم گریز 

پژوهشگر برتر کشور در سال 1395 معتقد است کمبود بودجه هاي تحقیقاتی و فاصله میان دانشگاه و صنعت، بزرگ ترین چالش هاي
حوزه پژوهش است. عاربی در این خصوص اظهار کرد: «به دلیل آشنایی اساتید با آخرین تحولات علمی در دنیا همواره سطح پژوهش
در دانشگاه هاي کشور از کیفیت خوبی برخوردار بوده؛ اما مشکلی که موجب می شود تا این پژوهش ها در جامعه و صنایع عملیاتی
نشود یکی کمبود بودجه هاي تحقیقاتی که در سال هاي اخیر در اختیار اساتید دانشگاه قرار داده نشده و دیگري فاصله ارتباطی بین

 
دانشگاه و صنعت است.» 

وي تحریم ها را شمشیري دو لبه در مسیر پژوهش می داند و خاطرنشان کرد: «تحریم ها در سال هاي اخیر از یک طرف تهدید بوده
است و از طرف دیگر فرصت. جنبه تهدید دشوار شدن به کارگیري ابزارها و تکنولوژي هاي روز دنیا در امر پژوهش و هزینه بر شدن
پژوهش ها است؛ اما این تحریم ها فرصتی مناسب براي پژوهشگران بوده تا بتوانند با تحقیقات گسترده کمبودهاي ناشی از تحریم ها

 
را در کشور برطرف سازند و مشکلات ناشی از این تحریم ها را حل کنند.» 

 
آینده صنعت بر پایه رباتیک است 

فعال حوزه فناوري و مشاور پروژه هاي صنعتی با اشاره به نقش پررنگ رباتیک در صنایع گفت: «امروزه ربات ها نقش تعیین کننده اي
در صنایع حساس دارند و کشورهاي توسعه یافته هزینه هاي هنگفتی را در زمینه تولید ربات می کنند. ربات ها با تسهیل و سرعت
بخشیدن به خط تولید کارخانجات و همچنین استفاده از ربات ها در مناطقی که براي انسان خطر آفرین است مانند رباط آتش نشان

 
می توانند نقش مهمی در صنایع داشته باشند.» 

پیمان عاربی اضافه کرد: «با توجه به اینکه یک سیستم هوشمند از یک طرف نیاز به سخت افزار قوي و از طرف دیگر نیاز به نرم افزار
مناسب و سازگار دارد، دو رشته کامپیوتر و برق همواره لازم و ملزوم هم هستند. بخش سخت افزاري سیستم ها توسط مهندسین برق

 
و بخش نرم افزاري توسط مهندسان نرم افزار ساخته می شود.» 

 
مهندسین کامپیوتر در میدان مبارزه با کرونا 

عضو هیات علمی دانشگاه فنی و حرفه اي بوشهر، جایگاه مهندسی کامپیوتر در مبارزه با کرونا را بسیار راهبردي می داند و می گوید:
«با توجه به شیوع کرونا و تلاش دولت براي قطع زنجیره انتشار این ویروس یکی از مهمترین کارها در این زمینه رعایت فاصله



اجتماعی در تمامی بخش هاي جامعه بود و در این راستا مهندسین کامپیوتر با ایجاد زیرساخت هاي آي تی در تمامی بخش ها نظیر
آموزش مجازي در مدارس و دانشگاه ها، دولت الکترونیک و تجارت الکترونیک توانستند تا حد زیادي در رعایت فاصله اجتماعی کمک

 
نمایند.» 

وي افزود: «از طرفی در تحقیقات پزشکی براي یافتن واکسن کرونا ردپاي علم کامپیوتر دیده می شود. گرایش هاي نرم افزار و آي تی

 
با توجه به ماهیتشان بیشترین سهم را در مقابله با کرونا داشته اند.» 

 
نرم افزارهاي آموزشی بومی توانمند هستند 

مدیر گروه رشته کامپیوتر دانشگاه فنی و حرفه اي بوشهر گفت: «نرم افزارهاي خارجی در بخش آموزش به دلیل بومی نبودن و عدم
سازگاري با نظام آموزشی کشور مشکلاتی را در فرآیند آموزش مجازي ایجاد کرده است. از طرفی به دلیل عدم دسترسی آسان به نرم
افزارهاي با کیفیت خارجی و هزینه بر بودن، امکان استفاده از اینگونه نرم افزارها نیز مهیا نیست. لذا دانشگاه ها سعی کرده اند با
استفاده از سیستم هاي متن باز که به صورت رایگان موجود است و با سفارشی کردن و سازگار کردن آن با نظام آموزشی کشور تا حد

 
زیادي این مشکلات را حل کنند.» 

پیمان عاربی خاطرنشان کرد: «به عنوان نمونه می توان از سامانه سمیاد دانشگاه فنی و حرفه اي یاد کرد که با بومی سازي توانسته

 
است زنجیره آموزشی به وسعت 170 آموزشکده و دانشکده فنی با جمعیت دانشجویی بالغ بر 200 هزار دانشجو را پوشش دهد.» 

 
آموزش مجازي، فرصتی در دسترس 

استاد نمونه کشوري در سال 1397 تصریح کرد: یکی از مهمترین مشکلات سیستم آموزشی کشور عدم دسترسی شبانه روزي

 
دانشجوها به محتواي آموزشی اساتید است. 

گفت: پیش از این و تا قبل از شیوع کرونا آموزش صرفا به ساعت کلاسی محدود می شد و این زمان براي دروس زمان بسیار کمی
است اما آموزش هاي مجازي و سامانه هاي آموزش الکترونیک با ایجاد بستري شبانه روزي براي دانشجو می توانند محتواي آموزشی

 
با حجم بالایی را به طور دائمی در اختیار دانشجویان قرار دهند. 

وي افزود: از طرفی با ایجاد بستر آموزش مجازي امکان بهره جستن از سایر اساتید و محققان در سایر دانشگاههاي داخلی و خارجی
فراهم می شود تا از این طریق تجربیات خوبی در اختیار اساتید و دانشجویان قرار گیرد. به نظر می رسد آموزش الکترونیک تحولات

 
زیادي را در عرضه محتواي متنوع آموزشی و سازگار با استانداردهاي دنیا فراهم آورد. 

انتهاي پیام



انحراف 3 درصدي تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان

شرقی

منبع: ایسناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی از انحراف سه درصدي تسهیلات اشتغال پایدار روستایی
و عشایري در استان خبر داد و افزود: سعی خواهیم کرد با پیگیري هاي لازم این انحراف را به صفر برسانیم.

یونس طاهري در مراسم معارفه رئیس جدید اداره تعاون، کار و رفاه
اجتماعی اهر، با تاکید بر تربیت نیروهاي فنی از مدارس تا دانشگاه ها، اظهار
کرد: در حال حاضر تدریس در دانشگاه هاي ما تئوري محور بوده و باعث

 
شده تا فارغ التحصیلان دانشگاهی در بازار کار بازدهی خوبی نداشته باشند. 

وي افزود: تربیت جوانان فنی و کارآفرین، علاوه بر پرورش نیروي کارآفرین
و فنی، می تواند در آینده نیز باعث رفع نیازهاي جامعه شود و در این
خصوص بیشتر سعی داریم تا دانشجویان و جوانان مستعد را به سمت

 
خوداشتغالی و کارآفرینی سوق دهیم. 

وي گفت: به منظور تربیت و آموزش دانشجویان فنی و کارآفرین در دانشکده هاي دانشگاه تبریز، کمیته هاي اشتغال با استفاده از

 
اساتید فنی و مجرب تشکیل شده است. 

 
فرماندار اهر نیز در ادامه این مراسم، اشتغال جوانان را از مشکلات و دغدغه هاي جدي این شهرستان برشمرد. 

رسول خدابخش گفت: تربیت و پرورش نیروهاي فنی و کارآفرین در آموزش و پرورش و مراکز فنی و حرفه اي می تواند در آینده

 
باعث رونق تولید و توسعه صنعت در جامعه شود. 

وي با اشاره به پتانسیل ها و ظرفیت هاي بالقوه شهرستان اهر در حوزه هاي مختلف معدنی، صنعتی و ...، از مسئولان ذي ربط

 
خصوصا رئیس جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی این شهرستان خواست تا از این ظرفیت ها در راستاي اشتغال زایی گام بردارند. 

به گزارش ایسنا، در ادامه این مراسم طی حکمی از سوي حسین فتحی مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی، رسول
امام پور به عنوان رئیس جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی اهر معرفی و از خدمات چندین ساله مرتضی توکلی، رئیس سابق این

 
اداره تقدیر شد. 

انتهاي پیام



58 دانشگاه براي جشنواره ملی کارآفرین دانشگاهی مشارکت کردند /

«استارپوزال»، فرهنگسازي انجام پایان نامه هاي هدفمند

منبع: دانشجوشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/09/25

حامد ابراهیمی معاون پارك علم و فناوري دانشگاه تربیت مدرس و رئیس جشنواره کارآفرین دانشگاهی (استارپوزال) در
گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو بیان کرد: در حال حاضر بیش از 740 هزار دانشجو در مقاطع تحصیلات

تکمیلی دانشگاه هاي کشور مشغول به تحصیل هستند، اگر پایان نامه و رساله دانشجویان ...

حامد ابراهیمی معاون پارك علم و فناوري دانشگاه تربیت
مدرس و رئیس جشنواره کارآفرین دانشگاهی (استارپوزال)
در گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو بیان کرد:
در حال حاضر بیش از 740 هزار دانشجو در مقاطع
تحصیلات تکمیلی دانشگاه هاي کشور مشغول به تحصیل
هستند، اگر پایان نامه و رساله دانشجویان تحصیلات
تکمیلی با هدف تولید محصول یا ارائه خدمت فناورانه
تعریف و انجام شود می تواند به رفع نیاز داخل و حل

 
چالش هاي تولید و صنعت کشور کمک کند. جشنواره کارآفرین دانشگاهی براي فرهنگ سازي تحقق این امر برگزار می شود. 

 
برگزاري جشنواره استارپوزال علیرغم شرایط کرونا 

معاون پارك علم و فناوري مدرس درباره برگزاري جشنواره علیرغم شرایط کرونا افزود: گام هاي ابتدایی برگزاري جشنواره از بهمن ماه
98 شروع شد که مقارن گشت با شیوع کروناویروس و طبعا فعالیت دانشگاه ها تحت الشعاع این موضوع قرار گرفت. اما با درنظر
گرفتن تدابیر لازم، در این مدت مخاطبان جشنواره حدود 7 هزار نفرساعت از رویداد هاي آموزشی و دوره هاي توانمندساز در زمینه
تجاري سازي به صورت وبینار استفاده کردند. با اعلام فراخوان دریافت طرح در شهریور ماه،437 طرح، از 58 دانشگاه و 25 استان

 
ایران در وبگاه جشنواره به ثبت رسید. 

ابراهیمی اظهار داشت: پس از انجام فرآیند پایش اولیه، 95 ایده داراي پتانسیل تجاري شدن به مرحله ي اول داوري راه یافتند. داوري
مرحله اول جشنواره ملی کارآفرین دانشگاهی (استارپوزال) با رویکرد بررسی جنبه هاي علمی-پژوهشی طرح ها، توسط اعضاي هیات

 
علمی دانشگاه در آبان ماه 1399 انجام شد و درنتیجه آن40 طرح به مرحله دوم داوري راه پیداکردند. 

وي افزود: تیم هاي راه یافته به مرحله دوم داوري در چهار حوزه فناوري سلامت، کشاورزي و امنیت غذایی، ساخت و تولید و فناوري
هاي نرم و در 4 روز و با حضور 25 داور متخصص از شتابدهنده هاي تخصصی هر حوزه، صندوق هاي سرمایه گذاري، هولدینگ هاي

 
صنعتی، پارك هاي علم وفناوري، اعضاي هیات علمی دانشگاه ها و شرکت هاي دانش بنیان، به رقابت پرداختند. 

 
جایزه نقدي همراه با خدمات مشاوره و سرمایه گذاري 



رییس جشنواره ملی کارآفرین دانشگاهی بیان کرد: برگزارکنندگان جشنواره 200 میلیون تومان جایزه نقدي به تیم هاي برتر، در
قالب کمک هزینه توسعه فناوري پرداخت می کنند که سهم سه تیم اول به ترتیب 30، 25 و 20 میلیون تومان خواهد بود. همزمان با
برگزاري مراحل داوري، تیم هایی که در مرحله شتابدهی قرارداشته یا نیاز به جذب سرمایه دارند توسط شتابدهنده ها و سرمایه

 
گذاران همکار جشنواره مورد حمایت قرار می گیرند. 

 
معرفی شرکت هاي برتر جشنواره به عنوان شرکت خلاق 

ابراهیمی پذیرفته شدن استارپوزال توسط معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان مبادي معرفی شرکت هاي خلاق را یکی
از امتیازات حضور استارتاپ هاي دانشگاهی در جشنواره عنوان کرد و گفت: با پررنگ تر شدن نقش اساتید کارآفرین در دانشگاه ها

بتوان نسبت بیشتري از اعضاي هیات علمی را به حوزه کارآفرینی و تعریف پایان نامه هاي با قابلیت تجاري شدن هدایت کرد.



بررسی درخواست وزارت صمت در هیات دولت

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/09/25

بررسی درخواست وزارت صمت در هیات دولت وزرات
صنعت، معدن و تجارت به دلیل عدم امکان اعمال
استاندارد یورو 5 در صنعت موتورسیکلت از ابتداي سال
آینده، درخواست ارائه فرصت موردنیاز جهت اعمال
استاندارد مزبور در این صنعت را به هیات دولت ارائه کرده

 
است. 

اعتمادآنلاین| صنعت موتورسیکلت از جمله صنایع مهم حوزه حمل و نقل در جهان به شمار می رود که با توجه به مزیت محصولات
این صنعت، انواع موتورسیکلت از بازار مناسب و رو به رشدي برخوردار است. صنعت موتورسیکلت کشورمان نیز همپاي روند جهانی از
پیشرفت خوبی برخوردار بوده و با وجود مشکلات موجود، در حال حاضر حدود 15 هزار نفر به صورت مستقیم در این صنعت اشتغال

 
به کار داشته و توانمندي تامین نیاز داخلی توسط این واحدها وجود دارد. 

در این میان ضرورت اعمال استاندارد یورو 5 از ابتداي سال 1400 به واسطه مصوبه سال 1397 دولت از جمله نگرانی واحدهاي فعال
تولیدي این صنعت به شمار می رود. به استناد این تصویب نامه، حداقل حد مجاز آلایندگی موتورسیکلت از سال 1400 برابر
استاندارد روز اتحادیه اروپا تعیین شده و با وجود اینکه حداقل فاصله زمانی بین این دو استاندارد در اتحادیه اروپا چهار سال مقرر

 
گردیده، مطابق این مصوبه، فاصله زمانی دوساله از سال 1398 تا 1400 جهت تغییر حد مجاز یورو 4 به یورو 5 تعیین شده است. 

از آنجایی که در کشورمان تامین قطعات اصلی موتورسیکلت سازي، شامل قواي محرکه از کشور چین صورت می پذیرد که حد مجاز
آلایندگی در آن کشور و سایر کشورهاي آسیاي جنوب شرقی معادل یورو 4 است و از طرف دیگر، امکانات آزمایشگاهی جهت آزمون
کامل الزامات استاندارد یورو 5 در کشور فراهم نمی باشد، بنابراین جهت جلوگیري از ایجاد مشکل در روند فعالیت واحدهاي تولیدي
صنعت یادشده به دلیل عدم امکان اعمال استاندارد یورو 5 از ابتداي سال آینده، وزرات صنعت، معدن و تجارت درخواست اصلاح
تصویب نامه فوق و ارائه فرصت انطباق با استاندارد یورو 5 به صنعت موتورسیکلت سازي مطابق متن پیشنهادي به شرح جدول زیر را

 
به هیات دولت ارائه نموده است. 

همچنین وزارت صمت بر این عقیده است که گرچه الزام ارتقا به یورو 4 به استاندارد یورو 5 می تواند تا حدي در مقابله با آلودگی هوا
موثر واقع شود ولی براي تحقق این مهم، لازم است معاینه فنی موتورسیکلت هاي درحال تردد و نظارت کامل بر روند اجراي آن و
اسقاط وسیله نقیله فرسوده (عمدتا با موتور کاربراتوري) توسط مالکان براساس مواد (6) و (8) قانون هواي پاك توسط مسئولان ذیربط

 
نیز مورد اقدام جدي قرار بگیرد. 

سال 1400 و 1401 : تعویق دوساله تا پایان سال 1401 براي تحقیقات، تهیه نقشه ها و تولید قطعات منیفولد و ECU و تجهیز



 
آزمایشگاه ها 

 
سال 1402 : اخذ علامت استاندارد قطعات و اخذ گواهی تایید نوع اول محصولات جدید جهت ارائه به بازار 

 
سال 1403 : تولیدمحصولات براساس استاندارد یورو 5 و انجام آزمون هاي مرتبط با اخذ گواهی تایید نوع اول تمامی محصولات 

سال 1404: تولید انبوه محصولات و انجام آزمون تطابق تولید و تعویض سیستم انژکتور موتورسیکلت هاي با پیمایش بیش از 100

 
کیلومتر داراي استاندارد یورو 4 

 
این پیشنهاد مراحل بررسی خود را در کمیسیون امور زیربنایی، صنعت و محیط زیست هیات دولت طی می کند. 

منبع: ایسنا



120 واحد معدنی استان بوشهر فعال است

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/09/25

اتحادخبر: رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت: از مجموع 258 پروانه بهره برداري معدن صادر شده در
این استان اکنون 120 واحد آن فعال است و مابقی تعطیلی موقت گرفتند.

اتحادخبر: رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت: از مجموع 258 پروانه بهره برداري معدن صادر شده در

 
این استان اکنون 120 واحد آن فعال است و مابقی تعطیلی موقت گرفتند. 

به گزارش ایرنا؛ سید حسین حسینی افزود: از لحاظ ذخیره
معدنی قطعی بویژه معدن هاي آهکی بوشهر از جمله استان هاي

 
با ذخیره بالا است. 

وي بیان کرد: زمینه جذب سرمایه گذار براي معدن سیمان هاي
سفید و خاکستري در حال پیگیري است و کارهاي اولیه آن

 
انجام شده است. 

حسینی ادامه داد: برگزاري نشست هاي شوراي عالی معادن به استان ها واگذار شده که این رویکرد حل مسائل و مشکلات واحدها از

 
جمله تمدید مجوز فعالیت در استان صورت گیرد. 

وي عنوان کرد: در استان بوشهر اکنون 9 پهنه اکتشافی وجود دارد که امور مرتبط با آن از سوي سازمان زمین شناسی در حال انجام

 
است تا مطالعات اکتشفات معدنی در استان محقق شود. 

حسینی یادآورشد: مطالعات اکتشافی در استان بوشهر بیشتر نفت محور صورت گرفته و فعالیت سازمان زمین شناسی براي مطالعات

 
پهنه هاي اکتشافی فرصتی براي شکوفایی ظرفیت معدنی استان است. 

وي عنوان کرد: طرح هاي فرآوري مواد معدنی مانند آهک هیدراته، کربنات کلسیم و دولومیت است که در شهرستان هاي دشتی و

 
دیر فعالیت آنها آغاز شده است. 

حسینی ادامه داد: یک واحد بوکسیت شهرستان دشتی نیز در مرحله پروانه اکتشاف است که چنانچه به نتیجه برسد امکان ایجاد سه

 
هزار فرصت شغلی دارد. 

وي اظهارداشت: یکی از موانع مهم فراروي توسعه معدنی استان بوشهر وجود تعارض هایی مابین اداره سازمان هاي محیط زیست،
صمت، و مناطبع طبیعی و آبخیزداري است که با تعامل بیشتر باید زمینه حل آن برطرف شود. 



رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت:در نیمه نخست سال جاري 6 میلیون تن از واحدهاي معدنی استان

 
استخراج شده است. 

وي افزود: میزان وصول حقوق دولتی از معادن تا پایان آبان ماه سال جاري مبلغ 2 میلیاردو 600 میلیون تومان است که درمقایسه با

 
مدت مشابه سال گذشته رشد 24درصدي داشته است . 

حسینی یادآورشد: حجم سرمایه گذاري در معادن استان معادل 94 میلیارد و 720 هزار تومان است و یکهزار و 352 نفر در این بخش
اشتغال دارند.



آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي

منبع: عصر معدنشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/09/25

عصر معدن- معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت
صنعت فولاد خام و محصولات فولادي را منتشر کرد.

عصر معدن- معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین وضعیت

 
صنعت فولاد خام و محصولات فولادي را منتشر کرد. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از شاتا، صنعت فولاد یکی از صنایعی است که نقش مهمی در رشد و توسعه کشورهاي
پیشرفته صنعتی ایفا کرده است و همواره مصرف سرانه فولاد، به عنوان یکی از شاخص هاي رشد و توسعه کشورها مورد ارزیابی قرار

 
می گیرد. 

 
در ایران این صنعت به دلیل ایجاد اشتغال، درآمد ارزي و ایجاد تحرك در صنایع پایین دستی از اهمیت بیشتري برخوردار است. 

این کالا بعد از نفت و گاز دومین کالاي پرحجم تجارت جهانی را تشکیل می دهد و تعداد زیادي از صنایع پایه از قبیل حمل و نقل،
ساختمان، ساخت ماشین آلات، معدن و دیگر صنایع مرتبط با تولید و انتقال انرژي، به صنعت فولاد وابسته هستند. از این رو بهبود و

 
توسعه صنعت فولاد از اهمیت ویژه اي در توسعه اقتصادي کشورها برخوردار است. 

بنا بر این گزارش، براساس مطالعات انجمن جهانی فولاد، به ازاي هر 1 دلار ارزش افزوده در صنعت فولاد، 2.50 دلار ارزش افزوده در

 
سایر بخشهاي اقتصادي جهانی ایجاد می شود. 

 
همچنین هر 2 نفر اشتغال در بخش صنایع فولاد، منجر به 13 نفر اشتغال در سایر زنجیره هاي تامین آن می شود. 

در این گزارش تصریح شده، آمار انجمن جهانی فولاد نشان داد، تولید جهانی فولاد خام در سال 2019 نسبت به سال گذشته 3.0

 
درصد افزایش یافته و به 1868.8 میلیون تن رسید. 

 
افزایش 4.5 درصد تولید فولاد خام در کشور 

در ایران، تولید فولاد خام با 4.5 درصد افزایش، به 25.6 میلیون تن رسید. همچنین تولید جهانی محصولات فولادي در سال 2019
نسسبت به سال گذشته 3.4 درصد افزایش یافت و به 1767 میلیون تن رسید. در ایران، تولید محصولات فولادي با 5.6 درصد کاهش،

 
به 18.5 میلیون تن رسیده است. 

 
آخرین وضعیت طرح هاي در دست اجرا 

در این گزارش تصریح شده است، در طرح هاي در دست اجراي تولید فولاد خام، استان هاي کرمان، خوزستان، یزد، فارس و گیلان به

 
ترتیب با 14، 13، 10، 8 و 6 درصد، مجموعا با 51 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 



در طرح هاي در دست اجراي تولید محصولات فولادي، استان هاي خوزستان، کرمان، قزوین، زنجان، آذربایجان شرقی و یزد به ترتیب

 
با 18، 9، 7، 6، 5.4 و 5.1 درصد، مجموعا با 52 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

54 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت فولاد خام به استان هاي خوزستان، یزد، هرمزگان و اصفهان به ترتیب با 16، 15، 12

 
و 11 درصد تعلق دارد. 

66 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت محصولات فولادي به استان هاي اصفهان، قزوین، یزد، خوزستان، مرکزي و آذربایجان
شرقی به ترتیب با 20، 12، 9، 9، 8 و 8 درصد تعلق دارد.



پتروشیمی لردگان؛ ششمین واحد بزرگ تولید آمونیاك و بومی ترین صنایع

پتروشیمی کشور

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/09/25

پتروشیمی لردگان ششمین واحد بزرگ تولید آمونیاك ایران است که با جذب حدود 80 درصد نیروي بومی از شهرستان
لردگان یکی از بومی ترین صنایع پتروشیمی در کشور است که این مسئله موجب اشتغال بیش از 1000 جوان لردگانی در

این صنعت شده است.

به گزارش رصد اقتصادي و به نقل از هورنیوز ؛ محسن
محمودي گفت: پیرامون وضعیت پتروشیمی پس از افتتاح
گفت: سایت پتروشیمی لردگان در استانداردهاي بین
المللی طراحی شده است به گونه اي که نسبت به سایر
صنایع پتروشیمی در کشور کمترین میزان آلودگی را دارد
و به جهت اینکه یک واحد صنعتی تولید آمونیاك است

 
خطراتی براي کارکنان یا اهالی نزدیک ندارد. 

وي افزود: پتروشیمی لردگان ششمین واحد بزرگ تولید
آمونیاك ایران است که با جذب حدود 80 درصد نیروي

بومی از شهرستان لردگان یکی از بومی ترین صنایع پتروشیمی در کشور است که این مسئله موجب اشتغال بیش از 1000 جوان

 
لردگانی در این صنعت شده است. 

مدیرعامل پتروشیمی لردگان گفت: این مجتمع ظرفیت سالانه تولید 670 هزار تن آمونیاك و یک میلیون و 70 هزار تن اوره را دارد
که بر اساس مصوبات مقرر شده تا بخشی از فروش اوره به جهاد کشاورزي اختصاص یابد و مازاد آن به کشورهاي خارجی صادرات

 
شود. 

محمودي از توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی لردگان نیز خبر داد و گفت: تولید کریستال ملامین و پارك اوره از طرح هاي بزرگ

 
براي صنایع پایین دستی پیش بینی شده است که عملیات اجرایی کریستال ملامین تا یک ماه آینده آغاز می شود. 

 
وي خاطرنشان کرد: پارك اوره نیز در مرحله تامین زمین و اعتبار است و به زودي وارد مرحله اجرا می شود. 

محمودي تصریح کرد: همه پتروشیمی هاي ایران و به عبارتی 100درصد صنایع پتروشیمی هاي کشور مقداري آب مازاد خروجی
دارند اما ما در این مجتمع با هزینه بالغ بر 7 میلیون یورو براي استفاده بهتر از همین آب خروجی برنامه ریزي کرده ایم که با استفاده
از فناوري جدید بخش بیشتري از میزان آب خروجی را مجددا به سیستم بازگردانده و بخش کمتري را به عنوان پساب در لاگون

 
کنترل می کنیم. 



این مقام مسئول ادامه داد: فناوري موجود در این صنایع بسیار با کیفیت تر از سایر صنایع است و ما تلاش کرده ایم کمترین آسیب را

 
براي محیط زیست داشته باشد. 

مدیرعامل مجتمع پتروشیمی لردگان در ادامه بیان داشت: اما مهمترین شرط براي حل این مسئله نیز حمایت و همراهی اهالی است
زیرا ما با انواع مختلف ممنوعیت ها و تابلوهاي هشدار دهنده تذکر داده ایم که این آب اگر چه خطري براي محیط زیست ندارد اما به

 
هیچ وجه نباید مورد مصرف آشامیدنی انسانی و دام قرار گیرد. 

 
دامداران به محیط اطراف لاگن و منطقه سیصد هکتاري وارد نشوند 

محمودي با گلایه از عدم همکاري برخی گفت: همه اهالی به خصوص دامداران به راحتی می توانند از سرچشمه استفاده کنند و حتی
ما اعلام کرده ایم که این آمادگی را داریم که با استفاده از ماشین آلات موجود و سنگ چینی و.. سرچشمه را براي استفاده دامداران
آماده کنیم ولی متاسفانه برخی از افراد به دلایل مختلف شخصی مانع از این کار می شوند و با آوردن گوسفندان خود به منطقه
ممنوعه پتروشیمی به خصوص منطقه 300 هکتار، لذا دامداران محترم اطراف لاگن و منطقه سیصد هکتاري وارد نشوند که موجب

 
ایجاد مشکلاتی می شوند که در این رابطه نیاز است اهالی بیشتر حمایت کنند. 

 
"پتروشیمی لردگان نیاز به فرهنگ سازي دارد" 

محمودي گفت: پتروشیمی لردگان ساختار صنعتی سنگین دارد اما این مجتمع به دلیل جایگاه و اهمیتی که در شهرستان دارد نیاز به
فرهنگ سازي دارد به همین جهت مهمترین کمکی که اصحاب رسانه می توانند به صنایع پتروشیمی لردگان کنند فرهنگ سازي
است یعنی باید با در نظر گرفتن تمامی تاثیرات مثبتی که این صنایع براي اعتبار شهرستان دارد برخی از از مسائل جزئی و حاشیه اي
را قربانی اهمیت عظمت این صنایع کارامد نکنیم و البته در این مسیر نیازمند به حمایت شوراي تامین شهرستان و سایر سازمان ها و

 
ادارت شهرستان و استان هستیم. 

وي افزود: احداث پتروشیمی لردگان یعنی اولین قدم براي حل مشکل بیکاري جوانان در شهرستان لردگان البته در صورت همکاري
مقامات مسئول و همراهی مردم با ایجاد صنایع پایین دست پتروشیمی همانند پارك اوره، واحد کریستال ملامین یا کارخانه هاي

 
مرتبط قطعا موجب اشتغال هزاران نفر از جوانان این دیار می شود. 

محمودي در پایان گفت: همچنین براي افزایش حمل و نقل نامه نگاري هاي مختلفی براي بالابردن کیفیت جادهاي مواصلاتی لردگان
به استان هاي همجوار و حتی ریل قطار انجام شده است که امیدواریم با همت و اراده جمعی شهرستان لردگان و در کل استان

چهارمحال و بختیاري هر روز گام هاي مثبتی در جهت توسعه و پیشرفت بردارد.



آیین تکریم علی محمدي مدیرعامل سابق شرکت فولاد خوزستان برگزار شد

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/09/25

آیین یاد شده 23 آذرماه 1399 با حضور علی قلعه نوي مدیرعامل، رییس و اعضاي هیات مدیره، معاونان و مدیران شرکت
فولاد خوزستان انجام شد.

به گزارش رصد اقتصادي و به نقل از روابط عمومی شرکت
فولاد خوزستان، آیین یاد شده صبح دیروز 23 آذرماه
1399 با حضور علی قلعه نوي مدیرعامل، رییس و اعضاي
هیات مدیره، معاونان و مدیران شرکت فولاد خوزستان

 
انجام شد. 

رضا طاهري رییس هیات مدیره در ابتداي این مراسم اظهار
داشت: دغدغه سهامداران و هیات مدیره فولاد خوزستان، اشتغال، توسعه و پیشرفت استان خوزستان در کنار تامین رفاه کارکنان

 
است. بدون شک دستیابی به اهداف مجموعه فولاد خوزستان، با سخت کوشی کارکنان و تلاش راهبردي مدیران میسر می شود. 

طاهري در بخش دیگري از سخنان خود گفت: آثار مثبت فعالیت هاي این مجموعه در جاي جاي استان خوزستان مشهود است و هر
کجا که پاي بگذارید، فعالیت هاي عمرانی، آموزشی و فرهنگی این مجموعه عظیم قابل رویت است. فولاد خوزستان به عنوان دومین

 
قطب تولید فولاد کشور، همواره در مسیر توسعه و خدمت رسانی به جامعه گام برمی دارد. 

رییس هیات مدیره فولاد خوزستان حرکت به سمت ایجاد شرکت هاي اقماري و تعریف و تکمیل پروژه ها را دو هدف اصلی مجموعه
فولاد خوزستان دانست و افزود: محصولات شرکت فولاد خوزستان از کیفیت جهانی برخوردار است. حضور فعال در بازارهاي جهانی و
رغبت مشتریان بین المللی به تولیدات این مجموعه، نقطه ي عطفی براي فولاد خوزستان به شمار می آید. لیکن اتفاق نظر هیات

 
مدیره، حرکت به سمت ایجاد شرکت هاي اقماري و تعریف و تکمیل پروژه ها است. 

طاهري در پایان سخنان خود ضمن آروزي موفقیت براي مدیرعامل پیشین فولاد خوزستان، گفت: در زمان مدیریت مهندس محمدي،
شرکت فولاد خوزستان به موفقیت هاي بسیاري دست پیدا کرد. دستیابی به اهداف تولیدي، رضایت مندي کارکنان و گام برداشتن در
جهت مصوبات هیات مدیره از جمله مهم ترین آثاري است که مدیرعامل پیشین از خود به جاي گذاشتند. البته کماکان به عنوان عضو

 
هیات مدیره در خدمت وي هستیم. 

در ادامه مهران عباس زاده معاون منابع انسانی و امور اجتماعی، شرکت فولاد خوزستان را یک مجموعه توانمند و داراي زیرساخت
دانست و افزود: تلاش مضاعف مدیرعامل پیشین در مسیر تقویت زیر ساخت ها بود. آمارها موید تداوم تولید و دستیابی به اهداف
پیش بینی شده در زمان مدیریت وي است. در بحث مسئولیت هاي اجتماعی و در حوزه کسب و کار، گام هاي موثري برداشته شد و

 
نمود آن را در رضایت مندي کارکنان و مناطقی که خدمات را دریافت کردند، به وضوح می توان دید. 



عباس زاده با بیان این جمله که، نظامندي شرکت فولاد خوزستان، محدودیت ها را بی اثر کرده، افزود: هدایت و رهبري هیات مدیره،
برنامه ریزي و اجراي مصوبات از سوي معاونان و مدیران ارشد و تلاش بی وقفه کارکنان، مجموعه فولاد خوزستان را به سوي نظامندي

 
سوق داده و باعث بی اثر شدن محدودیت ها شده است. 

در ادامه علی محمدي مدیرعامل پیشین از توفیق حضور در میان کارکنان فولاد خوزستان در این مدت گفت و افزود: هرچه در زمان
مدیریت اتفاق افتاد، حاصل تلاش و سخت کوشی معاونان، مدیران و کارکنان این مجموعه عظیم فولادي بود و از مردم خونگرم

 
خوزستان به خاطر همراهی شان، صمیمانه تشکر می کنم. 

در آیین یاد شده، علی قلعه نوي مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان ضمن تقدیر از زحمات مدیرعامل پیشین، از معاونان، مدیران و

 
کارکنان خواست، به مانند گذشته براي موفقیت و سربلندي مجموعه از هیچ کوششی دریغ نکنند. 

وي افزود: مدیرعامل به عنوان پلی میان اعضاي هیات مدیره و کارکنان ایفاي نقش می کند. لیکن از تک تک کارکنان مجموعه در هر

 
جایگاهی دعوت می کنم در مسیر نیل به اهداف شرکت یاري رسان باشند. 

گفتنی است در پایان این مراسم با اهداي لوح از زحمات علی محمدي مدیرعامل سابق و سید نواب طباطبایی عضو سابق هیات مدیره
قدردانی شد.



افتتاح خط تولید داروي موثر بر درمان کرونا در ساوه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/09/25

خط تولید داروي رمدسیویر در یک واحد تولید محصولات دارویی در شهر صنعتی کاوه ساوه به بهره برداري رسید.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اراك، در مراسمی با حضور مسئولان استانی و
شهرستانی و در ارتباط ویدئو کنفرانس با حضور وزیر
بهداشت افتتاح خط تولید داروي رمدسیویر در یک واحد
تولید محصولات دارویی در شهر صنعتی کاوه شهرستان

 
ساوه افتتاح شد. 

در مراسمی با حضور مسئولان استانی و شهرستانی و در ارتباط ویدئو کنفرانس با حضور وزیر بهداشت افتتاح خط تولید داروي

 
رمدسیویر در یک واحد تولید محصولات دارویی در شهر صنعتی کاوه شهرستان ساوه افتتاح شد. 

رمدسیویر از دارو هاي موثر بر درمان کرونا است و با راه اندازي این خط تولید زمینه اشتغال 250 نفر به صورت مستقیم و غیر

 
مستقیم فراهم شده است. 

محمد علی ملکی قائم مقام مدیرعامل شرکت دارو سازي تولید کننده رمدسیویر ساوه در حاشیه این مراسم گفت: این دارو تنها
دارویی است که تاییدیه سازمان بهداشت جهانی براي درمان کووید 19 را دارد و از نظر کیفیت، مشابه نمونه هاي خارجی معتبر در

 
دنیاست که در این شرکت با تحقیق به توسعه و بهره برداري رسیده است. 

ملکی با اشاره خط تولید این دارو افزود: محصول تولیدي به دو صورت لیوفیریزه و ویال محلول تولید می شود و ماهانه تولید 2میلیون
ویال دارویی در این واحد در دستور کار قرار گرفته است و در صورت تامین نیاز داخلی، قابلیت صادرات محصول تولیدي به سایر

 
کشور ها نیز وجود دارد. 

او با اشاره به ارزبري حدودا یک هشتم نمونه ي مشابه خارجی این دارو اضافه کرد: این شرکت دانش بنیان داروسازي اولین تولید

 
کننده ویال رمدسیویر در ایران و همچنین چهارمین تولید کننده ي این محصول در دنیاست. 

در این مراسم به صورت ویدئو کنفرانسی و به طور همزمان 9 پروژه سلامت محور وزارت بهداشت و درمان در کشور رونمایی و افتتاح

 
شد. 



انتهاي پیام / ج



برنامه نمایش مستندهاي نخستین روز جشنواره سینماحقیقت

منبع: ایرناشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/09/25

تهران- ایرنا- لیست نمایش فیلم هاي اولین روز چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

تهران- ایرنا- لیست نمایش فیلم هاي اولین روز

 
چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش خبرنگار سینمایی ایرنا، امروز سه شنبه 25 آذر و
در نخستین روز از آغاز چهاردهمین جشنواره
«سینماحقیقت» که به دلیل شیوع کرونا به صورت آنلاین
برگزار می شود در مجموع 77 فیلم مستند و کوتاه نمایش

 
داده خواهد شد. 

نمایش برخی از فیلم ها چند بار و از ساعت 7 صبح تا 24

 
ادامه دارد. 

مستندهاي جشنواره در بخش هاي ملی (نیمه بلند)، بخش ملی (کوتاه)، بخش کرونا، بخش شهید آوینی، بخش کارآفرینی، نمایش

 
ویژه و بخش بین الملل نمایش و رقابت می کنند. 

 
این آثار در «وي او دي»هاي هاشور، فیلیمو و نماوا قابل مشاهده براي مخاطبان جشنواره است. 

امروز و در بخش ملی (نیمه بلند) مستندهاي امیدي، در جستجوي زمان از دست رفته و قطعه 19 و در بخش بخش ملی (کوتاه)

 
خانجان و کمی با من برقص نمایش داده خواهد شد. 

در بخش کرونا جشنواره نیز مستندهاي داستان دستان کوچک، رویاي پوپک و سمفونی ماسک و در بخش شهید آوینی مستند

 
دستمال سرخ ها نمایش داده می شود. 

 
بخش کارآفرینی جشنواره میزبان نمایش فیلم براده و مهدي است و نمایش ویژه جشنواره به مستند روزگار بلور اختصاص دارد. 

امروز و در «وي او دي» نماوا در بخش ملی (بلند) در لباس سربازي نمایش داده می شود و در بخش ملی (نیمه بلند) مستندهاي

 
برکرانه هاي کاسپین، زخم قند و موسیقی زندگی من است اکران آنلاین می شود. 

در «وي او دي» فیلیمو در بخش ملی (نیمه بلند) مستندهاي آواي شب دهم، چلچلاي سفري و ف- الف و در بخش ملی (کوتاه)



 
مستندهاي باوه، برانازا و حلب دریا ندارد نمایش داده می شود. 

«وي او دي» هاشور که به عنوان (خانه جشنواره) نیز شناخته می شود در بخش ملی (بلند) میزبان مستندهاي آنجا سپیده دم و

 
انیمیشن ایرانی است و در بخش ملی (نیمه بلند) مستندهاي آخرین نفس ها، به یک آن، طاهر و هوبره اکران آنلاین می شوند. 

چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» از امروز سه شنبه 25 آذرماه به صورت آنلاین و با دبیري محمد حمیدي مقدم آغاز به کار

 
کرده است و روز سه شنبه 2 دي ماه با برگزاري آیین اختتامیه به کار خود پایان خواهد داد. 

 
برچسب ها 

 
- شهید آوینی 

 
- جشنواره سینما حقیقت 

- مستند



30آذر ماه آخرین مهلت سینمایی ها براي ثبت نام در سامانه تحفه

منبع: ایلناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/09/25

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا 30 آذرماه
فرصت ثبت نام دارند.

متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه
کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري تا

 
30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند. 

به گزارش ایلنا، به منظور حمایت از کسب وکارهاي
سینمایی و سمعی بصري، حفظ فرصت هاي شغلی و رونق
هنرصنعت سینما، تسهیلات حمایتی باکارمزد 4 درصد با

 
عاملیت صندوق کارآفرینی امید داده می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما (پردیس سینمایی امید)، صنایع سینمایی (تولید ابزار و تجهیزات سینمایی)،
موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی / تهیه کنندگان سینما، سامانه نمایش در خواستی VOD، آموزشگاه آزاد سینمایی، موسسات

 
سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و
تا30اذر ادامه خواهد یافت و این مهلت تمدید نمی شودمتفاضبان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس:

 
https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر، شماره تلفن هاي 38512549.38513356 پاسخگو است.



یک تیم تخصصی در حوزه ناامنی هاي دزفول در حال تحقیق است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/09/25

دزفول- سرپرست فرمانداري ویژه دزفول گفت: به منظور ارتقاي سطح امنیت، یک تیم تخصصی در حال تحقیق و پژوهش در
حوزه ناامنی هاي دزفول است.

دزفول- سرپرست فرمانداري ویژه دزفول گفت: به منظور
ارتقاي سطح امنیت، یک تیم تخصصی در حال تحقیق و

 
پژوهش در حوزه ناامنی هاي دزفول است. 

به گزارش خبرنگار مهر، علی فرهمند پور صبح امروز سه
شنبه در آئین اختتامیه برنامه هفته پژوهش و تجلیل از
پژوهشگران برتر شهر دزفول که در سالن اجتماعات
دانشگاه صنعتی جندي شاپور برگزار شد، اظهار کرد: مهم
ترین عامل رشد و شکوفایی یک جامعه تحقیق و پژوهش

 
هست که پایه و اساس خودکفایی است. 

وي افزود: آنچه باعث هراس دشمنان نظام جمهوري اسلامی ایران شد، اقدامات محققانه اي است که باعث خودکفایی ما در حوزه هاي

 
مختلف از جمله حوزه هسته اي و علمی شده است. 

سرپرست فرمانداري ویژه دزفول عنوان کرد: کشور ما در حوزه دست یابی به واکسن ویروس کرونا نیز گام هاي مثبتی را برداشته است

 
که این امر نشان دهنده قدمت تحقیق و پژوهش در کشور است. 

فرهمند پور با اشاره به جندي شاپور باستان و جایگاه ارزشمند دزفول در حوزه علم، گفت: در حالی که در بسیاري از کشورهاي جهان

 
اثري از علم و دانش نبود، مراکز علمی در ایران فعالیت داشته اند که این امر باعث افتخار است. 

 
از پژوهشگران دانشگاه صنعتی جندي شاپور دعوت به عمل می آید 

وي با تقدیر از فعالیت هاي پژوهشی دانشگاه جندي شاپور، عنوان کرد: از همه اقدامات پژوهشی و تحقیقاتی که بتواند مشکلی را از
مشکلات شهر در حوزه هاي مختلف از جمله اشتغال و امنیت برطرف کند و راه بردي باشد که به وسیله آن بتوانیم چالشی در

 
شهرستان را برطرف کنیم، استقبال خواهیم کرد. 

سرپرست فرمانداري ویژه دزفول در ادامه بیان کرد: در حال حاضر یک تیم تخصصی در حوزه امنیت شهر در حال فعالیت هستند؛ این
تیم در حال تحقیق در زمینه عوامل و ریشه ناامنی ها، سرقت ها و راه هاي مقابله با این معضل است؛ همچنین این تیم در برخی

 
مناطق شهر در حال تحقیق در زمینه ریشه استعمال مواد مخدر است. 



فرهمند پور تأکید کرد: طرح ها، هدف گذاري ها و برنامه هاي ما در زمینه ارتقاي امنیت بر اساس نتایج تحقیقات این تیم تخصصی

 
جلو خواهد رفت که لازم است دانشگاه جندي شاپور نیز در این زمینه یاریگر ما باشد. 

 
سرانه مقاله دانشگاه جندي شاپور 1.39 درصد است 

رئیس دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول نیز در این مراسم اظهار کرد: دانشگاه صنعتی جندي شاپور امسال نیز همچون یک دهه

 
اخیر میزبان پژوهشگران و دستاوردهاي آنها بود اما امسال به دلیل شیوع کرونا این برنامه به صورت مجازي برگزار شد. 

«محمدرضا عصاري» افزود: شعار هفته پژوهش که «پژوهش و فناوري در خدمت جهش تولید» است متناسب با شعار سال طراحی
شده که امیدوار هستیم با فعالیت هاي صورت گرفته شمال خوزستان بتواند گام هایی را در راستاي رفع مشکلات اقتصادي ناشی از

 
تحریم هاي ظالمانه بردارد. 

رئیس دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول با بیان اینکه این دانشگاه در سال هاي سعی کرده المان ها و اجزاي پژوهش را در کنار
هم قرار دهد، تصریح کرد: با همکاري معاون علمی ریاست جمهوري و بر اساس تفاهم نامه اي که منعقد شد، مقرر شده است که در

 
تاریخ 22 بهمن مرکز نوآوري و شکوفایی در دانشگاه جندي شاپور راه اندازي شود. 

عصاري اضافه کرد: این مرکز یکی از المان هاي پژوهش هاي کاربردي در کشور است که قطعاً با راه اندازي آن شمال خوزستان در
این زمینه تقویت و فعال خواهد شد؛ لذا با فعال شدن این المان پژوهشی قطعاً استارتاپ ها و کارآفرینی تقویت خواهد شد و این مرکز

 
صرفاً مختص دانشگاه نیست و به منظور بارور شدن استعدادهاي منطقه از تمام ظرفیت هاي منطقه اي حمایت خواهیم کرد. 

وي در ادامه عنوان کرد: اعتبار پژوهانه دانشگاه صنعتی جندي شاپور در سال 92 حدود 18 میلیون تومان بود اما امسال این اعتبار به

 
720 میلیون تومان رسیده است تا براي کارهاي پژوهشی در اختیار اعضاي هیئت علمی دانشگاه قرار بگیرد. 

رئیس دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول با بیان اینکه اعتبار طرح هاي ارتباط با صنعت در دانشگاه جندي شاپور تا قبل از سال 92
بالغ بر 12 میلیون و 800 هزار تومان بود، گفت: امسال این اعتبار به یک میلیارد و 600 میلیون تومان رسیده که نشان دهنده اهتمام
دانشگاه جندي شاپور در حوزه صنعت است؛ همچنین سال گذشته نیز 2 طرح از این دانشگاه از سوي وزارت علوم به عنوان طرح هاي

 
برتر معرفی شدند. 

عصاري همچنین بیان کرد: سرانه مقاله دانشگاه نیز از حدود 0.23 درصد در سال 2012 به 1.39 درصد در سال 2020 رسیده که

 
البته همچنان براي ما قانع کننده نیست و تلاش می شود این سرانه افزایش یابد. 

وي با بیان اینکه دانشگاه در نسل چهارم خود به دنبال ورود در بحث هاي روز جامعه است، افزود: چهار نسل آموزش، پژوهش،
کارآفرینی و ورود به بطن جامعه در کنار هم منجر به توسعه خواهند شد؛ لذا مسئولان باید از ظرفیت دانشگاه در تصمیم گیري ها

 
استفاده کنند و تلاش ما این است بتوانیم در این زمینه نیز کوشا و فعال باشیم. 

 
به گزارش خبرنگار مهر، در پایان این آئین از پژوهشگران برتر شهر دزفول در حوزه هاي مختلف تجلیل شد. 

 
نمایشگاه ارائه دستاوردهاي پژوهشی از 22 تا 27 آذرماه به صورت مجازي در دانشگاه صنعتی جندي شاپور برگزار شد. 



وب سایتی در این راستا طراحی و دستاوردهاي پژوهشی سازمان ها و نهادها به صورت فایل و کلیپ در آن بارگذاري شد.



جوانانی که 10 ماه است هر هفته هزار پرس غذا به نیازمندان می دهند

منبع: بلاغشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش بلاغ، حمید حقیقی فرد مسئول پویش مردمی «همسایه» در گفت وگو ، اظهار داشت: پس از شیوع ویروس کرونا و
اوج گیري شرایط بد اقتصادي، گروهی از جوانان شمال شرق تهران بر آن شدند تا با جمع آوري کمک هاي مردمی و هزینه کرد

 
هدفمند آن، گام هایی را در جهت رفع محرومیت و کمک به اقشار نیازمند استان تهران بردارند. 

 
پویشی متاثر از حدیث حضرت زهرا(س) 

وي با اشاره به اینکه گام اول فعالیت هاي ما با شناسایی دقیق نیازمندان آغاز شد، تصریح کرد: براي کمک رسانی ها براساس حدیث
حضرت زهرا (س) که می فرمایند: «الجار ثم الدار»، شعار برنامه هاي کمک رسانی را «اول همسایه بعد خودت» قرار دادیم و براي

 
طبخ غذاي گرم براي نیازمندان برنامه ریزي کردیم. 

 
 

 
طبخ هفته اي هزار پرس غذاي گرم براي نیازمندان 

حقیقی فرد افزود: با جمع آوري کمک هاي مردمی از اسفندماه تاکنون هر هفته طی روزهاي دوشنبه و پنجشنبه، در مجموع هزار
پرس غذاي گرم طبخ و میان نیازمندان توزیع کردیم. این غذاها میان نیازمندان بومهن، رودهن، پاکدشت، قیامدشت، خاك سفید،

 
هرندي و حومه شهر کرج توزیع شده است. این توزیع به صورت چرخشی انجام شده و هرهفته غذاها به یک منطقه رفته است. 

 
کار بزرگی که ماه رمضان و محرم رقم خورد 

مسئول پویش مردمی «همسایه» با بیان اینکه هر پرس غذا در این طرح 15 هزار تومان هزینه داشته است، گفت: بانک اطلاعاتی
نیازمندان ما در این حدود 10 ماه به مرور تکمیل شده و هرهفته به افراد بیشتري کمک رسانی کردیم. ما در 30 روز ماه رمضان هر
شب هزار پرس غذا و در دهه اول محرم هر شب با تعطیل کردن جلسات هیأت، 2 هزار پرس غذاي طبخ و به دست نیازمندان

 
رساندیم. 

 
فیلمی از تلاش هاي این نیروهاي مردمی 

 
اشتغال زایی براي زنان بی سرپرست و بدسرپرست 

وي گفت: دومین طرح ما در قالب این پویش و با کمک خیریه ایجاد اشتغال براي زنان بدسرپرست و بی سرپرست است که بنا داریم
ان شاءاالله تا زمستان کارگاه خیاطی در منطقه تهرانپارس ایجاد کنیم و براي 50 زن زمینه اشتغال و کسب درآمد را فراهم کنیم تا
خود بتوانند خرج خانواده خود را در بیاورند. در این طرح با کمک خیرین چرخ خیاطی تهیه می شود تا زنان لباس زنانه، روسري و ...



 
تولید کنند. 

حقیقی فرد گفت: این برنامه اشتغال زایی ادامه خواهد داشت تا بتوانیم به جاي رساندن ماهی به دست نیازمندان ماهی گیري به آن

 
ها آموزش دهیم. 

 
سفره نیازمندان شب عید پر خواهد شد 

مسئول پویش مردمی «همسایه» گفت: براي شب عید امسال نیز در حال برنامه ریزي براي تهیه و توزیع بسته هاي ارزاق شامل برنج،

 
گوشت، روغن، ماکارانی و ... هستیم. 

 
 

 
طبخ هزار پرس سبزي پلو با ماهی براي شب یلدا 

وي با اشاره به برنامه شب یلداي این پویش گفت: بنا داریم با کمک مردم در شب یلدا هزار پرس سبزي پلو با ماهی طبخ و میان
نیازمندان توزیع کنیم. همچنین در قالب پویش همسایه دانش آموزي نیز دانش آموزان چند مدرسه بنا دارند تا در کنار این غذاها یک

 
دانه انار تهیه و به دست نیازمندان برسانند. 

حقیقی فرد در پایان خاطرنشان کرد: تقدیر از پرستاران بخش بیماران کرونایی در روز پرستار و همچنین تهیه بسته هاي لوازم
التحریر براي دانش آموزان از دیگر برنامه هاي آتی ماست که از طریق صفحه اینستاگرام پویش به نشانی hamsayeh.ngo اطلاع

رسانی خواهد شد.



10 سال انتظار براي سدي که آب ندارد!
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به گزارش بلاغ، لیلا حسین زاده: سد شهید مدنی تبریز، از نوع سنگ ریزه اي با هسته رسی و طول تاج 277.35 متر، ارتفاع سد
از بستر رودخانه 47 متر و عرض تاج آن هفت متر است. این سد در پنج کیلومتري شمال شرقی تبریز (جاده تبریز ـ اهر) و پشت
ارتفاعات شمال تبریز موسوم به عینالی واقع شده و با بهره برداري از آن یکی از مهم ترین طرح هاي دولت براي احیاي دریاچه ارومیه

 
تحقق خواهد یافت. 

رودخانه آجی چاي از دامنه هاي جنوبی سبلان سرچشمه می گیرد. این رودخانه پس از طی 220 کیلومتر و عبور از دره ونیار در
شمال شهر تبریز و پس از پیوستن آبهاي سرچشمه گرفته از کوه سهند، به دشت وسیع تبریز وارد می گردد. رودخانه آجی چاي بعد

 
از مشروب نمودن دشت تبریز به دریاچه ارومیه به فاصله 90 کیلومتري غرب تبریز می ریزد. 

با اتمام عملیات و آبگیري مخزن سد شهیدمدنی علاوه بر اینکه در فصول مناسب آب ذخیره شده به منظور احیاي دریاچه ارومیه
آزادسازي خواهد شد، دریاچه پشت سد نیز به یکی از قابلیت ها و جاذبه هاي گردشگري اطراف کلان شهر تبریز تبدیل خواهد شد که
سرمایه گذاران بخش خصوصی می توانند در این زمینه مشارکت بیشتري کرده و از این طریق به رونق اقتصادي، ایجاد اشتغال و

 
ایجاد فضاي مفرح براي مردم آذربایجان کمک کنند. 

 
سد شهید مدنی تبریز در بلاتکلیفی مطلق و بدون آب 

این سد چهارم تیرماه سال 1390 با حضور معاون اول رئیس جمهور وقت افتتاح شد؛ اما با وجود پیشرفت فیزیکی بالاي 90 درصدي
در این سال ها اتمام و آبگیري آن دچار اما و اگر و سنگ اندازي هاي متعدد شده و معلوم نیست میخ آخر پروژه کی کوبیده می شود.
وضعیت بلاتکلیف سد شهید مدنی تبریز آن هم در آخرین قدم هاي تکمیل و بهره برداري به گونه اي است که استاندار پیشین
آذربایجان شرقی مدعی می شود: در شرایط فعلی، پیشرفت و تکمیل سد شهید مدنی تبریز در بلاتکلیفی مطلق قرار دارد و بنده اراده

 
اي در دولت براي تکمیل پروژه سد شهید مدنی نمی بینیم!! 

احمد علیرضا بیگی در گفت وگو با خبرنگار فارس توضیح می دهد: می گویند جایگزینی تصفیه خانه که گویا در بستر مخزن سد قرار

 
گرفته، دچار مشکل شده و براي آبگیري مشکل تامین اعتبار وجود دارد. 

 
 

وي می افزاید: با وجود اینکه اعلام کرده بودند بسته سرمایه گذاري سد را آماده و پروژه سرمایه گذاري را به صورت جزء به جزء و یا

 
مطلق تعریف می کنند تا بر مبناي آن سرمایه گذار جذب شود، هنوز نتوانستند چنین بسته اي را ارائه دهند. 

بیگی خاطرنشان می سازد: اگر پروژه آنطور که باید پیش می رفت، با وجود استعدادهاي فراوان منطقه و افزایش اخیر بارندگی ها می
توانستیم آبگیري سد را شروع کنیم و این آبگیري می توانست در آب و هواي تبریز بخصوص شرق تبریز بسیار تاثیرگذار باشد؛ در

 
زمین هاي اطراف نیز یک جهش اتفاق می افتاد؛ ولی متاسفانه نمی توانند پروژه را به سرانجام رسانند. 



 
هیچ توجیهی براي عدم آبگیري سد شهید مدنی قابل قبول نیست 

سیدمحمدرضا میرتاج الدینی نیز در این ارتباط با علیرضابیگی هم عقیده بوده و می گوید: بعد از گذشت این همه سال از افتتاح و

 
صرف اعتبارات کلان هیچ توجیهی براي عدم آبگیري سد شهید مدنی تبریز، قابل قبول نیست. 

وي در گفت وگو با خبرنگار فارس در تبریز، اظهار می دارد: با جدیت پیگیر پروژه سد شهید مدنی تبریز هستیم و آخرین گزارشی که

 
دریافت کردیم، نشان می دهد تملک برخی از اراضی سد هنوز صورت نگرفته و در نتیجه آبگیري به تأخیر افتاده است. 

میرتاج الدینی با بیان اینکه متاسفانه تملک اراضی در زمانی که باید اتفاق نیفتاده و حالا قیمت اراضی بسیار افزایش یافته و چند برابر
شده، تاکید می کند: ضروري است، تملک اراضی انجام و آبگیري تمام شود تا اجراي طرح هاي گردشگري بعد از آبگیري سد نیز

 
میسر شود. 

 
 

نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شوراي اسلامی، توضیح می دهد: بعد از آبگیري سد چند جزیره طبیعی در منطقه به وجود
می آید و بخش خصوصی می تواند از فرصت گردشگري ایجاد شده در اطراف سد، جزیره ها و حاشیه عینالی براي سرمایه گذاري

 
استفاده کند. 

وي با بیان اینکه شرکت آب منطقه اي طرح مناسبی در این ارتباط دارد، اضافه می کند: ما پیگیر هستیم که هر چه زودتر تملک

 
اراضی مخزن انجام و سد آبگیري شود. 

میرتاج الدینی بر لزوم تامین اعتبار مورد نیاز تملک اراضی مخزن سد از سوي سازمان برنامه و بودجه کشور تاکید و اضافه می کند:
این سد باید خیلی زودتر از این ها تکمیل می شد؛ به هر حال ما پیگیر هستیم تا اعتبار مورد نیاز این سد در اعتبارات سدهاي استان

 
لحاظ شود و مکاتبات لازم را نیز انجام داده ایم. 

 
 

 
سدشهید مدنی تبریز 10 سال است به حال خود رها شده 

ساختمان سد شهید مدنی تبریز چند سال است که به اتمام رسیده و قابل آبگیري است؛ اما آبگیري را به بهانه عدم تملک اراضی به

 
تاخیر می اندازند! 

این جمله را سخنگوي هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی به زبان می آورد و به خبرنگار فارس می گوید: در پایاب سد شهید مدنی

 
مشکلات و نواقصی وجود دارد اما در محدوده آبگیري هیچ خانه، باغ و یا مزرعه اي وجود ندارد که مانع آبگیري باشد. 

محمدحسین فرهنگی تصریح می کند: حدود یک و نیم سال قبل، سئوالی را در مورد سد شهید مدنی تبریز و عدم آبگیري آن در



کمیسیون انرژي مطرح کردم؛ وزیر نیرو هم در پاسخ سوال قول هایی داد که بخش هایی را عمل کرد و در نهایت باز هم سد به حال

 
خود رها شد. 

 
 

سخنگوي هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی یادآور می شود: چند ماه قبل دکتر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه سفري به
تبریز داشت و از وي درخواست کردیم که از سد بازدید کند، ایشان هم درخواست ما را پذیرفت و برنامه خود را تغییري داد و از سد

 
بازدید کرد. 

نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس ادامه می دهد: ایشان هم قول هایی داد اما تنها به بخشی از این قول ها عمل شد و باز هم

 
آبگیري سد میسر نگردید. این در حالی است که هزینه ها و قیمت ها مدام افزایش می یابد. 

وي با بیان اینکه موضوع را باز هم در قالب سئوال پیگیري خواهیم کرد، متذکر می شود: انتظار داریم بخشی از آب مهرانه رود از وسط

 
شهر تبریز عبور کند از آب این سد تامین شود که نیازمند همکاري شهرداري با شرکت آب منطقه اي است. 

 
تکمیل سدهاي شهید مدنی و شهریار امسال امکان پذیر نیست 

اما استاندار آذربایجان شرقی خوش بین تر از نمایندگان استان تکمیل و به بهره برداري رساندن سد شهید مدنی را دنبال می کند و
اگرچه تکمیل سدهاي شهید مدنی و شهریار را در سال جاري ناممکن می داند، امیدوار است این دو سد در سال 1400 به بهره

 
برداري برسند. 

محمدرضا پورمحمدي در گفت وگو ، تشریح می کند: سد کلقان را که در بستان آباد افتتاح کردیم بنده از رئیس جمهور درخواست
کردم 650 میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز تکمیل سه سد گردیان، شهید مدنی و شهریار را که بالاي 90 درصد پیشرفت فیزکی دارند
اختصاص دهند. در همان جلسه موضوع را از آقاي اردکانیان پیگیر شدند. ایشان هم گفت اگر آقاي نوبخت کمک کنند می توانیم این

 
اعتبار را تامین کنیم. 

 
 

وي ادامه می دهد: امسال حدود 350 میلیارد تومان به این سدها اختصاص داده اند که 100 میلیارد تومان آن به گردیان اختصاص

 
داده شده و ما بخشی از این اعتبار را براي سدهاي خداآفرین و قیزقلعه سی هزینه می کنیم تا در سال جاري به بهره برداري برسند. 

پورمحمدي ابراز می دارد: براي هرکدام از سدهاي شهریار و شهید مدنی نیز امسال 70 میلیاردي در نظر گرفته شده ولی کفایت نمی
کند و در نتیجه تکمیل اینها در سال جاري امکان پذیر نخواهد شد. اما اگر در سال 1400 اعتبار در نظر گرفته شده را تخصیص دهند

 
هر دو سد می توانند به بهره برداري برسند. 



شاید بهتر باشد ما نیز مثل استاندار آذربایجان شرقی امیدوارانه تر به موضوع نگاه کنیم و براي تکمیل و به بهره برداري رسیدن سد
مهم شهید مدنی تبریز چشم به اعتبارات سال 1400 بدوزیم.



مخالفت وزیر اقتصاد با افزایش درآمدهاي مالیاتی در لایحه بودجه 1400
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وزیر اقتصاد گفت: در شرایطی که پایه هاي جدید مالیاتی تعریف نشده مخالف هر گونه افزایش مالیات هستم زیرا در این
صورت به بخش خصوصی فشار وارد می شود.

وزیر اقتصاد گفت: در شرایطی که پایه هاي جدید مالیاتی
تعریف نشده مخالف هر گونه افزایش مالیات هستم زیرا در

 
این صورت به بخش خصوصی فشار وارد می شود. 

فرهاد دژپسند در نشست شوراي گفت وگوي دولت و
بخش خصوصی، با اشاره به پیشنهادهاي ده گانه بخش
خصوصی براي اصلاح شرایط بازگشت ارز حاصل از صادرات
که در نشست قبل شوراي گفت وگوي دولت و بخش
خصوصی مطرح شد، تأکید کرد: خوشبختانه با اجرایی
شدن بخشنامه مذکور شاهد بودیم که روند صادرات

غیرنفتی شتاب گرفت و کمک کرد تا به سمت تحقق اهداف پیش بینی شده سال جاري حرکت کنیم که این امر خود اهمیت و

 
اثرگذاري جلسات شورا را نشان می دهد. 

وزیر اقتصاد با اشاره به آمارهاي منتشرشده از سوي بانک مرکزي تصریح کرد: در شرایطی که اقتصاد کشور درگیر شیوع ویروس بوده
است، آمار و ارقام نشان می دهد که رشد اقتصادي در سه ماهه اول و به عبارتی نیمه اول سال هم در حوزه نفتی و هم در حوزه
غیرنفتی مثبت بوده است؛ موضوعی که نشانگر تلاش و جدیت بخش واقعی اقتصاد است و از طرفی خود این موضوع تأثیر مثبتی در

 
میزان اشتغال دارد. 

دژپسند همچنین توضیحاتی درباره نرخ بیکاري و نرخ مشارکت اقتصادي داد و تأکید کرد: خوشبختانه طبق آمار، نرخ بیکاري بهبود

 
یافته است و به نظر می رسد اگر بخش خصوصی و دولت همگام با هم حرکت کنند نتایج بهتري در محیط کسب و کار حاصل شود. 

به عقیده وزیر امور اقتصاد و دارایی، شرایط فعلی ایجاب می کند تا هم بخش خصوصی و هم دولت تنگاتنگ تر باهم حرکت کنند تا

 
جهش تولید محقق شود. 

وزیر امور اقتصاد و دارایی با اعلام جذب سرمایه گذاري 3.8 میلیارد دلاري در نیمه اول سال و با تاکید بر اهمیت بخش خصوصی
افزود: معتقدم اتاق ایران و به طور کلی بخش خصوصی نقش پرباري را در شرایط تحریم ایفا می کند و با توجه به همت اتاق ایران و

 
تجهیز بخش بین الملل این اتاق قطعاً ما شاهد اهمیت و تأثیرگذاري این بخش در جذب سرمایه گذاري هاي خارجی خواهیم بود. 

دژپسند همچنین با اشاره به دستور جلسه اصلی صدمین نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی، تاکید کرد کوچک

 
کردن بخش دولتی به معناي میدان دادن به بخش خصوصی است. 



وي همچنین مباحثی را درباره لایحه بودجه 1400 مطرح کرد و با تاکید بر اینکه تأمین مالی بودجه کاري نیست که به راحتی انجام
گیرد، گفت: در شرایطی که پایه هاي مالیاتی جدید تعریف نشده است، به عنوان وزیر اقتصاد مخالف هرگونه افزایش درآمدهاي

 
مالیاتی هستم، چراکه تحقق این امر به معناي فشار به بخش خصوصی است. 

وزیر اقتصاد افزود: برخورد با معوقات و فرارهاي مالیاتی از جمله اقدامات مهمی بود که امسال انجام دادیم اما باید توجه داشته باشیم

 
که به دلیل شیوع ویروس ظرفیت بسیاري از بنگاه هاي اقتصادي کاهش یافته و نمی توانیم به آنها فشار بیاوریم. 

به گفته وزیر اقتصاد، علت کاهش سهم بودجه عمرانی در لایحه بودجه 1400، مسائلی از جمله اجراي طرح هاي رفاهی- اجتماعی به

 
خصوص افزایش ترمیمی حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان است. 

وي تاکید کرد: بدون شک سهم مالیات باید در بودجه افزایش یابد، اما این اقدام در صورتی عملیاتی است که بتوانیم سازمان دهی
مناسبی در این حوزه داشته باشیم.



شکم هایی که گرسنه تر می شوند

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه اقتصادي: بقال محل ما، یک دفتر نسیه براي خرده
بدهی هاي مشتریان آشنا دارد؛ دو هفته قبل، صفحات
دفتر را ورق می زد و همین طور که با انگشت سبابه، روي
ستون اسامی می گشت، می گفت که تا اوایل سال، نسیه
برها، کارگران ساختمانی بودند و سرایدارهاي مجتمع هاي
مسکونی و راننده هاي پیک موتوري، ولی از آن به بعد،
کارمندها و معلم ها و راننده هاي تاکسی تلفنی محل هم

آمده اند براي خرید قسطی، براي قسط بندي بدهی هاي کوچک؛ 18 هزار تومان، 75 هزار تومان، 37 هزار تومان. انگشتش روي سه
تا ضربدر می ایستد. سه تا ضربدر و بدون نام، برخلاف بقیه که اسم و شماره تلفن شان را نوشته؛ خانم .... آقاي ..... بقال می گوید این
ضربدرها، آدم هایی هستند که پیش از این، کاسب هاي خوشنامی بودند ولی در روزگار گره خوردن تورم و تحریم و گرانی و کرونا،
ورشکست شدند و دار و ندارشان را فروختند براي تسویه طلب هاي مردم و حالا اواخر وقت و در خلوتی مغازه، می آیند و نسیه می
برند و پول قند و چاي و برنج و شکر را قسطی می دهند. می گوید این آدم هاي ضربدري، تا چند ماه قبل، هفته اي یک بار می
آمدند و قیمت هیچ جنسی را نمی پرسیدند و طوري خرید می کردند که وقت رفتن، دو تا کیسه بزرگ از ریز و درشت ضروري و غیر
ضروري خارجی، دست خودشان بود و دو تا کیسه بزرگ هم دست شاگرد مغازه که تا صندوق عقب ماشین شان می برد و به اندازه
یک روزمزد، انعام می گرفت. روي یکی از ضربدر ها انگشت می گذارد و می گوید: «این، عتیقه فروش بود، اول تابستان، خانه اش را
فروخت که یک خانه بزرگ تر بخرد. دو ماه معطل کرد که کدام منطقه و با چه متراژ و طبقه چند بخرد که آخر شهریور، روز قبل از
امضاي قولنامه، فروشنده، معامله را به هم زد و همان شب، پول همان خانه اي که این بنده خدا فروخته بود، فقط به اندازه یک رهن
کامل ارزش داشت. صبح فردایش، مرد بدبخت روي پله هاي مغازه ما نشسته بود و فقط توي سرش می زد و گریه می کرد و می گفت
حاصل 30 سال جان کندن را یک شبه باخته. حالا هر 10 روز یک بار تلفن می زند و می گوید مجید جان، ارزان ترین برنج و روغن و
چاي و پنیر و مایع ظرفشویی، از هر کدام یک کیلو و یک بطري و یک بسته و یک قوطی کنار بگذار، شب، بچه ها را می فرستم

 
ببرند.» 

 
گزارش هاي رسمی هم، بی پول تر شدن اقشار ضعیف را تایید می کند 

معاون اقتصادي وزارت تعاون - فروردین ماه 1399: 4 میلیون و 841 هزار و 285 نفر در 50 گروه شغلی شامل مشاغل تولیدي و
خدماتی، به دلیل شیوع کووید19 و تعطیلی اصناف، شغل خود را از دست دادند.مرکز پژوهش هاي مجلس- ابتداي تابستان 1399:
شیوع کووید19، 2 میلیون و 900 هزار تا 6 میلیون و 400 هزار نفر از شاغلان کشور را بیکار خواهد کرد.روزبه کردونی؛ رییس
موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی- نیمه تابستان 1399: تعداد کسب وکارهاي آسیب دیده از بحران کرونا، شامل 4 میلیون و
800 هزار شغل، معادل 20.3درصد از اشتغال کل کشور است.معاون اشتغال وزارت تعاون- نیمه شهریور 1399: از ابتداي سال تا نیمه
مرداد ماه، حدود یک میلیون و 500 هزار نفر، شغل خود را از دست داده و بیکار شده اند.مدیرکل بیمه بیکاري وزارت تعاون- پایان



شهریور 1399: از ابتداي شیوع ویروس کرونا تاکنون، 249 هزار و 229 کارگاه و بنگاه اقتصادي متاثر از شیوع بیماري کرونا، تعدیل
نیرو داشتند که 62درصد این کارگاه ها، در حوزه خدمات فعال بودند و 59درصد از کل نیروهایی که بیکار شدند مربوط به این حوزه
بود. 31درصد کارگاه ها در حوزه صنعت فعال بودند و 37درصد کارگرانی که بیکار شدند در این بخش مشغول به کار بودند. 3درصد از
کسب وکارهاي بخش کشاورزي، از شیوع کرونا آسیب دیدند و یک درصد از کل نیروهاي بیکار شده مربوط به این بخش
هستند.مدیرکل هدایت نیروي کار وزارت تعاون-پایان مهر 1399: سه میلیون کارگاه کوچک، از شیوع ویروس کرونا آسیب دیدند که

 
در این کارگاه ها، 2میلیون و 800 هزار کارگر داراي بیمه و 3میلیون کارگر فاقد بیمه مشغول به کار بودند. 

گزارش کارشناسان اقتصادي و مسوولان مرکز آمار و نمایندگان مجلس در یک میزگرد تلویزیونی- نیمه آذر 1399: تابستان امسال،
یک میلیون و 300 هزار نفر از جمعیت شاغل کشور، کاسته شده و در همین مدت، دو میلیون و300 هزار نفر از بازار اشتغال کشور
خارج و غیرفعال شده اند در حالی که 62 میلیون نفر از جمعیت کشور، در سن اشتغال بوده اند .... در تابستان امسال، از کل جمعیت
در سن اشتغال (62 میلیون نفر) 41.8درصد شاغل یا در جست وجوي شغل در بازار کار بوده اند ... در تابستان امسال، 23 میلیون و
542 هزار نفر، شاغل و 2 میلیون و 477 هزار نفر، جویاي کار بوده اند ... 60درصد شاغلان کشور، در مشاغل غیررسمی مشغول به کار
هستند که در استان هاي محروم و مرزي، این عدد به بیش از 70درصد می رسد و 70درصد نیروي شاغل، در بنگاه هاي کمتر از 5
نفر مشغول به کار هستند که این بنگاه ها در مقابل بی ثباتی اقتصاد کلان، تورم و افت وخیز نرخ ارز بسیار آسیب پذیر هستند ...
براساس استاندارد جهانی، هر یک درصد رشد اقتصادي، 150 هزار اشتغال پایدار براي کشور رقم می زند اما در 5 سال گذشته، رشد
اقتصادي، منفی یا سر به سر بوده است ... بین 180 کشور جهان، شاخص بهبود و کار در ایران، رتبه 126 را دارد ... در فاصله سال
1384 تا 1398، سالانه حدود 600 هزار نفر به شاغلان کشور اضافه شده در حالی که 70درصد این تازه واردان بازار اشتغال، در بنگاه
هاي کمتر از 5 نفر مشغول به کار شده اند که در واقع دولت نقشی در ایجاد شغل براي ایشان نداشته و این بنگاه ها هم سهمی در
اقتصاد کشور ندارند چون فقط 25درصد ارزش افزوده ایجاد می کنند و بنابراین، وجودشان منجر به رشد اقتصادي نمی شود .... نرخ
بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی در بسیاري استان هاي محروم و مرزي، بیش از 70درصد است و یک میلیون نفر از افراد بیکار و
جویاي شغل در تابستان امسال، فارغ التحصیلان دانشگاهی بوده اند ..... 60درصد سرپرستان خانواده هاي فقیر، شاغل هستند ولی با

 
این حال، خانواده در فقر به سر می برد .... 

این اعداد و این اشارات، با وجود آنکه توسط مدیران دولتی اعلام شده، قابل استناد و اتکا نیست چون مسوولان حوزه اشتغال و
قانونگذاري هم می دانند که غیر از این اعداد خام از تعداد بیکارشدگان کشور که روي مدار یک میلیون و 500 هزار تا 6 میلیون و
400 هزار شامل کارگران رسمی و غیررسمی شاغل در بنگاه هاي کوچک و رویت شده توسط بازرسان وزارت تعاون در نوسان است،
تعداد نامعلوم و پرشماري از جمله دستفروشان سیار و مشغول به فروش خیابانی هر قلم کالا و خدمت قابل حمل، مرد و زن جوان و
میانسالی که براي امرار معاش خود یا خانواده، با خودروي شخصی، مسافرکشی می کند و از هر مزیت اعطایی اتحادیه هاي تاکسیرانی
محروم می ماند، کارگران فصلی و روزمزد و ساعتی خارج از فهرست مزدبگیران یک واحد صنفی هم، در مشاغل غیررسمی مشغول به
کار هستند که هیچ جایی در آمارهاي دولت ندارند و از آنجا که مدیر و مسوولی هم براي سرشماري از این کارگران گمنام، دست به
کار نمی شود، آماري هم از تعدادشان موجود نیست اگرچه که خودشان، حی و نان آور یک خانواده هستند. علاوه بر این، منحصر
کردن دلیل بیکاري بیش از 6 میلیون کارگر رسمی و غیررسمی به «شیوع کرونا»، پاك کردن محترمانه صورت مساله و تداوم حفاظت
از حریم امن دولت هاست. «شیوع کرونا» علت بخش قابل توجهی از مشکلات اقتصادي کشور بود ولی معلول آن، در شاخه هایی
قطور توزیع شد که ریشه در تداوم چند ساله سوءمدیریت ها داشت. بیکار شدن نقد و در لحظه بیش از 6 میلیون شاغل در مشاغل
خرد در فاصله اسفند تا ابتداي آبان ماه، نتیجه آشکار توسعه پنهان رکود در شبکه اشتغال و مشاغل خدماتی دم دست و بنگاه هاي
کوچک و زیرزمینی و کم رمقی بود که با سرمایه هاي ناچیز نفس می کشیدند و در شرایط عادي هم سودي به دست نمی دادند که
در شرایط دشوار، جبران زمینگیري کند بلکه در آن حد بود که چرخ چند زندگی بچرخد؛ آن هم نه چرخیدن از نوع افلاطونی بلکه

 
رفع روزمرّگی بود که شاید براي کارفرما و صاحب سرمایه، کمی چرب تر. 



همزمان با رکود اقتصادي که به دنبال شیوع یک ویروس، مثل قله کوه یخ، سربرآورد، شبکه قدرتمند و وقت شناس دلالی، از چرت
نیمروزي بیدار شد و به اقصا نقاط عرصه اقتصاد سرك کشید که روزنه هاي به ظاهر مسدود را شناسایی کند. نادیده گرفتن تورمی که
محصول فعالیت آشکار و پنهان شبکه فاسد دلالی است و دل بستن به «شیوع کرونا» به عنوان دلیل انحصاري هدر رفتن سرمایه هاي
انسانی ارزشمند پاي بساط دستفروشی و بیگاري هاي روزمزدي و مسافرکشی، چشم فرو بستن بر خطاهاي مدیریتی بی شمار است
آن هم در این شرایط که از هم پاشیدن کل شالوده یک اقتصاد کوچک در یک بنگاه خدماتی کوچک، کارفرما و کارگر را به یک اندازه،
بدبخت کرده است؛ کارفرمایی که گوشه قبایش را جمع کرد و بنگاه از رونق و رمق افتاده اش را براي فروش یا اجاره گذاشت و خانه

 
نشین شد و کارگري که قبا را از تنش درآورد و فروخت که نان براي خوردن داشته باشد. 

 
گزارش مرکز آمار ایران از مقایسه تورم امسال و پارسال 

 
فروردین 1399 نسبت به فروردین 1398: 19.8 درصد 

 
اردیبهشت 1399 نسبت به اردیبهشت 1398: 21 درصد 

 
خرداد 1399 نسبت به خرداد 1398: 22.5 درصد 

 
تیر 1399 نسبت به تیر 1398: 26.9 درصد 

 
مرداد 1399 نسبت به مرداد 1398: 30.4 درصد 

 
شهریور 1399 نسبت به شهریور 1398: 34.4 درصد 

 
مهر 1399 نسبت به مهر 1398: 41.4 درصد 

 
آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 46.4 درصد 

 
ارتفاع امواج نرخ بیکاري در فاصله 1396 تا 1399؛ هر سال بلند قامت تر از سال قبل 

تعداد بیکاران کشور ظرف 3 سال گذشته، اعداد امیدوار کننده اي نبوده است. هدف، مرور شعارهاي انتخاباتی رییس جمهوري یا
هدفگذاري هاي برنامه 5 ساله ششم توسعه درباره کاهش نرخ بیکاري نیست چون اگر پاي آن شعارها و این هدفگذاري ها را وسط

 
بکشیم، دولت شرمنده تر از اینکه امروز هست خواهد شد. بسنده کردن به آمارها، کفایت می کند: 

 
سال 1396، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 12.1 درصد 

 
سال 1397، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 12 درصد 

 
سال 1398، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 13.6 درصد 

 
6 ماهه اول سال 1399، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 16.3 درصد 

 
رفوزگی دولت در معادله همسان سازي حداقل دستمزد کارگران با نرخ تورم 

بنا به آمارهاي منتشر شده توسط بانک مرکزي، در فاصله سال 1396 تا پایان آبان امسال، نرخ تورم رو به صعود بوده است. فقط در
سال 1396 که اولین سال فعالیت دولت دوازدهم بود، نرخ تورم، تک رقمی و کمتر از میزان رشد حداقل دستمزد کارگران بود اما از
سال پس از آن، هرچه حداقل دستمزد کارگران افزایش یافت، نرخ تورم با قدم هاي چابک تر، از این افزایش سبقت گرفت و این
رقابت نابرابر تا امروز هم ادامه دارد.سال 1396: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1395، 14.5 درصد افزایش یافت و نرخ تورم
در 12 ماه منتهی به اسفند، 9.6 درصد بود.سال 1397: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1396، 19.5 درصد افزایش یافت و
نرخ تورم در 12 ماه منتهی به اسفند، 31.2 درصد بود.سال 1398: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1397، 36.5 درصد
افزایش یافت و نرخ تورم در 12 ماه منتهی به اسفند، 41.2 درصد بود.سال 1399: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1398،
حدود 33 درصد افزایش یافت و نرخ تورم در 7 ماهه منتهی به آبان، 34.2 درصد برآورد شده است (هفته هاي آغازین امسال،
نمایندگان دولت و کارفرمایان در شوراي عالی دستمزد، با افتخار، در رسانه هاي دولتی اعلام کردند که حداقل دستمزد کارگران، در



سال 1399، «حدود» 33 درصد افزایش یافته است. داستان این «حدود» چه بود؟ کارفرمایان و دولت در توافقی مشترك، قبول کردند
که یک کارگر مجرد در 12 ماه سال 99، ماهانه 2 میلیون و 510 هزار تومان -33.76 درصد افزایش نسبت به دستمزد سال 1398-
کارگر متاهل با یک فرزند، ماهانه 2 میلیون و 693 هزار تومان -32.80درصد افزایش نسبت به دستمزد سال 1398- و یک کارگر

 
متاهل با دو فرزند، ماهانه 2 میلیون و 877 هزار تومان -31.98 درصد افزایش نسبت به سال 1398- دستمزد ماهانه دریافت کند.) 

 
می دانید شاخص فلاکت چیست؟ 

شاخص فلاکت Misery index، حاصل جمع نرخ بیکاري و نرخ تورم است. از سال 1396 تا امروز، شاخص فلاکت در ایران، رو به
صعود بوده چون اگر در هر سال، دولت توانسته تغییر مثبت در نرخ بیکاري ایجاد کند و درصدي به آمار تازه واردان بازار اشتغال
بیفزاید، افزایش نرخ تورم، از خجالت زحمات دولت درآمده و نتیجه نهایی، برخلاف انتظار دولت، باز هم نشان دهنده صعود شاخص

 
فلاکت بوده است. 

 
شاخص فلاکت - سال 1396: 20.3 تا 21.7 درصد 

 
شاخص فلاکت - سال 1397: 38.5 تا 38.9 درصد 

 
شاخص فلاکت - سال 1398: 45.5 تا 51.9 درصد 

 
نیم سال 1399: 37.6 تا 45.4 درصد 

 
شکم هایی که گرسنه تر می شوند 

آخرین گزارش قابل دسترسی در سامانه اطلاعات و داده هاي مرکز آمار ایران، اعدادي از تورم قیمتی در 12 گروه کالا و خدمات ارایه

 
شده در کل کشور، در آبان 1399 در مقایسه با آبان 1398 است. 

 
افزایش قیمت خوراکی ها و آشامیدنی ها- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 56.7 درصد 

 
افزایش قیمت دخانیات - آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 50.7 درصد 

 
افزایش قیمت پوشاك و کفش- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 42.9 درصد 

 
افزایش قیمت مسکن، آب، برق، گاز و سایر سوخت ها- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 26 درصد 

 
افزایش قیمت مبلمان و لوازم خانگی و نگهداري معمول آنها-آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 55 درصد 

 
افزایش قیمت بهداشت و درمان- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 33.9 درصد 

 
افزایش قیمت حمل و نقل- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 96.5 درصد 

 
افزایش قیمت ارتباطات- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 25.4 درصد 

 
افزایش قیمت تفریح و فرهنگ - آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 50.2 درصد 

 
افزایش قیمت آموزش- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 20.9 درصد 

 
افزایش قیمت هتل و رستوران - آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 33.4 درصد 

 
افزایش قیمت کالاها و خدمات متفرقه- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 44.2 درصد 

روال معمول در کشور ما این است که وقتی آدم هایی از طبقه متوسط یا فقیر، شغل شان را ازدست می دهند و با برآوردي از شرایط
موجود، حدس می زنند که وضعیت معیشت شان تا آینده اي دور یا نزدیک، بهتر از اینکه حالا هست، نخواهد شد، اولین اقدام، حذف
«غیرضروري ها» از سبد هزینه هاست. خانواده هاي از طبقه متوسط و فقیر در جامعه ایران، حداقل در دهه اخیر که در رقابت سر به
سر شدن مخارج و درآمد، پیوسته بازنده بوده اند، خیلی سال است که «غیرضروري هایی» همچون تفریحات، اقلام فرهنگی و گذران
اوقات فراغت، آموزش، گردش و سفر را از فهرست هزینه هاي خانوار حذف کرده اند. در این خانواده ها، وقتی نان آور خانواده، شغلش
را از دست می دهد، آنچه براي جراحی روي کاغذ می آید، مجموعی از هزینه هاي ناگریز است؛ اجاره خانه (اگر مستاجر باشد) هزینه
تحصیل فرزند (اگر متاهل و داراي فرزند باشد) هزینه درمان (اگر یکی از اعضاي خانواده بیمار باشند) هزینه رفت وآمد، هزینه پوشاك،
هزینه خوراك. اینها، «ضروریاتی» است که می شود خلاصه اش کرد و مثلا، می شود براي کاهش ودیعه و اجاره خانه، به 4 یا 5



منطقه پایین تر از محل سکونت فعلی کوچ کرد و لابه لاي هزارتوهایی گم شد که روي نقشه شهر، اعتباري ندارد، می شود فرزند
محصل را در مدرسه دولتی ثبت نام کرد و با چشم پوشی اجباري از تمام کلاس هاي فوق برنامه و اردوهاي آموزشی، شعار استقلا ل
طلبی و محصول بی رقابت زحمات فردي سر داد، می شود سر و ته همه دردهاي جسمی و روانی را با قرص هاي مسکن و تب بر و
چرك خشک کن، هم آورد و تا زمانی که صداي پاي حضرت عزراییل شنیده نمی شود، قید دوا و درمان و ویزیت دکتر و بیمارستان و
جراحی و تصویربرداري را زد، می شود براي تمام آمد و رفت ها، به اتوبوس هاي تندرو و شهر زیرزمینی سنجاق شد و می شود به
همان لباس چند بار رفو شده و پشت و رو شده، قانع بود و چشم بر رنگ و لعاب این همه شلوار و پیراهن و کفش و دامن پشت
ویترین هاي خیابان که به عرف و منطق، براي تماشا و حظ بردن و خریدن، طراحی و دوخته شده، بست و در نهایت، می شود با یک
تکه نان و کاسه اي ماست و یک سیب زمینی پخته هم زنده ماند. ولی اسم این رویه، واقعا «زندگی» نیست. متاسفانه، اقتصاددانان
تایید می کنند که در کشور ما، فقر موروثی، میراث آشفتگی محاسبات اقتصادي است و اصلا به همین دلیل است که گاه تا 5 نسل و

 
7 نسل بعد یک خانواده هم، در گرداب بی پولی و حسرت نرسیدن به هزار حق انسانی دست و پا می زنند. 

سال 1394، مقاله اي به قلم 4 دانشجوي دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در نشریه ماهانه دانشگاه علوم پزشکی فسا منتشر شد
که با بررسی الگوي مصرف غذایی در ایران و جهان در فاصله سال هاي 2000 تا 2014، چنین یافته هایی را ارایه می داد: «.... با
وجود افزایش دسترسی انرژي روزانه از 2000 کیلو کالري به 3000 کیلو کالري براي هر فرد، 20 درصد خانوارها در ناامنی غذایی
هستند و 11 درصد هم ناامنی شدید غذایی دارند، 30 درصد خانوارها، کمتر از 80 درصد کلسیم موردنیاز روزانه را دریافت می کنند.
سرانه مصرف نان و برنج، 5 درصد، روغن، 20 درصد، قند و شکر، 38 درصد بیش از میزان توصیه شده ولی سرانه مصرف حبوبات، 30
درصد، شیر و لبنیات، 25 درصد، تخم مرغ، 20 درصد، سبزي و میوه 25 درصد کمتر از مقادیر توصیه شده است ..... (سال 1394،
جمعیت کشور 79 میلیون و 926 هزار نفر و تعداد کل خانواده هاي کشور، 24 میلیون و 200 هزار خانوار بوده که به استناد نتایج
تحقیق این دانشجویان، بیش از 4 میلیون و 800 هزار خانوار، دچار ناامنی غذایی و بیش از دو میلیون و 660 هزار خانوار دچار ناامنی
غذایی شدید بوده و بیش از 7 میلیون و 260 هزار خانوار، کمتر از 80درصد کلسیم مورد نیاز روزانه را دریافت می کردند).»هفته
پایانی آذر ماه امسال، فرامرز توفیقی، نماینده کارگران در شوراي عالی دستمزد، نتایج محاسبه اي دراختیار خبرگزاري ایلنا گذاشت؛
نتایج محاسبه اي از هزینه روزانه خوراك یک فرد به استناد قیمت هاي روز مواد خوراکی و محاسبه خام گرانی قیمت این اقلام
ضروري در فاصله هفته پایانی اسفند 1398 تا هفته پایانی آبان 1399. بنا به نتایج این محاسبه، یک فرد بالغ، در هفته پایانی اسفند
1398، باید روزانه 16 هزار و 457 تومان براي خرید ضروري ترین مواد غذایی با حداقل هاي توصیه شده هزینه می کرد ولی امسال،
باید 25 هزار و 655 تومان بپردازد تا یک تغذیه سالم داشته باشد. توفیقی به استناد قیمت روز ضروري ترین اقلام خوراکی؛ نان، برنج،
ماکارونی، حبوبات، سیب زمینی، سبزي ها، میوه ها، گوشت سفید و قرمز، تخم مرغ، لبنیات، روغن، قند و شکر، برآورد کرده بود که
یک خانواده با بعد 3.3 نفر در کشور، فقط براي تامین مواد غذایی یک ماه، باید بیش از 2 میلیون و 500 هزار تومان هزینه کند در
حالی که امروز، حقوق ماهانه یک کارگر مجرد، 2 میلیون و 510 هزار تومان، حقوق ماهانه یک کارگر متاهل با یک فرزند، 2 میلیون و

 
693 هزار تومان و حقوق ماهانه یک کارگر متاهل با دو فرزند، 2 میلیون و 877 هزار تومان است ..... 

روال معمول در کشور ما این است که وقتی آدم هایی از طبقه متوسط یا فقیر، با گرانی و تورم قیمت ها و نابرابري درآمد و مخارج
مواجه می شوند، مواد غذایی هرچه ارزان تر، هرچه سیرکننده تر، هرچه بی فایده تر و هرچه حجیم تر، جایگزین مواد غذایی مفیدي
می شود که خاصیت سیر کنندگی کمتر ولی ارزش غذایی بالاتري دارند. وقتی مواد غذایی هرچه ارزان تر، هرچه سیرکننده تر، هرچه
بی فایده تر و هرچه حجیم تر، جایگزین مواد غذایی مفید می شود، فلسفه «پیشگیري» هم معناي خود را ازدست می دهد و یک نفر،
یک روز، باید از وزیر بهداشت که از تریبون هاي رسمی درباره خطر فشارخون و افزایش وزن، مرض قند و کم تحرکی و هزار درد
ناخواسته غیرمسري هشدار می دهد، بپرسد که آیا بلد است حقوق هاي 2 میلیون تومانی و 2 میلیون و 500 هزار تومانی و 2 میلیون
و 800 هزار تومانی یک خانواده یک نفره و سه نفره و چهار نفره را با تورم 21 درصدي و 26 درصدي و 34 درصدي و 46 درصدي
همین سال کرونایی، طوري کنار هم بنشاند که از دلش، هم اجاره خانه بیرون بیاید و هم هزینه تحصیل بچه ها و هم هزینه رفت و



آمد و هم هزینهدوا درمان خانگی و تهش هم رقمی بماند براي تغذیه سالم؟ اصلا، تغذیه سالم در خانواده هاي سوار بر سورتمه در

 
سراشیبی فقر، چه معنایی دارد؟ 

 
«خیر» آب رفت 

بقال محل ما، صفحات آخر همان دفتر نسیه را از آخر به اول ورق می زند تا می رسد به صفحه اي که 3 ردیف شماره تلفن در آن
نوشته؛ هر ردیف، 15 شماره تلفن. بقال می گوید صاحبان این شماره ها، کسانی هستند که تا اوایل سال، هر ماه می آمدند و بی خبر
و بی نشان، بدهی افراد مستمند و فقیر را تسویه می کردند. روي 2 ردیف و یک نیمه، روي 40 شماره تلفن خط کشیده و می گوید

 
که از آن جمع شماره تلفن ها، فقط همین 5 نفر مانده اند. 

 
گفت وگوي با زهرا عبداللهی، مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت درباره آخرین وضعیت ناامنی غذایی در کشور 

دولت مکلف بوده که تا سال 1400 و تا پایان برنامه ششم توسعه، کنترل سوءتغذیه را به وضعیت ثبات برساند. نتایج بررسی ها آیا از

 
موفقیتی در این زمینه خبر می دهد؟ 

در سند ملی تغذیه و امنیت غذایی، کاهش 10درصدي کم وزنی، لاغري و کوتاه قدي کودکان کمتر از 5 سال که یکی از شاخص هاي
سوءتغذیه مزمن و طولانی و از جمله شاخص هاي توسعه کشورهاست، یک هدف راهبردي بوده و مطالعات کشوري انجام شده در
مقاطع 5 ساله توسط وزارت بهداشت نشان می دهد که طی دو دهه گذشته، به دنبال مداخلاتی که در کشور اجرا شده، کاهش قابل
ملاحظه اي در شیوع سوءتغذیه کودکان اتفاق افتاده است. مصداق این کاهش هم اینکه در دو دهه قبل، کوتاه قدي تغذیه اي در
کودکان کمتر از 5 سال در کشور 19.9درصد بود، اما نتایج بررسی ملی انجام شده در سال 96، نشان داد که به دلیل مداخلات
کشوري، این عدد به 4.8درصد کاهش یافته است. کم وزنی هم یکی از شاخص هاي سوءتغذیه کودکان است و در دو دهه قبل، شیوع
کم وزنی در کودکان کمتر از 5 سال در کشور، 16.6درصد بود که بنا بر نتایج بررسی سال 96، این عدد به 3.8درصد کاهش یافته
است. به دلیل همین تغییرات و کاهش قابل ملاحظه سوء تغذیه در کودکان کمتر از 5 سال، ایران مورد تقدیر سازمان جهانی بهداشت
و مراکز بین المللی قرار گرفت، چون این اقدامات در راستاي دستیابی به اهداف SDG و MDG انجام شد (سال 2000، دستیابی به
اهداف توسعه هزاره The 8 Millennium Development Goals-MDG تا سال 2015، مورد تعهد کشورها قرار گرفت که
از جمله این اهداف، رفع فقر و گرسنگی شدید، ایجاد امکان آموزش ابتدایی براي همه کودکان، کاهش مرگ و میر کودکان، مبارزه با
اچ آي وي/ایدز بود. سال 2015، دولت ها براي دستیابی به 17 هدف جهانی تا سال 2030 متعهد شدند. این اهداف، اهداف توسعه
پایدار the Sustainable Development Goals - SDG نام گرفت و از جمله این اهداف، پایان فقر، پایان گرسنگی، رفع

 
نابرابري جنسیتی و برابري آموزشی است). 

در این اهداف، کشورها متعهد شده بودند سوءتغذیه کودکان را تا 50درصد کاهش دهند که نتایج مداخلات ما در دو دهه گذشته، به
کاهش 75درصدي سوء تغذیه کودکان کمتر از 5 سال منجر شد. امروز هم میانگین کشوري سوءتغذیه کودکان کمتر از 5 سال در
کشور، رقم مناسبی است و نسبت به سایر کشورها وضعیت مناسبی داریم ولی در مناطق محروم و در استان هاي کم برخوردارتر، نرخ
سوءتغذیه کودکان کمتر از 5 سال، همچنان دو تا سه برابر میانگین کشوري است. به این معنا که در استان سیستان وبلوچستان، در
دو دهه قبل، نرخ کوتاه قدي کودکان کمتر از 5 سال، 40درصد بوده و حالا به 12درصد کاهش پیدا کرده که این رقم، هنوز هم عدد
بالایی است چون میانگین نرخ کوتاه قدي کودکان کمتر از 5 سال در کشور،3 الی 4 درصد است و بنابراین، مناطق کم برخوردار
کشور، از این بابت نیازمند توجه و اقدامات ویژه هستند. همین تغییر را در کمبود ریزمغذي ها هم شاهد هستیم. نتایج اولین مطالعه
ملی که در سال 81 در کشور انجام شد، از شیوع بالاي کم خونی ناشی از کمبود آهن در تمام گروه هاي سنی خبر می داد چنانکه
39درصد کم خونی در کودکان زیر 2 سال، 21درصد در مادران باردار و 18درصد در دختران و پسران در سن بلوغ گزارش شد که با
اجراي برنامه ملی غنی سازي آرد با آهن و اسید فولیک و توزیع مکمل آهن براي دختران در سن بلوغ و مادران باردار و کودکان کمتر
از 2 سال، این کمبود، حدود 50درصد کاهش پیدا کرد چنانکه نتایج مطالعه سال 92 نشان داد که میزان کم خونی ناشی از کمبود



آهن در کودکان کمتر از 2 سال به 17درصد، در مادران باردار به 14درصد و در نوجوانان در سن بلوغ به 9درصد کاهش پیدا کرده
است. اما در نتایج مطالعه دوم (سال 92) با مشکل شیوع بسیار بالاي کمبود ویتامین D در تمام گروه هاي سنی مواجه شدیم که به
دنبال دریافت این نتیجه، توزیع فوري و رایگان مکمل 50 هزار واحدي ویتامین D در شبکه هاي بهداشت درمانی کشور و غنی سازي
آزمایشی مواد غذایی با ویتامین D و از جمله شیر و آرد، آغاز شد و هنوز در حال اجرا و توزیع منطقه اي است که بعد از پایان مرحله
آزمایشی، غنی سازي با آهن و اسید فولیک هم اضافه خواهد شد. نگرانی امروز ما متوجه تبعات پاندمیک کروناست که ظرف این
مدت، مشکلات اقتصادي براي مردم ایجاد کرده از جمله اینکه تعدادي، شغل و درآمدشان را از دست داده اند و حتی صادرات و

 
واردات مواد غذایی در تمام کشورها دچار مشکل شده و قیمت مواد غذایی افزایش پیدا کرده است. 

تبعات شیوع کرونا ما را از این بابت نگران کرده که شیوع سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها افزایش دوباره داشته باشد و ناامنی غذایی
تشدید شود. البته این اتفاق، یک نگرانی جهانی است و سازمان خواروبار جهانی FAO و سازمان بهداشت جهانی WHO هم
هشدارهاي مکرر دارند که دولت ها باید در شرایط فعلی، توجه بیشتري به امنیت غذایی مردم داشته باشند چون اقشار کم درآمد یا
کسانی که به هر دلیلی درآمدشان کاهش یافته، در معرض خطر سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها قرار دارند. بنا بر اعلام سازمان
خواروبار جهانی، در حال حاضر تعداد افراد گرسنه در دنیا 820 میلیون نفر است اما به دلیل شیوع کرونا، انتظار می رود در سال
2020 تعداد این افراد بسیار بیشتر شود چنانکه حالا در دنیا 135 میلیون نفر به دلیل ناامنی غذایی در شرایط اضطراري قرار دارند و
اگر مداخلات پیشگیرانه کشورها، جدي نباشد، این عدد تا پایان سال میلادي به دلیل شیوع کرونا، دو برابر افزایش می یابد. ما هم در
ایران همین نگرانی را داریم که در صورت ادامه شیوع بیماري و توقف اقدامات پیشگیرانه و مداخله اي، شیوع ناامنی غذایی و مشکلات

 
تغذیه اي افزایش خواهد یافت. 

گزارش هاي رسمی سال 99، از جمله نتایج نظرسنجی «ایسپا» است که تابستان امسال منتشر شد و همچنین، گزارش هاي بانک
مرکزي و مرکز آمار ایران نشان می دهد که بزرگسالان کشور، بسیاري از مواد غذایی مفید و از جمله گوشت سفید و لبنیات را به

 
دلیل گرانی قیمت، از سبد غذایی حذف کرده اند. 

بله، در حال حاضر به دلیل افزایش قیمت مواد غذایی و به خصوص، منابع پروتئین حیوانی مثل گوشت قرمز، گوشت سفید، شیر و
لبنیات، اقشار کم درآمد و فقیر از دهک هاي درآمدي پایین، این مواد غذایی را از سفره غذایی شان حذف کرده یا مصرف آن را تا حد
قابل توجهی کاهش داده اند که به دنبال حذف یا کاهش این مواد غذایی از سفره خانوار و سبد غذایی مردم، باید انتظار داشته باشیم
مشکل سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها در تمام گروه هاي سنی افزایش یابد. دلیل تداوم مداخلات براي مادران باردار و کودکان زیر 5
سال این است که آنها گروه هاي آسیب پذیرتري هستند و زودتر دچار مشکل می شوند ولی وقتی سبد غذایی مردم کوچک شود و

 
دریافت مواد غذایی در خانوار کافی نباشد، همه اعضاي خانواده گرفتار ناامنی غذایی خواهند شد. 

ظرف سه سال گذشته، نوسانات اقتصادي و افزایش قیمت ها و تورم و گرانی و افزایش بیکاري در کشور باعث شده که تغییراتی در
ترکیب سبد غذایی اتفاق بیفتد. آیا از میزان کاهش یا حذف مصرف مواد غذایی مفید به دلیل گرانی قیمت ظرف سه سال گذشته و به

 
طور خاص در ایام شیوع کرونا، عددي دارید؟ 

ما گزارشاتی درباره هزینه خانوار و میزان هزینه کرد براي خوراك یا غیرخوراك را از مرکز آمار ایران می گیریم. آخرین اطلاعاتی که
دریافت کردیم، نشان داد که سرانه مصرف شیر و لبنیات در کشور، به دلیل افزایش قیمت کاهش پیدا کرده است. البته اولین اطلاعات
دریافتی ما درباره وضعیت مصرف شیر، از بازار مصرف بود و سال 90 که اولین گرانی قیمت لبنیات را شاهد بودیم، در 48 شهر مطالعه
اي انجام دادیم و نتایج این مطالعه به ما نشان داد که به دنبال گرانی قیمت، میزان تقاضاي مصرف کننده براي شیر، 14درصد و براي
بقیه فرآورده هاي لبنی، 6درصد کاهش پیدا کرده است. اما به دنبال تداوم گرانی قیمت شیر در سال هاي بعد، میزان مصرف و خرید
شیر و سایر فرآورده هاي لبنی، همچنان رو به کاهش است. در مطالعه اي با عنوان «سبد غذایی مطلوب» که سال 93 انجام دادیم،
میزان مصرف شیر و لبنیات در کشور، بسیار کمتر از میزان توصیه شده بود به این معنا که میانگین مصرف سالانه شیر و لبنیات در



سال 93 در کشور، حدود 70 کیلوگرم بود که حالا حتما کمتر هم شده در حالی که همان زمان هم، این میزان مصرف، نصف میزان
مصرف جهانی بود چون در سال 93، میانگین مصرف جهانی شیر و لبنیات، سالانه 165 کیلوگرم و در بعضی کشورها حدود 300
کیلوگرم بود. مهم ترین دلیل مصرف اندك و رو به کاهش شیر و لبنیات در کشور ما -صرف نظر از اینکه بعضی مردم، عادت به مصرف
روزانه شیر و لبنیات ندارند- به خصوص در دهک هاي اقتصادي پایین، گرانی قیمت این ماده غذایی است. نتایج مطالعه سال 93 به ما
نشان داد که میزان مصرف گوشت قرمز و گوشت سفید هم بسیار کمتر از میزان توصیه شده در سبد مطلوب غذایی است. مسوولان
وزارت بازرگانی هم در گزارش سال 95 خود از امنیت غذایی، تایید کردند که 70درصد جمعیت کشور، از دریافت کافی پروتئین
حیوانی، محروم هستند. نتایج مطالعه اي در سال 95 به ما نشان داد که با وجود توصیه به مصرف روزانه حداقل 5 واحد میوه و
سبزي، حدود 50درصد مردم، این میزان میوه یا سبزي را هم مصرف نمی کنند و میزان مصرف، بسیار کمتر از مقدار توصیه شده
است. نتایج مطالعه اي که امسال انجام دادیم، نشان داد که امسال به دلیل افزایش قیمت میوه، مصرف میوه هم کاهش پیدا کرده
است. در مطالعه اي که سه ماهه ابتداي امسال با همکاري انیستیتو تحقیقات تغذیه بین 22 هزار خانوار کشور به صورت پرسشنامه
خوداظهاري انجام دادیم، درباره میزان مصرف گوشت قرمز، میوه و لبنیات از مردم پرسیدیم ونتایج اولیه نشان داد که تعداد زیادي از
خانواده ها، مصرف گوشت و میوه و لبنیات را کاهش داده یا حذف کرده اند و 50درصد از این گروه، اعلام کرده بودند که به دلیل
بیکار شدن یا کاهش درآمد، تصمیم به حذف یا کاهش این مواد غذایی گرفته اند. امروز و به دنبال شیوع کرونا و در صورت تداوم
طولانی مدت افزایش قیمت ها و رشد تورم و بیکاري و کاهش درآمد خانوار، انتظار می رود که وضعیت تغذیه مردم بدتر شود و در
این صورت، باید منتظر شیوع بالاتر سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها باشیم. وقتی تغذیه مردم، مناسب نباشد و دچار کمبود ویتامین
ها و کمبود ریزمغذي ها و کمبود پروتئین شوند، سیستم ایمنی بدن شان تضعیف می شود و تضعیف سیستم ایمنی بدن به دلیل

 
بدي تغذیه، خطر ابتلا به بیماري هاي ویروسی از جمله کووید 19 و حتی شدت و مرگ ناشی از بیماري را هم افزایش می دهد. 

نتایج نظرسنجی «ایسپا» اعلام می کرد که مصرف نان و برنج و نوشابه؛ به عنوان ماده قندي سیر کننده، افزایش پیدا کرده و من از
این نتایج، به این فرضیه رسیدم مردمی که نمی توانند مواد غذایی مفید تهیه کنند، سبد غذایی خانوار را با مواد سیري آور پر می

 
کنند. 

دقیقا و یکی از پیامدهاي ناامنی غذایی در شرایط شیوع کووید19 هم این است. وقتی می گوییم در شرایط شیوع کووید19،
سوءتغذیه افزایش می یابد، به این معناست که اضافه وزن و چاقی هم، نوعی سوءتغذیه است چون وقتی منابع پروتئین حیوانی شامل
گوشت قرمز و گوشت مرغ و تخم مرغ و شیر و لبنیات، گران باشد و مردم قادر به تهیه این مواد غذایی نباشند، به مصرف کربوهیدرات
و مواد نشاسته اي مثل نان و برنج و سیب زمینی روي می آورند که قیمت ارزان تري دارد و با این مواد غذایی خودشان را سیر می
کنند و فقط شکم شان سیر می شود و در واقع، «سیري شکمی» اتفاق می افتد. سیري شکمی به این معناست که با وجود سیر شدن،
پروتئین و ریز مغذي هاي مورد نیاز سلول ها براي حفظ سلامت بدن، دریافت نمی شود و گرسنگی سلولی بروز می کند. سیري
شکمی، چاقی به دنبال دارد چون فست فود و مواد نشاسته اي و نان و برنج، ارزان تر از گوشت قرمز و سایر مواد غذایی مفید است اما
باعث چاقی و اضافه وزن می شود و آدم چاق، بیشتر در معرض ابتلا به کووید19 قرار می گیرد چون سیستم ایمنی اش تضعیف می
شود و حتی خطر مرگ ناشی از ابتلا به کووید19 هم در این افراد بیشتر است. علاوه بر این، این افراد بیشتر درمعرض خطر ابتلا به
بیماري هاي غیرواگیر و ازجمله دیابت و بیماري هاي قلبی عروقی و سکته قلبی و مغزي و انواع سرطان ها هستند. پس حالا، نباید
صرفا به فکر سیري شکم مردم باشیم و صرفا، قیمت نان و برنج و مواد نشاسته اي را در حدي تثبیت کنیم که شکم مردم سیر شود،
بلکه بسیار مهم است که منابع پروتئینی و منابع ریزمغذي ها هم با قیمت مناسب در دسترس مردم و به خصوص، دهک هاي

 
درآمدي پایین قرار بگیرد. 

 
استان ها یا مناطق دچار ناامنی غذایی در کشور، کدام است و چه جمعیتی در معرض خطر ناامنی غذایی هستند؟ 

مطالعات انجام شده توسط وزارت بهداشت، نشان می دهد که ناامنی غذایی در 8 استان و از جمله در استان سیستان وبلوچستان،
کرمان، هرمزگان، کهگیلویه وبویراحمد، خراسان جنوبی و خوزستان بیشتر است. ما در مطالعات مربوط به الگوي مداخله اي «باغ»



(بسته امنیت غذایی) متوجه شدیم که حدود 20درصد خانوارهاي این استان ها، دچار ناامنی غذایی هستند. به دنبال دریافت این
نتایج، الگوي مداخلات توانمند سازي با کمک تمام دستگاه ها و از جمله وزارت کشاورزي و وزارت بازرگانی طراحی و مقرر شد
خانوارهاي دچار ناامنی غذایی، توسط شبکه بهداشت شناسایی شوند و براي این خانواده ها، با کمک فرمانداري و استانداري،
اشتغالزایی و فقر زدایی و درآمدزایی انجام شود و همزمان، تحت پوشش آموزش هاي ارتقاي سواد تغذیه اي قرار بگیرند تا از همان
درآمد محدودي که دارند هم، به درستی استفاده کنند اما براي آن خانواده هاي فقیر که نیاز جدي به کمک غذایی دارند و ارایه هر
آموزشی براي شان بی فایده است، کمک هاي غذایی ارایه شود. این برنامه در حال اجراست ولی باید تداوم داشته باشد و گسترش
پیدا کند. امروز مادران باردار و کودکان کمتر از 5 سال فقیر و گرفتار سوءتغذیه در همین مناطق محروم، با کمک کمیته امداد و بنیاد

 
مستضعفان و بنیاد علوي، تحت پوشش سبد غذایی هستند اما 

نه تنها توزیع این سبدها در این ایام باید تداوم داشته باشد، بلکه باید گسترش پیدا کند چون با شرایط فعلی انتظار می رود که تعداد

 
نیازمندان سبد غذایی به دلیل سوءتغذیه افزایش یابد. 

من در گزارش هاي رسمی نهادهاي حمایتی می بینم که ظرف 8 ماه گذشته، تعداد و توزیع سبدهاي غذایی، رو به افزایش است. آیا

 
این افزایش نگران کننده است؟ چون این افزایش به این معناست که تعداد خانواده هاي فقیرمان در حال افزایش است. 

تعداد افراد دچار سوءتغذیه در کشور روبه افزایش است با وجود آنکه افراد دچار سوءتغذیه، توسط شبکه بهداشت شناسایی و به کمیته
امداد و بنیاد علوي و بنیاد برکت معرفی می شوند. چه باید کرد؟ فرهنگستان علوم پزشکی در حال بررسی تاثیر کووید19 بر امنیت
غذایی است. در دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت هم راهکارهایی پیشنهاد و به ریاست جمهوري منعکس کردیم. اولین پیشنهاد این
بود که کارگروه امنیت غذایی در ستاد ملی مبارزه با کرونا شکل بگیرد چون بحث امنیت غذایی در این ستاد مغفول مانده است.
پیشنهاد دوم، پوشش حمایتی براي 5 دهک درآمدي پایین و توزیع کارت هوشمند با امکان خرید اقلام غذایی تعریف شده بود. می
شود از محل مالیات بر کالاها و اقلام آسیب رسان، یارانه اي براي این دهک ها درنظر گرفت که بتوانند گوشت قرمز و گوشت سفید و
لبنیات را با قیمت ارزان تر بخرند. امروز دولت براي قند و شکر یارانه می دهد و به محض گرانی قیمت شکر و قند، توزیع دولتی آغاز
می شود و مردم در میادین میوه و تربار، در صف هاي طولانی می ایستند که مثلا نفري 4 کیلو یا 6 کیلو شکر یا قند با قیمت دولتی
بگیرند. تخصیص یارانه به این شیوه درست نیست و این یارانه باید، به سمت مواد غذایی مفید هدایت شود؛ به سمت گوشت و لبنیات
و تخم مرغ. با آماري که از شیوع دیابت در کشور داریم و در حالی که کاهش مصرف قند و نمک و شکر تا سال 1404، یکی از اهداف
افق 20 ساله کشور است، توزیع شکر و قند و روغن یارانه اي چه دلیلی دارد؟ بخشی از این یارانه باید به سمت گوشت و لبنیات
هدایت شده و همزمان، این فرهنگ سازي آغاز شود که مردم، همان درآمد محدودي که دارند را هم به درستی هزینه کنند و به جاي
خرید نوشابه، شیر و دوغ بخرند و اگر نمی توانند گوشت بخرند، به جاي مصرف فست فود، حبوبات بخرند. البته قیمت حبوبات هم
گران شده ولی گوشت، کیلویی 130 هزار تومان است و حبوبات، کیلویی 30 هزار تومان است و بنابراین تامین پروتئین با قیمت ارزان

 
تر، امکان پذیر است. 

 
فرد گرسنه در کشور داریم؟ 

براساس مطالعاتی که انجام شده و در گزارش هاي سازمان بهداشت جهانی و سازمان خواروبار جهانی هم مورد توجه قرار گرفته، ایران
از نظر امنیت غذایی در ردیف کشورهایی است که کمتر از 5درصد جمعیتش گرفتار ناامنی غذایی هستند. شرایط ما مثل بعضی
کشورهاي آفریقایی نیست که مردم از قحطی می میرند و ما، مشکل گرسنگی نداریم ولی با مشکل کمبود انواع ریزمغذي ها و
بدخوري در کشور مواجهیم به این معنا که تعدادي از مردم، آن قدر زیاد می خورند که دچار اضافه وزن و چاقی ناشی از سوءتغذیه
هستند، تعدادي هم بدخوري دارند چون دسترسی کافی به مواد غذایی مفید ندارند و چون نمی توانند میوه و سبزي بخرند، مواد
نشاسته اي و قندي و چربی می خورند که سیر شوند. مردم ما با مشکل سوءتغذیه ناشی از دریافت ناکافی مواد غذایی مفید مواجهند
که مصداق آن هم کوتاه قدي و کم وزنی و لاغري کودکان کمتر از 5 سال است.شاخص فلاکت Misery index، حاصل جمع نرخ
بیکاري و نرخ تورم است. از سال 1396 تا امروز، شاخص فلاکت در ایران، رو به صعود بوده چون اگر در هر سال، دولت توانسته تغییر



مثبت در نرخ بیکاري ایجاد کند و درصدي به آمار تازه واردان بازار اشتغال بیفزاید، افزایش نرخ تورم، از خجالت زحمات دولت درآمده

 
و نتیجه نهایی، برخلاف انتظار دولت، باز هم نشان دهنده صعود شاخص فلاکت بوده است. 

 
شاخص فلاکت - سال 1396: 20.3 تا 21.7 درصد 

 
شاخص فلاکت - سال 1397: 38.5 تا 38.9 درصد 

 
شاخص فلاکت - سال 1398: 45.5 تا 51.9 درصد 

 
نیم سال 1399: 37.6 تا 45.4 درصد 

نتایج مطالعه سال 90 به ما نشان داد که به دنبال گرانی قیمت، میزان تقاضاي مصرف کننده براي شیر، 14درصد و براي بقیه فرآورده
هاي لبنی، 6درصد کاهش پیدا کرده است. مسوولان وزارت بازرگانی در گزارش سال 95 خود، تایید کردند که 70درصد جمعیت
کشور، از دریافت کافی پروتئین حیوانی، محروم هستند. نتایج مطالعه سال 95 به ما نشان داد که با وجود توصیه به مصرف روزانه
حداقل 5 واحد میوه و سبزي، حدود 50درصد مردم، این میزان میوه یا سبزي را هم مصرف نمی کنند. نتایج اولیه مطالعه اي که سه
ماهه ابتداي امسال با همکاري انیستیتو تحقیقات تغذیه انجام دادیم، نشان داد که تعداد زیادي از خانواده ها، مصرف گوشت و میوه و
لبنیات را کاهش داده یا حذف کرده اند و 50درصد از این گروه، اعلام کرده بودند که به دلیل بیکار شدن یا کاهش درآمد، تصمیم به

 
حذف یا کاهش این مواد غذایی گرفته اند. 

مرجع : روزنامه اعتماد



معرفی 2 طرح پژوهشی برتر دانشگاهی توسط وزارت علوم

منبع: خوزناشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/09/25

2 طرح پژوهشی تقاضا محور دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول به عنوان طرح برگزیده توسط وزارت علوم معرفی شدند.

خوزنا: مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و کارآفرینی دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول افزود: یکی از اولویت
هاي اصلی دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، تاثیرگذاري بر جامعه اطراف خود است به نحوي که بخشی از دانش و فناوري که
توسط محققان دانشگاه در دست مطالعه و انجام است منجر به رفع مشکلات جامعه و صنعت شهر، استان و کشور و درنهایت ارتقاي

 
رفاه عمومی شود. 

ذاکرمشفق گفت: در سال هاي اخیر دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول پیشرفت هاي خوبی داشته و حجم پروژه هاي صنعتی

 
دانشگاه که توسط اعضاي هیات علمی انجام می شود افزایش یافته است. 

مدیر امور فناوري دانشگاه جندي شاپور دزفول گفت: حدود نیمی از اعضاي هیات علمی دانشگاه به صورت مستقیم یا غیرمستقیم
مجري یا همکار طرح هاي ارتباط با صنعت هستند و با توجه به سختی کار و چالش هاي انجام فعالیت کاربردي و صنعتی، رقم قابل

 
توجهی است. 

وي افزود: با تلاش هاي مستمر همکاران ما در دانشگاه، امسال 2 طرح پژوهشی تقاضا محور دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول به
عنوان طرح برگزیده توسط وزارت علوم معرفی شدند. مجري یکی از این طرح ها دکتر موفق پور از اعضاي هیات علمی گروه مهندسی
صنایع است که طرحی با عنوان "طراحی و توسعه نرم افزار ارزیابی عملکرد مبتنی بر متدولوژي کارت امتیازي متوازن" به سفارش

 
شرکت بهره برداري از شبکه هاي آبیاري شمال خوزستان انجام داده است. 

وي افزود: طرح دیگر توسط دکتر سرادارزاده عضو هیات علمی دانشکده برق و کامپیوتر با عنوان "بررسی و تحلیل اثرات هارمونیک

 
جریان بر دقت لوازم اندازه گیري" به سفارش شرکت توزیع برق اهواز انجام شده است. 

مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و کارآفرینی دانشگاه جندي شاپور دزفول گفت: 2 طرح برگزیده، در هفته پژوهش
توسط مجریان به صورت وبینار هایی براي عموم ارائه می شوند.



چه فیلم هایی در اولین روز جشنواره «سینما حقیقت» اکران می شوند؟

منبع: ایلناشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/09/25

جشنواره سینماحقیقت در دوره چهاردهم خود از امروز با اکران فیلم ها شروع به کار خواهد کرد.

جشنواره سینماحقیقت در دوره چهاردهم خود از امروز با

 
اکران فیلم ها شروع به کار خواهد کرد. 

به گزارش ایلنا، چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» از
امروز، سه شنبه 25 آذرماه به صورت آنلاین و با دبیري

 
محمد حمیدي مقدم آغاز به کار می کند. 

لیست نمایش فیلم هاي امروز از ساعت 7 صبح تا 24 بدین

 
شرح است: 

 
مجموع کل فیلم ها: 77 

 
تیوا 

 
بخش ملی (نیمه بلند) 

 
امیدي ه 

 
در جستجوي زمان از دست رفته 

 
قطعه 19 

 
بخش ملی (کوتاه) 

 
خانجان 

 
کمی با من برقص 

 
بخش کرونا 



 
داستان دستان کوچک 

 
رویاي پوپک 

 
سمفونی ماسک 

 
بخش شهید آوینی 

 
دستمال سرخ ها 

 
بخش کارآفرینی 

 
براده 

 
مهدي 

 
نمایش ویژه 

 
روزگار بلور 

 
نماوا 

 
بخش ملی (بلند) 

 
در لباس سربازي 

 
بخش ملی (نیمه بلند) 

 
برکرانه هاي کاسپین 

 
زخم قند 

 
موسیقی زندگی من است 

 
ملی (کوتاه) 

 
پریزاد 



 
زر افشون 

 
گاندو 

 
وایو 

 
بخش کرونا 

 
عملیات ویژه 

 
قرنطینه 

 
موژه 

 
بخش شهید آوینی 

 
گردان تک نفره 

 
بیشتر از مادرم 

 
نمایش ویژه 

 
اتود هاي قرنطینگی 

 
فیلیمو 

 
بخش ملی (نیمه بلند) 

 
آواي شب دهم 

 
چلچلاي سفري 

 
ف- الف 

 
بخش ملی (کوتاه) 

 
باوه 



 
برانازا 

 
حلب دریا ندارد 

 
بخش کرونا 

 
شیفت شب 

 
موج اول 

 
 ABCD

 
بخش شهید آوینی 

 
چمر سرباز 

 
برادرم نادعلی 

 
آمدیم نبودید 

 
ژنرال 

 
بخش کارآفرینی 

 
روز نو 

 
عروس وامنان 

 
نوش جان 

 
نمایش ویژه 

 
1-کودتاي 53 

 
هاشور (خانه جشنواره) 

 
بخش ملی (بلند) 



 
آنجا سپیده دم 

 
انیمیشن ایرانی 

 
بخش ملی (نیمه بلند) 

 
آخرین نفس ها 

 
به یک آن 

 
طاهر 

 
هوبره 

 
بخش ملی (کوتاه) 

 
آلوسان 

 
درباره پدر، درباره مرگ 

 
فریاد بلوط 

 
بخش کرونا 

 
پسقله 

 
روایت جهاد 

 
بخش شهید آوینی 

 
قمار 

 
دز، هنوز از شهر من رد می شود 

 
کراس 

 
بخش کارآفرینی 



 
آلاگل 

 
زیر این چتر باران می بارد 

 
بخش بین الملل 

 
آکاسا خانه من 

 
زمین آبی پرتغالی 

 
هرگز از کوه پروینسیا بالا نرفته ام 

 
نمایش ویژه 

 
دیوانگی 

 
هاشور (نمایش عمومی) 

 
بخش ملی (بلند) 

 
خانه 

 
گزارش رمادي 

 
بخش ملی (نیمه بلند) 

 
بازگشت دوباره 

 
بخش ملی (کوتاه) 

 
تجارتخانه بوشی 

 
کامیون آبی 

 
بخش کرونا 

 
پروانگی 



 
دائمی نیست 

 
بخش شهید آوینی 

 
مکی، مردي از اربعین 

 
ناگهانگی 

 
تاجران خون 

 
جهان جواد 

 
بخش کارآفرینی 

 
اجه 

 
بعد از پایان 

چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» از امروز سه شنبه 25 آذرماه به صورت آنلاین و با دبیري محمد حمیدي مقدم آغاز به کار می
کند.



خطر ''زنانه و کودکانه'' شدن آسیبهاي اجتماعی/ تجویز مصرف ''شیشه'' در

آرایشگاه ها و باشگاه هاي زنانه!

منبع: تسنیمشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/09/25

بی توجهی ساختاري و فرهنگی به آسیبهاي اجتماعی منجر به تغییر "الگوي جنسیِ آسیبهاي اجتماعی" به سمت «زنانه
شدن» آسیبها، «کودکانه تر» شدن آسیب هاي مجازي و تبدیل «خانواده ها» به کانون آسیب شده است.

بی توجهی ساختاري و فرهنگی به آسیبهاي اجتماعی
منجر به تغییر ""الگوي جنسیِ آسیبهاي اجتماعی"" به
سمت "زنانه شدن" آسیبها، "کودکانه تر" شدن آسیب
هاي مجازي و تبدیل "خانواده ها" به کانون آسیب شده

 
است. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار اجتماعی باشگاه خبرنگاران پویا؛
"آسیبهاي اجتماعی" پدیده اي جهانی، کریه و چند وجهی
است که در سالیان اخیر رشدي مضاعف داشته است؛
فراوانی آسیبهاي اجتماعی نشان دهنده فقدان «عدالت

اجتماعی» مطلوب در جامعه است، به تعبیر رهبر انقلاب: "آسیبهاي اجتماعی بیماري هایی هستند که یکایک افراد جامعه را در یک

 
محدوده بزرگی به ناکامی و مشکل دچار می کند." 

 
اعتیاد، حاشیه نشینی، طلاق، مفاسد اخلاقی از جمله مهم ترینِ این آسیب ها در جامعه هستند. 

از آنجا که آسیبهاي اجتماعی پدیده اي ذوابعاد و چندوجهی است، عوامل متعددي در شکل گیري آن نقش دارند از جمله مهمترین
آنها می توان به محیط اجتماعی نادرست، محیط خانوادگی مختل شده، آسیب هاي دوران کودکی، نداشتن عزت نفس و احساس
نارضایتی از خود، تفاوت طبقاتی و شکاف اقتصادي، زاغه نشینی در شهرهاي بزرگ، معاشرت با افراد ناصالح، فقر و بیکاري، گرسنگی،
تنوع و تجمل طلبی، اعتیاد، کمرنگ شدن ارزش ازدواج، پایین بودن سطح سواد، سست بودن بنیانهاي خانوادگی و مشکلات زناشویی

 
اشاره کرد. 

بسیاري معتقدند نابسامانی و سرکوب «خانواده» را می توان عامل اساسی در رشد پدیده آسیبهاي اجتماعی دانست؛ سرکوب خانواده
به واسطه دو مولفه «خشونت اقتصادي» و «آشفتگی فرهنگی» رخ می دهد و گاه خانواده را نابود می کند و منجر به افزایش آسیبهاي

 
اجتماعی در جامعه می شود. 

بی توجهی ساختاري و فرهنگی به آسیبهاي اجتماعی در کشور منجر به تغییر "الگوي جنسیِ آسیبهاي اجتماعی" به سمت «زنانه
شدن» آسیبها، «کودکانه تر» شدن آسیب هاي مجازي و تبدیل «خانواده ها» به کانون آسیب شده است؛ این امر در جامعه اي که
آرمان «ساخت تمدن نوین اسلامی» در سر دارد، به هیچ وجه شایسته نیست چرا که زنان در «الگواره تمدن آرمانی»، در نقش
«مادران جامعه ساز اسلامی» قرار دارند این نقش آن قدر بنیادین، حیاتی و مبنایی است که زنانه شدن آسیبهاي اجتماعی به معناي



 
عدم رسیدن به این الگويِ تمدنی است. 

 
تغییر الگويِ جنسیِ اعتیاد 

اعتیاد یک معضل قدیمی در کشور است؛ سال هاست که مصرف مواد مخدر یکی از مهم ترین آسیب هاي اجتماعی و شایع ترین
بیماري روانی بین مردان است اما چند سالی است که زنان هم وارد این گود خانمان سوز شده اند؛ دو زنگ خطر اساسی در موضوع
اعتیاد بانوان وجود دارد: 1. کاهش سن اعتیاد در دختران 2. تغییر نوع مصرف مواد در دختران از سنتی به صنعتی در سال هاي اخیر

 
که هم ارزان تر هستند و هم بو ندارند و هر جایی می توان آنها را مصرف کرد! 

شاید یکی از عوامل این گرایش را باید در آرایشگاه ها و باشگاه هاي زنانه جستجو کرد که به راحتی به بهانه لاغري به خانمها پیشنهاد
مصرف شیشه می دهند! غافل از اینکه فقط پس از 20 روز از مصرف شیشه، علائم اعتیاد خود را نشان داده و ترك آن دیگر کار

 
راحتی نیست! 

 
فرار دختران از خانه 

امروزه مسئله فرار دختران و زنان از خانه، جنبه فوق العاده اي پیدا کرده و آمار آنان به طرز نگران کننده اي در حال افزایش است؛
پژوهشها نشان داده است در فرار دختران از خانه، از بین عوامل اجتماعی و خانوادگی، عامل خانواده نقش مهمتري از سایر عوامل
داشته است؛ عمده ترین علت از بین عوامل خانوادگی به ترتیب جدایی والدین، نابسامانیهاي خانوادگی، اعتیاد یکی از والدین به ویژه
پدر و سوء رفتار برادر بزرگتر با خواهران قلمداد شده است؛ بر اساس گزارش معاونت عملیات پلیس تهران، آمار دختران و زنان فراري

 
هر ساله افزایش می یابد که بیشتر دختران در سنین 14 تا 18 سال هستند. 

 
زنانه شدن سرپرستی خانواده! 

در کشور ما بیش از 3 میلیون زن سرپرست خانواده وجود دارد که بر اساس آمارها، این پدیده با روندي صعودي در ایران روبه رو
است؛ امروزه زنان بسیاري هستند که به دلایل گوناگون از جمله آسیبهاي اجتماعی مانند طلاق، فوت، اعتیاد، مهاجرت براي جست
وجوي کار یا تعدد زوجات، همسران خود را از دست داده و به تنهایی مسئولیت سنگین اداره مالی و معنوي یک خانواده را برعهده

 
دارند. 

بخش زیادي از این زنان درگیر مشکلات فقر و مسائل مالی هستند چرا که هم از اشتغال ایمن محرومند و هم از حمایت بیمه هاي
اجتماعی! مطالعات صورت گرفته حاکی از این است که این زنان و خانواده هایشان اکثراً جزء اقشار حاشیه نشین محسوب شده و

 
شرایط سختی را می گذرانند. 

با وجود حساسیت مسائلی که بر شمرده شد؛ بر طبق قانون، «شوراي اجتماعی کشور» با ریاست رئیس جمهور با هدف
«سیاستگذاري، هماهنگی، ایجاد وحدت رویه و تنظیم ساز و کار اداري در زمینه پیش بینی، پیشگیري و مقابله با پدیده ها، معضلات
و آسیب هاي اجتماعی» متولی امر سیاست گذاري آسیبهاي اجتماعی در کشور است اما آیا این نهاد به عنوان نهاد سیاست گذار

 
توانسته است به درستی از پتانسیلها و ظرفیتهاي قانونی خود در حل مسائل استفاده کند؟! 

همچنین "سازمان امور اجتماعی" که در آذرم اه 1396 کار خود را آغاز کرده سازمانی است که در بخشی از وظایفش این طور آمده



است: «ارتقاء سلامت، سرمایه، رضایت نشاط و عدالت اجتماعی، نظم و احساس امنیت، پیشگیري، مدیریت، کنترل، کاهش و حذف
معضلات و آسیبهاي اجتماعی»، حال با گذشت سه سال از شکل گیري خود باید دید توانسته است به درستی از امکانات قانونی خود

 
در پیشگیري و حل معضلات و آسیبهاي اجتماعی استفاده کند!؟ 

 
"زهرا عباسپور" پژوهشگر و فعال حوزه زن و خانواده 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
بررسی پیامدهاي کرونا در دومین همایش ملی مواجهه با آسیب هاي اجتماعی 

 
نقش تحصیلات زنان در پازل "کاهش جمعیت" کشور/ به میدان آمدن نسلی که مسئولیت پذیر نیست! 

 
جزئیات برگزاري جشنواره "چیستا" با محوریت زنان دانش بنیان و خلاق ایران 

احساس غرور زنان اروپایی از داشتن سه یا چهار فرزند!+ ویدئو



امکان ثبت نام اینترنتی براي متقاضیان دریافت تابعیت ایرانی

منبع: شیعهشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/09/25

سید سلمان سامانی سخنگوي وزارت کشور از ایجاد امکان ثبت نام افراد مشمول قانون جدید تعیین تکلیف فرزندان حاصل از
ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی غیر ایرانی در پایگاه اطلاع رسانی اداره کل اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور خبر داد

و گفت: افراد مشمول براي ارائه درخواست خود باید ابتدا به این سامانه ...

 
 <

گزارش «شیعه نیوز»، سید سلمان سامانی معاون هماهنگی و سخنگوي وزارت کشور با اشاره به اجراي قانون جدید تعیین تکلیف
فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی غیر ایرانی اظهارکرد: مادران ایرانی مزدوج با مردان غیر ایرانی و خانواده هایشان
همواره نگرانی هایی در خصوص تعیین تکلیف تابعیت فرزندان خود و برخورداري آنان از حقوق شهروندي داشتند از این رو به دنبال

 
تصویب قانون مورد نظر بخشی از این نگرانی ها مرتفع شد. 

وي در ادامه افزود: وزارت کشور به عنوان متولی اصلی اجراي قانون و آیین نامه اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی
با مردان غیر ایرانی و با توجه به لزوم پاسخگویی به مطالبه این بخش از جامعه ایرانی اقدامات مناسبی بخصوص در همکاري و

 
هماهنگی دستگاه هاي ذیربط انجام داده است. 

سخنگوي وزارت کشور تصریح کرد: وزارت کشور با تعریف فرایند یکپارچه براي اجرایی کردن قانون و آیین نامه با برگزاري جلسات
متعدد کارشناسی با حضور نمایندگان دستگاه هاي مختلف و نظرخواهی از استانداري هاي سراسر کشور شیوه نامه هماهنگی در
اجراي آیین نامه اعطاي تابعیت ایران به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی را تصویب و جهت اجرا به دستگاه هاي

 
ذیربط ابلاغ کرد. 

سامانی ادامه داد: به منظور سهولت در ارائه خدمات به فرزندان داراي مادر ایرانی و همچنین رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله
گذاري اجتماعی به دلیل شیوع بیماري کرونا نسبت به راه اندازي فرایند ثبت نام از متقاضیان در وب سایت اداره کل امور اتباع و

 
مهاجرین خارجی به آدرس www.bafia.ir براي تشکیل پرونده اقدام شده است. 

معاون هماهنگی وزارت کشور یادآور شد: همچنین جهت تسریع و تسهیل در فرآیند انجام کار و همچنین پیشگیري از تراکم جمعیت
در ادارات کل اتباع و مهاجرین خارجی استانداري هاي سراسر کشور و پیشگیري از گسترش بیماري کرونا تشکیل پرونده متقاضیان

 
در استان هایی که داراي دفاتر خدمات اقامت و اشتغال اتباع خارجی هستند واگذار شده است 

وي ادامه داد: همچنین در استانهاي فاقد دفاتر خدمات اقامت و اشتغال اتباع خارجی ترتیبی اتخاذ شده است تا علاوه بر اداره کل
اتباع و مهاجرین خارجی در مرکز استان فرمانداري ها نیز بتوانند نسبت به دریافت مدارك و مستندات درخواست کنندگان و تکمیل و

 
ارسال پرونده به استانداریها اقدام کنند. 

سامانی تاکید کرد: با دستگاه هاي اجرایی از جمله مراجع امنیتی و سازمان ثبت احوال به منظور تسریع در انجام فرآیند انجام استعلام

 
ها و پاسخ دادن به استانداریها تعامل بسیار خوبی برقرار شده است. 



سخنگوي وزارت کشور یادآور شد: هرچند تشکیل و تکمیل پرونده ها و انجام استعلام هاي لازم بر اساس قانون داراي فرایند طولانی
می باشد، اما الحمداالله تلاش هاي دستگاه هاي ذیربط در راستاي اجرایی کردن قانون مذکور و ارج نهادن به جایگاه و حقوق مادران

 
ایرانی مزدوج با مردان غیر ایرانی و حل مشکلات آنان نتایج بسیار خوبی داشته است. 

معاون هماهنگی وزارت کشور خاطرنشان کرد: از ابتداي ابلاغ آیین نامه تاکنون حدود 50 هزار نفر از فرزندان مادر ایرانی زیر 18 سال
و همچنین 30 هزار نفر از فرزندان مادر ایرانی بالاي 18 سال در وب سایت مذکور ثبت نام کرده اند که تاکنون بیش از 12 هزار

 
پرونده تکمیل و براي استعلام ارسال شده است. 

بر اساس پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، سامانی با بیان اینکه فراهم نبودن تمام مدارك و مستندات متقاضیان یکی از مهمترین
عوامل کندي تشکیل پرونده ها است، یادآور شد: اجراي قانون مذکور در فرآیندي که توضیح داده شد در سراسر کشور در حال انجام
است و افراد مشمول قانون تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیر ایرانی می توانند طی فرآیند قانونی نسبت

به دریافت تابعیت اقدام کنند.



بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی256 درصد افزایش یافت

منبع: موجشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر دفاع گفت: دولت خدمتگزار جمهوري اسلامی در
اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را

 
256 درصد افزایش داد. 

به گزارش خبرگزاري موج، امیر حاتمی وزیر دفاع و
پشتیبانی نیروهاي مسلح در نشست مشاوران ایثارگر وزرا
که با حضور مدیران بنیاد شهید کشور در محل ستاد
وزارت دفاع برگزار شد با درود به ارواح طیبه شهدا، امام
شهدا و به ویژه شهید دانشمند محسن فخري زاده، گفت:

حرکت ها و اقدامات خوبی در زمان مدیریت «اوحدي» در بنیاد شهید به وجود آمده است و بنده در جلسات هیئت دولت تلاش و

 
کوشش این برادر ارجمند را در دفاع از حقوق خانواده شهدا و ایثارگران از نزدیک شاهد هستم. 

وي با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هواي شهادت فخري زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز همچنان بر ما
سنگینی می کند، تاکید کرد: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند: «دو موضوع مهم را همه دست
اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیري تلاش

 
علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي به آنها اشتغال داشت.» 

وزیر دفاع با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی در عرصه
فناوري هاي نوین بود، اظهار داشت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا
کردیم که براي جمهوري اسلامی ایران اقتدار آفرین بوده است بنابراین با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و

 
اقتدار ایران خدشه وارد سازد. 

امیر حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت، گفت: تمامی
کارکنان و مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده جزم کردند و دولت خدمتگزار

 
جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد. 

وي در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت
موشکی خود را تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد
سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام

 
استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 



وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد

 
داشت. 

امیر حاتمی با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آنها با اهداي جان خود و در طبق
اخلاص گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره

 
این عزیزان و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی

 
از این عزیزان را ادا نماییم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاري براي دفاع از میهن انجام می دهد و جانفشانی می کند باید اطمینان خاطر
داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت هاي او خواهند بود.



ایران در حوزه تحقیقات و پژوهش بین 15 کشوردنیا قرار دارد

منبع: موجشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/09/25

فرید نجفی معاون تحقیقات وزیر بهداشت اعلام کرد: ایران

 
در حوزه تحقیقات و پژوهش بین 15 کشوردنیا قرار دارد. 

به گزارش خبرگزاري موج، فرید نجفی معاون تحقیقات
وزیر بهداشت در مراسم رونمایی از طرح هاي پژوهشی
حوزه سلامت در کشور، اظهار داشت: روند تحقیقات و
فناوري جشنی نمادین است که هر سال در کشور صورت

 
می گیرد. 

وي ادامه داد: امسال این موضوع همزمان با بیماري کرونا شده و همکاران ما در حوزه بهداشت و درمان جانفشانی کرده اند و امروز

 
مفتخر هستیم تا از دستاوردهایی رونمایی کنیم که برخی از آنها با کووید 19 مرتبط است. 

معاون تحقیقات وزیر بهداشت گفت:رتبه ما در بحث پژوهش در سالهاي اخیر چشمگیر بوده اما رتبه بندي فناوري، ابداع و اختراعات

 
فاصله معناداري با پژوهش ما دارد. 

نجفی با بیان اینکه رتبه تحقیقاتی و پژوهشی کشور در رشته هاي مختلف بین 8 تا 15 است،بیان داشت:حرکت دانشگاهها به سمت

 
دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم خیلی مهم است. 

وي از فعالیت 5500 شرکت دانش بنیان در کشور خبر دادو گفت: 30 درصد یعنی 1650 شرکت از این تعداد شرکتها مربوط به حوزه

 
سلامت هستند؛ ضمن اینکه 12600 نفر در این شرکتهاي دانش بنیان حوزه سلامت اشتغال زایی داشته اند. 

معاون تحقیقات وزیر بهداشت اضلفه کرد: کل صادرات این شرکتها 750 میلیون دلار بوده که 109 شرکت از این تعداد موفق به
صادرات محصولات خود شده اند.



195هزار میلیارد، حداقل کسري بودجه 1400

منبع: خبرخودروشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/09/25

دو منبع درآمدي در این بودجه در نظر گرفته شده است. نفت و مالیات که کاملا به یکدیگر ارتباط دارند ولی کاستی در بودجه

 
1400 مانع از رونق اقتصادي می شود. 

شرق: با تقدیم لایحه بودجه پیشنهادي 1400 کل کشور از سوي دولت محترم به مجلس شوراي اسلامی، با توجه به اهمیت موضوع و
جوانب مختلف اثرگذاري تصمیمات بودجه اي بر متغیرهاي کسب وکار و فعالیت هاي بخش خصوصی، نقطه نظرات و پیشنهادهاي

 
مشخص فدراسیون نفت با هدف اصلاح و تکمیل تبصره هاي مرتبط با حوزه انرژي به شرح زیر است: 

1- در نگاه کلان اقتصادي ضرورت دارد به چند نکته کلیدي در بودجه 1400 اشاره کنیم با امید به اینکه در آن تجدید نظر شود. بر
ماهیت بودجه بندي اشکالات متعددي وارد است و طبق روال گذشته نه بر اساس تولید و اشتغال بلکه بر مبناي مصارف بسته شده و
به همین علت، تحقق آن در این سال ها با ابهام مواجه شده است. عوامل اصلی اقتصادي، هزینه و مصرف نیست بلکه تولید و اشتغال

 
است. 

دو منبع درآمدي در این بودجه در نظر گرفته شده است. نفت و مالیات که کاملا به یکدیگر ارتباط دارند ولی کاستی در بودجه 1400
مانع از رونق اقتصادي می شود. بخش وصول مالیات در سال 1400، ناشی از فعالیت هاي سال 1399 و ماقبل آن است. در سازمان
برنامه و بودجه ارزیابی اي صورت گرفته است که نشان می دهد در سال GDP 1398 ایران با رشد منفی حدود 10 درصد مواجه بود

 
که نشئت گرفته از رکود در کسب وکار است. 

براي سال هاي 1399 و 1400 رشدي در جبین اقتصاد دیده نمی شود و در شرایط تورم 33درصدي و رشد اقتصادي منفی موجب
می شود که تحت این شرایط، به جاي مالیات بر عواید تولید و کسب وکار، مالیات بر تورم وضع شود که به نوعی اجازه تورم زنجیره

 
اي جدید داده می شود. 

همواره رابطه خطی بین درآمد نفتی در اقتصاد ملی ایران و تولید ملی بوده است. بنابراین این بودجه بر اساس کسر بودجه تدوین و
مدل بودجه نویسی رها شده است چراکه تهیه بودجه انقباضی در شرایط رکود شدید اقتصادي، تحقق آن را به صفر خواهد رساند.
مخارج آن را بیش از دخلش می رساند و در این شرایط، دولت باید کوچک شود که در این بودجه برعکس عمل شده است. بنابراین
ماهیت بودجه 1400 در راستاي رونق اقتصادي، تولید و اشتغال نیست و ابزارهاي فضاي کسب وکار هم به شکوفایی اقتصاد و تولید

 
ناخالص کمک چشمگیري نخواهد کرد. 

2- لایحه بودجه بر پایه تولید نفت 2.3 میلیون بشکه در روز تنظیم شده است، با تصور افزایش صادرات که به طور غیرواقع بینانه تهیه
شده است. چراکه بر اساس آخرین اظهارنظرهاي حرفه اي در حوزه نفت و انرژي، میزان رشد صادرات از وضعیت موجود به وضعیت

 
مدنظر در بودجه 1400 به راهی طولانی تر از یک سال نیاز است. 



3- نرخ واقعی رشد اقتصادي در سال 1399 منفی شش درصد پیش بینی شده است در حالی که این نرخ براي بودجه سال 1400
بیش از مثبت سه بر اساس احتمالات گشایش سیاسی در نظر گرفته شده است. این رقم خرد به رشد اقتصادي حدود هشت درصد و
یک جهش در نرخ رشد واقعی اقتصادي نیاز دارد. این مجموعه بدون درنظرگرفتن شرایط جاري کشور از مناظر سیاسی، اقتصادي،
اجتماعی و... غیرواقع بینانه است. چنین رشد اقتصادي اي در بهترین شرایط کشور نیز اتفاق نمی افتد، حال چگونه در این اوضاع

 
رکود محقق خواهد شد؟ 

4- فارغ از تحقق فروش روزانه 2.3 میلیون بشکه نفت در روز، واگذاري دارایی هاي مالی و شرکت هاي دولتی تحقق پیدا کند یا خیر،

 
بودجه تقدیمی با کسري 320 هزار میلیارد تومان مواجه است. 

5- 23 درصد از درآمدهاي پیش بینی شده در این بودجه متعلق به فروش نفت است و این بودجه حدود 41 درصد به فروش نفت

 
کاملا وابسته است که در شرایط کنونی کشور، تحقق این امر کاملا انتزاعی است. 

6- نفت ایران در بازارهاي جهانی سه تا پنج دلار و در شرایط تحریم حدود 12 دلار با قیمت هاي متعارف جهانی اختلاف دارد و

 
برآورد 40 دلار براي قیمت نفت در این بودجه، از شرایط واقعی فاصله دارد. 

7- حوزه انرژي براي تولید مطمئن و پایدار نیاز به سرمایه گذاري دارد که مقوله اي کاملا گمشده در بودجه 1400 است که با توجه
به فرسودگی صنعت نفت، لزوم توجه روزافزون بیش از گذشته احساس می شود. همه ساله، 5/14 درصد از فروش نفت، صرف
نگهداشت و سرمایه گذاري در صنعت نفت می شود که این عدد بر اساس فروش پنج میلیون بشکه در روز و قیمت 80 دلار تعیین
شده که این نسبت در این سال ها بدون تغییر مانده است و در وزارت نفت نیز بودجه جداگانه اي براي این نیازهاي سرمایه وجود

 
ندارد. 

پیشنهاد می کنیم سهم شرکت ملی نفت ایران از صادرات نفت و میعانات گازي از 5/14 درصد، حداقل به 20 درصد برسد یا در بند
الف تبصره 1، مبلغ 10 میلیارد دلار از منابع واریزي به صندوق توسعه ملی به صورت وام براي توسعه میدان پارس جنوبی استفاده
شود. این رویکرد مستلزم تغییر در برنامه هاي بالادستی است و تجدیدنظر در بودجه سالانه به این فرایند نیاز دارد. از آنجا که شرکت
هاي عضو انجمن هاي عضو فدراسیون صنعت نفت ایران، وابستگی شدیدي به اجراي پروژه توسط شرکت هاي اصلی وزارت نفت

 
دارند، با افزایش سهم و در نتیجه افزایش سرمایه گذاري به نظر می رسد رونقی ایجاد شود. 

8- چون 78 درصد از منابع درآمدي عمومی از مالیات و 89 درصد از دارایی سرمایه اي دولت از فروش نفت و میعانات گازي تأمین
می شود ولی رکود اقتصادي شدید حاکم بر پیکره اقتصاد کشور تحقق این روند را به تردید جدي کشانده، وصول به ارقام مدنظر در

 
لایحه بودجه جز با زیر فشار گذاشتن بخش خصوصی راه دیگري ندارد. 

طبق قانون مالیات، تقاضاي مالیات موهوم جرم جزایی است و این پیش بینی، پیش درآمد جرم است. در سال 1400 مالیات سود
سال 1399 دریافت می شود که با توجه به شرایط نابسامان اقتصاد در این سال، کمتر بنگاه اقتصادي سودآوري بوده است که بتواند

 
به تعهدات مالیاتی خود پاسخ دهد؟ 

با توجه به نرخ منفی سرمایه گذاري در بخش انرژي که بزرگ ترین بخش اقتصاد کشور است، تحقق این پیش بینی نیاز به شفاف
سازي دارد. پیشنهاد می شود اخذ مالیات از بنگاه هاي اقتصادي به شرط تحقق فروش نفت پیش بینی شده در بودجه منوط شود
چراکه این دو گزینه کاملا به هم پیوسته اند و با رونق اقتصادي ا ست که امکان دریافت مالیات از بنگاه ها نیز میسر می شود و در



صورت تبیین چنین سیاستی، نیاز به یک نگاه تطبیقی به کشورهاي در حال توسعه مانند ترکیه و مالزي که در مسیر درست

 
شکوفایی اقتصادي قرار گرفته اند، احساس می شود. 

9- درآمدها در بودجه 1400، حدود 318 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 10 درصد و واگذاري دارایی سرمایه اي 225 هزار میلیارد
تومان با نرخ رشد 110درصدي و واگذاري دارایی مالی مانند فروش اوراق 300 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 90درصدي پیش بینی
شده است. در صورت عدم تحقق هریک از این موارد به کسري بودجه و افزایش تورم دامن زده خواهد شد. از این رو، بودجه 1400

 
بودجه تورمی است که بر کسر بودجه بنا نهاده شده است. 

10- با توجه به پتانسیل بالاي شرکت هاي اکتشاف و تولید در منطقه خاورمیانه و بالاخص در ایران، ایران در بین 15 کشور دنیا و 9
کشور در منطقه خاورمیانه از منظر اکتشاف و تولید رتبه نخست را دارد. بنابراین ضرورت دارد براي حفظ سطح نگهداشت و توسعه اي

 
نفت و گاز، حفظ پالایشگاه هاي موجود یا احداث موارد جدید توجه به منابع تزریق شده لحاظ شود تا بتوان مسیر توسعه را طی کرد. 

11- براي جمع آوري بخاري هاي نفتی و گازسوز غیرمجاز مدارس تا سقف صد هزار دستگاه وزارت آموزش و پرورش مکلف است
صرفا از بخاري هاي گازسوز هرموتیک که به تأیید سازمان بهینه سازي مصرف سوخت رسیده باشند، استفاده کند. پیشنهاد می کنیم
در بند ه تبصره 1، حداکثر تا پایان سال 1400، تا سقف 12 کلاس در مدارس جایگزین شود و در پایان سال هیچ گونه سامانه

 
گرمایشی غیرمجاز باقی نمانده باشد. 

12- به دلیل اجرانشدن سیاست هاي صرفه جویی انرژي، شدت مصرف انرژي ایران سالانه افزایش پیدا می کند. اشتغال و تولید ملی
نیاز به سرمایه دارد و این بودجه به نوعی سرمایه خوري است و هدررفت بین نسلی سرمایه ملی ادامه خواهد یافت. با توجه به
ناکارآمدبودن پرداخت مستقیم یارانه ها (مبلغ 45هزارو 500 تومان بابت هر نفر) هم از لحاظ صرفه جویی مصرف انرژي و هم اصلاح
الگوي مصرف، از نظر ارزش ریالی در سبد خانوار، اقتصاد خانواده و تزریق این مبلغ نقدینگی ماهانه در سطح اقتصاد کشور، پیشنهاد
می کنیم سازمان هدفمندي یارانه ها از پرداخت و توزیع وجه خودداري کرده و با عنایت به فرمایشات مقام معظم رهبري در سال
1389 مبنی بر اصلاح الگوي مصرف و لزوم کاهش شدت مصرف انرژي در اقتصاد ملی که هم در مراحل تولید انرژي و هم در مصارف

 
آن گرفتار هرزروي چشمگیري است، ضمن اصلاح آن و ترمیم عدد یارانه، باید از توزیع به شیوه نقد خودداري شود. 

از این رو فدراسیون صنعت نفت ایران در چندین جلسه مبحث کارت انرژي خانواده و تغییر شیوه پرداخت یارانه و مکانیسم مالی آن

 
در جهت انتفاع همه اعضاي خانواده را ارائه کرده است. 

13- پیشنهاد می کنیم در تبصره 3، جزء 3 بند الف تبصره 4 و بند ه تبصره 4، شرکت هاي دانش بنیانی استارت آپ معاونت علمی و

 
فناوري جمهوري اسلامی و طرح هاي بهینه سازي به استفاده کنندگان از تسهیلات مالی خارجی اضافه شود. 

14- با توجه به نقش تضعیف شده بخش خصوصی در طرح هاي توسعه اي بالادستی نفت و گاز و توسعه میادین در سال هاي اخیر و
عدم امکان رقابت این بخش با مجریان طرح هاي بزرگ، پیشنهاد می شود بند 1 تبصره 4 با شفافیت بیشتر سهم بخش خصوصی و
مجریان طرح هاي بزرگ از مبلغ پیشنهادي بیان شود چراکه در صورت عدم رعایت این نکته، زنگ خطري دیگر براي کم رنگ ترشدن

حضور بخش خصوصی در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی به صدا درمی آید.



آخرین وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي/ افزایش 4.5 درصدي

تولید فولاد خام در کشور

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/09/25

دنیاي معدن -معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سلسله گزارش هاي محصولات منتخب، آخرین
وضعیت صنعت فولاد خام و محصولات فولادي را منتشر کرد.

به گزارش دنیاي معدن، صنعت فولاد یکی از صنایعی است که نقش مهمی در رشد و توسعه کشورهاي پیشرفته صنعتی ایفا

 
کرده است و همواره مصرف سرانه فولاد، به عنوان یکی از شاخص هاي رشد و توسعه کشورها مورد ارزیابی قرار می گیرد. 

 
در ایران این صنعت به دلیل ایجاد اشتغال، درآمد ارزي و ایجاد تحرك در صنایع پایین دستی از اهمیت بیشتري برخوردار است. 

این کالا بعد از نفت و گاز دومین کالاي پرحجم تجارت جهانی را تشکیل می دهد و تعداد زیادي از صنایع پایه از قبیل حمل و نقل،
ساختمان، ساخت ماشین آلات، معدن و دیگر صنایع مرتبط با تولید و انتقال انرژي، به صنعت فولاد وابسته هستند. از این رو بهبود و

 
توسعه صنعت فولاد از اهمیت ویژه اي در توسعه اقتصادي کشورها برخوردار است. 

بنا بر این گزارش، براساس مطالعات انجمن جهانی فولاد، به ازاي هر 1 دلار ارزش افزوده در صنعت فولاد، 2.50 دلار ارزش افزوده در

 
سایر بخشهاي اقتصادي جهانی ایجاد می شود. 

 
همچنین هر 2 نفر اشتغال در بخش صنایع فولاد، منجر به 13 نفر اشتغال در سایر زنجیره هاي تامین آن می شود. 

در این گزارش تصریح شده، آمار انجمن جهانی فولاد نشان داد، تولید جهانی فولاد خام در سال 2019 نسبت به سال گذشته 3.0

 
درصد افزایش یافته و به 1868.8 میلیون تن رسید. 

 
افزایش 4.5 درصد تولید فولاد خام در کشور 

در ایران، تولید فولاد خام با 4.5 درصد افزایش، به 25.6 میلیون تن رسید. همچنین تولید جهانی محصولات فولادي در سال 2019
نسسبت به سال گذشته 3.4 درصد افزایش یافت و به 1767 میلیون تن رسید. در ایران، تولید محصولات فولادي با 5.6 درصد کاهش،

 
به 18.5 میلیون تن رسیده است. 

 
آخرین وضعیت طرح هاي در دست اجرا 

در این گزارش تصریح شده است، در طرح هاي در دست اجراي تولید فولاد خام، استان هاي کرمان، خوزستان، یزد، فارس و گیلان به

 
ترتیب با 14، 13، 10، 8 و 6 درصد، مجموعا با 51 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

در طرح هاي در دست اجراي تولید محصولات فولادي، استان هاي خوزستان، کرمان، قزوین، زنجان، آذربایجان شرقی و یزد به ترتیب



 
با 18، 9، 7، 6، 5.4 و 5.1 درصد، مجموعا با 52 درصد ظرفیت اسمی مورد انتظار کل کشور را به خود اختصاص داده اند. 

54 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت فولاد خام به استان هاي خوزستان، یزد، هرمزگان و اصفهان به ترتیب با 16، 15، 12

 
و 11 درصد تعلق دارد. 

66 درصد ظرفیت اسمی واحدهاي فعال صنعت محصولات فولادي به استان هاي اصفهان، قزوین، یزد، خوزستان، مرکزي و آذربایجان
شرقی به ترتیب با 20، 12، 9، 9، 8 و 8 درصد تعلق دارد.



دانشگاه

لزوم تبدیل دانشگاه ها به یک سازمان کارآفرین

منبع: تفاهم آنلاینشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/09/25

از اینرو دانشگاه هم می تواند به یک سازمان کارآفرین تبدیل شود که طی آن همه اعضاي آن از اعضاي هیات علمی و
کارمندان گرفته تا مهمترین هسته تربیتی آن یعنی دانشجویان در نقش کارآفرین انجام وظیفه کنند و تمام فعالیت هاي

کارآفرینانه فردي و گروهی، بطور مستمر، سریع و راحت تر به نتیجه برسند. ... نوشته لزوم ...

از اینرو دانشگاه هم می تواند به یک سازمان کارآفرین تبدیل شود که طی آن همه اعضاي آن از اعضاي هیات علمی و کارمندان
گرفته تا مهمترین هسته تربیتی آن یعنی دانشجویان در نقش کارآفرین انجام وظیفه کنند و تمام فعالیت هاي کارآفرینانه فردي و
گروهی، بطور مستمر، سریع و راحت تر به نتیجه برسند. شاید بیان این مطلب در 25 آذرماه که متقارن با روز پژوهش است خالی از
لطف نباشد. پژوهشی برآمده از دید کارآفرینی که نه تنها فرآیندي منطقی و معقول است، بلکه به شدت با نیل به پیشرفت و توسعه

 
ي همه جانبه ي یک کشور رابطه اي مستقیم و تنگاتنگ دارد. 

دانشگاه کارآفرین، دانشگاهی است که در آن تولید منابع جدید از ثبت اختراعات و فرآیند تحقیقاتی را در راس امور قرار می دهد.
پیدایش آن ها فاصله بین صنعت و دانشگاه را پر کرده و آن را تبدیل به صنعت و در مقابل، صنعت را تبدیل به بستري براي تولید علم
دانشگاهی می داند. تقریبا در هیچ کجاي دنیا آموزش صرف یا تنها تولید مقالات علمی تنها رسالت دانشگاه نبوده و نیست و در کنار
این مطلب تربیت نیروي انسانی داراي روحیه کارآفرینی و اعتماد به نفس بالا براي فعالیت در بازار کار و ابداع فعالیت ها کارآفرینانه
در راس امور قراردارد. البته باید توجه داشت که توسعه کارکرد کارآفرینی به معناي حذف یا تضعیف کارکردهاي آموزشی و پژوهشی
از رسالت و ماموریت دانشگاه ها نمی باشد و دانشگاه کارآفرین هیچگونه تضاد و تعارضی با مفاهیم مذکور نداشته و حتی می تواند
کارآفرینی دانشگاهی تاثیرات بسیار مثبتی بر روي علوم و دانش هاي بنیادي در کنار سایر تحقیقات و چشم اندازهاي بلند مدت

 
پژوهش هاي دانشگاهی داشته باشد. 

چنین دانشگاهی علم تولید شده در خود را، براي استفاده ي اقتصادي و صنعتی و تولید اشتغال به جامعه تزریق کرده و در بیان
درست تر تنها تولید علم هدف آن نبوده و با پژوهش محوري رابطه اي دو طرفه بین علم وصنعت در آن شکل می گیرد. در حال
حاضر نظام آموزشی کشورمان، افرادي را پرورش می دهند که فقط می توانند شکاف هاي شغلی از پیش تعیین شده را پر کنند، در

 
حالیکه دانشگاه کارآفرین مکانی است که مشاغل جدید در آن خلق می شود و از افراد کارآفرین حمایت می کند. 

سیر تکاملی دانشگاه هاي سنتی به  مدرن و در نهایت دانشگاه هاي کارآفرینی در بسیاري از کشور هاي دنیا در حال انجام است.
سبقه ي فعالیت کارآفرینی از دهه 90 میلادي استارت خورده و دانشگاه هاي کارآفرین به رهبري دانشگاه MIT شکل گرفتند. آنها با
برنامه ریزي و اقدام براي توسعه فناوري، بنگاه تجاري به وجود می آوردند تا با توان اعضاي هیات علمی و دانشجویان ایده ها و نتایج
پژوهش ها را به محصول و تولید اقتصادي مبدل ساخت. زیرا آن ها بر این باورند که ایجاد مراکز انتقال فناوري ها و علوم تولید شده

 
در دانشگاه ها به کسب و کار بازار و فراهم نمودن زمینه اشتغال دانشجویان خلاق نقش بسزایی دارد. 

در دانشگاه هاي مدرن، تمرکز بر آموزش فنی و حرفه اي و کاربردي صورت می پذیرد و علاوه بر آموزش، وجود پژوهش براي همکاري



نهاد هاي علمی با صنایع نیز به چشم می خورد و تلفیق این دو در تاسیس دانشگاه هاي کارآفرینی نمود می یابد. دانشگاه کارآفرین
در ارتباط با صنعت و جامعه می باشد و تبدیل دانش به کاربردها و نیازهاي جامعه در راس امور قرار دارد. در این دانشگاه ها با ایجاد
مراکز علمی فناوري، محیطی مناسب براي رشد علم و تعامل آن با صنعت بوجود آمده است. براي تبدیل یک دانشگاه به دانشگاه
کارآفرین باید مراحل زیر طی شود تا در مجموع بتوان علاوه بر تولید دانش آموختگان در دانشگاه ها، کارآفرینانی زبده نیز تربیت
نمود. در مرحله نخست هدفی است که براي موسسات دانشگاهی تبیین گردد و الویت بندي آن براي رسیدن به آن اهداف است. در
مرحله بعد دانشگاه کارآفرین از ماحصل فعالیت خود و سایر اعضا نقش موثري در به اجرا رساندن ایده هاي نو و تجاري سازي آن ها

 
بعهده می گیرد. در گام آخر موسسات دانشگاهی وظیفه خود را در ایجاد شغل و همکاري با صنعت انجام می دهند. 

شرکت هاي صنعتی با ایجاد رابطه با دانشگاه هاي کارآفرین و بهره برداري از علوم روز می توانند در بسیاري از هزینه هاي مصرفی
خود در حین تولید جلوگیري کرده و از صرفه اقتصادي این شرایط بهره مند شوند. بنابراین می توان بیان کرد که رشد و فناوري علوم
جدید مستلزم حمایت از کارآفرین و خدمات کارآفرینی می باشد. دانشگاه می تواند از طریق شناسایی این فرصت ها و با به خدمت
درآوردن عوامل محیطی و اقتصادي نقش مهمی را در این پروسه ایفا نماید. کارآفرینی در دانشگاه ها مستلزم توسعه کارآفرینی در
تمام سطوح دانشگاه است و تعامل تمامی رشته ها و آموزش هاي دانشگاهی را طلب می کن دو علاوه بر آموزش مطالب نظري و
تئوري، مهارت هاي شغلی رشته تحصیلی مورد نظر و مهارت هاي مدیریتی و از همه مهمتر بهره گیري از فرصت ها و نوآوري را به
دانشجویان آموزش می دهد و واقعیت ها و الزامات بازار کار را به دانشجویان می شناساند. دانش آموختگان فارغ التحصیل از دانشگاه
هایی با رویکرد کارآفرینی، آینده کاري خود را از همان سال هاي اولیه تحصیلی خود ترسیم نموده، تا با استفاده از فرصت ها به
اهداف خود دست یابند و این همان خلا آموزشی است که هم اکنون نه تنها سیستم هاي آموزشی کشور، بلکه صنعت و بازار کارمان

 
نیز به شدت از آن رنج می برند. 

دکتر حوریه یحیایی



منابع مالی دانشگاه هاي برتر جهان / نقش بودجه دولتی در دانشگاه هاي دنیا

چقدر مهم است؟

منبع: دانشجوشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو؛ سارا سلیمی- هر کشوري ممکن است در مسائل اقتصادي چالش هایی داشته باشد؛ مسائلی
که بر بخش هاي مختلف آن کشور تاثیرگذار است؛ حال اینکه راهکار کلی هر کشور براي این موضوع چه خواهد بود، بحث

دیگري است. اینجا، اما می خواهیم درآمدزایی یکی از همان بخش ها در دنیا را بررسی کنیم؛ ...

گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو؛ سارا سلیمی- هر کشوري
ممکن است در مسائل اقتصادي چالش هایی داشته باشد؛
مسائلی که بر بخش هاي مختلف آن کشور تاثیرگذار است؛
حال اینکه راهکار کلی هر کشور براي این موضوع چه
خواهد بود، بحث دیگري است. اینجا، اما می خواهیم
درآمدزایی یکی از همان بخش ها در دنیا را بررسی کنیم؛
بخشی که در صورت وابستگی کامل به دولت، قطعا در بروز

 
چالش هاي اقتصادي آسیب جدي خواهد دید. 

دانشگاه ها، این موسسات آموزش عالی که محل و مبدا بسیاري از پیشرفت هاي مهم یک کشور هستند براي فعالیت هاي مختلف
خود، مثل همه موسسات دیگر نیاز به سرمایه دارند؛ حال ممکن است این سرمایه از طریق بودجه دولتی مرتفع شود و یا درآمد خود
آن دانشگاه. امروزه مشاهده می شود دانشگاه هایی که درآمدي در کنار بودجه دولتی خود دارند، در حل و فصل نیاز ها و مشکلات

 
خود پیشتاز هستند. 

درآمدزایی دانشگاه ها در دنیا اتفاق خیلی جدیدي نیست و تقریبا هر دانشگاه براي اینکه هشتش گرو نه نباشد و مدام منتظر تزریق

 
قطره چکانی بودجه اش از سمت دولت ننشیند و علل دیگر، به سمت این راهکار پیش رفته است. 

 
بیشتر بخوانید 

 
استقلال مالی دانشگاه ها از حرف تا عمل 

استقلال مالی دانشگاه ها و موسسات آموزشی از جهات مختلفی مهم است؛ ساده ترین اتفاقی که در اثر درآمدزایی یک دانشگاه رقم
می خورد محدود نبودن در ارائه فعالیت هاي پژوهشی و خدمات آموزشی خواهد بود؛ در نتیجه این موضوع به پیشرفت فعالیت هاي

 
پژوهشی_علمی و پر بارتر شدن هر چه بیشتر سطح علمی کشور منجر خواهد شد. 

علاوه بر این اگر استقلال مالی در خود دانشگاه نیز محصور نشود، دانشجو ها نیز در برخورد مستقیم این موضوع قرار گیرند و فقط از
آن ها براي پرداخت شهریه استفاده نشده و راه درآمدزایی دانشگاه ها، بستري مناسب براي فعال و خلاق کردن دانشجو براي



کارآفرینی و ایجاد سرمایه براي دانشگاه و خودش باشد، خواهیم دید که چرخه اقتصاد، کارآفرینی، تولید علم و ... پیشرفت بیشتري

 
خواهد داشت. 

در اقصی نقاط دنیا، دانشگاه هاي بسیار معتبري وجود دارد، اما سوال اینجاست که آیا همه ي آن ها تنها از طریق بودجه ي دولتی
خود، گذران امور می کنند؟ البته که جواب منفی است، ولی باید دید درآمدزایی دانشگاه هاي معتبر دنیا از چه راه و یا راه هایی است.

در کشوري مثل فرانسه تقریبا تمامی دانشگاه ها و دانشکده ها و مراکز آموزشی وابسته به بودجه دولتی بوده و منابع مالی خود را به
طور مستقیم از دولت دریافت می کنند؛ البته دولت این کشور دانشگاه هایش را تشویق می کند تا به دنبال ادامه فعالیت هاي تجاري
خود و مشارکت با بخش خصوصی باشند. می توان گفت به دلیل وابستگی مالی که بین موسسات آموزشی این کشور و دولتش وجود
دارد، دانشجویان و دانشگاه هاي آن، گویا مشکلات مالی بیشتري داشته و دولت آن کمتر از ایالات متحده آمریکا براي دانشگاه هایش

 
هزینه می کند. 

در آمریکا موسسات آموزش عالی خصوصی و دولتی در کنار اینکه از منابع پژوهشی و وام هاي دولتی می توانند استفاده کنند، از

 
صنایع و شرکت هاي خصوصی، افراد نیکوکار و... کمک هاي بلاعوض و هدایایی نیز دریافت می کنند. 

 
طی تحقیقی که در چند سال اخیر انجام شده، راه هاي درآمدزایی دانشگاه هاي اروپا اینگونه به دست آمده است: 

 
1. ایجاد پارك هاي علم و فن آوري %70.2 

 
2. گرایش به سمت فعالیت هاي یادگیري مستمر %65.5 

 
3. درآمد ها از خیریه ها و هدایا %64.3 

 
4. کمپین آموزشی براي کارکنان و کارمندان %58 

 
5. ایجاد شرکت هاي آموزشی و تحقیقاتی %55.8 

 
6. ایجاد بستر هاي لازم براي رشد %49.4 

 
7. مکانیسم پاداش دهی داخلی براي سطوح مختلف پرسنل %34.1 

 
8. مکانیسم پاداش دهی داخلی براي استعداد هاي فکري %29.6 

 
9. ورود به بازار کسب و کار %28.6 

حالا بخوانیم از دانشگاهی که در تمام بریتانیا بالاترین درآمدزایی از تحقیقات را دارد: آکسفورد، دانشگاهی که تنها 8 درصد از هزینه
هاي سالانه اش از طریق کمک هاي مالی که دولت انجام می دهد تامین می شود. بزرگترین منبع درآمد بودجه هاي تحقیقاتی این
دانشگاه در حدود 26 درصد است که از طریق نهاد هایی مانند موسسات خیریه، بنیادها، شورا هاي تحقیقاتی، صنعت و اعتماد حاصل

 
می شود. 



 
 

14 درصد از درآمدزایی این دانشگاه متعلق به دریافت شهریه از دوره هاي کارشناسی و کارشناسی ارشد و همینطور قرارداد هاي
آموزشی است. 52 درصد از درآمدزایی نیز مربوط به فعالیت هایی به غیر از تدریس و پژوهش است؛ فعالیت هایی همچون انتشارات

 
آموزشی، تجاري سازي، حمایت هاي بشر دوستانه و سرمایه گذاري حاصل از موقوفات دانشگاه. 

دانشگاه هاروارد نیز منابع درآمدي خود را اینگونه معرفی کرده است: درآمد هاي حاصل از موقوفات، شهریه و تحقیقات دانشجویان،
حامیان مالی، هدایا و منابع دیگر. دانشگاه استنفورد نیز منابع مالی خود را درآمد حاصل از شهریه دانشجویان، سرمایه گذاري،
تحقیقات، خدمات درمانی، هدایا، درآمد هاي آزاد، خدمات ویژه و سایر منابع ذکر کرده است که در هیچ کدام از این دو دانشگاه

 
بیشترین درآمد، قطعا درآمد حاصل از شهریه دانشجویان نیست. 

طبق تحقیقی که موسسه EUA از دانشگاه هاي سراسر اروپا انجام داده است، مشکلات و موانع زیر در برابر درآمدزایی دانشگاه ها

 
وجود دارد: 

 
1- کمبود اطلاعات و آگاهی 

 
2- دور شدن و انحراف دانشگاه ها از فعالیت اصلی 

 
3- نبود ساختار مناسب داخلی 

 
4- کمبود اطلاعات مدیریت 

 
5- گرایش منفی جامعه به درآمدزایی دانشگاه ها 

 
6- محدودیت قانونی 

 
7- توزیع نامناسب امکانات در دانشگاه ها 

 
8- نگرش منفی به بازار و ارتباط با آن 

 
9- تعارض با اصول اخلاقی دانشگاه ها 

در زیمباوه نیز به دلیل افزایش تورم و وخیم تر شدن چالش هاي اقتصادي و سیاسی پیش روي این کشور وضعیت دانشگاه ها شرایط
آنچنان خوشایندي نداشته و با انجام مطالعه اي این نتیجه حاصل شده است که قانون کنونی، اقتصاد کلان و سیاسی، کاهش حمایت
دولت و کاهش منابع مالی به عنوان موانع اصلی براي درآمدزایی دانشگاه هاي دولتی در زیمباوه وجود دارد و این مسئله به عنوان یک
نیاز دانسته شده که دانشگاه ها باید استقلال خود را به دست بیاورند تا بتوانند به درآمدزایی برسند و هزینه فعالیت هاي خود را به

 
دست آورند. 



موضوع در آمدزایی بنابراین در بسیاري از کشور ها مورد توجه است و انتظار می رود دیر یا زود هر دانشگاهی به این مسئله برسد؛
درآمدزایی که عوامل مختلفی در آن، با درصد بسیار بالاتري نسبت به درآمدزایی با شهریه دانشجو ها دخیل هستند؛ درآمدزایی باید
براي دانشجویان یک دانشگاه بهرمندي بهتر از خدمات علمی و پژوهشی و رفاه به ارمغان بیاورد، نه فشار و استرس ناشی از هزینه

هاي سرسام آور تحصیل.



سینمایی هاي متقاضی تسهیلات حمایتی تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند

منبع: ایرناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/09/25

تهران- ایرنا- متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و سمعی بصري
تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند.

تهران- ایرنا- متقاضیان اعطاي تسهیلات حمایتی قرض
الحسنه ویژه کسب و کارها و فعالان بخش سینمایی و

 
سمعی بصري تا 30 آذرماه فرصت ثبت نام دارند. 

به گزارش روز سه شنبه خبرنگار فرهنگی ایرنا به نقل از
روابط عمومی سازمان سینمایی، به منظور حمایت از کسب
وکارهاي سینمایی و سمعی بصري، حفظ فرصت هاي
شغلی و رونق هنرصنعت سینما، تسهیلات حمایتی
باکارمزد 4 درصد با عاملیت صندوق کارآفرینی امید داده

 
می شود. 

این تسهیلات به متقاضیانی همچون احداث سینما ( پردیس سینمایی امید)، صنایع سینمایی ( تولید ابزار و تجهیزات سینمایی )،
موسسات تهیه و تولید فیلم سینمایی / تهیه کنندگان سینما، سامانه نمایش در خواستی VOD، آموزشگاه آزاد سینمایی، موسسات

 
سینمایی و مراکز پشتیبانی فنی سینمایی (لابراتوارها و استودیوهاي سینمایی ) اعطا می شود. 

ثبت نام فعالان و مدیران کسب و کارهاي سینمایی و سمعی بصري متقاضی دریافت تسهیلات حمایتی، از 23 آبان ماه آغاز شده و
تا30 آذر ادامه خواهد یافت و این مهلت تمدید نمی شود متفاضبان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سامانه تحفه به آدرس:

 
https://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

 
درباره چگونگی دریافت تسهیلات حمایتی و اطلاعات بیشتر، شماره تلفن هاي 38512549- 38513356 پاسخگو است. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- سازمان سینمایی و امور سمعی و بصري 

- سینما



چرا نظام دانشگاهی از دغدغه کارآفرینی فاصله گرفته است؟

منبع: تسنیمشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها ـ یکی از ارکان رشد و توسعه هر کشوري، نگاه جامع و کاربردي به مقوله "پژوهش" و "تحقیق" است اما
دانشگاه ها از این مقوله فاصله گرفته اند.

گروه استان ها ـ یکی از ارکان رشد و توسعه هر کشوري،
نگاه جامع و کاربردي به مقوله ""پژوهش"" و ""تحقیق""
است اما دانشگاه ها از این مقوله فاصله گرفته اند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از گناباد، یکی از ارکان رشد و
توسعه هر کشوري، نگاه جامع و کاربردي به مقوله
"پژوهش" و "تحقیق" است که می تواند زمینه ساز جهش
علمی و کلید پیشرفت یک کشور باشد. این مقوله اساسی
از ارکان اصلی جوامع بشري است که اگر بخوبی بر آن

 
تمرکز و برنامه ریزي کنیم به نتایج مثبتی در جامعه دست پیدا خواهیم کرد. 

پس از پیروزي انقلاب اسلامی، به منظور گسترش فرهنگ پژوهش در جامعه، روز 25 آذرماه از سوي «شوراي فرهنگ عمومی کشور»
به نام روز پژوهش نام گذاري شد. وزارت علوم تحقیقات و فناوري نیز از سال 1379 چهارمین هفته آذر ماه را به نام هفته پژوهش نام

 
گذاري کرد و از سال 1384 این نام به «هفته پژوهش و فناوري» تغییر یافت. 

جواد سخدري مدیر مرکز تجاري سازي و اشتغال زایی جهاد دانشگاهی خراسان رضوي در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در گناباد اظهار
داشت: هدف توسعه، کاهش نابرابري اقتصادي بوده و به همین علت، توسعه اقتصادي روستاها گام مهمی در جهت توسعه اقتصادي

 
شهرستان ها است. 

وي ادامه داد: هدف، رویکرد، اندازه بنگاه هاي اقتصادي، سطح مداخله و الگوي مداخله، ابعادي هستند که باید براي توسعه اقتصادي
شهرستان گناباد در نظر بگیریم؛ لذا مهم ترین موضوعی که ما براي توسعه منطقه اي به آن نیازمند هستیم، یک تئوري بومی مبتنی

 
بر مزیت هاي خودمان است. 

مدیر مرکز تجاري سازي و اشتغال زایی جهاد دانشگاهی خراسان رضوي افزود: اکوسیستم کارآفرینی شامل هفت زیرشاخه بوده که هر

 
کدام جدا هستند اما یک ارتباط منطقی دارند و در جهت توسعه شهرستان عمل می کنند. 

وي تصریح کرد: نظام توسعه فرصت هاي مولد، مشارکت جامعه محلی، نظام تسهیل انجام کسب و کار، توسعه دانش و مهارت افراد،

 
تأمین مالی، توسعه بازار محصولات و خدمات و توسعه فناوري از دیگر زیرشاخه هاي مهم اکوسیستم کارآفرینی اند. 



 
"موزه مقنی" در محور گردشگري قنات قصبه گناباد ایجاد می شود 

 
افتتاح آزمایشگاه جامع تحقیقات علوم پزشکی گناباد/ امکان تشخیص فوري عفونت هاي بالینی مهیا شد 

 
اجراي طرح آمایش مجتمع آموزش عالی گناباد را نابود می کند 

 
نقش دانشگاه ها در نظام توسعه فناوري 

سخدري گفت: دانشگاه ها نقش مهمی در نظام توسعه فناوري دارند زیرا در پاسخ به این سوال که چگونه بتوان دانش و فناوري را
مبتنی بر این فرصت در سطح شهرستان توسعه داد، می توانند گام مهمی بردارند و همچنین ما نیازمند یک نهاد واسطه توسعه

 
اقتصادي هستیم که این زیر شاخه ها را به هم مرتبط کند. 

مدیر مرکز تجاري سازي و اشتغال زایی جهاد دانشگاهی خراسان رضوي خاطرنشان کرد: منابع در دسترس و کیفیت بازي بازیگران،

 
دو شاخصه مهمی است که براي اکوسیستم در نظر می گیرند؛ منظور از بازیگران، نظام حکمرانی، جامعه محلی و بازار است. 

وي اذعان کرد: اگر بازیگران در اکوسیستم غنی درست عمل نکنند به تدریج این اکوسیستم ضعیف می شود اما در اکوسیستمی که

 
منابع در دسترس کافی نیست اما بازیگران به درستی وظیفه خود را انجام می دهند، می توان به اکوسیستمی مقاوم دست پیدا کرد. 

مدیر مرکز تجاري سازي و اشتغال زایی جهاد دانشگاهی خراسان رضوي ابراز کرد: اکنون اگر ما نیز باید وظایف خود را در جهت

 
رسیدن به اکوسیستمی قوي انجام دهیم تا گام مهمی در جهت توسعه شهرستان برداشته شود. 

 
مرکز درمان اقتصاد کشور دانشگاه است 

محمد صفایی نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی نیز در همین خصوص در گفتگو با خبرنگار تسنیم اظهار

 
داشت: در حوزه هایی نظیر آموزش عالی، بهداشت و درمان به موفقیت رسیده ایم؛ اما در بعضی حوزه ها مشکل داریم. 

وي افزود: مسئله امروزه کشور ما اقتصاد و یکی از دردهاي موجود، فقر و بیکاري است که قطعا یکی از مراکز درمان آن، دانشگاه است؛

 
آن هم دانشگاهی که هم کارآفرین باشد، هم دردهاي اجتماعی را درمان کند و هم براي مردم شهرش تولید ثروت نماید. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: ناکارآمدي در سیستم اداري به نازلترین سطح خود رسیده است؛
ناکارآمدي و بروکراسی اداري اگر از این وضع کنونی بیشتر گردد، باعث بیکاري، فقر و تنگدستی بیشتر خواهد شد که البته در مجلس

 
یازدهم براي درمان این درد، ورود پیدا کرده و به جد آنرا در دستور کار خود قرار داده ایم. 

صفایی طرح آمایش دانشگاه ها را یک حرکت ضدانقلابی و ضدملی برشمرد و تصریح کرد: در طرح آمایش علاوه بر اینکه باید تمرکز
زدایی صورت گیرد، بایستی از ایجاد ضعف در مناطق محروم و سوق جمعیت به کلان شهرها جلوگیري به عمل آید که در همین

 
راستا بنده به عنوان نماینده مردم، در مقابل این حرکت ضد انقلابی خواهم ایستاد. 

 
پژوهشها باید به سمت کارآفرینی سوق پیدا کند 

حجت السلام حسن صادقی نسب امام جمعه گناباد نیز در همین خصوص در گفتگو با خبرنگار تسنیم در گناباد اظهار داشت: دین



مقدس اسلام اهمیت زیادي براي علم و دانش قائل بوده تا آنجا که در اولین آیات و سوره اقرا از خواندن و نوشتن و تعلیم و کار با قلم

 
تجلیل به عمل آورده است. 

وي ادامه داد: علم و دانش سرچشمه همه خوبی ها بوده و در عین حال از علم غیر نافع نکوهش به عمل آمده و در روایات آمده که از

 
علم غیرسودمند به خدا پناه می بریم. 

امام جمعه شهرستان و مسئول دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه علوم پزشکی گناباد همچنین پژوهش هاي
غیرسودمند را علم غیرنافع دانست و تصریح کرد: گاهی بعضی از رشته هاي دانشگاهی جز این علوم محسوب می شود؛ همانند کسانی

 
که با وجود تحصیلات دانشگاهی جز مقداري دانش، چیزي براي کارها و پژوهش هاي میدانی ندارند. 

وي با بیان اینکه علم باید در خدمت جامعه باشد، تأکید کرد: می توان از علم براي تبدیل شدن به فناوري و تأسیس شرکت هاي

 
دانش بنیان استفاده کرد. 

صادقی نسب تصریح کرد: تشکیل گروه هاي پژوهشی بایستی رابطه دانشگاه با صنعت، جامعه، کشاورزي، معدن را برقرار کند و

 
دانشگاه را به سوي کار آفرینی سوق دهد. 

گزارش از یاسرسالاري گناباد



کالج حسابداري؛ مسیري متفاوت در آموزش حسابداري

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/09/25

فصل اقتصاد - امروزه واحد مالی هر کسب و کار به عنوان قلب تپنده هر کسب و کار به خدمت گرفته می شود. از تمامی
استارتاپ ها و فعالان صنایع کوچک گرفته تا شرکت هاي بزرگ تولیدي و صنعتی از نقش پررنگ این واحد در مجموعه خود

آگاه هستند.

 
 

فصل اقتصاد - امروزه واحد مالی هر کسب و کار به عنوان قلب تپنده هر کسب و کار به خدمت گرفته می شود. از تمامی استارتاپ ها
و فعالان صنایع کوچک گرفته تا شرکت هاي بزرگ تولیدي و صنعتی از نقش پررنگ این واحد در مجموعه خود آگاه هستند. از سویی
دیگر همواره نیاز به حضور افرادي متخصص و توانمند در واحد مالی و حسابداري از دغدغه هاي هر مدیر و کسب و کار به شمار می
آید. نیرویی کارآزموده که بتواند علاوه بر آموخته هاي تئوري حسابداري در دانشگاه در سایر فعالیت هاي مرتبط مانند بیمه، مالیات،

 
قانون کار و ... کمک رسان مجموعه باشد. 

چرا یادگیري حسابداري حیاتی تر از گذشته است؟ اصلاحات مکرر قوانین مالیاتی و تعدد بخشنامه هاي صادر شده از سوي سازمان
امور مالیاتی کشور، اهمیت آموزش هاي تخصصی و به روز را دوچندان نموده و بعضاً شاهد ورود ضرر و زیان هاي زیادي به کسب و

 
کارها از باب جهل به قانون در این حوزه هستیم. 

سازمان تأمین اجتماعی نیز در این میان، گوي سبقت را از سازمان امور مالیاتی ربوده و با پیچیدگی هاي خاص قوانین و مقررات خود،

 
کسب و کارها را دچار معضلات زیادي نموده است. 

در این میان واحد مالی یک کسب و کار چنانچه آموزش هاي صحیح و کاربردي متناسب با محیط هاي واقعی کسب و کار را ندیده

 
باشد، احتمالاً با مشکلات زیادي مواجه می شود. 

علاوه بر آن حسابداران عزیز ما علاوه بر مهارت هاي تخصصی، به مهارت هاي فردي نیز نیاز دارند تا بتوانند در جایگاه شغلی خود
ارتقاء یافته و به درآمدزایی بیشتري نیز داشته باشند. منابع آموزشی زیادي در سطح اینترنت موجود است. در دورانی که کرونا همه
چیز را آنلاین کرده است، آموزش حسابداري از طریق دوره هاي آنلاین بیشتر از پیش با استقبال روبرو شده است. اما چگونه می



 
توانیم به آموزش هاي کاربردي (و نه فقط تئوري) دست پیدا کنیم؟ پاسخ این سوال را در بخش بعد مطالعه کنید. 

 
 

آموزش حسابداري با کالج حسابداري مؤسسه آواي رساي علم و دانش با تجربه 10 ساله در صنعت حسابداري کشور، اقدام به راه
اندازي کالج حسابداري نموده است. پیش از این این موسسه با ارائه ي وبسایت آقاي مالیات و آموزش هاي متنوع و اکثرا رایگان در
حوزه مالیات، تحولی در زمینه آموزش مالیات را به مخاطبین ارائه کرده است. این مرکز با پشتوانه تیمی متخصص از فعالان حوزه
مالی بستري را فراهم کرده است تا علاقمندان بتوانند علاوه بر دریافت آموزش هاي کاربردي مختلف ویژه بازار کار حسابداري و سایر

 
رشته هاي مرتبط این صنعت سایر مهارت هاي فردي و رفتاري را نیز یاد بگیرند. 

هدف از راه اندازي کالج حسابداري در درجه اول کارآفرینی در حوزه آموزش و استفاده از نیروهاي جوان با سلایق متفاوت و بهره
مندي از روش هاي نوین آموزشی است. این مجموعه قصد دارد تا تعلیمات مالی و حسابداري را با متد روز دنیا و برگرفته از روش

 
هاي نوین آموزشی به نسل جدید دانشجویان ارائه نماید. 

برگزاري دوره هاي آموزش تخصصی و کارگاه هاي عملی، تربیت نیروي کار متخصص و معرفی به بازار کار، ارائه آموزش هاي کاربردي
با بهره مندي از مدل هاي کوچینگ و منتورینگ، پوشش تمامی حوزه هاي آموزشی مرتبط با فعالیت هاي یک حسابدار و شبیه سازي

 
فعالیت هاي عملی مانند مراحل دفاع از پرونده ها در هیئت هاي حل اختلاف از دیگر اهداف راه اندازي کالج حسابداري می باشد. 

 
 

چشم اندازي که موسسه آواي رساي علم و دانش به عنوان مالک حقوقی برند کالج حسابداري براي آن ترسیم کرده است، تبدیل

 
شدن این مجموعه به مرجع رسمی آموزش تخصصی براي حسابداران در سراسر کشور می باشد. 

امید است تا با بهره مندي از دانش متخصصان این حوزه و استفاده از الگوهاي به روز و مدرن آموزشی؛ کالج حسابداري بتواند تا گامی

 
بزرگ در صنعت مالی و حسابداري کشور برداشته باشد. 



اگر به دنبال آموزش حسابداري، آموزش مالیات، آموزش بیمه و یا سایر آموزش هاي مرتبط با صنعت حسابداري هستید، پیشنهاد می
کنیم همین امروز وارد (https://hesabdari.ac/) شوید و از آخرین دوره ها با خبر شوید.



55میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در استان پرداخت شد

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/09/25

خلیج فارس: سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان بوشهر گفت: 2هزار و 500 فقره تسهیلات حمایتی
به میزان 55میلیارد تومان به متقاضیان مشاغل آسیب
دیده از ویروس کووید19 در این استان پرداخت شده است.

به گزارش خلیج فارس؛ مصدق کشاورزي در گفت وگو با
خبرنگار تسنیم در بوشهر، از پرداخت تسهیلات حمایتی به
فعالان گردشگري خبر داد و اظهار داشت: دارندگان مجوز
فعالیت گردشگري در قالب تاسیسات گردشگري، دفاتر
خدمات مسافري، راهنمایان و بخش هاي آموزشی این

 
حوزه که به سبب شیوع ویروس کرونا آسیب دیده اند، می توانند از براي دریافت تسهیلات حمایتی در سامانه کارا به ثبت کنند. 

وي، مهلت ثبت نام براي بهره مندي از تسهیلات کرونا تا پایان آذرماه دانست و گفت: تسهیلات بانکی حمایتی مشاغل آسیب دیده از

 
کرونا مرتبط با حوزه گردشگري بین 16 تا 900 میلیون تومان با نرخ سود 12 درصد است. 

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر به پرداخت تسهیلات کرونایی در دیگر بخش ها پرداخت و تصریح کرد: 2
هزار و 560 فقره تسهیلات حمایتی کرونا به میزان 55 میلیارد تومان به متقاضیان مشاغل آسیب دیده از ویروس کووید19 در استان

 
بوشهر پرداخت شده است. 

کشاورزي افزود: با پرداخت این میزان تسهیلات کرونایی، از 4 هزار و 830 نفر اشتغال آسیب دیده از کرونا در استان بوشهر حمایت

 
شده است. 

وي، با بیان اینکه ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا از مرداد آغاز شد و تا پایان آبان ماه ادامه داشت
خاطرنشان کرد: در حال حاضر تنها به بخش گردشگري تسهیلات حمایتی کرونایی پرداخت می شود.



120 واحد معدنی استان بوشهر فعال است

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/09/25

خلیج فارس: رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
بوشهر گفت: از مجموع 258 پروانه بهره برداري معدن
صادر شده در این استان اکنون 120 واحد آن فعال است و

 
مابقی تعطیلی موقت گرفتند. 

به گزارش خلیج فارس؛ سید حسین حسینی در گفت و گو
با ایرنا افزود: از لحاظ ذخیره معدنی قطعی بویژه معدن

 
هاي آهکی بوشهر از جمله استان هاي با ذخیره بالا است. 

وي بیان کرد: زمینه جذب سرمایه گذار براي معدن سیمان

 
هاي سفید و خاکستري در حال پیگیري است و کارهاي اولیه آن انجام شده است. 

حسینی ادامه داد: برگزاري نشست هاي شوراي عالی معادن به استان ها واگذار شده که این رویکرد حل مسائل و مشکلات واحدها از

 
جمله تمدید مجوز فعالیت در استان صورت گیرد. 

وي عنوان کرد: در استان بوشهر اکنون 9 پهنه اکتشافی وجود دارد که امور مرتبط با آن از سوي سازمان زمین شناسی در حال انجام

 
است تا مطالعات اکتشفات معدنی در استان محقق شود. 

حسینی یادآور شد: مطالعات اکتشافی در استان بوشهر بیشتر نفت محور صورت گرفته و فعالیت سازمان زمین شناسی براي مطالعات

 
پهنه هاي اکتشافی فرصتی براي شکوفایی ظرفیت معدنی استان است. 

وي عنوان کرد: طرح هاي فرآوري مواد معدنی مانند آهک هیدراته، کربنات کلسیم و دولومیت است که در شهرستان هاي دشتی و

 
دیر فعالیت آنها آغاز شده است. 

حسینی ادامه داد: یک واحد بوکسیت شهرستان دشتی نیز در مرحله پروانه اکتشاف است که چنانچه به نتیجه برسد امکان ایجاد سه

 
هزار فرصت شغلی دارد. 

وي اظهارداشت: یکی از موانع مهم فراروي توسعه معدنی استان بوشهر وجود تعارض هایی مابین اداره سازمان هاي محیط زیست،

 
صمت، و مناطبع طبیعی و آبخیزداري است که با تعامل بیشتر باید زمینه حل آن برطرف شود. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت: در نیمه نخست سال جاري 6 میلیون تن از واحدهاي معدنی استان



 
استخراج شده است. 

وي افزود: میزان وصول حقوق دولتی از معادن تا پایان آبان ماه سال جاري مبلغ 2 میلیاردو 600 میلیون تومان است که درمقایسه با

 
مدت مشابه سال گذشته رشد 24درصدي داشته است . 

حسینی یادآور شد: حجم سرمایه گذاري در معادن استان معادل 94 میلیارد و 720 هزار تومان است و یکهزار و 352 نفر در این
بخش اشتغال دارند.



34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شود

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/09/25

قزوین - درآمدنیوز - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و مستقر در شهرك
ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت نهایی خود به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند. نوشته 34 واحد تولیدي به جمع

صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شود اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

قزوین &– درآمدنیوز &– مدیرعامل شرکت شهرك هاي
صنعتی قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و
مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت

 
نهایی خود به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند. 

حمیدرضا خانپور روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: در حال حاضر 27 واحد تولیدي مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین دانش بنیان هستند و با افزوده

 
شدن واحدهاي یاد شده این میزان به 61 واحد افزایش می یابد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین یادآور شد: بیشترین آمار شرکت هاي دانش بنیان در شهرك هاي صنعتی کاسپین یک

 
و لیا مستقر می باشند.  

رئیس هیات مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان میزان سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي دانش بنیان و مستعد دانش بنیان در
شهرك ها و  نواحی صنعتی استان را بیش از 2 هزار و 500 میلیارد ریال برشمرد که زمینه اشتغال 2 هزار و 847 نفر را فراهم کرده

 
است. 

خانپور تصریح کرد: شرکتهاي دانش بنیان متقاضی زمین صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی می توانند از امکان کاهش 10 درصد
بخشودگی به قیمت حق بهره برداري و همچنین اگر بتوانند در موعد مقرر پروانه ساختمانی و بهره برداري را اخذ نمایند از مشوق

 
خاص بهره مند می شوند. 

این مسوول با اشاره به مشوق ها و برنامه هاي حمایتی براي شرکت هاي دانش بنیان گفت: دریافت تسهیلات و معافیت مالیاتی،
معافیت عوارض، حقوق گمرکی و سود بازرگانی، ارائه تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان جهت تبدیل ایده به محصول و اشتغال
دانش آموختگان برتر فناور ، حمایت از صادرات محصولات شرکت هاي دانش بنیان با هدف توسعه بازار صادراتی، برنامه ریزي جهت
حضور در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی، برگزاري دوره هاي آموزشی و مهارتی به صورت رایگان از جمله برنامه هاي حمایتی از این

 
شرکت ها می باشد. 

وي یادآور شد: این واحدهاي تولیدي در زمینه تولید سیستم کنترل الکترونیکی خودرو، سنگ ساختمانی، محصولات کشاورزي، مواد
شیمیایی و بهداشتی، قطعات و پروفیل هاي الاستومري و اسفنجی، قطعات سیستم برق رسانی و احتراق دستگاههاي تصفیه آب و



فاضلاب، دستگاه هاي آب شیرین کن، میز تست موتور الکتریکی، دستگاه تست مقاومت فشاري و خمشی، دستگاه تست سایش،
کره هاي گیاهی، انواع اتصالات لوله از فلزات آهنی شیرآلات صنعتی هیدرولیک با مکانیزم خودکار، ساخت قطعات متالوژي پودر

 
فولادي و فلزات غیرآهنی، لنزهاي کریستالی (لامپ ماشین و چراغ برق) فعالیت می کنند. 

خانپور همچنین گفت: اسید کلرید ریک، آماده سازي الیاف اکرلیک، سود سوز آور جامد، ماشین آلات سائیدن، جدا کردن، دسته
بندي کردن، سرند کردن مواد معدنی، تولید روغن DOTP، کاتالیت کانورتر – موتور و دوچرخه، مصنوعات چوبی، انواع فیلترهاي
صنعتی، کک نفتی کلسینه شده، تولید کننده موثره دارویی، تولید کننده فرو مولیبدن- اکسید مولیبدن و نمکهاي رنیوم از دیگر

 
تولیدات این واحدها به شمار می رود. 

وي در پایان از واحدهاي دانش بنیان و طرح و ایده هاي برتر درخواست کرد تا جهت حضور در شهرکها و نواحی صنعتی با مراجعه با

 
امور متقاضیان از مشوق هاي ویژه بهره مند شوند. 

نزدیک به هزار واحد تولیدي داراي پروانه بهره برداري در 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی قزوین مستقر هستند.



34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/09/25

قزوین - درآمدنیوز - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و مستقر در شهرك
ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت نهایی خود به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند. نوشته 34 واحد تولیدي به جمع

صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

قزوین &– درآمدنیوز &– مدیرعامل شرکت شهرك هاي
صنعتی قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و
مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت

 
نهایی خود به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند. 

حمیدرضا خانپور روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: در حال حاضر 27 واحد تولیدي مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین دانش بنیان هستند و با افزوده

 
شدن واحدهاي یاد شده این میزان به 61 واحد افزایش می یابد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین یادآور شد: بیشترین آمار شرکت هاي دانش بنیان در شهرك هاي صنعتی کاسپین یک

 
و لیا مستقر می باشند.  

رئیس هیات مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان میزان سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي دانش بنیان و مستعد دانش بنیان در
شهرك ها و  نواحی صنعتی استان را بیش از 2 هزار و 500 میلیارد ریال برشمرد که زمینه اشتغال 2 هزار و 847 نفر را فراهم کرده

 
است. 

خانپور تصریح کرد: شرکتهاي دانش بنیان متقاضی زمین صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی می توانند از امکان کاهش 10 درصد
بخشودگی به قیمت حق بهره برداري و همچنین اگر بتوانند در موعد مقرر پروانه ساختمانی و بهره برداري را اخذ نمایند از مشوق

 
خاص بهره مند می شوند. 

این مسوول با اشاره به مشوق ها و برنامه هاي حمایتی براي شرکت هاي دانش بنیان گفت: دریافت تسهیلات و معافیت مالیاتی،
معافیت عوارض، حقوق گمرکی و سود بازرگانی، ارائه تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان جهت تبدیل ایده به محصول و اشتغال
دانش آموختگان برتر فناور ، حمایت از صادرات محصولات شرکت هاي دانش بنیان با هدف توسعه بازار صادراتی، برنامه ریزي جهت
حضور در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی، برگزاري دوره هاي آموزشی و مهارتی به صورت رایگان از جمله برنامه هاي حمایتی از این

 
شرکت ها می باشد. 

وي یادآور شد: این واحدهاي تولیدي در زمینه تولید سیستم کنترل الکترونیکی خودرو، سنگ ساختمانی، محصولات کشاورزي، مواد
شیمیایی و بهداشتی، قطعات و پروفیل هاي الاستومري و اسفنجی، قطعات سیستم برق رسانی و احتراق دستگاههاي تصفیه آب و



فاضلاب، دستگاه هاي آب شیرین کن، میز تست موتور الکتریکی، دستگاه تست مقاومت فشاري و خمشی، دستگاه تست سایش،
کره هاي گیاهی، انواع اتصالات لوله از فلزات آهنی شیرآلات صنعتی هیدرولیک با مکانیزم خودکار، ساخت قطعات متالوژي پودر

 
فولادي و فلزات غیرآهنی، لنزهاي کریستالی (لامپ ماشین و چراغ برق) فعالیت می کنند. 

خانپور همچنین گفت: اسید کلرید ریک، آماده سازي الیاف اکرلیک، سود سوز آور جامد، ماشین آلات سائیدن، جدا کردن، دسته
بندي کردن، سرند کردن مواد معدنی، تولید روغن DOTP، کاتالیت کانورتر – موتور و دوچرخه، مصنوعات چوبی، انواع فیلترهاي
صنعتی، کک نفتی کلسینه شده، تولید کننده موثره دارویی، تولید کننده فرو مولیبدن- اکسید مولیبدن و نمکهاي رنیوم از دیگر

 
تولیدات این واحدها به شمار می رود. 

وي در پایان از واحدهاي دانش بنیان و طرح و ایده هاي برتر درخواست کرد تا جهت حضور در شهرکها و نواحی صنعتی با مراجعه با

 
امور متقاضیان از مشوق هاي ویژه بهره مند شوند. 

نزدیک به هزار واحد تولیدي داراي پروانه بهره برداري در 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی قزوین مستقر هستند.



موضوعات موشکی ما خار چشم دشمنان شده است/ افزایش بودجه سازمان

سپند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح از افزایش 256 درصدي بودجه سازمان پژوهش و نوآوري هاي دفاعی خبر داد.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح از افزایش 256
درصدي بودجه سازمان پژوهش و نوآوري هاي دفاعی خبر

 
داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، امیر حاتمی وزیر دفاع و
پشتیبانی نیروهاي مسلح در نشست مشاوران ایثارگر وزرا
که با حضور مدیران بنیاد شهید کشور در محل ستاد
وزارت دفاع برگزار شد با درود به ارواح طیبه شهدا، امام
شهدا و به ویژه شهید دانشمند محسن فخري زاده، گفت:
حرکت ها و اقدامات خوبی در زمان مدیریت «اوحدي» در

بنیاد شهید به وجود آمده است و بنده در جلسات هیئت دولت تلاش و کوشش این برادر ارجمند را در دفاع از حقوق خانواده شهدا و

 
ایثارگران از نزدیک شاهد هستم. 

وي با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هواي شهادت فخري زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز همچنان بر ما
سنگینی می کند، تاکید کرد: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند: «دو موضوع مهم را همه دست
اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیري تلاش

 
علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي به آنها اشتغال داشت.» 

وزیر دفاع با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی در عرصه
فناوري هاي نوین بود، اظهار داشت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا
کردیم که براي جمهوري اسلامی ایران اقتدار آفرین بوده است بنابراین با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و

 
اقتدار ایران خدشه وارد سازد. 

امیر حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت، گفت: تمامی
کارکنان و مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده جزم کردند و دولت خدمتگزار

 
جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد. 

وي در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت
موشکی خود را تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد
سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام



 
استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 

وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد

 
داشت. 

امیر حاتمی با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آنها با اهداي جان خود و در طبق
اخلاص گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره

 
این عزیزان و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی

 
از این عزیزان را ادا نماییم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاري براي دفاع از میهن انجام می دهد و جانفشانی می کند باید اطمینان خاطر
داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت هاي او خواهند بود.



مخالفت وزیر اقتصاد با افزایش درآمدهاي مالیاتی در لایحه بودجه 1400

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر اقتصاد گفت: در شرایطی که پایه هاي جدید مالیاتی تعریف نشده مخالف هر گونه افزایش مالیات هستم زیرا در این
صورت به بخش خصوصی فشار وارد می شود.

وزیر اقتصاد گفت: در شرایطی که پایه هاي جدید مالیاتی
تعریف نشده مخالف هر گونه افزایش مالیات هستم زیرا در

 
این صورت به بخش خصوصی فشار وارد می شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از اتاق بازرگانی ایران،
فرهاد دژپسند در نشست شوراي گفت وگوي دولت و
بخش خصوصی، با اشاره به پیشنهادهاي ده گانه بخش
خصوصی براي اصلاح شرایط بازگشت ارز حاصل از صادرات
که در نشست قبل شوراي گفت وگوي دولت و بخش
خصوصی مطرح شد، تأکید کرد: خوشبختانه با اجرایی

شدن بخشنامه مذکور شاهد بودیم که روند صادرات غیرنفتی شتاب گرفت و کمک کرد تا به سمت تحقق اهداف پیش بینی شده سال

 
جاري حرکت کنیم که این امر خود اهمیت و اثرگذاري جلسات شورا را نشان می دهد. 

وزیر اقتصاد با اشاره به آمارهاي منتشرشده از سوي بانک مرکزي تصریح کرد: در شرایطی که اقتصاد کشور درگیر شیوع ویروس کرونا
بوده است، آمار و ارقام نشان می دهد که رشد اقتصادي در سه ماهه اول و به عبارتی نیمه اول سال هم در حوزه نفتی و هم در حوزه
غیرنفتی مثبت بوده است؛ موضوعی که نشانگر تلاش و جدیت بخش واقعی اقتصاد است و از طرفی خود این موضوع تأثیر مثبتی در

 
میزان اشتغال دارد. 

دژپسند همچنین توضیحاتی درباره نرخ بیکاري و نرخ مشارکت اقتصادي داد و تأکید کرد: خوشبختانه طبق آمار، نرخ بیکاري بهبود

 
یافته است و به نظر می رسد اگر بخش خصوصی و دولت همگام با هم حرکت کنند نتایج بهتري در محیط کسب و کار حاصل شود. 

به عقیده وزیر امور اقتصاد و دارایی، شرایط فعلی ایجاب می کند تا هم بخش خصوصی و هم دولت تنگاتنگ تر باهم حرکت کنند تا

 
جهش تولید محقق شود. 

وزیر امور اقتصاد و دارایی با اعلام جذب سرمایه گذاري 3.8 میلیارد دلاري در نیمه اول سال و با تاکید بر اهمیت بخش خصوصی
افزود: معتقدم اتاق ایران و به طور کلی بخش خصوصی نقش پرباري را در شرایط تحریم ایفا می کند و با توجه به همت اتاق ایران و

 
تجهیز بخش بین الملل این اتاق قطعاً ما شاهد اهمیت و تأثیرگذاري این بخش در جذب سرمایه گذاري هاي خارجی خواهیم بود. 

دژپسند همچنین با اشاره به دستور جلسه اصلی صدمین نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی، تاکید کرد کوچک

 
کردن بخش دولتی به معناي میدان دادن به بخش خصوصی است. 



وي همچنین مباحثی را درباره لایحه بودجه 1400 مطرح کرد و با تاکید بر اینکه تأمین مالی بودجه کاري نیست که به راحتی انجام
گیرد، گفت: در شرایطی که پایه هاي مالیاتی جدید تعریف نشده است، به عنوان وزیر اقتصاد مخالف هرگونه افزایش درآمدهاي

 
مالیاتی هستم، چراکه تحقق این امر به معناي فشار به بخش خصوصی است. 

وزیر اقتصاد افزود: برخورد با معوقات و فرارهاي مالیاتی از جمله اقدامات مهمی بود که امسال انجام دادیم اما باید توجه داشته باشیم

 
که به دلیل شیوع ویروس کرونا ظرفیت بسیاري از بنگاه هاي اقتصادي کاهش یافته و نمی توانیم به آنها فشار بیاوریم. 

به گفته وزیر اقتصاد، علت کاهش سهم بودجه عمرانی در لایحه بودجه 1400، مسائلی از جمله اجراي طرح هاي رفاهی- اجتماعی به

 
خصوص افزایش ترمیمی حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان است. 

وي تاکید کرد: بدون شک سهم مالیات باید در بودجه افزایش یابد، اما این اقدام در صورتی عملیاتی است که بتوانیم سازمان دهی
مناسبی در این حوزه داشته باشیم.



گام هاي بلند مهر ایران براي توسعه فرهنگ قرض الحسنه در کردستان

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیر شعب بانک مهر ایران در کردستان گفت: کاهش بروکراسی اداري و گسترش خدمات الکترونیک در مهر ایران منجر به
صرفه جویی 85 درصدي در مصرف کاغذ شد.

مدیر شعب بانک مهر ایران در کردستان گفت: کاهش
بروکراسی اداري و گسترش خدمات الکترونیک در مهر
ایران منجر به صرفه جویی 85 درصدي در مصرف کاغذ

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از سنندج، اسعدي در
نشست خبري به مناسبت سالگرد تاسیس بانک مهر ایران
که با حضور اصحاب رسانه کردستان برگزار شد، با اشاره به
سیاست هاي این بانک در گسترش فرهنگ قرض الحسنه
اظهار داشت: بانک مهر ایران با حمایت هاي مردمی و در
جهت حل مشکلات و کارآفرینی هاي خرد تسهیلات قابل

 
توجهی پرداخت کرده اند. 

وي نرخ مطالبات مانده بانک را کمتر از یک درصد عنوان کرد و گفت: از فرهنگ قرض الحسنه به واسطه بافت مذهبی مردم استان

 
کردستان استقبال خوبی می شود. 

اسعدي از مسئولیت هاي اجتماعی بانک مهر ایران به احداث 100 واحد مسکن براي سیل زدگان و بیمه 500 واحد مسکن روستایی
خبر داد و افزود: با همکاري بنیاد برکت، کمیته امداد امام خمینی(ره)، بهزیستی و نهادهاي حمایتی تلاش می کنیم زمینه خدمت

 
رسانی گسترده به مردم را فراهم کنیم. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در کردستان از طرح کالا کارت مهر ایران به عنوان طرحی براي رونق و چرخش بازار و کمک هزینه اي به
مردم یاد کرد و گفت: مردم کردستان می توانند با مراجعه به شعب بانک مهر ایران بدون سپرده گذاري تا سقف 200 میلیون ریال

 
تسهیلات با نرخ کارمزد 4 درصد بهره مند شوند. 
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بررسی شکایات خصوصی سازي در کمیسیون اصل نود

منبع: ایمناشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/09/25

سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس از بررسی شکایات واصله درباره خصوصی سازي در جلسه امروز این کمیسیون خبر داد.

 
خضریان خبرداد: بررسی شکایات خصوصی سازي در کمیسیون اصل نود 

سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس از بررسی شکایات واصله

 
درباره خصوصی سازي در جلسه امروز این کمیسیون خبر داد. 

علی خضریان در گفت وگو با خبرنگار ایمنا، در خصوص نشست
روز گذشته کمیسیون اصل نود مجلس شوراي اسلامی، اظهار
کرد: با توجه به گزارش ها و شکایات نمایندگان مجلس از
عملکرد سازمان برنامه و بودجه و طرز کار نگارش لایحه بودجه،
تاکید شد که کمیته اقتصادي، فنی و عمرانی کمیسیون اصل نود
هرچه سریع تر پیش نویس این گزارش را با توجه به سوابق
گذشته پرونده تهیه کند و به صحن کمیسیون بیاورد تا پیرامون

تمرکز بر کار بودجه نویسی با تاکید بر بودجه سال 1400، کمیسیون اصل نود گزارش خود را تنظیم کند و به استحضار نمایندگان و

 
مردم برساند. 

وي افزود: در ادامه جلسه امروز طرح اصلاح موادي از قانون نظارت بر رفتار نمایندگان در دستور کار قرار گرفت و کمیسیون اصل نود
یکی از کمیسیون هایی است که باید درباره اصلاح این قانون اظهارنظر کند، لذا آقایان حسن شجاعی علی آبادي و محمدرضا احمدي

 
و خانم الهام آزاد به عنوان نمایندگان کمیسیون اصل نود براي حضور در کمیسیون مشترکی که شکل گرفته است، انتخاب شدند. 

سخنگوي کمیسیون اصل نود مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: مسئله سازمان خصوصی سازي، شکایات واصله و مسائلی که درباره
خصوصی سازي طی سال هاي اخیر انجام گرفته در ادامه نشست امروز مورد بررسی قرار گرفت. با توجه به گزارش هاي واصله و
بررسی هاي میدانی؛ طی سال هاي اخیر اهداف هشت گانه سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی به ویژه شتاب بخشیدن به رشد
اقتصادي ملی، ارتقا کارایی بنگاه هاي اقتصادي و بهره وري منابع انسانی و فناوري، افزایش سطح عمومی اشتغال و گسترش مالکیت

 
در سطح عمومی به منظور تأمین عدالت اجتماعی به دست نیامده و آنچه مورد نظر قانونگذار بوده، محقق نشده است. 

خضریان ادامه داد: همچنین نحوه اجراي قانون مذکور بر اساس نظرات نهادهایی مانند مجمع تشخیص مصلحت نظام، دیوان
محاسبات کشور، سازمان بازرسی کل کشور، وزارت اطلاعات و همچنین گزارش واصله در کمیسیون اصل نود قانون اساسی مورد بی
اعتنایی و بعضاً در واگذاري ها مورد سو استفاده قرار گرفته، لذا به منظور اجراي صحیح این سیاست ها و قانون واگذاري اصل 44 و
نقش مهم آن در شکوفایی اقتصادي کشور براي نیل به اهداف سند چشم انداز 20 ساله و حفظ حقوق بیت المال، طرح انتظام بخشی

 
فرایند واگذاري بنگاه هاي دولتی در دستور کار کمیسیون قرار گرفت. 



وي در ادامه یادآور شد: بر اساس طرح انتظام بخشی فرایند واگذاري بنگاه هاي دولتی، مواد این قانون پیرامون اهلیت سنجی و سوابق

 
افراد که مشمول واگذاري می شوند مورد بررسی قرار گرفت و موادي از این طرح به تصویب رسید. 

خضریان خاطرنشان کرد: طرح اصلاح موادي از قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی مورد نیز در ادامه بررسی شد و جهت
بررسی بیشتر به کمیته قضائی کمیسیون ارجاع شد.



خدابخشی: منابع حاصل از واگذاري دارایی هاي سرمایه اي باید براي اجراي

طرح هاي عمرانی استفاده شود/ قالیباف: این موضوع باید در اصلاح ساختار

بودجه لحاظ شود

منبع: خانه ملتشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه پیشنهاد استفاده از منابع حاصل از واگذاري دارایی هاي سرمایه اي براي اجراي
طرح هاي عمرانی نیاز به قانون ندارد، تاکید کرد که این مهم باید در اصلاح ساختار بودجه لحاظ شود.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، محمد خدابخشی نایب رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات در نشست علنی
امروز (سه شنبه 25 آذرماه) مجلس شوراي اسلامی در ارائه پیشنهادي درخصوص الحاق بند (الف) طرح احکام کلی بودجه 1400
گفت: تمام منابع حاصل از واگذاري دارایی هاي سرمایه اي براي اجراي طرح هاي تملک دارایی سرمایه اي و ایجاد اشتغال و اجراي
طرح هاي مطالعاتی اختصاص می دهد چرا که درآمدهاي حاصل از فروش نفت خام و میعانات گازي سرمایه بین نسلی هستند و باید

 
به فرآورده تبدیل شده تا ارزش افزوده ایجاد کنند. 

نماینده مردم الیگودرز در مجلس یازدهم ادامه داد: اگر این منابع صرف اجراي طرح هاي عمرانی شود، هم نسل کنونی و هم نسل

 
آینده می توانند از آن استفاده کنند، بنابراین در شرایط کنونی تبدیل سرمایه به سرمایه دیگر ضرورت دارد. 

دکتر محمدباقر قالیباف در پاسخ به پیشنهاد وي افزود: در مورد نکته اي که شما به آن اشاره کردید، مبناي بحث درست است و باید
حتما انجام شود، اما شما به عنوان یک متخصص که در کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس فعالیت دارید می دانید که این
کار با یک تصمیم قانونی قابل اجرا نیست بلکه باید در اصلاح ساختار بودجه لحاظ شود، بنابراین باید آن را در زمان بررسی بودجه

 
1400 و برنامه پنجساله هفتم توسعه دنبال کنیم. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: شما الان با کسري بودجه که از منابع پایداردارید، اگر از درآمدهاي نفتی استفاده نکنید،
توان پرداخت حقوق و ضرورت ها وجود ندارد، لذا اگر بخواهید این قانون را تصویب کنید، قابل اجرا نیست و باید بعد از اصلاح ساختار

 
بودجه مورد بررسی قرارگیرد./ 

پایان پیام



وزیر دفاع:دولت بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد

افزایش داد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/09/25

وزیر دفاع با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را
تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه

پذیر نیست.

وزیر دفاع با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار
چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت موشکی
خود را تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از
همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت

 
داشته باشد سلطه پذیر نیست. 

قدس آنلاین: امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی
نیروهاي مسلح در نشست مشاوران ایثارگر وزرا که با
حضور مدیران بنیاد شهید کشور در محل ستاد وزارت دفاع

برگزار شد با درود به ارواح طیبه شهدا، امام شهدا و به ویژه شهید دانشمند دکتر فخري زاده اظهار کرد: حرکت ها و اقدامات خوبی در
زمان مدیریت جناب آقاي مهندس اوحدي در بنیاد شهید به وجود آمده است و بنده در جلسات هیات دولت تلاش و کوشش این

 
برادر ارجمند را در دفاع از حقوق خانواده شهدا و ایثارگران از نزدیک شاهد هستم. 

امیر حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هواي شهادت دکتر فخري زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز
همچنان بر ما سنگینی می کند گفت: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخري زاده فرمودند؛ دو موضوع مهم را همه
دست اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست پیگیري این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیري

 
تلاش علمی و فنی شهید در همه بخش هایی که وي بدانها اشتغال داشت. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوري اسلامی
در عرصه فناوري هاي نوین بود گفت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه هاي نوظهور و بدیع به پیشرفت هاي قابل توجهی دست پیدا
کردیم که براي جمهوري اسلامی ایران اقتدار آفرین بوده است؛ لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به امنیت و اقتدار

 
ایران خدشه وارد سازد. 

امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش هاي نوین دفاعی با جدیت بیشتري نسبت به قبل ادامه خواهد داشت گفت:
تمامی کارکنان و مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را براي ادامه راه فخري زاده جزم کردند و دولت

 
خدمتگزار جمهوري اسلامی نیز در اقدامی شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوري دفاعی را 256 درصد افزایش داد. 

امیر حاتمی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و



قدرت موشکی خود را تقویت کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که فرهنگ شهادت داشته
باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر آن ملت فائق آید و در واقع چیزي که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی هاي نظام

 
استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است. 

وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوري که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد

 
داشت. 

وزیر دفاع با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام داده اند گفت: آنها با اهداي جان خود و در طبق اخلاص
گذاشتن ارزشمندترین عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به بهترین نحو یاد و خاطره این عزیزان

 
و فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. 

امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان، آزادگان ورزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی

 
از این عزیزان را ادا نماییم و ضروري است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاري براي دفاع از میهن انجام می دهد و جانفشانی می کند باید اطمینان خاطر

 
داشته باشد و یقین بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت هاي او خواهند بود. 

انتهاي پیام/



اجراي طرح " ایران مهارت " به صورت مجازي در مدارس استان همدان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/09/25

طرح " ایران مهارت" به صورت مجازي در 157 مدرسه منتخب استان همدان آغاز شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز همدان، معاون
آموزش متوسطه استان همدان گفت: ایران مهارت یک
طرح ملی است که به تصویب و تفاهم مشترك بین سازمان

 
فنی و حرفه اي و وزات آموزش و پرورش رسیده است. 

- آقاي بحیرایی افزود: هدف از اجراي این طرح، برگزاري
دوره هاي کوتاه مدت مهارت آموزي براي دانش آموزان
متوسطه اول در دبیرستان ها، به کمک آموزشگاه هاي آزاد

 
فنی و حرفه اي است. 

وي خاطر نشان کرد: ایجاد روحیه کارآفرینی در بین دانش

 
آموزان و شکوفایی استعداد ها از دیگر اهدا اجراي این طرح است. 

معاون آموزش متوسطه استان همدان گفت: آموزشگاه هاي مجري پس از معرفی رشته مهارت هایی که با توجه به شرایط بومی امکان
اجراي آن وجود دارد و دریافت نظر دانش آموزان، نسبت به عقد قرارداد با آموزشگاه هاي آزاد و دولتی فنی و حرفه اي براي اجراي

دوره ها اقدام خواهند کرد.



اعطاي تسهیلات بانکی به اشتغال روستایی درهرمزگان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/09/25

به منظور حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري امسال به2 هزار و810 طرح تسهیلات بانکی
پرداخت شده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خلیج فارس؛ مدیرکل تعاون، کار و
رفاه اجتماعی هرمزگان گفت: به این طرح ها بیش از سه هزار و 770
میلیارد ریال پرداخت شده است که براي 9هزار و 174 نفر شغل ایجاد شده

 
است. 

بیشتر بخوانید ؛ تخصیص 7 میلیارد ریال تسهیلات مشاغل خانگی به

 
هرمزگان 

هادي ابراهیمی افزود: با اجراي طرح حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار
در مناطق روستایی و عشایري، تاکنون چهار هزار و 540 میلیارد ریال وام

بانکی به هرمزگان اختصاص یافته است.



معرفی 2 طرح پژوهشی برتر دانشگاهی توسط وزارت علوم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/09/25

2 طرح پژوهشی تقاضا محور دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول به عنوان طرح برگزیده توسط وزارت علوم معرفی شدند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان،مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و کارآفرینی دانشگاه صنعتی
جندي شاپور دزفول افزود: یکی از اولویت هاي اصلی دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، تاثیرگذاري بر جامعه اطراف خود است به
نحوي که بخشی از دانش و فناوري که توسط محققان دانشگاه در دست مطالعه و انجام است منجر به رفع مشکلات جامعه و صنعت

 
شهر، استان و کشور و درنهایت ارتقاي رفاه عمومی شود. 

ذاکرمشفق گفت: در سال هاي اخیر دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول
پیشرفت هاي خوبی داشته و حجم پروژه هاي صنعتی دانشگاه که توسط اعضاي

 
هیات علمی انجام می شود افزایش یافته است. 

مدیر امور فناوري دانشگاه جندي شاپور دزفول گفت: حدود نیمی از اعضاي
هیات علمی دانشگاه به صورت مستقیم یا غیرمستقیم مجري یا همکار طرح هاي

 
ارتباط با صنعت هستند و با توجه به سختی کار و چالش هاي انجام فعالیت کاربردي و صنعتی، رقم قابل توجهی است. 

وي افزود: با تلاش هاي مستمر همکاران ما در دانشگاه، امسال 2 طرح پژوهشی تقاضا محور دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول به
عنوان طرح برگزیده توسط وزارت علوم معرفی شدند. مجري یکی از این طرح ها دکتر موفق پور از اعضاي هیات علمی گروه مهندسی
صنایع است که طرحی با عنوان "طراحی و توسعه نرم افزار ارزیابی عملکرد مبتنی بر متدولوژي کارت امتیازي متوازن" به سفارش

 
شرکت بهره برداري از شبکه هاي آبیاري شمال خوزستان انجام داده است. 

وي افزود: طرح دیگر توسط دکتر سرادارزاده عضو هیات علمی دانشکده برق و کامپیوتر با عنوان "بررسی و تحلیل اثرات هارمونیک

 
جریان بر دقت لوازم اندازه گیري" به سفارش شرکت توزیع برق اهواز انجام شده است. 

بیشتر بخوانید:راه اندازي دفتر پژوهشی مناطق نفت خیز در دانشگاه شریفمدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و
کارآفرینی دانشگاه جندي شاپور دزفول گفت: 2 طرح برگزیده، در هفته پژوهش توسط مجریان به صورت وبینار هایی براي عموم ارائه

می شوند.



بهره برداري یک کارگاه تولید پوشاك در دیلم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان دیلم از افتتاح و بهره برداري یک کارگاه تولید پوشاك در روستاي لیلتین خبر
داد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز بوشهر، اصغر افتخاري افزود: این کارگاه
تولیدي با حمایت تسهیلات اشتغال روستایی به مبلغ 500 میلیون تومان از

 
طریق صندوق کارآفرینی امید فعالیت خود را آغاز کرده است. 

وي اضافه کرد: در این واحد تولیدي 10 نفر بصورت مستقیم مشغول به کار
هستند.



فساد، رانت و نهاد غارت عوامل انحراف جهش تولید در نظام اقتصاد مقاومتی

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/09/25

فساد، رانت و نهاد غارت نیز به عنوان عوامل انحراف در تخصیص منابع، سرکوب خلاقیت، نوآوري، مهارت هاي مولد و کاهش
بهره وري و کارآفرینی شناخته شده اند و کارآفرینان به وقت وجود قواعد بازي رانت جویانه بیشتر نقش مخرب به خود می

گیرند تا مولد، و استعداد آنها صرف رانت جویی می شود تا تولید و نوآوري.

به گزارش پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح زاگرس؛توجه
ویژه مقام معظم رهبري مدظله العالی به امر اقتصاد در یک
دهه اخیر، از ضرورت تأسیس یک نظام اقتصادي برآمده از
ارزش هاي بنیادین اسلامی مانند عدالت، آزادي، استقلال،
اقتدار و متناسب با مقتضیات زمانه پرده بر می دارد. نظامی

 
که با عنوان اقتصاد مقاومتی از آن یاد می شود. 

اهل فن نباید از نظر دور دارند که این سازه استوار وقتی به
عنوان یک کل منسجم فهم شود با تحقق منویات معظم له همراه می شود و غفلت از زوایاي پیدا و پنهان آن نیل به اهداف را دشوار
می کند. هدف اصلی این نظام اقتصادي که بارها بر آن تاکید شده رفاه، حل مشکلات معیشتی مردم و جلوگیري از خسارت دشمنان

 
به اقتصاد ملی معرفی شده است. 

از سوي دیگر ابزار تأسیس این نظام ظرفیت و توانمندي هاي داخلی ملت ایران خواهد بود. ویژگی هاي اقلیمی، ژئوپولتیک و اندازه
بازار چه در طرف عرضه و چه در طرف تقاضا خودبسندگی اقتصاد ایران را در دسترس قرار می دهد. شیوه دشمنی دژخیمان ملت

 
ایران توجه به الزامات اقتصاد مقاومتی را ضروري تر از همیشه کرده است. 

استقلال سیاسی و اقتصادي ایران اتکا به تولید داخلی را در رأس امور قرار داده است. اگر چه تحریم هاي ظالمانه ایادي استکبار در
ظاهر زمین بازي اقتصاد ایران را به تنگنا کشیده است؛ اما همواره از دل دشواري ها گشایش ها سرکشیده است. بدین جهت در این

 
رویکرد تحریم ها فرصت تلقی شده اند. 

 
بسط گفتمان اقتصاد مقاومتی 

بی تردید بسط گفتمان اقتصاد مقاومتی جز با شناخت ارکان آن ممکن نخواهد شد. از میان ارکان اقتصاد مقاومتی بر تولید داخلی به
مثابه ستون فقرات آن تاکید شده است. در این میان گاه رونق تولید و گاه جهش تولید به عنوان هدف انتخاب شده است. بهره مندي
از ظرفیت هاي به کار گرفته نشده و حرکت به سمت مسیر بالقوه اقتصاد، رونق تولید را به همراه خواهد داشت و معضل بیکاري را رفع

 
خواهد کرد. 



اشتغال کامل عوامل تولید در بسیاري از اقتصادها از همین باب به عنوان هدف سیاست گذاري اقتصادي در دستور کار قرار گرفته
است. در این گام توصیه هاي رهبري مشحون از حل معضلات بانکی، گمرکی، مالیاتی، مشوق هاي تولیدي، جلوگیري از واردات بی
رویه و قاچاق، مبارزه با فساد و بهبود فضاي کسب وکار بوده است. چارچوب هاي کلی که براي به حرکت درآمدن تولید داخلی ابلاغ
می شده است. برنامه ریزي، محاسبه دقیق و تخصیص بهینه منابع از این رو در دستور کار قرار می گرفته است که رونق تولید را به

 
همراه داشته است. بزرگترین نشانه تحقق این مهم تغییر محسوس در زندگی مردم خواهد بود. 

 
تاکید بر گسترش توان 

اما جهش تولید که خود یک گام برتر نسبت به رونق تولید است مستلزم انتقال و جهش مسیر بالقوه است و اساساً ارتقا ظرفیت است.
جهش تولید مستلزم ادامه سیاست هاي رونق تولید به همراه اتخاذ سیاست هاي بسط ظرفیت اقتصاد است. در میان عوامل رونق و
جهش تولید نقش دانش و پژوهش بسیار درخور توجه خواهد بود. چرا که موتور تولید، پژوهش و تحقیق معرفی شده است. بدین

 
جهت تاکید بر اقتصاد دانش بنیان، تاکید بر گسترش توان است؛ نه فقط به کارگیري توان اقتصادي موجود. 

 
عوامل رونق و جهش تولید در مدلهاي رشد 

همواره هدفِ نهایی رونق و جهش تولید در اقتصادها فرا رفتن از حداقل معیشت وگام نهادن در راه بهبود سطح زندگی و رفاه مردم
بوده است. از اینرو از یک سو سیاست هاي اقتصادي به گونهاي رتبه بندي می شده اند که از میان مسیرهاي مختلفِ رشدِ محصول،
مسیري که مصرف سرانه را در همه دوره ها حداکثر می کند در اولویت باشد و از سوي دیگر بررسی ماهیت درآمد، تولید و ثروت ملت

 
ها و واکاوي اسباب بنیادین آنها نیز براي چگونگی دستیابی به رفاه بیشتر محل تأمل اندیشمندان اقتصاد می شده است. 

 
رشد منفیِ تولید 

مطالعات اقتصادي برهمین اساس چگونگی آفرینش و رشد ثروت ملت ها را توصیف و تجویز کرده اند. ملت ها با کنش ها و

 
گزینشهاي فردي، جمعی و سیاست گذاري هاي عمومی خود اندازه ثروت و رفاه خویش را رقم می زده اند. 

اما شناسایی ویژگی هاي تولید یک کشور تحفه دیگري نیز داشته است و آنهم امکان ارزیابی و مقایسه ملت ها با یکدیگر و ادوار
مختلف آنها بوده است. همانطور که رونق تولید براي یک ملت بسط ابعاد مختلف زندگی را به ارمغان می آورده است؛ از دست دادن
ظرفیت هاي تولید، پسرفت و رشد منفی امکان هاي بسیاري را از یک ملت سلب می کرده است. رفاه، تندرستی، آموزش، پویایی و
امید به زندگی یک ملت با رشد منفیِ تولید، آماج آسیب ها قرار می گرفته و زندگی در ابعاد مختلفش به تنگناهاي تیره و تار کشیده

 
می شده است. 

رابطه تنگاتنگ سطح تولید یک کشور باکیفیت زندگی ایشان، تأمل درباره شناسایی عوامل تولید را ضروري می کرده است. بنابراین
پرسش هاي مانند اینکه عوامل تولید در سطح یک کشورکدامند؟ چگونه خلق و انباشت می شوند و چگونه گسترش می یابند؛ به

 
پرسش هاي اساسی اقتصاد کلان و اقتصاد رشد بدل شده اند. 

در این رویکرد ملت ها به اندازه توان تولید خود ثروتمند و فقیر خواهند بود. عوامل تولید یک کشور در یک احصا اجمالی طبیعت و
جغرافیا، جمعیت، نیروي کار، انباشت سرمایه، سرمایه انسانی، مهارت ها، تقسیم کار و مدیریت، دانش فنی و تکنولوژي، خلاقیت و
نوآوري، تحقیق و توسعه، نهادها، ساختارها، اندازه بازار، تجارت بین الملل، تقاضاي مصرفی و سرمایه گذاري معرفی شده اند. بنابراین



 
همواره سطح تولید به سطح عوامل تولید و ویژگی هاي آن ها گره می خورده است. 

 
ویژگی هاي عوامل تولید و جهش تولید 

چنانچه آمد میزان انباشت عوامل تولید و ویژگی هاي آنها ماهیت و حجم تولید یک کشور را تعیین می کنند. اما در یک طبقه بندي
ابتدایی می توان ویژگی هاي عوامل تولید را به ویژگی کمی و کیفی تقسیم کرد. افزایش شمار عوامل تولید از یک سو و افزایش

 
اثربخشی عوامل از سوي دیگر می توانند بر سطح و رشد محصول تأثیر بگذارند. 

بنابراین رشد کمی و کیفی عوامل تولید، رشد تولید را به ارمغان خواهد آورد و به گونه اي اندازه و شکل تغییرات عوامل تولید، شکل
رشد تولید را رقم خواهد زد. در این میان برخی از رشدها و رونق هاي شکل گرفته در عوامل، نیل به یک مسیر رشد بلند مدت را رقم
می زنند و برخی سبب انتقال مسیر رشد می شوند و به گونه اي با جهش تولید همراه اند. البته نباید از نظر دور داشت که وضعیت

 
آغازین حرکت در تعیین ماهیت و اسباب رشد تولید مؤثر خواهد بود. 

 
شیب، ارتفاع و جهش مسیر تولید 

رشدِ تولیدِ ثروت یک ملت یا ناشی از رشد مقدار عوامل تولید در دسترس آن ها است یا پیامد رشد کیفیت عوامل تولید آن ها. یعنی
با همان عوامل سطح تولید بالاتري دست یافتنی شود. هر آنچه بتواند رشد کمی و کیفی عوامل تولید را به ارمغان بیاورد از راه هاي

 
گوناگونی می تواند تولید یک جامعه را متحول سازند. 

چه آنکه در مدل هاي رشد، پویایی نیروي کار و بهره وري، شیب رشد بلند را تعیین می کنند و مقدار سرمایه انباشت شده ارتفاع
مسیر را مشخص می کند. وقتی از کمیت عوامل بحث می شود فعالیت سیاست گذار حول محور تعیین مقادیر تعادلی عوامل می
گردد تا اقتصاد در اشتغال کامل رشد کند. اما فراتر از شمار عوامل، ترکیب عوامل نیز میزان تولید را تعیین می کند. تقسیم کار،

 
مدیریت و محیط رقابتی، خود نقش بسزایی در رشد کمی و کیفی عوامل تولید خواهد داشت. 

تغییر بازدهی عوامل می تواند پیامد تغییر ترکیب عوامل، دانش، پژوهش، آموزش، بهبود نظام تصمیم گیري، مدیریت و حکمرانی
خوب و تغییر اصول و قواعد بازي (نظام باورها، محیط سیاسی و حقوقی، ساخت اجتماعی اقتصاد، نظام توزیع و بازتوزیع) باشد. چراکه

 
این نهادها ماتریسی را تشکیل می دهند که امکان ترکیب عوامل را محدود می کنند یا توسعه می دهند. 

چنانکه آمد انواع رشد می توانند متاثر از تفاوت ماهوي تغییر ویژگی هاي عوامل تولید باشند. بنابراین رشد می تواند با حرکت از
موقعیت فقدان تقاضا و بیکاري بالا به سمت اشتغال کامل رخ ببندد. سرعت رشد محصول در این شرایط با سرعت رشد منابع تا
رسیدن به اشتغال کامل محدود می شود. در این رشد بیکاري برطرف می شود. یا اینکه رشد همراه با اشتغال کامل به سمت یک
مسیر رشد تعادلی بلندمدت صورت پذیرد که در آن ترکیب منابع، افزایش بهره وري نیروي کار و گسترش سرمایه، تعیین کننده رشد
محصول خواهند بود. حال می توان پرسید که با بدست آمدن نسبت بهینه عوامل، دیگر چه چیزي می تواند رشد محصول را رقم
بزند؟ تغییر در نرخ پس انداز و سرمایه گذاري می تواند مسیر رشد را بجهاند. یا اینکه پیشرفت فنی خود شکل مسیر جهش را تعیین

 
کند. 

 
توسعه و رشد عوامل تولید 



اما هر عاملی که در رشد محصول موثر باشد، شناسایی چگونگی ساخت آن عامل تولید پرسش بعدي خواهد بود. اگر انباشت سرمایه
باعث رشد تولید می شود؛ باید پرسید چه سیاستی باعث رشد سرمایه گذاري و انباشت سرمایه می شود. اگر افزایش بهره وري می
تواند رشد محصول را به بار بیاورد؛ سخن از عوامل بهبود بهره وري عوامل به میان می آید. بنابراین اگر قومی برآنند که روزگار بهتري

 
را بگذرانند نخست باید عوامل تولید و ساخت خوشبختی و رفاه خویش را بیآفرینند. 

بعد از منابع طبیعی و ویژگی هاي اقلیمی، میزان جمعیت یک کشور نقش مهمی در میزان تولید ثروت یک کشور خواهد داشت.
میزان نیروي کار امکانات تولید را دگرگون می کند. هر آنچه سبب شود افراد میان درآمد و فراغت، درآمد را انتخاب کنند، نیروي کار
بیشتري در دسترس خواهد بود. ورود جمعیت فعال جدید و نرخ مشارکت زنان نیز یکی از اسباب مهم رشد نیروي کار در اقتصادها
معرفی شده است. اما بهبود کیفیت نیروي کار که با عنوان سرمایه انسانی از آن یاد می شود، بر هدایت سیاست گذار به تخصیص

 
منابع براي تحصیل، آموزش و برخورداري از مهارتهاي نوین تاکید می کند. 

 
انباشت سرمایه از عوامل مهم رشد تولید 

انباشت سرمایه نیز از عوامل مهم رشد تولید معرفی شده است. میزان مصرف، پس انداز، سرمایه گذاري و انباشت سرمایه، میزان
سرمایه در دسترس براي تولید را مشخص می کند. بنابراین رفتار مصرف، پس انداز و سرمایه گذاري افراد امکانات تولیدي آن ها را
تغییر می دهد. ترتیبات و ساختارهاي اجتماعی جوامع براي هدایت، استقرار و امنیت و ریسک این رفتارها لایه اي دیگر از امکان

 
تولید آن ها را نمایش می دهد. 

از سوي دیگر پیشرفت هاي فنی جدید توضیح دهنده سهمی از رشد تولید بوده که با سهم رشد عوامل دیگر قابل توضیح نبوده است.
دانش فنی می تواند سرریز خود را روي عامل سرمایه یا نیروي کار و یا فراتر از آندو نمایان سازد. بهبود ساختار و تشکیلات سازمان
تولید، افزایش مهارت کارگران، ماشین هاي جدیدتر و کاراتر، تغییر در ترکیب جنسی عوامل، پیشرفت دانش، افزایش سطح تکنولوژي،
سرمایه گذاري در نظام آموزش، ارتقا سلامت و مدیریت می تواند بازدهی عوامل تولید به طور عام و بهره وري نیروي کار را به طور

 
خاص افزایش دهد. 

دانش از آنکه کالاي عمومی تلقی می شود سرمایه گذاري درآن نه تنها بالندگی بنگاه سرمایه گذار را به ارمغان می آورد؛ بلکه توان
تولید سایر بنگاه ها را نیز بهبود می بخشد. جنس کم یابی و فراوانی این عامل تولید به گونه اي است که برخلاف عوامل تولید دیگر با
بکارگیري هر چه بیشتر آن مستهلک نمی شود. هرچند می توان با حمایت از مالکیت فکري و معنوي انگیزه خلاقیت و نوآوري را زنده
نگه داشت. اهمیت دانش فنی در مدل هاي رشد به قدري است که شکاف فن آوري توضیح دهنده شکاف ثروت ملت ها تلقی شده
است. البته نباید از نظر دور داشت قدرت خلاقیت و نوآوري ملت ها نیز متاثر از روحیات، تجربیات و ساخت و بافت نهادهاي اجتماعی

 
ایشان خواهد بود؛ اما سیاست هاي انگیزشی نیز می تواند موتور خروشان آن را روشن کند. 

 
عوامل و موانع نهادي رشد 

مطالعات رشد رفته رفته پرده از عواملی دیگر برداشته که در ظاهر امر در مدل دیده نمی شوند. وقتی سخن از بازدهی عوامل به میان
می آید از یک سو ردپاي زیرساخت ها و قابلیت هاي فرهنگی، اقتصادي، اجتماعی به چشم می خورد و از سوي دیگر کیفیت و
فراگیري نهادها سیاسی تعیین کننده می شوند. مطالعات نشان داده اند که ثبات سیاسی، برابري، سرمایه اجتماعی، حقوق مالکیت و
مردم سالاري همگی همبستگی مستقیمی با رشد داشته اند. توسعه پشت دیوارآهنین اندك سالاري از منظر ایشان یادآور شکست
ملت ها بوده است. چنانکه مشاهده می شود در این تحلیل ها با عواملی روبرو می شویم که مساله رشد اقتصاد را به عوامل فرا



 
اقتصادي گره می زنند. نهادها! 

آري نهادها، سازوبرگ هایی که جوامع براي رتق و فتق امور جمعی خویش طراحی و تاسیس کرده اند. مسیرها، راه حل ها، قواعد
انجام امور وتارپود سازه هاي اجتماعی. اینکه نهادها چیستند؟ چگونه آفریده می شوند؟ چگونه متحول می شوند؟ نسب میان نهادها،
کنش ها و نظام باورها چیست؟ در ادبیات نهادگرایی بدان پرداخته شده است. نهادگرایان هم درتوصیف، تبیین، پیش بینی و هم در
تجویزهاي خود پاي نهادها را به میان می کشند. نهاد بازار، نهاد دموکراسی و مردم سالاري، نهاد دولت(حکومت و سیاست گذاري)،
نهاد قانون، نهاد مالکیت، نهادهاي مدنی غیر دولتی و نظام باورها زمین بازي و قواعد بازي را براي کنشگران و بازیگران اقتصاد فراهم

 
می کنند. 

 
فساد، رانت و نهاد غارت عوامل انحراف 

از این رو فساد، رانت و نهاد غارت نیز به عنوان عوامل انحراف در تخصیص منابع، سرکوب خلاقیت، نوآوري، مهارت هاي مولد و کاهش
بهره وري و کارآفرینی شناخته شده اند که به انگیزهاي کنشگران شکل می دهند و از این طریق بر رشد تاثیر می گذارند. کارآفرینان
به وقت وجود قواعد بازي رانت جویانه بیشتر نقش مخرب به خود می گیرند تا مولد، و استعداد آنها صرف رانت جویی می شود تا

 
تولید و نوآوري. 

تحلیل هاي نهادگرایی معمولا با دو نوع مخاطب سروکاردارند. دولت ها و سیاست گذاران کارآمد و مهار شده که براي ارتقا کارایی
سیاست خود به نقش نهادها آگاهند. بنابراین در طراحی سیاست خود به ترتیبات نهادي توجه ویژه اي دارند. اما مخاطب دوم ذي
حقان یک سپهر هستند که پی تغییرات نهادي بنیادین هستند. این تحلیل ها هیچکدام براي اقناع سیاست گذار خودراي به کار
گرفته نمی شوند تا از خوي خود دست بردارد و براي نفع جمعی به الزامات رشد پایبند باشد. بنابراین تحلیل هاي این گونه نه اندرز
سیاست گذار است و نه مشاوره به آن؛ بلکه تحلیل هاي این چنینی براي تغییر نظام باورهایی است که نهاد خودرایی و غارت را
پرورانده و باز آفریده اند. در این چارچوب نهادها تصویر مستقر باورها هستند، بنابراین تغییرات نهادي خود دگرگونی باورها را می

 
خواند. 

چنانکه آمد از منظر نهادگرایان نهادها توضیح دهندگی بهتري درباره عملکرد اقتصادها دارند و به وقت سیاست گذاري توصیه میکنند
دولت ها کمتر مداخله و تصدي داشته باشند؛ بلکه با تعیین و تغییر قواعد بازي و راه انداختن بازي میان نیروهاي اقتصادي آنها را به
سمت اهداف تعیین شده سوق دهند. بنابراین در تحلیل ایشان نهادهاي حامی رقابت، بازار، مشارکت، علیه فساد و رانت، ساختار
انگیزشی جوامع را به گونه اي شکل می دهد که بازیگران به سمت مهارت هاي مولد متمایل می شوند و در سوي مقابل خودکامگی،

 
فساد و تمرکز تصمیم گیري، مهارت هاي غیر مولد جوامع را پرورش می دهند. 

از اینرو در دیدگاه ایشان همچنان نوعی مهندسی سازه هاي اجتماعی وجود دارد. کارآمد بودن چنین مهندسی بی تردید به میزان
شایستگی دولت ها بستگی خواهد داشت. اما حکمران خوب و دولت و نظام تدبیر شایسته چگونه تاسیس، مهار و تقویت می شود؟ اگر
رشد پیامد کنش هاي فردي و جمعی یک کشور باشد، چه اصولی در معماري خشت خشت سازه هاي آن وجود دارد؟ اگرپیشرفت
قاعده دارد، قاعده درون مرزي و فرامرزي آن کدام است؟ اما فارغ از اینکه پاسخ چه باشد اصل پذیرش اینکه پیشرفت اقتصادي منوط

 
به پذیرش و استقرار قواعد آن است، خود به معناي فراهم آمدن بستر رشد است. 

 
رشد و مردم سالاري 



اینکه رشد اقتصادي مستلزم تصمیم قاطع سیاست گذار است و کالاي تجملیِ مردم سالاري و مشارکت تنها به کار کشورهاي مرفه
می آید و در کشورهاي فقیر مانند موانع تصمیمات کارآمد عمل می کند؛ توجیه خودرایی است که به زیور خیرخواهی مشروعیت خود
را می تراشد. تاریخ کارگزارانی را که چنین ادعایی داشته اند بیشتر به بعنوان راهزنان سرگردنه شناخته است -که غارت را به نهاد
تبدیل می کرده اند و امنیت و ثروت مردمان را توامان می ربودند- تا اینکه اقدام و تصمیم آنها به عنوان حکمرانی شایسته شناخته

 
شود. 

آنچه بسیار اهمیت دارد این است که بقاي سیاست هاي این چنینی و تمامیت خواه منوط به چیرگی تام آنهاست و تضمین آزادي،
قانون، مشارکت مردم، حقوق مالکیت از سوي آنها تمناي عبثی است. چرا که اجازه چنین امري از منظر ایشان نقض غرض است. اگر
حقوق شهروندان به معناي عام و حقوق مالکیت را به معناي خاص به رسمیت بشناسند، عملا قلمرو یکه تازي خویش را محدود کرده
اند. بنابراین آنچه به عنوان پیش شرط و بستر رشد اقتصادي شناخته شده با سرشت خودرایی همخوان نیست. بنابراین حضور باور به
همبستگی معنادا میان تصمیم ذي حقان، تحقق حق تعیین سرنوشت، اجماع و کارایی در نظام باورهاي یک قوم می تواند مسیر رشد

 
آنها را دگرگون کند. 

 
نهاد تحقیق و توسعه 

جایگاه نهاد دانش و پژوهش نیز در نظام باورهاي یک جامعه امکان توسعه و رشد آنها به شدت متاثر خواهد کرد. در جوامعی که نظام
باورهایش دانش را ابزار سامان امور دانسته و پذیرفته اند، چندان مجادله اي براي مشروعیت و ضرورت آن میان آنها وجود ندارد. تنها
چگونگی اتصال سازمان تولید آنها به سرچشمه دانش محل تامل می شود. همانگونه که ذکر شد دانش کیفیت عوامل تولید را ارتقا می
بخشد؛ اما خود این عامل چگونه آفریده و بالنده می شود؟ دانش خود محصول کدام عوامل تولید است؟ چگونه به عنوان عامل تولید

 
در فرایند تولید قرار می گیرد؟ 

دانش از یک سو محصول فرعی انباشت سرمایه است و حین فعالیت نیروي کار تولید می شود و از سوي دیگر به عنوان یکی از عوامل
تولید محصول شناخته می شود. به دیگر سخن وقتی عوامل تولید گردهم می آیند، هم حین کار آموزش می بیند و هم دانش تولید
می کنند؛ براي مسائل جدید راه حل هاي جدید کشف می کنند. بنابراین رشد تولید، رشد دانش را به ارمغان می آورد. دانش انباشت

 
شده مانند سایر عوامل، هم در تولید محصول به کار گرفته می شود و هم در تولید دانش و ایده هاي نوین. 

در رویکرد تعیین مقادیر تعادلی نهاده ها، باز هم سیاست گذار ناظر به سطح بهینه دانش -که رشد متوازن اقتصاد را تعیین می کند-
سیاست گذاري خواهد کرد. تعیین سطح بهینه دانش بر فرض پذیرش، مستلزم سرمایه گذاري و تخصیص منابع براي خلق ایده هاي
نوست. بودجه هایی که به صورت مستقیم براي تحقیق و توسعه تخصیص داده می شوند، سوخت رشد دانش و محصول را فراهم می
کنند. اما شرط دیگر رشد دانش از راه تحقیق و توسعه، آنست که افراد و گروهها پاداش هزینه هاي تحقیقات خود را بگیرند. بنابراین
صیانت از حقوق مالکیت بسیار بر رشد دانش تاثیر گذار خواهد بود. اینکه فرد بداند در مقابل تلاشش چه چیزي در انتظار اوست تنها

 
از طریق چگونگی نهاد مالکیت در آن جامعه مشخص می شود. 

 
جایگاه حقوقی نهاد دانش در فرایند سیاست گذاري 

نسبت دانش و پژوهش با سیاست هاي رشد خود می تواند از زاویه دیگري محل تامل باشد. بازهم رویکردي نهادگرایانه می تواند به
فهم این مساله کمک شایانی بکند. واکاوي محیط حقوقی که در آن دانش، پژوهش و سیاست عمومی پا می گیرد خود نخستین گام
است. بررسی ماهیت حقوقی روابط بازیگران و ذي حقان میدان سیاست به طور عام و رابطه حقوقی نهاد پژوهش در نسبت با ذي



 
حقان به طور خاص، می تواند پنجره جدیدي در فرایند سیاست گذاري باز کند. 

اینکه نهاد پژوهش میان بازیگران میدان سیاست چه جایگاهی دارد و دستاوردهاي پژوهش براي چه کسانی الزام آور است و براي چه
کسانی جنبه ارشادي و مشاوره اي دارد، بسیار راهگشا خواهد بود. هرچند این امر نیازمند بررسی مفصلی است و در این مقام مجالی
براي آن نیست؛ اما اجمالا می توان گفت نتایج پژوهش براي ذي حقان و کارفرماي واقعی سیاستِ عمومی جنبه ارشادي و مشاوره اي
دارد و درصورتی که استخدام کارگزار و مشروعیت تصمیم و اقدام او منوط بر تطابق با دانش و پژوهش باشد، جنبه دستوري و الزام
آور به خود خواهد گرفت. در صورتی که ماهیت حقوقی این روابط مشخص نشود، پژوهش همچنان کالاي لوکس و تشریفاتی که
زینت سیاست گذاري است باقی خواهد ماند و پژوهش گران سیاست را بدون پشتوانه نظري می خوانند و سیاست گذاران پژوهش را

 
ناکارآمد و دور از میدان عمل تلقی می کنند. 

در پایان باید تاکید کرد که توجه به جایگاه نهاد دانش و پژوهش در نظام اقتصاد مقاومتی هر گونه سیاست اقتصادي را به بدون
پشتوانه پژوهش ناپسند می داند. بی تردید ترکیب میمون کارآفرینی و پژوهش در طراحی و ترسیم نقشه راه جهش تولید بسیار
کارآمد خواهد بود. در سوي مقابل نیز می بایست نهادها و موسسات پژوهشی و اندیشکده ها ماموریت خود را متناسب با این گام دوم
یعنی جهش تولید تعریف کنند. جهت گیري پژوهش ها باید به گونه اي باشد که الزامات و نیازهاي پژوهشی جهش تولید را برآورده

 
سازد. 

 
مصطفی صادق، مدیر گروه حقوق عمومی و اجتماعی موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی 

انتهاي پیام/



پرداخت 70 میلیارد تومان وام ازدواج از سوي بانک مهر ایران/ تسهیلات قرض

الحسنه عامل محرك جهش تولید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/09/25

به گزارش خبرگزاري فارس از قم، سید حسین دامادي به
مناسبت فرارسیدن سیزدهمین سالروز تأسیس بانک مهر
ایران گفت: بانک مهر ایران در راستاي اشاعه فرهنگ
نیکوي قرض الحسنه و با هدف کمک به برقراري عدالت
اقتصادي و حمایت از اقشار ضعیف و کمتر برخوردار
جامعه، در آذرماه 1386 و با مشارکت 10 بانک بزرگ و

 
معتبر کشور شکل گرفته است. 

مدیر شعب استان قم با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در راستاي کمک به نیازمندان و رفع دغدغه هاي مالی آنها
بوده است، افزود: در حال حاضر این بانک  داراي 530 شعبه فعال در 308 شهر کشور است و از بدو تأسیس تاکنون توانسته قریب به

 
8 میلیون و 300 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به ارزش تقریبی 785 هزار میلیارد ریال در کل کشور پرداخت کند. 

این پیشکسوت نظام بانکی استان قم با بیان اینکه از کل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده از سوي این بانک در استان قم ، مبلغ
700 میلیارد ریال آن مربوط به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به جوانان بوده است عنوان کرد: در زمینه کارآفرینی و رونق

 
اشتغال هم این بانک در سطح استان قم عملکرد مناسبی از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه داشته است.  

دامادي با اشاره به نامگذاري سال 1399 از سوي مقام معظم رهبري(مدظله العالی) بنام سال «جهش تولید»، از تدوین و اجراي دو
طرح تسهیلاتی کالا کارت و «حمایت از خرید کالا و خدمات ایرانی» در راستاي تحقق شعار سال خبر داد و افزود: طرح هاي یاد شده
در راستاي سیاست هاي اعتباري کلان بانک و با هدف تقویت قدرت خرید مردم و نیز تشویق هموطنان به استفاده از کالاها و خدمات

 
تولید داخل و متعاقب آن گردش سریعتر و بهتر چرخ هاي تولید در کشور عزیزمان ، طراحی و اجرا شده است. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با بیان اینکه این دو طرح، با مشارکت بانک و همراهی عرضه کنندگان و مراکز فروش کالاها و
خدمات در سراسر کشور عملیاتی می گردد افزود: مدت بازپرداخت اقساط در این طرح ها از 6 تا 60 ماه در نظر گرفته شده و نرخ

 
کارمزد تسهیلات آن نیز 2 تا 4 درصد است. 

 
  

 
«کالا کارت» طرحی براي حمایت از  کالاي ایرانی 

وي با اشاره به طرح "همیاران مهر" اظهار کرد: این طرح در واقع صدقه جاریه اي است که علاوه بر رفع نیازهاي مادي نیازمندان، از

 
ریخت و پاش هاي غیر ضرور و تشریفات بی مورد در زندگی هاي شخصی نیز جلوگیري می کند. 



وي افزود: طرح "همیاران مهر" یکی از طرح هاي تسهیلاتی بانک مهر ایران در حوزه مسئولیتهاي اجتماعی است که با هدف ایجاد
یک چرخه دائمی از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه جهت اشتغال آفرینی براي جوانان ، زندانیان آزاد شده ، زنان سرپرست خانوار و
همچنین درمان بیماران نیازمند، با کمکهاي هموطنان نوع دوست و نیکوکار طراحی شده و ایشان را ترغیب می نماید که کمک هاي

 
خود را بجاي صدقه، در قالب تسهلات قرض الحسنه به دست نیازمندان واقعی برسانند.  

 
لزوم توجه بنگاه هاي اقتصادي به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی  

این پیشکسوت نظام بانکی، راه اندازي سامانه هاي افتتاح حساب آنلاین، پرداخت تسهیلات آنلاین، (تشکیل پرونده وام بصورت
غیرحضوري)، عدم اخذ سفته از متقاضیان تسهیلات، تشکیل پرونده هاي تسهیلاتی بصورت تمام الکترونیکی و بدون استفاده از کاغذ
(موسوم به سامانه میعاد)، احراز هویت بیومتریک از طریق اتصال مستقیم به سامانه هاي ثبت احوال، اخذ امضاي الکترونیکی از
مشتریان از طریق پدهاي مخصوص، احراز هویت غیرحضوري سجامی (جهت دریافت کد بورسی) و ... را از جمله اقدامات ارزنده بانک

 
مهر ایران در راستاي مشتري مداري و ایجاد سهولت و سرعت بیشتر در انجام امورات بانکی مشتریان برشمرد.  

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با اشاره به افتخارات اخیر بانک مهر ایران در عرصه هاي بین المللی همچون کسب عنوان
بهترین بانک ایران و سومین بانک جهان اسلام از سوي مؤسسه بنکر (معتبرترین نهاد رتبه بندي بانکها در سطح دنیا)، کسب عنوان
نخبه اقتصادي جهان اسلام به انتخاب سازمان همکاري اسلامی و استانی مانند افتتاح نخستین صندوق امانات بانک، حرکت این بانک

 
در مسیر رشد و تعالی بانکداري اسلامی را بسیار ارزنده و پرشتاب عنوان کرد. 

انتهاي پیام/2258



شناسایی 25 کارگاه کارآفرین در طرح توانمندسازي تشکل هاي کارآفرینی

محله

منبع: تابناكشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/09/25

 
شناسایی 25 کارگاه کارآفرین در طرح توانمندسازي تشکل هاي کارآفرینی محله 

مدیر کل هماهنگی دستگاههاي اجرایی شهرداري مشهد گفت: با اجراي طرح توانمندسازي تشکل هاي کارآفرینی محله، از 25 کارگاه
کارَآفرینی براي شناسایی ظرفیت ها و مشکلات کارافرینی در جهت توسعه کسب و کار و امید بخشی در کسب و کارهاي محله بازدید

 
صورت گرفته است. 

به گزارش تابناك رضوي به نقل از روابط عمومی اداره کل هماهنگی دستگاه هاي اجرایی
ومعین اقتصادي شهرداري مشهد، علی قناویزچی با اشاره به اجراي طرح توانمندسازي
تشکل هاي کارآفرینی محله به عنوان یکی از پروژه هاي اجرایی معین اقتصادي؛ گفت:
براي محقق شدن این طرح باید تعامل سازنده و هماهنگی دستگاهها به عنوان یکی از

 
مهمترین محورهاي رشد و توسعه اقتصادي کارآفرین صورت گیرد. 

مدیر کل هماهنگی دستگاههاي اجرایی شهرداري مشهد با بیان اینکه طرح توانمندسازي
تشکل هاي کارآفرینی محله بر اساس ظرفیت هاي موجود و نیاز هاي کارآفرینان شکل
گرفته است؛ افزود: در این راستا شهرداري مشهد براي شناسایی تشکل هاي کارافرینی
محله با 31 سازمان داراي تفاهم نامه شامل اداره کار، جهاد کشاورزي، کمیته امداد امام
خمینی، بهزیستی، س پاه و ... و نمایندگان معین اقتصادي در سازمانها و مناطق شهرداري با

 
ما همکاري داشته اند. 

وي گفت: بعد از شناسایی کارآفرینان، کارشناسان ما با حضور در کارگاههاي آنها با نحوه فعالیت و مسائل و مشکلات کارآفرینان آشنا
می شوند و بحث نیاز هاي ایشان مانند بازار فروش، تبلیغات، مجوز، تامین مواد اولیه، تسهیلات و آموزش با استفاده از ظرفیت هاي

 
موجود از آنها حمایت می کنیم. البته معین اقتصادي در این زمینه به عنوان تسهیلگر و ارتباط دهنده عمل می کند. 

قناویزچی با بیان اینکه تاکنون از 25 کارگاه کارآفرینی در 5 منطقه شهر که اغلب در حاشیه شهر قرار داشته اند؛ بازدید صورت گرفته
است؛ در ادامه به نتایج این بازدیدها اشاره کرد و افزود: معرفی نیروي انسانی سطح محله با کارافرین، معرفی پشتیبان براي آموزش
حرفه مربوطه به کارآفرین، معرفی کارافرین براي اخذ تسهیلات به کمیته امداد امام خمینی (ره) از جمله اقدامات ما در این بازدید ها

 
بوده است. 

مدیر کل هماهنگی دستگاههاي اجرایی شهرداري هدف از اجراي این طرح را شناسایی ظرفیت هاي موجود در مشهد، توسعه اشتغال
و کارافرینی، تولید اشتغال و بهبود معیشت در حاشیه شهر، ایجاد اعتماد به نفس براي افزایش تولید و توسعه کسب و کار و امید
بخشی در کسب و کارهاي محله عنوان کرد و افزود: با اجراي طرح تشکل هاي کارافرینی محله ما به یک اقتصاد پایدار دست پیدا می

کنیم.



اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/09/25

 
مصطفی کیایی؛ کارگردان سینما: 

اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد
بدهی سینماداران به تهیه کنندگان، ماجراي ادامه داري

 
است که همچنان به نتیجه نرسیده است. 

اعتمادآنلاین| مشکل سینماداران با تهیه کنندگان فیلم،
داستان جدیدي نیست. مدت هاست که تهیه کنندگان از سینما داران می خواهند، طبق قانون بخشی از درآمد حاصل از فروش فیلم
ها را به تهیه کنندگان پرداخت کنند، اما این فرایند با مشکل انجام می شود. در روز هایی که سپري می کنیم، بدهی سینماداران به

 
تهیه کنندگان بیشتر شده است. 

مصطفی کیایی کارگردان سینما در خصوص تسویه نشدن بدهی سینماداران با تهیه کنندگان و زیان هاي وارد شده به صاحبان آثار به

 
خبرنگار ما گفت: سال گذشته فیلمم را در حالی اکران کردم که سینما ها به مرز ورشکستگی رسیده بودند. 

 
با استقبال خوبی که مردم از فیلمم کردند، سینما ها بار دیگر روشن شد و به گفته خود سینماداران این هنر جان دوباره اي گرفت. 

به عنوان کارگردان سینما، خدمتم را به این عرصه کردم، اما در این مسیر نه تنها سود نکردم، بلکه فروش فیلمم دیگر برایم ارزش

 
مالی ندارد. پولی که می توانست براي من سودآور باشد، با توجه به تورم ایجاد شده در کشور ارزشش به یک سوم رسیده است. 

وي در ادامه گفت: طبق آیین نامه اي که در سازمان سینمایی موجود است، تمامی سینماداران بعد از اتمام اکران فیلم ها تا دو هفته

 
فرصت دارند که با صاحبان آثار تسویه کنند. این قانون در صنعت سینماي ما معنایی ندارد. 

پس از اینکه شش ماه از اکران فیلمم گذشت، باز هم سینماداران با من تسویه نکردند؛ ناگهان کرونا آمد و اوضاع بدتر شد. تا امروز

 
هنوز به پولم نرسیدم. 

کیایی در خصوص سود سینماداران از فروش فیلم ها عنوان کرد: سینماداران با پول حاصل از فروش فیلم ها، سود خوبی به دست
آوردند. با ترمیم سالن ها و اضافه کردن پردیس هاي سینمایی به این چرخه اوضاع براي سینماداران بهتر هم شد، اما ضرر هاي چند

 
صد میلیونی براي ما باقی ماند. 

این موضوع براي هیچ کس اهمیتی ندارد. روش تسویه فیلم ها آن هم با فروش فیلم بعدي یک تهیه کننده، روش بسیار غلطی است.

 
متاسفانه این چرخه معیوب همچنان ادامه دارد. 



وي در ادامه به تفکیک پول هاي سینماداران و صاحبان آثار اشاره و اظهار کرد: چرا نباید همانطور که 50 درصد سینماداران همان
لحظه اي که سود حاصل از اکران به دستشان می رسد، پول فیلمسازان و سرمایه گذاران را پرداخت کنند؟ چرا نباید سود هر طرف از
این فرایند به تفکیک، مستقیم به حسابش واریز شود که این مشکلات بوجود نیاید؟ وقتی سینماداران نمی توانند، امانت داران خوبی

 
براي پرداخت پول به تهیه کنندگان باشند، به طور حتم سازمان سینمایی باید فکري به حال این مشکل کند. 

کیایی در پایان به پیگیري قانونی این مشکل اشاره کرد و گفت: همیشه در مملکت ما از حق الناس صحبت می شود و هنوز هم
افرادي هستند که براي پرداخت بدهی، از ثروتشان می گذرند؛ چراکه به حق الناس اعتقاد دارند. سوال من این است که چرا این دم و

 
دستگاه و تشکیلات براي حق الناس ارزشی قائل نیست؟ 

به این نتیجه رسیده ام با شکایت به پولم برسم و بتوانیم کار بعدي را شروع کنم. تا امروز تلاش کردیم که این مشکل را به صورت

 
درون خانوادگی حل کنیم، اما اگر سینماداران نخواهند همکاري کنند، دعواي بدي به راه می افتد. 

 
فقط وعده هاي سرخرمن می دهند 

سعید خانی تهیه کننده سینما نیز درباره این موضوع به خبرنگار ما گفت: اردیبهشت ماه بود که دولت اعلام کرد بدهی سینمادارن به
صاحبان اثر را پرداخت می کند. وعده دولت باعث شد، سینمادارانی که می خواستند پول ما را بدهند، کمی عقب بکشند و از پرداخت
پول منصرف شوند. اگر دولت براي دادن این بدهی پا جلو نمی گذاشت، صاحبان آثار بلد بودند که با مذاکره پول هاي خود را از سینما

 
داران بگیرند. 

وي درمورد صندوق کار آفرینی امید و پرسه هاي اداري آن بیان کرد: با روي کار آمدن صندوق کارآفرینی امید، پیچ و خم هاي اداري
آن باعث شد که هر روز بیشتر از دیروز متضرر شویم. پولی که برایمان سودآوري داشت، با این اتفاق دیگر از ارزش افتاد. وعده هاي
سرخرمن همچنان به نتیجه نرسیده و سینماداران هم براي گرفتن وام هایشان اقدامی نمی کنند. مشکلی که می توانستیم با دست باز

 
کنیم، در حال حاضر با دندان هم باز نمی شود. 

 
سرمایه گذاران دیگر به سینماي ایران اعتماد نمی کنند 

امیرحسین حیدري مدیر یکی از شرکت هاي پخش فیلم گفت: در سال 98 پنج فیلم شرکت من اکران شد که متاسفانه تا به امروز

 
ریالی از فروش آن ها دریافت نکرده ایم. درآمد اکران این فیلم ها هیچ ربطی به مشکلات اقتصادي ناشی از کرونا ندارد. 

پشت گوش انداختن سینماداران از پرداخت این بدهی ها باعث مشکلاتی در چرخه تولید شده است. به دلیل همین گرفتاري ها،
سرمایه گذاران به این حوزه ورود نمی کنند و قطعا اگر سرمایه گذاران در این حوزه حضور نداشته باشند، صنعت سینما با مشکلات

 
عدیده اي روبه رو خواهد شد. 

وي درخصوص بدهی نه چندان زیاد صاحبان آثار عنوان کرد: طلب کلی صاحبان آثار 30 میلیارد است. این مبلغ آنقدر زیاد نیست که
سینماداران نتوانند آن را پرداخت کنند. این پولِ یک آپارتمان در شمال شهر هم نیست. تا امروز حداکثر تعامل را با سینماداران
داشتیم، اما متاسفانه آن ها نمی خواهند گره این مشکل باز شود. با وجود اینکه صندوق کارآفرینی امید، وام هایی را به سینماداران

 
اختصاص داده است، اما آنان از گرفتن وام خودداري کردند. 



وي در پایان اضافه کرد: اگر سینماداران براي پرداخت بدهی اقدام نکنند، ما هم به روش دیگري براي گرفتن حقمان اقدام می کنیم.
امیدواریم که این بدهی ها تسویه شود که تولیدات را آغاز کنیم و در زمان بازگشایی سینما ها بدون فیلم نمانیم و این چرخه را زنده

 
نگه داریم. 

 
کرونا بیشترین آسیب را به سینماداران وارد کرد 

محمد صابري محمدرضا صابري سخنگو و دبیر انجمن سینماداران ضمن تشکر از صبوري صاحبان آثار درخصوص باز کردن گره این
مشکل به خبرنگار ما گفت: در این ایام کرونا بیشترین آسیب به سینماداران وارد شده است. از دست دادن اکران هاي نوروزي و فروش
هایی که می توانستیم در این زمینه داشته باشیم، خسارت هاي هنگفتی روي دستمان گذاشت. همین امر باعث شد که نتوانیم بدهی
صاحبان آثار را بپردازیم. البته نمی خواهم با گفتن این حرف ها براي مشکلات پیش آمده توجیه بتراشم، اما واقعا ما هم روز هاي

 
سختی را می گذرانیم. 

وي درمورد تسویه فیلم هاي اکران شده بیان کرد: روال در صنعت سالنداري در کشورمان به این صورت است که وقتی فیلمی از اکران
پایین می آید، با فروش فیلم بعدي بدهی هایمان را تسویه می کنیم، اما در حال حاضر با از دست دادن بهرین زمان هاي اکران

 
شرمنده دوستانمان شده ایم. 

با درایت هایی که در این زمینه شده، تلاش می کنیم تا به زودي بدهی آن ها را بپردازیم. اگر هم سینماداران در این زمینه کوتاهی

 
کنند، پروانه نمایش آن ها را لغو خواهیم کرد. 

 
ما حتی نمی توانیم خرج هاي ابتدایی سینما را هم بپردازیم 

محمد قنبري مدیر پردیس سینمایی مگامال نیز در این خصوص گفت: سینما ها هم با توجه به کرونا شرایط سختی را می گذراند و
خیلی از پرسنل هایمان به دلیل راکد شدن این هنر به شغل هاي دیگري روي آوردند. در این شرایط حتی نمی توان گلیم هزینه هاي
سینما را از آب بیرون کشید؛ چه برسد به پرداخت بدهی صاحبان آثار. البته با درایت هایی که سازمان سینمایی صورت داده است،

 
اقداماتی در زمینه تکمیل پرونده و ارایه سند انجام دادیم که زودتر از خجالت دوستان در آییم. 

 
سینماداران اگر به بانک مراجعه نکنند پروانه نمایششان باطل می شود 

سید حسین سیدزاده، مدیرعامل صندوق اعتباري هنر در پایان این گفت وگو ها درخصوص اقدامات سینماداران براي گرفتن وام در
جهت پرداخت بدهی تصریح کرد: سینما ها یکی از مشاغلی بودند که با ورود کرونا به کشور بیشترین ضرر را متحمل شدند و بدهی

 
هاي پرداخت نشده صاحبان آثار هم به این مشکلات افزود. 

در این بین وزارت ارشاد راهکاري را ارایه داد؛ این وزارت خانه با روي کار آمدن صندوق کارآفرینی امید وام هایی را به سینماداران

 
بدهد که این مشکل حل شود. 

ما هم 51 سینما را که مقروض صاحبان آثار بودند، مورد بررسی قرار دادیم و بدهی هاي هرکدام را مشخص کردیم. سینماداران براي

 
گرفتن وام هایشان به بانک مراجعه کردند، اما با توجه به زمانی که براي ثبت نام آن ها قرار داده بودیم، اقدامی نکردند. 



منبع: باشگاه خبرنگاران جوان



سهم 3درصدي اصفهان از اعتبارات سرمایه اي بودجه هاي عمرانی کشور

منبع: قلمناشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/09/25

ناصر یارمحمدیان افزود: مجموعه همه اعتبارات عمرانی استان اصفهان از محل ملی، استانی و پیوست یک در لایحه بودجه
سال 1400 حدود 2 هزار و یکصد میلیارد تومان پیش بینی شده که سهم سه درصدي از مجموع اعتبارات سرمایه اي کشور

که معادل 64 هزار میلیارد تومان است، دارد. وي میزان اعتبارات عمرانی ملی پیش بینی ...

پژوهشگر بودجه و استاد اقتصاد و کارآفرینی دانشگاه هنر
اصفهان: سهم 3درصدي اصفهان از اعتبارات سرمایه اي
بودجه هاي عمرانی کشور قلم/اصفهان_ پژوهشگر بودجه و
استاد اقتصاد و کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان میزان
اعتبارات عمرانی ملی پیش بینی شده براي استان در این
لایحه را 500 میلیارد تومان و اعتبارات پیوست یک ملی را
167 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: اصفهان سهم سه
درصدي از اعتبارات سرمایه اي را در این بودجه دارد اما

 
مشارکت آن در تامین درآمدها حدود 10 درصد است. 

ناصر یارمحمدیان افزود: مجموعه همه اعتبارات عمرانی
استان اصفهان از محل ملی، استانی و پیوست یک در
لایحه بودجه سال 1400 حدود 2 هزار و یکصد میلیارد

 
تومان پیش بینی شده که سهم سه درصدي از مجموع اعتبارات سرمایه اي کشور که معادل 64 هزار میلیارد تومان است، دارد. 

وي میزان اعتبارات عمرانی ملی پیش بینی شده براي استان در این لایحه را 500 میلیارد تومان و اعتبارات پیوست یک ملی را 167
میلیارد تومان اعلام و اضافه کرد: اصفهان سهم سه درصدي از اعتبارات سرمایه اي را در این بودجه دارد اما مشارکت آن در تامین

 
درآمدها حدود 10 درصد است. 

این پژوهشگر بودجه با اشاره به اینکه در لایحه بودجه 1400 اصفهان از نظر مشارکت در تامین مالی دولت رتبه دوم استانی با 13
هزار میلیارد تومان پیش بینی شده را دارد، خاطرنشان کرد: اصفهان از نظر جمعیتی، رتبه سوم کشوري را دارد و بیش از مشارکت

 
جمعیتی خود در تامین بودجه 1400 براي آن مشارکت پیش بینی شده است. 

یارمحمدیان با بیان اینکه اصفهان از نظر مصارف هزینه اي عمرانی با یکهزار و 600 میلیارد تومان، رتبه دهم کشوري را در لایحه
بودجه 1400 دارد، گفت: این استان از نظر نسبت بازگشت درآمدها رتبه سی ام را در بین استان ها دارد و میزان بازگشت درآمدها به

 
آن 12 درصد است درحالیکه این نسبت در برخی استان ها تا 200 درصد هم می رسد. 

وي همچنین سهم استان اصفهان از کل بودجه مصارفی کشور در این لایحه را حدود 4.5 درصد معادل حدود 60 هزار میلیارد تومان
اعلام کرد و اظهار داشت: با توجه به اینکه حدود 25 درصد از درآمدهاي بودجه از محل درآمدهاي استانی مانند مالیات تامین می



 
شود بنظر می آید که بهتر بود تناسب و تراز بیشتري بین منابع و مصارف استانی در نظر گرفته می شد. 

این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه بطور میانگین رشد درآمد استانی در لایحه بودجه 1400 معادل 30 درصد و رشد مصارف حدود

 
50 درصد است، تصریح کرد: بطور میانگین حدود 18 درصد از منابع استانی به استان ها باز می گردد. 

این کارشناس مسائل بودجه یکی از نکات مثبت لایحه بودجه 1400 را استمرار همسان سازي مستمري بازنشستگان خواند و گفت:

 
بودجه خوبی نیز براي این امر در لایحه بودجه پیش بینی شده است. 

وي با بیان اینکه در این لایحه مصارف و منابع حدود 58 درصد نسبت به بودجه 99 رشد دارد و درآمدهاي نفتی با رشد 2 برابري

 
پیش بینی شده است، افزود: اگر این لایحه بر مبناي برنامه پشتیبان تنظیم شده باشد جاي امیدواري بسیاري دارد. 

وي با بیان اینکه مشارکت استان ها در تامین درآمد در سطح بالا اما اختیار آنها براي مصارف در سطح پایین تري است، تصریح کرد:

 
لازم است در نظام برنامه ریزي بودجه، تمرکز زدایی بیشتر مورد توجه قرار گیرد تا این عدم تراز از بین برود. 

این استاد اقتصاد با اشاره به اینکه اصلاح ساختاري در بودجه در سال 98 مطرح شد، افزود: یکی از محورهاي آن غیر متمرکز کردن

 
بودجه و تفویض اختیارات بیشتر به استان هاست که منجر به رقابت منطقه اي که از اصول اقتصاد مقاومتی است، می شود. 

یارمحمدیان تاکید کرد: در رابطه بین بودجه و توسعه یافتگی باید به این نکته دقت کرد که همیشه با پول و بودجه نمی توان توسعه

 
ایجاد کرد بلکه نیاز به اصلاح فرایندها و ایجاد زیرساخت هاي مورد نیاز دارد. 

انتهاي پیام/



ورود بسیج براي ایجاد کارگاه هاي کوچک زودبازده/ کشاورزان؛ خواستار

حمایت دولت و توجه به فرآوري محصولات

منبع: داناشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/09/25

بسیج با حمایت از کشاورزان و ایجاد کارگاه هاي کوچک زودبازده، سبب ایجاد اشتغال و سودآوري بیشتر از محصولات شده
است.

 بسیج با حمایت از کشاورزان و ایجاد کارگاه هاي کوچک

 
زودبازده، سبب ایجاد اشتغال و سودآوري بیشتر از محصولات شده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از خاورستان، خراسان جنوبی علی رغم داشتن محصولات کشاورزي استراتژیک و خاص،
اما در فروش و همچنین فرآوري آن لنگ می زند و به جاي استفاده از روش هاي فرآوري و تولید ارزش افزوده بسیار بیشتر براي

 
کشاورزان، همیشه به فروش خام محصولات بسنده کرده است و عزمی براي فرآوري ندارد. 

اما در این بین بسیج به عنوان حامی و یار همیشه همراه مردم در زمینه هاي مختلف، به موضوع بهره وري بیشتر از محصولات
کشاورزي ورود داشته و سعی کرده است تا با بهره مندي بیشتر کشاورزان در روستاها، سبب ایجاد سودآوري براي آنها و دلگرمی براي

 
ادامه به کشاورزي، شود. 

در این خصوص این نهاد مردمی در حوزه زعفران و زرشک اقداماتی را انجام داده و توانسته رضایت کشاورزان را جلب و آنها را
خواستار حمایت بیشتر براي گسترش کار کند. در این خصوص با دو نفر از کارآفرینانی که در سفر سردار حزنی به استان براي افتتاح

 
تعدادي از پروژه هاي محرومیت زدایی، غرفه داشتند، گفت وگو کردیم. 



 
 

 
بهره وري بیشتر از زعفران با استفاده از روش هاي صنعتی 

سعید سالاري ساکن روستاي کرغند شهرستان قاین، جوان روستایی و کشاورز زاده اي است که اقدام به اجراي طرح فرآوري زعفران

 
کرده است. 

سالاري در گفت وگو با خبرنگار خاورستان، با اشاره به اینکه شغل بنده و تمام جوانان این منطقه، کشاورزي است، گفت: خراسان

 
جنوبی با داشتن محصولات کشاورزي خاص، اما منطقه اي محروم است. 

وي افزود: این سوال براي من مطرح بود که چرا باید زعفران به عنوان یک محصول استراتژیک اما ارزان، همیشه با مشکل فروش

 
مواجه باشد؟ 

سالاري اظهار کرد: بر همین اساس و از دو سال قبل، فکر کردم که شاید بتوانم در بحث افزایش کیفیت زعفران و صنعتی شدن آن
کاري انجام دهم و با توجه به اینکه شرایط فروش زعفران نگین در بازار بهتر بود و قیمت گران تري داشت، تصمیم گرفتم براي خودم

 
و سایر کشاورزان مرهمی باشم. 

وي بیان کرد: به همین دلیل اقدام به خرید دستگاه زعفران خشک کن و فرآوري زعفران به نگین و سوپر نگین کردم که خدا را شکر

 
تاکنون سودآوري خوبی براي من و کشاورزان داشته است. 

 
تنها حامی ام بسیج بوده است 

این کارآفرین با بیان اینکه در این مسیر تنها حامی بنده فقط بسیج بوده و هیچ مسئول دیگري حمایت نکرده است، گفت: در این

 
خصوص خودم 17 میلیون تومان سرمایه گذاري کرده ام که به همین میزان هم از بسیج سازندگی تسهیلات دریافت کرده ام. 

سالاري بیان کرد: متاسفانه با توجه به افزایش هزینه ها، قادر به خرید یا اجاره کارگاه نیستم و به همین دلیل مجبورم در یکی از اتاق

 
هاي منزل کار کنم. 

وي با بیان اینکه بنده با پرداخت هزینه، تمامی روش هاي فرآوري را آموخته ام، گفت: هم اکنون دستگاه هاي جدیدتري نیز براي این
کار وارد بازار شده است که در کیفیت محصول موثر است. 



 
سودآوري بیشتر با توسعه کار 

این کارآفرین ادامه داد: بنده به دلیل توان مالی اندك، فقط توانسته ام یک دستگاه تهیه کنم که شاید با آن فقط یک درصد از نیاز

 
بازار را تامین کنم. به همین دلیل براي توسعه کار و افزایش تولید محصول و اشتغال، به حمایت هاي بیشتري نیاز دارم. 

سالاري بیان کرد: هر دستگاه، براي سه نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد می کند و براي کشاورزان هم سودآوري خوبی دارد چرا
که قیمت هر کیلوگرم زعفران نگین خشک شده توسط دستگاه، حدود 4 میلیون تومان بیشتر از زعفران خشک شده به روش سنتی

 
است. 

وي با تاکید بر اینکه اگر حمایت هایی بیشتري انجام شود، می توانم با خرید یک دستگاه میوه خشک کن، سایر محصولات منطقه
مانند زردآلو و سیب را به برگه تبدیل کنم، گفت: در این صورت براي بسته بندي و فروش آن حدود 10 نفر نیرو نیاز خواهم داشت که

 
البته سودآوري آن طی دو ماه، به اندازه شش ماه کار یک کارگر ثابت است. 

 
 

 
حمایت بسیج براي خرید دستگاه زرشک دان کن/ اشتغالزایی براي دو نفر 

 
محمد محمدنژاد نیز یکی دیگر از کارآفرینان بسیجی است که اقدام به تهیه دستگاه دان کن زرشک کرده است. 

محمدنژاد در گفت وگو با خبرنگار خاورستان، گفت: بنده کشاورز هستم و در روستاي عباس آباد دشت از توابع شهرستان قاین، چند

 
باغ زرشک با حدود 2 هزار درخت دارم. 

وي از جمله مشکلات زرشک کاران را کمبود آب، گرانی کود شیمیایی و عدم توان مالی براي تامین آن، سرمازدگی و گاهی گرمازدگی
محصول عنوان کرد و افزود: کشاورزان با بیمه کردن باغات زرشک، در صورت ایجاد خسارت؛ از جبران و کمک چندانی برخوردار نمی

 
شوند. 

این کارآفرین با اشاره به اختراع دستگاه زرشک دان کن توسط آقاي رجبی در بیرجند، بیان کرد: این دستگاه به وسیله انبر آهنربا دار

 
و ایجاد لرزش، سبب می شود تا دانه هاي زرشک از شاخه جدا شود. 



 
محمدنژاد گفت: این دستگاه کار دان کردن زرشک را آسان کرده و قابلیت دان ایجاد 200 کیلوگرم دانه زرشک را در روز دارد. 

وي ادامه داد: با خرید دستگاه دان کن زرشک، کارگاهی را ایجاد کرده ام که علاوه بر خودم، براي دو نفر دیگر نیز در زمینه دان کردن

 
زرشک، شغل ایجاد شده است. 

وي افزود: با توجه به آسان و سریع شدن کار دان کردن زرشک با استفاده از این دستگاه، امکان بهره مندي بیشتر در فصل زرشک

 
تازه فراهم شده است. 

 
نیازمند حمایت مسئولان براي فروش زرشک تازه در خارج فصل هستیم 

این کارآفرین با اشاره به همکاري بسیج سازندگی در این زمینه و تهیه دستگاه به مبلغ پنج میلیون تومان، گفت: یکی از مهم ترین
مشکلات ما در این زمینه، بازار فروش است و خودمان توانایی جذب مشتري و فروش محصول را نداریم. البته بسیج در حوزه خرید

 
محصول ما نیز ورود کرده است اما بهتر است قیمت خرید مقداري مناسب تر باشد. 

محمدنژاد با تاکید بر کوتاه کردن دست دلالان در بازار فروش، بیان کرد: در این خصوص نیازمند تبلیغات هستیم که در فضاي مجازي

 
اقداماتی را انجام دادیم. 

وي با اشاره به اینکه دان کردن زرشک تازه منحصر به فصل برداشت است، افزود: در این خصوص نیازمند حمایت مسئولان براي تهیه
جعبه مناسب هستم تا بتوانم با استفاده از آن، زرشک ها را در فضاي سردخانه نگهداري کرده و در خارج از فصل برداشت، آن را دان

 
کرده و وارد بازار کنم. 

 
وي گفت: یکی از برنامه هاي دیگري که به دنبال آن هستم نیز خرید دستگاه آبگیري زرشک است. 

انتهاي پیام/



دانشگاه فنی و حرفه اي کانون مهارت آموزي همه ي دانشگاه هاي کشور است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا- معاون پژوهش وزیر علوم، تحقیقات و
فناوري گفت: دانشگاه فنی و حرفه اي، کانون مهارت

 
آموزي همه دانشگاه هاي کشور است. 

به گزارش خبرگزاري آریا، غلامحسین رحیمی دیروز در
حاشیه مراسم هفته پژوهش و فناوري دانشگاه فنی و حرفه
اي افزود: دانشگاه فنی و حرفه اي باید به عنوان کانون
مهارت آموزي همه دانشگاه هاي کشور باشد و ما از این
توانمندي و زیرساخت هاي این دانشگاه باید براي مهارت
آموزي و بالا بردن قابلیت اشتغال پذیري دانشجویان کشور

 
استفاده کنیم. 

وي گفت: طرح کانون مهارت آموزي دانشگاه فنی و حرفه اي طراحی و پیاده سازي شده و برخی از مراکز این دانشگاه در حال

 
اجراست که باید توسعه پیدا کند. 

آقاي رحیمی با بیان اینکه این کانون می تواند مرکزي براي تربیت نیرو هاي مهارت آموز باشد افزود: با تربیت این نیرو هاي مهارت

 
آموز، آن ها آماده اشتغال در واحد هاي تولیدي می شوند و مشکل اشتغال دانش آموختگان دانشگاه کم می شود. 

معاون پژوهش وزیر علوم، تحقیقات و فناوري گفت: هم اکنون بیش از سه میلیون و 300 هزار دانشجو در کشور وجود دارد که از این
تعداد 600 هزار نفر دانشجوي کارشناسی ارشد و 150 هزار نفر دانشجوي دکتر هستند که باید از قابلیت دانشگاه فنی و حرفه اي

 
براي افزایش اشتغال پذیري این دانشجویان بهره ببریم. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از صدا و سیما، آقاي رحیمی تاکید کرد: بیش از 180 آموزشکده فنی و حرفه اي در کشور وجود
دارد که امیدواریم با اجراي این طرح بتوانیم گامی تاثیرگذار در راستاي اشتغال دانش آموختگان برداریم.



رونمایی از اطلس کارگاه ها و آزمایشگاه هاي دانشگاه فنی و حرفه اي

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا- در مراسم هفته پژوهش در دانشگاه فنی و
حرفه اي از اطلس کارگاه ها و آزمایشگاه هاي دانشگاه با
حضور معاون پژوهشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري

 
رونمایی شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، رئیس دانشگاه فنی وحرفه اي
دیروز در حاشیه مراسم هفته پژوهش و فناوري دانشگاه
فنی وحرفه اي که صبح امروز در سالن همایش هاي این
دانشگاه برگزار شد افزود: دانشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاه
ماموریت گراست و 70 درصد ساعت درسی این دانشگاه

 
مربوط به دروس عملی است، یعنی در این دانشگاه به انتقال مهارت توجه شده است. 

آقاي ابراهیم صالحی عمران با بیان اینکه سه هزار و 400 آزمایشگاه و کارگاه در این دانشگاه وجود دارد گفت: ظرفیت خوبی براي
آموزش مهارت ها و ارتقاء توانایی و اشتغال پذیري دانشجویان در این دانشگاه وجود دارد و تمام این فعالیت ها به صورت مستند در
کتاب اطلس کارگاه و آزمایشگاه هاي دانشگاه، جمع آوري و این کتاب در شبکه آزمایشگاه هاي علمی ایران «شاعا» نیز مشخصات آن

 
ذکر شده است. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از صدا و سیما، وي در پایان تاکید کرد: با توجه به ظرفیت بالاي آزمایشگاه ها و کارگاه هاي این
دانشگاه امکان فعالیت بخش صنعت بخش خصوصی و کشاورزي دراین دانشگاه براي تربیت تکنیسن وجود دارد.



تجلیل از پژوهشگران برتر دانشگاه فنی و حرفه اي

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا- در سومین روز از هفته پژوهش از 12

 
پژوهشگر دانشگاه فنی و حرفه اي تجلیل شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، آقاي ابراهیم صالحی عمران
رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي دیروز در مراسم هفته
پژوهش دانشگاه فنی و حرفه اي که در سالن همایش هاي
این دانشگاه و با حضور معاون پژوهشی وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري برگزار شد، گفت: دانشگاه فنی و حرفه
اي یک دانشگاه ماموریت گراست که ضرورت هاي پژوهشی
در این دانشگاه مورد بررسی قرار گرفته و ماموریت هاي

 
خاصی با توجه به فعالیت دانشگاه در نظر گرفته شده است. 

وي با اشاره به تصویب آئین نامه ارتقاي این دانشگاه افزود: جزئیات این آئین نامه در حال اصلاح است و شاخص هاي آن براساس

 
فلسفه تاسیس دانشگاه تعیین می شود. 

آقاي صالحی عمران با بیان این که تربیت تکنسین مهمترین هدف دانشگاه فنی و حرفه اي است تاکید کرد: تکنسین هاي تربیت شده
در این دانشگاه در بخش هاي مختلف صنعت و کشاورزي می تواند همکاري هاي مشترك داشته باشند و موجب ارتقاي سطح علمی

 
شود. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: اساس آموزش در این دانشگاه براساس پاسخگویی به نیاز کار است و فهم حرفه و مشاغل بسیار
مهم است چرا که هم اکنون بسیاري از حرفه ها و مشاغل در حال از بین رفتن هستند و باید برنامه هاي درسی مطابق این حرفه ها و

 
مشاغل در این دانشگاه مشخص شود. 

آقاي صالحی عمران با بیان این که یکی از رسالت هاي مهم این دانشگاه تولید فناوري سطوح میانی و پایین است افزود: ارزیابی
فعالیت هاي پژوهشی و علمی و مهارت آموزي این دانشگاه توسط استادان و دانشجویان شکل می گیرد و باید به این نکته توجه شود

که با توسعه چنین فعالیت هایی در این دانشگاه می توانیم هم توسعه علمی و هم اشتغال را براي دانشجویان فراهم کنیم.



درآمدهاي انتزاعی نفت

منبع: ساعت 24شماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/09/25

ساعت 24-با تقدیم لایحه بودجه پیشنهادي 1400 کل کشور از سوي دولت محترم به مجلس شوراي اسلامی، با توجه به
اهمیت موضوع و جوانب مختلف اثرگذاري تصمیمات بودجه اي بر متغیرهاي کسب وکار و فعالیت هاي بخش خصوصی، نقطه

نظرات و پیشنهادهاي مشخص فدراسیون نفت با هدف اصلاح و تکمیل تبصره هاي مرتبط با حوزه انرژي به ...

ساعت 24-با تقدیم لایحه بودجه پیشنهادي 1400 کل کشور از سوي
دولت محترم به مجلس شوراي اسلامی، با توجه به اهمیت موضوع و
جوانب مختلف اثرگذاري تصمیمات بودجه اي بر متغیرهاي کسب
وکار و فعالیت هاي بخش خصوصی، نقطه نظرات و پیشنهادهاي
مشخص فدراسیون نفت با هدف اصلاح و تکمیل تبصره هاي مرتبط با

 
حوزه انرژي به شرح زیر است: 

1- در نگاه کلان اقتصادي ضرورت دارد به چند نکته کلیدي در بودجه 1400 اشاره کنیم با امید به اینکه در آن تجدید نظر شود. بر
ماهیت بودجه بندي اشکالات متعددي وارد است و طبق روال گذشته نه بر اساس تولید و اشتغال بلکه بر مبناي مصارف بسته شده و
به همین علت، تحقق آن در این سال ها با ابهام مواجه شده است. عوامل اصلی اقتصادي، هزینه و مصرف نیست بلکه تولید و اشتغال
است. دو منبع درآمدي در این بودجه در نظر گرفته شده است. نفت و مالیات که کاملا به یکدیگر ارتباط دارند ولی کاستی در بودجه
1400 مانع از رونق اقتصادي می شود. بخش وصول مالیات در سال 1400، ناشی از فعالیت هاي سال 1399 و ماقبل آن است. در
سازمان برنامه و بودجه ارزیابی اي صورت گرفته است که نشان می دهد در سال GDP 1398 ایران با رشد منفی حدود 10 درصد
مواجه بود که نشئت گرفته از رکود در کسب وکار است. براي سال هاي 1399 و 1400 رشدي در جبین اقتصاد دیده نمی شود و در
شرایط تورم 33درصدي و رشد اقتصادي منفی موجب می شود که تحت این شرایط، به جاي مالیات بر عواید تولید و کسب وکار،

 
مالیات بر تورم وضع شود که به نوعی اجازه تورم زنجیره اي جدید داده می شود. 

همواره رابطه خطی بین درآمد نفتی در اقتصاد ملی ایران و تولید ملی بوده است. بنابراین این بودجه بر اساس کسر بودجه تدوین و
مدل بودجه نویسی رها شده است چراکه تهیه بودجه انقباضی در شرایط رکود شدید اقتصادي، تحقق آن را به صفر خواهد رساند.
مخارج آن را بیش از دخلش می رساند و در این شرایط، دولت باید کوچک شود که در این بودجه برعکس عمل شده است. بنابراین
ماهیت بودجه 1400 در راستاي رونق اقتصادي، تولید و اشتغال نیست و ابزارهاي فضاي کسب وکار هم به شکوفایی اقتصاد و تولید

 
ناخالص کمک چشمگیري نخواهد کرد. 

2- لایحه بودجه بر پایه تولید نفت 2.3 میلیون بشکه در روز تنظیم شده است، با تصور افزایش صادرات که به طور غیرواقع بینانه تهیه
شده است. چراکه بر اساس آخرین اظهارنظرهاي حرفه اي در حوزه نفت و انرژي، میزان رشد صادرات از وضعیت موجود به وضعیت

 
مدنظر در بودجه 1400 به راهی طولانی تر از یک سال نیاز است. 

3- نرخ واقعی رشد اقتصادي در سال 1399 منفی شش درصد پیش بینی شده است در حالی که این نرخ براي بودجه سال 1400
بیش از مثبت سه بر اساس احتمالات گشایش سیاسی در نظر گرفته شده است. این رقم خرد به رشد اقتصادي حدود هشت درصد و
یک جهش در نرخ رشد واقعی اقتصادي نیاز دارد. این مجموعه بدون درنظرگرفتن شرایط جاري کشور از مناظر سیاسی، اقتصادي،
اجتماعی و... غیرواقع بینانه است. چنین رشد اقتصادي اي در بهترین شرایط کشور نیز اتفاق نمی افتد، حال چگونه در این اوضاع



 
رکود محقق خواهد شد؟ 

4- فارغ از تحقق فروش روزانه 2.3 میلیون بشکه نفت در روز، واگذاري دارایی هاي مالی و شرکت هاي دولتی تحقق پیدا کند یا خیر،

 
بودجه تقدیمی با کسري 320 هزار میلیارد تومان مواجه است. 

5- 23 درصد از درآمدهاي پیش بینی شده در این بودجه متعلق به فروش نفت است و این بودجه حدود 41 درصد به فروش نفت

 
کاملا وابسته است که در شرایط کنونی کشور، تحقق این امر کاملا انتزاعی است. 

6- نفت ایران در بازارهاي جهانی سه تا پنج دلار و در شرایط تحریم حدود 12 دلار با قیمت هاي متعارف جهانی اختلاف دارد و

 
برآورد 40 دلار براي قیمت نفت در این بودجه، از شرایط واقعی فاصله دارد. 

7- حوزه انرژي براي تولید مطمئن و پایدار نیاز به سرمایه گذاري دارد که مقوله اي کاملا گمشده در بودجه 1400 است که با توجه
به فرسودگی صنعت نفت، لزوم توجه روزافزون بیش از گذشته احساس می شود. همه ساله، 5/14 درصد از فروش نفت، صرف
نگهداشت و سرمایه گذاري در صنعت نفت می شود که این عدد بر اساس فروش پنج میلیون بشکه در روز و قیمت 80 دلار تعیین
شده که این نسبت در این سال ها بدون تغییر مانده است و در وزارت نفت نیز بودجه جداگانه اي براي این نیازهاي سرمایه وجود

 
ندارد. 

پیشنهاد می کنیم سهم شرکت ملی نفت ایران از صادرات نفت و میعانات گازي از 5/14 درصد، حداقل به 20 درصد برسد یا در بند
الف تبصره 1، مبلغ 10 میلیارد دلار از منابع واریزي به صندوق توسعه ملی به صورت وام براي توسعه میدان پارس جنوبی استفاده
شود. این رویکرد مستلزم تغییر در برنامه هاي بالادستی است و تجدیدنظر در بودجه سالانه به این فرایند نیاز دارد. از آنجا که شرکت
هاي عضو انجمن هاي عضو فدراسیون صنعت نفت ایران، وابستگی شدیدي به اجراي پروژه توسط شرکت هاي اصلی وزارت نفت

 
دارند، با افزایش سهم و در نتیجه افزایش سرمایه گذاري به نظر می رسد رونقی ایجاد شود. 

8- چون 78 درصد از منابع درآمدي عمومی از مالیات و 89 درصد از دارایی سرمایه اي دولت از فروش نفت و میعانات گازي تأمین
می شود ولی رکود اقتصادي شدید حاکم بر پیکره اقتصاد کشور تحقق این روند را به تردید جدي کشانده، وصول به ارقام مدنظر در
لایحه بودجه جز با زیر فشار گذاشتن بخش خصوصی راه دیگري ندارد. طبق قانون مالیات، تقاضاي مالیات موهوم جرم جزایی است و
این پیش بینی، پیش درآمد جرم است. در سال 1400 مالیات سود سال 1399 دریافت می شود که با توجه به شرایط نابسامان
اقتصاد در این سال، کمتر بنگاه اقتصادي سودآوري بوده است که بتواند به تعهدات مالیاتی خود پاسخ دهد؟ با توجه به نرخ منفی
سرمایه گذاري در بخش انرژي که بزرگ ترین بخش اقتصاد کشور است، تحقق این پیش بینی نیاز به شفاف سازي دارد. پیشنهاد می
شود اخذ مالیات از بنگاه هاي اقتصادي به شرط تحقق فروش نفت پیش بینی شده در بودجه منوط شود چراکه این دو گزینه کاملا به
هم پیوسته اند و با رونق اقتصادي است که امکان دریافت مالیات از بنگاه ها نیز میسر می شود و در صورت تبیین چنین سیاستی،
نیاز به یک نگاه تطبیقی به کشورهاي در حال توسعه مانند ترکیه و مالزي که در مسیر درست شکوفایی اقتصادي قرار گرفته اند،

 
احساس می شود. 

9- درآمدها در بودجه 1400، حدود 318 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 10 درصد و واگذاري دارایی سرمایه اي 225 هزار میلیارد
تومان با نرخ رشد 110درصدي و واگذاري دارایی مالی مانند فروش اوراق 300 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 90درصدي پیش بینی
شده است. در صورت عدم تحقق هریک از این موارد به کسري بودجه و افزایش تورم دامن زده خواهد شد. از این رو، بودجه 1400

 
بودجه تورمی است که بر کسر بودجه بنا نهاده شده است. 

10- با توجه به پتانسیل بالاي شرکت هاي اکتشاف و تولید در منطقه خاورمیانه و بالاخص در ایران، ایران در بین 15 کشور دنیا و 9
کشور در منطقه خاورمیانه از منظر اکتشاف و تولید رتبه نخست را دارد. بنابراین ضرورت دارد براي حفظ سطح نگهداشت و توسعه اي

 
نفت و گاز، حفظ پالایشگاه هاي موجود یا احداث موارد جدید توجه به منابع تزریق شده لحاظ شود تا بتوان مسیر توسعه را طی کرد. 
11- براي جمع آوري بخاري هاي نفتی و گازسوز غیرمجاز مدارس تا سقف صد هزار دستگاه وزارت آموزش و پرورش مکلف است
صرفا از بخاري هاي گازسوز هرموتیک که به تأیید سازمان بهینه سازي مصرف سوخت رسیده باشند، استفاده کند. پیشنهاد می کنیم
در بند ه تبصره 1، حداکثر تا پایان سال 1400، تا سقف 12 کلاس در مدارس جایگزین شود و در پایان سال هیچ گونه سامانه

 
گرمایشی غیرمجاز باقی نمانده باشد. 



12- به دلیل اجرانشدن سیاست هاي صرفه جویی انرژي، شدت مصرف انرژي ایران سالانه افزایش پیدا می کند. اشتغال و تولید ملی
نیاز به سرمایه دارد و این بودجه به نوعی سرمایه خوري است و هدررفت بین نسلی سرمایه ملی ادامه خواهد یافت. با توجه به
ناکارآمدبودن پرداخت مستقیم یارانه ها (مبلغ 45هزارو 500 تومان بابت هر نفر) هم از لحاظ صرفه جویی مصرف انرژي و هم اصلاح
الگوي مصرف، از نظر ارزش ریالی در سبد خانوار، اقتصاد خانواده و تزریق این مبلغ نقدینگی ماهانه در سطح اقتصاد کشور، پیشنهاد
می کنیم سازمان هدفمندي یارانه ها از پرداخت و توزیع وجه خودداري کرده و با عنایت به فرمایشات مقام معظم رهبري در سال
1389 مبنی بر اصلاح الگوي مصرف و لزوم کاهش شدت مصرف انرژي در اقتصاد ملی که هم در مراحل تولید انرژي و هم در مصارف
آن گرفتار هرزروي چشمگیري است، ضمن اصلاح آن و ترمیم عدد یارانه، باید از توزیع به شیوه نقد خودداري شود. از این رو
فدراسیون صنعت نفت ایران در چندین جلسه مبحث کارت انرژي خانواده و تغییر شیوه پرداخت یارانه و مکانیسم مالی آن در جهت

 
انتفاع همه اعضاي خانواده را ارائه کرده است. 

13- پیشنهاد می کنیم در تبصره 3، جزء 3 بند الف تبصره 4 و بند ه تبصره 4، شرکت هاي دانش بنیانی استارت آپ معاونت علمی و

 
فناوري جمهوري اسلامی و طرح هاي بهینه سازي به استفاده کنندگان از تسهیلات مالی خارجی اضافه شود. 

14- با توجه به نقش تضعیف شده بخش خصوصی در طرح هاي توسعه اي بالادستی نفت و گاز و توسعه میادین در سال هاي اخیر و
عدم امکان رقابت این بخش با مجریان طرح هاي بزرگ، پیشنهاد می شود بند 1 تبصره 4 با شفافیت بیشتر سهم بخش خصوصی و
مجریان طرح هاي بزرگ از مبلغ پیشنهادي بیان شود چراکه در صورت عدم رعایت این نکته، زنگ خطري دیگر براي کم رنگ ترشدن

 
حضور بخش خصوصی در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی به صدا درمی آید. 

منبع: روزنامه شرق



فعالیت و حمایت از طرح مثلت اقتصادي نباید متکی به افراد باشد

منبع: داناشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/09/25

ایرانمنش گفت: فعالیت و حمایت از طرح مدیریت اقتصادي نباید متکی به افراد باشد تا با تغییر مدیریت ها معین هاي
اقتصادي متضرر نشوند.

ایرانمنش گفت: فعالیت و حمایت از طرح مدیریت
اقتصادي نباید متکی به افراد باشد تا با تغییر مدیریت ها

 
معین هاي اقتصادي متضرر نشوند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ روح االله ایرانمنش،
معین اقتصادي و فرهنگی شهرستان بجستان در گفت وگو
با صبح توس، اظهار کرد: خوشبختانه با شروع به کار معین
هاي اقتصادي و فرهنگی در خراسان رضوي شاهد اتفاقات

 
خوبی در استان در حوزه هاي اقتصادي و اشتغال بوده ایم. 

وي با بیان اینکه طرح مثلث اقتصادي یکی از طرح هاي
موفق رزم حسینی، استاندار سابق خراسان رضوي بود که

هم اکنون به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت مشغول به فعالیت است، گفت: با رفتن رزم حسینی از استانداري خراسان رضوي، ما

 
معین هاي اقتصادي نیز این احساس خطر را کردیم که این طرح مانند گذشته مورد حمایت استانداري قرار نخواهد گرفت. 

ایرانمنش خاطر نشان شد: متأسفانه در ادارات دولتی و فرمانداري ها شاهد آن هستیم که مانند گذشته با معین هاي اقتصادي
همکاري نمی شود که شاید این امر به دلیل تغییر استاندار باشد، از این رو از معاونت اقتصادي استانداري خراسان رضوي و استاندار
جدید درخواست داریم تا مانند گذشته حمایت هاي خودشان را از معین هاي اقتصادي انجام دهند تا شاهد شکوفایی طرح هاي آغاز

 
شده باشیم. 

معین اقتصادي و فرهنگی شهرستان بجستان با تأکید بر اینکه معین هاي اقتصادي به دنبال منافع شخصی خود نیستند و از سر
دلسوزي و احساس وظیفه پاي کار آمده اند، بیان کرد: فعالیت ها و حمایت ها از معین هاي اقتصادي نباید متکی به افراد باشد تا با

 
تغییر مدیریت ها معین هاي اقتصادي متضرر نشوند. 

وي تصریح کرد: همان طور که استاندار جدید خراسان رضوي و معاونت اقتصادي به ما وعده حمایت داده اند درخواست داریم تا با
فرمانداران و ادارات دولتی در سطح استان نیز جلسه اي برگزار شود تا به آن ها نیز اعلام شود که طرح مثلث اقتصادي همانند گذشته

 
به راه خود ادامه می دهد و آن ها ملزم به همکاري با معین هاي اقتصادي شوند. 

ایرانمنش در پایان با بیان اینکه در حال حاضر در کانون همیاري اجتماعی تنها در یک شهرستان 200 کانون شکل گرفته که به طور
میانگین حدود 100 نفر عضو این کانون هستند و توانمندي هایشان نیز متغیر و متفاوت است، خاطر نشان کرد: به نظر من در این

مدل عجله و نشان دادن یک آینده بسیار خوب و عالی و سراب بسیار اشتباه است زیرا اعتمادسازي واقعاً سخت است. 



انتهاي پیام/



این صنعت یاتاقان زده!

منبع: تین نیوزشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/09/25

از تولد صنعت خودروسازي در ایران بیش از نیم قرن می گذرد و این صنعت در این مدت اتفاقات گوناگونی را پشت سر
گذاشته، افت و خیزهاي فراوانی را شاهد بوده

تین نیوز از تولد صنعت خودروسازي در ایران بیش از نیم قرن می گذرد و این صنعت در این مدت اتفاقات گوناگونی را پشت
سر گذاشته، افت و خیزهاي فراوانی را شاهد بوده و همواره به عنوان نقطه عطف اشتغال در کشور مطرح بوده است، ولی چرخش
آنچنان که انتظار می رفته بر مدار توقعات مردم نچرخیده و بارها و بارها بدلایل مختلف زمینه ساز نارضایتی مشتري شد و حتی در

 
دورانی که همه با یاد داریم کار به جایی کشید که کمپین هاي نه به خرید خودروي صفر ایرانی هم شکل گرفت. 

به گزارش تین نیوز به نقل از ایسنا، زمانی که ایران مصمم به تولید خودرو شد هنوز برخی از کشورها به این تکنولوژي ورود پیدا
نکرده بودند. به عنوان مثال کره جنوبی در آن زمان دوچرخه می ساخت، اما این کشور که پس از ایران به این عرصه ورود کرد پس از
گذشت چند دهه توانست کمپانی هاي متعدد خودروسازي را احداث کرده و دست به طراحی و ساخت خودروهاي متنوعی بزند که در

 
داخل و خارج کره محبوبیت داشته باشند. 

انتظار می رفت که توانمندي و تجربه بالاي خودروساز ایرانی در طول این سال ها بتواند کشور را به سمت خودکفایی با اتکا به ظرفیت
تولید داخلی و ساخت و تولید خودروهاي ملی و بومی پیش ببرد و نیازي به واردات خودروي خارجی و حتی قطعات آن نباشد، اما

 
ایران دچار یک عقب ماندگی و جازدگی در این صنعت شد و به جاي پیشرفت، پس رفت کرد. 

به اعتقاد فعالان صنعت خودروي کشور، صنعت خودروي ایران توان حضور و رقابت در بازارهاي جهانی را دارد و تردد خودروي بومی و
ملی در جاده هاي داخل و خارج از کشور به مثابه به اهتراز در آمدن پرچم ملی و اعلام توانمندي و ظرفیت هاي قابل اتکاي

 
صنعتگران و خودروسازان ایران به جهانیان است ولی در این مسیر موانع بسیاري هست که باید رفع شوند. 

""محمود عروجی"" از فعالان فروش و خدمات پس از فروش خودرو در گفت وگو با ایسنا به وجود دو مشکل اساسی در ساختار
شرکت هاي خودروسازي ایران اشاره کرد و افزود: با وجود آنکه نیروي جوان خلاق، تحصیلکرده، برخوردار از دانش فنی بالا در کشور
وجود دارد، اما متاسفانه به جاي آنکه مقام وزارتی با همفکري سهامدار اصلی این شرکت ها در انتخاب هیات مدیره بنا را بر شایسته
سالاري گذاشته و مدیرعامل متخصص و توانمند انتخاب کند، در عمل شاهد انتخاب مدیرانی هستیم که از کارآمدي لازم و توان فنی

 
و اجرایی براي اداره واحد خودروساز برخوردار نیستند. 

 
رودربایستی هاي سیاسی بلاي مدیریتی به جان خودروسازها 

وي با تاکید بر اینکه انتصابات در شرکت هاي خودروساز بر اساس رانت، سیاسی کاري و روابط است نه توانمندي فرد، اظهار کرد:
بسیاري از مشکلاتی که منجر به عقب ماندگی و به بیراهه رفتن صنعت خودرو در ایران شده به دلیل نبود نظارت دقیق بر عملکرد
مدیر شرکت خودروساز و در نتیجه رودربایستی سیاسی و روابط کاري و جناحی بین مثلا نماینده مجلس با وزیر صمت بوجود می

آید. 



او با بیان اینکه یک شرکت باید بازدهی اقتصادي داشته باشد، افزود: در دنیا شرکت هاي خودروساز بزرگ مثل بنز اگر با زیان دهی
مواجه شوند نیروي شاغل خود را تعدیل می کنند، اما در ایران به دلیل سیاست هاي غلط، تعارفات سیاسی و ملاحظات، به جاي
تعدیل نیرو، بر تعداد کارکنان افزوده می شود، از طرفی اگر نهادهاي نظارتی به موضوع بکارگیري نیروي انسانی شاغل در شرکت هاي

 
خودروساز ورود کنند لیست هاي پرداخت حقوق افرادي را مشاهده خواهند کرد که اصلا حضور فیزیکی در شرکت ندارند. 

عروجی به مقایسه خودروي تولید داخل با خارج از کشور پرداخت و گفت: ضعف در مولفه هایی نظیر میزان مصرف بنزین و آلایندگی،
ایمنی خودرو، امکانات رفاهی و لوکس بودن، از جمله وجوه تمایز بین خودروي ایرانی با دیگر خودروهاي تولیدي در دنیاست. انتظار
ما این است که با گذشت بیش از پنج دهه از آغاز بکار صنعت خودروسازي در ایران خودرویی تولید شود که قابل رقابت با دنیا بوده و

 
در شان و جایگاه یک شهروند ایرانی باشد. 

وي افزایش نجومی قیمت خودرو را مشکل بزرگ خریداران دانست و افزود: تعیین قیمت متعادل که مورد رضایت خریدار و فروشنده

 
باشد براي توسعه و حمایت از صنعت خودرو ضرورت دارد و باید قیمت گذاري براساس علم اقتصاد انجام شود. 

وي با اشاره به افزایش قیمت ارز در کشور گفت: افزایش قیمت ارز بهترین فرصت براي جلوگیري از واردات قطعات خودرو و تکیه بر
توانمندي داخلی با هدف ساخت و تولید قطعات مختلف خودروست. چه اصراري بود که در دهه 80 و اوایل دهه 90 که مشکل قیمت
ارز وجود نداشت مدیران کشور به سمت و سوي واردات قطعات خودرو از چین بروند و چرا نهادهاي نظارتی بر این رویه اشتباه نظارت

 
نکردند و پس از برکناري یا تغییر یک مدیر صرفا به این جمله اکتفا کردند که فلان مدیر در انجام این کار اشتباه کرد. 

 
چالش قطعه سازي در ایران 

وي واردات قطعات خودرو با کمترین قیمت را چالشی پیش روي خودروسازي در ایران دانست و گفت: کیفیت قطعات وارداتی در
کشورهاي گوناگون، متفاوت است. معمولا محصولی که به آمریکا و اروپا صادر می شود، کیفیتی بالا و رقابتی دارد چون سازوکار

 
واردات در این کشورها به گونه اي است که جنس بی کیفیت و خارج از استاندارد اجازه واردات ندارد. 

وي با تاکید بر ایتکه متاسفانه در ایران محدودیت وارداتی وجود ندارد، گفت: خودروساز ایرانی ترجیح می دهد که با قطعه ساز
سروکله نزند و بی درد سر و خیلی راحت قطعه اي را از چند دست خریداري کند و بعضا به سازنده هم گفته می شود که کیفیت مهم

 
نیست و کمترین قیمت ممکن اهمیت دارد چرا که مهم این است که قیمت تمام شده خودرو کاهش یابد. 

این فعال بازار خرید و فروش خودرو گفت: کشوري نظیر کره جنوبی علاوه بر سرمایه گذاري در صنعت خودرو به دنبال رقابت آزاد با
دنیاست و این طور نبوده که مرزهاي کشور را ببندد تا خودرویی وارد کشور نشود و هر طور که دلش خواست اقدام به ساخت و تولید
خودرو کند، بلکه در کنار سرمایه گذاري، با دنیا رقابت کرد و محصولی تولید کرد که شهروند کره اي با خرید آن دیگر نیازي به خرید

 
خودروي خارجی ندارد. 

 
خصوصی نبودن، مشکل بزرگ صنعت خودرو 

وي خصوصی نبودن صنعت خودرو در کشور را از دیگر دلایل عقب ماندگی این صنعت دانست و افزود: شرکت هایی خودروساز ادعا
می کنند که خصوصی هستند، اما واقعیت این است که هیچ کدام از این شرکت ها خصوصی نیستند. تا زمانی که مدیران عامل این



شرکت ها را دولت و وزیر صمت تعیین می کنند، ادعاي خصوصی بودن این شرکت ها قابل پذیرش نیست. هیچ شرکت دولتی در
ایران رشد نخواهد کرد مگر اینکه ساختار آن اقتصادي و صنعتی تبیین شود. در واقع ساختار غیراقتصادي دولتی بر مبناي سیاسی
کاري و جناح بازي، صنعت خودروي کشور را به بیراهه کشانده و طبیعتا سایه رانت، تعارفات سیاسی و روابط را بر سر صنعت خودرو

 
مستدام می کند. 

 
شوخی تحریم و فشار اقتصادي 

وي در ادامه گفت: اینکه گفته می شود تحریم ها، تهدیدهاي اقتصادي و فشارهاي خارجی موجب عقب ماندگی صنعت خودروي ایران
شده یک شوخی بیش نیست و در حقیقت بهانه و دستاویزي است که خودروسازان مطرح می کنند تا از گناه خودشان فرار کنند. در
بسیاري از بخش هاي تولیدي کشور تحریم و تهدید تبدیل به فرصت شده است و رونق و جهش در تولید شکل گرفته اما متاسفانه در
سایه این فرصت در صنعت خودرو و قطعه سازي اتفاق چندانی نیفتاده است گرچه در یکسال اخیر دیدگاه خودروسازان بهره گیري از

 
توانمندي و ظرفیت داخلی است. 

وي تصریح کرد: زمانی صنعت خودرو پیشرفت خواهد کرد که به معناي واقعی تهدید تبدیل به فرصت شود و با تکیه بر توانمندي
داخلی دست به ساخت خودرو با طراحی جدید و مطابق با سلیقه خریداران زده شود نه اینکه دنبال فرصتی باشیم تا تحریم ها

 
برداشته شود و با ارزان شدن نرخ ارز پذیراي خودروساز خارجی شویم. 

به گزارش ایسنا، دولتی بودن، عدم اتکا به توانمندي و ظرفیت داخلی، فاصله فاحش بین طراحی و کیفیت خودروي ایرانی با مشابه
خارجی، ارتباط ناسالم میان قطعه سازان و خودروسازان، سوء مدیریت، سیاسی کاري و تعارفات سیاسی به جاي شایسته سالاري،

 
فساد و بی توجهی به تحقیق و توسعه، مهمترین دلایل عقب افتادگی صنعت خودرو در ایران عنوان می شود. 

تقویت زنجیره صنعتی داخل کشور، تکیه بر توانمندي داخلی، ثبات اقتصادي و کنترل بازار، جلوگیري از نوسانات ارزي، برداشتن سایه
دولتی از سر خودروسازان، ارتباط تحقیق و توسعه در خودروسازي ها با مجموعه هاي دانش بنیان، پژوهشکده ها و دانشگاه ها به
منظور تولید تمام قطعات خودرو با کیفیت بسیار خوب و با صرفه اقتصادي در داخل کشور از جمله راهکارهایی است که می تواند

 
صنعت خودروسازي را به سمت افزایش تولید و افزایش کیفیت و توسعه محصولات جدید سوق دهد. 

در حوزه عرضه نیز با کنترل قیمت ارز و جلوگیري از گرانی مواد اولیه، ممانعت از حضور دلالان در بازار خودرو و جلوگیري از تزریق
نقدینگی به بازار خودرو، می توان مانع از افزایش قیمت خودرو ایرانی شد تا خریدار ایرانی با اعتماد به خودروي ساخت داخل همچنان
پرچم ملی و اعلام توانمندي و ظرفیت هاي قابل اتکاي صنعتگران و خودروسازان ایرانی در جاده هاي داخل و خارج از کشور به اهتزار

 
درآورد. 

در مجموع، ساماندهی این صنعت در ایران یک ضرورت اساسی است تا هم ظرفیت هاي ایجاد شده هدر نرود، هم اشتغال قابل توجه

 
موجود در این صنعت آسیب نبیند و هم این صنعت که باید ثروت تولید کند، بیش از این بار بر دوش اقتصاد کشور نگذارد. 

 
انحصار در صنعت خودرو 

مجلس مدتی است که در حال بررسی طرح ساماندهی این بازار است. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی در گفت
و گو با ایسنا به دلایل عقب ماندگی صنعت خودروي ایران از کشورهاي پیشرفته اشاره کرد و گفت: عامل اول انحصار ایجاد شده در



صنعت خودروست و این انحصار به گونه اي قدرت نمایی می کند که یک فرد به محض ورود در صنعت خودرو زیر مشت و لگد له

 
خواهد شد و اجازه عرض اندام به او نخواهند داد. 

حجت الاسلام علیرضا سلیمی با انتقاد از عدم سرمایه گذاري خودروسازان در حوزه پژوهش و تحقیقات گفت: این طور نیست که
بگوییم پژوهش در خودروسازي تعطیل بوده است بلکه مقصود این است که در حوزه پژوهش سرمایه گذاري لازم صورت نگرفته است،

 
در حالی که در کشورهاي پیشرفته سالانه چندین میلیارد دلار براي انجام کارهاي پژوهشی هزینه می کنند. 

 
مدیران سیاسی نمی توانند این صنعت را نجات دهند 

وي نیز تاثیر سیاست بر صنعت خودرو را قبول دارد و می گوید: مدیران خودروساز با تغییر دولت ها جابجا می شوند و شایسته
سالاري جاي خود را به سیاسی کاري داده است. مدیر خودروساز باید از بدنه صنعت خودروسازي آرام آرام رشد کند تا یک فرد
توانمند، متخصص و دلسوز در راس مجموعه قرار گیرد. متاسفانه مدیران سیاسی پنجره را براي ورود ده ها مدیر میانی در حوزه
خودروسازي بسته اند و معمولا توانایی مدیریتی در این حوزه تخصصی ندارند چرا که از علم و دانش لازم برخوردار نیستند تا بتوانند

 
صنعت خودروي کشور را نجات دهند. 

وي به مشکلات موجود در بهره وري صنعت خودروسازي ایران اشاره کرد و افزود: با وجود اینکه قیمت تمام شده خودرو در ایران

 
گرانتر از سایر کشورهاست، اما خودروساز ایرانی همواره آه و ناله می کند که مدام ضرر و زیان می دهیم. 

 
مافیاي خودرو اجازه نفس کشیدن به قطعه سازان نمی دهد 

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شوراي اسلامی در ادامه اظهار کرد: مافیاي خودرو اجازه نفس کشیدن به قطعه سازان نمی

 
دهد و با وارادت بی رویه قطعات خودرو، آسیب جدي اقتصادي را به قطعه سازان خودرو وارد می کند. 

وي دریافت تسهیلات عجیب و غریب با سود فوق العاده از نظام بانکی را از دیگر دلایل عقب ماندگی صنعت خودروي ایران دانست و
افزود: پرداخت وام با سود بالا اجازه رشد و توسعه صنعت خودروسازي را نخواهد داد. خودروسازان همواره با مشکل نقدینگی مواجه

 
هستند و حاضرند به هر نحو ممکن کالاي فاقد کیفیت لازم خود را به مردم عرضه کنند تا مشمول سود بالاي تسهیلات بانکی نشوند. 

 
اینجا رقابت معنا ندارد 

سلیمی در ادامه، صادرات محور نبودن صنعت خودروسازي را از دیگر مشکلات موجود برشمرد و گفت: خودروسازان در طول فعالیت
خود هیچگاه به فکر صادرات نبوده اند و همواره به دنبال از دست ندادن بازار داخلی بوده اند. براین اساس رقابت خودروساز ایرانی با

 
شرکت هاي بزرگ خودروسازي دنیا معنا و مفهوم خود را از دست داده است. 

 
نظام تعرفه باید حفظ شود 

وي تعدیل نظام تعرفه را اقدامی جهت حمایت از خودروسازان دانست و گفت: متاسفانه خودروسازان از این سیاست که در راستاي
ارتقاي صنعت خودروسازي صورت گرفته است سوء استفاده کردند. معتقدیم براي نجات صنعت خودرو و جلوگیري از زمین خوردن
آن باید به هر کیفیت نظام تعرفه حفظ شود، اما خودروسازان از این فرصت که قانون براي آنها فراهم کرده است نتوانستند استفاده



 
لازم را کنند. 

این عضو کمیسیون صنایع و معادن عدم استفاده از نیروهاي کیفی را از دیگر دلایل جاماندگی صنعت خودروسازي برشمرد و گفت:
باید مهندسین و متخصصین توانمند و با کیفیت وارد صنعت خودروسازي شوند و مشخص شود که چه انتظاري از جذب متخصصین و
مهندسین در این صنعت وجود دارد و آیا آنها توان برآوردن توقعات خودروسازان را در طراحی و تولید خودروي با کیفیت و مطابق

 
سلیقه خریدار دارند یا خیر؟ 

وي افزود: متاسفانه ده ها مهندس در صنعت خودروسازي جذب شده اند که فقط عنوان مهندس را یدك می کشند و از توانمندي
لازم در این صنعت برخوردار نیستند و کارآیی این افراد مورد ارزیابی دقیق قرار نمی گیرد. باید اجازه داد تا یک فرد توانمند و

 
متخصص وارد شود نه کسی که به زور پول مدرك مهندسی گرفته است. 

 
مدیرانی که به صنعت خودرو آسیب می زنند! 

سلیمی حمایت جانانه از نیروي توانمند و ماهر در صنعت خودروسازي را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: مدیریت خلاق، توانمند و
معتقد باید در بخش هاي مختلف بکار گرفته شود که متاسفانه برخی از مدیران این چنین نیستند و آسیب بزرگی را به صنعت

 
خودروسازي وارد کرده اند. 

وي به تعریف بازارهاي متعدد در حوزه خودرو اشاره کرد و افزود: اینکه قیمت خودرو در کارخانه با بازار آزاد متفاوت باشد آسیب
زاست و حتی موجب وسوسه افرادي شده است که با صنعت خودروسازي در ارتباط هستند و آنها را به سمت دلالی خودرو هدایت می

 
کند و سود کلان بی زحمتی را به جیب می زنند. 

 
وابسته مانده ایم! 

دیگر عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی نیز پیش از این درخصوص بررسی طرح ساماندهی بازار خودرو به ایسنا
گفته بود: این طرح در کمیسیون صنایع دنبال می شود تا روند ارتقاي کیفیت در طراحی و ساخت خودرو به عنوان یک اصل در

 
صنعت خودروسازي کشور لحاظ شود. 

علی اکبر کریمی معتقد است که عدم خودباوري و اتکا به توانمندي داخلی را مهمترین عقب افتادگی صنعت خودروسازي در ایران
نسبت به کشورهاي توسعه یافته است و می گوید: این عدم خودباوري متاسفانه در سال هاي گذشته در بین مدیران خودروساز و
مدیران سیاست گذار صنعت خودرو در وزارت صمت دیده شده و به دلیل سیاست هاي اشتباه در گذشته، اتکاي صنعت خودروسازي

 
به بیرون از مرزها بوده و در سایه واردات قطعات یا خودروهاي خارجی همواره در این صنعت وابسته باقی مانده ایم. 

 
به گزارش ایسنا، وزیر صمت نیز عقیده دارد که دلیل کیفیت پایین خودرو در ایران، انحصاري بودن این صنعت است. 

علیرضا رزم حسینی با اشاره به برنامه صمت براي رشد 15 درصدي ساخت داخل در صنعت خودرو، گفت: بخش خصوصی متعهد شده

 
40 تا 50 درصد داخلی سازي در صنعت خودرو انجام دهد. 

وي افزود: وزارت صمت دنبال تصدي گري نیست و رقابتی کردن صنعت خودرو جزو برنامه هاي وزارت صمت است و فقط هم واردات



مطرح نیست، بلکه حضور شرکت هاي تولیدي دیگر در کنار دو خودروساز بزرگ مطرح است، و تا خودروسازي رقابتی نشود کیفیت

 
نامطلوب خودروها، بهبود نخواهد یافت. 

بر اساس این گزارش، بی اعتمادي مردم به بازار و صنعت خودرو و تصوري که از این صنعت وجود دارد نیز قابل توجه است، بسیاري از
مردم اعتقاد دارند که خودروسازان در پی مدیریت بازار به منظور کسب سود بیشتر هستند و این نکته اي است که رییس سازمان
بازرسی کل کشور اخیرا در نشست با دستگاه هاي متولی خودرو به آن اشاره کرده و گفته است: این تلقی در جامعه وجود دارد که می
خواهند عمدا خودروها را کف پارکینگ ها نگه دارند تا افزایش قیمت پیدا کند و یا شوراي رقابت را مجبور به افزایش قیمت کنند که

 
این مساله منجر به بدبینی در جامعه شده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید تلاش کنیم تا التهاب بازار خودرو کاهش یابد، در خصوص قطعات وارداتی صنعت خودرو با طرح این سوال
که آیا امکان تولید این قطعات در داخل نیست تا وابستگی به خارج کمتر و قطع شود، تصریح کرد: اگر توانسته ایم بالاي 90 درصد از
قطعات را داخل کشور تولید کنیم، چطور با وجود 5 هزار شرکت دانش بنیان، بخشی از این قطعات وارداتی قابل تولید در داخل

 
نیست؟ 

رییس سازمان بازرسی کل کشور در خصوص افزایش تقاضاي خودرو در کشور، گفت: اگر تولید باشد و عرضه نیز به موقع صورت

 
بگیرد، جو روانی حاکم در جامعه در تقاضا کاهش پیدا خواهد کرد. 

قطعا خودروسازان نیز حرف هاي زیادي براي گفتن دارند، اما عدم وجود سامان مناسب در بازار تولید و فروش خودرو پس از گذشت
بیش از نیم قرن خودروسازي در ایران، نشانگر وجود چالش هاي بنیادي در این عرصه است، چالش هایی که قطعا نه تنها با برگزاري
چند جلسه و اقدامات مقطعی رفع نمی شوند، بلکه خود زمینه ساز چالش هاي کوچک و بزرگ بسیار می شوند و شاهد بوده ایم که

 
این چالش ها تاکنون چه فسادها و رانت هایی که ایجاد نکرده و پاي چه دلال ها و مفسدانی را که به این بازار باز نکرده اند. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



ارزش گذاري شغلی پدر، درست یا غلط؟/ پیامد هاي تحقیر مشاغل در جامعه

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/09/25

یکی از وظایف پدر مسأله اقتصاد و تأمین معاش است که خود این امر می تواند یک بینش و دید به فرزندان بدهد که چطور
رزق حلال تهیه کنند و دست دیگران را بگیرند و اینها اگر آموزش داده شود یک ارزش براي بچه ها می شود و وظیفه دیگر

سوق دادن بچه به سمت تفکر صحیح و شغلی است که مناسب او می باشد.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از گروه خانواده: شخصی می گفت همیشه از این بدم می آمد که روز اول مهر معلم مان از ما می پرسید
شغل پدرت چیست؟ اصلا شاید یک نفر پدرش در قید حیات نباشد و چشم هایش اشکی شود یا یک نفر اصلا دوست نداشته باشد
شغل پدرش را بگوید یا حتی تصمیم بگیرد دروغ بگوید که این دیگر بدتر است! آن وقت است که اگر هم صادقانه بگوید در جمع

 
دوستان مسخره اش می کنند و همین هم بر سلامت روان آن بچه تأثیر گذار است. 

آن دوست مان حقیقت را می گفت،کافی است شغل پدر زیاد در جامعه ما، به اصطلاح شغل دهن پرکنی نباشد! یا اینکه شغل خاصی
باشد آن وقت است که ممکن است هر یک از ما از گفتنش طفره برویم یعنی حتی اگر مشکلی هم با آن نداشته باشیم نگاه دیگران

 
باعث شود که بر روابط مان در خانواده اثرگذار باشد، حتی اگر آن شغل شریف و اثرگذار در جامعه باشد. 

 جملاتی مثل «پدرت چه کاره است»، «کجا کار می کنه» یا «راستی چرا هیچ وقت از شغل پدرت حرف نمی زنی» یا «از شغل پدرت
ناراضی نیستی؟» سوال خیلی ساده است که ممکن است بچه اگر به بلوغ ذهنی رسیده باشد مثلا اینکه بچه دبیرستانی یا بزرگتر

 
باشد، پاسخ آن را هم ساده بدهد اما یک دنیا پیچیدگی را در باطن با خود حمل می کند که درکش دشوار نیست.. 

 
 



در بین جمعیت هفتاد و اندي میلیون نفري کشور ما مشاغل مختلفی وجود دارد که هر کدام از مشاغل شرافت مندانه نیاز جامعه 
محسوب می شوند و به هرحال هر کسی به فراخور شرایط ، وضعیت و علاقه اي که داشته به یکی از آنها مشغول است و خانواده خود
را با آن می گرداند، این را از کودکی می بایست به بچه هایمان بگوییم که همه قرار نیست دکتر و مهندس شوند، یک نفر هم ممکن
است کارآفرین باشد و در خانه مثلا کار کند، یک نفر ممکن است خیاط باشد یا یکی ممکن است آبدارچی یک شرکت باشد یا در
کارگاه دوخت و دوز یا آجرپزي کار کند هیچ یک از این ها مشاغل کم ارزش تر از دیگري یا حتی مشاغل پزشکی و مهندسی نیست،

 
تمام این شغل ها و شغل هاي دیگر شریف و با ارزش هستند و جامعه به همه آن ها احتیاج دارد. 

 
 

 
الگوبرداري از اهل بیت(ع) 

بر اساس روایات و احادیث، ائمه (ع) ما به شغل کشاورزي، باغداري، کار و کسب و ... اشتغال داشتند. به طور مثال امام اول ما
امیرالمومنین علی (ع) در مدینه چاه حفر می کردند که آن منطقه به «آبیار علی» معروف بود. زمین هاي بسیار آباد کرده و نخلستان
درست می کرد که در روایات داریم ایشان هنگامی که از جهاد فراغت می یافتند به آموزش مردم و داوري میان آنها می پرداخت و

 
چون از این تکلیف آسوده می شد ، با دست خود کار می کرد و در هنگام کار ذکر می گفتند. 

ابى عمرو شیبانى می گوید؛ حضرت صادق (ع) را دیدم که در دست بیلى داشت و بر تن روپوشى خشن، در باغ کار می کرد، عرق از
پشت مبارکش می ریخت، عرض کردم فدایت شوم، بدهید من کمک کنم. فرمود: «من دوست دارم که مرد در راه جست و جوى
معیشت از حرارت آفتاب رنج ببرد.» با همه این روایات می بینیم که ائمه ما اهل کار  و تلاش بودند و با کارگرانی که داشتند اقدام به

 
فعالیت می کردند. 

از رسول خدا (ص) درباره بهترین کار و ثروت سؤال شد، فرمود: بهترین کار و ثروت کارهاي انتاج و تولیدي چون کشاورزي و شخم
زدن یا دامداري است.  در حدیثی دیگري به ترتیب یکایک کارهاي تولیدي را به نسبت سودمندي آن ها یکی پس از دیگري بر می

 
شمرد که از زراعت آغاز و به نخل کاري ختم می کند. 



 
 

 
پیامد تحقیر مشاغل در جامعه 

اگر فرزندان ما در در سیستمی بزرگ شوند که در آن، مشاغل نمره گذاري و ارزش گذاري شوند، خیلی سخت است که در بزرگسالی
مشاغلی زیر بیست را قبول کنند یا براي آن ارزش قائل باشند. همین بچه ها در مدرسه ممکن است دانش آموزان دیگري که مشاغل
پدرانشان در سطحی پایین تر از خودشان قرار دارند را به دیده تمسخر و خنده نگاه کنند و بر آرامش روانی آنها اثر مستقیم بگذارند و

 
باعث شوند یک عده افسرده و گوشه گیر بشوند. 

بنابراین کودکی که براي مشاغل سیاه و سفید تعریف شده باشد دیگر نمی تواند در آینده طور دیگري نگاه کند و همین نگاه را به
فرزندان خودش نیز منتقل می کند و این آفت فرهنگ غلط در یک گردش قرار می گیرد. درحالیکه باید به فرزندانمان یاد بدهیم اگر
جامعه به سمتی می رود که یک سري شغل ها با اهمیت جلوه می کند به این دلیل که دستمزد بالایی دارد و دیگر مشاغل حقوق
پایین تري دارند، به معناي کم ارزشی آنها نیست و این نگاه باعث می شود دیگر هیچ کس حاضر نباشد خیلی از شغل ها را انتخاب

 
کند. 

 
 

 
تغییر دیدگاه را از خودمان شروع کنیم 

فرض کنید جامعه نیاز به یک مجموعه شغل یدي دارد اما به خاطر نگاه منفی همه، هیچ کس حاضر نیست آنها را بپذیرد و مشکلات
در جامعه زیاد می شود. پس از خودمان شروع کنیم و این فرهنگ سازي را در خانواده هایمان ایجاد کنیم و از دیگران نیز درباره شغل



پدرشان نه بپرسیم و نه آنها را تحقیر کنیم حتی اگر نگاه منفی به آن وجود نداشته باشد، ممکن است تأثیري در روحیه ظریف بچه
اي بگذارد چرا که بچه ها به خودي خود نگاه منفی به هیچ شغلی ندارند. این ما بزرگترها هستیم که ارزش گذاري براي مشاغل می

 
کنیم در آن وقت است که بچه ها نیز پیرو این نگاه بزرگترها به مشاغل می شوند. 

بنابراین در ذهن و نگاه خودمان تغییري نسبت به ارزش گذاري مشاغل مثل کار باکلاس یا بی کلاس یا کار پول درار یا بی پول یا کار
لاکچري و غیر لاکچري ایجاد کنیم و نگاهمان را انسانی تر به همه مشاغل داشته باشد سپس این فرهنگ را به طور سیستمی به

 
خانواده و فرزندانمان نیز منتقل کنیم چرا که بچه ها از کودکی باید یاد بگیرند که جامعه به همه مشاغل نیاز دارد. 

حتی اگر فرزندي داریم که خودش گاهی ابراز نارضایتی از شغل ما می کند بهتر است با او به راحتی صحبت کنیم و این نکته را با
زبان ساده بگوییم که جامعه به همه مشاغل نیاز دارد چرا که مشکلی از مشکلات آن را حل می کند و هیچ شغل بهتر یا بدتري وجود
ندارد حتی می توانیم براي بچه ها مثال بیاوریم که مثلا اگر ما یک روز مریض شویم پیش دکتر می رویم اما اگر  کفشمان خراب
بشود باید پیش کفاش برویم دیگر دکتر به کارمان نمی آید بنابراین براي راحت تر زندگی کردن نیاز به همه مشاغل هست، اگر هم

 
یخچالمان خراب بشود پیش تعمیرکار یخچال باید مراجعه کنیم. 

با این نگاه دیگر هیچ کودکی دیگري را تمسخر نمی کند یا اینکه اجازه نمی دهد کسی شغل پدرش را مسخره کند و دیگر تأثیر روانی

 
منفی هم در ذهنش نخواهد گذاشت چرا که ارزش براي شغل پدرش یا مشاغل دیگران قائل می شود و قدردان آنها خواهد بود. 

 
با شغل پدرمان فخر نفروشیم! 

نکته دیگر هم این است که از سوي دیگر ممکن است در خانواده هایی به خاطر مشاغل رده بالاي تحصیلی و مالی چون پزشکی یا
مهندسی بچه ها در این سیستم ناخواسته آموزش دیده اند که تنها براي این مشاغل ارزش قائل شوند در حالیکه این فخر فروختن به
دیگران تبعات منفی در ذهن بچه هاي دیگر دارد چرا که آنها را حساس می کند و ریشه اش  را باید در دوران کودکی بچه ها پیدا
کرد. این گروه ازوالدین با سطح تحصیلات بالا می بایست فرزندانشان را با احترام به هم مشاغل تربیت کنند و این انتظار از آنها می

 
رود. 

پس به بچه ها از کودکی آموزش دهیم که شغل بهتر و بدتر درجامعه وجود ندارد و به زبان ساده بگوییم ارزش هاي شغلی به ما می
گوید که شغل آبرومند و شغل غیرآبرومند نداریم و هر حرفه اي قابل احترام و تأثیرگذار است. البته اگر هم دیدیم که بچه مان نسبت
به شغل پدرش فخرفروش می کند می بایست به او آموزش صحیح بدهیم چرا که ممکن است به مرور زمان از بین جمع دوستانش

 
حذف و تنها بشود. 

پیامبر اکرم (ص) در جایی به برخی کودکان نگاه کردند و فرمودند: واي بر اولاد آخر الزمان از دست پدرانشان! سؤال شد یا رسول االله:
آیا از پدران مشركِ آنان؟ فرمودند: خیر ، از دست پدران مؤمن آنها، چون واجبات دین را به فرزندانشان نمی آموزند و اگر اولاد آنها
بخواهند، بیاموزند، آنان را منع می کنند. و تنها به این قانع هستند که فرزندانشان از مال دنیا چیزي را به دست آورند. من از آنها

 
بیزارم و آنها هم از من بیزارند. 

پدري کردن تأثیر قابل توجهی بر رشد شخصیت بچه ها از جمله اعتماد به نفس، پیشرفت تحصیلی و حتی ضریب هوشی بچه ها دارد
هر چند که این روزها به خاطر شرایط اقتصادي خیلی از پدرها و حتی مادرها مجبور هستند ساعات بیشتري کار کنند یا حتی
دوشغله باشند تا از پس مخارج خانه بر بیایند اما بهرحال طبق تحقیقات تأثیر پدر در زمینه شغلی بر فرزند خیلی بیشتر است حال



چه مثبت و چه منفی باشد. فرزندان پدرهایی که همیشه غایب هستند، در یافتن تعادل در زندگی خیلی مشکل دارند. پسرها

 
مخصوصا در خیلی ویژگی هاي شخصیتی و انتخاب شغل پدرانشان را الگو قرار می دهند و نیاز به حمایت پدر دارند. 

یکی از وظایف پدر مسئله اقتصاد و تأمین معاش است که خود این امر می تواند یک بینش و دید به فرزندان بدهد که چطور رزق
حلال تهیه کنند و دست دیگران را بگیرند و اینها اگر آموزش داده شود یک ارزش براي بچه ها می شود و وظیفه دیگر سوق دادن

 
بچه به سمت تفکر صحیح و شغلی است که مناسب او می باشد. 

در نهایت هرچه پدر خانواده حس بهتري به شغل خود داشته و از آن راضی تر باشد، فرزندان هم کمتر با مشکلات روحی و روانی

 
مواجه می شوند. 

انتهاي پیام/



متزلزل شدن پایه هاي اقتصاد در مهاجرت روستائیان به شهرها/ روستانشینان

بهانه اي براي ماندن ندارند

منبع: داناشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/09/25

فراموش شدن و بی توجهی به خواسته و مطالبات روستانشینان باعث مهاجرت آنها به شهرها شده است و این امر تنها افزایش
جمعیت شهري و حاشیه نشینی را در پی دارد بلکه موجب متزلزل شدن پایه هاي اقتصادي کشور نیز خواهد شد.

 فراموش شدن و بی توجهی به خواسته و مطالبات
روستانشینان باعث مهاجرت آنها به شهرها شده است و این امر تنها افزایش جمعیت شهري و حاشیه نشینی را در پی دارد بلکه

 
موجب متزلزل شدن پایه هاي اقتصادي کشور نیز خواهد شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از کُردتودي، وجود روستا به عنوان یکی از مهمترین پایگاه هاي تولید مواد حیاتی و رفع
نیازهاي اساسی هر جامعه محسوب می شود اما ریشه تمامی مشکلات و مسائل عقب ماندگی، فقر گسترده، نابرابري در حال رشد و

 
بیکاري در مناطق روستایی قرار دارد. 

هر چند روستا، نخستین و قدیمی ترین زیست گاه بشري است و روستانشینی از ابتدایی ترین شیوه هاي زندگی بشري به شمار می
رود و از قدیم الایام به عنوان کوچک ترین واحد تقسیمات جغرافیایی اجتماعات یک کشور بوده و نقش اساسی در شکوفایی جوامع
تمدنها داشته اند. و با توجه به نقش هاي متعددي که در فرایند توسعۀ ملی، به ویژه در زمینۀ تأمین غذایی بر عهده دارند، رشد و

 
توسعۀ آن ها، اهمیت و ضرورت زیادي دارد. 

متاسفانه به دلیل نبود زیر ساخت هاي لازم به ویژه راه آسفالته، از ظرفیت هاي مهم براي ایجاد اشتغال و پویایی اقتصادي کمترین
بهره برداري در روستاها صورت می گیرد و وجود این مشکلات و نارسایی در زیرساخت هاي به خصوص در مناطق روستایی نیازمند
توجه جدي به دغدغه و مطالبات مردم است زیرا هر چقدر به خدمات شهرها بیشتر توجه شود و روستاها از خدمات و امکانات محروم

 
شوند به همان اندازه رغبت و زمینه مهاجرت روستانشینان به شهرها افزایش می یابد. 

راه ارتباطی امن و با زیرساخت درست یکی از ضروریات است بیشتر مردم و کارشناسان اجتماعی علت مهاجرت بی رویه روستائیان به
شهرها را کمبود آب شرب بهداشتی و نبود راه ارتباطی مناسب عنوان کرده و می گویند اگر این مشکلات رفع شود می توان با برنامه



ریزي صحیح، زمینه افزایش جمعیت روستائی را ایجاد کرد که به موجب آن افزایش تولید محصولات کشاورزي و دامی را شاهد

 
خواهیم بود که این خود باعث بارور شدن اقتصاد مقاومتی و ملی نیز می شود. 

با توجه به اینکه جاده و یا راه روستایی جهت دسترسی از نخستین اولویت هاي حفظ جریان زندگی در مناطق روستایی و جلوگیري
از مهاجر ساکنان به شهر است و با اینکه حتی می تواند زمینه مهاجرت معکوس را نیز فراهم آورد، اما بیشتر مناطق روستایی

 
شهرستان دهگلان از این زیرساخت ضروري بی بهره هستند. 

تولیدات کشاورزي و دامی، اساس و پایه پیشرفت هر کشور است که این تولیدات نیز نتیجه تلاش روستانشینان بوده و نباید روستاها
از خدمات رسانی به فراموشی سپرده شوند هرچند در شهرستان دهگلان هم روستاهایی وجود دارند که با وضعیت راه هاي ارتباطی

 
نامناسب روبرو هستند و تردد در این جاده هاي خاکی بسیار سخت و دشوار است. 

روستاي سرخه جوب با 70 خانوار یکی از روستاهاي قطب پرورش دام شهرستان محسوب می شود اما متاسفانه با وضعیت نامناسب
جاده دست به گریبانند که بنا به گفته مردم و اعضاي شوراي روستا اگر این مشکل ادامه یابد و حل نشود زمینه مهاجرت مردم به

 
شهر را فراهم می کند. 

زاهد مولودي رئیس شوراي اسلامی روستاي سرخه جوب در گفتگو با خبرنگار ما اظهار داشت: روستاي 90 خانواري سرخه جوب در

 
20 کیلومتري شهرستان دهگلان از وضعیت نامناسب راه ارتباطی رنج می برد. 

وي با بیان اینکه فراهم نبودن زیرساخت هاي توسعه تاثیرات مستقیم و غیرمستقیمی در عقب ماندگی روستاها دارد، اظهار داشت:

 
توسعه آسفالت جاده هاي روستایی نقش مهمی در شکوفایی منطقه دارد. 

 
 

مولودي با اشاره به عدم اجراي طرح هادي در این روستا گفت: طرح هادي در این روستا اجرا نشده و از مسئولین شهرستان

 
خواستاریم نسبت به این موضوع اقدام شود. 

رمضان روشنی یکی از ساکنان روستاي سرخه جوب ضمن نگرانی از وضعیت نامناسب جاده و در خواست از اداره راهداري و حمل
ونقل جاده اي دهگلان گفت: در موقع بارندگی جاده کاملا گلی می شود و این مشکلات و بی توجهی به روستا نشینان زمینه مهاجرت

ساکنان این روستا و روستاهاي اطراف را به شهر ها فراهم می کند. 



وي در ادامه گفت: روستاي سرخه جوب قطب دامپروري شهرستان بوده و جاي تاسف است که این روستا به خاطر وضعیت نامناسب

 
بودن جاده تخلیه شود. 

جلیل احمدي دیگر عضو شوراي روستاي سرخه جوب در ادامه بیان داشت: هر ساله مسئولین و کاندیداهاي انتخابات با وعده دادن به

 
مردم روستا هنوز براي این روستاي 70 خانواري هیچ اقدامی در استاي حل مشکلات انجام نداده اند. 

وي بیان داشت: اگر این بی توجهی به همین صورت ادامه داشته باشد مردم دیگر تحمل وضعیت نامناسب جاده را ندارند و همین
مشکل زمینه مهاجرت مردم به شهر را به سرعت فراهم می کند که نیاز است براي جلو گیري از مهاجرت مردم به شهرها وضعیت

 
نامناسب جاده روستا را ساماندهی نمایند. 

یکی دیگر از ساکنان روستاي سرخه جوب گفت: خانوادهایی که در این روستا از طریق کشاورزي و دامداري امرا معاش می نمایند اگر
به شهر مهاجرت کنند به شغلهاي کاذب روي خواهند آورد زیرا تنها در آمد ما کشاورزي و دامداري است و سرمایه اي برکسب در آمد

 
و امرار معاش در شهر نداریم 

وي افزود: در خواست ما از مسئولین این است که به مردم روستاها بیشتر توجه کنند و با خدمات دهی به روستاها مانع مهاجرت آنان

 
به شهرها شوند. 

در چند سال اخیر، مهاجرت بی رویه روستاییان به شهرها که ناشی از عوامل گوناگونی است، باعث تخلیه بسیاري از روستاها شده
است؛. بنابراین نیاز است مسئولان در راستاي کاهش مهاجرت این قشر تولید کننده به شهرها، اقدامات عملی و راهکارهاي مناسب و

 
موثر به کار گیرند. 

نتیجه بی توجهی به روستاها باعث کاهش جمعیت، مهاجرت به شهرها و زیاد شدن محرومیت در روستاها می شود پس نیاز است در
راستاي جلو گیري از مهاجرت، به روستاها بیشتر از شهرها توجه شود تا زمینه مهاجرت معکوس و بازگشت به روستا براي جوانان و

 
افراد جویاي کار فراهم شود. 

انتهاي پیام/



ضرورت کاربردي کردن پژوهش هاي دانشگاهی در خدمت توسعه/ نهادینه

کردن تفکر کارآفرینی در اولویت باشد

منبع: داناشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/09/25

کاربردي کردن پژوهش ها و استفاده از ظرفیت دانشگاه براي حل مشکلات و بالفعل شدن پتانسیل ها می تواند ارتباط این
مراکز تحقیق و پژوهش را با جامعه، صنعت و ... افزایش دهد.

کاربردي کردن پژوهش ها و استفاده از ظرفیت دانشگاه
براي حل مشکلات و بالفعل شدن پتانسیل ها می تواند
ارتباط این مراکز تحقیق و پژوهش را با جامعه، صنعت و ...

 
افزایش دهد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از
عصرهامون، آرشیو کتابخانه هاي دانشگاه ها مملو از پایان
نامه هایی است که سال ها از ارائه آن ها گذشته و جز در

 
همان بحبوحه دفاع دیگر مورد استفاده قرار نگرفته است. 

پایان نامه هایی که دانشجو و استاد وقت و هزینه زیادي را
صرف آن می کنند، اما در نهایت تنها در حد یک عنوان

مورد استفاده قرار می گیرد، بسیاري از این پایان نامه ها اگرچه ممکن است ارزش علمی بالایی داشته باشند اما کاربرد چندانی ندارند،

 
به همین دلیل مقصد آن ها در بهترین حالت قفسه هاي کتابخانه است. 

کاربردي کردن پژوهش ها اصطلاحی است که در سال هاي اخیر بسیار مورد توجه قرار گرفته است و نوك پیکان آن به سمت پژوهش

 
هایی است که در دانشگاه ها انجام می شود. 

با توجه به اینکه دانشگاه مهد علم و دانش است و بسیاري از پایان نامه ها، مقالات و رساله ها در این مراکز از طریق پژوهش و
تحقیقات چند ماهه و بعضا چند ساله به رشته نگارش درمی آید ضروري است براي بهره وري بیشتر از بودجه صرف شده در این

 
زمینه، پژوهش هاي انجام شده به سمت کاربردي شدن برود. 

به عبارتی با شناسایی نیاز استان، ظرفیت ها و نحوه بهره گیري از این پتانسیل ها لازم است پژوهش ها در دانشگاه ها در این سمت

 
هدایت شود تا ضمن گره گشایی از مشکلات زمینه را براي رونق اشتغال فراهم آورد. 

25 آذرماه که در تقویم به نام روز پژوهش نامگذاري شده، فرصتی است تا در خصوص نحوه کاربردي کردن پژوهش ها، بررسی هایی

 
هر چند اندك شود. 

 
غبار بی توجهی بر روي پایان نامه ها 



شیبک، یکی از فارغ التحصیلان جغرافیا و برنامه ریزي شهري در این زمینه به خبرنگار ما بیان می کند: در سال 86 از دانشگاه فارغ

 
التحصیل شدم و پس از دفاع از پایان نامه دیگر به سراغ آن نرفتم، زیرا نیازي به آن نبود. 

وي ادامه داد: در آن سال ها اغلب پایان نامه ها پس از دفاع به بایگانی کتابخانه هاي دانشگاه منتقل می شدند به گونه اي که حتی

 
دانشجو عنوان پایان نامه اي که ماه ها براي آن تلاش کرده بود را نیز فراموش می کرد. 

این شهروند اظهار کرد: با توجه به اینکه دانشجویان اطلاعات چندانی درباره نیازها و ظرفیت هاي استان ندارند ضروري است راهکاري
اندیشیده شود تا پایان نامه ها، رسالات و مقاله ها به سمت رفع نیازها و استفاده از پتانسیل هاي استان برود و پژوهش چندماهه و

 
حتی یک ساله دانشجو ثمربخش باشد. 

 
دلگرمی دانشجو به ثمربخش بودن پایان نامه 

توکلی، یکی از دانشجویان تحصیلات تکمیلی رشته معماري در این زمینه به خبرنگار ما بیان کرد: پایان نامه ام در خصوص بازسازي

 
یکی از ساختمان هاي قدیمی واقع در زاهدان است است و این موضوع را به پشنهاد استاد راهنما پذیرفتم. 

وي ادامه داد: با توجه به اینکه نتیجه کارم در نهایت به بازسازي یک ساختمان و قابل استفاده بودن آن ختم می شود گمان می کنم

 
پایان نامه اثربخشی لازم را داشته باشد. 

این دانشجو اظهار کرد: در سال هاي اخیر پژوهش ها با دقت بیشتري تایید می شود و تلاش بر این است وقت و هزینه صرف شده بر

 
آن نتیجه اي هم داشته باشد و بتواند گره گشایی کند. 

 
بررسی پتانسیل هاي محوري سیستان و بلوچستان 

درمحمد کردي تمندانی معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان در این خصوص به خبرنگار ما بیان کرد: دانشگاه
سیستان و بلوچستان یک دانشگاه مادر است و اولویت اکثر پتانسیل هاي پژوهشی و فناوري در حوزه اعضاي هیات علمی و یا

 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی با پتانسیل هاي استان است. 

وي ادامه داد: پتانسیل هاي محوري سیستان و بلوچستان در حوزه مرز، دریا، گیاهان دارویی، تزانزیت و ترانشیپ، سلامت و آي تی

 
است. 

این استاد دانشگاه افزود: تلاش کردیم بیشتر پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دکتري و کارشناسی ارشد با توجه به نیاز دستگاه
هاي اجرایی و بودجه هایی که در بخش دولتی و خصوصی وجود دارد به سمت ظرفیت هاي اصلی استان هدایت شود که جزو

 
پتانسیل هاي اولویت دار ماست. 

 
تشکیل زیست بوم فناوري و نوآوري سیستان و بلوچستان 

وي تصریح کرد: برگزاري برنامه هاي هفته پژوهش در سیستان و بلوچستان از 15 تا 21 و در کشور از 23 تا 30 آذر ماه برنامه ریزي

 
شده است. 



معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان افزود: امسال به دلیل شیوع کرونا نمایشگاه هفته پژوهش و فناوري استان به

 
صورت مجازي شکل گرفت و در نهایت زیست بوم فناوري و نوآوري سیستان و بلوچستان را شکل دادیم. 

کردي تمندانی ادامه داد: در این زیست بوم تمام داده ها در قالب کتاب، پایان نامه و طرح هاي پژوهشی که مربوط به استان بودند به
صورت طبقه بندي شده در داخل این نمایشگاه قرار گرفت که افراد در قالب کارآفرین و سرمایه گذار از بیرون و داخل استان به داده

 
هاي اولیه درباره این ظرفیت هاي بالقوه استان در دسترسی داشته باشند. 

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان گفت: این پتانسیل ها به صورت پیوسته قابلیت به روز رسانی دارد و می تواند

 
در دسترس افراد جویاي کار و سرمایه گذار باشد. 

 
اولویت اول؛ نهادینه کردن تفکر کارآفرینی 

وي اظهار کرد: در حوزه کارآفرینی در دانشگاه باید در ابتدا تفکر کارآفرینی یا همان شیوه پیدا کردن و مهارت کار را در مخاطبان

 
خود نهادینه کنیم که دانشگاه دوره هاي مهارت آموزي را از سال گذشته راه اندازي کرده است. 

عضو هیات علمی دانشگاه سیستان و بلوچستان ادامه داد: این دانشگاه در کشور از نظر تعداد و نوع دوره هاي مهارت آموزي از شرایط
بهتري برخوردار است و بالغ بر 100 دوره مهارت آموزي توسط دفتر ارتباط با صنعت دانشگاه طراحی و به صورت وبیناري برگزار شده

 
است. 

کردي تمندانی گفت: مخاطبان این دوره ها دانشجویان، اعضاي هیات علمی و غیر دانشگاهیان هستند، این دوره ها سبب فرهنگ
سازي می شود که تا افراد جویاي کار با توجه به نیازها و پتانسیل هایی که در استان وجود دارد به دنبال یک شغل به صورت هدفمند

 
بروند که این دوره ها امسال انجام شد. 

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان گفت: در کنار آن مجتمع فناوري و نوآوري به همراه مرکز نوآوري اجتماعی
دانشگاه هم این نگاه را تقویت می کند و باید فرهنگ سازي وایده هاي نو، جدید و جذابی را براي نسل جوان ایجاد کنیم که اشتیاق

 
به ماندگاري و سرمایه گذاري در استان را داشته باشد. 

 
هدایت رساله ها و پایان نامه ها به سمت کارآفرینی در 1400 

کردي تمندانی بیان کرد: یکی از اهداف کلان دانشگاه سیستان و بلوچستان که به جد به دنبال آن هستیم این است که قطعا در سال
1400 هم راستا با سیاست هاي کلان کشور، اکثر پایان نامه ها و رساله هاي دکتري ما در حوزه هاي کارآفرین، دانش فنی، شرکت

 
هاي دانش بنیان و استعدادهاي بالقوه استان هدایت خواهد شد. 

عضو هیات علمی دانشگاه سیستان و بلوچستان اظهار کرد: قطعا نتایج این مطالعات و تحقیقات در اختیار بخش خصوصی و دولتی

 
قرار می گیرد که بتواند چرخ هاي توسعه را با سرعت بیشتر و خطاي کمتر به حرکت درآورد. 

انتهاي پیام/





ایده هاي فناورانه در 4 بخش فناوري تجاري سازي می شوند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/09/25

تیم هاي برتر جشنواره کارآفرین دانشگاهی (استارپوزال 2020) در پارك علم و فناوري دانشگاه تربیت مدرس تجاري سازي
می شوند.

تیم هاي برتر جشنواره کارآفرین دانشگاهی (استارپوزال
2020) در پارك علم و فناوري دانشگاه تربیت مدرس

 
تجاري سازي می شوند. 

به گزارش خبرنگار مهر، حامد ابراهیمی رئیس«جشنواره
کارآفرین دانشگاهی (استارپوزال 2020)» و معاون پارك
علم و فناوري دانشگاه تربیت مدرس گفت: در حال حاضر
بیش از 740 هزار دانشجو در مقاطع تحصیلات تکمیلی
دانشگاه هاي کشور مشغول به تحصیل هستند، اگر پایان
نامه و رساله دانشجویان تحصیلات تکمیلی با هدف تولید

 
محصول یا ارائه خدمت فناورانه تعریف و انجام شود می تواند به رفع نیاز داخل و حل چالش هاي تولید و صنعت کشور کمک کند. 

معاون پارك علم و فناوري مدرس افزود: گامهاي ابتدایی برگزاري جشنواره از بهمن ماه 98 شروع شد که مقارن با شیوع کروناویروس
طبعا فعالیت دانشگاه ها تحت الشعاع این موضوع قرار گرفت. اما با درنظر گرفتن تدابیر لازم، در این مدت مخاطبان جشنواره حدود 7

 
هزار نفر ساعت از رویدادهاي آموزشی و دوره هاي توانمندساز در زمینه تجاري سازي به صورت وبینار استفاده کردند. 

وي با بیان اینکه 437 طرح، از 58 دانشگاه و 25 استان ایران به دبیرخانه این جشنواره رسید، گفت: پس از انجام فرآیند پایش اولیه،
95 ایده داراي پتانسیل تجاري شدن به مرحله ي اول داوري راه یافتند. داوري مرحله اول جشنواره ي ملی کارآفرین
دانشگاهی(استارپوزال) با رویکرد بررسی جنبه هاي علمی-پژوهشی طرح ها، توسط اعضا هیات علمی دانشگاه در آبان ماه 1399 انجام

 
شد و درنتیجه آن 40 طرح به مرحله ي دوم داوري راه پیداکردند. 

ابراهیمی خاطر نشان کرد: تیمهاي راه یافته به مرحله دوم داوري در چهار حوزه فناوري سلامت، کشاورزي و امنیت غذایی، ساخت و

 
تولید و فناوري هاي نرم در 4 روز به رقابت پرداختند. 

به گفته وي، برگزارکنندگان جشنواره 200 میلیون تومان جایزه نقدي به تیمهاي برتر، در قالب کمک هزینه توسعه فناوري پرداخت
می کنند که سهم سه تیم اول به ترتیب 30، 25 و 20 میلیون تومان خواهد بود. همزمان با برگزاري مراحل داوري، تیمهایی که در
مرحله شتابدهی قرارداشته یا نیاز به جدب سرمایه دارند توسط شتابنده ها و سرمایه گذاران همکار جشنواره مورد حمایت قرار می

 
گیرند. 

ابراهیمی پذیرفته شدن استارپوزال توسط معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان مبادي معرفی شرکتهاي خلاق را یکی از



امتیازات حضور استارت اپهاي دانشگاهی در جشنواره عنوان کرد و گفت: امیدواریم با پررنگ تر شدن نقش اساتید کارآفرین در
دانشگاه ها بتوان نسبت بیشتري از اعضاي هیات علمی را به حوزه کارآفرینی و تعریف پایان نامه هاي با قابلیت تجاري شدن هدایت

 
کرد. 

وي افزود: این جشنواره با هدف ترویج رویکرد کارآفرینی در فعالیتهاي علمی پژوهشی دانشگاه ها و تقویت جایگاه اعضاي هیات علمی
کارآفرین، توسط پارك علم و فناوري دانشگاه تربیت مدرس و به صورت سراسري برگزار می شود.



صدور مجوز انتشار 25 نشریه دانشجویی دانشگاه تهران

منبع: شفقناشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/09/25

شفقنا- جلسه کمیته ناظر بر نشریات دانشجویی دانشگاه تهران با حضور اعضا تشکیل شد و 25 نشریه دانشجویی دانشگاه
تهران پروانه انتشار گرفتند. ایسنا نوشت: درخواست هاي صدور پروانه انتشار و تغییرات در نشریات در این جلسه بررسی شد

و با درخواست صدور پروانه انتشار نشریات رشد و توسعه، ارکیا، نهال، میم، ...

شفقنا- جلسه کمیته ناظر بر نشریات دانشجویی دانشگاه تهران با حضور اعضا تشکیل شد و 25 نشریه دانشجویی دانشگاه تهران پروانه

 
انتشار گرفتند. 

ایسنا نوشت: درخواست هاي صدور پروانه انتشار و تغییرات در نشریات در این جلسه بررسی شد و با درخواست صدور پروانه انتشار
نشریات رشد و توسعه، ارکیا، نهال، میم، برآفتاب، رادیو عصر نیکی، نیزار، حق، میراث، جان جهان، جنگ ریاضی دانشجو، فریاد،
سیگنال، رایزن، تاغ، صنعت چوب و کاغذ، ژن وت، هنرهاي نمایشی، مرصوص، پادتن، فرصت، فریاد، حکمت، چوکانامه و دیده بان

 
کارآفرینی و نوآوري دانشگاه تهران موافقت شد. 

همچنین درخواست تغییرات در نشریات جوانه، پارند، ترویج و آموزش کارآفرینی در کشاورزي، دیاپازون، پابریکا، بوم کره، برگ سبز،
نگارستان فرهنگ، صنعت سبز نوین، حفاظت آب، خاك و هوا، وحدت، برنا، دیده بان، پنجره، فانوس، دنیاي صفرویک، سلام دانشجو،

 
طلیعه علمی، برآورد، سیمرغ فنی، رخداد، سلام، طلیعه و آبخوان مورد موافقت قرار گرفت. 

گفتنی است با اعطاي امتیاز نشریه حرفه اي به نشریه پژوهش در تاریخ به صاحب امتیازي انجمن علمی دانشجویی تاریخ دانشکده
ادبیات و علوم انسانی موافقت شد. همچنین اعضا با درخواست الکترونیکی نشریه انتهاج از پردیس فارابی در سامانه نشریات

 
دانشجویی  نیز موافقت کردند. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نقش مهمی در توسعه اقتصادي کرمانشاه دارد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/09/25

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه

رئیس دفتر ریاست دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه
نقش مهمی در توسعه اقتصادي استان دارد و با دارا بودن پتانسیل بالایی که در حوزه هاي

 
مختلف دارد در بحث اشتغال و کارآفرینی در استان پیشرو است . 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه دکتر عبدي رئیس دفتر ریاست دانشگاه علوم پزشکی
کرمانشاه گفت : دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نقش مهمی در توسعه اقتصادي استان دارد
و با دارا بودن پتانسیل بالایی که در حوزه هاي مختلف دارد در بحث اشتغال و کارآفرینی

 
در استان پیشرو است. 

او گفت : سامانه پنجره واحد سرمایه گذاري به منظور تسهیل و تسریع در روند صدور مجوز هاي سرمایه گذاري راه اندازي شده است

 
و قابلیت ها و اهمیت ویژه اي دارد. 

دکتر عبدي افزود : ثبت اطلاعات در این سامانه باید به روز شود تا بر اساس آن برنامه ریزي هاي لازم در حوزه کارآفرینی به صورت

 
دقیق و کاربردي انجام شود. 

غلامحسین پور مدیر توسعه سازمان و تحول اداري دانشگاه علم پزشکی کرمانشاه گفت : حوزه کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی در

 
سال هاي اخیر بسیار فعال بوده و اقدامات بسیار خوبی در راستاي اشتغال و کارآفرینی استان توسط دانشگاه صورت گرفته است. 

او گفت : با ثبت تمام پرونده ها و درخواست ها در پنجره واحد، این فعالیت ها بیشتر دیده خواهد شد و تصمیم گیري هاي لازم در

 
حوزه کارآفرینی انجام خواهد می شود و منجر به صدور مجوز هاي بیشتر و تخصیص تسهیلات مورد نیاز در زمینه خواهد شد. 

رشیدي مسئول دفترکارآفرینی واشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : دانشگاه در حوزه هاي مختلف فعالیت دارد و تمام این

 
زحمات با همکاري که در حوزه کارآفرینی و سامانه پنجره واحد ثبت می شود. 

او گفت : با تلاش هاي انجام شده دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در سال هاي اخیر جایگاه واقعی خود را در حوزه اشتغال و

 
کارآفرینی در استان به خوبی نشان داده است. 

رشیدي افزود : ما ظرفیت هاي بسیار خوبی در دانشگاه داریم. تا کنون نگاه ما به بخش خصوصی در بخش هاي مختلف درمان، غذا و
دارو و دیگر بخش ها به دلیل توجه به سلامت مردم همواره نگاه نظارتی بوده، اما در حال حاضر علاوه بر آن، در دانشگاه از بخش

خصوصی به خوبی حمایت می شود .





اجراي طرح برکت جهت اشتغال زایی و حمایت از کارآفرینان دماوند و

فیروزکوه

منبع: پاناشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/09/25

دماوند(پانا)-نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در مجلس شوراي اسلامی از اجراي این طرح به منظور اشتغال زایی و حمایت از
کارآفرینان خبر داد.

دماوند(پانا)-نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در مجلس
شوراي اسلامی از اجراي این طرح به منظور اشتغال زایی و

 
حمایت از کارآفرینان خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبري تارود، رسولینژاد نماینده مردم
فیروزکوه و دماوند گفت: اجراي این طرح به منظور اشتغال
زایی و حمایت از کارآفرینان بوده و در همین راستا

 
جلساتی با رئیس ستاد اجرایی فرمان امام برگزار شد. 

رسولینژاد ادامه داد: در جلسات برگزار شده علاوه بر تصویب طرح برکت در سطح شهرستان هاي دماوند و فیروزکوه مصوباتی نظیر

 
ساخت 10مدرسه و 5مسجد در روستاهاي دو شهر ذکر شده و انجام 600طرح با ظرفیت اشتغال 2000 نفر نیز تصویب شد. 

او افزود: همچنین مذاکره هایی در خصوص احداث پارك و مجموعه بزرگ فرهنگی و تفریحی شهر و پیگیري درخواست هیئت امنا و

 
اهالی محترم محله احمدآباد در خصوص اراضی و زمین ها محله صورت گرفت. 

او در پایان اظهار کرد: هدف طرح برکت کارآفرینی در مناطق روستایی است که در حال حاضر در مسکن مهر و روستاي مهرآباد در
دست اجرا است که در این طرح تسهیلات کم بهره به واحدهاي تولیدي، کارگاه هاي خانگی و بنگاه هاي زود بازده که واجد شرایط

 
باشند، تعلق می گیرد. 

طرح برکت اشتغال زایی دماوند



صدور مجوز فعالیت کشت بافت سلولی در سازمان پارك هاي اصفهان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/09/25

تفاهم نامه همکاري علمی، فناوري و پژوهشی بین سازمان پارك ها و انجمن علمی کشت سلول و بافت گیاهی ایران منعقد
شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز اصفهان؛
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان
گفت:: این تفاهم نامه با هدف استفاده از توانایی هاي
آموزشی، پژوهشی، فناوري، براي ارتقاي فعالیت هاي
پژوهشی و آموزشی و نیاز هاي متقابل علمی- اجرایی و

 
تبادل دانش فنی، علمی و تجربی منعقد شد. 

فروغ مرتضایی نژاد افزود: مجوز فعالیت کشت بافت سلولی
در سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان صادر و
عضویت افتخاري این سازمان به عنوان عضو حقوقی این

 
انجمن از طرف رئیس انجمن به سازمان پارك ها نیز اعطا شد. 

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان با بیان اینکه کشت سلول و بافت گیاهی، یک تکنیک ابزاري مهم در
مطالعات پایه و کاربردي است و داراي کاربرد هاي تجاري است، گفت: امروزه بسیاري از گیاهان مهم تجاري، زینتی و دارویی با این

 
تکنیک تکثیر می شوند. 

مرتضایی نژاد افزود: بسترسازي مناسب براي شناساندن، بالا بردن توجه محققان، دانشجویان و تولیدکنندگان و نیز توانمند سازي

 
علاقه مندان و هدایت آن ها به سمت تولید محصولات دانش بنیان و کارآفرینی یکی از اهداف اصلی و چشم انداز این انجمن است. 

انجمن کشت سلول و بافت گیاهی ایران سال 90 فعالیت خود را آغاز کرده است.



یک طرح اشتغال زایی روستایی در دیلم بوشهر بهره برداري شد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/09/25

اتحادخبر: طرح اشتغال زایی تولید "ماسک و پوشاك "در روستاي لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم استان بوشهر با
سرمایه گذاري 5 میلیاردریال در آیینی به بهره برداري رسید.

اتحادخبر: طرح اشتغال زایی تولید "ماسک و پوشاك "در روستاي لیلتین بخش امام حسن شهرستان دیلم استان بوشهر با

 
سرمایه گذاري 5 میلیاردریال در آیینی به بهره برداري رسید. 

به گزارش ایرنا، فرماندار دیلم در این آیین گفت: این طرح با
همت کارآفرین بومی و حجم سرمایه گذاري 5 میلیاردریال و
ظرفیت اشتغالزایی 10نفراز محل اعتبارات تسهیلات مشاغل

 
روستایی به بهره برداري می رسد. 

احمد دشتی افزود: اهمیت به تولید و دغدغه اشتغال بویژه طرح
اشتغال روستایی یکی از نیازمندي هاي اساسی شهرستان دیلم باتوجه به نرخ بالاي بیکاري و ظرفیت هاي فراوان این شهرستان است.

وي اظهار کرد: باتوجه به تنوع چهل مدل تولیدي این کارگاه پوشاك و کیفیت بالاي آن از واحدهاي صنفی پوشاك فروشی شهرستان

 
دیلم انتظار می رود براي حمایت از تولیدات آن ، به سفارش و خرید عمده از آن اقدام کنند. 

محمدصادق حاجیانی مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر گفت: در شهرستان دیلم بیش از 21 طرح اشتغال زایی از نیمه
دوم سال 97 تاکنون با پرداخت مبلغ 3 میلیارد و 700 میلیون تومان از این صندوق در حوزه توسعه مشاغل روستایی بهره برداري

 
شده که زمینه اشتغال 39 نفر از نیروهاي بومی بویژه زنان سرپرست خانوار فراهم شده است. 

روستاي لیلتین از توابع بخش مرکزي دیلم در شمال استان بوشهر قرار دارد.



450 صندوق قرض الحسنه در استان سمنان ایجاد شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/09/25

مسئول سازمان بسیج ادارات و کارمندان استان سمنان گفت: بسیج با ایجاد قرارگاه هاي محله اي در تحقق شعار جهش
تولید نقش آفرینی می کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، مرتضی دهرویه مسئول سازمان بسیج ادارات و
کارمندان استان سمنان در دیدار با مدیریت امور شعب
پست بانک استان و عضو شوراي هماهنگی بانک هاي این
استان گفت: با توجه به نامگذاري امسال به عنوان جهش
تولید از سوي رهبر معظم انقلاب، سازمان بسیج در سه

 
حوزه رفع مشکلات واحد هاي تولیدي، مسائل شهري و محرومیت زدایی قرارگاه هایی را راه اندازي کرده است. 

 
به گفته او، هدف از تشکیل این قرارگاه ها رفع مشکلات واحد هاي تولیدي و کمک به تحقق شعار جهش تولید است. 

دهرویه به ارائه خدمات بسیج به روستا ها و مناطق محروم نیز اشاره و بیان کرد: آنچه که امروز شاهد آن هستیم؛ توزیع ناعادلانه

 
امکانات و کالا هاي اساسی در روستاهاست؛ چراکه بیشتر امکانات و کالا هاي اساسی براي استفاده شهرنشینان اختصاص می یابد. 

او اضافه کرد: در همین راستا خدمت بی منت در مناطق محروم با همکاري نهاد هاي مختلف درحال اجراست که امیدواریم با خدمات

 
رسانی شایسته تر به روستانشینان و ساکنان مناطق محروم، شرایط بهره مندي آنان از امکانات عادلانه را فراهم کنیم. 

مسئول سازمان بسیج ادارات و کارمندان استان سمنان با بیان اینکه صندوق هاي قرض الحسنه با همت سازمان بسیج سازندگی در
استان سمنان ایجاد شده گفت: تا کنون بیش از 450 صندوق قرض الحسنه با تلاش سازمان بسیج سازندگی و دیگر اقشار بسیج راه

 
اندازي شده که اداره این صندوق ها نیز به مردم محله اي که صندوق در آن قرار دارد واگذار شده است. 

او با اشاره به مهمترین خدمات قابل ارایه در این صندوق ها افزود: خدمات این صندوق ها شامل ارائه تسهیلات کارآفرینی و

 
اشتغالزایی به جوانان و تولیدکنندگان است. 

انتهاي پیام / گ



فروشگاه هاي زنجیره اي و رفاه همگانی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/09/25

دکتر حسین صبوري - قائم مقام مدیرعامل فروشگاه هاي زنجیره اي افق کوروش

فروشگاه هاي زنجیره اي و رفاه همگانی دکتر حسین
صبوري - قائم مقام مدیرعامل فروشگاه هاي زنجیره اي

 
افق کوروش 

خبرگزاري برنا: تلاش در جهت بهبود کیفیت زندگی، یکی
از مهم ترین اهداف انسان از انجام فعالیت هاي اقتصادي
بوده است. تغییر نوع نگرش به طبیعت و به تبع آن تغییر
فهم بشر از طبیعت، باعث شد تا انفعال در برابر طبیعت به
باور به امکان و توان تغییر آن تغییر یافته و در نتیجه

انقلاب فرهنگی-اجتماعی(رنسانس) و در ادامه، انقلاب صنعتی و افزایش چشمگیر سطح دانش بشر، بهبود کیفیت زندگی بیش از
گذشته اهمیت یافته و به عنوان یکی از مهم ترین شاخص هاي توسعه، بخشی از مطالعات توسعه و رویکردهاي اجتماعی را به خود

 
اختصاص دهد. 

""فراوانی""و "" امکان دسترسی همگانی"" بیشتر افراد جامعه به این ""فراوانی"" که برخاسته از جهش و رشد خارق العاده و کم
سابقه تکنولوژي و عبور انسان از مالکیت بر ابزار ساده کسب و کار به فناوري هایی که تسلط بر طبیعت و تغییر آن بر اساس میل و
اراده انسان را ممکن سازد از نتایج توسعه اقتصادي جامعه است که در طی آن، بشر توانست با ایجاد سازمان ها و نهادهاي مختلف
اجتماعی "" کمبود"" اقلام مورد نیاز را به خاطره اي کمرنگ در اعماق ذهن تبدیل نموده و ""فراوانی"" را بر زندگی خود حاکم

 
گرداند. 

فروشگاه هاي زنجیره اي از جمله نهادهایی هستند که در ادامه فرایند نهادسازي با تکمیل نهادهاي ابتدایی، جهت تحقق دو آرمان
""فراوانی"" و "" امکان دسترسی همگانی"" ایجاد شده اند. این صنعت که روش نوینی از تأمین و توزیع کالا به شمار می رود
محصول تجربه تاریخی انسان در بستر اجتماع است و توانسته است روند فراوانی امکانات و دسترسی همگانی به آن را که یکی از

 
شاخص هاي توسعه است تا حدي بهبود بخشند. 

ایده ""فراوانی"" تا حد زیادي منوط به پی ریزي شیوه هایی جهت ""تولید"" و ""تامین"" بهینه محصولات و خدمات است که می
تواند موجب افزایش تولید و در نتیجه افزایش اشتغال و درآمد سرانه ملی شود. فروشگاه هاي زنجیره اي که ""تامین"" کالا ماموریت
اصلی آنهاست با فعالیت در زمینه"" تامین"" کالا و خدمات، مستقیم و غیرمستقیم نقش موثري در اشتغال، تولید و افزایش درآمد
ملی کشور ایفا می کنند. از سوي دیگر ""توزیع"" به عنوان مهم ترین ماموریت فروشگاه هاي زنجیره اي، برآورنده دیگر مؤلفه توسعه
اقتصادي یعنی"" امکان دسترسی همگانی"" به کالا، امکانات و خدمات است. شواهد نشان می دهد که فروشگاه هاي زنجیره اي



چگونه توانسته اند در جوامع توسعه یافته، ""فراوانی"" و ""امکان دسترسی همگانی"" را که در شمار شاخص هاي توسعه قرار دارند

 
بهبود دهند. 

اگر چه شکوفایی فعالیت هاي اقتصادي تا حد زیادي مرهون بخش خصوصی است که به عنوان موتور توسعه موجب رشد اقتصاد می
شود، اما از آنجا که دولت در معناي حاکمیت با در اختیار داشتن ابزار مختلف اجبار و نیز قدرت برخاسته از قانون یا هر نوع منبع
دیگر اقتدار و به ویژه انحصار قانونگذاري، نقش موثري در تحقق و یا عدم تحقق توسعه اقتصادي دارد. فراهم نمودن زمینه هایی جهت
کارکرد بهینه فروشگاه هاي زنجیره اي، انتظاري است که از دولت وجود دارد چرا که اگر دولت نواقص قانونی و موانع مختلف اداري و
آن چه را که در ذیل عنوان بوروکراسی اداري وجود دارد رفع نماید بستر بسیار مناسبی براي توسعه و فعالیت فروشگاه هاي زنجیره
اي ایجاد می شود که می تواند با ارتقاء استانداردهاي زندگی، خدمات مفید و موثري در زمینه""تامین"" و ""توزیع"" کالا و خدمات

و در نتیجه، "" فراوانی"" و "" امکان دسترسی همگانی"" را براي شهروندان فراهم کند.



90 زندانی رجایی شهر کرج آزاد شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/09/25

کرج - ایرنا - مدیر زندان رجایی شهر کرج اعلام کرد که 90 زندانی در اجراي طرح پایش و غربالگري زندانیان با حضور
معاون دادستان تهران در این زندان آزاد شدند.

کرج - ایرنا - مدیر زندان رجایی شهر کرج اعلام کرد که
90 زندانی در اجراي طرح پایش و غربالگري زندانیان با

 
حضور معاون دادستان تهران در این زندان آزاد شدند. 

االله کرم عزیزي روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت که این آزادي ها در اجراي بخشنامه اخیر
رییس قوه قضائیه مبنی بر انجام طرح پایش و غربالگري

 
زندانیان انجام گرفت . 

وي ادامه داد: طرح پایش و غربالگري زندانیان از بیستم

 
آبان ماه سال جاري در این زندان آغاز شده و همچنان ادامه دارد. 

 
عزیزي افزود: پرونده این زندانیان از بررسی 112 درخواست آزادي بوده که مورد موافقت قرارگرفته است. 

وي گفت : غربالگري زندانیان در خصوص افرادي مانند مددجویان بیمار، زندانیان فاقد ملاقات کننده با جرائم سبک، متهمانی که در
زمان مقرر براي ادامه بازداشت آنان تصمیم گیري نشده و یا کسانی که مستحق برخورداري از ارفاق قانونی همچون آزادي مشروط،

 
تعلیق اجراي مجازات و امثال آن می باشند، در این طرح بیش از گذشته مورد توجه قرار گرفته اند. 

مدیر ندامتگاه رجایی شهر کرج افزود: طبق بخشنامه ارسالی مکلف هستیم تا تمام پرونده هاي مددجویان بررسی تا بتوانیم اهداف

 
پیش بینی شده بخشنامه را اجرا کنیم. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود از اشتغال روزانه 92 زندانی در کارخانه هاي تولیدي و خدماتی این زندان خبر داد و گفت: این

 
مددجویان مطابق دستورالعمل سازمانی به صورت ماهانه حقوق دریافت می کنند. 

 
عزیزي گفت: مددجویان شاغل درکارگاه هاي خیاطی ، نجاري ، آهنگري ، بسته بندي و نهالستان به صورت روزانه فعالیت می کنند. 

مدیر زندان رجایی شهرکرج بیان داشت که یکی از از برنامه هاي مهم و اساسی سازمان زندان ها ایجاد زیر ساخت هاي لازم براي
اشتغال و درآمد زایی مددجویان با هدف تحقق برنامه هاي اصلاحی و تربیتی و همچنین کاهش آسیب هاي اجتماعی پس از آزادي

است. 



 
زندان رجایی شهر یکی از چهارزندان مستقر در کرج است . 

 
برچسب ها 

 
- زندان رجایی شهر 

 
- کرج 

- سازمان زندان ها



رشد 40 درصدي بودجه «فرهنگ و هنر» وزارت ارشاد در لایحه 1400

منبع: ایرناشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/09/25

تهران- ایرنا- معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از رشد 40 درصدي «ردیف 114000» وزارت
فرهنگ و ارشاد اسلامی که به فعالیت هاي فرهنگی، هنري، قرآنی و غیره اختصاص دارد خبر داد و توسعه هنر را پایه رشد و

توسعه کشور در همه زمینه ها عنوان کرد.

 تهران- ایرنا- معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر فرهنگ
و ارشاد اسلامی از رشد 40 درصدي «ردیف 114000» وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که به فعالیت هاي فرهنگی، هنري، قرآنی و

 
غیره اختصاص دارد خبر داد و توسعه هنر را پایه رشد و توسعه کشور در همه زمینه ها عنوان کرد. 

لادن حیدري روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی ایرنا با تشریح جزئیات بودجه پیشنهادي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و
برخی زیر مجموعه هاي این وزارتخانه، در خصوص رشد اعتبارات فرهنگی در سال 1400، گفت: توسعه فرهنگ و هنر کشور پایه و
اساس توسعه در همه زمینه هاست. براي پویایی و نشاط جامعه و ارتقاء و توسعه فرهنگ کشور لازم است اعتبارات فرهنگ و هنر

 
حمایت شود که دولت با همه تنگناها اهتمام لازم را در این زمینه داشته است. 

معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: در حال حاضر موضوع تخصیص بودجه 1400 بین دولت و مجلس در حال بررسی است و با
توجه به اهمیت موضوع فرهنگ و رویکرد فرهنگی که مقام معظم رهبري تاکید دارند؛ انتظار داریم مجلس یازدهم براي بهبود وضع

 
فرهنگ و هنر کشور در سال 1400 فضاي مناسب تري فراهم آورد. 

 
تاکید بر توسعه دولت الکترونیک 

حیدري در مورد افزایش اعتبار برنامه ها گفت: یکی از برنامه هاي حایز اهمیت در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که موجب تسهیل

 
دسترسی به حوزه فرهنگ و هنر و پاسخگویی مناسب تر به مخاطبان و اهالی فرهنگ و هنر خواهد بود توسعه دولت الکترونیک است. 



وي افزود: اعتبارات توسعه دولت الکترونیک با رشد 100 درصدي نسبت به سال گذشته، به مبلغ 113000 میلیون ریال در سال

 
1400 رسیده است. 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اهمیت برنامه هاي هنري گفت: در دوران بحران کرونا بیش

 
از پیش اهمیت فعالیت هاي فرهنگی هنري و آثاري که در زندگی مردم و جامعه دارند نمایان شده است. 

 
31 درصد رشد اعتبار حمایت و گسترش هنرهاي نمایشی 

وي افزود: ازجمله اعتبارات فعالیت هاي فرهگنی هنري می توان به اعتبار حمایت و گسترش هنرهاي نمایشی اشاره کرد که با 31

 
درصد رشد به 234883 میلیون ریال در سال 1400 رسیده است. 

 
65 درصد رشد اعتبار توسعه نشرو ترویج کتابخوانی 

به گفته معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین در بودجه پیشنهادي، اعتبار توسعه نشر و ترویج کتابخوانی با 65 درصد رشد

 
نسبت به سال گذشته؛ 316204 میلیون ریال شده است. 

حیدري افزود: بسیاري از کسب و کارهاي فرهنگی در سال 99 آسیب دیده و به تعطیلی کشیده شده اند، لذا به منظور حل این
مشکل تلاش کردیم در سال آینده حمایت از امور رفاهی و اجتماعی نویسندگان، هنرمندان و روزنامه نگاران افزایش مناسبی داشته

 
باشد. 

وي گفت: اعتبارات این برنامه با افزایش 93 درصدي به میزان 1162135 میلیون ریال در سال 1400 رسیده است. همچنین حمایت

 
از بهبود فضاي کسب و کارهاي فرهنگی و هنري با رشد 58 درصدي به میزان 85370 میلیون ریال رسیده است. 

 
رشد اعتبار فعالیت هاي فرهنگی در مساجد 

حیدري همچنین در ادامه از رشد اعتبار فعالیت هاي فرهنگی در مساجد خبر داد و گفت: فعالیت هاي ستاد عالی کانون هاي فرهنگی

 
هنري مساجد اثرات خوبی در جامعه دارند و می توان تاثیرات برنامه هاي فرهنگی مسجد را در زندگی عموم مردم لمس کرد. 

 
وي افزود: حمایت از گسترش فعالیت هاي فرهنگی در مساجد با 51 درصد رشد به 440803 میلیون ریال رسیده است. 

 
رشد بودجه برنامه هاي رضوي/بیمه فعالان قرآنی 



 
 

وي در ادامه از رشد 85 درصدي اعتبارات حمایت از برنامه هاي رضوي؛70 درصدي کمک به بیمه فعالان قرآنی و 20 درصدي
حمایت و راهبري فعالیت هاي تبلیغ و ترویج قرآن خبر داد و گفت: اعتبار حمایت از برنامه هاي رضوي در سال 1400به میزان
85000 میلیون ریال و اعتبار کمک به بیمه فعالان قرآنی به 63873 میلیون ریال رسیده است. در این حوزه حمایت و راهبري

 
فعالیت هاي تبلیغ و ترویج قرآن کریم نیز 87000 میلیون ریال شده است. 

 
حرکت رو به جلوي جامعه در پی رشد و توسعه فرهنگی 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به مشکلات اصحاب فرهنگ و هنر کشور گفت: حرکت رو به
جلوي جامعه در پی رشد و توسعه فرهنگی حاصل خواهد شد، دغدغه هاي خانواده فرهنگ و هنر و بخش خصوصی بسیار زیاد است،
خصوصا با شیوع کرونا ضررهاي فراوانی در این بخش بوجود آمده که تلاش ما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی رفع گوشه اي از این
مشکلات و حمایت هرچه بیشتر از اصحاب فرهنگ و هنر و فعالیت هاي فرهنگی هنر است. این امر نیاز به عزم و همکاري دولت و

 
مجلس دارد. 

به گزارش ایرنا، حسینعلی امیري معاون پارلمانی رئیس جمهوري روز چهارشنبه لایحه بودجه سال 1400 کل کشور با سقف 2,400
هزار میلیارد تومان را تقدیم مجلس شوراي اسلامی کرد و گفت: توجه به اصلاحات ساختاري، معیشت، سلامت، حمایت از تولید و

 
اشتغال، توسعه صادرات غیرنفتی و تاکید بر حوزه هاي دانش بنیان از نکات برجسته بودجه 1400 است. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به عنوان مهمترین نهاد فرهنگی کشور داراي دو ردیف بودجه اي شامل «ردیف 114000» و
«114046» است که ردیف اول مربوط به فعالیت هاي زیرمجموعه معاونت هاي فرهنگی، قرآنی، مطبوعاتی، دولت الکترونیک، بازي
هاي رایانه اي، مرکز فناوري اطلاعات و رسانه هاي دیجیتال، صندوق اعتباري هنر، موسسه هنرمندان پیشکسوت و غیره و ردیف دوم

 
مربوط به بخش حمایت از نشر، مطبوعات و کتاب است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

 
- لادن حیدري 

 
- معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

 
- بودجه1400 



 
پروندهٔ خبري 
- بودجه 1400



34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند
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فصل اقتصاد - قزوین - ایرنا - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و مستقر در
شهرك ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت نهایی خود به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند.

فصل اقتصاد - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی
قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و مستقر در
شهرك ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت نهایی خود

 
به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند. 

حمیدرضا خانپور روز سه شنبه اظهار داشت: در حال حاضر
27 واحد تولیدي مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی
استان قزوین دانش بنیان هستند و با افزوده شدن

 
واحدهاي یاد شده این میزان به 61 واحد افزایش می یابد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین یادآور شد: بیشترین آمار شرکت هاي دانش بنیان در شهرك هاي صنعتی کاسپین یک

 
و لیا مستقر می باشند.  

رئیس هیات مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان میزان سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي دانش بنیان و مستعد دانش بنیان در
شهرك ها و نواحی صنعتی استان را بیش از 2 هزار و 500 میلیارد ریال برشمرد که زمینه اشتغال 2 هزار و 847 نفر را فراهم کرده

 
است. 

خانپور تصریح کرد: شرکتهاي دانش بنیان متقاضی زمین صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی می توانند از امکان کاهش 10 درصد
بخشودگی به قیمت حق بهره برداري و همچنین اگر بتوانند در موعد مقرر پروانه ساختمانی و بهره برداري را اخذ نمایند از مشوق

 
خاص بهره مند می شوند. 

این مسوول با اشاره به مشوق ها و برنامه هاي حمایتی براي شرکت هاي دانش بنیان گفت: دریافت تسهیلات و معافیت مالیاتی،
معافیت عوارض، حقوق گمرکی و سود بازرگانی، ارائه تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان جهت تبدیل ایده به محصول و اشتغال
دانش آموختگان برتر فناور ، حمایت از صادرات محصولات شرکت هاي دانش بنیان با هدف توسعه بازار صادراتی، برنامه ریزي جهت
حضور در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی، برگزاري دوره هاي آموزشی و مهارتی به صورت رایگان از جمله برنامه هاي حمایتی از این

 
شرکت ها می باشد. 

وي یادآور شد: این واحدهاي تولیدي در زمینه تولید سیستم کنترل الکترونیکی خودرو، سنگ ساختمانی، محصولات کشاورزي، مواد
شیمیایی و بهداشتی، قطعات و پروفیل هاي الاستومري و اسفنجی، قطعات سیستم برق رسانی و احتراق دستگاههاي تصفیه آب و
فاضلاب، دستگاه هاي آب شیرین کن، میز تست موتور الکتریکی، دستگاه تست مقاومت فشاري و خمشی، دستگاه تست سایش،
کره هاي گیاهی، انواع اتصالات لوله از فلزات آهنی شیرآلات صنعتی هیدرولیک با مکانیزم خودکار، ساخت قطعات متالوژي پودر

 
فولادي و فلزات غیرآهنی، لنزهاي کریستالی (لامپ ماشین و چراغ برق) فعالیت می کنند. 

خانپور همچنین گفت: اسید کلرید ریک، آماده سازي الیاف اکرلیک، سود سوز آور جامد، ماشین آلات سائیدن، جدا کردن، دسته
بندي کردن، سرند کردن مواد معدنی، تولید روغن DOTP، کاتالیت کانورتر – موتور و دوچرخه، مصنوعات چوبی، انواع فیلترهاي



صنعتی، کک نفتی کلسینه شده، تولید کننده موثره دارویی، تولید کننده فرو مولیبدن- اکسید مولیبدن و نمکهاي رنیوم از دیگر

 
تولیدات این واحدها به شمار می رود. 

وي در پایان از واحدهاي دانش بنیان و طرح و ایده هاي برتر درخواست کرد تا جهت حضور در شهرکها و نواحی صنعتی با مراجعه با

 
امور متقاضیان از مشوق هاي ویژه بهره مند شوند. 

نزدیک به هزار واحد تولیدي داراي پروانه بهره برداري در 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی قزوین مستقر هستند.



این صنعت یاتاقان زده!

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/09/25

فصل اقتصاد - از تولد صنعت خودروسازي در ایران بیش از نیم قرن می گذرد و این صنعت در این مدت اتفاقات گوناگونی را
پشت سر گذاشته، افت و خیزهاي فراوانی را شاهد بوده و همواره به عنوان نقطه عطف اشتغال در کشور مطرح بوده است، ولی

چرخش آنچنان که انتظار می رفته بر مدار توقعات مردم نچرخیده و بارها و بارها ...

فصل اقتصاد - از تولد صنعت خودروسازي در ایران بیش از
نیم قرن می گذرد و این صنعت در این مدت اتفاقات
گوناگونی را پشت سر گذاشته، افت و خیزهاي فراوانی را
شاهد بوده و همواره به عنوان نقطه عطف اشتغال در کشور
مطرح بوده است، ولی چرخش آنچنان که انتظار می رفته
بر مدار توقعات مردم نچرخیده و بارها و بارها بدلایل
مختلف زمینه ساز نارضایتی مشتري شد و حتی در دورانی

 
که همه با یاد داریم کار به جایی کشید که کمپین هاي نه به خرید خودروي صفر ایرانی هم شکل گرفت. 

زمانی که ایران مصمم به تولید خودرو شد هنوز برخی از کشورها به این تکنولوژي ورود پیدا نکرده بودند. به عنوان مثال کره جنوبی
در آن زمان دوچرخه می ساخت، اما این کشور که پس از ایران به این عرصه ورود کرد پس از گذشت چند دهه توانست کمپانی هاي
متعدد خودروسازي را احداث کرده و دست به طراحی و ساخت خودروهاي متنوعی بزند که در داخل و خارج کره محبوبیت داشته

 
باشند. 

انتظار می رفت که توانمندي و تجربه بالاي خودروساز ایرانی در طول این سال ها بتواند کشور را به سمت خودکفایی با اتکا به ظرفیت
تولید داخلی و ساخت و تولید خودروهاي ملی و بومی پیش ببرد و نیازي به واردات خودروي خارجی و حتی قطعات آن نباشد، اما

 
ایران دچار یک عقب ماندگی و جازدگی در این صنعت شد و به جاي پیشرفت، پس رفت کرد. 

به اعتقاد فعالان صنعت خودروي کشور، صنعت خودروي ایران توان حضور و رقابت در بازارهاي جهانی را دارد و تردد خودروي بومی و
ملی در جاده هاي داخل و خارج از کشور به مثابه به اهتراز در آمدن پرچم ملی و اعلام توانمندي و ظرفیت هاي قابل اتکاي

 
صنعتگران و خودروسازان ایران به جهانیان است ولی در این مسیر موانع بسیاري هست که باید رفع شوند. 

"محمود عروجی" از فعالان فروش و خدمات پس از فروش خودرو به وجود دو مشکل اساسی در ساختار شرکت هاي خودروسازي
ایران اشاره کرد و افزود: با وجود آنکه نیروي جوان خلاق، تحصیلکرده، برخوردار از دانش فنی بالا در کشور وجود دارد، اما متاسفانه به
جاي آنکه مقام وزارتی با همفکري سهامدار اصلی این شرکت ها در انتخاب هیات مدیره بنا را بر شایسته سالاري گذاشته و مدیرعامل
متخصص و توانمند انتخاب کند، در عمل شاهد انتخاب مدیرانی هستیم که از کارآمدي لازم و توان فنی و اجرایی براي اداره واحد

 
خودروساز برخوردار نیستند. 

 
رودربایستی هاي سیاسی بلاي مدیریتی به جان خودروسازها 

وي با تاکید بر اینکه انتصابات در شرکت هاي خودروساز بر اساس رانت، سیاسی کاري و روابط است نه توانمندي فرد، اظهار کرد:
بسیاري از مشکلاتی که منجر به عقب ماندگی و به بیراهه رفتن صنعت خودرو در ایران شده به دلیل نبود نظارت دقیق بر عملکرد



مدیر شرکت خودروساز و در نتیجه رودربایستی سیاسی و روابط کاري و جناحی بین مثلا نماینده مجلس با وزیر صمت بوجود می

 
آید. 

او با بیان اینکه یک شرکت باید بازدهی اقتصادي داشته باشد، افزود: در دنیا شرکت هاي خودروساز بزرگ مثل بنز اگر با زیان دهی
مواجه شوند نیروي شاغل خود را تعدیل می کنند، اما در ایران به دلیل سیاست هاي غلط، تعارفات سیاسی و ملاحظات، به جاي
تعدیل نیرو، بر تعداد کارکنان افزوده می شود، از طرفی اگر نهادهاي نظارتی به موضوع بکارگیري نیروي انسانی شاغل در شرکت هاي

 
خودروساز ورود کنند لیست هاي پرداخت حقوق افرادي را مشاهده خواهند کرد که اصلا حضور فیزیکی در شرکت ندارند. 

عروجی به مقایسه خودروي تولید داخل با خارج از کشور پرداخت و گفت: ضعف در مولفه هایی نظیر میزان مصرف بنزین و آلایندگی،
ایمنی خودرو، امکانات رفاهی و لوکس بودن، از جمله وجوه تمایز بین خودروي ایرانی با دیگر خودروهاي تولیدي در دنیاست. انتظار
ما این است که با گذشت بیش از پنج دهه از آغاز بکار صنعت خودروسازي در ایران خودرویی تولید شود که قابل رقابت با دنیا بوده و

 
در شان و جایگاه یک شهروند ایرانی باشد. 

وي افزایش نجومی قیمت خودرو را مشکل بزرگ خریداران دانست و افزود: تعیین قیمت متعادل که مورد رضایت خریدار و فروشنده

 
باشد براي توسعه و حمایت از صنعت خودرو ضرورت دارد و باید قیمت گذاري براساس علم اقتصاد انجام شود. 

وي با اشاره به افزایش قیمت ارز در کشور گفت: افزایش قیمت ارز بهترین فرصت براي جلوگیري از واردات قطعات خودرو و تکیه بر
توانمندي داخلی با هدف ساخت و تولید قطعات مختلف خودروست. چه اصراري بود که در دهه 80 و اوایل دهه 90 که مشکل قیمت
ارز وجود نداشت مدیران کشور به سمت و سوي واردات قطعات خودرو از چین بروند و چرا نهادهاي نظارتی بر این رویه اشتباه نظارت

 
نکردند و پس از برکناري یا تغییر یک مدیر صرفا به این جمله اکتفا کردند که فلان مدیر در انجام این کار اشتباه کرد. 

 
چالش قطعه سازي در ایران 

وي واردات قطعات خودرو با کمترین قیمت را چالشی پیش روي خودروسازي در ایران دانست و گفت: کیفیت قطعات وارداتی در
کشورهاي گوناگون، متفاوت است. معمولا محصولی که به آمریکا و اروپا صادر می شود، کیفیتی بالا و رقابتی دارد چون سازوکار

 
واردات در این کشورها به گونه اي است که جنس بی کیفیت و خارج از استاندارد اجازه واردات ندارد. 

وي با تاکید بر ایتکه متاسفانه در ایران محدودیت وارداتی وجود ندارد، گفت: خودروساز ایرانی ترجیح می دهد که با قطعه ساز
سروکله نزند و بی درد سر و خیلی راحت قطعه اي را از چند دست خریداري کند و بعضا به سازنده هم گفته می شود که کیفیت مهم

 
نیست و کمترین قیمت ممکن اهمیت دارد چرا که مهم این است که قیمت تمام شده خودرو کاهش یابد. 

این فعال بازار خرید و فروش خودرو گفت: کشوري نظیر کره جنوبی علاوه بر سرمایه گذاري در صنعت خودرو به دنبال رقابت آزاد با
دنیاست و این طور نبوده که مرزهاي کشور را ببندد تا خودرویی وارد کشور نشود و هر طور که دلش خواست اقدام به ساخت و تولید
خودرو کند، بلکه در کنار سرمایه گذاري، با دنیا رقابت کرد و محصولی تولید کرد که شهروند کره اي با خرید آن دیگر نیازي به خرید

 
خودروي خارجی ندارد. 

 
خصوصی نبودن، مشکل بزرگ صنعت خودرو 

وي خصوصی نبودن صنعت خودرو در کشور را از دیگر دلایل عقب ماندگی این صنعت دانست و افزود: شرکت هایی خودروساز ادعا
می کنند که خصوصی هستند، اما واقعیت این است که هیچ کدام از این شرکت ها خصوصی نیستند. تا زمانی که مدیران عامل این
شرکت ها را دولت و وزیر صمت تعیین می کنند، ادعاي خصوصی بودن این شرکت ها قابل پذیرش نیست. هیچ شرکت دولتی در
ایران رشد نخواهد کرد مگر اینکه ساختار آن اقتصادي و صنعتی تبیین شود. در واقع ساختار غیراقتصادي دولتی بر مبناي سیاسی
کاري و جناح بازي، صنعت خودروي کشور را به بیراهه کشانده و طبیعتا سایه رانت، تعارفات سیاسی و روابط را بر سر صنعت خودرو

 
مستدام می کند. 

 
شوخی تحریم و فشار اقتصادي 

وي در ادامه گفت: اینکه گفته می شود تحریم ها، تهدیدهاي اقتصادي و فشارهاي خارجی موجب عقب ماندگی صنعت خودروي ایران
شده یک شوخی بیش نیست و در حقیقت بهانه و دستاویزي است که خودروسازان مطرح می کنند تا از گناه خودشان فرار کنند. در
بسیاري از بخش هاي تولیدي کشور تحریم و تهدید تبدیل به فرصت شده است و رونق و جهش در تولید شکل گرفته اما متاسفانه در



سایه این فرصت در صنعت خودرو و قطعه سازي اتفاق چندانی نیفتاده است گرچه در یکسال اخیر دیدگاه خودروسازان بهره گیري از

 
توانمندي و ظرفیت داخلی است. 

وي تصریح کرد: زمانی صنعت خودرو پیشرفت خواهد کرد که به معناي واقعی تهدید تبدیل به فرصت شود و با تکیه بر توانمندي
داخلی دست به ساخت خودرو با طراحی جدید و مطابق با سلیقه خریداران زده شود نه اینکه دنبال فرصتی باشیم تا تحریم ها

 
برداشته شود و با ارزان شدن نرخ ارز پذیراي خودروساز خارجی شویم. 

دولتی بودن، عدم اتکا به توانمندي و ظرفیت داخلی، فاصله فاحش بین طراحی و کیفیت خودروي ایرانی با مشابه خارجی، ارتباط
ناسالم میان قطعه سازان و خودروسازان، سوء مدیریت، سیاسی کاري و تعارفات سیاسی به جاي شایسته سالاري، فساد و بی توجهی

 
به تحقیق و توسعه، مهمترین دلایل عقب افتادگی صنعت خودرو در ایران عنوان می شود. 

تقویت زنجیره صنعتی داخل کشور، تکیه بر توانمندي داخلی، ثبات اقتصادي و کنترل بازار، جلوگیري از نوسانات ارزي، برداشتن سایه
دولتی از سر خودروسازان، ارتباط تحقیق و توسعه در خودروسازي ها با مجموعه هاي دانش بنیان، پژوهشکده ها و دانشگاه ها به
منظور تولید تمام قطعات خودرو با کیفیت بسیار خوب و با صرفه اقتصادي در داخل کشور از جمله راهکارهایی است که می تواند

 
صنعت خودروسازي را به سمت افزایش تولید و افزایش کیفیت و توسعه محصولات جدید سوق دهد. 

در حوزه عرضه نیز با کنترل قیمت ارز و جلوگیري از گرانی مواد اولیه، ممانعت از حضور دلالان در بازار خودرو و جلوگیري از تزریق
نقدینگی به بازار خودرو، می توان مانع از افزایش قیمت خودرو ایرانی شد تا خریدار ایرانی با اعتماد به خودروي ساخت داخل همچنان
پرچم ملی و اعلام توانمندي و ظرفیت هاي قابل اتکاي صنعتگران و خودروسازان ایرانی در جاده هاي داخل و خارج از کشور به اهتزار

 
درآورد. 

در مجموع، ساماندهی این صنعت در ایران یک ضرورت اساسی است تا هم ظرفیت هاي ایجاد شده هدر نرود، هم اشتغال قابل توجه

 
موجود در این صنعت آسیب نبیند و هم این صنعت که باید ثروت تولید کند، بیش از این بار بر دوش اقتصاد کشور نگذارد. 

 
انحصار در صنعت خودرو 

مجلس مدتی است که در حال بررسی طرح ساماندهی این بازار است. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی به دلایل
عقب ماندگی صنعت خودروي ایران از کشورهاي پیشرفته اشاره کرد و گفت: عامل اول انحصار ایجاد شده در صنعت خودروست و این
انحصار به گونه اي قدرت نمایی می کند که یک فرد به محض ورود در صنعت خودرو زیر مشت و لگد له خواهد شد و اجازه عرض

 
اندام به او نخواهند داد.  

حجت الاسلام علیرضا سلیمی با انتقاد از عدم سرمایه گذاري خودروسازان در حوزه پژوهش و تحقیقات گفت: این طور نیست که
بگوییم پژوهش در خودروسازي تعطیل بوده است بلکه مقصود این است که در حوزه پژوهش سرمایه گذاري لازم صورت نگرفته است،

 
در حالی که در کشورهاي پیشرفته سالانه چندین میلیارد دلار براي انجام کارهاي پژوهشی هزینه می کنند. 

 
مدیران سیاسی نمی توانند این صنعت را نجات دهند 

وي نیز تاثیر سیاست بر صنعت خودرو را قبول دارد و می گوید: مدیران خودروساز با تغییر دولت ها جابجا می شوند و شایسته
سالاري جاي خود را به سیاسی کاري داده است. مدیر خودروساز باید از بدنه صنعت خودروسازي آرام آرام رشد کند تا یک فرد
توانمند، متخصص و دلسوز در راس مجموعه قرار گیرد. متاسفانه مدیران سیاسی پنجره را براي ورود ده ها مدیر میانی در حوزه
خودروسازي بسته اند و معمولا توانایی مدیریتی در این حوزه تخصصی ندارند چرا که از علم و دانش لازم برخوردار نیستند تا بتوانند

 
صنعت خودروي کشور را نجات دهند. 

وي به مشکلات موجود در بهره وري صنعت خودروسازي ایران اشاره کرد و افزود: با وجود اینکه قیمت تمام شده خودرو در ایران

 
گرانتر از سایر کشورهاست، اما خودروساز ایرانی همواره آه و ناله می کند که مدام ضرر و زیان می دهیم. 

 
مافیاي خودرو اجازه نفس کشیدن به قطعه سازان نمی دهد 

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شوراي اسلامی در ادامه اظهار کرد: مافیاي خودرو اجازه نفس کشیدن به قطعه سازان نمی

 
دهد و با وارادت بی رویه قطعات خودرو، آسیب جدي اقتصادي را به قطعه سازان خودرو وارد می کند. 

وي دریافت تسهیلات عجیب و غریب با سود فوق العاده از نظام بانکی را از دیگر دلایل عقب ماندگی صنعت خودروي ایران دانست و



افزود: پرداخت وام با سود بالا اجازه رشد و توسعه صنعت خودروسازي را نخواهد داد. خودروسازان همواره با مشکل نقدینگی مواجه

 
هستند و حاضرند به هر نحو ممکن کالاي فاقد کیفیت لازم خود را به مردم عرضه کنند تا مشمول سود بالاي تسهیلات بانکی نشوند. 

 
اینجا رقابت معنا ندارد 

سلیمی در ادامه، صادرات محور نبودن صنعت خودروسازي را از دیگر مشکلات موجود برشمرد و گفت: خودروسازان در طول فعالیت
خود هیچگاه به فکر صادرات نبوده اند و همواره به دنبال از دست ندادن بازار داخلی بوده اند. براین اساس رقابت خودروساز ایرانی با

 
شرکت هاي بزرگ خودروسازي دنیا معنا و مفهوم خود را از دست داده است. 

 
نظام تعرفه باید حفظ شود 

وي تعدیل نظام تعرفه را اقدامی جهت حمایت از خودروسازان دانست و گفت: متاسفانه خودروسازان از این سیاست که در راستاي
ارتقاي صنعت خودروسازي صورت گرفته است سوء استفاده کردند. معتقدیم براي نجات صنعت خودرو و جلوگیري از زمین خوردن
آن باید به هر کیفیت نظام تعرفه حفظ شود، اما خودروسازان از این فرصت که قانون براي آنها فراهم کرده است نتوانستند استفاده

 
لازم را کنند. 

این عضو کمیسیون صنایع و معادن عدم استفاده از نیروهاي کیفی را از دیگر دلایل جاماندگی صنعت خودروسازي برشمرد و گفت:
باید مهندسین و متخصصین توانمند و با کیفیت وارد صنعت خودروسازي شوند و مشخص شود که چه انتظاري از جذب متخصصین و
مهندسین در این صنعت وجود دارد و آیا آنها توان برآوردن توقعات خودروسازان را در طراحی و تولید خودروي با کیفیت و مطابق

 
سلیقه خریدار دارند یا خیر؟ 

وي افزود: متاسفانه ده ها مهندس در صنعت خودروسازي جذب شده اند که فقط عنوان مهندس را یدك می کشند و از توانمندي
لازم در این صنعت برخوردار نیستند و کارآیی این افراد مورد ارزیابی دقیق قرار نمی گیرد. باید اجازه داد تا یک فرد توانمند و

 
متخصص وارد شود نه کسی که به زور پول مدرك مهندسی گرفته است. 

 
مدیرانی که به صنعت خودرو آسیب می زنند! 

سلیمی حمایت جانانه از نیروي توانمند و ماهر در صنعت خودروسازي را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: مدیریت خلاق، توانمند و
معتقد باید در بخش هاي مختلف بکار گرفته شود که متاسفانه برخی از مدیران این چنین نیستند و آسیب بزرگی را به صنعت

 
خودروسازي وارد کرده اند. 

وي به تعریف بازارهاي متعدد در حوزه خودرو اشاره کرد و افزود: اینکه قیمت خودرو در کارخانه با بازار آزاد متفاوت باشد آسیب
زاست و حتی موجب وسوسه افرادي شده است که با صنعت خودروسازي در ارتباط هستند و آنها را به سمت دلالی خودرو هدایت می

 
کند و سود کلان بی زحمتی را به جیب می زنند. 

 
وابسته مانده ایم! 

دیگر عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی نیز پیش از این درخصوص بررسی طرح ساماندهی بازار خودرو به ایسنا
گفته بود: این طرح در کمیسیون صنایع دنبال می شود تا روند ارتقاي کیفیت در طراحی و ساخت خودرو به عنوان یک اصل در

 
صنعت خودروسازي کشور لحاظ شود. 

علی اکبر کریمی معتقد است که عدم خودباوري و اتکا به توانمندي داخلی را مهمترین عقب افتادگی صنعت خودروسازي در ایران
نسبت به کشورهاي توسعه یافته است و می گوید: این عدم خودباوري متاسفانه در سال هاي گذشته در بین مدیران خودروساز و
مدیران سیاست گذار صنعت خودرو در وزارت صمت دیده شده و به دلیل سیاست هاي اشتباه در گذشته، اتکاي صنعت خودروسازي

 
به بیرون از مرزها بوده و در سایه واردات قطعات یا خودروهاي خارجی همواره در این صنعت وابسته باقی مانده ایم. 

 
وزیر صمت نیز عقیده دارد که دلیل کیفیت پایین خودرو در ایران، انحصاري بودن این صنعت است. 

علیرضا رزم حسینی با اشاره به برنامه صمت براي رشد 15 درصدي ساخت داخل در صنعت خودرو، گفت: بخش خصوصی متعهد شده

 
40 تا 50 درصد داخلی سازي در صنعت خودرو انجام دهد. 

وي افزود: وزارت صمت دنبال تصدي گري نیست و رقابتی کردن صنعت خودرو جزو برنامه هاي وزارت صمت است و فقط هم واردات
مطرح نیست، بلکه حضور شرکت هاي تولیدي دیگر در کنار دو خودروساز بزرگ مطرح است، و تا خودروسازي رقابتی نشود کیفیت



 
نامطلوب خودروها، بهبود نخواهد یافت. 

بر اساس این گزارش، بی اعتمادي مردم به بازار و صنعت خودرو و تصوري که از این صنعت وجود دارد نیز قابل توجه است، بسیاري از
مردم اعتقاد دارند که خودروسازان در پی مدیریت بازار به منظور کسب سود بیشتر هستند و این نکته اي است که رییس سازمان
بازرسی کل کشور اخیرا در نشست با دستگاه هاي متولی خودرو به آن اشاره کرده و گفته است: این تلقی در جامعه وجود دارد که می
خواهند عمدا خودروها را کف پارکینگ ها نگه دارند تا افزایش قیمت پیدا کند و یا شوراي رقابت را مجبور به افزایش قیمت کنند که

 
این مساله منجر به بدبینی در جامعه شده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید تلاش کنیم تا التهاب بازار خودرو کاهش یابد، در خصوص قطعات وارداتی صنعت خودرو با طرح این سوال
که آیا امکان تولید این قطعات در داخل نیست تا وابستگی به خارج کمتر و قطع شود، تصریح کرد: اگر توانسته ایم بالاي 90 درصد از
قطعات را داخل کشور تولید کنیم، چطور با وجود 5 هزار شرکت دانش بنیان، بخشی از این قطعات وارداتی قابل تولید در داخل

 
نیست؟ 

رییس سازمان بازرسی کل کشور در خصوص افزایش تقاضاي خودرو در کشور، گفت: اگر تولید باشد و عرضه نیز به موقع صورت

 
بگیرد، جو روانی حاکم در جامعه در تقاضا کاهش پیدا خواهد کرد. 

قطعا خودروسازان نیز حرف هاي زیادي براي گفتن دارند، اما عدم وجود سامان مناسب در بازار تولید و فروش خودرو پس از گذشت
بیش از نیم قرن خودروسازي در ایران، نشانگر وجود چالش هاي بنیادي در این عرصه است، چالش هایی که قطعا نه تنها با برگزاري
چند جلسه و اقدامات مقطعی رفع نمی شوند، بلکه خود زمینه ساز چالش هاي کوچک و بزرگ بسیار می شوند و شاهد بوده ایم که

 
این چالش ها تاکنون چه فسادها و رانت هایی که ایجاد نکرده و پاي چه دلال ها و مفسدانی را که به این بازار باز نکرده اند. 

انتهاي پیام



معاون دادستان کل کشور خبرداد: پیگیري تعطیلی کارخانه نساجی الیاف از

بنیاد مستضعفان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/09/25

سعید عمرانی معاون قضایی دادستان کل کشور در گفت
وگو با خبرنگار فارس در خصوص مشکلات شرکت بزرگ
نساجی الیاف شهریار اظهار کرد: طی مدتی که این کارخانه
تولید اصلی را نداشته و تعطیل بوده، از آنجایی که ماسک
مورد نیاز مردم بوده این کارخانه اقدام به تولید ماسک

 
کرده و  باعث اشتغال تعدادي از کارگران شده است.  

وي گفت: پرونده هاي حقوقی شرکت بایستی پیگیري شود
چراکه بدهی هاي مالی مانع دریافت کارت بازرگانی و سایر فعالیت هاي تجاري شده است اما با نیم نگاه بنیاد مستضعفان به راحتی

 
قابل حل است. 

معاون دادستان کل کشور افزود: بنده قطعا گزارش بازدید از شرکت بزرگ نساجی الیاف را به صورت انتقادي براي ریاست بنیاد
مستضعفان خواهم نوشت چراکه توجه خاصی به این واحد نشده است و می توانند بدون سختی مشکلات این واحد تولیدي را مرتفع

 
کنند. 

عمرانی گفت: ما امروز به دنبال آن هستیم که این واحد را به معناي واقعی احیا کنیم و درهمین راستا هر اقدامی که لازم باشد از

 
سوي دادستانی کل کشور انجام می شود زیراکه مجموعه اي با این عظمت در جایگاه اصلی خود قرار ندارد. 

وي خاطرنشان کرد: واحدهاي صنعتی نزدیک به پایتخت اهمیت ویژه اي در رونق اقتصادي دارند و باتوجه به دسترسی این واحد
تولیدي به راه هاي مواصلاتی، لازم است حمایت هاي مورد نیاز صورت گیرد تا از خام فروشی به خصوص در صنعت پتروشیمی

 
جلوگیري شود. 

به گزارش فارس، شرکت بزرگ سهامی الیاف واقع در ابتداي محور فتح - باغستان در زمینی به مساحت 30 هکتار قرار دارد که بیش
از 5 دهه از راه اندازي آن می گذرد و مدت زیادي است که به دلیل داشتن بیش از 100 میلیارد تومان بدهی، نداشتن کارت بازرگانی

 
و چندین پرونده حقوقی از مدار تولید با بیش از 1000 نیرو خارج شده است. 

انتهاي پیام/م



شترمرغ هایی که پول می سازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف

مدت یک سال

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/09/25

 خبرگزاري فارس- ایلام؛ کبري هواسی: پرنده اي اجتماعی
با چهره اي با نمک، چشمانی درشت و مژگانی بلند که با هر نگاه خود حس لبخند را می توان در چهره اش دید؛ گردن دراز و هیکل
بزرگ او شبیه شتر و داشتن پر، بال، نوك و داشتن دو پا مانند مرغان او را شبیه مرغ کرده و با این دو ویژگی برجسته به این پرنده

 
خوشرو «شترمرغ» گفته می شود. 

پرورش شترمرغ که از کسب و کارهاي کمتر شناخته شده در حوزه کشاورزي و کارآفرینی به شمار می رود یکی از عرصه هاي بسیار

 
سودآور و منطبق سال جهش تولید است که در صورت به نتیجه رسیدن ارزش اقتصادي بالایی را متوجه فعالان این بخش می کند. 

شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن نسبت به
سایر پرندگان کمتر است؛ با توجه به رشد سریعی که دارد می تواند یکی از عرصه هاي بسیار سود آور و منطبق سال جهش تولید

 
باشد.  

بیکاري امروزه یکی از مهمترین معضلات استان ایلام است به گونه اي که رفع آن به یکی از دغدغه هاي اصلی جوانان، تبدیل شده
است؛ در چنین شرایطی توجه به سال جهش تولید و معرفی الگو هاي موفق آن می تواند بارقه امیدي براي رفع بیکاري در استان

 
ایلام باشد. 

 
 



 
آغاز پرورش شتر مرغ با 20 قطعه مرغ 

منصور پرهیز کارآفرین 40 ساله ملکشاهی در گفت وگو با خبرنگار فارس گفت: پرورش شتر مرغ را سال گذشته با 20 قطعه و با
هزینه شخصی آغاز کردم و در ابتداي سال جاري براي توسعه و تکمیل چرخه کامل اعم از جوجه کشی، شترمرغ هاي پروار و شترمرغ

 
هاي مولد 36 میلیارد ریال تسهیلات دریافت و جهت توسعه کامل هزینه کرده ام. 

وي ظرفیت کامل پرورش شترمرغ خود را یک هزار قطعه اي عنوان کرد و افزود: این واحد پرورش شترمرغ در زمینی به مساحت 4/5

 
هکتار احداث شده که شامل سالن هاي پرواربندي، مولد و دستگاه هاي جوجه کشی است. 

این کارآفرین اهل ملکشاهی تصریح کرد: براي 6 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده ام و با توجه به نیاز شهرستان و استان به

 
مواد پروتئینی و گوشت شترمرغ این مزرعه پرورش شترمرغ را اجرایی کردم.  

 
 

وي ادامه داد: در حال حاضر 3 مرکز اشتغالزایی از جمله مرغداري 30 هزار قطعه اي را با 6 نفر اشتغالزایی، پرورش شترمرغ 75 قطعه

 
اي مولد هزار قطعه پرواري و نیز مرکز اصلاح نژاد دام را ایجاد کرده ام و امیدوارم بتوانم با حمایت مسوولین آن ها را ارتقا دهم.  

پرهیز به مشکلات پیشرو اشاره کرد و گفت: نبود سرمایه در گردش، عدم تامین نهاده ها، نبود دامپزشک شتر مرغ در کل کشور از
جمله استان ایلام و عدم آشنایی کارگران حرفه اي از جمله مشکلاتی است که در صورت بی توجهی به آن ها کارخانه ها تعطیل و

 
کارآفرینان بی رغبت خواهند شد.  

 
 

 
پرورش شترمرغ سوددهی خوبی دارد 



فرهاد طاهرپور یکی از کارگران پرورش شتر مرغ در گفت وگو با فارس گفت: پرورش شترمرغ یکی از طرح هاي جذاب، با سوددهی

 
خوب است که هر سال می تواند گسترش پیدا کند. 

وي افزود: شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن
نسبت به سایر پرندگان کمتر است؛ توجه و حمایت مسوولین از این طرح ها باید بیشتر شود؛ نگاه ها به این حوزه متاسفانه نادیده

 
گرفته شده و این یک ظلم در حق کارآفرینان است. 

 
 

 
با شیوع کرونا بازار فروش نداریم 

فتح االله جلیلیان نیز یکی دیگر از کارگران پرورش شترمرغ در مزرعه در گفت وگو با فارس گفت: من به همراه خانواده ام در این
مزرعه پرورش شتر مرغ شبانه روزي کار می کنیم؛ با توجه به بیماري کرونا در کشور متاسفانه فعلا بازار فروش خوبی نداریم و این

 
شرایط براي ما سخت است. 

وي افزود: غذاي شترمرغ به صورت طبیعی یونجه، علف، غلات، شکوفه ها، تخم علف ها، دانه ها، جوانه هاي سبز، میوه و گیاهان دانه

 
دار است؛ از آنجایی که غذا به مدت 42 ساعت در معده این پرنده گردش می کند تمام مواد مغذي در بدنش جذب می شود. 

 
 

 
فعالیت 4 طرح پرورش شتر مرغ در استان 

بهنام فرخزاد مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام نیز در گفت وگو با فارس گفت: تعداد 4 طرح پرورش شتر مرغ در سطح استان فعالیت

 
می کنند و خوشبختانه براي بیش از 9 نفر به صورت مستقیم و 15 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 



وي افزود: در حال حاضر 2 طرح بزرگ پرورش شترمرغ در شهرستان ملکشاهی و بدره با اعتباري بالغ بر 4 میلیارد تومان در سال 97

 
به بهره برداري رسیده که هم اکنون  در حال فعالیت هستند. 

مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام تصریح کرد: تولید گوشت شترمرغ نیز در سطح استان 45 تن در سال بوده که البته در واحد شترمرغ

 
توام نیز سالانه 400قطعه جوجه تولید می شود. 

وي ادامه داد: واحد شتر مرغ توام علاوه بر تولید گوشت شتر مرغ سالانه بیش از 400 قطعه جوجه شتر مرغ یک الی 3 ماه جهت پروار

 
را به واحدهاي پرورش شتر مرغ گوشتی در استان و خارج از استان عرضه می کند. 

 
 

 
گوشت شترمرغ کم چرب تر و سالم تر است 

در مورد خاصیت این ماده پروتئینی نیز گفته شده که گوشت شتر مرغ جزو گوشت هاي قرمز محسوب می شود اما از نظر چربی، کم

 
چرب تر و سالم تر است و از نظر سلامت بعد از گوشت ماهی رتبه دوم را داشته و 90 درصد آن قابلیت هضم دارد. 

گوشت شتر مرغ کلسترول کمی دارد و با طبیعتی گرم داراي آهن است؛ همچنین پوست این پرنده نرم و لطیف است و مقاومت بالایی

 
براي تولید منسوجات چرمی دارد. 

انتهاي پیام/ 970813/و



کرونا زمینه اي براي دیجیتالی شدن ایران عزیز/ از آموزش تا ''پارلمان''

مجازي شدند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/09/25

خبرگزاري آریا - اپراتور اول در ادامه مسیر تحقق رویاي دیجیتال موفق شد در روزهاي کرونایی بستري امن را براي دورکاري
برخی از دستگاه ها و نهادهاي دولتی فراهم کند، راه اندازي سامانه پارلمان مجازي ایران در بستر امن همراه اول نیز جدیدترین گام

 
این اپراتور در این راستا است. 

به گزارش شمانیوز؛ پایداري کروناویروس به عنوان بحران در جامعه جهانی از جمله ایران با تغییر روش و سبک زندگی شهروندان
همراه شد، به طوري که در ابتداي امر بسیاري از کسب و کارها، فعالیت هاي آموزشی اعم از مدارس، دانشگاه ها و نیز بسیاري از
ادارات و دستگاه هاي دولتی و غیردولتی تعطیل شدند اما بی شک تداوم تعطیلی ها به معناي توقف فعالیت ها در هریک ازاین بخش

 
ها با توقف چرخ اقتصاد کشور همراه بود. از این رو اتخاذ تدابیري براي دور زدن این بحران لازم و ضروري به نظر رسید. 

از اسفند ماه سال گذشته تا امروز بخشنامه ها و دستورالعمل هاي متعددي از سوي دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا براي تعطیلی یا
کاهش ظرفیت کارکنان در بخش هاي مختلف صادر و ابلاغ شد. دراین باره می توان به ابلاغیه اخیردولت به دستگاه هاي اجرایی

 
باموضوع ماده (5) قانون مدیریت خدمات کشوري اشاره کرد. 

در این ابلاغیه آمده است: «با توجه به اوج گیري مجدد شیوع بیماري کرونا و افزایش آمار مبتلایان به این بیماري که عمدتاً ناشی از
عدم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی از سوي شهروندان می باشد و به منظور فراهم نمودن زمینه تحقق
محدودیت هاي وضع شده از سوي ستاد و کاستن از ترددهاي درون شهري و تماس مردم با یکدیگر در تهران، ستاد ملی مدیریت
کرونا در چهل و یکمین جلسه خود مقرر نمود:کلیه دستگاه هاي اجرایی و ادارات دولتی و نهادها و مؤسسات عمومی مستقر در تهران
از تاریخ 5/8/1399 لغایت پایان آبان ماه نسبت به کاهش حضور کارکنان خود به میزان پنجاه درصد (50%) اقدام کنند و برنامه حضور
کارکنان خود در محیط هاي اداري را به نحوي تنظیم کنند که در ارائه خدمات به شهروندان وقفه اي حاصل نگردد.در موارد استثنایی
که حضور بیش از پنجاه درصد کارکنان براي ارائه خدمات ضروري به شهروندان اجتناب ناپذیر باشد، با تشخیص و موافقت بالاترین

 
مقام اجرایی دستگاه میزان کاهش حضور کارکنان تعیین خواهد شد». 

ایجاد بستري مناسب براي پیشبرد امور مهم شهروندان و نیز ادارت و ارگان هاي دولتی در این بین از اهمیت ویژه اي برخوردار بود بر

 
همین اساس شاهد پیشبرد امور از سوي یکی از اپراتورهاي کشور بودیم. 

بر اساس این گزارش، از زمان ورود کرونا ویروس به عنوان میهمان ناخوانده در ایران بحث داغ دورکاري در دستگاه اجرایی کشور
مطرح شد و تمامی شرکت ها، دستگاه ها و نهادها ملزم به رعایت این مهم شدند. شرکت همراه اول به عنوان پیشگام این امر را در

 
دستورکار خود قرارداد. 

همراه اول با شعار تحقق رویاي دیجیتال در مهر ماه سال 97 از برنامه پنج ساله خود رونمایی کرد و امروز در روزهاي اوج گیري
ویروس کرونا که چرخ کسب و کار بسیاري از مشاغل در سربالایی ناهموار قرار گرفته است، شرکت خدمات سیار همراه اول با گذشت

 
حدود دو سال از آغاز عملیاتی ساختن این هدف آن را به واقعیت تبدیل کرد. 

پس از شیوع ویروس کرونا، شرکت همراه اول جزو نخستین شرکت ها بود که کارکنان خود را مکلف به فعالیت دورکاري کرد و در
ادامه با برنامه ریزي و انجام طرح هاي مختلف در مسیر استراتژیک کسب و کارهاي اقتصاد دیجیتال موفق شد سایر رقبا را در خدمات

 
ارتباطی براي فعالیت هاي دورکاري پشت سر بگذارد و امروز به یک شرکت الگو تبدیل شود. 

به عبارت دیگر شرکت ارتباطات سیار ایران به عنوان نخستین و بزرگترین اپراتور دیجیتال کشور توانست با سرمایه گذاري هاي
هنگفت طی سال هاي گذشته، در روزهاي کرونایی کشور، زیرساخت گسترده و نوین ارتباطی را فراهم کند و به عنوان الگوي سایر



 
اپراتورها در خط مقدم دورکاري و ایجاد زیرساخت هاي لازم، اقدامات فناورانه را متقبل شود. 

گفتنی است که در چنین شرایطی وزارتخانه هاي کشور از جمله مهم ترین آنها، وزارت کشور و شوراي نگهبان به سامانه هاي

 
دورکاري بستر امن همراه اول پیوسته اند و از این امکان براي پیشبرد برنامه ها و اهداف خود استفاده می کنند. 

در تازه ترین اخبار مربوط به این شرکت، از سامانه «پارلمان مجازي ایران» در مراسمی با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس

 
شوراي اسلامی ایران و جمعی از نمایندگان مجلس رونمایی شده است. 

در سامانه تعاملی پارلمان مجازي ایران، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی می توانند درباره مهمترین طرح ها و لوایح با مردم مشورت

 
و نظرات و پیام هاي مردمی را دریافت کنند. 

هر نماینده در پارلمان مجازي ایران دفتر مجازي دارد و مردم می توانند به جاي صرف وقت و هزینه، مراجعات خود را از طریق دفتر

 
مجازي انجام دهند. 

از این پس، رسالت یکپارچه سازي ارتباطات مردم با تمامی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، با این سامانه و راهبري مدیریت مرکز

 
تماس، پیامک، ایمیل و موارد ارتباطی دیگر از جمله خدمات پارلمان مجازي ایران خواهد بود. 

 
«پارلمان مجازي ایران» توسط «همراه اول کسب وکار» در مجلس شوراي اسلامی ایران پیاده سازي و اجرا شده است. 

گفتنی است اپراتور اول در مدت شیوع ویروس کرونا در عرصه هاي مختلفی حضوري موثر و فعال داشت و در قالب اجراي مسئولیت
اجتماعی توانست خدمات ویژه اي را ارائه دهد که از جمله می توان به ارائه بسته اینترنت 20 گیگ به معلمین کشور، رایگان کردن
تماس 60 هزار بهورز، مشارکت 30 میلیارد ریالی در ساخت بیمارستان، یک سوم کردن تعرفه ترافیک سامانه هاي آموزش مجازي
دانشگاه ها، پوشش زنده هیئات در ایام محرم و صفر در روبیکا، راه اندازي سامانه پارلمان مجازي براي ارتباط مردم با نمایندگان

 
مجلس و اهداي بیش از 16میلیون ماسک رایگان به مناطق محروم اشاره کرد. 

همچنین، ارائه بسته اینترنت 200گیگ به خبرنگاران، مشارکت با سازمان حج در تهیه غذاي مخصوص بیماران کرونایی، راه اندازي
سامانه رایگان شاد با مشارکت آموزش و پرورش، کمک به ایجاد اشتغال و رونق کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا و تهیه و توزیع

 
بسته هاي معیشتی براي اقشار محروم جامعه از دیگر خدمات این شرکت در ایام کرونایی است. 

گزارش: معصومه افلاکی



پیگیري لوایحی براي بهبود وضعیت مناطق آزاد کشور و منطقه آزاد قشم

منبع: فریناشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/09/25

در دیدار مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم با دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، گزارشی از برنامه ها، پروژه هاي در دست
اجرا و اقدامات صورت گرفته در حوزه هاي مخ...

در دیدار مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم با دبیر مجمع
تشخیص مصلحت نظام، گزارشی از برنامه ها، پروژه هاي
در دست اجرا و اقدامات صورت گرفته در حوزه هاي
مختلف عمرانی، زیرساختی، گردشگري و... توسط این

 
سازمان ارائه شد. 

به گزارش فرینا به نقل از خبرگزاري خبرآنلاین، حمیدرضا
مومنی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در دیدار با
محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام،
گزارشی از برنامه ها، طرح هاي توسعه و اقدامات انجام
شده سازمان متبوع خود در حوزه هاي زیرساختی، عمرانی،

 
اقتصادي و... ارائه کرد. 

مومنی در این جلسه به اهداف و سیاست هاي دولت تدبیر و امید براي ایجاد توسعه متوازن و ایجاد اشتغال پایدار در جزیره قشم
اشاره کرد و روند فعالیت ها را در جهت توسعه ملی و منطقه اي و ارتقاي موقعیت اقتصادي منطقه و کشور، مطلوب و امیدوارکننده

 
توصیف نمود. 

وي، ایجاد امید، انگیزه و جذابیت براي حضور سرمایه گذاران و کارآفرینان در جزیره قشم و رونق فعالیت هاي اقتصادي و بهبود
وضعیت معیشت و کیفیت زندگی مردم را از مزایاي فعالیت هاي زیرساختی و عمرانی سازمان منطقه آزاد قشم و ایجاد توسعه پایدار و

 
متوازن در تمامی نقاط جزیره دانست. 

بر اساس این گزارش، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در این دیدار ضمن قدردانی از تلاش هاي مدیرعامل سازمان منطقه آزاد
قشم و معاونان و مدیران این سازمان، راهبردهایی را جهت پیشبرد پروژه هاي عمرانی، زیرساختی و زیربنایی با مشارکت هاي طرف

 
هاي خارجی و داخلی در منطقه آزاد قشم ارائه کرد. 

محسن رضایی در ادامه بابیان اینکه یکی از محورهاي سیاست اقتصاد مقاومتی این است که عملکرد و طرح هاي مربوط به هر منطقه
آزاد به صورت جداگانه و با توجه به شرایط اجتماعی و وسعت آن موردبررسی قرار گیرد؛ از پیشنهاد و تصویب لوایح در مجلس شوراي

 
اسلامی که موجب بهبود وضعیت مناطق آزاد کشور و منطقه آزاد قشم شود، حمایت کرد. 

موضوع دیگري که در این جلسه مطرح شد، مربوط به تعیین تکلیف منطقه آزاد و منطقه ویژه اقتصادي در جزیره قشم بود که پس از



ارائه توضیحات، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به لزوم ارائه طرح توجیهی مناسب و ایده اجرایی خاص براي این موضوع،
بر پیگیري و تعیین تکلیف این موضوع و بدل شدن کل جزیره به منطقه آزاد تأکید نمود.



10 ماه هر هفته هزار پرس غذا

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/09/25

حمید حقیقی فرد مسئول پویش مردمی «همسایه» در گفت وگو با خبرنگار حوزه مسجد و هیأت خبرگزاري فارس اظهار
داشت: پس از شیوع ویروس کرونا و اوج گیري شرایط بد اقتصادي، گروهی از جوانان شمال شرق تهران بر آن شدند تا با جمع آوري

 
کمک هاي مردمی و هزینه کرد هدفمند آن، گام هایی را در جهت رفع محرومیت و کمک به اقشار نیازمند استان تهران بردارند. 

 
پویشی متاثر از حدیث حضرت زهرا(س) 

وي با اشاره به اینکه گام اول فعالیت هاي ما با شناسایی دقیق نیازمندان آغاز شد، تصریح کرد: براي کمک رسانی ها براساس حدیث
حضرت زهرا (س) که می فرمایند: «الجار ثم الدار»، شعار برنامه هاي کمک رسانی را «اول همسایه بعد خودت» قرار دادیم و براي

 
طبخ غذاي گرم براي نیازمندان برنامه ریزي کردیم. 

 
 

 
طبخ هفته اي هزار پرس غذاي گرم براي نیازمندان 

حقیقی فرد افزود: با جمع آوري کمک هاي مردمی از اسفندماه تاکنون هر هفته طی روزهاي دوشنبه و پنجشنبه، در مجموع هزار
پرس غذاي گرم طبخ و میان نیازمندان توزیع کردیم. این غذاها میان نیازمندان بومهن، رودهن، پاکدشت، قیامدشت، خاك سفید،

 
هرندي و حومه شهر کرج توزیع شده است. این توزیع به صورت چرخشی انجام شده و هرهفته غذاها به یک منطقه رفته است. 

 
کار بزرگی که ماه رمضان و محرم رقم خورد 

مسئول پویش مردمی «همسایه» با بیان اینکه هر پرس غذا در این طرح 15 هزار تومان هزینه داشته است، گفت: بانک اطلاعاتی
نیازمندان ما در این حدود 10 ماه به مرور تکمیل شده و هرهفته به افراد بیشتري کمک رسانی کردیم. ما در 30 روز ماه رمضان هر



شب هزار پرس غذا و در دهه اول محرم هر شب با تعطیل کردن جلسات هیأت، 2 هزار پرس غذاي طبخ و به دست نیازمندان

 
رساندیم. 

 
فیلمی از تلاش هاي این نیروهاي مردمی 

 
اشتغال زایی براي زنان بی سرپرست و بدسرپرست 

وي گفت: دومین طرح ما در قالب این پویش و با کمک خیریه ایجاد اشتغال براي زنان بدسرپرست و بی سرپرست است که بنا داریم
ان شاءاالله تا زمستان کارگاه خیاطی در منطقه تهرانپارس ایجاد کنیم و براي 50 زن زمینه اشتغال و کسب درآمد را فراهم کنیم تا
خود بتوانند خرج خانواده خود را در بیاورند. در این طرح با کمک خیرین چرخ خیاطی تهیه می شود تا زنان لباس زنانه، روسري و ...

 
تولید کنند. 

حقیقی فرد گفت: این برنامه اشتغال زایی ادامه خواهد داشت تا بتوانیم به جاي رساندن ماهی به دست نیازمندان ماهی گیري به آن

 
ها آموزش دهیم. 

 
سفره نیازمندان شب عید پر خواهد شد 

مسئول پویش مردمی «همسایه» گفت: براي شب عید امسال نیز در حال برنامه ریزي براي تهیه و توزیع بسته هاي ارزاق شامل برنج،

 
گوشت، روغن، ماکارانی و ... هستیم. 

 
 

 
طبخ هزار پرس سبزي پلو با ماهی براي شب یلدا 

وي با اشاره به برنامه شب یلداي این پویش گفت: بنا داریم با کمک مردم در شب یلدا هزار پرس سبزي پلو با ماهی طبخ و میان



نیازمندان توزیع کنیم. همچنین در قالب پویش همسایه دانش آموزي نیز دانش آموزان چند مدرسه بنا دارند تا در کنار این غذاها یک

 
دانه انار تهیه و به دست نیازمندان برسانند. 

حقیقی فرد در پایان خاطرنشان کرد: تقدیر از پرستاران بخش بیماران کرونایی در روز پرستار و همچنین تهیه بسته هاي لوازم
التحریر براي دانش آموزان از دیگر برنامه هاي آتی ماست که از طریق صفحه اینستاگرام پویش به نشانی hamsayeh.ngo اطلاع

رسانی خواهد شد.



شرط استخدام در این کارخانه «سوءپیشینه» است/ تا ابد تاوان ندهید

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/09/25

مریم خدایی کارگردان مستند «روز نو» که در چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» حضور دارد، بیان کرد که این مستند
درباره کارخانه اي است که شرط استخدام در آن داشتن سو پیشینه است.

مریم خدایی کارگردان مستند «روز نو» که در چهاردهمین
جشنواره «سینماحقیقت» حضور دارد، بیان کرد که این
مستند درباره کارخانه اي است که شرط استخدام در آن

 
داشتن سو پیشینه است. 

مریم خدایی کارگردان مستند «روز نو» که در بخش
کارآفرینی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» حضور
دارد، در گفتگو با خبرنگار مهر درباره این اثر گفت: این
مستند 25 دقیقه اي یک اثر کارآفرینی اجتماعی است. این
فیلم درباره کارخانه دار موفقی است که شرط استخدام در

کارخانه او داشتن سوءپیشینه است، حدود نود درصد از کارکنان این کارخانه داراي سو پیشینه هستند، قتل هاي غیر عمد، تصادف،
عدم امانتداري و… از جمله سوابق کارکنان این کارخانه است. ما حتی در بین این کارکنان، فروشندگان مواد مخدر یا بهبودیافتگان

 
اعتیاد را هم می بینیم. 

وي افزود: افرادي که در این کارخانه کار می کنند یک بار در زندگی خود اشتباه کرده اند اما نباید تاوان آن را براي تمام عمر بدهند
از همین رو دکتر نبی صاحب این کارخانه همیشه در مواجه با این موضوع می گوید شاید براي شما هم اتفاق بیفتد. شاید جالب باشد
که بگویم ما در این کارخانه فردي را دیدیم که قهرمان بوکس بود و در مسابقات شرکت کرده بود ولی در زمان تمرین، رقیب تمرینی
او سهواً در رینگ توسط او دچار آسیب و در نهایت کشته می شود. البته «روزي نو» در ورژن کوتاه براي جشنواره آماده شده ولی یک
ورژن هفتاد دقیقه اي هم دارد در آن نسخه درباره چند نمونه دیگر هم صحبت می کنیم که به این نحو دچار مشکل شده اند. یا مثلاً

 
معتادان زیادي هم می بینیم که البته بهبود پیدا کرده اند اما در آن زمان مواد مخدر هم می فروختند. 

وي با بیان اینکه این کارخانه مربوط به تولید فرآورده هاي زیتون است، درباره نحوه آشنایی با دکتر نبی توضیح داد: من با دست
اندرکاران این کارخانه آشنا بودم اما دغدغه خودم هم کارآفرینی بود به همین ترتیب با دکتر نبی در همایشی آشنا شدم. اما وقتی در
مرحله پژوهش این مستند بودیم برنامه «ماه عسل» هم از ایشان دعوت کرد وقتی بازخورد برنامه و استقبال مردم براي آشنا شدن با
چنین فردي را دیدم مصرتر شدم تا این فیلم را بسازم چون احساس کردم نیاز است جلوه بصري بهتري از فعالیت هاي دکتر نبی

 
داشته باشیم. 

این کارگردان ادامه داد: سینماي مستند سینماي واقعیت است این روزها هم فضاي مجازي بیشتر رواج پیدا کرده و مردم علاقه مند
هستند تا در این فضا فیلم هایی را ببینند که مسایل را بهتر و تندتر روایت کند، از همین رو فکر کردم اگر موضوع این مستند در
قالب تصویر بیان شود، می تواند زاویه دید مردم را تغییر دهد و شاخصه هاي فکري کارآفرینان روي آنها تاثیر بگذارد. کارآفرینانی



مانند دکتر نبی از روي نیت خیر به چنین افرادي کمک می کنند. شخصاً معتقدم دکتر علیرضا نبی یک انسان وارسته است ضمن
اینکه او دکتراي اقتصاد دارد، پیش از اینکه کارخانه را افتتاح کند یک استاد دانشگاه بود که مشاوره خانواده می داد و چالش هاي
پیش روي منابع انسانی را مورد بررسی قرار می داد. این کارآفرین یک مسئولیت اجتماعی در مقابل همه احساس می کند و می گوید

 
باید به سمت و سویی برویم که بتوانیم انسانیت خودمان را پیدا کنیم. 

خدایی در پایان توضیح داد: در بخشی از این مستند دکتر نبی می گوید «همیشه احساس می کردم فقط حرف می زنم، بنابراین
تصمیم گرفتم پا در عرصه عمل بگذارم و به ارتقاي کیفی جامعه کمک کنم» در این میان سخن امیر مومنان (ع) که فرموده اند
«سکوت دنیا را فرا می گرفت، اگر هر کس اندازه عملش صحبت می کرد» انگیزه او شد تا براي اصلاح جامعه گام بردارد به همین

دلیل این کارخانه را احداث کرد.



جذب 16 میلیاردریال براي طرحهاي ارتباط با صنعت دانشگاه جندي شاپور

دزفول

منبع: ایرناشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/09/25

دزفول- ایرنا- مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و کارآفرینی دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول گفت: 16
میلیارد ریال اعتبار براي طرح هاي ارتباط با صنعت این دانشگاه جذب شده است.

دزفول- ایرنا- مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با
صنعت و کارآفرینی دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول
گفت: 16 میلیارد ریال اعتبار براي طرح هاي ارتباط با

 
صنعت این دانشگاه جذب شده است. 

محمد ذاکرمشفق روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا درخصوص طرح هاي ارتباط با صنعت این دانشگاه
براي رفع نیازهاي جامعه و صنعت افزود: یکی از اولویت
هاي اصلی دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول،
تاثیرگذاري بر جامعه اطراف خود است به نحوي که بخشی

از دانش و فناوري که توسط محققان دانشگاه در دست مطالعه و انجام است منجر به رفع مشکلات جامعه و صنعت شهر، استان و

 
کشور و درنهایت ارتقاي رفاه عمومی شود. 

وي با بیان اینکه توجه به کیفی سازي فعالیت هاي علمی و هم جهت شدن ماموریت هاي دانشگاه با نیازهاي جامعه و صنعت در
دستور کار قرار دارد، ادامه داد: طی سال هاي اخیر دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول پیشرفت هاي خوبی داشته و حجم پروژه

 
هاي صنعتی دانشگاه که توسط اعضاي هیات علمی انجام می شود افزایش یافته است. 

مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و کارآفرینی دانشگاه جندي شاپور دزفول بیان کرد: حدود نیمی از اعضاي هیات
علمی دانشگاه به صورت مستقیم یا غیرمستقیم مجري یا همکار طرح هاي ارتباط با صنعت هستند و با توجه به سختی کار و چالش

 
هاي انجام فعالیت کاربردي و صنعتی، رقم قابل توجهی اس . 

وي با بیان اینکه با افزایش اعتبارات جذب شده مربوط به طرح هاي صنعتی، زیرساخت هاي پژوهشی دانشگاه بیش از پیش تقویت
می شوند، افزود: خوشبختانه با تلاش هاي مستمر همکاران ما در دانشگاه، امسال 2 طرح پژوهشی تقاضا محور دانشگاه صنعتی جندي

 
شاپور دزفول به عنوان طرح برگزیده توسط وزارت علوم معرفی شدند. 

ذاکرمشفق اظهارداشت: مجري یکی از این طرح ها دکتر موفق پور از اعضاي هیات علمی گروه مهندسی صنایع است که طرحی با
عنوان "طراحی و توسعه نرم افزار ارزیابی عملکرد مبتنی بر متدولوژي کارت امتیازي متوازن" به سفارش شرکت بهره برداري از شبکه

 
هاي آبیاري شمال خوزستان انجام داده است. 

وي افزود: طرح دیگر توسط دکتر سرادارزاده عضو هیات علمی دانشکده برق و کامپیوتر با عنوان "بررسی و تحلیل اثرات هارمونیک

 
جریان بر دقت لوازم اندازه گیري" به سفارش شرکت توزیع برق اهواز انجام شده است. 

مدیر امور فناوري، تجاري سازي، ارتباط با صنعت و کارآفرینی دانشگاه جندي شاپور دزفول گفت: قرار است این 2 طرح برگزیده، در
هفته پژوهش توسط مجریان به صورت وبینارهایی براي عموم ارائه شوند. 



وي افزود: علاقه مندان این طرح ها را روز گذشته(دوشنبه) و امروز 24 و 25 آذر از طریق درگاه اینترنتی معرفی شده در سایت

 
دانشگاه به صورت مجازي مشاهده می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- هفته پژوهش 

 
- دزفول 

 
- خوزستان 

- دانشگاه



کاربردي کردن پژوهش هاي دانشگاهی در خدمت توسعه جامعه/ وقتی

کارآفرینی و مهارت آموزي در اولویت قرار می گیرد

منبع: عصر هامونشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/09/25

کاربردي کردن پژوهش ها و استفاده از ظرفیت دانشگاه براي حل مشکلات و بالفعل شدن پتانسیل ها می تواند ارتباط این
مراکز تحقیق و پژوهش را با جامعه، صنعت و ... افزایش دهد.

به گزارش عصرهامون، آرشیو کتابخانه هاي دانشگاه ها مملو از پایان نامه هایی است که سال ها از ارائه آن ها گذشته و جز در

 
همان بحبوحه دفاع دیگر مورد استفاده قرار نگرفته است. 

پایان نامه هایی که دانشجو و استاد وقت و هزینه زیادي را صرف آن می کنند، اما در نهایت تنها در حد یک عنوان مورد استفاده قرار
می گیرد، بسیاري از این پایان نامه ها اگرچه ممکن است ارزش علمی بالایی داشته باشند اما کاربرد چندانی ندارند، به همین دلیل

 
مقصد آن ها در بهترین حالت قفسه هاي کتابخانه است. 

کاربردي کردن پژوهش ها اصطلاحی است که در سال هاي اخیر بسیار مورد توجه قرار گرفته است و نوك پیکان آن به سمت پژوهش

 
هایی است که در دانشگاه ها انجام می شود. 

با توجه به اینکه دانشگاه مهد علم و دانش است و بسیاري از پایان نامه ها، مقالات و رساله ها در این مراکز از طریق پژوهش و
تحقیقات چند ماهه و بعضا چند ساله به رشته نگارش درمی آید ضروري است براي بهره وري بیشتر از بودجه صرف شده در این

 
زمینه، پژوهش هاي انجام شده به سمت کاربردي شدن برود. 

به عبارتی با شناسایی نیاز استان، ظرفیت ها و نحوه بهره گیري از این پتانسیل ها لازم است پژوهش ها در دانشگاه ها در این سمت

 
هدایت شود تا ضمن گره گشایی از مشکلات زمینه را براي رونق اشتغال فراهم آورد. 

25 آذرماه که در تقویم به نام روز پژوهش نامگذاري شده، فرصتی است تا در خصوص نحوه کاربردي کردن پژوهش ها، بررسی هایی

 
هر چند اندك شود. 

 
غبار بی توجهی بر روي پایان نامه ها 

شیبک، یکی از فارغ التحصیلان جغرافیا و برنامه ریزي شهري در این زمینه به خبرنگار ما بیان می کند: در سال 86 از دانشگاه فارغ

 
التحصیل شدم و پس از دفاع از پایان نامه دیگر به سراغ آن نرفتم، زیرا نیازي به آن نبود. 

وي ادامه داد: در آن سال ها اغلب پایان نامه ها پس از دفاع به بایگانی کتابخانه هاي دانشگاه منتقل می شدند به گونه اي که حتی

 
دانشجو عنوان پایان نامه اي که ماه ها براي آن تلاش کرده بود را نیز فراموش می کرد. 

این شهروند اظهار کرد: با توجه به اینکه دانشجویان اطلاعات چندانی درباره نیازها و ظرفیت هاي استان ندارند ضروري است راهکاري



اندیشیده شود تا پایان نامه ها، رسالات و مقاله ها به سمت رفع نیازها و استفاده از پتانسیل هاي استان برود و پژوهش چندماهه و

 
حتی یک ساله دانشجو ثمربخش باشد. 

 
دلگرمی دانشجو به ثمربخش بودن پایان نامه 

توکلی، یکی از دانشجویان تحصیلات تکمیلی رشته معماري در این زمینه به خبرنگار ما بیان کرد: پایان نامه ام در خصوص بازسازي

 
یکی از ساختمان هاي قدیمی واقع در زاهدان است است و این موضوع را به پشنهاد استاد راهنما پذیرفتم. 

وي ادامه داد: با توجه به اینکه نتیجه کارم در نهایت به بازسازي یک ساختمان و قابل استفاده بودن آن ختم می شود گمان می کنم

 
پایان نامه اثربخشی لازم را داشته باشد. 

این دانشجو اظهار کرد: در سال هاي اخیر پژوهش ها با دقت بیشتري تایید می شود و تلاش بر این است وقت و هزینه صرف شده بر

 
آن نتیجه اي هم داشته باشد و بتواند گره گشایی کند. 

 
بررسی پتانسیل هاي محوري سیستان و بلوچستان 

درمحمد کردي تمندانی معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان در این خصوص به خبرنگار ما بیان کرد: دانشگاه
سیستان و بلوچستان یک دانشگاه مادر است و اولویت اکثر پتانسیل هاي پژوهشی و فناوري در حوزه اعضاي هیات علمی و یا

 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی با پتانسیل هاي استان است. 

وي ادامه داد: پتانسیل هاي محوري سیستان و بلوچستان در حوزه مرز، دریا، گیاهان دارویی، تزانزیت و ترانشیپ، سلامت و آي تی

 
است. 

این استاد دانشگاه افزود: تلاش کردیم بیشتر پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دکتري و کارشناسی ارشد با توجه به نیاز دستگاه
هاي اجرایی و بودجه هایی که در بخش دولتی و خصوصی وجود دارد به سمت ظرفیت هاي اصلی استان هدایت شود که جزو

 
پتانسیل هاي اولویت دار ماست. 

 
تشکیل زیست بوم فناوري و نوآوري سیستان و بلوچستان 

وي تصریح کرد: برگزاري برنامه هاي هفته پژوهش در سیستان و بلوچستان از 15 تا 21 و در کشور از 23 تا 30 آذر ماه برنامه ریزي

 
شده است. 

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان افزود: امسال به دلیل شیوع کرونا نمایشگاه هفته پژوهش و فناوري استان به

 
صورت مجازي شکل گرفت و در نهایت زیست بوم فناوري و نوآوري سیستان و بلوچستان را شکل دادیم. 

کردي تمندانی ادامه داد: در این زیست بوم تمام داده ها در قالب کتاب، پایان نامه و طرح هاي پژوهشی که مربوط به استان بودند به
صورت طبقه بندي شده در داخل این نمایشگاه قرار گرفت که افراد در قالب کارآفرین و سرمایه گذار از بیرون و داخل استان به داده

 
هاي اولیه درباره این ظرفیت هاي بالقوه استان در دسترسی داشته باشند. 



معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان گفت: این پتانسیل ها به صورت پیوسته قابلیت به روز رسانی دارد و می تواند

 
در دسترس افراد جویاي کار و سرمایه گذار باشد. 

 
اولویت اول؛ نهادینه کردن تفکر کارآفرینی 

وي اظهار کرد: در حوزه کارآفرینی در دانشگاه باید در ابتدا تفکر کارآفرینی یا همان شیوه پیدا کردن و مهارت کار را در مخاطبان

 
خود نهادینه کنیم که دانشگاه دوره هاي مهارت آموزي را از سال گذشته راه اندازي کرده است. 

عضو هیات علمی دانشگاه سیستان و بلوچستان ادامه داد: این دانشگاه در کشور از نظر تعداد و نوع دوره هاي مهارت آموزي از شرایط
بهتري برخوردار است و بالغ بر 100 دوره مهارت آموزي توسط دفتر ارتباط با صنعت دانشگاه طراحی و به صورت وبیناري برگزار شده

 
است. 

کردي تمندانی گفت: مخاطبان این دوره ها دانشجویان، اعضاي هیات علمی و غیر دانشگاهیان هستند، این دوره ها سبب فرهنگ
سازي می شود که تا افراد جویاي کار با توجه به نیازها و پتانسیل هایی که در استان وجود دارد به دنبال یک شغل به صورت هدفمند

 
بروند که این دوره ها امسال انجام شد. 

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه سیستان و بلوچستان گفت: در کنار آن مجتمع فناوري و نوآوري به همراه مرکز نوآوري اجتماعی
دانشگاه هم این نگاه را تقویت می کند و باید فرهنگ سازي وایده هاي نو، جدید و جذابی را براي نسل جوان ایجاد کنیم که اشتیاق

 
به ماندگاري و سرمایه گذاري در استان را داشته باشد. 

 
هدایت رساله ها و پایان نامه ها به سمت کارآفرینی در 1400 

کردي تمندانی بیان کرد: یکی از اهداف کلان دانشگاه سیستان و بلوچستان که به جد به دنبال آن هستیم این است که قطعا در سال
1400 هم راستا با سیاست هاي کلان کشور، اکثر پایان نامه ها و رساله هاي دکتري ما در حوزه هاي کارآفرین، دانش فنی، شرکت

 
هاي دانش بنیان و استعدادهاي بالقوه استان هدایت خواهد شد. 

عضو هیات علمی دانشگاه سیستان و بلوچستان اظهار کرد: قطعا نتایج این مطالعات و تحقیقات در اختیار بخش خصوصی و دولتی

 
قرار می گیرد که بتواند چرخ هاي توسعه را با سرعت بیشتر و خطاي کمتر به حرکت درآورد. 

انتهاي پیام/



2 هزار و 500 قالیباف در نهاوند بیمه هستند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاوند از بیمه 95 درصد قالیبافان این شهرستان خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از همدان، نقی کاکاوند رئیس اداره صنعت، معدن و
تجارت نهاوند با بیان اینکه بیش از 95 درصد قالی بافان
نهاوند داراي بیمه هستند از ایجاد 25 شغل جانبی از

 
طریق فرش دستباف خبر داد. 

او بیان کرد: تعداد کل قالیبافان شهرستان نهاوند که تا
پایان شهریورماه سال جاري در سامانه این اداره به ثبت

 
رسیده اند 2 هزار و 538 نفر هستند که 2 هزار و 500 نفر از این تعداد جزو بیمه شدگان ثبت شده اند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاوند،افزود: به منظور حمایت مالی از شاغلان این بخش در ابتداي سال 20 نفر براي دریافت
تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند که تمام آن ها مورد تایید قرار گرفته و مجموعا 150 میلیون تومان وام به آن ها پرداخت

 
شده است. 

کاکاوند به اهمیت صنعت فرش بافی به عنوان یکی از صنایع دستی اشتغالزا اشاره کرد و افزود: در سال هاي اخیر قالی بافی به عنوان
یک صنعت و هنر توانسته به یکی از منابع مهم اشتغال زایی و ارزآوري تبدیل شود که در این زمینه بیش از 5 هزار نفر که اغلب آن

 
ها خانم هستند زیر نظر اتحادیه قالی بافان در 24 کارگاه فرش بافی در سطح شهرستان مشغول فعالیت شده اند. 

او با اشاره به ایجاد 25 شغل جانبی از طریق فرش دستباف گفت: از جمله این مشاغل می توان به پشم چینی، حلاجی، نخ ریسی، نخ
تابی، خامه فروشی، بازرگانی و مانند این ها اشاره کرد که می تواند افراد زیادي را به خود مشغول کند، زیرا در شرایط کنونی که بحث

 
اشتغال و جهش تولید مطرح است حمایت از این صنعت می تواند آثار مثبتی را براي اقتصاد خانوار به همراه داشته باشد. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاوندادامه داد: قطعا برگزاري چنین کلاس هایی سبب آشنایی بافندگان با فنون بازاریابی می
شود و مشتري و بازار فروش محصولشان را پیدا کنند و بعد شروع به بافت فرش و قالی کنند که این رویه میزان ارزآوري تولید فرش

 
را هم براي بافندگان و هم شهرستان افزایش می دهد. 

کاکاوندگفت: شهرستان نهاوند یکی از قطب هاي مهم تولید فرش است و نباید با داشتن چنین ظرفیتی مورد غفلت واقع شود که



 
امیدواریم با راه اندازي کلاس هاي آموزش بازاریابی بتوانیم صنعت فرش و فرش بافی را بیش از گذشته فعال کنیم. 

او از فرشبافی به عنوان یک صنعت ارز آور یاد کرد و گفت: قالی و فرش هاي نهاوند به دلیل اصیل بودن نقشه به کشور هاي اروپایی،
کشور هاي حوزه خلیج فارس و برخی نقاط کشور صادر می شوند که البته با توجه به وجود واسطه سود کمتري عاید بافندگان فرش
می شود که در صورت برگزاري دوره هاي آموزش بازاریابی براي تولید کنندگان بومی سود بیشتر و در نتیجه اشتغال پایدارتري در

 
این زمینه به عمل خواهد آمد. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاونددر رابطه با نشان تجاري فرش دستباف نهاوند نیز گفت: فرش نهاوند با برند هاي جهانی
عشوندي، گل حیدري یا سالاري و لچک سفید یکی از حوزه هاي مستعد براي فعالیت اقتصادي است که می تواند کانون ایجاد

اشتغال و تولید در شهرستان باشد.



فرار چند باره روحانی از پاسخگویی در مورد گرانی ها/ آزادسازي قسطی

قیمت خودرو/ درآمدهاي انتزاعی نفت در بودجه 1400/ تبر کسري بودجه بر

ریشه ارزش پول ملی

منبع: مشرقشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/09/25

 
- اقتصاد 

گزیده اقتصادي روزنامه ها فرار چند باره روحانی از پاسخگویی در مورد گرانی ها/ آزادسازي قسطی قیمت خودرو/ درآمدهاي انتزاعی

 
نفت در بودجه 1400/ تبر کسري بودجه بر ریشه ارزش پول ملی 

ابهام آماري در گرانی مسکن، تبعات استقراض احتمالی دولت از بانک ها و
تأخیر دراجراي قانون مالیات برخانه هاي خالی به نفع سرمایه داران، سایر

 
عناوین اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي مشرق- هر روز صبح، «گزیده مطالب اقتصادي روزنامه
ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه

 
هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- آزادسازي قسطی قیمت خودرو 

دنیاي اقتصاد بند قیمتی بسته اصلاح صنعت خودرو را بررسی کرده است: وزارت صنعت، معدن و تجارت بسته پیشنهادي خود مبنی
بر اصلاح صنعت خودرو را به شوراي هماهنگی اقتصادي سران سه قوه ارائه داده و در انتظار تصویب آن به سر می برد، طرحی که
محوریت آن، آزادسازي قیمت بخشی از محصولات خودروسازان است. هرچند وزارت صمت قصد دارد با این طرح، پایه هاي عبور از
نرخ گذاري دستوري در صنعت خودرو را بنا بگذارد، با این حال به نظر می رسد طرح مذکور به نوعی قسطی و ناقص بوده و نه می

 
تواند سرکوب قیمت را متوقف کند و نه بازار را از ید قدرت سوداگران بیرون آورد. 

طبق اظهارات اخیر مسوولان وزارت صمت و همچنین اطلاعاتی که منابع آگاه داده اند، طرح اصلاح صنعت خودرو، با محوریت
آزادسازي قیمت بخشی از محصولات خودروسازان و در ازاي جهش تولید تدوین شده است. وزارت صمت در بسته خود پیشنهاد داده
که قیمت گذاري محصولات پر تیراژ خودروسازان همچنان در اختیار شوراي رقابت باشد و قیمت کم تیراژها را خود آنها تعیین کنند.
این بسته البته بندهاي دیگري مانند پرداخت تسهیلات به خودروسازي و تامین ارز مورد نیاز این صنعت را هم در خود جاي داده و
قرار است در ازاي آنها، تولید خودرو در کشور طی سال جاري و در مقایسه با سال گذشته 50 درصد رشد کند. در باب امکان سنجی
اجراي این بسته پیشنهادي و تحقق هدف رشد 50 درصدي قیمت، ابتداي هفته در همین صفحه گزارشی مفصل به چاپ رسید. حالا

اما بحث بر سر این است که بند قیمتی بسته موردنظر واقعا کمک قابل توجهی به صنعت خودرو خواهد کرد؟ 



با فرض تصویب بسته مورد نظر در شوراي هماهنگی اقتصادي سران سه قوه، خودروسازان این اختیار را می یابند که محصولات کم
تیراژ خود را قیمت گذاري کنند، اما پرتیراژها که شالوده اصلی خزانه آنها را تشکیل می دهد، همچنان در ید قدرت شوراي رقابت
باقی خواهد ماند. هرچند در بسته موردنظر، سهم خودروهاي کم تیراژ 45 درصد و پرتیراژها 55 درصد در نظر گرفته شده، با این حال
خودروسازان این تقسیم بندي را رد می کنند. به گفته آنها، خودروهاي کم تیراژ سهم به مراتب کمتري را دارند و بعید است تقسیم
بندي 45 به 55 درصد درست از آب درآید. این در شرایطی است که حتی اگر همین تقسیم بندي نیز درست بوده و 45 درصد
خودروهاي داخلی از زیر یوغ نرخ گذاري دستوري خارج شود، باز هم سیاست سرکوب قیمت به واسطه نرخ گذاري تحمیلی 55 درصد
باقیمانده، ادامه خواهد داشت. با این حساب، طرح آزادسازي قیمت به نوعی ناقص به اجرا در می آید و نمی تواند به زیاندهی
تولیدکنندگان، سوداگري در بازار و بهبود کیفیت کمک خاصی کند. حتی رشد 50 درصدي تولید که هدف اصلی وزارت صمت در

 
بسته پیشنهادي اش هست نیز با توجه به آزادسازي قسطی قیمت، به احتمال فراوان محقق نخواهد شد. 

 
چرا قسطی و ناقص؟ 

اظهارات مسوولان وزارت صنعت، معدن و تجارت در چند ماه گذشته را که مرور کنیم، متوجه خواهیم شد آنها دل خوشی از نرخ
گذاري دستوري ندارند و حتی گاهی از تبعات منفی آن در تولید و بازار نیز صحبت به میان آورده اند. از همین رو انتظار می رفت و
می رود وزارت صمت به سمت پایان دادن به این کهنه سیاست خسارت بار دولتی حرکت کرده و طرحی را تدوین کند که در آن،
قیمت گذاري دستوري به هیچ شکلی وجود نداشته باشد. تا پیش از ارائه بسته پیشنهادي صمت به شوراي هماهنگی اقتصادي سران
سه قوه و با توجه به مواضع این وزارتخانه، گمان می رفت حذف کامل سیاست سرکوب قیمت در دستور کار قرار گرفته، با این حال
در نهایت مشخص شد این سیاست همچنان وجود خواهد داشت منتها کمی خفیف تر. اگر فرض را بر تصویب بسته پیشنهادي صمت
بگذاریم، خودروسازان می توانند اختیار تعیین نرخ محصولات کم تیراژ خود را در دست بگیرند، اما کماکان دیگر نهادها براي قیمت
بخش اعظم خودروهاي آنها تصمیم می گیرند. هرچند مشخص نیست ملاك کم تیراژ یا پرتیراژ بودن، چه رقمی است و دقیقا کدام
خودروها قیمت شان آزاد می شود و قیمت کدام خودروها دستوري باقی می ماند، اما حتی مشخص شدن این دسته بندي نیز توفیر
خاصی در فرجام کار نخواهد داشت. وقتی خودروسازان نتوانند اختیار تعیین قیمت همه محصولات خود را داشته باشند، کماکان در

 
زیان خواهند بود، بنابراین بهبود کمی و کیفی تولیدات آنها نیز با تردیدهایی جدي مواجه می شود. 

البته گفته می شود در صورت تصویب بسته پیشنهادي صمت، حداقل نتیجه آن، خروج محصولات پر تیراژ خودروسازان از زیاندهی
است، که بیراه نیست؛ با این حال پرسش اینجاست که تکلیف زیاندهی بخش اعظم محصولات چه می شود؟ اینکه ایران خودرو در دنا
پلاس سود بدهد و از آن سو در پژو 405 زیان کند یا سایپا در شاهین به سود برسد و در تیبا زیاندهی داشته باشد، نه کمکی به
خودروسازان خواهد کرد و نه بازار را از سوداگري و دلالی نجات می دهد. ایرادي که کارشناسان و فعالان صنعت خودرو به طرح وزارت

 
صمت می گیرند، به اصطلاح قسطی بودن آزادسازي قیمت است. 

آنها معتقدند اگر صمت به تبعات منفی نرخ گذاري دستوري واقف است و می خواهد خودروسازي را از شر سرکوب قیمت نجات دهد،
دیگر چرا می خواهد آن را قسطی و ناقص به اجرا در بیاورد؟ اگر زیاندهی دناپلاس و شاهین بد است، خب تیبا و پژو 405 هم نباید از
ناحیه نرخ گذاري دستوري با زیان تولید مواجه شوند. از طرفی، به نظر می رسد صمت از ناحیه بسته پیشنهادي خود ابتدا به دنبال
خروج صنعت خودرو از زیاندهی و در ادامه، حذف سوداگري در بازار است؛ این در حالی است که با توجه به تداوم سیاست سرکوب
قیمت در مورد بخش اعظم محصولات خودروسازان، نه زیاندهی را پایانی خواهد بود نه سوداگري را. بنابراین بسته پیشنهادي وزارت
صمت این پتانسیل را دارد که به طرحی ناقص، نسبتا خنثی و ناکارآمد در خروج صنعت خودرو از گرداب زیان، حذف سوداگري در
بازار و همچنین جهش تولید و بهبود کیفی منجر شود. دولت سال هاست بر سرکوب قیمت خودرو اصرار دارد و این سیاست جز آنکه



تولیدکنندگان را در زیان غوطه ور کند، دلالی را در بازار رواج دهد، کیفیت را پایین بیاورد و مانع توسعه خودروسازي شود، نتیجه
دیگري در بر نداشته که اگر داشت، مدافعان آن ذکر می کردند. اینکه وزارت صمت در بسته پیشنهادي خود با نام «اصلاح صنعت
خودرو» قید آزادسازي قیمت بخشی از محصولات را گذاشته، چه معنایی جز این می تواند باشد که سرکوب قیمت را سیاستی مخرب

 
یافته است؟ 

 
ترس صمت از ضرر مشتریان 

به اعتقاد کارشناسان و فعالان صنعت خودرو، بسته پیشنهادي وزارت صمت هرچند احتمالا بخشی از محصولات آنها (احتمالا کمتر از
45 درصد فرضی) را از شر زیاندهی خارج خواهد کرد، با این حال توان مقابله با زیان انباشته و خروج کامل خودروسازان بزرگ از
مسیر ضرردهی را نخواهد داشت. به نظر می رسد وزارت صمت و در ابعاد بزرگ تر، دولت، بیم آن را دارند که با حذف کامل نرخ
گذاري دستوري خودرو، مشتریان زیان ببینند و نفعی به آنها نرسد. در این مورد، حسن کریمی سنجري کارشناس خودروي کشور به
«دنیاي اقتصاد» می گوید:اگر سیاست نرخ گذاري دستوري به طور کامل از صنعت خودرو حذف شود، می توان به واسطه این اتفاق،
منافع تولیدکنندگان را تضمین کرد. وي در پاسخ به اینکه تکلیف منافع مصرف کننده در آزادسازي قیمت چه می شود، می گوید:
آزادسازي قیمت اصلا منافع مصرف کننده را تضمین نمی کند، منتها مگر همین حالا بخش اعظم مصرف کنندگان واقعی نیاز خود را
از بازار آزاد تامین نمی کنند؟ خب همین حالا هم که نرخ گذاري دستوري است، مصرف کننده واقعی زیان می بیند، پس چه فرقی

 
می کند این سیاست حذف شود؟ 

کریمی سنجري تاکید می کند:با توجه به محدودیت طرح هاي فروش خودروسازان، بخش کوچکی از مشتریان دست شان به خودرو با
نرخ کارخانه می رسد و بیشتر برندگان در قرعه کشی ها، خودروي دریافتی را در بازار آزاد می فروشند تا سود کنند. وي با بیان اینکه
در این شرایط، تولیدکننده است که همواره زیان می بیند، می افزاید: اتفاق خوبی که در پس آزادسازي کامل قیمت رخ می دهد،
خروج تولیدکنندگان از زیاندهی است؛ با خروج از زیاندهی، خودروسازان نقدینگی بیشتري به دست می آورند، بنابراین تولید را بالا
می برند و به تبع آن، عرضه نیز افزایش می یابد و بخش بیشتري از تقاضا پوشش داده خواهد شد. این کارشناس با تاکید بر حذف
تقاضاي کاذب در بازار خودرو پس از آزادسازي قیمت می گوید: وقتی قیمت خودرو در کارخانه تفاوت خاصی با نرخ بازار نداشته باشد،
دیگر انگیزه اي براي سوداگري و دلالی باقی نمی ماند، بنابراین بخش زیادي از تقاضاي کاذب از بازار خارج خواهد شد که این نیز خود

 
می تواند به کنترل قیمت در درازمدت کمک کند. 

کریمی سنجري اما در پاسخ به این پرسش که چه تضمینی است تولیدکننده پس از آزادسازي قیمت به سمت مدیریت بازار نرود،
تاکید می کند: بعید است چنین اتفاقی رخ بدهد، زیرا خودروسازان با آزادسازي قیمت از زیان خارج می شوند و به سود می رسند،
ضمن آنکه رشد بیش از حد قیمت، فروش آنها را با مشکل مواجه خواهد کرد. وي در عین حال تاکید می کند که دولت می تواند با
یکسري ابزار تخصصی امکان مدیریت بازار و احتکار را کاهش دهد. به گفته کریمی، مثلا می توان سه پروسه تامین، تولید و فروش را
به واسطه تیم هاي تخصصی ردیابی کرد و هر جا مشکلی ایجاد شد، تیم مربوطه آن را بررسی و براي رفعش راهکار بدهد. وي این را
هم می گوید که دولت می تواند با استفاده از ابزار جریمه، خودروساز را از احتکار و مدیریت بازار دور نگه دارد؛ مثلا اگر فلان خودرو با
جهش نامتعارف قیمت مواجه و احتمال احتکار آن داده شد، دولت می تواند خودروساز را به واسطه فریز کردن قیمت آن، تحت فشار

 
بگذارد تا احتکار احتمالی از بین برود. 

کریمی اما واردات هوشمندانه را نیز راهی دیگر براي کنترل رفتار خودروسازان در دوران آزادسازي قیمت عنوان کرده و می گوید: اگر
به واسطه بازي با ابزار تعرفه، به سمت واردات خودروهاي قابل رقابت با محصولات پرتیراژ داخلی برویم، می توانیم احتمال مدیریت

 
بازار و احتکار توسط شرکت هاي داخلی را کاهش دهیم. 



 
شرق 

 
- درآمدهاي انتزاعی نفت در بودجه 1400 

شرق، امکان تحقق لایحه بودجه 1400 را بررسی کرده است: با تقدیم لایحه بودجه پیشنهادي 1400 کل کشور از سوي دولت محترم
به مجلس شوراي اسلامی، با توجه به اهمیت موضوع و جوانب مختلف اثرگذاري تصمیمات بودجه اي بر متغیرهاي کسب وکار و
فعالیت هاي بخش خصوصی، نقطه نظرات و پیشنهادهاي مشخص فدراسیون نفت با هدف اصلاح و تکمیل تبصره هاي مرتبط با حوزه

 
انرژي به شرح زیر است: 

1- در نگاه کلان اقتصادي ضرورت دارد به چند نکته کلیدي در بودجه 1400 اشاره کنیم با امید به اینکه در آن تجدید نظر شود. بر
ماهیت بودجه بندي اشکالات متعددي وارد است و طبق روال گذشته نه بر اساس تولید و اشتغال بلکه بر مبناي مصارف بسته شده و
به همین علت، تحقق آن در این سال ها با ابهام مواجه شده است. عوامل اصلی اقتصادي، هزینه و مصرف نیست بلکه تولید و اشتغال
است. دو منبع درآمدي در این بودجه در نظر گرفته شده است. نفت و مالیات که کاملا به یکدیگر ارتباط دارند ولی کاستی در بودجه
1400 مانع از رونق اقتصادي می شود. بخش وصول مالیات در سال 1400، ناشی از فعالیت هاي سال 1399 و ماقبل آن است. در
سازمان برنامه و بودجه ارزیابی اي صورت گرفته است که نشان می دهد در سال GDP 1398 ایران با رشد منفی حدود 10 درصد
مواجه بود که نشئت گرفته از رکود در کسب وکار است. براي سال هاي 1399 و 1400 رشدي در جبین اقتصاد دیده نمی شود و در
شرایط تورم 33درصدي و رشد اقتصادي منفی موجب می شود که تحت این شرایط، به جاي مالیات بر عواید تولید و کسب وکار،

 
مالیات بر تورم وضع شود که به نوعی اجازه تورم زنجیره اي جدید داده می شود. 

همواره رابطه خطی بین درآمد نفتی در اقتصاد ملی ایران و تولید ملی بوده است. بنابراین این بودجه بر اساس کسر بودجه تدوین و
مدل بودجه نویسی رها شده است چراکه تهیه بودجه انقباضی در شرایط رکود شدید اقتصادي، تحقق آن را به صفر خواهد رساند.
مخارج آن را بیش از دخلش می رساند و در این شرایط، دولت باید کوچک شود که در این بودجه برعکس عمل شده است. بنابراین
ماهیت بودجه 1400 در راستاي رونق اقتصادي، تولید و اشتغال نیست و ابزارهاي فضاي کسب وکار هم به شکوفایی اقتصاد و تولید

 
ناخالص کمک چشمگیري نخواهد کرد. 

2- لایحه بودجه بر پایه تولید نفت 2.3 میلیون بشکه در روز تنظیم شده است، با تصور افزایش صادرات که به طور غیرواقع بینانه تهیه
شده است. چراکه بر اساس آخرین اظهارنظرهاي حرفه اي در حوزه نفت و انرژي، میزان رشد صادرات از وضعیت موجود به وضعیت

 
مدنظر در بودجه 1400 به راهی طولانی تر از یک سال نیاز است. 

3- نرخ واقعی رشد اقتصادي در سال 1399 منفی شش درصد پیش بینی شده است در حالی که این نرخ براي بودجه سال 1400
بیش از مثبت سه بر اساس احتمالات گشایش سیاسی در نظر گرفته شده است. این رقم خرد به رشد اقتصادي حدود هشت درصد و
یک جهش در نرخ رشد واقعی اقتصادي نیاز دارد. این مجموعه بدون درنظرگرفتن شرایط جاري کشور از مناظر سیاسی، اقتصادي،
اجتماعی و... غیرواقع بینانه است. چنین رشد اقتصادي اي در بهترین شرایط کشور نیز اتفاق نمی افتد، حال چگونه در این اوضاع

 
رکود محقق خواهد شد؟ 

4- فارغ از تحقق فروش روزانه 2.3 میلیون بشکه نفت در روز، واگذاري دارایی هاي مالی و شرکت هاي دولتی تحقق پیدا کند یا خیر،

 
بودجه تقدیمی با کسري 320 هزار میلیارد تومان مواجه است. 



5- 23 درصد از درآمدهاي پیش بینی شده در این بودجه متعلق به فروش نفت است و این بودجه حدود 41 درصد به فروش نفت

 
کاملا وابسته است که در شرایط کنونی کشور، تحقق این امر کاملا انتزاعی است. 

6- نفت ایران در بازارهاي جهانی سه تا پنج دلار و در شرایط تحریم حدود 12 دلار با قیمت هاي متعارف جهانی اختلاف دارد و

 
برآورد 40 دلار براي قیمت نفت در این بودجه، از شرایط واقعی فاصله دارد. 

7- حوزه انرژي براي تولید مطمئن و پایدار نیاز به سرمایه گذاري دارد که مقوله اي کاملا گمشده در بودجه 1400 است که با توجه
به فرسودگی صنعت نفت، لزوم توجه روزافزون بیش از گذشته احساس می شود. همه ساله، 5/14 درصد از فروش نفت، صرف
نگهداشت و سرمایه گذاري در صنعت نفت می شود که این عدد بر اساس فروش پنج میلیون بشکه در روز و قیمت 80 دلار تعیین
شده که این نسبت در این سال ها بدون تغییر مانده است و در وزارت نفت نیز بودجه جداگانه اي براي این نیازهاي سرمایه وجود

 
ندارد. 

پیشنهاد می کنیم سهم شرکت ملی نفت ایران از صادرات نفت و میعانات گازي از 5/14 درصد، حداقل به 20 درصد برسد یا در بند
الف تبصره 1، مبلغ 10 میلیارد دلار از منابع واریزي به صندوق توسعه ملی به صورت وام براي توسعه میدان پارس جنوبی استفاده
شود. این رویکرد مستلزم تغییر در برنامه هاي بالادستی است و تجدیدنظر در بودجه سالانه به این فرایند نیاز دارد. از آنجا که شرکت
هاي عضو انجمن هاي عضو فدراسیون صنعت نفت ایران، وابستگی شدیدي به اجراي پروژه توسط شرکت هاي اصلی وزارت نفت

 
دارند، با افزایش سهم و در نتیجه افزایش سرمایه گذاري به نظر می رسد رونقی ایجاد شود. 

8- چون 78 درصد از منابع درآمدي عمومی از مالیات و 89 درصد از دارایی سرمایه اي دولت از فروش نفت و میعانات گازي تأمین
می شود ولی رکود اقتصادي شدید حاکم بر پیکره اقتصاد کشور تحقق این روند را به تردید جدي کشانده، وصول به ارقام مدنظر در
لایحه بودجه جز با زیر فشار گذاشتن بخش خصوصی راه دیگري ندارد. طبق قانون مالیات، تقاضاي مالیات موهوم جرم جزایی است و
این پیش بینی، پیش درآمد جرم است. در سال 1400 مالیات سود سال 1399 دریافت می شود که با توجه به شرایط نابسامان
اقتصاد در این سال، کمتر بنگاه اقتصادي سودآوري بوده است که بتواند به تعهدات مالیاتی خود پاسخ دهد؟ با توجه به نرخ منفی
سرمایه گذاري در بخش انرژي که بزرگ ترین بخش اقتصاد کشور است، تحقق این پیش بینی نیاز به شفاف سازي دارد. پیشنهاد می
شود اخذ مالیات از بنگاه هاي اقتصادي به شرط تحقق فروش نفت پیش بینی شده در بودجه منوط شود چراکه این دو گزینه کاملا به
هم پیوسته اند و با رونق اقتصادي است که امکان دریافت مالیات از بنگاه ها نیز میسر می شود و در صورت تبیین چنین سیاستی،
نیاز به یک نگاه تطبیقی به کشورهاي در حال توسعه مانند ترکیه و مالزي که در مسیر درست شکوفایی اقتصادي قرار گرفته اند،

 
احساس می شود. 

9- درآمدها در بودجه 1400، حدود 318 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 10 درصد و واگذاري دارایی سرمایه اي 225 هزار میلیارد
تومان با نرخ رشد 110درصدي و واگذاري دارایی مالی مانند فروش اوراق 300 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 90درصدي پیش بینی
شده است. در صورت عدم تحقق هریک از این موارد به کسري بودجه و افزایش تورم دامن زده خواهد شد. از این رو، بودجه 1400

 
بودجه تورمی است که بر کسر بودجه بنا نهاده شده است. 

10- با توجه به پتانسیل بالاي شرکت هاي اکتشاف و تولید در منطقه خاورمیانه و بالاخص در ایران، ایران در بین 15 کشور دنیا و 9
کشور در منطقه خاورمیانه از منظر اکتشاف و تولید رتبه نخست را دارد. بنابراین ضرورت دارد براي حفظ سطح نگهداشت و توسعه اي

 
نفت و گاز، حفظ پالایشگاه هاي موجود یا احداث موارد جدید توجه به منابع تزریق شده لحاظ شود تا بتوان مسیر توسعه را طی کرد. 



11- براي جمع آوري بخاري هاي نفتی و گازسوز غیرمجاز مدارس تا سقف صد هزار دستگاه وزارت آموزش و پرورش مکلف است
صرفا از بخاري هاي گازسوز هرموتیک که به تأیید سازمان بهینه سازي مصرف سوخت رسیده باشند، استفاده کند. پیشنهاد می کنیم
در بند ه تبصره 1، حداکثر تا پایان سال 1400، تا سقف 12 کلاس در مدارس جایگزین شود و در پایان سال هیچ گونه سامانه

 
گرمایشی غیرمجاز باقی نمانده باشد. 

12- به دلیل اجرانشدن سیاست هاي صرفه جویی انرژي، شدت مصرف انرژي ایران سالانه افزایش پیدا می کند. اشتغال و تولید ملی
نیاز به سرمایه دارد و این بودجه به نوعی سرمایه خوري است و هدررفت بین نسلی سرمایه ملی ادامه خواهد یافت. با توجه به
ناکارآمدبودن پرداخت مستقیم یارانه ها (مبلغ 45هزارو 500 تومان بابت هر نفر) هم از لحاظ صرفه جویی مصرف انرژي و هم اصلاح
الگوي مصرف، از نظر ارزش ریالی در سبد خانوار، اقتصاد خانواده و تزریق این مبلغ نقدینگی ماهانه در سطح اقتصاد کشور، پیشنهاد
می کنیم سازمان هدفمندي یارانه ها از پرداخت و توزیع وجه خودداري کرده و با عنایت به فرمایشات مقام معظم رهبري در سال
1389 مبنی بر اصلاح الگوي مصرف و لزوم کاهش شدت مصرف انرژي در اقتصاد ملی که هم در مراحل تولید انرژي و هم در مصارف
آن گرفتار هرزروي چشمگیري است، ضمن اصلاح آن و ترمیم عدد یارانه، باید از توزیع به شیوه نقد خودداري شود. از این رو
فدراسیون صنعت نفت ایران در چندین جلسه مبحث کارت انرژي خانواده و تغییر شیوه پرداخت یارانه و مکانیسم مالی آن در جهت

 
انتفاع همه اعضاي خانواده را ارائه کرده است. 

13- پیشنهاد می کنیم در تبصره 3، جزء 3 بند الف تبصره 4 و بند ه تبصره 4، شرکت هاي دانش بنیانی استارت آپ معاونت علمی و

 
فناوري جمهوري اسلامی و طرح هاي بهینه سازي به استفاده کنندگان از تسهیلات مالی خارجی اضافه شود. 

14- با توجه به نقش تضعیف شده بخش خصوصی در طرح هاي توسعه اي بالادستی نفت و گاز و توسعه میادین در سال هاي اخیر و
عدم امکان رقابت این بخش با مجریان طرح هاي بزرگ، پیشنهاد می شود بند 1 تبصره 4 با شفافیت بیشتر سهم بخش خصوصی و
مجریان طرح هاي بزرگ از مبلغ پیشنهادي بیان شود چراکه در صورت عدم رعایت این نکته، زنگ خطري دیگر براي کم رنگ ترشدن

 
حضور بخش خصوصی در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی به صدا درمی آید. 

 
آرمان ملی 

 
- ماسک چینی روي دهان اقتصاد 

آرمان ملی از واردات ماسک از چین خبر داده است: شیوع کرونا و ادامه دار شدن این اپیدمی باعث شد تا تقاضاي مردم براي ماسک
افزایش یابد و به همین دلیل هم واحدهاي تولیدي و کارخانه ها ظرفیت هاي تولیدي خود را افزایش دادند و شبانه روزي پاي کار
بودند تا بتوانند کمبودهاي موجود در این بخش را تامین کنند؛ برخی واحدها اقدام به تغییر خط تولید کردند و برخی اقدام به افزایش

 
خط تولید. 

کرونا چهره جهان را به گونه اي عجیب تغییر داد و درحالی که بسیاري از شغل ها رو به ورشکستگی رفت، شغل هایی مانند
کارخانجات تولید الکل و محلول هاي ضدعفونی و دستکش و... جان گرفتند. تا جایی که برخی صاحبان شغل هاي در آستانه
ورشکستگی یکباره تصمیم به تغییر خط تولید گرفتند و به تولید ماسک و الکل طبی روي آوردند. با حمایت وزارت صمت بسیاري از
واحدهاي تازه تاسیس هم مجوز گرفتند و شروع به فعالیت کردند. با این حجم تولید محصولات بهداشتی، باید دید این بخش ها تا چه
اندازه در جهت محقق کردن شعار جهش تولید گام برداشته اند و اساسا کرونا تولیدات را چند درصد در قیاس با سال گذشته افزایش



داده است. حال اما برخی منابع از رواج واردات ماسک به صورت قاچاق خبر می دهند آن هم از کشوري که خودش منشا شیوع

 
بیماري بوده است. 

رئیس سازمان و عضو هیات عالی نظارت بر سازمان هاي صنفی طی نامه اي به علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت،
گفته که بررسی هاي میدانی نشان می دهد از مبادي ورودي کشور به ویژه از بندر گناوه و سایر بنادر کشور، ماسک هاي چینی به
صورت قاچاق وارد کشور شده و از طریق کانال هاي تلگرامی و صفحات اینستاگرام و سایر روش ها در تهران و برخی دیگر از استان

 
ها، به ویژه استان هاي جنوبی کشور به وفور به فروش می رسد. 

غلامرضا حسن پور اسکندري، همچنین هشدار داده که این روند منجر به شکست تولیدي هاي ماسک در داخل کشور خواهد شد و
در آینده نزدیک سرمایه ها و نیروهاي به کارگرفته شده در مقوله تولید ماسک آسیب جدي و غیرقابل جبرانی خواهند دید. او در
پایان از وزارت صمت خواسته که براي حمایت از تولید داخلی و جلوگیري از قاچاق، دستور فوري و قاطع صادر شود. این اظهارات
درحالی مطرح می شود که براساس اعلام وزارت صمت در حال حاضر ظرفیت تولید روزانه 20 میلیون عدد ماسک در کشور وجود
دارد. همچنین با توجه به افزایش حجم تولیدات داخلی و ذخیره سازي مناسب در زمینه تولید انواع ماسک، اخیرا حداکثر قیمت

 
مصرف کننده انواع ماسک سه لایه پزشکی استاندارد مورد تایید سازمان غذا و دارو از 1300 به 1000 تومان کاهش یافت. 

به عقیده کارشناسان اقتصادي یکی از علل افزایش و سهولت در قاچاق کالا ناتوانی در نظارت بر مبادي ورودي و خروجی کشور است.
این امر هم به دلیل است که ایران برخلاف سایر کشورها، که مبادي ورودي و گمرکی خود را به زیر 10 مورد رسانده اند ایران بیش از
150 مبادي رسمی و غیررسمی دارد که نظارت برهمه آنها نه تنها کار شدنی نیست بلکه خود فسادزا هم هست و باعث می شود تا با
نبود نظارت کار قاچاقچیان بسیار راحت تر هم شود. در هر صورت با رشد افزایش واحدهایی که در تولید ماسک فعال شده اند عاقلانه
این است که در شرایط رکود امروز؛ همین درآمدهایی هم که به دست این واحدها می رسد از بین نرود. هرچند که مافیاي واردات
احتمالا تا چند روز آینده دلایلی را براي قانونی کردن این واردات و گرفتن مجوز و مصوبه می کند، اما این اقدام جز نابودي بنگاه هاي
تولیدي داخلی ندارد. از طرفی معلوم نیست که کیفیت ماسک هاي قاچاق شده آن هم از چین چقدر است از طرفی دستگاه هاي
متولی باید سریع تر براي برخورد با این موضوع اقدام کنند چراکه موضوع سلامتی عمومی مردم موضوع مهمی است و نباید به دست
هاي کثیف پشت پرده که قطعا در سطوح مدیریتی مختلف نفوذ داشته و اقدام به این کار کرده اند؛ اجازه داد که سلامتی مردم را

 
بازیچه خود قرار دهند تا به سود برسند. 

 
- ابهام آماري در گرانی مسکن 

آرمان ملی درباره آمار قیمت مسکن نوشته است: طبق اعلام محمودزاده، معاون مسکن وزارت راه و شهرسازي، قیمت میانگین هر متر
خانه در تهران و خوزستان به ترتیب 27 و 23 میلیون تومان است که مسئولان حوزه مربوط در استان خوزستان چنین رقمی را
غیرواقعی دانستند. از طرف دیگر پس از چند ماه توقف، روز شنبه آمار مربوط به معاملات و قیمت مسکن توسط وزارت راه و
شهرسازي اعلام شد که کارشناسان معتقدند این آمار داراي ابهامات بسیاري است. در هر حال اختلاف نظرها درباره قیمت مسکن در
برخی استان هاي کشور همچنان بالاست و فعالان بر این باورند تا زمانی که ثبات در بازار ارز حاکم نشود و تقاضا در بازار که اکنون به

 
شکل محسوسی افت کرده، افزایش نیابد نمی توان درباره روزهاي آتی و وضعیت قیمت ها به شکل واقعی اظهارنظر کرد. 

قیمت مسکن در برخی کلانشهرها همچون تهران و حتی شهرهاي کوچک طی پنج ماه گذشته به شکل افسار گسیخته اي بالارفته و
به طور میانگین به 27 میلیون تومان در هر متر(در تهران) رسیده است. این در حالی است که چندوقت قبل و بر اساس گزارش هاي
میدانی مشخص شد، تقاضا در این بازار به شکل محسوسی کاهش یافته است و محتکرانی که به امید گران شدن نرخ دلار حاضر به



فروش واحدهاي خالی خود نبودند، اکنون به دنبال معامله حتی با قیمت پایین تر هستند. از طرف دیگر بسیاري از فعالان حوزه
مسکن نیز معتقدند براي پیش بینی قیمت ها در روزهاي آتی باید منتظر ماند و دید چه وضعیتی براي نرخ ارز پیش خواهد آمد و این
در حالی است که به باور خیلی از کارشناسان تا پایان سال گران تر شدن بیشتر در قیمت خانه و املاك اتفاق نخواهد افتاد و بازار

 
دچار رکود خواهد شد. 

چندي پیش خبري مبنی بر افزایش قیمت محسوس خانه در برخی شهرستان ها منتشر و اذعان شد نرخ مسکن در شهرهاي کوچک
تر همپاي کلان شهرهایی همچون تهران روند صعودي دارد. این در حالی است که اخیرا مطرح شد قیمت هر متر خانه در خوزستان
به طور میانگین به حدود 23 تا 24 میلیون تومان رسیده است که فرشید پورحاجت، رئیس انجمن انبوه سازان خوزستان، این مورد را
دور از ذهن خواند و افزود: منطقه کیانپارس در اهواز گران ترین منطقه این شهر است که قیمت هر متر آپارتمان در آن به 15 تا
حدود 35 میلیون تومان و در مواردي نادر به 40 میلیون تومان می رسد. در رتبه بعدي محله اي مثل پادادشهر و زیتون کارمندي
هستند که بالاترین قیمت مسکن در آنجا حدود متري 12 تا 20 میلیون تومان است. بر اساس گزارش ایسنا، او ادامه داد: در منطقه
اي مثل گلستان که جزو مناطق خوب شهر اهواز است، قیمت مسکن به متري 10 تا 18 میلیون تومان می رسد. بقیه مناطق متوسط
اهواز زیر متري 15 میلیون تومان و بالغ بر 15 محله شهر اهواز هم قیمت ها متري 10 میلیون تومان به پایین است. او در ادامه اضافه
کرد: در تهران در بعضی مناطق آپارتمان متري 120 تا 150 میلیون معامله می شود؛ با این حال متوسط قیمت پایتخت 27 میلیون
اعلام شده است. چطور در اهواز که بالاترین قیمت 40 میلیون تومان است، متوسط قیمت ها 23 میلیون تومان اعلام می شود؟ مگر
چند ساختمان لاکچري در اهواز وجود دارد که در قیمت ها لحاظ کنیم؟ به علاوه اینکه مسئولان وزارت راه و شهرسازي معتقدند

 
قیمت هاي نجومی مناطق یک و سه تهران نباید ملاکی براي متوسط نرخ شهر باشد. 

اگر متوسط قیمت مسکن در اهواز 23 میلیون تومان در هر متر مربع باشد، باید بپذیریم که میانگین قیمت در تهران بسیار بیش از
27 میلیون تومان است. شایان ذکر است پس از آنکه انتشار آمار مربوط به معاملات و قیمت مسکن در تابستان سال جاري و بر اساس
گفته مسئولان به سبب وجود ابهاماتی در آنها و به منظور کنترل بازار متوقف شد، روز شنبه وزارت راه وشهرسازي جدیدترین آمار
مربوط به حوزه مذکور را پس از گذشت بیش از چهار ماه منتشر کرد که البته برخی کارشناسان انتقاداتی هم نسبت به آن داشتند و
باور دارند این آمارها داراي نکات مبهم و خلأهاي اطلاعاتی بسیاري است، به عنوان مثال اختلاف تغییر قیمت هایی که تحت عنوان
قیمت هاي فعلی اعلام شده، نسبت سال، ماه و یا مدت مشابه مشخص نیست و از سوي دیگر آمار مسکن در سه استان مشخص
نیست، نکته قابل تأمل دیگر آن است که با توجه به عدم اعلام میانگین قیمت در تابستان و پاییز، مقایسه آمار اعلام شده اخیر و بر

 
اساس گفته برخی کارشناسان نشان می دهد، قیمت مسکن در پاییز امسال نسبت به بهار بیش از 160 درصد افزایش یافته است. 

این در حالی است که محمود محمودزاده، معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي، هم اخیرا اعلام کرد متوسط قیمت خرید
و فروش هر مترمربع واحد مسکونی در کشور 15 میلیون و 200 هزار تومان است که کارشناسان فعال در این حوزه رقم مذکور را
تاحدودي غیرواقعی می دانند. بر اساس خبر ایمنا، این مقام مسئول با اشاره به اینکه پس از مصوبه ستاد ملی کرونا مبنی بر الزام
دریافت کد رهگیري براي همه معاملات، تمامی معاملات مسکن در همه شهرها ثبت و امکان اخذ متوسط قیمت مسکن کشوري
فراهم شد، اظهار کرد: در حال حاضر، متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در 25 استان کشور کمتر از 10 میلیون تومان است

 
که از این تعداد استان، حدود نه استان قیمت هر مترمربع واحد مسکونی، کمتر از پنج میلیون تومان معامله شده است. 

همچنین بررسی ها نشان می دهد که در سه استان کشور نیز متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی معامله شده بین 10 تا 15
میلیون تومان بوده است. او ادامه داد: تنها در دو استان کشور(تهران و خوزستان) معاملات خرید و فروش هر مترمربع واحد مسکونی
بیش از 20 میلیون تومان بوده است که این رقم در شهر تهران 27 میلیون و 800 تومان و در خوزستان 23 میلیون و 500 تومان

 
است. (همانگونه که اعلام شد، رئیس انجمن انبوه سازان خوزستان رقم اعلام شده براي این استان دور از ذهن دانست). 



 
آفتاب یزد 

 
- فرار چند باره روحانی از پاسخگویی در مورد گرانی ها 

آفتاب یزد در واکنش به سخنان روحانی نوشته است: مردم وقتی رئیس جمهوري انتخاب می کنند و از ته دل براي پیروزي او در
فرداي انتخابات ابراز خشنودي می کنند، انتظار ندارند توضیحات که نه؛ بلکه توجیهاتی بشنوند که براي آنها نه تنها قابل درك و
ملموس نیست که به مثابه پاشیدن نمک روي زخم طبقه گسترده اي از محرومان و فقرایی است که به تعبیر رئیس کمیته بودجه و
نظارت مالی شوراي شهر تهران «امروز 7 دهک فقیر داریم و فقط 3 دهک جامعه بالاي خط فقر هستند، هیچگاه چنین وضعیتی
نداشته ایم!» و در واقع در همین جاست که وقتی رئیس جمهوري به جاي پاسخگویی منطقی و پس از منتفی شدن استیضاح در
دستورکار مجسلیان موسوم به انقلابی تشکیل نشدن وزارت بازرگانی به دلیل مخالفت مجلس پیشین و کنونی را عامل دشواري ها و
مشکلات امروز بر می شمارد؛ درد بی سابقه سال 99 چنان شکنجه آور می شود که دردهاي عمیق سال هاي گذشته را دیگر احساس

 
نمی کنند! 

حسن روحانی که شعار «تدبیر» دولت او به ویژه در نیمه دوم صدارتش مورد باور کارشناسان و مردم نیست و دیگر حناي «امید» اش
نیز رنگی ندارد، روز گذشته چشم در چشم خبرنگاران نشست خبري و مردمانی که پخش زنده این نشست را دیدند، ادعا کرد که
«دولت بدنه کارشناسی بسیار بزرگی دارد که قابل مقایسه با کمیسیون هاي مجلس و مرکز بررسی آن نیست، دولت کار کارشناسی
عظیم و بزرگی را در کنار خود دارد و لایحه اي که تهیه می شود پخته و کارآمد است. لوایح اصل داستان است و مجلس هم اگر
مواردي را در نظر دارد طرح می کند، عدم تناسب یعنی خواباندن لوایح دولت و بررسی متوالی طرح هاي نمایندگان به سود کشور
نخواهد بود.» او با استناد به آنچه با عنوان «مسئله بی ثباتی در ابتداي جلسه مطرح شد» خود نیز چنین پاسخ پرسش طرح شده خود
را می دهد که «چرا بی ثباتی است؟ چون یا وزیر صنعت داریم که دنبال صنعت است، یا وزیر کشاورزي داریم که دنبال کشاورزي
است. وزیري نداریم حامی مصرف کننده و مردم باشد. در مجلس قبلی پیشنهاد دادیم، وزارت بازرگانی تشکیل شود. با دو فوریت آن
لایحه را در دولت یازدهم دادیم. آن مجلس تصویب نکرد و در نهایت در روزهاي آخر تصویب کرد که یک جمله آن ایراد داشت. این
جمله را مجلس یازدهم می توانست در یک جلسه اصلاح کند، اما متاسفانه رفت در بایگانی، یعنی کاري که در 2 دقیقه می شود انجام

 
داد تا وزارت بازرگانی تشکیل شود ...» 

 
رئیس جمهوري به نظرات کارشناسان وقعی نمی نهد! 

دکتر لطفعلی بخشی، اقتصاددان در گفتگو با روزنامه «آفتاب یزد» در خصوص اظهارات روز گذشته رئیس جمهوري در زمینه بحث
اینکه اگر مجلس با تشکیل وزارت بازرگانی مخالفت نکرده بود دستگاهی براي حمایت از مردم وجود داشت، می گوید: با نگاهی به

 
سابقه وزارت بازرگانی در دوره هاي گذشته آشکارا تیرگی آن مشخص است. 

در واقع اختراع صدور حواله کالا متعلق به وزارت بازرگانی است که موجب شروع رانت هاي بزرگی از طریق آن شد. به عنوان مثال
کارخانه «ارج» دستگاه ماشین لباسشویی تولید می کرد و به نرخ 7 هزار تومان می فروخت و چون تعداد کافی نبود در نتیجه وزارت
بازرگانی به بهانه بالا نرفتن قیمت مدعی صدور حواله براي عده اي از مردم شد که البته برخی هم واقعا نیازمند بودند. اما به دنبال این
امر عده زیادي هم حواله ماشین لباسشویی را با نرخ 30 هزار تومان می فروختند و چاق و چلّه شدند! کما اینکه در خصوص سیمان،
روغن، لاستیک و... هم این بازار مکّاره وجود داشت. اما امروز که رئیس جمهوري دلیل مشکلات مردم را به نبود وزارت بازرگانی براي
آنچه دفاع از حقوق مردم عنوان کرده تقلیل می دهد، پاسخ نمی دهد که مگر دست وزارت صنعت، معدن و تجارت براي تصمیم



 
گیري بسته بوده که نتوانسته است!؟ 

وي با بیان اینکه با وجود گرفتاري هاي و دردسرهاي کرونا ثابت شد که دو سوم بدنه دولت ناکارا و غیرضروري است اضافه می کند:
در واقع با نبود این حجم از کارکنان دولتی نیز، خدمات دولتی بدون کم و کاست نسبت به همان تعداد کارکنان قبل از شیوع کرونا

 
تداوم یافت و هیچ اتفاق منفی رخ نداد. 

بخشی با بیان اینکه فارغ از هزینه هاي سنگین ایجاد یک وزارتخانه غیرضروري مانند بازرگانی، جز آنکه هزینه تشکیل دفاتر و ادارات
جدید در استان ها و شهرستان ها و صدور احکام وزارت و مدیریتی جدید و منشی هیچ عایدي براي ملت ندارد. ضمن اینکه اگر قرار

 
است دولت از حقوق مردم دفاع کند، این اقدام را از طریق همان بدنه معاونت بازرگانی وزارت صمت نیز می توانسته انجام دهد. 

این اقتصاددان با بیان اینکه به نظر می رسد توجیهاتی مانند تاثیر عدم وجود وزارت بازرگانی در بروز مشکلات اقتصادي و تنگناهاي
قیمتی براي مردم می گوید: متاسفانه رئیس جمهوري به نظرات منتقدان و کارشناسان غیر وابسته به جریان هاي مخالف دولت هم
وقعی نمی نهد و هرگونه ناکامی مدیریتی مجموعه دولت را به گردن نبود وزارتخانه اي می اندازد که پیشتر هم نتوانسته بود در

 
ساماندهی بازار کشور توفیق داشته باشد. 

بخشی شکل گیري کشوري با 7 طبقه زیر خط فقر را فاجعه اي ملی در تاریخ کشور بر می شمرد و می گوید: متولیان امر چگونه می
توانند آسوده خاطر شب سر بر بالین گذارند، در حالی که در کشوري با مختصات و ظرفیت بالا در منطقه و حتی جهان روز به روز بر

 
تعداد گرسنگان و محرومان آن افزوده می شود!؟ 

 
کشاورزان و صنعتگران هم جزو مردم هستند 

حمیدرضا غزنوي، دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی نیز به عنوان یکی از صنوف حوزه صنعت در کشور در خصوص اظهارات
رئیس جمهوري و نوع استدلال وي مبنی بر نبود وزارت بازرگانی و تاثیر آن در رفاه مردم می گوید: جناب رئیس جمهوري به گونه اي
موضع گرفته اند که گویی کشاورزان و صنعتگران از مردم نیستند؛ کمااینکه بخش عمده اي از تامین نیاز تمام مردم کشور توسط
کشاورزان و صنعتگران تامین شده و می شود و صادرکنندگان هم تولیدات آنها را به کشورهاي مقصد صادر می کنند و با هر مشقتی

 
که هست ارزآوري دارند. 

وي می افزاید: مگر آنکه دغدغه اصلی تامین نیاز واردکنندگان و منافع ساده ترین نوع فعالیت اقتصادي در قیاس با تولید باشد که در

 
تضاد با منافع ملی و رونق تولید است. 

غزنوي با اشاره به اینکه پس از تشکیل وزارت صمت اندکی تعادل و بالانس بین بخش صنعت داخلی و بازرگانی ایجاد شده است اظهار
می کند: این نوع اظهارات که به دلیل نبود وزارت بازرگانی مردم در تنگنا و مشکلات هستند، به نوعی نادیده گرفتن دیدگاه هاي
کارشناسی منتقدان اقتصادي است که اصل مشکلات امروز اقتصادي را در ناهماهنگی ها و همچنین تحریم هاي داخلی می دانند که
دستگاه دولتی از گره گشایی آن عاجز مانده است. کما اینکه با وجود همین وضعیت هنوز قاچاق وجود دارد و اگر شرایط ارزي و

 
تفاوت قیمت امروز وجود نداشت چه بسا حجم قاچاق نیز چند برابر میزان امروز بود. 

 
تعادل 



 
- تبعات استقراض احتمالی دولت از بانک ها 

کامران ندري، اقتصاددان، در تعادل نوشته است: در صورتی که دولت بخواهد از روش هاي گوناگون براي جبران کسري بودجه خود از
بانک مرکزي استقراض کند، رشد پایه پولی و تورم را به دنبال خواهد داشت. در خصوص تبعات استقراض احتمالی دولت از بانک
مرکزي و چاپ اسکناس به منظور جبران کسري بودجه باید گفت که تورم ایجاد می کند. ما در اقتصادمان به طور مستقیم برنامه اي
تحت عنوان استقراض دولت از بانک مرکزي نداریم. بلکه دولت ها به صورت غیرمستقیم به سراغ استقراض از منابع بانک مرکزي می

 
روند. 

در خصوص شیوه هاي غیرمستقیم تامین مالی کسري بودجه از نظام بانکی باید گفت یک شیوه اي که دولت در سال هاي اخیر به
صورت غیرمستقیم از منابع بانک مرکزي استفاده کرده، استفاده از منابع صندوق توسعه ملی بوده است. این منابع، ذخایري هستند
متعلق به این صندوق که در حساب هایی در خارج از کشور قرار دارد که البته در حال حاضر به دلیل تحریم ها، مسدود هستند و
بلوکه شده اند. خب دولت مستقیم نمی تواند ارز موجود در این حساب ها را مورد استفاده قرار دهد. در نتیجه با اخذ مجوز، مالکیت

 
این ذخایر را به بانک مرکزي منتقل می کند و بانک مرکزي معادل اینها، ریال چاپ می کند و به دولت می دهد. 

اگر بانک مرکزي آن ارزها را می توانست بفروشد و ریال در اختیار مردم را جمع آوري کند، مشکلی به وجود نمی آمد، ولی چون نمی
تواند این ارزها را در بازار بفروشد، مجبور است که اصطلاحا ریال چاپ بکند که البته این امر به گونه اي است که فقط حساب هاي
دولت را بستانکار می کند. به عبارت دیگر منجر به خلق پول براي دولت می شود. روش دوم؛ این است که از تسهیلات بانکی استفاده
می شود. یعنی با مجوز مجلس، تسهیلات تکلیفی ارایه می شود. بعد وقتی دولت در سررسید آن، نمی تواند از عهده بازپرداخت بدهی
هایش بربیاید، در نتیجه بانک ها بستانکار می شوند، در واقع مطالباتشان از دولت از این محل افزایش پیدا می کند و در نهایت فشار
به بانک مرکزي آورده می شود و بانک مرکزي نیز مجبور می شود که منابع در اختیار بانک ها قرار دهد، به بیان دیگر پول چاپ می

 
کند. 

از سویی براي اینکه بانک ها با مشکل مواجه نشوند، بعد از مدتی دولت به بانک مرکزي می گوید که آن تعهدات و بدهی هاي بانک ها
به خودت را به حساب بدهی هاي دولت به بانک مرکزي لحاظ کن. یعنی یک تهاتري انجام می شود و در نهایت مثل این می ماند که
دولت براي تامین مخارج خودش از منابع بانک مرکزي استفاده کرده است. سومین راهی که به نوعی خیلی ظریف به سراغ استقراض
غیرمستقیم از منابع نظام بانکی می رود این است که دولت اذعان می کند که کسري بودجه را از طریق فروش سهام در بازار سرمایه
تامین می کند. این راه خیلی خیلی غیرمستقیم است که فهم آن دقت بالایی نیاز دارد. دولت می گوید سهامم را در بازار سرمایه
عرضه می کنم، منتهی براي اینکه قیمت سهام بالا برود، به بانک مرکزي فشار می آورد که نرخ بهره را پایین نگهداري کند، در نتیجه

 
پایین نگه داشتن نرخ بهره در بازار بین بانکی، منجر به افزایش قدرت خلق پول بانک ها می شود. 

یعنی دولت به هزینه افزایش رشد نقدینگی در اقتصاد، یک رونقی را در بازار سهام ایجاد می کند تا در نهایت بتواند سهامش را در
بازار سرمایه با قیمت بالاتر بفروشد. این روش، خیلی ظریف است و مستقیما منجر به رشد نقدینگی نمی شود، ولی غیرمستقیم به
خاطر اینکه نرخ بهره را بانک مرکزي پایین نگه داشته است، رشد نقدینگی در نهایت افزایش پیدا می کند. بانک مرکزي مجبور می
شود براي اینکه جلوي افزایش نرخ بهره را بگیرد، منابع به بازار بین بانکی تزریق کند. تزریق منابع یعنی چی، یعنی پایه پولی را
افزایش بدهد. اینها روش هاي غیرمستقیمی است که به شرایط زمان و در شرایط مختلف، دولت از آنها استفاده کرده و در یکی دو

 
سال اخیر بیشتر از روش اول و دوم یعنی منابع صندوق توسعه ملی و رونق بازار سهام، استفاده کرده است. 

دولت تصور می کند روش هاي تامین کسري بودجه، غیرتورمی بوده، اما واقعیت این است که تورمی که ما الان با آن مواجه هستیم،



عمدتا به کسري بودجه دولت و این شیوه هاي غیرمستقم و ظریف و در واقع زیرکانه اي که دولت استفاده کرده بازمی گردد که در
نهایت، این روش ها به بانک مرکزي ختم می شود. یعنی با پایین نگه داشتن نرخ بهره براي اینکه قیمت سهام بالا برود و یا فروش ارز
صندوق توسعه ملی و همچنین تسهیلات تکلیفی، همگی نشان می دهد که همه این راه ها نه به طور مستقم ولی به روش هایی به
منابع بانک مرکزي منتقل شده و شاهد تورم بالاي این سال ها در اقتصاد کشورمان هستیم. هشدارهاي رییس کل بانک مرکزي در
خصوص استفاده دولت از منابع صندوق توسعه ملی و موضع بانک مرکزي و شخص رییس کل در خصوص منابع صندوق توسعه ملی،
کاملا شفاف و روشن است. آقاي همتی گفته اند این یعنی تامین کسري بودجه دولت از طریق پایه پولی؛ گرچه اسمش این است که
دولت منابع صندوق توسعه ملی را استفاده کرده ولی در واقع از محل رشد پایه پولی، کسري بودجه دولت تامین شده است. این
موضوع صراحتا توسط دکتر همتی در پست هاي اینستاگرامی اشاره شده است. در کشورهاي دنیا، بانک هاي مرکزي بر کاهش تورم
متعهد هستند و با مشکلات دولت کاري ندارد. روش هایی که دولت در این چند سال اخیر براي تامین کسري بودجه خودش استفاده

 
کرده است، عمدتا روش هاي تورم زا بوده و شیوه هاي غیرتورمی را استفاده نکرده است. 

 
- صورتحساب آخرین یلداي قرن 

تعادل از دامنه قیمتی سبد شب چله گزارش داده است: چیزي به آخرین یلداي قرن نمانده اما امسال شب یلدا به دلیل شیوع ویروس
منحوس کرونا نگران کننده است و باید آن را متفاوت تر برگزار کنیم و در خانه بمانیم. اما مردم ایران طبق یک رسم دیرینه براي شب
یلدایشان تدارك خاصی می بینند، از خرید هندوانه گرفته تا آجیل و میوه وتنقلات. اگرچه در طولانی ترین شب سال 99 دیگر خبري
از دورهمی ها نیست و باید آن را بسیار محدود برگزار کرد، اما در آستانه نزدیک شدن به شب یلدا شاهد نوساناتی در بازار «میوه و تره

 
بار، شیرینی، آجیل و خشکبار، گوشت و مرغ» به روال سال هاي قبل هستیم. 

اقلامی که قیمتشان هرسال متاثر از شرایط اقتصادي است، امسال با همه گیري ویروس کرونا شرایط تازه اي را تجربه می کند. اما
یلداي 99براي یک خانواده ایرانی چقدر آب می خورد و نسبت به سال گذشته چه تغییرات قیمتی را تجربه کرده است؟ تحلیل داده
هاي آماري و بررسی هاي میدانی خبرنگار تعادل نشان می دهد، شب یلداي امسال حدودا 50 درصدگران تر از سال قبل تمام می
شود. ارزیابی ها نشان می دهد، هزینه سبد یلد در سال 97 براي یک خانواده 3 نفره 130 هزار تومان بوده است که در سال 98 به
137 هزار تومان رسیده و در سال جاري به 205 هزار تومان رسیده است. در بین این اقلام، «پسته» بیشترین قیمت را به ثبت
رسانده؛ بطوریکه نسبت به سال گذشته 106.06 درصد افزایش قیمت پیدا کرده است. در این بین کمترین افزایش قیمت با 26.64
درصد متعلق به «هندوانه» است. نکته قابل توجه این است که امسال در هیچ کدام از اقلام شب یلدایی کاهش قیمت مشاهده نمی

 
شود. 

 
سبد یلدا 

یک سبد معمولی شب یلدا شامل آجیل و خشکبار، میوه و شیرینی است. می توان گفت که سبد یلداي یک خانواده سه نفره شامل
یک کیلوگرم نارنگی، پرتقال، سیب، انار و 4 کیلوگرم هندانه از میوه جات؛ یک کیلوگرم از شیرینی جات؛ 100 گرم پسته، 100 گرم
بادام درختی، 100 گرم بادام هندي، 100 گرم فندق، 100 گرم تخمه آفتابگردان یا یک کیلوگرم آجیل شب یلدا از آجیل و خشکبار
خواهد بود. مطمئنا این سبد می تواند براي خانواده هاي مختلف، متفاوت باشد و این سبد فرض شده به عنوان سبد یلدایی، براساس
آن چیزي است که بطور معمول رایج است. در این سبد قیمت ها تقریبا حداقلی در نظر گرفته شده اند. این قیمت ها با مراجعه به

 
فروشگاه هاي اینترنتی، مراکز فروش در میادین شهري و میادین میوه وتر بار به دست آمده است. 

با توجه به متوسط قیمت هاي موجود در بازار یک خانواده سه نفره براي تهیه این سبد یلداي فرضی باید 302 هزار تومان هزینه



کنند. در صورتی که سال گذشته می توانستند همین سبد را با 189 هزار تومان تهیه کنند. بنابراین با توجه به این محاسبات انجام
شده، می توان گفت سبد یلدایی در سال جاري براي یک خانوار 3 نفره، 59.79 درصد گران تر از سال قبل شده است. در بین اقلام
موجود پسته اکبري با 106.6 درصد رشد بیشترین افزایش قیمت را داشته است. کمترین میزان تورم نیز مربوط به بادام ایرانی است

 
که حدودا 5.4 درصد است. 

 
میوه 

میوه یکی از اقلام خوراکی اساسی در سبد شب یلدا است. طبق گفته رییس اتحادیه مرکزي میوه و تره بار تهران قیمت هر کیلوگرم
انار شیراز بین 10 هزار تا 16 هزارتومان، انار دماوند بین 12 هزار تا 19 هزار تومان، انار ساوه بین هشت هزار تا 14 هزارتومان، انار
کوهستان بین 15 هزار تا 21 هزار تومان است. همچنین خرمالو شمال بین پنج هزار تا هشت هزار تومان، خرمالو بین 10 هزار تا 15
هزار تومان، کیوي بین 9 هزار تا 15 هزارتومان، سیب درختی زرد دماوند 10 هزار تا 16 هزار تومان، سیب قرمز دماوند پنج هزار تا 9

 
هزارتومان، سیب لبنانی زرد (میانه) بین هفت هزار تا 13 هزارتومان و سیب قرمز مراغه بین هشت هزار تا 13 هزار تومان است. 

در ادامه رصد لیست قیمت ها نشان می دهد، قیمت هر کیلوگرم پرتقال تامسون شمال بین هشت هزار تا 12 هزار تومان، پرتقال
رسمی جنوب بین 9 هزار تا 12 هزارتومان، پرتقال ناول بین 13 هزار تا 19 هزار تومان، نارنگی انشو و پیج بین هشت هزار تا 13
هزارتومان، نارنگی تخم ژاپنی بین 12 هزار تا 15 هزار تومان، نارنگی یافا بین 10 هزار تا 14 هزار تومان، لیموشیرین بین هشت هزار
تا 11 هزارتومان، لیموترش سنگی بین 12 هزار تا 15 هزار تومان، گریپ فروت تو سرخ سه هزارو 500 تومان تا پنج هزارو 500

 
تومان عرضه می شود. 

از آن سو، بر اساس نرخنامه منتشر شده عمده فروشی محصولات کشاورزي در میدان میوه و تره بار تهران، هر کیلوگرم خیار رسمی
بین پنج هزار تا هشت هزارتومان، خیار گلخانه اي بین پنج هزارو 500 تا هشت هزارو 500 تومان، گوجه فرنگی انباري بین چهار هزار
تا هفت هزارتومان، گوجه فرنگی بوته رس بین 6 هزار تا 9 هزار تومان، هندوانه محبوبی بین دو هزارو 500 تا چهار هزارتومان،

 
هندوانه میناب و خطی بین دو هزار و 500 تا سه هزارو 500 تومان به فروش می رسد. 

 
آجیل و خشکبار 

طبق قیمت اعلام شده از سمت روابط عمومی سازمان مدیریت میادین شهرداري تهران به فاصله یک هفته تا «شب یلدا»، قیمت انواع
پسته از 162 هزار تومان تا 192 هزار تومان، مغز بادام درختی 195 هزار تومان، بادام زمینی غلاف دار 41 هزار تومان و مغز بادام
زمینی درشت 59 هزار تومان اعلام شده است. همچنین مغز فندق 270 هزار تومان، انواع تخمه کدو از 47 هزار تومان تا 88 هزار
تومان، انواع تخمه آفتابگردان از 38 هزار تومان تا 42 هزار تومان، انواع تخمه جابانی از 34 هزار تومان تا 42 هزار تومان، نخودچی

 
سفید (گُل) 30 هزار تومان و بادام هندي 273 هزار تومان اعلام شد. 

اما مقایسه قیمت آجیل به عنوان یکی از محصولات پرطرفدار شب چله در خرده فروشی ها، فروشگاه هاي سطح شهر و فروشگاه هاي
اینترنتی آجیل با قیمت اعلام شده توسط روابط عمومی سازمان مدیریت میادین شهرداري تهران نشان می دهد که این محصول با

 
قیمت هاي بسیار متفاوتی در سطح شهر عرضه می شود. 

بنا بر تحقیق هاي میدانی صورت گرفته هر کیلو پسته اکبري با قیمت حدودي 340 هزار تومان، پسته فندقی 240 هزار تومان و
پسته احمدآقایی به طور متوسط با قیمت 300 هزار تومان به فروش می رسد. قیمت حدودي هر کیلو بادام هندي نیز 273 هزار



تومان است. همچنین هر کیلو تخمه آفتابگردان حدودا با قیمت 40 هزار تومان به فروش می رسد. قیمت هر کیلو آجیل شب یلدا هم

 
در بازار 200 هزار تومان است. 

 
شیرینی 

شیرینی یکی دیگر از تنقلات پرطرفدار شب یلداست که طبق بررسی هاي انجام شده در سطح شهر، هر کیلو شیرینی دانمارکی با

 
قیمت متوسط 38 هزار تومان به فروش می رسد. که 35.71 درصد رشد قیمت داشته است. 

 
گوشت و برنج 

هر ساله با نزدیک شدن به شب یلدا علاوه بر بازار میوه، آجیل و شیرینی قیمت اقلام مورد نیاز براي تهیه شام شب یلدا نیز افزایش
می یافت. اما امسال با توجه به همهگیري ویروس کرونا رییس اتحادیه گوشت گوسفندي در اظهاراتی عنوان کرده در شب یلدا به
دلیل تشدید محدودیت عبور و مرور و به دنبال آن کاهش مهمانی ها تقاضا براي خرید قیمت گوشت قرمز افزایش چندانی نخواهد
داشت و قیمت ها تغییري نمی کند. ملکی قیمت امروز عرضه هر کیلوگرم شقه گوشت گوسفندي بدون دنبه را 115 تا 120 هزار
تومان اعلام کرد. همچنین طبق گفته دبیر ستاد تنظیم بازار قیمت مرغ که به 36000 تومان رسیده بود، روند کاهشی را در پیش

 
گرفته و به نرخ مصوب تنظیم بازار نزدیک شده است. 

 
جوان 

 
- تبر کسري بودجه بر ریشه ارزش پول ملی 

جوان تبعات کسري بودجه دولت را بررسی کرده است: محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه در حاشیه اولین نشست با
اعضاي کمیسیون برنامه و بودجه مجلس براي بررسی لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه دولت ایرادات لایحه بودجه 1400 را قبول

 
دارد، از آمادگی دولت براي انجام اصلاحات خبر داد و گفت: رد کلیات لایحه ضرورتی ندارد. 

مسئله فروش 2 میلیون و 300 هزار بشکه نفت در روز به نرخ هر بشکه 40 دلار جهت پوشش 200 هزار میلیارد تومان از هزینه هاي
بودجه سال آتی از مسیر صادرات یا عرضه داخلی به شکل اوراق مالی نفتی همچنان حاشیه ساز است، این در حالی است که رئیس
جمهور و وزیر نفت و رئیس سازمان برنامه و بودجه نسبت به تحقق درآمد مذکور خوش بین هستند، اما منتقدان می گویند اگر به هر
دلیلی تحریم ها رفع نشود، انتشار اوراق نفتی در حد 200 هزار میلیارد تومان در کنار سایر استقراض ها که حجم آن در حدود 300
هزار میلیارد تومان است، حجم استقراض ها را چنان سنگین می کند که دولت سیزدهم براي تأمین هزینه هاي هر ماه از سال 1400

 
مجبور است به اقداماتی متوسل شود که تورم را تشدید و ارزش پول ملی را کاهش خواهد داد. 

طی هفت سال اخیر به واسطه بی انضباطی هاي مالی دولت و همچنین مشکلات ساختاري اقتصاد ایران به شدت ارزش پول ملی
کاهش یافته است، این در حالی است که رفتار دولت در پوشش کسري هاي بودجه اش در کاهش ارزش پول مؤثر بوده است، از این
رو تأمین کسري بودجه تا ماشین چاپ پول در اختیار دولت و بانک مرکزي است و علاوه بر این، خود دولت نیز داراي چند بانک
تخصصی دولتی و همچنین سهامدار در برخی از بانک ها است، مسئله چندان نگران کننده اي براي دولت نمی باشد، اما تأمین کسري

 
بودجه دولت از محل هایی که به کاهش ارزش پول ملی می انجامد براي عامه مردم رویدادي منفی به شمار می رود. 



حجم نقدینگی در سال 92 حدود 500 هزار میلیارد تومان بود که میزان پایه پولی یا همان پول داغی که توسط بانک مرکزي خلق
می شود، در حدود 90 هزار میلیارد تومان قرار داشت، گفتنی است حدود نیمی از رقم پایه پولی به مسکن مهر اختصاص یافت که
اقتصاددان ها و اقتصادخوان هاي حامی حسن روحانی دولت را براي رشد پایه پولی براي تولید مسکن مهر به شدت شماتت کردند،
زیرا معتقد بودند این حجم از خلق پایه پولی ارزش پول ملی ایران را تخرب و ده ها درصد در اقتصاد تورم ایجاد کرده است. حال که
بیش از هفت سال از زمامت دولت یازدهم و دوازدهم بر اقتصاد ایران می گذرد باید در کمال تأسف گفت که هم اکنون حجم نقدینگی
در حدود 3 هزارهزار میلیارد تومان می باشد که پایه پولی در محدوده 400 هزار میلیارد تومان قرار گرفته است، در واقع در این سال
ها 310 هزار میلیارد تومان پول داغ ایجاد شده است و اگر این پول را ضرب در ضریب فزاینده پولی حدود 8 کنیم به این نتیجه می
رسیم در این سال ها حدود 2 هزارو 500 هزار میلیارد تومان بر حجم نقدینگی افزوده شده بدون اینکه طرح هاي بزرگی در کشور،

 
چون مسکن مهر یا طرح تحول اقتصادي و هدفمندي یارانه ها اجرا شود. 

 
رشد نجومی پول داغ 

کارشناسان و اساتید اقتصاد و اقتصاددانان و اقتصادخوانانی که در سال 92 در حمایت از دیکته هاي نانوشته حسن روحانی، خط
اعتباري 45 هزار میلیارد تومانی مسکن مهر را عامل تخریب ارزش پول ملی و تورم و اجحاف به حقوق اقتصادي عامه مردم معرفی
می کردند، جا دارد هم اکنون توضیح دهند افزایش حدود 310 هزار میلیارد تومانی پایه پولی در سال هاي سپري شده از دولت

 
یازدهم و دوازدهم چقدر ارزش پولی ملی را تخریب و حقوق عامه مردم را تضییع کرده است. 

از سوي دیگر بد نیست پاسخ دهند بابت رشد ده ها هزار میلیارد تومان پایه پولی در این سال ها چه پروژه عظیم و اسمی را براي
کشور خلق کرده اند، هر چند که میانگین رشد اقتصادي این سال ها به خوبی نشان از آن دارد که اقتصاد نه تن ها بزرگ نشده است،

 
بلکه کوچک تر هم شده است. 

پایه پولی که به آن «پول پرقدرت» نیز گفته می شود، در واقع همان پول هاي - سکه، اسکناس یا اعتبار- منتشر شده از سوي بانک
مرکزي هستند. شاید این پرسش برایتان پیش بیاید که چرا به این پول ها، پول پرقدرت می گویند؟ پول پرقدرت، عبارت است از
پولی که مستقیماً توسط بانک مرکزي به وجود می آید و شامل موارد ترازنامه بانک مرکزي می شود. به بیانی ساده، پول پرقدرت برابر
است با جمع اسکناس و مسکوك - مسکوك یعنی پول فلزي یا همان سکه - به علاوه سپرده هاي بانکی نزد بانک مرکزي. در واقع
پایه پولی، منبعی است که توسط بانک مرکزي منتشر شده و در چرخه اقتصاد در اختیار بانک هاي تجاري قرار می گیرد؛ به گونه اي
که بانک ها می توانند با استفاده از این منابع و از طریق خلق پول بانکی به گسترش حجم پول بپردازند. پایه پولی از دو طریق منابع و

 
مصارف، تعریف و محاسبه می شود. 

 
منابع رشد پایه پولی 

بر اساس این گزارش، طلا اولین منبع پایه پولی، دارایی هاي خارجی دومین منبع پایه پولی، سومین منبع پایه پولی دارایی ترازنامه،
چهارمین منبع پایه پولی مانده بدهی بانک ها به بانک مرکزي و خالص دارایی ها پنجمین و آخرین منبع پایه پولی می باشد که طی
سال هاي اخیر هر یک از عوامل یاد شده در رشد در حدود 300 هزار میلیارد تومانی حجم پایه پولی مؤثر بوده است. در این میان هر
چند این روزها اشخاص مختلف روي مسئله فروش 2 میلیون و 300 هزار بشکه نفت در روز به نرخ هر بشکه 40 دلار جهت پوشش
200 هزار میلیارد تومان از هزینه هاي بودجه سال آتی از مسیر صادرات یا عرضه داخلی به شکل اوراق مالی نفتی تمرکز داشته اند و
رئیس جمهور و وزیر نفت و رئیس سازمان برنامه و بودجه نسبت به تحقق درآمد مذکور خوش بین هستند، اما منتقدان می گویند اگر
به هر دلیلی تحریم ها رفع نشود، انتشار اوراق نفتی در حد 200 هزار میلیارد تومان در کنار سایر استقراض ها که حجم آن حدود



300 هزار میلیارد تومان است حجم استقراض ها را چنان سنگین می کند که دولت سیزدهم براي تأمین هزینه هاي هر ماه از سال

 
1400 مجبور است به اقداماتی متوسل شود که تورم را تشدید و ارزش پول ملی را کاهش خواهد داد. 

در حقیقت تا ماشین چاپ پول در اختیار سیاست هاي پولی و مالی دولت است، گذر تأمین تمامی کسري بودجه ها در نهایت به بانک
مرکزي می افتد و بانک مرکزي هم دست آخر ماشین خلق نقدینگی و رشد پایه پولی را جهت پوشش کسري بودجه ها به کار می
گیرد. با توجه به این توضیحات، به نظر می رسد باید روي افزایش انضباط پولی و مالی تمرکز کنیم تا به شکل پنهان از ارزش پول
ملی مالیات اخذ نکنیم که از طرفی به توسعه فقر و نابرابري منتج می شود، از طرف دیگر صاحبان دارایی و ثروت را بی دلیل با رشد

 
ارزش دارایی ها روبه رو می کند. 

 
دیدگاه مثبتی درباره فروش اوراق سلف نفتی در بودجه وجود ندارد 

در همین راستا، سخنگوي کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: موضوع فروش اوراق سلف نفتی و کاهش میزان تولید
روزانه باید مورد بررسی کارشناسی قرار بگیرد، البته تاکنون دیدگاه مثبتی نسبت به فروش اوراق سلف نفتی در بودجه میان

 
نمایندگان وجود ندارد. 

محمدمهدي مفتح، در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در تشریح نشست امروز این کمیسیون گفت: بررسی لایحه بودجه
1400 کل کشور براساس ترتیب تبصره هاي آن از امروز صبح با حضور پورمحمدي، معاون اقتصادي سازمان برنامه و بودجه و

 
کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

مفتح در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا امکان کاهش میزان 3/ 2 میلیون بشکه نفت در روز تعیین شده در بودجه 1400 وجود
دارد، اظهار کرد: ما با در نظر گرفتن و پیش بینی شرایط اقتصادي، میزان مصرف داخلی پالایشگاه ها و پتروپالایشگاه ها که رقم قابل
توجهی است، حتماً روي میزان تولید نفت در روز بحث و بررسی انجام خواهیم داد، البته دیدگاه کنونی نمایندگان صادرات فرآورده

 
هاي نفتی بعد از تبدیل نفت خام در داخل کشور است. 

وي همچنین درباره فروش اوراق سلف نفتی در لایحه بودجه سال 1400 کل کشور هم گفت: این موضوع باید مورد بررسی کارشناسی
قرار بگیرد که آیا نفتی براي فروش در داخل باقی می ماند یا اقتصاد آینده چه خواهد شد، البته تاکنون دیدگاه مثبتی نسبت به فروش

 
اوراق سلف نفتی در بودجه میان اعضاي کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات وجود نداشته است، اما باز هم باید دید چه می شود. 

 
کسري 195 هزار میلیارد تومانی بودجه با فرض صادرات 5/ 1 میلیون بشکه نفت 

طبق پیش بینی دیوان محاسبات با فرض تحقق صادرات 5/ 1 میلیون بشکه نفت در روز، کسري لایحه بودجه 1400 حداقل 195

 
هزار میلیارد تومان خواهد بود. 

 
پذیرش ایرادات لایحه بودجه از سوي دولت 

محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه در حاشیه اولین نشست با اعضاي کمیسیون برنامه و بودجه مجلس براي بررسی
لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه دولت ایرادات لایحه بودجه 1400 را قبول دارد، از آمادگی دولت براي انجام اصلاحات خبر داد و

 
گفت: رد کلیات لایحه ضرورتی ندارد. 



 
- تأخیر دراجراي قانون مالیات برخانه هاي خالی به نفع سرمایه داران 

جوان درباره اجراي قانون مالیات بر خانه هاي خالی گزارش داده است: نزدیک به 70 روز از قطعی شدن شناسایی 2 هزار و 574 واحد
مسکونی خالی از سکنه می گذرد، در این مدت سازمان امور مالیاتی حتی یک برگه تعرفه مالیات براي این خانه هاي خالی صادر
نکرده است و مجلس نیز چگونگی اجراي این قانون را پیگیري نمی کند. ظاهراً هیچ همتی هم از سوي دولت و مجلس براي اجراي
این قانون وجود ندارد، چراکه با پاسکاري سازمان امور مالیاتی و وزارت راه و شهرسازي، اجراي قانون به نفع مرفهین و سرمایه داران

 
مسکن به دلایل نامعلوم به تعویق افتاده است. 

تورم افسارگسیخته و بی سابقه سال هاي اخیر در بازار مسکن، قدرت خرید مصرف کنندگان را به شدت کاهش داده و مردم به جاي
رؤیاي خانه دار شدن، تبعات اجاره نشینی را در خواب می بینند. در کنار افت شدید تولید مسکن طی سال هاي گذشته، پدیده
احتکار و حبس سرمایه در بازار مسکن، شکاف میان عرضه و تقاضا را تشدید کرده تا جایی که براساس آمار جمع آوري شده در
سرشماري نفوس و مسکن سال 1395، تعداد خانه هاي خالی سراسر کشور بیش از 2میلیون و 500 هزار واحد مسکونی برآورد شده
است. همچنین در سال هاي اخیر با سرعت گرفتن ساخت وساز در پایتخت، تعداد خانه هاي فرسوده کاهش یافته و بخشی از آن ها
به آپارتمان هاي خالی از سکنه تبدیل شده است که در اختیار برخی از سرمایه داران و بانک ها یا ایرانیان خارج از کشور است و هیچ

 
علاقه اي براي اجاره دادن ندارند. 

وضعیت ناهنجار بازار مسکن به ویژه درخصوص حذف بخشی مهمی از واحدهاي مسکونی از چرخه خرید و فروش با استفاده از راهکار
خالی نگه داشتن آن ها با هدف افزایش قیمت و تبدیل مسکن به کالاي سرمایه اي، مجلس نهم را بر آن داشت تا به کمک ابزار
مالیاتی و در جریان بررسی لایحه اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم، موضوع اخذ مالیات از خانه هاي خالی را در ماده 169مکرر قانون
مالیات هاي مستقیم (مصوب سال 1394) گنجانده و احتکار مسکن را به حداقل برساند. یکی از ابزارهاي اجراي قانون مالیات برخانه
هاي خالی، راه اندازي سامانه املاك و اسکان براساس تبصره7 ماده 169مکرر قانون مالیات هاي مستقیم است که در سال هاي اخیر

 
با بی مهري مسئولان سابق وزارت راه و شهرسازي و وقفه در راه اندازي آن مواجه شد. 

 
اصلاح قانون دستور کار مجلس یازدهم 

به دلیل تأخیر چند ساله، مهم ترین طرح هاي نمایندگان مجلس یازدهم بلافاصله پس از آغاز فعالیت این مجلس، اصلاح ماده قانونی
مذکور (ماده 169 مکرر قانون مالیات هاي مستقیم) توأم با افزایش فشارها بر وزارت راه و شهرسازي براي عملیاتی شدن این قانون و
راه اندازي سامانه ملی املاك و اسکان بود. سامانه اسکان با پیگیري هاي گسترده محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازي از بهمن سال
گذشته راه اندازي شد و بلافاصله فرآیند جمع آوري اطلاعات مسکنی کشور براي بارگذاري در این سامانه به رغم مخالفت هاي جدي
برخی دستگاه هاي صاحب اطلاعات و دیتاهاي مذکور، از ابتداي امسال آغاز شد. سامانه اسکان و املاك پس از گذشت 60 ماه از

 
مهلت شش ماهه مجلس شوراي اسلامی بالاخره در مرداد سال جاري به طور رسمی از سوي وزارت راه و شهرسازي آغاز به کار کرد. 

آخرین گزارش بانک مرکزي درباره تحولات بازار معاملات مسکن در شهر تهران که مربوط به مهر سال جاري است، نشان می دهد
متوسط قیمت خرید و فروش یک مترمربع زیربناي واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه هاي معاملات ملکی شهر تهران در مهر
سال جاري 7/ 26 میلیون تومان بوده که این رقم نسبت به ماه مشابه سال قبل و ماه قبل به ترتیب 110 و 10درصد افزایش را نشان
می دهد. در این شرایط، ورود خانه هاي خالی از سکنه به بازار مسکن می تواند عرضه مسکن را افزایش و تا حدودي قیمت را کاهش
دهد؛ هر چند این کاهش قیمت مقطعی و کم باشد. به استناد بررسی هاي انجام شده، سامانه ملی املاك و اسکان در اولین مرحله از



فعالیت خود توانست، اطلاعات 13 میلیون از 24 میلیون واحد مسکونی خالی و داراي سکنه موجود در کشور را مورد بررسی قرار دهد
و از این تعداد 5 /1 میلیون مالک که داراي خانه خالی هستند را شناسایی کند. پس از شناسایی 5/ 1 میلیون مالک داراي واحد
مسکونی خالی که با بررسی اطلاعات 13 میلیون واحد مسکونی خالی بودن آن احراز شده بود، وزارت راه و شهرسازي نسبت به ارسال

 
پیامک به مالکان اقدام کرده و از آن ها خواست نسبت به تعیین تکلیف ملک خود با مراجعه به تارنماي مشخص شده اقدام کنند. 

 
ارسال اطلاعات قطعی 109 هزار مسکن خالی به سازمان امور مالیاتی 

با بررسی درخواست هاي انجام شده از سوي اشخاص حقیقی و حقوقی مالک، وزارت راه وشهرسازي در مرحله اول نسبت به ارسال
لیستی شامل 109 هزار واحد مسکونی خالی به سازمان امور مالیاتی اقدام کرد. به استناد اظهارات متولیان سامانه ملی املاك و اسکان

 
در وزارت راه وشهرسازي این واحدها با تمامی معیارهاي ماده 54 مکرر قانون مالیات هاي مستقیم خالی تشخیص داده شده اند. 

 
سازمان امور مالیاتی اطلاعات سامانه املاك را قبول ندارد 

به گزارش فارس، هادي خانی معاون فناوري سازمان امور مالیاتی کشور، در مصاحبه اي در تاریخ 14 مهرماه در پاسخ به ادعاي وزارت
راه و شهرسازي مبنی بر خالی بودن قطعی 109هزار واحد مسکونی، ضمن رد این موضوع تأکید کرد: «اطلاعات این 109 هزار واحد
مسکونی به عنوان خانه خالی قطعی به ما داده نشده و مطابق بررسی هاي ما فقط 2 هزار و 574 خانه هاي خالی نهایی شده است.»
معاون فناوري سازمان امور مالیاتی کشور گفت: «رکورد داده ها نشان می دهد که داده هاي ارسالی از سوي وزارت راه و شهرسازي
مشکوك به خانه خالی هستند و هنوز از سمت مالکان اطلاعات تکمیل نشده و باید تعیین تکلیف شود که متولی آن وزارت راه و

 
شهرسازي است.» 

استناد به جزئیات مطرح شده از سوي متولیان دو نهاد دولتی یعنی وزارت راه وشهرسازي و سازمان امور مالیاتی مشخص کننده آن
است که اخذ یکی از مهم ترین مالیات هاي تنظیمی در کشور 07 روز درگیر پاسکاري این نهادهاي دولتی شده است. در چنین
شرایطی قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در بازار مسکن همچنان در اوج بوده و رکوردهاي نجومی مرتبط را یکی یکی درو کرده و

 
تقاضاي سرمایه اي نفس تقاضاي مصرف در این بازار را تنگ می کند. 

 
مردمسالاري 

 
- قانونی که پشت در ماند! 

مردمسالاري درباره چالش مالیات بر خانه هاي خالی نوشته است: یکی از دلایل رشد فزاینده قیمت مسکن در کشور این است که
عرضه با تقاضا تناسبی ندارد و این موضوع زمانی حادتر می شود که بدانیم در کنار کاهش تولید مسکن، میلیون ها خانه هستند که به
بازار عرضه نمی شوند تا بتوانند بخشی از مشکلات مردم را برطرف کنند از این رو مجلس تصمیم به تصویب طرحی با عنوان «مالیات

 
برخانه هاي خالی» گرفت که البته این طرح هم هنوز به سرانجام نرسیده است. 

به گزارش مردم سالاري آنلاین، در حال حاضر 30 درصد خانوارهاي کشور مستاجر هستند که این عدد در تهران به 43 درصد می
رسد و این موضوع با افزایش قیمت مسکن و کاهش قدرت خرید مردم بیشتر هم شده است. از این رو موضوع خانه دار شدن مردم به
یک چالش اساسی کشور بدل شده است. براساس اعلام مسئولان وزارت راه و شهرسازي میانگین قیمت مسکن در کشور به 15
میلیون و 200 تومان و در تهران به 25 میلیون تومان رسیده است و این اتفاقی است که از ابتداي امسال شاهد آن هستیم. آمارها



 
نشان می دهند که رشد قیمت مسکن رکوردي 500 درصدي را در مجموع سال هاي گذشته زده است. 

 
عدم تعادل عرضه و تقاضا 

نوسان نرخ ارز در ماه هاي گذشته علت بسیاري از تغییرات در بازارهاي مختلف از جمله مسکن بود. این تغییرات که به گفته
کارشناسان اقتصادي بر اثر این نوسانات و همچنین جو روانی ناشی از افزایش تورم بیشتر رخ داد قیمت ها را به شکل عجیبی بالا برد.
از طرفی قیمت در هر بازاري تابع عرضه و تقاضا است و تا زمانی که این تعادل برقرار نباشد نمی توان تغییرات قیمتی را به درستی
مدیریت کرد. کاهش تولید مسکن چه از سوي دولت و چه از سوي بخش خصوصی که همان انبوه سازان هستند در چندسال گذشته
بویژه سال جاري به دلایل مختلف از جمله افزایش روزافزون قیمت مصالح و هزینه هاي ساخت وساز، شیوع کرونا و ... کاهش
چشمگیري داشته است به گونه اي که براساس آمار وزارت راه و شهرسازي به رغم نیاز به 900 هزار تا یک میلیون واحد مسکونی در
کشور تنها 150 تا 200 هزار و در برخی از سال ها تا 300 هزار واحد ساخته و عرضه شده است. در این میان اما واحدهایی هستند
که ساخته و عرضه نشده اند. موضوع خانه هاي خالی مانده در کشور پس از آن مورد توجه قرار گرفت. خانه هایی که از سوي برخی از

 
محتکران دانه درشت حتی در شرایط تنش در بازار مسکن نگهداري شدند تا قیمت ها در اثر کمبود همچنان بالا برود. 

 
چالش خانه هاي خالی! 

آمارهاي جدید و رسمی از این که چقدر مسکن هم اکنون خالی از سکنه هستند وجود ندارد؛ اما بر اساس آمارهاي قبلی می توان این
گونه گفت که بنا به گزارش معاونت اقتصادي وزارت امور اقتصادي و دارایی، نرخ واقعی خانه هاي خالی در کشور در سال 1385
حدود 4.2 درصد معادل 633 هزار واحد خالی بوده که این تعداد در سال 1390 به حدود 8.3 درصد معادل 1.6 میلیون واحد خالی و
در سال 1395 به حدود 11.3 درصد معادل 2.6 میلیون واحد خالی افزایش یافته است. با شدت گرفتن این موضوع مسئولان وارد
موضوع شدند و مجلس تصمیم گرفت تا قانونی را براي ملزم سازي عرضه این واحدهاي مسکونی تدوین و مصوب کند. براي آن که از
احتکار مسکن و همچنین خالی ماندن خانه ها از سکنه جلوگیري شود تصمیم گرفته شد که از این خانه ها مالیات اخذ شود. ماده
169 مکرر اصلاحیه قانون مالیات هاي مستقیم مصوب تیر ماه 1394 مجلس شوراي اسلامی، خانه هاي خالی را مشمول پرداخت
مالیات دانست. خانه هاي خالی طبق این ماده از سال دوم مشمول پرداخت مالیات می شدند. با این حال این قانون هیچگاه نه بررسی
شد و نه به صحن رسید تا همین چند ماه پیش که مجلس یازدهم تصمیم به گرفت تا به صورت جدي این قانون را بررسی و مصوب
کند. بسیاري از کارشناسان معتقد بودند که شناسایی خانه هاي خالی از سکنه جهت اخذ مالیات از آن ها کار بسیار دشواري است، اما
تبصره 7 ماده 169 مشخص کرده بود که چگونه می توان این خانه ها را شناسایی نمود. کلید حل این مشکل راه اندازي «سامانه ملی
املاك و اسکان» بود. تبصره 7 این ماده قانونی، وزارت راه و شهرسازي را مکلف کرده بود تا ظرف مدت شش ماه سامانه ملی املاك و

 
اسکان را با همکاري دستگاه هاي ذي ربط براي شناسایی خانه هاي خالی طراحی و راه اندازي کند. 

 
شناسایی و ارسال پیام براي مالکان! 

هر چند کار راه اندازي سامانه ملی املاك و اسکان از بهمن ماه سال گذشته کلید خورد و از ابتداي سال جاري گفته شد که این
املاك شروع به کار خواهد کرد، باز هم تعللی در آغاز به کار این سامانه مشاهده شد. به هر حال به استناد بررسی هاي انجام شده این
سامانه در اولین مرحله از فعالیت خود توانست، اطلاعات 13 میلیون از 24 میلیون واحد مسکونی خالی و داراي سکنه موجود در
کشور را مورد بررسی قرار دهد و از این تعداد 1.5 میلیون مالک را که داراي خانه خالی هستند شناسایی کند. پس از شناسایی 1.5
میلیون مالک داراي واحد مسکونی خالی که با بررسی اطلاعات 13 میلیون واحد مسکونی خالی بودن آن احراز شده بود، وزارت راه و
شهرسازي نسبت به ارسال پیامک به مالکان اقدام کرده و از آنها خواست نسبت به تعیین تکلیف ملک خود با مراجعه به تارنماي



مشخص شده اقدام کنند. در همین ارتباط، محمود محمودزاده، معاون مسکن وزارت راه و شهرسازي با اشاره به این نکته شناسایی
واحدهاي مسکونی به عهده وزارت راه و شهرسازي بوده اما صدور تعرفه هاي این مالیات وظیفه سازمان امور مالیاتی است، گفت: «بر
این اساس تاکنون 109 هزار واحد مسکونی از نظر سامانه ملی املاك و اسکان بر اساس ماده 54 مکرر قانون مالیات هاي مستقیم،

 
خالی تلقی شده و اطلاعات آن در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گرفته است.» 

 
گره کور در سازمان مالیاتی 

این اظهارات درحالی از سوي وزارت راه و شهرسازي مطرح شده که سازمان امور مالیاتی این ادعا را رد کرده است! هادي خانی، معاون
فناوري سازمان امور مالیاتی کشور در مصاحبه اي در تاریخ 14 مهر ماه در پاسخ به ادعاي وزارت راه و شهرسازي مبنی بر خالی بودن
قطعی 109 هزار واحد مسکونی، ضمن رد این موضوع تاکید کرد: «اطلاعات این 109 هزار واحد مسکونی به عنوان خانه خالی قطعی
به ما داده نشده و مطابق بررسی هاي ما فقط 2574 خانه هاي خالی نهایی شده است.»وي با اشاره به تلاش این سازمان براي گرفتن
آدرس دقیق 2574 واحد مسکونی خالی به منظور ارزش گذاري تعرفه مالیات بر خانه هاي خالی گفت: «رکورد داده ها نشان می دهد
که داده هاي ارسالی از سوي وزارت راه و شهرسازي مشکوك به خانه خالی هستند و هنوز از سمت مالکان اطلاعات تکمیل نشده و
باید تعیین تکلیف شود که متولی آن وزارت راه و شهرسازي است.»نکته جالب این موضوع اینجاست که با اینکه سازمان امور مالیاتی
از قطعیت خالی بودن این 2574 خانه خالی اطلاع دارد، با اینکه سامانه ملی املاك و اسکان هم کم و بیش راه افتاده، وزارت راه و
مجلس هم اقداماتی هرچند ناقص در این باره انجام داده اند؛ هنوز برگه مالیاتی براي این مالکان این خانه ها صادر نشده است! این
اتفاق نشان می دهد دستگاه هاي متولی تمایل چندانی براي عملیاتی شدن این قانون ندارند، شاید یکی از دلایل آن هم این باشد که
بسیاري از دلالان و سلاطین مسکن هزاران خانه را خریداري کرده و منتظر رشد قیمت ها هستند تا سود کنند و نفوذ آنها در سیستم

 
باعث شده تا این قانون بلاتکلیف بماند! 

 
وطن امروز 

 
- تکرار مکررات 7 ساله توسط روحانی 

وطن امروز، اظهارات دیروز روحانی را بررسی کرده است: همان طور که قابل پیش بینی بود، بخش قابل توجهی از نشست خبري
دیروز حسن روحانی معطوف به مسائل اقتصادي و 2 موضوع مهم بودجه 1400 و افزایش افسارگسیخته قیمت کالاهاي پرمصرف در
ماه هاي اخیر بود. خبرنگاران با ایجاد شبهه در عملی شدن صادرات روزانه 3/2 میلیون بشکه نفت و برآورد درآمد قریب به 200 هزار
میلیارد تومانی آن، بنیان یک چهارم منابع پیش بینی شده لایحه بودجه دولت را زیر سوال بردند. در جواب اما حسن روحانی با تاکید
فراوان درآمدهاي پیش بینی شده فروش نفت را تحقق یافتنی و واقعی قلمداد کرد. وي در این باره اظهار داشت: «بودجه دولت به
مجلس براي کسب مجوز است تا بتوانیم 2 میلیون و 300 هزار بشکه نفت در روز بفروشیم. بر مبناي تحلیل بودجه نمی نویسیم و بر
مبناي واقعیت ها این کار را می کنیم؛ ما بر مبناي اینکه پارسال چقدر صادرات نفت داشته و راه حل هاي مختلف را به کار گرفته و

 
وضعیت سال آینده بودجه مان چگونه است ارقام بودجه را نوشته ایم». 

روحانی ادامه داد: «دولت من بر مبناي تحلیل این رقم را در بودجه سال آتی نوشته است و اگر تحریم ها برداشته شود صادرات نفت
مان 2 میلیون و 800 هزار بشکه در روز و شاید 2 میلیون و 900 هزار بشکه خواهد بود. هر مقداري که در سال 95 نفت می فروختیم

 
را در سال 1400 خواهیم فروخت، لذا این رقم در بودجه سال آتی بر اساس تحلیل نیست». 

رئیس دولت یازدهم و دوازدهم در جاي دیگري از اظهارات خود، گفت: «اینکه تحریم ها برداشته می شود یا نمی شود بارها گفته اند



که شرایط دنیا به گونه اي نیست که جنگ اقتصادي و تحریم ادامه پیدا کند، بنابراین ما بر مبناي خوشبینی این بودجه را تنظیم

 
کرده ایم و بر مبناي واقع نگري این بودجه را تنظیم کرده ایم». 

رئیس جمهور در حالی از تجربه و سنوات گذشته سخن می گوید که در سال هاي اخیر هیچ گاه ارقام پیش بینی شده براي
درآمدهاي نفتی محقق نشده است. براي مثال در سال 98 صرفا 30 درصد و در سال جاري تنها 12 درصد محقق شده است. بنابراین
با منطق بودجه ریزي و با نگاه به گذشته باید رقم فروش نفت کاهش یابد نه اینکه در لایحه بودجه میزان فروش نفت نسبت به سال

 
گذشته خود بیش از 250درصد رشد داشته باشد. 

موضوع اقتصادي مهم دیگري که در نشست دیروز طرح شد، گرانی هاي اخیر بود. در این رابطه خوشبختانه در گام اول حسن روحانی
اصل این موضوع را پذیرفت اما در ادامه با طرح این گزاره که این موضوع حاصل مدیریت ضعیف است یا تحریم؛ علت را به بیرون

 
مرزها هدایت کرد. 

رئیس دولت دوازدهم گفت: «مردم در زندگی و کالاهاي مورد نیاز و روزمره شان دچار مشکل هستند و مردم عزیز ما باید توجه داشته
باشند که امسال به خاطر کرونا صادرات نفتی مان در 8 ماهه اول سال 19 درصد کاهش پیدا کرد و حدود 20 درصد ما کاهش

 
صادرات نفتی داشتیم و به خاطر اینکه منابع ارزي در خارج از کشور با مشکل برداشت مواجه است». 

وي افزود: «گرانی برخی کالاها به آن دلیل بود که نهاده هاي دامی بموقع داده نشد. این در حالی است که برخی ها اعداد مختلفی را
درباره تأثیر تحریم ها بر گرانی ها اعلام می کنند که می توان به 80 درصد، 70 درصد و 50درصد اشاره کرد که من کاري به این

 
اعداد ندارم». 

روحانی اظهار داشت: «درآمد نفتی در سال 90، 119 میلیارد دلار بود اما سال گذشته اگر ما 100 میلیارد دلار آن را هم حذف کنیم،
درآمد نفتی مان باز هم از این کمتر بوده است. سال 91 ما بحران کالاهاي اساسی را داشتیم و صف هاي طولانی براي خرید آن وجود
داشت، این در حالی است که گرانی هاي اخیر به جنگ اقتصادي و مدیریت غیرصحیح و عدم برخورد قاطع با متخلفان بازمی گردد.
در برخی موارد به خاطر جنگ اقتصادي، نهاده هاي دامی بموقع به کشور وارد نشده یا این کار تأخیر داشته است. در برخی موارد با

 
احتکارکنندگان کالا باید قاطعانه برخورد می شد که این کار هم نشده است». 

روحانی با تاکید بر موضوع تحریم و آسیب هاي آن، سعی در پوشاندن اشتباهاتی دارد که توسط وزرایش انجام شده است. براي مثال
در زمینه تامین نهاده هاي دامی که روحانی در اظهاراتش توجه ویژه اي به آن داشت، اصلی ترین اشکال رخ داده لج بازي بانک
مرکزي با گمرك است. کما اینکه ترخیص یک باره کالاهاي اساسی در میانه آبان ماه که نهاده هم جزئی از آنها بوده، در همین شرایط
تحریمی و نارسایی ارزي انجام شده و هیچ تغییري در مناسبات سیاسی کشور رخ نداده است. آنچه اتفاق افتاد، این بود که بانک

 
مرکزي پذیرفت اسنادي را در اختیار واردکنندگان قرار دهد تا در آینده ارز 4200 تومانی براي آن تامین شود. 

این اتفاق می توانست پیش از بحران افزایش قیمت مرغ رخ دهد اما دولتمردان با قصد و نیت سیاسی یا صرفا به دلیل سهل انگاري

 
مدیریتی دست روي دست گذاشتند تا رکوردهاي عجیبی در قیمت کالاهاي مصرفی مردم ثبت شود. 

 
راه را هنوز اشتباه می روي 

در مجموع می توان گفت روحانی در نشست خبري دیروز خود همان موضوعاتی را مطرح کرد که 7 سال است بیان می کند؛ گره زدن



علت مشکلات اقتصادي موجود به خارج از مرزها و ایضا جست وجوي کیمیاي سعادت از طریق مذاکره. این در حالی است که در این
سال ها بارها کشورهاي غربی به اعتماد دولت تدبیر و امید خیانت کردند اما به نظر می رسد عزمی براي تغییر مسیر در دولت وجود
ندارد. به طور حتم نفس مذاکره غیرمطلوب نیست، بلکه معطل گذاشتن اقتصاد تا روزي که دولت بتواند مذاکره جدید انجام دهد
مذموم است؛ اتفاقی که طی سال هاي اخیر رخ داد. شاید پذیرفتن تغییر سیاست کلان دولت مساوي با نفی وجودي آن و پذیرش

 
شکست باشد؛ موضوعی که باعث بیدار نشدن دولت از خوابی می شود که خودش را به آن زده است. 

 
برآورد فروش 3/2 میلیون بشکه نفت در لایحه بودجه، خوش بینی افراطی است 

حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نهم در واکنش به برآورد دولت از فروش
3/2 میلیون بشکه نفت در لایحه بودجه سال 1400 گفت: چنین پیش بینی اي نسبت به فروش نفت در لایحه بودجه، نوعی خوش
بینی افراطی است. بودجه نباید بر اساس منابع غیرقابل اطمینان بسته شود. چون هنوز چیزي از رفع تحریم هاي آمریکا براي فروش
نفت مشخص نیست، نباید مبناي بودجه را بر فروش 3/2 میلیون بشکه نفت قرار دهند. رئیس سابق کمیسیون برنامه و بودجه مجلس
درباره راهکار جایگزین دولت براي استفاده از درآمدهاي احتمالی ناشی از رفع تحریم هاي احتمالی در سال آینده گفت: این امکان
وجود دارد که براي بودجه سال آینده مبنا را بر فروش 700 هزار بشکه قرار بدهند که این پیش بینی مطابق عقل و معقولانه است. در
چنین شرایطی به فرض اگر هم 6 ماه دیگر تحریم ها برطرف شد، اگر دولت خواست از درآمدهاي اضافی حاصل شده استفاده کند،

 
می تواند متمم بودجه بیاورد و از این درآمدهاي جدید استفاده کند. 

وي تاکید کرد: البته یک نکته سیاستی هم در این میان وجود دارد؛ رهبر معظم انقلاب اسلامی در سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، قطع
وابستگی بودجه عمومی کشور به درآمد نفت را اعلام فرمودند. الان هم 7 سال از اعلام این سیاست گذشته است و دیگر معنی ندارد
وابستگی بودجه به نفت بیشتر شود. طبق این سیاست، دولت حتی اگر هم بتواند مقدار بیشتري نفت بفروشد، نباید وابستگی خود به
این درآمد را بیشتر کند، بلکه باید مازاد درآمد نفت را به صندوق توسعه ملی واریز کند که بدهی هاي سال هاي اخیر خود را تسویه
کند. دولت در سال هاي اخیر، بدهی هاي متعددي به صندوق توسعه ملی داشته است. هر سال باید مقداري از درآمدهاي نفتی را به
صندوق واریز می کرد اما این سهم را به طور کامل واریز نکرد. همان سهم 20 درصدي را هم که واریز کرد، معادل همان را مجددا از
منابع صندوق توسعه ملی استقراض کرده است. پس اکنون حتی در صورت رفع تحریم، دولت باید بدهی هاي گذشته خود را به این

 
صندوق پرداخت کند. صندوق توسعه ملی، صندوق حمایت از تولید است و تا تولید رونق نگیرد، دریافت مالیات بیشتر ناممکن است. 

مصباحی مقدم همچنین در تشریح تبعات اتکاي دولت به منابع نفتی غیرواقعی در بودجه سال آینده اظهار داشت: اولا با توجه به
خروج یکجانبه آمریکا از برجام، بناي مذاکره مجدد در این موضوع وجود ندارد. اگر آمریکا می خواهد به برجام بازگردد، باید بدون
پیش شرط و مذاکره مجدد بازگردد. ثانیا اینگونه برآوردها از فروش نفت در لایحه بودجه، پیام ضعف است. ما در دوره قبل هم که
وارد مذاکره با 1+5 شدیم، از موضع ضعف وارد نشدیم؛ چنانچه رهبر معظم انقلاب از نرمش قهرمانانه یاد کردند؛ نرمش قهرمانانه یعنی
مذاکره از روي قدرت. اینکه آقاي رئیس جمهور موضع اشتیاق نشان می دهد آن هم در چنین جایگاه رفیع مسؤولیتی، این به زیان ما

 
است حتی اگر طرف مقابل آماده براي گفت وگو باشد. 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نهم با اشاره به عملکرد مجلس یازدهم در مواجهه با سیاست هاي دولت اعلام کرد: من
خوشحالم مجلس یازدهم به این گونه مواضع دولت اعتنایی نمی کند و وظیفه خودش را براي اصلاح ساختار بودجه انجام می دهد.
بنده تاکید می کنم نمایندگان در این دوره، به دنبال اصلاح ساختار بودجه باشند تا در آینده نزدیک، شاهد رفع وابستگی به درآمد

 
نفت باشیم. 



مصباحی مقدم همچنین در تشریح سرنوشت بودجه در صورت اعمال تغییرات زیاد در مجلس گفت: اگر مجلس لایحه بودجه دولت را
با تغییرات زیاد تصویب کرده و به شوراي نگهبان ارسال کند، دولت می تواند اعتراض خود به تغییرات زیاد در لایحه بودجه خود را به
شوراي نگهبان اعلام کند. در این شرایط وقتی شوراي نگهبان متوجه تغییرات زیاد بودجه مصوب نسبت به لایحه تقدیمی دولت شود،
بودجه را به مجلس بازمی گرداند اما اگر دولت همراهی کند و اعتراضی به شوراي نگهبان نکند، شوراي نگهبان هم ایرادي به این

 
موضوع نمی گیرد. 

 
جهان صنعت 

 
- اعتمادزدایی از نظام آماري در دولت روحانی 

جهان صنعت از تناقض آمارهاي دولتی گزارش داده است: امروز 25 آذر 1399 درست 485 روز از آخرین نشست شوراي عالی آمار که
در 22 مرداد با حضور اعضاي این شورا و رییس شوراي عالی آمار و رییس سازمان برنامه وبودجه یعنی آقاي محمدباقر نوبخت برگزار
شد، سپري شده است در حالی که در همین مدت چندین بار اطلاعات مربوط به دو شاخص اصلی اقتصاد یعنی نرخ رشد اقتصادي و
نرخ تورم از سوي بانک مرکزي و نیز مرکز آمار ایران به اطلاع افکار عمومی رسیده است. روز 22 مردادماه 1398 و در حالی که ماه ها
از برگزاري نشست قبلی می گذشت، رییس شوراي عالی آمار در جواب نقد و داوري معاون اقتصادي بانک مرکزي که از سوي این
بانک در نشست حاضر بود با صراحت و نوعی فرمان دادن از مقام ریاست شورا گفت: «موضوع مورد نظر به قدري روشن است که تکرار

 
آن توضیح واضحات است. در دو سه سال اخیر نوعی انتقاد و تشکیک در صحت آمارهاي رسمی به وجود آمده است. 

بسیار متاسف هستیم که آمار رسمی کشور صرفا به دلیل اینکه با آمار دیگري از سوي دولت متفاوت است، مورد تردید و تشکیک در
صحت قرار می گیرد. مرکز آمار ایران دقیقا روز اول هر ماه آمار شاخص قیمت ها و تورم را منتشر می کند و بانک مرکزي نیز با تاخیر
دو سه روزه آمار تورم را اعلام می کند. بنابراین در یک ماه دو عدد ارائه می شود که این تفاوت قابل ملاحظه است و به اصطلاح آماري
بسیار معنی دار است. مطلع باشید این بحث در دولت بارها مطرح شده و باعث ناراحتی رییس جمهور هم شده است. در تیم اقتصادي
تصمیم گیري شد که آمار نرخ تورم و رشد اقتصادي صرفا از سوي مرکز آمار ایران تهیه و اعلام شود که متفاوت با قانون نیست. قانون،

 
مرکز رسمی آمار را مرکز آمار ایران می داند. 

الان تصمیم این است که آمارهاي رسمی از سوي مرکز آمار ایران تولید و اعلام شود که نافی توانایی ها و ظرفیت موجود بانک مرکزي
به عنوان یک سرمایه و قوت نیست. بنابراین در کمیسیون تخصصی شوراي عالی آمار مطرح شده و مورد تایید قرار گرفته و ما به
دنبال مخالفت با آن نیستیم. البته این استدلال ها که آقاي دکتر قربانی اشاره داشتند قبلا هم توسط روساي بانک مرکزي فعلی و
قبلی مطرح شده است. ما به دنبال آن نیستیم که در شوراي عالی آمار مخالف نظر رییس جمهور محترم و تیم اقتصادي دولت عمل
کنیم. بنابراین به نظر می رسد آنچه در کمیسیون تخصصی شوراي عالی آمار مصوب شده را داشته باشیم بنابراین بیشتر وقت شورا را

 
روي قانون و سند نظام آماري که بسیار مهم است صرف کنیم. بنابراین مصوبات کمیسیون تخصصی را به راي می گذاریم.» 

 
نوبخت فراموشکار و همتی پیگیر 

حالا و پس از 480 روز مرکز آمار و نیز بانک مرکزي دو آمار متفاوت از نرخ رشد اقتصاد ایران را به فاصله چند روز اعلام کرده اند. این
اتفاق نشان می دهد آقاي نوبخت رییس شوراي عالی آمار به خود زحمت نمی دهد در سال حتی دو ساعت براي این شورا وقت
بگذارد و در واقع آمارهاي رشد و تورم برایش اهمیت ندارند. آیا او یک مدیر ارشد فراموشکار است و واقعا در یادش نمی ماند باید به
عنوان رییس شوراي عالی آمار به این وضعیت ناراحت کننده که بدون تردید با شگفتی در سطح جهان روبه رو شده در داخل نیز به



سردرگمی منجر شده است پایان دهد؟ آیا این مساله فقط براي کارشناسان اهمیت دارد و براي رییس شوراي عالی آمار این موضوعی
بی اهمیت است؟ کاش ایشان جواب می داد. از سوي دیگر اگر نوبخت فراموشکار یا بی تفاوت است و برایش اصولا اهمیتی ندارد که
چه نهادي با چه میزان اختلاف آمارهاي اصلی اقتصاد را برملا کند براي همتی این مساله اهمیت دارد و پیگیر است. به نظر می رسد
با توجه به صراحت مقررات که تاکید می کند بانک مرکزي باید در ارائه آمارهاي کلان اقتصادي تابعیت مرکز آمار را قبول کند اما
هرگز این را در عمل قبول نکرده است. پیگیري و ارائه و اعلام آمارهاي اقتصاد کلان از سوي بانک مرکزي توجیه قانونی ندارد اما

 
پیگیري و خالی نکردن سنگر نیز قابل اعتناست. 

 
مخدوش سازي نهاد آمار 

اعتماد، ریسمانی را می ماند که یک سر آن در دست هاي شهروندان و سر دیگر آن در اختیار نهادهاي رسمی به ویژه دولت است. این
دو پدیده، با نگهداري این ریسمان، ضمن حفظ پیوند و اتصال، از افتادن دیگري جلوگیري می کنند. هر اقدام نامتوازن، غیرمتعادل و
غیرمسوولانه از هر طرف به سست و پاره شدن این ریسمان منجر شده و احتمال عدم تعادل کلی را بیشتر می کند. از سوي دیگر با
توجه به سهم، نقش و اندازه قدرت دولت در مقابل شهروندان به ویژه در جوامعی مثل ایران، این نهاد دولت است که باید در حفظ
ریسمان اعتماد تلاش کند و به شهروندان اطمینان دهد. یکی از نشانه هاي رفتار مسوولانه و دلسوزانه که البته جزئی از وظایف دولت

 
است، ارائه آمارهاي مربوط به شاخص هاي کلان اقتصادي، سیاسی و اجتماعی به شهروندان است. 

اگر دولت ها به هر دلیل از ارائه آمار در زمان مناسب و بهنگام خودداري کنند، ریسمان اعتماد خدشه دار و سست خواهد شد و هر
چه در ارائه آمار تاخیر صورت گیرد یا آمارهاي ارائه شده درباره یک موضوع مشخص از طرف اجزاي دولت چندپاره و چندگونه و
داراي اختلاف معنادار باشد، ریسمان اعتماد سست تر و به مرز پاره شدن می رسد. واقعیت این است که ارائه آمارهاي مربوط به برخی
شاخص هاي کلان از سوي دولت در سال هاي اخیر با تاخیر انجام می شود و به همین دلیل است که اعتماد مخاطبان به عددهاي

 
ارائه شده قوت و دوام ندارد. 

از سوي دیگر با وجود صراحت قانون هنوز ارائه آمارهاي دوگانه با تفاوت هاي معنادار ادامه دارد؛ اتفاقی که اکنون رخ داده و آمارهاي
دوگانه از رشد تولید ناخالص داخلی ارائه شده است بدون تردید با شگفتی از سوي مراکز معتبر پژوهشی – علمی در جهان روبه رو
شده و اعتبار دو نهاد قدیمی کارشناسی ایران خدشه دار خواهد شد. آیا این دو نهاد قدیمی را باید تنها و تنها به این دلیل که
فراموشکار هستیم یا به این مقوله بسیار بااهمیت بی حس شده ایم و برایمان فایده آنی و تبلیغاتی ندارد در معرض بی اعتمادسازي
جهانی قرار دهیم؟ آیا سزاوار است یک نهاد تنها براي اینکه کارکنان و مدیران خود را صیانت کند و با وجود صراحت قانون و مقررات
با ارائه اطلاعات مغایر و اصرار بر این کار اعتمادزدایی جهان را نسبت به آمارهاي اصلی کشور در دستور کار قرار دهد؟ اگر رییس
جمهور، رییس سازمان برنامه و بودجه و رییس کل بانک مرکزي نسبت به این اعتمادزدایی بی اعتنایند و با دادن آمارهاي به شدت
متفاوت می خواهند به منفعت سازمانی خود توجه کنند مدیران ارشد نهادهاي پژوهشی – علمی و موسسه هاي معتبر رتبه بندي در
جهان چرا اصرار کنند باز هم نام ایران را در گزارش هاي جهانی بیاورند در حالی که نمی دانند باید به داوري و آمار کدام نهاد اعتماد
کنند. باید بدانیم در دنیاي امروز هیچ سازمانی خود را ملزم نمی کند وقتی مدیران ارشد یک کشور با بی تفاوتی و بی اعتنایی
آمارهاي مخدوش و دوگانه با تفاوت هاي معنادار می دهند، باز هم به آمارها اعتماد کند و دیر یا زود ترجیح می دهد اعتبار خود را

 
مخدوش نکند و نام ایران را حذف کند. 

 
تکلیف چیست 

پیامدهاي منفی و مخرب این روش ناکارآمد و شگفت انگیز که از سر لج بازي بر سر نظام آماري کشور آمده و پنهان سازي آمارهاي



اقتصادي مربوط به مسائل با اهمیت و ارائه دوگانه هاي عجیب تا کی ادامه خواهد داشت؟ به نظر می رسد کمترین کار این است که
رییس جمهور اگر حوصله دارد و اگر برایش اهمیت دارد این دورویی دو سازمان مهم را فراخوانده و با استواري و قاطعیت بخواهد
دست از این سرسختی سازمانی بردارند. اعتبار نظام آماري ایران را باید به همین سادگی از همین میزان اعتمادي که به آن مانده

 
است با فراموش کاري و بی حسی و سرسختی از دست داد و هیچ نهاد و شخص و سازمانی هم به این مقوله توجه نکند؟ 

واقعیت تلخی روبه روي این مرز و بوم قرار گرفته و انگار خاك بی حسی بر ذهن و جان گروهی که در وضعیت عادي هرگز تا اینجا
بالا نمی آمدند نشسته است. نظام آماري یک کشور قدیمی را به رایگان مخدوش می کنند و چه زیانی بالاتر از این. مگر می شود یک
سازمان نرخ رشد را تا 2 درصد منفی اعلام کند و یک نهاد دیگر آن را یک درصد مثبت اعلام کند. اگر تولید ناخالص داخلی ایران در
سال 500 میلیارد دلار باشد براي یک نیمه سال با کمی تسامح 250 میلیارد دلار باشد مطابق با نرخ رشد اعلام شده بانک مرکزي،
باید 5/2 میلیارد دلار بر آن اضافه شود و بر اساس اعلام مرکز آمار پنج میلیارد دلار از آن کاسته شود که تفاوت براي یک نیمه سال
حدود هفت میلیارد دلار و براي یک سال 14 میلیارد دلار اختلاف است. تکلیف چیست؟ برنامه هفتم توسعه را بر اساس آمارهاي بانک

مرکزي تدوین کنیم یا مرکز آمار؟ نرخ افزایش مزدها بر اساس نرخ تورم بانک مرکزي باشد یا مرکز آمار؟ عجب بلوایی است.



کشف 4 تن چوب جنگلی در گلستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/09/25

فرمانده انتظامی کردکوي از کشف حدود 4 تن چوب جنگلی در حیاط خانه اي در روستاي سرکلاته خرابشهر این شهرستان
خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از گرگان، سرهنگ امیر باقري فرمانده انتظامی
کردکوي گفت: ماموران کلانتري شهرستان کردکوي با
مشارکت و همکاري ماموران جنگلبانی طی عملیاتی تعداد
30 اصله ممرز و 6 اصله راش از حیاط خانه اي در روستاي

 
سرکلاته خرابشهر کشف و ضبط کردند. 

او با بیان اینکه این عملیات بر پایه گزارشات مردمی انجام

 
شد، افزود: متهم درحال حاضر در بازداشت پلیس است و با تشکیل پرونده به دادسرا اعزام می شود. 

رئیس اداره منابع طبیعی شهرستان کردکوي ضمن تایید این خبر با بیان اینکه مأموران یگان حفاظت منابع طبیعی این شهرستان، با
آمادگی کامل و حضور شبانه روزي در عرصه ها با متخلفان برخورد می کنند، به مخربان و متجاوزان به عرصه هاي جنگلی و مرتعی
شهرستان هشدار داد، با ادامه این روند، فعالیت هاي حفاظتی و گشت مأمورین اداره منابع طبیعی و آبخیزداري شهرستان تشدید

 
خواهد شد و افرادي که در تخریب و حمل قاچاق چوب درختان نقش داشته باشند دستگیر و تحویل مراجع قضائی می شوند. 

فتاح قاسمی با اشاره به اینکه قاچاق چوب جنگلی علاوه بر اینکه به طبیعت خسارت زده و سبب تخریب منابع طبیعی و جنگل می
شود، گفت: پدیده قاچاق عامل شومی است که مضرات زیادي را براي جامعه داشته و می تواند زمینه ساز بیکاري و عدم کارآفرینی

 
براي مردم شود. 

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداري شهرستان کردکوي از شهروندان و دوستداران طبیعت درخواست کرد، در صورت مشاهده هر

 
گونه تخلف اعم از تخریب، تصرف، قطع درختان با تلفن 1504 (شماره تلفن امداد و نجات جنگل و مرتع) تماس بگیرند. 

انتهاي پیام / ن



در شیوه تهاتر لایحه بودجه 1400 زمینه براي فساد و رانت فراهم می شود

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس اتاق بازرگانی یاسوج در انتقاد از لایحه بودجه 1400 و کاستی هاي آن به طور مشخص نحوه تهاتر بدهی هاي بخش
خصوصی به دولت و شیوه توزیع آن را مورد انتقاد قرار داد و گفت: متاسفانه روش هایی که براي توزیع منابع این بخش

درنظر گرفته اند فسادبرانگیز است. از آنجا که در شیوه تهاتر، اختیاراتی به بانک ها ...

کبنا ؛ رئیس اتاق بازرگانی یاسوج و نایب رئیس کمیسیون
احداث و خدمات فنی مهندسی اتاق ایران با نگاهی به
لایحه بودجه 1400 از کاستی هایی که در این لایحه در
حوزه خدمات فنی مهندسی وجود دارد سخن گفت و
تاکید کرد: ساختار و مکانیزم هاي مالیاتی مورد نظر در
لایحه بودجه 1400 نمی تواند منافع بخش خصوصی در

 
این حوزه را تامین کند. 

به گزارش کبنا نیوز از یاسوج؛ رئیس اتاق بازرگانی یاسوج در انتقاد از لایحه بودجه 1400 و کاستی هاي آن به طور مشخص نحوه
تهاتر بدهی هاي بخش خصوصی به دولت و شیوه توزیع آن را مورد انتقاد قرار داد و گفت: متاسفانه روش هایی که براي توزیع منابع
این بخش درنظر گرفته اند فسادبرانگیز است. از آنجا که در شیوه تهاتر، اختیاراتی به بانک ها داده شده است، زمینه براي فساد و رانت

 
فراهم می شود؛ در این رابطه پیشنهادهایی را مطرح کردیم و امیدواریم کارساز باشد. 

جبار کیانی پور از پیشنهادهاي اصلاحی درباره بند ز تبصره 8 که در قانون بودجه 97 بوده و در سال هاي 98 و 99 نیامده و مجدد در

 
لایحه بودجه 1400 آمده است و به موضوع مالیات بر ارزش افزوده پیمانکاران مربوط می شود، خبر داد. 

وي براساس اظهارات او بند ز تبصره 8 می گوید: در معلامات پیمانکاري که کارفرما یکی از دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (5)
قانون مدیریت خدمات کشوري است، کارفرما موظف است هم زمان با هر پرداخت، مالیات ارزش افزوده متناسب با آن را به پیمانکار
پرداخت کند. تا زمانی که کارفرما مالیات بر ارزش افزوده را به پیمانکار پرداخت نکرده باشد، سازمان امور مالیاتی کشور حق مطالبه
آن را از پیمانکار یا دریافت جریمه دیر کرد از وي نخواهد داشت. در مواردي که بدهی کارفرما به پیمانکار به صورت اسناد خزانه
اسلامی پرداخت می شود در صورت درخواست پیمانکار، کارفرما موظف است این اوراق را عینا به سازمان امور مالیاتی کشور تحویل
دهد.سازمان امور مالیاتی معادل مبلغ اسمی اوراق تحویلی را از بدهی مالیاتی پیمانکار کسر و اسناد مذکور را به خزانه داري کل کشور

 
ارائه می کند. خزانه داري کل کشور موظف است معادل مبلغ اسمی اسناد خزانه تحویلی را به عنوان وصولی مالیات منظور کند. 

وي ادامه داد: یکی دیگر از دغدغه هاي موجود در این لایحه مربوط به تبصره 18 می شود که بیشتر جنبه ملی آن دیده شده و
سازوکار استانی آن مغفول مانده است. پیشنهاد این است که سازوکار شوراهاي برنامه ریزي و توسعه استان ها نیز مورد توجه قرار

 
گیرد. 

نایب رئیس کمیسیون احداث و خدمات فنی مهندسی اتاق ایران در ادامه با تشریح وضعیت این صنعت و زمین گیر شدن آن به دلیل
بی توجهی مسئولان دولتی به وعده هایی که داده اند، تاکید کرد: در حال حاضر با توجه به افزایش بهاي ارز، دولت نمی تواند تعهدات
خود را عملی کند و هیچ تناسبی بین نرخ تعدیل ابلاغ شده با بهاي تمام شده ارجاي طرح ها، وجود ندارد. در این شرایط شاهد زمین



 
گیر شدن صنعت احداث کشور هستیم. 

براساس اظهارات او امروز تعداد زیادي از شرکت هاي راه سازي به غیر از آنها که مجبورند، فعالیتهاي خود را متوقف کرده اند. تا سال
ها قبل، یکی از پارامترهاي مهم و اصلی در صادرات غیرنفتی کشور، صادرات خدمات فنی مهندسی بود که هموراه در صدر صادرات
قرار داشت و جوایز صادراتی دریافت می کرد اما امروز دیگر چنین وضعیتی ندارد. صادرات خدمات فنی مهندسی بر اساس مشارکت

 
در مناقصه هاي بین المللی اتفاق می افتد که به دلیل تحریم ها توان مشارکت در این مناقصه ها را نداریم. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود به موضوع طرح هاي نیمه تمام و عملکرد دولت در این بخش پرداخت و از بی انگیزگی مدیران
میانی در راستاي اجراي سیاست هاي کلان کشور انتقاد کرد. به باور این فعال اقتصادي، حضور و مشارکت بخش خصوصی در تکمیل
پروژه هایی که سال هاست تکمیل نشده اند، بسیار مهم و اثربخش است اما هنوز این رویکرد در بدنه اجرایی کشور شکل نگرفته است.
کیانی پور تصریح کرد: چند سالی است که موضوع تبصره 19 قانون بودجه و فروش طرح هاي عمرانی به بخش خصوصی مطرح است
و شعارهاي زیادي درباره ان می شنویم؛ نشست هاي متعددي در این باره داشتیم اما به نظر می سد اهتمام جدي براي تحقق این

 
مهم وجود ندارد. 

رئیس اتاق یاسوج معتقد است چون مدیران میانی در کشور به نوعی با اعتبارات عمرانی درگیر هستند و پروژه هاي عمرانی بخشی از

 
نیاز آنها را در حوزه اشتغال و یا حتی خرید محبوبیت تامین می کند، مانع از تکمیل روند واگذاري ها می شوند. 

براساس اظهارات وي حتی در کمیسیون هاي واگذاري تلاش هاي زیادي شده و سازمان برنامه و بودجه نیز به جد پیگیر ماجراست و
اقدامات ارزشمندي در راستاي اصلاح مواقت نامه ها و ابلاغ تخصیص ها انجام داده اما در اجرا میل و رغبتی به این کار وجود ندارد و

 
بهانه هایی مطرح می شود مانند نگرانی دستگاه هاي نظارتی. 

کیانی پور ادامه داد: به نظر می رسد دراین وادي دیوان محاسبات و سازمان بازرسی می توانند موثر عمل کنند مشروط به اینکه خود

 
آنها به چنین باوري برسند که بخش خصوصی می تواند این بار سنگین را از دوش دولت بردارد؛ اشتغال ایجاد کند و درآمدزا باشد. 

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران تقاضاي دریافت 20 درصد از سود حاصل از واگذاري در طرح هاي گردشگري از سوي منابع طبیعی
را نکته مهم دیگري دانست و خاطرنشان کرد: چون در طرح هاي مربوط به گردشگري بخشی از زیرساخت ها به منابع طبیعی مربوط
است، انتظار دارند که درصدي از سود حاصل از واگذري طرح را دریافت کنند. اما زمانی که چنین درخواستی از سرمایه گذار می
شود، به طور حتم بخش خصوصی به دلیل عدم توان در تامین این منابع، رغبتش براي مشارکت در تکمیل چنین طرح هایی را از

دست می دهد. بنابراین باید سازوکاري اتخاذ کرد تا چنین درخواست هایی وجود نداشته باشد.



مبادي رسمی جولانگاه کالاي قاچاق!

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/09/25

مبادي رسمی جولانگاه کالاي قاچاق!

گروه اقتصاد کلان:در شرایطی که اقتصاد ایران به واسطه تحریم هاي بی سابقه،از نظر ذخائر ارزي در وضعیت نامطلوبی به سر
میبرد،با این حال ورود کالاهاي قاچاق حتی از مبادي رسمی کشور باعث شده تا فشار به منابع محدود بانک مرکزي افزایش پیدا کند
و آینده اي خطرناك براي معیشت مردم قابل تصور باشد.متاسفانه مدیریت اقتصاد در کشور ما نتوانسته عدم تعادل در اقتصاد و برنامه
هاي شبکه اي پیچیده و گسترده فعالان اقتصاد غیر رسمی، زیرزمینی و قاچاق را به نحوي را منظم و برنامه ها را بر اساس شرایطی
که نیاز کشور است براي کاهش فعالیت اقتصاد غیر رسمی و قاچاق هدایت کند.قابل ذکر است که با اوج گیري قاچاق در کشور در
حوزه اعتماد عمومی مردم براي بهره گیري از تولیداتی که به صورت رسمی وارد می شود دچار اختلال می شود.به
گزارش«اسکناس»،مسئولان و کارشناسان اعتقاد دارند ضعف دستگاه هاي دولتی باعث شده تا برخی واردکنندگان با استفاده از اهمال
و سهل انگاري موجود،کالاها را با تغییر کد تعرفه اي از گمرکات کشور ترخیص و روانه بازار کنند.براین اساس باید یادآوري کرد که
نبود قوانین دقیق و منسجم و همچنین نداشتن ضمانت اجراي در بسیاري از موارد باعث شده تا منابع ارزي کشور عملا به تاراج رفته

 
و حتی کالاهاي لوکس و غیرضروري به وفور در بازار موجود باشند آن هم در روزگاري که دارو به سختی به دست بیماران میرسد! 

 
ضعف قوانین عامل ورود سرام آور کالاي قاچاق 

قاچاق کالا از مبادي رسمی، از موضوعات مهمی است که در رسانه ها بسیار به آن پرداخته می شود. در این خصوص این سوال مطرح
است که چگونه برخی می توانند کالاهاي ممنوعه و یا مجاز را بدون رعایت تشریفات گمرکی از مبادي رسمی و غیررسمی وارد کشور
کنند.سقا هدایتی، عضو کمیسیون رسیدگی به اختلافات گمرکی، با بیان اینکه یکی از علل زمینه ساز ورود کالاي قاچاق به کشور،
ابهام در برخی از قوانین و مقررات گمرکی است، گفت: در حال حاضر یکی از روش هاي قاچاق کالا، واردات کالاهاي ممنوعه با کد
تعرفه هاي مجاز است.به نقل از اقتصاد24،وي گفت: به طور مثال فردي یک کالا ممنوعه را که امکان ثبت سفارش آن وجود ندارد، با
کد تعرفه کالاي دیگري که واردات آن مجاز است، ثبت سفارش می کند و بعد از تایید ثبت سفارش از وزارت صمت، ثبت کد گواهی
آماري و تخصیص ارز توسط بانک مرکزي آن را وارد انبارهاي عمومی اماکن گمرکی کشور یا سازمان بنادر و کشتیرانی می
کند.هدایتی در ادامه گفت: در اینجا هیچ سامانه جامع و منسجمی بین وزارت صمت، بانک مرکزي، گمرك، انبارهاي عمومی، سازمان
بنادر و کشتیرانی، سازمان ملی استاندارد، سازمان فروش اموال تملیکی، اداره کل جرایم سازمان یافته، قاچاق کالا و ارز و سازمان
تعزیرات وجود ندارد، لذا هیچ کسی نمی تواند به طور دقیق متوجه ورود این قبیل کالاهاي ممنوعه با کد تعرفه هاي مجاز به انبارهاي
عمومی اماکن گمرکی شود.عضو کمیسیون رسیدگی به اختلافات گمرکی گفت: به دلیل ورود روزانه حجم بالاي کالا به گمرکات
کشور، امکان رصد و انطباق اسناد مدارك با ماهیت اصلی کالاها وجود ندارد و لذا رسیدگی ماموران گمرکی به صورت رندمی صورت
می گیرد.وي افزود: در برخی از موارد نیز کالاي ممنوعه با کد تعرفه کالاي مجاز به دلیل ماهیت سریع الفساد بودن کالا مانند مواد
غذایی و دارویی، از طریق مسیر سبز(بدون بررسی و رویت مدارك مربوطه و بازرسی دقیق کالا) از گمرك ترخیص می شود.وي گفت:
همین فرآیند باعث می شود که احتمال ترخیص کالاهاي ممنوعه با کد تعرفه کالاي مجاز به کشور از طریق مبادي رسمی افزایش
یابد و از آنجا که هیچ سامانه جامع و منسجمی بین دستگاه هاي مختلف وجود ندارد، ردیابی این قبیل کالاها بعد از عبور از گمرك
صفر می شود.هدایتی خاطر نشان کرد: اگر در فرآیند بازرسی گمرکی نیز گاها مانع از ترخیص کالا شوند، به دلیل مشابهت کدهاي
تعرفه اي و حجم بالاي میلیونی کالا در گمرکات، امکان ترخیص کالاهاي ممنوعه با پیوست ثبت سفارش هاي به ظاهر قانونی افزایش

 
می یابد. 

 
35 درصد واردات به صورت قاچاق انجام می شود! 



همچنین در همین ارتباط،داود گودرزي دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادي اروز گذشته در محل خبرگزاري فارس و در جمع
خبرنگاران با بیان اینکه یکی از سرچشمه هاي مفاسد اقتصادي قوانین متعدد و متناقض است، گفت: قبل از انقلاب 12 هزار قانون در
کشور وجود داشت که اکنون با انجام تنقیح قوانین تعداد آنها به 10500 قانون رسیده، اما هنوز قوانین موجود نیاز به تنقیح و
یکپارچه سازي و اصلاح دارد.به گفته وي، قوانینی که از این پس نوشته می شود باید دو ویژگی داشته باشد، یکی جلوي فساد را
بگیرد و دیگري اینکه شفاف و غیرمبهم باشد که هر کسی از قانون برداشت واحد داشته باشد.وي همچنین با بیان اینکه باید قوانین
ضمانت اجرا داشته باشد، گفت: اگر کسی قانون را اجرا نکرد چه مجازاتی برایش در نظر گرفته می شود اخیرا در قانون مقابله با تحریم
ها و برجام بندي اضافه شده که ضمانت اجراي قانون است که براي عدم اجراي آن جرم انگاري شده است.دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد
اقتصادي همچنین شفافیت را یکی از مواردي دانست که مانع انجام فساد می شود و گفت: سامانه هاي مختلفی در کشور طراحی شده
اما چند سوال مدنظر است که باید چه چیزي را چگونه و براي چه کسانی شفاف کنیم. به هر حال باید جریان پول، کالا و خدمات در
کشور براي مردم، بنگاه هاي اقتصادي و مدیران و همچنین مجموعه امنیتی و نظارتی باید شفاف باشد بگونه اي که مدیران بدانند در
حال حاضر چه میزان کالا در کشور تولید می شود چه میزان مصرف، چه میزان وارد و چه میزان در انبارها موجود است.گودرزي
همچنین با بیان اینکه قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سال 92 تصویب شده و در آنجا سامانه هاي مختلف مانند سامانه جامع
تجارت و سامانه هاي انبارداري پیش بینی شده است اما این سامانه ها هنوز به صورت کامل ایجاد نشده و اخیراً رئیس جمهور اعلام
کرد 70 درصد سامانه تجارت راه اندازي شده و 30 درصد آن تا 11 بهمن به بهره برداري می رسد، حال سؤال این است که آیا با راه
اندازي 70 درصد سامانه جامع تجارت آیا 70 درصد از قاچاق کم می شود و آیا می توان انتظار داشت با راه اندازي 30 درصد دیگر
جریان قاچاق کالا در کشور شفاف و روشن شود؟دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادي همچنین گفت: بر اساس گزارش رسمی شوراي
عالی امنیت ملی و سایر دستگاه هاي نظارتی و همچنین تحقیق و تفحص از ستاد مبارزه با قاچاق کالا که در اردیبهشت امسال در
مجلس قرائت شد 95 درصد از قاچاق کالا به کشور از مبادي رسمی و گمرکات صورت می گیرد.همچنین بر اساس این گزارش
تحقیق و تفحص 35 درصد از حجم واردات به کشور را کالاي قاچاق تشکیل می دهد که 95 درصد آن از مبادي رسمی و بقیه آن از
طریق غیررسمی مانند کوله بري، انجام می شود.وي همچنین گفت: بر اساس گزارش تحقیق و تفحص از ستاد مبارزه با قاچاق کالا از
کل قاچاق انجام شده در کشور تنها یک درصد از پرونده ها قضایی شده و با آن برخورد می شود که منجر به صدور حکم و اجراي
حکم می شود.دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادي میزان کل قاچاق کالا به کشور را سالانه 21.5 تا 25.5 میلیارد دلار عنوان کرد
که این آمار در سال 97 بوده است. در حالی که در همان سال میزان واردات رسمی کشور 40 میلیارد دلار بوده است.گودرزي در مورد
اینکه این آمار بر اساس چه فرمولی بوده و از کجا به دست آمده است گفت: متأسفانه سامانه هاي جامع را الکترونیکی نداریم و آمار
فعالیت سالم اقتصادي هم به صورت دقیق نداریم. از طرفی کالاي قاچاق زیرزمینی و مخفی است.وي گفت: طبق آمار ستاد مرکزي
مبارزه با قاچاق کالا و ارز حجم قاچاق در کشور بر اساس آخرین برآورد آنها در دو سه سال قبل سالانه 12.5 میلیارد دلار است.به
گفته گودرزي، اگر دو اتفاق مهم براي کشور در زمینه جلوگیري از فساد و قاچاق نیفتد، ضررهاي اقتصادي نصیب کشور می شود و
فرصت هاي اشتغال کشور از بین می رود، همچنین قاچاق زیان هاي فرهنگی، امنیتی و بهداشتی هم براي کشور به ارمغان می آورد،
چون وقتی این حجم از قاچاق به راحتی وارد کشور می شود، می تواند مواد منفجره و سلاح هم وارد کشور شود که این مسأله

پیامدهاي امنیتی و همچنین کالاهاي مضر سلامت جامعه به راحتی وارد می شود که مخاطرات بهداشتی فراوانی در بر دارد



مبادي رسمی جولانگاه کالاي قاچاق!

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/09/25

مبادي رسمی جولانگاه کالاي قاچاق!

گروه اقتصاد کلان:در شرایطی که اقتصاد ایران به واسطه تحریم هاي بی سابقه،از نظر ذخائر ارزي در وضعیت نامطلوبی به سر
میبرد،با این حال ورود کالاهاي قاچاق حتی از مبادي رسمی کشور باعث شده تا فشار به منابع محدود بانک مرکزي افزایش پیدا کند
و آینده اي خطرناك براي معیشت مردم قابل تصور باشد.متاسفانه مدیریت اقتصاد در کشور ما نتوانسته عدم تعادل در اقتصاد و برنامه
هاي شبکه اي پیچیده و گسترده فعالان اقتصاد غیر رسمی، زیرزمینی و قاچاق را به نحوي را منظم و برنامه ها را بر اساس شرایطی
که نیاز کشور است براي کاهش فعالیت اقتصاد غیر رسمی و قاچاق هدایت کند.قابل ذکر است که با اوج گیري قاچاق در کشور در
حوزه اعتماد عمومی مردم براي بهره گیري از تولیداتی که به صورت رسمی وارد می شود دچار اختلال می شود.به
گزارش«اسکناس»،مسئولان و کارشناسان اعتقاد دارند ضعف دستگاه هاي دولتی باعث شده تا برخی واردکنندگان با استفاده از اهمال
و سهل انگاري موجود،کالاها را با تغییر کد تعرفه اي از گمرکات کشور ترخیص و روانه بازار کنند.براین اساس باید یادآوري کرد که
نبود قوانین دقیق و منسجم و همچنین نداشتن ضمانت اجراي در بسیاري از موارد باعث شده تا منابع ارزي کشور عملا به تاراج رفته

 
و حتی کالاهاي لوکس و غیرضروري به وفور در بازار موجود باشند آن هم در روزگاري که دارو به سختی به دست بیماران میرسد! 

 
ضعف قوانین عامل ورود سرام آور کالاي قاچاق 

قاچاق کالا از مبادي رسمی، از موضوعات مهمی است که در رسانه ها بسیار به آن پرداخته می شود. در این خصوص این سوال مطرح
است که چگونه برخی می توانند کالاهاي ممنوعه و یا مجاز را بدون رعایت تشریفات گمرکی از مبادي رسمی و غیررسمی وارد کشور
کنند.سقا هدایتی، عضو کمیسیون رسیدگی به اختلافات گمرکی، با بیان اینکه یکی از علل زمینه ساز ورود کالاي قاچاق به کشور،
ابهام در برخی از قوانین و مقررات گمرکی است، گفت: در حال حاضر یکی از روش هاي قاچاق کالا، واردات کالاهاي ممنوعه با کد
تعرفه هاي مجاز است.به نقل از اقتصاد24،وي گفت: به طور مثال فردي یک کالا ممنوعه را که امکان ثبت سفارش آن وجود ندارد، با
کد تعرفه کالاي دیگري که واردات آن مجاز است، ثبت سفارش می کند و بعد از تایید ثبت سفارش از وزارت صمت، ثبت کد گواهی
آماري و تخصیص ارز توسط بانک مرکزي آن را وارد انبارهاي عمومی اماکن گمرکی کشور یا سازمان بنادر و کشتیرانی می
کند.هدایتی در ادامه گفت: در اینجا هیچ سامانه جامع و منسجمی بین وزارت صمت، بانک مرکزي، گمرك، انبارهاي عمومی، سازمان
بنادر و کشتیرانی، سازمان ملی استاندارد، سازمان فروش اموال تملیکی، اداره کل جرایم سازمان یافته، قاچاق کالا و ارز و سازمان
تعزیرات وجود ندارد، لذا هیچ کسی نمی تواند به طور دقیق متوجه ورود این قبیل کالاهاي ممنوعه با کد تعرفه هاي مجاز به انبارهاي
عمومی اماکن گمرکی شود.عضو کمیسیون رسیدگی به اختلافات گمرکی گفت: به دلیل ورود روزانه حجم بالاي کالا به گمرکات
کشور، امکان رصد و انطباق اسناد مدارك با ماهیت اصلی کالاها وجود ندارد و لذا رسیدگی ماموران گمرکی به صورت رندمی صورت
می گیرد.وي افزود: در برخی از موارد نیز کالاي ممنوعه با کد تعرفه کالاي مجاز به دلیل ماهیت سریع الفساد بودن کالا مانند مواد
غذایی و دارویی، از طریق مسیر سبز(بدون بررسی و رویت مدارك مربوطه و بازرسی دقیق کالا) از گمرك ترخیص می شود.وي گفت:
همین فرآیند باعث می شود که احتمال ترخیص کالاهاي ممنوعه با کد تعرفه کالاي مجاز به کشور از طریق مبادي رسمی افزایش
یابد و از آنجا که هیچ سامانه جامع و منسجمی بین دستگاه هاي مختلف وجود ندارد، ردیابی این قبیل کالاها بعد از عبور از گمرك
صفر می شود.هدایتی خاطر نشان کرد: اگر در فرآیند بازرسی گمرکی نیز گاها مانع از ترخیص کالا شوند، به دلیل مشابهت کدهاي
تعرفه اي و حجم بالاي میلیونی کالا در گمرکات، امکان ترخیص کالاهاي ممنوعه با پیوست ثبت سفارش هاي به ظاهر قانونی افزایش

 
می یابد. 

 
35 درصد واردات به صورت قاچاق انجام می شود! 



همچنین در همین ارتباط،داود گودرزي دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادي اروز گذشته در محل خبرگزاري فارس و در جمع
خبرنگاران با بیان اینکه یکی از سرچشمه هاي مفاسد اقتصادي قوانین متعدد و متناقض است، گفت: قبل از انقلاب 12 هزار قانون در
کشور وجود داشت که اکنون با انجام تنقیح قوانین تعداد آنها به 10500 قانون رسیده، اما هنوز قوانین موجود نیاز به تنقیح و
یکپارچه سازي و اصلاح دارد.به گفته وي، قوانینی که از این پس نوشته می شود باید دو ویژگی داشته باشد، یکی جلوي فساد را
بگیرد و دیگري اینکه شفاف و غیرمبهم باشد که هر کسی از قانون برداشت واحد داشته باشد.وي همچنین با بیان اینکه باید قوانین
ضمانت اجرا داشته باشد، گفت: اگر کسی قانون را اجرا نکرد چه مجازاتی برایش در نظر گرفته می شود اخیرا در قانون مقابله با تحریم
ها و برجام بندي اضافه شده که ضمانت اجراي قانون است که براي عدم اجراي آن جرم انگاري شده است.دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد
اقتصادي همچنین شفافیت را یکی از مواردي دانست که مانع انجام فساد می شود و گفت: سامانه هاي مختلفی در کشور طراحی شده
اما چند سوال مدنظر است که باید چه چیزي را چگونه و براي چه کسانی شفاف کنیم. به هر حال باید جریان پول، کالا و خدمات در
کشور براي مردم، بنگاه هاي اقتصادي و مدیران و همچنین مجموعه امنیتی و نظارتی باید شفاف باشد بگونه اي که مدیران بدانند در
حال حاضر چه میزان کالا در کشور تولید می شود چه میزان مصرف، چه میزان وارد و چه میزان در انبارها موجود است.گودرزي
همچنین با بیان اینکه قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سال 92 تصویب شده و در آنجا سامانه هاي مختلف مانند سامانه جامع
تجارت و سامانه هاي انبارداري پیش بینی شده است اما این سامانه ها هنوز به صورت کامل ایجاد نشده و اخیراً رئیس جمهور اعلام
کرد 70 درصد سامانه تجارت راه اندازي شده و 30 درصد آن تا 11 بهمن به بهره برداري می رسد، حال سؤال این است که آیا با راه
اندازي 70 درصد سامانه جامع تجارت آیا 70 درصد از قاچاق کم می شود و آیا می توان انتظار داشت با راه اندازي 30 درصد دیگر
جریان قاچاق کالا در کشور شفاف و روشن شود؟دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادي همچنین گفت: بر اساس گزارش رسمی شوراي
عالی امنیت ملی و سایر دستگاه هاي نظارتی و همچنین تحقیق و تفحص از ستاد مبارزه با قاچاق کالا که در اردیبهشت امسال در
مجلس قرائت شد 95 درصد از قاچاق کالا به کشور از مبادي رسمی و گمرکات صورت می گیرد.همچنین بر اساس این گزارش
تحقیق و تفحص 35 درصد از حجم واردات به کشور را کالاي قاچاق تشکیل می دهد که 95 درصد آن از مبادي رسمی و بقیه آن از
طریق غیررسمی مانند کوله بري، انجام می شود.وي همچنین گفت: بر اساس گزارش تحقیق و تفحص از ستاد مبارزه با قاچاق کالا از
کل قاچاق انجام شده در کشور تنها یک درصد از پرونده ها قضایی شده و با آن برخورد می شود که منجر به صدور حکم و اجراي
حکم می شود.دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادي میزان کل قاچاق کالا به کشور را سالانه 21.5 تا 25.5 میلیارد دلار عنوان کرد
که این آمار در سال 97 بوده است. در حالی که در همان سال میزان واردات رسمی کشور 40 میلیارد دلار بوده است.گودرزي در مورد
اینکه این آمار بر اساس چه فرمولی بوده و از کجا به دست آمده است گفت: متأسفانه سامانه هاي جامع را الکترونیکی نداریم و آمار
فعالیت سالم اقتصادي هم به صورت دقیق نداریم. از طرفی کالاي قاچاق زیرزمینی و مخفی است.وي گفت: طبق آمار ستاد مرکزي
مبارزه با قاچاق کالا و ارز حجم قاچاق در کشور بر اساس آخرین برآورد آنها در دو سه سال قبل سالانه 12.5 میلیارد دلار است.به
گفته گودرزي، اگر دو اتفاق مهم براي کشور در زمینه جلوگیري از فساد و قاچاق نیفتد، ضررهاي اقتصادي نصیب کشور می شود و
فرصت هاي اشتغال کشور از بین می رود، همچنین قاچاق زیان هاي فرهنگی، امنیتی و بهداشتی هم براي کشور به ارمغان می آورد،
چون وقتی این حجم از قاچاق به راحتی وارد کشور می شود، می تواند مواد منفجره و سلاح هم وارد کشور شود که این مسأله

پیامدهاي امنیتی و همچنین کالاهاي مضر سلامت جامعه به راحتی وارد می شود که مخاطرات بهداشتی فراوانی در بر دارد



آیا باید MBA بگیرید؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/09/25

دریافت مدرك تحصیلی MBA (دوره عالی اداره کسب وکار) نیازمند صرف زمان، پول و انرژي زیادي است. بنابراین لازم
است در این باره منطقی فکر کنید که این مدرك تحصیلی براي شما ارزش صرف زمان و پول و انرژي تان را دارد یا خیر. به

طور خلاصه باید به این موارد توجه کنید؛

دریافت مدرك تحصیلی MBA (دوره عالی اداره کسب
وکار) نیازمند صرف زمان، پول و انرژي زیادي است.
بنابراین لازم است در این باره منطقی فکر کنید که این
مدرك تحصیلی براي شما ارزش صرف زمان و پول و انرژي
تان را دارد یا خیر. به طور خلاصه باید به این موارد توجه

 
کنید؛ 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، دوره عالی اداره کسب وکار را بگذرانم یا خیر؟ براي بسیاري از مدیران جوان این
سوال مطرح است. دوره عالی اداره کسب وکار (MBA) یکی از مدارك کارشناسی ارشد با تمرکز بر مهارت هاي رهبري و یادگیري
اصول کسب وکار است. اما براي بیشتر دانشجویان، این دوره منافعی فراتر به دنبال دارد: ایجاد یک شبکه حرفه اي قدرتمند (افزایش

 
ارتباطات و آشنایی با افراد جدید)، کسب فرصت هاي شغلی و افزایش درآمد. 

برخی از این منافع، خود را زودتر از بقیه نشان می دهند. به عنوان مثال، افرادي که بتوانند در دوره هاي آموزشی دانشگاه هاي معتبر
قبول شوند، بلافاصله به استادانی باتجربه دست می یابند که می توانند با ارتباطات خود آنها را به دیگران معرفی کنند. همچنین پس
از فارغ التحصیلی، به یکباره افزایش حقوق اتفاق خواهد افتاد. با این حال، گاهی آشکار شدن تمام مزایاي یک مدرك عالی اداره کسب
وکار نیاز به گذشت چند سال زمان دارد. علاوه بر آن، اگر اهدافی نادرست در طی کردن آن داشته باشید، ممکن است به نتایج دلخواه

 
خود نرسید. 

با توجه به زمان، پول و انرژي زیادي که دریافت این مدرك دانشگاهی نیاز دارد، باید پیش از شروع آن به ارزش داشتن یا نداشتنش
(Kellogg) بیندیشید. طی یک دهه گذشته، بخشی از شغل من به عنوان رئیس مرکز مدیریت شغلی در مدرسه کسب وکار کلاگ
مشاوره دادن به دانشجویان بوده است. بر اساس تجربه من، پیش از تصمیم گیري درباره تحصیل در MBA باید مواردي را در نظر

 
بگیرید. 

اهداف درست مسیر شغلی آینده. در گفت وگوهاي روزانه ام با فارغ التحصیلان MBA یا مدیران کسب وکارها از لزوم کسب «مهارت
هاي آینده» زیاد می شنوم. اما این صحبت چه معنایی دارد؟ به معناي آن است که کسب وکارهاي بیشتر و بیشتري به دنبال خروج از
پیامدهاي بحران کرونا هستند و قصد بازطراحی مدل کسب وکار خود را دارند. استخدام کارکنان درست با مهارت هاي درست، بخشی
از برنامه هاي آنها است. شما هم باید همین نگرش را داشته باشید. از خود بپرسید: «چگونه می توانم مهارت ها و قابلیت هایم را براي



 
تبدیل شدن به بهترین نامزد این پست هاي شغلی جدید ارتقا دهم؟» 

مهارت هاي مدنظر سازمان ها بسیار متنوع هستند؛ از توانایی همدلی، مدیریت تیم، آینده نگري و هدف گذاري استراتژیک گرفته تا
اثرگذاري بر ذي نفعان مختلف. دانشجویانی که به دنبال افزایش توانایی خود در اثرگذاري بر دیگران هستند، دوره عالی اداره کسب

 
وکار یک گزینه مناسب برایشان است. 

جست وجوي صنایع یا حوزه هاي اقتصادي جدید. اگر به دنبال تغییر مسیر شغلی هستید، دوره MBA می تواند به شما کمک کند تا
با چشمانی باز با آن چالش مواجه شوید. حضور در یک مدرسه کسب وکار (یا دانشگاه) این فرصت را به شما می دهد تا با همتایان
خود از صنایع مختلف، استادان کارآزموده و فارغ التحصیلان مختلف مواجه شوید. علاوه بر این آشنایی ها و کسب اطلاعات از صنایع
مختلف، در دوره تحصیلی خود هم با پروژه هاي کلاسی و مطالعات موردي مختلفی برخورد خواهید کرد که شما را با حوزه هاي

 
اقتصادي دیگر آشنا می سازد. 

براي مثال، به یکی از دانشجویانم توجه کنید که به تازگی با او صحبت می کردم. او دو رویاي شغلی دارد: ورود به حوزه داروسازي و
کسب کرسی مدیرعاملی در یک شرکت. او به این نتیجه رسید که گذراندن دوره MBA به هر دو هدفش کمک می کند: از یک طرف
می تواند ارتباطات و افراد فعالی در داروسازي پیدا کند که به تغییر مسیر شغلی اش کمک کنند و البته می تواند مهارت هاي

 
مدیریتی مورد نیاز براي یک مدیرعامل 10 یا 20 سال آینده را به دست آورد. 

حتی برخی از دانشجویان به مدارس کسب وکار می آیند تا وارد حوزه کارآفرینی شوند. آنها به طور معمول به دنبال راه اندازي کسب
وکارهاي خود یا پیوستن به شرکت هایی نوظهور هستند (از جمله شرکت هایی که توسط سایر فارغ التحصیلان یا همکلاسی هایشان

 
بنیان گذاري شده است). 

تسریع پیشرفت شغلی. لزوما هر کس که MBA می خواند به دنبال تغییراتی اساسی در مسیر شغلی اش نیست. بسیاري از آنها فقط
می خواهند سرعت پیشرفت شان در صنعت کنونی یا حتی شرکت کنونی شان را افزایش دهند. بخشی از هدف این افراد، ارتقاي

 
شغلی و رسیدن به پست هاي بالاتر سازمانی با حقوق هاي بیشتر است. 

این هدف هم براي طی کردن دوره عالی اداره کسب وکار، منطقی است. در آمریکا، حقوق دریافتی فارغ التحصیلان این دوره (ورودي
هاي 2020) به طور میانگین 20 هزار دلار در سال بالاتر از سایر فارغ التحصیلان دوره کارشناسی رشته هاي مدیریت است (منبع:
انجمن ملی دانشگاه ها و کارآفرینان آمریکا). اما داستان به همین جا خلاصه نمی شود. فارغ التحصیلان این دوره دانشگاهی اغلب به
ارتقاي شغلی مورد نیاز براي تسریع پیشرفت دست می یابند. دلیلش هم روشن است: کارآفرینان آنها انتظار دارند چنین فارغ

 
التحصیلانی داراي مهارت هاي دانشگاهی، فردي و رهبري لازم در حل مشکلات پیچیده سازمانی باشند. 

توسعه و تنوع بخشی به شبکه آشنایان خود. یکی از مزایاي حضور در دوره هاي عالی اداره کسب وکار، تبدیل شدن به بخشی از
جامعه رهبران سازمانی آینده است. در مدرسه کسب وکار کلاگ، فارغ التحصیلان ما به 65 هزار نفر از 15 صنعت مختلف می رسند.
ارتباطات فرد با این فارغ التحصیلان به مرور زمان افزایش می یابد. به تازگی با فارغ التحصیلی صحبت می کردم که براي استخدام در
یک شرکت بزرگ تجارت الکترونیک درخواست داده بود و کارش پیش نمی رفت. فارغ التحصیل دیگري در آن شرکت ارتباطاتی
داشت و متوجه شد که دلیل تاخیر در اعلام نتیجه، مشکلاتی در بخش منابع انسانی شرکت است. با توصیه هاي او، این مشکل حل

 
شد و دانشجوي ما توانست وارد شرکت شود. 



اهداف اشتباه جست وجوي یک قرص جادویی. مدرك MBA یک «بلیت طلایی» نیست که یک باره شما را به شغلی پردرآمدتر و
مسوولیت هایی بزرگ تر برساند. شما همچنان نیاز به اشتیاق، آینده نگري و سختکوشی خواهید داشت تا بتوانید دانش و مهارت
هایتان را ارتقا دهید. دوره هاي عالی اداره کسب وکار هم دقیقا همین هستند: کار بسیار سخت. بسیاري از دانشجویانی که وارد این
دوره می شوند، موفقیت هایی در مسیر شغلی خود داشته اند و اکنون به دنبال پیشرفت هاي بیشتر هستند. اگر فقط به دنبال پول یا

 
قدرت هستید، گذراندن این دوره توصیه نمی شود. 

اگر نسبت به جایگاه شغلی کنونی خود تردید دارید یا با سرعت مدنظر خود پیشرفت نکرده اید، می توانید ابتدا راه حل هاي دیگري را
امتحان کنید. به عنوان مثال، می توانید از مدیرتان بخواهید پروژه اي در حوزه هاي مورد علاقه تان به شما بسپارد و بازخوردهایی
انتقادي به شما بدهد. همچنین می توانید روابط سازنده اي با دیگران داشته باشید و از تجربیاتشان در مسیر موفقیت استفاده کنید. با
افزایش ارتباطات خود با دیگران ممکن است متوجه شوید که واقعا چه چیزي می خواهید، اهداف جدیدي براي خود تعیین کنید و در

 
جایگاهی قرار بگیرید که اگر تصمیم به گذراندن MBA گرفتید، از تمام منافع آن بهره مند شوید. 

والدینتان پیشنهاد پرداخت شهریه می دهند. هر چند داشتن حمایت مالی براي تحصیل، وسوسه انگیز است، اجازه ندهید تنها دلیلتان
براي حضور در یک مدرسه کسب وکار (یا دانشکده مدیریت) باشد. شما نیاز دارید که با تمام وجود و داشته هایتان وارد چنین چالشی
شوید. دانشجویانی که بیشترین منافع از حضور در مدرسه کسب وکار را به دست می آورند (و نتایج آن را در آینده هم می بینند)،

 
کسانی هستند که از نظر علمی، شغلی و شخصی آماده مواجهه با چالش هاي جدید هستند. 

اگر حاضر نیستید که تمام داشته هاي خود را براي چنین چالشی به خطر بیندازید، شاید یادگیري مفاهیم جدید یا ورود به صنایع
دیگر برایتان مناسب تر باشد. همچنین می توانید براي افزایش دانش، بهبود مهارت ها و توسعه ارتباطات خود از دوره هاي آموزشی

 
آنلاین، کنفرانس ها و حتی مشارکت در برنامه هاي داوطلبانه بهره ببرید. 

تا بحث پول است، این نکته را عنوان کنیم که 51 درصد از دانشجویان MBA براي گذراندن دوره تحصیلی خود مجبور به دریافت وام
دانشجویی می شوند. با این حال، تنها معیار تصمیم گیري هزینه ها نیستند. راه هاي بسیاري براي پرداخت شهریه و هزینه هاي

 
تحصیلی وجود دارد؛ مانند دریافت کمک هزینه یا پشتیبانی مالی کارفرمایتان. 

حوصله تان سر رفته است. شغل کنونی شما خسته کننده است و درحال حاضر گزینه دیگري ندارید. پس تصمیم می گیرید که ادامه
تحصیل دهید. درست است؟ احتمالا نه؛ دست کم تا زمانی که به طور عمیق در مورد آن فکر نکرده اید این کار را نکنید. خستگی و
دلزدگی از کار ممکن است به شکل سرخوردگی و یأس بروز کند. شاید از این ناراحت باشید که تلاش هایتان دیده نمی شود، پروژه
هاي بهتري به شما واگذار نمی شود یا دیگران به جایتان ارتقا می گیرند. این شرایط، زمان مناسبی براي توقف و فکر کردن است: چرا
فرصت ها نصیب دیگران می شود و نه شما؟ به چه مهارت هایی نیاز دارید؟ آیا تحصیل باعث تغییر نگاه دیگران به شما می شود؟ با
تفکر در این سوالات، می توانید نسبت به شرایط خود شناخت پیدا کنید. در غیر این صورت، ممکن است یک روز از خودتان بپرسید:

 
«اصلا براي چه به مدرسه کسب وکار آمدم؟» 

سوال بجایی است: چرا؟ همچنان به این فکر کنید که کجا هستید، به کجا می خواهید برسید و براي آن مقصد چه راهی را باید طی

 
کنید. پس از آن خواهید توانست تصمیم درستی بگیرید. 

پربیننده ترین بزرگترین قطب هاي استارتاپی اروپا/ لندن؛ همچنان در صدر



بازماندگی از تحصیل مجازي

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/09/25

 
بازماندگی از تحصیل مجازي 

دریانیوز: در حالیکه بیش از سه ماه از سال تحصیلی می گذرد، هنوز بسیاري از دانش آموزان شهري و روستایی از تحصیل مجازي
بدلیل نداشتن تبلت، گوشی و.... و فقر خانواده ها در تأمین این وسایل گران قیمت در کشور و استان محرومند.خانواده هایی را می
شناسیم که پدرومادر هم گوشی مناسبی ندارند که بتوانند از فضاي مجازي آن براي ارتباط با مدرسه استفاده کنند و برخی از دانش
آموزان هم به همین دلیل عملا ارتباط شان با درس و مدرسه قطع شده است.در استانی مانند هرمزگان که قطب اقتصاد کشور و
بندرعباس پایتخت تجارت ایران لقب گرفته است و انتظار می رفت صنایع استان در این حوزه مشارکت گسترده اي داشته باشند تا

 
دانش آموزان از تحصیل بازنمانند، اما متاسفانه این اتفاق نیفتاد. 

در حال حاضر برخی از دانش آموزان نمی توانند درس بخوانند و برخی از خانواده ها را می شناسیم که حتی سه وعده غذایی را هم در
برنامه ندارند و نمی توانند شام وصبحانه بخورند و گاهی در طول روز فقط چند عدد خرما و... می خورند وبطور حتم اینگونه خانواده
ها توان خرید تبلت، گوشی تلفن همراه چند میلیونی و... را ندارند و تحصیل فرزندان شان هم فداي فقر و نداري شان می شود. دولت
که بطور کلی اینگونه دانش آموزان را رها کرده است. نهادهاي حمایتی هم حمایت لازم و کافی را نداشتند ویا نتوانستند داشته باشند.
برخی از خیرین تا حدودي مشارکت کردند و پویش هایی به راه افتاد، اما همچنان بسیاري از دانش آموزان از داشتن تبلت محرومند.

 
حداقل انتظار این بود که صنایع وبنگاه هاي اقتصادي استان مشارکت گسترده اي را در این حوزه داشته باشند. 

متاسفانه برخی از این صنایع اقتصادي حتی حاضر نیستند مالیات شان را در استان بپردازند و حساب هاي بانکی ودفتر مرکزي شان
در تهران است وفقط سرمایه و پول استان را می مکند و بطور حتم نمی توان انتظار داشت این صنایع براي مردم ودانش آموزان استان
اثرگذاري مثبتی داشته باشند ودل بسوزانند وجز رنج و سختی براي هرمزگان نشینان عایدي ندارند. آنها با خرید ورهن واجاره املاك
با قیمت هاي بالا در افزایش قیمت ملک واجاره بها در بندرعباس بی تاثیر نیستند. آنها دود وآلودگی وترافیک و... را براي استان به
ارمغان آورده اند و جوانان استان حتی در اشتغال صنایع هم چندان سهیم نیستند. آیا بایستی به بهانه کرونا و گرانی و فقر ونداري
برخی خانواده هاي شهري و روستایی استان، دانش آموزان تاوانش را با بازماندگی از تحصیل و ترك تحصیل دهند و دولت وصنایع هم
کک شان نگزد؟ در این حوزه انتظار می رود استاندار هرمزگان به عنوان نماینده عالی دولت در استان تدبیري بیندیشد تا هیچ دانش

 
آموزي بدلیل عدم توان مالی در خرید تبلت و... از تحصیل بازنماند. 

علی زارعی/ دریا



شترمرغ هایی که پول میسازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت

یک سال | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/09/25

کارآفرین موفق شهرستان ملکشاهی توانسته است با پرورش شترمرغ علاوه بر کسب سود، براي دیگران هم اشتغالزایی ایجاد و
ظرف مدت یکسال 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی را راه اندازي کند.

کارآفرین موفق شهرستان ملکشاهی توانسته است با پرورش شترمرغ علاوه بر کسب سود، براي دیگران هم اشتغالزایی ایجاد و

 
ظرف مدت یکسال 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی را راه اندازي کند. 

خبرگزاري فارس- ایلام؛ کبري هواسی: پرنده اي اجتماعی با چهره اي با نمک، چشمانی درشت و مژگانی بلند که با هر نگاه خود
حس لبخند را می توان در چهره اش دید؛ گردن دراز و هیکل بزرگ او شبیه شتر و داشتن پر، بال، نوك و داشتن دو پا مانند مرغان

 
او را شبیه مرغ کرده و با این دو ویژگی برجسته به این پرنده خوشرو «شترمرغ» گفته می شود. 

پرورش شترمرغ که از کسب و کارهاي کمتر شناخته شده در حوزه کشاورزي و کارآفرینی به شمار می رود یکی از عرصه هاي بسیار

 
سودآور و منطبق سال جهش تولید است که در صورت به نتیجه رسیدن ارزش اقتصادي بالایی را متوجه فعالان این بخش می کند. 

شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن نسبت به
سایر پرندگان کمتر است؛ با توجه به رشد سریعی که دارد می تواند یکی از عرصه هاي بسیار سود آور و منطبق سال جهش تولید

 
باشد.  

بیکاري امروزه یکی از مهمترین معضلات استان ایلام است به گونه اي که رفع آن به یکی از دغدغه هاي اصلی جوانان، تبدیل شده
است؛ در چنین شرایطی توجه به سال جهش تولید و معرفی الگو هاي موفق آن می تواند بارقه امیدي براي رفع بیکاري در استان

 
ایلام باشد. 

 
 

 
پرورش شتر مرغ را با 20 قطعه و با هزینه شخصی آغاز کردم 

منصور پرهیز کارآفرین 40 ساله ملکشاهی در گفت وگو با خبرنگار فارس گفت: پرورش شتر مرغ را سال گذشته با 20 قطعه و با
هزینه شخصی آغاز کردم و در ابتداي سال جاري براي توسعه و تکمیل چرخه کامل اعم از جوجه کشی، شترمرغ هاي پروار و شترمرغ



 
هاي مولد 36 میلیارد ریال تسهیلات دریافت و جهت توسعه کامل هزینه کرده ام. 

وي ظرفیت کامل پرورش شترمرغ خود را یک هزار قطعه اي عنوان کرد و افزود: این واحد پرورش شترمرغ در زمینی به مساحت 4/5

 
هکتار احداث شده که شامل سالن هاي پرواربندي، مولد و دستگاه هاي جوجه کشی است. 

این کارآفرین اهل ملکشاهی تصریح کرد: براي 6 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده ام و با توجه به نیاز شهرستان و استان به

 
مواد پروتئینی و گوشت شترمرغ این مزرعه پرورش شترمرغ را اجرایی کردم.  

 
 

وي ادامه داد: در حال حاضر 3 مرکز اشتغالزایی از جمله مرغداري 30 هزار قطعه اي را با 6 نفر اشتغالزایی، پرورش شترمرغ 75 قطعه

 
اي مولد هزار قطعه پرواري و نیز مرکز اصلاح نژاد دام را ایجاد کرده ام و امیدوارم بتوانم با حمایت مسوولین آن ها را ارتقا دهم.  

پرهیز به مشکلات پیشرو اشاره کرد و گفت: نبود سرمایه در گردش، عدم تامین نهاده ها، نبود دامپزشک شتر مرغ در کل کشور از
جمله استان ایلام و عدم آشنایی کارگران حرفه اي از جمله مشکلاتی است که در صورت بی توجهی به آن ها کارخانه ها تعطیل و

 
کارآفرینان بی رغبت خواهند شد.  

 
 

 
پرورش شترمرغ سوددهی خوبی دارد 

فرهاد طاهرپور یکی از کارگران پرورش شتر مرغ در گفت وگو با فارس گفت: پرورش شترمرغ یکی از طرح هاي جذاب، با سوددهی

 
خوب است که هر سال می تواند گسترش پیدا کند. 

وي افزود: شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن



نسبت به سایر پرندگان کمتر است؛ توجه و حمایت مسوولین از این طرح ها باید بیشتر شود؛ نگاه ها به این حوزه متاسفانه نادیده

 
گرفته شده و این یک ظلم در حق کارآفرینان است. 

 
 

 
با شیوع کرونا بازار فروش نداریم 

فتح االله جلیلیان نیز یکی دیگر از کارگران پرورش شترمرغ در مزرعه در گفت وگو با فارس گفت: من به همراه خانواده ام در این
مزرعه پرورش شتر مرغ شبانه روزي کار می کنیم؛ با توجه به بیماري کرونا در کشور متاسفانه فعلا بازار فروش خوبی نداریم و این

 
شرایط براي ما سخت است. 

وي افزود: غذاي شترمرغ به صورت طبیعی یونجه، علف، غلات، شکوفه ها، تخم علف ها، دانه ها، جوانه هاي سبز، میوه و گیاهان دانه

 
دار است؛ از آنجایی که غذا به مدت 42 ساعت در معده این پرنده گردش می کند تمام مواد مغذي در بدنش جذب می شود. 

 
 

 
فعالیت 4 طرح پرورش شتر مرغ در استان 

بهنام فرخزاد مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام نیز در گفت وگو با فارس گفت: تعداد 4 طرح پرورش شتر مرغ در سطح استان فعالیت

 
می کنند و خوشبختانه براي بیش از 9 نفر به صورت مستقیم و 15 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

وي افزود: در حال حاضر 2 طرح بزرگ پرورش شترمرغ در شهرستان ملکشاهی و بدره با اعتباري بالغ بر 4 میلیارد تومان در سال 97

 
به بهره برداري رسیده که هم اکنون  در حال فعالیت هستند. 

مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام تصریح کرد: تولید گوشت شترمرغ نیز در سطح استان 45 تن در سال بوده که البته در واحد شترمرغ



 
توام نیز سالانه 400قطعه جوجه تولید می شود. 

وي ادامه داد: واحد شتر مرغ توام علاوه بر تولید گوشت شتر مرغ سالانه بیش از 400 قطعه جوجه شتر مرغ یک الی 3 ماه جهت پروار

 
را به واحدهاي پرورش شتر مرغ گوشتی در استان و خارج از استان عرضه می کند. 

 
 

 
گوشت شترمرغ کم چرب تر و سالم تر است 

در مورد خاصیت این ماده پروتئینی نیز گفته شده که گوشت شتر مرغ جزو گوشت هاي قرمز محسوب می شود اما از نظر چربی، کم

 
چرب تر و سالم تر است و از نظر سلامت بعد از گوشت ماهی رتبه دوم را داشته و 90 درصد آن قابلیت هضم دارد. 

گوشت شتر مرغ کلسترول کمی دارد و با طبیعتی گرم داراي آهن است؛ همچنین پوست این پرنده نرم و لطیف است و مقاومت بالایی

 
براي تولید منسوجات چرمی دارد. 

انتهاي پیام/ 970813



34 واحد تولیدي به جمع صنایع دانش بنیان قزوین افزوده می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/09/25

قزوین - ایرنا - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و مستقر در شهرك ها و
نواحی صنعتی استان در حال ثبت نهایی خود به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند.

قزوین - ایرنا - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی
قزوین گفت: 34 واحد تولیدي واجد شرایط و مستقر در
شهرك ها و نواحی صنعتی استان در حال ثبت نهایی خود

 
به عنوان واحدهاي دانش بنیان هستند. 

حمیدرضا خانپور روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: در حال حاضر 27 واحد تولیدي مستقر
در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین دانش بنیان
هستند و با افزوده شدن واحدهاي یاد شده این میزان به

 
61 واحد افزایش می یابد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی قزوین یادآور شد: بیشترین آمار شرکت هاي دانش بنیان در شهرك هاي صنعتی کاسپین یک

 
و لیا مستقر می باشند. 

رئیس هیات مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان میزان سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي دانش بنیان و مستعد دانش بنیان در
شهرك ها و نواحی صنعتی استان را بیش از 2 هزار و 500 میلیارد ریال برشمرد که زمینه اشتغال 2 هزار و 847 نفر را فراهم کرده

 
است. 

خانپور تصریح کرد: شرکتهاي دانش بنیان متقاضی زمین صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی می توانند از امکان کاهش 10 درصد
بخشودگی به قیمت حق بهره برداري و همچنین اگر بتوانند در موعد مقرر پروانه ساختمانی و بهره برداري را اخذ نمایند از مشوق

 
خاص بهره مند می شوند. 

این مسوول با اشاره به مشوق ها و برنامه هاي حمایتی براي شرکت هاي دانش بنیان گفت: دریافت تسهیلات و معافیت مالیاتی،
معافیت عوارض، حقوق گمرکی و سود بازرگانی، ارائه تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان جهت تبدیل ایده به محصول و اشتغال
دانش آموختگان برتر فناور ، حمایت از صادرات محصولات شرکت هاي دانش بنیان با هدف توسعه بازار صادراتی، برنامه ریزي جهت
حضور در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی، برگزاري دوره هاي آموزشی و مهارتی به صورت رایگان از جمله برنامه هاي حمایتی از این

 
شرکت ها می باشد. 

وي یادآور شد: این واحدهاي تولیدي در زمینه تولید سیستم کنترل الکترونیکی خودرو، سنگ ساختمانی، محصولات کشاورزي، مواد



شیمیایی و بهداشتی، قطعات و پروفیل هاي الاستومري و اسفنجی، قطعات سیستم برق رسانی و احتراق دستگاههاي تصفیه آب و
فاضلاب، دستگاه هاي آب شیرین کن، میز تست موتور الکتریکی، دستگاه تست مقاومت فشاري و خمشی، دستگاه تست سایش،
کره هاي گیاهی، انواع اتصالات لوله از فلزات آهنی شیرآلات صنعتی هیدرولیک با مکانیزم خودکار، ساخت قطعات متالوژي پودر

 
فولادي و فلزات غیرآهنی، لنزهاي کریستالی (لامپ ماشین و چراغ برق) فعالیت می کنند. 

خانپور همچنین گفت: اسید کلرید ریک، آماده سازي الیاف اکرلیک، سود سوز آور جامد، ماشین آلات سائیدن، جدا کردن، دسته
بندي کردن، سرند کردن مواد معدنی، تولید روغن DOTP، کاتالیت کانورتر – موتور و دوچرخه، مصنوعات چوبی، انواع فیلترهاي
صنعتی، کک نفتی کلسینه شده، تولید کننده موثره دارویی، تولید کننده فرو مولیبدن- اکسید مولیبدن و نمکهاي رنیوم از دیگر

 
تولیدات این واحدها به شمار می رود. 

وي در پایان از واحدهاي دانش بنیان و طرح و ایده هاي برتر درخواست کرد تا جهت حضور در شهرکها و نواحی صنعتی با مراجعه با

 
امور متقاضیان از مشوق هاي ویژه بهره مند شوند. 

 
نزدیک به هزار واحد تولیدي داراي پروانه بهره برداري در 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی قزوین مستقر هستند. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

 
- توسعه ایران 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- استان قزوین 

- دانش بنیان ها



حضور جهانی ایران در شناسایی گونه هاي دریایی

منبع: ایرناشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/09/25

تهران - ایرنا - عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي گفت: ایران یکی از کشورهاي فعال در سیستم
پردازش تنوع زیستی دریایی(OBIS) است و تاکنون موفق به ثبت گونه هاي دریایی و اقیانوسی معتبر زیادي در این پلتفرم

جهانی شده است.

تهران - ایرنا - عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی اقیانوس
شناسی و علوم جوي گفت: ایران یکی از کشورهاي فعال
در سیستم پردازش تنوع زیستی دریایی(OBIS) است و
تاکنون موفق به ثبت گونه هاي دریایی و اقیانوسی معتبر

 
زیادي در این پلتفرم جهانی شده است. 

ایران کشوري غنی از لحاظ ذخایر ژنتیکی چه در خشکی و
چه در دریا است، به اعتقاد کارشناسان امر در زمینه
شناسایی گونه ها در خشکی هم در دنیا و هم ایران کار
زیاد شده اما این فعالیت در دریاها و اقیانوس ها همپاي

خشکی پیش نرفته است در حالی که اهمیت شناخت گونه هاي دریایی اگر بیشتر از گونه هاي خشکی نباشد کمتر نیست در حالی

 
که برخی محققان گونه هاي دریایی را از گونه هاي خشکی مهمتر می دانند. 

کشور ما از دو بخش شمال و جنوب به ترتیب میان آبهاي پهناور دریاي خزر، خلیج فارس و دریاي عمان قرار گرفته و این مساله ایران
را کشوري دریا محور کرده است که با برنامه ریزي اصولی و علمی در این زمینه و شناسایی و حفاظت از گونه هاي دریایی می توان

 
هم زمینه اشتغال و هم توسعه اقتصادي را فراهم کرد. 

البته اهمیت شناخت گونه هاي دریایی براي تمام روشن شده است و بر این اساس سیستم جهانی به نام OBIS (سیستم پردازش
تنوع زیستی دریایی ) راه اندازي شد که کشورها می توانند با رعایت معیارهاي استانداردي که این سیتسم تعریف کرده ، گونه هاي

 
معتبر شناسایی شده خود را در آن ثبت کنند و به اشتراك بگذارند که ایران نیز در این پلتفرم فعال است. 

با توجه به اهمیت موضوع پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي به مناسبت هفته پژوهش اقدام به برگزاري کارگاهی با عنوان
«پردازش داده هاي تنوع زیستی دریایی به کمک پلتفرم obis» کرده که عبدالوهاب مقصودلو عضو هیات علمی پژوهشگاه به ارائه آن

 
پرداخت. 

وي با بیان اینکه سیستم OBIS شرایط گونه هاي دریایی کشورها را ثبت می کند گفت: این برنامه از سال 2000 شروع شد، در ابتدا
بخشی از یک برنامه بین المللی با عنوان سرشماري گونه هاي دریایی بود و از سال 2009 به عنوان بخشی از کمیسیون بین دولتی

اقیانوسی معرفی شد. 



وي افزود: بیش از 450 محقق از 56 کشور داده هاي تنوع گونه اي در حیطه دریایی را براي این سیستم فراهم می کنند و محققان
بیش از 73 کشور هنوز به طور رسمی عضو آن نشدند، دبیرخانه آن در بلژیک واقع شده و تاکنون دیتاهاي مختلف زیادي در آن

 
بارگذاري شده است. 

وي با اشاره به اینکه تا چه حد داده هاي این سیستم معتبر و قابل استناد است ادامه داد: این سیستم استانداردهاي مشخصی را براي
بارگذاري اطلاعات تعریف کرده است و با توجه به اهمیت حضور ایران به عنوان یک کشور دریامحور در این پلتفرم، در سال 2018
جلسه اي را در پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم دریایی برگزار کردیم که به مدت 4 روز طول کشید و در آن افراد با معیارها و

 
استانداردهاي نحوه بارگذاري اطلاعات در این سیستم آشنا شدند. 

عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي گفت: هدف از برگزاري این دوره 4 روزه این بود که به چه داده هایی
باید اعتماد کنیم چون داده هاي غناي گونه اي وقتی که تولید می شوند اگر کیفیت لازم را نداشته باشند سرمایه گذاري که روي آنها

 
انجام می شود فقط اتلاف زمان و هزینه خواهد بود. 

وي افزود: داده هاي غناي گونه اي در ایران به صورت پراکنده در کتابخانه ها، دانشگاه ها و مراکز پژوهشی قرار دارند که نیاز است در
مرحله اول تمام آنها جمع آوري شوند و بر اساس فرمت تعریف شده سیستم OBIS ، استاندارد شوند که این کار را حدود 5 سال

 
پیش در پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي آغاز کردیم. 

مقصودلو درباره وضعیت تنوع زیستی در جهان و ایران گفت: بر اساس گزارشی که در سال 2001 منتشر شده بود پیش بینی کرده
بودند که حدود 8 میلیون گونه زیستی در زمین وجود دارد که با این حساب می توانیم حدود 2 میلیون و 210 هزار گونه در اقیانوس

 
ها داشته باشیم. البته در محدوده اقیانوس ها و دریاها تخمین هاي مختلفی وجود دارد. 

وي افزود: در منطقه اقیانوس هند براي کشورهاي حاشیه خلیج فارس و دریاي عمان مطالعاتی صورت گرفته و پیش بینی شده بود که

 
در آبهاي ایرانی خلیج فارس و دریاي عمان هزار و 424 گونه، کویت 672 گونه و بحرین 591 گونه وجود داشته باشد. 

عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي ادامه داد: داده هایی که از ایران ثبت شده از سال 1970 بوده اما

 
مطالعات رشد کرده و با شتاب بیشتري پیش می رود و بیشتر دانشجویی است . 

وي اظهار داشت: البته در روند مطالعات گونه هاي دریایی برخی گونه ها آنطور که باید مورد توجه قرار نگرفتند مانند قارچ هاي

 
دریایی ، باکتري هاي دریایی و اسفنج ها، این گروه با توجه به اهمیتی که دارند باید مورد توجه و مطالعه بیشتري قرار گیرند. 

مقصودلو گفت: البته در برخی تحقیقات پیش بینی شده بود که حدود هزار و 400 گونه در آبهاي ایرانی خلیج فارس و دریاي عمان
وجود داشته باشد اما ما بیش از سه هزار و 300 گونه را در این آبها شناسایی کردیم که تمام آنها هم معتبر هستند. البته در بخش

 
جهانی یکسان بودن اسامی و یا هم نامی در بسیاري از گونه ها زیاد است که نیاز است به روز شوند. 

وي افزود: در محدوده اقیانوس هند حدود 31 هزار گونه جانوري را شناسایی کردند که متاسفانه در این محدوده نیز به باکتري ها و

 
قارچ ها توجه کمی شده و ضروري است که با دقت بیشتري به آنها پرداخته شود. 



عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي اظهارداشت: معتبر بودن این داده ها بسیار حایز اهمیت است بنابراین
با یک بررسی مشخص شد که بیشترین میزان داده هاي معتبري که استخراج شده و معیارهاي استاندارد لازم را داشته از دانشگاه
تهران بوده یعنی دانشگاه تهران بیشترین میزان داده هاي معتبر را تولید کرد، اما دانشگاه هاي ساحلی باید به این مساله بیشتر توجه

 
کنند. 

پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي در هفته پژوهش کارگاه هاي " راهکارهاي پایداري خلیج گرگان در شرایط کاهش تراز
آب" ، " میراث فرهنگی دریایی در دریاي خزر" ، " پردازش داده هاي تنوع زیستی دریایی به کمک پلتفرم obis " ، " سنجش از
دور آبهاي دریایی و ساحلی: پارامترهاي کیفی و فیزیکی آب و «دریاشناسی خزر» و «دانش افزایی پایه اقیانوسی» ویژه دبیران آموزش

 
و پرورش استان هاي «گیلان، مازندران، گلستان و بندرعباس» را برگزار می کند. 

هفته پژوهش از 22 تا 28 آذر ماه با شعار «پژوهش و فناوري در خدمت جهش تولید» برگزار می شود و پژوهش و فناوري، مدرسه و
دانشگاه، پژوهش و فناوري، مشارکت ملی، پژوهش، فناوري و جهش تولید، بزرگداشت پژوهشگران و فناوران، پژوهش، فناوري و علوم

 
انسانی و پژوهش، فناوري و اثربخشی اجتماعی عناوین روزهاي این هفته هستند. 

 
برچسب ها 

 
- هفته پژوهش 

 
- محیط زیست دریایی 

 
- آهنگ حیات 

- پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوي



پیام تبریک معاون پژوهشی دانشکده پیراپزشکی به مناسبت روز پژوهش

شماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: دانشگاه علوم پزشکی

تهران

دکتر قاضی سعیدي معاون پژوهشی دانشکده پیراپزشکی در پیامی روز پژوهش را تبریک گفت.

 
پیام تبریک معاون پژوهشی دانشکده پیراپزشکی به مناسبت روز پژوهش 

 
دکتر قاضی سعیدي معاون پژوهشی دانشکده پیراپزشکی در پیامی روز پژوهش را تبریک گفت. 

 
mp3.167079 پیام تبریک معاون پژوهشی دانشکده پیراپزشکی به مناسبت روز پژوهش 

اخبار مرتبط گالري عکس مرتبط گالري فیلم مرتبط گالري

 
صوت مرتبط 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی تهران دانشکده
پیراپزشکی، دکتر مرجان قاضی سعیدي معاون پژوهشی دانشکده
پیراپزشکی در پیامی روز پژوهش را تبریک گفت. متن پیام به

 
شرح زیر است: 

در دنیاي امروز پژوهش و نوآوري راه اصلی پیشرفت در حوزه
هاي علمی و فناوري است و تک چراغ رسیدن به توسعه و رفاه

است، رشد و پیشبرد امور در عرصه هاي گوناگون که درنهایت به ارتقاي سطح زندگی و رشد شاخص هاي کلان یک کشور منتهی می

 
شود به ابعاد مختلف پژوهش وابسته است. 

پژوهش، فناوري و کارآفرینی از محورهاي اصلی رشد و توسعه است و ازنظر برنامه ریزي توسعه اقتصادي و توسعه پایدار، داراي
اهمیت بسیاري است و تأثیرگذاري آن در تمدن کنونی و آینده، بسیار روشن و بدیهی است. هدایت و جهت دهی تحقیقات و پژوهش
هاي دانشگاهی به ویژه پایان نامه ها به سمت کاربردي شدن و ارتباط با مراکز صنعتی، اقتصادي و تولیدي از مهم ترین رسالت و
وظایف متولیان امر پژوهش است که در سال هاي اخیر از طریق شرکت هاي دانش بنیان و مراکز رشد در حال پیگیري است. به این
منظور 25 آذر مصادف با روز پژوهش را ارج نهاده و به تمامی اساتید گران قدر، پژوهشگران گرامی و دانشجویان عزیز به ویژه در

 
دانشکده پیراپزشکی تبریک عرض می کنم. 

 
دکتر مرجان قاضی سعیدي 

 
معاون پژوهشی دانشکده 

 
گروه خبري : دانشکده پیراپزشکی,گروه خبري RSS کد خبر : 167079 

 
کپی لینک کوتاه 



 
 -
-



تعامل مؤثر با صنعتگران اولویت بانک صنعت و معدن در وصول مطالبات است

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/09/25

محمد حسن رهباریان تأکید کرد: تعامل مناسب این بانک با صنعتگران و عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات جزو اولویت
هاي این بانک بوده و در این راستا از همه ظرفیت هاي قانونی براي حمایت از بخش تولید استفاده می کنیم.

محمد حسن رهباریان تأکید کرد: تعامل مناسب این بانک با
صنعتگران و عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات جزو اولویت هاي
این بانک بوده و در این راستا از همه ظرفیت هاي قانونی براي حمایت

 
از بخش تولید استفاده می کنیم. 

این بانک به عنوان بانک تخصصی در حوزه تولید کشور توانسته است
با پرداخت 39 هزار و 198 میلیارد ریال از محل تبصره 18 قانون
بودجه سال جاري رتبه اول را در تأمین مالی واحدهاي صنعتی و

 
معدنی در بین سایر بانک هاي کشور در 20 ماهه اخیر به خود اختصاص دهد. 

بانک صنعت و معدن همچنین در شرایط همه گیري ویروس کرونا به یاري تولیدکنندگان کشور شتافته به طوري که تسهیلاتی بالغ بر
7 هزار میلیارد ریال به واحدهاي فعال در زمینه تولید مواد شوینده و ضد عفونی کننده، شرکت هاي دارویی و تولید کنندگان وسایل

 
محافظتی پرداخت نموده است. 

افزون بر آن در خصوص حمایت از شرکت هاي دانش بنیان که یکی از سیاست هاي اساسی این بانک براي حمایت از تولید با کیفیت
و پیشرفت تکنولوژي در کشور است از سال 97 تا پایان شهریورماه سال جاري بیش از 24 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده

 
است. 

به گفته مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و معدن یکی از منابع بانک براي تداوم فرآیند تسهیلات دهی وصول مطالبات است که

 
بانک در این مورد به دلیل نوع مأموریت و ماهیت تخصصی و توسعه اي خود براي وصول مطالبات با مشکلاتی مواجه است. 

وي عنوان داشت: این مشکلات در وهله اول شامل تسهیلات ارزي است که به دلایلی داراي وصول اندکی می باشد؛ مهمترین این
دلایل عبارتند از جهش نرخ ارز در سالهاي اخیر که چند برابر حاشیه سود بوده و به تبع آن واحدهاي تولیدي که درآمد ارزي ندارند

 
قادر به باز پرداخت تسهیلات ارزي با نرخ بازار ثانویه نیستند. 

رهباریان خاطرنشان کرد: برخورد چندگانه با گیرندگان تسهیلات ارزي که در زمان دریافت تسهیلات تقریباً داراي شرایط یکسانی
بوده اند از جمله شمولیت ماده 20 براي تسهیلات گیرندگان از محل منابع حساب ذخیره ارزي و بند ح تبصره 7 معضل دیگري است
که با وجود اینکه درقانون بودجه سال 96 مصوب گردیده موجب ایجاد سردرگمی و عدم پذیرش نرخ آزاد براي باز پرداخت اقساط

 
ارزي براي این گروه شده است. 

وي افزود: علاوه بر موارد ذکر شده نوسان قیمت ها و افزایش نرخ تورم و به دنبال آن افزایش هزینه هاي تولید براي صنعتگران و



همچنین پیامدهاي کرونا بر فضاي اقتصادي و تقاضاي بازار موجب افزایش مطالبات غیر جاري سیستم بانکی کشور و این بانک

 
تخصصی شده است. 

وي بیان داشت: بانک صنعت و معدن براي اعطاي تسهیلات بر گزارش هاي توجیهی طرح و گزینش مشتریان تمرکز داشته و میزان
اخذ وثایق خارج از طرح در بانک صنعت و معدن نسبت به دیگر بانک ها بسیار پایین تر می باشد که در افزایش آمار بدهی هاي

 
غیرجاري این بانک تأثیرگذار است. 

مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و معدن تصریح کرد: در حالیکه بسیاري از بنگاه هاي تولیدي به دلیل تحریم هاي ظالمانه
اقتصادي با مشکلات عدیده اي همچون افزایش قیمت مواد اولیه و فقدان نقدینگی لازم براي عمل به تعهدات خود و پرداخت اقساط
وام هاي دریافتی دست به گریبان هستند، بانک از سویی باید منافع بانک را در نظر بگیرد و از سوي دیگر محدودیت هایی در زمینه
تعطیلی واحدهاي تولیدي و بیکاري نیروي کار وجود دارد که براي حفظ سطح تولید و اشتغال در کشور باید شرایط مشتریان مد نظر

 
قرار گیرد. 

رهباریان یادآور شد: علیرغم مسایلی که برشمردیم با تعامل مناسب این بانک با مشتریان و عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات در
خصوص واحدهاي تولیدي بدهکار اقدامات نتیجه بخش و قابل قبولی در خصوص وصول مطالبات صورت گرفته و شعب با استفاده از

 
تمام ظرفیت خود در تلاش براي نیل به اهداف تعیین شده در این زمینه هستند. 

مدیر امور وصول مطالبات این بانک گفت: در هفت ماهه سال جاري برخی از تسهیلات گیرندگان در سرفصل غیر جاري دفاتر بانک
قرار گرفته بودند که با مصوبه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور به منظور تعیین تکلیف موضوع در حال حاضر این واحدها از سر
فصل غیر جاري خارج گردیدند و با اجراي اصلاحیه آیین نامه اجراي ماده 20 براي تسهیلات گیرندگان از محل حساب ذخیره ارزي

 
اعمال خواهد شد. 

وي تأکید کرد: در خصوص تسهیلات ارزي از محل صندوق توسعه ملی نیز با رایزنی هایی که توسط بانک انجام شده توافق هایی با
این صندوق بعمل آمده که در نتیجه آن دوران اجرا و بازپرداخت طرحهاي مناطق برخوردار جمعاً تا 12سال و غیر برخوردار تا 14
سال افزایش یابد و بانک از تمامی مشتریان مشمول درخواست نموده صورتهاي مالی خود را ارائه نمایند تا ضمن بررسی در صورت

 
واجد شرایط بودن شرایط براي آنها عملیاتی شود که با اجراي آن مبالغ بیشتري از مطالبات غیر جاري کاسته خواهد شد. 

رهباریان ادامه داد: در ضمن واحدهاي نیروگاهی کشور که از تسهیلات ارزي صندوق توسعه ملی استفاده نمودند و داراي مطالبات از
بخش دولتی هستند، موفق به اخذ موافقت هایی از هیأت دولت گردیده اند که در صورت نهایی شدن حدود 40 درصد مطالبات ارزي

 
مرتبط با صندوق توسعه ملی نیز تعیین تکلیف خواهد شد. 

وي همچنین از مصوبه هیأت امنا صندوق توسعه ملی براي واحدهایی که در آمد صادراتی ندارند، خبر داد و گفت: تا پایان سال جاري
امکان پرداخت اقساط با نرخ بازار ثانویه بصورت ریالی مهیا خواهد شد و این موضوع به تمامی واحدهاي تولیدي که از تسهیلات
صندوق توسعه ملی استفاده نموده اند، اطلاع رسانی گردیده است و افزون بر حمایت همه جانبه از کسب و کارهایی که به دلیل شیوع
ویروس کرونا آسیب دیده اند بانک تمهیدات وی ژه اي را در این خصوص اندیشیده است که می توان به مصوبات حمایتی توسط کمیته
وصول مطالبات به استناد مصوبات هیأت مدیره براي حمایت از بنگاه هاي اقتصادي آسیب دیده اشاره کرد و همچنین اعطاي مهلت و
زمان مناسب به برخی از مشتریان براي بازیابی توان مالی داده شده که با اعمال آن در سیستم حسابداري و تقسیط مجدد مطالبات

 
این طرحها مطالبات غیر جاري ریالی نیز با کاهش محسوسی مواجه خواهد شد. 



رهباریان در پایان اشاره کرد آنچه در وصول مطالبات و در این شرایط خاص می بایست در نظر گرفت حفظ و افزایش سطح تولید و
اشتغال در کشور است و بانک همه توان خود را در جهت تعامل با مشتریان و وصول مطالبات با حفظ موارد مذکور به کار گرفته است.



شترمرغ هایی که پول میسازند! / ایجاد 3 مرکز بزرگ اشتغالزایی ظرف مدت

یک سال

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/09/25

 خبرگزاري فارس- ایلام؛ کبري هواسی: پرنده اي اجتماعی
با چهره اي با نمک، چشمانی درشت و مژگانی بلند که با هر نگاه خود حس لبخند را می توان در چهره اش دید؛ گردن دراز و هیکل
بزرگ او شبیه شتر و داشتن پر، بال، نوك و داشتن دو پا مانند مرغان او را شبیه مرغ کرده و با این دو ویژگی برجسته به این پرنده

 
خوشرو «شترمرغ» گفته می شود. 

پرورش شترمرغ که از کسب و کارهاي کمتر شناخته شده در حوزه کشاورزي و کارآفرینی به شمار می رود یکی از عرصه هاي بسیار

 
سودآور و منطبق سال جهش تولید است که در صورت به نتیجه رسیدن ارزش اقتصادي بالایی را متوجه فعالان این بخش می کند. 

شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن نسبت به
سایر پرندگان کمتر است؛ با توجه به رشد سریعی که دارد می تواند یکی از عرصه هاي بسیار سود آور و منطبق سال جهش تولید

 
باشد.  

بیکاري امروزه یکی از مهمترین معضلات استان ایلام است به گونه اي که رفع آن به یکی از دغدغه هاي اصلی جوانان، تبدیل شده
است؛ در چنین شرایطی توجه به سال جهش تولید و معرفی الگو هاي موفق آن می تواند بارقه امیدي براي رفع بیکاري در استان

 
ایلام باشد. 

 
 



 
پرورش شتر مرغ را با 20 قطعه و با هزینه شخصی آغاز کردم 

منصور پرهیز کارآفرین 40 ساله ملکشاهی در گفت وگو با خبرنگار فارس گفت: پرورش شتر مرغ را سال گذشته با 20 قطعه و با
هزینه شخصی آغاز کردم و در ابتداي سال جاري براي توسعه و تکمیل چرخه کامل اعم از جوجه کشی، شترمرغ هاي پروار و شترمرغ

 
هاي مولد 36 میلیارد ریال تسهیلات دریافت و جهت توسعه کامل هزینه کرده ام. 

وي ظرفیت کامل پرورش شترمرغ خود را یک هزار قطعه اي عنوان کرد و افزود: این واحد پرورش شترمرغ در زمینی به مساحت 4/5

 
هکتار احداث شده که شامل سالن هاي پرواربندي، مولد و دستگاه هاي جوجه کشی است. 

این کارآفرین اهل ملکشاهی تصریح کرد: براي 6 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده ام و با توجه به نیاز شهرستان و استان به

 
مواد پروتئینی و گوشت شترمرغ این مزرعه پرورش شترمرغ را اجرایی کردم.  

 
 

وي ادامه داد: در حال حاضر 3 مرکز اشتغالزایی از جمله مرغداري 30 هزار قطعه اي را با 6 نفر اشتغالزایی، پرورش شترمرغ 75 قطعه

 
اي مولد هزار قطعه پرواري و نیز مرکز اصلاح نژاد دام را ایجاد کرده ام و امیدوارم بتوانم با حمایت مسوولین آن ها را ارتقا دهم.  

پرهیز به مشکلات پیشرو اشاره کرد و گفت: نبود سرمایه در گردش، عدم تامین نهاده ها، نبود دامپزشک شتر مرغ در کل کشور از
جمله استان ایلام و عدم آشنایی کارگران حرفه اي از جمله مشکلاتی است که در صورت بی توجهی به آن ها کارخانه ها تعطیل و

 
کارآفرینان بی رغبت خواهند شد.  

 
 

 
پرورش شترمرغ سوددهی خوبی دارد 



فرهاد طاهرپور یکی از کارگران پرورش شتر مرغ در گفت وگو با فارس گفت: پرورش شترمرغ یکی از طرح هاي جذاب، با سوددهی

 
خوب است که هر سال می تواند گسترش پیدا کند. 

وي افزود: شترمرغ در میان طیور، مقاومت بسیار خوبی در برابر بیماري و شرایط محیطی دارد و از همه مهم تر هزینه نگهداري آن
نسبت به سایر پرندگان کمتر است؛ توجه و حمایت مسوولین از این طرح ها باید بیشتر شود؛ نگاه ها به این حوزه متاسفانه نادیده

 
گرفته شده و این یک ظلم در حق کارآفرینان است. 

 
 

 
با شیوع کرونا بازار فروش نداریم 

فتح االله جلیلیان نیز یکی دیگر از کارگران پرورش شترمرغ در مزرعه در گفت وگو با فارس گفت: من به همراه خانواده ام در این
مزرعه پرورش شتر مرغ شبانه روزي کار می کنیم؛ با توجه به بیماري کرونا در کشور متاسفانه فعلا بازار فروش خوبی نداریم و این

 
شرایط براي ما سخت است. 

وي افزود: غذاي شترمرغ به صورت طبیعی یونجه، علف، غلات، شکوفه ها، تخم علف ها، دانه ها، جوانه هاي سبز، میوه و گیاهان دانه

 
دار است؛ از آنجایی که غذا به مدت 42 ساعت در معده این پرنده گردش می کند تمام مواد مغذي در بدنش جذب می شود. 

 
 

 
فعالیت 4 طرح پرورش شتر مرغ در استان 

بهنام فرخزاد مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام نیز در گفت وگو با فارس گفت: تعداد 4 طرح پرورش شتر مرغ در سطح استان فعالیت

 
می کنند و خوشبختانه براي بیش از 9 نفر به صورت مستقیم و 15 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 



وي افزود: در حال حاضر 2 طرح بزرگ پرورش شترمرغ در شهرستان ملکشاهی و بدره با اعتباري بالغ بر 4 میلیارد تومان در سال 97

 
به بهره برداري رسیده که هم اکنون  در حال فعالیت هستند. 

مدیر طیور جهاد کشاورزي ایلام تصریح کرد: تولید گوشت شترمرغ نیز در سطح استان 45 تن در سال بوده که البته در واحد شترمرغ

 
توام نیز سالانه 400قطعه جوجه تولید می شود. 

وي ادامه داد: واحد شتر مرغ توام علاوه بر تولید گوشت شتر مرغ سالانه بیش از 400 قطعه جوجه شتر مرغ یک الی 3 ماه جهت پروار

 
را به واحدهاي پرورش شتر مرغ گوشتی در استان و خارج از استان عرضه می کند. 

 
 

 
گوشت شترمرغ کم چرب تر و سالم تر است 

در مورد خاصیت این ماده پروتئینی نیز گفته شده که گوشت شتر مرغ جزو گوشت هاي قرمز محسوب می شود اما از نظر چربی، کم

 
چرب تر و سالم تر است و از نظر سلامت بعد از گوشت ماهی رتبه دوم را داشته و 90 درصد آن قابلیت هضم دارد. 

گوشت شتر مرغ کلسترول کمی دارد و با طبیعتی گرم داراي آهن است؛ همچنین پوست این پرنده نرم و لطیف است و مقاومت بالایی

 
براي تولید منسوجات چرمی دارد. 

انتهاي پیام/ 970813



رشد اعتبارات عمرانی اصفهان در بودجه 1400 معادل 40 درصد است

منبع: ایرناشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/09/25

اصفهان- ایرنا- پژوهشگر بودجه و استاد اقتصاد و کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان گفت: اعتبارات عمرانی استان در لایحه
بودجه سال 1400 حدود 2 هزار و یکصد میلیارد تومان پیش بینی شد که نسبت به سال 99 بیش از 40 درصد رشد نشان

می دهد.

اصفهان- ایرنا- پژوهشگر بودجه و استاد اقتصاد و
کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان گفت: اعتبارات عمرانی
استان در لایحه بودجه سال 1400 حدود 2 هزار و یکصد
میلیارد تومان پیش بینی شد که نسبت به سال 99 بیش از

 
40 درصد رشد نشان می دهد. 

ناصر یارمحمدیان روز سهشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
مجموعه همه اعتبارات عمرانی استان اصفهان از محل ملی،
استانی و پیوست یک در لایحه بودجه سال 1400 حدود 2
هزار و یکصد میلیارد تومان پیش بینی شده که سهم سه

 
درصدي از مجموع اعتبارات سرمایه اي کشور که معادل 64 هزار میلیارد تومان است، دارد. 

وي میزان اعتبارات عمرانی ملی پیش بینی شده براي استان در این لایحه را 500 میلیارد تومان و اعتبارات پیوست یک ملی را 167
میلیارد تومان اعلام و اضافه کرد: اصفهان سهم سه درصدي از اعتبارات سرمایه اي را در این بودجه دارد اما مشارکت آن در تامین

 
درآمدها حدود 10 درصد است. 

این پژوهشگر بودجه با اشاره به اینکه در لایحه بودجه 1400 اصفهان از نظر مشارکت در تامین مالی دولت رتبه دوم استانی با 13
هزار میلیارد تومان پیش بینی شده را دارد، خاطرنشان کرد: اصفهان از نظر جمعیتی، رتبه سوم کشوري را دارد و بیش از مشارکت

 
جمعیتی خود در تامین بودجه 1400 براي آن مشارکت پیش بینی شده است. 

یارمحمدیان با بیان اینکه اصفهان از نظر مصارف هزینه اي عمرانی با یکهزار و 600 میلیارد تومان، رتبه دهم کشوري را در لایحه
بودجه 1400 دارد، گفت: این استان از نظر نسبت بازگشت درآمدها رتبه سی ام را در بین استان ها دارد و میزان بازگشت درآمدها به

 
آن 12 درصد است درحالیکه این نسبت در برخی استان ها تا 200 درصد هم می رسد. 

وي همچنین سهم استان اصفهان از کل بودجه مصارفی کشور در این لایحه را حدود 4.5 درصد معادل حدود 60 هزار میلیارد تومان
اعلام کرد و اظهار داشت: با توجه به اینکه حدود 25 درصد از درآمدهاي بودجه از محل درآمدهاي استانی مانند مالیات تامین می

 
شود بنظر می آید که بهتر بود تناسب و تراز بیشتري بین منابع و مصارف استانی در نظر گرفته می شد. 



این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه بطور میانگین رشد درآمد استانی در لایحه بودجه 1400 معادل 30 درصد و رشد مصارف حدود

 
50 درصد است، تصریح کرد: بطور میانگین حدود 18 درصد از منابع استانی به استان ها باز می گردد. 

این کارشناس مسائل بودجه یکی از نکات مثبت لایحه بودجه 1400 را استمرار همسان سازي مستمري بازنشستگان خواند و گفت:

 
بودجه خوبی نیز براي این امر در لایحه بودجه پیش بینی شده است. 

وي با بیان اینکه در این لایحه مصارف و منابع حدود 58 درصد نسبت به بودجه 99 رشد دارد و درآمدهاي نفتی با رشد 2 برابري

 
پیش بینی شده است، افزود: اگر این لایحه بر مبناي برنامه پشتیبان تنظیم شده باشد جاي امیدواري بسیاري دارد. 

وي با بیان اینکه مشارکت استان ها در تامین درآمد در سطح بالا اما اختیار آنها براي مصارف در سطح پایین تري است، تصریح کرد:

 
لازم است در نظام برنامه ریزي بودجه، تمرکز زدایی بیشتر مورد توجه قرار گیرد تا این عدم تراز از بین برود. 

این استاد اقتصاد با اشاره به اینکه اصلاح ساختاري در بودجه در سال 98 مطرح شد، افزود: یکی از محورهاي آن غیر متمرکز کردن

 
بودجه و تفویض اختیارات بیشتر به استان هاست که منجر به رقابت منطقه اي که از اصول اقتصاد مقاومتی است، می شود. 

یارمحمدیان تاکید کرد: در رابطه بین بودجه و توسعه یافتگی باید به این نکته دقت کرد که همیشه با پول و بودجه نمی توان توسعه

 
ایجاد کرد بلکه نیاز به اصلاح فرایندها و ایجاد زیرساخت هاي مورد نیاز دارد. 

به گزارش ایرنا لایحه بودجه سال 1400 کل کشور با سقف 2,400 هزار میلیارد تومان چهارشنبه گذشته از سوي معاون پارلمانی

 
رئیس جمهوري تقدیم مجلس شوراي اسلامی شد. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه هنر اصفهان 

 
- بودجه1400 

 
- اصفهان 

 
- اعتبار 

 
پروندهٔ خبري 
- بودجه 1400



اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/09/25

بدهی سینماداران به تهیه کنندگان، ماجراي ادامه داري است که همچنان به نتیجه نرسیده است.

 
بدهی سینماداران به تهیه کنندگان، ماجراي ادامه داري است که همچنان به نتیجه نرسیده است. 

مشکل سینماداران با تهیه کنندگان فیلم، داستان جدیدي نیست.
مدت هاست که تهیه کنندگان از سینما داران می خواهند، طبق
قانون بخشی از درآمد حاصل از فروش فیلم ها را به تهیه کنندگان
پرداخت کنند، اما این فرایند با مشکل انجام می شود. در روز هایی
که سپري می کنیم، بدهی سینماداران به تهیه کنندگان بیشتر شده

 
است. 

مصطفی کیایی کارگردان سینما در خصوص تسویه نشدن بدهی سینماداران با تهیه کنندگان و زیان هاي وارد شده به صاحبان آثار به
خبرنگار ما گفت: سال گذشته فیلمم را در حالی اکران کردم که سینماها به مرز ورشکستگی رسیده بودند. با استقبال خوبی که مردم
از فیلمم کردند، سینما ها بار دیگر روشن شد و به گفته خود سینماداران این هنر جان دوباره اي گرفت. به عنوان کارگردان سینما،
خدمتم را به این عرصه کردم، اما در این مسیر نه تنها سود نکردم، بلکه فروش فیلمم دیگر برایم ارزش مالی ندارد. پولی که می

 
توانست براي من سودآور باشد، با توجه به تورم ایجاد شده در کشور ارزشش به یک سوم رسیده است. 

وي در ادامه گفت: طبق آیین نامه اي که در سازمان سینمایی موجود است، تمامی سینماداران بعد از اتمام اکران فیلم ها تا دو هفته
فرصت دارند که با صاحبان آثار تسویه کنند. این قانون در صنعت سینماي ما معنایی ندارد. پس از اینکه شش ماه از اکران فیلمم

 
گذشت، بازهم سینماداران با من تسویه نکردند؛ ناگهان کرونا آمد و اوضاع بدتر شد. تا امروز هنوز به پولم نرسیدم. 

کیایی در خصوص سود سینماداران از فروش فیلم ها عنوان کرد: سینماداران با پول حاصل از فروش فیلم ها، سود خوبی به دست
آوردند. با ترمیم سالن ها و اضافه کردن پردیس هاي سینمایی به این چرخه اوضاع براي سینماداران بهتر هم شد، اما ضرر هاي چند
صد میلیونی براي ما باقی ماند. این موضوع براي هیچ کس اهمیتی ندارد. روش تسویه فیلم ها آن هم با فروش فیلم بعدي یک تهیه

 
کننده، روش بسیار غلطی است. متاسفانه این چرخه معیوب همچنان ادامه دارد. 

وي در ادامه به تفکیک پول هاي سینماداران و صاحبان آثار اشاره و اظهار کرد: چرا نباید همانطور که 50 درصد سینماداران همان
لحظه اي که سود حاصل از اکران به دستشان می رسد، پول فیلمسازان و سرمایه گذاران را پرداخت کنند؟ چرا نباید سود هر طرف از
این فرایند به تفکیک، مستقیم به حسابش واریز شود که این مشکلات بوجود نیاید؟ وقتی سینماداران نمی توانند، امانت داران خوبی

 
براي پرداخت پول به تهیه کنندگان باشند، به طور حتم سازمان سینمایی باید فکري به حال این مشکل کند. 

کیایی در پایان به پیگیري قانونی این مشکل اشاره کرد و گفت: همیشه در مملکت ما از حق الناس صحبت می شود و هنوز هم



افرادي هستند که براي پرداخت بدهی، از ثروتشان می گذرند؛ چراکه به حق الناس اعتقاد دارند. سوال من این است که چرا این دم و
دستگاه و تشکیلات براي حق الناس ارزشی قائل نیست؟ به این نتیجه رسیده ام با شکایت به پولم برسم و بتوانیم کار بعدي را شروع
کنم. تا امروز تلاش کردیم که این مشکل را به صورت درون خانوادگی حل کنیم، اما اگر سینماداران نخواهند همکاري کنند، دعواي

 
بدي به راه می افتد. 

 
فقط وعده هاي سرخرمن می دهند 

سعید خانی تهیه کننده سینما نیز درباره این موضوع به خبرنگار ما گفت: اردیبهشت ماه بود که دولت اعلام کرد بدهی سینمادارن به
صاحبان اثر را پرداخت می کند. وعده دولت باعث شد، سینمادارانی که می خواستند پول ما را بدهند، کمی عقب بکشند و از پرداخت
پول منصرف شوند. اگر دولت براي دادن این بدهی پا جلو نمی گذاشت، صاحبان آثار بلد بودند که با مذاکره پول هاي خود را از سینما

 
داران بگیرند. 

وي درمورد صندوق کار آفرینی امید و پرسه هاي اداري آن بیان کرد: با روي کار آمدن صندوق کارآفرینی امید، پیچ و خم هاي اداري
آن باعث شد که هر روز بیشتر از دیروز متضرر شویم. پولی که برایمان سودآوري داشت، با این اتفاق دیگر از ارزش افتاد. وعده هاي
سرخرمن همچنان به نتیجه نرسیده و سینماداران هم براي گرفتن وام هایشان اقدامی نمی کنند. مشکلی که می توانستیم با دست باز

 
کنیم، در حال حاضر با دندان هم باز نمی شود. 

 
سرمایه گذاران دیگر به سینماي ایران اعتماد نمی کنند 

امیرحسین حیدري مدیر یکی از شرکت هاي پخش فیلم گفت: در سال 98 پنج فیلم شرکت من اکران شد که متاسفانه تا به امروز
ریالی از فروش آن ها دریافت نکرده ایم. درآمد اکران این فیلم ها هیچ ربطی به مشکلات اقتصادي ناشی از کرونا ندارد. پشت گوش
انداختن سینماداران از پرداخت این بدهی ها باعث مشکلاتی در چرخه تولید شده است. به دلیل همین گرفتاري ها، سرمایه گذاران به
این حوزه ورود نمی کنند و قطعا اگر سرمایه گذاران در این حوزه حضور نداشته باشند، صنعت سینما با مشکلات عدیده اي روبه رو

 
خواهد شد. 

وي درخصوص بدهی نه چندان زیاد صاحبان آثار عنوان کرد: طلب کلی صاحبان آثار 30 میلیارد است. این مبلغ آنقدر زیاد نیست که
سینماداران نتوانند آن را پرداخت کنند. این پولِ یک آپارتمان در شمال شهر هم نیست. تا امروز حداکثر تعامل را با سینماداران
داشتیم، اما متاسفانه آن ها نمی خواهند گره این مشکل باز شود. با وجود اینکه صندوق کارآفرینی امید، وام هایی را به سینماداران

 
اختصاص داده است، اما آنان از گرفتن وام خودداري کردند. 

وي در پایان اضافه کرد: اگر سینماداران براي پرداخت بدهی اقدام نکنند، ما هم به روش دیگري براي گرفتن حقمان اقدام می کنیم.
امیدواریم که این بدهی ها تسویه شود که تولیدات را آغاز کنیم و در زمان بازگشایی سینما ها بدون فیلم نمانیم و این چرخه را زنده

 
نگه داریم. 

 
کرونا بیشترین آسیب را به سینماداران وارد کرد 

محمد صابري محمدرضا صابري سخنگو و دبیر انجمن سینماداران ضمن تشکر از صبوري صاحبان آثار درخصوص باز کردن گره این
مشکل به خبرنگار ما گفت: در این ایام کرونا بیشترین آسیب به سینماداران وارد شده است. از دست دادن اکران هاي نوروزي و فروش



هایی که می توانستیم در این زمینه داشته باشیم، خسارت هاي هنگفتی روي دستمان گذاشت. همین امر باعث شد که نتوانیم بدهی
صاحبان آثار را بپردازیم. البته نمی خواهم با گفتن این حرف ها براي مشکلات پیش آمده توجیه بتراشم، اما واقعا ما هم روز هاي

 
سختی را می گذرانیم. 

وي درمورد تسویه فیلم هاي اکران شده بیان کرد: روال در صنعت سالنداري در کشورمان به این صورت است که وقتی فیلمی از اکران
پایین می آید، با فروش فیلم بعدي بدهی هایمان را تسویه می کنیم، اما در حال حاضر با از دست دادن بهرین زمان هاي اکران
شرمنده دوستانمان شده ایم. با درایت هایی که در این زمینه شده، تلاش می کنیم تا به زودي بدهی آن ها را بپردازیم. اگر هم

 
سینماداران در این زمینه کوتاهی کنند، پروانه نمایش آن ها را لغو خواهیم کرد. 

 
ما حتی نمی توانیم خرج هاي ابتدایی سینما را هم بپردازیم 

محمد قنبري مدیر پردیس سینمایی مگامال نیز در این خصوص گفت: سینما ها هم با توجه به کرونا شرایط سختی را می گذراند و
خیلی از پرسنل هایمان به دلیل راکد شدن این هنر به شغل هاي دیگري روي آوردند. در این شرایط حتی نمی توان گلیم هزینه هاي
سینما را از آب بیرون کشید؛ چه برسد به پرداخت بدهی صاحبان آثار. البته با درایت هایی که سازمان سینمایی صورت داده است،

 
اقداماتی در زمینه تکمیل پرونده و ارایه سند انجام دادیم که زودتر از خجالت دوستان در آییم. 

 
سینماداران اگر به بانک مراجعه نکنند پروانه نمایششان باطل می شود 

سید حسین سیدزاده، مدیرعامل صندوق اعتباري هنر در پایان این گفت وگو ها درخصوص اقدامات سینماداران براي گرفتن وام در
جهت پرداخت بدهی تصریح کرد: سینما ها یکی از مشاغلی بودند که با ورود کرونا به کشور بیشترین ضرر را متحمل شدند و بدهی
هاي پرداخت نشده صاحبان آثار هم به این مشکلات افزود. در این بین وزارت ارشاد راهکاري را ارایه داد؛ این وزارت خانه با روي کار
آمدن صندوق کارآفرینی امید وام هایی را به سینماداران بدهد که این مشکل حل شود. ما هم 51 سینما را که مقروض صاحبان آثار
بودند، مورد بررسی قرار دادیم و بدهی هاي هرکدام را مشخص کردیم. سینماداران براي گرفتن وام هایشان به بانک مراجعه کردند، اما

با توجه به زمانی که براي ثبت نام آن ها قرار داده بودیم، اقدامی نکردند.



2 هزار 500 قالیباف در نهاوند بیمه هستند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاوند از بیمه 95 درصد قالی بافان نهاوند خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از همدان، نقی کاکاوند رئیس اداره صنعت، معدن و
تجارت نهاوند با بیان اینکه بیش از 95 درصد قالی بافان
نهاوند داراي بیمه هستند از ایجاد 25 شغل جانبی از

 
طریق فرش دستباف خبر داد. 

او بیان کرد: تعداد کل قالیبافان شهرستان نهاوند که تا
پایان شهریورماه سال جاري در سامانه این اداره به ثبت

 
رسیده اند 2 هزار و 538 نفر هستند که 2 هزار و 500 نفر از این تعداد جزو بیمه شدگان ثبت شده اند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاوند،افزود: به منظور حمایت مالی از شاغلین این بخش در ابتداي سال 20 نفر براي دریافت
تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند که تمام آن ها مورد تایید قرار گرفته و مجموعا 150 میلیون تومان وام به آن ها پرداخت

 
شده است. 

کاکاوند به اهمیت صنعت فرش بافی به عنوان یکی از صنایع دستی اشتغالزا اشاره کرد و افزود: در سال هاي اخیر قالی بافی به عنوان
یک صنعت و هنر توانسته به یکی از منابع مهم اشتغال زایی و ارزآوري تبدیل شود که در این زمینه بیش از 5 هزار نفر که اغلب آن

 
ها خانم هستند زیر نظر اتحادیه قالی بافان در 24 کارگاه فرش بافی در سطح شهرستان مشغول فعالیت شده اند. 

او با اشاره به ایجاد 25 شغل جانبی از طریق فرش دستباف گفت: از جمله این مشاغل می توان به پشم چینی، حلاجی، نخ ریسی، نخ
تابی، خامه فروشی، بازرگانی و مانند این ها اشاره کرد که می تواند افراد زیادي را به خود مشغول کند، زیرا در شرایط کنونی که بحث

 
اشتغال و جهش تولید مطرح است حمایت از این صنعت می تواند آثار مثبتی را براي اقتصاد خانوار به همراه داشته باشد. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاوندادامه داد: قطعا برگزاري چنین کلاس هایی سبب آشنایی بافندگان با فنون بازاریابی می
شود و مشتري و بازار فروش محصولشان را پیدا کنند و بعد شروع به بافت فرش و قالی کنند که این رویه میزان ارزآوري تولید فرش

 
را هم براي بافندگان و هم شهرستان افزایش می دهد. 

کاکاوندگفت: شهرستان نهاوند یکی از قطب هاي مهم تولید فرش است و نباید با داشتن چنین ظرفیتی مورد غفلت واقع شود که



 
امیدواریم با راه اندازي کلاس هاي آموزش بازاریابی بتوانیم صنعت فرش و فرش بافی را بیش از گذشته فعال کنیم. 

او از فرشبافی به عنوان یک صنعت ارز آور یاد کرد و گفت: قالی و فرش هاي نهاوند به دلیل اصیل بودن نقشه به کشور هاي اروپایی،
کشور هاي حوزه خلیج فارس و برخی نقاط کشور صادر می شوند که البته با توجه به وجود واسطه سود کمتري عاید بافندگان فرش
می شود که در صورت برگزاري دوره هاي آموزش بازاریابی براي تولید کنندگان بومی سود بیشتر و در نتیجه اشتغال پایدارتري در

 
این زمینه به عمل خواهد آمد. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهاونددر رابطه با نشان تجاري فرش دستباف نهاوند نیز گفت: فرش نهاوند با برند هاي جهانی
عشوندي، گل حیدري یا سالاري و لچک سفید یکی از حوزه هاي مستعد براي فعالیت اقتصادي است که می تواند کانون ایجاد

اشتغال و تولید در شهرستان باشد.



تعامل مؤثر با صنعتگران اولویت این بانک در وصول مطالبات است

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/09/25

تعامل مؤثر با صنعتگران اولویت این بانک در وصول مطالبات است

 
مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و معدن: 

 
تعامل مؤثر با صنعتگران اولویت این بانک در وصول مطالبات است 

محمد حسن رهباریان تأکید کرد: تعامل مناسب این بانک با صنعتگران و عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات جزو اولویت هاي این
بانک بوده و در این راستا از همه ظرفیت هاي قانونی براي حمایت از بخش تولید استفاده می کنیم. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی
بانک صنعت و معدن، این بانک به عنوان بانک تخصصی در حوزه تولید کشور توانسته است با پرداخت 39 هزار و 198 میلیارد ریال از
محل تبصره 18 قانون بودجه سال جاري رتبه اول را در تأمین مالی واحدهاي صنعتی و معدنی در بین سایر بانک هاي کشور در 20
ماهه اخیر به خود اختصاص دهد.بانک صنعت و معدن همچنین در شرایط همه گیري ویروس کرونا به یاري تولیدکنندگان کشور
شتافته به طوري که تسهیلاتی بالغ بر 7 هزار میلیارد ریال به واحدهاي فعال در زمینه تولید مواد شوینده و ضد عفونی کننده، شرکت
هاي دارویی و تولید کنندگان وسایل محافظتی پرداخت نموده است.افزون بر آن در خصوص حمایت از شرکت هاي دانش بنیان که
یکی از سیاست هاي اساسی این بانک براي حمایت از تولید با کیفیت و پیشرفت تکنولوژي در کشور است از سال 97 تا پایان
شهریورماه سال جاري بیش از 24 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است.به گفته مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و
معدن یکی از منابع بانک براي تداوم فرآیند تسهیلات دهی وصول مطالبات است که بانک در این مورد به دلیل نوع مأموریت و ماهیت
تخصصی و توسعه اي خود براي وصول مطالبات با مشکلاتی مواجه است.وي عنوان داشت: این مشکلات در وهله اول شامل تسهیلات
ارزي است که به دلایلی داراي وصول اندکی می باشد؛ مهمترین این دلایل عبارتند از جهش نرخ ارز در سالهاي اخیر که چند برابر
حاشیه سود بوده و به تبع آن واحدهاي تولیدي که درآمد ارزي ندارند قادر به باز پرداخت تسهیلات ارزي با نرخ بازار ثانویه
نیستند.رهباریان خاطرنشان کرد: برخورد چندگانه با گیرندگان تسهیلات ارزي که در زمان دریافت تسهیلات تقریباً داراي شرایط
یکسانی بوده اند از جمله شمولیت ماده 20 براي تسهیلات گیرندگان از محل منابع حساب ذخیره ارزي و بند ح تبصره 7 معضل
دیگري است که با وجود اینکه درقانون بودجه سال 96 مصوب گردیده موجب ایجاد سردرگمی و عدم پذیرش نرخ آزاد براي باز
پرداخت اقساط ارزي براي این گروه شده است.وي افزود: علاوه بر موارد ذکر شده نوسان قیمت ها و افزایش نرخ تورم و به دنبال آن
افزایش هزینه هاي تولید براي صنعتگران و همچنین پیامدهاي کرونا بر فضاي اقتصادي و تقاضاي بازار موجب افزایش مطالبات غیر
جاري سیستم بانکی کشور و این بانک تخصصی شده است.وي بیان داشت: بانک صنعت و معدن براي اعطاي تسهیلات بر گزارش هاي
توجیهی طرح و گزینش مشتریان تمرکز داشته و میزان اخذ وثایق خارج از طرح در بانک صنعت و معدن نسبت به دیگر بانک ها
بسیار پایین تر می باشد که در افزایش آمار بدهی هاي غیرجاري این بانک تأثیرگذار است.مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و
معدن تصریح کرد: در حالیکه بسیاري از بنگاه هاي تولیدي به دلیل تحریم هاي ظالمانه اقتصادي با مشکلات عدیده اي همچون
افزایش قیمت مواد اولیه و فقدان نقدینگی لازم براي عمل به تعهدات خود و پرداخت اقساط وام هاي دریافتی دست به گریبان
هستند، بانک از سویی باید منافع بانک را در نظر بگیرد و از سوي دیگر محدودیت هایی در زمینه تعطیلی واحدهاي تولیدي و بیکاري
نیروي کار وجود دارد که براي حفظ سطح تولید و اشتغال در کشور باید شرایط مشتریان مد نظر قرار گیرد.رهباریان یادآور شد:
علیرغم مسایلی که برشمردیم با تعامل مناسب این بانک با مشتریان و عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات در خصوص واحدهاي
تولیدي بدهکار اقدامات نتیجه بخش و قابل قبولی در خصوص وصول مطالبات صورت گرفته و شعب با استفاده از تمام ظرفیت خود

در تلاش براي نیل به اهداف تعیین شده در این زمینه هستند.





حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی

در خوزستان
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حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی در خوزستان

 
حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی در خوزستان 

استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به شمار می آید. از لحاظ
تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي، نخیلات از مهم ترین استان هاي
کشور محسوب می شود و اهمیت استراتژیک زیادي دارد. همچنین استان خوزستان در بخش صنعت از مهم ترین و موثرترین استان
هاي کشور به حساب می آید. به گزارش روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي ،شرکت نوین چوب با مدیرعاملی
علی حمدانی در شهرستان اهواز ، مرکز استان خوزستان، قرار دارد که با ظرفیت2000 متر مربع تولید انواع مصنوعات چوبی با روکش
در سال 1385 شروع به کار کرده است و انواع مصنوعات چوبی با روکش و MDF را تولید می کند.این شرکت با حمایت 1179
میلیارد ریالی بانک کشاورزي آغاز به کار کرد و در حال حاضر با ظرفیتی برابر با 26 میلیون متر مربع و 10000تن آغشته سازي کاغذ
ملامینه براي بیش از 650 نفر به شکل مستقیم و 25000نفر به شکل غیر مستقیم زمینه اشتغال را فراهم ساخته و نقش مهم و
موثري در توسعه پایدار و رونق اقتصادي در منطقه ایفا کرده است.از دیگر قابلیت هاي شرکت نوین چوب علاوه بر تاثیر مستقیم بر
کاهش نرخ بیکاري در استان خوزستان تامین بخش عمده اي از نیاز منطقه و کشور به مصنوعات چوبی و MDF است.این پروژه
بزرگ که افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی و تولید به ویژه در مناطق محروم و دور افتاده کشور

است،در صدد است میزان ظرفیت تولید MDF خام خود را تا 150هزار متر مکعب افزایش دهد.



ثبت نام اینترنتی براي متقاضیان تابعیت ایرانی

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/09/25

اتحادخبر: .سخنگوي وزارت کشور از ایجاد امکان ثبت نام افراد مشمول قانون جدید تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج
زنان ایرانی با مردان خارجی غیر ایرانی در پایگاه اطلاع رسانی اداره کل اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور خبر داد و

گفت: افراد مشمول براي ارائه درخواست خود باید ابتدا به این سامانه مراجعه ...

اتحادخبر: سخنگوي وزارت کشور از ایجاد امکان ثبت نام افراد مشمول قانون جدید تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان
ایرانی با مردان خارجی غیر ایرانی در پایگاه اطلاع رسانی اداره کل اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور خبر داد و گفت: افراد

 
مشمول براي ارائه درخواست خود باید ابتدا به این سامانه مراجعه کرده و در ادامه سایر مراحل درخواست خود را طی کنند. 

سید سلمان سامانی معاون هماهنگی و سخنگوي وزارت کشور با اشاره به اجراي قانون جدید تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج
زنان ایرانی با مردان خارجی غیر ایرانی اظهارکرد: مادران ایرانی مزدوج با مردان غیر ایرانی و خانواده هایشان همواره نگرانی هایی در
خصوص تعیین تکلیف تابعیت فرزندان خود و برخورداري آنان از حقوق شهروندي داشتند از این رو به دنبال تصویب قانون مورد نظر

 
بخشی از این نگرانی ها مرتفع شد. 

وي در ادامه افزود: وزارت کشور به عنوان متولی اصلی اجراي قانون و آیین نامه اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی
با مردان غیر ایرانی و با توجه به لزوم پاسخگویی به مطالبه این بخش از جامعه ایرانی اقدامات مناسبی بخصوص در همکاري و

 
هماهنگی دستگاه هاي ذیربط انجام داده است. 

سخنگوي وزارت کشور تصریح کرد: وزارت کشور با تعریف فرایند یکپارچه براي اجرایی کردن قانون و آیین نامه با برگزاري جلسات
متعدد کارشناسی با حضور نمایندگان دستگاه هاي مختلف و نظرخواهی از استانداري هاي سراسر کشور شیوه نامه هماهنگی در
اجراي آیین نامه اعطاي تابعیت ایران به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی را تصویب و جهت اجرا به دستگاه هاي

 
ذیربط ابلاغ کرد. 

سامانی ادامه داد: به منظور سهولت در ارائه خدمات به فرزندان داراي مادر ایرانی و همچنین رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله
گذاري اجتماعی به دلیل شیوع بیماري کرونا نسبت به راه اندازي فرایند ثبت نام از متقاضیان در وب سایت اداره کل امور اتباع و

 
مهاجرین خارجی به آدرس www.bafia.ir براي تشکیل پرونده اقدام شده است. 

معاون هماهنگی وزارت کشور یادآور شد: همچنین جهت تسریع و تسهیل در فرآیند انجام کار و همچنین پیشگیري از تراکم جمعیت
در ادارات کل اتباع و مهاجرین خارجی استانداري هاي سراسر کشور و پیشگیري از گسترش بیماري کرونا تشکیل پرونده متقاضیان

 
در استان هایی که داراي دفاتر خدمات اقامت و اشتغال اتباع خارجی هستند واگذار شده است 

وي ادامه داد: همچنین در استانهاي فاقد دفاتر خدمات اقامت و اشتغال اتباع خارجی ترتیبی اتخاذ شده است تا علاوه بر اداره کل
اتباع و مهاجرین خارجی در مرکز استان فرمانداري ها نیز بتوانند نسبت به دریافت مدارك و مستندات درخواست کنندگان و تکمیل و

ارسال پرونده به استانداریها اقدام کنند. 



سامانی تاکید کرد: با دستگاه هاي اجرایی از جمله مراجع امنیتی و سازمان ثبت احوال به منظور تسریع در انجام فرآیند انجام استعلام

 
ها و پاسخ دادن به استانداریها تعامل بسیار خوبی برقرار شده است. 

سخنگوي وزارت کشور یادآور شد: هرچند تشکیل و تکمیل پرونده ها و انجام استعلام هاي لازم بر اساس قانون داراي فرایند طولانی
می باشد، اما الحمداالله تلاش هاي دستگاه هاي ذیربط در راستاي اجرایی کردن قانون مذکور و ارج نهادن به جایگاه و حقوق مادران

 
ایرانی مزدوج با مردان غیر ایرانی و حل مشکلات آنان نتایج بسیار خوبی داشته است. 

معاون هماهنگی وزارت کشور خاطرنشان کرد: از ابتداي ابلاغ آیین نامه تاکنون حدود 50 هزار نفر از فرزندان مادر ایرانی زیر 18 سال
و همچنین 30 هزار نفر از فرزندان مادر ایرانی بالاي 18 سال در وب سایت مذکور ثبت نام کرده اند که تاکنون بیش از 12 هزار

 
پرونده تکمیل و براي استعلام ارسال شده است. 

بر اساس پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، سامانی با بیان اینکه فراهم نبودن تمام مدارك و مستندات متقاضیان یکی از مهمترین
عوامل کندي تشکیل پرونده ها است، یادآور شد: اجراي قانون مذکور در فرآیندي که توضیح داده شد در سراسر کشور در حال انجام
است و افراد مشمول قانون تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیر ایرانی می توانند طی فرآیند قانونی نسبت

به دریافت تابعیت اقدام کنند.



15.4 میلیارد تومان سرمایه گذاري در رویداد سکوي پرتاب زاینده رود

منبع: ایسناشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/09/25

در رویداد یک روزه سکوي پرتاب زاینده رود، 32 تیم موفق به جلب نظر داوران جهت سرمایه گذاري به ارزش 15 میلیارد و
400 میلیون تومان شدند.

مدیرعامل صد استارتاپ در خصوص این رویداد اظهار کرد:
در این رویداد رکورد حجم کل سرمایه گذاري و تعداد تیم
هاي موفق در رویدادهاي قبلی 100استارتاپ شکسته شد
و این مسئله نشان دهنده ظرفیت بزرگ استان اصفهان

 
براي کارآفرینی است. 

علی سدیفی، درباره نتایج این رویداد، گفت: 32 تیم موفق
به جلب نظر داوران جهت سرمایه گذاري به ارزش 15

میلیارد و 400 میلیون تومان شدند که 12 میلیارد و 200 میلیون آن در مرحله موافقت قطعی سرمایه گذار و 3 میلیارد و 200

 
میلیون آن در مرحله بررسی موشکافانه قرار دارد. 

به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی 100استارتاپ، وي افزود: مجموعا 230 تیم طرح هاي کسب و کار خود را ارسال کردند که

 
55 تیم براي ارائه در رویداد انتخاب شدند و نهایتا 32 تیم موفق به جلب نظر داوران و سرمایه گذاران شدند. 

مدیر عامل 100 استارتاپ با تشکر از همراهی صندوق غیردولتی پژوهش و فناوري استان اصفهان و خانه نوآوري استان اصفهان در
برگزاري این رویداد، افزود: مجموعه هاي استان اصفهان با همراهی بسیار خوب خود، زمینه را براي رویدادي با حضور تیم هاي خوب
اصفهانی فراهم کردند که نشان دهنده ظرفیت بالقوه این استان بود و امیدواریم این رویداد بتواند به فعال شدن این ظرفیت ختم شود.

مدیر عامل صندوق غیر دولتی پژوهش و فناوري استان اصفهان نیز با اشاره به نقش رویداد سکوي پرتاب زاینده رود بر کارآفرینی در
استان اصفهان گفت: این رویداد که با همراهی بازیگران فعال اکوسیستم استارتاپی اصفهان بوده است، می تواند شروع بسیار خوبی

 
براي فعال سازي این اکوسیستم باشد. 

احمد ورد با اشاره به حضور 100 استارتاپ در اصفهان، گفت: این حضور بهانه اي براي حرکتی هماهنگ در استان شد تا با اعتماد به

 
هم بتوانند قدمی جدي در فعال سازي کارآفرینان بردارند. 

وي افزود: براي فعال شدن یک اکوسیستم لازم است اولا تمام بازیگران آن فعال شوند و با تمایل براي فعالیت به میدان بیاند و البته

 
اعتماد نیز عنصر مهمی است تا براساس آن بتوانند اکوسیستمی فعال را ایجاد کنند که هر روز رو به رشد و توسعه باشد. 

همچنین مدیر اجرایی رویداد سکوي پرتاب زاینده رود با اشاره به حضور سرمایه گذاران مختلف این رویداد گفت: علی ناظمی از



صندوق نوآوري و شکوفایی، مهران کرمی مدیر عامل هاب اصفهان، مهدي صداقت مدیر خانه نوآوري تهران، محمد زاهدي مدیر عامل
هدهد، سید حمیدرضا علوي نماینده شناسا، علی سدیفی مدیرعامل 100استارتاپ، پیمان لطفی نماینده داوین، خانه نوآوري اصفهان،
احمد ورد مدیرعامل صندوق غیردولتی پژوهش و فناوري اصفهان و محمد اسماعیل خانیان مدیر عامل نیک استارتر از سرمایه گذاران

 
این رویداد بودند. 

مجید مجیري با اشاره به اینکه بعد از رویداد، نهایی کردن قرارداد با تیم هاي برگزیده انجام خواهد شد، افزود: تیم هاي رادار361،
سلوا، محصولات سالم و روستایی، دانشیار،تراول گرام، نشریار، بلوط، ابرسفید، لیپاك، عکسوت، کولاسان، تکداد، با کلاس، مدرسه
مهارت فبینو، بازي محیطی پوارو، رابین تاك، نوو، دوسل، داشبورد مدیریتی باربد، اصفهان پلاس، پویش پیشتازي، قسطیک، اسپري
پرینتر دیواري، کیدبوك(kidbook)، چرخه سپاس، آرکا، پایگاه خبري رهش، ملک کاوش، حاوالا، لیگ جهانی موسیقی، زیماتک،

 
استودیو بازیسازي فینکس گیمز و crm24 تیم هاي برگزیده این رویداد بودند. 

انتهاي پیام



470 نفر از طرح کارورزي فارغ التحصیلان دانشگاهی لرستان استفاده کردند

منبع: ایسناشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان گفت: 470 نفر از طرح کارورزي فارغ التحصیلان دانشگاهی استان استفاده
کردند.

علی آشتاب در گفت وگو با ایسنا در خصوص طرح
کارورزي فارغ التحصیلان دانشگاهی اظهار کرد: در گزارش
اخیر ابلاغ شده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رتبه

 
لرستان دوم است. 

وي افزود: امسال سهم استان به لحاظ طرح کارورزي فارغ
التحصیلان دانشگاهی 750 نفر است که تاکنون 470 نفر از
این مزیت استفاده کردند و در ایام باقی مانده سال نیز

 
نسبت براي جبران سهم مذکور تلاش خواهیم کرد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان معافیت بیمه اي سهم کارفرمایان را یکی دیگر از مشوق هاي وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی برشمرد و با بیان اینکه براساس ماده 71 قانون بودجه هر نیروي کاري که توسط کارفرمایان بکار گرفته شود به مدت دوسال
حق بیمه کارفرما را پرداخت می کنیم، اضافه کرد: سهم امسال استان در این راستا 420 نفر بوده و تعداد افرادي که از این مزیت

 
توانستند استفاده کنند 437 نفر گزارش شده که 104 درصد تحقق را نشان می دهد. 

 
آشتاب تاکید کرد: در راستاي ایجاد اشتغال، رونق تولید هر کسی با توجه به وظیفه اي که دارد باید تلاش کند. 

وي گفت: برنامه هاي ایجاد اشتغال در استان کاري جمعی و گروهی است و ماحصل فعالیت دستگاه هاي اجرایی، بانک هاي عامل،
استانداري، دبیرخانه و فعالین حوزه هاي اقتصادي، تشکل هاي کارفرمایی و کارآفرینی و ... منجر به تحقق یک طرح و استفاده از

 
تسهیلات شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان بیان کرد: همه تلاش این است که اعتبارات بیشتري براي استان جذب و تبدیل به تولید و

 
اشتغال شود. 

آشتاب با بیان اینکه تمام تلاشمان این است که با جذب درست اعتبار زمینه حفظ اشتغال در بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا ایجاد

 
کنیم، یادآور شد: ایجاد اشتغال و رونق تولید به واسطه اجراي برنامه اشتغال روستایی و حمایتی محقق خواهد شد. 

وي عنوان کرد: بهره مندي از منابع اعتباري بنیادها مانند ستاد اجرایی فرمان امام (ره)، آستان قدس رضوي و بسیج سازندگی استان

 
در دستور کار است که در این راستا تفاهم نامه هایی براي ایجاد رونق تولید و ایجاد اشتغال امضا شده است. 



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان گفت: در تشکیل تعاونی، پرداخت تسهیلات به آنان و آموزش هاي حوزه تعاون رتبه استان

 
پنجم کشوري است. 

انتهاي پیام



پیوستگی و وابستگی دنیا و آخرت

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/09/25

موضوع بسیار مهم در جهان بینی و انسان شناسی قرآنی، مسئلۀ پیوستگی و وابستگی دنیا و آخرت است. یعنی همان طور که
کمالات و نعمتهاي حیات دنیا مرتبۀ نازله اي از کمالات و نعمتهاي آخرت است، حیات آخرتی و ابدي انسان نیز بسته به نوع

زندگی اش در دنیا می باشد.

به گزارش جام جم آنلاین و به نقل از پرتال جامع علوم انسانی، در این مقاله به پیوستگی و ارتباطی که بین این دنیا و آخرت

 
وجود دارد را شرح می دهد. 

 
 

انسانی که از کمالات دنیایی به نحو صحیح و در جهت رشد و تعالی خود استفاده نماید، قادر خواهد بود از کمالات عالی و پایدار
آخرت بهره مند گردد، و اگر از کمالات و نعمتهاي حیات دنیا به طور صحیح و در جهت رشد و تعالی خود و تحصیل حیات انسانی
استفاده نکرد، قادر نخواهد بود از نعمتها و کمالات آخرت که اصل و حقیقت کمالات دنیایی هستند، بهره مند گردد و همین عدم

 
قدرت بهره برداري، موجب عذاب و رنج آخرت می شود. 

به عبارت دیگر نوع زندگی انسان و خوشبختی و بدبختی او در حیات ابدي، بستگی کامل به نوع حیات او در زندگی دنیا دارد. هریک
از عقاید، افکار، اعمال و اخلاق ما در دنیا نوع خاصی از حیات در آخرت را براي ما رقم خواهد زد. هریک از آنها معناي مشخص و
تعیین کننده اي خواهند داشت که طبق مقتضیات نظام آخرت تفسیر خواهند شد و ما به باطن آن می رسیم و با آنها محشور و همراه

 
خواهیم بود. 

این موضوع را که نوع حیات ما در آخرت بستگی کامل به نوع حیات ما در دنیا دارد، قرآن کریم دهها بار با بیانات مختلف متذکر شده

 
است که چند نمونه را ذکر می کنیم. هرچند آیاتی را که قبلاً ذکر کردیم نیز بوضوح این حقیقت را بیان می کنند. 

1-«بلی من کسب سیئۀ و احاطت به خطیئته فاولئک اصحاب النارهم فیها خالدون والذین امنوا و عملواالصالحات اولئک اصحاب الجنۀ



هم فیها خالدون.» یعنی (هرکس اعمال زشتی اندوخت و کردار بدش به او احاطه نمود و وجودش را گرفت، چنین کسی اهل دوزخ
است و براي همیشه در آن معذب خواهد بود و کسانی که ایمان آوردند و کارهاي نیک و شایسته کردند، اهل بهشتند و همیشه در

 
بهشت جاوید متنعم خواهند بود). 

2-در روز قیامت همۀ انسانها براساس نوع زندگی شان در دنیا محاسبه خواهند شد. «و نضع الموازین القسط لیوم القیمۀ فلا تظلم
نفس شیئأ و ان کان مثقال حبۀ من خردل اتینابها و کفی بنا حاسبین.» یعنی (ما ترازوهاي عدل را براي روز قیامت خواهیم نهاد و
ستمی به هیچ نفسی نخواهد شد و اگر عملی به قدر دانۀ خردلی باشد، در حساب می آوریم و تنها علم ما براي محاسبۀ انسانها از همۀ

 
حسابگران کفایت خواهد کرد. 

«یومئذ یصدرالناس اشتاتا لیروا اعمالهم فمن یعمل مثقال ذرة خیرا یره و من یعمل مثقال ذرة شر ا یره.» یعنی (در آن روز - قیامت -
مردم از قبرها پراکنده بیرون آیند که اعمال خود را ببینند. پس هرکس به قدر ذره اي کار نیک کرده باشد، آن را خواهد دید و

 
هرکس به قدر ذره اي کار بد مرتکب شده، آن را خواهد دید). 

-3 عده اي که آخرت را فراموش می کنند و زندگی شان را براساس حیات ابدیشان تنظیم نمی کنند، و نیز کسانی که از آیات الهی

 
اعراض می کنند، به خود ظلم می کنند. 

«و من اظلم ممن ذکر بایات ربه فاعرض عنها و نسی ما قدمت یداه.» یعنی (چه کسی ستمکارتر از آن کسی است که متذکر آیات خدا

 
شده و باز از آنها اعراض کرد و اعمالی را که جلوتر براي آخرت خویش فرستاده فراموش کرد). 

-4 در روز قیامت و در آخرت و حیات ابدي تنها چیزي که به حال انسان سود دارد و می تواند سعادت او را تأمین نماید، داشتن یک
روح سالم است. روح سالم یعنی فطرتی که با زیاده طلبیهاي طبیعت و جنبۀ حیوانی انسان، آلوده و ضعیف و بیمار نشده باشد. روحی

 
که داراي عقاید، افکار و اعمال صالح و خداپسندانه باشد. 

«یوم لاینفع مال و لابنون الا من اتی ا بقلب سلیم.» یعنی (روزي که نه مال و نه فرزندان و نه هیچ چیز دیگر به حال انسان سود

 
ندهد، مگر اینکه شخص با قلب سلیم بر خدا وارد شود). پیداست که تحصیل روح سالم بایستی در دنیا صورت بگیرد. 

از مجموع آنچه گفته شد و با توجه به این نکتۀ مهم که نوع زندگی ما در حیات ابدي بسته به نوع زندگی مان در حیات دنیا دارد، به

 
اهمیت و جایگاه اخلاق و نسبت آن با دین بیشتر پی می بریم. 

 
 



آنچه که موجب تضمین سعادت انسان در حیات ابدي است این است که انسان در حرکت خود از دنیا به آخرت با خود قلب سلیم یا

 
روح سالم ببرد. اخلاق نیز نقش تعیین کننده اي در سلامت روح و شاکلۀ انسان دارد. 

مسئلۀ اخلاق و تهذیب نفس به قدري مهم است که قرآن کریم پس از یازده سوگند، تزکیه و تهذیب نفس را تنها راه سعادت و
رستگاري انسان معرفی می نماید: «قد افلح من زکیها و قد خاب من دسیها.» یعنی «به تحقیق که هرکس نفس خود را پاك سازد

 
رستگار می شود و هرکس آلوده اش کند، زیانکار خواهد شد». 

 
در جاي دیگر نیز تزکیۀ انسانها را مهمترین هدف بعثت انبیا معرفی می نماید: 

 
همان طور که پیامبر نیز هدف بعثت خود را تکمیل و تتمیم مکارم اخلاق معرفی فرمود: «بعثت لا تمم مکارم الاخلاق.» 

 
امام خمینی درباره اهمیت اخلاق چنین می فرماید: 

«اشتغال به تهذیب نفس و تصفیۀ اخلاق که فی الحقیقه خروج از تحت سلطۀ ابلیس و حکومت شیطان است از بزرگترین مهمات و

 
اوجب واجبات عقلیه است». 

 
در جاي دیگري می فرماید: 

«غایت بعثت دین تزکیه است، غایت آمدن انبیاي دین تزکیه است و دنبالش آن تعلیم. اگر نفوسی تزکیه نشده و تربیت نشده وارد
شوند در هر صحنه، در صحنۀ توحید، در صحنۀ معارف الهی، در صحنۀ فلسفه، در صحنۀ فقه و فقاهت، در صحنۀ سیاست در هر
صحنه اي که وارد بشود اشخاصی که تزکیه نشدند و تصفیه نشدند و از این شیطان باطن رها نشدند، خطر اینها بر بشر خطرهاي

 
بزرگ است.» 

 
اخلاق همان طور که آن را تعریف کرده اند صفات و ملکات ثابت نفس است که در اثر عوامل مختلفی شکل می گیرند. 

از آن جهت که انسان براي هدف خاصی خلق شده و از طرفی بین دنیا و آخرت پیوستگی و وابستگی وجود خاصی برقرار است،
بنابراین هرکس بر چگونگی اخلاق خود مسئول است. یعنی انسان با هر اخلاقی خوشبخت و سالم نیست، نه در دنیا و نه در حیات

 
ابدي آخرت. انسان در دنیا تنها با داشتن اخلاق خاص خوشبخت است و در آخرت نیز چنین است. 

حیات آخرت حیاتی قانونمند است و در پی ورود هر نفسی به خود واکنش و عکس العمل ویژه اي از خود نشان می دهد که به بعضی

 
از مصادیق آن در بحث پیوستگی و وابستگی دنیا و آخرت اشاره شد. 

 
امام خمینی1 دربارة واکنش آخرت نسبت به اخلاق انسان این گونه می فرماید: 

«انسان همین طور که در این دنیا یک صورت ملکی دنیاوي دارد، که خداوند تبارك و تعالی آن را در کمال حسن و نیکویی و ترکیب
بدیع خلق فرموده که عقول تمام فلاسفه و بزرگان در آن متحیر است و علم معرفۀ الاعضا و تشریح تاکنون توانسته است معرفت
درستی به حال آن پیدا کند، و خداوند انسان را از بین مخلوقات امتیاز داده به حُسن ترکیب و جمال نیکو منظر کذلک از براي او یک



صورت و شکل ملکوتی غیبی است، که آن صورت تابع ملکات نفس و خلق باطن است در عالم بعد از موت، چه برزخ باشد یا
قیامت.انسان اگر خُلق باطن و ملکه و سریره اش انسانی باشد، صورت ملکوتی او نیز صورت انسانی است ولی اگر ملکاتش غیرملکات

 
انسانی باشد، صورتش انسانی نیست و تابع آن سریره و ملکه است.» 

 
در جاي دیگري می فرماید: 

«بدان که میزان در این صور مختلفه، که یکی از آنها انسان است، و باقی چیزهاي دیگر، وقت خروج نفس است از این بدن و پیدا
شدن مملکت برزخ و غلبۀ سلطان آخرت که اولش در برزخ است. در وقت خروج از بدن با هر ملکه اي از دنیا رفت، با آن ملکه صورت
آخرتی می گیرد، و چشم ملکوتی برزخی او را می بیند و خود او هم وقت گشودن چشم برزخی، خود را به هر صورتی هست می بیند،

 
اگر چشم داشته باشد.» 

بنابراین دربارة نسبت دین و اخلاق با توجه به اینکه دین براي انسان آمده است و آمده که او را به مقام ویژة انسانیت و خلافت الهی
برساند و با توجه به اینکه انسان بدون تهذیب اخلاق هرگز صورت حقیقی خود را نمی یابد، می توانیم بگوییم که اخلاق روح دین

 
است. 

 
اخلاق به قدري مهم است که به تعبیر قرآن کریم اگر رعایت نشود به عقاید نیز لطمه وارد خواهد ساخت و عقاید را از بین می برد. 

«ثم کان عاقبۀ الذین اساوُ السواي ان کذبوا بآیات ا و کانوا بها یستهزءون.» یعنی «آخر و سرانجام کار آنان که به اعمال زشت پرداختند
این شد که آیات الهی را تکذیب کردند و آنها را به تمسخر گرفتند».



انسان در لحظه مرگ چه چیزي می بیند؟

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/09/25

همه ما مطالبی را از سختی و ترسناك بودن زمان جان دادن شنیده ایم و اینکه هر فردي توان مقابله با آن را ندارد و شاید
دلیل اصلی ترس از مرگ در بین ما انسان ها نیز ترس از رسیدن آن لحظه و رویارویی با اتفاقاتی باشد که قرار است در آن

زمان رخ دهد.

به گزارش جام جم آنلاین از تسنیم، از آمدن فرشته مرگ گرفته تا چیز هایی که قرار است به ما نشان دهند هر کدام خوف به

 
دلمان می اندازند؛ جوري که حتی دوست نداریم به آن لحظه فکر کنیم. 

 
اما واقعاً ما انسان ها چطور جان به جان آفرین تسلیم می کنیم و در آن لحظه چه چیز هایی را قرار است ببینیم؟! 

 
مطالبی را براي پاسخ به این سؤال آماده کرده ایم که پیشنهاد می کنیم آن را مطالعه کنید. 

 
 

 
انسان چگونه جان می دهد؟ 

حضرت امیرالمومنین علی(ع) در بخشی از خطبه 109 کتاب شریف نهج البلاغه در مورد کیفیت جان دادن انسان سخن به میان می

 
آورد و می فرماید: 

سختی جان کندن و حسرت از دست دادن دنیا، به دنیا پرستان هجوم آورد. بدن ها در سختی جان کندن، سست شده و رنگ باختند.
مرگ آرام آرام همه اندامشان را فرا گرفته، زبان را از سخن گفتن باز می دارد و او در میان خانواده اش افتاده با چشم خود می بیند و
با گوش می شنود و با عقل درست می اندیشد که عمرش را در پی چه کار هایی تباه کرد و روزگارش را چگونه سپري کرده است. به
یاد ثروت هایی که جمع کرده می افتد؛ همان ثروت هایی که در جمع کردن آن ها چشم بر هم گذاشته و از حلال و حرام و شبهه
ناك گرد آورده و اکنون گناه جمع آوري آن همه بر دوش اوست که هنگام جدایی از آن ها فرا رسیده و براي وارثان باقی مانده است تا

 
از آن بهره مند گردند و روزگار خود بگذرانند. 



 
پنج چیزي که محتضر هنگام مرگ می بیند 

برخی از واقعیت ها در زمان حیات، بر انسان پوشیده است و لحظه مرگ، بر او آشکار می شود؛ زیرا در آن زمان که آدمی از مرز دنیا
می گذرد، فرشته مرگ را می بیند و در آستانه جهان غیب قرار می گیرد. در چنین حالتی است که رابطه او با اطرافیان و اطرافیانش با
وي قطع می شود؛ نه محتضر می تواند مشاهدات خود را براي آنان بگوید و آنچه بر وي می گذرد، توضیح دهد و نه اطرافیان قادرند به
اطلاعات و مشاهدات محتضر پی ببرند و از چگونگی حالش آگاهی یابند. سیدجواد موسوي در مقاله اي با مدد جستن از آیات و

 
روایات اهل بیت علیهم السلام به اموري که محتضر هنگام مرگ مشاهده می کند، پرداخته است که در ذیل می آید. 

شخص محتضر ظرف چند لحظه که انتقال روح او انجام می شود، پرده از جلوي دیدگانش کنار رفته، از عالم دیگر شاهد مناظر مطبوع

 
یا رنج آور این دنیا می شود. 

به عبارت دقیق تر می توان گفت: برخی از واقعیت ها در زمان حیات، بر انسان پوشیده است و لحظه مرگ، بر او آشکار می شود؛ زیرا

 
در آن زمان که آدمی از مرز دنیا می گذرد، فرشته مرگ را می بیند و در آستانه جهان غیب قرار می گیرد. 

در چنین حالتی است که رابطه او با اطرافیان و اطرافیانش با وي قطع می شود؛ نه محتضر می تواند مشاهدات خود را براي آنان بگوید

 
و آنچه بر وي می گذرد، توضیح دهد و نه اطرافیان قادرند به اطلاعات و مشاهدات محتضر پی ببرند و از چگونگی حالش آگاهی یابند. 

اوضاع و احوال کسی که فرشته مرگ را دیده و به جهان غیب راه یافته است، از بعضی جهات شبیه انسانی است که به خواب عمیق
فرو رفته و از دنیاي بیداري جدا شده است. قلب و مغز او فعّال است؛ امّا از اطرافش بی خبر است. نه بیدارانی که اطرافش هستند از

 
مشهودات وي باخبرند و نه او می تواند در آن حال آنچه را می بیند، براي آنان توضیح دهد. 

«در ادوار حیات بشر، سه روز است که از نظر دینی بسیار مهم تلقّی شده و بزرگ ترین تحّول در آن ها به وقوع می پیوندد؛ یکی روز

 
ولادت است، سپس روز مرگ و سوم روز قیامت. 

 
در این سه روز، انسان از عالمی به عالمی دیگر انتقال می یابد و تمام شرایط زندگی و قوانین حیاتی اش دگرگون می شود». 

به همین دلیل در زمان احتضار و مرگ را «معاینه» گویند؛ براي آنکه آثار آن عالم را بالعیان مشاهده می کند، و چشم غیبی ملکوتی

 
گشوده می شود و شمّه اي از احوال ملکوت بر او کشف گشته و بعض آثار و اعمال و احوال خویش را مشاهده می کند. 

بسیار واضح است که تفاوت مشهودات اهل ایمان و کفر به اعمال آن ها بستگی دارد؛ اهل ایمان و عمل صالح از کرامات حق تعالی
بهره مند می شوند و مناظر مطبوع و دلپذیر را مشاهده می کنند؛ ولی اهل کفر و نفاق به اندازه حظّ و بهره خود و آنچه در دار دنیا

 
کسب کرده اند، آثار غضب و قهر الهی را مشاهده می کنند. 



 
 

 
دیدنی هاي در حال احتضار 

 
فرشته ها 

ۀَ بمِا کُنْتُمْ تعَْمَلُونَ»؛ «(متقین)کسانی خداي متعال می فرماید: «الَّذینَ تتََوَفَّاهُمُ المَْلائکَِۀُ طَیبینَ یقُولوُنَ سَلامٌ عَلَیکُمْ ادْخُلُوا الجَْنَّ
هستند که وقتی فرشتگان (رحمت)، آنان را که عمرشان به پاکدلی (و درستکاري)طی شده است، قبض روح می کنند به آن ها می

 
گویند: سلام بر شما! داخل بهشت شوید که این، پاداش اعمال خوب شما است. 

با توجه به آیات و روایات اسلامی، می توان فرشتگانی که بر بالین محتضر حاضر می شوند و ملاقات هایی که همراه با گفتگو صورت

 
می پذیرد، بدین ترتیب بیان نمود: 

 
فرشته مرگ 

 
ما در این جهان فعل و انفعال هاي عالمَ ملکوت و غیب را نمی بینیم. 

امام علی علیه السلام فرموده است: «هَلْ تُحِسُّ بهِِ إذَِا دَخَلَ مَنْزِلاً أمَْ هَلْ ترََاهُ إذَِا توََفَّى أحََداً بلَْ کَیفَ یتَوَفَّى الجَْنِینَ فِی بطَْنِ أُمِّهِ أَ یلِجُ
ِّهَا أمَْ هُوَ سَاکِنٌ مَعَهُ فِی أحَْشَائهَِا»؛ آیا موقعی که فرشته مرگ در منزلی وارد می شود، وحُ أجََابتَْهُ بإِِذْنِ رَب عَلَیهِ مِنْ بعَْضِ جَوَارِحِهَا أمَِ الرُّ
احساس می کنی؟ آیا وقتی به قبض روح کسی اشتغال دارد، او را می بینی؟ فرشته مرگ، روح جنین را چگونه می گیرد؟ آیا از بعضی
از جوارح مادر وارد می شود؟ یا آنکه روح جنین، به اذن خدا فرشته مرگ را اجابت می کند؟ یا او با جنین در رحم مادر سکونت دارد؟

محتضر در لحظه اي که ملک الموت و جهان ناآشناي پس از مرگ را مشاهده می کند، متوجه می شود که زندگی دنیایش سپري
شده و در آستانه رحلت به عالم آخرت قرار گرفته است. در این موقع، سخت نگران و مضطرب شده، دچار شدیدترین فشار روحی می

 
گردد. به موجب روایات رسیده در این باب، این هنگام براي آدمی از ساعات بسیار سنگین و دشوار است. 

امّا اینکه انسان در هنگام مرگ، فرشتگان قبض روح را در چه شکل و شمایلی مشاهده می کند، باید گفت: این حالت نیز به عمل و
شخصیت فرد بستگی دارد. انسان نیکوکار آن ها را به شکل خوب و همراه با بشارت، سلام و تحیت مشاهده می کند؛ چنانچه قرآن

 
ۀَ بمِا کُنْتُمْ تعَْمَلُونَ»  کریم به آن اشاره کرده و می فرماید: «الَّذینَ تتََوَفَّاهُمُ المَْلائکَِۀُ طَیبینَ یقُولوُنَ سَلامٌ عَلَیکُمْ ادْخُلُوا الجَْنَّ

اگر کافر، ظالم و ستمکار باشد، فرشتگان را بیم دهنده و با چهره هاي ترسناك می بیند: «یوْمَ یرَوْنَ المَْلائکَِۀَ لا بشُْرى یوْمَئِذٍ
للِْمُجْرِمینَ وَ یقُولوُنَ حِجْراً مَحْجُوراً»؛ روزي که فرشتگان (مرگ یا عالم برزخ یا صحنه قیامت) را می بینند. در آن روز گناهکاران را
بشارتی نیست و (به فرشتگان) می گویند: ما را ایمنی کامل دهید! و فرشتگان می گویند: سخت ممنوع است (بر شما رحمت و بهشت

 
خدا). 



خداي متعال در آیاتی به گفتگوي فرشتگان و ستمکاران در هنگام مرگ تصریح کرده، این گفتگو را چنین بیان می فرماید: «إنَِّ الَّذینَ
ِ واسِعَۀً فَتُهاجِرُوا فی ها فَأُولئِکَ ا مُسْتَضْعَفینَ فِی الأَْرْضِ قالوُا أَ لمَْ تکَُنْ أرَْضُ االلهَّ توََفَّاهُمُ المَْلائکَِۀُ ظالمِی أنَفُْسِهِمْ قالوُا فیمَ کُنْتُمْ قالوُا کُنَّ
مُ وَ ساءَتْ مَصیراً»؛ کسانی که فرشتگان (قبض روح) روح آن ها را گرفتند، در حالی که به خویش ستم کرده بودند، به آن مَأْواهُمْ جَهَنَّ
ها گفتند: شما در چه بودید؟ (و چرا با اینکه مسلمان بودید، در صف کفّار جاي داشتید؟!) گفتند : ما در سرزمین خود، (تحت فشار
و)مستضعف بودیم. آن ها (فرشتگان) گفتند: مگر سرزمین خداوند، پهناور نبود که مهاجرت کنید؟! آن ها (عذري نداشتند و)

 
جایگاهشان دوزخ است و سرانجام بدي است. 

همچنین می فرماید: «وَ لوَْ ترَى إذِْ یتَوَفَّى الَّذینَ کَفَرُوا المَْلائکَِۀُ یضْرِبوُنَ وُجُوهَهُمْ وَ أدَْبارَهُمْ وَ ذُوقُوا عَذابَ الحَْریقِ»؛ (اي پیامبر)! اگر
ببینی کفار را هنگامی که فرشتگان (مرگ) جانشان را می گیرند و بر صورت و پشت آن ها می زنند و (می گویند: بچشید عذاب

 
سوزنده را! (به حال آن ها تأسف خواهی خورد!). 

در منابع اسلامی در مورد مشاهده، گفتگو، بشارت به بهشت و نشان دادن نعمت هاي آن به مؤمنین درستکار توسط فرشته مرگ در

 
لحظه جان دادن روایات بسیاري وجود دارد. 

 
 

 
فرشتگان ثبت اعمال 

«یک انسان مکلّف در طول ده ها سال عمر خود، هزاران عمل خوب و بد انجام می دهد و «رقیب» و «عتید» تمام آن ها را ثبت می
نمایند. هنگام مرگ، خلاصه تمام آن ها به محتضر ارائه می شود؛ یعنی هر انسانی در پایان عمر و خاتمه یافتن دوران معامله و داد و
ستد بازار دنیایش، بیلان کار هاي خود را می بیند، از اوضاع و احوال خوب یا بد خویش آگاه می گردد و به سود یا زیان معاملاتی که

 
در زندگی با نقد عمر انجام داده، واقف می شود. خلاصه، خیلی زود می فهمد اهل ثواب است یا اهل عقاب». 

بر این اساس هر انسانی پس از مرگ، بلافاصله از وضع خود آگاه می شود و می فهمد آیا بهشتی و اهل سعادت است یا جهنمی و اهل
عذاب می باشد. از این رو، هر یک از کفّار و گناهکاران که عمر خود را با جهل و غفلت گذرانده اند، در همان لحظات احتضار، خطر را
احساس نموده، از گذشته پشیمان می شوند و می گویند: «قالَ رَبِّ ارْجِعُونِ لعََلِّی أعَْمَلُ صالحِاً فیما ترََکْتُ کَلاَّ إنَِّها کَلِمَۀٌ هُوَ قائلُِها وَ
مِنْ وَرائهِِمْ برَْزَخٌ إلِى یوْمِ یبْعَثُونَ»؛ پروردگارا! مرا به دنیا باز گردان تا مگر گذشته را جبران کنم و عمل صالحی انجام دهم؛ ولی پاسخ
منفی می شنوند و به او گفته می شود: این سخن بی اثر، هرگز جامه تحقّق نمی پوشد و از پی مرگشان عالم برزخ است تا قیامت بر پا

 
گردد و از قبر ها برانگیخته شوند. 

فرشتگان موکّل رزق، آشامیدنی ها و نفََس ها 



یکی دیگر از مشهودات محتضر در اولین مراحل انتقال، فرشگان مأمور بر رزق و روزي است. در آن لحظات، سه فرشته بر بالین او

 
حاضر می شوند و هر کدام از آن ها گزارش مأموریت خود را بدین شرح بیان می کنند: 

«اولی سلام کرده، می گوید: من موکل روزي تو بودم، شرق و غرب زمین را جستجو کرده، از روزي تو لقمه اي پیدا نکردم که نخورده
باشی، سپس فرشته دوم می گوید: سلام بر تو! من موکّل مایعات و آشامیدنی هاي تو، از آب و غیر آب بودم، شرق و غرب زمین را
گشتم، شربت آبی از آن تو نیافتم که نیاشامیده باشی. آن گاه ملک سوم درآمده، پس از سلام می گوید: من مأمور نفس هاي تو بودم،

 
شرق و غرب زمین را تفحّص کردم، نفسی از تو که نکشیده باشی، پیدا نکردم. 

 
پیامبر اکرم (ص) و ائمه معصومین (ع) 

ِ حَتَّى یکُونَ وَقْتُ نُ الوُْصُولَ إلِىَ رِضْوَانِ االلهَّ پیامبر اسلام (صلی االله علیه و آله) فرمودند: «لاَ یزَالُ المُْؤْمِنُ خَائفِاً مِنْ سُوءِ العَْاقِبَۀِ وَ لاَ یتَیقَّ
یبِینَ مِنْ آلهِِمَا فِی أعَْلَى عِلِّیینَ فَیقُولُ لهَُ أَ وَ لاَ داً وَ عَلِیاً وَ الطَّ ِ. ثُمَّ یقُولُ لهَُ انظُْرْ فَینْظُرُ فَیرَى مُحَمَّ نزَْعِ رُوحِهِ وَ ظُهُورِ مَلَکِ المَْوْتِ لهَ . 
ا تُفَارِقُ هَاهُنَا فَیقُولُ بلََى» ؛ مؤمن پیوسته از سُکَ وَ آناَسُکَ أَ فَمَا ترَْضَى بهِِمْ بدََلاً مِمَّ تُکَ هُمْ هُنَاكَ جُلاَّ ترََاهُمْ هَؤُلاَءِ سَادَاتُکَ وَ أئَمَِّ
قیامت بیمناك است و یقین ندارد که آیا مقام خشنودي و رضاي خدا را دریافت خواهد کرد یا نه، تا هنگام مرگ و آمدن ملک الموت؛
فرشته مرگ به او می گوید: اینک تماشا کن! محتضر نگاه می کند. محمد و علی و پیشوایان معصوم (علیهم السلام) را در اعلا علیین
مشاهده می کند. فرشته به او می گوید: آن ها پیشوایان و رهبران تو هستند و در آنجا با تو همنشین و مأنوس خواهند بود. اکنون

 
حاضري به جاي کسانی که اکنون در دنیا از آن ها مفارقت می کنی، این همنشین ها را انتخاب نمایی؟ می گوید: آري...». 

ظاهر شدن ایشان براي عموم مردم در حال احتضار و در قبر، امري ممکن و واقع شدنی است؛ زیرا در آن حال و در آنجا حجاب هاي
عالم ماده براي مؤمن و کافر از دیده ها برداشته می شود، پس انسان مؤمن ایشان را می بیند، به صورتی که دوست می دارد و کافر

 
می بیند، به نحوي که آن ها را دوست نمی دارد. 

و، امّا حاضر شدن ایشان موقع جان دادن به این سبب است که بر کار هاي او شهادت دهند و او را به فرشته مرگ معرفی کنند. اگر
محتضر از اولیاء االله و دوستان و شیعیان امیرالمؤمنین علیه السلام باشد، سفارش او را به ملک الموت می کنند و می گویند: اي
گیرنده جان ها! ملاحظه حال این محتضر را بکن؛ زیرا او از دوستان و شیعیان ماست. ملک الموت نیز با کمال مهر و محبّت و به
آسانی جان او را از بدنش بیرون می آورد. بعد از مرگ در پیشانی آن مؤمن نوشته می شود: این شخص از دوستان و شیعیان علی و

 
اولادش (علیهم السلام) است. 

اگر محتضر از منافقان و دشمنان خدا و اهل بیت (علیهم السلام) باشد به ملک الموت می گویند: این شخص از دشمنان ما خانواده

 
بود و در دنیا با ما ارتباطی نداشت. 

هر گونه که صلاح می دانی با او رفتار نما! فرشته مرگ نیز با شدت و سختی جان او را از بدنش بیرون می کشد، و بعد از مرگ هم در

 
پیشانی او نوشته می شود: این شخص منافق یا کافر است. 

داً وَ عَلِیاً حَیثُ تقََرُّ امام صادق (علیه السلام) در وصف افراد محتضر این گونه می فرماید: «مَا مِنْ مُؤْمِنٍ یحْضُرُهُ المَْوْتُ إلاَِّ رَأىَ مُحَمَّ
عَینُهُ، وَ لاَ مُشْرِكٌ یمُوتُ إلاَِّ رَآهُمَا حَیثُ یسُوؤُهُ»؛ هیچ کس نیست که مرگش فرا رسد، مگر آنکه پیامبر اسلام (صلی االله علیه و آله) و
ائمه معصومین (علیهم السلام) همگی (با بدنی مثالی) نزد او مجسم و حاضر می شوند، به طوري که آنان را می بیند. اگر محتضر از
مؤمنان باشد، وقت مشاهده به آنان علاقه پیدا می کند و عشق می ورزد، و اگر از مؤمنان نباشد، هنگام مشاهده ایشان، آنان را دشمن

 
می دارد و به دیدار آنان علاقه اي ندارد.» 



 
امیر المؤمنین (علیه السلام) به «حارث بن اعور همدانی» فرمودند: 

 
یا حَارِ هَمْدَان مَنْ یمُتْ یرَنیِ مِنْ مُؤْمِنٍ اوَْ مُنَافِقٍ قُبُلاً 

 
«اي حارث همدانی! بدان هر کس از مؤمنان و منافقان که بمیرد، مرا می بیند». 

 
بهشت و جهنم 

در روایتی از پیامبر اکرم (صلی االله علیه و آله) چنین آمده است: «انسان مؤمن در دنیا همواره نسبت به آینده خود و آنچه در پیش رو
دارد، در نگرانی و هراس به سر می برد، حتی در لحظه مرگ. برخی امور همچون جدا شدن از اهل و اموال بر اندوه او می افزاید؛ امّا با
دیدن بهشت و نعمت هاي آن، راحتی و آسایش خاطر غیر قابل وصفی پیدا می کند که حاضر به عوض کردن آن ها با أمر دیگري

 
نمی باشد. 

مؤمن به واسطه جدا شدن از زن و زندگی، حسرت و اندوه فراوانی دارد و چون آرزوهایش ناتمام مانده است و ملک الموت در هنگام
شدت بیماري و کمال ناراحتی او، از رها کردن اموال و خانواده و گرفتاري هاي دیگر می آید، پس ملک الموت به او می گوید: این چه
اندوه و ناراحتی است که داري؟ آیا عاقل به واسطه از دست دادن پشیزي بی ارزش ناراحت می شود، در صورتی که به جاي آن
میلیون ها برابر دنیا به او ارزانی داشته اند؟ مؤمن در پاسخ می گوید: نه. ملک الموت به او می گوید: به بالاي سرت نگاه کن! محتضر
درجات بهشت و قصر هایی که از حد آرزو نیز بالاتر است، می بیند. فرشته مرگ به او می گوید: اینجا منزل تو است و نعمت پایدار،
اموال، خانواده و خویشاوندانت در اینجایند. هر کدام از خویشاوندان و خانواده ات صالح باشند، در اینجا با تو خواهند بود. آیا راضی

 
هستی به جاي مال و ملک دنیا، این نعمت ها را دریابی؟ می گوید: به خدا قسم مشتاقم و حاضرم». 

برخی روایات، این مشاهده را ثمره صبر و استقامت در راه ولایت و محبت امیر المؤمنین (علیه السلام) و بغض نسبت به دشمنان

 
ایشان معرفی نموده اند. 

 
شیطان 

وقتی انسان در حال احتضار قرار می گیرد، شیطان با فرزندان و یاران خود بر بالین او حاضر می شوند و تلاش می کنند تا با حیله

 
هاي مختلف «ایمان» او را گرفته و آن را از چنگش بیرون آورند و این سخت ترین حالت براي هر محتضري است. 

کُهُ فِی لَ بهِِ إبِلِْیسُ مِنْ شَیاطِینِهِ مَنْ یأْمُرُهُ باِلکُْفْرِ، وَ یشَکِّ از امام صادق (علیه السلام) نقل شده است: «مَا مِنْ أحََدٍ یحْضُرُهُ المَْوْتُ إلاَِّ وَکَّ
ِ داً رَسُولُ االلهَّ ، وَ أنََّ مُحَمَّ ُ دِینِهِ حَتّى تخَْرُجَ نفَْسُهُ، فَمَنْ کَانَ مُؤْمِناً لمَْ یقْدِرْ عَلَیهِ، فَإِذَا حَضَرْتُمْ مَوْتاَکُمْ، فَلَقِّنُوهُمْ شَهَادَةَ أنَْ لاَإلِهَ إلاَِّ االلهَّ
صلى االله علیه و آله حَتّى یمُوتَ»؛ هیچ انسانی نیست، مگر اینکه در هنگام مرگ شیطان، یکی از مأمورین خود را نزد او حاضر می کند
تا وي را وسوسه کند و در دینش به شک اندازد و او را به کفر بکشاند. این وسوسه ادامه دارد تا اینکه روح از بدن او خارج شود؛ اگر
محتضر از مؤمنان حقیقی باشد، شیطان نمی تواند بر او غالب شود و دین و ایمانش را بگیرد. پس هرگاه یکی از شما بر بالین شخصی

 
از کسان خود رفتید که مرگش فرا رسیده است، شهادتش را به او تلقین کنید تا شیطان به او دست نیابد. 

 
مال، فرزندان و اعمال 

از دیگر اموري که براي محتضر به صورت مثالیه خود مجسم می گردد و او آن ها را می بیند و دست نیاز به سویشان دراز می کند،

 
مال و اولاد و اعمال فرد است. 



در این مورد أمیر المؤمنین (علیه السلام) می فرماید: همانا فرزند آدم در آخرین روز از روز هاي دنیاي خود و اولین روز از روز هاي
آخرت (در حال احتضار) قرار گیرد، (در عالم مثال به صورت مثالی) مال و اولاد و عملش براي او ممثّل شود، پس متوجه مال خود
شود و گوید: (اي مال)! به خدا سوگند من بر (جمع) تو حریص و (بر انفاق تو) بخیل بودم (شب و روز خود را براي تحصیل و به دست
آوردن تو صرف کردم و چیزي از تو را از خود جدا نمی کردم)، پس چه سود و بهره اي از تو براي من است؟ مال (در جواب) می گوید:

 
کفن خود را از من برگیر (یعنی استفاده تو از من در این حال فقط کفنی بیش نیست). 

سپس حضرت فرمود: پس متوجه فرزندان خود شود و گوید: به خدا سوگند! من براي شما پدري مهربان و حامی و نگهدرانده شما
بودم، پس (در این حال) چه نفع و فایده اي از شما براي من هست؟ می گویند ما تو را به قبر و گودالی که آرامگاه تو است، می

 
رسانیم و در آن پنهان می سازیم. 

پس از آن متوجه عمل خود می شود و می گوید: به خدا سوگند! من نسبت به (انجام) تو میل و رغبت نداشتم و تو بر من گران و
سنگین بودي، پس چه نفع و فایده اي از تو براي من هست؟ می گوید: من قرین و همنشین تو هستم در قبر و روز رستاخیزت، تا
زمانی که من و تو بر پروردگارت عرضه شویم. پس اگر آن شخص، ولی و دوست خدا باشد، نزد او کسی آید که از جهت خوشبویی و
خوبی منظره و زیبایی و در برداشتن لباس هاي فاخر و قیمتی، نیکوترین مردم است، پس به وي گوید: بشارت و مژده باد تو را به
راحتی و آسایش و زندگی دایم و روزي پاك و پاکیزه و بهشت پر نعمت و ورود تو بهترین ورود ها باشد، پس محتضر می گوید: تو

 
کیستی؟ می گوید: من عمل صالح تو هستم. از دنیا به سوي بهشت کوچ کن. 

اعمال خیر، صورتی زیبا و نیکو دارند و براي فاعلش آسایش و راحتی را به ارمغان می آورند و اعمال شرّ، صورتی زشت و کریه المنظر
دارند و باعث عذاب و وحشت صاحبش می گردند.



بودجه 1400 در اتاق شیشه اي

منبع: ایرناشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/09/25

تهران- ایرنا- شفافیت در بودجه هدفی است که دولت از سال 93 تاکنون دنبال کرده و این در حالی است که به گفته یک
کارشناس اقتصادي شفافیت برنامه مالی در این شرایط کشورمان بسیار سخت به دست می آید.

 تهران- ایرنا- شفافیت در بودجه هدفی است که دولت از
سال 93 تاکنون دنبال کرده و این در حالی است که به گفته یک کارشناس اقتصادي شفافیت برنامه مالی در این شرایط کشورمان

 
بسیار سخت به دست می آید. 

شفافیت از مهم ترین اصول بودجه است و موثرترین عامل پیشگیري از فساد محسوب می شود. بودجه هر چه شفاف تر باشد، مردمی

 
تر خواهد بود و یکی از ویژگی هاي بودجه شفاف، همه فهم و انتقادپذیر بودن آن است. 

بناي دولت تدبیر و امید هم از اولین بودجه نویسی در سال 93 تا آخرین یعنی 1400 رعایت اصل شفافیت بوده هر چند که می دانیم
در شرایط تحریمی و شرایط اقتصادي کشورمان رعایت این مهم، بسیار دشوار و پیچیده است، اما وقتی تنوع اخبار و اطلاع رسانی از

 
جزیی ترین مسائل بودجه را بررسی می کنیم، می بینیم که روند بودجه نویسیِ شفاف رو به جلو بوده است. 

امروز افراد از اقشار و طیف هاي مختلف به راحتی در شبکه هاي مجازي موضوعات مختلف بودجه را مورد نقد قرار می دهند و

 
خواسته و دل نگرانی هاي خود از بودجه را به راحتی و بدون واسطه بیان می کنند. 

البته تنها یکی از ویژگی هاي بودجه شفاف، اطلاع رسانی فراگیر، مردمی کردن و همه فهم بودن آن است. از دیگر مشخصات بودجه
شفاف درج اعداد واقعی و تحقق پذیر در بودجه است که از نقاط ضعف برنامه بودجه در همه ادوار و دولت ها بوده و بخشی از به
شرایط خاص تحریمی کشورمان برمی گردد. در این زمینه، اعمال تحریم هاي سختگیرانه دولت ترامپ بر فرایند فروش نفت کشورمان

 
عاملی مهم بوده است. 

همچنین، بودجه شفاف به این معنا است که تمام نهادها، سازمان ها و افرادي که از منابع عمومی استفاده می کنند و سهمی دارند،



مشخص شده و ضمانت پاسخ گویی آنها در مقابل نهادهاي نظارتی ایجاد شود و افکارعمومی درباره آن ارزیابی و خواسته اکثریت در

 
چارچوب واقعیت اقتصاد کشور در آن لحاظ شود. 

از مهم ترین اقدامات دولت ها براي شفافیت بودجه، اعلام کم و کسري ها و بدهی ها در بودجه است که دولت یازدهم و دوازدهم
جدي ترین گام را در شفاف کردن این بخش برداشتند به طوري که در بعد از سال 93 دولت میزان بدهی ها را براي انتشار اوراق
اسناد خزانه در لایحه بودجه درج کرد، حال آنکه پیش از آن از آنجایی که بدهی ها از طریق اوراق با بخش خصوصی و پیمانکاران
تسویه نمی شد عدد دقیقی هم از اعداد و ارقام بدهی ها وجود نداشت. یا اینکه تا قبل از دولت تدبیر مردم با جدول 17 در لایحه

 
بودجه آشنا نبودند اما امروز به دقت بودجه نهادهاي حاضر در این جدول را مورد بررسی قرار می دهند. 

مهم ترین اصل در بودجه شفاف، پذیرش انتقادات سازنده است از این رو عده اي درباره شفافیت لایحه بودجه 1400 نقدهایی را
مطرح می کنند از جمله اینکه اعداد درج شده از درآمد حاصل از فروش نفت نمی تواند محقق شود که البته رییس سازمان برنامه و
بودجه و دست اندر کاران دخیل در بودجه بارها درباره این نقد توضیح داده اند که فروش 2.3 میلیون بشکه در روز رعایت سقف پیش
بینی شده در اوپک است و 199 هزار میلیارد تومان درآمد ناشی از فروش نفت قرار نیست فقط با این 2.3 میلیون بشکه به دست آید.

 
آنچه بودجه را شفاف می کند 

«سید بهاءالدین حسینی هاشمی» کارشناس اقتصادي در گفت وگو با ایرنا درباره ویژگی هاي بودجه شفاف و میزان شفافیت لایحه
بودجه 1400 اظهار داشت: می دانیم شفافیت بودجه در این شرایط کشورمان بسیار سخت به دست می آید اما شفافیت در بودجه به
این معنا است که هیچ ابهامی در درآمدها وجود نداشته باشد و درآمدهایی که در بودجه دیده شده، تحقق یابد. همچنین مصارفی که
در بودجه در نظر گفته می شود باید به صورت کامل و واضح مشخص باشد و در جهت برنامه هاي 5 ساله استراتژیک کشور و اسناد

 
بالادستی در نظرگرفته شوند. 

وي ادامه داد: موضوع مهم این است که بودجه در بخش هایی تحت عناوین مختلف براي موارد خاص اختصاص پیدا نکند و باید برنامه
مشخصی در بودجه ارایه و توضیحات جامع و کامل درباره نقش بودجه در رشد اقتصادي بیان شود که این بودجه متناسب با چه

 
برنامه و اهداف تعیین شده است. 

این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه بودجه متوازن و شفاف بودجه اي است که مصارف و منابع آن مشخص است و کسري بودجه در
حد حداقل باشد، اظهار داشت: مهم ترین منابع بودجه معمولا از دو بخش مالیات و درآمدهاي حاصل از فروش نفت تشکیل شده
بنابراین اولا می دانیم که سال آینده با توجه شرایط رکودي امسال و صدمات ناشی از شیوع ویروس کرونا، به رونق نمی رسیم، بنگاه

 
ها درآمد قابل توجهی نخواهند داشت که درآمدهاي مالیاتی قابل توجهی بخواهیم داشته باشیم. 



 
 

حسینی هاشمی افزود: دوم اینکه رکن دیگر منابع در بودجه درآمدهاي نفتی است که حتی با حضور بایدن و کاهش فشارهاي
حداکثري انتظار نمی رود که در آینده نزدیک بتوان به راحتی نفت فروخت و درآمدهاي حاصل از فروش نفت را وصول کرد. باید به
این موضوع توجه داشته باشیم که در این مدت که امکان فروش نفت براي ایران وجود نداشت مشتریان نفت کشورمان جذب سایر

 
کشورها شدند و رقبا توانستند نفتی با مشخصات نفت ایران تولید و به مشتریان کشورمان بفروشند. 

وي تاکید کرد: واقعیت انکارناپذیر این است که کسري بودجه وجود خواهد داشت چرا که در این شرایط وصول درآمدها، دولت برخی

 
از مصارف مانند پرداخت حقوق کارمندان را نمی تواند حذف کند بنابراین در بودجه سایر بخش ها دچار کمبود می شویم. 

این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه موضوع مهم در شفافیت بودجه توضیح اهداف و برنامه بودجه است و باید اعلام شود که قطب
نماي بودجه چه سمت و جهتی را نشان می دهد، گفت: دولت براي افزایش شفافیت بودجه 1400 باید اعلام می کرد در بودجه سال
آینده به دنبال اشتغالزایی است یا با اولویت قرار گرفتن سایر موضوعات سال آینده همین سطح اشتغال حفظ می شود. باید اطلاع

 
رسانی می شد که بودجه سال آینده توسعه اي است یا همین وضع موجود پایدار خواهد بود. 

به گفته، حسینی هاشمی، موضوع مهم در شفافیت این است که باید اطلاع رسانی شود آیا بودجه 1400 به دنبال رشد است که در
این صورت باید قیمت هاي تنظیم شده بودجه مورد بررسی قرار بگیرد. انتقادي که در باب شفافیت به بودجه 1400 وارد می آید این

 
است که دولت باید مبناي بودجه نویسی سال آینده را اطلاع رسانی می کرد تا بتوان از آن منظر بودجه را مورد بررسی قرار داد. 

 
شفافیت بودجه از مسیر مردمی کردن آن می گذرد 

بررسی ها و گزارشات جهانی نشان می دهد در هر کشوري که مردم آن از اقشار و گروه هاي مختلف به اطلاعات و جزییات کامل
بودجه در زمان مناسب آن دسترسی ندارند، یعنی مشارکت ها معنادار نیست و سطح مطالبه گري ها و از سوي دیگر پاسخ گویی ها
پایین است و آن کشور در فساد رتبه بالاتري پیدا می کند. بنابراین مهم ترین موضوعات در بحث شفافیت در بودجه اطلاع رسانی
سریع و فراگیر و مهم تر از آن ارتقاي سواد تحلیل کنندگان و مردم در بحث بودجه است. اگر منصفانه بنگریم می بینیم که در چند

 
سال گذشته بیش ترین حجم اخبار از بودجه از رسانه هاي متعدد و مختلف منتشر شده است. 

عامل اثرگذار دیگر در ارتقاي شفافیت بودجه استفاده از سامانه هاي الکترونیکی و افزایش سطح دولت الکترونیک است که امکان
دسترسی همه مردم هم به اکثر این سامانه ها وجود داشته باشد که ارتقاي شفافیت از طریق این کانال به طور مستقیم با کاهش

 
فساد ارتباط دارد. 



اما همانطور که گفته شد در کنار تمام اقدامات دولت براي شفاف شدن بودجه، تا زمانی که سواد تحلیلی مخاطبان و مردم درباره
بودجه بالا نرود، سطح مطالبه گري هم در یک حد مشخص باقی می ماند و براي شفافیت سقفی تعیین می شود. برمی گردیم به
توییت اخیر «حسام الدین آشنا» که خطاب به دانشجویان گفته بود «شما فقط جامعه المصطفی را می شناسید، هزار نهاد دیگر وجود
دارند که اصلا اسمشان را هم نشنیده اید. وقتی می خواهیم بودجه شان را قطع کنیم، کل بودجه کشور را گروگان می گیرند، تا

 
تکلیف آن یک ردیف مشخص شود.» 

 
برچسب ها 

 
- سازمان برنامه و بودجه 

 
- فساد 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- مالیات 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- بودجه1400 

 
- نفت 

 
- شفافیت 

 
پروندهٔ خبري 
- بودجه 1400



کشت مکانیزه غلات در تایباد افزایش یافت

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/09/25

هشت هزار هکتار از مزارع غلات تایباد در شرق خراسان رضوي طی سال زراعی جاري به روش مکانیزه کشت شد که نسبت
به سال زراعی گذشته 10 درصد بیشتر شده است.

هشت هزار هکتار از مزارع غلات تایباد در شرق خراسان
رضوي طی سال زراعی جاري به روش مکانیزه کشت شد
که نسبت به سال زراعی گذشته 10 درصد بیشتر شده

 
است. 

به گزارش قدس آنلاین، مدیر جهاد کشاورزي تایباد
افزایش بهره وري آب، کاهش بذر مصرفی در واحد سطح،
یکنواختی جوانه زنی، سطح سبز مطلوب و کاهش هزینه
هاي تولید را از مزایاي کشت مکانیزه ذکر و بیان کرد: در

 
سال زراعی جاري 60 درصد مزارع گندم و 60 درصد مزارع جو در این شهرستان به روش مکانیزه کشت شده است. 

محمد میري گفت: میانگین تولید گندم در روش کشت مکانیزه در هر هکتار به چهار تن و 300 کیلوگرم و تولید جو در هر هکتار به

 
سه تن و 200 کیلوگرم می رسد. 

وي با بیان اینکه غلات افزون بر 6 هزار بهره بردار در این منطقه دارد افزود: 95 درصد کشت مکانیزه غلات این شهرستان در زمین

 
هاي کشاورزي کاریز تایباد است. 

مدیر جهاد کشاورزي تایباد ادامه داد: کشت مکانیزه غلات در هر هکتار 100 تا 150 کیلوگرم صرفه جویی در مصرف بذر و 2 تا سه

 
میلیون ریال کاهش هزینه در پی دارد. 

 
وي گفت: در سال زراعی جاري افزون بر هزار و 430 تن انواع بذر غلات گواهی شده بین کشاورزان این شهرستان توزیع شده است. 

میري با بیان اینکه تایباد یکی از قطبهاي تولید گندم در استان خراسان رضوي است افزود: سال زراعی گذشته کشاورزان این

 
شهرستان بیش از 35 هزار تن گندم و 19 هزار تن جو تولید کردند. 

 
سالانه 30 نوع محصول زراعی و 25 نوع محصول باغی در تایباد تولید می شود. 

 
این شهرستان 43 هزار هکتار مزرعه دارد و 85 درصد جمعیت تایباد در حوزه کشاورزي و دامپروري اشتغال دارند. 

 
منبع: ایرنا 

انتهاي خبر/





ارتباط دانشگاه و صنعت کهگیلویه و بویراحمد در مرحله طفولیت

منبع: ایرناشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1399/09/25

گچساران - ایرنا - ارتباط تنگاتنگ دانشگاه و صنعت و استفاده از داده ها و پژهش هاي مراکز علمی یکی از مهمترین
نیازهاي کهگیلویه و بویراحمد براي تبدیل سرمایه هاي طبیعی این خطه به ثروت و گام نهادن در مدار توسعه پایدار است اما

این مقوله مهم هنوز مرحله طفولیت را می گذراند.

گچساران - ایرنا - ارتباط تنگاتنگ دانشگاه و صنعت و
استفاده از داده ها و پژهش هاي مراکز علمی یکی از
مهمترین نیازهاي کهگیلویه و بویراحمد براي تبدیل
سرمایه هاي طبیعی این خطه به ثروت و گام نهادن در
مدار توسعه پایدار است اما این مقوله مهم هنوز مرحله

 
طفولیت را می گذراند. 

به گزارش ایرنا، استان کهگیلویه و بویراحمد با داشتن 25
درصد از منابع نفت و گاز، معادن غنی، 10 درصد از منابع
آبی ایران، ثروت خدادادي جنگل و مرتع، گیاهان دارویی و

موقعیت گردشگري داراي یکی از مناسب ترین ظرفیت ها براي ارتباط با مراکز دانشگاهی است اما از این ظرفیت در سالهاي گذشته

 
استفاده نشده است. 

از سویی دانشگاه هاي استان براساس رتبه بندي هاي ملی و جهانی از وضعیت علمی و پژوهشی مناسبی برخوردارند. در جدیدترین
رتبه بندي تایمز از بین دانشگاه هاي جوان دنیا، دانشگاه یاسوج پس از دانشگاه کاشان در رده دوم برترین دانشگاه هاي جوان ایران

 
(دانشگاه هاي جامع) و سومین دانشگاه ایرانی قرار گرفت. 

این دانشگاه در رنکینگ شانگهاي در رشته مهندسی شیمی جزو 400 دانشگاه برتر جهان، در رشته هاي فیزیک و شیمی در رنکینگ

 
تایمز جزو 400 دانشگاه برتر و در رنکینگ جهان اسلام جزو 10 دانشگاه برتر کشور ایران است. 

یک محقق از 16 محقق پراستناد دنیا و یک استاد از 13 استاد نمونه کشوري در بین دانشگاه هاي وزارت بهداشت و وزارت علوم،

 
متعلق به دانشگاه ملی استان کهگیلویه و بویراحمد هستند. 

بر اساس نتایج رتبه بندي دانشگاه هاي معتبر دنیا در سال 2020 که توسط مؤسسه تایمز منتشر شد، دانشگاه یاسوج جز 500

 
دانشگاه معتبر دنیا و رتبه دوم دانشگاه هاي کشور را کسب کرد. 

با وجود این ظرفیت ها اما هنوز واژه پژوهش براي برخی مسئولان و دستگاه هاي متولی کهگیلویه و بویراحمد شناخته شده نیست و
از سویی احساس می شود کارهاي علمی و پژوهشی که اثر و نتیجه ملموسی در استان بر جا گذاشته باشند انجام نشده است. 



 
دیدگاه پژوهشگران استان 

یکی از پژوهشگران کهگیلویه و بویراحمد می گوید: ماندگار شدن جهانگردان و ایرانگردان که تعداد پرشماري از آنان سالیانه به استان
سفر می کنند به مدت چند روز در کهگیلویه و بویراحمد یا به عبارت دیگر درآمد زا شدن صنعت گردشگري نیازمند انجام اقدام هاي

 
منسجم و دانش بنیان است که جز با تدوین طرح هاي پژوهشی و علمی امکان پذیر نیست. 

ایمان کمایی معتقد است که وقتی از زیرساخت هاي گردشگري سخن می گوییم باغ هاي گیاه شناسی، شامل درخچه ها و گل هاي
زینتی در کنار امکانات اقامتی، زیرساخت هاي جاده اي و تجهیزات حمل و نقل درون شهري می تواند به اقامت بیشتر گردشگران در

 
استان کمک کند. 

وي براین باور است که ارتباط میان صنعت و دانشگاه ضرورت اجتناب ناپذیر توسعه پایدار در کهگیلویه و بویراحمد است که باید

 
بیشتر مورد توجه قرار گیرد. 

یک دیگر از پژوهشگران با اشاره به اینکه یکی از مهمترین چالش هاي استان در فصل تابستان آتش سوزي جنگل ها و مراتع است که
این موضوع افزون بر صرف هزینه هاي زیاد و از دست رفتن انرژي مردم و کارکنان دولت باعث از دست رفتن ثروت هاي ارزشمند
طبیعی می شود اظهار داشت: می توان با استفاده از توان پژوهشگران استان سنسورهاي هوشمند تولید کرد تا هنگام آتش سوزي یا

 
قطع درختان جنگلی در کمترین زمان ممکن امدادگران متوجه آتش سوزي یا تخریب شوند و قبل از حاد شدن حوادث اقدام کنند. 

مرضیه طاهري افزود: انجام طرح هاي پژوهشی که منجر به تولید تجهیزات نوین شود ضمن اینکه می تواند تا سال ها براي رفع

 
چالش ها و کمبودهاي اطفاي حریق قابل استفاده باشد کمتر از هزینه هاي مهار آتش است. 

 
ارتباط دانشگاه با صنعت در مرحله طفولیت 

رئیس دانشگاه یاسوج گفت: ارتباط صنعت با دانشگاه در این استان هم اکنون در مرحله طفولیت است و با وجود چشمگیر بودن
موفقیت هاي اعضاي هیات علمی دانشگاه هاي کهگیلویه و بویراحمد اما هم اکنون این مقوله مهم تنها در رده مدیران این استان

 
نهادینه شده است. 

احمد عریان تاکید کرد: انجام اقدام هاي پژوهشی در استان محدود به 500 تا800 میلیون تومان بودجه پژوهشی دانشگاه دولتی است.

 
وي معتقد است تنها 10 درصد از ارتباط بین دانشگاه و صنعت در کهگیلویه وبویراحمد محقق شده است. 

عریان با اشاره به ظرفیت هاي طبیعی و انسانی استان اظهار داشت: براي بهره وري دانش بنیان از این فرصت هاي خدادادي نباید

 
فرصت سوزي شود. 

 
پژوهش در کهگیلویه وبویراحمد به روایت آمار 

 
رئیس دانشگاه یاسوج بیان کرد: هم اکنون 63 طرح پژوهشی از سوي هیات علمی دانشگاه هاي استان در حال اجراست. 



عریان ابراز داشت: در سال 1396 تنها 6 طرح پژوهشی در دانشگاه هاي کهگیلویه و بویراحمد در حال اجرا بود که این امر نشان می

 
دهد مسیر کنونی درست است اما باید با جدیت بیشتري ادامه یابد. 

رئیس دانشگاه یاسوج طراحی و مشاوره بیمارستان لنده، تصفیه پسآب اداره آب و فاضلاب در دانشگاه نفت گچساران، تدوین برنامه
توسعه اقتصادي و اشتغالزایی روستایی با همکاري گروه توسعه روستایی، طرح هاي مقاوم سازي شرکت برق و گاز و مدل سازي
ناپایداري شیوه هاي خاکی و سنگی، بررسی آسیب هاي اجتماعی و خودکشی روانشناسی و جامعه شناسی را از جمله طرح هاي

 
پژوهشی در حال اجراي استان ذکر کرد. 

 
راهکارهاي افزایش ارتباط دانشگاه با صنعت 

رئیس دانشگاه یاسوج عنوان کرد: براي شکل گرفتن اصولی ارتباط دانشگاه با صنعت کارشناسان و مدیران میانی و جزء دستگاه هاي

 
اجرایی باید مشارکت کنند. 

وي اضافه کرد: براي شکل گیري ارتباط بین دانشگاه و صنعت هر ساله مدیران دستگاه هاي اجرایی می توانند براي رفع مشکلات با

 
استفاده از توان پژوهشگران دانشگاه هاي استان اقدام کنند. 

عریان بیان کرد: رسانه هاي ارتباط جمعی نیز می توانند با تلاش درباره به مطالبه عمومی تبدیل کردن ارتباط بین دانشگاه و صنعت

 
به تحقق این مقوله مهم کمک کنند. 

وي با یادآوري این نکته که دانشگاه یاسوج که پیش از این بر اساس رتبه بندي مؤسسه تایمز، در بین دانشگاه هاي جامع کشور به
عنوان برترین دانشگاه شناخته شده بود امسال توانست عنوان دومین دانشگاه جامع برتر ایرانی در بین دانشگاه هاي جوان دنیا را به

 
دست آورد افزود: ظرفیت هاي خوبی براي ارتباط بین دانشگاه و صنعت دارد. 

 
تکلیف هاي قانونی براي افزایش ارتباط دانشگاه با صنعت 

استاندار کهگیلویه و بویر احمد درباره این موضوع می گوید: اقدامات خوبی در پارك علم و فناوري استان رخ داده و کارهاي خوبی نیز

 
در حال انجام است. 

حسین کلانتري تاکید کرد:همه دستگاه هاي اجرایی کهگیلویه و بویراحمد موظفند هرگونه طرح علمی و مطالعاتی خود را در اختیار

 
دانشگاه هاي استان به ویژه دانشگاه مادر (دانشگاه یاسوج) قرار دهند. 

وي این موضوع را یک مصوبه قانونی اعلام کرد و گفت: واگذاري طرح هاي مطالعاتی دستگاه هاي اجرایی استان به غیر از دانشگاه

 
هاي کهگیلویه و بویراحمد ممنوع است. 

وي تصریح کرد: در صورتی که براي عملیاتی کردن این طرح ها نیاز به استفاده از ظرفیت سایر دانشگاه هاي خاص کشور باشد باید

 
قرارداد آن در استان منعقد شود و این مطالبه از کانال دانشگاه هاي استان پیگیري و اجرا شود. 

 
کلانتري تاکید کرد: اگر هر یک از دستگاه هاي اجرایی از این مصوبه تخلف کنند با آن دستگاه برخورد می شود. 

 
افزایش بودجه پارك علم و فن آوري 



رئیس پارك علم و فن آوري کهگیلویه و بویراحمد گفت: در دو سال اخیر با پیگیري هاي استانداري بودجه این پارك تا حدود 2 برابر

 
نسبت به گذشته افزایش یافته است. 

سید شمس الدین هاشمی با اشاره به جهت دهی تسهیلات اشتغال روستایی براي به کارگیري جوانان مستعد در این پارك افزود: در

 
این پارك جوانان پر انرژي پاي کار هستند که بهره بري از این تسهیلات منجر به اشتغالزایی پایدار آن ها خواهد شد. 

رئیس پارك علم و فن آوري کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: پارك علم و فناوري استان نخستین پارکی بود که قبل از تاسیس

 
ردیف بودجه گرفت و ایجاد آن سال1386به تصویب رسید. 

 
هاشمی ابراز داشت: هم اینک 263 نفر بصورت پاره وقت و تمام وقت در این پارك مشغول به کار هستند. 

وي تاکید کرد: در زمان حاضر 29 شرکت در حوزه هاي فناوري اطلاعات، داروسازي و انرژي هاي نو ماشین آلات، قطعات الکترونیکی

 
و دیگر حوزه ها در این پارك مشغول فعالیت هستند. 

هاشمی گفت: فضایی که به این پارك اختصاص یافته حدود 6 هکتار است اما براي اینکه پارك علم و فن آوري استان بتواند به درجه

 
دو ارتقا یابد حداقل به 20 هکتار زمین نیاز دارد. 

وي عنوان کرد: توسعه فضاهاي فیزیکی براي پارك علم و فناوري از اهمیت زیادي برخوردار است که می طلبد مسئولان متولی در این

 
زمینه همکاري لازم را داشته باشند. 

پارك علم و فناوري کهگیلویه و بویراحمد جز جوانترین پارك هاي کشور است که در سه سالی که از افتتاح این پارك می گذرد

 
اقدامات خوبی در آن انجام شده و فناوران و صاحبان ایده نیز به خوبی از آن استقبال کرده اند. 

 
برچسب ها 

 
- کهگیلویه وبویراحمد 

 
- گچساران 

- دانشگاه



دکتر صالحی عمران در همایش روز ملی پژوهش و فناوري تاکید کرد: لزوم

ورود دانشگاه فنی وحرفه اي به حوزه تولید فناوري

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1399/09/25

دانشگاه فنی و حرفه اي

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي: حوزه فناوري یکی از رسالت هاي مهم این دانشگاه بوده که کارکرد آن نیز

 
تولید فناوري هاي سطوح میانی و پایین است. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی، دکتر ابراهیم صالحی عمران در همایش روز ملی پژوهش و فناوري  دانشگاه فنی و حرفه اي که
امروز دوشنبه 24 آذرماه در سالن آمفی تئاتر سازمان مرکزي این دانشگاه با حضور دکتر رحیمی معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري،دکتر اسدي فرد مدیر آزمایشگاهی فناوري هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، هیات رییسه
دانشگاه فنی و حرفه اي، روساي دانشکده هاي فنی و حرفه اي استان تهران و جمعی از استادان و پژوهشگران دانشگاه  برگزار شد
ضمن عرض خیر مقدم به مدعوین و تبریک فرا رسیدن هفته پژوهش بیان داشت: امید است با جمع بندي مراسم امروز، سرفصل

 
جدیدي براي رونق پژوهش و فناوري در دانشگاه فنی و حرفه اي گشوده شود. 

صالحی عمران در آغاز این مراسم با اشاره به ضرورت هاي توجه به پژوهش در دانشگاه فنی و حرفه اي و قدردانی از همکاران حوزه
پژوهشی این دانشگاه گفت: بال پژوهش و فناوري هیچوقت از هم جدا نبوده و نباید به فراموشی سپرده شود. چرا که ما دو واژه در
دانشگاه فنی و حرفه اي داریم،  تکنیکال (technical) به معناي فنی و وکیشنال (vocational) به معناي حرفه اي. از این دو
واژه ماموریت هاي این دانشگاه را می توان استخراج کرد لذا درمیابیم که این دانشگاه براي چه ماموریت هایی آمده و چه باید کرد.
همچنین، وضعیت موجود و مطلوب تکنیکال و وکیشنال را مورد ارزیابی قرار می دهیم. این دو واژه کلیدواژه هاي مهمی هستند و

 
ضرورت هاي پژوهشی در این دانشگاه را توجهیه می کنند. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي ادامه داد: من معتقدم در دانشگاه ها و آموزشکده هاي فنی و حرفه اي و مراکزي که در دنیا آموزش
هاي مهارتی را می دهند، پژوهش ها معناهاي خاصی پیدا می کند. این معناها را می شود از این دو واژه استخراج کرد و می توانند به

 
عنوان کلیدواژه هاي خوبی در سیاست گذاري هاي کلان و خرد پژوهشی راهنما باشند. 

 
دانشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گرا 

دکتر صالحی عمران در ادامه تاکید کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي دانشگاهی ماموریت گرا تلقی می شود. طبیعتا هم باید ماموریت
هاي خاص این  دانشگاه را فهمید و پژوهش ها و فناوري در راستاي ماموریت هاي خاص این دانشگاه تعریف کرد و هیچوقت نباید

 
این فراموش و از آن دور شد. 

وي ادامه داد: اخیرا با نظر دکتر رحیمی نوع سوم آیین نامه ارتقا هم در این دانشگاه در هیات امنا تصویب شد و جزییات آن در حال
اصلاح است. تا پیش از این آیین نامه هاي آموزشی و پژوهشی را داشتیم اما مهارتی نداشتیم. خوشبختانه چند ماه حاصل همکاري



هاي همکاران و کمیته اي انجام شد و قرار شد به زودي در این کمیته نوع سوم آیین نامه ارتقا که شاخص هاي آن با توجه به فلسفه

 
دانشگاه است، معرفی شود. حتی ترفیع هاي ما نیز بر اساس این مدل صورت می گیرد. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي با اشاره به قرار گرفتن در هفته پژوهش تاکید کرد: ما در هفته پژوهش باید به خودمان نظم دهیم و
مسیر و جهت خود را در این دانشگاه بشناسیم. اگر بخواهیم مانند دانشگاه هاي نظري و عادي شویم راه را اشتباهی رفته ایم و باید
این سرمایه عظیم را یعنی 181 دانشکده، 180 هزار دانشجو و 20 هزار کادر حق التدریس را کنار بگذاریم. به عبارتی تمامی برنامه

 
ریزي هاي درسی، آموزشی و آزمایشگاه ها به خطا خواهد رفت. 

 
لزوم قرار گرفتن پژوهش ها در مسیر فنی و حرفه اي 

وي با تاکید دوباره بر ماموریت دانشگاه و با استفاده از دو واژه موجود در نام دانشگاه فنی و حرفه اي تاکید کرد: پژوهش ها نیز باید در
همین راستا صورت بگیرد. چرا که اولا حرفه، شغل، اشتغال و کارآفرینی واژه هاي مهمی هستند که به نظر می رسد به منزله بال
آموزش به شمار می روند. هدف از بال آموزشی دانشگاه تربیت تکنسین و نیروهاي کاردانی است که قرار است پنجه هاي کارآمد براي
نظام هاي اجتماعی و اقتصادي باشند که می تواند در صنعت، کشاورزي، خدمات و بخش هاي مختلف و حتی علوم پزشکی هم وارد

 
شود. در این زمینه حتی با دکتر نمکی نیز مکاتبه اي کرده ایم و ایجاد تقاضا براي همکاري هاي مشترك داشته ایم. 

دکتر صالحی عمران با تاکید بر سایر اهداف دانشگاه فنی و حرفه اي، تاکید کرد: هدف اصلی و یکی از ماموریت هاي اصلی این
دانشگاه، تربیت تکنسین است. در این میان بال آموزش وزن بیشتري دارد حتی پژوهش ها در تربیت تکنسین و اشتغال نباید فراموش
شود. حتی در آموزش نیز اگرچه روي تربیت متخصص مانوور داده می شود اما وزن آموزش هم بستگی به کیفیت آموزش و پژوهش

 
این دانشگاه دارد. این دو خیلی درهم تنیده و وصل هستند و گاهی نمی شود این دو را از هم جدا کرد. 

وي بیان داشت: اساس آموزش در دانشگاه فنی و حرفه اي بر اساس پاسخگویی به نیازهاي بازار کار است. این جمله بسیار مهم است.
سوال اینجاست که بازار کار وبخش هاي مختلف اقتصادي، کشاورزي، خدماتی و غیره به چه نیروهاي انسانی نیاز دارند. فهم حرفه و
مشاغل در این جا بسیار مهم است بسیاري از آن ها در حال نابود شدن هستند. اینجا چه کسی می تواند کمک کند؟ این جا بحث
آینده پژوهی به میان می آید. در جایی که آموزش می خواهد خوب کار کند، اگر بال پژوهش خوب کار نکند، آموزش هم خوب کار

 
نخواهد کرد. 

 
بهره گیري از آینده پژوهی در شناسایی نیازهاي بازار کار 

دکتر صالحی عمران در ادامه عنوان کرد: بسیاري از مشاغل و حرفه ها در حال تغییر هستند. آینده پژوهشی یکی از ضرورت هاي

 
حوزه پژوهش است چرا که فهم مشاغل بسیار مهم است. 

وي افزود: برنامه درسی ما هم متفاوت است برنامه هاي درسی ما باید برنامه هاي درسی صلاحیت محور و شایستگی محور باشد، به
عبارت دیگر متفاوت باشد. وقتی سخن از این هاست متفاوت می شود. در این دانشگاه مانند دانشگاه هاي دیگر عده اي اساتید پشت
درهاي بسته نمی نشینند و سرفصل ها را تعیین کنند. اصلا این مدل جواب نمی دهد. ما براي هر رسته اي که راه اندازي می کنیم
حتما نیازمند مطالعات بازار کار و پژوهش هم در حال هم در آینده هستیم. هر درسی که در مجموعه درسی هر رشته گذاشته می

 
شود باید یک شایستگی شغلی یعنی حرفه اي را درنظرگرفت. نمی شود پشت درهاي بسته سرفصل تعیین کرد. 

 
نقش کارفرما در روندهاي آموزش فنی و حرفه اي 

رییس دانشگاه فنی وحرفه اي در ادامه بر ضرورت استفاده ازکارفرما و صنعت در روند آموزش و پژوهش در فنی وحرفه اي اشاره کرد



و گفت: ما میگوییم کارفرما و صنعت. کارفرما و صنعت در بخش هاي کشاورزي و خدمات حوزه هاي مختلف باید براي ما سرفصل

 
بنویسند؛ یعنی همکاري ضلع چند جانبه اي را طلب می کند. 

دکتر صالحی عمران ادامه داد: در بخش اساتید، دانش و صنعت باید شایستگی را کشف کرد نه وزن کرد چرا که این مولفه ها وزن

 
کردنی نیستند. در حالتی که مدل برنامه ریزي درسی آموزش عالی عمدتا وزن کردنی است. 

وي گفت: در بسیاري از سیستم هاي آموزش مهارتی در دنیا کارفرماها حضور دارند. این ها همان بحث پژوهش است. در این شرایط

 
اطلاعات بازار کار، بازاریابی و اطلاعات بسیار مهم هستند. یعنی بر اساس اطلاعات بازار کار که همان حوزه پژوهش است 

 
دانشگاه فنی وحرفه اي باید فناوري تولید کند. 

دکتر ابراهیم صالحی عمران در ادامه بر لزوم ورود دانشگاه فنی و حرفه اي به حوزه فناوري تاکید کرد و گفت: کارگاه ها و آزمایشگاه

 
هاي دانشگاه فنی وحرفه اي باید درگیر تولید فناوري در سطوح میانی و پایینی شود. 

وي ادامه داد: حوزه هاي مختلفی براي پژوهش وجود دارد؛ آموزش هاي الکترونیک و مجازي، کارگاه هاي مجازي و آزمایشگاه هاي

 
مجازي از جمله بخش هایی است که همکاران می توانند آن را وارد فناروي ها کرده و جزو زمینه هاي آموزش هاي مهارتی است. 

این استاد دانشگاه در ادامه به یکی از مشکلات آموزش هاي فنی و حرفه اي اشاره کرد و گفت: ارزش هایی عمدتا در دانشگاه توسط
خود ما صورت می گیرد. پشت اتاق هاي دربسته تصمیم می گیریم که کدام مهارت ها، سرفصل ها، دانش ها و نگرش هاي ارزشیابی

 
شود که این هم درست نیست. در حالی که باید از صلاحیت حرفه اي در این بخش ها بهره جست. 

دکتر صالحی عمران تاکید کرد: ارزشیابی ها گاهی باید به بیرون ارجاع داده شود تا تشخیص بدهند نیروي کار واقعا صلاحیت ورود به

 
بازار کار را دارد یا نه. یک مشکل دیگر بحث نظام پذیرش دانشجو است. 

وي گفت: هنوز آموزش هاي فنی و حرفه اي از برچسب آموزش درجه دوم رنج می برد. این چالش بزرگی است از این رو از پذیرفتن

 
دانشجویان مستعد عاجز هستیم. ما از دانشجویان مستعد برخوردار نیستیم. 

این مقام مسئول تصریح کرد: برچسب درجه دوم از نظر فرهنگی زمینه اي را براي ارتقاي آموزش هاي مهارتی ایجاد نمی کند که در
این حوزه نیازمند یک سري پژوهش ها هستیم. برخی پژوهش ها داخلی بوده و براي ارتقاي کیفیت حوزه آموزش و پژوهش است و

 
یک سري از پژوهش هاي باید خارج از دانشگاه در حوزه فرهنگی و آجتماعی باید صورت گیرد. 

دکتر صالحی عمران در پایان تاکید کرد: در دانشگاه فنی و حرفه اي پتانسیل و ظرفیت هاي خوبی داریم. در این سه سال گذشته
تلاش شده تا از این ظرفیت هاي استفاده کنیم. انشاالله که همکاري ادامه پیدا کند. امید است تا وزارت علوم هم همراه با دانشگاه

کمک کند تا رسالت آموزش عالی مهارتی به اجرا درآید.



کابردي نبودن نظام آموزشی تیغ ارتباط صنعت با دانشگاه را کند کرده است

منبع: تسنیمشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها- رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر گفت: یکی مشکلاتی که مانع ارتباط دانشگاه ها با صنعت شده
عدم کاربردي بودن نظام آموزشی کشور است. در دانشگاه هاي ایران سرفصل هاي زیادي تدریس می شود، در حالی که

عموماً کابردي نیستند.

گروه استان ها- رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی
خرمشهر گفت: یکی مشکلاتی که مانع ارتباط دانشگاه ها با
صنعت شده عدم کاربردي بودن نظام آموزشی کشور است.
در دانشگاه هاي ایران سرفصل هاي زیادي تدریس می
شود، در حالی که عموماً کابردي نیستند. - اخبار استانها -
منصور زرانژاد در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در اهواز
درباره اهمیت پژوهش در کشور اظهار داشت: نوع و سطح
فعالیت هاي پژوهشی یکی از شاخص هاي اصلی توسعه و
پیشرفت محسوب می شود. در واقع پژوهش یکی از

 
محورهاي مهمی است که ضامن پیشرفت و توسعه پایدار در هر کشور است. 

وي افزود: بدون پژوهش دانش بشري توسعه نخواهد یافت. بدون پژوهش امور آموزشی نیز از پویایی و تأثیر لازم برخوردار نخواهد بود.
در دوره هاي گوناگون تاریخ آنچه باعث پیشرفت و توسعه علم و فناوري شده است، تلاش افراد یا نهادهایی است که عمر خود را در

 
راه پژوهش وقف کرده  اند. 

 
اعتقاد و اعتماد به تحقیقات و پژوهش  ها ضعیف است 

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر درباره چالش هاي پیش رو عرصه پژوهش بیان داشت: از آنجا  که تحقیقات  در دانشگاه
عرضه  محور نه تقاضامحور است، کمتر اتفاق می  افتد که مسائل مبتلا به کشور در صنعت و جامعه از طریق پایان  نامه  ها و رساله  ها

 
حل شود.این ضعف اساساً به ارتباط بین دانشگاه و جامعه برمی  گردد. اعتقاد و اعتماد به تحقیقات و پژوهش  ها ضعیف است. 

وي درباره ضعف هاي پژوهش در کشور گفت: از تحقیقات در دانشگاه  ها حمایت چندانی نمی  شود. سازمان  ها اعتبارات پژوهشی خود
را معمولاً به  صورت غیربهینه هزینه می  کنند و این امر باعث شده است که اعتبارات پژوهشی کشور به  جاي این که در اختیار

 
دانشگاه  ها باشد و در دانشگاه  ها هزینه شود، توسط سازمان  هاي مختلف و غالباً به  صورت غیر تخصصی و غیر بهینه هزینه می  شود. 

 
چشم انداز پژوهش هاي کشور باید با نیازهاي کشور تطابق داشته باشد/ نقش نهادها در امر پژوهش باید معلوم باشد 



این استاد دانشگاه اظهار داشت: در امر پژوهش بی  تردید باید بین نهادهاي علمی و پژوهشی هماهنگی ایجاد کرد و فعالیت هاي
پژوهشی را در راستاي اهداف مشترك سامان دهی کرد. باید چشم  انداز پژوهش متناسب و مؤثر براي حل مشکلات و مسائل کشور

 
باشد و نقش نهادها و سازمان هاي پژوهشی در این میان روشن و عملیاتی باشد. 

وي افزود: نظارت ضابطه  مند و پویا بر نظام تحقیقاتی و پژوهشی کشور، به  ویژه نظارت بر سازمان  هاي دولتی و عمومی کشور که

 
چگونه و با چه کیفیتی اعتبارات پژوهشی خود را هزینه می  کنند، از ضروریات است. 

 
در گام دوم انقلاب نیاز به ارتباط موثر جامعه و دانشگاه هستیم 

زرانژاد تصریح کرد: در گام دوم انقلاب راه رسیدن به اهداف توسعه  اي جمهوري اسلامی ایران الزاماً از مسیر پژوهش، خلاقیت و

 
اعتماد به دانشگاه ها و مراکز پژوهشی می  گذرد. باید ارتباط مؤثر بین جامعه به  ویژه صنعت و دانشگاه تقویت شود. 

این مقام مسئول تاکید کرد: مشکلات علمی کشور باید به دانشگاه ها و ارجاع شود و سازمان  و نهادها مختلف دولتی و عمومی باید

 
ملزم به حل معضلات و مشکلات موجود از طریق دانشگاه  ها و با استفاده از تخصص موجود در دانشگاه ها شوند. 

 
نظام آموزشی کشور کاربردي نیست 

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر افزود: یکی مشکلاتی که مانع ارتباط دانشگاه ها با صنعت شده عدم کاربردي بودن نظام

 
آموزشی کشور است. در دانشگاه هاي ایران سرفصل هاي زیادي تدریس می شود، در حالی که عموماً کابردي نیستند. 

وي گفت: لازم است که نظام آموزشی اصلاح شود. صنعت به دانشگاه اعتماد لازم را ندارد و گرایش بیشتر واحدهاي صنعتی به کارهاي

 
سنتی است. سازمان  ها  و تمایل کافی براي اختصاص اعتبارات تحقیق و توسعه و تخصیص آن به دانشگاه  ها ندارند. 

این مقام مسئول با انتقاد از روند جذب دانشجوي تحصیلات تکمیلی در کشور تصریح کرد: این در حالی است که نه  تنها در کشورهاي
پیشرفته، بلکه حتی در کشورهاي در حال توسعه جذب دانشجویان تحصیلات تکمیلی با هدف برطرف کردن مشکلات صنعت صورت
می  پذیرد کهاین امر هم به رفع مسائل و مشکلات صنعت و کشور می  انجامد و هم باعث توسعه دانشگاه ها و مأموریت  گرایی دانشگاه

 
ها می  شود. 

 
دانشگاه خرمشهر دنبال در مسیر دانشگاه پژوهش محور و حل نیازهاي منطقه وارد شده است 

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر درباره اقدامات پژوهشی دانشگاه بیان داشت: افزایش اعتبار ویژه پژوهشی اعضاي هیات
علمی (پژوهانه) با رویکرد افزایش تولیدات علمی و بهبود شاخص هاي پژوهشی ؛ افزایش ضریب برخی از فعالیت هاي پژوهشی مؤثر و
معتبر، افزایش ارتباط و همکاري با صنایع، کارخانجات مادر و شرکت ها به منظور انجام طرح هاي مشترك و عرضه خدمات تخصصی
و مشاوره اي به آنها؛ کسب مقام دوازدهم بین دانشگاه هاي کشور در شاخص ترکیبی ارتباط با صنعت؛ انجام بیش از 31 طرح
تحقیقاتی کاربردي مورد نیاز صنایع و دستگاه هاي اجرایی منطقه ؛ انجام طرح تحقیقاتی برون دانشگاهی با صنایع، سازمان ها و
دستگاه هاي اجرایی ، عقد تفاهم نامه و قرارداد با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري جهت تاسیس منطقه ویژه علم و فناوري
صنایع دریایی استان و استقرار دبیرخانه آن در دانشگاه، حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و تقویت و توسعه واحدهاي فناورانه
تولیدي از طریق مشاوره و عرضه خدمات تخصصی؛ گسترش فعالیت مرکز رشد دانشگاه در سال هاي اخیر از طریق، برگزاري نشست



 
ها و کارگاه هاي تخصصی، جشنواره هاي جذب ایده نوین. 

 
نمایشگاه دستاوردهاي پژوهش و فناوري پاسداشت شهید فخري زاده برگزار می شود 

 
پژوهشگران و فناوران برتر جشنواره هفته پژوهش و فناوري چهارمحال و بختیاري تجلیل شدند 

 
5 عضو هیئت علمی دانشگاه ارومیه در زمره پژوهشگران برتر جهان قرار گرفتند 

وي درباره دیگر اقدامات پژوهشی دانشگاه گفت: هماهنگی با سایر دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی استان براي استفاده مشترك از
آزمایشگاه هاي عمومی و تخصص. عضویت در شبکه آزمایشگاه هاي علمی کشور (شاعا)؛ برنامه ریزي براي استفاده مشترك از
آزمایشگاه هاي اتحادیه دانشگاه هاي ساحلی و دریایی کشور، تجهیز آزمایشگاه هاي تحقیقاتی دانشگاه و راه اندازي آزمایشگاهاي
تخصصی نظیر آزمایشگاه هاي «فیزولوژي آبزیان»، «فرآوري محصولات شیلاتی»، «الکترونیک»، «مایکروویو»، «مدار مخابرات» ،
«ماشین الکتریکی» و ...انتشار مجلات علمی تخصصی مانند: مجله علوم و فنون دریایی به صورت الکترونیکی و دریافت شناسه
Ocean-دیجیتال اسناد براي مجله مذکور، نمایه سازي مقالات مجله علمی دانشگاه در پایگاههاي اطلاعات علمی بین المللی

 
Docs و ASFA، برنامه ریزي براي انتشارمجله علمی پژوهشی زیست فناوري به زبان انگلیسی است. 

این مقام مسئول گفت: هماهنگی و تعامل بیشتر با مسئولان دستگاه هاي استانی براي کمک به رفع مشکلات و چالش هاي موجود،
برگزاري نشست هاي تخصصی با مسئولین سازمان ها و صنایع منطقه آزاد اروند توسط دفتر کارآفرینی و ارتباط با صنعت دانشگاه طی
مناسبت هاي مختلف بویژه در هفته پژوهش و فناوري، انعقاد بیش از 30 تفاهم نامه همکاري علمی، آموزشی و پژوهشی ملی و بین
المللی ، برگزاري همایش هاي تخصصی ملی و بین المللی بصورت دوره اي و برنامه ریزي جهت برگزاري دو رویداد دوره اي جدید

 
«همایش بین المللی و سومین همایش ملی توسعه پایدار دریا محور» و «دومین کنفرانس صنعت، تجارت و علوم دریایی» است. 

 
کانال پژوهشی دانشگاه خرمشهر و منطقه آزاد اروند وصل شده است 

رئیس دانشگاه خرمشهر درباره اقدامات دانشگاه در حل مسائل منطقه ادامه داد: دانشگاه خرمشهر با برنامه ریزي و برگزاري جلسات
متعدد با سازمان منطقه آزاد اروند در این زمینه گام هاي مؤثري برداشته است. و با توجه به مزیت هاي پژوهشی و نیاز منطقه طرح

 
هایی در دست اجرا یا در شرف انعقاد قرارداد فی مابین دارد. 

وي افزود: برنامه ریزي و اقدام به اعزام اعضاي هیئت علمی براي فرصت هاي مطالعاتی در صنایع مختلف شده است. با توجه به اهمیت
و نقش پژوهش در جهت تولید و رفع نیاز هاي جامعه و نیز جایگاه دانشگاه و اعضاي هیئت علمی در این خصوص دانشگاه علوم و

 
فنون دریایی خرمشهر با ایجاد بستر هاي مناسب براي برقراري ارتباط اعضاي هیئت علمی با صنایع و جامعه اقدام کرده است. 

این مقام مسئول گفت: از جمله این موارد می توان به عقد تفاهم نامه هاي همکاري با صنایع و تشکیل کار گروه هاي تحقیقاتی
مشترك دانشگاه و صنعت به منظور شناسایی چالش هاي موجود و ارائه راهکار در رفع این چالش ها، حمایت مالی از پروژه ها و پایان
نامه هاي تحصیلات تکمیلی کاربردي در راستاي رفع نیاز هاي صنعت و جامعهکاهش میزان هزینه بالاسري دانشگاه در جهت تشویق
محققین به عقد قرارداد هاي پژوهشی با صنایع، کاهش ساعات آموزشی بر اساس آیین نامه هاي بالادستی ویژه اساتید فعال در حوزه
ارتباط با صنعت به منظور حضور در صنایع و شناسایی و رفع چالش ها ،اجراي طرح "فرصت مطالعاتی اعضاي هیئت علمی در

 
صنعت" به منظور حضور تمام وقت و نیز پاره وقت اعضاي هیئت علمی در صنایع مختلف و رفع نیاز هاي پژوهشی آنها اشاره کرد. 



وي افزود: همچنین در این راستا مرکز رشد دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر با فراهم آوردن بستر مناسب از ایده ها و نوآوري
هاي کلیه محققین و صاحبان ایده در سراسر منطقه خرمشهر و آبادان حمایت و کمک هاي مالی لازم در جهت تجاري سازي نتایج

 
تحقیقات و پژوهش هاي کاربردي آنها را فراهم می سازد. 

 
مهارت آموزي براي تحقق جهش تولید ضروري است 

زرانژاد درباره اقدامات دانشگاه براي جهش تولید گفت: براي مهارت  آموزي به دانشجویان و سایر داوطلبان در منطقه آزاد اروند تفاهم
نامه همکاري با سازمان فنی و حرفه اي استان خوزستان، سازمان منطقه اي آزاد اروند، و سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان
خوزستان به هدف مهارت آموزي و تولید محصول منعقد شده است که به زودي از این طرح رونمایی خواهد شد. در این طرح دانشگاه

 
با همکاري سازمان فنی و حرفه اي در زمینه هاي مورد نیاز دانشجویان و جامعه دوره هاي مهارتی محصول محور برگزار می کند. 

وي بیان داشت: در همین راستا و در یکی از همکاري ها، اقدامات اولیه براي تولید مواد ضدعفونی و ماسک در دانشگاه شروع شده
است. در صورت توسعه این طرح ضمن ایجاد اشتغال براي بخشی از مردم، می توان بخشی از نیاز به ماسک و مواد ضدعفونی جامعه
دانشگاهی استان را تامین کنیم. در بخش پژوهش و آموزش نیز در حال رایزنی با وزارت علوم و سازمان منطقه آزاد اروند براي تصویب

 
و اجراي چندین طرح در راستاي جهش تولید در دانشگاه هستیم. 

 
برگزاري مجازي مراسم هفته پژوهش در دانشگاه خرمشهر 

رئیس دانشگاه خرمشهر در باره فعالیت هاي هفته پژوهش دانشگاه گفت: برنامه ریزي و برگزاري مراسم هفته پژوهش و فناوري
بصورت مشترك با سازمان منطقه آزاد اروند و سایر سازمان  هاي منطقه، حضور فعال در جلسات ستاد منطقه اي در منطق آزاد اروند
بصورت هفتگی از ابتداي آبان ماه، برگزاري چندین جلسه هماهنگی شوراي سیاستگذاري ستاد و کمیته هاي مختلف در محل
دانشگاه، استقرار محل دبیرخانه ششمین جشنواره انتخاب پژوهشگر برتر منطقه در دانشگاه، تهیه فیلم و تصویر و محتواي الکترونیک
براي برگزاري مجازي مراسم هفته پژوهش و فناوري سال 99 با توجه به محدودیت هاي کرونایی از دیگر برنامه هاي دانشگاه براي

 
هفته پژوهش است. 

وي در ادامه گفت: تدارك برگزاري بیش از 20 کارگاه آموزشی علمی پژوهشی توسط اعضاي هیات علمی و 10 سمینار علمی توسط
دانشجویان دانشگاه بصورت مجازي جهت استفاده دانشجویان، پژوهشگران و سایر علاقمندان، مشارکت در تهیه محتواي الکترونیکی
اعم از تصاویر، کلیپ و فیلم هاي مورد نیاز براي برگزاري هفته پژوهش، مشارکت فعال در کمیته علمی برگزاري هفته پژوهش،
میزبانی جلسات هیات برگزاري هفته پژوهش، تشکیل دبیرخانه ششمین جشنواره تجلیل از برگزیدگان پژوهش و فناوري منطقه آزاد

اروند (شهرهاي آبادان و خرمشهر) از جمله فعالیت هاي این دانشگاه در هفته پژوهش 1399 است.



رشد حرفه اي مدیران؛ باید "MBA" بگیرند؟!

منبع: فرادیدشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1399/09/25

با این حال، گاهی آشکار شدن تمام مزایاي یک مدرك عالی اداره کسب وکار نیاز به گذشت چند سال زمان دارد. علاوه بر
آن، اگر اهدافی نادرست در طی کردن آن داشته باشید، ممکن است به نتایج دلخواه خود نرسید.

 
 

دریافت مدرك تحصیلی MBA (دوره عالی اداره کسب وکار) نیازمند صرف زمان، پول و انرژي زیادي است؛ بنابراین لازم است در این
باره منطقی فکر کنید که این مدرك تحصیلی براي شما ارزش صرف زمان و پول و انرژي تان را دارد یا خیر. به طور خلاصه باید به

 
این موارد توجه کنید: 

 
آیا باید MBA بگیرید؟ 

اهداف درست براي شرکت در دوره عالی اداره کسب وکار: براي افزایش مهارت هایی مانند اثرگذاري بر دیگران، همدلی و تدوین
استراتژي هاي کسب وکار؛ براي ایجاد یک نقطه عطف در مسیر شغلی؛ براي تسریع روند رشد حرفه اي؛ براي گسترش و تنوع بخشی

 
به شبکه حرفه اي خود. 

اهداف نادرست براي کسب این مدرك تحصیلی: جست وجوي یک قرص جادویی که به شما پول یا قدرت بدهد؛ از نقش کنونی خود

 
خسته شده اید؛ نمی دانید چه می خواهید. 

دوره عالی اداره کسب وکار را بگذرانم یا خیر؟ براي بسیاري از مدیران جوان این سوال مطرح است. دوره عالی اداره کسب وکار
(MBA) یکی از مدارك کارشناسی ارشد با تمرکز بر مهارت هاي رهبري و یادگیري اصول کسب وکار است. اما براي بیشتر
دانشجویان، این دوره منافعی فراتر به دنبال دارد: ایجاد یک شبکه حرفه اي قدرتمند (افزایش ارتباطات و آشنایی با افراد جدید)،

 
کسب فرصت هاي شغلی و افزایش درآمد. 

برخی از این منافع، خود را زودتر از بقیه نشان می دهند. به عنوان مثال، افرادي که بتوانند در دوره هاي آموزشی دانشگاه هاي معتبر



قبول شوند، بلافاصله به استادانی باتجربه دست می یابند که می توانند با ارتباطات خود آن ها را به دیگران معرفی کنند. همچنین

 
پس از فارغ التحصیلی، به یکباره افزایش حقوق اتفاق خواهد افتاد. 

با این حال، گاهی آشکار شدن تمام مزایاي یک مدرك عالی اداره کسب وکار نیاز به گذشت چند سال زمان دارد. علاوه بر آن، اگر

 
اهدافی نادرست در طی کردن آن داشته باشید، ممکن است به نتایج دلخواه خود نرسید. 

با توجه به زمان، پول و انرژي زیادي که دریافت این مدرك دانشگاهی نیاز دارد، باید پیش از شروع آن به ارزش داشتن یا نداشتنش

 
بیندیشید. 

طی یک دهه گذشته، بخشی از شغل من به عنوان رئیس مرکز مدیریت شغلی در مدرسه کسب وکار کلاگ (Kellogg) مشاوره دادن

 
به دانشجویان بوده است. بر اساس تجربه من، پیش از تصمیم گیري درباره تحصیل در MBA باید مواردي را در نظر بگیرید. 

 
اهداف درست 

مسیر شغلی آینده. در گفتگو هاي روزانه ام با فارغ التحصیلان MBA یا مدیران کسب وکار ها از لزوم کسب «مهارت هاي آینده» زیاد
می شنوم. اما این صحبت چه معنایی دارد؟ به معناي آن است که کسب وکار هاي بیشتر و بیشتري به دنبال خروج از پیامد هاي

 
بحران کرونا هستند و قصد بازطراحی مدل کسب وکار خود را دارند. 

استخدام کارکنان درست با مهارت هاي درست، بخشی از برنامه هاي آن ها است. شما هم باید همین نگرش را داشته باشید. از خود

 
بپرسید: «چگونه می توانم مهارت ها و قابلیت هایم را براي تبدیل شدن به بهترین نامزد این پست هاي شغلی جدید ارتقا دهم؟» 

مهارت هاي مدنظر سازمان ها بسیار متنوع هستند؛ از توانایی همدلی، مدیریت تیم، آینده نگري و هدف گذاري استراتژیک گرفته تا
اثرگذاري بر ذي نفعان مختلف. دانشجویانی که به دنبال افزایش توانایی خود در اثرگذاري بر دیگران هستند، دوره عالی اداره کسب

 
وکار یک گزینه مناسب برایشان است. 

جست وجوي صنایع یا حوزه هاي اقتصادي جدید. اگر به دنبال تغییر مسیر شغلی هستید، دوره MBA می تواند به شما کمک کند تا
با چشمانی باز با آن چالش مواجه شوید. حضور در یک مدرسه کسب وکار (یا دانشگاه) این فرصت را به شما می دهد تا با همتایان

 
خود از صنایع مختلف، استادان کارآزموده و فارغ التحصیلان مختلف مواجه شوید. 

علاوه بر این آشنایی ها و کسب اطلاعات از صنایع مختلف، در دوره تحصیلی خود هم با پروژه هاي کلاسی و مطالعات موردي مختلفی

 
برخورد خواهید کرد که شما را با حوزه هاي اقتصادي دیگر آشنا می سازد. 



 
 

براي مثال، به یکی از دانشجویانم توجه کنید که به تازگی با او صحبت می کردم. او دو رویاي شغلی دارد: ورود به حوزه داروسازي و
کسب کرسی مدیرعاملی در یک شرکت. او به این نتیجه رسید که گذراندن دوره MBA به هر دو هدفش کمک می کند: از یک طرف
می تواند ارتباطات و افراد فعالی در داروسازي پیدا کند که به تغییر مسیر شغلی اش کمک کنند و البته می تواند مهارت هاي

 
مدیریتی مورد نیاز براي یک مدیرعامل 10 یا 20 سال آینده را به دست آورد. 

حتی برخی از دانشجویان به مدارس کسب وکار می آیند تا وارد حوزه کارآفرینی شوند. آن ها به طور معمول به دنبال راه اندازي
کسب وکار هاي خود یا پیوستن به شرکت هایی نوظهور هستند (از جمله شرکت هایی که توسط سایر فارغ التحصیلان یا همکلاسی

 
هایشان بنیان گذاري شده است). 

تسریع پیشرفت شغلی. لزوما هر کس که MBA می خواند به دنبال تغییراتی اساسی در مسیر شغلی اش نیست. بسیاري از آن ها
فقط می خواهند سرعت پیشرفت شان در صنعت کنونی یا حتی شرکت کنونی شان را افزایش دهند. بخشی از هدف این افراد، ارتقاي

 
شغلی و رسیدن به پست هاي بالاتر سازمانی با حقوق هاي بیشتر است. 

این هدف هم براي طی کردن دوره عالی اداره کسب وکار، منطقی است. در آمریکا، حقوق دریافتی فارغ التحصیلان این دوره (ورودي
هاي 2020) به طور میانگین 20 هزار دلار در سال بالاتر از سایر فارغ التحصیلان دوره کارشناسی رشته هاي مدیریت است (منبع:

 
انجمن ملی دانشگاه ها و کارآفرینان آمریکا). 

اما داستان به همین جا خلاصه نمی شود. فارغ التحصیلان این دوره دانشگاهی اغلب به ارتقاي شغلی مورد نیاز براي تسریع پیشرفت
دست می یابند. دلیلش هم روشن است: کارآفرینان آن ها انتظار دارند چنین فارغ التحصیلانی داراي مهارت هاي دانشگاهی، فردي و

 
رهبري لازم در حل مشکلات پیچیده سازمانی باشند. 

توسعه و تنوع بخشی به شبکه آشنایان خود. یکی از مزایاي حضور در دوره هاي عالی اداره کسب وکار، تبدیل شدن به بخشی از
جامعه رهبران سازمانی آینده است. در مدرسه کسب وکار کلاگ، فارغ التحصیلان ما به 65 هزار نفر از 15 صنعت مختلف می رسند.

 
ارتباطات فرد با این فارغ التحصیلان به مرور زمان افزایش می یابد. 

به تازگی با فارغ التحصیلی صحبت می کردم که براي استخدام در یک شرکت بزرگ تجارت الکترونیک درخواست داده بود و کارش
پیش نمی رفت. فارغ التحصیل دیگري در آن شرکت ارتباطاتی داشت و متوجه شد که دلیل تاخیر در اعلام نتیجه، مشکلاتی در

 
بخش منابع انسانی شرکت است. با توصیه هاي او، این مشکل حل شد و دانشجوي ما توانست وارد شرکت شود. 



 
اهداف اشتباه 

جست وجوي یک قرص جادویی. مدرك MBA یک «بلیت طلایی» نیست که یک باره شما را به شغلی پردرآمدتر و مسوولیت هایی
بزرگ تر برساند. شما همچنان نیاز به اشتیاق، آینده نگري و سختکوشی خواهید داشت تا بتوانید دانش و مهارت هایتان را ارتقا دهید.

 
دوره هاي عالی اداره کسب وکار هم دقیقا همین هستند: کار بسیار سخت. 

 
 

بسیاري از دانشجویانی که وارد این دوره می شوند، موفقیت هایی در مسیر شغلی خود داشته اند و اکنون به دنبال پیشرفت هاي

 
بیشتر هستند. اگر فقط به دنبال پول یا قدرت هستید، گذراندن این دوره توصیه نمی شود. 

اگر نسبت به جایگاه شغلی کنونی خود تردید دارید یا با سرعت مدنظر خود پیشرفت نکرده اید، می توانید ابتدا راه حل هاي دیگري را
امتحان کنید. به عنوان مثال، می توانید از مدیرتان بخواهید پروژه اي در حوزه هاي مورد علاقه تان به شما بسپارد و بازخورد هایی

 
انتقادي به شما بدهد. 

همچنین می توانید روابط سازنده اي با دیگران داشته باشید و از تجربیاتشان در مسیر موفقیت استفاده کنید. با افزایش ارتباطات خود
با دیگران ممکن است متوجه شوید که واقعا چه چیزي می خواهید، اهداف جدیدي براي خود تعیین کنید و در جایگاهی قرار بگیرید

 
که اگر تصمیم به گذراندن MBA گرفتید، از تمام منافع آن بهره مند شوید. 

والدینتان پیشنهاد پرداخت شهریه می دهند. هر چند داشتن حمایت مالی براي تحصیل، وسوسه انگیز است، اجازه ندهید تنها دلیلتان

 
براي حضور در یک مدرسه کسب وکار (یا دانشکده مدیریت) باشد. 

شما نیاز دارید که با تمام وجود و داشته هایتان وارد چنین چالشی شوید. دانشجویانی که بیشترین منافع از حضور در مدرسه کسب
وکار را به دست می آورند (و نتایج آن را در آینده هم می بینند)، کسانی هستند که از نظر علمی، شغلی و شخصی آماده مواجهه با

 
چالش هاي جدید هستند. 

اگر حاضر نیستید که تمام داشته هاي خود را براي چنین چالشی به خطر بیندازید، شاید یادگیري مفاهیم جدید یا ورود به صنایع
دیگر برایتان مناسب تر باشد. همچنین می توانید براي افزایش دانش، بهبود مهارت ها و توسعه ارتباطات خود از دوره هاي آموزشی

 
آنلاین، کنفرانس ها و حتی مشارکت در برنامه هاي داوطلبانه بهره ببرید. 

تا بحث پول است، این نکته را عنوان کنیم که 51 درصد از دانشجویان MBA براي گذراندن دوره تحصیلی خود مجبور به دریافت وام



دانشجویی می شوند. با این حال، تنها معیار تصمیم گیري هزینه ها نیستند. راه هاي بسیاري براي پرداخت شهریه و هزینه هاي

 
تحصیلی وجود دارد؛ مانند دریافت کمک هزینه یا پشتیبانی مالی کارفرمایتان. 

حوصله تان سر رفته است. شغل کنونی شما خسته کننده است و درحال حاضر گزینه دیگري ندارید. پس تصمیم می گیرید که ادامه
تحصیل دهید. درست است؟ احتمالا نه؛ دست کم تا زمانی که به طور عمیق در مورد آن فکر نکرده اید این کار را نکنید. خستگی و

 
دلزدگی از کار ممکن است به شکل سرخوردگی و یأس بروز کند. 

شاید از این ناراحت باشید که تلاش هایتان دیده نمی شود، پروژه هاي بهتري به شما واگذار نمی شود یا دیگران به جایتان ارتقا می
گیرند. این شرایط، زمان مناسبی براي توقف و فکر کردن است: چرا فرصت ها نصیب دیگران می شود و نه شما؟ به چه مهارت هایی

 
نیاز دارید؟ آیا تحصیل باعث تغییر نگاه دیگران به شما می شود؟ 

با تفکر در این سوالات، می توانید نسبت به شرایط خود شناخت پیدا کنید. در غیر این صورت، ممکن است یک روز از خودتان

 
بپرسید: «اصلا براي چه به مدرسه کسب وکار آمدم؟» 

سوال بجایی است: چرا؟ همچنان به این فکر کنید که کجا هستید، به کجا می خواهید برسید و براي آن مقصد چه راهی را باید طی

 
کنید. پس از آن خواهید توانست تصمیم درستی بگیرید. 

 
 HBR :منبع

مترجم: مهدي نیکوئی



کشت مکانیزه غلات در تایباد افزایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  255  |  تاریخ: 1399/09/25

مشهد- ایرنا- هشت هزار هکتار از مزارع غلات تایباد در شرق خراسان رضوي طی سال زراعی جاري به روش مکانیزه کشت
شد که نسبت به سال زراعی گذشته 10 درصد بیشتر شده است.

مشهد- ایرنا- هشت هزار هکتار از مزارع غلات تایباد در
شرق خراسان رضوي طی سال زراعی جاري به روش
مکانیزه کشت شد که نسبت به سال زراعی گذشته 10

 
درصد بیشتر شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي تایباد روز سه شنبه در گفت و گو با
خبرنگار ایرنا افزایش بهره وري آب، کاهش بذر مصرفی در
واحد سطح، یکنواختی جوانه زنی، سطح سبز مطلوب و
کاهش هزینه هاي تولید را از مزایاي کشت مکانیزه ذکر و

 
بیان کرد: در سال زراعی جاري 60 درصد مزارع گندم و 60 درصد مزارع جو در این شهرستان به روش مکانیزه کشت شده است. 

محمد میري گفت: میانگین تولید گندم در روش کشت مکانیزه در هر هکتار به چهار تن و 300 کیلوگرم و تولید جو در هر هکتار به

 
سه تن و 200 کیلوگرم می رسد. 

وي با بیان اینکه غلات افزون بر 6 هزار بهره بردار در این منطقه دارد افزود: 95 درصد کشت مکانیزه غلات این شهرستان در زمین

 
هاي کشاورزي کاریز تایباد است. 

مدیر جهاد کشاورزي تایباد ادامه داد: کشت مکانیزه غلات در هر هکتار 100 تا 150 کیلوگرم صرفه جویی در مصرف بذر و 2 تا سه

 
میلیون ریال کاهش هزینه در پی دارد. 

 
وي گفت: در سال زراعی جاري افزون بر هزار و 430 تن انواع بذر غلات گواهی شده بین کشاورزان این شهرستان توزیع شده است. 

میري با بیان اینکه تایباد یکی از قطبهاي تولید گندم در استان خراسان رضوي است افزود: سال زراعی گذشته کشاورزان این

 
شهرستان بیش از 35 هزار تن گندم و 19 هزار تن جو تولید کردند. 

 
سالانه 30 نوع محصول زراعی و 25 نوع محصول باغی در تایباد تولید می شود. 

 
این شهرستان 43 هزار هکتار مزرعه دارد و 85 درصد جمعیت تایباد در حوزه کشاورزي و دامپروري اشتغال دارند. 

 
مرکز شهرستان 120 هزار نفري تایباد در 225 کیلومتري مشهد واقع است. 



 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- تایباد 

 
- گندم 

- بذرگیري



چند درصد از واردات کشور قاچاق است؟

شماره خبر:  256  |  تاریخ: 1399/09/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

یک مقام مسئول با بیان اینکه 95 درصد قاچاق از گمرکات رسمی صورت می گیرد، گفت: در اجراي قانون مبارزه با قاچاق
ترك فعلی واضح صورت گرفته است و کسانی که سامانه ها را اجرا نکردند جنایت کار هستند.

یک مقام مسئول با بیان اینکه 95 درصد قاچاق از گمرکات رسمی صورت می گیرد، گفت: در اجراي قانون مبارزه با قاچاق ترك

 
فعلی واضح صورت گرفته است و کسانی که سامانه ها را اجرا نکردند جنایت کار هستند. 

 
تجارت 

داوود گودرزي دبیر قرارگاه ملی با مفاسد اقتصادي امروز در یک
نشست خبري گفت: در حوزه شفافیت باید به این پرسش پاسخ
دهیم که چه چیزي را براي چه کسانی و براي چه چیزي می
خواهیم شفاف کنیم. شفافیت دو بعد دارد. یک بعد که شفافیت
آراي نمایندگان مجلس و محرم بودن مردم بعد سیاسی آن است
و بعد دیگر بعد اقتصادي آن است. اینکه جریان پول، کالا و
خدمات بخشی از براي مردم، بخشی براي حاکمیت و بخشی
براي دستگاه هاي نظارتی، امنیتی شفاف دهد بعد اقتصادي

 
شفافیت است. 

وي افزود: یعنی وقتی درآمد ایجاد می شود ویا خدماتی ارائه می شود، دستگاه هاي نظارتی باید بدانند این پول از کجا آمده و در
نهایت به چه کسی رسیده است. اگر این فرد یک شهروند عادي است که باید براي مبادلاتش یک کف و سقف مشخص شده باشد و
اگر این فرد تاجر است دستگاه هاي نظارتی باید بدانند علت این تراکنش مالی چه بوده است. در برخی موارد شاهد هستیم صاحب

 
حساب هفت سال پیش فوت کرده اما هنوز گردش میلیاردي دارد. 

گودرزي با بیان اینکه فایده دیگر شفافیت این است که دستگاه هاي اجرایی بدانند نیاز کشور چقدر است تا بتوانند نیاز را مدیریت
کنند؟ اظهار داشت: محور اصلی شفافیت این است که سامانه هاي الکترونیکی جاي خودشان را به انسان محوري بدهند. در قانون
مبارزه با قاچاق که سال 92 به تصویب رسید، ایجاد برخی از سامانه ها و تبادل اطلاعات بین آنها دیده شده بود. چرا که اگر ارتباط

 
بین سامانه ها برقرار نباشد با وجود حذف انسان محوري باز اعداد قابل جایگزینی هستندو امکان فساد وجود دارد. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي تصریح کرد: طبق گزارش تحقیق و تفحص مجلس شوراي اسلامی که در سال 96 و 97 انجام
شد، 95 درصد حجم قاچاق کشور از گمرکات و مبادي رسمی کشور صورت می گیرد. همچنین 35 درصد از حجم واردات کشور را

 
قاچاق تشکیل داده است. 



وي ادامه داد: نکته قابل توجه این گزارش این است که دستگاه قضائی ما در نهایت توانسته است تنها یک درصد از این حجم قاچاق را

 
رصد کند و فرآیند قضائی آن را طی کند. 

گودرزي با بیان اینکه ارزش مالی قاچاق در سال بین 21.5 تا 25.5 میلیارد دلار است، گفت: کل صادرات کشور در سال 97، 40

 
میلیارد دلار بوده است. بنابراین اگر می خواهیم اشتغال را تقویت کنیم باید جلوي این حجم گسترده از قاچاق را بگیریم. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي با اشاره به شاخص هاي شفافیت براي راه اندازي سامانه ها خاطرنشان کرد: در راه اندازي سامانه
ها باید چند شاخص مورد توجه قرار گیرد. شاخص اول این است که اگر کسی می خواهد کالایی را قانونی وارد کند باید این کار را به
سادگی انجام دهد و درگیر کاغذبازي نشود. شاخص بعدي افزایش درآمدهاي دولت است. اگر جلوي این حجم از قاچاق گرفته شود،

 
درآمدهاي مالیاتی و تعرفه هاي گمرکی نصیب دولت می شود و می تواند در تأمین بودجه اثرگذار باشد. 

وي بیان کرد: شاخص سوم این است که دولت باید در هر لحظه بداند که کالا کجاست و چه مقدار از آن کالا در کشور وجود دارد و
چه کسانی این کالا را خرید و فروش کرده و چه کسانی خدمات ارائه می کنند. یعنی این سامانه ها باید به مدیران داشبوردي را

 
درباره وضعیت کالاها در کشور ارائه کند. 

چرا 7 سال سامانه جامع تجارت به تأخیر افتاد؟ گودرزي با اشاره به رونمایی از سامانه جامع تجارت که اخیراً توسط رئیس جمهور
صورت گرفت، اظهار داشت: درباره این سامانه باید رئیس جمهور به چند پرسش پاسخ دهند. اولاً اینکه قانون از سال 92، دولت را
مکلف به ایجاد این سامانه کرده بود اما چرا در سال 99 اجرا شد. سوال بعدي این است که این سامانه ها از قبل نیز فعال بود، رونمایی
مجدد آن چه معنایی داشت. پرسش سوم این است که طبق بیانات رئیس جمهوري، 70 درصد این سامانه فعال شده است. بنابراین

 
باید به این پرسش پاسخ بدهد که این 70 درصد چه اثري بر درآمدهاي دولت می گذارد. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي افزود: پرسش چهارمی که باید درباره سامانه جامع تجارت بدان پاسخ داده شود، این است که 30
درصد باقیمانده از اجراي این سامانه به چه دلیل است؟ چه دستگاه هایی در این زمینه مقصر هستند و چه برخوردهایی در این باره
صورت گرفته است و در نهایت آقاي روحانی اعلام کردند در تاریخ 99/11/11 مابقی این سامانه نیز به بهره برداري می رسد اما آیا

 
همه سامانه ها و ارتباط بین آنها فعال خواهد شد یا خیر. 

وي ادامه داد: قانون مبارزه با قاچاق 12 زیرسامانه اصلی دارد که وزارت بهداشت شناسایی پرونده هاي قاچاق، سامانه نیما، بانک
مرکزي، گمرك و غیره جزئی از این سامانه ها هستند که همه آنها باید ایجاد شده و به یکدیگر متصل شوند تا شفافیت مورد نظر
ایجاد شود. آقاي رئیس جمهوري باید به این سوال نیز پاسخ دهند که از اسفند 97 تا مهرماه 99 رهبر انقلاب چند بار به صورت کتبی

 
به راه اندازي این سامانه ها و برخورد با مدیران متخلف دستور داده اند. 

آقاي رییسی بر ترك فعل ایجاد سامانه هاي مبارزه با قاچاق ورود کنند گودرزي با اشاره به نقش قوه قضائیه در اجراي این سامانه ها،
گفت: آقاي رییسی بر ورود بر ترك فعل ها تأکید دارند. در اجراي این قانون نیز ترك فعلی واضح صورت گرفته است و جنایتکارانی
بزرگ تر از کسانی که این قانون را اجرا نکرده اند در حق ملت وجود ندارد. چرا که با اجرا شدن آن و با شفافیتی که ایجاد می شد،

 
می توانستیم به اندازه فروش نفت درآمدزایی کنیم. 

دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي درباره منشأ فساد، خاطرنشان کرد: در نگاه کلان فساد ریشه در ساختارها و فرآیندهاي ناقص
مدیریت اداري- اقتصادي کشور دارد. چرا که نظام اداري- اقتصادي رژیم قبلی را تحویل گرفتیم اما زیرساخت هاي آن را مبتنی بر



 
اهداف انقلاب اسلامی اصلاح نکردیم. دستگاه هاي نظارتی تعبیه کردیم اما آنها نیز کارآمدي لازم را نداشتند. 

وي ادامه داد: در مجلس زمان زیادي براي نوشتن یک قانون گرفته می شود اما آئین نامه آن به دولت واگذار می شود و در بسیاري از

 
مواقع آئین نامه ها خلاف متن قانون است. 

گودرزي بیان کرد: مسئله بعدي مدیریت افراد است. این اهمیت بالایی دارد که افراد چگونه نظارت می شوند، چگونه ارتقا پیدا می
کنند؟ چرا عده اي همیشه مدیر هستند و در مقابل هیچ پاسخگویی ندارند. قا نون و شرع ما مدیر را مکلف به پاسخ گویی می کند اما
در کشور ما در این زمینه پاسخ گویی وجود ندارد. مسئله بعدي شفافیت است. وقتی دولت از جریان پول در دستگاه هاي اجرایی
تسلطی نداشته باشد، مثلاً اینکه کالا در کدام مغازه است و به دست چه کسی می رسد، به راحتی می توان احتکار کرد و فساد ایجاد
کرد. منشأ بعدي فساد، تعارض منافع است. گاهی بخش خصوصی، تعاونی و عمومی را قاطی کردیم. مثلاً اتاق بازرگانی ایجاد کردیم

 
که بخش خصوصی را جمع آوري کند اما به آن نهاد حاکمیتی دادیم. سازمان نظام پزشکی و کانون وکلا نیز این مشکلات را دارد. 

ریسک فساد در کشور پایین است / فرایند دادرسی قاطع، سریع و بازدارنده نیست دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي بیان کرد:
فرآیند قضائی ما نیز قاطع، سریع و بازدارنده نیست و اطاله دادرسی داریم و در یک کلام ریسک فساد در کشور بالا نیست و مجازات

 
آن بازدارنده نیست. 

وي درباره راهکارهاي مبارزه با فساد اظهار داشت: یک راه کار فرهنگی است. متأسفانه به جاي وجود فرهنگ کار در بین جوانان،
جوانان در سوداي یک شبه میلیارد شدن هستند. دستگاه هاي تربیتی ما باید پاسخ بدهند آیا خدمت بی منت، مردم را بدهکار خود

 
ندانستن، چشم طمع به بیت المال نداشتن را به جوانان آموخته اند یا خیر. 

گودرزي گفت: در گام اول باید 10 هزار و 500 قانونی که در کشور وجود دارد، تنقیح شود و ویرایش مجدد صورت گیرد و نظم پیدا
کند. در گام بعدي باید عدم شفافیت و مبهم بودن آن اصلاح شود. هر کسی که قانون را می خواند باید یک برداشت از آن را داشته
باشد نه اینکه تفاسیر متعدد باشد. بخشی که در متن قانون می آید باید جلوي انحرافات را در آئین نامه بگیرد. یعنی متن باید به
شکلی نوشته شده باشد که در آئین نامه بی اثر نشود و نکته بعدي ضمانت اجراي قانون است. کاري که در طرح اخیر مجلس براي
رفع تحریم ها اجرا شد که براي مدیري که این قانون را اجرا نمی کرد، ضمانت اجرا قرار داده بود و آن را جرم انگاري کرده بود. این

کار اجرا نکردن را سخت می کند و مسئول را مجبور به پاسخگویی می کند.



450 صندوق قرض الحسنه از سوي بسیج در استان سمنان ایجاد شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1399/09/25

مسئول سازمان بسیج ادارات و کارمندان استان سمنان گفت: بسیج با ایجاد قرارگاه هاي محله اي در تحقق شعار جهش
تولید نقش آفرینی می کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، مرتضی دهرویه مسئول سازمان بسیج ادارات و
کارمندان استان سمنان در دیدار با مدیریت امور شعب
پست بانک استان و عضو شوراي هماهنگی بانک هاي این
استان گفت: با توجه به نامگذاري امسال به عنوان جهش
تولید از سوي رهبر معظم انقلاب، سازمان بسیج در سه
حوزه رفع مشکلات واحد هاي تولیدي، مسائل شهري و

 
محرومیت زدایی قرارگاه هایی را راه اندازي کرده است. 

 
به گفته او، هدف از تشکیل این قرارگاه ها رفع مشکلات واحد هاي تولیدي و کمک به تحقق شعار جهش تولید است. 

دهرویه به ارائه خدمات بسیج به روستا ها و مناطق محروم نیز اشاره و بیان کرد: آنچه که امروز شاهد آن هستیم؛ توزیع ناعادلانه

 
امکانات و کالا هاي اساسی در روستاهاست؛ چراکه بیشتر امکانات و کالا هاي اساسی براي استفاده شهرنشینان اختصاص می یابد. 

او اضافه کرد: در همین راستا خدمت بی منت در مناطق محروم با همکاري نهاد هاي مختلف درحال اجراست که امیدواریم با خدمات

 
رسانی شایسته تر به روستانشینان و ساکنان مناطق محروم، شرایط بهره مندي آنان از امکانات عادلانه را فراهم کنیم. 

مسئول سازمان بسیج ادارات و کارمندان استان سمنان با بیان اینکه صندوق هاي قرض الحسنه با همت سازمان بسیج سازندگی در
استان سمنان ایجاد شده گفت: تا کنون بیش از 450 صندوق قرض الحسنه با تلاش سازمان بسیج سازندگی و دیگر اقشار بسیج راه

 
اندازي شده که اداره این صندوق ها نیز به مردم محله اي که صندوق در آن قرار دارد واگذار شده است. 

او با اشاره به مهمترین خدمات قابل ارایه در این صندوق ها افزود: خدمات این صندوق ها شامل ارائه تسهیلات کارآفرینی و

 
اشتغالزایی به جوانان و تولیدکنندگان است. 

دهرویه با قدردانی از زحمات پایگاه بسیج پست بانک در هفته بسیج نیز افزود: پایگاه بسیج پست بانک با ایجاد میزهاي خدمت در
زمینه ارائه خدمات شایسته تر به مردم تلاش کردند.



نمایندگان به جاي اعلام عدد و رقم براي دستمزد به بیمه بیکاري ورود کنند

منبع: ایلناشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1399/09/25

محمدرضا تاجیک با تاکید بر وظایف حاکمیتی دولت گفت: نمایندگان مجلس، دولت را مجاب کنند که به صندوق بیمه
بیکاري کمک کند.

محمدرضا تاجیک با تاکید بر وظایف حاکمیتی دولت گفت:
نمایندگان مجلس، دولت را مجاب کنند که به صندوق

 
بیمه بیکاري کمک کند. 

محمدرضا تاجیک (نماینده مجمع عالی نمایندگان کارگري
کشور در شورایعالی کار) در گفتگو با خبرنگار ایلنا، با تاکید
بر ضرورت رسیدگی نمایندگان مجلس به مطالبات اصلی
کارگران گفت: اکنون ماه هاست که بخش قابل توجهی از
کارگران کشور بیکار شده اند؛ تعداد زیادي از این کارگران

بیمه بیکاري نگرفته اند یا مقرري خود را با تاخیر بسیار دریافت کرده اند و این مساله یک معضل اساسی در جامعه کارگري کشور

 
است. 

وي افزود: نمایندگان مجلس به جاي اعلام عدد و رقم براي دستمزد سال آینده یا ارائه طرح هایی که ضرورت ندارد (مانند افزایش
دستمزد دوبار در سال) به دولت فشار بیاورند تا در زمینه ي بیمه بیکاري اقدامات لازم را صورت دهد. دولت باید به صندوق بیمه
بیکاري کمک کند؛ تامین اجتماعی در پرداخت مقرري بیکاري به این جمعیت انبوه که حدود یک میلیون نفر می شود، با مشکل

 
مواجه است و وظیفه دولت است که به میدان بیاید و وظایف حاکمیتی خود را انجام دهد. 

وي با تاکید بر الزامات اصل 29 قانون اساسی افزود: ارائه خدمات درمانی، بیمه و بازنشستگی، از کارافتادگی و بیکاري، براساس اصل
29 قانون اساسی، وظیفه دولت است. دولت در این شرایط بحرانی که کرونا، زیرساخت هاي اشتغال را معیوب کرده، نباید از زیر بار

 
وظایف حاکمیتی خود فرار کند. 

به گفته او، بیمه بیکاري حق مسلم هر کارگري است که بیمه پردازي داشته است و نباید از این حقِ مسلم و بدیهی خود، به بهانه
کرونا یا هر دلیل دیگري محروم شود.



خشن ترین چهره ي نئولیبرالیسم از پرده بیرون آمده/ دستمزد ناچیز، بدون

بیمه و بدون امید به مقرري بیکاري!

منبع: ایلناشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1399/09/25

خروج از شمول قانون کار، به کارگران ضربات جبران ناپذیري وارد کرده است؛ کارفرما هیچ حقی براي کارگر قائل نیست و
دولت هم به اصول حمایتی قانون اساسی از جمله اصل 29 تمکین نمی کند؛ اینجا نقطه برخورد تمام قانونگریزي هاست. در

بحران کرونا، نئولیبرالیسم و تعدیل ساختاري، خشن ترین چهره خود را به نمایش ...

خروج از شمول قانون کار، به کارگران ضربات جبران
ناپذیري وارد کرده است؛ کارفرما هیچ حقی براي کارگر
قائل نیست و دولت هم به اصول حمایتی قانون اساسی از
جمله اصل 29 تمکین نمی کند؛ اینجا نقطه برخورد تمام
قانونگریزي هاست. در بحران کرونا، نئولیبرالیسم و تعدیل
ساختاري، خشن ترین چهره خود را به نمایش گذاشته

 
است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، تحریم ها، فضاي ناکارآمد اقتصادي و تسلط تفکرات نئولیبرال بر تولید، اشتغال طبقه کارگر را به تنهایی در
معرض مخاطره قرار داده بود اما همه آسیب هاي وارده، با آمدن ویروس منحوس کرونا، چندین برابر شد و گروه هاي مزدبگیر بسیاري

 
را به سراشیبی سقوط و بیکاري کشاند. 

 
گروه هایی که به مقرري امید دارند! 

براساس آمارهاي رسمی، تا اولین روزهاي سال جاري، حدود یک میلیون نفر از کارگران شاغل کشور از کار بیکار شده اند؛ این گروه،
کارگرانی هستند که در ادبیات اقتصادي، «رسمی» محسوب می شوند یعنی بیمه دارند و در صورت بیکاري، می توانند از مزایاي

 
مقرري بیکاري استفاده کنند؛ هرچند که پرداخت این مقرري، با ماه ها تاخیر صورت می گیرد و مبلغ آن نیز بسیار ناچیز است. 

«مقرري بیکاري کرونا» وعده اي بود که از همان ماه هاي اول بحران، مسئولان به کارگران بیکارشده به خاطر کرونا دادند؛ کارگرانی

 
که شامل این مقرري می شوند، گروه هاي محدودي هستند. 

به گفته مسئولان وزارت کار؛ مقرري بگیران بیمه بیکاري شامل 10 رسته از جمله مراکز مراکز تولید و توزیع غذاهاي آماده اعم از
رستوران ها، بوفه ها، طباخی ها، تالارهاي پذیرایی، قهوه خانه ها، اغذیه فروشی ها و موارد مشابه به تشخیص وزارت صنعت، معدن و
تجارت، مراکز مربوط به گردشگري شامل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مجتمع هاي جهانگردي و گردشگري، مهمان پذیرها و...، حمل و
نقل عمومی مسافر درون شهري و برون شهري(هوایی وجاده اي وغیره)، دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگري، تولید و توزیع پوشاك،
تولید و توزیع کیف و کفش، مراکز توزیع آجیل، خشکبار، قنادي، بستنی و آبمیوه ، مراکز و مجتمع هاي ورزشی و تفریحی، مراکز و

 
مجتمع هاي فرهنگی و آموزشی و مراکز تولید، توزیع و فروش صنایع دستی است. 



کارگرانی که ظاهراً مشمول بیمه بیکاري کرونا می شوند، در ماه هاي گذشته دشواري هاي بسیار تحمل کردند؛ از احراز شرایط به
صورت مجازي و از طریق کافی نتها گرفته تا صف هاي طویل انتظار و ماه ها معطلی بدون دستمزد. اما درنهایت براي این گروه از
کارگران، کورسوي امیدي هرچند کم سو و کم نور وجود داشته است که درنهایت می توانند یک مقرري ناچیز را لااقل براي چند ماه

 
دریافت کنند. 

سایر کارگران بیمه شده و رسمی که در همین ماه ها به دلیل رکود تولید و انحلال کارگاه ها، با «بیکاري غیرارادي و ناخواسته»
مواجه شدند، با مراجعه به تامین اجتماعی و ثبت درخواست، منتظر مقرري بیکاري ماندند و بخشی از آن ها توانستند این مقرري را
بعد از چند ماه تاخیر دریافت کنند. در روزهاي گذشته، گروه هایی از این کارگران در تماس با ایلنا، از معوق ماندن چندماه مقرري
بیکاري خود خبر دادند و افزودند: بعد از پنج یا حتی ده سال بیمه پردازي مدام و بی وقفه، وقتی ناخواسته بیکار شده ایم، مجبور به

 
انتظارطولانی شدیم و هنوز سه یا چهارماه از مقرري مربوط به ماه هاي اول بیکاري ما پرداخت نشده است. 

 
گروه هایی که هیچ امیدي به پرداختِ مقرري ندارند! 

با اینهمه، قصه ي «بیکاري کرونا» به این چند گروه از کارگران ختم نمی شود؛ آسیب اصلی از این بیکاري و بحران را کارگرانی دیده
اند که در مغازه ها، اصناف و کارگاه هاي کوچک و خارج از شمول قانون کار اشتغال داشته اند؛ رکود ناشی از بحران کرونا، محدودیت
هاي کرونایی و تعطیلی دو هفته اي شهرستانهاي قرمز و البته پایین آمدن حاشیه سود کارفرمایان خُرد، این گروه از کارگران بیمه
نشده را به بیکاري اجباري و ناخواسته کشاند؛ بیکاري اي که هیچ مقرري بر آن مترتب نیست و قرار نیست توسط هیچ نهادي حمایت

 
شود. 

در ایران، شمار کارگاه هاي خارج از شمول قانون کار به دلیل ضعف ساختاري پایگاه هاي اطلاعاتی روابط کار کشور، مشخص نیست؛
نمی دانیم چه تعداد کارگاه کوچک و خارج از شمول قانون کار در کشور وجود دارد و در نتیجه نمی دانیم این کارگاه ها، هرکدام چند
نفر کارگر دارند و در جریان کرونا، چه تعداد از این کارگران بیکار شده اند؛ اما چیزي که می دانیم و مسلم است، آسیب هاي گسترده

 
ي خروج از شمول قانون کار است که در مواقع بحران و رکود، دامان کارگران بسیاري را می گیرد. 

 
تاریخچه خروج از شمول قانون کار 

خروج کارگاه هاي کوچک از شمول قانون کار، یکی از معدود بندهاي قانون کار است که با استناد نادرست به ماده 191 این قانون، در
دهه هاي گذشته بارها به مرحله اجرا رسیده است؛ درحالیکه هیچ یک از بندهاي حمایتی قانون کار، از ماده 41 و بحث دستمزد
شایسته گرفته تا لزوم عقد قرارداد دائم در کارهاي مستمر، اجراي طرح طبقه بندي و حق ایجاد تشکل صنفی، به رسمیت شناخته
نشده و نمی شود، استناد به ماده 191 قانون کار، بارها منجر به تصویب خروج کارگاه هاي کوچک - زیر پنج نفر یا زیر ده نفر- از
شمول قانون کار شده است؛ خروج مکرر این کارگاه ها، در نهایت تبدیل به یک عرف نهادینه شده در عرصه روابط کار شده -هرچند
مدتهاست آیین نامه خروج از شمول کارگاه ها دیگر تمدید نشده و لاجرم دیگر وجاهت قانونی ندارد- و امروز کارگاه هاي بسیاري که
مغازه ها، اصناف و واحدهاي تولیدي یا خدماتی کوچک هم جزو آن ها هستند، از شمول قانون کار خارج هستند؛ این عرف غیرقانونی
تا آنجا گسترده شده که کارگران شاغل در واحدهاي خدماتی و مغازه ها، در موارد بسیاري حتی قرارداد کاري مکتوب هم ندارند؛
حداقل دستمزد را نمی گیرند و هیچ سندي دال بر اشتغال، در دست شان نیست؛ نه تنها قرارداد ندارند بلکه در مواردي مجبور می
شوند به کارفرما، چک و سفته هم بدهند تا حاضر به استخدام آن ها شود؛ به طریق اولی، این عرف غیرقانونی، موجب شده که پاي
بازرسان کار از کارگاه هاي کوچک به تمامی بریده شود و درنتیجه، کارفرماي خرد کارگاه، تبدیل به فعال مایشاء و قادر مطلق در



 
کارگاه گردد. 

ماده 191 قانون کار می گوید: «کارگاه هاي کوچک کمتر از ده نفر را می توان بر حسب مصلحت موقتاً از شمول بعضی از مقررات این
قانون مستثنی نمود. تشخیص مصلحت و موارد استثناء به موجب آیین نامه اي خواهد بود که با پیشنهاد شوراي عالی کار به تصویب

 
هیأت وزیران خواهد رسید.» 

این ماده قانونی، دستاویز خروج از شمول قانون کار و تداوم غیرقانونی این خروج قرار گرفت؛ ابتدا در هشتم اسفند 1378، قانون
معافیت کارگاه ها و مشاغل داراي پنج نفر کارگر و کمتر از شمول قانون کار تا پایان برنامه سوم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی

 
جمهوري اسلامی ایران، در صحن علنی مجلس شوراي اسلامی به تصویب رسید. این قانون یک ماده واحده و دو تبصره داشت: 

از تاریخ تصویب این قانون تا پایان برنامه سوم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري اسلامی ایران کلیه کارگاه ها و مشاغل

 
داراي پنج نفر کارگر و کمتر از شمول قانون کار معاف می باشند. 

 
تبصره 1 - هر یک از کارگران و کارفرمایان نسبت به پرداخت حق بیمه کارگري مخیّرند با توافق همدیگر اقدام نمایند. 

 
تبصره 2 - این ماده واحده شامل کارگاه هایی می شود که پس از تصویب این قانون ایجاد می شود. 

با این حساب، در سال 78، کارفرمایان کارگاه هاي کوچک زیر 5 نفر در بیمه کردن کارگران خود مخیر شدند و درنتیجه، بیمه در
کارگاه هاي کوچک از میان برداشته شد. در ادامه، هیات وزیران، در 29 دي ماه سال 1381، براساس ماده 191 قانون کار و به
پیشنهاد شورایعالی کار، کارگاه هاي زیر ده نفر را از شمول قانون کار خارج کرد؛ مدت این معافیت، سه سال تعیین شد. در سال
1384، همزمان با انقضاي این معافیت، این آیین نامه براي سه سال دیگر یعنی تا سال 1387 تمدید شد؛ اما یک سال قبل از انقضاي
دوباره یعنی در سال 1386، دیوان عدالت براساس شکایت جمعی از کارگران و فعالان کارگري، راي به ابطال این آیین نامه و معافیت
حاصل از آن داد. راي شماره 248 الی 250 هیأت عمومی دیوان عدالت اداري صادره در هفدهم تیرماه سال 86، قسمت هائی از

 
تصویب نامه هیأت وزیران راجع به معافیت کارگاه هاي کوچک کمتر از ده نفر را باطل کرد. 

بعد از آن، در سال 95 دوباره تلاش هایی براي احیاي قانونی این معافیت ها صورت گرفت. بیست و یکم تیرماه 95، در جلسه
شورایعالی کار تلاش شد تا آیین نامه خروج کارگاه هاي زیر 5 نفر از شمول قانون کار مجدداً احیا شود که البته به نتیجه نرسید. اما
در گذر زمان، سابقه خروج هاي مکرر، تبدیل به یک عرف-هرچند غیرقانونی- شده است تا امروز کارگران بحران زده کارگاه هاي
کوچک نتوانند از مزایاي حقه خود ازجمله مقرري بیکاري بهره مند شوند؛ کارگاران بسیاري در کارگاه هاي کوچک زیر پنج یا ده نفر،

 
بیمه ندارند؛ دستمزد قانونی نمی گیرند و حتی قرارداد هم ندارند. 

 
کارگران و فعالان کارگري چه می گویند؟ 

بعد از گسترش بحران کرونا، کارگران بسیاري از این گروه با ایلنا تماس گرفتند و اعلام کردند که بدون هیچ حق و حقوقی بیکار شده
اند؛ این گروه از کارگران، آسیب پذیرترین قشر طبقه کارگر هستند. یک نمونه از این کارگرانِ بی حقوق، «علی» است که در یک
آجیل فروشی شمال غرب تهران براي سه سال متوالی کار می کرده است. او می گوید: با آمدن کرونا و کم شدن درآمد صاحب مغازه،
مرا بعد از سه سال اخراج کردند؛ در این سه سال بیمه نداشتم، حقوق ناچیزي می گرفتم و مزایاي مزدي هرگز به من پرداخت نشد؛

 
سال هاي اول، خودم بیمه خویش فرما را به تامین اجتماعی واریز کردم اما وقتی مبلغ این بیمه زیاد شد، دیگر نتوانستم. 



او حتی در زمان استخدام به کارفرما سفته داده است تا رضایت او را براي استخدام جلب کند و ضمانتی براي «حسن انجام کار» باشد.

«مریم» زنی که چند سال در یک تولیدي پوشاك در مرکز شهر تهران کار می کرده، نمونه دیگري است. او که در کارگاهی با هشت
کارگر اشتغال داشته، هرگز بیمه نبوده و هرگز به فکر شکایت هم نیفتاده. مریم بعد از بیکاري، امیدي به دریافت مقرري و یا هرنوع

 
حمایت اجتماعی دیگر ندارد؛ این در حالیست که سرپرست خانوار است و دو فرزند محصل در خانه دارد. 

خروج از شمول قانون کار، یکی از موارد برجسته «مقررات زدایی» در دهه هاي گذشته است که بارها اعتراض فعالان کارگري را
برانگیخته است. ناصر آقاجري (فعال کارگري پروژه اي) در این رابطه به ایلنا می گوید: «خروج کارگاه هاي کوچک از شمول قانون کار
و در پی آن، خروج مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از شمول قانون کار، بارزترین وجوه استیلاي تعدیل ساختاري و مقررات زدایی در دهه
هاي گذشته بوده است؛ این قانون زدایی ها به ضرر طبقه کارگر و به سود کارفرمایان خرد یا خرده بورژوازي پیمانکار و دلال تمام شده

 
است.» 

حسین حبیبی (عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهاي اسلامی کار کشور) نیز در این زمینه به ایلنا می گوید: «خروج از شمول قانون
کار، کارگران را بی دفاع کرده است، کاملاً و تماماً بی دفاع. کارگرانی که تحت پوشش قانون کار هستند، از حق و حقوق مناسب بهره
ندارند، چه برسد به آنها که در کارگاه هاي کوچک، زیر پله اي یا اصناف، خارج از شمول قانون کار و بازرسی کار، به فعالیت اشتغال

 
دارند.» 

 
چاره چیست؟ 

در این شرایط، در بحران همه گیر و خشن کرونا که بر سر کارگران آوار شده، باید به فکر چاره بود؛ چاره واقعی براي کارگران
بیکارشده و بدون بیمه، در دو سطح تعریف می شود: اول، اجراي قانون در عرصه روابط کار که بایستی منجر به نظارت قوي بر کارگاه
هاي کوچک شود. بازرسان کار باید با قدرت به این حیطه ورود کرده و کارفرمایان خرد را مجبور به بیمه کردن تمام کارگران خود
کنند. اگر در نظر داشته باشیم که بخش اعظم اشتغال در ایران در کارگاه هاي کوچک است، لزوم بازگشت به قانون و رفع معافیت
هاي ساختگی و از دور خارج شده، بیشتر خودش را نشان می دهد. هیچ کارگري در هیچ کارگاهی نباید خارج از شمول قانون کار

 
بماند چراکه مدت زمان خروجِ کارگاه هاي کوچک از شمول قانون کار، مدت هاست که منقضی شده و دیگر وجاهت قانونی ندارد. 

اما راه حل زیرساختی تر، براساس الزامات اصل 29 قانون اساسی، در ابعاد ملی تعریف می شود، برخورداري از بیمه، مقرري بیکاري و
بازنشستگی براساس اصل 29 قانون اساسی، یک حق مسلم شهروندي براي همگان است. پس دولت در این شرایط بحرانی که کارگران
دسته دسته بیکار می شوند، بایستی به وظایف حاکمیتی خود بازگردد و فارغ از مساله بیمه بودن یا نبودن و بدون توجه به امکانات
سازمان تامین اجتماعی، بودجه خاص براي بیمه بیکاري همگانیِ کرونا اختصاص دهد. باید سامانه اي طراحی می شد تا همه کارگران

 
بیمه شده در آن ثبت نام می کردند و از مقرري حمایتی بهره مند می شدند. 

وقتی کارفرماي سودجو با سوءاستفاده از یک عرف غیرقانونی، کارگر خود را بیمه نمی کند و با ذره اي کاهش در حاشیه سود خود،
این کارگر را بیکار می نماید، گناه کارگر چیست؟ این کارگر از دو سو، متحمل ضربات قانونگریزي شده است؛ یکسو، کارفرمایی است
که برخلاف قانون عمل کرده و او را بیمه نکرده و سوي دیگر، دولتی است که اصل 29 و لزوم بیمه همگانی را به رسمیت نمی شناسد.
ناصر آقاجري در این رابطه می گوید: «خروج از شمول قانون کار، به کارگران ضربات جبران ناپذیري وارد کرده است. کارفرما هیچ
حقی براي کارگر قائل نیست و دولت هم به اصول حمایتی قانون اساسی از جمله اصل 29 تمکین نمی کند؛ اینجا نقطه برخورد تمام



 
قانونگریزي هاست. در بحران کرونا، نئولیبرالیسم و تعدیل ساختاري، خشن ترین چهره خود را به نمایش گذاشته است!» 

گزارش: نسرین هزاره مقدم



55میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در استان بوشهر پرداخت شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  260  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها ــ سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر گفت: 2هزار و 500 فقره تسهیلات حمایتی به
میزان 55میلیارد تومان به متقاضیان مشاغل آسیب دیده از ویروس کووید19 در این استان پرداخت شده است.

گروه استان ها ــ سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان بوشهر گفت: 2هزار و 500 فقره تسهیلات
حمایتی به میزان 55میلیارد تومان به متقاضیان مشاغل
آسیب دیده از ویروس کووید19 در این استان پرداخت

 
شده است. - اخبار استانها - 

مصدق کشاورزي در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بوشهر،
از پرداخت تسهیلات حمایتی به فعالان گردشگري خبر داد
و اظهار داشت: دارندگان مجوز فعالیت گردشگري در قالب
تاسیسات گردشگري، دفاتر خدمات مسافري، راهنمایان و

بخش هاي آموزشی این حوزه که به سبب شیوع ویروس کرونا آسیب دیده اند، می توانند از براي دریافت تسهیلات حمایتی در سامانه

 
کارا به ثبت کنند. 

وي، مهلت ثبت نام براي بهره مندي از تسهیلات کرونا تا پایان آذرماه دانست و گفت: تسهیلات بانکی حمایتی مشاغل آسیب دیده از

 
کرونا مرتبط با حوزه گردشگري بین 16 تا 900 میلیون تومان با نرخ سود 12 درصد است. 

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر به پرداخت تسهیلات کرونایی در دیگر بخش ها پرداخت و تصریح کرد: 2
هزار و 560 فقره تسهیلات حمایتی کرونا به میزان 55 میلیارد تومان به متقاضیان مشاغل آسیب دیده از ویروس کووید19 در استان

 
بوشهر پرداخت شده است. 

 
540 میلیارد ریال تسهیلات حمایت از مشاغل آسیب دیده از کرونا در بوشهر پرداخت شد 

 
420میلیارد ریال تسهیلات کرونایی به مشاغل آسیب دیده استان بوشهر پرداخت شد 

 
450 میلیارد ریال تسهیلات به مشاغل آسیب دیده از کرونا در بوشهر پرداخت شد 

کشاورزي افزود: با پرداخت این میزان تسهیلات کرونایی، از 4 هزار و 830 نفر اشتغال آسیب دیده از کرونا در استان بوشهر حمایت

 
شده است. 

وي، با بیان اینکه ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا از مرداد آغاز شد و تا پایان آبان ماه ادامه داشت
خاطرنشان کرد: در حال حاضر تنها به بخش گردشگري تسهیلات حمایتی کرونایی پرداخت می شود.



49درصد راه هاي روستایی قزوین نیازمند آسفالت است/ به دنبال محرومیت

زدایی بیمارستان ها هستیم

منبع: داناشماره خبر:  261  |  تاریخ: 1399/09/25

فاطمه محمدبیگی گفت: اکنون چند طرح خوب از جمله قیر رایگان مطرح شده که می توانیم با این طرح 49 درصد از راه
هاي روستاهاي محروم استان را آسفالت کنیم.

فاطمه محمدبیگی گفت: اکنون چند طرح خوب از جمله
قیر رایگان مطرح شده که می توانیم با این طرح 49 درصد

 
از راه هاي روستاهاي محروم استان را آسفالت کنیم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ فاطمه محمدبیگی
در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی صبح قزوین؛ با اشاره به
اینکه اقتصاد و معیشت یک موضوع اساسی و پایه براي
گذران زندگی مردم و پیشرفت کشور است؛ اظهار کرد:
یکی از راهبردهاي خوبی که در مجلس اتفاق افتاده این
است که هیئت رئیسه جلساتی را با وزراي حوزه اقتصاد
برگزار می کند و حتی در صحن علنی چندین مرتبه وزرا را
دعوت کردیم که برخی بیش از سه بار وارد صحن شدند و

 
گاهی هم در مباحث مهم معیشتی و موضوع ارز و بورس، جلسات غیرعلنی برگزار شد تا راه حل مشترك را جستجو کنیم. 

وي ابراز کرد: متاسفانه برخی از افراد در دولت عملکرد مخالفی با مجلس دارند اما به هر حال ما انتظار داریم زمانی که طرحی ارائه
می دهیم دولت همراهی کند اما در بحث کالاي معیشتی ابتدا دولت مخالفت کرد و زمانی که شوراي نگهبان این طرح را تصویب و

 
حکم قانونی اعلام کرد، این کار انجام شد و اکنون به جمع بندي مشترکی با دولت رسیده ایم و آینده خوبی رقم خواهد خورد. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس افزود: در حوزه حمایت از تولید دانش بنیان، ما کمیسیون ویژه جهش تولید را

 
مطرح کردیم تا سرعت تولید در کشور افزایش یابد و خوشبختانه نمایندگان به طور قاطع به این کمیسیون راي دادند. 

محمدبیگی با اشاره به اینکه 51 درصد از راه هاي استان قزوین آسفالت است، اضافه کرد: کار مجلس قانون گذاري است و چون بحث
نظارت بر قانون را دارد لذا قوانین باید در مجلس راي بیاورد و سپس براي اجرا ابلاغ شود که این روند زمان بر است اما اکنون چند

 
طرح خوب از جمله قیر رایگان مطرح شده که می توانیم با این طرح 49 درصد از راه هاي روستاهاي محروم استان را آسفالت کنیم. 

این مقام مسئول تصریح کرد: در حوزه سلامت چون کار تخصصی حوزه بهداشت است چندین جنبه وجود دارد که اولین مورد
زیرساخت هاي حوزه سلامت است که متاسفانه استان قزوین به دلیل فرسودگی زیرساخت هاي درمانی و بهداشتی جزو استان هاي
کم برخوردار محسوب می شود؛ از لحاظ تامین میزان تخت بیمارستانی از میانگین کشوري پایین تر هستیم و پروژه هایی که اکنون
براي استان پیگیري می شود نیز احداث بیمارستان هزار تختخوابی است که بخش خصوصی با همکاري بانک ها در حال انجام روند

 
کار هستند. 



وي بیان کرد: تکمیل بیمارستان رحیمیان در الوند و احداث بیمارستان دولتی 700 تختخوابی در شهر قزوین از پروژه هاي دیگر است
که تا کنون سه جلسه با وزیر بهداشت و سردار محمد فرمانده قرارگاه خاتم داشتیم تا این پروژه ها انجام شود و هزار و 200 میلیارد

 
تومان هزینه ساخت این بیمارستان است که اکنون بزرگ ترین پروژه دولت در حوزه بیمارستان سازي محسوب می شود. 

 
جذب 30هزار نیروي جدید در سیستم بهداشت و درمان کشور 

نماینده مردم قزوین در مجلس ادامه داد: موضوع دیگر محرومیت زدایی در حوزه بیمارستانی از لحاظ نیرو و تجهیزات است که
تاکنون بیش از شش جلسه براي تکمیل نیروي بیمارستان رحیمیان را با وزراي مرتبط و مسئولین وزارت بهداشت برگزار کردیم به

 
طوري که همه معاونان وزیربهداشت در پنج ماه اخیر حداقل یک سفر به استان قزوین داشته اند. 

محمدبیگی یادآور شد: در صدد هستیم که در بودجه 1400 بتوانیم در محمدیه و مهرگان بیمارستان احداث کنیم و همچنین
محرومیت زدایی شهرستان اقبالیه در حوزه بهداشت و درمان را پیگیري می کنیم؛ همچنین درمانگاه شبانه روزي در محمودآباد و

 
معلم کلایه در حال تکمیل است و در تلاش هستیم که در طارم پایگاه اورژانس و درمانگاه هاي جدید احداث کنیم. 

دبیر کمیسیون بهداشت مجلس عنوان کرد: در حوزه تجهیزات بیمارستانی فعال هستیم و هزینه 20 سري دستگاه هاي مربوط به
""آي سی یو"" تاکنون واریز شده و براي دستگاه سی تی اسکن، رادیوتراپی و شیمی درمانی دستگاه جدید وارد شده و در حوزه

 
تبدیل وضعیت نیروهاي شرکتی از ورزیر بهداشت کسب مجوز کردیم. 

این مقام مسئول اذعان کرد: کار گسترده اي که در کمیسیون بهداشت توانستیم با پیگیري هاي بسیار رقم بزنیم این بود که به
درخواست ما و روساي دانشگاه علوم پزشکی کشور، 30 هزار نیرو در سال آینده در سیستم بهداشتی کشور استخدام خواهند شد و

 
اکنون پیگیر سهمیه استان از این میزان هستیم. 

وي در ادامه گفت: طارم یکی از مناطقی است که ضریب محرومیت شش و هفت و منطقه چوقور ضریب محرومیت هشت را دارد که
از طریق فدراسیون محرومیت زدایی به دنبال جذب منابع هستیم تا مناطق محروم را آباد کنیم؛ اگر راه بن بست این منطقه باز شود

 
مسیر اشتغال زایی براي جوانان هموار خواهد شد و ظرفیت گازکشی 21 روستاي طارم را از وزیر نفت دریافت کردیم. 

 
برخی قاچاق ها و دلالی ها در سیستم دولتی اتفاق می افتد 

نماینده مردم قزوین در مجلس عنوان کرد: براي حل مشکل اینترنت منطقه طارم تاکنون سه نوبت نامه نگاري کرده ایم و با مجمع
نمایندگان و استاندار جلساتی برگزار شده که براي تقویت آنتن دهی، ایستگاه هایی در روستاها مستقر شد اما همچنان مشکل
اینترنت براي برخی مناطق برقرار است؛ در منطفه طارم سفلی پروژه سد بورمانک کلید زده شد و در جلسه اي که با آب منطقه اي

 
داشتیم درخواست کردیم تا اعتباراتی ویژه اي براي کشاورزي این منطقه در نظر گرفته شود. 

این مقام مسئول افزود: یکی از مشکلات ما در کشور بحث عدم سامانه اي کردن شفاف ارائه خدمات به مردم است؛ سامانه ""تی
پک"" یک سامانه جامع است که نشان می دهد داروي مد نظر در کجا تولید شده؟ از کدام کشور وارد شده؟ شرکت توزیع پخش کجا
قرار دارد و در کدام داروخانه به فروش می رسد؟ اما به دلیل اینکه برخی قاچاق ها در سیستم دولتی ما صورت می گیرد لذا دولت

 
نپذیرفته که سامانه تی پک را کامل اجرایی کند. 



محمدبیگی ادامه داد: وقتی که برخی از مافیاي واردکننده در این امور دست دارند تنها دلیل عدم توزیع مناسب و نامتوازن نیز قاچاق

 
یا دلالی است و در جلسه اي که با وزیر اطلاعات برگزار شد، درخواست کردیم که سامانه تی پک به طور کامل اجرایی شود. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون بهداشت بیان کرد: اتفاقات بسیار خوبی در حوزه دارو در استان رخ داده و موفق به دریافت مجوز
دانشکده داروسازي شدیم، که این دانشکده دانشگاه قزوین را به تیپ یک ارتقاء می دهد و ظرفیتی را براي حضور دانشمندان و
پژوهشگران حوزه دارو و شرکت هاي داروسازي در قزوین ایجاد می کند تا پژوهشکده سلامت امنیت غذایی را در دسترس داشته

 
باشند. 

وي افزود: با همبستگی که بین دانشگاه علوم پزشکی و پارك علم و فناوري به وجود آماده نیز دوتن از محققان دانشگاه علوم پزشکی
با همراهی ریاست دانشگاه، حمایت کمیسیون بهداشت و مسئولین استانی توانستند دارویی به نام ""آیور مکتین"" را در یک

 
کارآزمایی بالینی به نتایج خوبی برسانند تا این دارو در حوزه مقابله با کرونا استفاده شود. 

محمدبیگی در پایان گفت: ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد برکت براي تولید این دارو اعلام آمادگی و حمایت کرده است که امیدوارم

 
به زودي شاهد موفقیت هاي بزرگ در سطح کشور براي مقابله با کرونا باشیم. 

انتهاي پیام/



تغییر تدریجی آئین نامه ارتقاي دانشگاه فنی و حرفه اي

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  262  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: آئین نامه ارتقاي دانشگاه فنی و حرفه اي بر اساس شاخص هاي مبتنی بر اهداف و
فلسفه آموزش هاي مهارتی در حال تغییر است.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: آئین نامه ارتقاي دانشگاه فنی و حرفه اي بر اساس شاخص هاي مبتنی بر اهداف و فلسفه

 
آموزش هاي مهارتی در حال تغییر است. 

ابراهیم صالحی عمران، رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي درباره وضعیت
مقالات پژوهشی در این دانشگاه، اظهار کرد: به علت اینکه بیشتر
دروس دانشگاه فنی و حرفه اي عملی هستند تمرکز ما روي مقالات

 
پژوهشی نیست. 

او افزود: تجاري سازي آموزش، دانشجو پروري، افزایش مهارت، ثبت
شرکت هایی که منجر به اشتغال می شوند، حضور استادان در

 
صنعت، ابداعات، اختراعات، فناوري ها و نوآوري هاي متوسط و کوچک از اهداف دانشگاه فنی و حرفه است. 

صالحی عمران تصریح کرد: آئین نامه ارتقاي دانشگاه فنی و حرفه اي بر اساس شاخص هاي مبتنی بر اهداف و فلسفه آموزش هاي

 
مهارتی در حال تغییر است و قصد داریم تا مهارت دانشجویان را در حوزه کاري افزایش دهیم. 

او با بیان اینکه وجه آموزش در دانشگاه فنی و حرفه اي محکم تر است، تاکید کرد: فعالیت هاي پژوهشی کمک زیادي به انتقال
مهارت به دانشجویان می کند و پژوهش را باید با رویکرد فنی و حرفه اي دید. مشاغل فارغ التحصیلان دانشگاهی در حوزه پژوهش

 
براي ما حائز اهمیت است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي درباره ارتباط دانشگاه با صنعت، گفت: یکی از ویژگی هاي جذب اعضاي هیئت علمی یا استادان در
دانشگاه فنی و حرفه اي این است که حتما قبل از ورود به دانشگاه حدود یک سال در صنعت فعالیت داشته باشند و در این خصوص

 
سابقه عملیاتی یا کارگاهی داشته باشند تا بتوانند دانشجویان را به صورت مهارتی آموزش دهند. 

صالحی عمران با بیان اینکه یکی از راه هاي علمی براي ارتباط دانشگاه با اعضاي هیئت علمی حضور متخصصان و مربیان در صنعت
است، تاکید کرد: ارتباط دو سویه دانشگاه ها با صنعت امري لازم و ضروري در جهت توسعه و پیشرفت آمار فارغ التحصیلان

دانشگاهی مرتبط با رشته تحصیلی به بازار کار است.



195هزار میلیارد، حداقل کسري بودجه 1400

منبع: برترین هاشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1399/09/25

دو منبع درآمدي در این بودجه در نظر گرفته شده است. نفت و مالیات که کاملا به یکدیگر ارتباط دارند ولی کاستی در
بودجه 1400 مانع از رونق اقتصادي می شود.

شرق: با تقدیم لایحه بودجه پیشنهادي 1400 کل کشور از سوي دولت محترم به مجلس شوراي اسلامی، با توجه به اهمیت
موضوع و جوانب مختلف اثرگذاري تصمیمات بودجه اي بر متغیرهاي کسب وکار و فعالیت هاي بخش خصوصی، نقطه نظرات و

 
پیشنهادهاي مشخص فدراسیون نفت با هدف اصلاح و تکمیل تبصره هاي مرتبط با حوزه انرژي به شرح زیر است: 

1- در نگاه کلان اقتصادي ضرورت دارد به چند نکته کلیدي در بودجه 1400 اشاره کنیم با امید به اینکه در آن تجدید نظر شود. بر
ماهیت بودجه بندي اشکالات متعددي وارد است و طبق روال گذشته نه بر اساس تولید و اشتغال بلکه بر مبناي مصارف بسته شده و
به همین علت، تحقق آن در این سال ها با ابهام مواجه شده است. عوامل اصلی اقتصادي، هزینه و مصرف نیست بلکه تولید و اشتغال

 
است. 

دو منبع درآمدي در این بودجه در نظر گرفته شده است. نفت و مالیات که کاملا به یکدیگر ارتباط دارند ولی کاستی در بودجه 1400
مانع از رونق اقتصادي می شود. بخش وصول مالیات در سال 1400، ناشی از فعالیت هاي سال 1399 و ماقبل آن است. در سازمان
برنامه و بودجه ارزیابی اي صورت گرفته است که نشان می دهد در سال GDP 1398 ایران با رشد منفی حدود 10 درصد مواجه بود

 
که نشئت گرفته از رکود در کسب وکار است. 

براي سال هاي 1399 و 1400 رشدي در جبین اقتصاد دیده نمی شود و در شرایط تورم 33درصدي و رشد اقتصادي منفی موجب
می شود که تحت این شرایط، به جاي مالیات بر عواید تولید و کسب وکار، مالیات بر تورم وضع شود که به نوعی اجازه تورم زنجیره

 
اي جدید داده می شود. 

همواره رابطه خطی بین درآمد نفتی در اقتصاد ملی ایران و تولید ملی بوده است. بنابراین این بودجه بر اساس کسر بودجه تدوین و
مدل بودجه نویسی رها شده است چراکه تهیه بودجه انقباضی در شرایط رکود شدید اقتصادي، تحقق آن را به صفر خواهد رساند.
مخارج آن را بیش از دخلش می رساند و در این شرایط، دولت باید کوچک شود که در این بودجه برعکس عمل شده است. بنابراین
ماهیت بودجه 1400 در راستاي رونق اقتصادي، تولید و اشتغال نیست و ابزارهاي فضاي کسب وکار هم به شکوفایی اقتصاد و تولید

 
ناخالص کمک چشمگیري نخواهد کرد. 

2- لایحه بودجه بر پایه تولید نفت 2.3 میلیون بشکه در روز تنظیم شده است، با تصور افزایش صادرات که به طور غیرواقع بینانه تهیه
شده است. چراکه بر اساس آخرین اظهارنظرهاي حرفه اي در حوزه نفت و انرژي، میزان رشد صادرات از وضعیت موجود به وضعیت

 
مدنظر در بودجه 1400 به راهی طولانی تر از یک سال نیاز است. 

3- نرخ واقعی رشد اقتصادي در سال 1399 منفی شش درصد پیش بینی شده است در حالی که این نرخ براي بودجه سال 1400



بیش از مثبت سه بر اساس احتمالات گشایش سیاسی در نظر گرفته شده است. این رقم خرد به رشد اقتصادي حدود هشت درصد و
یک جهش در نرخ رشد واقعی اقتصادي نیاز دارد. این مجموعه بدون درنظرگرفتن شرایط جاري کشور از مناظر سیاسی، اقتصادي،
اجتماعی و... غیرواقع بینانه است. چنین رشد اقتصادي اي در بهترین شرایط کشور نیز اتفاق نمی افتد، حال چگونه در این اوضاع

 
رکود محقق خواهد شد؟ 

4- فارغ از تحقق فروش روزانه 2.3 میلیون بشکه نفت در روز، واگذاري دارایی هاي مالی و شرکت هاي دولتی تحقق پیدا کند یا خیر،

 
بودجه تقدیمی با کسري 320 هزار میلیارد تومان مواجه است. 

5- 23 درصد از درآمدهاي پیش بینی شده در این بودجه متعلق به فروش نفت است و این بودجه حدود 41 درصد به فروش نفت

 
کاملا وابسته است که در شرایط کنونی کشور، تحقق این امر کاملا انتزاعی است. 

6- نفت ایران در بازارهاي جهانی سه تا پنج دلار و در شرایط تحریم حدود 12 دلار با قیمت هاي متعارف جهانی اختلاف دارد و

 
برآورد 40 دلار براي قیمت نفت در این بودجه، از شرایط واقعی فاصله دارد. 

7- حوزه انرژي براي تولید مطمئن و پایدار نیاز به سرمایه گذاري دارد که مقوله اي کاملا گمشده در بودجه 1400 است که با توجه
به فرسودگی صنعت نفت، لزوم توجه روزافزون بیش از گذشته احساس می شود. همه ساله، 5/14 درصد از فروش نفت، صرف
نگهداشت و سرمایه گذاري در صنعت نفت می شود که این عدد بر اساس فروش پنج میلیون بشکه در روز و قیمت 80 دلار تعیین
شده که این نسبت در این سال ها بدون تغییر مانده است و در وزارت نفت نیز بودجه جداگانه اي براي این نیازهاي سرمایه وجود

 
ندارد. 

پیشنهاد می کنیم سهم شرکت ملی نفت ایران از صادرات نفت و میعانات گازي از 5/14 درصد، حداقل به 20 درصد برسد یا در بند
الف تبصره 1، مبلغ 10 میلیارد دلار از منابع واریزي به صندوق توسعه ملی به صورت وام براي توسعه میدان پارس جنوبی استفاده
شود. این رویکرد مستلزم تغییر در برنامه هاي بالادستی است و تجدیدنظر در بودجه سالانه به این فرایند نیاز دارد. از آنجا که شرکت
هاي عضو انجمن هاي عضو فدراسیون صنعت نفت ایران، وابستگی شدیدي به اجراي پروژه توسط شرکت هاي اصلی وزارت نفت

 
دارند، با افزایش سهم و در نتیجه افزایش سرمایه گذاري به نظر می رسد رونقی ایجاد شود. 

8- چون 78 درصد از منابع درآمدي عمومی از مالیات و 89 درصد از دارایی سرمایه اي دولت از فروش نفت و میعانات گازي تأمین
می شود ولی رکود اقتصادي شدید حاکم بر پیکره اقتصاد کشور تحقق این روند را به تردید جدي کشانده، وصول به ارقام مدنظر در

 
لایحه بودجه جز با زیر فشار گذاشتن بخش خصوصی راه دیگري ندارد. 

طبق قانون مالیات، تقاضاي مالیات موهوم جرم جزایی است و این پیش بینی، پیش درآمد جرم است. در سال 1400 مالیات سود
سال 1399 دریافت می شود که با توجه به شرایط نابسامان اقتصاد در این سال، کمتر بنگاه اقتصادي سودآوري بوده است که بتواند

 
به تعهدات مالیاتی خود پاسخ دهد؟ 

با توجه به نرخ منفی سرمایه گذاري در بخش انرژي که بزرگ ترین بخش اقتصاد کشور است، تحقق این پیش بینی نیاز به شفاف
سازي دارد. پیشنهاد می شود اخذ مالیات از بنگاه هاي اقتصادي به شرط تحقق فروش نفت پیش بینی شده در بودجه منوط شود
چراکه این دو گزینه کاملا به هم پیوسته اند و با رونق اقتصادي ا ست که امکان دریافت مالیات از بنگاه ها نیز میسر می شود و در
صورت تبیین چنین سیاستی، نیاز به یک نگاه تطبیقی به کشورهاي در حال توسعه مانند ترکیه و مالزي که در مسیر درست



 
شکوفایی اقتصادي قرار گرفته اند، احساس می شود. 

9- درآمدها در بودجه 1400، حدود 318 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 10 درصد و واگذاري دارایی سرمایه اي 225 هزار میلیارد
تومان با نرخ رشد 110درصدي و واگذاري دارایی مالی مانند فروش اوراق 300 هزار میلیارد تومان با نرخ رشد 90درصدي پیش بینی
شده است. در صورت عدم تحقق هریک از این موارد به کسري بودجه و افزایش تورم دامن زده خواهد شد. از این رو، بودجه 1400

 
بودجه تورمی است که بر کسر بودجه بنا نهاده شده است. 

10- با توجه به پتانسیل بالاي شرکت هاي اکتشاف و تولید در منطقه خاورمیانه و بالاخص در ایران، ایران در بین 15 کشور دنیا و 9
کشور در منطقه خاورمیانه از منظر اکتشاف و تولید رتبه نخست را دارد. بنابراین ضرورت دارد براي حفظ سطح نگهداشت و توسعه اي

 
نفت و گاز، حفظ پالایشگاه هاي موجود یا احداث موارد جدید توجه به منابع تزریق شده لحاظ شود تا بتوان مسیر توسعه را طی کرد. 

11- براي جمع آوري بخاري هاي نفتی و گازسوز غیرمجاز مدارس تا سقف صد هزار دستگاه وزارت آموزش و پرورش مکلف است
صرفا از بخاري هاي گازسوز هرموتیک که به تأیید سازمان بهینه سازي مصرف سوخت رسیده باشند، استفاده کند. پیشنهاد می کنیم
در بند ه تبصره 1، حداکثر تا پایان سال 1400، تا سقف 12 کلاس در مدارس جایگزین شود و در پایان سال هیچ گونه سامانه

 
گرمایشی غیرمجاز باقی نمانده باشد. 

12- به دلیل اجرانشدن سیاست هاي صرفه جویی انرژي، شدت مصرف انرژي ایران سالانه افزایش پیدا می کند. اشتغال و تولید ملی
نیاز به سرمایه دارد و این بودجه به نوعی سرمایه خوري است و هدررفت بین نسلی سرمایه ملی ادامه خواهد یافت. با توجه به
ناکارآمدبودن پرداخت مستقیم یارانه ها (مبلغ 45هزارو 500 تومان بابت هر نفر) هم از لحاظ صرفه جویی مصرف انرژي و هم اصلاح
الگوي مصرف، از نظر ارزش ریالی در سبد خانوار، اقتصاد خانواده و تزریق این مبلغ نقدینگی ماهانه در سطح اقتصاد کشور، پیشنهاد
می کنیم سازمان هدفمندي یارانه ها از پرداخت و توزیع وجه خودداري کرده و با عنایت به فرمایشات مقام معظم رهبري در سال
1389 مبنی بر اصلاح الگوي مصرف و لزوم کاهش شدت مصرف انرژي در اقتصاد ملی که هم در مراحل تولید انرژي و هم در مصارف

 
آن گرفتار هرزروي چشمگیري است، ضمن اصلاح آن و ترمیم عدد یارانه، باید از توزیع به شیوه نقد خودداري شود. 

از این رو فدراسیون صنعت نفت ایران در چندین جلسه مبحث کارت انرژي خانواده و تغییر شیوه پرداخت یارانه و مکانیسم مالی آن

 
در جهت انتفاع همه اعضاي خانواده را ارائه کرده است. 

13- پیشنهاد می کنیم در تبصره 3، جزء 3 بند الف تبصره 4 و بند ه تبصره 4، شرکت هاي دانش بنیانی استارت آپ معاونت علمی و

 
فناوري جمهوري اسلامی و طرح هاي بهینه سازي به استفاده کنندگان از تسهیلات مالی خارجی اضافه شود. 

14- با توجه به نقش تضعیف شده بخش خصوصی در طرح هاي توسعه اي بالادستی نفت و گاز و توسعه میادین در سال هاي اخیر و
عدم امکان رقابت این بخش با مجریان طرح هاي بزرگ، پیشنهاد می شود بند 1 تبصره 4 با شفافیت بیشتر سهم بخش خصوصی و
مجریان طرح هاي بزرگ از مبلغ پیشنهادي بیان شود چراکه در صورت عدم رعایت این نکته، زنگ خطري دیگر براي کم رنگ ترشدن

حضور بخش خصوصی در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی به صدا درمی آید.



منطقه ویژه اقتصادي گرمسار در انتظار تحقق وعده حل مشکلات؛ کِی زمان

استقرار گمرك می رسد؟

منبع: تسنیمشماره خبر:  264  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها- ایجاد مناطق ویژه اقتصادي در برخی شهرهاي کشور، مصوبه هیئت دولت براي رونق اشتغال و ارزآوري براي
نقاط مختلف بوده و می تواند منجر به ایجاد فرصت هاي شغلی فراوان شود؛ البته منوط به رفع موانع موجود براي ایجاد آن.

گروه استان ها- ایجاد مناطق ویژه اقتصادي در برخی
شهرهاي کشور، مصوبه هیئت دولت براي رونق اشتغال و
ارزآوري براي نقاط مختلف بوده و می تواند منجر به ایجاد
فرصت هاي شغلی فراوان شود؛ البته منوط به رفع موانع

 
موجود براي ایجاد آن. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سمنان، حل مشکلات
گمرکی در واحدهاي تولیدي و شهرك ها و مناطق
اقتصادي همواره یکی از دغدغه هاي اصلی تولیدکنندگان

 
بوده است. 

استان سمنان با توجه به همسایگی پایتخت کشور و دارا بودن ظرفیت هاي صنعتی مناسب در شهرك ها و مناطق اقتصادي، یکی از

 
استان هاي صنعتی کشور محسوب می شود. 

این در حال است که یکی از موانع پیش روي واحدهاي تولیدي استان، مشکلات گمرکی است که به دلیل عدم استقرار گمرکات در
مناطق اقتصادي و واحدهاي تولیدي سرمایه گذاران را درگیر این مسائل کرده و مانع بازدهی بهتر در عملکرد واحدهاي تولیدي و بالا

 
رفتن راندمان تولیدشده است. 

 
راه اندازي واحدهاي راکد منطقه ویژه اقتصادي بوشهر نیازمند 60میلیارد تومان تسهیلات است 

 
فاز نخست بندر منطقه ویژه پارسیان آماده بهره برداري رسمی شد 

 
از منطقه ویژه اقتصادي سمنان چه خبر؟/ "استقرار گمرك"؛ پیش نیازي که در حال تحقق است 

شهرستان گرمسار که منطقه اقتصادي ویژه اي را در خود جاي داده قرار است تا به زودي میزبان اداره گمرك شود و در سال جهش

 
تولید جایگاه و رتبه استان سمنان در زمینه ارتقاي توان تولید و افزایش فروش محصولات واحدهاي تولیدي را بهبود بخشد. 

 
حل مشکلات گمرکی کشور جهت تحقق جهش تولید/ مشکلات گمرکی منطقه اقتصادي گرمسار به زودي برطرف می شود 

رئیس کل گمرك جمهوري اسلامی ایران در این خصوص اظهار داشت: منطقه ویژه اقتصادي گرمسار به عنوان یکی از ظرفیت هاي
استان سمنان جهت تحقق جهش تولید و اشتغال پایدار نیازمند توجه است که با پیگیري هاي مدیران استان و اقدامات موردنیاز در

 
سازمان گمرك، مشکلات این منطقه رفع خواهد شد. 



مهدي میر اشرفی افزود: بر این اساس دستورات ویژه اي که داده شده و ادامه یافت که طبق آن نصب و ورود ماشین آلات واحدهاي

 
تولیدي به منطقه ویژه اقتصادي گرمسار بدون تشریفات اداري اجرایی می شود. 

میر اشرفی با اشاره به سایر مشکلات منطقه ویژه اقتصادي گرمسار بیان کرد: نصب دوربین هاي اضطراري در این مساحت تعیین شده

 
از این منطقه ویژه با گرفتن تعهدات لازم از مدیرعامل این منطقه انجام می شود. 

در رابطه با مشکل استقرار کارکنان گمرك در این منطقه نیز کانکسی به طور موقت قرار داده می شود؛ اما اقدامات لازم جهت ساخت

 
ساختمان نمایندگی گمرك در این منطقه در آینده انجام خواهد شد. 

رئیس کل گمرك ایران کمبود نیروي انسانی در اداره کل گمرك استان سمنان و کل کشور را یکی از چالش هاي اساسی سازمان
گمرك دانست و گفت: در کنار فراخوان جذب نیروي انسانی توسط گمرك جمهوري اسلامی جهت تأمین نیروي انسانی فنی، لازم
است در رابطه با تأمین نیروي انسانی در منطقه ویژه اقتصادي گرمسار، اقدامات لازم جهت تأمین نیروي انسانی توسط مدیریت این

 
منطقه با هدف پشتیبانی نمایندگی گمرك انجام شود. 

 
مشکلات گمرکی مناطق اقتصادي و واحدهاي تولیدي، اولویت استانداري سمنان است 

استاندار سمنان نیز در این زمینه معتقد است که مدیریت استان سمنان به دنبال مشکلات گمرکی مناطق اقتصادي و واحدهاي

 
تولیدي این استان است. 

علیرضا آشناگر اظهار داشت: با توجه به گسترش بیماري کرونا، تلاش شده تا جلسات و دیدارها با مدیران کشوري با هدف حل

 
مشکلات استان به صورت مجازي برگزار شود. 

آشناگر با اشاره به پیگیري تسهیل امور در زمینه گمرك استان بیان کرد: رویکرد ما این است که بتوانیم در تعدادي از کارخانه هاي
بزرگ استان سمنان، نمایندگی گمرك مستقر شود؛ تا بتوانیم از این ظرفیت جهت توسعه واحدها و کارخانه هاي استان سمنان

 
استفاده کنیم. 

استاندار سمنان با اشاره به رفع مشکلات منطقه ویژه اقتصادي گرمسار نیز گفت: این منطقه ویژه با مساحتی بالغ بر 480 هکتار،

 
نیازمند استقرار نمایندگی گمرك است که با تلاش هاي انجام شده کد تخصیص نمایندگی گمرکی آن گرفته شده است. 

آشناگر گفت: مشکلاتی همچون نصب دوربین، استقرار نیروي انسانی و خروج قطعات تولیدي واحدهاي مختلف که به دلیل تشریفات

 
اداري متوقف شده بود، قرار است اجراي آن از سر گرفته شود. 

وي اضافه کرد: خوشبختانه رئیس گمرك ایران دستورات لازم را دادند و قرار است در محدوده یک صد هکتاري از منطقه ویژه

 
اقتصادي گرمسار، استقرار نیروها و دوربین به صورت موقت اجرا و امکانات تکمیلی آن تا 6 ماه آینده انجام شود. 

آشناگر عنوان کرد: همچنین قرار است نه ظرف مدت یک ماه حصار کشی دور این محوطه نیز اجرایی شود. مشکل تأمین نیرو نیز به

 
کمک مدیریت منطقه اقتصادي گرمسار انجام می شود. 



با توجه به وعده مسئولان استانی و ملی جهت حل مشکلات گمرکی و استقرار کامل گمرك در منطقه ویژه اقتصادي گرمسار، شایسته

 
است تا قبل از پایان سال جهش تولید، مردم استان و شهرستان گرمسار شاهد انجام این اقدام مهم باشند. 

منطقه ویژه اقتصادي گرمسار به دلیل موقعیت جغرافیایی ممتاز و نزدیکی به تهران و دارا بودن واحدهاي و کارخانه هاي تولیدي مهم
در صورت حل مشکلات گمرکی می تواند به یکی از مناطق مهم اقتصادي در کشور تبدیل شود و ظرفیت سرمایه گذاري بخش

خصوصی در آن افزایش یابد؛ البته در صورت توجه ویژه به حل مشکلات آن.



جدول آموزش تا خلاصه اي از رویداد هاي خبري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1399/09/25

در بسته اخبار کوتاه امروز، خلاصه اي از رویداد هاي خبري سیستان و بلوچستان و جدول زمانی آموزش تلویزیونی دانش
آموزان را بخوانید.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز سیستان و بلوچستان ، به همت خیرین وبا همکاري مرکز بهداشت شهرستان سیب و
سوران، 80 سبد غذایی ، 50 جفت کفش ومواد بهداشتی در منطقه عشایري پهره دهستان پسکوه این شهرستان به ارزش 150

 
میلیون ریال توزیع شد. 

 
 ..................................................................

کمیته امداد امام خمینی شهرستان میرجاوه به 20خانواده تحت پوشش خود لوازم خانگی به ارزش هر دست، 100میلیون تومان اهدا

 
کرد. 

 
همچنین مدیر کمیته امداد امام خمینی شهرستان چابهار هم از کمک به مددجویان تحت پوشش خبر داد. 

 
 ...............................................................................

و سازمان سنجش آموزش کشور در اطلاعیه اعلام کرد: مهلت نام نویسی آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته سال 1400 در تمامی
دانشگاهها تا روز چهارشنبه 26 آذر ماه تمدید شد ومتقاضیانی که تا امروز نام نویسی کرده اند در صورت تمایل می توانند تا

 
چهارشنبه ، اطلاعات ثبت نامی خود رامشاهده و ویرایش کنند. 

 
 ..........................................................

استاندار در دیدار با رییس سازمان بهزیستی کشور بر افزایش مراکز خدمات بهزیستی در سیستان و بلوچستان و همچنین جذب نیرو

 
و ترمیم توان نیروي انسانی تاکید کرد. 

رییس سازمان بهزیستی کشور هم از برنامه هاي این سازمان براي تکمیل ساختار اداره کل بهزیستی استان، اشتغال زایی براي خانواده
هاي تحت پوشش، الکترونیکی کردن پرونده هاي مددجویان، افزایش بودجه بهزیستی و جذب نیرو از میان تحصیلکردگان حوزه

 
مددکاري خبر داد. 

 
 ..........................................................

روابط عمومی استانداري سیستان و بلوچستان در اطلاعیه اي اعلام کرد امروز سه شنبه 25 آذر ماه، میرزایی مدیرکل تعزیرات
حکومتی استان از طریق سامانه تلفنی ارتباط مردم با دولت (سامد_111) پاسخگوي مطالبات مردم خواهد بود. 



 
متقاضیان می توانند از ساعت 9 صبح الی 11 با شماره تلفن 111 تماس بگیرند. 

 
 ..........................................................

جدول



کیایی: اگر سینماداران تعامل نکنند، دعواي بدي راه می افتد/ اولتیماتوم

صندوق اعتباري هنر به بدهکاران اکران فیلم ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1399/09/25

بدهی سینماداران به تهیه کنندگان، ماجراي ادامه داري است که همچنان به نتیجه نرسیده است.

 
حوزه سینما گروه فرهنگی باشگاه خبرنگاران جوان، 

مشکل سینماداران با تهیه کنندگان فیلم، داستان جدیدي
نیست. مدت هاست که تهیه کنندگان از سینما داران می
خواهند، طبق قانون بخشی از درآمد حاصل از فروش فیلم
ها را به تهیه کنندگان پرداخت کنند، اما این فرایند با

 
مشکل انجام می شود. در روز هایی که سپري می کنیم، بدهی سینماداران به تهیه کنندگان بیشتر شده است. 

مصطفی کیایی کارگردان سینما در خصوص تسویه نشدن بدهی سینماداران با تهیه کنندگان و زیان هاي وارد شده به صاحبان آثار به
خبرنگار ما گفت: سال گذشته فیلمم را در حالی اکران کردم که سینما ها به مرز ورشکستگی رسیده بودند. با استقبال خوبی که مردم
از فیلمم کردند، سینما ها بار دیگر روشن شد و به گفته خود سینماداران این هنر جان دوباره اي گرفت. به عنوان کارگردان سینما،
خدمتم را به این عرصه کردم، اما در این مسیر نه تنها سود نکردم، بلکه فروش فیلمم دیگر برایم ارزش مالی ندارد. پولی که می

 
توانست براي من سودآور باشد، با توجه به تورم ایجاد شده در کشور ارزشش به یک سوم رسیده است. 

وي در ادامه گفت: طبق آیین نامه اي که در سازمان سینمایی موجود است، تمامی سینماداران بعد از اتمام اکران فیلم ها تا دو هفته
فرصت دارند که با صاحبان آثار تسویه کنند. این قانون در صنعت سینماي ما معنایی ندارد. پس از اینکه شش ماه از اکران فیلمم

 
گذشت، بازهم سینماداران با من تسویه نکردند؛ ناگهان کرونا آمد و اوضاع بدتر شد. تا امروز هنوز به پولم نرسیدم. 

 
 



کیایی در خصوص سود سینماداران از فروش فیلم ها عنوان کرد: سینماداران با پول حاصل از فروش فیلم ها، سود خوبی به دست
آوردند. با ترمیم سالن ها و اضافه کردن پردیس هاي سینمایی به این چرخه اوضاع براي سینماداران بهتر هم شد، اما ضرر هاي چند
صد میلیونی براي ما باقی ماند. این موضوع براي هیچ کس اهمیتی ندارد. روش تسویه فیلم ها آن هم با فروش فیلم بعدي یک تهیه

 
کننده، روش بسیار غلطی است. متاسفانه این چرخه معیوب همچنان ادامه دارد. 

وي در ادامه به تفکیک پول هاي سینماداران و صاحبان آثار اشاره و اظهار کرد: چرا نباید همانطور که 50 درصد سینماداران همان
لحظه اي که سود حاصل از اکران به دستشان می رسد، پول فیلمسازان و سرمایه گذاران را پرداخت کنند؟ چرا نباید سود هر طرف از
این فرایند به تفکیک، مستقیم به حسابش واریز شود که این مشکلات بوجود نیاید؟ وقتی سینماداران نمی توانند، امانت داران خوبی

 
براي پرداخت پول به تهیه کنندگان باشند، به طور حتم سازمان سینمایی باید فکري به حال این مشکل کند. 

کیایی در پایان به پیگیري قانونی این مشکل اشاره کرد و گفت: همیشه در مملکت ما از حق الناس صحبت می شود و هنوز هم
افرادي هستند که براي پرداخت بدهی، از ثروتشان می گذرند؛ چراکه به حق الناس اعتقاد دارند. سوال من این است که چرا این دم و
دستگاه و تشکیلات براي حق الناس ارزشی قائل نیست؟ به این نتیجه رسیده ام با شکایت به پولم برسم و بتوانیم کار بعدي را شروع
کنم. تا امروز تلاش کردیم که این مشکل را به صورت درون خانوادگی حل کنیم، اما اگر سینماداران نخواهند همکاري کنند، دعواي

 
بدي به راه می افتد. 

 
فقط وعده هاي سرخرمن می دهند 

سعید خانی تهیه کننده سینما نیز درباره این موضوع به خبرنگار ما گفت: اردیبهشت ماه بود که دولت اعلام کرد بدهی سینمادارن به
صاحبان اثر را پرداخت می کند. وعده دولت باعث شد، سینمادارانی که می خواستند پول ما را بدهند، کمی عقب بکشند و از پرداخت
پول منصرف شوند. اگر دولت براي دادن این بدهی پا جلو نمی گذاشت، صاحبان آثار بلد بودند که با مذاکره پول هاي خود را از سینما

 
داران بگیرند. 

 
 

وي درمورد صندوق کار آفرینی امید و پرسه هاي اداري آن بیان کرد: با روي کار آمدن صندوق کارآفرینی امید، پیچ و خم هاي اداري
آن باعث شد که هر روز بیشتر از دیروز متضرر شویم. پولی که برایمان سودآوري داشت، با این اتفاق دیگر از ارزش افتاد. وعده هاي
سرخرمن همچنان به نتیجه نرسیده و سینماداران هم براي گرفتن وام هایشان اقدامی نمی کنند. مشکلی که می توانستیم با دست باز

 
کنیم، در حال حاضر با دندان هم باز نمی شود. 



 
سرمایه گذاران دیگر به سینماي ایران اعتماد نمی کنند 

امیرحسین حیدري مدیر یکی از شرکت هاي پخش فیلم گفت: در سال 98 پنج فیلم شرکت من اکران شد که متاسفانه تا به امروز
ریالی از فروش آن ها دریافت نکرده ایم. درآمد اکران این فیلم ها هیچ ربطی به مشکلات اقتصادي ناشی از کرونا ندارد. پشت گوش
انداختن سینماداران از پرداخت این بدهی ها باعث مشکلاتی در چرخه تولید شده است. به دلیل همین گرفتاري ها، سرمایه گذاران به
این حوزه ورود نمی کنند و قطعا اگر سرمایه گذاران در این حوزه حضور نداشته باشند، صنعت سینما با مشکلات عدیده اي روبه رو

 
خواهد شد. 

وي درخصوص بدهی نه چندان زیاد صاحبان آثار عنوان کرد: طلب کلی صاحبان آثار 30 میلیارد است. این مبلغ آنقدر زیاد نیست که
سینماداران نتوانند آن را پرداخت کنند. این پولِ یک آپارتمان در شمال شهر هم نیست. تا امروز حداکثر تعامل را با سینماداران
داشتیم، اما متاسفانه آن ها نمی خواهند گره این مشکل باز شود. با وجود اینکه صندوق کارآفرینی امید، وام هایی را به سینماداران

 
اختصاص داده است، اما آنان از گرفتن وام خودداري کردند. 

 
بیشتر بخوانید 

 
تولید فیلم در شرایط کرونایی خودخواهی مطلق است 

 
تشریح آخرین وضعیت پرداخت بدهی سینماداران به دفاتر پخش 

وي در پایان اضافه کرد: اگر سینماداران براي پرداخت بدهی اقدام نکنند، ما هم به روش دیگري براي گرفتن حقمان اقدام می کنیم.
امیدواریم که این بدهی ها تسویه شود که تولیدات را آغاز کنیم و در زمان بازگشایی سینما ها بدون فیلم نمانیم و این چرخه را زنده

 
نگه داریم. 

 
کرونا بیشترین آسیب را به سینماداران وارد کرد 

محمد صابري محمدرضا صابري سخنگو و دبیر انجمن سینماداران ضمن تشکر از صبوري صاحبان آثار درخصوص باز کردن گره این
مشکل به خبرنگار ما گفت: در این ایام کرونا بیشترین آسیب به سینماداران وارد شده است. از دست دادن اکران هاي نوروزي و فروش
هایی که می توانستیم در این زمینه داشته باشیم، خسارت هاي هنگفتی روي دستمان گذاشت. همین امر باعث شد که نتوانیم بدهی
صاحبان آثار را بپردازیم. البته نمی خواهم با گفتن این حرف ها براي مشکلات پیش آمده توجیه بتراشم، اما واقعا ما هم روز هاي

 
سختی را می گذرانیم. 



 
 

وي درمورد تسویه فیلم هاي اکران شده بیان کرد: روال در صنعت سالنداري در کشورمان به این صورت است که وقتی فیلمی از اکران
پایین می آید، با فروش فیلم بعدي بدهی هایمان را تسویه می کنیم، اما در حال حاضر با از دست دادن بهرین زمان هاي اکران
شرمنده دوستانمان شده ایم. با درایت هایی که در این زمینه شده، تلاش می کنیم تا به زودي بدهی آن ها را بپردازیم. اگر هم

 
سینماداران در این زمینه کوتاهی کنند، پروانه نمایش آن ها را لغو خواهیم کرد. 

 
ما حتی نمی توانیم خرج هاي ابتدایی سینما را هم بپردازیم 

محمد قنبري مدیر پردیس سینمایی مگامال نیز در این خصوص گفت: سینما ها هم با توجه به کرونا شرایط سختی را می گذراند و
خیلی از پرسنل هایمان به دلیل راکد شدن این هنر به شغل هاي دیگري روي آوردند. در این شرایط حتی نمی توان گلیم هزینه هاي
سینما را از آب بیرون کشید؛ چه برسد به پرداخت بدهی صاحبان آثار. البته با درایت هایی که سازمان سینمایی صورت داده است،

 
اقداماتی در زمینه تکمیل پرونده و ارایه سند انجام دادیم که زودتر از خجالت دوستان در آییم. 

 
سینماداران اگر به بانک مراجعه نکنند پروانه نمایششان باطل می شود 

سید حسین سیدزاده، مدیرعامل صندوق اعتباري هنر در پایان این گفت وگو ها درخصوص اقدامات سینماداران براي گرفتن وام در
جهت پرداخت بدهی تصریح کرد: سینما ها یکی از مشاغلی بودند که با ورود کرونا به کشور بیشترین ضرر را متحمل شدند و بدهی
هاي پرداخت نشده صاحبان آثار هم به این مشکلات افزود. در این بین وزارت ارشاد راهکاري را ارایه داد؛ این وزارت خانه با روي کار
آمدن صندوق کارآفرینی امید وام هایی را به سینماداران بدهد که این مشکل حل شود. ما هم 51 سینما را که مقروض صاحبان آثار
بودند، مورد بررسی قرار دادیم و بدهی هاي هرکدام را مشخص کردیم. سینماداران براي گرفتن وام هایشان به بانک مراجعه کردند، اما

با توجه به زمانی که براي ثبت نام آن ها قرار داده بودیم، اقدامی نکردند.



تاثیر شیوع کووید19 بر معیشت هزاران خانواده ایرانی

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1399/09/25

براساس استاندارد جهانی، هر یک درصد رشد اقتصادي، 150 هزار اشتغال پایدار براي کشور رقم می زند اما در 5 سال
گذشته، رشد اقتصادي، منفی یا سر به سر بوده است.

براساس استاندارد جهانی، هر یک درصد رشد اقتصادي،
150 هزار اشتغال پایدار براي کشور رقم می زند اما در 5

 
سال گذشته، رشد اقتصادي، منفی یا سر به سر بوده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از اعتماد، بقال محل ما،
یک دفتر نسیه براي خرده بدهی هاي مشتریان آشنا دارد؛
دو هفته قبل، صفحات دفتر را ورق می زد و همین طور که

با انگشت سبابه، روي ستون اسامی می گشت، می گفت که تا اوایل سال، نسیه برها، کارگران ساختمانی بودند و سرایدارهاي مجتمع
هاي مسکونی و راننده هاي پیک موتوري، ولی از آن به بعد، کارمندها و معلم ها و راننده هاي تاکسی تلفنی محل هم آمده اند براي
خرید قسطی، براي قسط بندي بدهی هاي کوچک؛ 18 هزار تومان، 75 هزار تومان، 37 هزار تومان. انگشتش روي سه تا ضربدر می
ایستد. سه تا ضربدر و بدون نام، برخلاف بقیه که اسم و شماره تلفن شان را نوشته؛ خانم .... آقاي ..... بقال می گوید این ضربدرها، آدم
هایی هستند که پیش از این، کاسب هاي خوشنامی بودند ولی در روزگار گره خوردن تورم و تحریم و گرانی و کرونا، ورشکست شدند
و دار و ندارشان را فروختند براي تسویه طلب هاي مردم و حالا اواخر وقت و در خلوتی مغازه، می آیند و نسیه می برند و پول قند و
چاي و برنج و شکر را قسطی می دهند. می گوید این آدم هاي ضربدري، تا چند ماه قبل، هفته اي یک بار می آمدند و قیمت هیچ
جنسی را نمی پرسیدند و طوري خرید می کردند که وقت رفتن، دو تا کیسه بزرگ از ریز و درشت ضروري و غیر ضروري خارجی،
دست خودشان بود و دو تا کیسه بزرگ هم دست شاگرد مغازه که تا صندوق عقب ماشین شان می برد و به اندازه یک روزمزد، انعام
می گرفت. روي یکی از ضربدر ها انگشت می گذارد و می گوید: «این، عتیقه فروش بود، اول تابستان، خانه اش را فروخت که یک
خانه بزرگ تر بخرد. دو ماه معطل کرد که کدام منطقه و با چه متراژ و طبقه چند بخرد که آخر شهریور، روز قبل از امضاي قولنامه،
فروشنده، معامله را به هم زد و همان شب، پول همان خانه اي که این بنده خدا فروخته بود، فقط به اندازه یک رهن کامل ارزش
داشت. صبح فردایش، مرد بدبخت روي پله هاي مغازه ما نشسته بود و فقط توي سرش می زد و گریه می کرد و می گفت حاصل 30
سال جان کندن را یک شبه باخته. حالا هر 10 روز یک بار تلفن می زند و می گوید مجید جان، ارزان ترین برنج و روغن و چاي و

 
پنیر و مایع ظرفشویی، از هر کدام یک کیلو و یک بطري و یک بسته و یک قوطی کنار بگذار، شب، بچه ها را می فرستم ببرند.» 

 
گزارش هاي رسمی هم، بی پول تر شدن اقشار ضعیف را تایید می کند 

معاون اقتصادي وزارت تعاون - فروردین ماه 1399: 4 میلیون و 841 هزار و 285 نفر در 50 گروه شغلی شامل مشاغل تولیدي و

 
خدماتی، به دلیل شیوع کووید19 و تعطیلی اصناف، شغل خود را از دست دادند. 



مرکز پژوهش هاي مجلس- ابتداي تابستان 1399: شیوع کووید19، 2 میلیون و 900 هزار تا 6 میلیون و 400 هزار نفر از شاغلان

 
کشور را بیکار خواهد کرد. 

روزبه کردونی؛ رییس موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی- نیمه تابستان 1399: تعداد کسب وکارهاي آسیب دیده از بحران کرونا،

 
شامل 4 میلیون و 800 هزار شغل، معادل 20.3درصد از اشتغال کل کشور است. 

معاون اشتغال وزارت تعاون- نیمه شهریور 1399: از ابتداي سال تا نیمه مرداد ماه، حدود یک میلیون و 500 هزار نفر، شغل خود را از

 
دست داده و بیکار شده اند. 

مدیرکل بیمه بیکاري وزارت تعاون- پایان شهریور 1399: از ابتداي شیوع ویروس کرونا تاکنون، 249 هزار و 229 کارگاه و بنگاه
اقتصادي متاثر از شیوع بیماري کرونا، تعدیل نیرو داشتند که 62درصد این کارگاه ها، در حوزه خدمات فعال بودند و 59درصد از کل
نیروهایی که بیکار شدند مربوط به این حوزه بود. 31درصد کارگاه ها در حوزه صنعت فعال بودند و 37درصد کارگرانی که بیکار شدند
در این بخش مشغول به کار بودند. 3درصد از کسب وکارهاي بخش کشاورزي، از شیوع کرونا آسیب دیدند و یک درصد از کل

 
نیروهاي بیکار شده مربوط به این بخش هستند. 

مدیرکل هدایت نیروي کار وزارت تعاون-پایان مهر 1399: سه میلیون کارگاه کوچک، از شیوع ویروس کرونا آسیب دیدند که در این

 
کارگاه ها، 2میلیون و 800 هزار کارگر داراي بیمه و 3میلیون کارگر فاقد بیمه مشغول به کار بودند. 

گزارش کارشناسان اقتصادي و مسوولان مرکز آمار و نمایندگان مجلس در یک میزگرد تلویزیونی- نیمه آذر 1399: تابستان امسال،
یک میلیون و 300 هزار نفر از جمعیت شاغل کشور، کاسته شده و در همین مدت، دو میلیون و300 هزار نفر از بازار اشتغال کشور
خارج و غیرفعال شده اند در حالی که 62 میلیون نفر از جمعیت کشور، در سن اشتغال بوده اند .... در تابستان امسال، از کل جمعیت
در سن اشتغال (62 میلیون نفر) 41.8درصد شاغل یا در جست وجوي شغل در بازار کار بوده اند ... در تابستان امسال، 23 میلیون و
542 هزار نفر، شاغل و 2 میلیون و 477 هزار نفر، جویاي کار بوده اند ... 60درصد شاغلان کشور، در مشاغل غیررسمی مشغول به کار
هستند که در استان هاي محروم و مرزي، این عدد به بیش از 70درصد می رسد و 70درصد نیروي شاغل، در بنگاه هاي کمتر از 5
نفر مشغول به کار هستند که این بنگاه ها در مقابل بی ثباتی اقتصاد کلان، تورم و افت وخیز نرخ ارز بسیار آسیب پذیر هستند ...
براساس استاندارد جهانی، هر یک درصد رشد اقتصادي، 150 هزار اشتغال پایدار براي کشور رقم می زند اما در 5 سال گذشته، رشد
اقتصادي، منفی یا سر به سر بوده است ... بین 180 کشور جهان، شاخص بهبود و کار در ایران، رتبه 126 را دارد ... در فاصله سال
1384 تا 1398، سالانه حدود 600 هزار نفر به شاغلان کشور اضافه شده در حالی که 70درصد این تازه واردان بازار اشتغال، در بنگاه
هاي کمتر از 5 نفر مشغول به کار شده اند که در واقع دولت نقشی در ایجاد شغل براي ایشان نداشته و این بنگاه ها هم سهمی در
اقتصاد کشور ندارند چون فقط 25درصد ارزش افزوده ایجاد می کنند و بنابراین، وجودشان منجر به رشد اقتصادي نمی شود .... نرخ
بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی در بسیاري استان هاي محروم و مرزي، بیش از 70درصد است و یک میلیون نفر از افراد بیکار و
جویاي شغل در تابستان امسال، فارغ التحصیلان دانشگاهی بوده اند ..... 60درصد سرپرستان خانواده هاي فقیر، شاغل هستند ولی با

 
این حال، خانواده در فقر به سر می برد .... 

این اعداد و این اشارات، با وجود آنکه توسط مدیران دولتی اعلام شده، قابل استناد و اتکا نیست چون مسوولان حوزه اشتغال و
قانونگذاري هم می دانند که غیر از این اعداد خام از تعداد بیکارشدگان کشور که روي مدار یک میلیون و 500 هزار تا 6 میلیون و
400 هزار شامل کارگران رسمی و غیررسمی شاغل در بنگاه هاي کوچک و رویت شده توسط بازرسان وزارت تعاون در نوسان است،
تعداد نامعلوم و پرشماري از جمله دستفروشان سیار و مشغول به فروش خیابانی هر قلم کالا و خدمت قابل حمل، مرد و زن جوان و



میانسالی که براي امرار معاش خود یا خانواده، با خودروي شخصی، مسافرکشی می کند و از هر مزیت اعطایی اتحادیه هاي تاکسیرانی
محروم می ماند، کارگران فصلی و روزمزد و ساعتی خارج از فهرست مزدبگیران یک واحد صنفی هم، در مشاغل غیررسمی مشغول به
کار هستند که هیچ جایی در آمارهاي دولت ندارند و از آنجا که مدیر و مسوولی هم براي سرشماري از این کارگران گمنام، دست به
کار نمی شود، آماري هم از تعدادشان موجود نیست اگرچه که خودشان، حی و نان آور یک خانواده هستند. علاوه بر این، منحصر
کردن دلیل بیکاري بیش از 6 میلیون کارگر رسمی و غیررسمی به «شیوع کرونا»، پاك کردن محترمانه صورت مساله و تداوم حفاظت
از حریم امن دولت هاست. «شیوع کرونا» علت بخش قابل توجهی از مشکلات اقتصادي کشور بود ولی معلول آن، در شاخه هایی
قطور توزیع شد که ریشه در تداوم چند ساله سوءمدیریت ها داشت. بیکار شدن نقد و در لحظه بیش از 6 میلیون شاغل در مشاغل
خرد در فاصله اسفند تا ابتداي آبان ماه، نتیجه آشکار توسعه پنهان رکود در شبکه اشتغال و مشاغل خدماتی دم دست و بنگاه هاي
کوچک و زیرزمینی و کم رمقی بود که با سرمایه هاي ناچیز نفس می کشیدند و در شرایط عادي هم سودي به دست نمی دادند که
در شرایط دشوار، جبران زمینگیري کند بلکه در آن حد بود که چرخ چند زندگی بچرخد؛ آن هم نه چرخیدن از نوع افلاطونی بلکه
رفع روزمرّگی بود که شاید براي کارفرما و صاحب سرمایه، کمی چرب تر. همزمان با رکود اقتصادي که به دنبال شیوع یک ویروس،
مثل قله کوه یخ، سربرآورد، شبکه قدرتمند و وقت شناس دلالی، از چرت نیمروزي بیدار شد و به اقصا نقاط عرصه اقتصاد سرك کشید
که روزنه هاي به ظاهر مسدود را شناسایی کند. نادیده گرفتن تورمی که محصول فعالیت آشکار و پنهان شبکه فاسد دلالی است و دل
بستن به «شیوع کرونا» به عنوان دلیل انحصاري هدر رفتن سرمایه هاي انسانی ارزشمند پاي بساط دستفروشی و بیگاري هاي
روزمزدي و مسافرکشی، چشم فرو بستن بر خطاهاي مدیریتی بی شمار است آن هم در این شرایط که از هم پاشیدن کل شالوده یک
اقتصاد کوچک در یک بنگاه خدماتی کوچک، کارفرما و کارگر را به یک اندازه، بدبخت کرده است؛ کارفرمایی که گوشه قبایش را جمع
کرد و بنگاه از رونق و رمق افتاده اش را براي فروش یا اجاره گذاشت و خانه نشین شد و کارگري که قبا را از تنش درآورد و فروخت

 
که نان براي خوردن داشته باشد. 

 
گزارش مرکز آمار ایران از مقایسه تورم امسال و پارسال 

 
فروردین 1399 نسبت به فروردین 1398: 19.8 درصد 

 
اردیبهشت 1399 نسبت به اردیبهشت 1398: 21 درصد 

 
خرداد 1399 نسبت به خرداد 1398: 22.5 درصد 

 
تیر 1399 نسبت به تیر 1398: 26.9 درصد 

 
مرداد 1399 نسبت به مرداد 1398: 30.4 درصد 

 
شهریور 1399 نسبت به شهریور 1398: 34.4 درصد 

 
مهر 1399 نسبت به مهر 1398: 41.4 درصد 

 
آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 46.4 درصد 

 
ارتفاع امواج نرخ بیکاري در فاصله 1396 تا 1399؛ هر سال بلند قامت تر از سال قبل 



تعداد بیکاران کشور ظرف 3 سال گذشته، اعداد امیدوار کننده اي نبوده است. هدف، مرور شعارهاي انتخاباتی رییس جمهوري یا
هدفگذاري هاي برنامه 5 ساله ششم توسعه درباره کاهش نرخ بیکاري نیست چون اگر پاي آن شعارها و این هدفگذاري ها را وسط

 
بکشیم، دولت شرمنده تر از اینکه امروز هست خواهد شد. بسنده کردن به آمارها، کفایت 

 
می کند: 

 
سال 1396، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 12.1 درصد 

 
سال 1397، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 12 درصد 

 
سال 1398، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 13.6 درصد 

 
6 ماهه اول سال 1399، نرخ بیکاري در جمعیت 15 تا 64 ساله کشور: 16.3 درصد 

 
رفوزگی دولت در معادله همسان سازي حداقل دستمزد کارگران با نرخ تورم 

بنا به آمارهاي منتشر شده توسط بانک مرکزي، در فاصله سال 1396 تا پایان آبان امسال، نرخ تورم رو به صعود بوده است. فقط در
سال 1396 که اولین سال فعالیت دولت دوازدهم بود، نرخ تورم، تک رقمی و کمتر از میزان رشد حداقل دستمزد کارگران بود اما از
سال پس از آن، هرچه حداقل دستمزد کارگران افزایش یافت، نرخ تورم با قدم هاي چابک تر، از این افزایش سبقت گرفت و این

 
رقابت نابرابر تا امروز هم ادامه دارد. 

سال 1396: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1395، 14.5 درصد افزایش یافت و نرخ تورم در 12 ماه منتهی به اسفند، 9.6

 
درصد بود. 

سال 1397: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1396، 19.5 درصد افزایش یافت و نرخ تورم در 12 ماه منتهی به اسفند، 31.2

 
درصد بود. 

سال 1398: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1397، 36.5 درصد افزایش یافت و نرخ تورم در 12 ماه منتهی به اسفند، 41.2

 
درصد بود. 

سال 1399: حداقل دستمزد کارگران نسبت به سال 1398، حدود 33 درصد افزایش یافت و نرخ تورم در 7 ماهه منتهی به آبان،
34.2 درصد برآورد شده است (هفته هاي آغازین امسال، نمایندگان دولت و کارفرمایان در شوراي عالی دستمزد، با افتخار، در رسانه
هاي دولتی اعلام کردند که حداقل دستمزد کارگران، در سال 1399، «حدود» 33 درصد افزایش یافته است. داستان این «حدود» چه
بود؟ کارفرمایان و دولت در توافقی مشترك، قبول کردند که یک کارگر مجرد در 12 ماه سال 99، ماهانه 2 میلیون و 510 هزار تومان
-33.76 درصد افزایش نسبت به دستمزد سال 1398- کارگر متاهل با یک فرزند، ماهانه 2 میلیون و 693 هزار تومان -32.80درصد
افزایش نسبت به دستمزد سال 1398- و یک کارگر متاهل با دو فرزند، ماهانه 2 میلیون و 877 هزار تومان -31.98 درصد افزایش

 
نسبت به سال 1398- دستمزد ماهانه دریافت کند.) 



 
می دانید شاخص فلاکت چیست؟ 

شاخص فلاکت Misery index، حاصل جمع نرخ بیکاري و نرخ تورم است. از سال 1396 تا امروز، شاخص فلاکت در ایران، رو به
صعود بوده چون اگر در هر سال، دولت توانسته تغییر مثبت در نرخ بیکاري ایجاد کند و درصدي به آمار تازه واردان بازار اشتغال
بیفزاید، افزایش نرخ تورم، از خجالت زحمات دولت درآمده و نتیجه نهایی، برخلاف انتظار دولت، باز هم نشان دهنده صعود شاخص

 
فلاکت بوده است. 

 
شاخص فلاکت - سال 1396: 20.3 تا 21.7 درصد 

 
شاخص فلاکت - سال 1397: 38.5 تا 38.9 درصد 

 
شاخص فلاکت - سال 1398: 45.5 تا 51.9 درصد 

 
نیم سال 1399: 37.6 تا 45.4 درصد 

 
شکم هایی که گرسنه تر می شوند 

آخرین گزارش قابل دسترسی در سامانه اطلاعات و داده هاي مرکز آمار ایران، اعدادي از تورم قیمتی در 12 گروه کالا و خدمات ارایه

 
شده در کل کشور، در آبان 1399 در مقایسه با آبان 1398 است. 

 
افزایش قیمت خوراکی ها و آشامیدنی ها- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 56.7 درصد 

 
افزایش قیمت دخانیات - آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 50.7 درصد 

 
افزایش قیمت پوشاك و کفش- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 42.9 درصد 

 
افزایش قیمت مسکن، آب، برق، گاز و سایر سوخت ها- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 26 درصد 

 
افزایش قیمت مبلمان و لوازم خانگی و نگهداري معمول آنها-آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 55 درصد 

 
افزایش قیمت بهداشت و درمان- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 33.9 درصد 

 
افزایش قیمت حمل و نقل- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 96.5 درصد 

 
افزایش قیمت ارتباطات- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 25.4 درصد 

 
افزایش قیمت تفریح و فرهنگ - آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 50.2 درصد 



 
افزایش قیمت آموزش- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 20.9 درصد 

 
افزایش قیمت هتل و رستوران - آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 33.4 درصد 

 
افزایش قیمت کالاها و خدمات متفرقه- آبان 1399 نسبت به آبان 1398: 44.2 درصد 

روال معمول در کشور ما این است که وقتی آدم هایی از طبقه متوسط یا فقیر، شغل شان را ازدست می دهند و با برآوردي از شرایط
موجود، حدس می زنند که وضعیت معیشت شان تا آینده اي دور یا نزدیک، بهتر از اینکه حالا هست، نخواهد شد، اولین اقدام، حذف
«غیرضروري ها» از سبد هزینه هاست. خانواده هاي از طبقه متوسط و فقیر در جامعه ایران، حداقل در دهه اخیر که در رقابت سر به
سر شدن مخارج و درآمد، پیوسته بازنده بوده اند، خیلی سال است که «غیرضروري هایی» همچون تفریحات، اقلام فرهنگی و گذران
اوقات فراغت، آموزش، گردش و سفر را از فهرست هزینه هاي خانوار حذف کرده اند. در این خانواده ها، وقتی نان آور خانواده، شغلش
را از دست می دهد، آنچه براي جراحی روي کاغذ می آید، مجموعی از هزینه هاي ناگریز است؛ اجاره خانه (اگر مستاجر باشد) هزینه
تحصیل فرزند (اگر متاهل و داراي فرزند باشد) هزینه درمان (اگر یکی از اعضاي خانواده بیمار باشند) هزینه رفت وآمد، هزینه پوشاك،
هزینه خوراك. اینها، «ضروریاتی» است که می شود خلاصه اش کرد و مثلا، می شود براي کاهش ودیعه و اجاره خانه، به 4 یا 5
منطقه پایین تر از محل سکونت فعلی کوچ کرد و لابه لاي هزارتوهایی گم شد که روي نقشه شهر، اعتباري ندارد، می شود فرزند
محصل را در مدرسه دولتی ثبت نام کرد و با چشم پوشی اجباري از تمام کلاس هاي فوق برنامه و اردوهاي آموزشی، شعار استقلا ل
طلبی و محصول بی رقابت زحمات فردي سر داد، می شود سر و ته همه دردهاي جسمی و روانی را با قرص هاي مسکن و تب بر و
چرك خشک کن، هم آورد و تا زمانی که صداي پاي حضرت عزراییل شنیده نمی شود، قید دوا و درمان و ویزیت دکتر و بیمارستان و
جراحی و تصویربرداري را زد، می شود براي تمام آمد و رفت ها، به اتوبوس هاي تندرو و شهر زیرزمینی سنجاق شد و می شود به
همان لباس چند بار رفو شده و پشت و رو شده، قانع بود و چشم بر رنگ و لعاب این همه شلوار و پیراهن و کفش و دامن پشت
ویترین هاي خیابان که به عرف و منطق، براي تماشا و حظ بردن و خریدن، طراحی و دوخته شده، بست و در نهایت، می شود با یک
تکه نان و کاسه اي ماست و یک سیب زمینی پخته هم زنده ماند. ولی اسم این رویه، واقعا «زندگی» نیست. متاسفانه، اقتصاددانان
تایید می کنند که در کشور ما، فقر موروثی، میراث آشفتگی محاسبات اقتصادي است و اصلا به همین دلیل است که گاه تا 5 نسل و

 
7 نسل بعد یک خانواده هم، در گرداب بی پولی و حسرت نرسیدن به هزار حق انسانی دست و پا می زنند. 

سال 1394، مقاله اي به قلم 4 دانشجوي دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در نشریه ماهانه دانشگاه علوم پزشکی فسا منتشر شد
که با بررسی الگوي مصرف غذایی در ایران و جهان در فاصله سال هاي 2000 تا 2014، چنین یافته هایی را ارایه می داد: «.... با
وجود افزایش دسترسی انرژي روزانه از 2000 کیلو کالري به 3000 کیلو کالري براي هر فرد، 20 درصد خانوارها در ناامنی غذایی
هستند و 11 درصد هم ناامنی شدید غذایی دارند، 30 درصد خانوارها، کمتر از 80 درصد کلسیم موردنیاز روزانه را دریافت می کنند.
سرانه مصرف نان و برنج، 5 درصد، روغن، 20 درصد، قند و شکر، 38 درصد بیش از میزان توصیه شده ولی سرانه مصرف حبوبات، 30
درصد، شیر و لبنیات، 25 درصد، تخم مرغ، 20 درصد، سبزي و میوه 25 درصد کمتر از مقادیر توصیه شده است ..... (سال 1394،
جمعیت کشور 79 میلیون و 926 هزار نفر و تعداد کل خانواده هاي کشور، 24 میلیون و 200 هزار خانوار بوده که به استناد نتایج
تحقیق این دانشجویان، بیش از 4 میلیون و 800 هزار خانوار، دچار ناامنی غذایی و بیش از دو میلیون و 660 هزار خانوار دچار ناامنی

 
غذایی شدید بوده و بیش از 7 میلیون و 260 هزار خانوار، کمتر از 80درصد کلسیم مورد نیاز روزانه را دریافت می کردند).» 

هفته پایانی آذر ماه امسال، فرامرز توفیقی، نماینده کارگران در شوراي عالی دستمزد، نتایج محاسبه اي دراختیار خبرگزاري ایلنا
گذاشت؛ نتایج محاسبه اي از هزینه روزانه خوراك یک فرد به استناد قیمت هاي روز مواد خوراکی و محاسبه خام گرانی قیمت این



اقلام ضروري در فاصله هفته پایانی اسفند 1398 تا هفته پایانی آبان 1399. بنا به نتایج این محاسبه، یک فرد بالغ، در هفته پایانی
اسفند 1398، باید روزانه 16 هزار و 457 تومان براي خرید ضروري ترین مواد غذایی با حداقل هاي توصیه شده هزینه می کرد ولی
امسال، باید 25 هزار و 655 تومان بپردازد تا یک تغذیه سالم داشته باشد. توفیقی به استناد قیمت روز ضروري ترین اقلام خوراکی؛
نان، برنج، ماکارونی، حبوبات، سیب زمینی، سبزي ها، میوه ها، گوشت سفید و قرمز، تخم مرغ، لبنیات، روغن، قند و شکر، برآورد
کرده بود که یک خانواده با بعد 3.3 نفر در کشور، فقط براي تامین مواد غذایی یک ماه، باید بیش از 2 میلیون و 500 هزار تومان
هزینه کند در حالی که امروز، حقوق ماهانه یک کارگر مجرد، 2 میلیون و 510 هزار تومان، حقوق ماهانه یک کارگر متاهل با یک

 
فرزند، 2 میلیون و 693 هزار تومان و حقوق ماهانه یک کارگر متاهل با دو فرزند، 2 میلیون و 877 هزار تومان است ..... 

روال معمول در کشور ما این است که وقتی آدم هایی از طبقه متوسط یا فقیر، با گرانی و تورم قیمت ها و نابرابري درآمد و مخارج
مواجه می شوند، مواد غذایی هرچه ارزان تر، هرچه سیرکننده تر، هرچه بی فایده تر و هرچه حجیم تر، جایگزین مواد غذایی مفیدي
می شود که خاصیت سیر کنندگی کمتر ولی ارزش غذایی بالاتري دارند. وقتی مواد غذایی هرچه ارزان تر، هرچه سیرکننده تر، هرچه
بی فایده تر و هرچه حجیم تر، جایگزین مواد غذایی مفید می شود، فلسفه «پیشگیري» هم معناي خود را ازدست می دهد و یک نفر،
یک روز، باید از وزیر بهداشت که از تریبون هاي رسمی درباره خطر فشارخون و افزایش وزن، مرض قند و کم تحرکی و هزار درد
ناخواسته غیرمسري هشدار می دهد، بپرسد که آیا بلد است حقوق هاي 2 میلیون تومانی و 2 میلیون و 500 هزار تومانی و 2 میلیون
و 800 هزار تومانی یک خانواده یک نفره و سه نفره و چهار نفره را با تورم 21 درصدي و 26 درصدي و 34 درصدي و 46 درصدي
همین سال کرونایی، طوري کنار هم بنشاند که از دلش، هم اجاره خانه بیرون بیاید و هم هزینه تحصیل بچه ها و هم هزینه رفت و

 
آمد و هم هزینه 

دوا درمان خانگی و تهش هم رقمی بماند براي تغذیه سالم؟ اصلا، تغذیه سالم در خانواده هاي سوار بر سورتمه در سراشیبی فقر، چه

 
معنایی دارد؟ 

 
«خیر» آب رفت 

بقال محل ما، صفحات آخر همان دفتر نسیه را از آخر به اول ورق می زند تا می رسد به صفحه اي که 3 ردیف شماره تلفن در آن
نوشته؛ هر ردیف، 15 شماره تلفن. بقال می گوید صاحبان این شماره ها، کسانی هستند که تا اوایل سال، هر ماه می آمدند و بی خبر
و بی نشان، بدهی افراد مستمند و فقیر را تسویه می کردند. روي 2 ردیف و یک نیمه، روي 40 شماره تلفن خط کشیده و می گوید

 
که از آن جمع شماره تلفن ها، فقط همین 5 نفر مانده اند. 

 
گفت وگو با زهرا عبداللهی، مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت درباره آخرین وضعیت ناامنی غذایی در کشور 

دولت مکلف بوده که تا سال 1400 و تا پایان برنامه ششم توسعه، کنترل سوءتغذیه را به وضعیت ثبات برساند. نتایج بررسی ها آیا از

 
موفقیتی در این زمینه خبر می دهد؟ 

در سند ملی تغذیه و امنیت غذایی، کاهش 10درصدي کم وزنی، لاغري و کوتاه قدي کودکان کمتر از 5 سال که یکی از شاخص هاي
سوءتغذیه مزمن و طولانی و از جمله شاخص هاي توسعه کشورهاست، یک هدف راهبردي بوده و مطالعات کشوري انجام شده در
مقاطع 5 ساله توسط وزارت بهداشت نشان می دهد که طی دو دهه گذشته، به دنبال مداخلاتی که در کشور اجرا شده، کاهش قابل
ملاحظه اي در شیوع سوءتغذیه کودکان اتفاق افتاده است. مصداق این کاهش هم اینکه در دو دهه قبل، کوتاه قدي تغذیه اي در
کودکان کمتر از 5 سال در کشور 19.9درصد بود، اما نتایج بررسی ملی انجام شده در سال 96، نشان داد که به دلیل مداخلات



کشوري، این عدد به 4.8درصد کاهش یافته است. کم وزنی هم یکی از شاخص هاي سوءتغذیه کودکان است و در دو دهه قبل، شیوع
کم وزنی در کودکان کمتر از 5 سال در کشور، 16.6درصد بود که بنا بر نتایج بررسی سال 96، این عدد به 3.8درصد کاهش یافته
است. به دلیل همین تغییرات و کاهش قابل ملاحظه سوء تغذیه در کودکان کمتر از 5 سال، ایران مورد تقدیر سازمان جهانی بهداشت

 
و مراکز بین المللی قرار گرفت، چون این اقدامات 

The 8 Millennium انجام شد (سال 2000، دستیابی به اهداف توسعه هزاره MDG و SDG در راستاي دستیابی به اهداف
Development Goals-MDG تا سال 2015، مورد تعهد کشورها قرار گرفت که از جمله این اهداف، رفع فقر و گرسنگی شدید،
ایجاد امکان آموزش ابتدایی براي همه کودکان، کاهش مرگ و میر کودکان، مبارزه با اچ آي وي/ایدز بود. سال 2015، دولت ها براي
the Sustainable Development دستیابی به 17 هدف جهانی تا سال 2030 متعهد شدند. این اهداف، اهداف توسعه پایدار
Goals - SDG نام گرفت و از جمله این اهداف، پایان فقر، پایان گرسنگی، رفع نابرابري جنسیتی و برابري آموزشی است). در این
اهداف، کشورها متعهد شده بودند سوءتغذیه کودکان را تا 50درصد کاهش دهند که نتایج مداخلات ما در دو دهه گذشته، به کاهش
75درصدي سوء تغذیه کودکان کمتر از 5 سال منجر شد. امروز هم میانگین کشوري سوءتغذیه کودکان کمتر از 5 سال در کشور، رقم
مناسبی است و نسبت به سایر کشورها وضعیت مناسبی داریم ولی در مناطق محروم و در استان هاي کم برخوردارتر، نرخ سوءتغذیه
کودکان کمتر از 5 سال، همچنان دو تا سه برابر میانگین کشوري است. به این معنا که در استان سیستان وبلوچستان، در دو دهه
قبل، نرخ کوتاه قدي کودکان کمتر از 5 سال، 40درصد بوده و حالا به 12درصد کاهش پیدا کرده که این رقم، هنوز هم عدد بالایی

 
است چون میانگین نرخ کوتاه قدي کودکان کمتر از 5 سال در کشور، 

3 الی 4 درصد است و بنابراین، مناطق کم برخوردار کشور، از این بابت نیازمند توجه و اقدامات ویژه هستند. همین تغییر را در کمبود
ریزمغذي ها هم شاهد هستیم. نتایج اولین مطالعه ملی که در سال 81 در کشور انجام شد، از شیوع بالاي کم خونی ناشی از کمبود
آهن در تمام گروه هاي سنی خبر می داد چنانکه 39درصد کم خونی در کودکان زیر 2 سال، 21درصد در مادران باردار و 18درصد
در دختران و پسران در سن بلوغ گزارش شد که با اجراي برنامه ملی غنی سازي آرد با آهن و اسید فولیک و توزیع مکمل آهن براي
دختران در سن بلوغ و مادران باردار و کودکان کمتر از 2 سال، این کمبود، حدود 50درصد کاهش پیدا کرد چنانکه نتایج مطالعه سال
92 نشان داد که میزان کم خونی ناشی از کمبود آهن در کودکان کمتر از 2 سال به 17درصد، در مادران باردار به 14درصد و در
نوجوانان در سن بلوغ به 9درصد کاهش پیدا کرده است. اما در نتایج مطالعه دوم (سال 92) با مشکل شیوع بسیار بالاي کمبود
ویتامین D در تمام گروه هاي سنی مواجه شدیم که به دنبال دریافت این نتیجه، توزیع فوري و رایگان مکمل 50 هزار واحدي
ویتامین D در شبکه هاي بهداشت درمانی کشور و غنی سازي آزمایشی مواد غذایی با ویتامین D و از جمله شیر و آرد، آغاز شد و
هنوز در حال اجرا و توزیع منطقه اي است که بعد از پایان مرحله آزمایشی، غنی سازي با آهن و اسید فولیک هم اضافه خواهد شد.
نگرانی امروز ما متوجه تبعات پاندمیک کروناست که ظرف این مدت، مشکلات اقتصادي براي مردم ایجاد کرده از جمله اینکه تعدادي،
شغل و درآمدشان را از دست داده اند و حتی صادرات و واردات مواد غذایی در تمام کشورها دچار مشکل شده و قیمت مواد غذایی
افزایش پیدا کرده است. تبعات شیوع کرونا ما را از این بابت نگران کرده که شیوع سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها افزایش دوباره
داشته باشد و ناامنی غذایی تشدید شود. البته این اتفاق، یک نگرانی جهانی است و سازمان خواروبار جهانی FAO و سازمان بهداشت
جهانی WHO هم هشدارهاي مکرر دارند که دولت ها باید در شرایط فعلی، توجه بیشتري به امنیت غذایی مردم داشته باشند چون
اقشار کم درآمد یا کسانی که به هر دلیلی درآمدشان کاهش یافته، در معرض خطر سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها قرار دارند. بنا بر
اعلام سازمان خواروبار جهانی، در حال حاضر تعداد افراد گرسنه در دنیا 820 میلیون نفر است اما به دلیل شیوع کرونا، انتظار می رود
در سال 2020 تعداد این افراد بسیار بیشتر شود چنانکه حالا در دنیا 135 میلیون نفر به دلیل ناامنی غذایی در شرایط اضطراري قرار
دارند و اگر مداخلات پیشگیرانه کشورها، جدي نباشد، این عدد تا پایان سال میلادي به دلیل شیوع کرونا، دو برابر افزایش می یابد. ما
هم در ایران همین نگرانی را داریم که در صورت ادامه شیوع بیماري و توقف اقدامات پیشگیرانه و مداخله اي، شیوع ناامنی غذایی و

 
مشکلات تغذیه اي افزایش خواهد یافت. 



گزارش هاي رسمی سال 99، از جمله نتایج نظرسنجی «ایسپا» است که تابستان امسال منتشر شد و همچنین، گزارش هاي بانک
مرکزي و مرکز آمار ایران نشان می دهد که بزرگسالان کشور، بسیاري از مواد غذایی مفید و از جمله گوشت سفید و لبنیات را به

 
دلیل گرانی قیمت، از سبد غذایی حذف کرده اند. 

بله، در حال حاضر به دلیل افزایش قیمت مواد غذایی و به خصوص، منابع پروتئین حیوانی مثل گوشت قرمز، گوشت سفید، شیر و
لبنیات، اقشار کم درآمد و فقیر از دهک هاي درآمدي پایین، این مواد غذایی را از سفره غذایی شان حذف کرده یا مصرف آن را تا حد
قابل توجهی کاهش داده اند که به دنبال حذف یا کاهش این مواد غذایی از سفره خانوار و سبد غذایی مردم، باید انتظار داشته باشیم
مشکل سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها در تمام گروه هاي سنی افزایش یابد. دلیل تداوم مداخلات براي مادران باردار و کودکان زیر 5
سال این است که آنها گروه هاي آسیب پذیرتري هستند و زودتر دچار مشکل می شوند ولی وقتی سبد غذایی مردم کوچک شود و

 
دریافت مواد غذایی در خانوار کافی نباشد، همه اعضاي خانواده گرفتار ناامنی غذایی خواهند شد. 

ظرف سه سال گذشته، نوسانات اقتصادي و افزایش قیمت ها و تورم و گرانی و افزایش بیکاري در کشور باعث شده که تغییراتی در
ترکیب سبد غذایی اتفاق بیفتد. آیا از میزان کاهش یا حذف مصرف مواد غذایی مفید به دلیل گرانی قیمت ظرف سه سال گذشته و به

 
طور خاص در ایام شیوع کرونا، عددي دارید؟ 

ما گزارشاتی درباره هزینه خانوار و میزان هزینه کرد براي خوراك یا غیرخوراك را از مرکز آمار ایران می گیریم. آخرین اطلاعاتی که
دریافت کردیم، نشان داد که سرانه مصرف شیر و لبنیات در کشور، به دلیل افزایش قیمت کاهش پیدا کرده است. البته اولین اطلاعات
دریافتی ما درباره وضعیت مصرف شیر، از بازار مصرف بود و سال 90 که اولین گرانی قیمت لبنیات را شاهد بودیم، در 48 شهر مطالعه
اي انجام دادیم و نتایج این مطالعه به ما نشان داد که به دنبال گرانی قیمت، میزان تقاضاي مصرف کننده براي شیر، 14درصد و براي
بقیه فرآورده هاي لبنی، 6درصد کاهش پیدا کرده است. اما به دنبال تداوم گرانی قیمت شیر در سال هاي بعد، میزان مصرف و خرید
شیر و سایر فرآورده هاي لبنی، همچنان رو به کاهش است. در مطالعه اي با عنوان «سبد غذایی مطلوب» که سال 93 انجام دادیم،
میزان مصرف شیر و لبنیات در کشور، بسیار کمتر از میزان توصیه شده بود به این معنا که میانگین مصرف سالانه شیر و لبنیات در
سال 93 در کشور، حدود 70 کیلوگرم بود که حالا حتما کمتر هم شده در حالی که همان زمان هم، این میزان مصرف، نصف میزان
مصرف جهانی بود چون در سال 93، میانگین مصرف جهانی شیر و لبنیات، سالانه 165 کیلوگرم و در بعضی کشورها حدود 300
کیلوگرم بود. مهم ترین دلیل مصرف اندك و رو به کاهش شیر و لبنیات در کشور ما -صرف نظر از اینکه بعضی مردم، عادت به مصرف
روزانه شیر و لبنیات ندارند- به خصوص در دهک هاي اقتصادي پایین، گرانی قیمت این ماده غذایی است. نتایج مطالعه سال 93 به ما
نشان داد که میزان مصرف گوشت قرمز و گوشت سفید هم بسیار کمتر از میزان توصیه شده در سبد مطلوب غذایی است. مسوولان
وزارت بازرگانی هم در گزارش سال 95 خود از امنیت غذایی، تایید کردند که 70درصد جمعیت کشور، از دریافت کافی پروتئین
حیوانی، محروم هستند. نتایج مطالعه اي در سال 95 به ما نشان داد که با وجود توصیه به مصرف روزانه حداقل 5 واحد میوه و
سبزي، حدود 50درصد مردم، این میزان میوه یا سبزي را هم مصرف نمی کنند و میزان مصرف، بسیار کمتر از مقدار توصیه شده
است. نتایج مطالعه اي که امسال انجام دادیم، نشان داد که امسال به دلیل افزایش قیمت میوه، مصرف میوه هم کاهش پیدا کرده
است. در مطالعه اي که سه ماهه ابتداي امسال با همکاري انیستیتو تحقیقات تغذیه بین 22 هزار خانوار کشور به صورت پرسشنامه
خوداظهاري انجام دادیم، درباره میزان مصرف گوشت قرمز، میوه و لبنیات از مردم پرسیدیم ونتایج اولیه نشان داد که تعداد زیادي از
خانواده ها، مصرف گوشت و میوه و لبنیات را کاهش داده یا حذف کرده اند و 50درصد از این گروه، اعلام کرده بودند که به دلیل
بیکار شدن یا کاهش درآمد، تصمیم به حذف یا کاهش این مواد غذایی گرفته اند. امروز و به دنبال شیوع کرونا و در صورت تداوم
طولانی مدت افزایش قیمت ها و رشد تورم و بیکاري و کاهش درآمد خانوار، انتظار می رود که وضعیت تغذیه مردم بدتر شود و در
این صورت، باید منتظر شیوع بالاتر سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها باشیم. وقتی تغذیه مردم، مناسب نباشد و دچار کمبود ویتامین



ها و کمبود ریزمغذي ها و کمبود پروتئین شوند، سیستم ایمنی بدن شان تضعیف می شود و تضعیف سیستم ایمنی بدن به دلیل

 
بدي تغذیه، خطر ابتلا به بیماري هاي ویروسی از جمله کووید 19 و حتی شدت و مرگ ناشی از بیماري را هم افزایش می دهد. 

نتایج نظرسنجی «ایسپا» اعلام می کرد که مصرف نان و برنج و نوشابه؛ به عنوان ماده قندي سیر کننده، افزایش پیدا کرده و من از
این نتایج، به این فرضیه رسیدم مردمی که نمی توانند مواد غذایی مفید تهیه کنند، سبد غذایی خانوار را با مواد سیري آور پر می

 
کنند. 

دقیقا و یکی از پیامدهاي ناامنی غذایی در شرایط شیوع کووید19 هم این است. وقتی می گوییم در شرایط شیوع کووید19،
سوءتغذیه افزایش می یابد، به این معناست که اضافه وزن و چاقی هم، نوعی سوءتغذیه است چون وقتی منابع پروتئین حیوانی شامل
گوشت قرمز و گوشت مرغ و تخم مرغ و شیر و لبنیات، گران باشد و مردم قادر به تهیه این مواد غذایی نباشند، به مصرف کربوهیدرات
و مواد نشاسته اي مثل نان و برنج و سیب زمینی روي می آورند که قیمت ارزان تري دارد و با این مواد غذایی خودشان را سیر می
کنند و فقط شکم شان سیر می شود و در واقع، «سیري شکمی» اتفاق می افتد. سیري شکمی به این معناست که با وجود سیر شدن،
پروتئین و ریز مغذي هاي مورد نیاز سلول ها براي حفظ سلامت بدن، دریافت نمی شود و گرسنگی سلولی بروز می کند. سیري
شکمی، چاقی به دنبال دارد چون فست فود و مواد نشاسته اي و نان و برنج، ارزان تر از گوشت قرمز و سایر مواد غذایی مفید است اما
باعث چاقی و اضافه وزن می شود و آدم چاق، بیشتر در معرض ابتلا به کووید19 قرار می گیرد چون سیستم ایمنی اش تضعیف می
شود و حتی خطر مرگ ناشی از ابتلا به کووید19 هم در این افراد بیشتر است. علاوه بر این، این افراد بیشتر درمعرض خطر ابتلا به
بیماري هاي غیرواگیر و ازجمله دیابت و بیماري هاي قلبی عروقی و سکته قلبی و مغزي و انواع سرطان ها هستند. پس حالا، نباید
صرفا به فکر سیري شکم مردم باشیم و صرفا، قیمت نان و برنج و مواد نشاسته اي را در حدي تثبیت کنیم که شکم مردم سیر شود،
بلکه بسیار مهم است که منابع پروتئینی و منابع ریزمغذي ها هم با قیمت مناسب در دسترس مردم و به خصوص، دهک هاي

 
درآمدي پایین قرار بگیرد. 

 
استان ها یا مناطق دچار ناامنی غذایی در کشور، کدام است و چه جمعیتی در معرض خطر ناامنی غذایی هستند؟ 

مطالعات انجام شده توسط وزارت بهداشت، نشان می دهد که ناامنی غذایی در 8 استان و از جمله در استان سیستان وبلوچستان،
کرمان، هرمزگان، کهگیلویه وبویراحمد، خراسان جنوبی و خوزستان بیشتر است. ما در مطالعات مربوط به الگوي مداخله اي «باغ»
(بسته امنیت غذایی) متوجه شدیم که حدود 20درصد خانوارهاي این استان ها، دچار ناامنی غذایی هستند. به دنبال دریافت این
نتایج، الگوي مداخلات توانمند سازي با کمک تمام دستگاه ها و از جمله وزارت کشاورزي و وزارت بازرگانی طراحی و مقرر شد
خانوارهاي دچار ناامنی غذایی، توسط شبکه بهداشت شناسایی شوند و براي این خانواده ها، با کمک فرمانداري و استانداري،
اشتغالزایی و فقر زدایی و درآمدزایی انجام شود و همزمان، تحت پوشش آموزش هاي ارتقاي سواد تغذیه اي قرار بگیرند تا از همان
درآمد محدودي که دارند هم، به درستی استفاده کنند اما براي آن خانواده هاي فقیر که نیاز جدي به کمک غذایی دارند و ارایه هر
آموزشی براي شان بی فایده است، کمک هاي غذایی ارایه شود. این برنامه در حال اجراست ولی باید تداوم داشته باشد و گسترش
پیدا کند. امروز مادران باردار و کودکان کمتر از 5 سال فقیر و گرفتار سوءتغذیه در همین مناطق محروم، با کمک کمیته امداد و بنیاد

 
مستضعفان و بنیاد علوي، تحت پوشش سبد غذایی هستند اما 

نه تنها توزیع این سبدها در این ایام باید تداوم داشته باشد، بلکه باید گسترش پیدا کند چون با شرایط فعلی انتظار می رود که تعداد

 
نیازمندان سبد غذایی به دلیل سوءتغذیه افزایش یابد. 

من در گزارش هاي رسمی نهادهاي حمایتی می بینم که ظرف 8 ماه گذشته، تعداد و توزیع سبدهاي غذایی، رو به افزایش است. آیا



 
این افزایش نگران کننده است؟ چون این افزایش به این معناست که تعداد خانواده هاي فقیرمان در حال افزایش است. 

تعداد افراد دچار سوءتغذیه در کشور روبه افزایش است با وجود آنکه افراد دچار سوءتغذیه، توسط شبکه بهداشت شناسایی و به کمیته
امداد و بنیاد علوي و بنیاد برکت معرفی می شوند. چه باید کرد؟ فرهنگستان علوم پزشکی در حال بررسی تاثیر کووید19 بر امنیت
غذایی است. در دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت هم راهکارهایی پیشنهاد و به ریاست جمهوري منعکس کردیم. اولین پیشنهاد این
بود که کارگروه امنیت غذایی در ستاد ملی مبارزه با کرونا شکل بگیرد چون بحث امنیت غذایی در این ستاد مغفول مانده است.
پیشنهاد دوم، پوشش حمایتی براي 5 دهک درآمدي پایین و توزیع کارت هوشمند با امکان خرید اقلام غذایی تعریف شده بود. می
شود از محل مالیات بر کالاها و اقلام آسیب رسان، یارانه اي براي این دهک ها درنظر گرفت که بتوانند گوشت قرمز و گوشت سفید و
لبنیات را با قیمت ارزان تر بخرند. امروز دولت براي قند و شکر یارانه می دهد و به محض گرانی قیمت شکر و قند، توزیع دولتی آغاز
می شود و مردم در میادین میوه و تربار، در صف هاي طولانی می ایستند که مثلا نفري 4 کیلو یا 6 کیلو شکر یا قند با قیمت دولتی
بگیرند. تخصیص یارانه به این شیوه درست نیست و این یارانه باید، به سمت مواد غذایی مفید هدایت شود؛ به سمت گوشت و لبنیات
و تخم مرغ. با آماري که از شیوع دیابت در کشور داریم و در حالی که کاهش مصرف قند و نمک و شکر تا سال 1404، یکی از اهداف
افق 20 ساله کشور است، توزیع شکر و قند و روغن یارانه اي چه دلیلی دارد؟ بخشی از این یارانه باید به سمت گوشت و لبنیات
هدایت شده و همزمان، این فرهنگ سازي آغاز شود که مردم، همان درآمد محدودي که دارند را هم به درستی هزینه کنند و به جاي
خرید نوشابه، شیر و دوغ بخرند و اگر نمی توانند گوشت بخرند، به جاي مصرف فست فود، حبوبات بخرند. البته قیمت حبوبات هم
گران شده ولی گوشت، کیلویی 130 هزار تومان است و حبوبات، کیلویی 30 هزار تومان است و بنابراین تامین پروتئین با قیمت ارزان

 
تر، امکان پذیر است. 

 
فرد گرسنه در کشور داریم؟ 

براساس مطالعاتی که انجام شده و در گزارش هاي سازمان بهداشت جهانی و سازمان خواروبار جهانی هم مورد توجه قرار گرفته، ایران
از نظر امنیت غذایی در ردیف کشورهایی است که کمتر از 5درصد جمعیتش گرفتار ناامنی غذایی هستند. شرایط ما مثل بعضی
کشورهاي آفریقایی نیست که مردم از قحطی می میرند و ما، مشکل گرسنگی نداریم ولی با مشکل کمبود انواع ریزمغذي ها و
بدخوري در کشور مواجهیم به این معنا که تعدادي از مردم، آن قدر زیاد می خورند که دچار اضافه وزن و چاقی ناشی از سوءتغذیه
هستند، تعدادي هم بدخوري دارند چون دسترسی کافی به مواد غذایی مفید ندارند و چون نمی توانند میوه و سبزي بخرند، مواد
نشاسته اي و قندي و چربی می خورند که سیر شوند. مردم ما با مشکل سوءتغذیه ناشی از دریافت ناکافی مواد غذایی مفید مواجهند

 
که مصداق آن هم کوتاه قدي و کم وزنی و لاغري کودکان کمتر از 5 سال است. 

پربیننده ترین وام جدید کرونا به چه کسانی تعلق می گیرد؟ چگونه بدون آزمون وکیل شوید؟ 5 خبر مهم اقتصادي 1399/9/24 5
خبر مهم اقتصادي 1399/9/23 سهم هر ایرانی از بودجه 1400



انعقاد تفاهم نامه همکاري سازمان پارك ها و انجمن علمی کشت سلول ایران

منبع: ایمناشماره خبر:  268  |  تاریخ: 1399/09/25

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان از انعقاد تفاهم نامه همکاري علمی، فناوري و پژوهشی بین این
سازمان و انجمن علمی کشت سلول و بافت گیاهی ایران از طریق فضاي مجازي خبر داد.

 
انعقاد تفاهم نامه همکاري سازمان پارك ها و انجمن علمی کشت سلول ایران 

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان از
انعقاد تفاهم نامه همکاري علمی، فناوري و پژوهشی بین این
سازمان و انجمن علمی کشت سلول و بافت گیاهی ایران از طریق

 
فضاي مجازي خبر داد. 

فروغ مرتضایی نژاد در گفت و گو با خبرنگار ایمنا، اظهار کرد: این
تفاهم نامه با هدف استفاده از توانایی هاي آموزشی، پژوهشی،
فناوري، تجهیزات و حمایت هاي معطوف به رسالت طرفین
تفاهم نامه، جهت ارتقا فعالیت هاي پژوهشی و آموزشی و
نیازهاي متقابل علمی- اجرایی و تبادل دانش فنی، علمی و

 
تجربی امضا شد. 

وي تصریح کرد: مجوز فعالیت کشت بافت سلولی توسط سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان صادر و عضویت افتخاري این

 
سازمان به عنوان عضو حقوقی این انجمن از سوي رئیس انجمن به سازمان پارك ها اعطا شد. 

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري اصفهان با بیان اینکه کشت سلول و بافت گیاهی، یک تکنیک ابزاري مهم در
مطالعات پایه و کاربردي بوده و داراي کاربردهاي تجاري است، گفت: امروزه بسیاري از گیاهان مهم تجاري، زینتی و دارویی از طریق

 
این تکنیک تکثیر می شوند. 

وي افزود: انجمن کشت سلول و بافت گیاهی ایران به منظور گسترش و پیشبرد و ارتقاي علمی کشت سلول و بافت گیاهی در ایران و

 
توسعه کیفی نیروهاي متخصص و بهبود بخشیدن به امور آموزشی و پژوهشی در زمینه هاي کشت سلول و بافت گیاهی، تأسیس شد. 

مرتضایی نژاد تاکید کرد: بسترسازي مناسب براي شناساندن، ارتقا توجه محققان، دانشجویان و تولیدکنندگان و نیز توانمند سازي
علاقه مندان و هدایت آنها به سمت تولید محصولات دانش بنیان و ترویج کارآفرینی یکی از اهداف اصلی و چشم انداز این انجمن
است که هیئت مؤسس آن، جمعی از استادان برجسته کشور در زمینه زیست شناسی گیاهی بوده و انجمن عضو اتحادیه انجمن هاي

 
علوم زیستی هستند. 



به گزارش ایمنا، انجمن کشت بافت گیاهی ایران به عنوان بالاترین مرجع علمی در زمینه کشت بافت و سلول گیاهی توسط وزارت
علوم شناخته شده است.



معادن راکد گیلان با مزایده عمومی به افراد داراي صلاحیت واگذار می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها- رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان گفت: حداکثر تا هفته اول دي ماه امسال مزایده عمومی معاون
متروکه و راکد استان برگزار می شود.

گروه استان ها- رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
گیلان گفت: حداکثر تا هفته اول دي ماه امسال مزایده
عمومی معاون متروکه و راکد استان برگزار می شود. -

 
اخبار استانها - 

فرهاد دلق پوش در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در رشت،
اظهار داشت: استان گیلان در اوایل سال 1398 تعداد 106
پروانه بهره برداري معتبر معدنی داشته که از این تعداد 61
فقره معدن در استان گیلان غیرفعال و 45 فقره از آن ها

 
فعال بوده است. 

رئیس سازمان صنعت، معدت و تجارت گیلان افزود: در یک سال اخیر(از شهریورماه 1398 تاکنون) با پیگیري هاي به عمل آمده از
سوي این سازمان جهت برگزاري جلسات شوراي معادن استان، معادن غیرفعال گیلان شناسایی و پس از طرح موضوع در شورا در

 
مرحله سلب صلاحیت از بهره بردار قرار گرفتند. 

وي گفت: در مدت مذکور تعداد 15 معدن سلب صلاحیت قطعی شدند و از این تعداد 8 فقره در مرحله ابلاغ راي سلب صلاحیت قرار
گرفته و لذا هم اکنون 38 معدن غیرفعال در استان وجود دارد که حدود نیمی از آن ها شرایط خارج از حوزه بهر ه بردار نظیر
مخالفت برخی دستگاه ها و معارضین محلی را داشته و مابقی معادن غیرفعال در جلسه آتی شوراي معادن استان و حداکثر تا پایان

 
سال تعیین تکلیف می شوند. 

 
استاندار گیلان: اجازه گران فروشی کالاهاي اساسی را به احدي نمی دهیم 

 
تهیه گوشی هوشمند براي تحصیل فرزندان مددجویان گیلانی نیازمند همراهی خیرین است 

 
سفیر ایران در نروژ: دسترسی به بازار اوراسیا «گیلان» را در موقعیت ویژه اي قرار داده است 

دلق پوش افزود: برنامه این سازمان در ارتباط با تعیین تکلیف معادن غیر فعال، واگذاري این گونه معادن از طریق مزایده عمومی به
افراد داراي صلاحیت فنی و مالی می باشد تا از این طریق تعداد معادن فعال افزایش یافته و به تبع آن تولید مواد معدنی و اشتغال

 
متناسب با آن افزایش یابد؛ نظیر برگزاري مزایده معدن زغال سنگ سنگرود رودبار که اطلاعیه آن اعلام شد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان گیلان خاطرنشان کرد: در همین راستا حداکثر تا هفته اول دي ماه مزایده عمومی
معادن راکد و متروکه استان برگزار می شود همچنین هم اکنون با توجه به فعالسازي 5 معدن از ابتداي امسال تاکنون تعداد معادن



 
فعال به 50 فقره رسیده است. 

وي تصریح کرد: از مهر سال گذشته تاکنون 6 جلسه شوراي معادن استان برگزار شده و حدود 30 معدن غیرفعال تعیین تکلیف شد
لذا تعدادي از معدن داران قبلی مراجعه و تعهدات خود را انجام داده و تعدادي نیز این کار را نکردند که در حال سلب صلاحیت از آن

 
ها و برگزاري مزایده براي فعال کردن توسط برندگان مزایده هستیم. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان گیلان عنوان داشت: برنامه ما براي برگزاري مزایده حداکثر تا هفته اول دي ماه است
همچنین برخی از معادن که امکان راه اندازي مجدد ان ها وجود نداشته باشد تحویل منابع طبیعی شده و آمار دقیق موارد فوق تا

پایان امسال جمع بندي می شود.



کاشت درخت مثمر در 27 هزار هکتار اراضی شیبدار گلستان/ 110 هزار

هکتاري که قرار بود از 17 سال پیش درختان مثمر کشت شود | خبرگزاري

فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس سازمان جهادکشاورزي استان گلستان از اجراي طرح «مشارکت در تبدیل کاربري اراضی زراعی شیبدار به باغات
مثمر» براي هجدهمین سال متوالی در استان خبر داد.

رئیس سازمان جهادکشاورزي استان گلستان از اجراي طرح «مشارکت در تبدیل کاربري اراضی زراعی شیبدار به باغات مثمر»

 
براي هجدهمین سال متوالی در استان خبر داد. 

مختار مهاجر امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در گرگان با بیان اینکه امروز قرار است آئین متمرکز آغاز عملیات اجرایی طرح
تبدیل اراضی شیبدار به باغات مثمر برگزار شود، اظهار کرد: امروز سه شنبه آئین متمرکز آغاز عملیات اجرایی «طرح اراضی شیبدار»
با حضور استاندار گلستان و جمعی از مقامات در عرصه هاي شیبدار شهرستان مینودشت و همزمان از طریق ارتباط تصویري ویدئو

 
کنفرانسی با هشت شهرستان دیگر استان برگزار شود. 

وي تصریح کرد: غرس نخستین اصله نهال توسط استاندار گلستان، بازدید از گلخانه در حال بهره برداري، بازدید از نهالستان توت،
بازدید از باغ کلکسیون زیتون و بازدید از باغات گردو و زیتون پیوند شده به روش سرشاخه کاري از دیگر برنامه هاي این مراسم است.

 
آغاز طرح «کاشت درختان مثمر در اراضی شیبدار» از 17 سال پیش در 110 هزار هکتار عرصه هاي مستعد استان گلستان 

رئیس سازمان جهادکشاورزي استان گلستان خاطرنشان کرد: استان گلستان به واسطه بهره مندي از ویژگی هاي مناسب اقلیمی از

 
پتانسیل بالایی در تولید محصولات زراعی و باغی برخوردار بوده است. 

مهاجر گفت: در این راستا در پی مطالعات انجام شده و استعدادسنجی صورت گرفته، از سال 1382 طرح «کاشت درختان مثمر در
اراضی شیبدار» براي 110 هزار هکتار عرصه هاي مستعد استان آغاز شده و طی 17 سال گذشته با اعتباري بالغ بر 400 میلیار ریال،

 
تاکنون 27 هزار هکتار از عرصه هاي مورد نظر به زیرکشت انواع درختان مثمر و گیاهان دارویی رفته است. 

 
کاشت 4 هزار هکتار دیگر از عرصه هاي زراعی شیبدار با مشارکت کشاورزان و باغداران استان گلستان 

سازمان جهادکشاورزي استان در نظر دارد براي هجدهمین سال متوالی با بهره گیري از اعتبارات تخصیصی و توان کارشناسی

 
مجموعه اقدام به کاشت 4 هزار هکتار دیگر از عرصه هاي زراعی شیبدار با مشارکت کشاورزان و باغداران استان کند. 

رئیس سازمان جهادکشاورزي استان گلستان تصریح کرد: حفظ خاك و حاصلخیزي آن، ایجاد کمربند سبز حفاظتی براي جنگل هاي
بالادست، تامین بخشی از روغن خوراکی کشور، افزایش محصولات خشکبار صادراتی و حفظ و ایجاد اشتغال مولد و پایدار، از اهداف

 
مهم اجراي این طرح است. 

انتهاي پیام/2307/



چه کنم تا فرزند کارآفرین تربیت کنیم؟

منبع: تیتر 20شماره خبر:  271  |  تاریخ: 1399/09/25

خاطرم می آید یکی از دوستانم همیشه می گفت پدر و مادر من از زمانی که یادم می آید دوست داشتند من معلم یا کارمند
بانک بشوم چرا که در سیستم دولتی می رفتم و در آن صورت خیالشان راحت بود که شغلم تأمین است در صورتی که من

هیچ وقت این کار ها را دوست نداشتم و در نهایت هم به شغلی مشغول شدم که اداري بود، اما ...

تیتر20 - همه ما شاید در این عصر زیاد شنیده باشیم که کشور
هایی موفق و ثروتمند محسوب می شوند که دیگر وابسته به
منابع طبیعی نیستند و بر مدیریت انسانی و توسعه و قابلیت
هاي مدیریتی و کارآفرینی شان متکی شده اند و حرکت رو به
جلو دارند چرا که تنها از این طریق می توان رشد و توسعه

 
کشور را هدایت و مدیریت کرد. 

به همین دلیل کارآفرینی و کارآفرینان در روند مدیریتی و
خوداشتغالی در کشور نقش اساسی را در اقتصاد ایفا می کنند این را تجارب کشور هاي مختلف از جمله ژاپن، کره جنوبی، مالزي و ...
در زمینه کارآفرینی نشان داده و به توسعه رسیده اند. مهمترین نکته در ایجاد کارآفرینان موفق در آینده تربیت نسل کارآفرین با تفکر
ویژه در این راستا است که از کودکی به فکر کارمندي نباشند و به گردش در آورددن اقتصاد و سایر بخش هاي حوزه ها را با تفکر پویا

 
و محوري کارآفرینی جلو ببرند. 

ترویج کارآفرینی نیاز به بسترسازي مناسب از دوران کودکی دارد جوامعی که در این راستا گام برداشته اند، نسل هاي آتی شان
تحصیل کرده هاي کارآفرین تربیت شدند. اما یک کارآفرین داراي چه ویژگی هایی است؟ اگر بخواهیم به طور خلاصه بگوییم

 
کارآفرین فردي فرصت شناس، خلاق، ریسک پذیر، هدفمند، پرشور، کمال طلب و رویاپرداز، تیز و مستقل است. 

نخستین گام این است که به عنوان والدین بدانیم چه نوع تربیتی تفکر فرزندان ما را به سمت سیستم خلاقانه و کارآفرینی و پویایی
سوق می دهد به طوریکه علایق و تمایلات آن ها را سرکوب نمی کند؟ چه نوع بازي هایی را باید براي بچه ها تهیه و چه خصلت

 
هایی را باید در آن ها تقویت کنیم؟ 

یکی از آدم هاي به اصطلاح موفق تعریف می کرد: «پدر و مادر من از زمانی که یادم می آید دوست داشتند من معلم یا کارمند بانک
بشوم چرا که در سیستم دولتی می رفتم و در آن صورت خیالشان راحت بود که شغلم تأمین است در صورتی که من هیچ وقت این

 
کار ها را دوست نداشتم و در نهایت هم به شغلی مشغول شدم که اداري بود، اما همیشه از آن بیزار بودم!» 

خود این امر یک چراغ باید در ذهن ما روشن کند که بچه ها را وادار به داشتن شغلی در آینده نکنیم یا اینکه در ذهنیت شان براي

 
انتخاب شغل ورشته تحصیلی فشاري وارد نکنیم. 



بله متأسفانه خیلی از ما والدین فرزندانمان را به سمت کارمند شدن هل می دهیم در حالیکه نمی دانیم تفکر خلاق آن را با این خط
و مشی از بین می بریم، حال منظور از این گزارش این نیست که کارمند شدن امر بدي است، خیر منظور داشتن یک تفکر ایستا و

 
غیر خلاق است که پسندیده نیست. 

اینکه بچه ها را به سمت مشاغلی ببریم که در آن ها خلاقیت کمتري وجود دارد و تنها فکرمان هم این باشد که اگر قرار است کار

 
خلاقانه بکنیم حتما باید در رشته مدیریت تحصیل کنیم. 

در خیلی از کشور هاي دنیا حتی در همین ایران خودمان گاه دیده ایم که بسیاري از ایده هاي خلاقانه براي تأسیس شرکت هاي
دانش بنیان و تأثیرگذار توسط جوانانی که شاید برایمان تعجب داشته باشد، داده شده اند. این اتفاقات چرا نباید بیش از این در جامعه
ما باشد که باعث رشد خود و کشورمان بشود شاید علتش این باشد که ما از همان ابتدا به فرزندانمان گفتیم معلمی دوست داري یا

 
دکتر یا مهندس و خلبان شدن؟ 

این را باید در نظر داشته باشیم که براي موفق شدن در زندگی حتما نباید معلم، خلبان، پزشک، کارمند حتی هنرپیشه یا فوتبالیست
باشیم بلکه می توانیم صاحب یک شرکت بزرگ با کلی نیرو هاي برجسته باشیم که براساس خلاقیتمان تأثیر جهانی داشته باشد یا

 
اینکه تاجر موفقی باشیم علم و خلاقیتمان را به همه دنیا صادر کنیم. 

براي پرورش چنین تفکري از دوران کودکی و رشد خلاقیت ذهنی کودکان نخست این است که مراقب باشیم جلوي ریسک بچه ها را
نگیریم اینکه به بچه هایمان بگوییم که دنیا جاي همیشه امنی است که می بایست فقط دنبال عافیت باشیم، امري اشتباه است یا
اینکه بگوییم بزرگ شدي یک کار امنی پیدا کن که حقوقی داشته باشی و زندگیت بچرخد! این تفکر با کارآفرینی جور در نمی آید ما
می بایست بچه هایمان را به سمت زندگی سوق دهیم که در آن ریسک وجود دارد نه اینکه دنبال گوشه امن عافیت باشند البته با

 
تفکر صحیح! 

 
پول تو جیبی ضد روحیه کارآفرینی 

نکته اول این است که از همان کودکی فرزندانمان توجه داشتیم که پول تو جیبی دادن به بچه ها عادتی است که بچه ها را غیر

 
مستقل و حقوق بگیر بار می آورد اینکه بچه ها منتظر پرداخت منظم هر ماه باشند و این مخالف روحیه کارآفرینی است. 

حال سوال پیش می آید که چه باید بکنیم. پول تو جیبی بچه ها می تواند مشروط باشد به کمکی که به خانواده می کنند و ارزشی
که براي خانواده ایجاد می کنند اینکه بچه ها یاد بگیرند که در صورت کمک به خانواده و انجام یک کار خلاقانه و خوب می توانند

 
پول تو جیبی متغیري بگیرند این امر هم خلاقیت آن ها را پرورش می دهد و هم حقوق بگیر نمی شوند. 

 
هر شب براي بچه ها قصه نگویید! 

شاید عادتمان این باشد که هر شب براي بچه هایمان قصه بگوییم، اما اگر تصمیم دارید فرزند خلاق و کارآفرین تربیت کنید هر شب
برایش قصه نگویید اگر سه شب قصه میگویید، سه شب هم از او بخواهید که براي شما قصه بگوید، یک بچه خلاق باید بتواند سناریو
ایجاد کند و دیگران را تحت تأثیر قرار دهد البته همه این کار ها به سن و سال بچه ها هم مربوط است که این دیگر با مقتضیات خود

 
کودك و شناخت والدین از او صورت می گیرد. 



 
بچه ها را تشویق به صحبت و اظهار نظر کنید 

خیلی از خانواده ها هستند که وقتی بچه هایشان شروع به صحبت می کنند یا بی توجهی می کنند یا می گویند تو بچه هستی و
حرف نزن! این امر سرکوب کردن اظهار نظر و عزت نفس بچه ها است در حالیکه براي تربیت خلاق می بایست اجازه دهیم بچه
صحبت کند حتی او را تشویق کنیم که در جمع دوستانش اظهارنظر کرده و راجع به مسائل خودش و مثلا اسباب بازي هایش

 
سخنرانی کند در این صورت به او یاد داده ایم که روي بقیه تأثیر بگذارد و دوستانش را با خود همراه کند. 

 
روحیه انتقادگري را تقویت کنیم 

یکی از نکات مهم در تربیت خلاق کودك و نوجوان این است که اجازه دهیم بچه ها انتقاد کنند از هر مسئله اي که به نظرشان
نادرست می آید، صحبت کرده و وقتی تشخیص می دهند انتقاد کنند مثلا اگر جایی مثل یک رستوران می روید و خدمات نامناسبی

 
می گیرید، به بچه ها یاد دهید که در ازاي آن خدمات انتقاد کنند. 

 
تقویت ویژگی هاي کارآفرینی 

کارآفرینی داراي یک سري ویژگی هایی است از جمله مثل نتیجه گرا بودن، استمرار در فعالیت ها، قدرت رهبري، درون نگري و

 
همسبتگی با دیگران که در این زمینه ها هم می توان بچه ها را تقویت کرد. 

به طور مثال در بازي ها بچه ها را تشویق کنیم که رهبر گروه شوند یا گاهی اوقات به درون خود بروند و درباره فعالیت هایشان فکر
کنند، نتایج کار ها برایشان مهم باشند و از سختی ها و شکست ها نهراسند. خیلی از اوقات بچه هایی را می بینند که به اندازه اي
ضعیف و وابسته بار آمده اند که با یک اتفاق کوچک در مدرسه یا هر جاي دیگري افسرده می شوند و محل را ترك می کنند، والدین
هم خوشحال هستند که بچه هایشان این اندازه به آن ها وابسته هستند در حالیکه این وابستگی مخالف تفکر پویا و استقلال طلبی

 
است که می بایست در دوره نوجوانی آن را کسب کنند. 

در نظر داشته باشیم بازي هایی را براي بچه ها متناسب سن و سالشان تهیه کنیم که آن ها را به سمت تفکر خلاق سوق می دهد. به
طور مثال براي بچه هاي بالاي شش سال نقاشی کردن بدون هدف و طرح خاص مناسب است یا براي بچه هاي بالاي 9 سال انجام

 
آزمایش هاي علمی یا آشپزي و فعالیت هاي دیگر مثل گل کاري و کار در باغچه خیلی می تواند مفید باشد. 

نوشتن داستان یا شعر، خمیر بازي براساس سن و سال بچه ها، اجراي نمایش و نوشتن نمایشنامه، جستجوي اشیا مخفی شده، کتاب
خواندن، کشیدن نقشه محل سکونت، جستجوي گنج در خانه، درست کردن اشیا با مواد مختلف و .. همه می توانند تفکر کودك را
خلاق کرده و به ما نشان دهند که فرزندمان در چه زمینه هایی علاقه دارد و می تواند تفکرش را در بزرگسالی نیز ادامه دهد نه اینکه

از همان دوران کودکی به او بگوییم که تو باید دکتر، مهندس، معلم یا فوتبالیست شوي!/ فارس



نماینده مردم بیجار در مجلس: دنبال تکمیل زنجیره فولاد کردستان هستم

منبع: تسنیمشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها-نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس شوراي اسلامی گفت: بنده دنبال تکمیل زنجیره فولاد کردستان
هستم و هدفم ایجاد اختلاف و بازپس گیري این پروژه از قروه نیست.

گروه استان ها-نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس
شوراي اسلامی گفت: بنده دنبال تکمیل زنجیره فولاد
کردستان هستم و هدفم ایجاد اختلاف و بازپس گیري این

 
پروژه از قروه نیست. - اخبار استانها - 

علیرضا زندیان در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بیجار به
نتیجه سؤال خود از وزیر صمت درباره تخلفات و جانمایی
زنجیره فولاد کردستان اظهار داشت: بنده دنبال تکمیل این
پروژه هستم و هدفم ایجاد اختلاف و بازپس گیري بخشی

 
از این پروژه از شهرستان قروه نیست. 

وي با بیان اینکه مردمان شهرستان قروه نیز همانند بیجار دنبال این پروژه و ایجاد اشتغال زایی هستند، گفت: بر خلاف برخی

 
اظهارات، هدفم پیگیري تکمیل زنجیره فولاد در بیجار و توسعه کردستان است. 

نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: سؤالم از وزیر صمت این بوده که با توجه به ظرفیت هاي
اقتصادي در زمینه آب تلوار و دسترسی به کوتاه ترین مسیر شبکه ریلی تبریز و تصویب راه آهن بیجار ـ زنجان و اتصال به قروه و

 
وجود زیرساخت ها و 70 درصد معادن کردستان در بیجار؛ چرا باید پروژه در دو شهرستان اجرا شود؟ 

 
انتقاد نماینده مجلس از جانمایی پروژه "زنجیره فولاد" استان کردستان/ سرنوشت پروژه با گذشت 5سال همچنان مبهم است 

 
وزیر صمت درباره جانمایی و تخلفات پروژه زنجیره فولاد کردستان توضیح دهد 

وي افزود: شهرستان بیجار زیرساخت هاي لازم همچون معادن، خاك آهن، کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی براي اجراي زنجیره فولاد

 
بیجار را داشته و باید این پروژه در این شهرستان تکمیل شود. 

زندیان از نماینده قروه و کارشناسان مربوطه دعوت کرد که براي تسریع در اجراي پروژه زنجیره فولاد استان کردستان همکاري لازم

 
داشته باشند و یقیناً در جلسات بعدي نیز از آنان دعوت به عمل می آید. 

نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه در احقاق حق مردم نجیب حوزه انتخابیه ذره اي کوتاه نخواهم
آمد، اظهار کرد: براي احقاق حق مردم استان و حوزه انتخابیه ام هیچ گونه کوتاهی نخواهم داشت و با تمام تلاش در چارچوب قانون

 
پیگیر مطالبات به حق مردم خواهم بود. 



گفتنی است؛ سابقه طرح احداث زنجیره فولاد در استان، مربوط به سفر استانی جهانگیري، معاون اول رئیس جمهور به کردستان در
خردادماه سال 94 بوده که مقرر شد، زنجیره فولاد با ظرفیت هاي 2.5 میلیون تن کنسانتره، 2.5 میلیون تن گندله، 1.6 میلیون تن
آهن اسفنجی و 1.5 میلیون تن ذوب و ریخته گري به منظور تولید 1.5 تن ورق سیاه؛ نورد گرم فولادي در کردستان اجرایی و هزاران
اشتغال زایی ایجاد شود که پس از مصوبات و انجام فرایند اولیه، شریعتمداري وزیر وقت صمت در اقدامی قابل تأمل و سؤال برانگیز

احداث 2 واحد آهن اسفنجی 800 هزار تنی به طور جداگانه در شهرستان هاي بیجار و قروه را صادر کرد.



تولید 3 میلیون تن انواع محصولات کشاورزي در زنجان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1399/09/25

 جواد تاراسی امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در
زنجان اظهار داشت: بیش از 33 درصد سهم اشتغال در
استان زنجان به بخش کشاورزي اختصاص یافته این در
حالی است که میانگین سهم اشتغال کشوري در این بخش

 
18 درصد است. 

وي با بیان اینکه سالانه حدود 3 میلیون تن انواع
محصولات کشاورزي در زنجان تولید می شود، افزود: سال

 
گذشته با فرآوري 50 درصدي محصولات کشاورزي، زنجان رتبه نخست را در بین دیگر استان ها در این زمینه کسب کرد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان زنجان افزود: زیتون، انگور، حبوبات، جو، گوجه فرنگی، سیب زمینی و سیر عمده محصولات

 
کشاورزي قابل فرآوري استان زنجان محسوب می شوند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان زنجان ادامه داد: کشاورزان زنجانی، تولید کننده 60 نوع محصول باغی و زراعی هستند که براي

 
ارتقاي بهره وري و ارزش افزوده در زمینه تولیدات، توسعه صنایع تبدیلی جزو برنامه هاي مهم در استان به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه توسعه صنایع تبدیلی در گرو بهره گیري از همه ظرفیت ها و ایجاد تسهیل گري هاي لازم است، ادامه داد:با گسترش

 
صنایع تبدیلی عواید بیشتري از تولید در مقایسه با خام فروشی، نصیب کشاورزان می شود. 

تاراسی با اشاره به اینکه فرآوري محصولات زمینه صارات را در استان فراهم می سازد، افزود: با فرآوري محصولات کشاورزي از طریق
توسعه صنایع تبدیلی، از هدر رفت بیش از 110 هزار تن محصول کشاورزي در استان زنجان جلوگیري می شود و زمینه صادرات

 
برخی محصولات کشاورزي استان نیز افزایش خواهد یافت. 

انتهاي پیام/73002/ق



سناریوهاي بازپرداخت بدهی در بودجه 1400

منبع: ایرناشماره خبر:  274  |  تاریخ: 1399/09/25

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران آمده است: پیرامون پیش بینی هاي انجام شده براي میزان بازپرداخت بدهی هاي
دولت در لایحه بودجه سال 1400، اظهار نظرهاي مختلف بویژه در خصوص افزایش یافتن بازپرداخت ها انجام شده است.

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران آمده است: پیرامون
پیش بینی هاي انجام شده براي میزان بازپرداخت بدهی
هاي دولت در لایحه بودجه سال 1400، اظهار نظرهاي
مختلف بویژه در خصوص افزایش یافتن بازپرداخت ها انجام

 
شده است. 

روزنامه ایران سه شنبه 25 آذر در این یادداشت نوشته
است: براي روشن شدن دقیق موضوع به شاخص مهم
«تحلیل پایداري بدهی ها» پرداخته شده که شاخصی براي

 
بیان وضعیت بدهی دولت است: 

1- بر اساس طبقه بندي هاي بودجه، بازپرداخت اصل وام هاي خارجی دریافت شده در سنوات گذشته و ایفاي تعهدات مربوط به
بانک ها، مؤسسات و صندوق هاي بین المللی به عنوان تملک دارایی هاي مالی و در قالب جدول شماره (8) لایحه بودجه سامان دهی

 
می شود. ارقام پیش بینی شده منبعث از محاسبات اقساط سررسید شده در سال مورد نظر می باشد. 

بر این اساس در ردیف 105000 جدول شماره (8) لایحه بودجه سال 1400 کل کشور مبلغ 15 هزار و 154 میلیارد تومان بابت
بازپرداخت اصل وام هاي خارجی پیش بینی شده است؛ نگاهی به جزئیات جدول مذکور نشان می دهد چهار هزار و سیزده میلیارد
تومان از مبلغ فوق مربوط به بازپرداخت اقساط معوقه و پرداختی گذشته و اقساط تسهیلات دریافتی سال 1391 بانک توسعه اسلامی
(وام دریافتی در دولت گذشته) می باشد، 6 هزار و 10 میلیارد تومان مربوط به تعهدات ارزي طرح هاي عمرانی وزارت نیرو و شرکت
هاي تابعه آن، یک هزار و ششصد میلیارد تومان مربوط به افزایش سرمایه کشور در صندوق اوپک، هزار و چهارصد میلیارد تومان
مرتبط با بازپرداخت اصل وام هاي بانک جهانی، هزار میلیارد تومان بابت تعهدات ناشی از یکسان سازي نرخ ارز می باشد و مابقی ارقام
عمدتاً بابت تعهدات تسهیلات خارجی ناشی از سرمایه گذاري در طرح هاي عمرانی کشور می باشد، همانگونه که می دانیم یکی از
مهم ترین (و شاید به عبارتی مهم ترین) موتورهاي رشد اقتصادي کشورمان سرمایه گذاري دولت در طرح هاي عمرانی و تولیدي
کشور می باشد و همه دولت ها در جمهوري اسلامی ایران همیشه و با وجود مشکلات مختلف به دنبال توسعه زیرساخت هاي عمرانی
کشور بوده اند، دولت یازدهم و دوازدهم نیز به دنبال شرایط مساعد سرمایه گذاري خارجی پس از توافق برجام و قبل از اعمال تحریم
هاي ناجوانمردانه با پیگیري هاي فراوان، زمینه سرمایه گذاري خارجی در زیرساخت هاي اساسی کشور از جمله طرح هاي حمل ونقل
ریلی، طرح هاي وزارت نیرو و... را فراهم ساخت. همچنین جدول فوق نشان دهنده اراده مصمم دولت در شرایط ناشی از تحریم هاي

 
ظالمانه علیه ملت ایران در ایفاي تعهدات داخلی و خارجی خود می باشد. 

2- در خصوص بازپرداخت اصل اوراق منتشره سررسید شده در سال 1400 نیز لازم به توضیح است که اساساً هزینه هاي بودجه



عمومی از محل درآمدهاي عمومی (مالیات و سایر درآمدهاي حاصل از مالکیت)، واگذاري دارایی هاي سرمایه اي و واگذاري دارایی
هاي مالی تأمین می شود. لذا در سال هایی که بواسطه صادرات 2.5 میلیون بشکه نفت در روز، درآمدهاي 120 میلیارد دلاري حاصل
می گردید، پوشش کامل هزینه ها صورت می گرفت و ضرورتی به تأمین مالی از بازارهاي مالی وجود نداشت و طبیعتاً بازپرداختی هم
براي سنوات بعد ایجاد نمی گردید؛ بتدریج با شروع دور اول تحریم ها، میزان صادرات نفت به زیر یک میلیون بشکه در روز و
درآمدهاي حاصله به کمتر از 30 میلیارد دلار در سال 1394 کاهش یافت و در دور دوم تحریم هاي ظالمانه و خروج امریکا از برجام،
درآمدهاي ارزي حاصل از صادرات نفت خام کشور به کمتر از 20 میلیارد دلار طی سال هاي اخیر کاهش یافت و لذا با لحاظ مراتب و
کاهش درآمدها و افزایش هزینه هاي اجتناب ناپذیر ضروري و لزوم تداوم سیاست هاي حمایتی و اشتغال زایی و تکمیل و بهره
برداري طرح هاي عمرانی کشور طی سنوات گذشته، ناگزیر بخشی از منابع مورد نیاز براي اداره امور حاکمیتی، از واگذاري دارایی
هاي مالی و انتشار انواع اوراق مالی اسلامی تأمین شده است. شایان ذکر است تا سال 1392 فقط واگذاري دارایی هاي مالی در قالب

 
انتشار اوراق مشارکت به صورت محدود انجام می شد. 

3- نکته قابل توجه در این خصوص تعهد و پایبندي دولت به بازپرداخت بموقع اصل و سود اوراق منتشره طی سنوات گذشته بدون
هیچ گونه تأخیري بوده است و همواره جزو اولویت هاي پرداخت هاي دولت حتی از محل سرجمع بودجه عمومی بوده است. همچنین
بخش قابل توجهی از تأمین مالی صورت گرفته صرف پرداخت عمرانی دولت و تکمیل و تجهیز و بهره برداري از طرح هاي زیرساختی
و زیربنایی کشور شده است که ضمن حفظ و تثبیت اشتغال در این بخش ها زمینه ساز عمران و آبادانی در بخش هاي مختلف حمل
و نقل، بهداشت و سلامت، آموزش، انرژي و نیروگاه ها و تولیدات صنعتی و کشاورزي براي کشور و نسل هاي آینده گردیده است و

 
ارزش افزوده ایجاد شده در این بخش ها با تعهدات بازپرداخت سنوات آتی فزونی خواهد داشت. 

4- شیوه اتخاذشده توسط دولت در سنوات گذشته بابت واگذاري دارایی هاي مالی ضمن اینکه باعث تعمیق بازار بدهی گردیده است،
کم آسیب ترین شیوه در مقایسه با استقراض از بانک مرکزي و افزایش پایه پولی بوده است و نشانگر بیشترین همراهی سیاست هاي
مالی دولت با سیاست هاي پولی بانک مرکزي بوده است. اساساً رعایت قواعد بدهی به منظور حفظ توازن منابع و مصارف، از موضوعات
مهم در سیاستگذاري مالی دولت به شمار می رود. عدم انسجام در برنامه ریزي و بکارگیري یک استراتژي نادرست در مدیریت منابع و
مصارف بودجه اي می تواند عملکرد ارکان اقتصادي کشور را دچار اختلال کند. اتخاذ یک استراتژي بلندمدت براي جلوگیري از
انحراف بدهی ها از یک روند متوازن به گونه اي که دولت همواره قادر به ایفاي تعهدات خود باشد، ضرورت تدوین یک چارچوب
منسجم براي ارزیابی پایداري بدهی ها را بیش از پیش روشن می کند. مفهوم پایداري بدهی پیش شرط موقعیتی است که در آن
بدهی ها پایدار تلقی می شوند به گونه اي که جریانات مورد انتظار درآمدهاي فعلی، مجموع بدهی و مخارج انتظاري آتی را پوشش
دهد. تحلیل پایداري بدهی (DSA) بدین منظور انجام می گیرد تا میزان بدهی هاي سالانه دولت، به نحوي که دولت در بازپرداخت

 
بدهی هاي خود در افق زمانی موردنظر مجبور به نکول یا مذاکره دوباره با طلبکاران نگردد، مشخص شود. 

همچنین باید مشخص گردد که روند کنونی ایجاد بدهی در چارچوب یک استراتژي بلندمدت است یا اینکه دولت تأمین منافع کوتاه
مدت خود را به قیمت خلق بدهی هاي بزرگ در آینده انجام می دهد. بی شک فقدان برنامه ریزي در ایجاد بدهی موجب می شود که
دولت براي تسویه بدهی هاي خود مجبور به اتخاذ سیاست هاي تعدیلی ناموجه اقتصادي و سیاسی گردد. بدین منظور شاخص هایی
معرفی شده اند که قابلیت ارزیابی جریان بدهی ها را براي تحلیل گران بالا می برد. شاخص نیاز به تأمین مالی ناخالص: نیاز تأمین
مالی ناخالص عبارت از مجموع کسري تراز عملیاتی و مبالغ لازم براي بازپرداخت اصل و سود بدهی  هاي سررسید شده در سال مورد
نظر است. مبالغ لازم براي بازپرداخت اصل و سود بدهی هاي سررسید شده در آن سال، به ترتیب در طبقات «اعتبارات تملک دارایی 

 
هاي مالی» و «اعتبارات هزینه اي» جداول بودجه درج می گردد. 

به منظور رعایت حدود امن این شاخص، باید برنامه ریزي در انتشار اوراق بهادار به گونه اي باشد که بار مالی پرداخت اصل و سود



اوراق موردنظر، موجب عبور شاخص مزبور از ناحیه امن 10 تا 15 درصد در افق زمانی پروژه مدیریت بدهی بخش دولتی نگردد.
صندوق بین المللی پول براي دو طبقه اصلی کشورها براساس دسترسی به بازارهاي باز و توسعه اقتصادي حد آستانه متفاوتی، براي
کشورهاي پیشرفته 15درصد و براي کشورهاي نوظهور 10 درصد را در نظر گرفته است. شاخص بدهی انباشته: شاخص دیگري که به

 
منظور برقراري پایداري بدهی هاي دولت معرفی می  شود، نسبت بدهی به تولید ناخالص داخلی می باشد. 

باید توجه داشت که انتشار اوراق بدهی به  دلیل ایجاد بار مالی براي دولت در سال هاي آینده می تواند به افزایش بدهی هاي دولت
بینجامد. بنابراین، توصیه می گردد مدیریت انتشار اوراق به گونه اي باشد که نسبت مورد نظر در افق زمانی پروژه مدیریت بدهی براي
بدهی هاي دولت و شرکت هاي دولتی از حد آستانه استاندارد بین المللی که توسط صندوق بین المللی پول براي کشورهاي پیشرفته
60 درصد و براي کشورهاي نوظهور 50 درصد تعیین شده است، عبور نکند. شایان ذکر است، حد آستانه نسبت مورد نظر در قانون
برنامه ششم توسعه به استناد بند (ث) ماده (8)، برابر با 40 درصد در نظر گرفته شده است و افزایش شاخص مذکور تا 45 درصد با
تشخیص وزیر امور اقتصادي و دارایی و تأیید هیأت وزیران امکان پذیر است. از سوي دیگر، باید توجه داشت که آستانه حساسیت

 
براي شاخص بدهی دولت به تولید ناخالص داخلی لزوماً باید پایین  تر از حد مذکور باشد. 

5- روند شناسایی و ساماندهی بدهی هاي بخش دولتی ایران حسب نیاز کشور و بنابر مواد (1) و (2) قانون رفع موانع تولید رقابت
پذیر و ارتقاي نظام مالی کشور از سال 1394 و با تأسیس مرکز مدیریت بدهی ها و دارایی هاي مالی عمومی در وزارت امور اقتصادي

 
و دارایی آغاز شد. بر اساس گزارش منتشره توسط مرکز مذکور، نسبت هاي یادشده براي سال 1398 به شرح زیر است: 

 
نسبت بدهی بخش دولتی به تولید ناخالص داخلی = 36.3 درصد 

 
نسبت نیاز به تأمین مالی ناخالص دولت به تولید ناخالص داخلی = 5 درصد 

با توجه به اینکه شاخص هاي مزبور فعلاً در حد مجاز آستانه هاي تعریف شده قرار دارد، اما نیازمند قانون مداري و تصمیم گیري هاي
صحیح مالی است؛ لذا جهت ضرورت کنترل روند ایجاد بدهی هاي جدید و ساماندهی و بهادارسازي انباشته بدهی هاي قبلی، لایحه
مدیریت بدهی ها و تعهدات دولت، با همکاري وزارت امور اقتصادي و دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور با هدف مدیریت و نظارت
مؤثر بر ایجاد تعهد و تسویه بدهی هاي عمومی، ارتقاي ظرفیت تأمین مالی دولت از طریق بکارگیري رویه هاي مناسب با هدف تأثیر
مثبت بر فضاي کسب وکار، رشد و ثبات اقتصادي، ایجاد اطمینان نسبت به تأمین نیاز هاي مالی دولت و بازپرداخت تعهداتش با
کمترین احتمال خطر (ریسک) و هزینه ممکن در افق زمانی میان مدت (یک تا سه سال) و بلندمدت (بیشتر از سه سال)، ارتقاي
انضباط، سلامت و شفافیت نظام مالی در حوزه بدهی هاي عمومی از طریق سازوکارهاي مرتبط از جمله بهبود نظام حسابداري،
گزارشگري و پاسخگویی دولت، سازگاري رویه هاي مدیریت مالی عمومی از جمله بودجه ریزي، مدیریت نقدینگی، حسابداري،
گزارشگري و حسابرسی با فرآیندهاي مدیریت بدهی هاي عمومی، سازگاري و هم  افزایی سیاست هاي پولی و مالی کشور با سیاست
مدیریت بدهی هاي عمومی و همچنین ایجاد قابلیت سیاستگذاري پادچرخه اي در سیاستگذاري مالی و کاهش نوسانات اقتصادي، در

 
مراحل نهایی تهیه و تدوین می باشد که امید است بزودي توسط هیأت وزیران تأیید و به مجلس شوراي اسلامی تقدیم شود. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- جمهوري اسلامی ایران 

 
- بودجه1400 

 
- بانک جهانی 
- روزنامه ایران



سامانه هوشمند اشتغال منطقه آزاد کیش به روز رسانی شد

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1399/09/25

پیام سپاهان - رئیس واحد کار و خدمات اشتغال سازمان منطقه آزاد کیش از به روز رسانی ''سامانه هوشمند اشتغال'' با
هدف ثبت قراردادهاي کارکنان و کارگران و امکان دسترسی آنها به این اطلاعات خبر داد.

پیام سپاهان - رئیس واحد کار و خدمات اشتغال سازمان
منطقه آزاد کیش از به روز رسانی "سامانه هوشمند
اشتغال" با هدف ثبت قراردادهاي کارکنان و کارگران و

 
امکان دسترسی آنها به این اطلاعات خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه
آزاد کیش، محمدعلی جلایر رئیس واحد کار و خدمات
اشتغال این منطقه آزاد با بیان اینکه راه اندازي سامانه
هوشمند در راستاي دستیابی به اهداف دولت الکترونیک،

موجب کاهش مراجعات اداري و تسهیل دسترسی شرکت ها به قوانین کار می شود گفت: پیش از این، قرارداد 12 هزار کارگر در
سامانه هوشمند اشتغال ثبت شده و تنها اطلاعات کارگران قابل مشاهده بود، اما در حال حاضر با به روز رسانی این درگاه

 
الکترونیکی،کارگران و کارکنان می توانند به فایل قراردادها نیز دسترسی داشته باشند. 

محمدعلی جلایر افزود: طبق ماده 10 قانون اشتغال در مناطق آزاد و همچنین ماده 10 قانون کار در سرزمین اصلی، قرارداد بین
کارفرما و کارگر در 3 نسخه تنظیم می شود و هرنسخه باید در اختیار کارگر، کارفرما و اداره کار محل فعالیت قرارگیرد که با راه

 
اندازي این سامانه هوشمند، دو ماده قانون اشتغال به خوبی رعایت خواهد شد. 

رئیس واحد کار و خدمات اشتغال سازمان منطقه آزاد کیش ضمن اشاره به اینکه هرگونه اطلاعات مربوط به قرارداد، تغییرات آن و
همچنین روند ترك کار باید در سامانه هوشمنداشتغال ثبت شود عنوان کرد: کارفرما موظف است براي جلوگیري از هرگونه ادعایی
مبنی بر اخراج شدن و خسارت هاي احتمالی اطلاعات ترك کار کارگر را در سامانه ثبت کند تا در صورت مراجعه کارگر، طبق

 
اطلاعات درج شده در سامانه، صحت یا عدم صحت امر قابل استناد باشد. 

وي در ادامه اظهار داشت: مفاد قانون کار در سرزمین اصلی 203 ماده بوده، در صورتیکه براي تسهیل امور در مناطق آزاد این رقم به

 
51 ماده کاهش داشته و ساده تر شده است. 

جلایربا بیان اینکه تمامی امور با توافق بین کارفرما و کارگر انجام می شود اما به معناي از بین رفتن حقوق هیچ یک از طرفین نیست
افزود: با راه اندازي مجدد این سامانه وظایف و مسئولیت هاي کارگران و کارفرمایان در قبال یکدیگر ثبت و حقوق هر دو طرف بیشتر

 
رعایت خواهد شد. 

محمدعلی جلایر رئیس واحد کار و خدمات اشتغال کیش گفت: کارگر یا کارفرما به محض ورود به سایت JOB.KISH.IR و وارد

 
کردن شماره همراه، از سوي سامانه پیامکی سازمان منطقه آزاد کیش رمز عبور دریافت می کنند. 

وي در پایان افزود: کارفرما می تواند با وارد کردن رمز عبور قرارداد و اطلاعات کارکنان خود را در سامانه بارگذاري و ثبت کند؛
همچنین کارکنان و کارگران می توانند قراردادهاي خود را مشاهده و دریافت کنند.



1000 بسته معیشتی یلدایی بین مددجویان بهزیستی مازندران توزیع می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  276  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه استان ها - مدیرکل بهزیستی مازندران از توزیع هزار بسته معیشتی یلدایی بین مددجویان زیرپوشش بهزیستی استان
به مناسبت شب یلدا خبر داد.

گروه استان ها - مدیرکل بهزیستی مازندران از توزیع هزار
بسته معیشتی یلدایی بین مددجویان زیرپوشش بهزیستی

 
استان به مناسبت شب یلدا خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ساري، فرزاد گوهردهی
عصر امروز در حاشیه بازدید از موسسه خیریه عشاق
المهدي شهرستان ساري با تقدیر از فعالیت هاي موسسه
خیریه عشاق المهدي اظهار داشت: این مجموعه، ظرفیت
بزرگی براي استان بوده و با هیئت مدیره اي قدرتمند،
پرکار و امکانات مناسبی که در اختیار دارد، می تواند منشا

 
خدمات خوبی براي مرکز استان باشد. 

وي با بیان اینکه سازمان بهزیستی به تنهایی نمی تواند همه مشکلات موجود جامعه را برطرف کند و باید از ظرفیت سازمان هاي
مردم نهاد و خیریه ها استفاده بهینه کند، افزود: خدمات مرکز خیریه عشاق المهدي عالی است و انتظار می رود این روند بهبود یابد و

 
متعالی شود. 

گوهردهی با بیان اینکه وضعیت کرونایی استان، نیازمند ورود جدي تر خیریه ها و سازمان هاي مردم نهاد است، گفت: ضروري است
همکاري متقابل و حتی چند جانبه بین نهادهاي مرتبط از جمله شهرداري ها انجام شود و نباید حواشی مدیریت شهري و مسائل

 
مربوطه، مانع ارائه خدمات دهی مناسب شود. 

مدیرکل بهزیستی مازندران، با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب به حضور همه جانبه دستگاه ها و مردم در رفع مسائل اجتماعی،
بیان کرد: سازمان بهزیستی به تنهایی نمی تواند خدمات مربوطه را به دل جامعه ببرد، بلکه نیاز است از همه ظرفیت هاي موجود در
استان استفاده کنیم. چرا که ورود و ارائه خدمات مرتبط با بهزیستی در جامعه علاوه بر برنامه هاي سازمان در بستر مجموعه هایی

 
چون عشاق المهدي و سازمانهاي مردم نهاد محقق خواهد شد. 

گوهردهی، درباره خدمات بهزیستی در ماه هاي کرونایی، گفت: از ابتداي شروع کرونا حدود 60 هزار بسته حمایتی در سطح استان با
کمک حوزه احسان و نیکوکاري و مشارکت هاي مردمی فراهم شد و در اختیار جامعه هدف به خصوص در مناطق حاشیه اي قرار

 
گرفت. 



 
هشدار بهزیستی به مراکز توانبخشی متخلف در ایام کرونایی 

 
1600 فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی لرستان فراهم می شود 

وي با بیان اینکه با مجازي شدن کلاس هاي درس، طبیعی است جمعیت آسیب پذیر ما نتوانند بسیاري از لوازم و تجهیزات مورد نیاز

 
را تهیه کنند، گفت: در این موضوع نیز مجموعه خیران ما ورود کردند و اقدامات خوبی در حال انجام است. 

مدیرکل بهزیستی مازندران، افزود: در مازندران بالغ بر پنج هزار و 700 دانش آموز تحت پوشش بهزیستی داریم که به شکل هاي
گوناگون از سازمان کمک هزینه دریافت می کنند و یکی از موارد بحث تهیه گوشی هوشمند و تبلت بوده که براي تعدادي از افراد
تحت پوشش تسهیل گري کردیم و تسهیلاتی به صورت قرض الحسنه با کمک بانک هاي عامل با سود اندك به خصوص براي خانواده

 
هایی که امکان پرداخت تسهیلات را ندارند، فراهم کردیم. 

گوهردهی با بیان اینکه تاکنون بیش از 600 تبلت در سطح استان تهیه کردیم، گفت: به تازگی در این رابطه تفاهم نامه اي با آموزش

 
و پرورش منعقد کردیم و اقدامات مشابه در دست انجام است. 

وي با اشاره به نزدیکی شب یلدا ، بیان کرد: امسال یلدایی متفاوت داریم و دوست نداریم به خانواده ها آسیب وارد شود از این رو

 
پیشنهاد می کنیم دورهمی ها به شکل مجازي باشد. 

مدیرکل بهزیستی مازندران، درباره اقدامات یلدایی بهزیستی استان، گفت: در صدد تهیه بیش از هزار بسته یلدایی به صورت بن کارت

 
هستیم. خوشبختانه تا امروز 500 بسته آماده شد و تکمیل آن تا پایان هفته در اختیار جامعه هدف قرار خواهد گرفت. 

معصومه جباري ارفعی، مدیرعامل این موسسه گفت: خیریه عشاق المهدي در آستانه شب یلدا، پیرو فرمایشات مقام معظم رهبري،

 
جهت تهیه نهمین کمک مومنانه مجموعه خود با همیاري خیران اقدام کرد. 

وي افزود: این موسسه خیریه، براي کودکان کار و خیابان، دختران در معرض آسیب و خانواده هاي نیازمند آبرومند، اقلامی چون 110
عدد سبد کالا، 10 عدد تبلت، یک کامپیوتر و یک چرخ خیاطی، معادل 70 میلیون تومان تهیه نموده است که با حضور مدیرکل
بهزیستی مازندران، دکتر حسین زاده مدیریت بهزیستی شهرستان ساري در محل موسسه به جامعه هدف اهدا گردید. البته سبدهاي

 
کالا به علت ویروس کرونا، درب منازل جامعه هدف تحویل داده می شود. 

مدیرعامل موسسه خیریه عشاق المهدي با بیان اینکه از ابتداي دوران کرونا تاکنون بیش از دو هزار سبد غذایی حدود یک میلیارد
تومان در مناسبت هاي مختلف مذهبی و ملی به همراه بسته هاي بهداشتی بین جامعه هدف و نیازمندان توزیع شد، گفت: براي
اشتغالزایی کودکان کار نیز ورود کردیم. براي نمونه، جهت تامین معاش یک خانواده کودك کار، جهت پرورش دام، سه گوسفند اهدا

کردیم. براي کودك کار دیگري، یک گاري دستی و ترازو به همراه محصولات موردنیاز جهت اشتغال در بازار تهیه شد.



حمایت 18میلیارد ریالی بانک کشاورزي از پروژه بزرگ تولید قارچ در اصفهان

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  277  |  تاریخ: 1399/09/25

شرکت قارچ الماس سپاهان در شهرستان شاهین شهر استان اصفهان ،از جمله شرکت هاي موفقی است که با حمایت 18
میلیارد ریالی بانک کشاورزي به بهره برداري رسیده و با تولید قارچ خوراکی ،زمینه اشتغال بیش از 25 نفر به صورت مستقیم

را فراهم و به همین دلیل ، نقش مهمی در توسعه پایدار و (...)

شرکت قارچ الماس سپاهان در شهرستان شاهین شهر استان اصفهان ،از جمله شرکت هاي موفقی است که با حمایت 18
میلیارد ریالی بانک کشاورزي به بهره برداري رسیده و با تولید قارچ خوراکی ،زمینه اشتغال بیش از 25 نفر به صورت مستقیم را فراهم

 
و به همین دلیل ، نقش مهمی در توسعه پایدار و (...) 

شرکت قارچ الماس سپاهان در شهرستان شاهین شهر استان اصفهان ،از جمله شرکت هاي موفقی است که با حمایت 18 میلیارد
ریالی بانک کشاورزي به بهره برداري رسیده و با تولید قارچ خوراکی ،زمینه اشتغال بیش از 25 نفر به صورت مستقیم را فراهم و به
همین دلیل ، نقش مهمی در توسعه پایدار و رونق اقتصادي منطقه ایفا کرده است . این اشتغال زایی ، علاوه بر تاثیر مستقیم در

 
کاهش نرخ بیکاري در استان اصفهان ، بخش عمده اي از نیاز منطقه به محصول قارچ و کمپوست را برطرف کرده است. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي، محصولات این واحد تولیدي در بسته
بندي هاي متفاوت و بهداشتی در شهرهاي مختلف عرضه می شود و بناست با اجراي طرح توسعه ،میزان تولید قارچ خوراکی را به

 
1200تن در سال افزایش دهد. 

مجید احمدي مجري پروژه قارچ الماس سپاهان درباره مزایاي پروژه تولید قارچ خوراکی می گوید: از سال 1388تولید قارچ خوراکی و
اسپان(بذر قارچ خوراکی) را با ظرفیت 550 تن در سال آغاز کردیم و با تسهیلات18میلیارد ریالی بانک کشاورزي، بستر مناسبی براي
تولید قارچ خوراکی فراهم ساختیم . هم اکنون ظرفیت تولید را به 970 تن قارچ خوراکی افزایش داده ایم وبخش عمده اي از نیاز

منطقه را تامین کردیم.



حمایت 2000 میلیاردي بانک کشاورزي از مجتمع بزرگ صنایع غذایی میهن

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  278  |  تاریخ: 1399/09/25

صنعت لبنیات به عنوان یک صنعت هفتاد ساله در کشور ، از مهمترین حلقه هاي زنجیره غذایی کشاورزي و پیشرفته ترین
صنایع تبدیلی و تکمیلی این بخش است که رتبه اول بازار مصرف و ارزش افزوده را در بین سایر صنایع این بخش دارا است.

یکی از برندهاي معتبر صنایع لبنی در کشور، مجتمع صنایع (...)

صنعت لبنیات به عنوان یک صنعت هفتاد ساله در کشور ، از مهمترین حلقه هاي زنجیره غذایی کشاورزي و پیشرفته ترین
صنایع تبدیلی و تکمیلی این بخش است که رتبه اول بازار مصرف و ارزش افزوده را در بین سایر صنایع این بخش دارا است. یکی از

 
برندهاي معتبر صنایع لبنی در کشور، مجتمع صنایع (...) 

صنعت لبنیات به عنوان یک صنعت هفتاد ساله در کشور ، از مهمترین حلقه هاي زنجیره غذایی کشاورزي و پیشرفته ترین صنایع

 
تبدیلی و تکمیلی این بخش است که رتبه اول بازار مصرف و ارزش افزوده را در بین سایر صنایع این بخش دارا است. 

یکی از برندهاي معتبر صنایع لبنی در کشور، مجتمع صنایع غذایی میهن واقع در اسلامشهر استان تهران است که با فضاي تولیدي
سرپوشیده به مساحت 350هزار مترمربع ، نقشی برجسته در صنعت غذایی کشور و سهم عمده اي را در بازار لبنیات کشور در اختیار
دارد و بانک کشاورزي در راستاي سیاست هاي حمایتی خود از تولید و اشتغال با اعطاي تسهیلات 2000 میلیارد ریالی به مجتمع

 
صنایع غذایی میهن،گامی دیگر در حمایت از امنیت غذایی کشور برداشته است. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي، این مجتمع تولیدي با ایجاد اشتغال براي
بیش از 11000 نفرنیروي انسانی در بخش هاي مختلف و فراهم سازي زنجیره بزرگ توزیع در کشور با بیش از 60 مرکز توزیع،
محصولاتش را در بیش از 200 هزار فروشگاه در سراسر کشور عرضه می کند. استفاده از بهترین مواد اولیه و تکنولوژي روز دنیا باعث

 
صادرات محصولات میهن به کشورهاي روسیه، قطر، امارات، کویت، عراق،مالزي وافغانستان شده است. 

شیر، ماست، دوغ پاستوریزه، کره، خامه و بستنی به عنوان مهمترین محصولات تولیدي میهن سهم عمده اي از سبد غذایی مصرف
کنندگان را دراختیاردارد که دراین راستا تسهیلات 2000 میلیارد ریالی بانک کشاورزي به عنوان یکی از مولفه هاي حمایتی از امنیت

غذایی و تولید به شمار می رود.



حمایت 1179میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه تولید انواع مصنوعات چوبی

در خوزستان

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  279  |  تاریخ: 1399/09/25

استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به شمار می آید. از
لحاظ تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي، نخیلات از مهم

ترین استان هاي کشور محسوب می شود و اهمیت استراتژیک زیادي دارد. (...)

استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به شمار می آید. از
لحاظ تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي، نخیلات از مهم ترین

 
استان هاي کشور محسوب می شود و اهمیت استراتژیک زیادي دارد. (...) 

استان خوزستان استانی در جنوب غربی ایران است که بر کرانه خلیج فارس قرار دارد و مرکز تولید نفت به شمار می آید. از لحاظ
تاریخی خوزستان قدیمی ترین منطقه فلات ایران است و به لحاظ تولید محصولات نفتی، کشاورزي، نخیلات از مهم ترین استان هاي
کشور محسوب می شود و اهمیت استراتژیک زیادي دارد. همچنین استان خوزستان در بخش صنعت از مهم ترین و موثرترین استان

 
هاي کشور به حساب می آید. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي ،شرکت نوین چوب با مدیرعاملی علی
حمدانی در شهرستان اهواز ، مرکز استان خوزستان، قرار دارد که با ظرفیت2000 متر مربع تولید انواع مصنوعات چوبی با روکش در

 
سال 1385 شروع به کار کرده است و انواع مصنوعات چوبی با روکش و MDF را تولید می کند. 

این شرکت با حمایت 1179 میلیارد ریالی بانک کشاورزي آغاز به کار کرد و در حال حاضر با ظرفیتی برابر با 26 میلیون متر مربع و
10000تن آغشته سازي کاغذ ملامینه براي بیش از 650 نفر به شکل مستقیم و 25000نفر به شکل غیر مستقیم زمینه اشتغال را

 
فراهم ساخته و نقش مهم و موثري در توسعه پایدار و رونق اقتصادي در منطقه ایفا کرده است. 

از دیگر قابلیت هاي شرکت نوین چوب علاوه بر تاثیر مستقیم بر کاهش نرخ بیکاري در استان خوزستان تامین بخش عمده اي از نیاز

 
منطقه و کشور به مصنوعات چوبی و MDF است. 

این پروژه بزرگ که افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی و تولید به ویژه در مناطق محروم و دور افتاده
کشور است،در صدد است میزان ظرفیت تولید MDF خام خود را تا 150هزار متر مکعب افزایش دهد.



مرکز مطالعات شورا قلب تپنده تحقیقات شهري

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  280  |  تاریخ: 1399/09/25

مرکز مطالعات شورا قلب تپنده تحقیقات شهري سلماسی: تشکیل کمیته هاي تخصصی مطالعات شهر و شورا در تالار قرآن>

اقدامات مرکز مطالعات و پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر همدان به عنوان قلب تپنده تحقیقات شهري و تالار قرآن منجر به

 
تبدیل این مرکز به عنوان مرکز مطالعات برتر کشوري شده است. 

به گزارش هگمتانه، با توجه به قرارگیري در هفته پژوهش قصد داریم به تلاش هاي مرکز مطالعات شوراي اسلامی شهر همدان به

 
عنوان مرکز مطالعات برتر کشور و قلب تپنده تالار قرآن و تحقیقات شهري اشاره اي مختصر داشته باشیم. 

نیاز مبرم به پژوهش هاي کاربردي و عملیاتی در برنامه ریزي و خط مشی گذاري مدیریت شهري نقش مراکز پژوهشی و مطالعاتی

 
مرتبط با دستگاه هاي نظارتی و سیاست گذار را تبیین می نماید. 

با توجه به گسترش شهر و پیچیده شدن موضوعات مربوط به مدیریت شهري شوراي اسلامی شهر همدان در آبان ماه سال 92 با درك
صحیح این ضرورت که پایه و اساس تصمیم گیري ها بر تحقیق و مطالعه استوار است اقدام به راه اندازي مرکز مطالعات و پژوهش
هاي شوراي اسلامی شهر همدان در راستاي جلوگیري از انجام کارهاي بدون پشتوانه علمی در حوزه مدیریت شهري در راستاي

 
تحقق توسعه پایدار شهري نمود. 

مرکز مطالعات و پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر همدان، نقش ارزنده اي در پویایی و احیاي تالار همایش هاي قرآنی شهر داشت به
نحوي که با اجراي سلسله برنامه هاي شهراندیشی و همایش هاي تخصصی موجب خروج تالار همایش هاي قرآنی از رخوت شد و

 
اکنون به مثابه قلب تپنده تالار قرآن ایفاي نقش می کند. 

اشتغال به ترجمه مقاله هاي علمی در این مرکز و شرکت اعضاي آن در کنفرانس ها و نشست هاي تخصصی ملی و بین المللی و
رونمایی از کتاب و دیگر اقدامات مطالعاتی، جایگاه ارزشمند تالار همایش هاي قرآنی و بین المللی همدان را در حوزه مباحث علمی و

 
فرهنگی تثبیت کرد. 

همچنین مرکز مطالعات شورا در هم افزایی و هم پوشانی با سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري همدان و راه اندازي
کتابخانه در این تالار و نیز برگزاري برنامه ها و همایش هاي ملی و بین المللی در آن، این تالار را به تالار ي بین المللی تبدیل کرد و
با فعالیت هاي قرآنی نیز به ویژه در ماه رمضان با برگزاري جلسات قرائت قرآن منشأ توجه شهروندان به این تالار و پویایی بیشتر آن

 
شد. 

رضوان سلماسی رئیس مرکز مطالعات شوراي شهر همدان نیز در این باره گفت: مرکز مطالعات و پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر
همدان در این مدت با تشکیل کمیته هاي تخصصی و برگزاري برنامه هاي متنوع از جمله نشست هاي شهر اندیشی، نشست هاي هم
اندیشی، برگزاري کارگاه هاي تخصصی سمینار هاي دانشجویی و همچنین اقدامات پژوهشی متنوع در این راستا حرکت کرده است و
اکثر قریب به اتفاق پژوهش هاي عمرانی، فرهنگی، شهرسازي و معماري، خدمات شهري و... مورد بررسی این مرکز قرار گرفته است.



رصد عملکرد و جایگاه این مرکز در کشور، نشان دهنده پویایی و موفقیت اقدامات صورت گرفته در حوزه مطالعات و ارزیابی تخصصی

 
مسائل مرتبط با حوزه مدیریت شهري است. 

سلماسی با اشاره به تشکیل کمیته هاي تخصصی مطالعات شهر و شورا در تالار قرآن، افزود: برنامه ریزي و سیاست گذاري مرکز در

 
سال جاري، در راستاي تقویت و اثرگذاري حداکثري مطالعات و پژوهش هاي صورت گرفته در حوزه مدیریت شهري خواهد بود. 

وي ادامه داد: یکی از چالش هاي مهم مدیریت شهري طی سال هاي گذشته نبود اعتماد کافی میان مدیران اجرایی شهري و خط
مشی گذاران به جامعه پژوهشگران بوده است. مدیران ارشد اجرایی و خط مشی گذاران با طرح این ادعا که کار پژوهشگران عملیاتی
نیست و از حقایق حوزه اجرا و عمل فرسنگ ها فاصله دارد از مشارکت جامعه پژوهشگران و نخبگان علمی در فرآیندهاي تصمیم
گیري ممانعت کرده و منابع و بودجه کافی را به بخش پژوهش اختصاص نداده اند. این موضوع سبب ایجاد چرخه اي معیوب و
تضعیف و عدم توسعه زیرساخت ها، ظرفیت هاي پژوهشی و ضعف در پژوهش هاي کاربردي در حوزه هاي گوناگون مطالعات مدیریت

 
شهري شده است. 

رئیس مرکز مطالعات و پژوهش هاي شوراي شهر همدان بیان کرد: خوشبختانه طی رصدهایی که از تمام کشور صورت گرفته مرکز
مطالعات و پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر همدان از جمله مراکز موفق در کشور بوده است که امید است با توجه ویژه شوراي
اسلامی شهر و شهرداري همدان با همراهی و همدلی دلسوزان و علاقه مندان به کهن شهر همدان بتوانیم به یک توسعه پایدار، همه
جانبه و علمی دست یافته و شهري زیبا، سرسبز، دلنشین، توسعه یافته و تاب آور در مقابل بحران هاي محیطی براي مردمان همدان
بسازیم و از تمامی یافته هاي علمی در حوزه مدیریت شهري کهن شهر همدان استفاده کرده و توان و تخصص اندیشمندان، نخبگان،

پژوهشگران، دانشگاهیان و همه علاقه مندان را براي نیل به آرمان هاي توسعه گرا و انسان محور به کار ببندیم.



بهره برداري از مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  281  |  تاریخ: 1399/09/25

بهره برداري از مرکز آموزشی فنی و تخصصی متالورژي اسدآباد >

هگمتانه، گروه شهرستان: مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: مرکز آموزش مهارت هاي فنی و تخصصی
متالورژي شهرستان اسدآباد با هدف حرفه آموزي براي ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار در راستاي تحقق شعار محوري جهش تولید به

 
بهره برداري رسید. 

به گزارش هگمتانه، «وهب مختاران» روز دوشنبه افزود: آغاز به کار مرکز آموزشی متالورژي اسدآباد به عنوان مرکز مهارت آموزي
تخصصی غرب کشور با توانمندسازي افراد علاقه مند و ارائه آموزش هاي فنی و مهارتی نقش مؤثري در تکمیل برنامه هاي دولت در

 
زمینه فراهم آوردن فرصت هاي مولد و پایدار شغلی در این منطقه دارد. 

وي اظهار کرد: این مرکز مهارت آموزي با بهره گیري از توان کارشناسان سازمان آموزش فنی و حرفه اي و با سرمایه گذاري بخش

 
خصوصی در زمینه آموزش، تولید و اشتغال زایی راه اندازي و فعال شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: فعالیت این مرکز زمینه مناسب ارائه آموزش هاي فنی، تخصصی و مهارتی به

 
متقاضیان و افرادجویاي کار به خصوص دانشجویان و دانش آموزان رشته کار و دانش را فراهم می کند. 

مختاران اظهار کرد: آموزش رشته ریخته گري تحت فشار یکی از بخش هاي مهم این مرکز تخصصی است که می تواند استان همدان
را به قطب فعالیت این رشته در منطقه تبدیل کند، به نحوي که ظرفیت ریخته گري تحت فشار در تولید تعداد زیادي از قطعات با

 
کیفیت، دقت بالا در اندازه و در ساخت دیواره ها و پله هاي نازك از جنس فلزات سبک در قالب هاي فلزي کاربرد فراوانی دارد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مزایاي این روش تولید قطعات بسیار نازك و با استحکام بسیار زیاد است که ساخت آن با دیگر روش هاي

 
ریخته گري ممکن نیست. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان افزود: همچنین برگزاري و ارائه دوره هاي آموزشی آبکاري نمونه هاي مختلف فلزات
مانند نیکل و کروم و همچنین تولید و آموزش ساخت دستگیره هاي سرامیکی براي نخستین بار در این مرکز فنی و تخصصی انجام

 
می شود. 

مختاران، توسعه صنایع مرتبط را یکی از مهم ترین مزیت هاي مهارت آموزي دراین رشته هاي فنی عنوان کرد و گفت: ارتقاي فرهنگ
مهارت و کارآفرینی از جمله مهم ترین اهداف مراکز آموزشی فنی و حرفه اي است چراکه با مهارت آموزي به افراد توانمند، زمینه

 
ایجاد فرصت هاي شغلی براي این افراد فراهم می شود. 

به نقل از ایرنا، شهرستان اسدآباد داراي سه مرکز آموزشی و تخصصی ویژه خواهران و برادران است که آموزش هاي مرتبط براي کسب



مهارت در رشته هاي فنی متالورژي، اتوماتیک، برق کار ساختمان، برق کار خودرو، جوشکاري، هنرهاي تجسمی، صنایع چوب،
کشاورزي و کیف دوزي را ارائه می کند.



673 خانواده زندانیان از حمایت کمیته امداد استان مرکزي برخوردار شدند

منبع: خبر فوريشماره خبر:  282  |  تاریخ: 1399/09/25

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام خمینی (ره) استان مرکزي از بهره مندي 673 خانواده زندانیان جرایم
غیرعمد از خدمات این نهاد خبر داد.

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام خمینی (ره) استان مرکزي از بهره مندي 673 خانواده زندانیان جرایم

 
غیرعمد از خدمات این نهاد خبر داد. 

محمدرضا شایسته جو افزود: اعطاي وام هاي قرض الحسنه اشتغال و ارایه خدمات مشاوره اي و حقوقی با هدف پیشگیري از آسیب
هاي احتمالی وارده، ،طرح محسنین( حمایت از فرزندان )، کمک هزینه درمانی، اجاره و ودیعه مسکن، خدمات فرهنگی، مشاوره و

 
کمک رزمایش مؤمنانه از دیگر خدمات ارائه شده به این خانواده ها است. 

وي با بیان اینکه 36 میلیارد و 280 میلیون ریال اعتبار براي کمک به این خانواده ها در سال جاري هزینه شده است، اظهار داشت:
مستمري به خانواده زندانیان به تعداد اعضاي خانوار بستگی دارد و براي خانوارهاي یک نفره 2 میلیون ریال، دونفره سه میلیون و
500 هزار ریال، سه نفره چهار میلیون و 600 هزار ریال و پنج نفر به بالا 6 میلیون و 900 هزار ریال مستمري توسط کمیته امداد

 
پرداخت می شود. 

88 هزار و776 نفر در قالب 50 هزار خانوار از خدمات حمایتی کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان مرکزي بهره مند هستند.



آغاز چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  283  |  تاریخ: 1399/09/25

گروه فرهنگی/ امروز (25 آذرماه) چهاردهمین جشنواره بین المللی سینماحقیقت افتتاح می شود. تنها جشنواره سینمایی
کشورمان که قرار است کاملاً به صورت آنلاین یا برخط برگزار شود.

گروه فرهنگی/ امروز (25 آذرماه) چهاردهمین جشنواره
بین المللی سینماحقیقت افتتاح می شود. تنها جشنواره
سینمایی کشورمان که قرار است کاملاً به صورت آنلاین یا

 
برخط برگزار شود. 

علاقه مندان، اصحاب رسانه و فعالان عرصه سینماي
مستند می توانند این دوره از جشنواره را از پلتفرم هاي
«فیلیمو»، «نماوا»، «هاشور» و «تیوا» دنبال کنند. این
پلتفرم ها داراي یک جدول اکران عمومی هستند که
مخصوص علاقه مندان سینماي مستند است. اما در خانه
جشنواره (هاشور) که براي اصحاب رسانه و فعالان عرصه
مستند است فیلم هاي دیگري هم نمایش داده می شود؛
آثاري از بخش بین الملل و برخی از آثار بخش هاي ملی.
جدول نمایش فیلم ها هم به صورت روزانه و هم برنامه

 
هفتگی جشنواره 

(25 آذر تا 2 دي ماه) در سامانه هاي مختلف روي سایت
جشنواره قابل مشاهده است. بلیت فروشی در سایت هاشور
از روز گذشته آغاز شده و در بقیه سامانه ها از امروز
همزمان با روز اول جشنواره فعال خواهد بود. قیمت بلیت

با توجه به نوع فیلم 5، 7 و 10 هزارتومان است. براي حفظ امنیت فیلم ها امکان نمایش براي مخاطبان خارج از کشور وجود ندارد.
علاوه بر بخش مسابقه جشنواره که شامل 67 فیلم، مستندهاي بلند، نیمه بلند و کوتاه است، در بخش نمایش هاي ویژه این دوره
جشنواره، 8 فیلم به صورت غیررقابتی به نمایش گذاشته می شود. در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار
می شود و هیأت داوران مجزا دارد 30 اثر به رقابت خواهند پرداخت. این بخش ویژه نمایش و تقدیر از فیلم هاي مستند منتخب حوزه
انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت در منطقه است. 16 فیلم هم در بخش مستندهاي «کارآفرینی» حضور دارند.در این بخش
تصویري از افراد کارآفرین و تأثیر مثبت آنها در رونق اقتصادي و ایجاد شغل ارائه می شود. اما بخش ویژه این دوره از جشنواره ثبت
تاریخی بحران کرونا و نمایش زوایاي مختلف آن است. 24 فیلم مستند با موضوع کرونا در این بخش حضور دارند که از این میان 11
مستند به وجوه مختلف از مبارزه کادر درمان با این ویروس پرداخته است. یک فیلم نیز خارج از بخش مسابقه به نمایش گذاشته می

 
شود. 

آنطور که محمد حمیدي مقدم دبیر این دوره از جشنواره وعده داده جشنواره امسال رنگین کمانی از ایران امروز است و آنهایی که می
خواهند بدانند فرهنگ، آیین ها، باورها و اجتماع امروز چه سیمایی دارد، می توانند فیلم هاي این دوره را همراه با تصویري متنوع از



این گوناگونی ببینند. حضور آثاري از 62 شهر در چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» انعکاسی است از آنچه ایران امروز تجربه می
کند. آیین بزرگداشت این دوره سینماحقیقت به یاد و خاطره 4 استاد این حوزه زنده یادان منوچهر طیاب، خسرو سینایی، اکبر عالمی
و حمید سهیلی اختصاص یافته است. همچنین قرار است در جریان آیین نکوداشت امسال از مقام استاد کامران شیردل، مهوش شیخ
الاسلامی و فرشاد فدائیان، سه مستندساز پیشکسوت و برجسته سینماي مستند تجلیل شود. تمام این آیین ها هم به صورت آنلاین
برگزار خواهد شد. روز گذشته حسین انتظامی رئیس سازمان سینمایی در پیامی آغاز به کار چهاردهمین جشنواره بین المللی
سینماحقیقت را تبریک گفت. در بخشی از پیام انتظامی به این جشنواره آمده است: «فیلم هاي وزین مستند در سایه سارِ هنرمندانِ
اندیشمند، درفشِ ارزش هاي نابِ انسانی را با تمامی قاب هاي ماندگارِ خویش، در سپهرِ معرفت جویانه سینماي ملی ایران به اهتزاز

درآورده است.»



کارآفرینی بانوي کازرونی با کشت طلاي قرمز

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  284  |  تاریخ: 1399/09/25

کارآفرین کازرونی با اتکا به خداوند و عزم و اراده زنانه خود توانست علاوه بر کسب موفقیت براي 37 نفر اشتغال زایی ایجاد
کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، یکی از بانوان کارآفرین شهرستان کازرون با
پیگیري، پشتکار و اطلاعاتی که از شوراي ملی زعفران
کشور به دست آورد، براي نخستین بار موجب ترویج کشت
زعفران در بین زنان روستایی این منطقه و ایجاد اشتغال

 
براي 37 نفر از آنان شد. 

طیبه صداقتی با بیان اینکه، جمع آوري اطلاعات و
دانستنی هاي لازم براي کشت زعفران را از سال 96 آغاز کردم، اظهار داشت: سودآوري این محصول بسیار خوب است و تا کنون براي

 
37 نفر از بانوان روستایی شهرستان کازرون ایجاد اشتغال شده است. 

این بانوي کارآفرین افزود: کشت زعفران علاوه بر کم آب بربودن در مقایسه با سایر محصولات، در بهبود وضعیت اقتصادي خانواده

 
هاي روستایی نقش عمده اي دارد. 

صداقتی اضافه کرد: درسال هاي قبل زعفران در این شهرستان با سطح زیر کشت کمتري انجام می شد، اما امسال سطح زیر کشت
این محصول ارزشمند به پنج هکتار افزایش یافته است و پیش بینی ما این است که در سال هاي آینده کشت طلاي سرخ در منطقه با

 
استقبال قابل توجهی مواجه شود. 

افزایش کشت 50 درصدي زعفران مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کازرون بیان داشت: در شهرستان کازرون بیش از 50 هکتار از

 
اراضی به کشت گیاهان دارویی اختصاص دارد که زعفران هم یکی از این گیاهان است. 

حمید رشیدي افزود: امسال سطح زیر کشت زعفران در شهرستان کازرون به پنج هکتار افزایش یافت که این رقم در مقایسه با سال

 
98 بیانگر 50 درصد افزایش است و پیش بینی می شود از این میزان سطح زیر کشت 20 کیلو زعفران برداشت شود. 

به گفته او، بخش مرکزي شهرستان کازرون به دلیل برخورداري از شرایط مناسب آب و هوایی، با دو و نیم هکتار سطح زیر کشت

 
مرکز عمده کشت این محصول است. 

رشیدي گفت: یکی از سیاست هاي وزارت جهاد کشاورزي و سازمان جهاد کشاورزي استان فارس، توسعه سطح زیر کشت گیاهان
دارویی در شهرستان کازرون است. 



او، در بخش دیگري از مطالب خود اظهار داشت: جهاد کشاورزي این شهرستان افزون بر پرداخت تسهیلات کم بهره به بانوان
کارآفرین، کانونی براي افزایش سطح دانش زنان روستایی در فضاي مجازي راه اندازي کرده است و اعضاي این کانون می توانند از این

 
طریق مبادرت به تبادل اطلاعات خود در زمینه کشت گیاهان دارویی از جمله زعفران کنند. 

زعفران ایران که یکی از کالا هاي منحصر به فرد با پیشینه 2 هزار ساله است و به گفته محمد علی طهماسبی سرپرست معاونت امور
باغبانی وزارت جهاد کشاورزي، بیش از 90 درصد تولید و سطح زیرکشت زعفران جهان متعلق به ایران است و از 122 هزار هکتار

 
سطح زیر کشت جهانی زعفران، حدود 115 هزار هکتار آن به ایران تعلق دارد. 

 
زعفران که به آن گل سلامتی و طلاي سرخ هم می گویند، از گرانبهاترین گیاهان و ادویه جهان است و با کشت پیاز تکثیر می شود. 

گل هاي زعفران در آبان ظاهر می شود و دوره برداشت این محصول حدود 20 روز تا 45 روز است وهر 100گرم زعفران خشک

 
حاصل 10کیلوگرم گل زعفران است و هر یک کیلوگرم گل زعفران شامل حدود چهار هزار و 700 دانه گل زعفران است. 

زعفران، نشاط آور، هضم کننده غذا، تقویت کننده اعصاب و قلب و ضد اسهال، پاك کننده کلیه ومثانه و دارویی براي زایمان هاي
سخت و درمان زخم هاي پوستی است.



پرداخت مبلغ 70 میلیارد تومان وام ازدواج

منبع: تابناكشماره خبر:  285  |  تاریخ: 1399/09/25

 
پرداخت مبلغ 70 میلیارد تومان وام ازدواج 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با تاکید براینکه نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور هستیم گفت: اغلب تسهیلات

 
قرض الحسنه بانک در زمینه کمک به نیازمندان، کارآفرینی، رونق اشتغال و ازدواج بوده است. 

به گزارش تابناك قم، سید حسین دامادي به مناسبت فرارسیدن
سیزدهمین سالروز تأسیس بانک مهر ایران گفت: بانک مهر ایران
در راستاي اشاعه فرهنگ نیکوي قرض الحسنه و با هدف کمک
به برقراري عدالت اقتصادي و حمایت از اقشار ضعیف و کمتر
برخوردار جامعه، در آذرماه 1386 و با مشارکت 10 بانک بزرگ و

 
معتبر کشور شکل گرفته است. 

مدیر شعب استان قم با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات قرض
الحسنه در راستاي کمک به نیازمندان و رفع دغدغه هاي مالی
آن ها بوده است، افزود: در حال حاضر این بانک داراي 530

شعبه فعال در 308 شهر کشور است و از بدو تأسیس تاکنون توانسته قریب به 8 میلیون و 300 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه به

 
ارزش تقریبی 785 هزار میلیارد ریال در کل کشور پرداخت نماید. 

این پیشکسوت نظام بانکی استان قم با بیان اینکه از کل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده از سوي این بانک در استان قم، مبلغ
700 میلیارد ریال آن مربوط به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به جوانان بوده است عنوان کرد: در زمینه کارآفرینی و رونق

 
اشتغال هم، این بانک در سطح استان قم عملکرد مناسبی از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه داشته است. 

دامادي با اشاره به نامگذاري سال 1399 از سوي مقام معظم رهبري (مدظله العالی) بنام سال "جهش تولید"، از تدوین و اجراي دو
طرح تسهیلاتی "کالا کارت" و "حمایت از خرید کالا و خدمات ایرانی" در راستاي تحقق شعار سال خبر داد و افزود: طرح هاي یاد
شده در راستاي سیاست¬هاي اعتباري کلان بانک و با هدف تقویت قدرت خرید مردم و نیز تشویق هموطنان به استفاده از کالا ها و

 
خدمات تولید داخل و متعاقب آن گردش سریعتر و بهتر چرخ هاي تولید در کشور عزیزمان، طراحی و اجرا شده است. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با بیان اینکه این دو طرح، با مشارکت بانک و همراهی عرضه کنندگان و مراکز فروش کالا ها
و خدمات در سراسر کشور عملیاتی می گردد افزود: مدت بازپرداخت اقساط در این طرح ها از 6 تا 60 ماه در نظر گرفته شده و نرخ

 
کارمزد تسهیلات آن نیز 2 تا 4 درصد است. 

 
طرح کالا کارت به منظور حمایت از خرید کالاي ایرانی 



وي با اشاره به طرح "همیاران مهر" و اینکه این طرح در واقع صدقه جاریه اي است که علاوه بر رفع نیاز هاي مادي نیازمندان، از
ریخت و پاش هاي غیر ضرور و تشریفات بی مورد در زندگی هاي شخصی نیز جلوگیري می کند، افزود: طرح "همیاران مهر" یکی
دیگر از طرح هاي تسهیلاتی بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی است که با هدف ایجاد یک چرخه دائمی از پرداخت
تسهیلات قرض الحسنه جهت اشتغال آفرینی براي جوانان، زندانیان آزاد شده، زنان سرپرست خانوار و همچنین درمان بیماران
نیازمند، با کمک هاي هموطنان نوع دوست و نیکوکار طراحی شده و ایشان را ترغیب می نماید که کمک هاي خود را بجاي صدقه،

 
در قالب تسهلات قرض الحسنه به دست نیازمندان واقعی برسانند. 

 
لزوم توجه بنگاه هاي اقتصادي به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی 

این پیشکسوت نظام بانکی، راه اندازي سامانه هاي افتتاح حساب آنلاین پرداخت تسهیلات آنلاین (تشکیل پرونده وام بصورت
غیرحضوري)، عدم اخذ سفته از متقاضیان تسهیلات، تشکیل پرونده هاي تسهیلاتی بصورت تمام الکترونیکی و بدون استفاده از کاغذ
(موسوم به سامانه میعاد)، احراز هویت بیومتریک از طریق اتصال مستقیم به سامانه هاي ثبت احوال، اخذ امضاي الکترونیکی از
مشتریان از طریق پد هاي مخصوص، احراز هویت غیرحضوري سجامی (جهت دریافت کد بورسی) و ... را از جمله اقدامات ارزنده بانک

 
مهر ایران در راستاي مشتري مداري و ایجاد سهولت و سرعت بیشتر در انجام امورات بانکی مشتریان برشمرد. 

مدیر شعب بانک مهر ایران در استان قم با اشاره به افتخارات اخیر بانک مهر ایران در عرصه هاي بین المللی همچون کسب عنوان
بهترین بانک ایران و سومین بانک جهان اسلام از سوي "مؤسسه بنکر" (معتبرترین نهاد رتبه بندي بانک ها در سطح دنیا)، کسب
عنوان نخبه اقتصادي جهان اسلام به انتخاب سازمان همکاري اسلامی و استانی مانند افتتاح نخستین صندوق امانات بانک، حرکت این

بانک در مسیر رشد و تعالی بانکداري اسلامی را بسیار ارزنده و پرشتاب عنوان نمود.



تسهیلات؛ درمان همه دردها

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  286  |  تاریخ: 1399/09/25

رضا تازیکی پژوهشگر ارشد حوزه اشتغال و کارآفرینی بحران کرونا در تمام کشورهاي جهان بر اقتصاد تاثیري عمیق و منفی
گذارده است و برخی از بنگاه ها را براي همیشه از بازار حذف کرده است. اما مطالعات متعدد و مختلفی که هم در اقتصادهاي توسعه
یافته و هم در اقتصادهاي درحال ظهور انجام شده است، نشان می دهد که بخش خدمات بیش از بخش تولید در کرونا منقبض شده

 
است. 

در ایران نیز مشاهدات میدانی موید این مطلب است که بخش هاي مختلف
خدماتی، بیش از بخش تولید متضرر شده و بسیاري از بنگاه هاي این حوزه
با مشکلات متعددي روبه رو شده اند. سیاست هاي جبرانی براي کاهش آثار
این مشکلات بر بنگاه هاي کسب وکار داخل کشور، نشان می دهد این
سیاست ها نتوانسته اند تاثیر خاصی بر رفع مشکلات بنگاه هاي متضرر در
کرونا بگذارند. تصمیمات دیر هنگام و با تاخیر و سپس اجراي این تصمیمات
با تاخیر مضاعف، بیشتر در حکم نوشدارو پس از مرگ سهراب بوده است تا
کاهش آثار منفی اقتصادي کرونا. از طرف دیگر عمده تصمیمات اتخاذ شده
به خصوص در حوزه عملیات و سیاست هاي حمایتی و جبرانی، متمرکز بر
یک راهکار بارها آزموده شده و بی اثر بوده است به نام تسهیلات! در واقع
سیاست گذاران اقتصادي در ایران، همواره براي رفع هر نوع مشکلی در

حوزه بنگاه ها از اشتغال گرفته تا ازدواج و کرونا، سراغ اعطاي تسهیلات رفته و تسهیلات بانکی همواره دواي همه دردها شمرده شده
و می شود! صاحبان کسب وکار به خوبی می دانند، در شرایطی که همزمان با تعطیلی کسب وکار، کاهش تقاضا نیز رخ می دهد،
دریافت تسهیلات، بدون درآمد کافی نه تنها دردي را دوا نمی کند بلکه خود مشکلی را به مشکلات بنگاه می افزاید. فرآیند هاي
طولانی براي اخذ تسهیلات، بدون انعطاف کافی در حوزه تضامین و وثایق، سود و کارمزد بالاي 10 درصد، درکنار عدم شناسایی و
تخصیص درست منابع به بنگاه ها در رسته هاي منتخب و عدم توجه به زنجیره هاي تامین رسته هاي کسب وکار، باعث شده است،
این ابزار یعنی تسهیلات، کارآمدي خود را به عنوان یک سیاست حمایتی نشان ندهد. به عنوان مثال، درحالی که تسهیلات به فست
فودها تعلق می گیرد، تولید کنندگان پنیر و خمیر پیتزا و مشابه آن جزو رسته هاي در اولویت حمایتی تسهیلات کرونا تعلق ندارند و
این یعنی عدم توجه به زنجیره تامین و ارزش هر رسته کسب وکار. از سوي دیگر بخش عمده اي از اقتصاد و بنگاه هاي کسب وکار در
ایران، غیررسمی بوده و عملا امکان دریافت این نوع تسهیلات را پیدا نکرده اند. نکته دیگر در حوزه سیاست هاي حمایتی دولت، عدم
انسجام و هماهنگی بین ارکان اقتصادي دولت در حمایت از بنگاه هاي آسیب دیده از کروناست. به طوري که از یک طرف چاره اي جز
تعطیلی موقت برخی از کسب وکارها به صورت دستوري نبوده است، اما دوایري مثل مالیات و بیمه تامین اجتماعی انعطاف کمی (در
حد قبول تاخیر یکی، دو ماهه) را پذیرفته اند. مشاهدات میدانی نشان می دهد که دوایر مالیاتی و بیمه اي تقریبا در عمده موارد
کاهش درآمدهاي بنگاه ها، مشکلات ناشی از خرابی، ضایعات و حتی نقصان نیروي انسانی را نپذیرفته و نظیر شرایط عادي با بنگاه ها
رفتار می کنند و از طرفی مطابق رویه هاي همه ساله انتظار دریافت مالیات بیشتر نسبت به سال قبل را هم از بنگاه هاي کسب وکار
دارند! نشان این عدم درك، عدم صدور دستورالعمل هاي جدید مالیاتی مطابق با شرایط حاکم بر اقتصاد دوران کروناست. نکته جالب
تر بدون توجه به تاثیر منفی کرونا بر اقتصاد کشور، در لایحه برنامه و بودجه سال 1400، رشد درآمدهاي مالیاتی درخواست و پیش



بینی شده است! مساله دیگر، عدم مشارکت بخش خصوصی در حوزه تصمیم گیري براي سیاست گذاري و اخذ تصمیمات براي
حمایت از بنگاه هاي کسب وکار است. در واقع کسی نظر رسته هاي مختلف صنفی و صنعتی و... را نپرسیده است و تحقیق دقیقی نیز
بر تاثیر کرونا بر رسته هاي مختلف انجام نشده است تا میزان تاثیر و درجه و نوع حمایت موردنیاز در هر رسته به درستی احصا و
مشخص شود. به عنوان مثال، درحالی که اکثرکسب وکارهاي مبتنی بر تجارت الکترونیک و فروشگاه هاي عرضه کالاي اینترنتی،

 
تولیدکنندگان دارو و محصولات شیمیایی و بهداشتی، نه تنها مشکلی پیدا نکرده، بلکه رشد بسیار زیادي کرده اند، 

برخی از رسته هاي حوزه خدمات، عرضه پوشاك، تالارها و باشگاه هاي ورزشی، آرایشگاه ها و نظایر آنها، در آستانه ورشکستگی قرار
داشته و به هیچ عنوان تسهیلات نمی تواند حتی در حد مسکن براي این بنگاه ها موثر باشد. اگر از صاحبان بنگاه هاي کسب وکار
سوال شود که بهترین حمایت دولت در شرایط کرونا چه می تواند باشد، بسیاري پاسخ خواهند داد، بخشش و تخفیف هاي مالیاتی،
کاهش مالیات ارزش افزوده، بخشش یا کاهش سهم بیمه کارفرما در بیمه هاي تامین اجتماعی یا تقسیط بدون سود هزینه هاي بیمه
یا مالیات به حداقل دو تا سه سال آتی، پذیرش و درك دوایر مالیاتی بر حقایق واقعی اتفاق افتاده در اقتصاد بنگاه ها، کمک یا یارانه و
کمک فنی دولت براي ایجاد درگاه هاي فروش به صورت الکترونیک و کاهش بوروکراسی براي دریافت اعتبار تجارت الکترونیک،
تقویت شبکه هاي اجتماعی و رفع فیلتر از شبکه هاي اجتماعی فیلتر شده براي رونق کسب وکار و تبلیغات بنگاه هاي کسب وکار و
رفع دغدغه و نگرانی از بابت فیلتر کردن شبکه اینستاگرام که هزاران کسب وکار عمدتا غیررسمی از طریق آن امرار معاش می کنند،
مهم ترین درخواست هاي بنگاه هاي کسب وکار است. امید است با تغییر در جهت گیري سیاست ها و توجه به ماهیت و زنجیره
تامین و ارزش بنگاه هاي کسب وکار تغییراتی متناسب با نیاز بنگاه هاي کسب وکار در شرایط کرونا و در زمان مناسب و سریع انجام

 
شود هرچند هم اکنون نیز دیر است! 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 1 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



طرح هاي جهش تولید در آذربایجان شرقی

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  287  |  تاریخ: 1399/09/25

دنیاي اقتصاد- تبریز- رعنا نیک رفتار : تفاهم نامه سه جانبه طرح هاي جهش تولید آذربایجان شرقی بین سازمان مدیریت و

 
برنامه ریزي، سپاه و بسیج سازندگی استان منعقد شد. 

این تفاهم نامه به منظور اجراي ردیف 41 تفاهم نامه بین استاندار و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور منعقد شده و براي توسعه
طرح هاي مردمی پایگاه اقتصاد مقاومتی بسیج استان عمدتا در دو محور طرح هاي جهش تولید و محرومیت زدایی، افزایش اشتغال و

 
کارآفرینی است. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي آذربایجان شرقی در این جلسه، هدف از انعقاد این تفاهم نامه ها را برداشتن گامی موثر به
منظور کاستن از محرومیت ها در استان دانست و افزود: به رغم تلاش هاي ارزشمندي که انجام شده، محرومیت هاي زیادي وجود

 
دارد که باید علل آن بررسی و مشخص شود. 

داود بهبودي با تاکید بر مدیریت صحیح منابع حاصل از این تفاهم نامه ها اظهار امیدواري کرد: این اقدام به تجربه موفقی منجر شود

 
و موجب استمرار این نوع اقدامات شود. 

وي رقم اختصاص یافته به سپاه براي محرومیت زدایی را 1500 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: امید است منابع حاصل از سهم
استان از این رقم، به طور مناسبی براي رفع محرومیت در استان به کار گرفته شود. سردار عابدین خرم، فرمانده سپاه عاشورا نیز در
این جلسه ضمن تقدیر از مجموعه سازمان مدیریت و برنامه ریزي و بسیج سازندگی استان، هم افزایی ظرفیت هاي موجود در استان
را لازمه توفیق در تمامی عرصه ها به ویژه محرومیت زدایی دانست و گفت: دستگاه هاي دولتی، سپاه و خیرین، سه ضلع این مجموعه

 
هستند. مجموع اعتبارات این تفاهم نامه در قالب وجوه اداره شده و با مشارکت بانک هاي استان تخصیص خواهد یافت. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



کم کارتر از همیشه

منبع: همشهريشماره خبر:  288  |  تاریخ: 1399/09/25

ایجاد ارتباط قومی، فرهنگی و منطقه اي، جلوگیري از ایجاد حس محرومیت نسبی در میان اقوام، حفظ و اشاعه میراث
معنوي اقوام ایرانی، زنده نگه داشتن مناسک و آیین ها و ادبیات کهن اقوام ایرانی و مواردي دیگر براي تقویت انسجام ملی، از

دلایل شکل گیري انجمن هاي اقوام ایرانی مقیم تهران است که اکنون چراغ بسیاري ...

بیشتر فعالیت انجمن هاي اقوام مقیم تهران در کانال هاي تلگرامی و اینستاگرامی دنبال می شود 

 
 

 
خدیجه نوروزي_روزنامه نگار 

 
 

ایجاد ارتباط قومی، فرهنگی و منطقه اي، جلوگیري از ایجاد حس محرومیت نسبی در میان اقوام، حفظ و اشاعه میراث معنوي اقوام
ایرانی، زنده نگه داشتن مناسک و آیین ها و ادبیات کهن اقوام ایرانی و مواردي دیگر براي تقویت انسجام ملی، از دلایل شکل گیري
انجمن هاي اقوام ایرانی مقیم تهران است که اکنون چراغ بسیاري از آنها مانند انجمن مرندي هاي مقیم تهران و گیلانی هاي مقیم
تهران به دلایل گوناگون خاموش شده و سال هاست فعالیتی ندارند. چراغ انجمن هاي سرپا مانده نیز آنقدر کم سو و کم فروغ است
که به نظر نمی رسد در شرایط کنونی جامعه آنچنان روشنگر راه قومیت ها باشند که بتوانند گامی اساسی در جهت وحدت و همدلی
بین اقوام مختلف بردارند. در این روزهاي کرونازده آن اندك فعالیت کمتر هم شده و تعداد کمی از تشکل ها و انجمن هایی که
توانسته اند همچنان فعال بمانند با انجام برخی فعالیت ها و برنامه ها این روزها را به امید آینده اي روشن تر با تمام مشکلاتی که
دارند سپري می کنند. این شرایط این در حالی است که با وجود تعدد فرهنگ ها و قومیت ها که نباید یک گروه، گروه دیگري را



حذف کند و بهترین راهکار، تساهل و تسامح فرهنگی و قومی است، وجود این انجمن ها و تشکل ها ضروري تر از همیشه احساس می

 
شود. 

 
برنامه هایی براي توسعه استان اردبیل 

این نهاد مردمی به همت جمعی از علاقه مندان با هدف توسعه، پیشرفت و آبادانی استان اردبیل فعالیت خود را آغاز کرد تا محلی
باشد براي تعامل هم استانی و فرصتی براي همدلی و وحدت. بهرام پارساپور، روابط عمومی خانه اردبیل در تهران در گفت وگو با
همشهري در مورد برنامه ها و هدف شکل گیري انجمن می گوید: « سعی کردیم این انجمن محلی براي پرورش ایده ها، طرح ها و
برنامه هاي مفید صاحب نظران براي توسعه استان باشد. برگزاري همایش ها و نشست هاي تخصصی و دعوت از سرمایه گذاران،
نمایشگاه هاي موضوعی، برگزاري تور و اردوهاي مختلف، چاپ و انتشار نشریات و کتب در حوزه هاي مختلف، شناسایی، جذب و
استفاده از سرمایه هاي انسانی مستعد و معرفی آنها به مردم ازجمله برنامه ها و فعالیت ما در طول سال است البته در دوران کرونا این
فعالیت ها به شکل مجازي دنبال می شود. به عنوان مثال برنامه روز ملی اردبیل در استان تهران را امسال به دلیل کرونا ضبط و از
شبکه «شما» و چند شبکه دیگر پخش کردیم. در این مدت همایش هایی را درخصوص توسعه گردشگري استان برگزار کردیم و براي
مفاخر استان یادبود گرفتیم. یکی از برنامه هاي ما دعوت از پزشکان اردبیلی مقیم تهران براي رفتن به روستاهاي محروم استان و
دادن خدمات رایگان به هم استانی ها بود. هم استانی هاي مقیم تهران معمولا از مراسم ها و برنامه هاي ما استقبال زیادي می کنند.
سرمایه گذاران زیادي حاضر به سرمایه گذاري در استان شده اند و هم اکنون در این زمینه فعالند. ما نیز سعی داریم این هم استانی
هاي مقیم تهران را به مردم معرفی کنیم». پارساپور در مورد علت متوقف شدن فعالیت انجمن ها بعد از مدتی می گوید: «وجود
انجمن ها باعث شناخت و اتحاد هموطنان با یکدیگر می شود ولی متأسفانه به این انجمن ها بهاي لازم داده نمی شود و حامی مالی
وجود ندارد. درصورتی که یکی از مشکلات اساسی کشور ما آسیب هاي فرهنگی است که به خاطر این است که جوانان ما هویت و
اصالت شان را گم کرده اند. وقتی ریشه ها به هم وصل نشود مردم به فرهنگ غرب و شرق روي می آورند. اما زمانی که مردم الگوي

 
موفق و بزرگان هم استانی خود را می بینند تشویق می شوند». 

 
نشست هاي اینستاگرامی با نخبگان لرتبار 

پویش دستاران، عضو شوراي سیاستگذاري جشنواره فرهنگی بلوط (انجمن بلوط لرهاي مقیم تهران) در گفت وگو با همشهري در
مورد فعالیت انجمن لرهاي مقیم تهران می گوید: «ما هر ساله ما با 2نگاه اقتصادي و فرهنگی برنامه هایی را در راستاي معرفی
نخبگان لر و حمایت از آنها برگزار می کنیم. در حوزه اقتصادي هر ساله نمایشگاه هایی را برگزار و فعالان حوزه صنایع دستی را
معرفی می کنیم. در بخش فرهنگی تمرکز ما روي معرفی هنرهاي اصیل قوم لر است؛ ازجمله معرفی موسیقی فاخر و سنتی قومی این
منطقه، آن هم در فضاي مجازي امروز که موسیقی هاي اصیل و سنتی را به فراموشی سپرده و سطح سلیقه عموم مخاطبان را به
شدت تنزل داده است. در هر دوره اي ما بنا به جو حاکم بر جامعه یک برنامه خاصی را ارائه می کنیم. مثلا در دوره اي نخبگان
ورزشی لرتبار را به جامعه معرفی کردیم. در شرایطی که وضعیت اشتغال با مشکلات عدیده اي مواجه شد کارآفرینان برتر لر که به
مناطق لرنشین رفتند و در آنجا کارآفرینی و نوآوري هاي اقتصادي را استارت زدند به مردم معرفی کردیم و در آیینی از آنها تجلیل به
عمل آوردیم. در دوره اي هم افرادي که در مناطق لرتبار در راستاي عدالت آموزشی کارهایی را انجام داده بودند که ارزش دیده شدن
داشت را به مردم به عنوان الگو معرفی کردیم. در دوره کرونا بیشتر فعالیت مان مجازي شده و در پیج اینستاگرامی جشنواره با برخی

 
نخبگان لر به صورت وبینار و لایو نشست هایی را براي مخاطبان برگزار می کنیم». 

او می افزاید: «سعی ما بر این است تا با نگاهی که بر جامعه حاکم شده مبنی بر اینکه به هیچ وجه حاضر نمی شود فرهنگ و قوم
دیگري را غیراز طیف خود بپذیرد، مقابله فرهنگی کنیم. این کار را از سال94 آغاز کردیم و هدف ما این بود که نقاط قوت اقوام لر را
در دانشگاه ها پررنگ کنیم و نگاهی جامعه شناسانه و علمی به این قوم داشته باشیم». وي در مورد رمز و راز مداومت بر انجام برنامه
ها آن هم در شرایطی که بسیاري از انجمن ها و تشکل ها به علت مشکلات مالی قادر به ادامه فعالیت نیستند و عملا متوقف شده اند،
اظهار می کند: «اصل مخاطب شناسی و برقراري یک ارتباط مداوم و مستمر با مخاطب باعث شد که نگاه مدیران فرهنگی به مجموعه



 
ما تغییر کند و ما بدون هیچ حمایتی همچنان سر پا بمانیم و به فعالیت مان ادامه دهیم». 

 
به کارگیري استعداد تالش نشین هاي تهران 

دکتر محمدطاهر نظامی، رئیس انجمن خانه تالشان مقیم تهران در گفت وگو با همشهري درخصوص هدف تاسیس انجمن و فعالیتش
می گوید: «مقدمات فعالیت انجمن تالشان از دهه 70 با برگزاري نشست هایی با پژوهشگران، اساتید و پیشگامان اهالی فرهنگ و
تاریخ و ادبیات آغاز شد و در نهایت سال82 انجمن به طور رسمی شکل گرفت. هدف این بود که بتوانیم تاریخ اجتماعی و جغرافیایی و
فرهنگ قوم تالش را به مخاطبان بشناسانیم و زمینه حضور مؤثر تالشی هاي تهران نشین را در فعالیت هاي داوطلبانه و عام المنفعه
فرهنگی، اجتماعی و هنري فراهم کنیم. انعکاس استعدادها و توانایی هاي منطقه و نیازمندي ها عمومی به مسئولان محلی و کشوري
و استمداد جهت به کارگیري استعدادها و توانایی در رفع نیازمندي ها هم از اهداف سازمانی خانه تالش است. هم اکنون 400عضو
پیوسته و به صورت نانوشته 3هزار نفر عضو انجمن داریم. فعالیت ما بیشتر در حوزه پژوهشی و تحقیقی در مورد تاریخ و فرهنگ قوم
تالش است. در کنار آن هم در این چندین سال هر ساله جشنواره هایی را در فرهنگسراهاي تهران برگزار کردیم اما امسال به علت

 
کرونا برنامه ها به کانال تلگرامی مان انتقال داده شده است». 

وي در مورد مشکلات انجمن هاي اقوام در تهران اظهار می کند: «اوج فعالیت سازمان هاي مردم نهاد در دهه 80 بود. با وجود
ضرورت فعالیت این انجمن ها و تشکل ها و استقبال خوب مردم اما بیشتر این مؤسسات مردم نهاد به دلیل مشکلات مالی و نبود
حمایت ها نتوانستند خیلی دوام بیاورند و سال به سال فعالیت شان کم فروغ تر شد. البته اختلاف نظرات هم به این تعطیلی ها و
توقف فعالیت ها همواره دامن زده است. به عنوان مثال ما قبل از تاسیس خانه تالش، جمعیت گیلانی هاي مقیم تهران را تاسیس
کردیم اما از چند سال فعالیت به دلیل اختلافاتی که پیش آمد، به تعطیلی کشانده شد. بیشتر انجمن ها معمولا جاي ثابتی براي
فعالیت هاي مستمر ندارند و این موضوع مشکل ساز است. ما نیز که فعال هستیم معمولا از فرهنگسراها و مؤسسات وابسته به
شهرداري استفاده می کنیم البته در مقطعی هم خودمان خودکفا بودیم. از طرفی ذکر این نکته هم ضروري است که سمن ها سابقه

کار جمعی ندارند و نبود اتحاد بین اعضا موجب می شود تا فعالیت ها دامنه دار نباشد».



خـــــــبر
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اشتغال زایی و کارآفرینی؛ اولویت هاي استان در مناطق محروم 

 
ــ  ــ ــــ 

استاندار خراسان رضوي بر اهمیت تحرك بخشی در زیرساخت هاي مناطق کمترتوسعه یافته تأکید کرد و گفت: اشتغال زایی و
کارآفرینی از اولویت هاي ما در مناطق محروم است. محمدصادق معتمدیان در کارگروه نظارت و هماهنگی برنامه هاي محرومیت
زدایی بسیج سازندگی استان، با بیان اینکه تداوم همکاري سپاه و دولت می تواند منشأ اقدامات مفید و راهگشایی در حوزه محرومیت
زدایی باشد، اظهار کرد: مدیریت زمان در پروژه هاي محرومیت زدایی حائز اهمیت است و خوشبختانه با حضور بسیج سازندگی و به

 
دلیل وجود روحیه کار جهادي همواره سرعت تکمیل پروژه ها زیاد است. 

 
تأمین آب پایدار مشهد از 4سد 

 
ــ  ــ ــــ 

ایرنا: به منظور تأمین آب پایدار براي شهر مشهد، تأمین آب از 4سد قره تیکان، چهچهه، زنگلانلو و شوریجه در دستورکار عملیاتی و
اجرایی شرکت آب منطقه اي استان قرار دارد. سیدکمال الدین میرجعفریان، معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان رضوي
در نشست بررسی برنامه هاي اجرایی و عملیاتی شرکت هاي آب وفاضلاب و آب منطقه اي گفت: با توجه به میانگین بارش سالانه در
خراسان رضوي که حدود 222میلیمتر است و نیاز استان به آب شرب و غیرشرب، باید سند راهبردي براي تأمین و مصرف آب تدوین
شود. وي تأکید کرد: تسریع در تأمین آب پایدار براي روستاهایی که مشکل تأمین آب شرب دارند باید در دستورکار اجرایی عملیاتی

 
شرکت هاي آبفا و آب منطقه اي قرار گیرد. 

 
ازدواج 7هزار کودك ایرانی در بهار امسال 

 
ــ  ــ ــــ 

ایسنا: بر اساس آمار منتشرشده در «گزارش وضعیت اجتماعی و فرهنگی ایران» از سوي مرکز آمار ایران، در بهار امسال بیش از 7هزار
ازدواج دختربچه 10تا 14ساله و یک ازدواج دختربچه کمتر از 10سال به ثبت رسیده است؛ این در حالی است که «لایحه منع ازدواج
کودکان کمتر از 13سال» چند سالی است که از سوي معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهور به کمیسیون لوایح دولت ارائه شده و

همچنان در انتظار تصویب است.



دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نقش مهمی در توسعه اقتصادي کرمانشاه دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  290  |  تاریخ: 1399/09/25

رئیس دفتر ریاست دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نقش مهمی در توسعه اقتصادي
استان دارد و با دارا بودن پتانسیل بالایی که در حوزه هاي مختلف دارد در بحث اشتغال و کارآفرینی در استان پیشرو است .

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از کرمانشاه، عبدي رئیس دفتر ریاست دانشگاه علوم
پزشکی کرمانشاه گفت : دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه
نقش مهمی در توسعه اقتصادي استان دارد و با دارا بودن
پتانسیل بالایی که در حوزه هاي مختلف دارد در بحث

 
اشتغال و کارآفرینی در استان پیشرو است. 

او گفت : سامانه پنجره واحد سرمایه گذاري به منظور

 
تسهیل و تسریع در روند صدور مجوز هاي سرمایه گذاري راه اندازي شده است و قابلیت ها و اهمیت ویژه اي دارد. 

عبدي افزود : ثبت اطلاعات در این سامانه باید به روز شود تا بر اساس آن برنامه ریزي هاي لازم در حوزه کارآفرینی به صورت دقیق و

 
کاربردي انجام شود. 

غلامحسین پور مدیر توسعه سازمان و تحول اداري دانشگاه علم پزشکی کرمانشاه گفت : حوزه کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی در

 
سال هاي اخیر بسیار فعال بوده و اقدامات بسیار خوبی در راستاي اشتغال و کارآفرینی استان توسط دانشگاه صورت گرفته است. 

او گفت : با ثبت تمام پرونده ها و درخواست ها در پنجره واحد، این فعالیت ها بیشتر دیده خواهد شد و تصمیم گیري هاي لازم در

 
حوزه کارآفرینی انجام خواهد می شود و منجر به صدور مجوز هاي بیشتر و تخصیص تسهیلات مورد نیاز در زمینه خواهد شد. 

رشیدي مسئول دفترکارآفرینی واشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : دانشگاه در حوزه هاي مختلف فعالیت دارد و تمام این

 
زحمات با همکاري که در حوزه کارآفرینی و سامانه پنجره واحد ثبت می شود. 

او گفت : با تلاش هاي انجام شده دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در سال هاي اخیر جایگاه واقعی خود را در حوزه اشتغال و

 
کارآفرینی در استان به خوبی نشان داده است. 

رشیدي افزود : ما ظرفیت هاي بسیار خوبی در دانشگاه داریم. تا کنون نگاه ما به بخش خصوصی در بخش هاي مختلف درمان، غذا و
دارو و دیگر بخش ها به دلیل توجه به سلامت مردم همواره نگاه نظارتی بوده، اما در حال حاضر علاوه بر آن، در دانشگاه از بخش

خصوصی به خوبی حمایت می شود .




